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BR. 1 

IZVEŠTAJ PROPAGANDNOG ODELJENJA GLAVNOG ŠTA-
BA NOV I PO SLOVENIJE OD 1. JANUARA 1945. PROPA-
GANDNOM ODELJENJU VRHOVNOG ŠTABA NOV I PO 

JUGOSLAVIJE ZA DECEMBAR 1944. GODINE1 

GLAVNI STAB 
NOV I PO SLOVENIJE 

PROPAGANDNO ODELJENJE 
1. januar 1945. 

Br 

V R H O V N I Š T A B NOV I POJ 
P r o p a g a n d n o odeljenje 

Izveštaj za decembar 1944. 

Propagandno odeljenje GŠ Slovenije je u vremenu od 
1—31. decembra 1944. podržavalo opštu političku kampanju ko-
ja se sprovodila u vojsci. Taj zadatak je još uvek najbol je obav-
ljala naša štampa, dok se rad ostalih sekcija ni je razvijao do-
voljno skladno. Izvesno poboljšanje u propagandnom radu 
primećujemo u VII korpusu usled pomoći koju smo, zbog blizine, 
u s tanju da mu pružamo. Iz IV operativne zone nemamo izve-
štaja, ali je rad, zbog neprijatel jeve ofanzive2 i gubitaka kadrova, 
u zastoju. 

1 Kopija originala (pisana na mašini, na slovenačkom jeziku) u 
Arhivu Instituta za istoriju radničkog pokreta u Ljubljani (Inštitut za 
zgodovino delavskega gibanja v Ljubljani, u daljem tekstu: Arhiv IZDG 
u Ljubljani), f. 88/1. 

1 Reč je o ofanzivi na oslobođenu teritoriju u Zgornjoj Savinjskoj 
dolini. Već krajem novembra 1944. neprijatelj je počeo da koncentriše 
svoje snage na ivicama ove doline, u Savinjskoj dolini pre svega na sek-
toru Celje, u Koruškoj na sektoru Bela — Zelezna Kapla i na sektoru 
Kamnik. Njegov cilj je bio da u ovom predelu osigura komunikacione 
veze radi prebacivanja svojih trupa sa sektora Jadranske operativne 
zone (Istarsko poluostrvo, Slovenačko primorje, Benečija, Furlanija) u 



»Naša vojska«® je u decembru izlazila redovno. Najviše 
poteškoća imamo još uvek sa vojnim dopisnicima, koji nisu do-
rasli svojim zadacima. U vojsci ne uživaju ugled, štabovi ih 
ne cene, zbog čega im je rad otežan. Ova činjenica proizlazi pre 
svega iz toga što su se u redove dopisnika uvukli mnogi plašljiv-
ci i oni koji žele da izbegnu borbu, i na ta j način rušili ugled 
čitavog dopisničkog kadra. Zbog toga smo kadar dopisnika oči-
stili i orijentišemo se pre svega na nove drugove. Iako su se 
naši borci vezali za naš list, među nj ima dopisivanje ni je razvi-
jeno. Ukoliko, međutim, dopisi dolaze, oni su veoma retko upo-
trebljivi. Radi što boljeg uzdizanja dopisnika održavamo s nj ima 
konferencije, a takođe ih pozivamo u naše uredništvo, gde pri-
sustvuju čitavom radu oko izlaska jednog broja. To da je dobre 
rezultate. Uostalom svim dopisnicima redovno odgovaramo na 
svaki njihov dopis. 

pravcu istočnog fronta koji se, preko Mađarske, približavao našim gra-
nicama, ili radi povlačenja svojih trupa sa Balkana. Pored toga, nepri-
jatelj je želeo da stezanjem obruča oko Zgornje Savinjske doline uništi 
ili, u krajnjem slučaju, sasvim odgurne naše jedinice, jer je Štajerska 
predstavljala za njega neposrednu pozadinu fronta, u kojoj su mu bile 
potrebne sređene prilike. Napad 2. NO udarne brigade »Ljubo Šercer« 
i 13. NOU brigade »Mirko Bračič«, na Pašku Vas, 27—29. novembra, iza-
ziva neprijatelja da otpočne ofanzivu. On 2. decembra nadire prema 
Zgornjoj Savinjskoj dolini. Uviđajući da je odbrana oslobođene terito-
rije nemoguća zbog jakih neprijateljskih snaga i nepovoljnih vremen-
skih prilika, Štab 4. Operativne zone naređuje većem delu svojih jedinica 
da se povuče u pravcu Kozjanskog, Pohorja i Tuhinjske doline, preduzi-
majući akcije na komunikacije u neprijateljevoj pozadini. Neprijatelj je 
za nekoliko dana zaposeo čitavu dolinu i uspostavio niz novih uporišta, 
iz kojih je preduzimao stalne ispade. On je takođe, od 17. do 20. decem-
bra, uspostavio svoja uporišta na komunikaciji Domžale—Trojane—Vran-
sko—Motnik—Kamnik. Veći pritisak je vršio, počev od 12. decembra, 
i na sektoru između Savinje i Sutle. 

O neprijateljevoj ofanzivi u Štajerskoj vidi podrobnije: zapovest 
Štaba 14. NOU divizije od 27. novembra 1944. za napad na Pašku Vas 
(Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 336/V); relaciju Operativnog odseka 13. slo-
venačke NOU brigade »Mirko Bračič« od 1. decembra 1944; zapovest Šta-
ba 14. NOU divizije od 6. decembra 1944. o zadacima i pokretima brigada 
(Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 336/VI); izveštaj Štaba 4. operativne zone 
od 7. decembra 1944, br. 1119 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 332/R0; petna-
estodnevni izveštaj Štaba 4. operativne zone od 18. decembra 1944, br. 
1162 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 25/1); pregled borbi 4. operativne zone 
od 7. novembra 1944. do 1. januara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 
334/V) ; mesečni izveštaj Obaveštajnog odeljenja Glavnog štaba NOV i 
PO Slovenije od 1. januara 1945, br. 1/1/45 (Arhiv IZDG u Ljubljani, 
f. 52/1) i od 1. februara 1945, br. 382/1/45 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 
157/1); izveštaj komandira žandarmerijske stanice Crna od 11. decembra 
1944, br. 1792/44 (Arhiv IZDG u Ljubljani, nemački fond. f. 51/1 i ne-
mački fond, f. 20). 

® Nastavak časopisa »Slovenski partizan«. Vidi knjigu »Bibliogra-
fija izdanja u narodnooslobodilačkom ratu 1941—1945« (u daljem tekstu: 
»Bibliografija 1941—1945«), Vojnoistorijski institut, Beograd, 1964, str. 
277, pod br. 3925. 



Sto se tiče izdavanja brošura i u proteklom mesecu nismo 
postigli očekivani uspeh. Uzrok je u nedostatku tehničkih moguć-
nosti. Formiranjem vlastite štamparije4 otklonićemo ove prepre-
ke. Propagandno odeljenje GŠS izdalo je brošuru: »Naš prvi po-
hod v Slovensko Benečijo«5 i »Z Rdečo armado naprej«.6 IX kor-
pus je izdao »Leto borb ob Soči«7 u običnom i luksuznom izdanju. 
IV zona, zbog ofanzive, ni je ništa izdala. 

Šaljemo vam našu štampu koju ste želeli za izložbu. 
Kolportaža se očito popravlja. Zastoji u samom centru su 

otklonjeni. U nižim jedinicama ima još poteškoća. Mnogo gre-
šaka proizlazi iz birokrati je koja pokušava da se afirmiše (arhivi 
pokretnih jedinica, slanje l i terature preko raznih štabova, ne 
direktno itd.). 

Ukinuli smo statistiku8 i radio-službu. 
ROF9 emituje dnevne vojne vesti i nedljne preglede voj-

ne štampe. Dva puta nedeljno održavaju se stručna i propagan-
dna predavanja naših oficira. Dva puta nedeljno se održavaju 
razgovori sa našim borcima a dnevno se daju dopisi iz vojske. 

Tanjug redovno obaveštavamo o vojnim i političkim doga-
đajima, o zločinima akupatora, pohvalama, priznanjima i odli-
kovanjima. 

4 Štamparija Glavnog štaba NOV i PO Slovenije počela je da radi 
12. januara 1945. u železničarskim kućama u Črnomelju. Iz njenog de-
lovodnika se vidi da je radila do 23. marta 1945. Njen prvi rad je bila 
pesmarica »Zapojmo«. (Arhiv IZDG u Ljbljani, f. 87/111). 

5 Autor brošure je Jaka Avšič (vidi »Bibliografiju 1941—1942«,-
str. 2, pod br. 16. 

6 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 587, pod br. 4145. 
7 Vidi »Bibliografiju 1941—1945», str. 46, pod br. 571. 
8 Referat za statistiku kod Propagandnog odeljenja Glavnog štaba 

NOV i PO Slovenije formiran je krajem septembra 1944. Vidi dokumente 
Propagandnog odeljenja Glavnog štaba: br. 850 od oktobra 1944 (Arhiv 
IZDG u Ljubljani, f. 87/1-3), br. 852 od 7. oktobra 1944 (Arhiv IZDG u 
Ljubljani, f. 250/11) i izveštaj br. 1052 od 24. oktobra 1944 (Arhiv IZDG 
u Ljubljani, f. 87/111). 

» Radio »Osvobodilna fronta«. Počeo je da emituje svoje emisije 
preko svog predajnika »Kričač« novembra 1941. u okupiranoj Ljubljani, 
gde je, vešto se krijući od okupatora, radio sve do prvih dana apri-
la 1942. U tom periodu emitovao je oko 50 emisija. Kada su stanovnici 
Ljubljane, prema odluci okupatorskih vlasti, koje nisu uspele da otkriju 
ovu radio-stanicu, morali da predaju svoje radio-aparate, emitovanje je 
postalo besmisleno, i »Kričač« je prebačen na oslobođenu teritoriju, gde 
je poslužio za održavanje veza sa Vrhovnim štabom. U leto 1944. ponovo 
se organizuje radio-stanica OF na oslobođenoj teritoriji, sa studiom u 
železničarskim kućama u Črnomelju. Njene probne emisije započinju 26. 
jula a redovni program 8. avgusta 1944. Krajem aprila 1945. prebacuje se 
u Trst i 9. maja stiže u oslobođenu Ljubljanu. (Podrobnije o tome vidi 
reviju »Borec«, 1966, br. 12; Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 508 i 510). 



Fotosekcija. U decembru smo u jedinice poslali 15 izložbi 
»Sahrana generallaj tnanta Franca Rozmana-Staneta«.10 Foto-
grafije, 20 po broju, montirali smo na platno i dodali odgovara-
jući tekst.11 

Takođe smo nalepili na platno seriju fotografija sa formi-
ranja brigade »Fontanot«.12 Ovu seriju smo poslali samo u kor-
puse u kojima se nalaze i italijanske vojne formacije. 

Pripremamo seriju fotografija »Rušimo komunikacije«18 (u 
vezi sa zapovešću maršala Tita od 1. juna 1944).14 

Prilikom održavanja kongresa dolenjskih i notranjskih ak-
tivista OF13 otvorićemo izložbu »Pohod XIV divizije«.16 

Seriju fotografija sa sahrane smo vam već poslali a seriju 
sa formiranja italijanske brigade »Fontanot« i izložbu »Pohod 
XIV divizije« šaljemo danas. 

Fotokopije koje su vam potrebne za izložbu skupljamo. Da-
nas vam šaljemo prve snimke. 

Za uspešan rad nedostaje nam foto-materijala, pre svega 
papira za uvećavanje. 

Kulturno-prosvetna sekcija. Kulturno-prosvetni rad u je-
dinicama, koji je posle poslednjih reorganizacija postavljen od 
strane Propagandnog odeljenja Glavnog štaba na masovnu osno-
vu i bazira na inicijativi i aktivnosti boraca, uz kontrolu kome-
sarskog kadra koji je odgovoran za čitav rad, pokazuje iz meseca 
u mesec bolje rezultate.17 Zamisao aktivisanja boraca pokazala 

10 Narodni heroj, teško ranjen prilikom ispitivanja oružja, umro 7. 
novembra 1944. u Črnomelju. 

11 Fotografije na platnu nisu očuvane. Očuvane pojedinačno nala-
ze se u Muzeju ljudske revolucije u Ljubljani. 

12 Pojedinačne fotografije nalaze se u Muzeju ljudske revolucije 
u Ljubljani. Brigada »Fontanot« je formirana prema naredbi Glavnog 
štaba NOV i PO Slovenije od 16. decembra 1944 (vidi Arhiv IZDG u Lju-
bjlani, f. 11/1, 152/IV i 191/11). 

" Pojedinačne fotografije u Muzeju ljudske revolucije u Ljubljani. 
14 Vidi Arhiv VII, reg. br. 18—13, R. 1100 I: knjigu primljenih de-

peša 26. divizije gde je QVO naređenje (u depeši 8. korpusa NOVJ od 3. juna 
1944) u celini citirano. 

15 Odnosi se na konferenciju žena aktivista za Ljubljansku pokra-
jinu, održanu 15—17. januara 1945. u Črnomelju. Gradivo o ovoj konfe-
renciji nalazi se u Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 445/1. 

" Fotografije o pohodu 14. NOU divizije izašle su posle rata (vidi: 
Petek Jože: »S štirinajsto divizijo«, gradivo zbral, sestavil in napisal ko-
mentarje Stane Škrabar, Glavni odbor Zveze borcev NOB Slovenije, 
Ljubljana, 1954; drugo izdanje, »Borec«, Ljubljana, 1959). 

17 Na osnovu naredbe Glavnog štaba NOV i PO Slovenije od 11. 
augusta 1.944. o organizaciji propagande (prepis originala u Arhivu IZDG 
u Ljubljani, f. 8/1), propagandni odseci, kao profesionalnih tela koja se 
bave propagandnim i kulturno-prosvetnim radom, ukinuti su prvo u bri-
gadama i odredima (uputstva Glavnog štaba NOV i PO Slovenije od 18. 
augusta 1944. o tome, Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 8/1), a zatim u divi-
zijama. i formirani su kulturno-prosvetni odbori u odredima, brigađa-



se kao ostvarljiva na svim sektorima kulturno-prosvetnog rada. 
Danas su kulturno-prosvetni kružoci i odbori, kako u operativ-
nim tako i u pozadinskim jedinicama, svuda organizovani i 
predstavljaju živa i radna jezgra u kulturno-prosvetnom radu i 
podizanju naše vojske. Ukoliko uspesi još nisu takvi kakvi bi se 
mogli postići, to ide na račun nedostatka svih vrsta građe koja 
je uslov za njihov procvat. 

VII korpus: Ovde je najpotpuni je i najaktivnije sprove-
dena organizacija kružoka i odbora. Njihova aktivnost je najša-
renija u zidnim i džepnim novinama i u radu pevačkih horova. 
Rad pozorišnih družina je slab zbog nedostatka materijala. Kul-
turno-prosvetna sekcija Propagandnog odseka VII korpusa je u 
tom pogledu nastojala da pomogne kružocima izdaj ući 2 sveske 
materijala za mitinge18 (skečevi, recitacije — solo i horske, pe-
sme — sa notama — za horo ve i tekstovi). Zamisao, iako uspe-
la, ne postiže cilj zbog nedostatka pr imenjivanja načela plani-
ranja i nedovoljnog uzimanja u obzir konkretnih mogućnosti za 
izvođenje. — Frontno pozorište VII korpusa,9 koje posećuje je-
dinice korpusa, postiže lepe uspehe svojim usmenim novinama, 
reportažama i operetom (niz narodnih pesama), ali i za njega 
važi da ne postiže one vaspitne efekte koje bi mogao, zbog toga 
šte ne planira program. 

Muzika VII korpusa20 posvećuje skoro čitavo vreme samo 
uvežbavanju a nedovoljno daje jedinicama. 

IX korpus: Zbog velike sklonosti primorskog naroda prema 
pesmi i muzici uopšte je težište kulturno-prosvetnog rada u Slo-
venačkom primorju upravo na pevačkim horovima. Odraz ove 
karakterističnosti je takođe tečaj za horovođe, koji je organizi-
rala kulturno-prosvetna sekicija Propagandnog odseka IX kor-
pusa, koji je pokazao neočekivane uspehe.21 Za vreme jednome-
sečne nastave uspelo je rukovodstvo tečaja da oko 20 ljudi, bez 
ikakve prethodne muzičke naobrazbe, osposobi za samostalno 
rukovođenje pevačkim horovima. I u drugim pogledima poka-

ma, divizijama i grupama odreda (naredbe Glavnog štaba NOV i PO 
Slovenije i drugi dokumenti o tome, Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 159/1 i 
250/11). 

18 Odnosi se na prvu i drugu svesku »Naša prireditev« (vidi »Bi-
bliografija 1941—1945«, str. 56, pod br. 687 i 688). 

19 Frontno gledališče 7. korpusa NOV i POJ formirano je 26. maja 
1944. Prva predstava, je održana 4. jula 1944, uoči praznika Girila i Me-
todica, na Dvoru kod Zužemberka. (Vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 88/11). 

20 Formirana augusta 1944. godine. 
21 Prvi tečaj za horovođe počeo je 26. oktobra i završio 26. novem-

bra 1944; drugi tečaj trajao je od 16. decembra 1944. do 19. januara 1945; 
a treći tečaj započeo je 15. februara 1945. organizacioni rukovodilac te-
čaja bio je Tone Brecelj (poginuo u saobraćajnoj nesreći na Jadranskoj 
magistrali kod Karlobaga 11. augusta 1968) a stručni Makso Pirnik (po-
daci iz Arhiva IZDG u Ljubljani, f. 89/1 i 89/11). 

U 



zuje kulturno-prosvetna sekcija veliku inicijativu i radni elan, 
što daje dobre rezultate u vojsci. — Pozorišna družina Korpusa, 
koja je ovih dana slavila svoju godišnjicu,22 pokazuje lep radni 
bilans: 210 priredbi, 3042 [pređena] km, 82.350 gledalaca i svo-
jom popularnošću u čitavom Slovenačkom primorju, do kra jn j ih 
zapadnih granica Slovenije [pokazuje] da je znala pronaći put 
do srca primorskog naroda i obavlja zbog toga važnu kul turnu 
i političku misiju na tome najugroženijem delu naše domovine. 

IV zona: Kulturno-prosvetni rad je u poslednjem mesecu 
zastao zbog dugotrajne ofanzive. 

Kulturno-prosvetni rad u kulturno-prosvetnoj sekciji Pro-
pagandnog odeljenja Glavnog štaba: Uzimajući u obzir poteško-
će kulturno-prosvetnog rada u vojsci, sekcija je, u ovom mesecu, 
usmerila svoj rad na to da kružocima priskoči u pomoć sa svom 
potrebnom građom. Do kra ja je sređena i predata štampariji 
opširna pesmarica partizanskih pesama u tekstu (oko 80), koja 
će u roku od 10 dana izaći u 20.000 primeraka.23 Isto tako je 
sređena — i već se izrađuju matrice — partizanska pesmarica u 
notama za četvoroglasne horove (oko 40 pesama), koja će kra jem 
meseca izaći u oko 500 primeraka.24 — U pomoć pozorišnim 
grupama pokrenuto je da se aktivišu literarni radnici, kako bi 
vojsci pribavili niz dramskih komada koji će biti na pristojnoj 
visini i koji će istovremeno ispunjavati zadatke kao: pomoći u 
vaspitanju pravog lika našeg borca i šibati one na jak tue ln i je 
greške za čije se otklanjanje borimo svim sredstvima. Na ta j na-
čin dobili smo čitav niz skečeva vaspitnog sadržaja, koji delimi-
čno šibaju nezdrave pojave u našoj vojsci i uzdižu svetle likove 
drugarstva, inicijative, herojstva, borbenosti i požrtvovnosti. 
Do sada su izašli, umnoženi na ciklostilu. »Birokrat«25 (protiv 
birokratizma i karjerizma) i »Štirje bratje«2 6 (protiv zelenaštva). 
Samo za više štabove, oficirske i podoficirske škole i razne poli-
tičke kurseve umnožili smo skeč »Komandant Miša«27 (protiv 
sakrivanja kadrova). Za iste kadrove smo pripremili »Admini-
stratora«28 (protiv nepravilnog odnosa prema civilnom stanov-
ništvu). U štampi je skeč koji prikazuje susret sa Crvenom 
armijom29 i niz drugih. — Muzika Glavnog štaba30 priredila je 

« Vidi tom IX, knj. 5, dok. br. 137. 
" Verovatno se odnosi na pesmaricu »Zapojmo« (vidi »Bibliografi-

ja 1941—1945«, str. 113, pod br. 1421. 
54 Verovatno se odnosi na pesmaricu »Partizanska pesem« (vidi 

»Bibliografiju 1941—1945«, str. 65, pod br. 817). 
» Vidi »Bibliografiju 1941—1845«, str. 3, pod br. 38. 

Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 94, pod br. 1197. 
17 Nije pronađen. 
58 Nije pronađen. 
" Misli se na skeč »Srečanje« (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str 

87, pod br. 1099). 
30 Vidi tom IX, knj. 5, dok. br. 31, objašnjenje br. 18. 



više koncerata za vojsku i civilno stanovništvo i više puta nastu-
pala preko radija OF. Pre tri nedelje započeli smo teoretsku 
nastavu članova muzike. Svakog dana održavaju se predavanja 
iz teorije i istorije muzike. — Invalidski pevački hor31 nastupio 
je ovog meseca više puta preko radija, posetio Arti l jeri jsku bri-
gadu, Podoficirsku i Oficirsku školu. — Za muziku i hor zajedno 
formiraće se, međutim, politički kurs po planu. Tendencija obra-
zovanja i vaspitanja oba tela je pre svega u tome da, kako mu-
zika tako i hor, što više pružaju našoj vojsci i da što više pro-
dube svoje stručno i političko znanje. — U decembru je izašao 
album linoreza kapetana Nikole Pirnata »Domovi — ječe — 
gozdovi«.32 

Tehnika G[lavnog] š[tabaj je sem vojne stručne li terature 
izradila i razne formulare. Ovih dana počeće da radi štamparija 
GŠ, koja će štampati pre svega propagandne, političke i vojne 
brošure. Mašina za š tampanje je formata četvrtine tabaka. Za 
jedan sat izradi 1000 primeraka. Pogon je na nogu. Sada se slaže 
partizanska pesmarica »Zapojmo«. 

Ponovo molimo Propagandno odeljenje Vrhovnog štaba da 
nam pošalje klišeje maršala Staljina i maršala Tita. Šaljemo vam 
nekoliko fotografija, s molbom, da nam od njih napravite klišeje 
i što pre ih pošaljite. Očekujemo, za »Našu vojsku«, što više 
klišea koji prikazuju vojne događaje u Jugoslaviji. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Načelnik odeljenja: 

" »Invalidski pevski zbor« formiran je 21. aprila 1944. u Odelje-
nju za rekonvalescente na Planini (Kočevski Rog). Tada je brojao 15 
članova. Dirigent je bio Karei Pahor. O radu Invalidskog pevačkog hora 
sačuvani su njegovi dnevni i mesečni izveštaji (Arhiv IZDG u Ljubljani, 
f. 87/111). Vidi takođe mesečni izveštaj Propagandnog odeljenja Glavnog 
štaba NOV i PO Slovenije Propagandnom odeljenju Vrhovnog štaba od 
25. maja 1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 88/1). 

» Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 69, pod br. 869. 



b r . 2 
IZVEŠTAJ SEKRETARA DIVIZIJSKOG KOMITETA 5. NOU 
DIVIZIJE OD 1. JANUARA 1945. CENTRALNOM KOMITETU 
KPJ O ZAKLJUCCIMA SA SASTANKA DIVIZIJSKOG KO-

MITETA ODRŽANOG 30. DECEMBRA 1944. GODINE1 

CENTRALNOM KOMITETU 
KOMUNISTIČKE PARTIJE JUGOSLAVIJE 

U vezi sa posljednjim sastankom Diviziskog komiteta, koji 
je održan 30. XII. 1944 g., obaviještavamo vas o slijedećem: 

1. Opšte s tanje u parti jskoj organizaciji naše divizije une-
koliko se je izmijenilo. U posljednjim borbama izgubili smo 
dobar dio iskusnijih rukovodioca. Par t i jska organizacija se je 
brojčano prilično povećala (za 180 novih članova, iako smo imali 
za to vri jeme preko 60 koginulih). Za part i jske rukovodioce u 
četama i bataljonima došli su mladi drugovi, koji ni po svom 
znanju ni po svome iskustvu ne mogu udovoljiti svojim dužno-
stima. Radi toga se osjeća pri jeka potreba osposobljavanja par-
tijskih i uopšte političkih rukovodioca, a prevenstveno u četama. 
Uslovi za dal jn je brojčano jačanje naših part. organizacija su 
povoljni, što se pokazalo naročito očevidno u posljednjim akci-
jama. Organizacija SKOJ-a se takođe znatno povećala (za 660 
novih članova, premda je veliki broj članova SKOJ-a u po-
sl jednje vri jeme izginuo). Obzirom na ovakvo stanje, kao i na 
perspektivu dal jnjeg razvoja naših organizacija, nužna bi nam 
bila puna pomoć od vas u jednom sposobnom predavaču za niži 
partijski kurs, koji bi trebalo da radi bez prestanka u našoj divi-
ziji, pošto mi u našoj part. organizaciji nemamo nikoga ko bi se 
mogao odrediti za ta j posao. 

2. Opšte s tanje u našim jedinicama u pogledu njihove uboj-
nosti nije zadovoljavajuće i to iz osnovnog razloga što je u divi-
ziju došlo vojnički neobučeno ljudstvo (80% mladići, koji nisu 
služili vojsku, niti rukovali s oružjem), kojem je potrebno duže 
vri jeme za obuku i savlađivanje vojničkih vještina. Iako je mo-
ral i u opšte elan kod tih ljudi na vrlo velikoj visini, u posljed-
nj im borbama se pokazalo da tako neobučeno ljudstvo ne koristi 
svoje odlično naoružanje, zbog čega naše jedinice nisu mogle 
i ne mogu izvršavati postavljene im zadatke. Osim toga, ta ne-

1 Original (pisan na mašini, ćirilicom) u Arhivu Instituta za prou-
čavanje radničkog pokreta Jugoslavije (dalje: Arhiv IRP Jugoslavije),, 
reg. br. 3, fond CK KPJ. 



ukost u rukovanju oružjem i nedostatak vojničkih vještina pro-
uzrokuju nam vrlo velike žrtve. Radi toga mi smo mobilisali sve 
svoje snage da bi uveli ovo ljudstvo u borbu, odnosno obučili 
najosnovnijim vojničkim vještinama. Takođe se pokazalo da naš 
vojnički kadar znatno podbacuje u rukovođenju sa jedinicama 
i da se ne umije u dovoljnoj mjeri snalaziti u frontalnom načinu 
vođenja borbe; tim više što su jedinice porasle i što je pi tanje 
vođenja borbe na ovakvim frontovima, kakav je ovaj u Sremu, 
prilično složeno. To neumijeće u rukovođenju sa jedinicama pro-
uzrokovalo nam je u poslednjim borbama nesrazmjerno velike 
gubitke vojnih i političkih rukovodioca. Obuka (kursevi) za vojne 
rukovodioce, a naročito za niže, jeste od velike važnosti, što je 
već i preduzeto u našim jedinicama. Vjerujemo da će se ovo 
pi tanje time tek unekoliko riješiti. Naše je mišljenje, međutim, 
da bi, u cilju potpunijeg ri ješenja ovog pitanja, bilo potrebno 
da se popuna naših jedinica ubuduće vrši koliko toliko obučenim 
rezervama, koje bi se stvarale, ukoliko za to postoji mogućnost, 
u pozadini, odnosno u logorima (kasarnama), gdje bi novo mobi-
lisano ljudstvo za dva do tri mjeseca vježbe naučilo ono osnovno 
iz vojničkih vještina i gdje bi se uporedo i politički vaspitavalo. 
U međuvremenu bi se, možda, već prema uslovima, u najnuž-
nijoj mjeri to ljudstvo snabdjelo odjećom i obućom, što bi bilo 
za sve naše jedinice od ogromne važnosti, jer nije mali broj onih 
koji nam dolaze potpuno bosi i u vrlo slabom odijelu. 

3. U našim jedinicama nalazi se srazmjerno vrlo mali broj 
industrijskih radnika. Premda se ti drugovi relativno kratko 
vri jeme nalaze u našim jedinicama, zahvaljujući svojoj hrabro-
sti, odanosti i sposobnosti, dobrim dijelom postali su oni ruko-
vodioci, naime među mlađim članovima Part i je najbolji . Prema 
tome, oni za nas prets tavl jaju prvu i najbolju rezervu kadra, 
vojnog i političkog. Međutim, mi vrlo često dobijamo od pojedi-
nih ustanova (NOO, narodnih povjereništava itd.) molbe i čak 
zahtjeve da se pojedini radnici, obzirom na potrebe naše indu-
strije, kao i za razne druge radove (na pr. popravke pruga, rad 
u rudnicima itd.), otpuste iz vojske. Naši štabovi ne udovo-
l javaju ovim traženjima, jer smatra ju da je za sva potraživanja 
od nj ih u ovom smislu nadležno jedino Povjereništvo narodne 
odbrane, odnosno Vrhovni štab. Mi smo mišljenja da bi ne samo 
bilo nezgodno da se ti drugovi povlače iz vojske, nego da bi, šta 
više, trebalo, ukoliko ima za to mogućnosti, mobilisati još veći 
broj radnika, jer bi nam oni bili najbolja garancija nepresušnog 
izvora novih kadrova, kako danas u vojsci, tako sutra, po oslo-
bođenju u državi i ostalim organizacijama. Mi shvatamo potrebu 
tih radnika u podizanju naše privrede, ali nam se čini da ni 
pi tanje kadrova iz redova radničke klase nije manje važno, ako 
ne i važnije. Molimo vas da preduzmete potrebne mjere da se 



obavijeste sva naša nadleštva i vlasti o njihovoj nadležnosti, t j . 
kojim putem treba da traže potrebne im ljude. 

S drugarskim, borbenim pozdravom! 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

1 j a n u a r a 1945 s za DIVIZIJSKI KOMITET KPJ 
PETE UDARNE DIVIZIJE, 

sekretar, 
Mirko Turić 

BR. 3 

IZVEŠTAJ SEKRETARA DIVIZIJSKOG KOMITETA 19. NOU 
DIVIZIJE OD 1. JANUARA 1945. CENTRALNOM KOMITETU 
KPJ O STANJU I RADU PARTIJSKE ORGANIZACIJE U DI-

VIZIJI1 

DIVIZIJSKI KOMITET K.P.H. 
XIX. UD. DIVIZIJE N.O.V. JUGOSLAVIJE 

1. I. 1945. g. 

CENTRALNOM KOMITETU K. P. JUGOSLAVIJE 

Izveštaj 

D r a g i d r u g o v i , 

Nakon dugih i upornih borbi2 naša Divizija prešla je zad-
n j ih 20 dana na odmaranje i sređivanje. U tim izmjenjenim 
uslovima pred Part i jsku organizaciju postavili su se nešto druk-
čiji zadaci. Dok je u toku operacija glavni zadatak Part i jske 
organizacije bio da svojim radom doprinese uspješnom izvrša-
vanju operativnih zadataka, dotle se za vr i jeme odmora postavili 
zadaci izdizan ja same Part i jske organizacije, razvi janje vojnič-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IRP Jugoslavije, 
reg. br. 1, fond CK KPJ. 

1 Jedinice 19. NOU divizije su u oktobru, novembru i početkom 
decembra 1944, sa ostalim jedinicama iz sastava 8. udarnog korpusa 
NOVJ, vodile borbe za oslobođenje srednje i severne Dalmacije (vidi tom 
V, knj. 35, dok. br. 81 i 106, knj. 36, dok. br. 18 i 19; Arhiv VII, reg. br. 
1/2, k. 527, reg. br. 8/3, k. 26; »Oslobodilački rat naroda Jugoslavije 
1941—1945«, izdanje Vojnoistorijskog instituta, knj. 2, str. 415—426; dalje: 
»Oslobodilački rat«. 



kog, političkog i kulturno-prosvjetnog rada. U tom pravcu rad 
se je odvijao u ovom periodu. Postignuti su prilični uspjesi ali 
rezultati još nisu zadovoljavajući. 

Prvi zadatak Divizijskog komiteta poslije operacija oko 
Knina3 bio je da se oformi Part i jska organizacija u Diviziji. Zbog 
nastalih gubitaka u borbama bili su biroi i skojevska rukovod-
stva nepotpuni. Nekoji biroi izgubili su i po 4 člana, a u XIV. 
Brigadi mnoge čete bile su ostale bez parti jske ćelije jer su čla-
novi izbačeni iz stroja. Naročit problem bio je XIV. Brigada. Dok 
su V. i VI. Brigada kao starije jedinice same popunjavale svoje 
praznine, XIV. je trebala pomoći od ostalih jedinica. Divizijski 
komitet na svom sastanku 12. XII. 1944. g. donio je odluku ko-
liko će koja jedinica u Diviziji dati pomoći XIV. Brigadi, što je i 
izvršeno. Problem oformljena Part i jske organizacije u glavnom 
se uspjelo riješiti (XIV. Brigada ni je još popunila mjesta 6 se-
kretara, već tu dužnost vrše komesari četa. Ima nekoliko takvih 
slučajeva i u ostale 2 brigade). Prema tome, u svim jedinicama 
Divizije brzo su se oformile ćelije i biroi kao i skojevska ruko-
vodstva. 

Također važan zadatak poslije borbi bio je analizirati dr-
žanje pojedinica u borbama (kako onih u organizacijama tako i 
onih van organizacija) sa ciljem da se prošire organizacije i da 
se popune praznine u kadru. Tome se zadatku odmah pristupilo. 
Proširene su parti jske i skojevske organizacije. Proširenje naro-
čito parti jskih organizacija ni je veliko iako je to došlo iza 
velikih borbi u kojima se mogla ispitati vrijednost svakog poje-
dnca. Razlog je u tome što je politička prošlost mnogih boraca 
slaba, pak i pored toga što su se dobro pokazali u borbama ne 
može ih se bez dužeg provjeravanja primiti u Par t i ju . Dal jn je 
proširenje biće momentalno ograničeno i zbog toga što se jedi-
nice ne nalaze u borbama te nema mnogo mogućnosti za provje-
ravanje. Po pi tanju proširenja ima još tu i tamo i sektaškog 
shvaćanja. To se naročito očitovalo u XIV. Brigadi. 

Najvažniji zadatak u radu samih organizacija jeste izdići 
masu partijskog članstva da bi mogli izvršiti zadatke koji pred 
nj ima stoje. Nametala se potreba intenzivnog, teoretskog i poli-
tičkog rada. Divizijski komitet na svome poslednjem sastanku 
donio je odluku da sve parti jske organizacije t rebaju teoretskom 

3 Operacije za oslobođenje Knina vođene su krajem novembra i 
početkom decembra 1944, a Knin je oslobođen 4. decembra. U operacijama 
su, pored 19. udarne divizije, učestvovale i jedinice 9, 20. i 26. udarne 
divizije i druge jedinice 8. udarnog korpusa NOVJ, kao i 1. tenkovska 
brigada NOVJ (opširnije vidi tom V, knj. 35. dok. br. 75, 97, 106, knj. 
36, dok. br. 18 i 19; Arhiv VII, reg. br.3/1, k. 119/8, reg. br. 1/2, k, 1030, 
reg. br. 56/2, k. 824 A, reg. br. 1/2, k. 1021, reg. br. 5/7, k. 1103, reg. br. 1/4, 
k. 1103/1, reg. br. 2/1, k. 527 i reg. br. 8/3, k. 26). 

2 zbornik, tom IX, knj. 8 J7 



radu posvetiti najveću pažnju. Stavljeno je u program da se po-
red redovnog proučavanja direktivnih članaka iz naše Centralne 
štampe prorađuju na teoretskim sastancima teme predviđene 
planom političkog rada i materijal o Parti j i . U tom pravcu osje-
ćaju se već prilični uspjesi. Najviše je u tom uspjela V. Brigada 
zbog povoljnih uslova rada a i pravilnog shvatanja Part i jske 
organizacije. VI. Brigada u tom pravcu nailazi na mnoge pote-
škoće jer je smještena na terenu koji joj onemogućava da se rad 
u tom pravcu široko razvije. U XIV. Brigadi parti jska organiza-
cija nije se još učvrstila i ne koristi u tom pravcu sve postojeće 
mogućnosti. Kod jednog dijela partijskog članstva još uvjek 
teško je razviti volju za učenje, tako da pojedini rukovodioci 
naglašuju kako bi voleli borbu samo za to da im se riješiti uče-
nja. U glavnom teoretski rad je manje više u svim jedinicama 
oživio ali rezultati nisu zadovoljavajući. Rad po četama, u koliko 
nije kombinovan sa širim radom gdje učestvuju spremniji par-
tijci, ne daje naročitih rezultata, zbog slabog teoretskog nivoa 
samih sekretara koji su u svim brigadama manje više isti. V. i 
VI. Brigada organizuju vaspitne sastanke u obliku kursa pri 
štabovima brigada, koji će izgleda pružiti prilične koristi. Naj -
važniji rezultat takvog rada je ta j što drugovi tim putem dobiju 
volju za učenje. Taj se rad odvija na ta j način što pojedini 
pomoć, komesara i komesari koji su teoretski spremniji održe 
referate. Zatim se proučava materi jal i na koncu organizuje 
diskusija. Na takav rad pozivani su do sada najviše delegati a 
u buduće mislimo pozivati i vojne rukovodioce. 

Do skora se je nedovoljna pažnja posvećivala kandidatima 
i to u svim brigadama. U tom pravcu Divizijski komitet nekoliko 
puta je skretao pažnju objašnjavajući važnost tog rada. I pored 
toga u jedinicama gdje nije bilo više kontrole nije se ostranio 
taj nedostatak. Zadnje vri jeme osjeća se izvjestan napredak ali 
se ta j nedostatak još uvijek nije uspio ostraniti. Sastanci ćelija 
i biroa u ovo vrijeme održavani su redovito. Kao priličan zadatak 
postavljalo se uspostaviti pravilni odnos između štabova i štab-
skih ćelija. Iako se u tome mnogo uspjelo, ima još tu i tamo 
nepravilnosti koje se naročito osjećaju u XIV. Brigadi. To se 
ispoljava u 2 pravca. Kao ostatak starog nepravilnog shvaćanja 
pojavl juju se slučajevi da pojedini sekretari smatra ju da su oni 
stariji od svog štaba i da ne t rebaju sva naređenja izvršavati 
(slučaj u XIV. Brigadi gdje 2 sekretara zauzimlju takav stav). 
Na drugu stranu, u nekim komandama, pak i štabovima [ne] 
osjećaju se pojedinci kao komandiri, komandanti i komesari a 
ujedno i kao komunisti koji t rebaju da budu odgovorni i pred 
Parti jom. Pojedinci prejašu komande i ćelije. To se dešava u 
jedinicama gdje su slabi sekretari. Inače parti jska disciplina kod 
većine članova i ćelija je na visini. Dolaskom u gradove poje-



dinci se zaborave i počinje im disciplina popuštati. U XIV. Bri-
gadi osjeća se slaba odgovornost i disciplina naročito kod štab-
skih ćelija bataljona. 

Politički rad, koji je bio u čitavoj Diviziji za vri jeme 
operacija oko Knina opao, prilično je zadnjih dana oživio. O 
planu političkog rada pretresalo se na sastanku Divizijskog ko-
miteta i [sa njim]4 u osnovi se saglasio a sam plan trebao je da 
izradi komesar Divizije. Kao prvu temu koja se već prorađuje 
uzet je proglas Centralnog komiteta K. P. J. o 27. godišnjici ok-
tobarske revolucije5 i govor Maršala Staljina.6 Politička aktiv-
nost ograničena je dosta političkim znanjem političkog kadra 
kao i cijele parti jske i skojevske organizacije. Najveći teret rada 
pada na delegate i sve članove, koji u većini slučajeva ne mogu 
mnogo dati. Posvetila se pažnja pomoći viših političkih rukovo-
dioca nižima. Na terenu se tu i tamo osjeća (naročito u Benkov-
cu) politička aktivnost neprijateljskih elemenata koji koriste 
slabost i propuste narodno-oslobodilačkih odbora i naših antifa-
šističkih organizacija. U zadnje vri jeme koriste naročito doga-
đaje u Grčkoj7 i Belgiji tvrdeći da će uskoro i kod nas uslijediti 
intervencija Engleza i Amerikanaca i razoružanje Narodno-
-oslobodilačke vojske. Svoj rad često puta razvijaju vrlo vještim 
parolama tako da mnogi naši drugovi iz vojske i pozadine ne 
umiju da pravilno reaguju i objasne pojedine stvari. Pojedini 
drugovi politički rukovodioci kao i organizacije povezuju se sa 
narodno-oslobodilačkim odborima i pozadinskim organizacijama 
radi rešavanja zadataka pozadine i pružanja pomoći organizaci-
jama. Ukupno uzevši, t a j rad i pomoć sa strane vojske nedo-
voljan a često puta i pružen u nepravilnom obliku. S druge 
strane osjeća se na mnogim mjestima i nepravilan stav samih 
organizacija, naročito narodno-oslobodilačkih odbora, koji izbje-
gavaju da netko se mješa u njihov rad ili uopće da ima uvida u 

4 U originalu je izostavljena jedna reč. 
5 Povodom 27-godišnjice oktobarske revolucije CK KPJ je 7. no-

vembra 1944. uputio narodima Jugoslavije proglas u kome je istakao 
značaj te revolucije za narodnooslobodilačku borbu u Jugoslaviji i odre-
dio najvažnije buduće zadatke (vidi Arhiv VII, reg. br. 3—8/1, k. 408 A, 
knjiga depeša 3. korpusa NOVJ i list »Politika« od 4. novembra 1944). 

' Odnosi se na Staljinov govor povodom 27-godišnjice oktobarske 
revolucije (vidi »Politiku« od 7. novembra 1944). 

7 Grčka vlada je 28. novembra 1944. raspustila sve jedinice otpo-
ra, što je dovelo do nemira u zemlji. Prvog decembra su britanske trupe 
u Grčkoj stavljene grčkoj vladi na raspolaganje za borbu protiv snaga 
Narodnooslobodilačke vojske Grčke (ELAS-a) a 3. decembra je Oslobo-
dilački front Grčke (EAM) objavio generalni štrajk u Atini. Tada su iz-
bili sukobi između snaga Narodnooslobodilačke vojske Grčke i grčke 
kraljevske vojske. Tako je otpočeo građanski rat u Grčkoj. (O ovim do-
gađajima u Grčkoj vidi list »Borba« od 3, 5. i 7. decembra 1944. i 
4. i 11. januara 1945). 

2* 19 



njihov rad. Jedan od najvažnij ih političkih problema u samim 
jedinicama je pi tanje pozadine. Mnogi drugovi stariji koji dođu 
u svoja mjesta ili dobijaju pisma od kuće tuže se i iznose na kon-
ferencijama na svoje odbore i ostale pozadinske ustanove tvrdeći 
kako se mnogi pojedinci koji su sarađivali sa okupatorom i njih 
i njihove obitelji progonili sada nalaze u tim ustanovama. Miš-
l jenja sam da je to problem dvostruke prirode te da ga treba 
riješavati kako u vojsci tako i na terenu. S jedne strane u nekim 
slučajevima takav stav naših starih boraca i članova part i je 
odraz je njihovog uskog shvaćanja i još uvijek nepoznavanja 
linije naše Par t i je koja se provodi kroz Jedinstvenu narodno-
-oslob. frontu, a s druge strane trebalo bi stvarno čim pri je pro-
čistiti sve pozadinske ustanove jer u nj ima zaista ima svakakvih 
elemenata (dezrtera, l judi sa lošom političkom prošlošću, lak-
taša itd.). 

Od kulturno-prosvjetnih problema najvažnij i je borba 
protiv nepismenosti koja se naglo pojačala prilivom novih bo-
raca. Rukovodioci i organizacije prilično su shvatili važnost tog 
problema i rade na njegovom rješavanju. Već su postignuti pri-
lični uspjesi. Veličina tog problema stavlja pred nas da u tom 
pravcu još više učinimo. Ostali sektori kulturno-prosvetnog rada 
također su počeli oživljavati ali nekih vidljivih rezultata još ni-
smo postigli. Razvijanju kulturno-prosvjetnog rada u èitàvoj 
Diviziji smeta to što malo imamo građanskog elementa. Skoro 
čitava Divizija sastavljena je od seljaka i nešto radnika, dok su 
đaci, intelektualci vrlo rijetki. Osjeća se jače oživljavanje kul-
turno-prosvjetnog rada u jedinicama pri štabovima brigada a 
naročito Štaba Divizije. U tim jedinicama organizuju se češće 
naučna predavanja, zidne i usmene novine itd. Sport se počeo 
organizovati, ali to je tek početak koji nailazi na mnogo teškoća. 

U zavađanju pravog vojničkog duha, života i discipline na-
ilazi se na izvjesne poteškoće kod samih organizovanih drugova. 
Principijelno svi se slažu o potrebi takvog života ali praktično 
teško se oslobađaju duha stare partizanštine i mnogi inače dobri 
komunisti. U tom pravcu najbol je stoji V. Brigada. 

Problemi skojevske organizacije su slične pririode kao i 
partijske. Dolaskom jedinica na odmor sredile su se i skojevske 
organizacije. U svim jedinicama pristupilo se proširenju skojev-
ske organizacije tako da je primljen priličan broj novih omladi-
naca u organizaciju. Skojevska rukovodstva kao i partijska 
mlada su i često se mi jen ja ju tako da često izostaju iza događaja. 
Održana su brigadna savjetovanja Skoja u VI. i XIV. Brigadi na 
kojima su pretresani politički zadaci u vezi sa političkom situ-
acijom i opći zadatci Skoja. Ta savjetovanja dala su dosta do-
brih rezultata. Osjeća se potreba širih omladinskih konferencija 
kojima nije dovoljno posvećena pažnja. Nekoje jedinice nemaju 



za nj ih uslova a i one koje imaju ne koriste ih dovoljno. Divizij-
ski komitet organizovao je skojevski kurs u Diviziji koji će nam 
u mnogome koristiti na uzdizanju skojevskih rukovodstava i 
čitave skojevske organizacije. 

U bolnici kao i u ostalim jedinicama pri Štabu Divizije po-
stoje parti jske ćelije. Postoji i biro prištabskih jedinica Divizije. 
0 aktivnosti i radu tih ćelija kao i biroa ne mogu detal jni je da 
iznesem jer nemam dovoljno uvida u njihov rad. Njima na j -
veću pomoć pružaju drugovi iz Polit, odjela. 

Divizijski komitet je dobio skoro 2 nova člana, tako da od 
ranijeg Komiteta ostao sam ja i komesar Divizije. Tako obnov-
ljen Komitet održao je do sada jedan sastanak. Zaključci kao 
1 direktive sa Oblasnog savjetovanja8 prenijeti su u jedinice i 
sprovode se u život. Rad članova, osim komesara Divizije,9 odvi-
jao se do sada skoro isključivo svakog unutar svoje brigade. Tu 
slabost Komiteta uočili smo na poslednjem sastanku. Ja sam 
do sada nisam uspio da obiđem ni jednu jedinicu osim svoje 
brigade. Imam u planu da u buduće povremeno odem i u ostale 
jedinice Divizije. 

Brojno s tanje članova Part i je je slijedeće: V. Brigada 292, 
VI. 228, XIV. 138, Štab Divizije i jedinice pri Štabu 117. Ukupno 
na licu 775 članova. U rashodu 120. 

Kandidata ima V. Brigada 38, VI. 29, XIV. 36 a jedinice 
pri Štabu Divizije 20. Ukupno 123. 

Skojevaca V. Brigada 370, VI. 215, XIV. 177, jedinice pri 
Štabu Divizije 182. Ukupno 944. 

i - . . 
SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

SEKRETAR:10 

9 Odnosi se na drugo partijsko savetovanje KPH za Dalmaciju 
koje je održano 28. novembra 1944. u Splitu (vidi Arhiv Instituta za 
historiju radničkog pokreta u Zagrebu, dalje: Arhiv IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a fotokopija u VII, film 45/143—167). 

• Komesar je bio Petar Babić. 
14 Potpis nečitak, a redakcija nije mogla utvrditi ko je tada bio 

sekretar Divizijskog komiteta. 



BR. 4 
IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 34. NOU DIVIZIJE OD 
1. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 4. UDARNOG 
KORPUSA NOVJ O RADU I POLITIČKOM STANJU U JE-

DINICAMA DIVIZIJE1 

POLIT. KOMESAR 
34. DIVIZIJE NOV I POJ 

Dne 1.1. 1945. g. 8/1 9452 

K. nr. 1/45 

POLITKOMESARU IV. KORPUSA N. O. V. JUGOSLAVIJE 

1. OPCA SITUACIJA: 

Situacija unutar naše divizije u posljednjih mjesec dana 
mnogo se popravila, osobito u Ud. »Seljinoj«3 i Ud. karlovačkoj 
brigadi, te u Turopoljsko-posavskom i Karlovačkom p. odredu, 
dok je situacija ostala ista, dapače se pogoršala u Zumberačkoj 
brigadi i Samoborskom p. odredu. Uspjeli smo da kroz ovaj mje-
sec nat jecanja razbuktamo4 tako da je ono obuhvatilo u našim 
jedinicama svakog borca. Bilo je slučajeva da je borac za vrije-
me borbe brojio koliko je poena osvojio, a da ne govorimo o šta-
bovima koji su se mnogo angažovali u nat jecanju. Kroz ovaj 
mjesec postigli smo trostruki broj poena prvog mjeseca. Nepre-
kidnom aktivnošću držali smo borce stalno u napetosti, a osim 
toga kroz ove borbe5 uspjeli smo otkloniti niz nedostataka iz 
naših jedinica. 

Posljednja obrambena borba koja se vodila sa nepri jate-
ljem6 koji je prodirao od Zdenčine i Karlovca dokazala je vi-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 48/706—707. 

s Verovatno se odnosi na datum zavođenja dokumenta u štabu 
Korpusa. 

3 To jest: NOU brigadi »Franjo Ogulinac Seljo«. 
4 Odnosi se na međukorpusno takmičenje koje je Glavni štab NOV 

i PO Hrvatske organizovao od 1. novembra do 31. decembra 1944 (vidi 
tom V, knj. 34, dok. br. 110, str. 518). 

5 Divizija je u decembru 1944. dejstvovala, odvojeno, po brigada-
ma, na neprijateljska uporišta duž komunikacija Zagreb—Karlovac, Za-
greb—Sisak i Karlovac—Metlika (vidi tom V, knj. 36, dok. br. 6, 22, 28, 
39, 59, 66, 72, 76, 78, 97, 103, 110, 127 i 167; Arhiv VII, reg. br. 2—2, k. 
1225: izveštaj Štaba 34. divizije od 5. januara 1945. Stabu. 4 korpusa 
NOVJ). 

• Iz Karlovca, s. Zdenčine i s. Rečica 27. decembra 1944. otpočeo 
je trodnevni napad delova nemačkog 1. rezervnog lovačkog puka, ustaš-
kog 30. i 5. bataljona i domobranskog Regrutnog bataljona na jedinice 
Karlovačke udarne brigade i Udarne brigade »Franjo Ogulinac Seljo« na 



soku borbenost naših boraca. Mnogi bataljoni pokazali su ma-
sovno herojstvo, kao n. pr. I. bataljon Ud. »Seljine« brigade, koji 
nije ostavljao položaje iako je bio obasipan vatrom teškog oru-
žja sve do naređenja za povlačenje. Isto tako II. bataljon Ud. 
karlovačke brigade, a osobito 2. četa bataljona izdržala je na j -
veću art i l jeri jsku i minobacačku vatru, a da nitko od boraca nije 
pomišljao na to da se povuče. I. bataljon Ud. karlovačke brigade 
jurio je nepri jatel ja preko ravnog Kupčinskog polja, tako da su 
se borci hvatali sa ustašama za guše. Ova borba je pokazala da 
nam ustaše uopće ne pretstavljaju više protivnika niti u uporištu 
niti na terenu. Cak i protiv »jegerovaca« borili su se i borci Kar-
lovačke i borci Seljine brigade na ravnoj nozi. Dva puta su bili 
istjerani sa jedne kote. No isto tako se pokazalo da još naši borci 
i rukovodioci ne znaju iskoristiti do kraja, da ne znaju uništiti 
razbijenog neprijatelja. Isto tako se osobito u Ud. karlovačkoj 
brigadi pokazalo da mnogi rukovodioci za vrijeme borbe ne dje-
luju kao rukovodioci, već kao borci. 

Za vri jeme borbe i neposredno poslije nje, nešto i pr i je 
božičnih praznika bilo je osipanja iz tih dviju brigada, no po 
malo se borci vraćaju. 

Uspjeli smo suzbiti daljnje dezerterstvo iz Zumberačke bri-
gade i Samoborskog p. odreda, no nismo uspjeli da prikupimo 
veliki broj dezertera iz tih dviju jedinica. Tako Samoborski od-
red ima više dezertera nego što ima boraca na licu, a Zumberač-
ku brigadu bili smo prisiljeni poslati na Zumberak budući da je 
prilikom njezinog boravka na ovome sektoru dezertiralo u Zum-
berak mnogo boraca pa i rukovodioca. Da bi se u tim jedinicama 
stanje donekle sredilo i da bi im se pomoglo otići ću kroz koji dan 
na Zumberak da održim konferencije sa rukovodiocima u jedi-
nicama, a prema potrebi i sa rukovodiocima na terenu. 

Na sektoru Zumberka neprijatelj uvjek ima u rukama 
političku inicijativu. Unatoč naših velikih uspjeha u Pokuplju 
neprijatelj od vremena do vremena uspije ubaciti parole kako je 
tobože neka naša jedinica uništena ili zarobljena. Tako n. pr. 
kad je Zumberačka brigada boravila na ovome terenu govorilo 
se na Zumberku da je ona sva razbijena i zarobljena. Isto tako 
uspijevaju Mačekove parole u Zumberačkoj brigadi i Samobor-
skom odredu. Ustaše i Nijemci poduzeli su sve da zadrže poli-
tičku inicijativu u svojim rukama te su bacili u zadnje vri jeme 
masu propagandnog materijala na naš teren. 

području s. Bratine, s. Hasan-Brega i s. D. Kupčine (kod Jastrebarskog). 
Posle obostranih napada i protivnapada, pošto mu je osujećena namera 
da prodre na oslobođenu teritoriju, neprijatelj se, zbog velikih gubitaka 
(410 mrtvih i ranjenih), povukao u polazne garnizone. Jedinice obe bri-
gade su imale 54 mrtva i 118 ranjenih boraca. (Vidi tom V, knj. 36, dok. 
br. 103 i 168, knj. 37, dok. br. 20). 



Prilikom njihovog posljednjeg ispada na naš teren svaki ustaša 
je imao punu torbicu propagandnog materijala. 

Mobilizacija na ovome terenu još ne daje željenih rezul-
tata. Da bi popunili naše jedinice, t. j. Seljinu i Karlovačku bri-
gadu, bilo bi nam potrebno barem 500 boraca, a s tanje u jedini-
cama je sada takvo da bi u te dvije brigade mogli primiti 1000 
boraca a da se jedinice ne razvodne. Međutim moći ćemo dati 
u svaku jedinicu samo po 100—150 boraca, i to mahom domo-
brana zarobljenih u nepri jatel jskim uporištima. Osjeća se po-
manjkan je mladih ljudi za popunu naših jedinica, jer stariji od 
40 godina ne mogu da podnesu napore kojima su izložene naše 
jedinice, tako da ti l judi samo škode našim jedinicama. Tako 
smo n. pr. u Karlovačku brigadu dali oko 60 starijih ljudi od 
kojih danas nema gotovo više ni jednog u brigadi, jer su mahom 
dezertirali ili se izvukli u pozadinske ustanove. Mišljenja sam 
da bi trebalo jedno vri jeme prestati s lanje svih mladića od 
15—27 godišta za kurs Korpusa jer se nećemo imati čime po-
punjavati , odnosno da se sa tog kursa pošalje jedan dio u naše 
jedinice, jer će nam u suprotnom slučaju pomanjkati rukovodioci 
za kratko vri jeme (od domobrana i legionara ne možemo tako 
brzo izdići političke rukovodioce). 

2. POLITICKO-PROSVJETNI RAD: 

Kroz živa međukorpusna nat jecanja proradili smo sav po-
litički program, koji je svojevremeno dao komesar Glavnog šta-
ba Hrvatske.7 Obzirom na veliki priliv boraca koji nisu bili u 
našim jedinicama za vri jeme kada se počelo sa sistematskim po-
litičkim radom u našim jedinicama, odlučili smo da ponovimo 
proradnju svih naših programa s time da po pojedinim temama 
nadopunjavamo referate, a materi jalom koji je povremeno iz-
lazio o pojedinim temama u našoj centralnoj štampi. Uglavnom 
ćemo prorađivati slijedeće teme: 1.) Istorijat naše borbe, 2.) Je-
dinstvena fronta, 3.) Narodna vlast (Odluke AVNOJ-a i ZAV-
-NOH-a), 4.) Maček i njegova klika, 5.) Federativno uređenje, 
6.) O uređenju Sovjetskog Saveza, Engleske i Amerike, 7.) Sa-
vez Sovjetskog Saveza, Engleske i Amerike u borbi protiv fa-
šizma. 

3. KULTURNO-PROSVJETNI RAD: 

Rad na tome polju zahvatio je korjena u svim jedinicama 
osim Zumberačke brigade i Samoborskog p. odreda. Mjesečno 
svaki bataljon izdaje list, a svakih 14 dana izlaze četne džepne 

7 Verovatno se misli na program takmičenja koji je dao Glavni 
štab NOV i PO Hrvatske (vidi tom V, knj. 34, dok. br. 110). 



novine u svim jedinicama. Sudjelovanje boraca dostiže u nekim 
jedinicama 80%. Kvalitet tih novina je na vrlo visokom stepe-
nu, tako da su neke od nj ih prava remek djela. 

Zbog uklanjanja nepismenosti formirane su u pojedinim 
bataljonima bataljonske škole, ne napuštajući k ra j toga indivi-
dualni način rada za uklanjanje nepismenosti. 

Da bi se dalo borcima materijala za kulturno-prosvjetni 
rad štampali smo Nazorove i Ćopićeve pjesme. 

Zbog neprekidnih borbi u zadnjih 15 dana nešto je rad na 
tome polju zastao, no on će se opet pokrenuti čim bude malo 
vremena. 

4. ISHRANA, ODJEĆA I OBUĆA: 

Ishrana se u zadnje vri jeme poboljšala, osobito na Božić 
stvorili smo mogućnosti da svi naši borci jedu svinjetinu. Me-
đutim rezerve koje su kampanjom sakupljene na ovom terenu 
pojedene su, tako da smo sada prisiljeni da se isključivo ishra-
n ju jemo sredstvima koja sami sakupimo u zajednici sa organiza-
cijom na terenu iz neoslobođenih područja. Jedino bi nas gladi 
mogla spasiti Posavina u koliko će biti mogućnosti da hranu 
odande prevezemo. 

Stanje odjeće je slabo, manjkaju nam šinjeli, dok se obuća 
popravila. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkom, p.pukovnik:: 
Franjo Knebl 



b r . 5 
IZVEŠTAJ DIVIZIJSKOG KOMITETA 40. NO DIVIZIJE OD 1. 
JANUARA 1945. CENTRALNOM KOMITETU KPH O STANJU 
I RADU PARTIJSKE ORGANIZACIJE U DECEMBRU 1944. 

U DIVIZIJI1 

DIVIZIJSKI KOMITET KPH 
XL. DIVIZIJE NOVJ 

Dana 1. januara 1945. g. 

CENTRALNOM KOMITETU KPH 

Dragi drugovi, dostavljam vam mjesečni izvještaj za mje-
sec decembar 1944. godine, kako slijedi: 

1. POLITIČKA SITUACIJA: 

Od zadnjeg izvještaja2 politička situacija u jedinicama ove 
Divizije poprimila je svoj novi oblik, već time, što je došao 
jedan izvjestan novi broj novomobilisanih drugova, koji su do 
sada većinom stajali po strani, ali izbjegavajući da služe nepri-
jatelju, a s druge strane nisu prišli pokretu odnosno nama, već 
su čekali kod kuće i sakrivali se od naše mobilizacije. No pored 
toga politička situacija u svim brigadama može se reći jeste da-
nas mnogo jasnija i makar je došao priliv tih novih boraca, je-
dino što se pojedinačno osjećaju razne izjave takovih pojedinaca, 
koji govore kao npr.: Pod ut jecajem dosadašnjih mačekovskih 
agenata ti ljudi nastoje da se izvlače pomoću lekarskih pregleda 
izmišljajući da posjeduju bilo kakove bolesti, te govore da bi se 
ovaj rat mogao završiti i bez naše borbe. Također ima kod tih 
starijih mobilisanih obveznika pričanja o tome, kako je za vri-
jeme Austro-Ugarske bilo dobro i bolje nego što je danas. Ovo 
važi za jedan izvjestan dio starijih obveznika i to najviše 
do 10%». 

Usporedno sa time onaj najveći dio i najsposobniji borci 
vrlo su danas aktivniji u diskusijama oko problema završetka 
rata i izgradnje same države. Oni to ispoljavaju putem ne samo 
žive diskusije već i opreznog saobraćaja sa narodom, pomno 
prateći što narod govori i kako on gleda na opću stvar oko da-
našnjih najvažnijih političkih problema, koji stoje pred nama. 
Tako na pr. borci Omladinske udarne brigade došli su u dodir 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 48/784—787. 

2 Redakcija nije pronašla taj izveštaj. 



sa jednim partizanom, koji je bio na odsustvu u Feričancima, 
kotar Našice, te im je govorio i to: Kako su srpske jedinice (mi-
slio je vojvođanske) dobro naoružane i kako će oni sa tim oruž-
jem da potuku Hrvate, govorio je razne stvari o neslaganju, pa 
čak i međusobnoj tučnjavi, kao kotarskog NOO-a Našice sa sje-
dištem u Orahovici, da su se ti l judi međusobno potukli, osim 
toga ispipavao je položaje i naoružanje naših jedinica, pa tako 
govoreći razne stvari pred borcima te brigade imenovani je od 
istih drugova odmah uhapšen i predat nadležnom štabu na dal j -
ni postupak. To je općenita pojava kod većine boraca ove briga-
de, da su danas postali još aktivniji u djelovanju i ubjeđivanju, 
te propagiranju ciljeva Narodno-oslobodilačkog pokreta i da su 
budniji stražari izvojevanih tekovina u ovoj bori, nego do sada. 
Ne može se reći, da je to na visokom stupnju, ali je činjenica, 
da je na mnogo većem nego do sada. 

Opće gledanje naših boraca na međunarodnu situaciju, t. j. 
konkretno na događaje u samoj Grčkoj3 jeste takovo, da oni 
sami u sebi osuđuju, pa i jasnim izjavama, da ne žele i neće, da 
bi se takovi događaji dogodili u našoj zemlji. Tu imade jedan 
nedostatak što oni sami nisu od strane mjerodavnih odnosno 
same parti jske organizacije temeljito upoznati sa tim događa-
jima, već njihove takove izjave date su na temelju onoga što su 
mogli da čuju od pojedinaca. 

Nadalje samim dolaskom u Slavoniju Crvene armije4 bor-
benost i moral naših jedinica poprimio je svoj jači oblik, a to 
je uslovilo jače političko vr i jenje među samim borcima. Iako 
naše jedinice nisu još sve došle u dodir sa jedinicama velike Cr-
vene armije, osim što su par dana u takav dodir došle jedinice 
XVIII. Udarne brigade. Njihov susret bio je bratski, ali ipak 
vladala je tu opća skučenost naših rukovodioca koji nisu svoju 
jedinicu za ta j susret pripremili i što su sa tom pripremom una-
zad mjesec dana prestali sasvim da djeluju. No takovi odnosi su 
lako ispravljeni i oni će dati svoje rezultate posjetama i prired-
bama jednih i drugih kako bi se te dvije vojske još više bratski 
zbližile i postale jači bedem protiv fašističkih pasa, koji se žele 
povući jednim dijelom naše Slavonije, a s druge strane da po-
stanu politički međusobnim izmjenama još jači branioci i stva-
raoci za oslobođenje svojih zemalja i konačno uništenje svih 
onih protunarodnih i imperijalističkih ciljeva. 

3 O događajima u Grčkoj vidi dok. br. 3, objašnjenje 7. 
4 Radi sadejstva sa 6. i 10. korpusom NOVJ i radi obezbeđenja 

levog krila 3. ukrajinskog fronta Crvene armije, 8. decembra 1944. je na 
desnu obalu Drave, u Viroviticu prebačen jedan puk 233. divizije Crvene 
armije (vidi tom V, knj. 36, dok. br. 48, 51 i 111 i »Oslobodilački rat«, 2. 
knj., str. 505—507). 



Prelazeći na krs tarenje naših jedinica među samim naro-
dom, koje je bilo zadnje vri jeme na sektoru i blokadi uporišta 
Našica i Đurđenovca, naše su jedinice odnosno rukovodioci odr-
žavali sastanke sa narodom, razbijajući kod njega mačekovštinu, 
koja je kod toga naroda uhvatila korijena, pa je tako kod same 
mobilizacije u selu Vukojevci moralo se pristupiti oštrim mje-
rama, t. j. konfiskaciji, a koja je izazvala to, da su se svi takovi 
prijavili, a imovina im je vraćena natrag, no poslije toga u istom 
selu pristupilo se formiranju pomoću omladine doma kulture, u 
čemu je uglavnom angažovana sama omladina toga sela, a pod-
strek joj dat kulturnim priredbama naših jedinica; tako je isto 
u selu Seoni održano niz sastanaka sa narodom te objašnjavane 
tekovine izvojevanih borbi, ciljevi našega pokreta i JNOF-a 
Pr imjećuje se ipak, da u selima oko Našica i Đurđenovca, kao 
na pr. u Seoni, Vukojevcima, Valenovcu, ima još uvijek knezova, 
koji se pojavl juju kao zastupnici NOO-a, jer da isti ne smiju se 
javno pokazati i kao takovi djelovati. 

Završujući ovaj kratki pregled političke situacije u jedi-
nicama naše Divizije, ipak se mora primjetiti , da još ni je ulo-
žen sav trud za dublje raspoloženje samih boraca protiv svih 
reakcionarnih klika, a naročito mačekovštine, te još dubljeg pro-
dubljavanja bratstva srpskog i hrvatskog naroda, ali i pored toga 
postignuto je opće raspoloženje za republikansko uređenje naše 
domovine kod hrvatskog i srpskog naroda, odnosno naših boraca. 

2. — ORGANIZACIONO PITANJE PARTIJE: 

Ukupno brojno s tanje članova KP u ovoj Diviziji je 512. 
Formular sa ostalim sastavom prilažem. Od zadnjeg izvještaja 
poginulo je 12 članova KP, primljeno je novih 25, isključeno iz 
KP 5 članova, kažnjeno strogim parti jskim ukorom 4, kažnjeno 
parti jskim ukorom 1, kažnjeno parti jskom opomenom 8. Uz ovaj 
izvještaj prilažemo i zapisnike part i jske komisije, koja je bila 
sastavljena od drugova Todora Milojevića, sekretara Dikvoma, 
Zdravka Kolara, člana polit, odjela, Pavlović Dragana, sekreta-
ra Partbiroa Virovitičke brigade i Ernesta Račkog. 

Od zadnjeg izvještaja sređeni su svi partbiroi bataljona 
poslije mnogih izbačenih rukovodioca iz stroja nakon našičke 
akcije.5 

Sama partijska organizacija ove Divizije lomi se na pita-
n ju kandidature novih članova, jer ni sam Divizijski komitet 
nije mogao donijeti jasnu odluku kako treba danas vršiti kandi-

5 Jedinice 40. divizije NOVJ su 16. decembra 1944. otpočele blokadu 
nemačkih i ustaško-domobranskih snaga u Našicama i Durđenovcu. 
Opsada je trajala do 31. decembra, kada su se jedinice 40. divizije povu-
kle (vidi tom V, knj. 36, dok. br. 14, 24, 26, 38, 55, 67, 89 i 111; Arhiv VII,, 
reg. br. 3—1, k. 119/7). 



dature i pr imanje u samo članstvo KP. Naime, danas je jasno, 
da su u jedinicama prilivi drugih ljudi sa drugim gledanjima i 
ličnim životom nego što su bili l judi pri je izvjesnoga vremena. 
To pi tanje je riješeno tako, da se posveti opća pažnja kandida-
turi, ali pored toga mišljenja sam, da pored općeg uočavanja 
borbenosti takovih elemenata treba vidjeti s druge strane njihov 
opći život i djelovanje u samoj jedinici, a sama kandidatura kod 
njih treba da bude postavljena sa konkretnim zadatcima. Uočiv-
ši tako ta j problem nije jasno donešen zaključak o periodu vre-
mena primanja takovih kandidata u partiju. Takova odluka je 
uglavnom logična iz razloga što će se provjeravanjem samih 
kandidata obavljati jednim duljim, a i neodređenim vremenom. 

Za teoretsku izobrazbu nije savladan postavljeni plan Isto-
rije SKP(b) od tri glave radi manjkavosti samoga materijala, a 
i radi toga, što sami part. rukovodioci nisu uložili sav trud, da 
bi ta j plan donekle sa članovima savladali. Postavljen je novi 
plan i to: Linija part i je u NOB i razvitak društva, koje se ima 
savladati do konca januara o.g. 

Vjerujemo, da opća parti jnost ili odgovornost samih čla-
nova može da se postigne samo time ako se bude pristupilo upor-
nom izučavanju marksističko-lenjinističke nauke a izgleda, da 
to još nije u cjelini shvaćeno ne samo kod Dikvoma i ostalih 
partijskih organizacija, već i kod samo polit, odjela ove Divizi-
je, koji bi mogao u tome mnogo pomoći. 

Pi tanje samoga rada Divkoma ove Divizije izmjenjeno je 
dolaskom i preuzimanjem dužnosti sekretara od druga Ernesta 
Račkog,6 a dosadašnji nedostatci su bili u tome, što sam Divkom 
nije bio upoznavan sa svim događajima i nije rukovodio i davao 
svoja mišl jenja o promjenama kadrova u samoj Diviziji. Činje-
nica je i jasno je samom Divkomu, da su danas u izgradnji drža-
ve kadrovi svuda potrebni i da ih više puta fali, ali ipak sam 
Divizijski komitet trebao bi da dade svoja mišljenja o svim 
problemima izdizanja i premeštanja kadrova, što do sada ni je 
bilo slučaj takovoga rukovođenja ovoga Komiteta. Dalje pak, 
samom politodjelu nije jasno, što se neki članovi povlače, a dru-
gi pak upućuju u njegov sastav, a da nije se prethodno posavje-
tovalo sa nj ima i Divkomom. No jedna pak činjenica nije jasna, 
da su te odluke o premještaj ima kadrova donešene po višem 
part. forumu. 

Samo partijsko rukovodstvo u svim brigadama za sada je 
uglavnom riješeno, a mišljenja smo, da bi mu trebalo dati jednu 
izvjesnu vremensku stabilnost, kako bi uzmoglo učvrstiti samu 

* Posle Todora Milojevića sekretar divizijskog komiteta je postao 
Ernest Rački Dabo, koji je dotada bio na dužnosti pomoćnika političkog 
komesara 18. udarne brigade. Poginuo je polovinom januara 1945. na 
sektoru Grubišnog Polja. (Vidi tom V, knj. 37. dok. br. 105). 



partijsku organizaciju, izdići donekle novi kadar za nove potrebe 
partijskih organizacija uopće. Dosadanji sekretar povlači se iz 
operativne jedinice, a na njegovo mjesto privremeno dolazi u 
Omladinsku brigadu drug Joco Mandić, politkomesar II. bata-
ljona iste brigade. 

3 — POLITICKO-PORSVJETNI I KULTURNI RAD: 

Sam političko-prosvjetni rad svodi se, radi priliva novih 
boraca, i to jednog većeg broja, na upoznavanje ciljeva NOP, 
izvojevanih tekovina, amnestije, jedinstvene vlade i na izolova-
nje svih reakcionarnih parola, te same zavedenosti u ispoljava-
nju nezdravih političkih mišljenja. Mora se ipak naglasiti, da 
rad naših političkih komesara još uvijek, iz manjkavosti opće 
širine u organiziranju potrebnih diskusija, nije još za sada do 
kraja odklonjen. Iako se na to budno pazi i upozorava, ali sla-
bost što to ne ide jednom mogućom brzinom jeste u tome, što 
sama partijska organizacija ne može, uslijed slabe teoretske izu-
čenosti, da pristupi novom načinu rada baš putem uvođenja što 
življe diskusije po pojedinim političkim problemima današnjice. 
Isto tako nisu još naši politrukovodioci ozbiljno shvatili brzo 
izučavanje tekućeg materi jala koji je obilatan, što je svakako 
jedan od uzroka, da pojedini politički problemi nisu dovoljno 
razrađeni među samim borcima. 

Da bi se ti nedostaci mogli odkloniti postavljen je političko-
-prosvjetni plan, koji je postavljen pred sve štabove prvenstve-
no, a zatim pred komande četa, i dal je održavanjem kratkih 
političkih časova u vidu kurseva za izdizanje politdelegata i sla-
bijih komesara četa pri štabovima brigada. Takva odluka do-
nijela je ipak izvjesnih rezultata, a dal jn jom njenom upotrebom 
ti će rezultati biti još vidniji. Opći plan takovih časova jeste: li-
nija NOB, razvitak društva, linija part i je NOB sa okružnicom 
br. 3 i 4 i t. d.7 ' 

Kulturno-prosvjetni rad razvija se i dalje priređivanjem 
usmenih i kulturnih priredaba, te izdavanjem džepnih i zidnih 
novina, a samim međukorpusnim nat jecanjem ono je dalo vid-
nije rezultate i bolje članke koje pišu naši borci i takav rad se 
ne samo povećao, već se i dalje razvija. Opća manjkavost je još 
uvijek u omasovljavanju toga sektora rada. 

4. — VOJNI RAD: 

Opći vojni rad u jedinicama ove Divizije jeste u stalnoj 
izobrazbi putem pješadijskih, odnosno podoficirskih i oficir-

7 Odnosi se na plan političkog i kulturno-prosvetnog rada u jedi-
nicama 6. udarnog korpusa NOVJ u vezi sa takmičenjem koje je organi-
zovao Glavni Stab NOV i PO Hrvatske od 1. novembra do 31. decembra 
1944. godine (vidi tom V, knj. 34, dok. br. 110 i knj. 36 dok. br. 44). 



skih kurseva, te održavanjem praktičkih vježbi i teoretskog izu-
čavanja vojne teorije. Danas je ipak već način borbe mnogo slo-
ženiji, te se je uglavnom kod većine vojnih rukovodioca slomilo 
mišljenje, da se nije potrebno ukopavati, pa odklanjanjem tako-
vog nedostatka naši su borci počeli ulagati više truda i pažnje 
baš toj činjenici, a što je uslovljeno i međusobnim nat jecanjem 
naših boraca, koji će bolje da se ukopa. Ta narodna škola nat je-
canja danas je primila kod naših boraca veće razumjevanje i po-
čelo se ozbiljno shvaćati što znači natjecati se. 

No pored toga, prilivom sve novijih boraca ipak plan voj-
nog rada ima baš radi toga i svojih smetnji te se on stalno po-
navlja, ali ipak od njega se vide sve bolji rezultati. 

Sama partijska organizacija nije još uspjela stvoriti auto-
ritet nižih vojnih rukovodioca, t.j. desetara i vodnika, a ta man j -
kavost više puta baš dovodi do neizvršavanja svih postavljenih 
zadataka odnosno vojničkih naređenja. 

Mišljenja smo, da bi bilo pored već donešenih odluka za 
iskorištavanje vojnih stručnjaka, koji su prešli na našu stranu, 
da se našim nižim rukovodiocima pruži mogućnost izučavanja 
karata, ali i pored toga manjkavost kod svih nj ih jeste i neod-
govornost nj ih kao članova KP pred partijom. Da bi se to još 
bolje odklonilo potrebno je opća dužnost baš na izučavanju po-
stavljenog teoretskog plana za sve članove KP, te njihovo opće 
političko-prosvjetno izdizanje. Takove mjere uglavnom su kod 
nas poduzete. 

Opće stanje naših štabova, brigada i bataljona jeste uglav-
nom danas sređeno, a konačno sređeno i kod Omladinske udarne 
brigade. 

5. — SKOJ: 

Ukupan broj članova SKOJ-a je 656. Novim prilivom bo-
raca, u koje ima lijepi broj omladinaca, ima neobuhvaćene omla-
dine do 350. Pored svih uspjeha u borbi i radu SKOJ-evske or-
ganizacije ove Divizije nisu još do kra ja odklonjeni nedostatci 
u političkom i prosvjetnom izdizanju samoga članstva i sva po-
moć koja se daje od partrukovodioca nije dovoljna. Ona već u 
tome nije dovoljna što partrukovodioci ne shvaćaju, da bi t re-
balo te mlade komuniste putem partijskih teoretskih sastanaka 
odgajati i omogućiti im što uspješniji razvitak. 

Po tom su poduzete mjere, da se u buduće to ne dešava i 
da se takav sektaški stav pojedinaca ima odmah odkloniti. Isti-
na je da ti parti jski sastanci ne moraju i ne t rebaju biti zva-
nični, već treba biti elastičan kod sazivanja takovih sastanaka 
i omogućiti kako SKOJ-u, a tako isto i kandidatima da tima 
sastancima prisustvuju i učestvuju u diskusijama. 



Također nije do sada bila posvećena opća pažnja neobuhva-
ćenoj omladini i prilazilo se je k n joj dosta teško, smatrajući, da 
ona još nije bliska toliko, da bi se od tih novih pridošlih omla-
dinaca, koji se u stvari većinom brzo prilagođavaju borbi i ži-
votu u našim jedinicama, te da bi se tako istaknute omladince 
moglo uvlačiti u SKOJ-evsku organizaciju, kako bi putem iste 
dobili osim zrelijeg političkog gledanja na same događaje još 
veću volju i elan u borbi, te u izgradnji države, a potom i tak-
vim putem komunistički odgoj kako bi danas sutra postali čla-
novi KP ti najbolji . 

Takovo gledanje i takav sektaški stav jest uglavnom do-
nekle odklonjen i biti će još više jačom izobrazbom naše par-
tijske organizacije. 

Sa ovime bi završio ovaj mjesečni izvještaj u kome smo 
iznijeli uglavnom najhi tni je probleme part i jske organizacije ove 
Divizije. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Drugarski pozdrav! 
ZA KOMITET: 

Todor Milojević 



Fotokopija poslednje stranice dokumenta br. 5 



b r . 6 

UPUTSTVO POLITIČKOG KOMESARA 8. UDARNOG KOR-
PUSA NOVJ OD 2. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOME-
SARU 20. NOU DIVIZIJE O PISANJU BRIGADNIH I DIVI-

ZIJSKIH POLITIČKIH IZVEŠTAJA1 

S T A B 
VIII UDARNOG KORPUSA NOVJ 

2 I 1945 

POLITKOMESARU XX DIVIZIJE 

Primio sam komesarski izvještaj za diviziju u dva pr imjer-
ka,2 izvještaje politkomesara brigada, kao i dva broja divizijskog 
lista. Divizijske mjesečne politkomesarske izvještaje treba slati 
u četiri pr imjerka neposredno meni pošto ja svakog mjeseca sa 
svojim izvještajima dostavljam po jedan pr imjerak redovnih 
mjesečnih izvještaja komesara divizija politkomesaru Glavnog 
štaba NOV i POH, C.K.K.P.H. i Oblasnom K.K.P.H. za Dalmaci-
ju. Treba i nadalje obavezno slati po jedan pr imjerak izvještaja 
komesara brigada. Posljednji tvoj izvještaj mogao je biti konciz-
niji. Baš radi toga što se radi o političkim izvještajima oni se ne 
mogu pisati i podnositi ni po kakvim šemama i šablonima ili ne-
kom zajedničkom i jedinstvenom nacrtu koji bi mogao vrijediti 
za sve izvještaje koje upućuju politkomesari. Svakako da su kod 
vas najvažniji politički zadaci bratstvo i jedinstvo Hrvata i Srba, 
politička pokretnost Divizije van terena Dalmacije, uništavanje 
dezerterstva itd. Važno je da se u političkom izvještaju istaknu 
takvi glavni politički problemi, način rada političkog, ocjena i 
razvoj komesarskog kadra, odnosi u Stabu Divizije ako ima ne-
kakvih promjena, značajnij i događaji i promjene, novi proble-
mi itd. O tome kako se podnose izvještaji i kakvi bi trebali da 
budu poslat je ranije jedan dopis komesaru XX Divizije, te pred-
postavljam da ga nisi dobio i ponovo ga prilažem.3 

Iz izvještaja komesara X Brigade druga Maglice Vinka 
vidi se nekoliko stvari koje je potrebno podvući. Odnos vojnih i 
političkih rukovodioca u nekim jedinicama te Brigade nije do-
bar i pravilan. Ovome pi tanju treba uvijek posvetiti naročitu 
pažnju pošto se tu ne radi samo o slabijoj partijnosti političkih 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) uArhivu VII, reg. br. 1—1/2, 
k. 531. 

* Odnosi se na izveštaj od 25. decembra 1944 (vidi V tom, knj. 36, 
dok. br. 94). 

* Verovatno se odnosi na uputstvo komesara 8. korpusa NOVJ od 
13. oktobra 1944. političkom komesaru 20. divizije o pisanju izveštaja po-
litičkih komesara (vidi Arhiv VII, reg. br. 3—4, k. 552). 

3* 35 



komesara ili vojnih rukovodioca, nego se radi o jednome od na-
ših najvažnij ih zadataka—jedinstvu naše vojske, jedinstvu na-
ših štabova, koji dolaze u red osnovnih i najvažnij ih faktora za 
uspjeh naših jedinica bilo to na vojničkom ili političkom polju. 
Uglavnom u najviše slučajeva politički komesari snose glavni 
dio odgovornosti za eventualnu podvojenost u štabu brigade, ba-
taljona ili komandi čete. Politički komesari moraju kroz štab, 
t j . kolektivno rukovodstvo obezbjediti punu samostalnost, slo-
bodu, samoinicijativnost svakome našem komandantu, koman-
diru. Tek u takvim uslovima mogu se razviti i doći do izražaja 
najbolje vrline naših komandanata, komadira, vrline neophodne 
za uspješno komandovanje, odlučnost, upornost i istrajnost. Po-
litički komesari dužni su sa svoje strane doprinijeti sve za pra-
vilnu organizaciju štaba, za pravilnu organizaciju rada štaba ka-
ko za vri jeme borbe tako i za vri jeme odmora. Svakako da slo-
boda i samostalnost ne mogu značiti, upravo isključuju samo-
voljnost, neodgovornost, familijarnost itd. Naši odnosi su topli, 
drugarski, ali uvijek i principijelni. 

Kada god nema političkog plana rada korpusnog obavezni 
su komesari divzija da izrade jedinstveni plan političkog rada za 
svoju diviziju. Ovo se čini baš radi toga što bi jedinstven kor-
pusni plan može biti bio po nekada nepodesan za sve divizije 
jer one imaju neke svoje posebne političke zadatke i probleme 
koji ne moraju biti opšti, t j . za cijeli Korpus. Planski politički 
rad omogućuje ne samo sistematski, metodičan i organizovan rad 
nego omogućuje pravovremenu tačnu kontrolu, najbolj i uvid u 
rad i razvoj komesarskog rada. Osim toga, planski politički rad 
onemogućuje da se u velikome broju sitnijih i krupnij ih zada-
taka izgube glavni politički zadaci odnosno problemi. Zato je 
prošli politički plan rada od komesara Divizije trebao biti tako 
uočljiv da komesar X Brigade ne javl ja u svom izvještaju da 
jedinstvenoga političkoga plana prošlih mjesec dana nije bilo. 

Pi tanje kulturno-prosvjetnog rada je ozbiljan problem u 
vašoj Diviziji. Naš korpusni list koji će izaći ovih dana možda 
će u mnogome doprinijeti r i ješavanju ovoga problema. Treba 
imati u vidu da pored plana političkog komesarskog rada treba 
biti također i jedinstven plan kulturno-prosvjetnoga rada koji će 
ići uporedo i upotpunjavati se međusobno sa političkim pla-
nom rada. Kulturno-prosvjetni rad ne smije biti jednostran. 
Osim listova, zadnih novina, priredbi, vojničkih vježbi, sport-
skih takmičenja, naučnih tema, za naše jedinice je jedan od glav-
nih zadataka održavanje analfabetskih tečajeva. Ovaj zadatak u 
kulturno-prosvjetnom radu ne dolazi tek na šesto mjesto kako 
je to komesar X Brigade označio u svome izvještaju. Osvrt na 
vaše brigadne listove, novine i priredbe daće naš Propagandni 
otsjek u zajedničkom dogovoru sa mnom. 



Kritički osvrt na izvještaje politkomesara brigada XX Di-
vizije upućen kra jem oktobra drugu komesaru Santiniu4 ne na-
lazi se u arhivi kod mene, zato ga ne prilažem kako sam to gore 
naveo, pa ako ga nađete dostavite mi jedan primjerak. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar-pukovnik 
Boško Šiljegović 

BR. 7 

IZVEŠTAJ DIVIZIJSKOG KOMITETA 7. NOU DIVIZIJE 
OD 2. JANUARA 1945. CENTRALNOM KOMITETU KPH O 
STANJU I RADU PARTIJSKE ORGANIZACIJE U DIVIZIJI1 

DIVIZIJSKI KOMITET KPH 
VII UD. DIVIZIJE NOVJ 

2. januara 1945. 

CENTRALNOM KOMITETU KP HRVATSKE 
Negdje 

1. Prilog3 

Dragi drugovi, 
Šaljemo vam brojno stanje naše parti jske organizacije.3 

Razlika koja se pokazuje u članstvu dosta je velika zbog toga 
što je u prošlom brojnom stanju pokazana kod bivše Il-ge i III 
brigade sumarnost članstva po spisku, a dok je pokazano kod 
ostalih jedinica koliko imade članstva samo na licu, a sada je 
kod svih pokazano na licu. Isto tako i drugi je razlog to što je 
Il-ga brigada rasformirana4 i njezino je članstvo otišlo u druge 
jedinice koje nisu u sastavu naše divizije, a niti su potpale pod 
naš komitet, treći razlog je t a j što ni je naš divizion poslao svoje 
brojno stanje, nego je uzeto od prošlog mjeseca, a i u njemu ima-

4 Edu 
1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu JHRP u Zagrebu, 

fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 48/525—527. 
! Napisano mastilom. 
3 Redakcija ga nije pronašla. 
4 Po naređenju Štaba 4. udarnog korpusa NOVJ od 6. decembra 

1944. rasformirana je 2. udarna brigada 7. udarne divizije, a njenim ljud-
stvom su popunjene ostale brigade te divizije. Dotadašnja 4. brigada 
preimenovana je u 2. udarnu brigadu 7. divizije (vidi tom V, knj. 36, 
dok. br. 12 i 111). 



de članova iz II-ge brigade. Da smo tražili da pošalje svoje broj-
no stanje ne bi mogao izvještaj da stigne na vrijeme, jer je on 
udaljen pa ne bi stigao na određeno vrijeme. 

Rad našeg komiteta do sada se odvijao redovito, ali zbog 
pocjepanosti i udaljenosti jedinica jednih od drugih onemogućiće 
redovit rad samog komiteta da se sastaje redovito. 

Kod naše čitave organizacije osjeća se potreba za njenim 
omasovljenjem i povećanjem kandidata koji bi mogli da u sko-
ro vri jeme uđu u našu part i ju. Taj problem se uočio i njegovom 
se r i ješenju prišlo. 

Problem teoretskog niskog znanja našeg čitavog part i j -
skog aktiva uočio se i prišlo se svestrano da ga se riješava, jer je 
i komitet na svom posljednjem sastanku dao u zadatak da se dad-
ne jedan plan teoretskog proučavanja jedne teme, za mjesec 
dana, određena je tema »Razvitak društva«, koja se sada siste-
matski proučava u svim partijskim jedinicama. U samoj organi-
zaciji ne proučava se samo ta tema nego se proučava i ostala 
naša parti jska i oslobodilačka štampa, koja je potrebna da se 
prouči u čitavoj organizaciji. Težište našeg rada u organizaciji 
jeste sada uzdizanje članstva na viši nivo znanja naše nauke. 
Sami rezultati proučavanja naše nauke pokazuju vidne rezultate 
i kod svih članova osjeća se prilično interesovanje i želja za 
znanjem, jer na sastancima većina parti jaca učestvuje u dis-
kusiji i u postavljanju raznoraznih pitanja. 

Kursevi koji su se trebali organizovati kod štabova kor-
pusa, još kod našeg nije počeo. Za same kurseve, kada se sazna-
lo da će otpočeti, osjeća se prilično veliko interesovanje kod 
većine partijaca. 

U svim organizacijama raspravljalo se pi tanje nadležnosti 
između part i je i vojnih štabova, koje je sada pravilno postavlje-
no u svim organizacijama i to se sada postepeno prišlo praktič-
nom otklanjanju kod sviju organizacija, ali se još dešava po ne-
koji slučaj da imade nepravilnosti jer stari način rada treba po-
stepeno da se otkloni kod svih partijskih rukovodioca. 

Kod nekih članova osjeća se nekritičnost i nedovoljna od-
govornost za izvršavanje postavljenih vojnih zadataka kao i ne-
odgovornost za izvlačenje ranjenih i mrtvih drugova, kao i koje 
se ostavi na bojnom polju — slučaj I-ve brigade u akciji na 
Gnjilavcu.5 Za takove propuste preduzete su sa part i jske strane 
mjere prema onim članovima koji to dozvoljavaju. 

5 Dvadeset drugog decembra 1944. jedinice 1. brigade »Vasilj Ga-
ćeša« i 3. brigade 7. udarne divizije NOVJ i 2. brigade Unske operativne 
grupe napale su Cazin i s. Gnjilavac, u kojima su se branili delovi ne-
mačke 373. legionarske divizije i ustaše. Posle obostranih napada i pro-
tivnapada, uz obostrano velike gubitke, jedinice NOVJ su se povukle 
(vidi tom V, knj. 36, dok. br. 101 i knj. 37, dok. br. 28). 



Pojavilo se u poslednjem vremenu u našim jedinicama de-
zerterstvo, kao problem koji organizacija treba u najskorije vre-
me da riješi. Uzroka za dezerterstvo imade i sa naše strane, jer 
se dešavaju nepravilnosti prema novomobilisanim sa strane ni-
žih rukovodioca, isto tako nedovoljnog političkog rada sa tim 
borcima i nedovoljne ekonomske prilike pod kojima jedinice 
danas žive. To su uzroci sa naše strane koji uv je tu ju da se ono 
pojačava. Kod tih novih boraca koji su došli iz Moslavine sa na-
šom jedinicom osjeća se želja za odlazak u njihove jedinice oda-
klen je koji. 

Pojavilo se kod parti jaca ležernosti i nemoralnosti — slu-
čaj u odredu, zbog čega je smjenjen njihov raniji parti jski ruko-
vodioc. Tome se problemu odmah prišlo da ga se riješi i sada se 
to ne osjeća u tolikoj mjer i a imade sve izglede da će se to u 
najskori je vri jeme u potpunosti otkloniti. 

Najveći problem koji se sada momentalno osjeća u našim 
jedinicama — borba protiv pjegavog tifusa, jer imade sve uslove 
da čitavu jedinicu zahvati, ako se ne bi prišlo najenergičnijem 
spriječavanju. Toj opasnosti sa parti jske strane dat je signal svi-
ma partijcima, i prišlo se odmah njegovom suzbijanju, ali ni je 
se sve još poduzelo što bi trebalo da se poduzme. To je i u na-
šoj pozadini najveći problem, ali imade nepravilnog odnošenja 
prema tome od strane naših aktivista koji dovoljno ne posvećuju 
tome pažnju koja preti od njega narodu i samoj vojsci — slu-
čaj u Mečenčanima. 

Amnestija koja je data od strane Antifašističkog vijeća, na 
našem sektoru ni je poprimila onaj karakter koji bi trebala da 
poprimi, to se vidi po tome što se neprijateljski vojnici ne pre-
daju, kao što su činili za vri jeme poziva našeg voljenog maršala 
Tita. 

Crta špekulanstva se osjeća sada momentalno kod naše I-ve 
brigade i u njenoj organizaciji, dok u ostalim jedinicama, kao i 
u njihovim organizacijama to se sada ne osjeća, jer ostale orga-
nizacije kao i jedinice izvršavaju svòje zadatke koji se pred n j ih 
postave. Nije se u prvoj brigadi uočio problem momentalan d ru -
garske l jubavi štabova bataljona prema štabu brigade, kao što 
je to trebalo da se uoči. To se pojavilo zbog toga što su u ta j štab 
došli novi svi članovi štaba, t a j problem u njoj ni je još riješen, 
koga treba riješiti u najskorije vrijeme. 

Interesovanje koje se osjeća u organizaciji i u samim masa-
ma jeste za sada s tanje u samoj Grčkoj i borbe koje se u n jo j 
vode između ELAS-s s jedne strane i Zervasovih trupa s druge 
strane, kao i mješanje svojih prsta od Saveznika sa svoje strane. 

Part i jski rukovodioc u odredu »M. M.« koji je bio smenjen 
je sa svoje dužnosti i na njegovo mjesto postavljen je novi part . 
rukovodioc, koji isto sada ne vrši svoju dužnost zbog toga što je 



obolio od tifusa, a njegovu dužnost sada vrši pol. komesar, koji 
imade iskustva u radu sa organizacijom. U ostalim jedinicama 
za sada nema niti jednog mjesta upražnjenog jer se uvjek na-
stoji da ne bude ni jedno upražnjeno iako često parti jski ruko-
vodioci četa budu izbačeni iz stroja. 

Rasformiranjem Il-ge brigade bilo se postavilo kao prob-
lem pred organizaciju da se to pravilno objasni kako borcima 
tako isto i narodu, jer je nepri jatel j pokušao da svojim paro-
lama ubaci zabunu među borce i među narod, da se ona rasfor-
mirala zbog velikih gubitaka i da se neće da kaže narodu zbog 
čega je rasformirana. Njeno rasformiranje bilo se najviše osje-
tilo kod vojnih i pol. rukovodioca koji su članovi partije, a koji 
su u n jo j proveli dugo vremena i ponos[ni suj na n jene tradicije 
koje je ona imala za sobom. Taj problem je za sada riješen, kada 
je sve upoznato zbog čega je ona rasformirana. 

U organizaciji se ne osjeća da imade kakovih nepoželjnih 
elemenata koji bi razrivali naše part i jske redove, a isto tako 
i u samoj jedinici ne osjeća se nekih organizovanih grupacija 
koje bi podgrizale redove jedinice, nego što imade pojedinaca 
nezadovoljnih i što imade pojedinaca koji nisu raščistili pojmove 
o našoj borbi, pa nasjednu na neku nepri jatel jsku parolu koja bi 
se ubacila u naše redove. Četništvo i njegov uticaj u našim re-
dovima razbijeno, ali se još ne zapostavlja, jer se uvjek objašnja-
va njihova izdajnička uloga i njihovi pr imjeri zločina koje vrše 
nad narodom. Jedinstvo i bratstvo u našim jedinicama je zado-
voljavajuće i ne nasjeda se na šovinističku mržnju, a ukoliko 
bi se šta i pojavilo odmah se na njega reaguje. 

Odnos parti jske organizacije iz naše jedinice prema parti j i 
u pozadini pojačava se i povezuje se sve više i više. Pomalo po-
čima da se razbija zid koji je bio postojao između jednih i dru-
gih, ali još nije na visini na kojoj bi trebao da bude. Pomoć po-
zadini od naše strane isto tako se pojačava, jer imade slučajeva 
gdje četni i bataljonski par t ruk ode na sastanak part i jske jedi-
nice u selu. Zbližavanje i međusobno upoznavanje isto počelo je, 
dok je rani je bilo ri jetko slučajeva da se to dešavalo. 

Kandidata imade malo prema broju l judstva koje se nalazi 
u čitavoj diviziji. Dešavalo se da u nekim bataljonima, organi-
zacija nema kandidata, to se uočilo i postavljeno je pred organi-
zaciju da se takove pojave ne smiju da dešavaju i da se što pri je 
otklone. Sa njima se radi ali se još ne polaže dovoljno pažnje 
na njihov rad koliko bi trebalo organizacija da polaže, jer je to 
njen rezervoar iz koga se ona omasovljava. 

Skojevskoj organizaciji pomoć od strane part i je daje se što 
se god više može. Rad u Skojevskoj organizaciji isto tako se po-
jačao na teoretskom podizanju omladinaca. Sada se prorađuje 
brošura od Kalinjina: »Kakav mora biti komsomolac«. Nepra-



vilnosti između Skoja i part i je za sada se ne primjećuje. Najviše 
se ističu sa svojom hrabrošću među ostalima. 

Pomoć pol. odjela organizaciji za sada se osjeća prilična, 
jer svi drugovi iz pol. odjela shvatili su svoju dužnost i koliko 
t rebaju da dadnu pomoći partiji . 

Stanje u samom komitetu je zadovoljavajuće, ne osjeća se 
za sada nikakova trzavica između pojedinih članova ili da se 
osjeća kakovo grupaštvo. Jedinstvo volje i akcije u komitetu za 
sada zadovoljava. Odnos između komiteta i štabova divizije za 
sada je zadovoljavajući i ne osjeća se nikakovih trzavica. Sve od-
luke koje štab izdaje komitet sa svoje strane podržava da se u 
potpunosti izvršavaju. 

Direktive koje se postave pred komitet provode se u djelo, 
nego se još može desiti da se površno provedu ili da se možda 
koja nepravilno objasni zbog mladosti većine članova komiteta 
i zbog neznanja, jer i sami članovi komiteta trebali bi da prođu 
kroz viši partijski kurs. 

Dragi drugovi, ukoliko su još neke stvari manjkale vi se sa 
svoje strane kritički osvrnite kako bi ostali izvještaji bili pot-
puniji . 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Uz drugarski pozdrav,. 
Milutin Omazić 
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PISMO POLITIČKOG KOMESARA 12. NOU DIVIZIJE OD 3. 
JANUARA 1945. POLITIČKIM KOMESARIMA I POMOĆNI-
CIMA POLITIČKIH KOMESARA POTCINJNIH BRIGADA O 
SARADNJI U DIVIZIJSKIM NOVINAMA, ORGANIZOVA-
NJU RATNE DOPISNE SLUŽBE, TAKMIČENJU I VOJNOM 

I POLITIČKOM RADU1 

ŠTAB XII. UDARNE DIVIZIJE 
NARODNO-OSLOBODILACKE VOJSKE 

JUGOSLAVIJE 
K. Br. 10, dana 3.1. 1945. 

POLITKOMESARIMA I POMOĆNICIMA POLITKOMESARA 
XII. PROLETERSKE, OSJEČKE UDARNE, I. CEHOSLOVAC-

KE I IV. BRIGADE 

Naše Divizijske novine postaju iz dana u dan sve više pra-
vo ogledalo života i rada u našoj Diviziji. One po svojoj formi, 
po svojoj tehničkoj obradi stalno napreduju. 

Ali drugi dio naših Divizijskih novina, njihov sadržaj da-
leko je važniji. Ako se n jemu ne bude posvetilo dovoljno pažnje, 
one neće imati svoga smisla i postaće neinteresantne za naše bor-
ce. Samo u tom slučaju ako one budu pisale i raspravljale o 
onim problemima koji se javl ja ju u našoj Diviziji i ako budu 
ti problemi na popularan način obrađivani, samo u tom slučaju 
naše novine odgovorat će svojoj svrsi. 

A o kome ovisi sadržaj naših novina? On ovisi jedino i sa-
mo o nama samima, a prvenstveno o politkomesarima, ne samo 
kao o piscima pojedinih stvari, već kao organizatorima dopis-
ničke službe. 

Naše novine imaju uvjek uvodni članak. T a j uvodni čla-
nak treba uvjek da tretira najaktuelni j i vojno-politički problem 
u našim jedinicama i n jemu kao takvom mora se posvetiti na j -
više pažnje. To je prosto direktivan članak koji treba da našim 
rukovodiocima i borcima posluži kao olakšanje za upoznavanje 
aktuelnih stvari. Ako imamo u vidu kvalitet naših nižih ruko-
vodioca, onda je jasno kako iste članke treba napisati. 

U vezi s tim, politkomesari i pomoćnici politkomesara kao 
i komandanti brigada učinit će sledeće: 

XII. Proleterska. Napisati po jedan članak vojni ili poli-
tički do 15. I., Osječka udarna do 20. I., IV. Brigada do 25. I., a 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 1/1—5, 
k. 883A. 



Čehoslovačka do 30. I. 1945. godine. Navedeni članci moraju biti 
u Stabu Divizije do navedenih datuma. Da li će Vaši koman-
danti na vri jeme napisati to ovisi o Vama. 

Osim toga, pi tanje ratne dopisne službe treba već jednom 
ozbiljno shvatiti. Nije redak slučaj da iz pojedinih brigada uopće 
ne dođe niti jedan članak. To važi naročito za Osječku i IV. Bri-
gadu. Tu se najbolje vidi koliko politkomesari smatra ju dopisnu 
službu uopće važnom. A da li je to teško? Nije. Evo zašto i kako 
treba raditi. 

Za ratne dopisnike postaviti pismene i vri jedne ljude koji 
će zaista raditi. Ali ako se nad istim ne vodi kontrola, ako se 
nj ima ne daju direktive i dovoljna pomoć, onda uopće postajanje 
ratnih dopisnika nema svoga smisla. A ovako je u glavnom u 
našim brigadama, a to je najbolj i dokumenat kako komesari 
vode računa o ratnoj dopisnoj službi. Nije dovoljno samo to. 
Suvišno je postavljanje ratnih dopisnika ako oni kao takovi ne 
nailaze na nikakovo razumjevanje kod nižih rukovodioca. A ako 
viši rukovodioci nemaju smisla za ta j posao, opet je to ogledalo 
i legitimacija rada politkomesara brigada. 

Dakle, da bi s ovim jednom za svagda prekinuli, da bi 
prestali pisati i opominjati, založite se više za ovaj rad, daj te ni-
žim uputstvo, organizujte posao i vodite kontrolu. Ako budete 
samo svaki drugi ili treći dan po pola sata razgovarali sa Vašim 
ratnim dopisnicima, davali im uputstvo i tražili od nj ih da Vam 
polažu račune šta su učinili, onda ćete vidjeti da je i vama znat-
no olakšan posao i da će dopisna služba biti na boljoj visini. Sem 
toga, na sastancima sa nižim rukovodiocima nikada ne zabora-
viti i ovu točku. Treba da znate jednom za svagda da je do-
pisnička služba i kulturno-prosvjetni rad jedan dio i to vrlo 
važan dio rada politkomesara. 

Mi se nalazimo na početku novog takmičenja.2 Pr i je svega 
potrebno je da ga Vi pravilno i svestrano shvatite pa će onda 
i Vaši borci i niži rukovodioci pravilno shvatiti i svestrano se 
založiti, a kada stvari budu tako stajale, rezultati neće izostati. 

Naše jedinice sada se relativno odmaraju. Ne dozvolite da 
se ta j odmor pretvori u razvodnjavanje naših jedinica. Treba 
forsirati rad na borbenoj obuci na kojoj će se borci čeličiti, a na-
ročito na oštrom i hladnom vremenu. Sjetite se rečenice druga 
Kalinjina omladini: »Da sam ja vaš rukovodioc ja bi vas na-
t jerao da se svaki dan ukopavate«. 

Redovito kad je duži odmor pr i ređuju se mitinzi, ali na-
žalost to nisu mitinzi već »taraban«. Treba dozvoliti da se voj-

2 Kako se vidi iz uputstva Štaba 6. korpusa NOVJ od 13. januara 
1945, u svim jedinicama 6, 10. i 12. korpusa je 1. januara 1945. otpočelo 
dvomesečno međukorpusno takmičenje (vidi dok. br. 43). 



ska veseli, ali kada je miting onda na n jemu treba nešto pa-
metno govoriti. Ako Vi lično ne budete vodili računa i kontro-
lu nad mitinzima, onda će biti česta pojava da su mitinzi mjesto 
i način gdje se radi sve, samo ne ono što treba. U tom ima isku-
stvo naročito naša IV. Brigada. 

Drugovi politkomesari! koristite svestrano ovaj odmor. Za 
vrlo kratko vri jeme prijeći ćemo u ofanzivu i tada neće biti vre-
mena kao sada za rad. 

Koristite ovo pismo i dobro zapamtite postavljene stvari. 
Mi ćemo voditi strogu kontrolu i za aljkavo odnošenje slijediće 
odgovarajuće kazne. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar p.pukovnik: 
Krajačić Josip 

BR. 9 

IZVEŠTAJ DIVIZIJSKOG KOMITETA 12. NOU DIVIZIJE OD 
3. JANUARA 1945. OBLASNOM KOMITETU KPH ZA SLAVO-
NIJU O RADU PARTIJSKE ORGANIZACIJE U DECEMBRU 

1944. GODINE1 

DIVIZIJSKI KOMITET 
XII. UDARNE DIVIZIJE 
Dana 3. I. 1945. god. 

OBLASNOM KOMITETU K.P.H. ZA SLAVONIJU 

Izvještaj za mjesec prosinac 
1944. god. 

Političko stanje: Prošlih mjesec dana u našoj diviziji na-
ročito se zapazilo interesovanje za vanjskopolitičke događaje. 
Dok su se pri je više interesovali samo za vojničke događaje a 
sada se zapazilo interesovanje i to naročito za događaje u Gr-
čkoj i za s tvaranje jedinstvene vlade. To su dva osnovna proble-
ma od kojih se kretala diskusija prošlih mjesec dana. 

Sukob u Grčkoj između Engleske vojske i grčkih partizana 
— kod jednog djela boraca a i kod mladih članova part i je po-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak originala u Arhivu VII, film 48/558—561. 



stavilo se je pi tanje da li bi moglo i kod nas doći do takovog su-
koba. Kod starih boraca, a što se izrazilo naročito u Češkoj bri-
gadi, mržnja prema Englezima, a šta više i spremnost da se biju 
i s njima. Po tom pitanju održali smo sastanke u cijeloj Diviziji, 
po četama, na kojima se pravilno razjašnjavalo ko je kriv za 
sukob u Grčkoj. Djelomično se uspjelo kod jednog dijela boraca 
uvjeriti ko je kriv za isti sukob ali kod jednog dijela još uvijek 
vlada sumnja da li bi se moglo to dogoditi kod nas. 

Pregovori o s tvaranju jedinstvene vlade2 također nisu još 
u potpunosti razjašnjeni borcima, ali u glavnom onaj strah koji 
je vladao da će se povratiti staro znatno je uklonjen pravilnim 
tumačenjem o jedinstvenoj vladi, kakova ona treba da bude, ko-
me polaže računa i da se ne odstupa od odluka AVNOJ-a. 

Utjecaj Mačeka odrazio se na borce koji su bili u odredima 
i nalazili se oko svojih kuća, došavši u Brigadu jedan veći broj 
je dezertirao. Većina dezertera jeste sa županjskoga kotara, gdje 
Maček ima još prilično velikog ut jecaja. Zadnjih 15 dana dezer-
terstvo je prestalo jer smo odmah prišli pojačanom političkom 
radu a tako isto i vojničkome. Usporedo sa političkim radom i 
tumačenjem stanja u našoj zemlji i ko želi da oni napuste je-
dinice mi smo pristupili i kažnjavanju prema vojničkim pravili-
ma o dezerterima. 

Dolazak Crvene armije i njezino približavanje općtento 
kod boraca stvorilo je dosta dobro raspoloženje. Svakodnevno 
vodi se diskusija o Crvenoj armiji, o tome kada ćemo se sastati 
sa njom, kako ćemo onda zajednički ići naprijed. Uopšte kod bo-
raca vidjelo se da vlada velika l jubav nasprama Crvenoj armiji i 
da se očekuje n jen dolazak. Još uvijek se nađe koji govore treba 
čekati Crvenu armiju, zašto da sada u poslednjim časovima gi-
nemo. To su većinom stariji l judi i novomobilisani, dok kod sta-
rijih boraca ne opaža se ovakovih tendencija. 

Tendencija o čuvanju glave koja je vladala kod jednoga 
djela boraca, i to starijih, znatno je uklonjena, a naročito u XII. 
prolet. brigadi, IV. i Češkoj brigadi, dok u Osječkoj brigadi pro-
šli mjesec, uslijed nekoliko neuspjeha u borbama i izbacivanjem 
jednog većeg broja rukovodioca iz stroja, moral i borbenost 
znatno je opala. U Osječkoj brigadi ima veći broj novih boraca 
koji još nisu bili u borbama, tako da će se to s tanje opet popra-
viti nakon nekoliko uspjelijih borbi. 

Kod partijaca i SKOJ-evaca i kod jednog dijela boraca 
vlada interesovanje za izbore. Postavljaju se pi tanja da li će iz-
bori biti javni ili tajni, šta će biti sa onima koji glasaju za kra-
lja i tko će sve imati pravo glasati. 

- Odnosi se na stvaranje jedinstvene vlade Demokratske Federa-
tivne Jugoslavije u vezi sa sporazumom Tito — Subašić od 2. novembra 
1944 (vidi »Oslobodilački rat«, 2. knj., str. 540—542). 



Odnos prema narodu i prema N.O. Odborima jeste dosta 
pravilan, kod boraca još uvjek se postavlja pitanje: treba svi 
koji se nalaze u vojno-pozadinskim ustanovama i N.O.O. a koji 
nisu prošli kroz borbene jedinice da se mobilišu i da omirišu 
baruta. 

Rad sa narodom gdje se nalazila naša divizija bio se svo-
dio na održavanje kulturno-prosvjetnih priredaba, održavanje 
mitinga na kojima se govorilo o političkom stanju vani i kod 
nas. Veze sa antifašističkim organizacijama i N.O.O. bile su 
nešto bolje nego prošli mjesec. Po pi tanju zajedničkog rada i 
djelovanja za vri jeme našeg boravka na okrugu Brod povezali 
smo se sa Okružnim komitetom i doneli zajednički plan rada. 
Narod na terenu gdje smo se kretali voli N.O.B, a naročito voli 
N.O.V., dok u selima Kondrić, Majar, djelomično Ljevanjska 
Varoš i Gašinci, kotar Đakovo, vidjelo se da ima znatnog u t je -
caja Maček i ustaški pokret jer su mnogi iz tih sela ustaše. 

Organizaciono stanje: Ukupan broj članova u našoj Divi-
ziji iznosi 707. Od prošlog izvještaja 46 parti jaca više. Part i jska 
organizacija u XII., IV. i Češkoj brigadi znatno se poboljšala i 
brojčano povećala. XII. Ud. prolet. brigada broji 10 članova više 
nego prošli mjesec. IV. Brigada broji 36 članova više nego pro-
šli mjesec, od tih 36 14 je primljeno novih, a 22 su došla iz odreda 
koji se je rasformirao. U Češkoj brigadi povećao se broj za 11 
članova. U Osječkoj brigadi za protekli mjesec opao je broj čla-
nova part i je za 24. Novoprimljenih za protekli mjesec imade 9 
članova, novopridošlih iz odreda 13 a izbačeno iz stroja što ran je-
nih i poginulih 40 (od toga 20 poginulo) a šest otišlo na druge du-
žnosti. Divizijski komitet nije pravilno rasporedio partijski kadar 
u brigadama, što se znatno i odrazilo na s tanju u Osječkoj brigadi. 
Nije se imalo u vidu da u Osječkoj brigadi imade preko dvije 
stotine Rusa i 177 Talijana, ukupno 400, iz kojih se ne može re-
grutovati i crpiti novi kadar. Divizijski komitet prošli mjesec 
nije bio potpun, falio je jedan član komiteta, što je znatno ote-
šćalo pravilan rad Divizijskog komiteta. Clan Divizijskog komi-
teta sekretar Češke brigade — unatoč pomoći koja mu je pru-
žena i konkretnih uputstava na sastancima Divizijskog komiteta, 
drug se nije snašao i nije zadovoljio kao član Divizijskog komi-
teta. Mi smo mislili da će uz dobru pomoć moći da zadovolji, 
međutim drug ni je zadovoljio, u radu nema dovoljno širine i 
nije mogao da savlada organizaciju. Na sastanku Divizijskog 
komiteta na kojemu i e prisustvovao i on došli smo do zaključka 
da drug ne može biti član Divizijskog komiteta a s time su se 
složili i članovi iz Oblasnog komiteta.® Drug bivši sekretar XII. 

a Reč je o Oblasnom komitetu Komunističke partije Hrvatske za 
Slavoniju. 



Brigade, koji je sada komesar Brigade, također se ni je dovoljno 
snašao kao partijski rukovodioc i mnogo će mu bolje odgovara-
ti rad kao komesar Brigade. Za sekretara XII. Brigade mi smo 
predložili Nikolu Bjelca, bivšeg pomoć, komesara I. Bataljona u 
IV. Brigadi, koji je svršio viši partijski kurs sa dobrim uspje-
hom, i oblasni komitet se složio da isti drug primi dužnost sekre-
tara XII. Brigade i kao član Divizijskog komiteta. Za sekretara 
Češke Brigade mi smo predložili druga Korakaš Matu, koji se 
nalazi u bolnici, međutim on još nije izašao a Oblasni komitet 
predložio nam je druga Sironju iz jednog okružnog komiteta, 
međutim i t a j se u međuvremenu razbolio, tako da u Češkoj br i -
gadi još uvjek vrši dužnost isti sekretar. 

Divizijski komitet kao cjelina još uvijek nije rukovodioc u 
Diviziji. Zaključci Divizijskog komiteta nisu se u potpunosti 
sproveli u život, a i sami članovi Divizijskog komiteta u radu 
nisu dovoljno samostalni a sekretar (bivši) XII. Brigade u radu 
je dosta al jkav i sitničar. Divizijski komitet kao rukovodioc 
uspio je da ipak riješi mnoge probleme u Diviziji. Od prošlog 
mjeseca do sada Divizijski komitet mnogo se više osjetio kao 
rukovodioc u Diviziji. 

Part . biroi u našoj Diviziji nisu još u potpunosti rukovo-
dioci u bataljonima iako se s tanje u mnogim bataljonima zna-
tno popravilo i neki bataljonski part. biroi postali su rukovodi-
oci u bataljonima. Da bi se podigao autoritet part . biroa i da bi 
članovi part. biroa stvarno postali rukovodioci u batal jnu, Divi-
zijski komitet je zaključio da na sastanke partijskih ćelija dolazi 
po jedan član part. biroa koji nije član iste jedinice. Od prošlog 
izvještaja pa do danas znatno se popravila odgovornost kod č la-
nova part i je iako još uvijek odgovornost članova part i je jeste 
slaba. 

Part i jske ćelije održavaju redovito sastanke ali na t im 
sastancima članovi partije, koji su vrlo mladi, nisu u stanju da 
prenesu parti jske direktive i da samovoljno4 riješe probleme ko-
ji postoje u njihovim jedinicama. 

Divizijski komitet a možemo reći i cijela part. organizacija 
prosto su zapustili teoretsku izgradnju, a što je znatno suzilo 
perspektivu samog Divizijskog komiteta a da ne govorimo o part . 
biroima i parti jskim ćelijama. Jedan od najvažnij ih problema 
koji stoje pred Divizijskim komitetom jeste teoretska izgradnja. 
Mi smo na sastancima doneli zaključak da će samostalno svaki 
sekretar brigade stvoriti plan o proučavanju materijala i to 
članke iz »Naprijed« i ostalih naših listova, međutim u radu ni je 
bilo upornosti tako da se direktive i zaključci Divizijskog komi-
teta nisu sproveli u život. 

4 Verovatno se misli: samostalno. 



Pitanju kadra naša part. organizacija posvetila je najviše 
pažnje i pokraj gubitaka i prekomandovanja i davanja drugova 
u narodne odbore mi smo uspjeli da brojčano ojačamo našu 
organizaciju, ali nismo uspjeli da kvalitativno poboljšamo. Ka-
dar u našoj Diviziji za sada je potpun. 

Polit, komesari četa su vrlo mladi i ne mogu da samostalno 
tumače borcima političke događaje i da samostalno ri ješavaju 
probleme u svojim jedinicama. Pilot, komesari bataljona, iako 
su znatno odskočili od polit, komesara četa, još uvijek nisu do-
voljno samostalni i nemaju dovoljno znanja i širine u radu. Po-
lit. komesari brigada prilično zadovoljavaju, a u Četvrtu brigadu 
došao je novi komesar koji je pri je bio komesar bataljona u 
Osječkoj brigadi. Drugovi komesari još uvijek se ne udubl ju ju 
dovoljno u probleme. Polit, komesar Divizije, ujedno član Divi-
zijskog komiteta, u radu je agilan i stvari postavlja dobro ali 
nema dovoljno takta i načina u ophođenju sa nižim rukovodi-
ocima. 

Vojnički kadar sastavljen je u glavnom od dobrijeh boraca 
koji ne posjeduju teoretskog znanja tako da u u cijeloj diviziji 
skoro ni jedan komandir ne zna čitati kartu i što više i mnogi 
komandanti bataljona. Part i jska organizacija ni je uspjela kod 
vojnih rukovodioca i djelomično niti kod političkih da stvori l ju -
bav za učenje i za knjigu. 

Rad sa skojem: Naše part i jske jedinice i part. biroi nisu 
dovoljno posvetili pažnju SKOJ-evskoj organizaciji, tako da su 
brigadni komiteti više samostalno radili. SKOJ-evci svojim ra-
dom mnogo pomažu parti jskoj organizaciji u r i ješavanju svih 
problema. SKOJ-evci su najbolj i omladinci, najbolj i borci a 
naročito su aktivni SKOJ-evci u IV. Brigadi, gdje je SKOJ us-
pio uz pomoć part i je da zainteresira svu omladinu a što se odra-
zilo i u radu na kulturno-prosvjetnom polju i u nat jecanju. U 
Osječkoj brigadi zadnjih mjesec dana izbačen je dosta veliki 
broj SKOJ-evaca a primljen je tako isto veći broj, tako da se 
sad SKOJ-evska organizacija sastoji od novih i mladih članova. 
Jedno od glavnih pi tanja koje treba riješiti sa SKOJ-evskom 
organizacijom a to je teoretska izobrazba mladih SKOJ-evaca. 
Povezanost između part i je i SKOJ-a najbolja je u IV. Brigadi, 
dok u Osječkoj brigadi nešto je opala pošto su sekretari bata-
ljonskih part. biroa izbačeni iz stroja a dva štaba su u potpu-
nosti izmenjena. 

Brojčani izvještaj o SKOJ-u ne mogu Vam poslati jer se-
kretar XII. Prolet, brigade nije poslao i odnosi se po pi tanju 
izveštaj a dosta neodgovorno, a također nije poslao niti sekretar 
IV. Brigade. 



U Češkoj brigadi imade 130 SKOJ-evaca, u Osječkoj broj 
SKOJ-evaca 130 a u pomoćnim jedinicama Divizije 84 SKOJ-
-evaca. 

Političko-prosvjctni rad: Politički rad prošlih mjesec da-
na sastojao se u objašnjavanju vojno-političke situacije, sukoba 
u Grčkoj, s tvaranja jedinstvene vlade, o amnestiji, o proglašenju 
TITA narodnim herojem, o podržavljavanju neprijateljske imo-
vine, i u vezi s time odluke II. zasjedanja AVNOJ-a i III. zasje-
danja ZAVNOH-a. 

Kurturno-prosvjetni rad sastojao se u glavnom u izdavanju 
džepnih i zidnih novina, davanju usmenih novina, skečeva i kul-
turno-prosvjetnih priredaba. Kulturno-prosvjetni rad nije još 
obuhvatio široke mase boraca, još uvijek se svodi na pojedince. 
Džepnih i zidnih novina izlazi prilično veliki broj ali je njihov 
kvalitet i sadržaj dosta slab. Mnogi drugovi i rukovodioci pisali 
su džepne novine samo da ih imaju na broju, a ne da ih kvali-
tativno poboljšaju i da džepne novine izvrše svoj kulturno-pro-
svjetni zadatak. 

Vojnički rad: Vojnički rad prošlih mjesec dana sastojao se 
u obučavanju vojnih rukovodioca kako treba komandovati, i 
učilo se topografija, t j . čitanje karte. Par t i ja si je postavila kao 
zadatak da nauči borce ukopavati se. U istome radu ima znatnih 
uspjeha iako još uvjek borci ne cijene dovoljno kopanje rovova. 

Drugovi komandanti i komandiri još uvijek ne znaju ko-
mandovati, istrčavaju kao borci, kao jurišači, tako da smo zad-
njih mjesec dana imali znatnih gubitaka. Prošli mjesec uslijed 
nevojničkog postavljanja Štaba Divizije, koji se nalazio u nepo-
srednoj blizini prvih streljačkih strojeva, izgubili [smo] koman-
danta Divizije5 i jednog komandanta bataljona. 

Polit, odjel naše divizije prošli mjesec sastojao se svega 
od dva člana i isti drugovi dali su nam mnogo pomoći u radu. 
Odnosi između Divizijskog komiteta i Polit, odjela su dobri, 
postoji puna koordinacija u radu, a nastojaćemo da se odnosi još 
više prodube, što će znatno koristiti radu. 

Uz drugarski pozdrav: 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Sekretar: 
Franjo Sertić 

5 Milan Stanivuković, narodni heroj, poginuo je kod s. Levanjske 
Varoši (blizu Đakova) 27. decembra 1944. u borbi protiv nemačkih oku-
patora i ustaša (vidi tom V, knj. 36, dok. br. 108 i knj. 37, dok. br. 35). 

4 Zbornik, tom IX, knj. 8 49 



BROJNO S T A N J E PARTIJSKIH ORGANIZACIJA 
za mjesec prosinac 

XII Ud. diviziji! _ J y 3. I 1945. 

Sekretar div. kom. 
Franjo Sertić 
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NAREĐENJE ŠTABA 17. UDARNE BRIGADE 28. NOU DIVI-
ZIJE OD 3. JANUARA 1945. ŠTABOVIMA POTCINJENIH JE-
DINICA DA SE ODRŽE BATALJONSKI, ČETNI I VODNI SA-
STANCI POVODOM NEPRAVILNIH POSTUPAKA BORACA 

I STAREŠINA PREMA NARODU I ORGANIMA VLASTI1 

STAB B.22 

BROJ 1/45. 
Dana 3. I. 1945. 

ŠTABU BR. 211, 212, 213, 214 
KOMANDI BR. 2173 

Položaj 

1. — Naši vojni i politički rukovodioci već su prilično 
ovladali svojim brojčano jakim jedinicama, naši novi borci već 
su se prilično upoznali sa postupcima, vladanjem vojnika NOV, 
ali u zadnje vreme primjećeno je nekoliko nezdravih pojava kod 
naših boraca. Tako na pr imjer dvojica drugova iz Cete za vezu 
obilazila su po selu Zagonima i tražila hranu, bez obzira da li 
su ekonomi i intendanti već sakupljali hranu, i prema tome sku-
vali i za njih. Takav način već nije pravilan a kamoli još i to 
što su isti borci samovoljno skinuli slaninu sa tavana jednog 
odbornika iz Zagona. 

Nadalje naši borci nemaju ispravan stav kada u postupku 
sa narodom ovih sela sve l jude smatra ju četničkim elementima. 
Svi ljudi iz ovog kra ja nisu »đikani«4, a osim toga naš zadatak 
je da ovaj narod što pri je pridobijemo za sebe. Tako su prema 
podatcima neki drugovi iz III. bataljona naše Brigade u selu 
Dragaljevcu oduzeli vojničke cipele jednome mladiću čiji je 
otac stari partizan, a isti mladić je sikirom sasjekao jednoga ge-
stapovca u svojoj kući i od njega oteo iste cipele. Osim toga odu-
zeli su u istoj kući i nešto hrane. Ovaj svoj postupak su ti borci 
temeljili na pronađenim vojničkim cipelama i jednoj vojničkoj 
torbici, na osnovu čega su oni smatrali da su isti l judi četnici. 
Greška je dakle u tome što oni nisu dobro raspitali čija je to 
kuća, kakovi su ljudi, a onda tek nakon odgovora sa pouzdanim 
ljudima iz sela poduzeti rekvir iranje ili konfiskaciju. Svima bor-

1 Original (pisan na mašini, ćirilicom) u Arhivu VII, reg. br. 19/4, 
k. 1136. 

2 Šifra 17. brigade 28. NOU divizije (vidi tom IV, knj. 31, dok. 
br. 82). 

3 Odnosi se na 1, 2, 3. i 4. bataljon i na Cetu za vezu. 
* Reč je o četnicima. 

4' 51 



cima treba skrenuti pažnju da se tako ne smije prilaziti narodu 
i smatrati svakoga četnikom. 

2. — Neke komande četa pored upozorenja i postojećih 
propisa odpuštaju l jude iz jedinice bez odobrenja štaba bataljo-
nja, a onda im još ne daju ni ništa pismeno, pa takove drugove 
sreću naše patrole i vraćaju ih, hapse ih, sprovode u štabove i t.d., 
konkretan pr imjer komanda III. čete III. bataljona, koja je bez 
ikakve objave ili ikakvog pismenog odobrenja odpustila jednoga 
druga. 

3. — Stoku za klanje mi na ovom terenu dobivamo od 
naroda. Nakon klanja stoke naši intendanti su vraćali kožu se-
ljacima. Nama su kože neophodno potrebne, i zato u buduće ne 
treba tako činiti. Seljacima dati propisne priznanice a kožu pre-
dati komandama mjesta, a ukoliko nema komande mjesta predati 
narodno-oslobodilačkom odboru. 

4. — Nadalje treba paziti kakve priznanice intendanti da-
ju seljacima za skupljenu hranu. NOO-i imaju naređenje da 
bilježe odnosno da sačuvaju potvrde na sakupljenu hranu za 
vojsku kako bi se tako vidio njnihov rad. Međutim jedan naš 
intendant napravio je t rebovanje na 300 kg. kruha, 30 kg. masti, 
i t.d., a dotični odbor je to trebovanje pokazao kao potvrdu na 
sakupljeni kruh i mast, dok u stvari je sakupio svega 3—4 kg. 
masti i nešto malo kruha. NOO-ma ne treba davati trebovanje 
jer to nije pravilno, već im uputiti pismo da za potrebe vojske 
sakupe izvjesnu količinu hrane, a tek onda kada oni sakupe, i 
na onoliko koliko sakupe, davati potvrde. 

5. — Komanda mjesta je poradila u narodu da narod za 
vojsku na Božić donosi darove i vojsci i našim ranjenicima. Ista 
komanda mjesta zamolila nas je da bilježimo koliko darova 
budemo primili i da im javimo, te da oni prema tome vide re-
zultat svoga rada odnosno da vide raspoloženje naroda. 

6. — Da bi se ti izvjesni nedostaci otklonili a osim tih još 
i kojekakvi drugi na koje se naiđe u jedinici, naređujem da sva-
ki bataljon po tim pitanjima održi bataljonske, četne i vodne 
sastanke sa konkretnim uputama koje će tada dati borcima. Na-
dalje mobilisati na ta j posao snage SKOJ-a i Par t i je kako bi te 
probleme što uspješnije rešili i stvorili jedinicu sa visokom po-
litičkom svješću. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar-maj or : 
Bosanac T. Krsto 

Zabranjeno borcima 
oduzimanje hrane od 

građana.5 
5 Dopisano mastilom. «« 
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IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 1. TENKOVSKE BRI-
GADE OD 3. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 8. 
UDARNOG KORPUSA NOVJ O VOJNO-POLITICKOM STA-
NJU I POLITIČKOM I KULTURNO-PROSVETNOM RADU U 

BRIGADI1 

POLITKOMESAR 
I TENKOVSKE BRIGADE 

Br. si. 
Dne 3-1-1945 god. 

STABU VIII KORPUSA 
(Za političkog komesara) 

Položaj 

I. Brojno stanje brigade iznosi oko 1550 boraca, ali se ovo 
brojno stanje povećava jer se brigada pomalo popunjava. Od 
toga je Srba 20%, Hrvata 25%, Slovenaca 40%, Crnogoraca 12% 
i ostalih 3%. Radnika ima u brigadi 60%, zemljoradnika 35%, 
intelektualaca 5%. 

Brigada je sastavljeia od boraca koji su bili upućeni iz 
domovine na tenkovski kurs u Italiju odnosno Afriku"2 (oko 300 
— od toga oko 100 boraca iz 1941. g.), od boraca koji su došli iz 
kraljevske vojske (oko 600), od drugova kojima se poponila u 
Italiji i koji su došli iz internacije i kao prezdravljeni iz bolnice 
i od boraca kojima se sada popunjava brigada na terenu Herce-
govine i Dalmacije.3 Uz štab brigade vrši se sada tenkovski kurs 
na kojemu treba da se izvježbaju nove posade za popunu gubi-
taka u stručnom ljudstvu u toku dosadašnjih borba. 

II. Opće stanje i problemi. S obzirom na to kakvo je bilo 
ranije s tanje u brigadi, brigada je mnogo napredovala na svim 
poljima rada i saživila se u cjelinu. Ranije su bili nezdravi naci-
onalni odnosi, nezdravi odnosi između starih i novih boraca, 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
3—1/2, k. 531. 

2 U El Khatatbi (kod Kaira, u Egiptu) otpočeo je 27. marta 1944. 
rad Tenkovske škole NOVJ, formirane uz pomoć vojnih vlasti Velike 
Britanije. Prva grupa slušalaca završila je 30. aprila, a 19. maja 1944. je 
otputovala u Italiju. Druga grupa slušalaca započela je rad 1. maja 1944 
(Vidi arhiv VII, reg. br. 18—2, k. 15). 

3 Brigada je formirana 16. jula 1944. u Gravini (u Italiji) po nare-
đenju Vrhovnog štaba NOV i POJ. U avgustu i septembru Brigada je 
prebačena na ostrvo Vis (vidi Arhiv IRP Jugoslavije, dok. br. IVs — 113/44. 
fond VŠ). 



nezdravi odnosi između boraca i njihovih komanda i štabova 
kao i štabova međusobno. U tom pogledu je brigada napravila 
velik preokret. Ukoliko po tim pitanjima još postoje nedostaci, 
svedeni su na pojedince, koji su uočeni, sa kojima se radi, a oni 
nemaju uticaja na ostale borce, koji su uvjek spremni da 
osude njihovo negodovanje kao neopravdano. Ranije je bila ma-
sovna pojava pijančenja — danas isto tako i ta pojava je ogra-
ničena na izolovane primere. Malo veći problem je odnos kod 
drugarica — građanka, pojavilo se i zal jublj ivanje unutar bri-
gade. Ta pojava nije još dovela do kakvih štetnih posledica, ali 
se po n jo j oštro udara. U posljednje vreme borci masovno traže 
odsustvo ili slobodan izlaz u varoš jer je tobože brigada na od-
moru, — no odsustvo se odobrava samo u izuzetnim slučaje-
vima starim borcima. Poslije akcije na Knin4 bilo je mnogo 
negodovanja protiv pješadijskih jedinica, odnosno bolje rečeno 
protiv njihovih rukovodioca. Kao osrednje pi tanje se je izno-
silo da je bilo izgubljenih nekolicina tenkova zbog toga jer su 
se mješali u komandovanje našim jedinicama pojedini niži ruko-
vodioci (komandiri i komandanti bat.) pješ. jedinica i jer su 
davali netačne podatke o nepri jatel ju i njegovom naoružanju, 
naročito u pogledu protikolskog oružja i mina. Radi se mnogo 
na tome da se nedostatake u pogledu sarađivanja sa pješadijom 
pravilno objasni, a međusobni odnosi između rodova vojske ap-
solutno poprave. 

III. Politički rad. Politički rukovodioci bataljona, naročito 
I i II, odgovaraju svojoj dužnosti i mogu odgovoriti i većim 
zadacima. Iskustvo i izgradnja četnih polit, rukovodioca je sla-
bija, ipak bi nekoji od njih već mogli odgovoriti dužnosti bata-
ljonskih rukovodioca. Je r brigada živi većinom raštrkana u 
manje jedinice, čete i vodove, to se kao posebno pi tanje postav-
lja izdizanje nižih političkih rukovodioca. 

Politički rad se je odvijao dosta redovito iako je bio otežan 
zbog raštrkanosti brigade. Prorađivala se je tekuća literatura, 
novine, brošure, naročito »Borba« i »Politika«. Povremeno se je 
davala politička situacija. Prevodilo se je i na slovenački jezik 
ali nedovoljno jer tehnika još ni je dobro organizovana. Potrebna 
bi bila originalna li teratura na slovenačkom jeziku. Preko kon-
ferencija radnih, političkih i vaspitnih su se otklanjali razni 
nedostaci i greške i postavljali budući zadaci borcima. 

Postoji jedinstveni plan političkog rada, ali su ga se jedi-
nice do sada malo pridržavale. Na političkom savjentovanju 
20-XII- bili su postavljeni sledeći zadaci za budući politički rad: 
1. Učvršćenje discipline, 2. postaviti pravilan odnos do narodne 

4 Knin je oslobođen 4. decembra 1944 (vidi dok. br. 3, objašnjenje 
br. 3 i tom V, knj. 36, dok. br. 98). 



vlasti i vojno-pozadinske vlasti, 3. postaviti pravilan odnos do 
ostalih rodova vojske, 4, postignuti pravilan odnos do drugarica 
van i unutar brigade, 5. čuvati i učvršćivati bratstvo i jedin-
stvo, 6. izdići i pomoći nižim polit, rukovodiocima i stvarati novi 
kadar, 7. postaviti jedinstveni plan političkog rada, 8. planski ra-
diti na kulturno-prosvetnom polju, 9. srediti i učvrstiti inten-
danturu te razviti osećaje odgovornosti u pogledu čuvanja vozila 
i goriva. 

Zatim je bio postavljen jedinstveni plan političkog rada. 
Najpri je je potrebno proraditi teme iz starog plana koje se nisu 
proradile, naročito teme o nacionalnom pitanju u Jugoslaviji, o 
federativnom uređenju Jugoslavije i o izgrađivanju pojedinih 
federalnih država. Zatim preći na nove teme koje su sledeće: 1. 
Jedinstveni narodno-oslobodilački f ront — velika tekovina naše 
borbe, 2. Bratstvo i jedinstvo naših naroda, 3. Istorijsko mjesto 
nove Jugoslavije, 4. Izdajnički rad pokvarene klike oko Mačeka, 
5. Velika oslobodilačka misija Crvene armije, 6. Oružano brat-
stvo naše i bugarske vojske, 7. Ideja sveslavenstva, 8. Uloga 
antihitlerovske koalicije, 9. Francusko-sovjetski sporazum o sa-
vezu i uzajamnoj pomoći. 

Kao materi jal za teme poslužiti će odgovarajući članci u 
listovima »Borba«, »Naprijed« i »Nova Jugoslavija« te brošura 
»Oslobodilački rat« prvi i drugi dio. 

IV. Kulturno-prosvjetni rad je bio prilično dobar. U prvoj 
polovini mjeseca, kad je bila brigada više razdrobljena, nije bilo 
većih javnih priredaba i radilo se većinom unutar jedinica. Na j -
više su se davale usmene novine i razna predavanja i redovito 
su izlazile dva puta mjesečno zidne novine, po nekim jedinicama 
i džepne novine, a jedanput mjesečno četni i ba tal jonski list te 
bataljonski omladinski list. U drugoj polovini decembra jedinice 
su davale i veći broj i javnih priredaba od kojih su nekoje pot-
puno zadovoljile. Izvršene su sve pripreme za izdavanje brigad-
nog lista koji će početi izlaziti u mjesecu januaru, a sprema se i 
veća brigadna priredba. Među novodošlim drugovima ima nepi-
smenih sa kojima se pojedinačno radi. 

V. Ishrana boraca je bila uglavnom dobra, ali se borci tuže 
da im je nedovoljno. Od jelo i obuća je u dobrom stanju, osim 
kod novodošlih drugova koji su veoma slabo obučeni, bez ši-
njela, te bi u tom pogledu trebalo što hitnija pomoć. 

Nekih naročitih oboljevanja nije bilo. U Južnoj grupi br i -
gade izvršen je bio pregled nad celokupnim ljudstvom te je bio 
pronađen jedan slučaj venerične bolesti. Čistoća i red održa-
vaju se. 

Zaključak: Stanje u brigadi nije loše. Disciplina je dobra, 
nekih naročitih ispada ni je bilo, teže je održavati disciplinu kod 
šofera koji su mnogo na putu. Nedostaci i greške se uočavaju i 



na vreme uklanjaju. Zalaganjem da se izvrše postavljeni zadaci 
i odvija politički rad po planu moći će se postići mnogo veći 
uspjesi na svim poljima. Brigada može da odgovori postavljanim 
zadacima iako su velike poteškoće zbog same podjele brigade i 
njenog rukovodstva i zbog udaljenosti pojedinih njenih djelova. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar: p.pukovnik 
M. P. France Hočevar 

BR. 12 

MESEČNI IZVEŠTAJ POMOĆNIKA POLITIČKOG KOME-
SARA 20. KRAJIŠKE BRIGADE 39. NOU DIVIZIJE OD 3. JA-
NUARA 1945. OBLASNOM KOMITETU KPJ ZA BOSANSKU 
KRAJINU O STANJU I RADU PARTIJSKE ORGANIZACIJE 

U BRIGADI1 

POM. POL. KOMESARA 
XX KNOU BRIGADE 

3-1. 1945 god. 

Mjesečni partijski 
izvještaj dostavlja 

OBLASNOM KOMITETU K P J ZA B. KRAJINU.— 

Dragi drugovi, 

U prošlom mjesečnom izvještaju2 naveo sam da svaka voj-
nička jedinica ima svoju part i jsku ćeliju, osim nekih pratećih 
vodova, intendanture i t.d. Za ovaj mjesec dana oformili smo 
ćelije tamo gdje ih nije bilo, ali još uvijek ne postoje ćelije u 
radnom vodu III bataljona, zatim u sanitetskom vodu brigade i 
tehničkoj radionici brigade. Za oformljenje ovih parti jskih će-
lija postoji objektivna mogućnost, te će se moći ovih dana ofor-
miti, povlačeći neke članove part i je iz drugih ćelija i pr imanjem 
novih drugova u part i ju. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 1/5, 
k. 1283. 

* Odnosi se na izveštaj od 26. novembra 1944 (vidi Arhiv VII, reg. 
br. 18—3, k. 1282). 



Također u prošlom izvještaju govoreno je o tome da nedo-
staje partijski ruk. i politički kadar (komesari četa i polit, dele-
gati). Ovaj problem, t.j. popuna političkog i partijskog kadra u 
glavnom smo riješili, nešto uzdižući na više funkci je drugove 
koji su već postojali u brigadi, a jedan broj smo dobili preko 
štaba naše divizije. Naime, pripojenjem bivšeg Timarskog odre-
da'5 našoj brigadi, uz njega smo dobili jedan broj toga kadra, 
između ostaloga: komesara bataljona (bivšeg komesara toga od-
reda, druga Rizvanbegovića Envera), zatim jednog komesara 
čete i dva polit, delegata. Osim toga dobili smo dva pomoćnika 
komesara četa a koji su se do tada nalazili u brigadi Narodne 
odbrane, jednog druga kojega smo postavili za bataljonskog ru -
kovodioca SKOJ-a, jednog komesara bataljona, druga Bajića 
Nikolu, koji je kod nas došao po završetku srednjeg part. kursa. 

U toku ovoga mjeseca dana sa dužnosti su smjenjeni : 
komesar IV bataljona drug Zec Boško i jedan komesar čete, 
drug Božić Vlado, isti iz IV bataljona. 

O ovim drugovima, te o nužnosti smjenj ivanja njih i po-
vlačenja sa dotadanje njihove funkcije, bilo je govora na prvom 
sastanku divizijskog komiteta, kao i u prošlom izvještaju kojega 
sam vam poslao. 

Komesar bataljona povučen je i poslat po odluci kome-
sara divizije4 na raspoloženje štabu Korpusa5, a komesar čete 
Božić povučen je i nalazi se do dal jnjeg kod štaba brigade. 

Završetkom partijskog kursa, koji je održan u Prijedoru, 
došlo nam je 7 drugova, jer je jedan pri je završetka kursa po-
vučen u brigadu u sporazumu sa predavačem kursa drugom 
Milutinoim.6 Drug je bio omladinski rukovodioc u našem III 
bataljonu, a po svemu izgleda da je nepravilan njegov izbor 
bio po pitanju slanja njega na kurs. Drug se naime pokazao ne-
ozbiljan, neozbiljno shvaćajući zadatak kursa i neozbiljno shva-
tajući svoj zadatak kao učesnik na kursu. 

Komesara bataljona druga Ljubana Kukića poslali smo 
za komesara u I bataljon, a pomoćnika komesara bataljona druga 
Lazića u II bataljon. Oba su ta druga prije kursa skupa bili u 
našem IV bataljonu, pa smo sada u razmještaju vodili računa o 

3 Po naredbi Štaba 5. udarnog korpusa NOVJ od 1. oktobra 1944, 
od Kozarskog, Gradiško-lijevčanskog i Timarskog NOP odreda i novih 
boraca formirana je 20. krajiška NOU brigada (vidi tom IV, knj. 27, dok. 
br. 125, knj. 30, dok. br. 3 i 7; Arhiv VII, reg. br. 44—12, k. 459 A). 

4 Komesar je tada bio Vojo Stupar. 
5 Reč je o 5. udarnom korpusu NOVJ. 
8 Redakcija nije mogla da utvrdi prezime druga Milutina. Iz do-

pisa pomoćnika političkog komesara 20. KNOU brigade od 21. novembra 
1944, se vidi da je on bio predavač na srednjem partijskom kursu koji je 
organizovao Oblasni komitet KPJ za Bos. Krajinu (vidi Arhiv VII, reg. 
br. 15—3, k. 1282). 



tome kakav je štab bataljona kao cjelina i članovi štaba posebice, 
kao i političkom i partijskom stanju u tim bataljonima. Dakle, ' 
gledalo se je na to gde oni mogu više pomoći i gde će se nj ima 
bolja pomoć ukazati. Ostali drugovi iz četa poslati su u svoje 
jedinice. t 

Po svemu izgleda da je nekima kurs dobro pomogao, jer 
već na prvom partij . sastanku odskaču oni koji su bili na kursu, 
naročito po organizacionom pitanju, specijalno kada se u jednoj 
četi postavilo pi tanje rada sa kandidatima. Izgleda da pomoćniku 
komesara bataljona drugu Laziću kurs nije naročito pomogao, 
jer je i pr i je bio dosta sirov, pomalo oštar i često puta netakti-

• čan prema ljudima. 
Problem koji se je pri je postavio, a koji i sada, brzinom 

razvoja prilika, postaje još aktuelniji, a to je problem kako i na 
koji način ostvariti rukovodeću ulogu Par t i je kao cjeline u bri-
gadi. 

Mi smo ta j problem odmah shvatili, jer je parti jska orga-
nizacija bila mlada sa nedovoljno iskustva i šablona u radu, 
kroz avaj mjesec dana smo ga riješavali, ali još nismo riješili. 

Part i jske ćelije su u mnogome nesposobne da kao cjelina 
uoče jedan problem, da ga konkretnim davanjem zadataka čla-
novima Part i je odmah riješe. Još se uvijek često puta preko 
mnogih pitanja, koja na prvi pogled izgledaju sićušna, preko 
njih se olako prelazi. Ili ako već jedan član Par t i je uoči jednu 
nepravilnu stvar, nema smjelosti i hrabrosti da je postavi, mi-
sleći da će pogrešiti i da ga ljudi neće razumjeti , jer se boji da 
neće dati pravilno objašnjenje. 

Part i jska ćelija jedne čete u III bataljonu ni je postavila 
slučaj jednog desetara člana Parti je, koji je u borbi ovoga bata-
ljona ostavio na položaju ranjenog druga. On ni je znao da je 
ranjen, te se uopšte nije starao kao član Parti je, da li su mu se 
svi borci iz njegove desetine vratili sa položaja borbe. Tek posle 
se zaključilo da je jedan drug ostao u neposrednoj blizini nepri-
jateljskog uporišta i da je teže ranjen. Morao se je radi toga 
vraćati čitav vod da bi spisili ranjenog druga. Do danas par t i j -
ska ćelija njegove čete nije riješila ovo pi tanje sa desetarom. 

U IV bataljonu, na konferenciji jedne čete, borci kritiku ju 
komesara čete, zašto im ne dozvoli da naprave prelaz preko 
nekog potoka, kuda svako jutro mora ju odlaziti na položaj i 
počinje se govorkati u četi, kako je došla jača zima da članovi 
komande čete ne odlaze na položaj sa borcima. Part i jska ćelija 
nije uopšte prišla ovim pitanjima niti je shvatila kao važnim, 
da bi se blagovremeno sprečila kritika boraca, njihovo negodo-
vanje, postojanje mogućnosti harange u četi i t.d. Borci su dakle 
pri je stvari uočili koje se tiču nepravilnosti komande čete, nego 
sama parti jska ćelija. Cak je postojalo i to da su neki članovi 



Part i je osjetili nepravilnost komesara čete, baš u vezi kritike 
boraca, ali nisu imali smjelosti da tu stvar postave na partijskom 
sastanku, da bi se popravila. 

Citava parti jska organizacija u našem I bataljonu ni je 
shvatila problem dezerterstva u svojoj jedinici, kao jednog od 
najvažnijih problema kod njih. 18 prošlog mjeseca iz toga bata-
ljona dezertiralo je 6 bivših domobrana sa teškim bacačem, a 
partijska organizacija ni je našla za potrebno da se pretrese či-
tava organizacija, da se ispita slučaj tog dezerterstva. Pomoćnik 
komesara bataljona, šaljući mjesečni partijski izvještaj o dezer-
terstvu kao problemu, svega piše nekoliko rečenica. Po tome se 
moglo ocijeniti kako je problem dezerterstva kod nj ih shvaćen. 

Neprekidno, na svakom savjetovanju, bilo političkom, voj-
ničkom ili partijskom, skretala se pažnja kako treba ljude pro-
vjeravati, kako ih otkrivati i kako uopšte s nj ima raditi. To 
upoznavanje ljudi, naročito ljudi koji su bili u neprijatel jskoj 
vojsci, izgleda da su drugovi kruto shvatili, pa ne znaju tu stvar 
elastično pr imjenj ivat i prema prilikama i l judima kakvi su, ili 
koliko su pojedinci shvatili, u praksi čisto zaborave, radi svoje 
neodgovornosti, koji se pred nj ih zadatci postavljaju. 

Iz našeg III bataljona pri je kratkog vremena dezertirao 
je jedan domobranski zastavnik, koji je kao tip bio sumnjiv ali 
se nije imalo konkretnih dokaza, da bi se mogao skloniti. On je 
po svoj prilici bio povezan sa petoricom ljudi koji su prošlog 
mjeseca dezertirali nepri jatel ju sa p. mitraljezom. On je bio u 
vezi i sa jednim bivšim domobranom koji je pokušao dezerter-
stvo, pa isti na vri jeme primjećen i odlukom vojnog suda stri-
jeljan. Taj zastavnik nalazio se na saslušanju kod OZN-e bri-
gade, a zatim nazad povraćen u jedinicu radi dal jnjeg ispitiva-
nja, radi možda otkrivanja novih organizatora preko njega. O 
ovome slučaju pisao sam u prošlom mjesečnom izvještaju. 

Koliko je sam štab bataljona pravilno shvatio način otkri-
vanja neprijateljskih elemenata vidi se po tome što su, na 
traženje štaba brigade da pošalju dobre ljude za tenkovski kurs, 
poslali baš ovoga domobranskog zastavnika. Razumljiva stvar 
da ga je štab brigade uz objašnjenje štabu bataljona povratio 
nazad. Po povratku u jedinicu ta j je zastavnik dezertirao. Ni 
danas članovi Par t i je te štabske jedinice ne osjećaju se odgo-
vornim za ta j slučaj i traže neko opravdavajuće objašnjenje 
za to. 

Općenito uzevši izgleda da u jedinicama nema organizo-
vanih neprijateljskih grupa, osim organizovane grupe u I bata-
ljonu koja je pobjegla. Slučajevi dezerterstva iz ostalih bata-
ljona su tačno neprovjereni, ali su pojedinačni i po svoj prilici 
neorganizovani. Iz ostalih jedinica, osim I bataljona, za protekli 



mjesec dana, pojedinačno bježeći, pobjeglo je nepri jatel ju ili na 
slobodnu teritoriju oko 15 ljudi. 

U vezi uočavanja problema od strane part. jedinica, osim 
ovih koje sam do sad naveo, naveo bih još jedan slučaj. 

Radi odsutnosti nekih članova Par t i je koji su iz jedne će-
lije III bataljona otišli na kurs, part. ćelija ostala je sa 4 člana 
Partije. Parti jska ćelija, pa i sam bataljonski part. biro uočio je 
da fali ljudi u toj ćeliji, čije odsustvo koči rad, a nisu uočili da 
ostali članovi Part i je te ćelije, baš radi nedostatka tih ljudi koji 
su otišli na kurs, treba da udvostruče svoj rad a ne još više da 
se uspavaju. Štab bataljona postavlja pi tanje aktivizacije vod-
nika u toj četi, a isti su i članovi Part i je . Međutim, to pitanje, 
neodgovornost tih vodnika za rad ne uočava i ne postavlja na 
riješenje ni bataljonski part. biro ni sama ćelija. Ćelija držeći 
se šablona u radu održava uvijek i na isti način sastanke sa 
istim dnevnim redom (sedmično jednom) kao i kada su bili ovi 
drugovi pri je nego su otišli na kurs. Na pi tanje komesaru čete, 
koji je u to vri jeme vršio dužnost sekretara part. jedinice, koliko 
su održali part. sastanaka u tom međuvremenu, sledio je od-
govor: »Održavali smo sastanke kao i obično, a dnevni je red bio 
na svakom sastanku i podnošenje izveštaj a o radu.« Dakle, vod-
nici u toj četi nisu u tom vremenu dovoljno radili, a part . ćelija 
nije uočila to pitanje, da bi se ljudi pokrenuli na posao. 

Drugi razlog neostvarivanja rukovodeće uloge Par t i je je i 
nedovoljna kritičnost i samokritičnost članova Part i je . 

Općenito uzevši kritika i samokritika članova Parti je, koja 
je ujedno i mjerilo njihove partijnosti, po svoj prilici, izgleda, 
drugovi je nisu pravilno shvatili. 

Drugovi, iz nekog izvještačenog taktiziranja prema ljudi-
ma, nisu smjeli u kri t ikovanju pojedinaca koji griješe. Oni se 
boje da evetualne nesuglasice, ukoliko postoje, ne bi usled te 
kritike se pooštrile. 

Postavilo se je pi tanje kažnjavanja komesara čete Božića 
Vlade, komesara u našem IV bataljonu. O ovome komesaru, o 
njegovim greškama pisao sam u prošlom mjesečnom izvještaju, 
a ujedno smo o njemu diskutovali i na divizijskom komitetu. 
Bilo je dovoljno razloga da se drug isključi iz Parti je, baš i iz 
razloga što je na njegove greške nekoliko puta ukazivato, oštro 
postavljajući pred njega da te svoje nedostatke ispravi i radi 
toga što je već imao part. kaznu strogi ukor, part i jska ćelija 
njegove čete, kao cjelina, nije odlučila da se drug isključi iz 
Parti je. Svi drugovi pojedinačno osjećaju težinu nedostataka 
tog komesara, ali nema ni jedan hrabrosti da kaže da je komesar 
kriv zato i zato i da predloži kaznu. Konačno ubjeđujući dru-
gove u to, koliko je štetno za Par t i ju ako se ne iznosi ono što se 
osjeća, posle duže diskusije, četiri su člana Par t i je te part . ćelije 
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vršava naređenje. 
Ovo sam naveo nekoliko primjera nediscipline članova Par -

tije a moguće da bi se još našlo. 
Vaspitni part. rad u zadnje vri jeme pokrenut, radi se po 

određenom planu, ali i tu postoje nedostatci. Svaka ćelija odr-
žava vaspitne sastanke sedmično jednom, te se u tom radu pri-

Ovo sam naveo nekoliko primjera nediscipline članova Par -
moguće da bi se još našlo. 
Vaspitni part. rad u zadnje vri jeme pokrenut, radi se po 

lenom planu, ali i tu postoje nedostatci. Svaka ćelija odr-
vaspitne sastanke sedmično jednom, te se u tom radu pri-



meću je da svi drugovi nemaju dovoljno interesovanja za rad. 
Nedostatak pravilnog teoretskog rada leži i u nedostatku mate-
rijala. Ona količina materijala koju smo dobili pr i je mjesec dana 
podjelita je ali je količina nedovoljna. 

Nedovoljna teoretska izgradnja članova Par t i je također 
utječe i na njihovu odgovornost kao takove. 

Ovi svi razlozi kao problemi uzrok su da naša Part i ja u 
brigadi nije ostvarila u potpunosti rukovodeću ulogu. 

Ovih dana održavamo po bataljonima partijska savetovanja 
svih članova Part i je a dnevni red na tim savetovanjima je ova-
kav: referat o političkoj situaciji, organizacioni referat Part i je 
i vojnički referat, zatim zadatci. Do sada smo održali dva ovakva 
savetovanja, u II i III bataljonu. 

Ova pitanja o kojima sam gore govorio, opširno su pretre-
sana na savetovanjima i došlo se je do zaključaka, kako treba da 
živi i radi parti jska organizacija u bataljonu. Drugovi članovi 
Par t i je stvari su vrlo fino iznosili u diskusiji po organizacionom 
referatu, te su se svi nedostatci naročito dobro uočili. Ova savje-
tovanja naročito će pomoći u povezivanju svih sektora rada i u 
razmatranju širine zadataka koji stoje pred part. organizacijom. 
Drugovi u prvi mah nisu bili samokritični, ali pošto su im se po-
stavljala pitanja, drugovi su postali otvoreniji iznoseći stvarne 
nedostatke u svojim jedinicama. 

Primjeti lo se je naročito na part. savjetovanju u III bata-
ljonu da su drugovi prilično upoznati u političku situaciju, da 
stvari vrlo pravilno postavljaju. Komesar jedne čete u tom ba-
taljonu diskutujući o s tanju u Grčkoj7 pokazuje pravilno shva-
ćanje po pi tanju demokracije. Zatim pravilno postavljaju pita-
n je povezivanja reakcije Engleske i Amerike i njihovo povezi-
vanje sa reakcijom u ostalim zemljama. Na pr. jedan drug ova-
ko kaže: »Koliko jedni narodi uspiju sa svojom borbom ras-
krinkati i razbiti domaću reakciju, pa i ako se nalazi u ino-
stranstvu, time je jasnije da se engleska i američka reakcija 
neće imati sa kim povezati u dotičnoj zemlji i tekovine izvojeva-
ne NO borbom biće sigurnije.« 

Zatim drugove naročito interesuje, a koje se ticalo i poli-
tičkog referata, definitivno uređenje naše zemlje. Pravilno se 
diskutovalo od strane članova Part i je , specijalno po pitanju 
Istre. 

Općenito uzevši izgleda da je part . organizacija više po-
litički zainteresovana i da drugove politički događaji intere-
suju. Pr imjećuje se jedna stvar, da se na pr. više diskutuje o 
s tanju u Grčkoj, Belgiji, Italiji i t. si. a da se manje interesuju 

7 Misli se na građanski rat u Grčkoj (vidi dok. br. 3, objašnje-
nje br. 7). 



za NO front kod nas, i da drugovi u osnovi nisu shvatili značaj 
i program NOF-a. Cak se i to protezalo da su poneki drugovi 
smatrali da je NO front koalicija stranaka i da je glavni zadatak 
politička propaganda u narodu. Te su stvari u daljnoj diskusiji 
po bataljonima detaljno objašnjene i postavljene u zadatak 
part. organizaciji po bataljonima da se najakt ivni je založi u 
pravilnom tumačenju borcima uloge i značaja NO fronta. 

Rad sa kandidatima u mnogome nije bio pravilan. Još i da-
nas se dešava da drugovi ne saopšte jednom drugu da je kandi-
dat, a računaju ga kao kandidata. Osim toga nisu se svi članovi 
Part i je pojedinih part. ćelija najozbiljnije pozabavili sa upozna-
vanjem ljudi i radom s njima, pa je takav slučaj sa upoznava- ' 
n jem i sa radom sa kandidatima. 

Dešava se to, da svi članovi Par t i je jedne part. ćelije ne 
poznaju kandidate u svojoj četi. Razumljiva stvar da prema to-
me ne mogu drugovi ni diskutovati o tim ljudima, kad se po-
stavlja njihovo pr imanje u Part i ju . Nekako se drugovi plaše da 
sa kandidatima prorađuju part. materi jal (osim onoga dijela 
koji se tiče organiz. pi tanja Partije) i da se na ta j način pripreme 
ljudi za ulazak u Part i ju . Po ovim stvarima diskutovali smo na 
sastancima bataljonskih biroa, u nekim ćelijama, a naročito pod-
vukli na ovim bataljonskim part. savjetovanjima. 

Progovorio bih nekoliko riječi o našoj štabskoj jedinici. 
Na prezadnjem, a i zadnjem sastanku naše part. jedinice 

postavili smo da se članovi štaba brigade moraju više nalaziti 
u bataljonima i tamo im na licu mjesta ukazivati pomoć. Radi 
toga što je brigada rasuta po dosta velikom terenu8 (jedan ba-
taljon negde kod Banjaluke, jedan kod Dubice) svi članovi šta-
ba, dakle iz tehničkih razloga, nisu često puta na okupu, pa se 
dešava da se part. sastanci održavaju neredovno, prođe 10—15 
dana, a ponekad i 20. Vaspitni partiski rad štabske jedinice, kao 
jedinice, gotovo se i ne praktikuje, osim pojedinačnog prorađi-
vanja materijala, kako koji stigne. Ovu smo stvar postavili na 
zadnjem partiskom sastanku, te će se u buduće nastojati da se 
održavaju skupni vaspitni sastanci. 

Pr i je nekoliko dana održali smo partiski sastanak po pi-
tanju našeg rada, o tome koliko je koji dao od sebe, te se je 
progovorilo o novim zadacima, koji treba da se izvrše. 

Prošlih dvadeset dana drug Trivo9 se je pokazao najslabi-
je aktivan, sa malo zalaganja u poslu. Jedna blaga kritika na 

6 O rasporedu jedinica 20. krajiške NOU brigade u novembru i de-
cembru 1944. vidi tom IV, knj. 30, dok. br. 129, knj. 31, dok. br. 26; 
Arhiv VII, reg. br. 10—1, k. 1282: izveštaj Štaba 20. krajiške NOU bri-
'gade od 23. decembra 1944. Stabu 39. udarne divizije NOVJ. 

8 Verovatno se odnosi na Basraku Trivu, personalnog poverenika 
20. krajiške NOU brigade. 



njega vrlo je dobro djelovala, te je priznajući tu grešku rekao 
da će mnogo više raditi. 

Drug Luka, komesar,10 radi iako ponekada zna napraviti 
stanku, nego je jedna stvar kod njega da on nema neke širine 
u radu. On kada ode u bataljon, ulazeći u čete i diskutujući sa 
borcima, zaboravi se na jedan širi organizovani rad u brigadi. 
On nije uspio po bataljonu da riješi objedinjavanje, na pr., kul-
turno-prosvetnog i političkog sektora, nije nekako uspio da se 
ta j kulturno-prosvetni sektor malo šire zamisli, da se ne svede 
samo na kulturne priredbe, pjevačke horove i t. si., nego da tu 
treba da uđu i kulturna predavanja po četama i bataljonima, 
da se nekako na boljoj bazi postavi pi tanje r i ješavanja nepisme-
nosti i t.d. 

Osim ovoga nekako postaje nervozan, naročito kad je u 
štabu, valjda radi bolesne ruke, i osim toga što se u štabu upušta 
u najsi tni je stvari, koje često puta nisu tako važne (npr. poziva-
nje na raport komandira i komesara čete za vezu radi toga što 
nije najbolja veza sa bataljonima, i što se poneki upet l javaju u 
razgovor i t. si.). Mnogo puta, radi takvog svoga temperamenta, 
a i radi inače svoje nervoze, drug često puta ispada ne kao ko-
mesar, nego kao komandant, naročito kada se službeno ili pri-
vatno diskutuje o komandi područja, ili komandi mjesta, te o 
njihovom radu u vezi brigade. U ispravl janju ovih stvari čovjek 
treba biti strpljiv i uporan. 

Borci naše brigade danas pokazuju mnogo više interesova-
nja za politička pitanja, nego prije. Pi tanja boraca mnogo su 
obilnija i interesantnija. Pi tanje političkog rada, kako raditi i 
na koji način objašnjavati, postavljeno je na part. sastancima. 
Govorio sam o tome kako ipak drugovi često puta kruto shva-
ćaju direktive, kako ih elastično ne znaju u praksi primjehiti, 
pa je to slučaj i sa političkim radom u jedinicama. Nema sumnje, 
uspjelo se je pokrenuti sve političke radnike na posao, a što 
je najvažnije uspjelo se je razbiti birokraciju u radu kod štabova 
bataljona i komandi četa. Danas se ti drugovi mnogo više na-
laze i među borcima. Izgleda da su se poneki drugovi u štabo-
vima bataljona i komandama četa momentalno zanijeli uspjesi-
ma, da od onih ipak uspjeha, koje su postigli u radu, ne vide 
more problema, koji se postavljaju, a o kojima sam ja i gore 
govorio. Na ove stvari ukazato je na part. bat. savjetovanjima. 

SKOJ u našoj brigadi još ni je postao masovna organiza-
cija, još uvjek postoji nepravilan rad sa omladinom i nepra-
vilan kriteri j o pr imanju omladinaca u SKOJ. Do danas u mno-
gome se je neplanski radilo i stvarno nije bilo neke pomoći niti 

10 Luka Rajić je bio pseudonim Jaše Rajtera, komesara 20. krajiš-
ke NOU brigade. 



od strane Parti je. Nije rijedak slučaj da članovi Par t i je jedne 
part. jedinice ne poznaju SKOJ-evce u svojoj četi, a da pogo-
tovu, na pr. komandir čete ne zna koji je drug u aktivu za-
dužen po vojničkom sektoru i t. d. Pomoć Part i je SKOJ-u sa-
stojala se je jedino u posjećivanju pomoć, komesara četa sa-
stancima aktiva i ni u čemu više. Radi toga postojala je bojazan 
da ti pomoćnici komesara ne oduzmu inicijativu sekretarima ak-
tiva pa i ostalim SKOJ-evcima. 

Dolaskom drugarice Stanke,11 člana polit-odjela naše di-
vizije, stvari su se u mnogome ispravile. Skojevska organizaci-
ja sa mnogo više čvrstine i pravilnosti pokrenuta je na posao. 
Postavljeni su planovi rada za vaspitni rad: sa omladinom, sa 
SKOJ-evcima, a posebno sa biroom SKOJ-a. Ovaj rad i novi 
sistem rada omogući će ujedno da se i SKOJ-evska organizacija 
bolje omasovi, jer je i u tome, osim ostalih pitanja, bio problem. 

Brojna stanja: 
Članova Par t i je po spisku 204, u rashodu 26. 
Novoprimljenih 9, kažnjenih sa isključenjem iz Part i je 3. 
Kandidata 34. 
SKOJ-evaca po spisku 171, u rashodu 16. 
Novoprimljenih 16, poginulih 1, prekomandovanih 3. -

Uz drugarski pozdrav: 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Pomoćnik komesara XX brigade: 
Izudin1* 

P.S. Izveštaj šaljem sa zakašnjenjem, radi toga što sam se na-
lazio u bataljonima, prisustvujući part. savjetovanjima, a koja 
su se savjetovanja trebala da održe u određenom vremenu. 

11 Glomazić 
12 Čausević 

5 Zbornik, tom IX, knj. 8 65 
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MESEČNI IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 19. NO 
BRIGADE OD 3. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 
53. NOU DIVIJIJE O MORALNO-POLITICKOM STANJU I 
POLITIČKOM I KULTURNO-PROSVETNOM RADU U BRI-

GADI1 

POLITKOMESAR XIX BRIGADE 
53 NOU DIVIZIJE 
Dne 3.1. 1945. 

POLITKOMESARU 53 DIVIZIJE 
Položaj 

Dostavljam Ti mjesečni izvještaj za mjesec decembar 1944. 
Izvještaj sadrži politički rad, kao i političko s tanje u ovoj brigadi 
za prošli mjesec. 

Za protekli mjesec dana politički rad u brigadi bio je u 
mnogome sadržajniji i konstruktivnij i nego što je to bio slučaj 
u prethodnom mjesecu dana. Tome je usiovilo veća pomoć i 
kontrola nad nižim političkim kadrom (komesarima četa i de-
legatima), iako nije bila dovoljna, zatim pojačanja i dopune, do 
tada upražnjenih, mjesta pomoćnika politkomesara četa, izmjena 
jednog dijela komesara četa, koji nisu odgovarali svojoj dužnosti, 
dolazak novog pomoćnika politkomesara brigade, skoncentri-
sanost brigade, i dobri ekonomski uslovi na terenu na kojem je 
brigada boravila. Sve su to bili pozitivni uslovi za pravilan poli-
tički rad i odgoj boraca, te vaspitanje nižih političkih rukovodi-
oca. Moram istaći jednu otežavajuću okolnost u političkom radu, 
koja je tek koncem ovog mjeseca otklonjena, a to je pi tanje ko-
mesara II i IV bataljona, koji na dužnostima nisu mogli za-
dovoljiti, kao ni nekolika komesara četa, koji su istovremeno 
smjenjeni sa dužnosti ili dobili novu dužnost. Taj nedostatak, 
kao i sirovost ljudstva, te nedovoljna budnost nad borcima i ne-
poznavanje istih, nepoznavanje njihovih nedostataka i njihovih 
političkih shvatanja, doveli su do toga, da su na terenu, gdje je 
brigada boravila, ostavljeni djelomično slabi u t i s c i . . . 

Jednom rječju, i pored gore navedenih poteškoća, uslovi za 
politički rad i političko djelovanje među borcima bili su mnogo 
bolji nego prethodni mjesec dana, ali treba istaći da ti uslovi 
nisu do maksimuma iskorišteni, jer se je moglo u otklanjanju 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 3/1— 
10, k. 1423. 



dobro poznatih političkih problema upornijim radom više učiniti 
u njihovom otklanjanju. 

a) Način odgajanja i rada sa nižim političkim rukovodioci-
ma nije bio konstruktivan, planski i sistematski, a također ni u 
punoj mjer i obuhvatan, tako da ti mladi politički rukovodioci, 
specijalno delegati, nisu dobili ni osnovno znanje potrebno za 
njihovo političko djelovanje. Iako je rad postavljen planski, t a j 
plan učinio je (plan političkog rada) da su se politički rukovodi-
oci u radu šablonizirali, usko začaurili i vrlo teško uočavali na j -
aktuelnija pitanja, koja momentalno treba otklanjati i r ješa-
vati, ili su pak na pojedinim pitanjima tapkali, a zbog nedovoljne 
pomoći, jer nisu bili samostalni, nisu mogli naći put r ješenja 
istih (dezerterstvo, odnos na narod i još neki problemi). 

b) Kako sam već naveo, rad sa političkim komesarima i 
delegatima nije bio dovoljan, a ni pomoć im nije ukazivana na 
vrijeme. Iako je to bilo tako, ne može se reći da rada nije bilo 
uopšte. Tu bi kao negativnu stranu podvukao nedovoljnu aktiv-
nost političkih komesara bataljona, iako ne svih. Za protekli 
mjesec dana održano je 13 sastanaka (konferencija) sa politič-
kim komesarima četa i delegatima. Dakle, broj sastanaka je mali 
a još su manj i rezultati koji su dotični sastanci mogli dati t im 
mladim i nesamostalnim rukovodiocima, što otežava činjenica 
da su u izvjesnim slučajevima problemi konstatovani i ostali 
konstatacija. Dnevni red na tim sastancima bio je uglavnom 
prilično šablonski, što će reći, po istom kalupu, prilično uopšten, 
te prema tome na dnevni red nisu postavljeni u datom momentu 
i u određeni čas gorući problemi. 

c) Rad u bataljonskom okviru nije bio u dovoljnoj mjeri, 
iako je bilo razloga za to, koji to ne mogu pravdati. Tu opet 
valja podvući nesnalažljivost i neagilnost komesara bataljona 
a kroz to i moju aljkavost. Bataljonske konferencije u toku ovog 
mjeseca održane su u II i IV bataljonu i to u IV tri a u II dvije, 
koje zbog slabosti komesara nisu urodile plodom. Na istim kon-
ferencijama obrađivane su teme iz plana. Po četama vaspitno-
-političkih konferencija održano je oko 30, na kojima su uglav-
nom tretirana slijedeća pi tanja: Narodno-oslobodilačka fronta 
(NOF), Sporazum Tito-Subašić, te odluke Zavnobiha i Avnoja, 
zatim djelimično i u pojedinim jedinicama tema o četnicima; po-
što su to najaktuelni ja politička pi tanja današnjice, upoznavanje 
boraca sa istim smo postavili kao prvo na dnevni red. Mogu 
konstatovati da je rezultat istih prilično slab i da ista pi tanja 
nisu borcima prikazana u svoj svojoj suštini, a još manje da su 
oni upoznati sa tim stvarima. Još jedna negativna stvar bio je 
propust uopšte od političkog aparata u našoj brigadi, počevši od 
mene pa nadalje, da se borci nisu redovno i na vr i jeme obavje-
štavali o najnovij im događajima u svijetu i u našoj zemlji 



(uopšte o političkoj situaciji). Postavili smo kao prvo upoznati 
borce i rukovodioce o najnovij im događajima. Tačno je da smo 
imali slabu radiovezu i neredovnu štampu, te je to otežavalo 
r ješavanje gore navadenog negativnog problema. 

Što se pak tiče r ješavanja unutarnj ih domaćih političkih 
problema putem radnih konferencija, nije bilo efikasno, jer 
radne konferencije, organizaciono nepripremljene, uz slabu dis-
kusiju i slabo učešće boraca nisu mogle dati zaključak i r ješe-
nje jednom nedostatku ili štetnoj pojavi u četi. Tako su radne 
konferencije uglavnom pretresale jedna te ista pitanja, ne r j e -
šavale ista, jer je rukovodioc konferencije, komesar u četi, če-
sto puta bio usamljen, bez potrebne pomoći organizacija u četi. 
Mislim da si upoznat sa najaktuelni j im problemima u našim 
jedinicama te ih ovog puta ne bih citirao, iako ponovo navodim 
da je dezerterstvo i odnos na narod prvo na dnevnom redu. U 
toku prošlog mjeseca iz naše brigade dezertiralo je 18 drugova 
uglavnom svojim kućama, od kojih su mnogi do danas vraćeni u 
svoje jedinice. U toku prošlog mjeseca imali smo svega 5 dezer-
tera nepri jatel ju (3 u garnizone a 2 četnicima), dok su ostali 
samovoljno otišli svojim kućama, te ih do danas komande mjesta 
nisu uspjele pokupiti. Tu nije uračunat onaj broj l judi koji su 
u toku proteklog mjeseca i dezertirali i ponovo vraćeni u jedi-
nicu. U tom pogledu, to jest u pogledu suzbijanja dezerterstva, 
preduzimane su sve potrebne vojničke mjere, dok — kako sam 
naveo — s političke strane nije zadatak riješen. Radnih konfe-
rencija (četnih) u ovoj brigadi u toku prošlog mjeseca održano 
je 57. 

Vrlo malo smo praktikovali držanje slobodnih konferenci-
ja, a i ukoliko su držane, zbog nepravilnog rukovođenja, s jedne 
strane, te ustručavanja i nedovoljno zainteresovanosti boraca, s 
druge strane, iste konferencije nisu dale željene rezultate. Za-
paženo je da na ovim konferencijama borci postavljaju i najvole 
diskutovati po pitanju svršetka rata, njihovog položaja sutra u 
odnosu na vojsku i izvjesnim dijelom pitanje državnog uređenja, 
te njihovog položaja kao vojnika u novoj državi. Tu zaista valja 
podvući da zbog uskosti u radu, skučenosti i krutosti, koju sam 
već napomenuo, naši rukovodioci u više mahova zaboravljali su 
to tako važno pitanje, a što je osnovno — kako sam već napo-
menuo — nisu shvatili suštinu i snagu, te korist slobodnih konfe-
rencija. Napominjem ovdje da je i onaj broj održanih konferen-
cija ovoga tipa slabo pripreman. 

Kao zaključak opštem stanju, kao i radu unutar brigade, 
konstatujem da je dosta uočeno ali relativno malo učinjeno. Raz-
loge tome već sam naprijed naveo. Mislim svakako da će rad u 
budućnosti, mislim rad na odgajanju i vaspitanju naših mladih 
boraca i nižih rukovodioca, pokazati mnogo više rezultata, jer 



smo tek zadnjih dana po pitanju kadra brigadu prilično sredili, 
iako ima još izvjesnih šupljina. 

II. 

Sto se pak tiče kulturnog života naših jedinica konsta-
tacija je da sve mogućnosti za uspješan i širok, kao i obuhvatan 
odgoj boraca na ovome polju nisu iskorišćene. Kao prvi uzrok 
i razlog tome jeste uskost komesara bataljona, koji su tome tako 
važnom pitanju poklonili vrlo malu pažnju. Ovdje se prvenstve-
no osvrćem na štetnost neiskorištavanja u dovoljnoj mjer i onih 
ljudi koji su po pi tanju opšte naobrazbe boraca, mislim pre-
davanja, mogli učiniti to da naši borci, većinom seljački ele-
menat, dobiju bar ono osnovno znanje, koje nisu imali moguć-
nost dobiti juče. 

Tačno je da je kulturni rad u našim jedinicama, uglavnom 
sa manjim izuzetcima, organizaciono pravilno postavljen, ali 
tačno je i to da te organizacije većim dijelom ne žive — te su 
njihovi rezultati minimalni ili gotovo nikakvi. Činjenica da smo 
mi u toku prošlog mjeseca na terenu dali svega 8 priredbi na j -
bolje to potvrđuje. 

Valja podvući da je kulturni rad u jedinicama naše bri-
gade prilično usko postavljen, to jest da on nije sveobuhvatan i 
da u duhu pjesme i veselja ne žive naši borci. 

Ljudi u kulturnim odborima su mladi i nisu našli punu 
sadržinu svoga rada, a pomoć u savjetima i organizacionim pri-
premama od strane najviše odgovornih drugova za to, komesara 
četa i bataljona, bila je mala. Sastanci kulturnih odbora su ne-
redovni i neplodni. Ne mislim da sve to pravdam ako kažem da 
je opšta oskudica u tehničkom materi jalu (papiru i ostalom), kao 
i u samom kulturnom materi jalu (horske recitacije, skečevi i 
pjesme). Uočavajući sve ovo mislim svakako da će se i na ovom 
polju rad u buduće pojačati. Što se tiče rada štampe i na tom 
polju, i iz tehničkih nemogućnosti a i zbog nedovoljne pažnje, 
listovi — prvenstveno brigadni listovi — nisu bili zadovoljava-
jući. Osnovni nedostatak bio je da naša štampa nije opisivala 
rad, život i borbu naših jedinica, nego u većini slučajeva opšte 
stvari, te interesovanje i želja ljudi, t.j.4>oraca za pisanjem ni je 
probuđena u onoj mjeri u kojoj je to moguće u našim jedini-
cama. Rad brigadne tehnike uglavnom zadovoljava. 

Nepismenost u ovoj brigadi je još prilično velika, iako se 
za posljednjih mjesec dana po pi tanju suzbijanja nepismenosti 
činilo prilično dosta. Ne znam tačno broj drugova boraca koji su 
za ovo vri jeme naučili, bilo djelimično bilo sasvim, čitati i pisati, 
ali mislim svakako da ih ima oko 100. 



III. 

Protekli mjesec dana naša brigada boravila je na prn ja -
vorskom srezu i to baš na onome dijelu sreza gdje nema anti-
fašističkih organizacija (omladinskih i AFŽ-a) te prema tome 
0 nekom povezivanju i pomoći antifašističkim organizacijama 
ovog puta se ne može govoriti, ali baš zato treba podvući da mi 
svojim boravkom na tom terenu nismo učinili gotovo ništa u 
s tvaranju istih i jedino, iako vrlo malo, smo pomogli drugo-
vima političkim radnicima na tom terenu u s tvaranju odbora 
NOF-a. Sto se tiče NO odbora, govorim o terenu između Do-
boja i Dervente oko pruge, oni, ono što je osnovno, ne uživaju 
dovoljan autoritet i ne znaju ni sami da su organi državne vla-
sti; zbog uticaja četnika i njihovih vojničkih prestupa imaju 
oportunistički stav, a neću pogriješiti ako kažem da u tim odbo-
rima ima i nepoćudnih elemenata, a tačno je da ima neprovje-
renih i neispitanih ljudi. Osnovno je kod NO odbora na tome 
terenu, da su oni kod sebe zadržali ulogu ekonomskih organa za 
snabdjevanje naše vojske, dok recimo po pi tanju mobilizacije ti 
isti l judi nisu gotovo ništa učinili iako je forsirano baš preko 
njih, jer su oni bili jedini oslonac i jedina uporišta na tome kraju. 

Neispravna bi bila konstatacija ako bi se ta j k ra j okarakte-
risao četničkim terenom, ako se ima u vidu da je t a j k ra j dao 
prilično dosta boraca u našu vojsku, te jedan veći dio familija i 
rodbinski vezao za Narodno-oslobodilačku borbu. Političkom 
radu na terenu nije posvećena dovoljna pažnja, a tačno je da i 
naši komesari bataljona, a da ne govorim četa, nemaju iskustva 
u radu na terenu i vrlo teško uočavaju probleme na terenu. Ja 
sam lično održao, boravkom na tome terenu, 5 širih političkih 
konferencija sa političkim predavanjima o četnicima, o spora-
zumu Tito — Subašić i o NO fronti, dok komesari bataljona u 
nekim bataljonima su održali po 2 a neki po 3 konferencije, 
uglavnom besplodne. 

IV. 

U proteklom mjesecu rad pojedinih štabova bataljona, kao 
cjeline, nije zadovoljavao, konkretno rad štaba II i III bataljona, 
što je izmjenama i dopunama, koje su Ti poznate, riješeno. Sa-
moinicijativa kod štabova je vrlo slaba, snalažljivost nedovoljna, 
upornost u radu nedostaje. 

Općenito se može reći da su naše komande četa u radu 
1 borbi nesamostalne, a o samoinicijativi se ne može ni govoriti. 
Popunom komandi četa sa novim kadrom učiniće u mnogome da 
se naše komande srede, a kroz to da se srede i same jedinice. 



Poznato Ti je da je nedisciplina u našim jedinicama po-
ticala odozgor, čak i od štabova bataljona. Kad je tako disciplina 
bila onda je jasno da nedostaje i odgovornost. Moral boraca opće-
nito je dobar. Borbenost jedinica nedovoljno ispitana, ali činje-
nica je da borci hoće i da su htjeli ali da je bio nedostatak u 
pravilnom rukovođenju. 

V. 

U proteklih mjesec dana sanitetska služba u ovoj brigadi 
nije funkcionisala gotovo nikako, razlog tome je što sve do pred 
kra j mjeseca nismo imali brigadnog referenta, kao i 3 ref. sani-
teta bataljona. Niži sanitetski kadar u ovoj brigadi, koji sači-
njavaju uglavnom drugovi bolničari, koji su pri je kratkog vre-
mena došli u naše jedinice, ti l judi su nedovoljno snalažljivi a u 
radu nedovoljno ispitani. Mislim da će sanitetska služba ubuduće 
biti u pravilnom razvoju, pošto referenti saniteta bataljona, kao 
i referent brigade, imaju iskustva i organizatorske sposobnosti. 

Higijena u ovoj brigadi tek zadnjih dana pojačana je, a u 
vezi sa higijenskom čistoćom i higijenskim životom naših bo-
raca, te u prvom redu suzbijanju tifusa, koji se bio pojavio pro-
šlog mjeseca, pokrenuli smo udarnu nedjel ju borbe protiv ti-
fusa, u kome smislu je izdana i jedna brošura. 

Fizička izdržljivost boraca nije zadovoljavajuća. 

VI. 

Ishrana ljudstva uglavnom zadovoljava, iako dotična — 
gledajući na mogućnosti, dobro ekonomsko stanje terena na ko-
jem smo boravili — je mogla biti i bolja. Odjeća i obuća još ne 
zadovoljava. Procentno 30—40°/o l judstva u našim jedinicama 
nema dobru odjeću i obuću, nestašicu veša naročito podvlačim, 
jer ima drugova koji nemaju ni po 1 par veša, a r i jetko koji drug 
da ima 2 para. 

Sto se tiče intendantskog aparata u ovoj brigadi, on je 
vrlo mlad, te uslijed toga nesnalažljiv i nedovitljiv. Intendanti 
bataljona su vrlo mladi i nesamostalni, te bez kontrole i pune 
pomoći ne mogu samostalno vršiti svoj posao. Od strane inten-
dantskog osoblja nisu činjene neke krupnije greške u odnosu 
na narod. 

Brigadna intendantura nije najbol je sređena, ni je dovoljno 
pokretna i nedostaje potreban broj konja. Ljudstvo u brigadnoj 
intendanturi, mislim na osoblje, je dosta mlado, kao i sam in-
tendant brigade, te uslijed toga poslovi se ne svršavaju uvijek 
na vri jeme i u određeni čas. 



VII. 

Našu brigadu sačinjava pretežno seljački elemenat, od kog 
u brigadi ima oko 80%, ostatak čine radnici i intelektualci. Ve-
ćina boraca ove brigade su Muslimani (75—80%), zatim Hrvati 
(10—15%), ostatak čine Srbi. 

VIII. 

Gledajući na gore izloženo, a i poznavajući s tanje u ovoj 
brigadi, mislim da ćeš dobiti jasnu sliku političkog rada i ži-
vota ove jedinice. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar-ma j or, 
Pero2 

BR. 14 

IZVEŠTAJ SEKRETARA DIVIZIJSKOG KOMITETA 26. NOU 
DIVIZIJE OD 4. JANUARA 1945. CENTRALNOM KOMITETU 
KPH O STANJU I RADU PARTIJSKE ORGANIZACIJE U 

DIVIZIJI1 

DIVIZIJSKI KOMITET KPH 
ZA XXVI UDAR. DIVIZIJU 

4. I. 1945. g. 

Poslednji sastanak Divizijskog komiteta održan je 29. XII. 
1944. god. sa ovakvim dnevnim redom: 

1. Organizaciono stanje Par t i je u Diviziji 
a) Izvještaj partijskih rukovodioca 
b) Pi tanje kadra 

2. Razno 
Iz izvještaja parti jskih rukovodioca brigada vidjelo se da 

je parti jska organizacija u svim brigadama, nekoj pri je a nekoj 

* Divjak 
1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagre-

bu, fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 48'661—663. 



poslije, uprkos gubitaka koje je imala u poslednjim akcijama,-' 
potpuno se sredila, pokrenula rad na svim sektorima. 

Mada postoji razlika u jačini i čvrstini partijskih organi-
zacija brigada, ipak su pitanja koja treba da se riješe u svim 
brigadama slična. 

Prvo i najvažnije pi tanje za svu parti jsku organizaciju 
Divizije jeste još uvjek razbiti sektaški stav rukovodioca na pita-
nju primanja novih drugova u Partiju i Skoj. Divizijski komitet 
je ovo odmah po našem iskrcavanju na kopno, pošto se tada po-
javilo to pitanje, uočio, na to ukazao i u vezi s tim su se držala 
i savjetovanja partijskih rukovodioca po brigadama. Na tom se 
do sada imalo i vidnog uspjeha, no i pored toga to pitanje još 
uvjek stoji, što je posledica oštrine kri teri juma koji je postojao 
kod nas na Visu,3 gdje se l jude nije moglo brzo i lako pro-
vjeriti. 

U svrhu što pravilnijeg i bržeg r ješavanja tog pitanja Di-
vizijski komitet je donio odluku, da pored toga što će se partijski 
rukovodioci brigada lično više založiti u konkretnom r ješavanju 
tog pi tanja na sastacima biroa i ćelija, i parti jska organizacija 
— a specijalno rukovodioci — proučiće referat Dimi trova »O 
kadrovima«, radi pravilnijeg upoznavanja ljudi i načina prila-
ženja njima. 

Druga poteškoća na koju se nailazi, uslijed neprestanog 
obnavljanja Par t i je novim članovima, naročito posle akcija, jeste 
raznolikost teorijskog nivoa partijskog članstva, radi čega se na-
ilazi na poteškoće u teorijskom radu. Ta raznolikost među bri-
gadama je još veća, tako da je nemoguće bilo postaviti za cijelu 
Diviziju jedinstven plan teorijskog rada, nego se ta j plan daje 
za svaku Brigadu posebno. Obzirom na uslove pod kojima živi 
naša Divizija, način teorijskog rada za cijelu Diviziju je ova-
kovi: predavanje o temi održi se pred čitavom organizacijom 
jednog bataljona, poslije se po jedinicama proučava materi jal i 
konačno konferencija u bataljonu o temi. Tako je uopšte po-
stavljen način teorijskog rada, samo s tim da se od predavanja 
do konferencije naročita pažnja posveti individualnom učenju, 
to i radi nejednakosti znanja članova Parti je. 

Kao treća stvar zapazila se po cijeloj Diviziji, neredovan 
partijski rad i život štabskih partijskih jedinica. To dolazi po-
najviše otuda što se na sastancima tih jedinica isključivo govori 
o pitanjima bataljona ili brigade, a malo o svom ličnom držanju 

2 Reč je o borbama za oslobođenje severne Dalmacije i Knina (op-
širnije o tome vidi V tom, knj. 35, dok. br. 56, 75, 80, 82 i 97, knj. 36, dok. 
br. 27; Arhiv VII, reg. br. 3/1, k. 119 i reg. br. 8—3, k. 26). 

3 Divizija je na o. Visu boravila od kapitulacije Italije, 9. septem-
bra 1943 (kada je oslobođen i o. Vis), pa do septembra 1944 (vidi »Oslo-
bodilački rat«, 1. knj. str. 541—546, 2. knj., str. 404--126). 



i partijskom radu tih jedinica, pa kad možda nema toliko pitanja 
u jedinici da bi trebalo održati sastanak, onda se on i ne drži. 
Konstatovali smo da tu ne treba neka naročita r ješenja, jer svi 
drugovi komunisti u štabovima znaju da bez redovnog partijskog 
života nema ni pravilnog rada komunista, te radi toga partijski 
forsirati ako ne ide. 

Radi bržeg i pravilnijeg izdizanja kadra, a i po direktivi 
CKKPJ,* odlučili smo organizovati partijski kurs Divizije koji 
treba da počne 7.1, o. g. i t ra je oko 30 dana, s programom koga je 
dao CKKPH za kurseve pri oblasnim i okružnim komitetima.5 

Kurs će pohađati do 40 drugova. 
Pošto dosadašnji pomoćnik komesara XI Brigade odlazi s 

te dužnosti u Mornaricu,® to smo na našem sastanku odlučili 
da se na njegovo mjesto predloži druga Martina Gabričevića, do-
sadašnjeg komesara bataljona iste brigade. 

Poslije nego se našoj Diviziji priključio Biokovsko-neret-
vanski odred dezertirali su na teren tog okruga 7 članova KP, 
koje smo docnije uhvatili. Odlučili smo da se formira jedna par-
tijska komisija koja će da izvrši saslušanje, isključi ih iz Par -
tije i poslije ih se preda vojnom sudu, te radi toga što su oni 
bili putokaz većine docnijih koji su dezertirali iz jedinice. 

Političko s tanje u Diviziji po nedavnom dolasku novih 
oko dvije i po hiljade drugova, uopšte gledano, izvjesno se po-
goršalo. Bilo je slučajeva dezerterstva, samoranjavanja itd., no 
to se je pravilnim političkim radom svelo na pojedince, i poli-
tičko stanje cijele Divizije od onda se vidno popravilo i svako-
dnevno se popravlja, tako da su slučajevi dezerterstva samo 
slučajevi. Obzirom na to što je boravkom naše Divizije na Visu 
uravnomjeren politički rad po brigadama, to i danas je omogu-
ćen jedinstven plan političkog rada za Diviziju, što je drug ko-
mesar Divizije7 dobio u zadatak da ga izradi. 

U štabu XI Brigade zavladao je izvjestan razdor između 
komandanta i načelnika brigade. Komandant Guvo Ivan je stari 
borac, nevjerovatno hrabar i odan, no pomalo svojevrstan i bez 
nekog teorijskog znanja, a u XI Brigadu za komandanta došao je 
iz I Dalm. brigade. Načelnik brigade je bivši domobranski oficir. 
Na dužnosti načelnika nalazi se već preko godinu dana, bistriji 

4 Odnosi se na direktivu Centralnog komiteta KPJ od decembra 
1944, upućenu svim partijskim rukovodstvima, u vezi sa održavanjem 
partijskih kurseva (vidi Arhiv VII, reg. br. 46—7, k. 408 A). 

5 Odnosi se na direktivu Centralnog komiteta KPH od 7. decem-
bra 1944, upućenu oblasnim, okružnim i divizijskim komitetima KPH, o 
održavanju partijskih kurseva, uz dostavljanje programa i metoda rada 
na kursevima (vidi snimak originala u Arhivu VII, film 41/165—168, a 
original u Arhivu IHRP u Zagrebu, fond CK KPH). 

6 Reč je o Benku Matuliću. 
7 Dušan Korać 



je od komandanta — ali je mlad i bez dovoljno iskustva, teorijski 
sposobniji, te je kod njega zavladao izvjestan duh superiornosti 
nad komandantom, što je donekle naišlo na podršku kod ostalih 
članova štaba. Komesar Divizije bio je na njihovom sastanku, 
ukazao na nedostatke jednih i drugih, na posledice toga i u vezi 
s tim odgovornost koju treba da snose, te su se stvari za sada 
prividno riješile i stišale. Moje je lično mišljenje, poznavajući 
karakter komandanta i načelnika, da se stvari tu teško mogu 
srediti bez premješta ja jednog ili drugog. 

Naša III Prekomorska brigada je u okviru naše Divizije 
najmlađa pa i najslabija brigada, no kurs Divizijskog komiteta 
i štaba Divizije je uvjek bio izdići tu brigadu i kod ostalih 
jedinica uliti povjerenje u nju, što se u mnogome i uspjelo. Tu 
ima jedna druga stvar, naime kod štaba te brigade formiralo se 
mišl jenje da ih se zapostavlja i potcjenjuje, oni to mišl jenje ne-
guju, pa možda i nesvjesno prenose ga na borce, tako da ni sa-
stanak Divizijskog komiteta, ni bilo koja divizijska konferencija 
ne može proći bez diskusije po tom pitanju, ali njegovi nosioci 
su drugovi iz štaba III Prekomorske brigade, mada to nema 
stvarne potrebe. Na ovo se ukazalo na našem sastanku pom. ko-
mesara III Prekomorske brigade i postavilo se da on to ubjeđenje 
razbije kod svog štaba i dalje u brigadi, to, i pored drugih oštrih 
mjera koje se preduzimlju u smislu zbliženja brigada. 

Drugih opštih pi tanja u okviru parti jske organizacije Di-
vizije i Divizije uopšte ni je bilo, nego se konstatuje na osnovu 
sadašnjeg stanja parti jske organizacije, njenog rada, r ješavanja 
praktičnih pi tanja Divizije, uz sve gubitke koje je pretrpila par-
tijska organizacija Divizije u ovim borbama, da ima sve uslove 
da bi prevazišla svoj kvantitativni pa i kvalitativni nivo kojeg 
je imala na Visu, mada danas u Diviziji ima minimalan broj 
neorganizovanih drugova koji se'u n joj nalaze i preko 3 mjeseca. 

Brojno stanje parti jske organizacije u Diviziji je slijedeće: 
Cianova KP: Kandidata: Skojevaca: 

I Brigada 403 32 404 
XI Brigada 349 53 465 
XII Brigada 285 80 380 
III Prek. brig. 245 54 360 
Jedinice oko štaba Divizije 112 17 147 

Ukupno: 1394 236 1756 

S drugarskim pozdravom 
SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Sekretar Divizijskog komiteta: 
Kadijević Veljko 



b r . 15 

IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 6. PROLETERSKE 
BRIGADE OD 4. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 
17. NOU DIVIZIJE O POLITIČKOM RADU U JEDINICAMA 

BRIGADE1 

POLITIČKI KOMESAR 
A — 21 

4. januara 1945. god. 

POLITIČKOM KOMESARU A—l.3— 

Već tri polumesečja, t j . 45 dana nisam Ti slao pismenog 
izvještaja, što je moj propust iako je bilo opravdanih razloga. Na 
jučerašnjem sastanku Ti si uglavnom upoznat sa situacijom u 
brigadi, a da bi imao pregled, odnosno broj redovnih i vanred-
nih konferencija po četama i vodovima, to Ti šaljem, u ciframa: 

U roku 45 dana održano je redovnih i vanrednih konferen-
cija po četama 74, vodnih konferencija 158, a političkih ča-
sova 49. 

Bataljonskih konferencija nije bilo, dok su u gore nave-
denom broju obuhvaćene sve jedinice — bataljoni, četa prate-
ćih oruđa i prištabski delovi. 

Ove konferencije u poslednje vreme većinom su držane 
zbog analize pokreta, akcija i nedostataka u jedinicama, a po-
litički časovi većinom radi objašnjavanja konkretnih pi tanja — 
vojno-političke situacije i čitanja štampe. U političke časove 
nisu uračunati vodni politički časovi na kojima su se čitale no-
vine, a bilo ih je mnogo više. 

Danas sam poslao političkim komesarima bataljona opšir-
niji plan rada, nego što smo ga ranije na sastanku bili postavili, 
u kojem dopisu sam obuhvatio pi tanja koja su juče na našem 
sastanku zaključena, kao problemi i nedostaci. 

Pošto se s tanje moje bolesti ne popravlja, to u vezi našeg 
razgovora sutra moram otići u div. bolnicu na lečenje, a za vr-
šioca dužnosti komesara naše brigade došao je drug Mišo Kova-
čević, komesar našeg I bataljona, kojemu sam dao sva uputstva 
za rad, t j . kako da pomogne komesarima i da ih kontroliše, kao 
i intendantsko-sanitetsko osoblje. 

1 Original (pisan na mašini, ćirilicom) u Arhivu VII, reg. br. 1/4, 
k. 991. 

s i * Šifre za 6. proletersku udarnu brigadu i 17. NOU diviziju (vidi 
IV tom, knj. 31, dok. 82). 



Ja ću sa drugaricom Rozom4 gledati da što bolje posvetim 
iažnju lečenju i da se po mogućnosti pregledam na rendgen u 
lapcu ili Valjevu, radi efikasnijeg ukazivanja pomoći. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politički komesar-major, 
Relja Lukić 

BR. 16 
IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 3. ARMIJE NOVJ OD 
5. JANUARA 1945. CENTRALNOM KOMITETU KPJ O STA-
NJU I VOJNO-POLITICKOM I PARTIJSKOM RADU U JE-

DINICAMA1 

CENTRALNOM KOMITETU KPJ 

Od mog prošlog izveštaj a do danas u političkoj situaciji na 
teritoriji na kojoj se nalaze naše jedinice nije bilo nekih zna-
čajnijih promena. Formiranje nove mađarske vlade2 kod mađar-
skog stanovništva u ovim krajevima nije izazvalo većeg inte-
resovanja jer još uvijek, kao što sam ranije javio, funkcioniše 
stara mađarska vlast, koja služi kao pomoćni organ sovjetskoj 
vojnopozadinskoj vlasti stvorenoj na tzv. okupiranoj teritoriji 
Baranje. 

Odnos stanovništva prema našoj vojsci je svakim danom 
bolji, čemu doprinosi u prvom redu uglavnom dobar odnos naše 
vojske prema narodu i dosta živa propagandna djelatnost koju 
sprovodimo na mađarskom jeziku (usmene novine, izložba foto-
grafi ja i slika iz naše borbe, svakodnevno izdavanje radio-vjesti 
na mađarskom jeziku, priredbe itd.). 

2. — Formirali smo mađarsku brigadu »Petefi«,3 za koju 
je kao jezgro poslužio bataljon »Petefi« iz Slavonije. Postigli smo 

4 Dr Roza Papo 
1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IRP Jugoslavije, 

reg. br. 7, fond CK KPJ. 
2 U Debrecinu, u Mađarskoj, 21. decembra 1944. otpočelo je zase-

danje Privremene nacionalne skupštine nove Mađarske, a 25. decembra 
obrazovana je privremena nacionalna vlada Mađarske sa generalom Mi-
klošem na čelu (vidi »Politiku« od 26. decembra 1944). 

5 Odnosi se na 15. vojvođansku brigadu »Sandor Petefi«, formira-
nu 31. decembra 1944. u s. Kič-Canju (u Mađarskoj) od pripadnika ma-



to da svi rukovodioci budu Mađari. Brigada sada broji oko 1500 
l judi . U našem mobilizacijskom centru u Somboru ima oko 2500 
novih boraca Mađara, 350 novih boraca Mađara već smo raspo-
redili po jedinicama XXXVI divizije i to one koji su služili 
vojsku, te bolje znaju naš jezik, a i obzirom na godine starosti 
teži su za prevaspitanje, zbog čega je bolje da budu u starim 
jedinicama. Mađarsku brigadu ćemo popunjat i omladincima Ma-
đarima, ali ipak veliki broj novih boraca Mađara neće biti ukl ju-
čen u tu brigadu, jer po našem mišl jenju nema potrebe za stva-
ran je mađarske divizije, jedno, zbog nemanja kadra, a drugo, 
zbog toga što je jedino i formirana. 

Namjeravamo da izvršimo svečano formiranje mađarske 
brigade i to po mogućstvu u Pečuju. 

3. — Pored problema kadrova, o kojem sam rani je javio a 
koji ćemo uskoro uspjeti da rešimo kursevima (kod nas održan 
srednji vojni kurs sa 35 slušaoca, koji je dao dosta dobre rezul-
tate; u divizijama se održavaju niži vojni kursevi, a namjera-
vamo kod nas da organizujemo jedan niži partijski kurs), pre-
meštanjem pojedinih rukovodioca iz boljih u slabije jedinice, 
kao i vašom pomoći od 25 nižih vojnih i političkih rukovodioca 
iz III divizije koji su već stigli kod nas. ostali problemi u našim 
jedinicama bili bi: nedovoljna disciplina, priličan javašluk u ra-
du i odnosima, samoranjavanje i vještačko izazivanje bolesti, 
nemoralni odnosi. 

Zavođenju čvršće discipline i iskorenjivanju javašluka 
posvećena je pažnja naročito preko part i jske organizacije. Slu-
čajevi i samoranjavanja ni jesu masovna pojava i u njenom 
sprečavanju pored drugih metoda moraće se upotrijebiti i smrt-
na kazna. Pojave vještačkog izazivanja bolesti ogledaju se u ka-
mufliranoj infekciji »gonorejom« pomoću sapunice, prenošenju 
prstima obolenja trahome i raznim drugim trikovima. 

Nemoralnih odnosa ima priličan broj i to mahom kod ru -
kovodioca. Izgleda da u ovim jedinicama ranije ni je mnogo vo-
đeno računa o tom problemu, te i sada mnogi rukovodioci imaju 
po tom pi tanju i suviše liberalan stav. Part . organizacija je ovaj 
problem postavila na dnevni red i po pojedinim težim slučajevi-
ma preduzete su mjere. 

4. — Rad parti jske organizacije se u svim jedinicama od-
vija uglavnom dobro i pravilno. U zadnje vri jeme primljen je 
znatan broj novih članova, tako da u tom pogledu nema sek-
taštva. 

đarske narodnosti iz Vojvodine i Slavonije. Brigada je rasformirana 
1. aprila 1945. a njeno ljudstvo je raspoređeno u ostale brigade 16. udarne 
divizije NOVJ (vidi V tom, knj. 18, dok. br. 55, knj. 19, dok. br 177, knj. 
37, dok. br. 52; tom I, knj. 10, dok. br. 81; Arhiv VII, reg. br. 73—5, 
k. 970: materijal za istoriju 15. NO brigade »Sandor Petefi«), 



U radu parti jske organizacije značajnu ulogu igraju u svim 
divizijama politički komesari, koji su stari i iskusni partijci. Ne 
zapaža se pojava »prejahivanja« sekretara div. komiteta od stra-
ne komesara divizija, već, naprotiv, težnja za omogućivanjem 
prvima da se što više osete kao partijski rukovodioci. 

Veliku teškoću komesarskom radu političkih komesara di-
vizija pretstavlja bavl jenje personalnim pitanjima, naročito ob-
zirom na veliki priliv novog ljudstva i postojanje u sastavu svake 
divizije po pet brigada: četiri pješačke i jedne artiljerijske. Nu-
žno bi bilo, po mom mišljenju, što pri je realizovati kombinaciju 
da posebna lica budu šefovi presonalnih otsjeka u divizijama, 
koji bi istovremeno bili i sekretari divizijskih komiteta. Time 
bi se u znatnoj mjeri olakšao rad komesaru divizije, upravo 
omogućilo bi mu se da se oseti kao komesar. 

5. — Borbenost naših jedinica je na priličnoj visini. Obzi-
rom na sadašnje držanje fronta na Dravi ona ne može doći do 
punijeg izražaja, ali želja za borbom je masovno razvijena. 

Novo ljudstvo, sem onog najnovijeg, u većini je savladano 
vojnički i politički. 

6. — Neko ozbiljnije neprijateljsko rovarenje unutar naših 
jedinica ne zapaža se, sem usamljenih slučajeva koji imaju čet-
nički karakter i to sa parolama: Crvena armija će otići iz Jugo-
slavije, a onda će doći Englezi, kral j i stara »jugoslovenska« 
vlada, pa će biti isto ono što se sada događa u Grčkoj. 

Zahvaljujući budnosti OZN-e, čiji je rad u našim jedini-
cama vrlo dobar, već se stalo na put nekolicini četničkih haran-
gera i agenata. 

7. — Politički rad u našim jedinicama uglavnom se spro-
vodi po planu koji smo dostavili političkim komesarima divizi-
ja, a koji vam u prilogu dostavljamo. 

Na svim kursevima (vojnim, telegrafskim, telefonskim, sa-
nitetskim i dr.) održavaju se predavanja po temama iz ovog 
plana. 

8. — Naše Propagandno odeljenje je u potpunosti organi-
zovano prema naredbi Vrhovnog štaba. Njegovi rukovodioci su 
dobri, iskusni i sposobni drugovi. U zadnje vri jeme naše Propa-
gandno odeljenje razvilo je dosta intenzivnu i široku djelatnost. 
Pored ostalog izdajemo i nedeljni list »Udarnik«. 

Glavni nedostatak u radu našeg Propagandnog odeljenja 
je još uvjek nedovoljno snalaženje u cilju približavanja svoje 
djelatnosti frontu, jedinicama, borcima, što se postepeno ot-
klanja, a u čemu će znatno pomoći formiranje propagandnih ot-
seka po divizijama. 

Za sada nećemo još biti u s tanju da formiramo prop. ot-
seke po brigadama zbog pomanjkanja kadra, ali će biti ipak od-



ređeni po dva do tri druga pri brigadi koji će se baviti pitanjima 
dopisa za štampu, ras turanja štampe, umnožavanjem i slično. 

9. — Odnos naše vojske prema narodu je uglavnom, dobar. 
Najviše grešaka ima od strane jedinica 51. divizije, što je sasvim 
razumljivo, jer je to još mlada jedinica. U tom pogledu u toj 
diviziji prednjači slovačka brigada, koja je zaista problem. Ova 
brigada još vrlo malo liči na ostale naše brigade i to u prvom 
redu zbog toga što ima slabo i nesposobno rukovodstvo i sve 
ljudstvo potpuno novo, a još nije učestvovala u borbi. Pored 
toga ova brigada je duže vri jeme bila odvojena od svoje divi-
zije, te joj štab divizije tek sada može ukazati potrebnu pomoć. 
Preduzeli smo mjere u cilju poboljšanja rukovodstva u toj bri-
gadi. 

10. — U prilogu vam dostavljam prevod teksta proglasa 
Komunističke part i je Mađarske.4 

S drugarskim pozdravom. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

5. januara 1945. Kada5 

Prilog 1 

PLAN POLITIČKIH TEMA ZA JEDINICE I KURSEVE 

1. — RAZVITAK DRUŠTVA 
2. — FAŠIZAM 
3. — RAZVITAK NARODNO-OSLOBODILACKE BORBE JU-

GOSLAVIJE 
4. — ULOGA KPJ-e U NARODNO-OSLOBODILACKOJ BORBI 
5. — STVARANJE NARODNE VLASTI, NARODNO-OSLOBO-

DILACKI ODBORI, ZEMALJSKA ANTIFAŠISTIČKA VE-
CA, ANTIFAŠISTIČKO VECE NARODNOG OSLOBOĐE-
NJA JUGOSLAVIJE I NACIONALNI KOMITET OSLOBO-
ĐENJA JUGOSLAVIJE 

6. — OSLOBODILAČKI RAT I ULOGA S.S.S.R-a 
7. — NARODNO-OSLOBODILACKA VOJSKA, RAZVOJ I STRU-

KTURA 
8. — ZNAČAJ I ULOGA MASOVNIH OMLADINSKIH I ANTI-

FAŠISTIČKIH ORGANIZACIJA SKOJ, USAOJ i AFZ 
9. — JEDINSTVENI NARODNO-OSLOBODILACKI FRONT 

10. — JEDINSTVO I BRATSTVO BALKANSKIH NARODA 
Napomena : 
Uz sve teme naznačena je potrebna literatura. 

4 U Arhivu IRP Jugoslavije, pod istom signaturom kao i izveštaj, 
ima dva priloga: Plan političkih tema za jedinice i kurseve (prilog br. 1) 
i Predlog mađarske komunističke partije po programu obnove i podizanja 
Demokratske Mađarske (prilog br. 2). 

5 Branko Petričević 



b r . 17 
IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 4. UDARNOG KOR-
PUSA NOVJ OD 5. JANUARA 1945. CENTRALNOM KOMI-
TETU KPH I POLITIČKOM KOMESARU GLAVNOG ŠTABA 
NOV I PO HRVATSKE O BORBAMA U DECEMBRU 1944, 
MORALNO-POLITICKIM PRILIKAMA I POLITIČKOM RA-

DU U JEDINICAMA KORPUSA1 

STAB IV. UDARNOG KORPUSA 
NARODNO-OSLOBODILACKE VOJSKE 

JUGOSLAVIJE 
Broj 1/45. 
5.1. 1945. 

POLITKOMESARU GLAVNOG ŠTABA HRVATSKE 
I C.K.K.P.H.2 

I. 

Mjesec decembar bio je mjesec u kome je naš Korpus vo-
dio teške borbe sa nepri jatel jem i to borbe koje su bile ofanziv-
nog karaktera.3 U vezi sa vojničkom situacijom na sektoru našeg 
Korpusa, mi smo preduzeli niz napada na uporišta koja drži ne-
prijatelj . Neprijatelj je samo na izvjesnim sektorima pokušao 
da nam nametne svoju inicijativu vršeći izvjesne ispade na naš 
slobodni teritorij, kao na pr. u Baniji i Pokuplju. I u tim bor-
bama naše su jedinice bile ofanzivne, napadajući neprijateljske 
kolone i saobraćaj. 

Krupni je operacije vodili smo u drugoj polovini mjeseca 
decembra, dok u prvoj vodili smo sitnije brigadne ili divizijske 
akcije. 

Niz manj ih uspeha postigla je naša XXXIV. divizija, likvi-
dirajući mnoga neprijateljska uporišta na prugama Zagreb — 
— Sisak i Zagreb — Karlovac.4 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 1— 
1/11, k. 435/A. 

2 Slova CK KPH dopisana su crnim mastilom. 
s U decembru 1944. jedinice 7. NOU divizije, 8. NOU divizije i Un-

ske operativne grupe vodile su stalne borbe na bihaćkom sektoru protiv 
jedinica nemačke 373. i 392. legionarske divizije, 7. i 8. uštaške brigade 
i drugih neprijateljskih snaga, dok je 34. divizija dejstvovala odvojeno, 
po brigadama, na neprijateljska uporišta duž komunikacija Zagreb—Kar-
lovac, Zagreb—Sisak i Karlovac—Metlika (opširnije o tim dejstvima vidi 
tom V, knj. 36, dok. br. 6, 7, 22, 28, 29, 39, 47, 49, 59, 60, 66, 72, 80, 81, 
82, 83, 91, 97, 101, 103, 105, 110, 111 i 127). 

4 O borbama 34. divizije NOVJ vidi dok. br. 4, objašnjenje 4. i 5. 

6 Zbornik, tom IX, knj. 8 



Krajem mjeseca decembra odlučili smo izvršiti koncentra-
ciju Vili., VII. divizije i Unske operativne grupe na sektoru 
Krajine5 i južnog Korduna, sa ciljem da ofanzivno djelujemo sa 
tom grupacijom na Bihaćkom sektoru. U to je vri jeme nepri-
jatelj ovladao komunikacijom Kordun — Lika i izvršio ispad u 
Drežnik,6 zadržavši se u tome mjestu. Mi smo napali Drežnik7 i 
polučili dosta dobar uspjeh. Po prvi puta tu smo namlatili i na-
čeli I. bojnu VIII. Ustaškog zdruga (Slunjane). Nepri jatel j je u 
toj borbi imao ukupno 180 izbačenih iz stroja. Kod te operacije 
bilo je vojničkih grešaka zbog kojih su kasnije vođene nepo-
trebne diskusije na konferencijama. Nakon tog uspjeha ori jen-
tisali smo naše snage na pravac Cazin — Ostrožac, napavši Ca-
zin i Gnjilavac.8 U toj akciji postigli smo djelomičan uspjeh. Ne-
pri jatel j je pružao vrlo jaki i organizovan otpor, a naša I. br i -
gada VII. divizije pokazala je u napadu mnoge slabosti. U bor-
bama na tom sektoru naročito se dobro držala III. brigada VII. 
divizije, koja je na juriš zauzela kotu 410, pobivši za 15 minuta 
oko stotinu neprijateljskih vojnika. Ta brigada pokazala je ve-
liku prodornost u naletu i naročito snalaženje. 

Nakon te akcije naš štab pohvalio je tu brigadu. U tim 
borbama dobro su se držali i muslimani. 

Za vri jeme borbi na tom sektoru dijelovi VIII. divizije 
nalazili su se oko Vaganca i u Kapeli, pomažući XI. Korpus. Na 
tom su sektoru uslovi za borbu vrlo teški. Citava brigada9 živila 
je oko 8 dana u šumi na Prijeboju, tako da smo je morali poslije 
povući na odmor. 

5 Verovatno se odnosi na Cazinsku krajinu. 
* Trinaestog decembra 1944. otpočeo je petodnevni napad jedinica 

8. lodarne divizije NOVJ na delove nemačke 373. i 392. divizije i četničke 
grupacije popa Momčila Dujića duž komunikacije Drežnik-Grad — s. 
Lička Jesenica. Neprijatelj je imao 137 mrtvih, 74 ranjena i 1 zaroblje-
nog, a jedinice 8. divizije 9 poginulih i 33 ranjena (vidi tom V, knj. 36, 
dok. br. 80, 82 i 83). 

7 Osamnaestog decembra 1944. jedinice 7. i 8. NOU divizije i Un-
ske operativne grupe zauzele su s. Drežnik i s. Sadilovac, koje su bra-
nile jedinice 1. ustaške slunjske bojne i delovi nemačke 392. legionarske 
divizije (vidi V tom, knj. 36, dok. br. 47, 81, 83, 91 i 105). 

9 Po zapovesti Štaba 4. korpusa NOVJ od 20. decembra 1944. 
jedinice 7. NOU divizije i Unske operativne grupe, sa 1. brigadom 8. 
NOU divizije, napale su 22. decembra 1944. neprijateljske garnizone u s. 
Gnjilavcu i Cazinu, u kojima su se nalazile jedinice nemačke 373. legio-
narske divizije, ustaše i muslimanska milicija. Posle žestokih okršaja i 
više uzastopnih napada i protivnapada i veoma jakog otpora neprijatelj-
skih snaga jedinice 4. korpusa NOVJ su se povukle (vidi tom V, knj. 
36, dok. br. 60, 101 i 111; Arhiv VII, reg. br. 1—2, k. 814). 

9 Odnosi se na 2. udarnu brigadu 8. NOU divizije, koja je polovi-
nom decembra 1944. upućena ka Prijeboju da dejstvuje na putu Ličko 
Petrovo selo — Korenica i da održava vezu s jedinicama 11. korpusa 
NOVJ (vidi V tom, knj. 36, dok. br. 47, 56, 73, 80, 81, 82, 83, 107 i 111). 



Nakon akcija na sektoru Cazin — Ostrožac pristupili smo 
pripremama za likvidaciju Vaganca. U međuvremenu oslobo-
đena je i komunikacija za Liku, tako da smo dobili toliko očeki-
vane američke topove. Baterije formirane od tih topova bile su 
sastavljene na brzinu, tako da u toj akciji nisu dale onoliko ko-
liko će dati u buduće. 

Dne 31. XII. pristupili smo likvidaciji Vaganca napavši 
Vaganac, Ličko Petrovo Selo i Izačić. Znali smo kakav je nepri-
jatelj i pripremili se na tešku i upornu borbu. U borbama za 
Vaganac došle su do izražaja izvjesne slabosti, koje u našim je-
dinicama postoje, a koje treba hitno otkloniti. Nakon dvodnevne 
borbe uspjeli smo zauzeti Vaganac, Ličko Petrovo Selo, Celopek 
i Izačić.10 Uspjeh je bio veliki, ali je mogao biti mnogo veći da 
nije bilo propusta i vojničkih nedostataka. U tim smo borbama 
zaplijenili dosta materijala i oružja, tako da je moralni učinak 
na borce i narod tog uspjeha prilično velik. O slabostima i voj-
ničkim nedostacima koji su u tim borbama došli do izražaja po-
trebno je nešto više reći. 

H. 

Najveće greške u borbama za Vaganac ispoljila je naša 
VIII. divizija. Jasno je da su one rezultat i velikih promjena u 
komandnom kadru koje smo u posljednje vri jeme izvršili. Svi 
novi komandanti brigada i novi komandant divizije,11 tako da im 
je borba za Vaganac bila prva veća operacija u kojoj su ko-
mandovali. Pripreme koje je izvršio naš štab mogli bismo reći da 
su bile dovoljne, možda je greška to što nismo predvidjeli da ko-
mandni kadar VIII. divizije neće izvršiti svoje pripreme onako 
detaljno kako je to bilo predviđeno. 

Plan za napad na Vaganac bio je pravilno postavljen. Pr i 
njegovom stvaranju pomogao nam je i vaš načelnik, general 
Jakšić.12 Odmah u početku borbe vidjelo se da u VIII. diviziji 
pripreme nisu bile solidne. Komandni kadar mnogo je očekivao 
od naše korpusne arti l jeri je; unatoč tome što je ar t i l jer i ja poka-
zala odmah u početku dosta dobre rezultate, ti rezultati nisu bili 
iskorišteni. Trebalo je prići izvršavanju izvjesnih mjera koje 
nam ne služe na čast, pa da se postigne uspjeh. 

Komandant VIII. divizije u toku borbe prilično 'je nepra-
vilno reagirao na mnoge stvari koje mu je naš štab postavio i 

,0 Navedena mesta su oslobođena 2. januara 1945 (vidi V tom, knj. 
36, dok. br. 106 i 111, knj. 37, dok. br. 16, 19, 21, 28, 121, 138 i 139). 

11 To su: vršioci dužnosti komandanta 1. brigade Joco Miljković, 
2. brigade Rade Škaljac i 3. brigado Duro Cujić i komandant divizije 
Mihajlo Vojnović (vidi V tom, knj. 36, dok. br. 83 i 107). 

" Pavle 
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koje su bile pravilne. On nije pripremio svoju pješadiju, a for-
sirao je našu art i l jeri ju. Obzirom na te nepravilnosti prvi i dru-
gi napad nisu uspjeli. Nakon pada Celapeka i Ličkog Petrovog 
Sela situacija je bila za nas vrlo povoljna i mi smo mnogo ener-
gičnije počeli postavljati zadatke pred komandanta VIII. divi-
zije. Situacija na osiguranju u toku borbe dobro se je razvijala. 
Stab VII. divizije dobro se snašao, protjeravši nepri jatel ja sa 
izvjesnih položaja i zauzevši određene linije. 

Drugi dan borbe za Vaganac, obzirom na nedostatke koji 
su dolazili do izražaja, pozvao sam komesara VIII. divizije13 i 
sekretara divizijskog komiteta,14 kao i Sukriju.15 Na kraćem sa-
stanku oni su priznali sve nedostatke i obećali da će odmah po-
duzeti mjere da se isti uklone. Isto tako pozvali smo i koman-
danta VIII. divizije, s kojim je razgovarao vaš načelnik16 i naš 
komandant.17 Nakon što smo u slijedeći napad i u njegove pri-
preme mnogo više zainteresirali sve vojne i političke rukovodi-
oce, kao i parti jsku organizaciju, napad je donio željenih re-
zultata. 

Citava akcija pokazala je da izvjesni vojni i politički ru-
kovodioci još uvijek nisu shvatili današnji stepen razvitka naše 
vojske i gule po starom, služeći se uobičajenom partizanštinom 
i negativnim osobinama koje danas vojsci štete. U toj je akciji 
došlo do izražaja da kod nekih rukovodioca postoji diskutantski 
duh, koji je ostao od prije, suviše velika opreznost, neodlučnost i 
želja da se prođe sa što manje žrtava u negativnom smislu. 

Po tim nedostacima mi smo najenergičnije udarili. U na-
šem Korpusu politički rad kao i partijski prilično je jak, ali on 
još ima ostavštine starog načina djelovanja i kolektivne odgo-
vornosti u štabovima. Ova poslednja akcija omogućiće nam da 
otklonimo i te zadnje repove starog načina rada i pomoći nam da 
zavedemo u našim jedinicama onakav vojnički red i odgovornost 
kako današnji razvitak naše vojske traži. 

U mnogim stvarima pomogao nam je i vaš načelnik, tako 
da je njegovo prisustvo dobrim dijelom pomoglo da je akcija 
uspješno dovršena. Nakon operacije održali smo konferencije sa 
štabovima brigada VIII. divizije i konferenciju štabova divizija 
u našem štabu. Na posljednjoj konferenciji vrlo oštro je udaren 
komandant VIII. divizije kao i komesar VII. divizije,18 koji su u 
zadnjoj operaciji pokazali izvjesne nedostatke. Obojica su ne-

15 Dušan Hrstić 
,4 Rade Zrinjanin 
15 Odnosi se na Sukriju Bijedića, političkog komesara Unske ope-

rativne grupe. 
" Pavle Jakšić 
17 Miloš Sumonja 
18 Uroš Krunić 



pravilno reagirali, tako da smo im kasnije mnoge stavri trebali 
ponovno objasniti. Komandant VIII. divizije našao se prilično 
povređen i o našem razgovoru sa nj ime nakon te konferencije 
mi ćemo vas usmeno izvjestiti. 

III. 

Politički komesar VIII. divizije Hrstić u posljednjim bor-
bama dobro se držao i za njega možemo reći da sve bolje vrši 
svoju dužnost. Nakon što je popunjen politodjel VIII. divizije, 
on je osjetio u radu politodjela veliku pomoć, koja mu omogu-
ćava da u radu postizava bolje uspjehe. Po pi tanju nedostataka 
koji su izbili u njihovom štabu on je bio dosta samokritičan i 
mnogo pomogao da se dođe do istine. 

I komesar XXXIV. divizije19 u posljednje vri jeme daje sve 
bolje rezultate. To se najbol je vidi po napretku same divizije 
koja vojnički i politički sve bolje napreduje. Pi tanje dezerter-
stva, koje je u toj diviziji najaktuelnije, u mnogome je uspio da 
riješi, iako tu još imade nedostataka. Dezerterstvo je uglavnom 
razvijeno u Zumberačkoj brigadi, u koju je on ovih dana oti-
šao, sa zadatkom da popravi stanje. 

Komesar VII. divizije Uroš u posljednje vri jeme pokazuje 
izvjesne nedostatke koje pokušavamo savjetom i ukazivanjem 
otkloniti. On uglavnom nije dovoljno samokritičan i voli sebe u 
mnogim stvarima istaknuti. Njemu fali skromnost i komesarsko 
držanje. Politodjel koji danas n jemu pomaže ni je dovoljno jak 
da bi mogao da utječe na uklanjanje nedostataka koje on lično 
ima. 

U našem štabu od zadnjeg izvještaja nije bilo promjena. 
Komandant Sumonja sve bolje ulazi u posao i u ovim zadnjim 
većim operacijama stekao je prilično iskustvo. Širina koja mu je 
potrebna još uvijek manjka, ali uz pomoć ostalih članova štaba 
on će je uskoro steći. Odnosi u štabu pravilni su i po tom pitanju 
nema nekih nedostataka. Mislim da bi trebalo požuriti sa n je -
govim unapređenjem, obzirom na autoritet kojeg kao komandant 
Korpusa treba da ima. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar, pukovnik 
V.M Holjevac 

M. P. 

" Franjo Knebl 
M Većeslav 
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BR. 18 

DIREKTIVNO PISMO POLITIČKOG KOMESARA 6. KORPU-
SA NOVJ OD 5. JANUARA 1945. ŠTABOVIMA POTClNJE-
NIH JEDINICA O POJAVI DEZERTERSTVA I POTREBI 
POJAČANOG POLITIČKOG RADA I VECE BUDNOSTI U 

JEDINICAMA' 

STAB VI. KORPUSA 
NARODNO-OSLOBODILACKE VOJSKE 

J U G O S L A V I J E 
Str. pov. broj : 44 

Dana: 5'I 1945. u sati 

STABU XII. UDARNE DIVIZIJE 
STABU XL. DIVIZIJE 
OZN-i III. NA ZNANJE 

U posljednje vri jeme u našim jedinicama, nekim, učestali 
su slučajevi dezerterstva. Ovome je jednim dijelom razlog činje-
nica da su mnogi od tih dezertera prisilno mobilizirani, t j . nije 
ih svijest dovela u naše redove. Drugi razlog jest činjenica da 
nepri jatel j u licu nekih elemenata sklonih Mačeku i Mačekovoj 
kliki te Draži Mihajloviću i velikosrpskoj hegemoniji rovari, 
naročito tamo gdje je slabiji politički rad, i uspijeva da tu i 
tamo povuče iz borbenih redova pojedince. Treće, nedovoljna 
politička djelatnost učinila je da nismo uspjeli sve one koji su 
mobilizirani našim političkim djelovanjem osvjestiti u tolikoj 
mjeri da odlazak iz jedinice kući znači izdaju i zemlje i naroda. 

U vezi toga treba naročito pojačati politički rad, uspjeti 
obuhvatiti životom jedinice i borbe svakog pojedinca i budno 
paziti na neprijateljska rovarenja u samim jedinicama. 

Sve dezertere koji budu povraćeni u jedinice bezuvjetno 
poslati pr i je u opunomoćeništvo OZN-e dotične jedinice kako bi 
mogli ustanoviti tko je imenovanoga gurnuo na dezerterstvo, od-
nosno koji motivi, te šta ga je dovelo nazad u jedinicu. Do sada 
je nepri jatel j uspio i na ta j način ubaciti agente ili potstrekivače 
u naše jedinice a prolaskom istih kroz opunomoćeništvo OZN-e 
onemogućit će mu povratak nezdravih ili štetočinskih elemenata 
u same jedinice. 

Sa ovim upoznati štabove brigada. 
SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar, pukovnik: 
M. P. Otmar Kreačič 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 4/4, 
k. 883 A. 



BR. 19 

MESEČNI IZVEŠTAJ RUKOVODIOCA POLITODELA 7. NOU 
DIVIZIJE OD 5. JANUARA 1945. CENTRALNOM KOMITETU 

KPH O STANJU I RADU PARTIJSKE ORGANIZACIJE1 

RUKOVODIOC POLIT. ODJELA 
VII. UDARNE DIVIZIJE N. O. V. JUGOSLAVIJE 

5. I. 1945. godine 

Mjesečni izvještaj 
dostavlja 

CENTRALNOM KOMITETU KOMUNISTIČKE PARTIJE 
H R V A T S K E 

Sa obzirom da ovaj polit, odjel od kada je sastavljen ne 
radi kao cjelina i nema zajedničkog pregleda stanja u diviziji, 
radi toga što se dva člana nalaze na Baniji sa II brigadom i 
Odredom, a dva člana sa ostalim jedinicama na Krajini, prema 
tome ovaj izvještaj neće biti potpun i sadržati sve što bi trebao 
da sadrži. 

Nalazeći se sa ove dve brigade pri izvođenju operacija i 
prisustvujući na njihovim sastancima i konferencijama mogao 
sam pr imj etiti nekoliko nepravilnosti i nedostataka. 

Part i jske ćelije četa nisu još shvatile pravilno svoj rad pri 
održavanju parti jskih sastanaka, te tako da su sastanci suviše 
rasplinuti i izgube glavnu svrhu partijskog rada, t j . ne uočavaju 
razne nedostatke i probleme već se gube u sitnicama i mnogim 
drugim štabskim stvarima. Bataljonski biro-i kao i ćelije štabova 
bataljona — isključivo nekoje kojima su stariji rukovodioci — 
nisu još shvatili dovoljno svoj glavni zadatak u radu, već po-
navljaju jedno te isto i tako ostaju na istome mjestu. Bataljonski 
biro-i iako su rasporedili rad po sektorima, ali još u tom pogledu 
nisu postigli željeni cilj, da se svaki od članova biro-a upozna 
sa s tanjem u svom bataljonu, a naročito po pi tanju odgovorne 
mu dužnosti, pa čak i po drugim sektorima za koje nije odgovo-
ran, t j . za one sektore po kojima su zaduženi ostali članovi 
biro-a. 

Štabske ćelije bataljona na parti jskim sastancima ne svedu 
glavni osnov rada na uočavanje problema, kako i na koji način 
da ih rešavaju, već se također zadržavaju na riješavanju nekih 
sitnijih stvari za koje nije mjesto tamo rešavati. Isto tako postoji 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 48/528. 



u mnogim ćelijama još kod pojedinih članova neiskrenosti i ta-
kovim drugovima u mnogim slučajevima nije ćelija moćna 
ukazivati i iste greške uklanjati . 

U borbama vođenim oko Cazina2 bilo je niz nepravilnosti 
i grešaka koje su prvenstveno proizlazile od starešina, članova 
Partije, a te greške prouzrokovale su nam žrtve i neuspjeh. Ta-
kovi starješine nisu se osjećali odgovornim niti su se zauzimali 
da uspješno povedu jedinice i da uspiju izvršiti zadatak. Ti su 
se slučajevi dešavali u poslednjim borbama u Kraj ini kod naše 
I brigade, gde su štabovi bataljona podbacili i nisu se zauzimali 
da u odsudnim momentima podignu moral boraca, već su se po-
njeli kapitulantski (slučaj kod štaba II bataljona). Dakle, još 
uvijek postoji problem u nekim našim jedinicama osamostaliti 
starješine u komandovanju i stvoriti od nj ih starješine sa više 
samoodgovornosti i zalaganja pri izvršenju zadataka, a takovi 
problemi osjećaju se u nekim štabovima bataljona, a naročito u 
komandama četa. 

Što se tiče štabova brigada i u tom pogledu stanje je ne-
zadovoljavajuće. U štabu I brigade ne vlada najbolja harmonija 
između članova štaba, a tako isto i sam rad ni je raspoređen. Ko-
mandant i pomoćnik komesara većim djelom sami rešavaju sva 
pi tanja u štabu, dok komesar ostaje kao izoliran. Naravno, ko-
mesar nije dovoljno energičan i snalažljiv, a ostali članovi štaba 
ne pružaju mu pomoći, već naprotiv pomoćnik komesara izbija 
mu inicijativu a ne da mu ukaže na nedostatke i preko part i je 
pomogne u radu i organizaciji rada. Kod štaba III brigade stanje 
je potpuno sređeno, ne dolazi do nekih nesporazuma. Također u 
svim jedinicama oko štaba divizije, t j . prištabskim stanje zado-
voljava. 

Rad našeg politodjela, kako je već gore navedeno, ni je je-
dinstven radi velike udaljenosti. 

Idući izvještaj bit će opširiniji, bolje ću se upoznati sa svim 
jedinicama i pred sobom imati više vremena da sve organizacije 
obiđem, kao i da se sastane politodjel i da donesemo budući plan 
rada. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Drugarski pozdrav — ruk. pol. odjela 
Stevo Radaković 

8 Odnosi se na borbu koja je vođena 22. decembra 1944 (vidi dok. 
br. 7, objašnjenje br. 4). 
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BR. 20 

IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 3. BRIGADE (KOSOV-
SKO-METOHIJSKE) »MILAN ZECAR« OD 5. JANUARA 1945. 
POLITIČKOM KOMESARU OPERATIVNOG ŠTABA ZA KO-
SOVO I METOHIJU O REZULTATIMA PARTIJSKO-POLI-
TlCKOG RADA ZA PERIOD OD 1. DO 5. JANUARA 1945. 

GODINE1 

POLITIČKOM KOMESARU OPERATIVNOG ŠTABA ZA 
KOSMET 

Priština 

Prema vašem postojećem naređenju za slanje izveštaja o 
političkom radu ove brigade šaljem vam kratak izveštaj za po-
slednjih pet dana. 

Po pri jemu dužnosti komesara ove brigade obišao sam sve 
bataljone i pregledao politički rad po četama. 

Politički rad je na vrlo niskom stupnju. Glavni razlog je 
i to: 

1) Što se obično sva vojska dala na rad u pretresu i traga-
nju za naoružanjem, te se tim pretvorila u policiju. 

2) Drug pomoćnik kao sam politički radnik pri štabu bri-
gade do mog dolaska i pored svoje sposobnosti na političkom 
polju, pošto su bataljoni udaljeni po oko 20 km, to nije mogao 
često kontrolisati političke rukovodioce po bataljonima, a još 
manje po četama. 

Za poslednjih pet dana urađeno je i to: 
Prikupljen sav materi jal za čitanje, kao i novodobiveni i 

pravilno raspodeljen po bataljonima, a bataljoni po četama, te 
tako politički rad počinje da funkcioniše svojim tokom. 

Komesarima četa i njihovim pomoćnicima dato je u duž-
nosti da svakog dana otežavaju politički čas po svojim četama 
na kojem će se čitati i prorađivati dati im materijal, o čemu će 
izveštavati štabove bataljona, odnosno komesare i pomoćnike 
bataljona, što će isti odmah preneti komesaru i pomoćniku ove 
brigade. 

Prema izveštaj ima komesara četa preko komesara bata-
ljona, u političkom radu ima se prilično uspeha, što ćemo pre-
kontrolisati i u drugom izveštaj u reći. 

Konferencije se po selima i varošima redovno održavaju, 
te narod je sa vojskom blisko povezan. 

1 Original (pisan na mašini, ćirilicom) u Arhivu VII, reg. br. 7/9, 
k. 1412. 



Sada posle formiranja kulturno-prosvetnih odbora po ba-
taljonima nastaviće se sa priredbama, što će još više omogućiti 
brže zbliženje vojske i naroda. 

Kulturnu ekipu u brigadi nemamo, jer nam nije jasno da 
li imamo pravo na nju, nego za više priredbe uzimamo članove 
iz diletantskih i horskih grupa iz svih bataljona, i po svršenoj 
priredbi opet vraćamo bataljonima, to će teći sve dok nas ne 
izvestite imamo li pravo na kulturnu ekipu. Moral kod vojske 
je na odgovarajućoj visini, i pored toga što u pogledu odeće i 
obuće slabo stojimo. Pi tanje ishrane dosta se povoljno i lako 
rešava. Zdravstveno stanje kod vojske takođe još dobro. 

Budući izveštaj biće obilniji. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

5. 1. 945. g. Politički komesar, 
Novo Vukosavljević 

BR. 21 

IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA BOLNICE 8. UDAR-
NOG KORPUSA NOVJ OD 5. JANUARA 1945. POLITIČKOM 
KOMESARU KORPUSA O MORALNO-POLITlCKOM STA-
NJU I KULTURNO-PROSVETNOM RADU U BOLNICI U DE-

CEMBRU 1944. GODINE1 

IZVJEŠTAJ ZA MJESEC 
DECEMBAR 1944 g. 

Drugu 

POLITKOMESARU VIII UDARNOG KORPUSA NOVJ 

Položaj 

Takmičenje među odjeljenima bolnice mnogo je doprinjelo 
poboljšanju stanja kod nas. Sva odjel jenja, kao i čete i radionice 
poprimili su prilično vojnički izgled. Osjećaj odgovornosti i 
vojnički odnošaj personala prama upravama je na dobroj visini. 
Sređenom radu mnogo je smetalo očekivanje ranjenika iz Italije, 
radi čega smo morali zadržati veliki broj personala, a jedan dio 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br 
4—1/2, k. 531. 



personala sa politkomesarima poslat je u mjesta koja su bila 
određena za njihov smještaj . Trebalo je i još uvijek treba mnogo 
kontrole i rada sa personalom, koji uslijed nedolaska tolikog 
broja ranjenika, kojeg smo očekivali, nema mnogo posla pa je 
zato sklon greškama. Uz to ranjenici i personal, koji su došli iz 
Italije, odviknuti od discipline, bili su skloni nedisciplinskim 
ispadima. Sada je i u ovim bolnicama stanje sređeno. Uveden je 
u svim bolnicama, četi i radionicama vojnički egzercir. Ostale 
vojničke dužnosti se redovito obavljaju. 

U toku proteklog mjeseca nije bilo naročitih disciplinskih 
prestupaka, a ni naročitih pojava nemorala .. ? 

Ostali liječnici su prilično agilni i poduzetni u radu. Za 
upravnika ove bolnice, namjesto dr. Kulušića, došao je dr. Ro-
mac. On je kao liječnik vrlo vrijedan, međutim ne posjeduje 
ostale odlike koje bi trebao da imade upravnik, kao rukovodioc 
i organizator. 

Mi imademo oko 800 osoblja, dok se zadnje vri jeme broj 
ranjenika mnogo smanjio. Ovo osoblje, u saglasnosti sa Sanit. 
odijelj. VIII Korpusa, nismo slali Korpusu na raspored u očeki-
vanju ranjenika iz Italije. Mi smo već par puta radiogramom 
tražili od San. misije — Bari da nas izvjeste da li će ranjenici 
doći, ali nismo nikada dobili odgovora. Drug potpukovnik Kro-
nja je također bio u Italiji, da bi dobio sliku stanja, ali mi ni do 
danas ne znamo ništa pozitivna. Veliki dio osoblja je na ta j 
način bez naročitog posla, pa sam mišl jenja da bi morali o ovome 
čim prije biti obavješteni, kako bi, ukoliko neće doći ranjenici, 
mogli poslati na raspored nepotrebno osoblje. 

P O L I T I Č K I R A D 

Rad na političkom polju odvija se normalno u duhu tak-
mičenja. Zadnje smo vri jeme primali dovoljno literature, što 
nam je mnogo olakšalo rad. Održavaju se redovito sastanci sa 
politkomesarima i pomoćnicima, na kojima se postavlja plan ra-
da, za sedmicu dana unapred. Uglavnom smo prorađivali članke 
iz »Borbe« uz razne teme iz NOP. Zainteresovatnost ranjenika i 
personala za političkim pitanjima je dosta velika, a u nekim 
odjeljenjima, gdje se personal nije dovoljno upuštao u diskusije, 
organizovali smo političke lutrije,3 što se je pokazalo vrlo uspje-
šno. Konferencije sa personalom održavaju se redovito, a sa ra-
njenicima po sobama održavaju se kad se za to pokaže potreba. 

* Ovaj deo teksta izostavljen je jer sadrži kadrovske ocene o poje-
dincima. 

' Reč je o učestvovanju u diskusiji izvlačenjem cedulja na kojima 
su ispisana pitanja. 



Pripremama za dolazak ranjenika iz Italije i dolaskom izvjesnog 
broja rad se na ovom polju bio privremeno smanjio, dok se sada 
odvija normalno, a naročito od kada je otpočelo novo takmičenje. 

Kako u našoj bolnici imade velik broj Slovenaca, s njima 
se radi posebno, pomoću drugova Slovenaca od kojih su neki 
bili politkomesari, jer mnogi ne poznaju hrvatski jezik. 

K U L T.-P R O S V J E T N I R A D 

Rad na kult.-prosvjetnom polju je naročito u zadnje vrije-
me dosta oživio. Svugdje su ponovo formirani odbori, koji su, 
uslijed preseljavanja personala i dolaska novog iz Italije, bili 
razbiveni. I ovdje se radi po planu, koji se postavi na sastanku 
politkomesara. Sva naša odjel jenja davaju vrlo često priredbe, 
od kojih su nekolike bile održane za publiku u Hvaru, Visu i 
Jelsi. Oskudijevamo materijalom za kult .-prosvjetni rad, a na-
ročito za diletantske grupe, jer skečevi su prilično preživijeni, a 
drugog materijala nemamo. Sada smo nabavili par komada od 
Nušića i još neke manje komade, a bolnice u Hvaru spremaju 
se za održati jedno muzičko veče. Zadnje je vr i jeme bilo neko-
liko dosta uspjelih »Usmenih novina«, koje su, pored ranjeni-
cima, održane i za publiku i to jedna u kazalištu Hvara sa slije-
dećim programom: 

1. O ideji sveslavenske solidarnosti (predavanje) 
2. O umjetničkim vrijednostima Hvara (predavanje) 
3. O Cankaru uz recitaciju nekih njegovih pjesama 
4. Dvije horske pjesme (pjevao hor) 
5. Vrabac o međunarodnoj situaciji. 

Liječnici redovito održavaju stručna predavanja i to napose 
sa bolničarkama. Džepne i zidne novine se izdaju po svim odje-
l jenjima. Tu nijesmo uspjeli mnogo napraviti, jer ne posjedu-
jemo ciklostila, a ni ostalih tehničkih sredstava, a u svim odje-
l jenj ima imademo samo 3 pisaće mašine. Vijesti se štampaju 
svakodnevno. Pored našeg nastojanja da dobijemo radio-aparate 
za bolnicu preko Prop-odjela Obi. NOO-a i drugih ustanova, 
nijesmo uspjeli dobiti. To bi nam mnogo pomoglo u radu, a 
ujedno bi bila i zabava ranjenicima. 
Rad sa nepismenim ranjenicima se odvija, dok su gotovo 
sve nepismene bolničarke naučile bar donekle pisati. 
Od I ovog mjeseca počeli smo sa novim takmičenjem. Takmiče 
se na svim poljima odjel jenja na Visu sa bolnicama u Hvaru i 
Jelsi i sa četom i radionicama. 
U prošlom takmičenju zastavicu je dobilo I odjel jenje — Vis. 
Najbolje bolničarke, koje su se istakle u takmičenju, dobile su 
pohvalu sa strane uprave ove bolnice. Ovaj način rada mnogo 



je doprinjeo na napretku naših bolnica, pa ćemo ovakvim radom 
nastaviti. 

Uz drugarski pozdrav 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Hvar, 5—I—1945 Politkomesar 
bolnice VIII Udarn. korpusa, 

Jakša Petrić 

BR. 22 

IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 4. UDARNOG KOR-
PUSA NOVJ OD 6. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOME-
SARU GLAVNOG ŠTABA NOV I PO HRVATSKE O KUL-
TURNO-PROSVETNOM RADU U JEDINICAMA KORPUSA1 

ŠTAB IV. UDARNOG KORPUSA 
NARODNO-OSLOBODILACKE VOJSKE 

JUGOSLAVIJE 
Broj 

6.1. 1945. 

POLITKOMESARU GLAVNOG ŠTABA HRVATSKE 

Kulturno-prosvjetni rad 

U vezi sa Vašom depešom od 3. I. 1945. g.2 šaljemo Vam 
ovaj izvještaj. Kulturno-prosvejtni rad u našim jedinicama do-
segao je izvjestan stepen i do sada pokazivao prilične rezultate. 
Razlog da ta j rad nije dao ono što je trebalo dati leži u tome što 
mu štabovi, odnosno politički komesari nisu posvećivali dovolj-
no pažnje, što je bilo premalo kadrova za ta j posao i što čitav 
rad nije bio jednoobrazno i organizovano postavljen. 

Kada gledamo razvitak kulturno-prosvjetnog rada u našim 
starijim jedinicama, kao što su VII. i VIII. divizija3, onda vidimo 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
2—1/11, k. 435 A. 

2 U njoj se zahtevalo podnošenje izveštaj a o kulturno-prosvetnom 
radu u jedinicama 4. udarnog korpusa NOVJ (vidi tom, V, knj. 37, dok. 
br. 113, Arhiv VII, reg. br. 2—6, k. 119/2, reg. br. 1—2. k. 119/6). 

» Naredbom Vrhovnog štaba NOV i POJ od 22. novembra 1942. 
formirane su 7. i 8. udarna divizija (vidi tom II, Bilten br. 20—22, 
str. 200). 



da je kulturno-prosvjetni rad davao najbol je rezultate u ono 
vrijeme kada su naše divizije i jedinice imale svoje prop. od-
sjeke koji su se bavili tim radom. Jasno je da je u to vri jeme 
rađeno i niz grešaka, koje su dolazile do izražaja zato jer kon-
trola nad radom tih propagandnih organa nije bila dovoljna i 
sistematska. Ukidanje agitpropa i profesionalnih propagandista i 
agitatora u našim jedinicama za jedno vr i jeme zakočilo je pot-
puno-kulturno-prosvjetni rad. Kasnije, daljim razvitkom naše 
vojske, u našem Korpusu po kulturno-prosvjetnom radu uglav-
nom su radile parti jske organizacije, a rukovodstvo tog rada 
bilo je u rukama politodjela i komesara divizije. 

Taj novi način rada ni je u početku pokazivao naročite 
rezultate, tek u posljednje vri jeme u nekim jedinicama, zahva-
l jujući dobrom radu politodjela, on se je lijepo razvio. I u ovom 
slučaju glavnu ulogu odigrali su ljudi, odnosno kadrovi u poje-
dinim jedinicama. Tako na pr imjer kod nas najbolje rezultate 
u kulturno-prosvjetnom radu posljednjih mjeseci dala je naša 
VII. i XXXIV. divizija, dok u Unskoj grupi i VIII. diviziji ta j 
rad bio je prilično slab. Razlozi da je rad u VII. i XXXIV. divi-
ziji po kulturno-prosvjetnoj liniji bio dobar4 leži u tome, što je 
u VII. diviziji u politodjelu po kulturno-prosvjetnom radu radio 
drug Duško Kostić, a u XXXIV. drug Slavko Borojević, dakle 
ljudi koji su imali smisla i volje za ta j rad i koji su komesar-
skom kadru pružili punu pomoć. Dok u VIII. i u Unskoj grupi 
mi nismo imali l judi i zato rad nije dao rezultate. 

Naročite rezultate na kulturno-prosvjetnom polju postigla 
je naša XXXIV. divizija. U toj je diviziji kulturno-prosvjetni 
rad dobio nove forme, nije bio šablonski i svakim danom sve se 
više razvijao, zahvaljujući dobrom kulturno-prosvjetnom radu, 
možemo reći da je XXXIV. divizija postala zaista prava divi-
zija. 

Da je kulturno-prosvjetni rad prilično vezan na rad poje-
dinaca vidi se i po tome što je u VII. diviziji odlaskom druga 
Kostića iz Politodjela kulturno-prosvjetni rad zapeo i nije više 
u napretku, dok u VIII. diviziji, dolaskom druga Borojevića, rad 
je oživio i krenuo naprijed. 

U našem Korpusu organizaciono kulturno-prosvjetni rad 
postavljen je tako da težište tog rada leži na kulturno-prosvjet-
nim odborima. Oni obično imadu 5—6 lica. U tim odborima 
uglavnom se nalaze borci i vojni i politički rukovodioci. Kul tur-
no-prosvjetni odbori postoje po četama, a u nekim jedinicama i 
po bataljonima. 

Uz kulturno-prosvjetne odbore u našim jedinicama postoje 
pjevački horovi, uglavnom bataljonski, čitalačke grupe, i bata-

* Reči »bio dobar« su dopisane mastilom. 



ljonske škole za likvidaciju nepismenosti (samo u XXXIV. divi-
ziji). U ostalim jedinicama rad za uklanjanje nepismenosti leži 
na individualnom radu i povremenom obrazovanju analfabetskih 
tečajeva. 

Kulturno-prosvjetni odbori povremeno organiziraju izvje-
sne priredbe i usmene novine. Uz ta j posao oni organiziraju iz-
davanje džepnih novina, i u nekim jedinicama bataljonskih li-
stova. 

Uz kulturno-prosvjetne odbore i organizaciono imademo 
postavljene divizijske tehnike. Njihov rad sastoji se u tome da 
redovno izdavaju divizijske novine, vijesti, letke i si. pod ruko-
vodstvom komesara divizije i politodjela. Mi smo na tom polju 
postigli dobre rezultate. Svaka divizija izdaje svoje novine, a 
u toku takmičenja svaka divizija izdavala je 15-dnevni bilten 
takmičenja5 . 

Naš štab takođe imade svoju tehniku, koja je prilikom 
svog stvaranja davala dosta dobre rezultate, no odlaskom druga 
Borojevića i drugarice Dese6 iz tehnike, ona je znatno oslabljena 
i do danas nismo je naročito popunili. U njoj danas imademo 
jednog druga kapetana, jednu drugaricu i šefa foto-sekcije. U 
sastav te tehnike ušao bi rukovodioc i komesar naše kazališne 
grupe i vojne glazbe. 

Mi smo po dolasku iz Slovenije uvidjeli potrebu za stva-
ranjem izvjesnog aparata koji bi se u Korpusu bavio propagan-
dom. Zato smo formirali kazališnu grupu koja svojim prired-
bama, plesovima i p jevanjem treba da pruži našim borcima 
izvjesnu razonodu i kulturno-umjetničko gledanje, i iz tih raz-
loga stvorili smo i našu vojnu glazbu koja je danas kompletna i 
može da nastupi u svakom mjestu sa dobro uvježbanim koma-
dima. 

Stručni kadar po kulturno-prosvjetnom radu je malen, n je-
ga skoro i nema, baš obzirom na to što se je vodio kurs u tom 
smislu da se ne s tvaraju stručni kadrovi. Najbolji l judi koji rade 
po kul tumo-prosvjetnoj liniji u našem Korpusu jesu neki čla-
novi Politodjela, zatim ljudi u divizijskim tehnikama i kul tur-
no-prosvjetnim odborima. 

Mislimo da bi s tvaranjem propagandnog odsjeka u Kor-
pusu i u divizijama rad mnogo krenuo naprijed i dao veće 
rezultate. Za te odsjeke u našem Korpusu mi bismo našli dovo-
ljan broj ljudi i mogli bismo ih potpuno popuniti. 

Osjeća se velika potreba za kulturno-prosvjetnim materi-
jalom, i to za raznim skečevima, kraćim kazališnim komadima, 

5 Odnosi se na međukorpusno takmičenje od 1. novembra do 31. 
decembra 1944, koje je organizovao Glavni štab NOV i PO Hrvatske 
(vidi tom V, knj. 34, dok. br. 110). 

* Miljenović 

7 Zbornik, tom IX. knj. 8 97 



pjesmama, instrumentima i materijalom koji je u vezi sa štam-
pom čisto tehničke prirode, a najviše za papirom. 

Uz sve gore navedeno u našem Korpusu postoji i prilično 
dobro organizovana dopisnička služba. U svim jedinicama ima-
demo dopisnike koji redovno pišu za naš »Vojni vjesnik«, »Na-
rodni vojnik« i centralnu štampu. Uz dopisnike koji rade samo 
po toj liniji, mnogo pišu i ostali borci i rukovodioci i šalju svoje 
dopise iz života i borbi u svojim jedinicama. 

Rad po dopisništvu naročito je mnogo oživnuo u posljednje 
vrijeme, otkada centralna štampa posvećuje mnogo više pažnje 
borbama i akcijama naših jedinica. 

Materija] koji ste tražili Vašom zadnjom depešom sakup-
ljamo i dosta vičemo u što kračem vremenu. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar, pukovnik 
M. P. V.7 Holjevac 

BR. 23 

ŠESTONEDELJNI POLITIČKI IZVEŠTAJ ŠTABA 15. NO DI-
VIZIJE OD 6. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 7. 

KORPUSA NOVJ1 

Š T A B 
XV DIVIZIJE NOV I POJ 

Položaj, 6.1 45. 

POLITIČKOM KOMESARU GLAVNOG ŠTABA NOV I POS 
POLITIČKOM KOMESARU VII KORPUSA NOV I POJ 

Šestonedejni politički izveštaj 
IV brigada nalazila se ovih šest nedelja pod pl. Gorjan-

cima, gde je uglavnom preduzimala akcije u cilju snabdevanja 
hranom.2 Posle toga formiran je Operativni štab IV i XIV itali-

7 Vjećeslav 
1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu 

IZDG u Ljubljani, f. 188a/I. 
s O rasporedu i aktivnosti 4. slovenačke NOU brigade »Matija Gu-

bec« u tom periodu vidi njene dnevne izveštaje u Arhivu IZDG u Ljub-
ljani, f. 189/III. 



janske brigade,3 koje su zatim zajedno preduzimale akcije. Dva-
put su s uspehom upale u Novo Mesto.4 

V brigada nalazila se zajedno sa ostale dve brigade, na sek-
toru: drum Novo Mesto — St. Vid,5 učestvovala u terenskim 
borbama, osiguravala napad XV brigade na St. Janž,6 a zatim 
napadala Občine, prvi put iz pravca Nemške Vasi,7 a zatim iz 
pravca Grmade.8 Sada se nalazi na sektoru Zužemberk. 

3 Pogrešno. Odnosi se na 24. italijansku NO brigadu »Fontanot«. 
Naredba o formiranju štaba 4. slovenačke NOU brigade »Matija Gubec« 
i 24. italijanske NO brigade »Fontanot« nije pronađena. O saradnji obeju 
brigada vidi dnevne izveštaje 4. slovenačke NOU brigade »Matija Gubec« 
(Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 189/III) i Operativni dnevnik 7. korpusa 
NOVJ (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 153/1). 

4 O borbama oko Novog Mesta vidi dnevne izveštaje 4. slovenačke 
NOU brigade »Matija Gubec« (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 189/III). 

5 Danas: Šentvid pri Stični. 
6 Danas Šentjanž. Odnosi se na napad preduzet 5. decembra 1944. 

oko 4 časa ujutro, kada su jedinice 15. slovenačke NO brigade »Belo-
kranjske« uspele da preko žičanih prepreka uđu u naselje, ali su, posle 
trećeg neprijateljevog protivnapada i pristizanja pomoći iz pravca Sevni-
ce, bile u 8,30 časova prinuđene da se povuku. U tom napadu je 5. slo-
venačka NOU brigada »Ivan Cankar« imala zadatak da osigurava prilaze 
sa severa, zapada i jugozapada i, u tom cilju, zaposedala je položaje: 
Veliki i Mali Cirnik, Hrastje, Kal, Breško, Leskovec, Brunik. A 12. NO 
brigada je osiguravala jug i držala položaje: Gabrijele, Stražberk i polo-
žaje iznad Krmelja. Imala je zadatak da likvidira uporište Brezje, ali to 
nije uspela. Uspela je, međutim, da kod železničke stanice Krmelj uni-
šti dva neprijateljeva kamiona vojnika koji su stigli u pomoć iz Sevnice. 
U ovoj akciji 15. NO brigada je imala 2 poginula i 6 nestalih i izgubila je 
nešto oružja i municije. 

Detaljnije o ovoj akciji vidi zapovest Štaba 15. slovenačke NO bri-
gade »Belokranjske« od 3. decembra 1944. i njen operatvini dnevnik 
(Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 190a/II i III); dnevni izveštaj Operativnog 
odseka 15. NO divizije br. 712 od 7. decembra 1944. i mesečni izveštaj Ope-
rativnog odseka Štaba 15. NO divizije br. 747 od 30. decembra 1944 (Ar-
hiv IZDG u Ljubljani, f. 26/11); operativni dnevnik Štaba 7. korpusa 
NOVJ (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 153/1); zapovest 12. NO brigade od 4. 
decembra 1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 190/11) ; izveštaj žandarme-
rijske stanice Radeče br. 1504/44 od 7. decembra 1944 (Arhiv IZDG u 
Ljubljani, nemački fond, f. 101/IV—3). 

7 Odnosi se na demonstrativni napad 5. slovenačke NOU brigade 
»Ivan Cankar«, preduzet 10. decembra 1944, koji je trajao jedan čas, i 
neprijatelj na njega skoro nije ni reagovao. Vidi mesečni izveštaj Ope-
rativnog odseka 15. NO divizije br. 747 od 30. decembra 1944 (Arhiv 
IZDG u Ljubljani, f. 26/11) i operativni dnevnik Štaba 7. korpusa NOVJ 
(Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 153/1). 

8 Radi se o napadu na neprijatelj evo uporište Občine, preduze-
tom 1. januara 1945. na osnovu zapovesti Štaba 7. korpusa NOVJ br. 938 
od 29. decembra 1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 21/111, kopija u f. 
154/1), u kome je za direktan napad na uporište određena 5. slovenačka 
NOU brigada »Ivan Cankar«. Brigada je napadala iz pravca Grič—Luža 
—Krušni vrh. Zadatak je ostalih jedinica: osiguranje. Napad na uporište 
nije uspeo. Neprijatelj je odmah reagovao, preduzeo ispad iz uporišta i 
intervenisao iz ostalih uporišta, tako da su borbe oko uporišta Občine 
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XII brigada je osiguravala napad na St. Janž sa pravca 
Tržišča, vodila uspešne borbe na terenu i osiguravala poslednji 
napad na Občine. Sada napada Hinje.9 

XV brigada je napadala St. Janž, zatim vodila borbe na te-
renu, osiguravala napad na Občine iz pravca Vrhtrebnje, a sada 
se nalazi na sektoru Žužemberk.10 

U pogledu vaspitavanja nižeg kadra učinila je najviše IV 
brigada. Ona je pod pl. Gornjancima organizovala kratke teča-
jeve za vodnike i komandire, na kojima su, za rukovođenje jedi-
nicama, praktično osposobljavani pre svega podoficiri. U 
ovom vaspitavanju su, pored članova štaba brigade, učestvo-
vala i dva instruktora iz korpusne podoficirske škole.11 Rezultat 

vođene i narednih dana. Detaljnije o tom napadu vidi: izveštaj Štaba 
7. korpusa NOVJ od 5. januara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 154/11); 
relaciju o borbama 7. korpusa NOVJ od 1. do 8. januara 1945. i relaciju 
o borbama prilikom napada na neprijatelj evo uporište Občine od 1. do 8. 
januara 1945 (obe u Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 21/IV); relaciju Opera-
tivnog odseka 15. NO divizije br. 2 od 6. januara 1945 (Arhiv IZDG u 
Ljubljani, f. 26/III); mesečni izveštaj Operativnog odseka 15. NO divi-
zije br. 20 od 21. januara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 21/IV); me-
sečni izveštaj Štaba 15. NO divizije od 24. januara 1945 (Arhiv IZDG u 
Ljubljani, f. 150/VI); izveštaje Štaba 5. slovenačke NOU brigade »Ivan 
Cankar« od 5. i 9. januara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 189/III); 
mesečni izveštaj Štaba 12. slovenačke NO brigade od 26. januara 1945 
(Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 190/11); mesečni izveštaj Štaba 7. korpusa 
NOVJ br. 1017 od 9. februara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 21/IV); 
Operativni dnevnik Štaba 7. korpusa NOVJ (Arhiv IZDG u Ljubljani, 
f. 153/1); Operativni dnevnik 15. slovenačke NO brigade »Belokranjske« 
(Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 190 a/III); knjigu depeša 7. korpusa NOVJ 
(Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 44/1). 

8 Prema naređenju Štaba 7. korpusa NOVJ, Hinje je 6. januara 
1945. napadala 8. slovenačka NO brigada »Fran Levstik«, dok je 12. slo-
venačka NO brigada imala zadatak da istovremeno izvrši napad na 
Zvirče. Iz Hinja se, posle napada, neprijatelj povukao, a u Zvirčama ga 
nije ni bilo, tako da napad nije ni preduzet. Vidi izveštaj Štaba 15. NO 
divizije od 7. januara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 188'II); relaciju 
o borbama 7. korpusa NOVJ od 1. do 8. januara 1945 i relaciju 7. kor-
pusa NOVJ o borbama prilikom napada na neprijateljevo uporište Obči-
ne od 1. do 8. januara 1945; mesečni izveštaj Operativnog odseka Štaba 
15. NO divizije br. 20 od >1. januara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 
21/IV); mesečni izveštaj Štaba 15. NO divizije od 24 januara 1945 (Arhiv 
IZDG u Ljubljani, f. 150/VI); knjigu depeša 7. korpusa NOVJ (Arhiv 
IZDG u Ljubljani, f. 44/1); mesečni izveštaj Štaba 12. slovenačke NO 
brigade od 26. januara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 190/11). 

10 Raspored jedinica 15. slovenačke NO brigade »Belokranjske« 
vidi se iz opedativnog dnevnika te brigade (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 
190 a/III). 

11 Iz polumesečnog vojnog izveštaja Štaba 4. slovenačke NOU bri-
gade »Matija Gubec« od 30. decembra 1944. vidi se da su » . . . brigadu posetili 
jedan starešina i jedan instruktor oficirske škole Glavnog štaba koji drže 
časove nastave sa četnim komandirima i operativnim oficirima iz bri-
gade na kojima iznose najpotrebnije stvari o komandovanju. Tečaj će 
trajati od 28. decembra 1944. do 2. januara 1945. . . « (Arhiv IZDG u 



ovog vaspitavanja ispoljio se u poslednje dve akcije: na Gotnu 
Vas i Grm,12 u kojima su se niži rukovodioci prilično dobro 
pokazali. Ostale brigade nisu mogle posebno vaspitavati niže 
rukovodioce, već su se oni izgrađivali kroz borbu. Naši štabovi 
su u pogledu kriteri j uma pri izboru kadrova na pravilnom putu. 
Za uzdizanje dolaze u obzir dobri borci. Ukoliko se među ruko-
vodioce uvuče kakav filozof ili teoretičar, eventualne se greške 
isprave. Međutim, u svim tim akcijama pokazalo se da je poli-
tika čuvanja kadrova slaba. Na primer, prilikom napada na 
Občine imala je V brigada, od ukupno 37 ranjenih, 18 rukovo-
dioca, od kojih su trojica bili članovi štaba bataljona (dva 
komandanta bataljona i jedan pomoćnik političkog komesara 
bataljona).13 Podjednaka je situacija, ili još gora, u drugim bri-
gadama. Prilikom napada na Št. Janž imala je XV brigada 17 
izbačenih iz stroja, mrtvih i ranjenih. Među mrtvima je bio ko-
mandant bataljona,14 komandir čete,15 pomoćnik političkog ko-
mesara čete,16 a ranjeno je bilo i nekoliko nižih rukovodilaca. 
Brzo menjan je kadrova dovodi do slabije sposobnosti brigade u 
borbi. Da bi se smanjili suviše veliki gubici u kadrovima, par-
tijska organizacija postavila je sebi zadatak da borcima pravilno 
predoči pi tanje čuvanja kadrova. Pri tome parti jskoj organiza-
ciji pomaže politodel. Uopšte uzev, naš kadar, naročito niži i 
mlađi, dobar je, što upravo potvrđuje njegova velika borbenost, 
veliki broj ranjenih. Oni su svesni odgovornosti koju pr imaju sa 
zadacima od svojih pretpostavljenih, ali ne znaju da povedu 
svoje potčinjene, zato nastoje da sami izvrše zadatak. Kod poje-

Ljubljani, f. 189/III). Stab brigade je takođe organizovao tečaj za vodni-
ke i desetare, koji je započeo 22. novembra 1944. Ovi tečajevi su trajali 
25 dana. Prvi je završen 13. decembra a drugi je započeo 21. decembra 
1944. (Podaci iz arhiva IZDG u Ljubljani). 

12 Napad na Gotnu Vas, noću 4/5. januara 1945, izvela je grupa 
od 40 dobrovoljaca, kojima je bio dodeljen jedan teški bacač. Detaljnije 
o ovom napadu vidi: relaciju Štaba 4. slovenačke NOU brigade »Matija 
Gubec« br. 14 od 11. januara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 189/III); 
mesečni izveštaj Operativnog odseka 15. NO divizije br. 20 od 21. januara 
1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 21/IV); mesečni izveštaj 15. NO divi-
zije od 24. januara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 150/VI); depešu 
Obaveštajnog centra 4. slovenačke NOU brigade od 5. januara 1945 (Ar-
hiv IZDG u Ljubljani f. 44/1). 

" Pošto je 5. slovenačka NOU brigada »Ivan Cankar«, svojim 
aktom od 6. januara, predložila Stabu 15. NO divizije imenovanje slede-
ćih novih kadrova: komandanta 3. bataljona, pomoćnika političkog kome-
sara 1. bataljona i v.d. komandanta 1. bataljona, redakcija pretpostavlja 
da su u izveštaju pomenuti rukovodioci izbačeni iz stroja prilikom napa-
da na Občine. (Podaci iz Arhiva IZDG u Ljubljani). 

14 Martin Vraničar, komandant 3. bataljona. 
15 Anton Govednik, komandir 1. čete 3. bataljona. 
16 Edo Valenčič, politički komesar 1. čete 3. bataljona. Podaci pod 

13, 14 i 15 su iz operativnog dnevnika 15. slovenačke NO brigade »Belo-
kranjske« (Arhiv IZDG u Lujbljani, f. 190 a/III). 



dinih, već starijih rukovodilaca primetili smo izbegavanje borbe. 
Takav je bio slučaj s najstar i j im komesarom bataljona u V, 
brigadi, a isto tako u IV brigadi. U V brigadi su se kao dobri 
pokazali i partijski sekretari, koji su ličnom hrabrošću podsticali 
borce u borbi. 

Kod naših vojnih rukovodilaca, naročito kod nižih, koji se 
brzo menjaju , primetili smo mnogo grešaka. Oni ne znaju da 
rukovode svojim jedinicama, od pretpostavljenih ne dobiju, ili 
ne mogu dobiti zbog nedostatka vremena, pravilno vaspitanje, 
najviše nauče praktično u borbi, a to ide veoma sporo i košta 
skupo. Ukoliko idu ovi rukovodioci na kurseve, ne donesu sa nj ih 
ono što se od njih očekivalo. Ti kursevi im daju samo onaj spolj-
ni vojnički izgled. Instruktori ne žive s vojskom, ne poznaju 
probleme koji su se ispoljili prilikom napada na Občine, koji su 
prilično drugojačiji od ranijih. Da bi ovi tečajevi pružali pomoć 
našim komandantima, nužno je da oni sami učestvuju u vaspita-
vanju ovih ljudi, da komandant divizije ode na tečaj i održi 
predavanje o upravo izvršenim akcijama, o greškama i načinu 
poboljšavanja vojničkog rada, ili, pak, da instruktori učestvuju 
u akcijama, proučavaju ih a zatim rezultate prenose na svoje 
pitomce. 

IV brigada je pre nekoliko meseci poslala na kurs jednog 
zamenika komandanta bataljona. Kada se ovaj vratio s kursa, 
terao je u jedinici četrnaest dana samo spoljnu disciplinu, navo-
deći da su tako učili na kursu. Posle četrnaest dana on je to 
prestao i ponovo postao onakav kakav je bio ranije. Priznao je 
da je nešto naučio što se tiče čitanja karata, takođe u pogledu 
vojničkog držanja, ali što se tiče praktičnog rada stekao je veo-
ma malo. 

Akcija na Občine pokazala je da naša veza već dobro 
funkcioniše. Vojni rukovodioci došli su do saznanja da bez veze 
sa ostalim jedinicama njihova veza ništa ne vredi. Značaja veze 
svesni su sada već i niži rukovodioci a ne samo komandant bri-
gade. Komandanti bataljona su u pogledu veze već prilično 
napredovali. Međutim, kod svih partizana primećujemo nekakav 
strah od uspostavljanja veze raketama, kao da je raketna signa-
lizacija monopol Nemaca, dok brzu borbenu signalizaciju već 
znaju da iskoriste. Uspeh veze u borbi za Občine može se pripi-
sati dobroj političkoj pripremi odgovornog kadra, koja je predu-
zeta u svim jedinicama. 

Borbeni moral naših jedinica je dobar, što dokazuju po-
slednje akcije. Najveće uspehe postigla je u poslednje vreme 
XII brigada. Ona je rani je pod pl. Gorjancima mnogo politički 
radila, a zatim smo joj nekoliko puta u borbi dodelili našu 



jurišnu četu,17 u kojoj su sami odabrani borci. U tim grupnim 
akcijama jako je porasla njena borbenost, pa joj danas možemo 
poveriti svaki zadatak, i neće ga izvršiti ništa lošije od bilo koje 
stare brigade. Zajedničke akcije sa jurišnom četom kombinova-
ćemo sada i kod ostalih brigada, kako bismo kod svih podigli 
njihovu borbenost. Na partizane odlično utiče činjenica kada vi-
de kako 60 boraca, uz gromoglasne poklike i paklenu vatru 
jurišaju kao jedan na nepri jatel ja; u tome prednjače naši jur i -
šači. I ostale brigade su u pogledu borbenosti dobre. V brigada 
odlično se borila na Občinama, i čak XV, koja je bila najslabija, 
sada se u dve borbe pokazala kao dobra i zaplenila je nešto 
oružja. Borci XV brigade kažu: »Ići ćemo svuda gde ćete nas 
voditi«. Borbe na terenu su partizane unekoliko izbacile iz rav-
noteže kada je nepri jatel j počeo upotrebljavati novu taktiku — 
razbiti na jpr i je naše položaje art i l jeri jom i teškim minobaca-
čima — ali su se sada na n ju već navikli, što dokazuje činjenica 
da je V brigada na Catežu izdržala18 topovsku vatru iz 9 topova 
na položaje dvaju bataljona, na koje je nepri jatel j izbacio preko 
250 granata; ili, pak, sada XII brigada na položajima Krušni 
Vrh.19 Možemo reći da će partizani izvršiti bilo kakav zadatak, 
ukoliko ih oficiri budu predvodili a to važi za svaku brigadu. 

U borbama na Občinama naše borce je demoralisala sop-
stvena arti l jeri ja, koja je izbacila više od polovinu neispravnih 
granata, a snažno prokl j in janje prouzrokovano je bombardova-
njem [savezničke] avijacije tek četvrtog dana, kada su naše jedi-
nice morale da se, zbog snažnog pritiska, povuku sa svojih 
položaja na kojima su tri dana uzalud čekale avione. Mnogi su 
izjavili da sve skupa izgleda kao sabotaža, mi se povlačimo s 
položaja kod Občina, Nemci ispadaju iz Občina prema našim 
položajima a Englezi bombarduju prazno uporište. 

Zbog niskog brojnog stanja jedinica, svi štabovi su izvršili 
pregled svojih komora i širih štabova i u nj ima smanjili broj 
ljudi na minimum a sve preostale poslali među borce. Tako su 
u XII brigadi nekoliko ljudi iz komore poslali u bataljon. Oni su 
se jako protivili tome i izjavili da će već nešto učiniti kako bi 
se iz borbene jedinice vratili u komoru. Nakon nekoliko dana se 
zaista jedan od nj ih sam ranio u ruku. Kada su to videli ostali, 

17 Jurišna četa 15. NO divizije formirana je između 24. novembra 
i 1. decembra 1944. Vidi uputstva Štaba 15. NO divizije o formiranju 
i zadacima te čete od 24. novembra i 1. decembra 1944 (Arhiv IZDG u 
Ljubljani, f. 188/III—1). 

18 U depeši 7. korpusa NOVJ od 25. decembra 1945 (Arhiv IZDG u 
Ljubljani, f. 44/1) navodi se da je u 9 časova kolona od 500 ljudi napala 
5. slovenačku NOU brigadu »Ivan Cankar« na Catežu sa dveju strana 
i da je napad potpomagala artiljerija iz Starog Trga. 

19 O zaposedanju položaja 12. slovenačke NO brigade vidi njen 
mesečni izveštaj od 26. januara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 190/11). 



izjavili su da će i oni učiniti isto. Da bi se samoranjavanje ogra-
ničilo, sastao se vanredni sud, koji je sabotera osudio na smrt 
s trel janjem. To je pomoglo. 

Odnosi između komandnog kadra i boraca su pravilni, po-
teškoća ima jedino politodel, koji štabovi brigada nikako ne vole. 
Uzrok je u tome što prvi politodel u našoj diviziji ni je shvatio 
svoje uloge i učinio više zbrke nego korisnog. Pored toga, po-
stoji i nekakav otpor prema sekretaru politodela drugarici Ma-
ruši,20 koju neki već odranije ne podnose. Što se tiče odnosa 
prema politodelu, postavili smo ga tako kao što ga je postavila 
drugarica Vida Tomšič: svako podvaljivan je politodelu smatra-
ćemo kao podvaljivanje CK-u. Politodel će sa svoje strane ta-
kođe učiniti sve kako bi vlastitim radom stekao poštovanje i po-
verenje. O svemu tome bio je obavešten divizijski part i jski ko-
mitet. 

Kulturno-prosvetni odbori su svuda organizovani, ali do 
sada još nisu mnogo učinili. Zbog velikih napora koje bataljoni 
podnose i zbog dužnosti koje obavljaju, sav takav rad je zaspao. 
Odmah, čim to bude moguće, partizani će sami živnuti jer ose-
ćaju potrebu za kulturno-prosvetnim životom. 

Što se tiče političkog vaspitanja, mnogo se raspravljalo o 
grčkom pitanju. Partizani su se raspitivali: »S jedne strane nam 
pričate i popularišete saveznike koji nam pružaju pomoć, a s 
druge strane čujemo šta Englezi rade u Grčkoj«. Sve smo im 
objasnili. Problem Grčke ni je imao nikakvih štetnih posledica 
u našim jedinicama, nije bilo ni dezertera ni demoralizacije. 
Borci su svakog dana informisani o svetskim događajima. Dok 
smo se nalazili s onu stranu druma, redovno smo izdavali ra-
dio-vesti,21 koje smo hvatali preko naših radio-stanica, ovde, 
međutim, dobivamo sada sa jednodnevnim zakašnjenjem izve-
štaje iz Propagandnog odseka Korpusa. Partizane najviše inte-
resuje f ront i napredovanje CA,22 dok za uspehe naše NOV ne 
pokazuju pravo interesovanje. Literaturu, koja stiže u naše je-
dinice, borci jako dobro primaju, interesuju se za n ju i rado je 
čitaju, naročito »Našu vojsku«.23 Međutim, naši partizani bi rado 

20 Odnosi se na Ljudmilu Saje — Kreše. 
21 Najpre su izlazile kao »Poročila«. Očuvana su samo od 15. no-

vembra 1943. Kasnije izlaze naizmenično kao »Radio vesnik« ili »Radio 
vesti«. Očuvane su od 17. novembra 1943. i 6. i 7. januara 1944, bez ozna-
ke broja, zatim pod brojevima: 11 od 10. januara 1944, 40 i 41 od 25. i 27. 
februara 1944, 43,44, 45, 46, 47, 48, 49 od 1. do 8. marta 1944, 51 od 10. 
marta, 55 od 12. marta, 56 od 15. marta 56 od 16. marta 57 od 17. marta, 
63 od 22. marta (sa prilogom) 64 od 23. marta, 65 od 24. marta 67 od 26. 
marta 68 od 27. marta, 71 od 30. marta, 75 od 3. aprila i 76 od 4. aprila 
1944 (Arhiv IZDG-NO tisk, f. P/378). 

22 Crvene armije 
23 Nastavak lista »Slovenski partizan« (vidi »Bibliografiju 1941— 

1945«, str. 277, pod. br. 3295). 



čitali u novinama nešto više o borbama svojih jedinica. Koliko 
borbi smo vodili o kojima bi vredelo pisati, ali naši komesari 
često nemaju vremena za to. Mogli bi to da učine propagandni 
radnici iz Korpusa, kojih ima dosta. 

Politički komesar bataljona IV brigade imao je potpuno ne-
pravilan odnos prema sekretaru SKOJ-a. Kad god je sekretar 
SKOJ-a došao u štab bataljona po kakve informacije, komesar 
ga je izbacio, tako da se imenovani žalio, navodeći da nema ni-
kakve prave volje za rad, s obzirom na ovakav postupak kome-
sara, koji bi trebalo da mu pruža pomoć i da ga uči. Na sa-
stanku političkih komesara je ovome komesaru skrenuta pažnja 
i on se popravio. U ostalim jedinicama, gde je odnos prema se-
kretaru SKOJ-a pravilan, s tanje je dobro. U jedinicama gde 
postoje dobri sekretari SKOJ-a jako se oseća aktivnost SKOJ-a 
među omladinom, dok u drugim jedinicama, gde su sekretari 
slabiji i aktivnost je slabija. 

Dezerterstva su se ponovo pojavila sada, za vreme akcija, 
kada je ljudstvo bilo podvrgnuto velikim naporima. Ponovo su 
dezertirali svojim kućama Belokranjci, koji će se posle izves-
nog vremena vratiti u jedinicu. Ovim belokranjskim lokalpatri-
otima malo pomaže sva politička nastava, zaljubljeni su u svoju 
Belu kraj inu i tamo ih vuče. U XII brigadi je pobeglo i neko-
liko ljudi iz Štajerske. Nema, međutim, sada više toliko dezer-
tera kao što ih je bilo u borbama za Kočevje24 — partizani su 
se sada ustalili. 

Zdravstveno stanje je zbog slabe obuće prilično loše. Mno-
go partizana je promrzlo i morali su u bolnicu. Nekima od nj ih 
su zbog smrzotina morali amputirati noge. Redovno, svakog da-
na, javl ja ju se bosi partizani lekaru, koji ih ne može vratiti u 
brigade, već ih šalje u prihvatnicu, gde ih drže toliko vremena 
da ih obuju. Ima dosta nazeba među partizanima. U pogledu či-
stoće i higijene brigade su popustile. Delimičnu krivicu za to 
snose i sanitetski referenti, koji su u tom pitanju mnogo po-

21 Borbe za Kočevje vođene su od 18. do 20. novembra 1944, kada 
su jedinice 7. korpusa NOVJ, prema naređenju Glavnog štaba, a na osno-
vu zapovesti Štaba 7. korpusa NOVJ od 17. novembra 1944, preduzele na-
pad na uporište Kočevje. U napadu su učestvovale 18. i 15. NO divizija, 
11. i 6. slovenačka brigada (pod rukovodstvom Operativnog štaba obeju 
brigada) i artiljerija i Tenkovski odred 7. korpusa NOVJ. Napad nije 
uspeo. Detaljnije o tome vidi: zapovesti Štaba 7. korpusa NOVJ od 17. 
novembra 1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 154/1); petnaestodnevni iz-
veštaj Štaba 18. NO divizije od 26. novembra 1944 (Arhiv IZDG u Lju-
bljani, f. 153/11); relaciju Operativnog odseka 7. korpusa NOVJ, op. br. 
676 od 30. novembra 1944, o borbama prilikom napada na Kočevje (Ar-
hiv IZDG u Ljubljani, f. 21/111); relaciju 18. NO divizije od 24. novem-
bra i izveštaje te divizije od 22. i 26. novembra 1944 (Arhiv IZDG u 
Ljubljani, f. 27/11 i III); relaciju 6. slovenačke NO brigale »Slavko Šlan-
der« od 23. novembra 1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 332 a/II). 



pustili. U XII brigadi imali smo u borbama kod Brezovice25 divne 
primere borbenog drugarstva. Na položaju je ostao teško ranjen 
vodnik, javili su se dobrovoljci, koji su preduzeli juriš i na ta j 
ga način izvukli. U tom jurišu poginula su tri druga a pet 
ih je bilo ranjeno. Međutim, u isto vreme, mogli smo zapa-
ziti u brigadi potpunu bezbrižnost kod sanitetskog referenta, 
koji je prilikom povlačenja dopustio da, ranjenike koje je već 
previo ostave na položaju, tako da ih je zarobio nepri jatel j ; ili, 
je isti sanitetski referent naredio da se mrtvi prevezu na groblje 
i pokriju slamom umesto da se sahrane, tako da je to morala 
kasnije učiniti Komanda mesta Trebnje. Vašljivost je među 
borcima prilično proširena, jer nisu imali vremena za parenje. 

Dok smo se nalazili s onu stranu druma, pojavio se pro-
blem pijanstva, i to među oficirima. Ima ih mnogo koji su otuda 
rodom pa su to temeljito iskoristili. Kada se komandant bri-
gade napio, bacao bombe po drumu i pucao iz automata, morao 
se u to umešati štab divizije. Napio se i drugi komandant, koji 
se zatim tukao s partizanima. O tim stvarima smo raspravljali na 
sastancima brigada i sastancima ćelija. 

Vojni raporti se podnose, pozdravlja se, tako da je spoljna 
disciplina dobra. 

Svi koji to zaslužuju predloženi su za odlikovanja i odli-
kovani su. Primetili smo da partizani ne gledaju više na odliko-
vanja onako kao iz početka, smatrajući da se ona dele suviše 
masovno. Na podelu odlikovanja gledaju kritičkije nego štabovi. 
Međutim, jako pozitivno utiču na nj ih pohvale koje se čitaju 
pred strojem. One podstiču u jedinicama na zdravo takmičenje 
između boraca. 

Odnos prema civilnom stanovništvu se popravlja. 
Pod Gorjancima je sada problem italijanska brigada. Par -

tizani su na političkim časovima bili upoznati sa značajem itali-
janske brigade na našoj teritoriji. Međutim, kada je došlo do 
prvih zajedničkih akcija, Italijani su nekoliko puta uprskali, što 
je dovelo do nepravilnih odnosa od strane naših partizana. Poli-
tička predpriprema bila je slaba. Sada ćemo zameniti Gupčevu 
i XV brigadu, koja će politički temeljito pripremljena otići na 
novi sektor. 

Civilno stanovništvo pod Gorjancima, i ono s druge strane, 
još nije dovoljno upoznato sa italijanskom brigadom. Puno je 
gunđanja zbog nje. 

25 Odnosi se na borbe 6. decembra 1944, kada je neprijatelj, iz 
pravca Velike Loke, nadirao prema položajima 12. NO brigade kod Bre-
zovice. Vidi: operativni dnevnik Štaba 7. korpusa NOVJ (Arhiv IZDG u 
Ljubljani, f. 153/1); mesečni izveštaj Operativnog odseka 15. NO divizije 
br. 747 od 30. decembra 1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 26 II); depešu 
7. korpusa NOVJ od 7. decembra 1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 44/1). 



Jedinice se još uvek relativno dobro hrane. U pogledu 
nabavke hrane postoje poteškoće kod IV brigade, koja je po-
stala gotovo intendantska brigada, i moraju svaku noć po hranu 
prema St. Jerneju2 6 i Kostanj evici.27 

Poslednje akcije pokazale su od kolike je potrebe da naše 
bolničare i sanitetsko osoblje vojnički uvežbavamo i politički 
vaspitavamo Bolničari nisu bili na položajima i nisu pružali 
pomoć ranjenicima, sanitetski referenti su u kritičnoj situaciji 
otišli daleko od brigade i nisu prilično dugo uspostavili vezu sa 
brigadom. Odmah posle akcije imali smo sastanak sa sanitet-
skim referentima, postavili im pitanja, porazgovarali s n j ima i 
izvukli zaključke. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar: Komandant-major: 
Janez Vipotnik 

BR. 24 

IZVEŠTAJ POMOĆNIKA POLITIČKOG KOMESARA 1. BRI-
GADE 1 (HRVATSKE) DIVIZJJE KNOJ OD 6. JANUARA 1945. 
CENTRALNOM KOMITETU KPH O STANJU I RADU PAR-

TIJSKE ORGANIZACIJE U BRIGADI1 

POMOĆNIK POLIT. KOMESARA 
I. BRIGADE NARODNE ODBRANE 

I. HRVATSKE DIVIZIJE 
KNOJ 

Dne 6. I. 1945. godine 

Parti jski izvještaj 
dostavlja 

CENTRALNOM KOMITETU KPH 

Izvještaj o radu, s tanju i životu parti jske organizacije ove 
brigade za mjesec decembar i to: 

a.) Disciplina članova Par t i je u cijeloj brigadi je općenito 
dosta dobra, dok kod manjeg dijela još nije dovoljna a to su ve-

26 Danas: Sentjernej. 
27 Danas: Kostanjevica na Krki. 
1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 

fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 49 81—33. 



činom novi drugovi kao članovi Parti je. Kod ovih se moglo osje-
titi mlitavosti, l judi sa malo poleta za rad, zapravo da ti isti još 
nisu uvideli šta znači biti član Parti je, što stoji pred njima, nj i -
hov zadatak itd., nego su shvatili da se sve sastoji u pravilnom 
izvršavanju dobivenih naređenja sa strane svojih starješina. Ži-
vot, rad i ponašanje svih članova je dosta dobro i u svakom po-
gledu i najslabiji komunista otskače od ostalih boraca. 

Kroz ovaj mjesec dana u cijeloj brigadi nije bilo nekih ve-
ćih istupa, nego je bio svega jedan slučaj isključenja iz Par t i je 
i dvojica su kažnjeni i to: isključen je drug Kukić Milutin iz II. 
bataljona što je i više puta pokušavao da obmanju je Part i ju, na 
što je već više puta mu ukazato i pošto je isti to ponovio je-
dinica ga je isključila. Sa opomenom je kažnjen komandir čete 
Šobot iz IV. bataljona zbog njegove neozbiljnosti i nepravilnoga 
odnosa prema jednome vodniku. Isto tako kažnjen je sa strogim 
ukorom vodnik Grubor Vlado iz I. bataljona uslijed nepravilnog 
odnosa prema jednoj drugarici. 

U ovome mjesecu naročito se popravila parti jska disciplina 
u I. bataljonu gdje je bila rani je najslabija. Da bi disciplina 
bila zadovoljavajuća poduzete su sve mjere i to preko redovnih 
održavanja raznih sastanaka a na nj ima ukazivanje nedostataka 
i pozivanje na odgovornost za iste. Zatim upoznati parti jce da 
pravilno shvate što znači Par t i ja i biti član Partije, t.j. da vide 
zaista u n joj ono što je, kao najvažnije poduzeto je teoretsko iz-
dizanje kadrova i kad to postignemo otklonili smo sve nedostat-
ke i moći ćemo krenuti napred. 

Teoretska izgradnja parti jskih rukovodioca u bataljonima 
je dosta dobra, jedino u tom pogledu najlošije stoji partijski ru-
kovodioc u II. bataljonu drug Vukelić Dušan, koji je do sada 
bio komesar čete, a ranije, pri je dolaska u vojsku, sekretar 
KKKPH2 za Plaški i n jemu je potrebna što veća pomoć, a u 
svrhu toga istoga druga šaljemo na kurs srednji partijski pri 
OKKPH3 Kordun. Raniji partijski rukovodioc u tom bataljonu 
sada je komesar istog bataljona i isti se pomažu zajednički, 
a isto tako prilikom otsustva partijskog rukovodioca na kurs 
isti će vršiti obadvije dužnosti. Partijski rukovodioc u V. ba-
taljonu marlj iv je ali još nema dovoljno širine pogleda. Par -
tijski rukovodioc u III. bataljonu je srednje sposobnosti ali nije 
dovoljno marl j iv i energičan, a isto tako u štabu ranije [nije] 
bilo dovoljno harmonije, što se sada prilično popravilo, dok isti 
ima dosta slab autoritet kod četnih sekretara i kod boraca. Par -
tijski rukovodioc u I. bataljonu je vrlo mlad i dosta nesamo-
stalan, inače je marljiv. Kao najbolj i parti jski rukovodioc u ovoj 
brigadi pokazao se u IV. bataljonu drug Kumić Mirko. 

2 Kotarskog komiteta Komunističke Partije Hrvatske. 
3 Okružnom komitetu Komunističke partije Hrvatske. 



Na sve ove nedostatke kod pojedinih partijskih rukovodi-
oca je istima ukazato, data im je pomoć i mislim da će se otklo-
niti, dok za teoretsko izdizanje slaćemo na srednji partijski kurs, 
kako je već pri je navedeno, partijskog rukovodioca iz II. bata-
ljona i što pri je iz V. bataljona. 

Sekretari četnih ćelija su za sada većim dijelom dosta do-
bri, dok ima još nekolika koji su dosta mladi kao partijci a na-
pose kao partijski rukovodioci i to dva u II. bataljonu, l u i . 
bataljonu i jedan u III. bataljonu. Tima drugovima potrebna je 
svakodnevna pomoć i kontrola, ali mislim da će sa jakom pomoći 
odgovarati svi, dok ovaj jedan u I. bataljonu neće moći odgovori-
ti, pošto se nalazi jedan sekretar na kursu u Slavoniji, po po-
vratku ćemo ga smjeniti. 

Pomoć sekretara bataljonskog biroa četnim sekretarima 
za'ovaj mjesec bila je najviše prisustvovanje na radne sastanke 
i pomažući im riješavati pojedine probleme, dok prisustvovanje 
na teoretskim časovima nije bilo redovito, a to je s jedne strane 
razlog što su čete rasijane na terenu, a i sami partijski rukovo-
dioci bataljona nisu posvetili tome dovoljno pažnje, sem zadnjih 
dana. 

Isto tako sekretari četnih ćelija u zadnje vri jeme posvetili 
su više pažnje svojoj ličnoj izgradnji, nego ranije. 

Teoretska izgradnja ostalih članova part i je nije još tako 
dobra, ali se popravila i svaki dan je bolja. Postoji dosta razlike 
u tome pogledu kod starih i mladih članova partije, tako da smo 
morali zadužiti starije članove posebnim proučavanjem novog 
materijala, a da isti isto tako prisustvuju u zajednici sa novim-
-mladim članovima pri proradi materijala i na ta j način bi 
mogli stariji članovi kretati naprijed, t.j. prorađivati materijal . 
Tokom ovoga mjeseca posvećeno je tome dosta pažnje i to se 
može osjetiti na svakoj ćeliji razlika od pred mjesec dana. 

U ovome mjesecu materi jal je prorađivan po dobivenome 
planu koji je već dobiven ranije, pošto ne možemo ići dalje dok 
se isti ne svlada u potpunosti. Sada smo dobili umnoženo »O 
masovnom parti jskom radu« od Kalinjina, što je ranije nedo-
stajalo i otežavalo proučavanje istoga ćelijama. 

Sastanci se održavaju redovito, t.j. ćelije štabske i četne 
sastaju se svakih 10 dana, dok bataljonski biroi dva puta mje -
sečno, t. j. svakih 15 dana. U ovome mjesecu nije bilo nijednog 
slučaja neredovitog održavanja sastanaka u jedinicama. U svim 
jedinicama se još nije postiglo da se sastanci održavaju živo, 
da se r i ješavaju pi tanja zajednički itd., nego još postoji mrtvila, 
a moglo se to osjetiti da je to pojava baš ondje gdje su još se-
kretari tih ćelija dosta mladi i neiskusni. 

Teoretski sastanci nisu određeni kao radni, ali se moraju 
održati bar dva teoretska časa između dva radna sastanka, t. j. 



mjesečno na jmanje 6 puta, dok se sastanci po nekada kada ima 
mogućnosti održavaju skoro svaki drugi dan. Za održavanje 
teoretskih časova posvetilo se prilično dosta pažnje ali ima do-
sta poteškoća za svjetlo i prostorije, što dosta puta i onemogu-
ćava česte sastanke — dok po danu jedinice su više na zadatku, 
te rad sa borcima itd. 

U ovome mjesecu iz ove brigade bio je na kursu svega 
jedan drug i to komesar čete Kozlina iz II. bataljona pri OKKPH 
Kordun, dok smo isto tražili od Okružnog komiteta za Baniju 
da primi jednoga druga i isti su nam odgovorili da ovaj put 
ne mogu. 

Part i jska konspiracija kod svih članova dosta je dobra, 
bolje reći nije se tokom posljednjeg vremena dogodio ni jedan 
slučaj svjesne niti nesvjesne nebudnosti i nekonspiracije. 

b.) Izvršavanje dobivenih zadataka sa strane parti jaca kod 
većine je dosta dobro, kako je to već navedeno u prošlom iz-
vještaju, dok kod manjeg dijela još odgovornost nije na visini 
niti sprovođenje dobivenih direktiva i zadataka. Odgovornost 
i izvršenje dobivenih zadataka isto tako popravilo se u I. ba-
taljonu i u V. bataljonu. U V. bataljonu održata je jedna par t i j -
ska konferencija na kojoj je bio prisutan član O4. komiteta 
za Liku, koja je mnogo doprinjela baš odgovornosti i sprovođe-
n ju dobivenih zadataka. U ovom mjesecu ni je bilo takvih slu-
čajeva neodgovornosti da bi pojedini morali biti kažnjeni. Ču-
vanje i sprovođenje part i jske linije u život dosta je dobro. 

c.) Veza sa narodom od strane parti jskih organizacija do-
sta je dobra. Naše organizacije dolazeći u pojedina sela obja-
šnjavaju narodu pojedine političke momente, zatim davanje pri-
redaba u tim selima, davanje boraca za pomoć u radu narodu 
itd. i na osnovu svega toga naše jedinice dosta su popularne kod 
naroda. Isto tako članovi Par t i je dosta su popularni a preko nj ih 
i naša Part i ja . Od svih batal jona najslabije gledaju na IV. bata-
ljon, a to je iz toga razloga što ima dosta stanovništva nepri ja-
teljski raspoložena prema našoj borbi. 

d.) Pomoć Skoju od strane Par t i je dosta je dobra i direkt-
na, t. j. pročelnici četnih aktiva su većinom članovi i u poslednje 
vri jeme pomoć je tekla redovito. Kròz ovo vri jeme najslabija 
pomoć Skoju je bila u I. bataljonu ove brigade što sami sekretar 
partijskog rukovodstva bataljona ni je u tome dovoljno se an-
gažovao, na što mu je ukazano i što će se popraviti. Sekretar 
Skoja u brigadi kroz poslednji mjesec dana radio je dosta i da-
vao pomoć i to najviše direktno. U poslednjem izvještaju je na-
glašeno da ćemo ga smjeniti, ali do sada još nije to učinjeno, 
pošto nam P.K.5 Skoja ni je mogao dati druga koji bi tome za-

4 Okružnog 
5 Pokrajinski komitet 



datku odgovorio, dok smo mi predvideli pomoćnika komesara 
čete iz V. bataljona, koji uslijed prekida veze nije stigao još 
ovamo. Čim dođe izvršiće se smjena a dosadašnjega sekretara 
uputićemo za komesara u II. bataljonu. 

Skojevska organizacija u našoj brigadi dosta je dobra, dok 
je bilo iznimaka koji su narušavali organizacionu disciplinu. 
Skojevci daju svaku podršku u svakom radu i istim prednjače, 
jedino im još nedostaje teoretske izgradnje. Disciplina i odgo-
vornost svakim se danom popravlja. Izgledi za omasovljenje su 
još dosta veliki, pošto se jedinica popunjava najviše sa omla-
dincima. 

Rad sa kandidatima pravilan je i odgovornost, intereso-
vanje kod nj ih je dosta dobro. Rad sa nj ima je pravilan i do-
sta dobar. 

e.) Organizaciono stanje: U cijeloj brigadi ima sada 27 će-
lija i to: I. bataljon kao i ranije ima 6 ćelija, 5 četnih i jedna 
štabska, i rad se odvija isto onako kako je iznešeno u prošlom 
izvještaju, t. j. da u jednoj ćeliji ovoga bataljona radi se po 
sekcijama, pošto su vodovi nadaleko i uopće im je onemogućeno 
da se sastaju. 

U II. bataljonu ima kao i rani je četiri ćelije, u III. bata-
ljonu a isto i u IV. imamo 5 ćelija, s tim što je u III. bataljonu 
formirata tokom ovog mjeseca prištabska ćelija, V. bataljon isto 
tako ima 5 ćelija, zatim ćelija Štaba brigade, jedna prištabska 
ćelija i jedna privremena ćelija kursa. 

Cela brigada broji 417 članova Parti je, od toga jedan mali 
deo je u rashodu na kursu i u bolnici. Razlika od prošlog izvje-
štaja je ta što se broj članova povećao za 37 drugova, koji su 
većinom primljeni u našim jedinicama, dok za ovo vri jeme upu-
ćeno je u ostale naše jedinice i pozadinu oko 15 članova Part i je . 
Kandidata KP ima 61, od toga je 6 više nego u prošlom izvje-
štaju. Skojevaca ima u brigadi 629, od toga u rashodu ima oko 
50, većinom kurs i bolnica. U poslednji mjesec dana porast Sko-
jevaca je za 29, dok je Skojevaca primljeno više a broj ni je 
porastao više s toga što su većinom primljeni članovi tokom 
prošlog mjeseca bili Skojevci. 

f.) Veza partijskih organizacija kao i ostalih sa organizaci-
jama pozadine dosta je dobra i naše jedinice čim stignu na teren 
povezuju se sa pozadinskim organizacijama, a uz to naše jedi-
nice ne mogu ni izvršavati u potpunosti zadatke ako se ne po-
vežu sa organizacijama. Pred sve parti jske rukovodioce stav-
ljeno je da veza i suradnja bude što veća, a isto tako i traže po-
moći kod okružnog komiteta u pojedinoj pokrajini, što se do sada 
moglo primjeni ti da bataljon na Kordunu nije tražio pomoći a 
niti je dobivao. 



g.) U jedinici kao i Par t i j i nema nekih naročitih problema 
koje ne bi mogli riješiti. Svakako da nam je još najbolnije pi-
tanje teoretska izgradnja i uzdizanje parti jskih kadrova. Isto 
tako pred sve partijske jedinice stavljeno je kao zadatak borba 
protiv zaraznih bolesti. 

S M R T F A Š I Z M U — S L O B O D A N A R O D U ! 

Drugarski kom. pozdrav, 
M. P. Sekretar: 

[potpis nečitak] 

SOCIJALNI I N A C I O N A L N I SASTAV Č L A N O V A K.P.H. U I BRIGADI 
N.O. I. H R V A T S K E DIVIZIJE KNOJ D N E : 31. XII 1944 g. 
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Štab brigade 7 1 6 6 1 — — — 2 — 1 4 — — — 7 

Jedin. pri štabu 17 — 17 12 5 — — 13 2 — 2 — 4 — — 13 

I Bataljon 105 12 93 85 20 — — 85 17 — 1 2 43 14 31 17 

II. Bataljon 55 6 49 48 7 — — 43 7 2 — 3 20 1 16 12 

III. Bataljon 83 6 77 77 6 — — 62 7 7 4 3 49 6 14 14 

IV. Bataljon 62 5 57 12 50 — — 38 18 4 1 1 23 9 17 13 

V. Bataljon 88 10 78 82 6 — — 71 7 2 2 6 22 

161 

10 41 15 

Ukupno 417 40 377 322 95 — — 312 60 15 11 19 

22 

161 46 119 91 

Pomoćnik polit, komesara, kapetan: 
M. P. 



BR. 25 

IZVEŠTAJ POMOĆNIKA POLITIČKOG KOMESARA 7. KRA-
JIŠKE UDARNE BRIGADE 10. NOU DIVIZIJE OD 6. JANU-
ARA 1945. OBLASNOM KOMITETU KPJ ZA BOSANSKU 
KRAJINU O STANJU I RADU PARTIJSKE ORGANIZACIJE 

U BRIGADI1 

Godina 1945, mjesec I2 Broj dokumenta 84883 

Reg. broj spiska 19 

OBLASNOM KOMITETU K P J ZA BOSANSKU KRAJINU 

I Z V E S T A j : 

o stanju i radu parti jske organizacije VII Kr. NOU briga-
de X divizije NOVJ. 

Brojno s tanje ove parti jske organizacije iznosi po spisku: 
296 članova, od ovog broja nalazi se 37 članova u rashodu. 

Od gore navedenog broja partijaca, ima sedam đaka, među 
kojim je jedan student, petnaest radnika i ostalo su seljaci. Ta-
kođe drugarica se nalazi u našoj parti jskoj organizaciji: 30. I 
kandidata samo šest, partijskih. Budući da su u našoj brigadi u 
većem broju mladi ljudi, te na osnovu toga je i mali broj kan-
didata. 

Nacionalni sastav ove parti jske organizacije jeste slijedeći: 
sedam Hrvata, trideset i osam muslimana i ostalo Srbi (pra-
voslavni). 

Raspored partijskih jedinica u ovoj brigadi jeste slijedeći: 
U četiri bataljona nalaze se četiri parti jska biroa, i po [jedna] 
štabska part i jska jedinica. U bataljonima je raspored jedinica 
ovakav: tri čete u kojima se nalazi po parti jska ćelija, i plus par-
tijska ćelija radnog voda i pratećeg voda pri bataljonima. 

Isto tako se nalazi garnizonski biro partije, t j . sastavljen 
od partijskih jedinica pri štabu brigade. 

Za ova dva meseca dana parti jska organizacija brigade 
primila je u svojim redovima dvadeset i pet članova. Part i jska 
organizacija takođe postavljala je i r ješavala izvesne probleme 
koji nisu iskrsli, kao najuočitifj i] problem bio je nepravilan od-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu Instituta za pro-
učavanje radničkog pokreta Bosne i Hercegovine (dalje: Arhiv IPRPBiH), 
dok. br. 8488, reg. br. 19, fond PK KPJ BiH, a snimak u Arhivu VII. 
film 12/166—168. 

1 i 5 Naknadno dopisano. 

8 Zbornik, tom IX. knj. 8 



nos prema narodu, to se baš pokazalo za vreme našega boravka 
u okolici Kreševa, gdje izvjesno vri jeme nijesmo mogli da osta-
nemo od milicije i špijunaže, a to je bilo iz razloga tog, odnos-
no našeg propusta, tako da zaista, kada se pitamo, mi nijesmo 
ni dali bili tom narodu ništa, odnosno pomogli. Naša parti jska 
organizacija, uviđajući ovaj vrlo važan problem, pristupila je 
r i ješavanju istoga, s tim što smo postavili i pred parti jskim je-
dinicama i pred skojevskim, da se radi s tim narodom, održa-
vaju konferencije itd. I zaista naši partijci shvatili su važnost 
ovog i odmah pristupili radu, tako da ovaj poslednji mjesec dana 
moglo se osjetiti delimično privezivanje tog naroda za našu 
vojsku. Kao najglavni[ji] faktor za ovo pridobijanje izvjesnog 
dijela masa bio je naš postupak prema zarobljenoj miliciji, koja 
je stvarno bila zavedena i koja se nije ogriješila o našoj borbi, te 
iste smo puštali. 

Sto se pak tiče same borbenosti kod našeg partijskog član-
stva, jeste na zavidnoj visini, i zaista to pokazuju borbe koje smo 
vodili ovog i prošlog mjeseca, odnosno novembra i decembra,4 

gde je naša brigada izbacila iz stroja 964 nepri jatel jska vojnika, 
i veći broj motornih vozila. No povrh sve ove borbenosti naše 
parti jske jedinice ne znaju se dovoljno snaći u radu u datoj situ-
aciji, istina je to da kada smo na jednom odmoru izvjesno vri-
jeme, tu zaista se oseti rad s punom parom po svim mogućim sek-
torima, ali čim iskrsnu malo veći odnosno češći pokreti, naši par-
tijski rukovodioci u tom momentu ne znaju prilagoditi rad si-
tuaciji, ne znaju u takvoj situaciji mjesto četiri sata što održaju 
sastanak da održe jedan sat ili pak pola sata, i da se uhvate za 
onu glavnu kariku u lancu, t j . za onaj problem sa kojim će re-
šavajući njega riješiti više problema. 

Također naši partijski rukovodioci ne znaju sistematizirati 
svoj rad, fakat je održavaju po deset do petnaest teoretskih ča-
sova za mjesec, ali od tih teoretskih časova ne vidi se dovoljno 
ploda, zato baš što ne dohvate i prorade detaljno jednu stvar pa 
tek onda pređu na drugo, već u tih desetak sastanaka prorađuju 

4 Brigada je u novembru i decembru 1944. vodila borbe protiv 
njemačkih i ustaških jedinica i četnika. Tako je 19. novembra 1944. na 
prostoriji s. Kralupi—s. Čitluk (kod Visokog) napala ojačanu četničku 
Zeničku brigadu i delove četničke Sarajevske brigade. Na putu Kise-
ljak—Sarajevo 2, 3/4, 8, 13, 14. i 16. decembra je napadala jedinice ne-
mačke Borbene grupe »Sojerlen«, 118. lovačke divizije, 24. grenadirskog 
puka i 41. tvrđavske divizije i 1. ustaškog stajaćeg zdruga nanevši im 
velike gubitke. Na pruzi Konjic—Sarajevo je 17. decembra minirala 
prugu, kojom prilikom je uništen jedan voz. U tim borbama, od 26. no-
vembra do 26. decembra, neprijatelj je imao 672 mrtva, 245 ranjenih i 42 
zarobljena vojnika i starešine. Brigada je imala 15 poginulih, 40 ranjenih 
i 3 nestala (vidi tom IV, knj. 30, dok. br. 123 i knj. 31, dok. br. 14, 35, 
55 i 120). 



deset različitih tema. Kao jedno najbolnije pi tanje jeste, što se 
naši drugovi partijci vrlo slabo interesuju za samoizgradnju, 
rijetko će se vidjeti parti jac da uzme i pročita sam izvjesne stva-
ri, dok na parti jskom teoretskom sastanku drugovi se vrlo dobro 
interesuju i postavljaju vrlo umesna pitanja. Naši partijski ru -
kovodioci po četama vrlo su mladi l judi i neiskusni te bez po-
moći sa vrlo malim uspehom mogu da rade, ali zato postavljeno 
je pred parti jske rukovodioce u bataljonu da im dadu svestranu 
pomoć. Kažem mladi su partijski rukovodioci u četi iz razloga 
toga, što smo za ovaj mjesec prošli dali dvanaest političkih par-
tijskih i vojnih rukovodioca iz naše brigade, koji su otišli u našu 
diviziju, većinom u prištabske jedinice štaba divizije. 

I još jedno pi tanje što je riješavala ova parti jska organi-
zacija, a to je razviti veću odgovornost kod našeg članstva, jer 
zaista kod izvjesnih članova part i je se pokazala bila vrlo slaba 
odgovornost kao partijca. Sva gore navedena pi tanja riješavali 
smo po parti jskim jedinicama, i održao sam u svakom bataljonu 
po parti jsku konferenciju čitavog članstva u bataljonu, na kojim 
smo detaljno pretresli sva pi tanja i nedostatke pojedinih par-
tijskih organizacija, i zaista ove konferencije su uspjele, koje su 
trajale od pet do šest sati, naročito u tri bataljona, dok u jed-
nom bataljonu, a to je prvom, vrlo slabo je uspjela, većinom su 
uzimali riječ rukovodioci, dok vrlo mali broj boraca partijaca, 
ali inače po svim pretresanim pitanjima, odnosno nedostatcima 
napravio se jedan vidljiv prelom po svim partijskim jedinicama. 

Na ovim parti jskim konferencijama postavili smo ovakav 
dnevni red: organizaciono pi tanje partije, budući zadaci i even-
tuali je. Pretresajući organizaciono pi tanje partije, dotakli smo 
se i zasluga part i je od trideset sedme godine na ovamo, i anali-
zirajući ovo, prešli na organizaciono stanje dotične parti jske or-
ganizacije, te na istim smo konferencijama vršili pripreme za 
divizijsko partijsko savetovanje koje sledi. 

Kao što sam naveo, rad po svim partijskim jedinicama raz-
vija se normalno, dok još uvijek ta j rad nije sistematiziran. Sto 
se pak tiče partijskih rukovodioca u bataljonu, to su ljudi vrlo 
iskusni i mogu da rade samostalno, dok još uvijek, naročito pr-
voga i drugog bataljona, partijski rukovodioci ne zalažu se i ne 
daju od sebe koliko bi mogli, dok u drugim pogledima vrlo su 
skromni. Part i jski rukovodioc u četvrtom bataljonu, to je čov-
jek koji zna i hoće da radi, koji ima iskustva i iz prve prole-
terske brigade, jer se nalazio u n jo j kao partijac, samo što je 
sklon ženskim. Ali svakako najbolja je i najagilnija parti jska or-
ganizacija četvrtog bataljona, dok prvog još uvek rama iza osta-
lih, a to je uslovilo najviše što je partijski rukovodioc dosta 
djetinjast , i ne daje dovoljno pomoći mlađim rukovodiocima. 

8* 115 



Parti jska jedinica štaba brigade satoji se iz osam članova, 
i to: komandant5 i njegov zamjenik, komesar,6 referent saniteta, 
obaveštajac, intendant, uponomoćnik Ozne7 i ja kao partijski 
rukovodioc. Kvalitet parti jske jedinice je na visini, komandant 
istina to je čovek dosta primitivan, ali kao partijac, kao drug 
ili pak kao udarnik, nebi mu se moglo staviti primedbe jer ovo 
sve posjeduje, i samo mu je cilj kako što više izvesti akcija i što 
uspješnije. Njegov zamjenik to je takođe čovek miran, odviše 
zatvoren, što mu mnogo koči u svom radu, inače part i jan i udar-
nik. Mi smo se po pi tanju baš zamjenika komandanta i njegovoj 
mirnoći, i zatvorenilu, raspravljali na parti jskim sastancima, te 
istom ukazivali na to i dali mu mogućnosti za rad i djelovanje u 
bataljonima, što je fakat i bilo uspjeha. 

Komesar brigade jeste intelektualac (student), talentiran 
čovjek i može da radi i pomaže potčinjene u radu, dok dovoljno 
ne zalazi kroz jedinice koliko bi se to moglo, kao ni svi mi kao 
štab brigade, konstatovali smo da se nijesmo dovoljno dali po 
jedinicama, i stavili svim u zadatak za što češće obilaženje je-
dinica od strane štaba brigade. I zaista od tada drugovi su shva-
tili i mogao se osjetiti jedan prelom u radu kod svih članova. 
Sami komesar brigade, povrh što sam već gore naveo, dobar je 
udarnik, i zauzima se da tu udarnost zadrži kod brigade, samo 
što u izvjesnim momentima preuzrujan, i ne promisli dovoljno 
može li se ili ne izvršiti neki zadatak koji postavlja, inače kada 
dobijemo zadatak nastoji sa svim mogućim načinima da se što 
uspješnije izvrši zadatak ne žaleći nikakvog truda. 

Skojevaca u brigadi ima 220, od ovog broja ima izvjesni 
dio u rashodu. Što se tiče rada Skojeve organizacije, nije na vi-
sini koje se bi moglo, sami skojevski rukovodioci po bataljoni-
ma vrlo slabo su spremni za rukovoditi sa organizacijama Skoja. 
Brigadni rukovodioc Skoja može da zadovolji, dok ni ona ne po-
maže mlađe drugove u radu koliko bi mogla, na što joj je uka-
zano, i stvarno počela intenzivnije da radi. Postavili smo i pred 
parti jske jedinicè, za što veću pomoć Skoju, što se stvarno u po-
slednje vri jeme i pokazalo. Udarnost kod naših skojevaca je ta-
kođe na zavidnoj visini, posmatrajući općenito, dok kod vrlo 
malog broja ima koji se ne osećaju kao članovi Skoja. 

Tokom predprošlog mjeseca održato je brigadno skojev-
sko savjetovanje, na kojem su se postavili izvjesni zadaci, i 
objavili takmičenje ostalim jedinicama naše divizije, što se 
stvarno i ispunilo sa uspjehom. Sama konferencija bila je na hi-
tanje pripremljena, te ni je ni uspjela u onoj mjer i koliko je 

5 Rade Brkić 
6 Cedo Jovanović 
' Redakcija nije mogla utvrditi koji su oficiri tada vršili te du-

žnosti. 



mogla da je blagovremeno pripremljena, ali ipak se od iste vid-
jelo ploda. Mi smo se sa naše strane u poslednje vri jeme založili 
za što veću pomoć Skoju, koji je stvarno bio zaostao. 

Politički rad u brigadi se razvija normalno. Sama politička 
svijest naših boraca nije na stepenu onom koji se bi mogao 
postići sa intenzivnim radom političkih rukovodioca. Politički 
komesari četa stvarno hoće da rade ali im se ne daje dovoljno 
pomoći od strane komesara bataljona, te tako sam ta j rad ni je 
sistematski tekao. Na ovo je takođe skrenuta pažnja političkim 
rukovodiocima u bataljonima. Sami politički delegati u našim 
jedinicama još uvijek ne dolaze do izražaja, još uvijek su kao 
forma, te i po ovom pitanju smo se založili, i već u nekoliko 
riješili. 

Sto se pak tiče komesara bataljona, mogu da odgovore svo-
joj dužnosti i samostalno raditi, dok komesar trećeg bataljona 
drug Pero Rodić, koji vam je vjerovatno poznat jer se isti na-
lazio na kursu pri Oblasnom komitetu, ovaj drug od kako je do-
šao vrlo slabo radi, i izgleda da se smatra zapostavljen. Stvarno 
ja smatram treba imati u vidu, nema kakvo bog zna političko 
znanje, te ga znate i vi sa kursa, samo što je još 1942 god. bio 
kao zamjenik komesara bataljona, te poslije dolaskom kadra iz 
prve proleterske brigade bio je smenjen i postavljen za kome-
sara čete, poslije za komesara bataljona, na kojoj se dužnosti i 
sada nalazi. Ali kažem sve do svršetka kursa bio je neobično 
agilan u radu, dok sada popušta. Mi ćemo kao divizijski komitet 
gledati, ukoliko izađe prilika, da mu stvarno damo veću funkci ju 
jer smatram da može veću vršit, te za isto činim i vama na 
znanje. 

Sto se pak tiče vojničkog rada, ta j sektor još uvijek pred-
njači, dok, kao i ostali, još uvijek se ne vidi dovoljno ploda od 
tih sastanaka. Posmatrajući kvantitativno sastanke zadovolja-
vaju, dok kvalitativno još uvijek ne zadovoljavaju. Sada će da 
se održaju bombaški i puškomitralješki kraći kursevi pri štabu 
brigade, tako da bi se zaista drugovi s tim najosnovnijim stva-
rima poznali i stvarno ovo se pokazalo kao nužno, i bez sumnje 
će koristiti. Inače borbenost boraca je na visini, samo vještina 
i lukavstvo vrlo slabo je, te smo na tom i upravili najviši rad. 
Komandanti bataljona su istina ljudi udarnici, dok snalažljivost 
i samoinicijativa vrlo je slaba. Komandiri četa takođe su veći-
nom udarnici, dok samoinicijativa i snalažljivost u datoj situaciji 
dosta slaba. Desetari vrlo slabo uživaju autoritet i dolaze do iz-
ražaja, te smo i u tom pravcu uperili naš rad, same partije, za 
uspomaganje vojničkim rukovodiocima. 

U glavnom sav kadar u brigadi kako vojnički tako i ostali 
je potpun. 



Ekonomski rad u brigadi zadovoljava, što se tiče boraca 
nije se dešavalo da nehatom ili neradom ekonomskih radnika 
ostane brigada ili pak pojedini bataljon bez hrane. A nije se ni 
dešavalo baš uočljivih grešaka intendanata prema narodu. Bilo 
je tu i onamo izvjesnih nepravilnosti ali su se riješavale na licu 
mjesta. Što se pak tiče odeće i obuće boraca, i u tom su pogledu 
u poslednje vri jeme borci prilično oskrbljeni. 

Što se tiče sanitetske službe, ona u našoj brigadi funkcio-
niše dosta pravilno, većinom naše bolničarke imaju kurseve, i 
vrlo su snalažljive prilikom borbe, kao i borbene. Nije se u bri-
gadi dešavalo ovo zadnje vri jeme nekih zaraznih bolesti. I t a j 
kadar je u našoj brigadi potpunjen. 

Pošto sam preskočio gore navesti još jedan problem koji 
se u poslednje vreme javio u jednom našem bataljonu, to hoću 
da dopunim, a to je da se u našem drugom bataljonu prilikom 
poslednjih akcija desilo dezerterstvo, tako da je u navedenom 
bataljonu organizovano dezertirala jedna desetina sa puško-
mitraljezom. Po ovom pi tanju mi smo u istom bataljonu održali 
parti jske i političke konferencije. Premda nije ovo problem u 
čitavoj brigadi, ali smo i u ostalim našim jedinicama pooštrili 
budnost, baš ukazujući na nedovoljnu budnost drugog bataljona 
u kojem se pokazalo organizovano dezerterstvo. 

Dragi drugovi, ukoliko ovi moji izveštaji nijesu dovoljni ili 
pak ima uočljivih grešaka u istim, molim vas da me ispravite. Ja 
izveštaje pišem svaki mjesec i po ili dva, jer smatram da nije 
potrebno svakoga mjeseca, a u međuvremenu za svaki naročiti 
problem ili slično izveštavaću vas. 

Drug. pozdrav 

S M R T F A Š I Z M U — S L O B O D A N A R O D U ! 

6-1. 1945. god. Pomoć, politkoma brigade: 
Božo Mašanović 



BR. 26 

MESEČNI IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 17. UDAR-
NE BRIGADE OD 6. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOME-
SARU 28. NOU DIVIZIJE O VOJNO-POLITlCKOJ SITUACIJI 
I POLITIČKOM I KULTURNO-PROSVETNOM RADU U BRI-

GADI1 

STAB B 22 

Broj 2 
Dana 6.1. 1945. god. 

Mjesečni izvještaj polit, 
komesara. 

POLIT. KOMESARU B l3 

Položaj 

I. Opći pregled: 
U mjesecu decembru jedinice naše Brigade nalazile su se 

na odmoru u Badovincima i Crnobarskom Salašu,4 a drugu po-
lovinu mjeseca Brigada je prešla u Bosnu,5 gdje je vodila neko-
liko uspješnih borbi.6. 

U prvoj polovini prošloga mjeseca koristeći odmor održa-
vani su svakodnevni sastanci sa vojnim i političkim rukovodioci-
ma kao i sa borcima. Analizirane su na sastancima rukovodioca 
borbe oko Bijeljine prilikom prvog prebacivanja u Bosnu.7 U 
drugoj polovini mjeseca politički rad kao i izučavanje vojne te-

1 Original (pisan na mašini, ćirilicom) u Arhivu VII, reg. br. 1—1/5. 
k. 1136. 

1 i 5 Verovatno je greška: 17. NOU brigada imala je šifru Vs a 28. 
udarna divizija NOVJ šifru Vi (vidi IV tom, 1. knj. 31, dok. br. 82). 

4 Do 15. decembra 1944, posle borbi koje je od 29. novembra do 4. 
decembra vodila protiv nemačkih i drugih neprijateljskih snaga na sek-
toru Balatun—Bijeljina—Suhare—Oharsko, 17. NOU brigada se nalazila 
na odmoru u s. Badovincima i s. Crnobarskom Salašu, na desnoj obali 
r. Drine (vidi tom IV, knj. 31, dok. br. 33, 65 i 130; I tom, knj. 15, dok. 
87, br. 170 i 180 i Arhiv VII, reg. br. 5—4, k. 271). 

5 Brigada se na levu obalu r. Drine, u istočnu Bosnu prebacila od 
15. do 17. decembra 1944 (vidi IV tom, knj. 31, dok. br. 69 i 130). 

8 U drugoj polovini decembra 1944. ona je dejstvovala na komu-
nikacijama Bijeljina—Donje Crnjelovo, Bijeljina—Brezovo Polje i Bije-
ljina—Suljin Han—Koraj, gde je vodila borbe protiv delova nemačke 
11. vazduhoplovno-poljske divizije i 7. SS divizije »Princ Eugen« i čet-
nika DM (opširnije o tim borbama vidi IV tom, knj. 31, dok. br. 66, 81, 
95, 130, 137; Arhiv VII, reg. br. 6/113 i 15/21—2/1, k. 1125). 

7 Te borbe su vođene od 29. novembra do 4. decembra 1944 (opšir-
nije o tome vidi IV tom, knj. 31, dok. br. 33; tom I, knj. 15, dok. br. 170). 



orije bio je slab, jer su jedinice većinom bile u borbama i pokre-
tima, ili na položajima. 

Karakteristika borbi k ra jem novembra i u decembru po-
kazuje veću borbenu sposobnost, što znači da se jedinica opo-
ravlja od poraza u mjesecu novembru. Najuspešnija naša borba 
jeste borba 1. bataljona na položajima kod Suljinog Hana. Veliki 
broj pobijenih Švaba, zarobljeni ratni materijal, naši mali gu-
bici, pokazuju da je zadatak uspješno izvršen. Niže rukovodstvo 
prilično dobro se snalazilo u toj borbi, no pored svega toga 
uspjeh je mogao biti još veći, da su pojedini rukovodioci više 
vodili računa o nastupanju svojih jedinica. Kao i ranije i ovoga 
puta izvjestan broj boraca zadržavao se oko pobijenih bandita 
i njihovog svlačenja. 

Ta borba vidno je uzdigla borbenost i borbenu sposobnost 
1. bataljona, a imala je osjetni uticaj i na ostale jedinice naše 
brigade. Osobito je značajan momenat da su se borci 1. bataljona 
poslije te borbe prilično dobro opremili i obuli. 

Poslije te borbe vodili smo česte borbe sa četnicima. U 
svakoj prilici četničke jedinice nisu nas nikada mogle zaustaviti 
u našem nastupanju, a niti prilikom njihovog napada na nas 
nisu nikada mogli postići željene rezultate. Prilikom napada čet-
nika na naš 3. bataljon u Koraju jedinice su se vrlo lijepo i brzo 
razvile za borbu i za vrlo kratko vri jeme razbile četničke gru-
pacije. Pod kra j mjeseca prema zadatku dobivenom od štaba 
Divizije napadali smo na pozicije nepri ja tel ja oko Bijeljine, i 
tom prilikom imali smo 15 izbačenih iz stroja, što su relativno 
veliki gubici, s obzirom na trajanje.borbe. 

II. Političko stanje i politički rad u jedinicama: 
Nakon mobilisanja novih boraca, te borbi u mjesecu no-

vembru, gdje se je vidjelo da naši vojni i politički rukovodioci 
ne umiju rukovoditi tolikim jedinicama i držati ih pod kontro-
lom, osnovni problem za nas bio je da obuhvatimo vojnički i 
politički nove borce, i da osposobimo niže vojno i političko ruko-
vodstvo za rukovođenje takovim jedinicama. Prilikom pojedinih 
borbi u mjesecu novembru dešavalo se slučajeva kada se je 
razbježalo po 15 novih boraca iz jedne čete. Dezerterstva, sluča-
jevi hotimičnog ran javanja i zabušavanje bili su svakodnevne 
pojave. * 

Poduzeli smo oštre mjere za dezertere i one koji se hoti-
mično ranjavaju . Nakon nekoliko s t re l janja te intenzivnog poli-
tičkog rada u jedinicama, dezerterstva i hotimičnog ranjavanja 
kroz mjesec decembar iščezla su. 

Pod kra j decembra iz 2. bataljona dezertirala su dvojica 
drugova, jedan iz Prnjavora a drugi iz Novog Sela. Isti drugovi 
su se u jedinici do tada dobro ponašali, ali su u borbi bili pla-



šljivi. Njihove starješine su mišljenja da su dezertirali zbog sla-
be ishrane i napornog rada. Osim ovog slučaja desio se je jedan 
slučaj samoubistva. Jedan borac koji je več prilično dugo u 
jedinici, rodom iz Zagorja, dobio je prilikom marša bruh i zbog 
jakih bolova, premda je bio pod pažnjom drugova, dograbio je 
ručnu bombu i ubio se. Inače je bio prilično samovoljan. 

Dok se jedinica nalazila u Badovincima i Crnobarskom 
Salašu, nije bilo pojava loših postupaka prema narodu, niti pljač-
ke. Dolaskom u Bosnu, gdje je problem ishrane, a posebno pro-
blem nabavljan ja ishrane svakodnevna pojava, učestali su iz-
gredi i nepravilni postupci. Tako se je desio slučaj da je jedan 
Ciga, borac prateće čete, silom uzeo slaninu u jednoj kući, zatim 
još nekoliko pojedinačnih slučajeva. 

Borci su obično nastupali prema ovom narodu kao prema 
neprijateljskom elementu, i redovito kada su nešto tako pogre-
šno učinili psovali su dotične ukućane kao naše nepri jatel je i 
četnike. Nadalje desio se je jedan slučaj gdje su borci našavši u 
jednoj kući vojničku torbicu vršili pretres kuće i uzeli nešto 
hrane. U stvari to je bila kuća jednog starog partizana, člana Ko-
mande mjesta, koji je tih dana ovuda prolazio i ostavio torbicu 
kod kuće. 

Prilikom zauzimanja Koraja, gdje je narod izbjegao ispred 
naših jedinica, vidjelo se da naši rukovodioci često ne mogu da 
kontrolišu uspješno svoje borce, i da oni vrlo često švrl jaju po 
civilnim kućama i uzimanju kojekakve stvari. Osim toga u 
istom mjestu nalazili su se i borci II. Krajiške brigade pa je 
primjećeno da neki znaju iskoristiti tu situaciju i na sektoru 
druge jedinice učiniti takav izgred. 

Štabovi bataljona i niža rukovodstva bili su agilni u ot-
k lanja ju i sprečavanju sličnih izgreda. Osim toga na prve takove 
pojave izradio sam raspis8 po svim jedinicama. U raspisu sam 
naveo konkretne slučajeve, borce i jedinice gdje se je to desilo, 
ukazao na štetnost takovoga stava i najoštri je postavio kontro-
lisanje boraca i njihovih postupaka. 

Prilikom boravka u Zabrđu uputili smo jednu desetinu kao 
patrolu u 4. bataljon XXI. Udarne brigade. Naređenje smo izdali 
štabu 3. bataljona a on nije dovoljno kontrolisao koga šalje i 
desio se je slijedeći propust: Citava desetina osim mitraljesca 
bili su novaci. Na putu kada su se vraćali natrag sačekala ih je 
u zasjedi manja grupa četnika, napala ih, a oni ni ne otvorivši 
paljbu počeli su bježati, i tako ih je nepri jatel j uspio sve zarobiti. 

Ranija nezgodna gledanja novih boraca na bratstvo srp-
skog i hrvatskog naroda, neodređeni stav po pi tanju monarhije 

5 Odnosi se na naređenje Štaba 17. udarne brigade od 3. januara 
1945 (vidi dok. br. 10). 



sada su se vidno izmjenila. Očituje se to na sastancima kada 
prilikom diskusije već prilično određeno zauzimaju pozitivan 
stav. Politički nivo novih boraca izdigao se je, što se očituje u 
njihovom živom učestvovanju prilikom pisanja članaka, na radu 
u čitalačkim grupama gdje pokazuju veliki interes za događaje 
u svijetu i kod nas. 

U toku decembra održao sam jedno savjetovanje sa politič-
kim komesarima bataljona i četa, sa slijedećim dnevnim redom: 
1. Politička situacija, 2. Politički rad i zadaci, 3. Kulturno-pro-
svjetni rad i 4. Razno. 

Koristeći mogućnost rada prilikom odmora u Badovincima 
održavao sam svako veče predavanje za političke i vojne ruko-
vodioce po slijedećim temama: »Funkcije i organizaciono pi tanje 
NOF-a«, »Odnos NOO-a i odbora NOF-a«, »Politički događaji u 
Poljskoj i Grčkoj«, »Razgraničenje sa Italijom i pi tanje Istre«. 
Iste teme smo razrađivali u detalje i diskusija o tome bila je 
opširna. 

Nakon tih predavanja politički komesari četa i politički 
delegati su radili sa borcima po istim pitanjima. 

Rad u bataljonima: 
Bataljoni nisu imali prilike da održavaju sastanke sa čita-

vim bataljonom zbog pomanjkanja većih prostorija, ali su vrlo 
često okupljali po dvije čete i komesari bataljona su na ta j način 
svršavali svoje poslove. Osim tema koje sam gore naveo politički 
komesari četa su prorađivali članke iz »Nove Jugoslavije«9 i to 
»Ruski čovjek i naša borba«,10 »Ustavnost i zakonitost stare i 
nove Jugoslavije«.11 

Preko usmenih novina ostvareno je također nekoliko poli-
tičkih tema, tako na pr imjer 1. bataljon na usmenim novinama 
razradio je tri teme iz razvitka društva, »Prakomunizam, rop-
stvo i feudalizam«. 

Politički rad u Bosni svodio se uglavnom na vodne sastan-
ke, dok su bili rijeđi četni sastanci. Na tim sastancima redovito 
su se riješavali nastali problemi po pi tanju postupaka boraca 
prema narodu. 

Borci traže da im se čitaju radio izvještaji i štampa. Po 
svim jedinicama organizovane su čitalačke grupe koje su pod 
nadzorom političkih delegata i komesara, i nastoji se uvijek da 
prilikom čitanja bude prisutan jedan starij i borac koji umije da 
tumači pojedine stvari. Ove grupe naročito su bile aktivne ov-
dje u Bosni. 

9 Časopis za politička i društvena pitanja. 
10 Verovatno se odnosi na članak Milovana Dilasa »Sovjetski čo-

vek i naša borba«. 
11 Članak je napisao dr Ivan Ribar. 



III. Kulturno-prosvjetni rad: 
Kulturno-prosvjetna sekcija Brigade nije još popunjena 

potrebnim brojem ljudi. Te kao takova i ne funkcioniše kako bi 
trebala. 

Kulturno-prosvjetni odbori rade, ali ih politički komesari 
nisu uspjeli aktivizirati u punoj mjeri . 

Svi bataljoni održali su u toku decembra nekoliko usmenih 
novina. Na svakim usmenim novinama redovito jedna od tema 
bila je neka politička tema, a onda kulturno-prosvjetna tema 
Preko usmenih novina razrađene su slijedeće političke teme. 
»Prakomunizam, ropstvo, feudalizam«, »Korist od saveza sa 
SSSR-om«, »Preporađanje Bugarske«, »KP i s tvaranje NOF-a«. 
Svake usmene novine imale su i zabavni program, koji je kako 
gdje uspio. Najuspelije novine bile su usmene novine 2. bata-
ljona u Crnogorskom Salašu 7. decembra, koje su pored uspjele 
političke teme imale vrlo dobar i solidno uvježban zabavni pro-
gram. 

U toku decembra naša štampa bila je dobra. Svaka četa iz-
dala je svoje četne džepne i zidne novine. Naročito aktivna u 
štampi bila je II. četa 1. bataljona. Ona je pored svojih redo-
vitih džepnih novina izdala izvanredan list »Sportist«, gdje su 
borci pisali o sportu i vrstama sporta. Osim toga ista četa izra-
dila je u stripu skeč »Pljačkaši«. 

Diletantske grupe i pjevački horovi rade stalno na uvje-
žbavanju. 

Dolaskom velikog broja novih boraca u Brigadu znatno se 
je povećao broj nepismenih drugova, tako da ih sada u Brigadi 
ima oko 50. Nekih značajnijih rezultata prema izvještajima ko-
mesara na uklanjanju nepismenosti nije postignuto. 

IV. Ishrana, odjeća i obuća te zdravlje boraca: 
U prvoj polovini mjeseca ishrana je bila dobra i dobro je 

regulisana. Hrana je pripremana na vrijeme, sledovanja su sti-
zala na vrijeme. U Bosni pi tanje ishrane iskrslo nam je kao vrlo 
ozbiljan problem. Neki bataljoni u prvi mah nisu bili poveli sa 
sobom svoje kuhinje, pa je bilo teško hraniti vojsku redovito, a 
kamoli da im bude dosta. Prilikom dolaska u Bosnu u prvi mah 
nisu naši rukovodioci nikako mogli da regulišu ishranu za tako 
veliki broj boraca na takav način, ali su se kasnije snašli: i u 
zadnje vri jeme ishrana se vrši redovito dva puta dnevno. Hleba 
je vrlo malo a često nikako. Narod ima pšenice, ali budući da 
mlinovi ne rade, nema brašna. 

Odjeća i obuća boraca bila je jedan od najtežih problema 
koji su stajali pred nama. Kada smo sada prelaizili u Bosnu bilo 
je u Brigadi 395 potpuno bosih. Pi tanje je bilo vrlo ozbiljno, jer 



su već nastajali jaki mrazevi. Sada kada smo izdjelili primljenu 
obuću, i nakon borbi u kojima smo ponešto zarobili, nemamo 
potpuno bosih boraca. Stanje obuće momentano zadovoljava, ali 
nakon nekoliko marševa slaba obuća će se opet raspasti. Priličan 
problem za borce je još uvijek veliki broj opanaka, jer sada u 
snijegu, budući da su plitki, odmah se zaspu snijegom. Stanje 
odjeće također se poboljšalo, nema podrpanih ali manjka još 
veliki broj šinjela. Pi tanje veša još ni je riješeno. Politički ko-
mesari četa izvjestili su me da u svakoj četi još prosječno ima 
4 do 5 boraca koji nikako nemaju gaća. Uzrok tome je t a j što 
većina starih boraca nije uopće imala veša. 

U prošlom mjesecu bilo je u Brigadi četiri slučaja pjegavog 
tifusa. Borci su se u mjesecu oparili dva puta, i jednom okupali u 
kupatilu, koje je za naše borce izradila higijenska ekipa naše 
brigade. Primjećen je veliki broj prehlada. 

V. Rad u narodu: 
U toku mjeseca decembra nismo održali ni jednog mitinga. 

VI. O kadrovima: 
Niži komesarski kadrovi su popunjeni. Većinom su sve 

novi na svojim dužnostima. Pogibijom polit, komesara 1. bata-
ljona te bolešću polit, komesara 3. bataljona sada su još upra-
žnjena dva mjesta polit, komesara bataljona. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Polit, komesar, major: 
Bosanac T. Krsto 



BR. 27 

IZVEŠTAJ POLITODELA 26. NOU DIVIZIJE OD 7. JANU-
ARA 1945. CENTRALNOM KOMITETU KPJ O STANJU I 
RADU PARTIJSKE ORGANIZACIJE I SKOJA U DIVIZIJI1 

I Z V E Š T A J 
POLITODJELA XXVI. UDARNE DIVIZIJE 

Dne 7. I. 1945. 

CENTRALNOM KOMITETU K. P. JUGOSLAVIJE 

Pre mesec i pol dana formiran je od strane C. K. Hrvat-
ske (politkomesara G.Š.H.2) po predlogu div. kom. politodjel ove 
divizije. U sastav tog politodjela ušli su: kao rukovodilac drug 
Slavko Božović, dotadašnji rukovodilac politodjela XIX. 
Divizije, kao drugi član drug Deak Ante, dotadašnji komesar 
XI. Brigade iste divizije, i kao treći član drugarica Škarica 
Ksenija, SKOJ-ev rukovodioc XI. Brigade iste divizije. Kroz 
ovaj period u glavnom su obiđene part. organizacije i dobila se 
slika stanja u diviziji, kako Parti je, tako i opšte političkog, kul-
turnog i SKOJ-evskog. Na osnovu svega toga mi dostavljamo 
izvještaj koji neće biti iscrpan, ali će moći poslužiti za dobivanje 
izvjesne jasne slike o s tanju u diviziji. 

Jedan od osnovnih nedostataka part. organizacije koji se u 
poslednjem periodu pokazao, jeste nedovoljno snalaženje part. 
ćelija i biroa u toku operacija — promjenjene situacije. Isti su 
se gubili u drugim zadacima te partijski sastanci ćelija i biroa 
nisu bili redovni. I pored ovog ne može se potpuno osporiti ru -
kovođenje u operacijama i marševima. Odmah poslije završenih 
akcija prišlo se sređivanju part. organizacije. Uočeno je da je 
part. organizacija po broju oslabila, mada je kroz borbe izraslo 
mnogo novih boraca — komunista. 

Uporedo sa ovim još jedan važan nedostatak part. organi-
zacije jeste sektaški stav prema novim, kroz borbe izraslim bor-
cima. Zaista i pored velikog broja članova part. organizacija di-
vizije mogla bi još mnogo da se proširi. Nije rijetka pojava da 
rukovodioc kaže: »Mnogo je meni trebalo dok sam ušao u Par -
t i ju — neće on tako lako.« Pod ovim se kri je bojazan od prima-
nja novih drugova u Part i ju, koja je neopravdana. Još iz mnogih 
primjera se to može videti. (Sekretar četnog aktiva SKOJ-a ni je 
član Part i je . Part . rukovodioc kaže rano je da se primi. Na 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IRP Jugoslavije, 
reg. br. 8, fond CK KPJ. 

! Politički komesar je tada bio Rade Zigić. 



pitanje da li ima u tom SKOJ-evskom aktivu članova Part i je 
koji tu rade, part. rukovodioc kaže da ima, a na pi tanje da li 
su oni svi bolji od njega, on kaže ne, on je bolji od svih). 

Također i SKOJ-evska organizacija ima dosta sektaškog 
stava. Broj SKOJ-evaca je najčešće isti kao i članova Parti je. 
Međutim, SKOJ-evska organizacija u diviziji je toliko čvrsta da 
je u stanju primiti u svoju organizaciju veliki broj omladinaca i 
vaspitavati ih. Ovakav stav se naročito odnosi na omladince do-
šle iz neprijateljskih redova i novomobilisane. 

Može se u okviru divizije govoriti o dosta bezbrižnom sta-
vu prema našoj vlasti i pozadinskim ustanovama. Ovog ima i 
kod mnogih rukovodioca. Ovaj nepravilan stav dobije često i 
oštriji karakter. No, kako se divizija nalazila na Visu,3 živela 
logorskim životom, bez dodira sa vlašću i narodom, to su se ove 
pojave u nekoj mjer i mogle i razumjeti . 

Veliki broj rukovodioca bataljonskih a i četnih, kroz bo-
ravak na Visu stekli su dosta dobro političko obrazovanje. Ali, 
i pored toga dosta mala pažnja je poklonjena teoretskom uzdiza-
n ju novih drugova, naročito onih koji nisu imali takve prilike. 

Ovo bi bile osnovne stvari u okviru divizije, još naglaša-
vamo da part. organizacija rukovodi, oseća se, ne dozvoljava 
uticaj ma koje stranke ili nepri jatel jske grupe. Neprijateljske 
parole uvek naiđu na tvrd otpor i ne uspevaju. Ima nedostataka 
i specifičnosti po brigadama te ćemo ih tako izneti. 

I. Proleterska brigada:4 Karakteristično za part. organiza-
ciju ove brigade je da je borbenost glavni kri teri j za pr imanje u 
Part i ju . Ovde se preteruje, a to izaziva i nepravilno vaspitavanje 
kadra — rukovodioca. Bataljonski biroi rukovode dosta dobro, 
sa manj im izuzecima (I. bataljon), a odnos između biroa i šta-
bova je pravilan. 

Političko vaspitavanje boraca ni je dovoljno plansko u ovoj 
brigadi kao i u ostalima. Ovo naročito važi za period ispunjen 
borbama. Tek se ovo u poslednje vr i jeme popravlja. Stampa ko-
ja se dobiva često ostaje nepročitana, baš zbog nedovoljno siste-
matskog čitanja i rada. Komesari bataljona trebali bi da pruže 
veću pomoć nižim rukovodiocima, koji su mladi, nedovoljno 
iskusni i na dužnostima se teže snalaze. Ovo naglašavamo tim 
pre što ova brigada ima već tradiciju brzog vaspitavanja kadro-
va. U odnosu prema narodu bilo je prestupa od strane boraca, a 
organizacijama malo pomoći od strane rukovodioca. Komesar 
brigade je nov, bivši pomoćnik komesara brigade, vri jedan je i 
dobro se snalazi. Zove se Aračić Nikola. 

3 Vidi dok. br. 14, objašnjenje 3. 
4 Odnosi se na 1. proletersku dalmatinsku brigadu, koja je bila 

u sastavu 26. udarne divizije NOVJ. 



Vojnički rad u ovoj brigadi je dobar. Postoji stalno plansko 
uzdizanje, naime produženje rada sa Visa. Ovo je skoro isto u 
svim brigadama. Borbenost — masovna borbenost, požrtvovanje, 
manevarski duh, karakterišu ovu brigadu. Niži vojnički kadar 
se brzo uzdiže i vaspitava, tako da se nedostatak vojnih rukovo-
dioca nikako ne postavlja. 

Kulturni rad kako u ovoj brigadi, tako i u čitavoj diviziji 
je oživio u poslednje vreme. Mogućnosti su dobre. Bataljoni iz-
daju listove, brigada također svoj; mada još isti nisu dovoljno 
sadržajni, pa ni dovoljno kontrolisani od strane političkih ru -
kovodioca. Brigada daje češće priredbe koje su prilične, da ju 
stvari izvesne književne i umjetničke vrednosti, mada je ovo 
još skromno. Ovaj rad bi trebalo više razvijati u širinu, naime 
da obuhvati i zainteresuje čitavu brigadu, sve borce. Nepisme-
nost se povećala prilivom novih boraca. U kulturnim predava-
njima dovoljno se ne uspjeva, jer su ista često teška, malo i 
apstraktna za nivo boraca. Part . organizacija na ovom sektoru 
treba više da se angažuje, da bi uspjeh bio bolji, naročito preko 
kulturno-prosvjetnih odbora. 

Brigadno rukovodstvo SKOJ-a je mlado i nedovoljno is-
kusno. SKOJ-u mnogo pomaže pomoćnik komesara brigade, 
koji je dugo bio SKOJ-evski rukovodioc, te ima smisla i isku-
stva za ta j rad. Omladina brigade je spremna da dade mnogo, 
a to je najbol je pokazala omladinska brigadna konferencija. 
SKOJ-evska organizacija izgubila je mnogo u posljednjim bor -
bama, te pi tanje proširenja tim pre postaje aktuelnije, a širine 
se ne može plašiti zbog čvrstine sadašnjeg jezgra. 

XI. Brigada: Ova brigada je od početka iskrcavanja bila u 
stalnim pokretima i marševima. U tom periodu došlo je do ne-
snalaženja rukovodioca i rukovodstava, do izvesne stagnacije 
part. organizacije. Gubio se veći broj rukovodioca, njihova me-
sta ostajala su prazna, i osjetilo se slabljenje brigade. Nedovolj-
no slaganje i koordinacija u samom Stabu brigade baš u toku 
operacija uzelo je maha; komandant s jedne strane a ostali u 
Stabu s druge strane. Ovo neslaganje postoji, mada prikriveno 
i još od samog dolaska komandanta u ovaj Štab. Pomoćnik ko-
mesara nije mnogo preduzeo da bi se ovo popravilo. Komesar 
nov, te nije ni uticao, načelnik brigade neslaganje potencirao, 
komandant sirov, nepravilno reagovao. Na kraju stalo se na sta-
novištu da se izvrše izmene u Stabu brigade. Tako je Benko 
Matulić, pomoćnik komesara brigade, pošao na raspoloženje 
Stabu Mornarice. Na njegovo mesto došao je mladi rukovodioc 
Martin Gabričević, bivši komesar bataljona. Stanje u Sta-
bu se popravilo, mada se još ne može dati potpun zaključak. 

Politički rad je bio zastao. Sada se radi na planu i to 
osnovne stvari, jer je veliki broj novomobilisanih došao po bri-



gadama. Komesar brigade je mlad, vrlo vredan i zauzimljiv. On 
daje ton rada. Zove se INIarkić Grga, bivši komesar bataljona. 

Vojnički rad je kao i u ostalim brigadama, samo što je u 
ovoj brigadi većinom pao na načelnika. Komandant je sirov, sa 
nedovoljno vojničkog znanja, mada vrlo borben, uporan i požr-
tvovan u akcijama. Cesto netaktički istupa prema rukovodio-
cima. Zove se Guvo Ivan, kapetan. 

Kulturni rad je isti kao u I. Brigadi. Ovde se još oseća 
izvesno odvajanje kulturnog rada, naime uskoća i prelaženje ka 
profesionalnim grupama za takav rad, a ne težnja ka širini tog 
rada. Doskora ovaj rad je bio prilično slab, i u težnji da se što 
pre popravi, i brigada na vani reprezentuje, izvesno se prešlo 
na uskoću i s tvaranje profesionalnih grupa. Mada uspesi su bili 
dobri i interesovanje se većma pojačava. 

SKOJ-evski rukovodioci u ovoj Brigadi nisu najsrećnije 
izabrati, kao ni sam rukovodioc brigadnog komiteta SKOJ-a. 
Potrebna je mnogo veća pomoć rukovodiocima SKOJ-a u ruko-
vođenju a naročito u njihovom sopstvenom uzdizanju, kao i po-
moć u pronalaženju zadataka za SKOJ-evce i omladinu. 

XII. Brigada: Part. organizacija u ovoj brigadi je mlađa, od 
prethodne dve. Kroz ovaj period borbi ova brigada je imala više 
predaha i mogućnosti za sređivanje, te se to odrazilo i na uspehe 
koje je ista postigla. Brigada je izgubila manj i broj rukovodi-
oca, a u politici kadrova i komesar5 i pomoćnik komesara bri-
gade6 škrtare i teško daju kadar iz brigade. Ovo je sve uslovilo 
da je ova brigada dosta sređena. Sastanci su se održavali redovno 
te se nekih naročitih nedostataka nije pojavljivalo. 

U političkom, vojničkom i kul turnom radu nema bitnih 
razlika. Važno je naglasiti da rukovodioci ove brigade malo pre-
teruju govoreći o svojim uspesima. Ovo se osjetilo kod ostalih 
brigada te se formira izvestan manj i nepravilan antagonizam. 

SKOJ-evska organizacija ove brigade je najjača. Komitet 
je dosta dobar a jaki su i bataljonski komiteti. Pravilno prona-
laze greške i nedostatke, postavljaju zadatke i rešavaju ih. 

III. Prekomorcka brigada: Ovo je najmlađa brigada u divi-
ziji. Njena part. organizacija ima na jman je iskustva i rutine. 
Sastanci su dugi i često sa mnogo formalizma. Brigadni part. 
rukovodilac7 je vrlo vredan, u radu temeljit , mada često prete-
rano teoriše, bolje reći razvlači stvar. Vodi dosta računa o 
rukovodećem kadru i njihovom uzdizanju. Pokatkad se desi da 
part. organizacija toleriše greške pojedinih rukovodioca. U ovoj 
brigadi se ima najviše smisla za kolektivan rad. Biroi se dobro 
snalaze. Dosta velika pažnja se posvećuje teoretskom uzdizanju. 

5 Fabijan Trgo 
• Božidar Drezga 
7 Jože Sema 



Politički rad je intenzivan. Treba naglasiti da je ova bri-
gada sastavljena od Slovenaca, Crnogoraca i Dalmatinaca. Zbog 
ovog ima dosta poteškoće oko jezika a i različitog temperamenta. 
Dešava se pojedinačnih istupa, mada je bratstvo i jedinstvo op-
ćenito postignuto. Ti pojedinačni istupi bar do sada su bili po-
sljedica nepravilnog stava pojedinih rukovodioca. Stab je takođe 
ovo pi tanje vrlo dobro rešio unutar sebe. Rad sa novim drugo-
vima je dobar. Isti se dobro osećaju i pravilno su primljeni. 

Kulturni rad u ovoj brigadi je još najbolji . Rad je sređen. 
Ima dosta drugova koji imaju i smisla (Slovenci). Kulturno-pro-
svetni odbori dobro rade i osamostaljeni su. U tom radu postig-
nuti su dobri uspesi. 

SKOJ-evski rad u ovoj brigadi je dosta dobar. Posvećuje 
se velika pažnja rukovodiocima. Rukovodioc SKOJ-a brigade 
Đuro Vojvodić je dobar i poletan. U Brigadi se SKOJ oseća 
i osjetno rukovodi omladinom. 

Prištabske jedinice: Part . organizacija prištabskih jedinica 
još nije dovoljno učvršćena. Kod nekih je tek u najskori je vreme 
formirana. Velik je broj tih jedinica, mada, iako su sve više puta 
obilažene, nema se dovoljnog i stalnog pregleda. Rukovodioci 
nisu bili svi postavljeni, a neki su dosta slabi. Tako je Inženjer-
ski bataljon imao samo štab bez nižeg rukovodstva. Isto se ruko-
vodstvo dopunilo. U Protukolskoj bateri j i komesar je slab. Part . 
organizacija u Intendanturi ni je dovoljno jaka. Sav teret je na 
komesaru vozarskog bataljona koji je vrlo vredan. Bolnica je 
dosta dobro sređena. U poslednjim akcijama sanitet je dobro 
rukovodio transportom i pr imanjem ranjenika. Kroz sanitet po-
stoje i parti jske jedinice koje u glavnom rukovode. Mišljenja 
smo da bi nekako trebalo formirati rukovodstvo za sve prištab-
ske jedinice. Jeste da rad u tim jedinicima nije isti, ali formi-
ranjem komiteta, sposobnog da rukovodi, dobilo bi se bolji pre-
gled, brže mogle da se sprovedu direktive, lakše da se ukaže 
pomoć. Ovakav komitet u nekim divizijama je dobro uspio. 

Rad politodjela: U početku smo naglasili da je politodjel 
nov a drugi i treći član tek sada dolaze na dužnost članova poli-
todjela. Politodjel je malobrojan. U zajednici sa divizijskim 
komitetom dat je predlog da se politodjel popuni na pet članova. 
Kroz ovaj period radilo se sa dobrim tempom. Obišle su se sve 
prištabske jedinice, neke i više puta, kao i brigade. Težište je 
rada bačeno na partijski i SKOJ-evski rad. To iz razloga što je 
Part i ja i SKOJ u poslednjim akcijama izgubila veliki broj dru-
gova, dalje, što je bilo došlo do izvesnog zastoja u radu ovih 
organizacija. 

U radu politodjela pokazalo se izvesnih nedostataka, na-
ime; ni je bilo dovoljne sređenosti u samom radu i obilaženju; 
radu se prilazilo sa izvesnom dozom bojazni, naročito kod mla-

9 Zbornik, tom IX, kn). 8 J 2 9 



đih drugova, mada se to odmah otklanjalo i rukovodioc politod-
jela mogao je više pomoći mlađim članovima. 

Rad je dao rezultata, naročito direktno pri obilaženju i 
pomoći jedinicama. Drug Deak i drugarica Škarica, iako 
novi kao članovi politodjela, pokazali su volje i energije u radu. 
Isti nisu pohađali nikakav partijski kurs, te bi bilo vrlo korisno 
da im se isti omogući. 

Naš izveštaj sa ovim bi bio završen i molimo po mogućnosti 
pr imjedbe na istog. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

POLITODJEL: 
Slavko R. Božović, ruk.fovodilac) 

Ante M. Deak 
Škarica Slavka Ksenija 

BR. 28 

IZVEŠTAJ RUKOVODIOCA POLITODELA UNSKE OPERA-
TIVNE GRUPE 4. UDARNOG KORPUSA NOVJ OD 8. JANU-
ARA 1945. CENTRALNOM KOMITETU KOMUNISTIČKE 
PARTIJE HRVATSKE O VOJNOM, POLITIČKOM I PARTIJ-

SKOM RADU1 

RUKOVODILAC POLITODJELA U. O. G. 
8 januara 1945 god. 18/1 945* 

CENTRALNOM KOMITETU K.P. HRVATSKE 

Negdje 

Dragi drugovi, 
Politička situacija u jedinicama i na terenu: Politička si-

tuacija u jedinicama Grupe zadovoljavajuća je, naročito sada 
nakon povoljne opšte situacije te nakon uspjeha koje su postigle 
jedinice IV Korpusa, u čijem se sastavu nalaze i jedinice ove 
Grupe. Naši udarci pokazali su borcima ovih jedinica slabost 
neprijatelja, a njihovu snagu i snagu NOV uopšte, što je kod 
nj ih stvorilo još čvršće ubjeđenje da je put kojim su pošli jedini 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) U Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 49 73—76. 

1 Verovatno se odnosi na datum zavođenja dokumenta u Arhivi CK 
KPH. 



pravi put. Ovo se je moglo zapaziti kod boraca većim dijelom, 
a naročito kod onih boraca koji su u jedinicama od prilaska 
Huske3 NOP. Ali, treba napomenuti da u jedinicama ima novo-
mobilisanih kao i onih koji su prebjegli iz neprijateljskih upo-
rišta, kod kojih to shvatanje nije još oformljeno i ti su mahom 
oni koji lako nasjedaju neprijatel jskoj propagandi i uticaju 
pozadine, te otuda kod nj ih nema ni jačeg oduševljenja i zala-
ganja. Oni su mahom nošeni poletom starih boraca. 

Ovi uslovi daju mogućnosti jačem političkom djelovanju, 
ali koje nije zadovoljavajuće, radi čega se stvorena politička si-
tuacija ne iskorištava dovoljno. 

U jedinicama se i sada nađe panikera, koji negativno d je-
lu ju u jedinicama u momentima poteškoća, kao što je sada slučaj 
naročito u I brigadi koja je imala osjetan broj izbačenih iz stroja 
u ovim akcijama (oko 150) a do sada se nalazi na isturenim polo-
žajima bez smjene. U povoljnim situacijama isti se u opštem 
oduševljenju jedinica izgube. 

Stanje u I brigadi u vezi sa situacijom dosta je dobro s 
obzirom na gubitke i izbačene iz stroja, ali je jedinica, nenavi-
kla na sukcesivne napore i s jako oslabljenim kadrom kako 
ostalim tako i partijskim, koji je izbačen iz stroja, malo popusti-
la i trebalo bi joj odmora za sređenje, što ima uslova s obzirom 
na broj naših jedinica. Ako bi se duže izlagala naporima u jedi-
nici bi moglo doći do labavljenja čvrstoće koja se je u lijepoj 
mjer i postigla. 

U drugoj brigadi s tanje se popravlja i jedinica se osjeća 
prilično sređenom. Njen kadar je manje pogođen ovim borbama 
i uslovi za rad su povoljniji bili. 

Situacija u jedinicama prištablja dosta je dobra. Ima izvje-
snih kojima borba kao i uspjesi nisu prisni i koji su za borbu 
vezani uz ličnost koja uzima učešća u borbi (slučaj nekolicine iz 
Podzvizda koji su vezani za komandanta Grupe). Na to je Par -
tiji skrenuta pažnja da se to jedanput skine s dnevnog reda. 

Politička situacija u dopunskom bataljonu ni je zadovolja-
vajuća s obzirom na mogućnosti ubjeđivanja i rada u istom ba-
taljonu. Osim toga se od strane štaba grupe nije posvetilo do-
voljno pažnje tom bataljonu usljed poklanjanja više pažnje 
operativnim jedinicama. Treba dodati i to da ta j bataljon sači-
njava elemenat sklon dezerterstvu kao i oni koji su prebjegli iz 
neprijateljskih uporišta i da je rad u n jemu oteščan. 

Politička situacija na terenu također se je popravila. Na-
rod je došao do ubjeđenja da je pobjeda na strani NOP, uvidjelo 
se iz dosadašnjih uspjeha slabost neprijatelja. Ne može se tvrdi-

s Opširnije o njemu vidi tom V, knj. 19, dok. br. 26, objašnjenje 
5 i knj. 24, dok. br. 100. 
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ti da se ne treba još mnogo raditi, ali je činjenica da se sada 
rad može lakše odvijati. Porast autoriteta narodne vlasti, stav 
naroda po pi tanju onih koji su mu nanosili zlo, odazivanje du-
žnostima koje mu se borbom nameću, ulazak žena u NOP daje 
sliku situacije na Krajini. Ne može se tvrditi da nema još nepri-
jatelja NOB i da oni ne rade na sprečavanju razvoja ustanka na 
Krajini, ali njihovo djelovanje nije više tako opasno i može mu 
se stati na put. Povećanjem slobodne teritorije, moglo se je 
uočiti da i kod ovog naroda vladaju prilične simpatije prema 
borbi i dosta l jubavi za borce. 

Potrebno je napomenuti da muslimanska čaršija, pošto nije 
uspjela dosada starim i otrcanim sredstvima, prihvaća se sada 
novog sredstva da bi si osigurala bilo kakve pozicije na Kra-
jini, a t a j je organizovanje neke »Muslimanske zaštite« u onim 
selima koja stoje iza naše kontrole (bliža okolina Bihaća, Ostroš-
ca i Otoke). U tome nije bilo vidnog uspjeha, koji je još manj i 
sad aktivnošću naših jedinica. 

Vojnička situacija u jedinicama: Vojnička situacija u jedi-
nicama nije zadovoljavajuća. Rad na vojnom obučavanju je 
sveden samo na strojnu obuku i na ono što se konferencijama 
uoči kao nedostatak u borbi i to kad se jedinica nađe na odmoru. 
U jedinicama su borci koji su bili većinom u neprijateljskoj 
vojsci i od njega baštinili njegov način borbe (dnevne borbe ve-
zane s masovnošću jedinice i jurišem koji se odlikuje velikim 
brojem vojnika da bi demoralisao nepri jatel ja. I u slučaju da bi 
pretrpio neuspjeh povlačenje bez reda. I u takvim pozicijama 
jedinica pokaže uspjeh kao što je slučaj na Drežniku i kod Iza-
čića4). U dosadašnjim borbama jedinice su neosporno stekle 
iskustva ali se nj ime nije mnogo koristilo zbog mladosti kadra 
koji se je često mijenjao izbacivanjem ranij ih iz stroja, tako da 
se nije mogao udariti neki jači temelj. 

Borbenost boraca je dobra i kad bi se vodili od iskusnih 
rukovodioca pokazivali bi vidne uspjehe. Ni moral nije slab ali 
nije ni stabilan i usko je vezan s uspjesima, a to je i razumljivo. 
Vojni kadar je nešto bolji bio u I brigadi ali sada je oslabljen 
izbacivanjem iz stroja. Ipak borbenost mu je i sada bolja nego 
kod vojnog rukovodstva II brigade, ali se je i kod ove stanje 
u mnogom popravilo nego ranije. Momentano sada potpuniji je 
kadar u II brigadi i rad se može da odvija bolje. 

Autoritet štabova je dosta dobar, u težim situacijama au-
toritet komandi četa opada, dok autoritet vodnika i desetara je 

* Verovatno se odnosi na borbe jedinica 4. udarnog korpusa NOVJ 
od 13. do 18. decembra 1944. protiv jedinica 7. ustaške divizije i četnika 
popa Dujića. Tom prilikom su oslobođeni Drežnik - Grad, s. Izačić i 
neka druga mesta (vidi V tom, knj. 36, dok. br. 105). 



još uvijek slab i nedovoljan i pored toga što se na tome radi da 
se isti ojača. 

Zadnje borbe izbacile su dobar dio kadra naročito u I bri-
gadi gdje ima štabova bataljona samo sa jednim članom koji je 
nedavno postavljen (sam komesar u štabu bataljona, u II bata-
ljonu). Dok se ostali štabovi bataljona sastoje iz dva člana, jedan 
(i to IV) ima 3 člana štaba. Komande četa većim dijelom nepot-
pune i bez komesara u više četa. Takva je sada slika I brigade. 
Izvjestan odmor za sređivanje bio bi neminovan. 

Brojčanost brigada je uslijed borbi opala. Nešto je dezer-
tiralo, a nešto izbačeno iz stroja (u obje brigade nešto više od 
260). Mobilizacija ide preko komande podruučja i ona je vrlo 
slaba, i gotovo se svodi na pr ikupl janje dezertera, tako brojnost 
jedinica je u opadanju. Mogućnost mobilizacije postoji, ali ona 
je slaba u pogledu dobrovoljnosti (oko 15 u ovom mjesecu dobro-
voljno je prišlo u jedinice i nešto oko toliko došlo je iz uporišta). 
Ovim problemom bi se trebalo pozabaviti. To će se staviti pred 
Part i ju u jedinicama i dosad se je na to ukazivalo, ali inicijativa 
u pogledu mobilizacije je pri komandi područja i ona bi se tre-
bala zainteresovati. 

Organizaciono stanje: Ovdje ću da se osvrnem samo na 
stanje Par t i je i n jeno djelovanje, a prilažem tabelu iz koje se 
može vidjeti brojno stanje Partije.5 

Djelovanje Par t i je u jedinicama u ovom mjesecu dosta se 
je osjećalo ali je moglo biti i jače. Uzrok tomu je čest pokret 
tako da se ni je Part i ja , zbog neiskustva rada u takvoj situaciji, 
mogla snaći a niti se je mlađima mogla pružiti intenzivnija po-
moć. Dalje, dobar dio parti jaca je izbačen iz stroja, i to mahom 
najboljih, što se može vidjeti iz tabele. 

Omasovljenje Par t i je ide dosta sporo, radi toga što je ele-
menat u ovim jedinicama neispitane prošlosti i treba postupati 
oprezno u pogledu uvođenja u Par t i ju . Uglavnom Part i ja se je 
povećavala na račun SKOJ-a, time što su najbolj i skojevci 
uvlačeni u Part i ju. Dalje, nema se ni dovoljnog kri teri ja u po-
gledu izbora drugova koji su dostojni da budu članovi Parti je, 
a koji zbog godina nisu mogli proći kroz SKOJ. Osim toga, ovdje 
treba dodati i neiskustvo u radu. 

Parti jnost članova ni je na dovoljnoj visini i nastoji se iz-
dići. Volja da se uradi i da se postavljeni zadaci izvrše postoji. 
Smisao za odgovornost lijepo je razvijena. Borbenost članova je 
na visini i oni su pokretači i nosioci uspjeha u akcijama. Otuda 
i broj izbačenih parti jaca u akcijama. Od strane Par t i je se je 

5 Ukupno je članova KP u Unskoj operativnoj grupi bilo 205 (od 
toga na licu 167), raspoređenih u 44 ćelije i 6 bataljonskih brigada; kan-
didata je bilo 34 (vidi Arhiv VII, fotokopija, film 49/77, original u IRPH 
u Zagrebu, fond CK KPH). 



postavilo da tu borbenost prenose i na svoju okolinu, tako da 
ne budu samo oni ti koji se ističu, jer time Par t i ja nije postigla 
uspjeh. To se je postiglo u I brigadi i u I i III bataljonu II bri-
gade. 

Parti jski rukovodioci brigada imaju iskustva u radu, dok 
su bataljonski rukovodioci kao i sekretari četnih aktiva6 bez 
mnogo iskustva u radu. To onemogućuje efikasno prenošenje di-
rektiva, i zahtijeva češće ispomaganje, koje je naročito potrebno 
u pokretima i akcijama, a tada je upravo ispomaganje oteščano. 
U takvim momentima djelovanje Par t i je prosto zastane i osjeti 
se vidno na jedinici. To je također uočeno i stavljeno pred Par-
tijsku organizaciju. 

Osjeća se također još jedan nedostatak i to kod rada Par -
tije u prištablju, gdje u ćelijama ima parti jaca iz više vojnih 
jedinica pošto u tim jedinicama nema dovoljno parti jaca da bi 
obrazovali posebnu ćeliju (na pr. parti jci iz čete za vezu, za-
štitnice i tehnike, ili prištabska ćelija u koju ulaze: obaveštajni 
oficir, oficir pri štabu, referent saniteta i njegov zamjenik, te 
referent za vezu i pisar u kancelariji štaba). Rad takvih ćelija 
do sada je bio oteščan, jer su se gubili u sitnicama a nad radom 
nisu imali dovoljno kontrole, niti su zadatci bili konkretni, čak se 
nisu ni postavljali radi toga što prosto nisu znali da se snađu. 
Rezultat toga je bio da su se bacili više na teoretsku izgradnju 
samo da se ne bi reklo da se ne radi i da se vide sastanci. To 
isto vrijedi i za biro koji je formiran od sekretara ćelija prištab-
skih jedinica. Molio bih da mi se odgovori da li je ta j biro or-
ganizaciono pravilan ili bi se mogle obrazovati grupe ćelija sa 
biroom ćelije. 

U ovom mjesecu rad Par t i je svodio se je više na teoretsku 
izgradnju članova, gdje se je prorađivao tekući materijal, di-
rektivni članci, brošure »Učenje o Partij i« i »Put proletarijata 
do Partije«. Na teoretskom radu najviše se je istakla Par t i ja 
prištablja, te ćelija dopunskog bataljona. 

SKOJ: Skojevskom organizacijom obuhvaćeno je 325 bo-
raca. Od toga na licu 277 (ostali u borbama izbačeni iz stroja 
i to 19 mrtvih a ostalo teže i lakše ranjeni). 

U I brigadi: po spisku ima 158 SKOJ-evaca a na licu 135. 
U brigadi ima još 168 omladinaca koji nisu obuhvaćeni SKOJ-
-em. 

U II brigadi: po spisku 167, a na licu 142 SKOJ-evca. U 
brigadi ima još 131 omladinac koji ni je obuhvaćen SKOJ-em. 

U prištablju: 61 SKOJ-evac, 48 omladinaca koji nisu obu-
hvaćeni SKOJ-em. 

9 Verovatno se odnosi na partijske ćelije u četama. 



U dopunskom bataljonu: 10 SKOJ-evaca, 15 neobuhvaćeno 
omladinaca. Tako mali broj je radi toga što u tom bataljonu ima 
vrlo malo omladine. 

Skojevska organizacija u jedinicama Grupe dosta je po-
letna, ali je vrlo mlada i neiskusna u radu. Pomoć Par t i je ni je 
bila dovoljna, što je prilično uticalo na razvoj SKOJ-a. Svi sko-
jevci su izdignuti u vremenu otkako postoje jedinice Grupe, tako 
da su za to vri jeme malo mogli postići, s obzirom da ih je bio 
dobar broj koji su se kroz SKOJ učili čitati i pisati. Radi toga 
je njihova teoretska izobrazba bila otežana. To se i sada savla-
dava. Treba dodati da nedostaje i materijala za teoretsku izo-
brazbu i da se je t a j materi jal sveo na brošuru »Učenje o 
SKOJ-u«, i na nekoliko listova »Omladinca«. Ako se tome doda 
da su rukovodioci SKOJ-a počev od brigadnih pa na dalje u 
ovom vremenu izdignuti drugovi, može se lako shvatiti koliki 
je nivo znanja SKOJ-evaca. Treba dodati da se osjeća velika 
odgovornost i požrtvovanje i da kod nj ih i to nadoknađuje ne-
znanje i omogućuje im da iskoriste bar ono sa kojim raspolažu. 
Skojevci su shvatili da u svemu treba da budu pr imjerom i oni 
se zaista t rude da takvi i budu. I u borbi oni to nastoje da do-
kažu, i u tome uspjevaju, jer to nije skopčano sa znanjem. Tru-
de se da se izobraze i to je osnovno. 

SKOJ u svom djelovanju u mnogom je ispomogao Par t i ju 
i služio kao rezerva Parti j i . Radi toga je u ovom mjesecu i oslab-
ljen, jer je dobar dio SKOJ-evaca postavljen za rukovodioce, 
mjesto drugova izbačenih iz stroja kroz borbe. Pred Par t i ju je 
stavljen zadatak ispomoći još jače SKOJ-u u njegovom radu i 
doprinijeti njegovom izdizanju. 

Najveću aktivnost pokazao je SKOJ prištabskih jedinica. 
Kulturno-prosvjetni rad: On se je sveo u ovom mjesecu na 

minimum, i što se je na tom polju radilo svelo se je na suzbija-
n je nepismenosti. Pored rada na suzbijanju nepismenosti ona je 
ipak prilična i kreće se od 50—60%. Rad na suzbijanju nepisme-
nosti oteščan je iz tehničkih razloga, jer nedostaje papira i olo-
vaka. On se uglavnom nabavlja od novca sakupljenog od samih 
boraca, koji za to rado daju. U suzbijanju nepismenosti najviše 
se ističe SKOJ. 

Po bataljonima i četama postoje kulturno-prosvjetni od-
bori, ali njihova aktivnost je povremena i najaktivnij i su kada 
ima jedinica odmor, u protivnom njihov rad zamre. Postoje 
četne novine i u većem dijelu bataljona bataljonski listovi od 
kojih se ističe bataljonski list III bataljona I brigade i II bata-
ljona II brigade. U nekim bataljonima postoje dobri horovi i 
diletantske grupe, dok u svima postoje ali nisu na visini. U kul-
turnom radu najviše su se istakle prištabske jedinice Grupe. 



Part i ja se nije u ovom mjesecu dovoljno založila na ovom 
polju rada. 

Problemi koji stoje pred Partijom: 
1. Nisko teoretsko znanje partijaca i komandnog i politič-

kog kadra uopšte. 
2. Nedostatak inicijative u radu u pokretu i učestanim 

borbama. 
3. Nedostatak naročito političkog kadra, koji se teško iz-

diže, te se ne mogu popuniti mjesta nastala izbacivanjem po-
litrukovodioca izbačenih iz stroja. 

4. Nedovoljno vojničko znanje vojnih rukovodioca. 
Par t i ja je uočila postavljene probleme i njihovo r ješava-

n je postavila u zadatak. Najteže će se riješiti problem pod tač-
kom tri i četiri i u tome bi nam trebale pomoći jedinice koje 
raspolažu sa kadrom. 

Razno: Politodjel naše Grupe koji je bio popunjen dolas-
kom druga Mile Peškira, sada je ponovo nepotpun, nakon ran ja-
vanja druga Mile u Slatini (drug je ran jen od topovske granate). 
To se osjeća i u radu politodjela, te ukoliko je moguće da se isti 
popuni sa nekim iskusnijim drugom, mi takvog nemamo u 
Grupi. 

Uz drugarski [pozdrav] 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Rukovodioc politodjela U.O.G. 
Adem Hercegovac 



BR. 29 

ZAPISNIK SA SASTANKA DIVIZIJSKOG KOMITETA 20. 
NOU DIVIZIJE 8. UDARNOG KORPUSA NOVJ OD 8. JANU-

ARA 1945. GODINE1 

ZAPISNIK SA SASTANKA DIVIZIJSKOG KOMITETA 
XX. DIVIZIJE VIII. KORPUSA 

održanog 8. I. 1945. 

Sastanak je održan sa slijedećim dnevnim redom: 
1. Organizaciono s tanje 

a) Par t i je 
b) Kandidata 
c) S.K.O.J.-a 

2. Vojno-političko s tanje i rad 
3. Dickusija o posljednjoj akciji 
4. Razno 

1. ORGANIZACIONO STANJE: 

VIII. Brigada: 
Part i jska organizacija broji po spisku 153 člana, od toga u 

rashodu 42, dakle na licu 111 članova K.P., kandidata 43 po 
spisku, od kojih 10 u rashodu, SKOJ-evaca 230 po spisku, od 
toga 37 u rashodu. Part i jska organizacija broji 22 ćelije (peti 
talijanski bataljon ima samo jednu ćeliju). 

Od zadnjeg sastanka Divizijskog komiteta poginulo je 9 
članova, ranjeno 12, novoprimljenih članova 13. Kroz ovo vri-
jeme nije bilo kažnjavanja, pa prema tome nije bilo ni isklju-
čenih. Jednom drugu je skinuta kazna. 

Part i jska organizacija je prilično mlada i na vrlo niskom 
teoretskom nivou, ali pored toga dosta dobro uočava i riješava 
probleme, što je dobrim dijelom zasluga sekretara bataljonskih 
biroa, koji su iskusniji u radu. Međutim pojedini sekretari ćelija 
pokazali su se u izvjesnoj mjer i kukavice. Također česta je po-
java i familijarnost, što je u pojedinim ćelijama prouzrokovalo 
pomanjkanje parti jske discipline, kritike i samokritike. 

Part i jska organizacija živi parti jskim životom, naime rad-
ni sastanci održavaju se redovito, t j . svakih 7 dana, izuzev poje-
dinačnih slučajeva kod štabskih ćelija. Također su se održavali 
izvanredni sastanci kad god se je ukazala potreba, naročito za 
vrijeme akcija. Nedostatak parti jske organizacije jest taj, što se 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII. reg. br. 
1—1/10, k. 1029 II. 



nije prišlo dovoljnom upoznavanju- ljudi. Kao posljedica toga 
bilo je sektašenja u odnosu na pr imanje novih članova, naročito 
iz SKOJ-a. Tome se uzimao previše strog kriterij . 

Teoretski rad nije zadovoljio. Jedan od uzroka tome bile 
su prilike i uslovi pod kojima se je živjelo, a pored toga rukovo-
dioci i članovi Par t i je nijesu iskorištavali ni one mogućnosti 
koje su postajale, premda je parti jska organizacija uvidjela da 
je pi tanje teoretskog uzdizanja jedan od najosnovnijih porblema. 

Kandidata, u odnosu na brojno s tanje brigade, kao i par-
tijske organizacije, jest vrlo mali broj. Uzrok tome jest taj , što 
je ljudstvo većinom novo došlo i to iz neprijateljskih redova, 
koje nije još dovoljno provjereno. Sa kandidatima se radilo, ali 
ne u dovoljnoj mjeri. Pozivani su na teoretske parti jske sastanke 
i postavljali su im konkretni zadatci. 

SKOJ ima dobre rukovodioce i organizaciono je dobro 
učvršćen. Teoretski se izdiže i radi putem konferencija i poje-
dinačnog rada sa neobuhvaćenom omladinom. Čvrstina, zala-
ganje SKOJ-a najbolje se ispoljava u pomoći koju on pruža 
Parti j i u njenom radu kao i u borbama gdje služi kao primjer. 
U SKOJ-u je angažovano na rad 25 članova Part i je . 

IX. Brigada: 
Brojno stanje Partiske organizacije je slijedeće: 169 čla-

nova po spisku, od toga 46 u rashodu, na licu dakle 123 člana 
K.P., kandidata po spisku 23, od toga 3 u rashodu, SKOJ-evaca 
126 po spisku, od toga 35 u rashodu. 

U ovom razdoblju poginulo je 6, ranjeno 10, novoprimlje-
nih 22 čl. K.P. 

Čvrstina organizacije je dosta slaba, što se ispoljilo naro-
čito u posljednjim akcijama, gdje su parti jski rukovodioci po-
pustili u radu i zalaganju. Mnogi parti jci su klonuli pred po-
teškoćama, što je dokaz prilično niske partijnosti. Po pitanju 
ovih slabosti Part i jska organizacija nije bila dovoljno budna i 
oprezna. Nijesu se poduzimale na vr i jeme dovoljno energične 
mjere da bi se kaznilo takove članove Par t i je i na ta j način do-
prinjelo jačanju i učvršćenju Part i jske organizacije. Radni sa-
stanci održavani su redovito, a bilo je i izvanrednih. Ovdje se 
nešto više radilo na omasovljivanju organizacije, ali još uvijek 
ima sektaštva. Ostali problemi i nedostatci kao na pr. famili jar-
nost, nedovoljna kritika i samokritika, slab teoretski rad uglav-
nom isti su kao i kod VIII brigade. Po pi tanju rada s kandida-
tima nema nikakve razlike od onoga u VIII brigadi, jedino što se 
je ovdje više sektašilo po pi tanju kandidovanja novih drugova. 

SKOJ se ovdje također osjeća po svom radu i zalaganju u 
r i ješavanju svih problema u jedinici, što pokazuje da su ruko-



vodstva dosta dobra, a i čitava organizacija prilično čvrsta. Rad-
ni i teoretski sastanci održavaju se redovito. SKOJ se prilično 
izdiže. Također se radi i sa neobuhvaćenom omladinom. Odnos 
između SKOJ-a i Parti je, kao i međusobno ispomaganje bilo je 
pravilno i u prilično dovoljnoj mjeri . 

X. Brigada 

Brojno s tanje Part i jske organizacije jest slijedeće: 203 čla-
na po spisku, od toga u rashodu 71, dakle svega 132 člana K.P. 
na licu. Kandidata po spisku 32, od toga 10 u rashodu, Skoje-
vaca 124, od toga 32 u rashodu. 

Za ovo vr i jeme je poginulo 19 članova, ranjeno 52, novo-
primljenih 34 člana K.P. 

Kažnjena su 2 člana K.P. sa ukorom, a 2 sa opomenom, i 
to uglavnom zbog slabog držanja u posljednjim akcijama. 

Rad i čvrstina parti jske organizacije po bataljonima nije 
jednaka. U I. bataljonu i II. parti jska organizacija je u posljed-
njim akcijama prilično podbacila. Bilo je kod nekih članova 
težnji da se izvuku iz borbe, tako da su neki rukovodioci na-
puštali svoje jedinice. To su posljedice familijarnosti i nedo-
voljne energičnosti sa strane rukovodioca, koja se je razvila. 
Uzroka tome ima više, a jedan od tih jest i gubitak partijskih 
rukovodioca za koje nije bilo dobre a negdje čak nikakove za-
mjene. U tim bataljonima partijska organizaciqa sporo je uo-
čavala i riješavala probleme. K tome nije bilo ni dovoljno ener-
gičnosti. U ostalim jedinicama stanje je mnogo bolje i zadovo-
ljavajuće, a naročito u IV. bataljonu, gdje je organizacija do-
voljno čvrsta i dobro se snalazi u r ješavanju svih problema. Rad-
ni sastanci održavali su se redovito, osim u nekim štabskim 
ćelijama. K tome je bilo i izvanrednih sastanaka po raznim 
pitanjima i problemima. 

Teoretski rad po načinu i metodi rada dobro je postavljen 
i u tome se je učinilo korak naprijed, ali se rukovodioci i čla-
novi K.P. nisu dovoljno snašli u iskorištavanju vrèmena za ta j 
rad. te prema tome rad ipak nije bio zadovoljavajući. 

Rad s kandidatima postavljen je pravilno. Pozivani su na 
teoretske sastanke i postavljaju im se konkretni zadatci. Rad 
nije zadovoljavajući, jer u n jemu ne učestvuju svi partijci, nego 
se većinom svodi na parti jske rukovodioce. 

SKOJ-evska organizacija je prilično čvrsta. Njeno djelo-
vanje se osjeća i u radu i u borbi. Po pitanju omasovljenja 
SKOJ-a dosta se je sektašilo. Pomoć Part i je SKOJ-u nije bila 
dovoljna, pošto mnogi članovi Par t i je uopće ne poznaju struk-
turu SKOJ-evske organizacije. 



Jedinice pri štabu divizije: 
Brojno stanje Part i jske organizacije jest slijedeće: 110 čla-

nova K.P. po spisku, od toga 5 u rashodu, kandidata 10 po spisku, 
SKOJ-evaca 94 po spisku, od toga 8 u rashodu. 

Organizaciono stanje jedinica nije sređeno, pošto su te je-
dinice u formiranju i reorganizovanju. Čvrstina i rad Part . or-
ganizacije ni je zadovoljavajući, pošto su i sami rukovodioci kva-
litativno slabi (dosta slabiji nego u brigadama). K tome part i j -
nost kod članova nije na dovoljnoj visini. Radni sastanci odr-
žavali su se redovito, osim u pojedinim jedinicama (vozarski 
bataljon). Teoretski se je nešto radilo ali ne dovoljno. 

Rad sa kandidatima je uglavnom isti kao i u brigadama. 
SKOJ je dosta dobar i čvrst. Njegovo djelovanje i rad 

osjeća se i vidi na svim sektorima rada. 

Diskusija: 
Obzirom na nizak teoretski nivo part i jske organizacije kao 

cjeline, pred nas se postavlja kao prvi i najveći zadatak izdi-
zanje teoretskog nivoa partijskog članstva i stalna pomoć par-
tijskih rukovodstava ostalom članstvu u savlađivanju teorije. 

U brigadama, a naročito u IX. očituje se nestabilnost ko-
munista i popustljivost, što je posljedica nedovoljne partijnosti. 

Sektaštvo još ni je u potpunosti razbijeno, naročito u X. 
brigadi po SKOJ-u. Broj organizovanih drugova malen je u 
odnosu prema broju omladine. Kao uopće broj organizovanih 
(članova K.P., SKOJ-a, kandidata) malen je u odnosu prema 
brojnom stanju jedinica. 

Još jedna od osnovnih slabosti naše organizacije jest po-
pustljivost, nedovoljna energičnost, familijarnost. K tome sporo 
reagiranje na stvari i sporo r i ješavanje problema. 

2 VOJNO-POLITICKO STANJE I RAD: 

VIII. Brigada: 
Slabost većine rukovodioca jest to što ne poznaju vještinu 

ratovanja sa jedinicama, a to se ispoljàva naročito u defanziv-
nim borbama, po pitanju organizovanja položaja i obrane istih. 
Kod pojedinaca se ispoljava nedovoljna energičnost u odnosu 
prema nižim rukovodiocima i borcima. Kao posljedica toga jest 
pojava nediscipline. Borci nisu dovoljno upoznati sa djelovanjem 
oružja s kojim ne znaju ni rukovati. Borbeni moral kod boraca 
nije loš, što se najbolje ispoljilo u posljednjim borbama. Znatno 
se je osjetio veliki gubitak komandnog kadra, koji je nadomješ-
ten sa novim, mladim, nedovoljno iskusnim rukovodiocima. Na-
stoji se putem kurseva u brigadama i Diviziji kao i putem stal-



nog rada sa rukovodiocima po svim jedinicama osposobiti te 
mlade rukovodioce. 

Političko s tanje u brigadi ne zadovoljava. Veliki broj no-
vih boraca, koji su došli iz neprijateljskih redova sa raznim 
političkim shvatanjima i mišljenjem, objašnjava to da borci u 
većini danas ne znaju ni na j osnovni je stvari. K tome politički 
kadar je mlad i ne snalazi se dovoljno u radu pošto su većinom 
novopostavljeni drugovi. Kao najvažnij i problem jest izdizanje 
političkog kadra, što se nastoji riješiti putem kratkih političkih 
kurseva pri brigadi. Kao najosnovniji problem kod boraca jest 
upoznati ih sa najosnovnijim političkim pitanjima. Zatim pitanje 
dezerterstva, kao i pi tanje bratstva i jedinstva jesu ozbiljni 
problemi. 

Kulturno-prosvjetni rad osjeća se nešto bolje nego ranije. 
Listovi kako brigadni tako i bataljonski izlaze redovito. Radi 
se na suzbijanju nepismenosti, što pretstavlja prilično veliki 
problem jer ima veliki broj nepismenih. 

IX. Brigada: 
Vojno stanje je slično, skoro isto kao i u VIII. brigadi. 

Borci nisu majstori svoga oružja, k tome nisu upoznati sa na j -
osnovnijim stvarima i pi tanjima ratne vješine. Problemi kod 
rukovodioca su isti kao i kod VIII. brigade, samo se ovdje osjeća 
u većoj mjer i nestalnost i pomankanje energičnosti, što ima 
iste posljedice, t j . nedovoljna disciplina i slabljenje autoriteta 
rukovodioca. Borbeni moral ni je na potrebnoj visini, a to ovisi 
o tome kako se sa borcima rukovodi. 

Političko stanje je uglavnom isto kao i kod VIII. brigade. 
Problemi su jednaki, t j . političko prevaspitanje boraca i upozna-
vanje sa najosnovnijim stvarima. K tome je i dezerterstvo još 
veći problem. Ovdje se pojavl juje i pi tanje lošeg c inosa između 
starih i novih boraca. Stari borci podcijenjuju nove i zapostav-
l ja ju ih. Svi problemi r i ješavaju se uglavnom istim putem, tj . 
putem vojničkih i političkih kurseva i putem svestrane praktičke 
pomoći nižim rukovodiocima u svagdašnjem radu. 

Kulturno-prosvijetni rad je uglavnom jednak kao i u VIII. 
brigadi. Problemi su isti i r ješavaju se na isti način. 

X. Brigada: 
Stanje u ovoj brigadi ne razlikuje se skoro ni po čemu od 

stanja u ostalim brigadama. Problemi su uglavnom isti, a i uz-
roci tih problema ne razlikuju se. Način i rad koji se sprovodi 
za r ješavanje svih kako vojničkih tako i političkih problema 
uglavnom je isti kao kod VIII. i IX. brigade. 



U kulturno-prosvjetnom radu nepismenost se postavlja 
kao ozbiljniji problem, a inače rad na ovom sektoru je isti kao 
i kod ostalih brigada. 

Jedinice pri štabu divizije: 
U vojničkom i političkom stanju ove jedinice ne razlikuju 

se od brigada, jedino što se ovdje ne pojavl juje problem dezer-
terstva. 

Diskusija: 
Kroz diskuciju konstatovano je da je najosnovniji problem 

izdizanje nižeg vojno-političkog kadra na koji treba da pada te-
žište rada i da tom problemu treba posvetiti naročitu pažnju. 
Treba osposobiti niži kadar da bi se mogao snalaziti u radu i u 
borbi. 

Konstatovano je također da problem dezerterstva nije više 
problem svih boraca, nego uglavnom onih koji su došli za vri-
jeme posljednjih borbi u Lici (borci sa vrličkog i drniškog ko-
tara). Pored političkog rada i kontrole u jedinicama, treba an-
gažovati pozadinske organizacije da preduzmu energičnije mjere 
u pr ikupl janju dezertera. 

3. DISKUSIJA O POSLJEDNJOJ AKCIJI:5 

Kroz diskusiju su se uočili kao najosnovniji slijedeći ne-
dostatci: udal javanje nekih štabova i komandi četa od boraca 
za vri jeme borbe, nedovoljna kontrola. Zatim nedovoljna ener-
gičnost i upornost od izvjesnih rukovodioca. Sve ovo prouzro-
kovalo je veći broj nepotrebnih gubitaka. Također se je zapazilo 
da pr ipremanje jedinica za borbu nije bilo dovoljno kako sa 
vojničke tako ni sa političke strane, što je također imalo vrlo 
negativnih posljedica. 

SEKRETAR DIVIZIJSKOG KOMITETA: 
Đorde Bonačić 

1 Odnosi se na borbe jedinica 20. udarne divizije protiv nemačkih 
snaga u Lici, na sektoru Srba, Suvaje, Brotnja, Doljana i Dobrog Sela, 
u drugoj polovini decembra 1944. i u početku januara 1945 (vidi tom V, 
knj. 36, dok. br. 35, 56, 76; Arhiv VII, brg. br. 12—2, k. 523 i reg. br. 
3—1, k. 119/8). 



b r . 30 

PISMO POLITIČKOG KOMESARA 3. KORPUSA NOVJ OD 
9. JANUARA 1945. POLITIČKIM KOMESARIMA POTCINJE-
NIH JEDINICA U NOVIM VOJNO-POLITICKIM ZADACIMA 

I VASPITANJU BORACA1 

POLITIČKI KOMESAR 
III KORPUSA NOV JUGOSLAVIJE 

9. I. 1945. g. 

POLITIČKOM KOMESARU 

Dragi drugovi, 

Povoljan razvoj političke situacije u zemlji i u međunarod-
nom svijetu nužno traži da svi politički rukovodioci živo prate 
razvoj tih događaja, kako bi mogli u potpunosti prenositi svoj 
stav na sve borce i rukovodioce. Taj razvoj nužno je postavio 
pred nas i nove zadatke koji su nama danas neophodno potrebni 
i koje moramo sprovesti u život da bismo mogli do kraja pro-
dužiti i ojačati temelje naše borbe. 

1. U pogledu vojničkog vaspitanja, u smislu proširivanja 
stručnog znanja (upoznavanja artiljerije, inžinjerije, veze itd.) 
mi još imamo velikih nedostataka. Ti nedostatci uslovljeni su 
načinom dosadašnjeg našeg ratovanja, a s druge strane neshva-
tanjem tako ozbiljnog pitanja kao što je stručno osposobljavanje 
vojničkih rukovodioca. 

Susret sa Crvenom armijom i tromjesečno iskustvo rato-
vanja sa njom jasno nam govori koliko trebamo truda i rada da 
bismo mogli u potpunosti savladati naše nedostatke. Zato je 
nužno potrebno da se kroz štabove unese duh nove preorijenta-
cije našeg ratovanja u smislu vođenja složenijih i frontalnih 
borbi. Sve naše jedinice uskoro će se naći pred takvim zadat-
cima. Potrebno je još odmah da se politički rukovodioci za-
lože na tom pitanju i provuku ne samo propagandistički, nego i 
organizaciono pitanje proširivanja i savlađivanja stručne vojnič-
ke spreme. U tom smislu mogu se već preduzeti mjere kao što je 
pripremanje stručnih vojničkih referata od strane vojničkih ru-
kovodioca koji će se na zajedničkim sastancima prorađivati. Isto 
tako sve nove direktive o vojničkoj organizaciji, a naročito one 
koje se odnose na divizije i brigade u potpunosti sprovoditi. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
2/1—6, k. 409. 



2. Pi tanje novog l judstva i rad sa novim borcima postalo 
je takođe ozbiljan problem na kome treba mobilisati čitavo ru-
kovodstvo da bismo mogli u potpunosti izvršiti ta j zadatak. Po-
red vaspitnog rada sa novim borcima koji se mora temeljiti sa 
proradom materijala od početka naše Narodno-oslobodilačke 
borbe i njenih tekovina kroz borbu do današnjeg stanja, moraju 
se preduzeti i izvjesne organizacione mjere da bi se ta j rad sa-
vladao (izrada plana, posebno časovi s novim borcima, dopunski 
bataljoni itd.). 

3. Da bismo u potpunosti mogli da savladamo pi tanje no-
vih boraca potrebno je naročito voditi računa o disciplini. Tu ne 
samo da se mora vaspitno djelovati, nego treba nastojati da 
strojna disciplina naraste do maksimuma. To je potrebno tražiti 
ne samo od novih, nego i od svih starih boraca. Potrebno je na 
svim konferencijama upoznati borce sa disciplinskim propisima 
koje je izdao Vrhovni štab.2 Sve kazne koje su predviđene u dis-
ciplinskim pravilima treba objasniti. Ako se radi o težim disci-
plinskim prestupima, kao i manj im prestupima, kazne treba pri-
menjivati (to naročito važi za operativne jedinice). Nastojati da 
se kazne pr imenju ju onda kada mogu biti i korisne. U tom po-
gledu se ne treba pret jerat i . 

4. Dopisništvo u jedinicama treba razviti što više. Dosa-
dašnji rad na tom pi tanju ne samo da nije zadovoljavajući, 
nego se politički rukovodioci prema tom pi tanju odnose aljkavo 
i nesavjesno. Ni jedan slučaj hrabrosti i junaštva pojedine jedi-
nice ili borca starog ili novog ne bi trebao da ostane, a da se o 
njemu ne piše. To je jedan od najbolj ih načina kako ćemo podići 
masovni heroizam u našim jedinicama. Takve dopise traži i naša 
centralna štampa i o tome treba povesti ozbiljno računa. 

5. Priliv novog ljudstva, proširivanje naše borbe zahva-
tom i mobilizacijom novih snaga u našu armiju postavio je pred 
naše rukovodstvo, naročito pred političko rukovodstvo, i nove 
zadatke. Domaća reakcija u zemlji ni je više u s tanju da nam se 
suprotstavi s oružjem u ruci i zato pribegavaju novim formama i 
metodama borbe protiv naše armije i naših naroda. U tu svrhu 
oni ne prezaju od ubacivanja špijuna i agenata u našu vojsku 
koji na razne načine mogu da ometu izvršenje postavljenih nam 
zadataka. Budnost prema neprijateljskim agentima i špijunima 
u našoj vojsci utoliko treba da bude veća, ukoliko je priliv no-
vih boraca veći u našim jedinicama. Najpoznati je novije metode 
rada nepri jatel ja u našoj vojsci jesu: ubacivanje špijuna oko i u 
štabovima, razne sabotaže na teškim oruđima i mitraljezima, 

! Verovatno se odnosi na naredbu Vrhovnog štaba NOV i POJ od 
24. maja 1944. o disciplinskoj odgovornosti vojnih lica u NOVJ (vidi Ar-
hiv VII. reg. br. 1—1/5, k. 797). 



pisanje parola protiv našega fronta, s tvaranje nezadovoljstava 
itd. Baš radi toga potrebno je sprovesti budnost u svim štabovi-
ma i jedinicama i mobilisati čitavu našu organizaciju na tom 
pitanju. Tu treba naročito da se pomogne rad OZN-e i da se po-
pulariše među borcima i narodom, a da za neprijatel ja postane 
strah. 

Da bismo mogli u potpunosti pojačati budnost u našim je-
dinicama, neophodno je potrebno sprovesti u svim našim jedini-
cama cenzuru privatne pošte. Organizaciju cenzure sprovesti na 
ta j način što će sva privatna pošta koja dolazi ili odlazi iz je-
dinice biti pregledana. Pregled pošte treba da vrše pomoćnici 
političkih komesara od bataljona pa na više. Pregledanu pri-
vatnu poštu koja se može pustiti treba dostavljati nadležnom 
štabu sa tačnom oznakom broja pisama i o tome da li je pregle-
dana ili ne. Pisma koja su od interesa za OZN-u treba predavati 
OZN-i, dok druga pregledana pisma mogu poslužiti kao odraz 
stanja jedinice ih pojedinaca. Prepisku boraca sa svojim rodi-
teljima i poznanicima treba dozvoliti, a naročito onim borcima 
koji su sada došli iz Srbije i to im treba u potpunosti omogućiti. 
Isto tako povesti kontrolu o doturanju pisama preko privatnih 
lica. Cenzuru vršiti samo od štaba bataljona pa na više, jer bi 
se niži rukovodioci zapleli na tom pitanju. 

Ovo pismo proraditi sa svim političkim rukovodiocima za-
ključno sa bataljonskim rukovodiocima. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politički komesar, 
M. P. pukovnik, 

Blažo Đuričić 

I 

10 Zbornik, tom IX, knj. 8 145 
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CETRNAESTODNEVNI IZVEŠTAJ ŠTABA 7. SLOVENAČKE 
BRIGADE »FRANCE PREŠEREN« OD 9. JANUARA 1945. PO-
LITIČKOM KOMESARU 31. NOU DIVIZIJE O KULTURNO-

-PROSVETNOM RADU U BRIGADI* 

Š T A B 
VII SNOUB »FRANCE PRESEREN« 

Na položaju, 9. jan. 1945. 
Broj : 4/45 

Predmet: 14-dnevni izveštaj o kulturno-prosvetnom radu od 
23. 12. 44. do 7. 1. 45. 

ŠTABU XXXI DIVIZIJE IX KORPUSA NOV I POJ 
Političkom komesaru 

U vremenu od 23. decembra 1944. do 7. januara 1945. je u 
našoj brigadi na kulturno-prosvetnom polju učinjeno sledeće: 

1. Kulturne večeri: Prvu kulturnu večer priredio je II ba-
taljon 5. jan. 1945. u 19 časova u čast godišnjice formiranja IX 
korpusa NOV i POJ.2 O formiranju i radu IX korpusa govorio 
je drug Simon,' koji je izneo i ocrtao sve veće akcije pojedinih 
jedinica ovog korpusa. Zatim je drug pročitao dva odlomka iz 
knjige »Leto borb ob Soči«,4 i to »General-major Ambrožič 
Lado — organizator IX korpusa« i »Crni vrh ni več bei«. Za-
tim su drugovi otpevali nekoliko narodnih pesama i diskutovali 
međusobno. Svirala je i harmonika i večer se zaključila u 22 
časa. Naš III bataljon priredio je dve kul turne večeri i to prvu 
23. dee. 1944, takođe u čast godišnjice formiranja IX korpusa, 
sa sledećim programom: 1. govor — kako se ovaj korpus for-
mirao, njegove poteškoće i napredak, 2. dve tačke pevanja, 3. 
radio-vesti, 4. pesme i kratke zabavne dosetke, i malo plesa. 
Kulturna večer je održana u Srednjem Brdu. Zaključena je u 
20 časova. Kulturnoj večeri prisustvovalo je i nešto civilnog 
stanovništva. Druga kul turna večer održana je 2. jan. 1945. kod 
Martinšeka iznad Fužine, uz učešće omladinki, sa sledećim pro-
gramom: 1. govor o političkoj situaciji i problemima na terenu, 

1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu IZDG 
u Ljubljani, f. 276/VI, a snimak u Arhivu VII, film 191/201—203. 

1 Deveti korpus NOVJ formiran je u decembru 1943 (vidi tom VI, . 
knj. 9, dok. br. 98 i 103). 

' Verovatno Alojz Krelj Simon. 
4 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 46, pod br. 571. 



2. nekoliko pesama, 3. »Operacija« ( šaljive igre),5 4. zabava sa 
plesom. 

2. Mitinzi: I bataljon je priredio 2 mitinga i učestvovao na 
tri mitinga. Prvi miting ovog bataljona održan je 26. decembra 
1944. u selu Voljaka, u 19,30 časova, uz prisustvo oko 30 civila. 
Program je bio sledeći: Podizanje zastave; govor o spoljnoj po-
litici, o unutrašnjoj političkoj situaciji i amnestiji; recitacija 
»Slovenskemu narodu«; pevanje: pevački hor je otpevao »Hej 
brigade« i »Prišla bo pomlad«; skeč »Deseti brat — Krjavelj«;8 

pevanje: hor peva »Vsi mostovi« i »Tri ljubice«; recitacija »Šva-
bobranci« i »Skesani bombranec«; skeč »Brusači«7 i spuštanje 
zastave a zatim slobodna zabava do 24 časa. Civilno stanovništvo 
je bilo zadovoljno mitingom. Drugi miting je održan 30. 12. 1944. 
u selu Leskovica, u 20 časova. Prisutno je bilo oko 25 civila. 
Program je bio sledeći: podizanje zastave; govor: aktivnost NOV 
i saveznika u 1944. godini; recitacija »Jesenska«; pevački hor 
je otpevao »Dekle na vrtu« i »Bom šel v gmajnico«; recitacija 
»Materi«; komad »Partizanski božič 1941. godine«;8 recitacija 
»Zrtvam«; pevački hor je otpevao »Na juriš« i »Primorski parti-
zan«; skeč »Deseti brat — Krjavelj«; recitacija »Eno samo pe-
sem«; zatim spuštanje zastave i slobodna zabava do 23 časa. 
Narod je bio mitingom jako zadovoljan. 4. 1. 1945. učestvovali 
smo na mitingu II bataljona u Hotavljama sa sledećim tačkama: 
govor — aktivnost NOV i raspad kod belogardista; recitacija 
»Drejčnik Andrej govori« i skeč »Na razpotju«.9 I na ovom mi-
tingu narod je pokazivao interesovanje za predstavu. II bata-
ljon je priredio dva mitinga, i to prvi 31. 12. 1944. u Voljaki, 
uz učešće SKOJ-evki. Program: pozdrav zastavi; pevačka tačka 
»Na juriš« i »Krasni flot«; skeč »Bedak«,10 živa slika iz života 
partizana na prelasku iz 1941. u novu 1942. godinu, sa govorom 
druga Zana,11 i pozdrav zastavi. Govorio jg drug politički ko-
mesar bataljona12 i takođe izneo pregled vojne situacije na svim 
frontovima, aktivnost naših jedinica od njihovog formiranja pa 
do današnjeg razvoja NOV; o odluci o amnestiji;13 o pomići ci-

5 Nije pronađena. 
6 Odlomak iz romana Josipa Jurčiča »Deseti brat«. 
7, 8 i • Nisu pronađeni. 
10 Od Vladimira Suhadoljskog (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 

92, pod br. 1170). 
11 Redakcija nije mogla saznati tačno ime. 
18 Verovatno Anton Selišnik. 
15 Odnosi se na odluku Predsedništva AVNOJ-a od 21. novembra 

1944. o amnestiji osoba koje su sarađivale u četničkim jedinicama Dra-
že Mihailovića i u jedinicama hrvatskih i slovenačkih domobranaca. 
Objavljena je u partizanskoj štampi (vidi časopis »Ljudska pravica«, god. 
V. br. 28 od 26. novembra 1944). Štampano kao letak nalazi se u Arhivu 
IZDG u Ljbljani, NO tisk, f. D/XVI, a umnožena na ciklostilu, nalazi st 
u Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 152/1—6. 

10« 14 7 



vilnog stanovništva svim sredstvima i o mobilizaciji na svim 
područjima. Na mitingu je bilo prisutno 50 civila i drugovi iz 
I bataljona. Uspeh mitinga bio je odličan. Drugi miting je odr-
žan 4. jan. 1945. u Hotavljama u 20 časova, uz učešće I bataljona. 
II bataljon je nastupao sa sledećim tačkama: pozdrav zastavi; 
pevačke tačke »Na juriš« i »An na al nebor«;14 skeč »Bedak«, pe-
vačke tačke »Hej brigade« i »Ob tabornem ognju« i pozdrav za-
stavi. Prisutnih civila je bilo oko 30. Miting je dobro ispao i 
raspoloženje je bilo odlično. III bataljon je takođe priredio dva 
mitinga, i to: jedan u Sovodenju 1. 1. 1945. u 19 časova, sa slede-
ćim programom: podizanje zastave; govor — spoljnopolitički 
pregled i podstrek za 1945. godinu, pevački hor »Na juriš«; ša-
ljivi prizor »Švabski obisk«;15 pesma »U tihoj noči«, peva drug 
Boris16 recitacija »Mulovodec«; pevački hor peva »Sinoč pa dav«; 
skeč »Bedak«; recitacija »Domovini«; »Hej Sloveni« — pevački 
hor i pozdrav zastavi. Zatim je usledila slobodna zabava sa ple-
som do 1 sat. Mitingu je prisustvovalo oko 45 civila. Uspeo je 
jako dobro i raspoloženje je bilo odlično. Drugi miting je održan 
6. jan. 1945, takođe u selu Sovodenju, u 20 časova, sa sledećim 
programom: podizanje zastave — pionirske; govor o opštoj situ-
aciji i zahvala za predaju zastave; pevački hor je otpevao »Snoč 
pa dav je slanca padla«: usledio je komad u dva čina »Dekle s 
severa«;17 recitacija »Nova zarja«; skeč pionira »Cefizelj in po-
licaj«;18 hor sa pevačkom tačkom; skeč »Domobranec«,19 koji je 
pripremila omladina; »Hej Slovani« — pevački hor i pozdrav 
zastavi; slobodna zabava sa plesom do 1 sat. Mitingu je prisus-
tvovalo oko 50 civila. Uspeh mitinga bio je dobar, raspoloženje 
odlično. Stapska četa i prateći vod naše brigade nisu za to vreme 
priredili nijedan miting. 

3. Džepne i zidne novine: I bataljon izdao je džepne novi-
ne u 4. primerka. Drugovi su oduševljeni i savesno sakupljaju 
članke za novi broj kad god im vreme to dopušta. Isti bataljon 
izdao je troje zidne novine. II bataljon je takođe izdao džepne 
novine broj 1, godina 2. Među borcima vlada interesovanje za 
novine. U III bataljonu još nema pravog interesovanja za novi-
ne, napisali su svega četiri članka, a novine nisu izdali. U štap-
skoj četi primećuje se naročito dobar rad kod zidnih novina. 
Štapska četa ima svoje zidne novine, prateći vod svoje a odseci 

14 Verovatno treba: »Al me al me boš«. 
15 Nije pronađen. 
" Boris Plahuta 
17 Od Konstantina Paustovskog (vidi Bibliografiju 1941—1945«, str. 

66, pod br. 832). 
18 Od Frana Milčinskog. 
" Nije pronađen. 



i štab opet svaki svoje zidne novine. Zidne novine štapske čete 
sadrže 10 članaka. 

4. Literatura: Čitavu primljenu li teraturu podelili smo 
među bataljone i dali obaveštajcima da je direktno ponesu među 
civilno stanovništvo. Pored redovnog primanja »Partizanskog 
dnevnika«,20 »Radio-poročila«,21 primili smo i brošuru: Staljin 
»O veliki domovinski vojni SZ«,22 koja je drugove iznad svega 
zainteresovala i čitaju je s interesovanjem. Primili smo takođe 
poučne brošure »Bacač«23 i »Ako«,24 »Rdeča armada prihaja«,25 

»Sovjetska država — država novega reda«,26 »Naša žena«,27 što 
je sve drugove jako interesovalo. U to vreme smo primili naro-
čito mnogo tih brošura. 

5. Vojni dopisi: Većih vojnih operacija za to vreme nije 
bilo, a manje sukobe s nepri jatel jem opisao je već vojni dopis-
nik.28 Ni reportaža o našim junacima ne stoji, svaki dan je iz-
rađen dopis za novog borca.29 Dopise odmah šaljemo. 

6. Akcije pisanja parola: Osim lepljenja različitih letaka 
i rasturanja letaka o amnestiji30 nismo preduzimali drugih akcija 
pisanja. 

7. Kronika: Vodi se po svim bataljonima, kao i u brigadi.81 

Upisuju se svi važniji događaji. Prepiše šaljemo redovno i ni-
smo u zaostatku. 

8. Pevački hor: Pevački hor I bataljona radi dobro. Imali 
su nekoliko vežbi iz pevanja i naučili nekoliko novih pesama, 
koje su već izvodili na mitingu. Pevački hor II bataljona ima 5 

20 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 249 3499. 
21 U Arhivu IZDG u Ljubljani, NO tisk, očuvane su Radio-vesti 

31. NO divizije od 19. septembra 1944. kao »Radijske novice« i od 30. 
januara, 2. februara i 13. februara 1945. kao Radio-poročila«. Vesti nisu 
označene brojevima. (Vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, NO tisk, f. P/374). 

22 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 536, pod br. 7389. 
21 O tome su izašle tri brošure: »Lahki in težki minomet«, »Lahki 

minomet« i »Težki minomet« (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 44, 
pod br. 533 i 534, str. 96, pod br. 1228 i 1229). 

24 Pogrešno. Verovatno se odnosi na komad Vitomila Župana pod 
naslovom »Aki«, koji je izašao kao brošura (vidi »Bibliografiju 1941— 
1945«, str. 116, pod br. 1453 i 1454). 

25 Horska recitacija Milana Apiha (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, 
str. 313, pod br. 4365 i 4366). 

26 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 578, pod br. 8139. 
27 Glasilo Slovenske protifašistične ženske zveze (vidi »Bibliogra-

fiju 1941—1945«, str. 640, pod br. 8657 i 8658). 
28 Verovatno se misli na Tone Tratnika. 
M Biografije boraca vidi u Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 91/11 i 

252/III. 
» Vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, NO tisk D/XVT. 
31 Hronike su počele da se pišu na osnovu uputstava Propagand-

nog odeljenja Glavnog štaba NOV i PO Slovenije od 21. januara 1944. i 
9. korpusa NOVJ od 12.. februara 1944 (vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 
87/1, 250 IV i 221/1). 



pevača i održao je 6 vežbi iz pevanja kojima je rukovodio drug 
politički komesar 2. čete Jaro.12 Naučili su »Veter« i rusku avi-
jatičarsku. U III bataljonu broj pevača povećao se na 12. Imali 
su dve vežbe i naučili nekoliko novih pesama. Stapska četa je 
održala tri vežbe iz pevanja. Što se tiče pevačkih sektora uop-
šte, treba priznati da su po svim bataljonima dobro organizo-
vani i da vlada odgovarajuće interecovanje za njih. Uprkos tome 
što su borci većim delom na dužnostima, pevanje se ipak čuje. 

9. Dramska sekcija: U I bataljonu je učestvovala na mitin-
zima sa različitim skečevima. Sada priprema komad »Mati«.33 

U II bataljonu su pripremili »Kmet je naš«34 i »Kronjanje u Za-
grebu«.35 Dramska grupa III bataljona pripremila je »Dekle s 
severa i »Domobranec«, kao i nekoliko horskih recitacija. Rad 
na tom polju sve više napreduje. 

U V bataljonu je održan sastanak kulturno-prosvetnog od-
bora. Prisustvovali su svi članovi i referent za kulturno-prosvet-
ni rad iz divizije.36 Kod štaba brigade je takođe održan sastanak 
brigadnog kulturno-prosvetnog odbora, kome su prisustvovali 
predstavnici bataljonskih odbora. 

Općenito, rad na kulturno-prosvetnom polju u našoj bri-
gadi povoljno uspeva. 

38 Janko Koselj 
33 U jednom činu. Napisao ga je Mile Klopčič. (Vidi »Bibliografiju 

1941—1945«, str. 405, pod br. 5598 i 5599). 
34 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 38, pod br. 459. 
35 Pesma Antona Aškerca (vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 280 a/V). 
33 Verovatno se misli na referenta za propagandu 31. NO divizije 

Staneta Keržiča. Predsednik kulturno-prosvetnog odbora te divizije u 
to vreme bio je Osi Vojko. (Vidi dok. br. 46). 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

V. d. političkog komesara 
Kirn Viktor 

Kim 

V. d. komandanta—poručnik: 
Leskovec Kori 

Kori 
M. P. 
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IZVEŠTAJ ŠTABA 7. SLOVENAČKE BRIGADE »FRANCE 
PREŠEREN« OD 9. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOMESA-
RU 31. NOU DIVIZIJE O STANJU I POLITIČKOM RADU U 

BRIGADI1 

S T A B 
VII SNOUB »FRANCE PRESEREN« 

Na položaju 9. jan. 1945. 
broj 5/45 

Predmet: 14-dnevni politički izveštaj od 
23. dee. 44. do 7. jan. 1945. 

ŠTABU XXXI DIVIZIJE IX KORPUSA NOV I POJ 
Političkom komesaru 

Na političkom polju se u našoj brigadi obrađivalo sledeće: 
O privredi u budućoj Jugoslaviji, 
O amnestiji, 
Naša narodna vlast, 
Ko vodi, ko je dao pobudu za oslobodilački pokret. Popula-

rizacija KP,2 

O svesnoj disciplini, 
Grčko pitanje, 
O opštoj svetskoj organizaciji, 
O prelaženju u novu godinu i naši zadaci u 1945. godini — 
Uspesi naše NOB u staroj godini, 
O mobilizaciji, 
Prelazak od partizanskih jedinica na redovnu regularnu 
vojsku, 
Sporazum Tito — Šubašić, 
Koji predeli će pripasti budućoj federativnoj Jugoslaviji, 
O čuvanju državne imovine, 
Odnosi prema rukovodiocima, naročito prema nižim, 
Jalovi pokušaji italijanskih imperijalista, 
Sovjetski Savez kao oslonac Slavenstva (iz Partizanskog 
dnevnika),® 
O posledicama koje čekaju dezertere posle rata — Vojni 
sudovi, 
1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu 

IZDG u Ljubljani, f. 276/VI. 
1 Komunističke partije 
» Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 249, pod br. 3499. 



O čuvanju oružja i ostale spreme, 
Povezanost jugoslovenskih naroda, 
Godišnjica formiranja IX korpusa, 
O privredi i našoj štampi, 
O samoinicijativi, 
O neprijateljskoj propagandi, 
O špekulantima, 
O bonovima — lirama, 
Godišnjica rođenja maršala Staljina. 
Za ta j rad raspolagali smo [časopisima] »Partizanski dnev-

nik«, »Slovenski poročevalec«,4 »Ljudska pravica«,5 »Naša voj-
ska«,6 brošurom »Borba zasužnjenih narodov Jugoslavije«7 i 
cirkularom Vojnog suda IX korpusa.8 

U poslednjih 14 dana politički časovi održavani su redov-
ni je i sa više plana, čemu je doprinelo to što se brigada nalazila 
više u mestu. Interesovanje za političke časove je prilično oja-
čalo, drugove naročito interesuje politička situacija. U diskusiji 
učestvuju u priličnoj meri, ali su stariji partizani aktivniji nego 
novi borci. Interesovanje koje su ispoljavali u poslednje vreme, 
i s kojim u vezi takođe su često postavljali pitanja, odnosi se na 
grčko pi tanje i pi tanje partizana širom Evrope uopšte. To se vidi 
po tome što su kako na političkim časovima tako i u međusobnim 
[razgovorima] imali na dnevnom redu ova pitanja. U vezi sa 
grčkim pi tanjem pojavila se među pojedincima, i to kod manjine, 
bojazan da bi u slučaju dolaska saveznika — ovi razoruža vali 
naše borce. To im se objasnilo i stvar se popravila. Eventualno 
bi se mogao pronaći redak drug koji bi još sumnjao u to. 

Zadatak da drugovi temeljito upoznaju organizaciju naše 
narodne vlasti i da na pi tanja o tome znaju odgovarati čini im 
se još uvek težak. Time se ne misli da ne poznaju našu vlast 
i n jene zadatke, već samu organizaciju kao takvu. 

Borbeni moral kod samih drugova je dobar, ali je stvar u 
tome da ga pojedini rukovodioci ne znaju iskoristiti. [Slabiji 
moral je] samo [kod] pojedinih starijih i novomobilisanih dru-
gova, koji još nemaju iskustava, odnosno nisu prošli kroz borbu 
pa su u rukovanju oružjem još na prilično niskom stepenu. 
Raspoloženje se podiglo čim smo stigli na položaje gde se sma-

4 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 673, pod br. 8951. 
5 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 626, pod br. 8553. 
• Nastavak lista »Slovenski partizan« (vidi »Bibliografiju 1941— 

1945«, str. 277, pod br. 3925). 
7 Autor je Josip Broz Tito (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 97, 

pod br. 1234, str. 556, pod br. 7718). 
8 Verovatno se odnosi na cirkular Sudskog odseka Štaba 9. korpusa 

NOVJ od 3. januara 1945, br. 5/45, o izvođenju odluke o amnestiji (vidi 
Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 268/11—6). 



njila služba. U vezi s tim, to jest u vezi sa zaposedanjem polo-
žaja — gde je u širem smislu korisnije za narod i za naše uspehe 
— mnogo se govorilo. Međutim, nekoji gledaju još uvek samo na 
ono što je t renutno »bolje« a ne sa stanovišta budućnosti. Po-
sebno raspoloženje je vladalo na Božić zbog primljenih poklona 
i dobro organizovane ishrane. Sto se tiče same hrane, opšte 
uzev, takođe nema žalbi a i ne može ih biti jer je uvek ima 
dovoljno. 

Odnosi između rukovodilaca u | t abu brigade su dobri i me-
đusobno se pomažu. U štabovima bataljona takođe se nisu poja-
vile nesuglasice. Odnos pojedinih rukovodilaca prema borcima 
bio je do sada još uvek suviše familijaran, ali se u poslednje 
vreme utvrdilo da se s tanje u tom pogledu popravilo. Uprkos 
tome što su štabovi bataljona mladi, pokazali su u svom radu 
priličnu aktivnost. Odnos štabova prema ljudstvu nije slab, a ni 
ljudstvo nema slabo mišljenje o štabovima. Politički komesari 
bataljona obavljaju svoj rad zadovoljavajuće i u tome su dosta 
samoinicijativni. Sto se tiče njihove borbenosti, ona dobro utiče 
na sve ostale, svi su se već mnogo puta istakli kao dobri borci. 

Odnos između starih partizana i novomobilisanih boraca je, 
uprkos tome što prvih ima malo, zadovoljavajuć. Novi borci vide 
u starim partizanima one drugove koji su mnogo doprineli našoj 
borbi, zato ih i slušaju. Stari partizani takođe ne gledaju loše 
na novomobilisane borce. U svakom pogledu idu im naruku iako 
su kasno došli u našu vojsku. 

Ne primećuje se naročita promena u čuvanju oružja, mu-
nicije i ostale spreme. Borci čiste oružje zbog toga što znaju da 
se stalno obavlja kontrola. Time nije rečeno da ga ne čuvaju 
savesno, ipak se pri poslednjim kontrolama primećuje da čiste i 
paze pre svega zbog kontrole. 

Odnos vojske prema civilnom stanovništvu je uglavnom 
dobar. Do nesuglasica dolazi u pogledu higijene, na koju dru-
govi nedovoljno paze, naročito u klozetima i koritima za napa-
janje. To se pojavilo pre svega u III bataljonu. Civilno stanov-
ništvo gleda na našu vojsku različito. Vredelo bi spomenuti da 
su porodice koje imaju svoje članove kod bele garde postale pri-
lično ljubazne i općenito se interesuju za naš oslobodilački po-
kret. 

Intendanti postupaju sa civilnim stanovništvom dosta do-
bro i do sada nije bilo nikakvih žalbi koje bi bile umesne. Dobro 
su upoznati sa čitavim svojim radom, a pre svega sa postupa-
njem sa stanovništvom. Istina je da mora ponekada intendant 
nastupiti vojnički, jer inače ne može da porazgovara, ali time 
nije rečeno da nastupa grubim tonom. 



Ponašanje oficira je još dosta dobro. Jedina njihova gre-
ška bila bi da su još uvek suviše familijarni, čime se bez sumnje 
ne postiže pravi uspeh. 

U to vreme nismo vršili mobilizaciju iz razloga što smo na 
tom sektoru mobilisali prošlih četrnaest dana.9 

U to vreme imali smo osam dezertera. Uzrok dezertiranja 
bio je nedovoljna izgrađenost pomenutih dezertera, odnosno ni je 
im išlo u račun da moraju kao bivši terenski radnici biti u bri-
gadi. Dvojica od njih bili su živčano bolesni i nekuda su se 
zabili, kuda — nismo mogli ustanoviti. Jedan se javio u Gore-
njoj Vasi a jedan se zabio u Kropi jer navodno boluje od želuca 
i nogu. Kada smo poslali patrolu po njega, ležao je u krevetu, 
jer je zaista imao jaku reumu. Dvojica od njih, već stari begunci, 
obojica već tri puta kažnjavani, i to jednom od vojnog suda a 
zatim od štaba brigade, skrivali su se negde u Davči. Patrola, 
koju smo poslali po njih, nije ih pronašla. Za dvojicu nismo pro-
našli konkretan razlog zašto i kuda su dezertirali. U vizi s ovim 
dezerterima održani su po svim bataljonima politički časovi u 
smislu: šta čeka pomenute posle rata. Na osnovu svega toga 
zaključuje se da su ova dezertiranja izvršena po planu od strane 
raznih bandita. A 

U tom razdoblju održane su dve konferencije sa štabovima 
bataljona. Nadalje, bilo je više konferencija vojnog značaja, šta-
bova bataljona sa nižim komandnim kadrom, na kojima je uvek 
bio prisutan po jedan član štaba brigade. Ove konferencije odr-
žavane su pre svega u vreme formiranja 3. čete po bataljonima. 
Stalno se naglašavala ispravnost podizanja kadrova i podizanja 
autoriteta nižih rukovodilaca, za što možemo da tvrdimo da se 
u poslednje vreme prilično popravilo. 

Teoretskih sastanaka je u to vreme održano 11. Na nj ima 
se prorađivalo: »Sovjetska država — država novoga tipa«,10 o 
kolhozima i sovhozima, o kapitalu, ustavnost i zakonitost bivše 
i nove Jugoslavije. U obzir su dolazili i članci iz »Naše vojske«. 
Uspeh ovih teoretskih sastanaka bio je dosta dobar. Naročito se 
na ovim sastancima obrađivao članak iz »Naše vojske«: »Spo-
znavanje i izbor kadrova«.11 

Možemo reći da je brigadni sanitetski referent12 prilično 
aktivan i da je u poslednje vreme — jasno, na pritisak — počeo 

9 O položajima i pokretima 7. slovenačke NOU brigade »France 
Prešeren« u to vreme vidi mesečni izveštaj njenog Operativnog odseka, 
br. 52 45, od 22. januara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 280 a/III). 

10 Autor je Andrej Januarevič VySinski (vidi »Bibliografiju 1941— 
1945«, str. 587, pod br. 8139). 

11 Verovatno se odnosi na članak »Poznavanje, izbira in vzgoja 
kadra« od Janeza Hribara, objavljenog u listu »Naša vojska« (god. III, 
br. 17, od 25. novembra 1944). 

18 Dr Ivan Hribernik Matjaž 



da obilazi bataljone, gde kontroliše svoje podređene i, ukoliko 
dopušta vreme, održi čas higijene. 

Kampanja za čuvanje oružja i ostale spreme, kao i za pra-
vilno patroliranje, razvila se u brigadi po svim linijama, kako 
političkoj i vojničkoj tako i parti jskoj. Nije se desilo da ovaj ili 
onaj drug ostavi pušku ili nešto slično. I u kantonmanu se u tom 
pogledu popravilo, ne primećuje se da borci ostavljaju oružje. 
Sto se tiče patrola, takođe im se objasnilo kako se moraju kre-
tati i zašto se moraju kretati pravilno. 

Borcima, naročito onima koji su odlazili u patrole, stalno 
se naglašavalo kako treba govoriti o amnestiji porodicama koje 
imaju rođake u neprijateljskim redovima, kao i porodicama koje 
su nam naklonjene, da bi i one učinile svoju dužnost u tom po-
gledu kada bi došle u dodir sa raznim, ne našim, porodicama, 
nastojeći da ih što više otrgnu iz neprijateljskih kandži. U tom 
cilju podeljeni su i leci među civilno stanovništvo. Posiate su 
patrole sa lecima o amnestiji,13 kako bi ih ilegalci odneli u upo-
rišta Poljane,14 Gorenju Vas, što su i učinili. 

U to vreme nismo nikoga mobilisali. 
Dezertiralo je osam drugova. 
Nestao nije niko. 
Van brigade prekomandovano je 33 druga. 
Izgubili smo 6 pušaka sa 161 kom. municije i 130 kom. 

municije za tešku »Bredu«, što su odneli dezerteri. 
Poginuo je jedan drug. 

13 Očuvane letke o amnestiji vidi u Arhivu IZDG u Ljubljani, NO 
tisk, f. D/XVI i f. 441. 

14 Danas: Poljane nad Škofjo Loko. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

V. d. politkomesara: 
Kirn Viktor 

Kim M. P. 

V. d. komandanta—poručnik: 
Leskovec Kori 



b r . 33 

PISMO POLITIČKOG KOMESARA 12. NOU DIVIZIJE OD 10. 
JANUARA 1945. SVIM POTCINJENIM JEDINICAMA O 
UCEŠCU U KAMPANJI ZA SAKUPLJANJE POMOĆI U NOV-

CU ZA POSTRADALE KRAJEVE1 

STAB XII. UDARNE DIVIZIJE 
NARODNO-OSLOBODILACKE VOJSKE 

J U G O S L A V I J E 
K. Br. 39, Dana: 10.1 1945 god. 

SVIMA JEDINICAMA OVE DIVIZIJE 

Svakom našem borcu i svakom rukovodiocu poznato je 
koliko su postradali Lika, Dalmacija, Gorski Kotar i Primorje. 
Naš narod u tim krajevima dao je sve od sebe za ovu svetu 
borbu i danas se nalazi u vrlo teškom položaju. Okupator je uni-
štio u svom povlačenju sve do čega je došao tako da su ti krajevi 
potpuno pusti. Nije rijedak slučaj da narod umire od gladi. 

Naša je sveta dužnost da svestrano ukažemo pomoć narodu 
tih krajeva. Mi živimo i ra tujemo u znatno povoljnijim prilika-
ma nego narod tih krajeva i potrebno je da im ukažemo potrebnu 
i najhi tni ju pomoć. 

U tu svrhu 5 ov. mj . otpočela je kampanja za sakupl janje 
pomoći postradalim krajevima.2 Naša Divizija u toj kampanj i ne 
smije da zaostane kao što nije do sada zaostajala u ostalim stva-
rima. Tom poslu treba prići najsavjesni je i najodgovornije. Sva-
ka brigada neka odmah priđe sakupl janju novca (sakupljati 
samo novac) i ta j novac treba dostaviti u Štab Divizije najzad 
do 19 ov. mjes. 

Za olakšanje objašnjavanja ovog pi tanja neka vam posluži 
članak u listu VI. Korpusa gdje je ta stvar detaljno objašnjena. 
Naši borci treba da znadu da se je narod tih krajeva odricao 
svoje svakodnevne hrane u korist NOV. Danas je na nama da 
tom narodu izađemo u susret. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 4/5, 
k. 883 A. 

s Da bi se sprečila glad u siromašnim i ratom opustošenim kraje-
vima, organi vlasti, društveno-političke organizacije i jedinice NOVJ su 
krajem 1944. i početkom 1945. organizovali sakupljanje pomoći i preba-
civanje životnih namirnica u te krajeve. Već 20. decembra 1944. je 
»Borba«, uvodnim člankom »Moramo pružiti bratsku pomoć napaćenim i 
gladnim krajevima«, pozvalo na akciju. U Hrvatskoj je formiran odbor 
pomoći Dalmaciji, Lici, Gorskom kotaru i drugim postradalim krajevi-
ma, koji je izdao proglas za sakupljanje pomoći (opširnije o tome vidi 
»Borbu« od 20. decembra 1944. i Pregled istorije Saveza komunista Ju-
goslavije, str. 446, izdanje IRP Jugoslavije, 1963). 



Ne smijemo zaboraviti da smo u I fazi takmičenja i da 
odmah sada moramo da se pokažemo da smo takmičenje pravilno 
shvatih. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar, p.pukovnik: 
Krajačić' 

BR. 34 

PISMO POLITIČKOG KOMESARA 4. UDARNE BRIGADE 9. 
NOU DIVIZIJE NOVJ OD 10. JANUARA 1945. SVIM POLI-
TIČKIM KOMESARIMA POTCINJENIH JEDINICA O ODR-
ŽAVANJU SAVETOVANJA POLITIČKIH RUKOVODILACA 

U BRIGADI1 

POLITKOMESAR 
IV SPLITSKE UDARNE BRIGADE NOVJ 

10. januara 1945. g. 

POLITKOMESARU 

Današnjim danom dobio sam od Štaba divizije depešu u 
kojoj javl ja ju da sazovem za 13. ovog mjeseca savjetovanje po-
litičkih rukovodioca ove brigade. Na savjetovanju će biti kome-
sari bataljona, svi komesari četa i svi vodni delegati naše bri-
gade. 

Na savjetovanju je postavljen ovakav 

Dnevni red 

1.) Politička situacija, 
2.) političko stanje batalojna 
3.) diskusija i zadatci, 
4.) razno, 
te u tu svrhu napraviti slijedeće: 
1.) Svi politički rukovodioci, t. j. komesari četa i vodni de-

legati doći će 13. u ju t ro tačno u 7 sati na Čitluk gdje će se javiti 
komesaru brigade. 

' Josip 
1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 5/7, 

k. 847 A. 



2.) Komesari bataljona doći će u Štab brigade 12. navečer 
najdal je do 18 časova gdje će izvršiti jedno prethodno savjeto-
vanje komesara bataljona sa komesarom brigade u svrhu odre-
đenog savjetovanja. 

3.) Pošto će komesari bataljona doći 12. navečer u Stab 
brigade, odredit će na vri jeme svaki od nj ih po jednog najbo-
ljeg komesara čete koji će imati zadatak dovesti 13. u ju t ro sve 
ostale polit, rukovodioce predviđene za savjetovanje. Isti će ko-
mesari odgovarati za tačnost dolaska kao i za sve ostale even-
tualnosti. 

4.) Komesari četa samostalnih jedinica pri Stabu brigade 
će svaki doći sa svojim vodnim delagatima tačno 13. u 7 sati iz-
jutra kako je već i gore naglašeno. 

5.) Potrebno bi bilo da se održe, ukoliko još vri jeme dozvo-
ljava, bar četne konferencije ukoliko ne mogu da se održe bata-
ljonske. Ovo je smatram nužno potrebno radi pravilnog uvida 
stanja u jedinicama. 

6.) Upoznati čim pri je sve političke rukovodioce o savje-
tovanju kako bi se svaki mogao što bolje da pripremi. 

7.) Komesari bataljona treba da se dobro spreme pošto će 
svaki od nj ih trebati da podnese političko s tanje kakvo vlada u 
njegovom bataljonu, a pored toga vjerovatno trebat će se u 
kratkim crtama dotaći i opšteg s tanja u bataljonu. 

8.) Svi drugovi koji će doći na ovo savjetovanje, a to se 
odnosi na političke rukovodioce, moraju biti potpuno uređeni, 
čisti, obrijani, ošišani, zakopčani, ni jedno dugme ne smije da 
na nj ima fali, pošto možete očekivati da će svi drugovi pri je 
savjetovanja biti potpuno pregledani. 

Osim članova koji će iz Štaba divizije doći, očekujemo neke 
drugove čak i iz viših foruma, stoga za sve ovo skupa treba se 
dobro pripremiti. Drugovi svi moraju učestvovati aktivno u dis-
kusiji a u isto vri jeme mora se svaki pojedinac osjećati potpuno 
slobodan. 

Uglavnom drugovi moraju biti upoznati sa planom politič-
kog rada kojeg smo imali za ova dva mjeseca, što se od plana 
radilo, kako se na borce prenašalo i kako je sve to skupa od 
boraca primljeno. Na ta j način da se viditi naš način rada a i 
naše djelovanje među borce.2 

Upozoravam vas još jednom na tačnost. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar, major: 
Jerko Pal tr injer i 

1 Savetovanje je održano 13. januara 1945 (vidi dok. br. 58). 



BR. 35 

PISMO POLITIČKOG KOMESARA 4. BRIGADE 9. NOU DIVI-
ZIJE OD 10. JANUARA 1945. SVIM POLITIČKIM KOMESA-
RIMA POTCINJENIH JEDINICA O POLITIČKOM RADU U 

NARODU I O MOBILIZACIJI1 

POLITKOMESAR 
IV SPLITSKE UDARNE BRIGADE NOVJ 

10. I 1945. 

POLITKOMESARU V ITALIJANSKOG BATALJONA 

Političko stanje na ovom terenu2 mislim da ne trebam vam 
objašnjavati, kome je naklonjen ovaj narod i zbog čega je ovaj 
narod pao pod uticaj neprijateljske propagande. Na ovom terenu 
zbilja se može vidno zapaziti da je reakcija aktivno radila a i 
dan danas radi na huškanju hrvatskog naroda protivu srpskog 
naroda. Ukratko reći, ovaj narod je neprijateljski raspoložen 
prema našem NO pokretu i proći [će] duže vremena dok se po-
litički bude uspjelo djelovati na iste. Vidan uticaj ima religija 
nad ovim narodom u pogledu njegove političke orijentacije koju 
su mu do danas davali u obilatim dozama, ne žaleći t ruda ni 
napora u tom pravcu. 

NO odbori i opće NO vlast koja se nalazi na prostoriji 
gdje je smještena naša brigada jeste formirana dolaskom naše 
NO vojske na ovaj teren. Mi do oslobođenja ovog terena, koji 
su oslobodile jedinice XXIX Divizije, otrag dva mjeseca nismo 
imali nikakvog vojničkog i političkog uticaja u ovim krajevima. 

Kako smo gore iznijeli, neprijateljska propaganda uspjela 
je prilično nezdravo da dje luje na ove mase i one su danas zbi-
lja takove, što nas ne smije ni iz daleka zadržavati u našem 
radu bilo to preko konferencija i svakodnevnih sastanaka. Mi 
moramo prilaziti l judima onakvim kakvi jesu, jer ako se oni 
danas nalaze na pogrešnom putu, to [je] ipak naš hrvatski narod 
koji će danas sutra da skupa, zajednički s nama pristupi izgrad-
nji naše nove federat. Jugoslavije. Zavisiće samo od toga koliko 
ćemo se mi založiti u radu sa tim narodom i pristupiti n jemu oko 
izdizanja njegove političke svijesti i što mi budemo aktivniji u 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 3—1/7, 
k. 847 A. 

* Jedinice 9. udarne divizije NOVJ bile su u to vreme na terenu 
jugozapadno od Mostara; a 4. NOU brigada je bila u rejonu Čitluka (vidi 
»Oslobodilački rat«, 2. knj., str. 523—524; dok. br. 42; Arhiv VII, reg. 
br. 40—12, k. 272 A i reg. br. 3—2, k. 843). 



radu tim će prije, što je potpuno razumljivo, oni pristupiti uz 
naš pokret. 

Da bi se ovaj narod približio pokretu potrebno je izvršiti 
mobilizaciju, a da bi se mobilizacija što uspešnije izvršila potre-
bno je da mi sa naše strane istu politički pripremimo. Mi ćemo 
svakako pristupiti čim pri je mobilizaciji ovog sektora, što sma-
tram da je i vrijeme, ako se uzme u obzir da je već nekoliko 
drugova i drugarica dobrovoljno se javilo u vojsku, iz čega pro-
ističe da nas skoro događaji pretekoše. Mi ćemo u sporazumu sa 
okružnim NO odborom3 u ovim pojedinim općinama pristupiti 
održavanju zborova, ali da bi zborovi uspjeli potrebne su pret-
hodne konferencije, a i rad sa NO odborima, to znači pripremiti 
ih i organizovati odozdo pa na gore. 

U duhu što boljeg uspjeha zborova i mobilizacije postav-
ljam pred sve komesare naše brigade, bilo to četne ili batal jon-
ske, i uopšte pred sve političke rukovodioce, primitkom ovog 
dopisa, da pojačaju politički rad sa narodom bilo to preko konfe-
rencija, kulturnih priredaba, sijela, prela ili ako nikako drugo, 
a ono se može bar pojedinačno razgovarati sa narodom. Uglav-
nom treba znati da nijedan politički rukovodioc ne može stati 
po strani a da ne radi politički sa narodom. Na ovim političkim 
konferencijama ili uopšte u dodiru sa narodom treba naročito 
isticati jedinstvo i bratstvo našeg naroda, a to je baš jedno od 
najaktuelni j ih pitanja na ovom terenu. Naročito Jedinstvenu 
narodno-oslobodilačku frontu isticati na svakom koraku, uslov 
njenog stvaranja i zadaci koji se pred n ju postavljaju. Svaka 
konferencija mora biti prožeta duhom mobilizacije pa i sav kul-
turni rad treba u tom pravcu orijentisati. Politkomesari treba 
da na terenu na kojem se nalaze pomažu NO odbore i to na ta j 
način što će sa odborima održavati zajedničke sastanke, tuma-
čiti liniju NO borbe, upoznati sa Odlukama AVNOJ-a i ZAV-
NOH-a, o kojima oni nisu skoro ništa čuli ni znali dosada, te se 
prijeka potreba osjeća pomaganje i učvršćivanje NO odbora na 
ovom sektoru. 

Politkomesari, kako za masovan politički rad u vojsci tako 
i za masovan politički rad u narodu, odgovaraju jer su to njihovi 
lični sektori rada, kojima najveću pažnju treba posvetiti. Vi 
ovaj rad politički sa narodom podesite kako će najbol je odgova-
rati prilikama, mislim, što se tiče organizacije, ali svakako mo-
ramo imati sa narodom svakodnevni kontakt isto kao i sa našim 
borcima, a to je i najbolj i put da svaki rukovodioc postane ma-
sovik. 

Politkomesari bataljona i samostalnih jedinica dostaviće 
svakako u svom mjesečnom izvještaju: 

3 Reč je o NOO-u za južnu Hercegovinu. 



a) Koliko se održalo konferencija sa narodom, 
b) Kakav se materi jal prorađivao sa istima, 
c) Koliko je naroda prisustvovalo konferenciji i kakav je 

interes bio kod naroda, 
d) Koliko se organizovalo sijela, a također i broj prisutnih, 
e) Koliko je kulturnih priredaba, sa kakvim programom 

održano kao i broj prisutnih. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar, major: 
Jerko Paltrinjeri 

BR. 36 
IZVEŠTAJ VRŠIOCA DUŽNOSTI POLITIČKOG KOMESARA 
12. PROLETERSKE UDARNE BRIGADE OD 10. JANUARA 
1945. POLITIČKOM KOMESARU 12. NOU DIVIZIJE O STA-
NJU I POLITIČKOM I KULTURNO-PROSVETNOM RADU U 

OVOJ BRIGADI1 

Izvještaj politkomesara 
od 20. XII. 1944 do 10. I. 1945. 

POLITKOMESARU XII. UDARNE DIVIZIJE N. O. V. J. 

1. Opšti pregled. U vremenu do 20. XII. 1944 naša brigada 
nalazila se u Pleternici, a kasnije smo prešli u Cenkovo i Milince 
na odmaranje, gdje smo se nalazili duže vremena na jednom 
mjestu, te smo imali vremena sa vojskom vojnički i politički 
raditi. Održavani su svaki dan vojnički i politički sastanci, svako 
jutro održavala se ju tarn ja tjelovežba, na što su borci svi privikli 
te pogotovo mladi vrše vojne vježbe. Tako smo isto imali i tri 
puta manevar sa bataljonima gdje jedan bataljon napada drugi, 
što je vrlo lijepo uspjelo. Za isto vri jeme imali smo dve manje 
borbe, 1. i 3. bataljon, u kojima su se borci kao i rukovodioci 
dosta dobro pokazali. Dezertera nakon Božića bilo je vrlo malo 
i to su opet nekoji od Slovaka iz Jelisavca, koji su, kako čujemo, 
otišli u bandu. Pred sam Božić smo u Buku kod Pleternice uhva-
tili jednoga našega dezertera koji je tamo još s nekojima dezer-

1 Kopija originala (pisana na mašini, latinicom) u Arhivu VII, 
reg. br. 2/1—5, k. 888. 

11 Zbornik, tom IX, knj. 8 161 



terima iz XVIII. i nekojih drugih brigada bio sakriven oko svoje 
kuće i tamo su jednom prilikom kada su članovi Kotarskog 
N. O. O. išli kroz njihovo selo, na iste pucali. Toga istoga dezer-
tera smo streljali pred strojem za pr imjer ostalima i dobro smo 
svakom objasnili zbog čega je streljan. 

2. Politički rad. Pošto smo u zadnje vri jeme imali više mo-
gućnosti i vremena za rad, to smo po svim četama objasnili bor-
cima najnovije probleme, na više četnih sastanaka, gdje sam 
sam prisustvovao, borci su dosta živo diskutovali o svim pita-
njima, naročito o pitanju formiranja nove vlade2 i Grčke. 

Isto tako dobro smo organizovali četne usmene novine na 
kojima se borcima objašnjava svaki događaj i vješti sa frontova. 
Isto tako održavali smo sastanke sa vojnim [i] političkim ruko-
vodstvom, koje nam je dosta slabo pošto je sve dosta novo, pogo-
tovo komesari četa, na kojima sada vršim sam strogu kontrolu 
i prisiljavam ih da moraju stalno učiti i raditi. Mnogo nam po-
mažu u radu Bilteni političkih članaka,3 koje komesari četa 
koriste na sastancima. 

Danas ćemo početi ponovo sa tečajem za delegate4 koji smo 
prekinuli pošto u Milincima ni je bilo mogućnosti da ga održa-
vamo. 

3. Kulturno-prosvetni rad. U radu kulturno-prosvjetnih 
odbora postoje postepeno odbori u pravom smislu, t.j. pomažu 
rad komesara čete, džepne i zidne novine postaju obraz čete. 
Štampa se redovito čita i borci se sve više interesuju za štampu. 
Tehnika češće puta izdaje radio vješti. Ratnu dopisnu službu 
imamo organizovanu i po bataljonima, samo što vole pisati je-
dino o borbama, koje smo u zadnje vri jeme imali malo. Pjevački 
zborovi, diletantske grupe rade i imamo uvjek uvježbano u sva-
kom bataljonu po neki skeč i recitacije, p jevaju se borbene, na-
rodne kao i nekoje ruske pjesme. Nat jecanje poprima sve više 
živosti i interesovanja, borci su vrlo veseli što smo u nat jecanju 
postigli dosta lijepe rezultate i kada su saznah da je naš Korpus 
dobio naziv udarni obećali su da će sada davati sve od sebe kako 
bi zauzeli još bolje mjesto. Natječu se četa između čete kao i 
sve ostale obične jedinice, prilikom kada je treći bataljon imao 
borbu kod Nabrđa5, gdje je zarobio dva šarca, drugi je trebao 

' Odnosi se na formiranje privremene vlade Demokratske Federa-
tivne Jugoslavije, a u vezi sa sporazumom Tito — Subašić. 

3 Stab 6. udarnog korpusa je, pored redovnog »Biltena Štaba VI 
korpusa«, povremeno izdavao biltene političkih članaka emitovanih pre-
ko »Slobodne Jugoslavije« i Radio-stanice Beograd, kao pomoć politič-
kim rukovodiocima za rad u jedinicama (vidi tom V, knj. 36, dok. br. 44). 

4 Odnosi se na političke delegate u vodovima. 
5 Jedinice 12. proleterske udarne brigade su 27. decembra 1944. 

vodile borbu protiv jedinica nemačke policijske divizije »Stefan« kod 
Velikog i Malog Nabrđa (vidi tom V, knj. 36, dok. br. 108). 



napasti Trnavu, gdje je bio nepri jatel j ali je pobjegao pri je nego 
što su naši stigli, te su borci bili vrlo ogorčeni što i oni nisu mo-
gli da se potuku. 

4. Ishrana i odjeća. U posljednje vri jeme potpuno bosih 
drugova imamo oko 12 ali imamo dosta koji imaju cipele u lo-
šem stanju. Odjeća je također dosta loša, imamo više od polovicu 
boraca u civilu. Ishrana je stalno na kazanima i prilično je do-
bra, samo što nema soli i da borci već mnogo stradavaju pošto 
se ne mogu čestito najesti. Boravkom u Milincima i Čenkovu 
imali smo 3 slučaja tifusa, pošto je t a j kra j vrlo nezdrav zbog 
toga što je već pri je vladala zaraza tifusa. Borci su se redovito 
parili, prali rubl je i čistili od ušiju. 

5. Stanje štabova. Štabovi bataljona pomalo se oporavlja-
ju. Komesar III. bataljona nalazi se na višem parti jskom kursu 
a komesar II. bataljona poslan je na srednji partijski kurs. Zame-
n j u j u ih pomoćnici komesara. Komesar I. bataljona nakon svih 
opomena i svestrane pomoći nije se ništa popravio te ćemo ga 
bez dal jnjega morati staviti na koju drugu dužnost ili Diviziji 
na raspoloženje. Imamo u vidu novoga kojega smo postavili za 
v. d. u III. bataljonu kada je komesar istoga otišao na kurs. 
Pomoćnici komesara isto tako su dosta slabi, još neizgrađeni i 
nedovoljno odgovorni. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

V. d. politkomesara: 



BR. 37 

CETRNAESTODNEVNI IZVEŠTAJ ŠTABA 3. SLOVENAČKE 
BRIGADE »IVAN GRADNIK« OD 10. JANUARA 1945. ŠTABU 
31. NOU DIVIZIJE O STANJU I POLITIČKOM RADU U BRI-

GADI1 

Š T A B 
III SNOUB »IVAN GRADNIK« 
Na položaju, dana 10. jan. 1945. 

Predmet: 14-dnevni politički 
izveštaj 

ŠTABU XXXI DIVIZIJE IX KORPUSA NOV I POJ 

U tom periodu se politički časovi, zbog raznih pokreta i 
borbi, nisu mogli održavati.2 Sem toga se, zbog slabih stambenih 
i vremenskih prilika, takođe nisu održavali organizovani poli-
tički časovi, već se težilo za tim da svi rukovodioci, naročito 
politički, rade među ljudstvom i individualno. Teme koje su se 
proradile u svim bataljonima su sledeće: 

Pošto je IX korpus u to vreme slavio godišnjicu svog po-
stojanja,3 posvetili smo jedan politički čas tom događaju. Njegov 
je cilj bio prikazati poteškoće koje je [korpus] imao i uspehe 
koje je postigao. Takođe smo istakli značajnu ulogu koju ima 
IX korpus u pogledu Slovenačkog primorja, jer štiti interese i 
volju primorskog naroda od nakana raznih reakcionara. 

Jedan politički čas održan je na osnovu dvaju članaka iz 
božičnog broja Partizanskog dnevnika: »Mir ljudem na zemlji« 
i »Rodi se nov človek«,4 na kome smo prikazali da nismo mi oni 
koji traže rat. Mi smo za mir, ali takav u kome će nam biti 
priznata sva prava i sloboda na svim poljima, bilo kulturnom i 
političkom bilo privrednom. 

Pošto je više drugova dezertiralo, poveli smo, na jednom 
između političkih časova, kampanju protiv toga prikazujući ka-
kav nesmisao je dezertiranje, kakva će biti odgovornost onoga 
koji nešto takvo učini i kakva će biti kazna. 

1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu IZDG 
u Ljubljani, f. 276/VI, a snimak u Arhivu VII, film 191 248—250. 

s O pokretima i borbama 3. slovenačke udarne brigade »Ivan 
Gradnik« vidi njene dnevne vojne izveštaje (Arhiv IZDG u Ljubljani, 
f. 226/IV) i mesečni izveštaj Operativnog odseka Štaba 31. NOU divi-
zije, br. 40/45, od 25. januara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 226/III). 

' Vidi napomenu br. 2 uz dok. br. 31. 
* Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 249, pod br. 3499. Odnosi se 

na članke objavljene 24. decembra 1944. u br. 342—343, većeg formata. 



U vezi sa završetkom godine održan je jedan politički čas 
na kome smo pregledali naše uspehe i naše neuspehe u protekloj 
godini, i izradili plan za nastupajuću godinu. 

Kada smo primili cirkular Glavnog štaba, koji je izdalo 
sudsko odeljenje,5 u kome je bila naglašena važnost discipline 
i pažnja u pogledu čuvanja oružja i spreme, mi smo ta j cirkular 
na posebnom političkom času objasnili i poduprli primerima koji 
su se dogodili u našoj jedinici, i prikazali smo štetnu stranu 
toga. Isto tako doneli smo zaključke kako to otkloniti. 

Da bismo drugovima prikazali ispravnost naše borbe, odr-
žali smo jedan politički čas na osnovu članka iz Partizanskog 
dnevnika »Naša pot je pravilna«.6 

Pored ovih političkih časova, sa kojih se gradivo svuda 
proradilo, imali smo u svakoj jedinici, u prošeku, još po dva 
politička časa na kojima smo raspravljali o raznim slabostima 
koje su se pojavile u jedinici. Na borce smo preneli zaključke 
i odluke sa konferencija koje su održane u štabu brigade ili u 
štabovima bataljona. 

Ostali politički rad ograničio se na razne diskusije i održa-
vanje političkih časova po pojedinim četama ili bataljonima, na 
kojima se uglavnom raspravljalo o situaciji u Grčkoj, Poljskoj, 
Italiji, o našoj vlasti, o obnovi i izgradnji naše domovine. Ipak 
se ova materi ja još nije proradila u svim jedinicama. 

Međutim, održali smo za to vreme nešto više sastanaka, i 
to: dva sastanka sa svim štabovima bataljona na kojima smo 
raspravljali o radu i slabostima koje su se u tom radu pojavile, 
i napravih plan kako ćemo ih otkloniti. Takođe su u štabovima 
bataljona održane konferencije na kojima se mater i ja prenela 
na komande četa. Na svakoj od ovih konferencija bio je prisu-
tan jedan član štaba brigade. Takođe su u svim bataljonima 
održane posebne konferencije, sa čitavim političkim kadrom, 
kojima je prisustvovao politički komesar brigade. 

Osim pomenutih konferencija, održao je I bataljon, a ta-
kođe i ostala dva bataljona, još po jednu, na kojoj se uglavnom 
govorilo o podizanju borbenosti i ofanzivnog duha u našim jedi-
nicama. Naime, pokazao se, upravo u poslednjim borbama kada 
pojedini rukovodioci nisu imali ovih dveju osobina, da je to 
potrebno. Sastanaka na kojima bi se prorađivale razne brošure 
ili članci nije bilo u to vreme, jer ni prilike nisu to u toj meri 
dopuštale. 

Moral vojske je dobar uprkos poteškoćama koje se javl ja ju 
u pogledu stanovanja i odeće. Sada, kada smo došli u blizihu 

5 Odnosi se na cirkular od 8. decembra 1944 (vidi Arhiv IZDG u 
Ljubljani, f. 117/III). 

6 Tačan naslov: »Naša pot je bila pravilna« (vidi »Partizanski 
dnevnik«, br. 333, god. II, od 15. decembra 1944). 



Vipavske doline, očekivali smo da će neko dezertirati, ali se to 
nije dogodilo. To dokazuje da je lokalpatriotizam popustio. Imali 
smo nekoliko slučajeva da su drugovi dezertirali, ali ako pogle-
damo ko je to bio, vidimo da su to većinom bili novomobilisani 
koji su se nalazili najviše dva meseca u našoj vojsci. Među no-
vim borcima, koji su stigli u poslednje vreme, bilo je i nekoliko 
rukovodilaca s terena. Oni se jako interesuju za politički rad i 
vidi se da su dobro izgrađeni ali nisu dovoljno prekaljeni. Mnoge 
im se stvari čine suviše teške i stalno gundja ju ispričavajući se 
raznim bolestima, podvlačeći pri tome i svoju dugotrajnu sa-
radnju. Među nj ima bi se mogao pronaći kakav dobar rukovo-
dilac, naročito politički, ali će najpr i je morati da se istakne kao 
borac. 

Sto se tiče kadra, sada je popunjen, pošto smo slobodna 
mesta popunili kadrovima iz rasformiranog IV bataljona.7 

Ostalo nam je nekoliko slabijih četnih vojnih rukovodilaca, dok 
političkih nije, jer su nam ovi nedostajali, i obzirom na to da 
neki koji su bili postavljeni kao vršioci dužnosti nisu odgova-
rali. U II bataljonu smo razrešili funkcije političkog komesara 
III č e t e , . . . pošto je počinio delikt koji podleže kažnjavanju, t j . 
krađu. Kadar je, uopšte uzev, dobar ali se kod njega primećuje 
nedostatak samoinicijative i nedovoljno osećanje odgovornosti. 
Isto tako je naš kadar suviše famili jaran prema borcima, što 
proističe iz pomanjkanja discipline. Pr imećuje se takođe stroga 
podela rada, tako da se komandant interesuje samo za vojnički 
a komesar samo za politički rad. To u prvom redu važi za ko-
mandante. Još jedna slabost koja se javl ja bila bi izolacija ru-
kovodilaca upravo sada kada je to najštetnije. U vaspitavanju 
vojnog kadra posvećivalo se suviše malo pažnje u pogledu sa-
svim vojnog obrazovanja. O svim tim slabostima govorili smo 
na konferencijama i nastojali da ih otklonimo. 

Interesovanje koje drugovi pokazuju za političke časove je 
dosta veliko. Jasno je da naj radi je slušaju stvari koje se tiču 
njih. t j . položaj Slovenačkog primorja, uređenje posle rata, t j . 
pre svega sa privrednog gledišta. Isto tako se interesuju za raz-
voj događaja u Grčkoj. Učestvuju i u diskusijama, naročito novi 
borci, od kojih su neki dosta potkovani. 

Odnosi u štabovima bataljona kao i u četama su dobri. Me-
đutim, kao što je već ranije pomenuto, suviše su familijarni, po-

7 Odnosi se na bivši zaštitni bataljon 9. korpusa NOVJ, koji je, 
kao 4. bataljon poslednjih dana novembra ili početkom decembra 1944. 
uključen u sastav 3. slovenačke NOU brigade »Ivan Gradnik« (vidi 
dnevne izveštaje ove brigade u Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 226/IV). Iz 
dnevnog vojnog izveštaja Operativnog odseka Štaba 31. NO divizije od 
4. januara 1945. vidi se da je bataljon rasformiran 3. januara 1945 (Ar-
hiv IZDG u Ljubljani, f. 226/III). 



sledica toga je da su se pojedine naredbe slabo izvršavale, odn. 
uopšte se nisu izvršavale. To se primetilo kod štaba brigade. 
Ipak izgleda da smo sada ovu slabost otklonili. Odnos u štabu 
brigade je dobar, ali se primetila nekakva stroga podela rada, 
što se vidi po tome da se recima i savetima nije pridavao značaj 
jer, navodno, to mi već znamo. Zato se politički komesar u pr-
vom redu interesovao samo za politički rad, ali je to sada otklo-
njeno. 

Kako na političkom polju, uzimajući pri tome u obzir poli-
tičke časove, tako i na kulturno-prosvetnom polju rad je nekako 
zaostao. Imali smo samo 9 kulturnih večeri. Pripremljena smo 
imali dva mitinga, za Novake i Sovodenj, ali došlo je do pokreta 
pre nego što smo ih mogli održati. Danas će se održati miting 
u Cepovanu. Što se tiče zidnih novina i dopisa s tanje se u izves-
noj meri popravilo tako da ima svaka četa svoje, sem I bata-
ljona. Za l i teraturu postoji prilično interesovanje. Drugovi sami 
primećuju da, sem Partizanskog dnevnika, više ne dolaze: Slo-
venski poročevalec,8 Ljudska pravica9 i druge novine kao što je 
to nekada bilo. Kada je l i teratura pročitana, predajemo je civil-
nom stanovništvu, s kojim imamo vrlo dobre odnose, ukoliko do-
lazimo s nj ima u dodir. S terena smo nabavili nekoliko odela i 
paketa, kako bismo delimično popravili s tanje u kome se borci 
nalaze. Da bi odeća bar donekle odgovarala, morala bi je dobiti 
još jedna trećina ukupnog brojnog stanja. Isto tako otprilike 
10% obuće. 

Hrana je bila dobra, u vreme praznika uspeli smo da su 
borci imali izvestan dodatak. 

Ako uglavnom pregledamo brigadu, izvukli bismo sledeći 
zaključak: borci su dobri, treba samo nešto više raditi; kadar je 
takođe dobar, ali mu treba uterati osećanje odgovornosti i malo 
više živosti i samoinicijative u radu. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Za komandanta 
Sulič Ivan-Iztok 
Kranjc Franjo10 

Politički komesar: 
Klemenc Viij em 
Klemenc Viljem 

8 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 673, pod br. 8951. 
9 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 626, pod br. 8553. 
10 Zamenik političkog komesara. 



BR. 38 

DOPIS ŠTABA 13. NOU DIVIZIJE OD 11. JANUARA 1945. 
ŠTABOVIMA POTCINJENIH BRIGADA U VEZI SA NARE-
ĐENJEM ŠTABA 11. KORPUSA NOVJ O SPROVOĐENJU IZ-
BORA ZA ORGANE VLASTI NA TERITORIJI GORSKOG KO-

TARA1 

Š T A B 
13 UDAHNE DIVIZIJE XI KORPUSA 

Broj 31 
11 januara 1945 god. 

-cf 

ŠTABU I UD. BRIGADE 13. UD. DIVIZIJE XI KORPUSA. — 

Štab XI Korpusa N.O.V.J. naređenjem svojim br. 5 od 4 
januara 1945 godine dostavio je sledeće: 

»Okružni NOO za Gorski Kotar pod Br. 3576/44 od 21. 
XII. 1944 godine dostavio je sledeće: 

Na plenarnoj sednici Okružnog NOO-a održanoj 22. XI. 
44 zaključeno je, da se provedu izbori na oslobođenom terito-
riju Gorskog Kotara. Na istoj sjednici dato je ovlašćenje Izvrš-
nom odboru, da on sam donese definitivnu odluku, koju je ovaj 
odbor i učinio na svojoj sjednici na dan 19. XII. 1944 godine, t. j. 
da se izbori sprovedu za seoske NOO-e, skupštine kotarske i 
okružne. 

Ovim se ovlašćujete, da predložene izborne komisije od 
strane Jedinstvene narodno-oslobodilačke fronte, kako kotar-
sku tako i seosku, imenujete, koje treba da počnu sa radom od-
mah. 

Prvo da vrši popis birača od 18 godina pa gore, bez obzira 
na spol, a isto tako i onih koji su u vojsci bez obzira na go-
dine, koji će glasovati u svojim jedinicama gde se nalaze. 

Drugo da se napravi plan zajedno sa JNOF koja sela treba-
ju birati seoski NOO. Taj plan treba dati narodu na odobrenje 
i tražiti njegov pristanak. Izbori se imaju sprovesti najkasni je 
do 15 veljače 1945 godine. 

Sve raditi zajednički sa JNOF, koja će u tom dati veliku 
i svestranu pomoć, a koja će dati detal jne upute kako će se iz-
vršiti pripreme za sprovođenje izbora. 

Napominjemo da se izbori za opć. NOO-e neće provoditi.« 
U vezi sa gornjim svaka brigada i jedinice pri štabu Divi-

zije da odmah organizuju izbornu komisiju od 3 člana, koja ima 
1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 4/8, 

k. 919 A. 



zadatak da popiše sve borce iz Gorskog Kotara u svojim jedini-
cama. Dal jnje direktive će naknadno dobiti. 

Izvestite nas koji drugovi su ušli u komisiju.2 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Načelnik Štaba — major : 
M. P. Jovo Lončarić 

BR. 39 
IZVEŠTAJ POLITODELA 19. NOU DIVIZIJE OD 11. JANU-
ARA 1945. CENTRALNOM KOMITETU KPJ O STANJU I 
VOJNOM, POLITIČKOM, KULTURNO-PROSVETNOM I PAR-

TIJSKOM RADU U DIVIZiIJP 

IZVJEŠTAJ POLITODJELA 
XIX. UD. DIVIZIJE NOVJ 

11. I. 1945. g. 

CENTRALNOM KOMITETU KOM. PART. JUGOSLAVIJE 

Naša divizija se nalazi, poslije borbi za Knin, na odmoru 
oko Zadra, Benkovca i Biograda.2 Odmor se koristi za rad na 
učvršćenju, teoretsko-stručnom uzdizanju i pr ipremanju za dalje 
borbe. Iz borbi za oslobođenje Dalmacije, gdje se pokazala ve-
lika upornost, vještina i požrtvovanost boraca i rukovodioca, 
divizija je izišla ojačana. Potom se brojčano povećala i narasla 
na oko 8000 boraca. Kroz čitavo vri jeme parfijska organizacija je 
u jačanju. Bavi se r ješavanjem osnovnih problema i usvajanjem 
planskog rada. 

2 Štab 1. NOU brigade je 14. januara 1945. izvestio Štab 13. udarne 
divizije NOVJ da je imenovao izbornu komisiju u koju su ušli sledeći 
drugovi: Ivan Kereli, politički komesar 1. bataliona. Milica Trbović, po-
moćnik političkog komesara čete u 4. bataljonu, i Dragutin Grgurić, borac 
izviđačkog voda (vidi Arhiv VII, reg. br. 4—2/8, k. 919 A). 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IRP Jugoslavije, 
reg. br. 11. 

2 Divizija se na toj prostoriji nalazila po naređenju Štaba 8. udar-
nog korpusa od 11. decembra 1944, a u vezi s naredbom Vrhovnog štaba 
NOV i POJ od 8. decembra (vidi Arhiv VII, reg. br. 12/2, k. 523 i reg. 
br. 3—1, k. 119/8). 



Kao što smo napomenuli i u prošlom izvještaju,3 važan pro-
blem i dalje jeste pitanje političke perspektive, pi tanje širine. To 
se naročito zapaža u odnosu na antihitlerovsku koaliciju. Još 
uvijek se ne vidi dovoljno u čemu su zajednički interesi savez-
nika, što je realno i koja je osnovna korist antihitlerovske koa-
licije. Otuda i naivnost kod mnogih rukovodioca u vezi sa doga-
đajima u Grčkoj, kao i u shvatanju Atlantske povelje. Pi tanje 
teoretske izgradnje, uz ovu širinu, i dalje je osnovni problem 
naše divizije. Stoga se težište rada baca na pravilno objašnjava-
nje političke situacije, o antihitlerovskoj koaliciji, što je glavno 
i kakva je korist od nje, a i o razlikama koje postoje u tom 
savezu. Zatim o našem položaju u toj koaliciji i o značaju učvrš-
ćenja saveza, o našoj unutarn jo j snazi i vođenju unutarn je po-
litike, koja omogućuje i samostalnu spoljnu našu politiku, a 
koja će pomoći učvršćenju veza sa svim saveznicima. S tim' u 
vezi se objašnjava i o formiranju zajedničke vlade. Također i 
tema u planu komesara divizije: »Oslobodilački rat«, koja se 
prorađuje uz članak druga Kardelja: »Historijsko mjesto Nove 
Jugoslavije«,4 doprinijeti će pravilnijem shvatanju tih pitanja. 

Osnovni u radu ćelije je nedostatak, a što je uočeno i u 
pismu CK KPH od 10. XI. 1944. g.,s što se najčešće bavila samo 
stručnim stvarima, što je u glavnom stvar štabova, a manje 
odgojem® partijaca i teoretskom izgradnjom. Na ćelijama su se 
vrlo ri jetko prorađivali članci iz »Borbe«, »Naprijed« itd. I re-
zultat toga, kao što je uočeno, bio je nerazvi janje perspektive, 
sputavanje inicijative štaba, kao i slabiji ut icaj Par t i je na borce. 
U vezi sa ovim članovi Par t i je su i u borbi više morali sami da 
prednjače, umjesto da i povedu. Ovo je uočio i DIVKOM. Po-
stavl janjem političke situacije, proučavanjem direktivnih čla-
naka i bavl jenjem osnovnim problemima iz pojedinih sektora, 
rad ćelije je mnogo življi. Tim radnim sastancima prisustvuju 
i kandidati, s kojima je inače rad bio neznatan. Kroz teorne ča-
sove, koji moraju biti što širi (učestvuju skojevci i borci koji 
žele), razvija se masovniji rad na teoretskoj izgradnji. Ovakav 
metod rada pobuđuje veću živost i interesovanje i pokazuje bolje 
rezultate. 

Nakon oslobođenja Dalmacije, u vezi sa novim zadacima, 
i radi nedovoljnog iskustva u radu NOO-a, dešavaju se izvesne 
greške. Naši borci, zapravo najčešće vojni, a i politički rukovo-

5 Odnosi se na izveštaj od 21. novembra 1944 (vidi snimak ori-
ginala u Arhivu VII, 1/684—688, original u Arhivu IRPJ). 

4 Članak je objavljen u »Borbi« 16 decembra 1944. godine. 
5 U tom se pismu, upućenom divizijskim komitetima KPH, daju 

primedbe na osnovu pregledanih partijskih izveštaja (vidi Arhiv VII, 
reg. br. 9—4, k. 522 i reg. br. 19—5, k. 1951). 

6 Ta reč je dopisana mastilom. 



dioci, gledaju rad NOO-a kroz te propuste, kroz to ih cijene i 
donose nepravilne zaključke i time zaoštravaju odnose. Takav 
ili sličan stav u gledanju na propuste vojske, od strane nekih 
drugova iz Narodno-oslobodilačke vlasti, također zaoštrava od-
nose. Tumačenjem o velikim naporima i zadacima na polju iz-
gradnje, o značaju bitke za ekonomsku nezavisnost zemlje i iz-
nošenje uspjeha koje su postigli NOO-i na polju izgradnje, do-
prinijet će se pravilnijem stavu prema NOO-ima. Također i 
kroz temu u planu političkog rada: »Naša regularna vojska i 
zadaci« doprinijet će se boljem stavu prema NOO-ima. Radi 
toga se uz brošuru od Mahina: »Naša regularna armija« pro-
učava i člana iz »Narodnog vojnika«: Više pažnje i poštovanja 
prema narodnim vlastima«. 

To bi bili osnovni problemi i zadaci u našoj diviziji. 
V. Brigada: U toku cijele borbe za oslobođenje Knina, kao 

i kasnije, ova je brigada u stalnom jačanju i porastu. Mada je 
brigada vodila i ovoga puta najteže borbe i imala prilično iz-
bačenih iz stroja, ona je izašla iz borbe sređena, zapravo očvrsla. 
Pravilnim rasporedom i ubacivanjem jedinica u borbu, dobrim 
i upornim rukovođenjem, a naročito stalnom popunom kadra, 
brigada je uspjevala rješavati iskrsla pitanja, — pojave osipa-
nja, malodušnosti i malaksalosti. Part i jska organizacija je u po-
letu i težište rada usmjeru je na r ješavanje osnovnog problema — 
planskog teoretskog uzdizanja. Novi sekretar, drug Dane Bero-
vić, dosadašnji komesar Zadarskog odreda, snalazi se na dužnosti. 

VI. Brigada: U prošlom izvještaju smo govorili o nekim 
problemima (nemarnosti u radu, osipanje, grub odnos, nebudnost 
i slaba odgovornost, nepravilan stav u takmičenju) i da je radi 
istih brigada slabije prolazila u poslednjim borbama. Promjena-
ma u štabu brigade, dolaskom komesara, druga Nekića,7 a na-
ročito novog komandanta, kapetana Radice Repca — stanje u 
toku borbi za Knin se znatno izmjenilo. Brigada je u toku cijele 
borbe, sa na jmanje gubitaka, uspješno izvršavala zadatke. Part . 
organizacija se više zalagala, članovi Part i je su bili poletniji. 
Dolaskom brigade na sektor Primorja, zato što nisu dovoljno 
shvaćeni zadaci, naročito u vezi sa pripremama za dalje borbe, 
nego je odmor jednostranije shvaćen, došlo je u pokretu od 
Benkovca ka Pađenima do osipanja (oko 140 boraca). Mada to 
ne pretstavlja veći broj, s obzirom na oko 900 novih drugova u 
brigadi, otkriva izvjesnu površnost. Inače u radu part. organi-
zacija sve više otklanja škrtost u pr i jemu novih drugova u 
Part i ju. 

XIV. Brigada: Ona se i dalje učvršćuje. Proglašavanje br i-
gade udarnom dalo je velik potstrek. U poslednje borbe ušla je 

7 Kazimira 



poletna a sa manje borbenog iskustva, te je i pored teških borbi 
i osjetnih gubitaka sve napore izdržala. Zahvaljujući velikoj po-
žrtvovanosti i borbenosti komandnog kadra postigla je dobre 
uspjehe. U toku borbe, radi slabijeg iskustva i nedovoljnog t ru-
da, nije uspjela da popunjava kadar. Stoga ova brigada, pored 
općih zadataka, radi sada i na tome, da se stečena iskustva iz 
borbe prenesu na sve borce, a naročito na niži komandni kadar, 
koji je mahom novi (iz komanda četa izbačeno je preko 25 ru-
kovodioca i oko 35 vodnika i delegata). Part i jska organizacija 
se učvršćuje i unosi više plana u radu. Bataljonski biroi su po-
punjeni i sređuju se. 

Politički rad: Glavni nedostatak u političkom radu u cijeloj 
diviziji je nedovoljna planska organizacija, naročito političkih 
konferencija i časova. Ne uspjeva se postići dovoljno zaintere-
sovanosti boljim pripremama i raznovrsnošću u radu. Ispada 
kao da se želi samo ispuniti čas u rasporedu rada, a i sami ko-
mesari se nedovoljno pr ipremaju za održavanje teme. Konfe-
rencija političkih rukovodioca brigada, bataljona i samostalnih 
jedinica, koja se održala 4-og i 5-og januara o.g., u prisustvu 
komesara korpusa8 i sekretara Oblasnog komiteta K.P.H. za 
Dalmaciju,9 znatno će doprinijeti o tklanjanju ovih nedostataka. 
Za osposobljavanje nižih političkih rukovodioca postoje pri sva-
koj brigadi petnaestodnevni kursevi. 

Vojni sektor: Rad na vojničkom polju se obavlja po planu 
štaba korpusa. Izvode se stalni egzerciri i održavaju teorni i 
vojni časovi. Taj rad često predugo t ra je i borci se zamaraju i 
nema dovoljno interesovanja. A i radi nemarnosti štabova bata-
ljona, koji često i ne učestvuju u cjelini na tome radu, ne po-
stiže se potrebno znanje i disciplina. 

Stručno uzdizanje komandnog kadra želi se postići orga-
nizovanjem predavanja i vojnih časova za rukovodioce brigada 
i bataljona, koja bi držao komandant divizije, odnosno korpu-
sa. Za izgradnju nižeg komandnog kadra postoji redovan niži 
oficirski kurs pri štabu divizije i podoficirski pri štabovima bri-
gada. Za uzdizanje desetara znatno su pomogli dvanaestodnevni 
desetarski kursevi, koji su ranije postojali u V-oj a sada u svim 
brigadama. 

Kulturno-prosvjetni sektor: Dolaskom u povoljnije uslove 
i stvaranj[em] šireg plana, rad na ovom polju je u napredovanju. 
Stvaranjem kulturno-prosvjetnih odbora pri štabu brigade, uz-
dizanjem i proširenjem K.P.O.10 po bataljonima, rad će još bolje 
napredovati. Težište je na otklanjanju nepismenosti, koja je 

8 Boška Siljegovića 
• Sekretar Oblasnog komiteta KPH za Dalmaciju bio je u to vreme 

Drago Gizdić. 
10 kulturno-prosvetnih odbora 



porasla dolaskom novih drugova (sredinom decembra 1944. g. 
bilo je u diviziji do 1000 nepismenih). Uz pomoć NOO-a, pored 
rada po četama i pojedinačnog učenja, koriste se škole i učitelji. 
Rad uspjeva i već je nepismenost smanjena za 30%. 

Organizaciji sporta mora se posvetiti još više pažnje, a kul-
turna predavanja i usmene novine, koja se organizuju pri štabu 
divizije, moraju se proširiti na sve jedinice. 

O SKOJ-u: Organizacija SKOJ-a se pravilno razvija i uz 
dobru pomoć part. organizacije napreduje. Široka konferencija 
omladine, gdje se je pretresalo o političkoj situaciji i zadacima 
omladine, dala je dobre rezultate. Također je održana konferen-
cija svih skojevaca XIV. Brigade. Skojevska organizacija V Bri-
gade je najbrojni ja i najčvršća, a glavni zadatak joj je širi rad 
sa svom omladinom. Pri diviziji se organizovao, po uputstvima 
Oblasnog i C.K. SKOJ-a, skojevski kurs. Kroz prvi je prošlo 45 
omladinaca, koji je uspješno završio i sad počinje drugi. 

Pored kurseva, koje smo već spomenuli, ponovo počinje 
pri štabu divizije niži parti jski kurs. To u vezi sa pismom CK 
KPH i radi velike potrebe u teoretskom uzdizanju našega kadra. 

Rad Politodjela: Politodjel se proširio sa još jednim čla-
nom, drugom Antom Rosandićem, koji je bio pomoćnik kome-
sara bataljona u IX. Diviziji. U radu Politodjela postojao je u 
izvjesnoj mjer i neplanski rad. Sastojao se što pri odlasku u jedi-
nice nije se bacalo težište na pomoć za temeljito r ješavanje os-
novnih zadataka i problema. Rad je više zavisio od umješnosti 
pojedinih članova Politodjela, nego od zajedničke analize glav-
nih problema i pronalaženja metoda za rješavanje. Taj nedo-
statak se sve više otklanja. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Damjanović Petar 
Zdenka Šegvić 



BR. 40 
ŠESTONEDELJNI IZVEŠTAJ ŠTABA 12. SLOVENAČKE NO 
BRIGADE OD 11. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 
7. KORPUSA NOVJ O STANJU I POLITIČKOM RADU U 

BRIGADI1 

STAB XII SNOUB ! 

Položaj, 11. I 1945. 

POLITIČKOM KOMESARU VII KORPUSA I XV DIVIZIJE 
NOV I POJ 

Na položaju 
Predmet: šestonedeljni 
politički izveštaj. 

1. — Politički izveštaj od 30. XI 44. do 10. I 45. 
2. — Da bi se sprečila osnovna slabost naše vojske, to jest 

slab rukovodeći kadar, praksa u našoj brigadi pokazala je da za 
niži rukovodeći kadar treba birati pre svega drugove koji su 
se u borbi pokazali kao požrtvovani i samoinicijativni. Da bi se 
podigla vojna sposobnost desetara održavaju se po bataljonima 
redovni teoretski sastanci kojima rukovodi komandir čete, a če-
sto i štab bataljona sazove sastanak s nižim rukovodećim kadrom 
na kome mu daje smernice za rad i izgrađuje ga vojnički. Na te 
sastanke pozivaju se i partizani koji pokazuju iole sposobnosti za 
buduće rukovodioce. I na sastanak vodnika pozivaju se najbolj i 
između desetara, koji se zatim vaspitavaju za vodnike. Na kon-
ferencije politdelegata pozivaju se iz jedinica drugovi koji po-
kazuju najviše smisla za politički rad i na ta j način se vaspi-
tavaju za politdelegate. S nekima se radi i pojedinačno. Borci se, 
međutim, vaspitavaju na časovima vojne i političke nastave tako 
da osećaju da su sastavni deo vojne jedinice. Desetari, koji su 
uglavnom postavljeni iz redova mlađih boraca, još ne osećaju 
toliku odgovornost za svoje desetine, koje su sada malobrojne. 
Za pravilno vršenje patrolne službe određuje se vođa patrola, 
koji je desetar, vodnik ili politdelegat i odgovara za tačno izvr-
šavanje zadataka koje prima od svojih pretpostavljenih. Svaki 
vođa patrole dobija u štabu bataljona tačne zadatke i o nj iho-
vom izvršenju mora podneti izveštaj štabu bataljona posle svog 

1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu 
IZDG u Ljubljani, f. 188 a/III, a snimak u Arhivu VII, film 126/536—540. 

! Brigada je postala udarna naredbom Glavnog štaba NOV i PO 
Slovenije od 27. februara 1945 (vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 88/11). 



povratka. Prilikom kontrolisanja patrola od strane komandnog 
kadra ustanovilo se da neke vođe patrola dostavljaju netačne 
[podatke], zato su ponovo slati na izvršenje [zadatka], U slučaju 
da se to desi više puta, isti su kažnjeni. Sve slabosti koje ruko-
vodioci uoče pretresaju se na sastancima i iznose kao primer 
netačnog izvršavanja naređenja. 

Desio se slučaj da je patrola bila upućena u pravcu Aj-
doveca, ali je ona pošla prema Sadinjoj Vasi.' Utvrdili smo da 
to nije bila u tolikoj meri kr ivnja vođe patrole koliko dežurnog, 
koji je nije tačno uputio i obrazložio joj kojim putem treba da 
pođe. Zbog toga mora, od sada pa nadalje, svaki dežurni patroli 
tačno naznačiti pravac kretanja, i ukoliko je on duži, označiti 
ga na karti, odnosno napisati na ceduljicu kroz koja sela i karak-
teristične krajeve treba da se kreće. 

3. — Pri izboru kadrova vodimo računa o sledećem: 1. 
odanosti našoj stvari, koju drug ispoljava kroz borbu; 2. disci-
plini i umnoj sposobnosti, kao i pravilnom odnosu prema pretpo-
stavljenima. Kod političkog kadra, međutim, vodi se računa o 
tome da on svojim primerom potvrđuje ono što na političkim 
časovima, odnosno u radu s pojedincima, treba da pruža borci-
ma. Pre svega treba paziti na to da pri izboru za politdelegate 
nemaju preimućstvo brbljivci. Imali smo slučaj političkog ruko-
vodioca koji je bio dobar govornik — brbljivac a radom u praksi 
pokvario je sve što je korisno uradio na političkim časovima. 
Za podizanje našeg kadra održavaju se sastanci i konferencije, 
koje sazivaju komande četa, štabovi bataljona, a često i članovi 
štaba brigade. Naš kadar je odan stvari, ali mu nedostaje struč-
nog znanja i samoinicijative i uzdaje se pre svega u direktive 
pretpostavlj enih. 

4. — Pitomci za vojne i političke kurseve bi ra ju se na ta j 
način, što komanda čete već ranije na sastanku pretrese sposob-
nosti svakog pojedinog borca i na osnovu njih donosi odluku o 
slanju na vojni ili politički kurs. Pre no što se drug pošalje na 
kurs ispita se da li ima volju za to. Na kurseve se šalju drugovi 
s koliko-toliko praktičnog znanja, kako bi na kursu stekli i teo-
retsko znanje koje će moći u jedinici povezati, odnosno sprovesti 
u praksu. Da bi se podigao i praktično izvežbao niži rukovodeći 
kadar, održavaju se po bataljonima redovno vojni i politički sa-
stanci na kojima se kadrovima pruža sva potrebna pomoć i pre-
nose na nj ih sva praktična iskustva starijeg kadra. Da bi se po-
digao autoritet nižeg kadra, na svim sastancima sa štabovima 
bataljona i komandi četa naglašava se da treba nižem komand-
nom kadru dopuštati više samoinicijative u komandovanju i 
praktičnom rukovođenju njihove jedinice — desetine, voda. Na 

5 Danas: Sadinja Vas pri Dvoru. 



svim sastancima se osporava dosadašnja praksa da viši ruko-
vodioci pred borcima grde niže rukovodioce za greške koje su 
počinili i stavlja im se u dužnost da greške iznose i ispravljaju 
s nj ima lično, tako da borci osećaju da je desetar, odnosno vod-
nik, politdelegat odgovoran za nj ih pred višim rukovodiocima. 
Međutim, da bi se podigao sam autoritet, uvodi se raport iranje 
desetara vodniku, pa nadalje. Ipak, uprkos svim nastojanjima, 
autoritet nižeg kadra još uvek nije na zadovoljavajućem nivou. 

Manevarska sposobnost naših jedinica, s obzirom na veću 
izvežbanost našeg komandnog kadra u brigadi, prilično se po-
digla, tako da je sada bataljon mnogo sposobniji da vodi akcije 
na terenu i stalno se pokušava iznenaditi nepri jatel ja od pozadi 
manjom grupom. Veza, kao jedan između najvažnij ih faktora za 
postizanje uspeha u borbi, prilično se popravila, ipak još nije na 
zadovoljavajućoj visini. Veza između štabova bataljona i štaba 
brigade se u borbi, kao i u kantonmanu još dosta dobro održava, 
pomoću kurira i upotrebom signalista, ali između četa još nije 
tako stabilna. Telefonska veza, međutim, ne funkcioniše dobro. 
Komande se prilično trude da se ona popravi. Naređenja se po 
našim jedinicama dosta dobro sprovode, ali ne sasvim tačno do 
naznačenog vremena, već uvek sa izvesnim zakašnjenjem kod 
nekog od bataljona. 

5. — Ljubav prema oružju među partizanima raste. To se 
vidi po tome što često samoinicijativno prilaze čišćenju oružja, 
naročito sada u vreme takmičenja. Osećaju da su im puška i 
mitraljez jedino sredstvo za samoobranu i oslobođenje svoje do-
movine. [Vidi se] iz slučaja kada je mitraljezac koji je postav-
ljen za rukovodioca, na zahtev štaba bataljona da preda mitra-
ljez drugome, rekao: »Iako sam postao rukovodilac, ne dam 
bren od sebe jer sam ga uvek voleo.« Teško oružje, kao što su 
teške brede, cenjene su među borcima bataljona, jer ih često 
spasavaju iz teške situacije kada im kri ju povlačenje ili im omo-
gućuju napredovanje pod svojom zaštitom. Protivtenkovske puš-
ke u našoj brigadi predstavl jaju jedno efikasnije oružje za uni-
štavanje neprijateljeve motorizacije i pešadije u grupama, i 
njihove nišandžije postigle su već više lepih uspeha. U posled-
nj im [uspesima] uništile su dva motocikla i pobile 5 nepri ja tel j -
skih vojnika.4 

* i 5 To se dogodilo na putu Medveđek—Korenitka 2. januara 1945. 
Vidi izveštaj Štaba 12. slovenačke udarne brigade od 7. januara i meseč-
ni izveštaj od 26. januara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 190/11). Ova 
brigada je imala zadatak da osigura napad 5. slovenačke udarne brigade 
»Ivan Cankar« na Občine, i u tom cilju ona je zaposedala položaje Babna 
gora—Krušni Vrh—Korenitka. Vidi zapovest Štaba 12. slovenačke bri-
gade od 31. decembra 1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 190'ID. O napadu 
na neprijateljevo uporište Občine vidi napomenu br. 7. uz dok. br. 23. 



6. — Možemo reći da je borbeni moral boraca naše briga-
de dobar. Uzmimo samo primer iz borbi na Krušnom Vrhu, kada 
su borci bili neprekidno na položajima 3 dana i 3 noći bez ikakve 
smene, a nije se moglo primetiti nikakvo gunđanje uprkos tome 
što je nekoliko njih promrzlo tako da su morali u bolnicu.5 To 
se desilo zbog slabe obuće. Moral komandnog kadra zadovolja-
va, ali da bi se podigao na zavidan stepen trebaće još mnogo ra-
da na političkom polju. 

7. — Ne mogu se osetno primetiti znakovi oportunizma kod 
rukovodećeg kadra, ali se iz nekoliko slučajeva samopovreda vidi 
da među ljudstvom postoji nešto što proističe iz čistog straha 
pred borbom i zadacima koji nas očekuju u budućnosti. Sa ovak-
vima koji namerno izbegavaju borbu, izmiču radu samopovre-
dom, postupaćemo ubuduće najstrože. U jednom slučaju, koji je 
bio dokazan, i krivac je sam priznao, kaznili smo strel janjem 
pred brigadnim strojem. Taj postupak je na borce povoljno uti-
cao i poslužiće ubuduće kao opomena ostalima, takođe i dezerte-
rima. Kampanja za podizanje samoinicijative je donekle uspela.6 

Među borcima se takođe pokazala požrtvovnost i opet je uči-
njen korak napred. 

8. — U pogledu poboljšanja organizacije ni je se pokazao 
neki veći napredak, jedino se u pogledu pokretljivosti jedinice — 
rasterećenjem štabova jedinica i komora u bataljonima od ba-
lasta — postiglo prilično poboljšanje. Niži komandni kadar se 
do neke mere osposobio vojnički i politički. 

9. — Odnosi između komandnog kadra i boraca su dobri. 
Borci zaista gledaju u svom komandnom kadru prave rukovodio-
ce, jedino u niži rukovodeći kadar još nemaju toliko poverenja. 
Komandni kadar drži borce prilično čvrsto u svojim rukama 
kada se radi o izvršavanju naređenja. U slobodno vreme odnose 
se prema borcima drugarski. Odnos između samog komandnog 
kadra je dobar, samo u dve komande četa, zbog ambicioznosti 
jednoga, nisu se slagali, zbog čega smo ih pozvali na odgovor-
nost i najstrože kritikovali, pa se nadamo da će se i ta slabost is-
praviti. Da borci vole svoj komandni kadar svedoči dijalog iz-
među partizana, koji je štab prisluškivao: »Ukoliko bi naš ko-
mandir bio slučajno ranjen, svi moramo navaliti da ga spasemo, 
pa ma kako pucalo.« 

10. — Kulturno-prosvetni kružoci po bataljonima rade.7 

U kružoke su kao članovi obuhvaćeni većinom politički kome-
6 U vezi s tom kampanjom, Glavni štab NOV i PO Slovenije izdao 

je poseban cirkular br. 1 od 21. oktobra 1944, koji je upućen svim jedini-
cama NOV i PO Slovenije (vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 15/11 i 10/111). 

7 O formiranju kulturno-prosvetnih kružoka u bataljonima vidi 
»Uputstva za formiranje kulturno-prosvetnih odbora« od Propagandnog 
odseka Glavnog štaba NOV i PO Slovenije, br. 724, od 30. septembra 
1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 250/11. 
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sari i članovi SKOJ-a Aktivnost ovih kružoka je dosada, dok 
smo vodili borbe, imali l judstvo razbacano i na položajima, bila 
manja ; međutim, sada, kada smo se nešto stabilizovah, ponovo 
se povećala. Kružoci, koji obuhvataju priličan broj boraca iz ba-
taljona, spremaju se za izvršavanje određenih zadataka, to jest 
pr ipremaju se za mitinge, izdavanje zidnih novina, oživljavanje 
pevačkih horova, kulturnih časova i uopšte za iskorišćavanje 
gradiva koje im stoji na raspolaganju. 

1. — Da bi se podigao politički nivo partizana naše bri-
gade, da bi se uklonio slab uvid u politička zbivanja, politkome-
sarski kadar založio se i radio u svako slobodno vreme s poje-
dincima, na političkim časovima i objašnjavao političku situ-
aciju po grupama. Pored toga, radilo se posebno s novomobili-
sanim borcima, kojih smo u poslednje vreme primili 35, i to 
individualno. Na svim političkim časovima se, kako novodošlim 
tako i starij im partizanima, govorilo o cilju naše borbe, o po-
čecima i konačnim zadacima i smesta se obaveštavalo sve l jud-
stvo o vojnom i političkom položaju na domaćem frontu, kao i 
na svetskim frontovima. Svu tekuću literaturu, koja sada stiže 
u dovoljnom broju u naše jedinice, dajemo na raspolaganje 
vojsci, koja je prorađuje uz pomoć političkog kadra, a u odre-
đenim slučajevima i individualno. 

12. — U toku šest nedelja primili smo sledeću l i teraturu: 
Naša vojska8 420 kom. 
Slovenski poročevalec9 245 kom. 
Ljudska pravica10 140 kom. 
Pregled dogodkov 11 73 kom. 
Radijske vesti12 201 kom. 
Vestnik13 12 kom. 
Naprijed14 10 kom. 
Mladina15 40 kom. 
Mlada pest16 20 kom. 

8 Nastavak lista »Slovenski partizan« (vidi »Bibliografiju 1941— 
1945«, str. 277, pod br. 3925. 

9 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 673, pod br. 8951. 
'"Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 626, pod br. 8553. 
11 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 656, pod br. 8798 i 8799. 
11 »Radijske vesti« izdavao je Propagandni odsek Štaba 7. korpusa 

NOVJ, umnožene na ciklostilu. Očuvani su brojevi od 4. oktobra, 12. de-
cembra 1944, 17. aprila i 4. i 5. maja 1945 (vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, 
NO tisk f. P/370). 

15 Verovatno se odnosi na službeno glasilo Glavnog štaba NOV i 
PO Slovenije (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 295, pod br. 4180). 

14 Verovatno se odnosi na organ Komunističke partije Hrvatske 
(vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 632, pod br. 8604). 

15 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 631, pod br. 8584. 
'« Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 629, pod br. 8570. 



O agrarnem in kmečkem vprašanju1 7 

Zavzemanje naseljenih mest (brošura)18 

Minerstvo (brošura)19 

Drugi kongres Zveze slovenske mladine20 

Leto borb ob Soči (brošura)21 

O veliki domovinski vojni 
Sovjetske zveze — J. Staljin 22 

Oktoberska revolucija (brošura)23 

Vojaški strokovni l is t 2 4 

Navodila za rušenje železnic25 

Z Rdečo armado naprej (brošura)26 

Dve vojski, dva značaja in dva namena2 ' 
Politika28 

Borbene vaje posameznika29 

,23 

i27 110 kom. 

15 kom. 
10 kom. 
4 kom. 
4 kom. 

70 kom. 

8 kom. 
5 kom. 
4 kom. 

16 kom. 
1 kom. 

30 kom. 
8 kom. 

Literatura se dostavlja našim jedinicama u dovoljnom broju. 
14. — Politički komesari i pomoćnici političkih komesara 

pomažu skojevskim organizacijama na ta j način što im na sa-
stancima koje sazivaju pomažu i vaspitavaju ih. Aktivnost 
SKOJ-a među našom omladinom manje se oseća zbog stalnog 
smenjivanja sekretara, ali će se ipak to u dogledno vreme po-
praviti. 

15. — Moralno stanje se od poslednjeg izveštaja nije suš-
tinski promenilo. Odnos prema drugaricama partizankama je u 
više slučajeva nepravilan, pošto borci ne gledaju pravilno na 

17 Od Vladimira Iljiča Lenjina (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, 
str. 424, od br. 5891 do br. 5894). 

18 Verovatno se odnosi na brošuru »Zavzemanje večjih in manj-
ših naseljenih mest« od Viljema Mišića (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, 
str. 51, pod br. 628). 

19 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 51, pod br. 622—625. 
20 Verovatno se odnosi na »Okrožnicu št. 3«, koju je 1944. izdao 

Odsek politkomesarijata Glavnog štaba NOV i PO Slovenije (vidi »Biblio-
grafiju 1941—1945«, str. 16, pod br. 186; Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 
152/IV). 

51 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 46, pod br. 571. 
22 Autor je Josip Visarionovič Staljin (vidi »Bibliografiju 1941— 

1945«, str. 536, pod br. 7389). 
23 Verovatno se odnosi na brošuru Josipa Visarionoviča Staljina 

»Oktoberska revolucija in taktika ruskih komunistov« (vidi »Bibliografi-
ju 1941—1945», str. 537, pod br. 7399). 

24 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 300, pod br. 4224. 
25 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 36, pod br. 435, str. 57, 

pod br. 701. 
28 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 587 i 588, pod br. 8145, 8146 

i 8147. 
27 Autor je Boris Kidrič (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 36, od 

br. 442 do br. 445). 
28 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 655, pod br. 8784. 
n Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 5, pod br. 58. 
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odlazak drugarica iz vojske30 i smatraju one koje su ostale u je-
dinici za manje vredne, jer misle da su ostale zbog momaka. 
Uglavnom su u jedinicama ostale stari je partizanke. Borcima 

»se na političkim časovima obrazložilo kakav treba da bude nj i -
hov odnos prema njima, i da se od nj ih ne mogu tražiti toliki 
napori kao od drugova partizana. Odnos prema drugaricama u 
civilu je u određenim slučajevima, kada se radi o našim simpa-
tizerkama, dobar, dok je prema belogardističkim devojkama sa-
svim suprotan. 

16. — U svakom bataljonu bilo je nekoliko slučajeva de-
zerterstva ali se nigde nije moglo utvrditi da su dezertirali u 
neprijateljsko uporište. U najviše slučajeva je utvrđeno da su 
otišli u Belu krajinu, a nekoliko njih u Slovenačko primorje. Da 
bismo dobili natrag drugove koji su pobegli u Belu krajinu, po-
slali smo poimenični spisak Komandi mesta Crnomelj sa zahte-
vom da nam ih vrate, ali do sada još niko nije stigao jer ih vero-
vatno na osnovu protekcije kakvog rođaka tamo zadržavaju i 
ukl jučuju u pozadinsku jedinicu. Da bi se sprečila dezerterstva 
i slične sabotaže na političkim i vojnim časovima stalno se go-
vori o kaznama koje će takve stići — da će biti stavljeni pred 
vojni sud. Međutim, do sada je još svaki koji je kao dezerter 
ili organizator vraćen u našu jedinicu iz neke komande i stav-
ljen pred vojni sud — dobio kaznu od najviše dve godine pri-
nudnog rada, i to uslovno. Ovakva kazna ne čini im se toliko 
visoka da ne bi pokušah bekstvo u drugu jedinicu ili na drugi 
teren. Primer strel janja dezertera pred brigadnim zborom i 
obrazloženje da ta kazna čeka ubuduće i organizatore — dezer-
tere povoljno će uticati na prestanak dezertacija. 

17. — Zdravstveno s tanje u brigadi nije najbol je jer ima 
priličan broj prehlada i smrzotina drugog stepena, što je posle-
dica slabe obuće. Ne mogu se primetiti neke teže zarazne bolesti, 
sem nekoliko slučajeva svraba i čireva. Vašljivost se prilično 
proširila u vreme kada su borci bili dosta zaposleni i na polo-
žajima, zbog terena na kome smo se zadržavali i zbog toga što 
nije bilo mogućnosti da se izvrši parenje u brigadi. Čistoća i red 
u samom kantonmanu su postavljenjem novog sanitetskog re-
ferenta31 mnogo popustili. Problema pijančenja nema ali se u 

30 Glavni štab NOV i PO Slovenije je 14. decembra 1944. izdao na-
redbu br. 1453 (redakcija je nije pronašla, ali se ona pominje u drugim 
dokumentima) na osnovu koje su drugarice iz operativnih jedinica upu-
ćene na dužnosti u pozadinu ili na teren. Ova naredba je doneta zbog 
toga što su drugarice u operativnim jedinicama bile podvrgnute suviše 
velikim naporima, a posle priliva novih boraca u jedinice njihovo pri-
sustvo više nije bilo tako neophodno. O tome je očuvana naredba Perso-
nalnog odseka 9. korpusa NOVJ, broj 278, od 25. januara 1945 (vidi Ar-
hiv IZDG u Ljubljani, f. 250/111—3). 

51 Dotadanjeg referenta saniteta Dušana Groma zamenio je Ivan 
Korazija. Obojica su bili studenti medicine. 



vreme praznika desilo nekoliko slučajeva da su se oficiri i borci 
napili preko mere. 

18. — U našim jedinicama podnose se vojni raporti. Sada, 
kada smo više u mestu, dolaze više do izražaja. Disciplinske na-
redbe čitaju se pred strojem jedinice, a za manje prekršaje koji 
se dogadaju pozivaju se drugovi na raport gde im se daje pri-
merna poduka ili se kažnjavaju. Drugove koji se u borbama ili 
kantonmanima pokažu kao dobri pohval juju komande ili štabo-
vi naredbom koja se takođe čita pred strojem. Najbolji se pred-
lažu za odlikovanja. Borci koji dobiju odlikovanja ponose se 
njima. 

19. — Oficiri vode računa o svojoj oficirskoj časti. Oni se 
ipak u velikoj meri razlikuju od bivših jugoslavenskih [oficira]. 
Odnosi između boraca i oficira su drugarski. 

20. — Odnosi naših boraca prema civilnom stanovništvu 
su pravilni. Samo intendanti ponekad počine neku grešku. Od-
nosi civilnog stanovništva prema Osvobodilnoj fronti su nešto 
bolji s obzirom na svinjari je koje čine Nemci i belogardisti po 
terenu. 

21. — Hrana se, kao dosada, nabavlja posredstvom priv-
rednih komisija.32 Do sada se još nije pogoršala ni u pogledu 
količine, ni u pogledu kvaliteta, jedino postoje poteškoće sa solju 
te borci već više od nedelju dana jedu neslano. Inače se više 
puta nedeljno, prema mogućnostima, peče hieb za borce čitave 
brigade. 

22. — Poteškoće u svakodnevnom radu su veoma različite. 
U nekim bataljonima se stalno menja niži kadar i za njega se ne 
može odmah naći zamena. Ukoliko se neko menja treba pronaći 
zamenu iz redova drugova koji su pre kratkog vremena stigli u 
jedinicu. Ima slučajeva koji slabe moral boraca naše brigade a 
to je neodgovorno ostavljanje mrtvih drugova pokraj puta. Tak-
vih primera ima u XVIII diviziji. Oni se dešavaju uvek kada 
naša brigada zaposedne položaje za bilo kojom brigadom XVIII 
divizije. Na Krušnom Vrhu su se, uprkos upozorenju bataljon-
skih i brigadnih rukovodilaca, mrtvi drugovi 24 časa posle borbe 
nalazili k ra j puta, iako teren nije bio u rukama neprijatelja. Isto 

32 Gospodarske (privredne) komisije formirane su na osnovu cir-
kulara Izvršnog odbora Osvobodilne fronte slovenskega naroda od 10. 
jula 1943, upućenog svim okružnim, podokružnim i terenskim odborima 
OF, u kome se kaže: »Da bi se svrsishodno organizovala privredna po-
moć kako našoj vojsci tako i civilnom stanovništvu moraju se kod svih 
političkih predstavništava OF formirati privredne komisije. U tom cilju 
formirana je kod IOOF osrednja privredna komisija sa zadatkom da 
organizuje i izvede na čitavoj slovenačkoj teritoriji tu privrednu pomoć.« 
Prema tom aktu formiraju se okružne, rejonske i terenske privredne ko-
misije sa privrednim referentom na čelu. (Vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, 
f. 432/11). 



se dogodilo sada. Brigade XVIII divizije uopšte ne vode računa 
o svojim poginulim drugovima. One brinu o tome da pokupe te-
lefonsku žicu i ostatke izgubljene komore ali se o sahrani po-
ginulih drugova baš niko ne stara. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar—kapetan: Zam. komandanta—kapetan: 
Stefan Gebert Kačar Franc 

M. P. 

BR. 41 
IZVEŠTAJ SEKRETARA PARTIJSKOG KOMITETA UNSKE 
OPERATIVNE GRUPE OD 12. JANUARA 1945. CENTRAL-
NOM KOMITETU KPH O STANJU I RADU PARTIJSKE OR-

GANIZACIJE U GRUPI1 

SEKRETAR DIVIZIJSKOG KOMITETA 17/1 9452 

UNSKE OPERATIVNE GRUPE 
12 januara 1945 god. 

CENTRALNOM KOMITETU K.P. ZA HRVATSKU 

Negdje. 

Dragi drugovi, 

Dostavljam Vam mjesečni izvještaj o s tanju i radu Part i je 
u mjesecu decembru 1944 godine. 

Politička situacija u jedinicama i na terenu. Politička situ-
acija [u] ovim jedinicama povoljna je poslije uspješnih akcija 
koje su izvršile ove jedinice u zajednici sa jedinicama IV Kor-
pusa.3 Situacija se nije promijenila i pored osjetnog broja izba-
čenih iz stroja (oko 200). Boraveći u blizini neprijateljskih upo-
rišta, a s obzirom na izvjestan broj neučvršćenih i politički za-
ostalih boraca, većim dijelom novomobilisanih, koji se još nisu 
uspjeli prekuhati, kroz jedinice ove grupe (naročito u I brigadi) 
osjetila se je neprijateljska parola »Doveli su vas ovamo da iz-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 49/78—80. 

2 Odnosi se na datum zavođenja dokumenta u arhivu CK KPH. 
3 Verovatno se misli na akcije u decembru 1944 (opširnije o tome 

vidi dok. br. 17, objašnjenje br. 3, 7, 8 i 10 i dok. br. 28, objašnjenje br. 4). 
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ginete«. To je part i ja na vrijeme uočila i povela se je kampanja 
protiv toga, u čemu se je i uspjelo. 

U II brigadi s tanje se popravlja i jedinica se osjeća prilično 
sređenom. Kako nije imala jačih borbi, njen kadar je gotovo cio 
i to je omogućilo sređen rad i vidniji uspjeh. 

U vezi ovih proteklih borbi izbačen je gotovo sav stari 
kadar u I brigadi, a jednim dijelom i u II, tako da novopostavlje-
ni kadar treba dosta vremena dok se izdigne da bi zadovoljio na 
novoj dužnosti, te se povoljna situacija u jedinicama neće n a j -
bolje iskoristiti. 

Situacija u jedinicama pri štabu Grupe kao i u dopunskom 
bataljonu u ovom mjesecu se je dosta popravila s obzirom na sve 
dosadanje uspjehe kao i na mogućnost rada. Tu dolazi u obzir 
kadar koji se ne mijenja, jer nije pogođen borbama, a i bolje 
poznaje svoje jedinice te što je omogućeno bolje njegovo izdi-
zanje. 

Politička situacija na terenu također je bolja nego prije. 
Naši uspjesi kao i uspjesi Saveznika dali su narodu jasnu sliku 
slabosti nepri jatel ja kao i naše snage, a osim toga jači rad na 
terenu doprineo je da se to jasnije vidi i uoči. 

Ima još prikrivenih nepri jatel ja naše borbe i njihovo d je -
lovanje očituje se u ubacivanju raznih lažnih parola kao i u 
težnji da onemoguće razvijanje ustanka na Krajini s tvaranjem 
oružanih grupica blizu uporišta koje im imaju poslužiti kao baza 
u koju će okupljati nezadovoljne u našim jedinicama, te za na -
pade na naša manja vojnička uporišta (komande mjesta) i na 
predstavnike narodne vlasti. Takvu jednu jaču grupu nepr i ja-
teljskih elemenata imaju na sektoru Bužima a kojom rukovodi 
Hase Dizdarević, dobro poznat i koji je ranije imao udjela u 
Huskinoj smrti4 i razbijanju bivšeg K.N.O.P. Odreda.5 

Organizaciono stanje: Brojno stanje Grupe je 2.200, a od 
toga je obuhvaćeno u 44 ćelije 205 Partijaca, od kojih 167 na 
licu, 26 u bolnici, 12 na kursu i 3 poginula. Zatim ima 34 kan-
didata. 

I brigada: 875 boraca (na licu), od toga članova Part i je po 
spisku 67 a na licu 42, kandidata 12. U bolnici 19, na kursu 6, 
poginuo 1. 

II brigada: 850 boraca (na licu), od toga članova Part i je po 
spisku 81 a na licu 71. Kandidata 11. U bolnici 6, na kursu 4. 

Prištabski dijelovi: 430 boraca, od toga članova Part i je 54 
(po spisku), a 52 na licu. Kandidata 10. Na kursu 2. Poginula 2. 

4 Husku Miljkovića su u maju 1944. ubili agenti nemačko-ustaške 
obaveštajne službe (vidi V tom, knj. 19, dok. br. 26, objašnjenje br. 5). 

5 To jest: Krajiškog (muslimanskog) NOP odreda Unske operativ-
ne grupe. 



Dopunski bataljon: 45 boraca, od toga 3 člana Parti je. Svi 
su na licu. Kandidata 1. 

U ovom mjesecu Par t i ja se je povećala za 45 članova, koji 
su većim dijelom uvučeni iz SKOJ-a, a jednim dijelom iz kan-
didata. 

Part i ja u ovim jedinicama osjećala se je borbenom ali nije 
umjela tu borbenost da prenese i na sve borce, a nepravilno pre-
nesena direktiva pisma od CK po pitanju čuvanja glave6 dovela 
je do toga da su partijci, da bi se pokazali dostojnim članova 
Partije, istrčavali i na nepotrebnim mjestima, te je tako u ovim 
borbama priličan broj parti jaca izbačen iz stroja. Ta je greška 
uviđena i na n ju je ukazano. 

Part i jska disciplina i smisao za odgovornost vrlo dobro 
su razvijeni, samo je Par t i ja sada popunjena mladim članovima 
koji su neiskusni i teoretski slabo izdignuti te nema dovoljno 
inicijative i stalno se treba ispomagati, a u ovom mjesecu ispo-
maganje je bilo oteščano stalnim pokretima i borbama. Par t i ja 
u II brigadi kao i u prištabskim dijelovima Grupe sada bolja po 
osobini partijaca iz tog razloga, što su tu stariji rukovodioci a 
koji ovim borbama nisu izbačeni iz stroja, tako da se je rad 
odvijao bolje i sređenije i vođen od drugova sa više iskustva u 
radu kao i sa više znanja. 

Rad u partijskim ćelijama kako organizacioni tako i par-
tijski u ovom mjesecu dosta je popustio. Nešto bolji bio je u II 
brigadi kao i u prištabskim dijelovima iz gore rečenog razloga. 
Svodio se je na proradu tekućeg materijala kao i brošura »Uče-
n je o Partiji« i »Put proletarijata do Parti je«. S obzirom na 
mlad partijski kadar, divizijski komitet u zajednici sa politodje-
lom donio je zaključak da Par t i ja posveti više pažnje teoretskoj 
izgradnji svojih članova, a naročito u temeljnom znanju. 

SKOJ: Organizacijom SKOJ-a obuhvaćeno je 325 boraca 
Od toga je na licu 277. U borbama je izbačeno: 19 mrtvih, ostalo 
su ranjeni. 

I brigada: Po spisku ima 158 a na licu 135 SKOJ-evaca. 
168 omladinaca nije obuhvaćeno SKOJ-em. 

II brigada: Po spisku 167, a na licu 142 SKOJ-evca. 131 
omladinac nije obuhvaćen skojevskom organizacijom. 

Pri štabu Grupe: 61 SKOJ-evac, a 48 omladinaca nije obu-
hvaćeno SKOJ-evskom organizacijom. 

Dopunski bataljon: 10 SKOJ-evaca, a 15 omladinaca nije 
obuhvaćeno SKOJ-em. U dopunskom bataljonu su većim dijelom 
stariji borci i zato je mali broj SKOJ-evaca, što se može vidjeti i 
iz rezerve SKOJ-a. 

6 Odnosi se na pismo Centralnog komiteta Komunističke partije 
Hrvatske od 10. novembra 1944 (vidi Arhiv VII, reg. br. 9—5, k. 114c). 



SKOJ-evska organizacija je zadovoljavajuća s obzirom na 
njezinu mladost a naročito na njezino mlado rukovodstvo koje 
je nazad kratkog vremena uzdignuto, kao što sam i ranije navo-
dio, bez kurseva, stičući znanje kroz aktive SKOJ-a. 

Pomoć Part i je SKOJ-u bila je u ovom mjesecu slaba, iz 
tog razloga što su svi stari partijci koji su imali iskustva u tome 
izbačeni iz stroja a mlađi nisu imali ni dovoljno znanja ni do-
voljno iskustva. Dočim Part i ja od strane SKOJ-a ima prilično 
ispomaganja. 

Vojnička situacija: Vojnička situacija u jedinicama ove 
grupe nije zadovoljavajuća i nejednaka je u pojedinim jedinica-
ma. Ali, jedno se može uočiti — da vojnički kadar ne zadovolja-
va i njegovo znanje je na vrlo niskom stepenu. 

Važno je napomenuti da i onaj kadar koji dobijemo sa 
strane nije shvatio dolazak ovamo kao potrebu nego kao kaznu, 
te i ukoliko ima znanja ne daje ga od sebe, a većinom se bez do-
voljnog znanja, i ugleda kao da su bili na teret u jedinicama iz 
kojih su poslani. 

Borbenost boraca kao i njihov moral su vrlo dobri i kad 
bi imali dobre i iskusne rukovodioce mnogo bi više dali od sebe. 

Činjenica je da zbog slabog vojnog rukovodstva naše je-
dinice trpe osjetnije gubitke tamo gdje bi naše stari je i isku-
snije jedinice imale mnogo manje gubitaka. Sami borci to uoča-
vaju i postavljaju to na konferencijama. 

Autoritet štabova bataljona je dosta dobar, dok je autori-
tet nižeg komandnog kadra nedovoljan. 

Kulturno-prosvjetni rad: Kulturno-prosvjetni rad u ovom 
mjesecu sveo se je samo na suzbijanje nepismenosti, ali i na 
tome se nije mnogo učinilo. Mnogi kulturno-prosvjetni odbori 
bili su okrnjeni i izvršila se njihova popuna i stavljeni zadatci. 
Nešto više na tom polju rada učinilo se je u II brigadi i u pri-
štabskim dijelovima gdje je kulturno-prosvjetni rad bio na j -
intenzivniji. 

Problemi pred Partijom sada: Divizijski komitet i polito-
djel Grupe složili su se u tome da su sada pred Part i jom najpreči 
slijedeći problemi. 

1. Nisko teoretsko znanje partijaca i komandnog kao i po-
litičkog kadra. 

2. Nedostatak inicijative u pokretu kao i u čestim borbama. 
3. Nedostatak naročito političkog kadra, koji se teško iz-

diže, te se ne mogu popuniti mjesta upražnjena izbacivanjem 
politrukovodioca izbačenih iz stroja. 

4. Nedovoljno vojničko znanje vojnih rukovodioca. 
Part i ja je uvidela postavljene probleme i pred sebe ih 

stavila kao zadatke koji se u najkraćem roku imaju da otklone. 



Razno: Dobiveno je pismo od vas da sastancima divizij-
skog komiteta ima pravo prisustvovati drug Hajro Kapetano-
vi«:, primili smo i čudimo se da se to nama ukazuje, kad smo mi 
to i do sada činili i čak druga redovito pozivali, kada je bilo mo-
guće, t j . kad smo bili bliže da ga pravovremeno obavjestimo. 
Sami shvatamo potrebu saradnje Par t i je na terenu i u vojsci i to 
sam čak u jednom od svojih izvještaja i naglasio. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Sekretar divizijskog komiteta 
Unske operativne grupe: 

Hajro Kulenović 
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CETRNAESTODNEVNI IZVEŠTAJ ŠTABA 31. NOU DIVIZIJE 
OD 12. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 9. KOR-
PUSA NOVJ O STANJU I POLITIČKOM RADU U DIVIZIJI' 

S T A B 
XXXI DIVIZIJE IX KORPUSA 

NOV I POJ 
Na položaju, 12. jan. 1945. 

Broj: 42 

Predmet: polumesečni politički 
izveštaj 

STABU IX KORPUSA NOV I POJ 
P o l i t i č k o m k o m e s a r u 

Poslednjih 15 dana su u našim jedinicama na političkim 
časovima obrađivali sledeće teme: 

III SNOUB »Ivan Gradnik«: Godišnjica IX korpusa; za 
Božić članke »Mir l judem na zemlji« i »Rodi se nov človek« 
(Partizanski dnevnik);2 »O dezerterstvu« (kampanja); na kra ju 
stare godine pregled uspeha NOV u protekloj godini; cirkular 

1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu 
IZDG u Ljubljani, f. 276/VI, a snimak u Arhivu VII, film 191/258—260. 

1 Ta dva članka su objavljena u »Partizanskom dnevniku«, br. 
342—343, god. II, od 24. novembra 1944 (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, 
str. 249, pod br. 3499). 



Glavnog štaba »O disciplini i čuvanju oružja«;3 »Naša pot je 
pravilna« (»Part, dn.«);4 a dva politička časa posvećena su pita-
njima jedinice. U nekim jedinicama se diskutovalo o položaju 
u Grčkoj, Poljskoj, Italiji, o našoj vlasti, o obnovi i izgradnji 
naše domovine. 

VII SNOUB »France Prešeren«: o privredi u budućoj Jugo-
slaviji; o amnestiji; naša narodna vlast; ko vodi i ko je dao po-
budu za oslobodilački pokret; popularizacija KP;5 o svesnoj di-
sciplini; grčko pitanje; o opštoj svetskoj organizaciji; o prelasku 
u novu godinu i naši zadaci u 1945. godini — uspesi naše NOV u 
staroj godini; o mobilizaciji; prelazak od partizanskih jedinica u 
redovnu regularnu vojsku; sporazum Tito — Subašić; koji će 
predeli pripasti budućoj federativnoj Jugoslaviji; o čuvanju dr-
žavne imovine; odnosi prema rukovodiocima, naročito nižim; 
jalovi pokušaji italijanskih imperijalista; Sovjetski Savez kao 
oslonac Slavenstva (iz »Part, dnev.«;)6 o posledicama koje če-
kaju dezertere posle rata — vojni sudovi; o čuvanju oružja i 
ostale spreme; povezanost jugoslovenskih naroda; godišnjica 
formiranja IX korpusa; o privredi i našoj štampi; o samoinicija-
tivi; o neprijatel jevoj propagandi; o špekulantima; o lirama — 
bonovima; godišnjica rođenja maršala Staljina. Gornju mate-
riju crpli su iz »Partizanskog dnevnika«, »Slovenskega poroče-
valca«,7 »Ljudske pravice«,8 »Naše vojske«,9 brošure: »Borba 
zasužnjenih narodov Jugoslavije«.10 

XVI SNOB »Janko Premrl-Vojko«: »Velike naloge našega 
gospodarstva« (»Part, dn.«);11 prilikom strel janja dezertera kam-
panja protiv dezerterstva; privreda u SS;12 »Tradicija partizan-
stva« (»Part, dn.«);13 »Naša narodna oblast« (»Part, dn.«);14 »Iz 
leta borb v leto miru« (»Part, dn.«);15 Boj proti valpstvu« (Part. 

5 Vidi napomenu br. 5 uz dok. br. 37. 
4 Pravilan naslov glasi: »Naša pot je bila pravilna« (vidi »Parti-

zanski dnevnik«, br. 333, god. II, od 15. decembra 1944). 
5 Komunističke partije 
" O tim temama objavljeno je više članaka. 
7 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 673, pod br. 8951—8955. 
9 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 626, pod br. 8553. 
9 Nastavak lista »Slovenski partizan« (vidi »Bibliografiju 1941— 

1945«, str. 277, pod br. 3925). 
10 Od Josipa Broza Tita (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 97, 

pod br. 1234, str. 556, pod br. 7718). 
11 Vidi »Partizanski dnevnik«, br. 334. god. II. od 16. decembra 

1944. 
12 Sovjetskom Savezu 
13 Članak Ante Novaka, u nastavku, objavljen u listu »Naša 

vojska«, br. 15, god. III, od 5. novembra, br. 16, od 14. novembra 1944. 
14 Članak pod tim naslovom nije pronađen, ali je objavljeno više 

članaka o toj temi. 
15 Autor članka je dr Miha Potočnik (vidi »Partizanski dnevnik«, 

br. 1, god. III, od 1. januara 1945). 



dn.«);16 »Po poti k skupni zmagi« (Part, dn.«);17 Zberimo sile za 
zadnji udar« (»Part, dn.«);18 »O Trstu« (»Part, dn.«).19 

Bataljon za vezu: položaj u Grčkoj; o našoj vlasti; prora-
đivali su se razni članci iz »Partizanskog dnevnika«, »Ljudske 
pravice« itd. Prorađivala se brošura: »Sovjetska država — dr-
žava novega tipa«.20 

Zaštitni bataljon: narodno jedinstvo; zašto opšta mobiliza-
cija; položaj u Grčkoj; članak »Trst«, »Narodi se borijo proti fa-
šizmu« (»Naša vojska«);21 »Letalci RA22 in Rdeča mornarica«2 ' 
(brošura); »Mlada pest« (brošura);24 »O izgradnji slovenske na-
rodne oblasti (brošura).25 — Za odseke kod štaba divizije, koji 
preko dana nemaju vremena, uredili smo tako da imaju nedelj-
no dva do tri politička časa, i to uveče. Obrađivalo se: buduća 
privreda; privredna politika čaršije; o našoj narodnoj vlasti i 
sudstvu; privreda u SS. 

Inženjerski bataljon: o amnestiji ; događaj u Grčkoj; o 
napredovanju CA; vojni položaj na frontovima; o terenskim or-
ganizacijama; dva politička časa o narodnoj vlasti; o nemačkom 
nasilju i zverstvima; o varšavskoj provokaciji; o SS; o političkoj 
situaciji u svetu i kod nas; o disciplini i mobilizaciji; o našem 
novcu. 

Dopunski bataljon: formiranje OF;26 program OF; različita 
državna uređenja (demokratija, federacija); naša narodna vlast; 
stara i nova Jugoslavija; I i II zasedanje AVNOJ-a;27 I zasedanje 
SNOS-a;28 vojska stare i vojska nove Jugoslavije; čvrstina sa-

" Originalni naslov: »Boj valptom« (vidi »Partizanski dnevnik«, 
br. 347, god. II, od 29. decembra 1944). 

17 Članak pod tim naslovom nije pronađen, ali ima mnogo članaka 
o toj temi. 

18 Članak, sa originalnim naslovom »Zberimo svoje sile za posled-
nji udar«, izlazio je, u nastavku, u »Partizanskom dnevniku« od br. 2, 
god. III, od 3. januara, do br. 8, od 8. januara 1945. 

" Članak dr Frana Cvitera (Zvitter), pod naslovom »Trst«, izla-
zio je, u nastavcima, u »Partizanskom dnevniku« od br. 2, god. III, od 
3. januara, do br. 8, od 10. januara 1945. 

10 Autor je Andrej Januarevič Višinski (vidi »Bibliografiju 1941— 
1945«, str. 587, pod br. 8139). 

21 Naslov članka, objavljen u listu »Naša vojska«, glasi: »Narodi 
sveta v borbi proti fašizmu« (vidi br. 16, god. III, od 14. novembra 1944). 

22 Rdeče armade — Crvene armije 
25 Ta brošura nije pronađena. 
24 Pogrešno. Odnosi se na glasilo Pokrajinskog komiteta SKOJ-a 

za Sloveniju (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 629, pod br. 8570). 
25 Autor je dr Marjan Brecelj (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 

020 , pod br. 4436). 
28 Osvobodilne fronte 
27 Antifašističkog veća narodnog oslobođenja Jugoslavije 
28 Slovenskog narodnoosvobodilnog sveta (Slovenačkog narodno-

oslobodilačkog veća) 



vezničkog bloka; pravedan i nepravedan rat; razvoj i nastanak 
bele garde; špekulanti (Kuhar);29 razvoj slovenačkog partizan-
stva; godina 1918. i k ra j prvog svetskog rata — i naš današnji 
položaj; sporazum Tito—Subašić; naše sudstvo; posleratno ure-
đenje; o CA i SS. 

Divizijska pokretna bolnica: o amnestiji; o našoj novoj 
vlasti; o Slovenačkom primorju, Trstu i Gorici; o autoritetu; o 
desetini. 

Ukoliko su prilike dopuštale, održavani su po jedinicama 
redovni politički časovi. U velikoj meri je, međutim, čitav poli-
tički rad ometalo slabo vreme i velika opterećenost jedinica 
službom. Ako pogledamo po našim jedinicama, [vidimo] da se po-
litički prilično radi ali je uspeh toga rada malen. Uzrok leži u 
tome što se radi zbog rada samog — jer se politički časovi odr-
žavaju zbog samih političkih časova. Takođe u tom radu nema 
nikakvog planiranja, pojedinih časova. Takođe u tom radu ne-
ma ma nikakvog planiranja, pojedini politički komesari četa i 
bataljona bi gradivo za političke časove pripremili sami ali uo-
bičajeno idu u tome linijom manjeg otpora. Posledica toga je da 
se još danas diskutuje o sporazumu Tito—Subašić, o verskom 
pitanju, ukratko o stvarima koje su već davno bile pretresane. 
Isto tako se kod političkog rada primećuje velika okorelost, ša-
blonizam i neelastičnost. Da se to otkloni počeli smo [održavati] 
konferencije po brigadama, na kojima je okupljen čitav partijski 
i politički kadar. Takvu konferenciju imali smo u XVI SNOB. 
trajala je čitav dan i dobro je uspela. 

Isto što važi za politički rad, važi i za vojnički. Vojni časovi 
održavaju se zbog toga da se održavaju. Niži kadar koji je manje 
orijentisan bira gradivo sam; rad ovde nije rukovođen odozgo 
prema dole. U XVI SNOB imaju sada instruktora, bivšeg aktiv-
nog jugoslovenskog oficira,30 koji ima zadatak da stalno podu-
čava kadar i pomaže mu u radu. Ovo se pokazalo kao jako do-
bro. I drugi štabovi brigada, kao i naš Operativni odsek, izdali 
su potrebna uputstva za planski vojnički rad. Da bi se sve to 
zaista sprovodilo potrebno je, kako kod vojnog tako i kod poli-
tičkog rada, dovoljno kontrole. 

Veliko interesovanje i diskusije su u našim jedinicama 
izazvali događaji u Grčkoj, [koji su] na političkim časovima 
uvek objašnjavani. Da su događaji u Grčkoj danas u velikoj 
meri svakome poznati velika je zasluga parti jske konferencije 
u Cerknom.31 Pored ostalih grešaka, koje se primećuju po našim 

N Odnosi se na dr Alojza Kuhara, člana izbegličke jugoslovenske 
vlade u Londonu. 

50 Verovatno kapetan Franc Smolnik. 
31 Redakcija nije utvrdila na koju se odnosi, jer je u Cerknom odr-

žano nekoliko konferencija. 



jedinicama, označili bismo kao najveću: slabu kadrovsku poli-
tiku, koju su sprovodili pojedini štabovi. Mnogo puta podizali 
su se na odgovorna mesta l judi sa stanovišta dobrog govora i 
oštre discipline a ne sa stanovišta borbe. Naročito je to značajno 
za VII SNOUB u kojoj su se štabovi bataljona, izuzev nekoliko 
iznimaka, pokazali kao najveći paničari i oportuniste. U toj 
brigadi podigli smo nov borbeni kadar koji će, izgleda, odgova-
rati. Pi tanje je samo da li će štab brigade znati pravilno raditi 
s tim kadrom. Sam komandant i politički komesar brigade32 su, 
doduše, dobri ali su obojica u radu nešto neokretni. U štabu 
Prešernove [brigade] potreban je samo čovek koji će znati pra-
vilno voditi kadrovsku politiku i koji će znati pozitivno uticati 
na sam štab. To očekujemo od novog pomoćnika političkog ko-
mesara.33 U XVI SNOB je sav kadar još dosta dobar, mlad, bor-
ben, ima volju za rad i učenje, jedino mu nedostaje potrebna 
škola i iskustvo. Isto važi za štab brigade. U III SNOUB je kadar 
takođe dobar ali mu se poznaje to da je svestan da su kao grad-
nikovci nešto više. Najčešće se ovakvo shvatanje ispoljava u 
negativnom smislu. U toj brigadi takođe dolazi do izražaja to 
da u samom štabu brigade nema one povezanosti i pravilnih 
odnosa kakvi bi trebalo da budu. U velikoj meri je tome kriv 
komandant, koji je veliki osobenjak. • 

Za sav kadar, pak, važi da se do sada njegovom izboru i 
vaspitanju posvećivalo suviše malo pažnje i da se s n j im izri-
čito nedovoljno radilo. U tom cilju počeli smo u jedinicama sa 
stalnom kontrolom. Ni u političkom vaspitavanju vojske par t i j -
ska organizacija nije do sada učestvovala u onoj meri u kojoj bi 
morala. Tome je u velikoj meri kriva činjenica što nismo znali 
partijsku organizaciju aktivirati. Napredak u tom pogledu je po-
kazala konferencija u Cerknom. Cim bude moguće održaćemo 
konferencije i po brigadama. 

Većina mobilisanih političkih radnika s terena, koji su bili 
poslati u vojsku, dobra je u političkom radu i uopšte svuda, ne-
dostaje im, međutim, vojnička prekaljenost. Svakako ima i ovde 
iznimaka. Slabost naših štabova je takođe u tome što ne znaju 
upotrebiti odseke oko sebe. Npr.: sanitetski referent je najčešće 
samo sanitetski referent bataljona kod divizije. Ukratko, razni 
odseci kod štabova i šefovi odseka nemaju onaj živi dodir s pot-
činjenima, i s vojskom, koji bi trebalo da imaju da ne bi zapali 
u birokratiju. I u tom pogledu počeli smo kod nas samih a i kod 
štabova brigada izvoditi veći pritisak nad njima. 

U to vreme nismo mnogo mobilisali, jedino je Prešernova, 
upravo danas, s uspehom mobilisala u Gorenjskoj. Koliko, nije 

35 Karei Leskovec i Viktor Kirn 
33 Vervatno Janez Koncilija. 



nam još tačno poznato.34 Pokazalo se, međutim, da pitanje mo-
bilizacije u našim štabovima nisu shvatili dosledno, mobilizaciju 
samu nisu sproveli u svojim vlastitim redovima. U raznim šta-
bovima otkrili smo po dva do tri mlada pisara, i to raščistili. 
Isto tako se u našoj pokretnoj bolnici, zbog nehatnosti sanitet-
skog osoblja po brigadama i zbog nedovoljnog interesovanja 
naših rukovodilaca za vojsku, nalazi oko 40 drugova koji bi u 
suprotnom slučaju mogli biti svi u jedinicama. To su ljudi sa 
žuljevima, smrzotinama itd. 

Kulturno-prosvetni rad je dosta živ. Delimično smo uspeli 
da su kulturno-prosvetni odbori po jedinicama zaista dobili onu 
ulogu koju treba da imaju. U poslednje vreme sastao se takođe 
kulturno-prosvetni odbor divizije, gde se opširno govorilo o tome 
kako treba gledati na kulturno-prosvetni rad. 

Držanje i lični život štabova i rukovodilaca dosta su dobri. 
Međutim, iz VII SNOUB postavili smo pred vojni sud pom. 
političkog komesara III bataljona . . . i komitet ga isključio iz 
parti jske organizacije, zbog toga što je, dok je bio na raspola-
ganju, bez propusnice lutao više dana naokolo po terenu.35 Po-
menuti drug bi morao, kao član štaba bataljona, biti kod čete, 
koja je prilikom akcije na Gorenju Vas držala zasedu na cesti 
Škofja Loka — Poljane.36 On, međutim, nije bio kod čete, već se 
zadržavao u jednoj kući. 

Za vreme pristizanja novomobilisanih i nastupa zime broj 
dezerterstava se povećao. Najviše je dezertiralo drugova rodom 
iz onih krajeva koji su više orijentisani prema beloj gardi, kao 
npr. Baška grapa, blizu Dolomita itd. Najviše dezertera u čitavoj 
diviziji bilo je iz IV bataljona Gradnikove brigade, koji je ranije 
bio zaštitni bataljon arti l jerije. Uzrok tome je u velikoj meri 

34 Vidi izveštaj Operativnog odseka Štaba 7. NOU brigade »France 
Prešeren« o mobilizaciji, br. 48/45, od 22. januara 1945 (Arhiv IZDG u 
Ljubljani, f. 280 a/II). 

35 Presudu Senata 31. NO divizije od 19. januara 1945. Vidi u Ar-
hivu IZDG u Ljubljani, f. 125/1—4. 

3" Radi se o napadu preduzetom noću 18/19. decembra 1944. U tom 
napadu 7. slovenačka udarna brigada »France Prešeren« imala je zadatak 
da osigurava drum Škofja Loka—Poljane. Detaljnije o ovom napadu 
vidi: zapovest Štaba 31. NOU divizije od 16. decembra 1944 (Arhiv IZDG 
u Ljubljani, f. 226'IH, 281/III i 294 a/II); relaciju Operativnog odseka 
31. divizije op. br. 628'44 od 21. decembra 1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, 
f. 226/III); izveštaj 16. slovenačke NO brigade »Janko Premrl-Vojko« od 
21. decembra 1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 282 a'II); izveštaj 3. slo-
venačke udarne brigade »Ivan Gradnik« od 22. decembra 1944 (Arhiv 
IZDG u Ljubljani, f. 279/III); polumesečni izveštaj Operativnog odseka 
Štaba 7. slovenačke NOU brigade »France Prešeren« br. 493/44 od 23. 
decembra 1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 280 a/II); polumesečni izve-
štaj Operativnog odseka Štaba 16. slovenačke NO brigade »Janko Premrl 
Vojko« op. br. 149 44 od 23. decembra 1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, 
f. 282 a/II). 

13 Zbornik, tom IX, knj. 8 193 



sam štab koji nije znao postupati s l judstvom i strah pred bri-
gadom (iz toga bataljona ih je dezertiralo 26). Sada smo ovaj 
bataljon rasformirali. 

U to vreme priređeno je u našoj diviziji 19 kulturnih veče-
ri i 15 mitinga. 

Za to vreme je dezertirao 21 drug. U to vreme nismo nikog 
mobilisali. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politički komesar: Komandant—kapetan: 
Franko Ivan-Iztok Matejka Evgen-Pemc 

Iztok M. P. Matejka1 7 

BR. 43 

UPUTSTVO ŠTABA 6. KORPUSA NOVJ OD 13. JANUARA 
1945. SVIM ŠTABOVIMA POTCINJENIH JEDINICA O ORGA-
NIZOVANJU TAKMIČENJA NA VOJNIČKOM, POLITIČKOM 

I KULTURNO-PROSVETNOM SEKTORU1 

STAB VI. KORPUSA 
NARODNO-OSLOBODILAČKE VOJSKE 

JUGOSLAVIJE 
Broj: 288 

Dana: 13.1. 1945. u sati 

ŠTABU XII. UD. DIVIZIJE NOVJ 

1. januara 1945. godine otpočelo je u svim jedinicama VI. 
Korpusa pobjedonosno takmičenje. Toga je dana otpočelo i tak-
mičenje između X., XII. i našeg Udarnog korpusa. 

Takmičenje je počelo i u cijeloj Korpusnoj vojnoj oblasti 
na oslobođenim teritorijama svih naših područja. A ovih dana 
otpočinje svenarodno takmičenje u Slavoniji pod rukovodstvom 
Narodno-oslobodilačkog fronta. 

Kakova je politička i vojnička situacija kod nepri jatel ja i 
kod nas u vri jeme kada je zakazano ovo, dosada najveće takmi-

57 Narodni heroj. Poginuo 3. maja 1945. kod Koprive (kod Krmina). 
Detaljnije o njegovoj pogibiji vidi knjigu: Stanko Petelin, »Osvobodi-
tev Slovenskega Primorja«, Nova Gorica, CZP »Soča«, 1965, Knjižnica 
NOV i POS, str. 222. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg br. 5—1/5. 
k. 883—A. 



čenje u našim jedinicama i u Slavoniji, i kakova će ona biti u 
toku samog natjecanja? 

Vojnički položaj nepri jatel ja bezizlazan je. Bratska Crvena 
armija napredujući od Stalj ingrada nemilosrdno je istrebljavala 
hitlerovske horde, nosila sa sobom oslobođenje čovječanstva i 
došla pružiti svoju pomoć narodima Jugoslavije, Bugarske, Ru-
munije, Mađarske, Cehoslovačke, Poljske, Finske i Norveške. 
Danas se ona nalazi u našoj Slavoniji, danas ona vodi jednu od 
najvećih bitaka ovoga rata, bitku za uništenje hitlerovske armije 
u Budimpešti. U našoj zemlji nepri jatel j je snagom oružja Na-
rodno-oslobodilačke vojske Jugoslavije, bratskom pomoći jedi-
nica Crvene armije, Narodne bugarske vojske, te bratske Alban-
ske NOV prikovan u dijelovima zemlje naše domovine. Svako-
dnevni udarci koji padaju po Hitlerovim divizijama, te »zdrugo-
vima« i »pukovima« Hitlerovih skutonoša golemi su i oni deset-
ku ju nepri jatel jsku vojsku u našoj zemlji. 

Hitler, okružen sa svih straha savezničkim armijama, pod-
rivan oslobodilačkim pokretima, bezglavo bježi u svoj brlog, po-
kušava se izvući iz ugroženih mjesta, daje ludjačke otpore da 
bi se koliko toliko sredio u svojoj vlastitoj jazbini. Oružje heroj-
ske i bratske Crvene armije, oružje naših Saveznika, oružje naše 
Narodne vojske i oružje slobodoljubivih pokreta tri jumf ira. Ono 
će napredovati dalje sve dok se ne razvije pobjednička zastava u 
samom Berlinu. To je uglavnom vojnička situacija i položaj ne-
pri jatel ja u kojem se on danas nalazi i u kojem će se nalaziti za 
vri jeme takmičenja. 

Vojnička situacija u našoj zemlji početkom samog nat je -
canja obilježena je jednim slavnim danom u istoriji razvitka 
Narodno-oslobodilačke vojske Jugoslavije. 1. I. 1945. godine 
naša je mlada vojska i u organizacionom pogledu prerasla u jed-
nu moćnu regularnu Armiju.2 Toga je dana formirana naša III. 
Armija. Stvaranje armija u našoj Narodno-oslobodilačkoj vojsci 
događaj je od ogromnog vojničkog i političkog značaja i nije slu-
čajno da je upravo početkom 1945. godine, danom kada je for-
mirana III. Armija, otpočelo i nat jecanje među našim jedini-
cama. Formiranje III. Armije i pobjedonosno takmičenje mo-
menti su koji nose pobjedu i n ju ubrzavaju. 

Politička situacija u hitlerovskoj koaliciji također je za 
Hitlera i ostatke njegovih vjernih slugu bezizgledna i crna. Je -
dan po jedan satelit napuštao je Hitlera. I protiv »Evropske 
tvrđave« danas su uperene puške Otečestvenog fronta bratske 

8 Po odluci Vrhovnog štaba NOV i POJ od 1. januara 1945. formi-
rane su 1, 2. i 3. armija NOVJ. U sastavu 3. armije su ušle 16, 36. i 51. 
divizija 12. korpusa. U operativnom pogledu, pod komandu Štaba 3. ar-
mije NOVJ stavljeni su 6. i 10. korpus (vidi »Oslobodilački rat«, 2. knj., 
str. 507—609). 



Bugarske, bratske Poljske. Rumunija, Finska, Francuska, Ita-
lija i Mađarska čiste zemlju, uprkos tamnih namjera prikrivene 
reakcie, od fašističkih elemenata i šalju prve jedinice u borbu 
protiv Hitlera. Hitler je zaista ostao gotovo sam, a sutra će ostati 
potpuno sam. Oslobodilački pokreti slobodoljubivih naroda cijele 
Evrope svakim su danom sve moćniji, narodno-oslobodilačke 
fronte sve čvršće. 

U našoj zemlji Jedinstvena narodno-oslobodilačka fronta 
moćan je i silan faktor koji je okupio oko sebe u borbi protiv 
okupatora i domaćih izdajica sve rodoljubive snage naše domo-
vine. 

Mi smo otpočeli sa takmičenjem upravo u vri jeme kada 
je donešen niz značajnih odluka u Nacionalnom komitetu.3 Naša 
se zemlja nalazi u periodu borbe i rada za potpuno istrebljenje 
neprijatelja sa posljednjeg metra i pedlja naše zemlje, i sa iz-
gradnjom nove Demokratske Federativne Jugoslavije. 

I za prvi i za drugi zadatak, t j . za is trebljenje nepri jatel ja 
i za izgradnju naše zemlje, jedinice VI. Korpusa nošene su te-
žnjom da njihov doprinos u tome djelu bude među najvećim i 
dostojan slavne tradicije slavonskih boraca i jedinica. 

POBJEDONOSNO TAKMIČENJE OTPOČELO JE I VEC CEMO 
15. I. VIDJETI PRVE REZULTATE 

U čemu se sve natječu naše jedinice, naši borci i rukovo-
dioci: 

1. — Tko će zadati nepri jatel ju najviše gubitaka, l judskih 
i materijalnih. Tko će pokazati najviše aktivnosti u uništavanju 
i istrebljenju okupatora naše zemlje. 

2. — Tko će najbolje usavršiti s trojnu obuku, izvesti po-
strojavanje, uspostaviti najčvršću strojnu i borbenu disciplinu, 
uspostaviti pravilne starješinske i drugarske odnose. 

III. — Pitanje higijene vojničko je i političko pitanje, i 
zato nat jecanje u kojoj će jedinici biti najbolja lična higijena 
boraca, najbolja čistoća veša, obuće i odjeće. 

IV. — Organizacija i funkcioniranje pomoćne službe, 
otsjeka i svih dijelova od osnovnog je značaja za uspjeh svake 
pojedine jedinice. Zato će se naše jedinice natjecati u kojoj će 
brigadi najbolje funkcionirati sve jedinice pomoćne službe. 

V. — Pred našim jedinicama pretstoje, one su zapravo već 
počele, borbe frontalnog karaktera. Danas naši vojni rukovodi-
oci moraju znati komandovati i voditi svoje jedinice u borbi. 
Bez umješnosti rukovođenja u složenim operacijama nema i ne 
može biti uspjeha. To znači da naši rukovodioci, naši komandiri 

* To jest: u Nacionalnom komitetu oslobođenja Jugoslavije. 



i komandanti, naši oficiri i podoficiri moraju učiti vojnu teoriju. 
Bez učenja i izgradnje i postizanja umješnosti rukovođenja 
naši rukovodioci neće moći zadovoljiti. I oni koji to ne budu 
znali morati će prepustiti mjesto onima koji će pravilno shvatiti 
potrebu umješnog rukovođenja. Umješno rukovoditi jedinicama 
u pretstojećim borbama znači znati istrijebiti više neprijatelja, 
zaplijeniti bogate ratne trofeje, imati minimum vlastitih žrtava. 
Dakle, opće nat jecanje u kojoj će se jedinici rukovodioci, od na j -
nižih do najviših, najbol je praktički i teoretski usavršiti u voj-
noj vještini, i u kojoj će jedinici borci postati najbolj i majstori 
svoga oružja. 

VI. — Narodno-oslobodilačka vojska Jugoslavije slovi u 
svijetu kao jedna od armija koja ima visoke moralne i kulturne 
osobine. Te osobine našoj Armiji usadila je svetost oslobodilačke 
misije i visoki ciljevi za koje se naša Armija bori. I visoka poli-
tička svijest, kul turne i moralne osobine naše Armije nemaju 
samo značaj u okviru naše zemlje, već ta j značaj dobiva među-
narodni karakter. Poslije oslobođenja naše zemlje naša će vojska 
krenuti van granica naše zemlje. I nikad, i ni na jednom mjestu 
neće smejti ni jedan vojnik, ni jedan borac ni rukovodioc da 
okalja nedozvoljenim postupkom i činom čistoću zastave Na-
rodno-oslobodilačke borbe, zastavu koju je podigla naša domo-
vina, naši narodi i njihov veliki vođa, naš Vrhovni komandant 
Maršal Tito. Svi bivši režimi stare Jugoslavije kočili su svim 
silama podizanje političke svijesti i prosvjećivanje vojnicima. 
Nova Demokratska Jugoslavija naprotiv svim silama nastoji po-
dignuti političku svijest, učiniti obrazovanijim i kul turni j im 
svakog pojedinog borca. I zato sprovesti nat jecanje u svim jedi-
nicama: u kojoj će brigadi biti najbolj i i najintenzivniji politički 
rad sa rukovodiocima i borcima, u kojoj će biti najbolj i i naj in-
tenzivniji kulturno-prosvjetni rad. 

To su uglavnom pitanja po kojima će se takmičiti naši ba-
taljoni i brigade, naši borci i rukovodioci, naše divizije. Nat je-
canje pak izraženo ukratko obuhvaća sve postavljene zadatke na 
vojničkom, političkom i kulturno-prosvjetnom sektoru. Ono mo-
ra obuhvatiti sve ljudstvo jedinice. Duh nat jecanja mora da 
prožme svakog pojedinog narodnog vojnika. Dati sve od sebe, i 
znanje i snage, da što pri je oslobodimo Slavoniju, da što više 
doprinesemo oslobođenju Hrvatske i naše Jugoslavije, da što 
više učinimo za uništenje Hitlerove Njemačke. 

Naši rukovodioci i naše jedinice imaju bogato borbeno 
iskustvo u nat jecanju. Poneseni od prvog do zadnjeg narodnog 
vojnika u VI. Korpusu, sa opravdanom gajenom mržnjom prema 
neprijatelju, sa plemenitom i žarkom ljubavi prema domovini i 
svome narodu, mi v jeru jemo da će svi borci i rukovodioci dati 



sve od sebe da u bratskoj borbi i mje ren ju snaga sa jedinicama 
X. i XII. Korpusa odnesemo časnu pobjedu. 

Neka na dobivenim zastavama i zasluženim nagradama 
najboljih boraca, rukovodioca i jedinica VI. Korpusa na kra ju 
svakog perioda nat jecanja i nat jecanja uopće budu zapisane 
časne i ponosne riječi »Najboljima u pobjedonosnom takmi-
čenju!« 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Polit, komesar, pukovnik: Komandant, pukovnik: 
Otmar Kreačić4 S. O.5 

M. P. 

STAB XII. UDARNE DIVIZIJE« 
NARODNO-OSLOBODILACKE VOJSKE 

JUGOSLAVIJE 
Br. 53 Dana: 15/1. 1945. god. 

Raspisano svima brigadama ove divizije. 
Politkomesar, ppukovnik: 

53/1945. 
Upute o vođenju 
pobjedničkog 
takmičenja. 

4 Politički komesar 6. udarnog korpusa je povodom tog takmiče-
nja uputio svim jedinicama i uputstvo za ispunjavanje obrazaca za evi-
denciju takmičenja i naređenje o rokovima za dostavljanje izveštaja (vidi 
Arhiv VII, reg. br. 5—3, 4/5, k. 883—A). 

5 Komandant korpusa u to vreme je bio Mate Jerković. 
6 Ovaj tekst je ispisan mastilom na poleđini poslednje stranice 

dokumenta. 



BR. 44 

PISMO ŠTABA 6. KORPUSA NOVJ OD 13. JANUARA 1945. 
POTCINJENIM ŠTABOVIMA O POTREBI ORGANIZOVA-
NJA POLITIČKOG RADA SA BORCIMA POVODOM DOLA-
SKA JEDINICA DEMOKRATSKE BUGARSKE U JUGOSLA-

VIJU1 

STAB VI KORPUSA 
NARODNO-OSLOBODILACKE VOJSKE 

J U G O S L A V I J E 
Broj: 290 

Dana 13/1. 1945 u sati 

ŠTABU 

Zadnjih mjeseci u borbi protiv Hitlerove koalicije savez 
slobodoljubivih zemalja postigao je mnogo uspjeha. Bugarska, 
koja je bila vjeran saveznik Hitlera prije 3 godine, danas zahva-
ljujući bratskoj Crvenoj armiji i unutarnjim težnjama bugar-
skog naroda kao i u borbi, bugarski je narod odlučno svrgnuo 
petokolonaše i izdajice i okrenuo oružje protiv vjekovnog ne-
prijatelja Slavenstva, i čovječanstva uopće — njemačkog impe-
rijalizma. Danas, bratski bugarski narod, vodeći odlučno borbu 
sa našim velikim Saveznicima, zajedno sa bratskim Sovjetskim 
Savezom i slobodoljubivim narodima Evrope odlučno čisti svoju 
zemlju od neprijateljskih elemenata i stavlja se u red naroda 
koji će svojom vlastitom borbom omogućiti Bugarskoj slobodu 
i nezavisnost. Otačestvena fronta Bugarske okupila je i okuplja 
oko sebe u borbi protiv Hitlera i domaćih izdajica sve progre-
sivne snage Bugarske. Pa ne samo to, danas se divizije nove 
demokratske Bugarske bore rame uz rame sa slavnim armijama 
Maršala Tita i zajedničkim snagama oslobađaju našu zemlju od 
zadnjih njemačkih divizija i njihovih satelitskih jedinica.2 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
5—1/14, k. 488. 

* Posle prevrata u Bugarskoj 9. septembra 1944. i uspostavljanja 
vlasti Otečestvenog fronta, bugarska armija je prešla na stranu savez-
nika i uzela učešće u završnim operacijama. Početkom oktobra 1944. 
Bugarska je od Jugoslavije zatražila odobrenje da njene jedinice uđu u 
našu zemlju i da se na našoj teritoriji bore protiv Nemaca. Na osnovu 
tog odobrenja bugarske jedinice su uzele učešće u borbama za oslobo-
đenje Srbije. Decembra 1944. je 1. bugarska armija došla na sremski 
front, gde je od 18. do 20. decembra smenila jedinice 1. proleterskog 
korpusa NOVJ. Bugarska armija je ostala na tim položajima do 31. de-
cembra, a onda je povučena po naređenju komandanta 3. ukrajinskog 
fronta Crvene armije maršala Tolbuhina. Posle smene na sremskom 
frontu ona se prebacila u Baranju, gde je preuzela front od jedinica Cr-
vene armije (vidi I tom, knj. 10, dok. br. 139 i 160). 



Činjenica da se bratske bugarske jedinice nalaze u našoj 
zemlji i da se zajednički bore protiv zajedničkog nam nepri ja-
telja, činjenica, da će se naši borci može biti zajednički boriti sa 
bratskim bugarskim jedinicama, treba da oduševi sve naše borce 
i rukovodioce. Borba slobodoljubivih naroda protiv hitlerovske 
Njemačke, a napose borba slavenskih naroda, kojima je pruski 
militarizam oduvijek bio neprijatelj , moćna je i sigurna garan-
cija mira u svijetu. Bratstvo slavenskih naroda na čelu sa moć-
nim Sovjetskim Savezom garancija je novog života, ljepšeg i 
čovječnijeg, za sve narode slavenske uopće a južnoslavenske na-
pose. To bratstvo, koje se danas ku je u ognju oslobodilačkog 
rata, treba njegovati i svakodnevno učvršćivati. Ono već danas 
treba da se odrazi u srdačnim manifestacijama bratstva sa bu-
garskim narodom i bugarskom vojskom. 

U cilju podizanja političke svijesti naših boraca, u cilju 
učvršćenja bratstva i zajedničke borbe slavenskih naroda po-
trebno je da naše jedinice budu upoznate sa političkom situaci-
jom u Bugarskoj, sa naporima koje bugarski narod ulaže u 
zajedničkim naporima u našoj zajedničkoj borbi, sa istorijom 
Bugarske, njezinim geografskim položajem i sa golemim znača-
jem oružanog bratstva i jedinstva svih naroda Demokratske 
Federativne Jugoslavije i nove Bugarske, bugarskog Otačestve-
nog fronta. Koristite pri tome članke iz Biltena političkih čla-
naka kao i iz naše centralne štampe. Na kulturno-prosvjetnim 
priredbama i na usmenim novinama upoznavajte borce o brat-
skoj Bugarskoj i o značenju bratstva i najsrdačnijeg odnosa 
slavenskih naroda sa juga Evrope. Brat imljenje sinova slaven-
skih naroda na zajedničkoj fronti protiv njemačkih okupatora 
donijet će svim slavenskim narodima pravo da budu odličan 
faktor u r i ješavanju novog uređenja u svijetu, pravo na slobodu 
i nezavisnost, pravo na ljepši i radosniji život. 

Bratstvo između naše i bugarske vojske koje se već krv-
lju lije i koje će se dalje kovati u predstojećim borbama protiv 
zajedničkog neprijatel ja — fašizma mora postati glavni dopri-
nos i zaloga nerazrušivog bratstva naroda demokratske Jugo-
slavije i demokratske Bugarske. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 
Politkomesar pukovnik: 

M. P. Otmar Kreačić 
Dostavljeno: 
Stabu XII. Ud. i XL. Divizije NOVJ 
Stabu Istočne grupe i Posavskog NOP odreda 
Stabu Auto-bataljona i Diverzantskog odreda 
Stabu Arti l jeri jske brigade i II. Brig. Narod, odbrane 
Povjerenstvu OZN-a III. za Slavoniju, i K. V. O.3 

5 Korpusne vojne oblasti 



BR. 45 

PISMO POLITIČKOG K OMESARA 19. NOU DIVIZIJE OD 
13. JANUARA 1945. POLITIČKIM KOMESARIMA POTCI-
NJENIH JEDINICA U VEZI S PLANOM POLITIČKOG RADA 
ZA PERIOD OD 10. JANUARA DO 10. FEBRUARA 1945. GO-

DINE1 

STAB 
XIX. UD. DIVIZIJE NOVJ 

K. br. 1 
13. I. 1945. g. 

POLITIČKOM KOMESARU V, VI. I XIV. UD. BRIGADE 
POLITIČKOM KOMESARU ARTILJERIJSKOG DIVIZIONA 
POLITIČKOM KOMESARU INŽINJERIJSKOG BATALJONA 

U vezi sa političkim stanjem u našoj diviziji i zadacima 
koji su se postavili na sastanku komesara 4. i 5. I. 1945,2 postav-
lja se jednoobrazan plan političkog rada, koji treba da se pro-
radi u vremenu od 10. januara do 10. februara 1945. g. 

I. tema: Oslobodilački rat i položaj nove Jugoslavije. 
Ovu temu proučavamo da bi bolje upoznali: snage oslobo-

dilačkih armija — snage antifašističkog bloka na čelu sa 
SSSR-om, vojničke i moralno-političke poraze fašizma, snagu i 
pobjedu antihitlerovske koalicije i ulogu i mjesto naše zemlje 
među Ujedinjenim nacijama. 

Ukratko razrađujemo sadržaj teme, koji se može koristiti 
pri proradi. Ona treba da obuhvati sledeće momente: 

Borba malih naroda protiv fašističke agresije, za nacional-
ni opstanak i nezavisnost, za demokraciju i oslon na SSSR 
(otpor Grčke, 27. mart itd.). Napad Njemačke na SSSR, 
pretvaranje imperijalističkog u oslobodilački rat — otadž-
binski rat SSSR-a i s tvaranje antihitlerovske koalicije 
(Sovj etsko-englesko-američki savez). 
Pojačana borba i ustanci naroda porobljenih zemalja na 
poziv Kom. part i je protiv okupatora i domaćih izdajnika 
(Jugoslavija, Norveška, Poljska, Francuska, Grčka, Alba-
nija, Belgija, Danska itd.). Potpora demokratskih snaga slo-
bodoljubivih zemalja (ratni napori radničkih i naprednih 
1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 6/13, 

k. 1012. 
2 Odnosi se na konferenciju političkih rukovodilaca brigada, bata-

ljona i samostalnih jedinica održanu u Stabu 19. udarne divizije, uz 
prisustvo komesara 8. udarnog korpusa NOVJ Boška Siljegovića (vidi 
dok. br. 39). 



snaga Engleske, Amerike i Kanade). Pr is tupanje ujedinje-
nim nacijama Meksika, Brazilije itd. 
Bitka kod Staljingrada i prelom u ratu. Narastanje moći 
i ugleda SSSR-a. Učvršćenje saveza (Moskovska i Tehe-
ranska konferencija). Proširenje veza (pakt sa Čehoslo-
vačkom i sa Francuskom). 
Pod udarcima Saveznika, pri je svega Crvene armije, razbi-
j an je fašističkog bloka. Otpadanje Hitlerovih saveznika, 
prelaz na stranu ujedinjenih nacija, a potom i učešće u 
borbi protiv Hitlera (Italija Rumunija, Finska, Bugarska i 
najzad Mađarska). 
Uporedo sa porazima hitlerovskog fašizma, poraz i slom 
planova njegovih pomagača — svjetske reakcije (propast 
plana o srednjoevropskoj konferenciji na čelu sa Otom 
Habzburškim, neuspjeh na sprečavanju otvaranja drugog 
fronta i razbijanju saveza, pad i kriza izbjegličkih vlada 
Jugoslavije, Poljske, Papandrea itd.). 
Udio porobljenih naroda u borbi Ujedinjenih nacija za sla-
manje fašizma. Stvaranje vojske, narodne vlasti, jedinstva 
naroda i nacionalnih vijeća. Doprinos u oslobođenju svojih 
zemalja (Francuska, Poljska, Grčka, Albanija, Jugosla-
vija itd.). 
Među porobljenim narodima naša zemlja zauzima prvo 
mjesto. (Pet faktora koje navodi drug Kardelj u svom član-
ku »Historijsko mjesto nove Jugoslavije«3). 
Naša uloga na Balkanu, a i u Evropi": Ukazivanje na nov, 
poseban tip NOP. Stvaranje uslova za bratstvo balkanskih 
naroda, posebno za bratstvo slavenskih naroda. 
Ciljevi oslobodilačkog rata: Uništiti hitlerovsku državu, 
njegovu armiju i njegov »novi poredak u Evropi«. Izvoje-
vati vojničku i moralno-političku pobjedu nad fašizmom. 
Obezbjediti mir i pravo porobljenim narodima Evrope i 
narodima koji se bore protiv fašizma, da sami odlučuju o 
svojoj sudbini, biraju sebi poredak i određuju svoje odnose 
sa drugim zemljama. 
Sadašnji zadaci: Za ostvarenje ciljeva oslobodilačkog rata 
— dotući fašizam u svim oblicima, osigurati pravo suve-
reniteta naroda, postići mir — zaloga je pojačanje borbe 
Ujedinjenih nacija protiv Hitlerove Njemačke i učvršćenje 
saveza na čelu sa SSSR-om. 
Za proučavanje ove teme poslužiti se sledećim člancima: 
1. — »Historijsko mjesto Nove Jugoslavije« (Borba br. 32 

koji se već proučava). 

' Članak je objavljen u »Borbi« od 16. decembra 1944. godine. 



2. — »Tri godine rata« (Vojno-politički pregled br. 6) od 
Veselina Masleše. Ovaj članak ukoliko ga imate. 

3. — »Moralno-politički poraz fašizma« (Borba br. 18). 
4. — »Plodna godišnjica Teheranskog sporazuma« (Bor-

ba br. 18). 
5. — »Sovjetsko-francuski pakt značajan doprinos za po-

bjedu nad Hitlerom i obezbeđenje mira poslije rata« (Borba 
br. 28). 

6. — »Poljski Nacionalni komitet jedini predstavnik 
poljskog naroda« (Borba br. 33). 

7. — »Nesalomljiva volja grčkog naroda u borbi za slo-
bodu« (Borba br. 19). 

8. — »Najnoviji uspjesi Crvene armije lišili su njemačku 
i poslednjeg saveznika« (Borba br. 41). 

9. — Članci o Albaniji (Borba br. 33, 35) od pukovnika 
Velje Stojnića. 

10. — »Oružano bratstvo naše i bugarske vojske« (Borba 
br. 31). 

11. — »Suština i značaj naše politike bratstva naroda« 
(Borba br. 26). 

12. — Govori i zapovjesti Maršala Staljina. 

II. tema: 
Naša regularna vojska i zadaci. 
Tema će obuhvatiti o jedinstvenom stvaranju naše Armije, 
o njenoj duboko demokratskoj narodnoj suštini, o disciplini 
u našoj vojsci, o njenom komandnom kadru i odnosu voj-
nika i starešina, o ulozi i pomoći naše narodne vlasti prema 
našoj vojsci i odnosima prema organima narodne vlasti i 
našim dal jn j im zadacima. 
Proučavanjem teme ona će nam pomoći učvršćenju naših 
jedinica, boljem shvatanju sadašnjih zadataka u vezi sa ču-
vanjem tekovina i borbom za potpuno oslobođenje kao i 
pojačanju discipline. Naročito podvući naš pravilan odnos 
prema narodnoj vlasti. 
Služiti se sledećim materijalom: 
1. — »Naša regularna Armija« (Brošura od general-lajt-
nanta Fj odora Mahina). 
2. — »Odnos vojnika i starešine« (Narodni vojnik br. 11). 
3. — »Čuvajmo vojničke tajne« (Narodni vojnik br. 14) i 
»Ne otkrivajmo vojne tajne« (Borba br. 41). 
4. — »Više pažnje i poštovanja prema narodnim vlastima« 
(Narodni vojnik br. 14). 
5. — »Sve snage za oslobođenje i izgradnju domovine« 
(Naprijed br. 84). 



III. tema: Federalna Srbija u Demokratskoj Federativnoj 
Jugoslaviji. 
Služiti se sledećim materi jalom: 
1. — Izveštaj o radu Glavnog NOO Srbije i o radu pred-

stavnika Glavnog NOO Srbije na II zasjedanju 
AVNOJ-a. (Brošura od Dr. Blagoja Neškovića) 

2. — Odluke Srbije. (Borba br. 1) 
3. — Značaj odluka zasjedanja Antifašističke skupštine 

Srbije. (Naprijed br. 80) 
4. — Narodni parlament Srbije. (Narodni vojnik br. 8) 
Na konferenciji komesara uočeno je da se politički rad 

odvija bez dovoljno plana i pripreme komesara za održavanje 
pojedinih tema. Pri proradi ovog plana, svestranom i brižnom 
pripremom za proučavanje tema i održavanje referata, ta j će se 
nedostatak otkloniti. Ne samo da je dovoljno da se komesari 
koji podnose referat po postavljenoj temi pripreme i održe je, 
već je potrebna svakidašnjica, stalna i planska pomoć viših ru -
kovodioca nižim rukovodiocima i borcima. Naša je borba raz-
vila slobodne l jude koji se otvoreno i slobodno izražavaju o 
svim problemima, o političkim pitanjima u svijetu i našoj zem-
lji, o našim odnosima sa susjedima, o tekovinama naše borbe i 
uopšte o zbivanju današnjice. I radi toga politički komesari, 
kao organizatori rada i života u našim jedinicama, odgajivači 
boraca, tumači narodnih interesa, moraju još više njegovati i 
razvijati te osobine naših boraca, putem stalnih otvorenih i 
slobodnih diskusija na konferencijama i ličnim svakidašnjim 
kontaktom. 

Poznato je da se politički rad ne sastoji samo iz postav-
ljenog plana i proučavanja određenih tema. On je širok i sve-
stran. Pi tanje discipline, pokretljivosti jedinica, odnosa, pro-
učavanja i čitanja centralne štampe, čitanja vijesti, lokalne 
štampe, pomoći i rada sa narodom i narodnim vlastima, stalni 
su zadaci koje politički komesari u svom radu tumače i r i je-
šavaju. 

U kulturno-prosvjetnom radu težište baciti na likvidira-
nje nepismenosti koja je vrlo velika u našim jedinicama. U 
vremenskom periodu u kojem je postavljen plan političkog 
rada i nepismenost se može i treba likvidirati u našim jedini-
cama. To postaviti na bazi drugarskog udarničkog takmičenja. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politički komesar—p.pukovnik: 
Petar Babić 



BR. 46 

IZVEŠTAJ REFERENTA ZA PROPAGANDU 31. NOU DIVI-
ZIJE OD 14. JANUARA 1945. PROPAGANDNOM ODSEKU 
ŠTABA 9. KORPUSA NOVJ O PROPAGANDNOM I KUL-

TURNO-PROSVETNOM RADU U DIVIZIJI1 

Političkom komesaru XXXI divizije 
Š T A B 

XXXI DIVIZIJE IX KORPUSA 
NOV I POJ 

Referat za propagandu 
Na položaju, 14. jan. 1945. 

Br. P-9/45 

Predmet: 14-dnevni kult. — prosv. 
izveštaj 

ŠTABU IX KORPUSA NOV I POJ 
Propagandni odsek 

na položaju 

1. Pošto je u periodu od poslednjih 14 dana priključena 
IX korpusu italijanska divizija »Garibaldi«, postavili smo sebi 
zadatak da objasnimo borcima i civilnom stanovništvu značaj 
priključenja. U tom cilju priredili smo miting u s. Novaki, na 
koji smo pozvali i naše ranjenike. Miting je sasvim dobro 
uspeo. Naša nova muzika2 odsvirala je nekoliko novih komada. 

Kulturno-prosvetni odbori su organizovani po svim bata-
ljonima naših brigada, i u onima koji su direktno potčinjeni 
diviziji. Isto tako su organizovani u udarnoj četi, pokretnoj bol-
nici i radionicama. Za to vreme smo posetili sva tri bataljona 
Vojkove brigade,3 udarnu četu, dopunski bataljon, inž. teh-
nički bataljon, bataljon za vezu i zaštitni bataljon. Po svim 
jedinicama održali smo kulturno-prosvetne sastanke na koje 

1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu 
IZDG u Ljubljani, f. 276/VI, a snimak u Arhivu VII, film 191/207—209. 

2 Iz izveštaja Propagandnog odseka 31. NOU divizije od 30. sep-
tembra 1944. vidi se da je u tom periodu pri štabu te divizije formirana 
muzika od 5 članova. Ova muzika je, verovatno krajem septembra prešla 
u sastav Propagandnog odseka 9. korpusa NOVJ, te je tako nastala po-
treba za formiranjem nove muzike (vidi izveštaj Propagandnog odseka 
9. korpusa br. 723 od 4. decembra 1944. i izveštaj Dopisničke sekcije 31. 
divizije od 12. novembra 1944. u Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 89T). 

3 To jest: 16. slovenačke NO. brigade »Janko Premrl-Vojko«. 



smo pozvali sve borce koji su bili slobodni. Vojni dopisnici su 
takođe imali intervju s junacima, koje je zatim fotografisao 
vaš foto-reporter koji je dodeljen našoj diviziji. 

2. Članovi kulturno-prosvetnih odbora izabrani su pri-
lično planski. Zastupani su borci i rukovodioci. I broj članova 
prilagođen je pokretljivosti, odn. prilikama u kojima se jedi-
nica nalazi. Uprkos tome odbori nisu dosada dovoljno obavljali 
svoj posao. Njihova aktivnost je bila nedovoljno povezana s 
našom borbom i sa unutrašnj im i spoljnopolitičkim događajima. 
Dakle, rad nije bio pravilno usmeren. Uprkos tome što članovi, 
uzev u celini, imaju volju za kulturno-prosvetni rad, još ne-
maju dovoljno razvijen osećaj odgovornosti. Politički komesari 
nisu u punoj meri svesni toga da su oni odgovorni za rad jedi-
nice. Ni inicijativa boraca još nije na dovoljnoj visini. Odbori 
ne znaju zainteresovati borce i ne znaju im očigledno prikazati 
značaj i važnost kulturno-prosvetnog rada. Cirkulare su takođe 
proučavali nedovoljno planski i nisu ih konkretizovali. Na ove 
slabosti smo upozoravali pojedine članove, kao i političke ko-
mesare, prilikom svojih poseta. Na sastancima koji su održani 
u svim batal j onima određivali smo pravac, cilj i značaj kul tur-
no-prosvetnog rada. Održani su takođe sastanci brigada i kul-
turno-prosvetnih odbora. Da bismo što bolje pokrenuli rad 
sazvali smo takođe sastanak divizijskog kulturno-prosvetnog 
odbora kome su prisustvovali predstavnici brigadnih i bata-
ljonskih kulturno-prosvetnih odbora (oni koji su direktno pot-
činjeni diviziji). Divizijski kulturno-prosvetni odbor broji 14 
članova. Za predsednika je bio postavljen drug O s i Vojko. 
Sastanak je bio jako dinamičan. Prisutan je bio i komesar naše 
divizije drug Istok.4 Zaključci koje smo na sastanku doneli su 
sledeći: 

1.) Naš rad ćemo usmeriti u određenom cilju. 
2.) Povezaćemo se s parti jskom organizacijom. 
3.) Kulturno-prosvetni odbori moraju postati aktivni i 

moraju zainteresovati mase. 
4.) Politički komesari moraju postati aktivniji. 
5.) Prorađivaćemo članke i cirkulare koji se odnose na 

kulturno-prosvetni rad. 
Diskutovali smo o različitim poteškoćama i greškama koje 

su se pojavile na pojedinim sektorima kulturno-prosvetnog rada. 
3 . R a d po s e k t o r i m a : zidne i džepne novine. 
U svakom našem batal j onu imamo zidne novine. Uzev u 

celini, sarađuje u njima jedna četvrtina drugova, uglavnom bo-
raca. U nekim bataljonima zainteresovali su borce odgovaraju-
ćim satirama, pesmama i slikama i tako reći izazvali odziv (npr. 

4 Ivan Franko 



osudili su spavanje i lenjivost na kulturno-prosvetnom polju). 
Neke jedinice imale su zidne novine nedovoljno zanimljive. Sa-
vetovali smo da povećaju njihovu raznolikost. U poslednje vre-
me pokazalo se prilično poboljšanje. Općenito su zidne novine 
razvijenije od džepnih. Međutim, u poslednje vreme počeli su na-
ši borci življe sastavljati džepne novine, na što su uticale i vre-
menske prilike kao: mraz, sneg, bura i led. Tako se npr. dogo-
dilo da je zidne novine odseka naše divizije odneo vetar. Obno-
vili smo ih a istovremeno započeli rad na džepnim novinama. 
Zidne novine su borci upotrebljavali za otklanjanje individu-
alnih slabosti, za sprovođenje kampanji kao: mobilizacija, jača-
nje borbenosti, discipline, autoriteta rukovodilaca—oficira. Pr i -
metili smo takođe članke koji su objašnjavali značaj priključe-
nja italijanske divizije IX korpusu. Zidne novine su doduše 
imale vaspitni značaj ali su bile nedovoljno povezane sa unu-
trašnj im i spoljnopolitičkim događajima. Skretali smo borcima 
pažnju na ove slabosti. 

Uzev u celini, borci u našoj diviziji pokazali su priličnu 
inicijativu kod džepnih i zidnih novina. Sigurno bi na tom po-
dručju postigli mnogo više ako ne bi bilo gore navedenih slabo-
sti i uzroka. Ukupno je bilo u diviziji napisanih oko 200 članaka 
za zidne i 50 za džepne novine. Najbolje zidne novine je napi-
sala Vojkova (naročito III bataljon). Za zidne novine5 je najbolja 
Prešernova0 (I bataljon). Pošto se dopisi razmenju ju između 
bataljona, došlo je do međusobnog takmičenja a iz toga i na-
predak. 

Oglasnih dasaka zbog vremenskih neprilika ni je bilo. Grad-
nikova7 nije izdala ni jedne džepne novine, što opravdava pre-
opterećen j em vojnim dužnostima i vremenskim neprilikama. 

4. Mitinzi. U diviziji je bilo: 12 mitinga 
Stab divizije (odseci) 1 
Inžinjersko-tehnički bataljon 1 
Gradnikova 1 
Prešernova 3 
Vojkova 6 
Trudimo se da kod naših mitinga otklonimo šablonizam. 

Do sada se uvek događalo da su naši borci pri sastavljanju pro-
grama uzimali u obzir sve tačke koje su više ili manje savladali, 
bez obzira na sadržaj, političko jezgro, cilj i značaj. Na osnovu 
toga videli smo da su naši mitinzi bili zaista neplanski. Nagla-
šavali smo borcima da program treba da bude pripremljen una-
pred i da ga određuju kulturno-prosvetni odbori na svojim sas-

5 Verovatno se misli na džepne novine. 
6 To jest: 7. slovenačka NOU brigada »France Prešeren«. 
7 To jest: 3. slovenačka NOU brigada »Ivan Gradnik«. 



tancima. Program kulturno-prosvetne priredbe treba da bude 
samo dopuna i podrška govoru, a sve skupa neka izražava cilj 
koji nameravamo postići. U tom pogledu je, npr., Vojkova već 
postigla nešto uspeha kada je priredila miting u cilju raskrin-
kavanja domaćih izdajnika i okupatora. Čitav program je bio u 
skladu s tom kampanjom (skeč »Bedak« itd.).8 Najavlj ivač je 
sadržaj povezao i publici već unapred objasnio tačke. 

Pr imećuje se nedostatak kraćih prizora i skečeva koji bi 
jako odgovarali našim pokretnim jedinicama. Naglašavali smo 
da mitinzi treba da budu aktuelni i u skladu s političkom lini-
jom. Sve slabosti proističu iz neaktivnosti kulturno-prosvetnih 
odbora. Pevanje na našim mitinzima ni je kvalitetno i gotovo ne 
čujemo nikakve nove pesme. 

5. Pevanje. Pi tanje pevanja je u našim jedinicama jako 
aktuelno. Peva oko 30% drugova i još to većim delom stare pe-
sme, naročito narodne. Pokazao se nedostatak horovođa. Naša 
divizija ni je u punoj meri iskoristila tečaj za horovođe,9 zato će 
u sledećem terminu poslati 9 drugova. Na ta j način će svaki naš 
bataljon imati horovođu borca. Borce Gradnikove brigade je 
apsolvent vašeg tečaja naučio nekoliko partizanskih pesama. U 
našim jedinicama smo naglašavali značaj dobrog pevanja kao 
podstrek našoj vojsci. U našim jedinicama nedostaje nota jer 
do sada, uzev u celini, nisu znali baratat i n j ima i ceniti ih. U 
kulturno-prosvetnim odborima postavili smo članove koji su od-
govorni za note i l i teraturu. 

K r u ž o c i z a o t k l a n j a n j a n e p i s m e n o s t i 
Uveli smo takođe kružoke pomoću kojih ćemo pokušati da 

otklonimo nepismenost u našoj vojsci. Delimični uspesi su se 
već pokazali, naročito u našem zaštitnom bataljonu, gde spo-
sobni drugovi podučavaju nepismene. Podstrekavaju za pisanje 
i one koji znaju samo donekle da pišu. 

6. Literatura. Poslednjih 14 dana primili smo prili-
čan broj l i terature koja je uglavnom bila zaostala. Podelili smo 
je s obzirom na brojno stanje i potrebe naših jedinica, poslali na 
teren preko obaveštajnih patrola i takođe u uporišta u Gorenj-
sku i u Dolomite. Nedostaje naročito letaka, zbog čega smo ih i 
sami nešto izdali. Uputili smo ih nedićevcima, četnicima i domo-
brancima. U njima smo pisali o amnestiji.10 

7. S p o r t . Na predlog komandanta IX korpusa11 počeli 
smo formirati divizijsku reprezentaciju za nogomet. Nabavili 
smo nogometnu loptu. Čim vremenske prilike povoljnije budu, 

8 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 92, pod br. 1170. 
9 Vidi napomenu br. 21 uz dok. br. 1. 
10 Vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, NO tisk. f. D/V—4. 
" Komandant je bio Jože Borštnar. 



počećemo vežbanje. Interesovanje za nogomet je u našoj jedi-
nici veliko. 

Skijanje. Sledećih dana održaće se divizijsko skijaško 
takmičenje u svim disciplinama.12 Plan je već sastavljen. 

8. T e h n i k a . Izradili smo dnevno 250 radio-vesti. Ukup-
no 2920. Letaka i plakata 640 kom. Osim toga, 6.500 raznih for-
mulara za potrebe naših jedinica. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Načelnik štaba Politički komesar Referent za propagandu 
Franko Ivan Keržič Stane 

BR. 47 

IZVEŠTAJ DIVIZIJSKOG KOMITETA 38. NOU DIVIZIJE 
3. KORPUSA NOVJ OD 14. JANUARA 1945. CENTRALNOM 
KOMITETU KPJ I OBLASNOM KOMITETU KPJ ZA ISTO-
ČNU BOSNU O STANJU I RADU PARTIJSKE ORGANIZA-

CIJE U DECEMBRU 1944. GODINE1 

KOMITET KPJ 38 NOU DIVIZIJE 
14—1—1945 g.' 

CENTRALNOM KOMITETU KOMUNISTIČKE PARTIJE 
JUGOSLAVIJE 

OBLASNOM KOMITETU KPJ ZA ISTOČNU BOSNU 

I Z V E Š T A J 
stanja i rada partijskih organizacija ove divizije za mjesec 

decembar 1944 g. 

Za vrijeme ofanzivnog djelovanja na liniji Drinjača—Zvor-
nik—Janja2 na razbijene dijelove njemačkih divizija, a kra jem 

11 Takmičenje je održano 20. i 21. januara 1945. u Cerknom (vidi 
Arhiv IZDG u Ljubljani, £. 276/11; »Partizanski dnevnik« br. 22, god. 
III, od 26. januara 1945). 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IPRP BiH, dok. 
8515, reg. br. 46, fond PK KPJ za BiH. 

1 Jedinice 38. udarne divizije NOVJ su krajem novembra i u de-
cembru 1944. vodile borbu protiv jedinica nemačke 1. brdske divizije, 
7. SS divizije »Princ Eugen« i drugih neprijateljskih snaga na području 
Drinjače, Zvornika i Bijeljine, kojom prilikom su imale veće uspehe: 8. 

14 Zbornik, tom IX, knj. 8 209 



mjeseca na četničke bande Draže Mihailovića u odbrani Tuzle,3 

divizija je imala osetne gubitke. 
Sem popune novomobilisanim sa Tuzlanskog područja, 

kra jem mjeseca divizija se popunila sa 500 novih boraca iz Sr-
bije. Ovim je divizija riješila u nekoliko najvažnij i problem po-
pune. 

U vezi s tim pred parti jske organizacije brigada postavili 
su se zadatci pravilno pr imanje i vaspitanje novih boraca. U 
čemu se uspjelo kod boraca koji su došli prvom polovinom mje-
seca. 

Pi tanje dezerterstva ni je bilo atkuelno iako je bilo pojedi-
načnih slučajeva a koje je svojstveno za borce koji su došli iz 
»Zelenog kadra«.4 Dezerterstvo je uslovila u manjoj mjer i nedo-
voljna briga o borcima od strane političkih rukovodioca, što 
važi za sve brigade. Nije prešlo u problem zahvaljujući sve-
srdnom zalaganju Part i jske i SKOJ-evske organizacije. 

Drugovi iz okoline Gračanice iz »Zelenog kadra« dobro 
su se snašli, iz okoline Gradačca vrlo slabi i skloni dezerterstvu, 
tako isto i iz okoline Tuzle. 

Drugovi primljeni iz 13 SS divizije su vrlo dobri kao 
drugovi, naročito dobri vojnici i veći dio nj ih su niži vojni ru-
kovodioci (desetari i vodnici). 

Pred parti jske organizacije 18 i 21 brigade postavilo se 
održati moral, borbenos i disciplinu (tačnost i brzina). Iz toga 
proističe važno pitanje omasovljenja [i] borbenosti, u čemu su se 
založile parti jske i SKOJ-evske organizacije. U 17 brigadi se po-
slednjih akcija na četničke bande u okolini Tuzle uspjelo. U 
uspjelim akcijama pri razbi janju četnika, od 18 mrtvih i 36 ra-
njenih nije bilo ni jednog druga među nj ima iz komandi četa pa 
na više. Ovo je zaista jedini pr imjer do sada i pokušaj isprav-
l jan ja rani je vođenog nepravilnog.kursa, u čemu je postignut 
potpun uspjeh. 

Neshvatanje ozbiljno a i nedovoljno tačna obavještenost 
od štabova 18 i 21 brigade štabovima bataljona pa na niže, a i 
zbog neprocjene vojničke situacije štabova bataljona i važnosti 

decembra su oslobodile s. Colopek i s. Tršić (kod Zvornika), 16. decembra 
sela Vratolomac, Zmajevac, Kulu-Grad i Mlađevac (kod Zvornika) a 20. 
decembra učestvovale u oslobađanju Zvornika i Drinjače (vidi tom IV, 
knj. 31, dok. br. 6, 64, 71, 72, 80, 90, 92, 146 i 147). 

5 Odnosi se na borbe od 21. do 29. decembra 1944. provit četnika u 
rejonu istočno od Tuzle (vidi tom IV, knj. 31, dok. br. 91, 97, 106, 121, 
123, 146 i Arhiv VII, reg. br. 54—5, k. 1258). 

4 Kvislinška vojna organizacija sastavljena od profašistički orijen-
tisanih Muslimana (vidi tom IV, knj. 29, dok. br. 3, objašnjenje br. 6). 



odbrane ovog za nas važnog političkog, vojničkog i ekonomskog 
centra u Istočnoj Bosni dovelo je ne samo do nesamoinicijative 
štabova bataljona i komandi četa već u manjoj mjer i i štabova 
brigada. Zato je štab divizije na osnovu toga postavio oštro sa 
objašnjenjem štabovima brigada. 

U ovom periodu rukovodioci nisu dovoljno pratili doga-
đaje pa s tim nisu mogli prenjet i na niže, te se u tom mnogo 
zaostalo. Ovo je zahvatilo čitavu diviziju. 

Težište čitavog rada biće idućeg mjeseca savladati pro-
tekle događaje i koračati uporedo sa nastupajućim. 

U vezi nedovoljne brige o borcima i zaostajanja za doga-
đajima autoritet političkih rukovodioca, počev od štabova bri-
gada pa na niže, snizio se i došao u pitanje. Ovo je najkarakte-
rističnije u 21 brigadi. 

Uslijed gubljenja (izbacivanja iz stroja) komandnog kadra 
pi tanje popune istog u 18 i 21 brigadi bilo je aktuelno ali nije 
prešlo u problem i odmah je riješeno. 

Ranije nepravilna procjena kadra, t j . nedavanje drugovi-
ma one dužnosti za koju imaju najviše volje i sposobnosti do-
velo je do radikalnih promjena manj im djelom u 17 brigadi 
(zamjenik intendanta brigade drug Osman Muharemović po-
stavljen je za zamjenika komandanta bataljona), a većim djelom 
u 21 brigadi postavljanjem komesara bataljona druga Ahmeta 
Ibrahimovića za komandanta bataljona, a komandanta bata-
ljona druga Hasana Šiljka za komesara bataljona. Ovo je jače 
izraženo u ovoj brigadi kod nižeg vojno-političkog kadra. 

Nužno je došlo kod sve tri brigade postavljanje nižeg voj-
nog kadra na političke dužnosti zbog oskudice u njemu. Ovo je 
najizrazitije u 17 brigadi, ali se ispoljilo da izbor političkih de-
legata nije dao željene rezultate. Nije se imalo dovoljno u vidu 
dal jnje razvijanje drugova na tim dužnostima. 

Na sastanku Divizijskog komiteta održanom 3 i 4 decembra 
1944 g. postavljeno je pred štabske parti jske jedinice da žive re-
dovnim partijskim životom jer su rani je u tom najviše ramljale. 
Ovog mjeseca se živjelo redovno. 

Postavljeno je da pojačaju planski političko-teoretski rad 
(usmenim referisanjem tema). Pokazalo se da vojni rukovodioci 
nisu u s tanju da spreme referate iako osnovne stvari razumiju. 

Postavljeno je u zadatak prerada materijala koji se obra-
đuje na nižim i srednjim partijskim kursevima. Od ovoga je u 
nekoliko otstupila Part i jska organizacija 17 brigade, s tim što 
je uzela samo ekonomski razvitak društva i nepredviđeni na 
sastanku materi jal : Govor druga Staljina na 27-godišnjicu Ok-
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tobarske revolucije i zaključke Oblasnog partijskog savjeto-
vanja.5 

Brojno ojačati pa kroz to i ostalo potrebno postalo je 
problem omasovljenja Part i jske organizacije 21 brigade. Npr. 
procentualno uzevši 10% ima članova KPJ od brojnog stanja 
brigade. 

Organizaciona forma ćelije štaba divizije, koja je došla kao 
direktiva od Centralnog komiteta Komunističke part i je Jugo-
slavije,6 nije sprovedena u potpunosti u djelo. Naime formirana 
su odjel jenja i radi se po direktivi, ali hirurška ekipa nema ćelij-
skog odjel jenja. 

Divizijski komitet sastao se dva puta, gdje je donio plan 
rada za januar 1945 g. i rad Part i jske i SKOJ-evske organizacije, 
t j . težište rada usmjerio na političko-teoretsko uzdizanje i uzeo 
materijal iz proteklog perioda događaja, s t im će omogućiti dal j-
ne redovno i pravilno praćenje događaja. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Za Divizijski komitet, 
Ilić7 

5 Treće oblasno partijsko savetovanje KPJ za istočnu Bosnu odr-
žano je u Tuzli 27 i 28. oktobra 1944. Na njemu su pretresani aktuelni 
politički događaji, uočeni nedostaci u radu partijskih organizacija i po-
stavljeni novi zadaci u vezi sa oslobođenjem i obnovom zemlje (vidi Ar-
hiv VII, reg. br. 6—11/1, k. 461 i Arhiv IRP BiH, fond PK KPJ za BiH. 
a snimak originala u Arhivu VII, reg. br. 480—486). 

« Redakcija nije mogla da utvrdi na koju se direktivu odnosi. 
7 Miloš 



BR. 48 

IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 40. NO DIVIZIJE OD 
14. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 6. UDARNOG 
KORPUSA NOVJ O MORALNO-POLITICKOM STANJU I 
VOJNOM, POLITIČKOM I KULTURNO-PROSVETNOM RA-
DU U DIVIZIJI ZA PERIOD OD 20. DECEMBRA 1944. DO 

10. JANUARA 1945. GODINE1 

STAB XL DIVIZIJE 
NARODNO-OSLOBODILACKE VOJSKE 

K. broj 41/1945 
Dana 14/1 1945. g. 

Predmet: politički izveštaj 
za razdoblje od 20. XII. do 
10. I. 1945. god. — dostavlja 

POLIT. KOMESARU VI. KORPUSA NOVJ. 

I. OPCI DIO 

Jedinice naše divizije djelovale su u ovih 20 dana u po-
četku na sektoru Našica,2 a potom na sektoru Virovitica.3 

Na oba sektora naša Divizija sačinjavala je spoljnu obranu 
mostobrana kojeg je na Dravi kod Barča načinila 233. Divizija 
Crvene armije. 

Na sektoru Našice naše snage su trebale da spriječe even-
tualni pokušaj nepri jatel ja da iz pravca Našice prodre prema 
Podravskoj Slatini. No pošto nepri jatel j nije osim manjih is-
pada iz uporišta bio na tom sektoru aktivan, do većih borbi 
nije došlo. 

Potom uslijed pojačanog pritiska snažnijih nepri jatel j-
skih snaga iz pravca Koprivnica — Đurđevac naša je Divizija 
bila rokirana na severozapadnu stranu mostobrana s ciljem da 
potpomogne onemogućavanje neprijateljskog prodora. 

Na ovom novom sektoru vojnički život naših jedinica se je 
mnogo promjenio, pošto su operacije poprimile sasvim drugi 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 1—1/2, 
k. 1295. 

1 Reč je o blokadi neprijateljskog garnizona u Našicama (vidi V 
tom, knj. 36, dok. br. 88, 89 i 108 i knj. 37, dok. br. 35). 

3 Odnosi se na borbe jedinica 40. divizije i 10. korpusa NOVJ, kra-
jem decembra 1944. i u januaru 1945, za odbranu virovitičkog mostobrana 
od delova 1. kozačke konjičke divizije i ustaško-domobranskih snaga (vidi 
V tom, knj. 36, dok. br. 117, 126, 168 i 169; Arhiv VII, reg. br. 24—3, k. 557 
i reg. br. 7—1/2, k. 486). 



karakter nego dosadanje. Usled stalne vjerojatnosti nepri jatel j -
skog napada na širokom frontu, i usled potrebe da se mostobran 
brani pod svaku cijenu, mi smo morali da utvrdimo spoljnu li-
niju odbrane mostobrana da bi ju mogli uspešno braniti. Ne-
prijatel j je također prestao sa svojim navalama vidjevši da ne 
možemo prodrijeti i ukopao se nasuprot našim snagama. To je 
današnjoj vojničkoj situaciji dalo karakter nepomičnog rovov-
skog rata, nasuprot dosadašnjem pokretnom partizanskom ra-
tovanju. 

Ovo se znatno odrazilo na celokupnom životu naših bri-
gada. Borci su se našli pred manje više novim zadatkom utvrđi-
vanja i držanja stalne frontalne linije. Samo ukopavanje pod 
sadašnjim vremenskim uslovima (mraz i snijeg) zahtjeva vrlo 
mnogo napora i vremena. I pored toga, dok je ranije u među-
vremenu između akcije i borbi na terenu veći dio boraca bio u 
kantonmanu, danas se 2/3 naših snaga nalazi stalno na položaju. 

Uopće značaj i veličina vojnih problema u ovom periodu 
daleko je više morala zaokupiti život naših jedinica i boraca, 
tako da je za političko-prosvjetni rad preostajalo znatno manje 
vremena nego inače. A naročito je novi rovovski karakter rato-
vanja znatno onemogućio politički i kulturni rad u jedinicama u 
onim oblicima u kojima se on obično odvijao (bataljonski sa-
stanci, usmene novine). 

II. POLITIČKI RAD I STANJE U JEDINICAMA 

Velik dio političkog rada u jedinicama bio je posvećen ob-
jašnjavanju novonastale vojne situacije kao i objašnjavanju za-
dataka, koji u vezi s njom stoje pred borcima i pred jedinicama 
kao cjelina. Pritom je naročito korišten dopis polit, komesara 
VI Korpusa br. 2501 od 21. XII. 19444 u kom je sumirana vojno-
-politička situacija i zadaci koji stoje pred jedinicama NOV. 
Novonastala vojna situacija traži od svakog borca i rukovodioca 
mnogo toga što on ranije ni je morao da radi i da zna, te na što 
nije bio navikao. U prvom redu da se zna brzo i dobro uko-
pati. Većina rukovodioca i boraca je shvatila značaj toga, no 
bilo ih je koji su se nemarno odnosili prema pi tanju ukopava-
nja, ne shvaćajući da će u rovu morati da provedu često puta 
više dana i noći i da od pravilnog i u granicama koje dozvoljavaju 
vojni zahtjevi udobnog ukopavanja (pravljenja bunkera sa va-
trom za odmor i spavanje) vrlo mnogo zavisi i njihova vlastita 
borbena sposobnost, kao i borbena sposobnost čitave njihove je-

4 Tim dopisom je politički komesar 6. korpusa NOVJ upoznao poli-
tičke komesare 12. i 40. divizije sa zadacima u uslovima savremenog ra-
tovanja jedne regularne armije (vidi Arhiv VII, reg. br. 20—1, k. 482). 



dinice. Komandant Divizije5 i ja obišli smo veći dio utvrđenih 
položaja naših brigada i pritom svagdje na terenu ukazivali na 
važnost pravilnog utvrđivanja ističući za pr imjer one koji su 
značaj utvrđivanja najpravilni je shvatili i najbolje se utvrdili. 

Mogu da kažem da pi tanja koja sa sobom donosi novi na-
čin frontalnog ratovanja ni u kom slučaju neće biti nesavladiva 
za naše vojno-političko rukovodstvo. Naprotiv uveren sam da će 
ih ono u najskori je vri jeme postepeno potpuno svladati. Po-
trebno je samo više iskustva i nastojanja oko savladavanja osno-
va vojne nauke, na što se stalno upozorava. 

Naša Divizija otpočela je da vodi zajedničke operacije sa 
Crvenom armijom, te se stoga pi tanju najpravilni jeg odnosa iz-
među naše dvije bratske vojske, kako između boraca, tako i iz-
među štabova, posvetila najveća pažnja. Za te odnose može se 
reći da su na visini, puni međusobne ljubavi i povjerenja. 

No neki neodgovorni pojedinci iz Crvene armije, kršeći 
n jenu disciplinu, učine po koji put među narodom sela u ko-
jima se nalaze po neki ispad. Reakcionarni, profašistički raspo-
loženi slojevi nastoje da te izgrede iskoriste u svoje svrhe, šireći 
neraspoloženje prema Crvenoj armiji i SSSR-u. Suzbijanju ovih 
štetočinskih glasina posvećuje se najveća pažnja. Po tom pi-
tanju napisao sam jedan dopis svim polit, rukovodiocima da bi 
se u svim jedinicama razvila najšira kampanja raskrinkavanja 
izdajničke tendencije ovih glasina, koje ti prikriveni neprijatel j i 
šire, kao kampanja objašnjavanja istinskog karaktera Crvene 
armije, n jene uloge u ratu za uništenje fašizma, njene pomoći 
našoj NOV i našoj zemlji. 

Sam odnos između naše vojske i Crvene armije je vrlo 
dobar. Neobično je vidljiva velika l jubav koju naši borci poka-
zuju crvenoarmejcima i obratno. Naši se drugovi danas osje-
ćaju neizmjerno snažniji i samopouzdaniji, opšte je mišl jenje 
koje se može na svakom koraku i u našim jedinicama i kod cr-
venoarmejaca čuti: »Samo dok padne Pešta, doći će ovamo više 
snage, tenkova, aviona i kaćuša i za par dana bićemo u Zagrebu«. 

Ovakovo raspoloženje učvrstilo je potpuno jednodušnost 
jedinica i stvorilo povoljan teren za politički rad. No same pri-
like otežavaju politički rad pošto se većina jedinica nalazi stalno 
na položajima, a niže polit, rukovodstvo se još nije snašlo u no-
vim uslovima rada. 

Prorađivan je također tekući materijal. Pri tom vrlo dobro 
dolaze Bilteni koje izdaje štab Korpusa, samo šteta što ga ne 
dobivamo u nešto većem broju primjeraka. 

Stanje u jedinicama je dobro. Znatno je opao broj dezer-
tera (58), koji su većinom dezertirali kućama. Borbenost je 
dobra. 

5 Veljko Kovačević 



Disciplina jedinica također zadovoljava. Ako uporedimo 
našu disciplinu s disciplinom Crvene armije ona ništa ne zao-
staje, dapače je u nekom pogledu i bolja, pošto nema nikakovih 
ispada. Desio se je jedan slučaj pljačke u Virovitičkoj brigadi. 
Prekršitelj je odmah uhapšen, pokušao je da dezertira u Đur-
đenovac, ali ga je nedavno uhvatila patrola Osječke brigade. 

Formalna disciplina se postepeno upornim radom podigla 
na priličnu visinu. Ona će s vremenom postati sve bolja. 

Moral jedinica je dobar. 
Obrađujući po jedinicama gore navedene probleme i aktu-

elni politički materijal održan je slijedeći broj sastanaka: 

Omladinska ud. brigada . 
XVIII. ud. brigada . . . 
Virovitička brigada . . . 
Dijelovi pri štabu Divizije .. 

Vodnih i četnih Batalj onskih 
sastanaka sastanaka 

. . 236 4 
. . . n e p o z n a t o 
. . 159 5 

. . . 25 J. 

III. KULTURNO-PROSVJETNI RAD 

U granicama objektivnih mogućnosti rad na kulturno-pro-
svjetnom izdizanju pravilno se razvija i napreduje. Promjenje -
ne okolnosti zakočile su u stanovitoj mjer i i ovaj rad. No to 
je samo prolazna pojava, pošto će se u svim uslovima uvjek 
pronaći mogućnost za razvijanje što punijeg i sadržajem bogati-
jeg života jedinica. 

Pored toga što se većina jedinica nalazi stalno na položa-
jima, kulturno-prosvjetni rad koči pomanjkanje tehničkih uslo-
va. Papira i boja imade sve man je a niotkuda ne možemo da ga 
dobijemo. Također nedostaje još uvijek dovoljno politički ak-
tuelnog pozorišnog materijala, no v je ru jem da će se sada uslijed 
na j t j e šn je veze sa Crvenom armijom moći mnogo toga prevesti 
sa ruskog. Mi samostalno ne možemo za sada u tom pogledu 
učiniti ništa, pošto nam nedostaju prevodioci. Možda bi se preko 
Oblasnog komiteta6 moglo u tom pogledu učiniti nešto. 

Pjevački zborovi postoje u većini jedinica, pred nj ih je 
postavljeno da nauče nekoliko sovjetskih pjesama, samo što 
hladno vri jeme i pomanjkanje prostorija znatno otežavaju pro-
be. U dijelovima pri štabu Divizije i pri štabovima brigada, gdje 
postoje najbolj i uvjeti, kulturno-prosvjetni rad se vrlo inten-
zivno odvija. Dijelovi pri štabu Divizije dali su jednu vrlo us-
pjelu priredbu u selu Jošavi. Namjeravali smo u Virovitici dati 

• Odnosi se na Oblasni komitet KPH za Slavoniju. 



jednu veću kulturno-prosvjetnu priredbu specijalno za crveno-
armejce, ali su nas vojnički razlozi spriječili u tome. 

Iz broja izdanih džepnih i zidnih novina može se videti da 
ovaj rad nipošto nije u opadanju. 

U jedinicama je održano odnosno izdano 
Usmenih Džepnih Zidnih 

n o v i n a 
Omladinska ud. brigada . . . . . . 12 49 18 
XVIII. ud. brigada . . . /. 49 8 
Virovitička brigada . . . 4 34 5 
Dijelovi pri štabu Divizije /. 8 2 

U k u p n o 1 6 140 33 

IV. RAD I ZAPAŽANJA NA TERENU 

Na sektoru Našice nailazilo se je po nekim selima (Feri-
čancima, Vukojevcima, D. Motičini) na jak uticaj neprijatelja, 
pošto priličan dio stanovništva tih sela imade mnogo svojih na j -
bližih u ustašama. Neprijatelj preko tih petokolonaša vrši ve-
liki pritisak na ostalo stanovništvo, koje bi se inače odmah opre-
djelilo na stranu NOP. O tom sam izvjestio detal jni je u proš-
lom izvještaju. 

U selima u kojima se sada nalazimo nema mnogo naroda, 
pošto je većina evakuirana. Na tom sektoru bez sumnje imade 
izdajnička Mačekova klika stanoviti uticaj. Djelatnost ovih peto-
kolonaša očituje se danas specijalno u klevetanju Crvene armi-
je, u pre t jer ivanju ispada koje učine pojedini neodgovorni cr-
venoarmejci. U tom klevetanju bez sumnje prednjači malo-
građanski dio stanovništva Virovitice, no i u nekim selima je 
ta s t ruja vrlo jaka. 

Težište političkog rada na terenu prebacili smo upravo na 
suzbijanje tih štetočinskih glasina i objašnjavanje pravog zna-
čaja Crvene armije. U tom je postignut priličan uspjeh. Naravno, 
stvarno glavni uzrok tome je činjenica da su slučajevi nepravil-
nog ponašanja crvenoarmejaca prema narodu sve redi. 

V. ODJEĆA, OBUĆA, ISHRANA I ZDRAVLJE 

Odjeća i obuća boraca je još uvijek prilično slaba, iako 
smo u zadnje vri jeme dobili priličnu količinu engleskog odijela 
i cipela, koje i dalje dolazi. No još uvijek imade u jedinicama 
priličan broj boraca slabo odjevenih, bez šinjela, bluze ili t i -
tovke. 



U brigadama imade još uvijek oko 200 drugova potpuno 
bosih, a također velik broj potpuno sa slabim i nepopravljivim 
cipelama. No nadamo se da će odijela i cipele i nadalje dola-
ziti, čime će se stanje mnogo poboljšati. Ishrana jedinica vrši 
se isključivo na kazanima. Jedino u izuzetnim slučajevima jede 
pojedina jedinica po jedan, najviše dva obroka po kućama. 

Sama ishrana je dobra i kvalitetno i kvantitetno, jedino 
što joj nedostaje soli. Neslana hrana je neukusna i borci je malo 
jedu. 

Ishrana je oranizovana preko intendanture, koja pri Di-
viziji i brigadama funkcioniše pravilno. Jedino po bataljonima 
imade slučajeva da se pojedini intendanti nisu snašli u novim 
uslovima doturavanja hrane na položaje. Bilo je slučajeva da 
hrana ne dođe pravovremeno na položaj. No po ovakovim se 
propustima energično udarilo. 

Pregledavajući artikle koji dolaze u intendanturu Divizije 
iz ekonomskih slagališta primjećene su više puta nedozvoljene 
nepravilnosti. Na pr. hieb je često vrlo slabo pečen, pljesniv, 
gnjecav i u n jemu se nalazi raznih krpa i komadića drveta. 

Također u intendanturu Divizije dolazi često puta manja 
količina važnih artikala, kao sol, šećer, koža, nego što je u pro-
pratnici naznačeno. 

Zdravlje boraca zadovoljava. U jedinicama se nije poja-
vio ni jedan slučaj neke zarazne bolesti. Imade međutim pri-
ličan broj lakših oboljenja kao prehlada i gripa, koji potiču od 
slabe odjeće i obuće velikog dijela boraca. 

Trupni sanitet funkcioniše pravilno i zadovoljava. Dosa-
dašnji referent saniteta dr. Rupena, koji imade najviše zasluga 
za sređivanje saniteta u Diviziji, nalazi se momentalno u štabu 
Korpusa, dok njegovu dužnost vrši privremeno drug Bakota 
Mate, referent saniteta Omladinske ud. brigade. 

v. RAD ŠTABOVA 

Rad štaba Divizije odvija se pravilno. Novi komandant se 
sve više snalazi i izgleda da će zadovoljiti na svojoj dužnosti. 
Koordinacija unutar samog štaba je dobra. Odnos štaba Divizije 
prema štabovima brigada je dobar i obratno, izuzev komandanta 
XVIII. ud. brigade, koji je usled svoje prepotencije omalova-
žavao štab Divizije, te se nastojao izvući ispod kontrole. Radi 
toga održano je nekoliko sastanaka i savjetovanja na koji su mu 
ukazane njegove greške, posle čega se vidno osjeća njegovo 
nastojanje da se popravi. 

U štabu XVIII. ud. brigade nedostaje načelnik. Tražili smo 
već usmeno od druga komandanta Korpusa7 da se na tu duž-

' Komandant 6. udarnog korpusa tada je bio Mate Jerković. 



nost postavi drug kapetan Milan Skorić, koji se sada nalazi na 
dužnosti nastavnika nižeg pješadijskog kursa II. oficirske škole, 
pošto smatramo da bi on na toj dužnosti najbolje zadovoljio. 

Dosadašnji načelnik štaba te brigade drug kapetan Ujević 
Ivo povratio se je ovih dana iz bolnice. Međutim pošto je n je-
govo zdravlje vrlo slabo još uvijek, potrebna mu je bar za neko 
vrijeme neka dužnost u kojoj ne bi bilo mnogo pokreta i napora. 

VI. RAZNO 

Pitanju izdizanja kadrova kako vojnih tako i političkih 
posvećuje se velika pažnja. U tu svrhu održavaju se pri štabu 
Divizije pješadijski podoficirski kurs, pješadijski kurs za vezu 
i podoficirski intendantski kurs. Članovi štaba obilaze stalno 
ove kurseve i kontrolišu rad u njima. Kursevi daju vrlo dobre 
rezultate. Kroz nj ih je steklo potrebno osnovno znanje već ne-
koliko klasa podoficira. 

Pri štabovima brigada održavaju se pod kontrolom kome-
sara brigade izobrazbeni kursevi delegata koje, pored toga, pri-
likom obilaska jedinica kontrolišem ja i drugovi iz Polit, odjela. 

U »Srpskoj riječi« broj 31 od 15 decembra 1944 god. na-
vedeno je pogriješno da su se jedinice Crvene armije prilikom 
dolaska u Slavoniju susrele sa jedinicama XII ud. divizije, mje-
sto sa jedinicama naše Divizije. Prateći našu štampu borci i ru-
kovodioci u jedinicama naišli su i na ovu netačnost i neraspo-
loženi su radi toga. Meni je više puta postavljalo više njih pi-
tanje kako da se u centralnim listovima mogu donositi ovakve 
netačne vijesti, naročito kad naše brigade već neko vri jeme 
učestvuju u zajedničkim operacijama sa Crvenom armijom, o 
čemu međutim u štampi još nije ništa objavljeno. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Polit, komesar — potpukovnik: 
Ivan Vondraček 

M. P. 
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IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 3. BRIGADE »MILAN 
ZECAR« OD 14. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 
OPERATIVNOG ŠTABA ZA KOSOVO I METOHIJU O RE-
ZULTATIMA POLITIČKOG I KULTURNO-PROSVETNOG 

RADA1 

POLIT. KOMESARU OPERATIV. ŠTABA ZA KOSMET 

Priština 

I pored svakodnevnog kratkog izveštaja o situaciji na te-
renu preko radio-stanice šaljem vam jedan opširni izveštaj o 
političkom radu u vojsci ove brigade i situaciji na terenu koji 
drži i kontroliše ova brigada. Politički rad u vojsci sprovodi se 
u dovoljnoj mjeri, najpotrebnij i materi jal između celokupnog 
materijala kojim raspolažemo prikupljen je, izvršen raspored 
prorade istog i pravilno raspodeljen po bataljonima, što će isti 
učiniti po četama sa nalogom da se intenzivno nastoji za čitanje 
i proradu datog im materijala. Između svega materijala po mom 
nahođenju potrebno je prethodno dobro proraditi materi jal i to: 

1) Nacionalno pi tanje (Staljin). 
2) Nacionalno pi tanje Jugoslavije u sve ti osti N.O. Borbe 

(Tito). 
3) Seljačko pitanje. 
4) Borba naroda porobljene Jugoslavije. 
5) Odluke AVNOJ-a. 
6) Značaj odluka AVNOJ-a. 
7) Knjigu »Tito«. 
8) Borba za oslobođenje Jugoslavije. 
9) Liniju N.O. Borbe opširno objašnjavati . 

10) Sve brojeve »Nove Jugoslavije«2 kojim raspolažemo. 
11) Materijal na albanskom jeziku. 
12) Raspored i način sprovođenja rada dostavljam komesa-

rima bataljona, što će isti [dostaviti i] komesarima četa, kao i 
to da se politički časovi po četama održavaju pod češćom kon-
trolom komesara bataljona. Do sada se politički rad sprovodi sa 
zadovoljavajućim rezultatom. 

Politički rukovodioci kako po bataljonima tako i po četa-
ma prilično raspolažu političkim znanjima. 

1 Original (pisan na mašini, ćirilicom) u Arhivu VII, reg. br. 8/9. 
k. 1412. 

5 Odnosi se na časopis. 



Kulturno-prosvetni odbori po bataljonima formirani su 
prije petnaest dana i izvršena raspodela rada po sektorima, gde 
svaki od članova kulturno-prosvetnog odbora odgovara po svom 
sektoru i to: 

1) Za Hor i Diletantsku grupu. 
2) Analfabetski tečaj. 
3) Predavanje naučnih časova, istorija, zemljopis i t.d. 
4) Džepne novine i listove. 
5) Po higijeni. 
Po svijema tačkama radi se uspešno. 
Konferencije se održavaju svuda na terenu područja ove 

brigade. Ne samo štabovi bataljona nego i komande četa su osa-
mostaljene na svom reonu. 

Narod sa vojskom blisko povezan, ne uzimajući u obzir 
izuzetke. 

Situacija na našem terenu je zadovoljavajuća. 
Uoči pravoslavne nove godine Diletantska grupa dala je 

zabavu sa dva skeča, horskim pesmama i recitacijama, posjećeni 
smo bili više nego sala zahtijeva. 

Priredba se je sprovela na opšte zadovoljstvo kako srpskog 
i crnogorskog tako i šiptarskog življa. Ulazak je bio besplatan 
svakom bez razlike. 

Ukoliko u izveštaju nije ušlo nešto što bi trebalo da uđe 
a meni nije poznato, to molim da mi naknadno rečete šta sve 
treba još navesti. 

Uz izvještaje napominjem i to, da je komesar II. bataljona 
drug Slavko Rado vi ć nehotično ranjen i nalazi se u bolnici, a 
pomoćnik komesara istog bataljona pozvat je od strane Opera-
tivnog štaba, pa molim ukoliko je moguće da odložite njegov 
dolazak tamo do ozdravljenja komesara tog bataljona. 

Ukoliko odobrite javite preko radio-stanice. 

s . F. — S . N. 

Polit, komesar 
Novo Vukosavljević 

14—1—945 god. 
M. P. 
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PISMO POMOĆNIKA POLITIČKOG KOMESARA 1. UDARNE 
BRIGADE 13. NOU DIVIZIJE OD 14. JANUARA 1945. SVIM 
POLITIČKIM KOMESARIMA POTClNJENIH JEDINICA O 

ODNOSU PREMA NARODU I NJEGOVOJ IMOVINI1 

S T A B 
I UDARNE BRIGADE 

XIII DIV. XI KORPUSA NOVJ 
Broj : služb. 

14.1 1945 

SVIM POLITKOMESARIMA I UDARNE BRIGADE 

Od kako su jedinice I Udar. brigade došle na teren Like'-' 
životni uvjeti su se znatno poboljšali. Naši borci potpuno su se 
preobukli i što se tiče obuće i odjeće došli smo u red regularnih 
vojska, a ishrana se je znatno poboljšala. 

Usprkos povoljnijim uslovima za našu vojsku nego što su 
bili u Gorskom Kotaru pojavile su se negativne osobine u našoj 
brigadi, koje štetno utječu na ovaj narod, a narušava se red i 
disciplina i potkopava ugled naše vojske. Narod Like dočekao 
nas je očinski i dao je sve od sebe za poboljšanje ishrane, što se 
je očitovalo u svakodnevnim posjetama našim bataljonima. Om-
ladina Like na svojim zborovima poduzela je kampanju popu-
larizacije 13. Divizije odnosno I Ud. brigade i prosto nam je 
opjevala svaku našu akciju i svaki naš pokret. Jasno je da smo 
mi pokazali u prvo vri jeme ovom narodu koliko mi mrzimo ne-
prijatelja, a volimo narod, što se je očitovalo u borbama na Pri-
jeboju, Homoljcu i Ljubovu,3 te iz tih borbi izišli pobjednici, što 
nam je naročito podigao ugled prave i hrabre narodne vojske. 

Kako smo mi na terenima: Homoljac, Čuića Krčevina, Je-
zerce i Ljubovo povoljno utjecali na ta j narod s obzirom na naše 
držanje, tada je narod tih krajeva utjecao na nas još povoljnije, 
tako da [su] naša brigada i navedeni narod predstavljali tako-
rekuć jednu familiju. Tu se je očitovala uska povezanost sa na-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 3—1/8. 
k. 919A. 

2 Jedinice 13. NOU divizije, po naređenju Glavnog štaba NOV i PO 
Hrvatske, prebacile su se u Liku početkom novembra 1944 (vidi »Oslobo-
dilački rat«, 2. knj., str. 482—489 i tom V, knj. 35, dok. br. 2). 

s Odnosi se na borbe koje su jedinice 13. divzije NOVJ vodile pro-
tiv nemačkih i drugih neprijateljskih snaga krajem novembra i u de-
cembru 1944 (vidi V tom, knj. 36, dok. br. 56, 58, 73, 109 i 111; Arhiv VII, 
reg. br. 3—1, k. 119/10 i reg. br. 1—4, k. 1234B). 



šom pozadinom kao i sa narodnim vlastima N.O.O-ima, koji su 
u svakom slučaju nama izlazili s voljom i na vri jeme u susret, 
a mi smo legalnim putem riješavali naše potrebe. Ovo su pozi-
tivne strane vojničkog, političkog i drugarskog odnosa naše bri-
gade naprama narodu Like i obratno, naroda naprama našoj 
brigadi. 

Nažalost u poslednje vri jeme stvar se je u nekim pogledi-
ma potpuno izmjenila. Od kako smo prešli na sektor na kojemu 
se sada nalazimo, ona harmonija između naše brigade, narodnih 
vlasti i naroda ne vlada. Osim tog pojavile su se takorekuć ma-
sovnije krađe, koje se očituju na sitnicama i postale glavnom 
kočnicom pravilnog odnosa naroda i vojske. To nije samo nega-
tivan odjek na ovaj narod nego toliko pa čak i više na vojsku. 
Sa takvim postupcima narušili smo red i disciplinu i pokrenuli 
krađu, koja se je naglo omasovila. Ovakova pojava pokrenula je 
pi tanje nezakonitog pr isvajanja pojedinih artikala kod onih bo-
raca, koji nisu imali ni pojma na takav postupak. Mislim reći 
sa time to da je u začetku ovakog postupka bila mala količina 
nesvjesnih drugova, koji su dali povoda poštenim borcima. 

Naši politkomesari kao i ostali rukovodioci nisu na vr i jeme 
uočili ove pojave, a ako i jesu, aljkavo su se odnosili prema isti-
ma ili nisu shvatili važnosti suzbijanja pojave. Interesantno je 
da se ovakove stvari mogu danas dešavati, a da se na vri jeme 
ne uočavaju i ne suzbijaju, uza sve to što su nam ovakove činje-
nice kroz čitavi tok naše borbe pred očima i što se iz dana u 
dan skreće pažnja na ovakove istupe. Razumljivo je da se ne po-
zivaju na strogu odgovornost odgovorna lica. To je radi toga, 
što smatramo da naši politrukovodioci kao i ostali starješinski 
kadar svjesno griješe u tom pogledu. 

U ovom pismu konstatovane su pri je svega dobre strane 
od kako se nalazimo na sektoru Like, a poslije toga loše kod 
boraca I Ud. brigade. Sada ćemo se ukratko osvrnuti što treba 
učiniti da bi se to s tanje popravilo, da bi postao pravilan odnos 
vojske i naroda, da bi vojska narod zavolila i obratno, narod n j u . 

1.) Održati mitinge u bataljonima na kojima treba riješiti 
čitavu stvar, koja se je u poslednje vri jeme desila. Mitinzi treba 
prije, prethodno da su organizovani, tako da bi mogla sva vojska 
diskutovati koliko je to štetno djelovalo i koliko bi štetno djelo-
valo kada bi se ovo produžilo. Ne smije biti niti jedan vojnik da 
ne bi shvatio odnosa Narodne vojske prema narodu i narodnoj 
imovini i da ne bi shvatio da je on branilac narodne imovine. 
Također se svaki vojnik mora upoznati koliko on sa takovim 
postupcima narušava sebi ugled, ugled Narodnog vojnika. 

Politkomesar 13. Divizije4 skrenuo nam je pažnju u pro-
gramu (mesečnom) političkog rada za mjesec januar od kolike je 

4 Đuro Matić 



važnosti pravilan odnos vojske i pozadine, u kome je također 
pokazan pravac kako i na koji način treba prići k toj stvari. Isto-
vremeno u programu se kaže da je to za nas problem i poziva nas 
da se priđe k striktnom i pravilnom ri ješavanju istog. . 

2.) Kod naših boraca treba izazvati ponos Narodnog voj-
nika, jer u protivnom, ako nema kod naše vojske ponosa, on niti 
ne vodi računa da li će se ili neće ogriješiti. Pred nama stoji 
perspektiva ulaska u gradove i to neće biti za nas sasvim jedno-
stavno. Narod oslobođenog teritorija, koji se nalazi u našim ru-
kama skoro čitav tok oslobodilačkog rata, srodio se je sa voj-
skom i ne ulazi strogo u sitnice, dok će narod gradova, koji do 
sada nisu bili oslobađani, reagirati na svaki istup, odnosno ugle-
dati se na naše postupke te prema istima određivati svoje sta-
vove. Mislim reći sa time da mi moramo postati ponosni imena 
Narodnog vojnika. 

3.) U vezi toga treba još jedanput i to temeljito skrenuti 
pažnju vašim potčinjenim starješinama, koji u duhu odgoja naše 
vojske treba da d je lu ju neumorno svagdje i na svakom mjestu. 
Pr i je svega treba ove osobine da steknu navedene starješine, koji 
će poslije toga moći pravilno djelovati na borce. 

Skrećemo pažnju i pozivamo na aktivan rad politkomesare 
ove brigade, kao i sve starješine, jer u protivnom biti ćemo pri-
nuđeni pozivati za svaki pa i na jmanj i i^tup na strogu odgo-
vornost. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Pomoć, politkomesara, 
k a p e t a n 

M. P. Dane Lončar 



BR. 51 

IZVEŠTAJ SEKRETARA PARTIJSKE ORGANIZACIJE BOL-
NIČKOG CENTRA BR. 2 OD 14. JANUARA 1945. CENTRAL-

NOM KOMITETU KPJ O RADU OVE ORGANIZACIJE1 

PARTISKA ORGANIZACIJA 
BOLNIČKOG CENTRA BR. 2 
Sombor, 14—I—1945. god. 

CENTRALNOM KOMITETU KOMUNISTIČKE PARTIJE 
JUGOSLAVIJE 

Šaljemo Vam izvještaj o dosadašnjem radu partiske orga-
nizacije u ovom centru. 

Partiska organizacija ni je postajala do 25. XII 1944. godi-
ne. Kada sam primila dužnost pomoćnika komesara ovog centra, 
prišla sam odmah na organizovanju partijskih ćelija i grupa. 

Naša partiska organizacija za sada broji 76 članova K P. 
Od toga 15 stalnih članova i 61 ranjenik, od kojih je veći broj 
nepokretnih. Stalni članovi sačinjavaju tri partiske ćelije i to: 
partiska ćelija uprave centra, koju sačinjavaju tri člana, pomoć-
nik komesara, komesar i upravnik. 

b) Partiska ćelija pri upravi bolnice, koja se sastoji od 6 
članova. 

c) Partiska ćelija uprave bolničkog odeljenja u Torži, koju 
sačinjavaju tri člana: komesar, komandant i upravnik. 

Još preostaju tri člana stalna koji za sada pripadaju ra-
njeničkim grupama, jer nemaju mogućnosti da za sada organi-
zuju svoje part i jske ćelije, a ti su komesar i komandant bolnič-
kog odeljenja u Staparu i komesar u Starom Sivcu. 

Ranjenici članovi KP dele se u 6 partiskih grupa, svaka 
partiska grupa imade svoga sekretara. Među pokretnim člano-
vima part i je podeljen je pravilno rad po sektorima. Na nepo-
kretne članove prenose se direktive i rad, tako da ne bi oni bili 
neobavešteni o partiskom radu u bolnici. 

Jedino u Staparu još ne postoji partiska grupa, pošto je 
to odeljenje pre dva dana organizovano. 

Posle organizovanja partiskih ćelija i grupa otvoren je 
Biro ćelija koji se sastoji od šest članova, pomoćnika komesara, 
komesara, rukovodioca SKOJ-a i još najbolja tri sekretara. Me-
đu članovima Biroa pravilno je napravljena raspodela rada po 
sektorima. Biro se sastaje svako deset dana i na tim sastancima 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IRP Jugoslavije, 
reg. br. 14, fond CK KPJ. 

15 Zbornik, tom IX, knj. 8 



pretresa rad partiskih organizacija, o s tanju u bolnici i rešava 
razne probleme i donosi zaključke o svemu što se tiče Par t i je i o 
radu same partiske organizacije. 

Sektore rada uzeli smo sledeće: 
a) Politički sektor, 
b) Organizacioni sektor, 
c) SKOJ i kandidati, 
d) Kulturno-prosvetni rad, 
e) Medicinski sektor, 
f) Higijena, 
g) Disciplinski sektor. 
Disciplinski sektor smo uzeli mjesto vojnog sektora, po-

što u bolnici ne možemo uzeti u potpunosti vojni sektor. 
Partiski sastanci održavaju se redovito. Radni sastanci sva-

ko osam dana a teoretske nastojimo održavati što češće. Naročitu 
pažnju smo posvetili teoretskoj izobrazbi naših članova, pošto 
su većinom svi mladi članovi KPJ. U planu imademo za prora-
đivanje: »Nacionalno pitanje« od Tita, K P J u Narodno-oslobo-
dilačkoj borbi, Odluke AVNOJ-a koje su donešene na drugom 
zasedanju i organizaciono pi tanje KPJ . Povrh sastanaka grupa 
i Biroa održavamo i sastanke sekretara svako osam dana, tako 
da imamo pregled o radu pojedinih grupa. Rad Par t i je se oseća 
u pogledu političkog rada među ranjenicima, kulturno-prosvet-
nog itd. Manje se sada može osećati negodovanje po pojedinim 
pitanjima, kao na primer same ishrane i tome slično. Nastojali 
smo da u svakoj sobi bude po koji član KP ili skojevac koji vrši 
dužnost sobnog starešine i radi politički među ranjenicima svoje 
sobe. Rad partiski pre opšte nije postojao, tako da su se neki 
članovi prosto izgubili među masom. Sam komesar, koji je pre 
bio Sima Ćirić, nije davao nikakvu podršku članovima Part i je 
koji su tražili i predlagali da treba okupiti članove KP i stvoriti 
organizaciju, tako da bi mogli raditi i sa svojim radom pomoći 
samu upravu i popraviti s tanje bolnice. To je ostalo sve na mrt -
voj tački i drugovi partijci postali su bespomoćni. Oni su tražili 
pomoć i raspitivali se da li postoji kakva partiska organizacija 
u samom mestu. Pošto se nisu mogli kretati iz kruga bolnice bili 
su i dalje prepušteni sami sebi. Sama neaktivnost bivšeg kome-
sara dovela je do nekih posledica. U nekim bolničkim odeljenji-
ma koja se nalaze u selima a pripadaju centru bili su postavljeni 
komesari nepartijci, koje je postavio na dužnost MNOO2 iz tih 
sela, tako da drug komesar opšte nije imao pregleda, tako da se 
u tim odeljenjima bilo pojavilo pi jančenje na veliko i još neke 
nepoželjne stvari. 

5 mesni narodnooslobodilački odbor 



U tim odeljenjima sada postoje komesari članovi KPJ koji 
su postavljeni od strane uprave centra. 

Jedino je poteškoća u pronalaženju članova Par t i je među 
ranjenicima pošto nemaju sobom većina karakteristike. 

Posle otpuštanja iz bolnice svakog člana Par t i je šaljemo 
s nj im podatke o vladanju i radu za vreme lečenja u bolnici. 

Naša parti jska organizacija ovde je povezana sa OK za 
Bačku. 

S drugarskim pozdravom, 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Sekretar Part . org. 
Ankica Mikulić 

BR. 52 
IZVEŠTAJ POMOĆNIKA POLITIČKOG KOMESARA 14. 
OMLADINSKE BRIGADE 29. NOU DIVIZIJE OD 16. JANU-
ARA 1945. CENTRALNOM KOMITETU KPJ O STANJU I 

RADU PARTIJSKE ORGANIZACIJE U BRIGADI1 

POM. POLITKOMESARA 
XIV HERC. OML. NOU BRIGADE 

16. I 1945. g. s. Trnovo 

Dragi drugovi, 

Šaljem vam izvještaj o radu i s tanju part. organizacije ove 
brigade, o njenom razvoju od 10. novembra 1944. g. do sada. 

U brigadi sada ima 19 part. ćelija sa 145 članova part i je 
(od kojih 5 drugarica), 20 kandidata i 159 članova SKOJ-a. 

Novoprimljenih parti jaca od formiranja brigade,2 za 4. mj., 
bilo je 53 (u toku od 10. nov. prošle do 10. jan. ove godine prim-
ljena su 32). Za isto vri jeme od 4. mj . poginulo je 10 partijaca, 
2 kandidata, 16 skojevaca i neobuhvaćenih 41 borac. Van bri-
gade upućeno do sada u druge jedinice ili na teren 20 partijaca, 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 3—1/7, 
k. 1153. 

2 Brigada je, po naređenju Štaba 29. udarne divizije NOVJ, formi-
rana 4. septembra 1944. od jednog omladinskog bataljona i tri bataljona 
Južnohercegovačkog NOP odreda (vidi IV tom, knj. 29, dok. br. 28). 

15< 227 



2 kandidata i 103 skojevca, dok je u našu brigadu iz drugih je-
dinica došlo 14 partijaca. Do sada je svršilo part. kurs 12 dru-
gova, koji su se na kursu dosta slabo pokazali. Inače ih u brigadi 
sa svršenim part. kursom ima ukupno 28 drugova. 

19. novembra održali smo prvo bri gadno part. savjetovanje3 

na kome su bili: 1 član Ob. komiteta Partije,4 1 član Ob. komite-
ta SKOJ-a,5 rukovodioc polit, odjela divizije i 1 član polit, od-
jela, te su nam mnogo pomogli da savjetovanje donese pravilne 
zaključke i zadatke. Savjetovanje nije najbol je uspjelo zbog sla-
bog učešća drugova u raspravl janju i diskusiji. Ono je pokazalo 
da je naša part. organizacija u brigadi vrlo mlada, neučvršćena, 
ali dosta zdrava i pravilno postavljena. Savjetovanje je postavilo 
kao najvažnije ove zadatke, u vezi stanja u brigadi: učvršćivanje 
part. organizacije, težište rada baciti na proširivanje SKOJ-eve 
organizacije preko pomoćnih organizacija te na ta j način omo-
gućiti i omasovljenje parti je. U svemu tome unijet i više plana i 
sistema, pojačati odgovornost i disciplinu kod partijaca. 

Savjetovanje nije dovoljno koristilo, jer se zbog težih bor-
bi, dužih marševa6 odluke na n jemu i zadaci nijesu mogli spro-
vesti kako treba. U ovim borbama pokazali su se partijci ne-
dorasli i nesnalažljivi, čak je bilo i paničarskog i kukavičkog dr-
žanja kod nekih. Stoga je izbačeno iz part i je nekoliko nj ih a veći 
broj ih je kažnjen part. ili vojničkim kaznama. Do sada za po-
slednja 2 mjeseca izbačena su 3 iz par t i je a 20 ih je kažnjeno 
raznim kaznama. Zamj. intendanta brigade izbačen je iz part i je 
zbog nepartizanskog — pogotovu nekomunističkog držanja pre-
ma narodu kao i zbog neiskrenosti, pi jančenja i dr., zašto je i 
ranije opominjan. Ovaj je smijenjen sa svoje dužnosti a na n je -
govo mjesto je došao drugi. U vezi slabog snalaženja i držanja 
parti jaca u ovim borbama napisao sam jedno pismo svim part. 
ćelijama u kome se ukazalo na sve te greške i opomenuta part. 

5 U izveštaju sekretara Divizijskog komiteta 29. udarne divizije 
NOVJ od 17. januara 1945. Pokrajinskom komitetu KPJ za Bosnu i Her-
cegovinu navodi se da su partijska savetovanja održana u svim briga-
dama 29. divizije a da je divizijsko partijsko savetovanje održano 25. de-
cembra 1944 (vidi dok. br. 57). 

4 To jest: Oblasnog komiteta KPJ za Hercegovinu. 
5 To jest: Oblasnog komiteta SKOJ-a za Hercegovinu. 
9 Brigada je u novembru i decembru 1944. i u prvoj polovini ja-

nuara 1945. vodila stalne borbe protiv delova 369. legionarske divizije i 
9. ustaško-domobranske brdske divizije, četnika i muslimanske milicije 
u rejonu Nevesinja, Glavatičeva, Kalinovika, Trnova i drugih mesta u 
severoistočnoj Hercegovini. Zadatak joj je bio: zatvaranje pravca Sara-
jevo — Trnovo — Dobro Polje, ovladavanje neprijateljskim uporištima i 
razbijanje četnika i milicije na prostoru Trnovo — Sarajevsko polje, pre-
bacivanje na prostoriju Borci — Turija i ovladavanje neprijateljskim 
uporištima oko Konjica. (Opširnije o tome vidi tom IV, knj. 30, dok. br. 
65, 87 i 102, knj. 31, dok. br. 11, 12, 18, 36, 77 i 152; Arhiv VII, reg. br. 
2—6, k. 1146 II i reg. br. 4—4, k. 1146 II). 



rukovodstva zbog neuspjeha u ovim borbama, kako se slično ne 
bi ponovilo u sledećim borbama. Poslije ovoga vidjelo se da je 
imalo rezultata, zaista od tada su se bataljoni u borbama bolje 
držali, iako su bili naporni marševi i dosta jake borbe, da je to za 
pohvalu. Priličan broj je ranjenih, tako da ukupno sa bolesnima 
ima u rashodu oko 180 boraca. Sad su nam štabovi bataljona 
potpuni. Sastanci part. ćelija radni i teorijski su prema uslovima 
redovni. Uzdizanje parti jaca i rukovodioca nije bilo u ovom pe-
riodu dovoljno, jer se zaista zbog prilika ranije navedenih slabo 
moglo nešto više postići. U pogledu učvršćivanja partijaca, n j i -
hova uzdizanja i osposobljavanja za rad, smatram da nam knj i -
ga »O masovnom part. radu« od Kalinjina može najviše koris-
titi prenoseći na naše vri jeme i uslove u brigadi ta s ja jna uput -
stva i pouke za rad, što ćemo preduzeti uskoro na proširenim 
part. sastancima koji će se održavati pri štabu brigade, kao i u 
svakodnevnom poslovanju. 

Stanje po ostalim sektorima i rad je sledeći: 

Vojnički sektor: 
Do peče tka decembra naročito borbenost je bila vrlo slaba 

ali kroz stalne borbe, iako ni jesmo imali nekih većih vojničkih 
uspjeha, borci su se sve više kalili i borbenost postepeno raste. 
Ali ona je još dosta slaba i kod rukovodioca i kod boraca. Vojni 
rukovodioci, naročito niži, i dalje se dosta slabo snalaze i nema-
ju dovoljno autoriteta te u borbama ne mogu držati ljudstvo u 
svojim rukama. Inače su skoro svi mladi odskoro na tim dužno-
stima te nemaju borbenog iskustva u rukovođenju, što najviše 
otežava uspješnije izvođenje akcija koje naša brigada vodi. Ta-
kođe ni disciplina boraca i rukovodioca ne zadovoljava još u pot-
punosti. Ona je u spoljnjem izgledu prilična, ali kad treba neki 
zadatak ili naređenje izvršiti vidi se da je slaba i da nije disci-
plina iz svijesti. Na oficirskom kursu kod štaba divizije nalaze 
se 6 nižih vojnih rukovodioca. Do sada je bilo više slučajeva da 
su borci i rukovodioci vojnički kažnjeni, uglavnom zbog nedisci-
pline, neshvatanja odgovornosti ili neizvršavanja naređenja. S 
ovim se teži takođe učvrstiti vojnička disciplina i jedinica ospo-
sobite za akcije. 

Politički sektor: 
Politička svijest boraca nije dovoljno porasla. Pitanje b ra t -

stva nije teško rešavati, jer se u našoj brigadi nalazi oko 70% 
Srba, 20^/0 Muslimana, 7% Hrvata i 3% ostalih narodnosti. Rad-
ne i političke konferencije po četama i bataljonima održavaju se 
redovno. Borce koji su bili ranije u »Vražjoj diviziji« ili u četni-
cima slabo interesuje ono što se na nj ima govori i ne ide im lako 



u glavu linija naše borbe. Ovakvi kao i drugi silom mobilisani 
borci, koji su većinom iz neprijateljskih redova, još se nijesu 
prevaspitali i priveli na liniju naše borbe. Dezerterstva je bilo 
vrlo mnogo, naročito u toku decembra — najviše pojedinačnog 
a i organizovanog je bilo (to su većinom organizovali bivši čet-
nički vođi ili »vražjaci« — koji su inače dosta disciplinovani i 
hrabri). Tako je u toku navedenog mjeseca dezertiralo oko 80 
boraca. Jednoga koji je po drugi put bio dezertirao osudilo je 
privremeno sudsko vijeće ove brigade na smrt te je str i jel jan. 
Sada ima u brigadi oko 900 boraca, od kojih oko 180 u rashodu. 
»1« bataljon je čisto omladinski, dok u drugim ima nešto više 
od pola omladine. Uspjelo se nešto mobilisati na ovome terenu. 
Boraca koji su dobrovoljno stupili u našu vojsku u brigadi ima 
jedva 180. 

Kulturno-prosvetni sektor: 
Kulturno-prosvetni rad nije se mogao u potpunosti odvi-

jati zbog vojničkih akcija. Ali ipak dao se priličan broj priredaba 
za narod i vojsku, na kojima se govorilo i o pol. situaciji. Četne 
novine i bat. listovi nijesu redovno izdavani. Nepismenost se 
otklanja dosta dobro, tako da potpuno nepismenih, da ne znaju 
ni jedno slovo nema, polupismenih i onih koji se uče ima oko 
35—40. Predavanja po bataljonima nije bilo. Namjeravamo u 
vezi cijelog ovog rada stvoriti jednu kult.-prosvetnu grupu koja 
će obilaziti bataljone i pomoći u organizovanju ovog rada. 

Ekonomski sektor: 
Rad intendanata u potpunosti ne zadovoljava, intendant 

brigade je nesnalažljiv i spor, tako da se desi da se hrana na vri-
jeme ne pribavi. Snabdijevali smo se ili preko komandi mjesta 
i NOO ili putem rekvizicija kao na ovom terenu gdje nema od-
bora a ima dosta četničkih ili milicionarskih sela. Ishrana vojske 
je dosta dobra. Obuća i odjeća je slaba, ali smo se ipak nešto 
potkrpili u poslednje vrijeme. 

Sanitetski sektor 
Pokazalo se u ovim borbama da je naše bolničko osoblje još 

neiskusno i mlado. Imamo u brigadnoj bolnici sada oko 40 ranje-
nika i bolesnih. Zaraznih bolesti nema. Na srednji sanitetski 
kurs kod div. bolnice nalazi se sada 6 drugova i drugarica. Čisto-
ća nije na dovoljnoj visini, jer su stalni pokreti i borbe u po-
slednje vri jeme onemogućili redovno parenje i pranje. Sanitet-
skom osoblju još nedostaje smjelosti u poslu. 

SKOJ: 
U brigadi ima 21 SKOJ-ev aktiv. Zbog odlaska iz brigade 

većeg broja SKOJ-evaca org.[anizacija] je ostala na vrlo mladim 



rukovodiocima kao i novoprimljenim skojevcima. Održano je u 
novembru prvo brigadno Skojevo savjetovanje, ali ipak poslije 
toga nije se mnogo kročilo naprijed u pogledu učvršćivanja or-
ganizacije. Ona još nije postala masovna, rukovodeća i vaspitna 
organizacija omladine u brigadi. Njeno djelovanje na terenu je 
vrlo oskudno i šturo. Sam dosadašnji brigadni rukovodilac ni je 
bio aktivan niti je mogao živo pokrenuti rad među omladinom. 
Sada nam je došao novi rukovodioc SKOJ-a koji će vjerovatno 
bolje odgovoriti svojoj dužnosti. Sjutra ćemo otpočeti sa proši-
renim Skojevskim sastankom koji će t rajat i 5—6 dana a odr-
žava se kod štaba brigade. Na ovim sastancima biće najbolj i sko-
jevci kao i sekretari aktiva. Održavanje ovakvih i part. i Sko-
jevih proširenih sastanaka predložio je naš Div. komitet kao i 
Ob. komitet Par t i je i SKOJ-a za Hercegovinu. Na ovom prvom 
Skojevom sastanku biće 15—20 skojevaca. Na ovaj način pomoći 
će se bržem uzdizanju samih rukovodioca i učvršćivanju orga-
nizacije. 

S drugarskim pozdravom. 
SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Pomoćnik politkomesara: 
Milatović Milan 

BR. 53 

IZVEŠTAJ POMOĆNIKA POLITIČKOG KOMESARA ARTI-
LJERIJSKE BRIGADE 6. KORPUSA NOVJ OD 16. JANUARA 
1945. SEKRETARU OKRUŽNOG KOMITETA KPH ZA NA-
ŠICE I ŠTABU KORPUSA O VOJNOM, POLITIČKOM I PAR-

TIJSKOM RADU U BRIGADI1 

POMOĆNIK POLIT. KOMESARA 
ARTILJERISKE BRIGADE 

VI. UDARNOG KORPUSA NOVJ 
Br. službeno 

16. januara 1945. godine 

SEKRETARU O.K.P. NAŠICE.— 
ŠTABU VI. UDARNOG KORPUSA NOVJ.— 

RAD PARTISKIH JEDINICA U OVOJ BRIGADI: 

Raspoloženje boraca u ovoj brigadi za N.O.P. jeste dosta 
dobro, dok se nalaze još po koji u koje se sumnja kao da ne 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 19/14, 
k. 488. 



simpatišu naš pokret, takve part i ja provjerava u uskoj vezi sa 
OZN-om u otklanjanju i predavanju višim vlastima na postupak. 
Što se tiče Mačeka, isti je dovoljno rezervisan, tako da ima jako 
slabe pojave ili neke simpatije prema njemu, i ako se koji po-
javi sa nekim simpatijama, kada mu se dokaže, isti prizna da je 
Maček na krivom putu. Simpatije prema našim saveznicima 
Amerikom i Engleskom jesu također dobre, dok za Sovjetski 
Savez jesu još bolje. Naša vojska je prilično upoznata sa svim 
događajima koji se dešavaju kod nas i u svijetu. Materijal koga 
proučavaju komesari bateri ja i komesar diviziona sa vojskom 
jeste po planu koga je dostavio komesar VI. Udarnog korpusa 
i sva l i teratura koju dobivamo. 

Rad štabova diviziona jeste jedinstven, sastanci se održa-
vaju redovito. Održavaju se redovito biroi diviziona i Brigade, 
gde se rešavaju svi problemi na koje se nailazi u jedinicama i 
štabovima. 

Štab Brigade održava svoje sastanke redovito ukoliko je 
to moguće. U slučaju borbe ili pokreta, rad Štaba Brigade nije 
tako jedinstven, pošto komandant i načelnik vole više puta da 
rešavaju stvari sami, da postavljaju na dužnosti bez komesara 
i pomoćnika komesara, što se isto skrenula pažnja istima da je 
to štetno. 

II. ORGANIZACIONO STANJE BRIGADE: 

Brojno s tanje part. ćelija je 15, biroa 4, t.j. 1 brigadni, 3 
divizionska. 

Brojno stanje članova P.[artije]: na licu jesu 102, dok u 
rashodu, na kursu 11. 

Partiski sastanci: sve one stvari koje bi trebalo poboljšati, 
sav partiski rad okrenuo se na rad i potrebe u našoj jedinici, 
kao i na samu svoju izobrazbu, gde je postavljen plan rada od 
pomoćn. komesara ove brigade. 

Članova Skoja u ovoj brigadi ima 81, dok kandidata par-
t i je ima 22. Skojevci su također aktivni za rad i pomažu' svoje 
komandire i komesare u njihovom radu, učestvuju u diskusija-
ma, proučavaju materi jal koga dobivaju od pom. komesara 
brigade. 

III. VOJNI RAD: 

Disciplina naše vojske jeste dosta dobra, tako da u zad-
nj ih mjesec dana nije pijanstva a niti pljačke bilo. Borbenost je 
također dosta dobra, to se vidilo prilikom borbe u Levanjskoj 



Varoši,2 gde su naši drugovi pod najvećom puščanom i mi t ra-
ljeskom vatrom uspeli da izvuku svoje topove, dok je oko istog 
oružja, t.j. topova palo 5 drugova, ali topovi nisu ostali. 

Obuka na oružjima se vrši, na što se posvetila najviša 
pažnja tako da je vojni rad sa vojskom dobar. Dok sami naši ofi-
ciri dosta slabo posvećuju svojoj naobrazbi, zašto je već par 
puta skrenuta pažnja preko partiskih sastanaka. 

IV. KULTURNO-PROSVJETNI RAD: 

U svim bateri jama ove brigade postoje kulturno-prosvetni 
odbori, pjevački horo vi, diletantske grupe, tako da je moguće 
davati svako veče priredbe. Tako da je baš kulturno-prosvetni 
rad u ovoj brigadi zadovoljavajući. 

V. RAZNO: 

Ishrana naših jedinica je zadovoljavajuća, kao i odjeća i 
obuća, dočim sanitet jeste dosta slab, nije dovoljno organizovan, 
kao što se posjeduje slabo sanitetsko osoblje. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Pom. politkomesara kapetanv 
Mandić Vaso 

* Odnosi se na napad koji su 27. decembra 1944. iz Đakova jedinice 
iz sastava nemačke divizije »Stefan« i 15. ustaška bojna preduzele u 
pravcu s. Levanjske Varoši, protiv Osječke udarne brigade, 12. proleter-
ske udarne brigade i drugih jedinica 12. udarne divizije NOVJ (vidi tom 
V, knj. 36, dok. 100 i 108 i Arhiv VII, reg. br. 35—1, k. 881). 



BR. 54 

UPUTSTVO POLITIČKOG KOMESARA 13. NOU DIVIZIJE 
OD 17. JANUARA 1945. POLITIČKIM KOMESARIMA POT-
CINJENIH JEDINICA U VEZI S PLANOM ZA MEĐUKOR-
PUSNO TAKMIČENJE U POLITIČKOM I KULTURNO-

-PROSVETNOM RADU1 

S T A B 
13. UD. DIVIZIJE XI. KORPUSA NOVJ 

Broj: 57 — 
17. januara 1945. god. 

POLITKOMESARU I, II. I III. BRIGADE, PIONIRSKOG 
BATALJONA, ARTILJERIJSKOG DIVIZIONA I I. ODREDA 

Obavjestili smo Vas o međukorpusnom takmičenju koje 
je raspisao G.Š. po političkom i kulturno-prosvjetnom radu.2 U 
vezi tog takmičenja raspisujemo mi nat jecanje između jedinica 
naše divizije i to po slijedećim tačkama: 

A) Opće-prosvjetni dio: 
1) U kojoj će jedinici najviše drugova naučiti čitati i pi-

sati. Ovamo ubrojiti i one drugove Istrane koji nauče hrvat-
skosrpsko pisanje, a koji ga za ovo vr i jeme nauče. 

2) Iz koje će se jedinice poslati najveći broj dopisa »Na-
rodnom vojniku«. Dopise treba slati ovoga Štaba jer inače drugi 
dopisi neće ulaziti u takmičenje. 

3) U kojoj će jedinici izići više listova bilo brigadnih, ba-
taljonskih, džepnih, zidnih ili usmenih. Računat će se samo oni 
listovi koji se dostave »Narodnom vojniku« preko ovog Štaba. 

4) Koji će list biti najbolji . 
5) U kojoj će jedinici na kulturno-prosvjetnim programi-

ma biti najbolje zastupana naša narodna i umjetnička književ-
nost, i poezija. Zato ćete u svakoj kulturno-prosvjetnoj pri-
redbi, koju održite bilo za vojsku bilo za narod, dostaviti nama 
točan raspored odnosno program naznačivši ko je koju točku 
izvodio i kako ju je izvodio. 

1 Kopija originala (pisana na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. 
br. 25/6, k. 915. 

2 Glavni štab NOV i PO Hrvatske, na predlog Štaba 8. udarnog 
korpusa, organizovao je međukorpusno takmičenje od 20. januara do 
20. marta 1945 (vidi Arhiv VII, reg. br. 2—6, k. 119/2; depeše Glavnog 
-štaba NOV i PO Hrvatske od 1. i 10. januara i depeše 8. udarnog korpusa 
od 7, 8. i 9. januara 1945). 



6) U kojoj će se jedinici održati više zborova i konferencija 
s narodom. 

7) U kojoj će se jedinici održati više predavanja sa ciljem 
što boljeg upoznavanja boraca o narodima Jugoslavije, o njiho-
vim geografskim, historijskim, političkim, društvenim i kul tur-
nim prilikama, o njihovoj književnosti i t.d. 

8) U kojoj će jedinici borci dati više nadnica za pomoć 
narodu u pravcu podizanja škola, obrade zemlje i t. d. 

B) Politički dio: 
1) Koja će jedinica bolje proučiti temu »Oružano jedin-

stvo i bratstvo naroda Jugoslavije« sa naročitom razradom brat-
stva i jedinstva Srba i Hrvata i ravnopravnosti Hrvata i Srba u 
Federalnoj Hrvatskoj. Kao li teraturu za ovu temu može se upo-
trebi ti Staljinova rasprava »Nacionalno pitanje«, zatim članci 
u našoj štampi o nacionalnom pitanju, članak Moše Pi jade o 
ravnopravnosti Srba i Hrvata u Hrvatskoj, a posebno odluke II. 
Zasjedanja AVNOJ-a i odluke III. Zasjedanja ZAVNOH-a. 

2) Koja će jedinica bolje proraditi knjigu druga Tita: 
»Borbe za oslobođenje Jugoslavije od 1941 do 1944 godine«. 

3) Koja će jedinica najbolje proraditi planski i metodički 
našu štampu: »Borba«, »Naprijed«, »Politika«, »Vjesnik« i t. d. 

4) Koji će komesar brigade najbolje proraditi referate: 
»Imperijalizam« od Lenjina, »O kadrovima« od Dimitrova, 
»Ekonomski razvoj društva« od Segala, »Borimo se za čistoću 
i boljševizaciju Partije« — članak od Crnoga3 u »Proleteru«, 
zatim »O fašizmu« od Dimitrova. Koji će komesar bataljona 
najbolje proučiti zapovijesti maršala Staljina izdane tokom 
otadžbinskog rata i raspravu o fašizmu od Dimitrova. 

Kao što iz ovoga vidite, materijal po kojem se raspisuje 
nat jecanje dosta je opsežan. Ali s druge strane ta j materijal 
zapravo predstavlja glavni dio svakodnevnog rada politkome-
sara. Zato se ne treba možda iznenaditi opsežnosti materijala, 
nego sistematski, planski i metodički pristupiti njegovom sa-
vlađivanju u pravcu da vaše jedinice postignu što veće re-
zultate. 

Ovo nat jecanje treba da teče paralelno s nat jecanjem po 
pitanju vojničke izobrazbe. Duh takmičenja treba da preuzme 
sve naše političke rukovodioce i borce. 

Da bismo imali tačan pregled razvoja nat jecanja i da bi-
smo mogli utjecati na / i j slati ćete nam svakih 10 dana podatke 
po svim tačkama koje obuhvate ovo natjecanje. Ovoga ćete se 
pridržavati striktno i svaki propust u tome trebat ćete opravdati. 

® Sretena Zujovića 



Natjecanje počimlje 20. ov. mjeseca, a t ra je do 20. marta . 
Za bilo kakvu pomoć ili objašnjenje obratite se na nas. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesara—potpukovnik : 

BR. 55 

PISMO POLITIČKOG KOMESARA 29. NOU DIVIZIJE OD 
17. JANUARA 1945. POLITIČKIM KAMESARIMA POTCINJE-
NIH JEDINICA, 1. TENKOVSKE BRIGADE I 3. BRIGADE 
(HERCEGOVAČKE) NARODNE ODBRANE POVODOM NE-

KIH AKTUELNIH SPOLJNOPOLITICKIH DOGAĐAJA1 

POLITIČKI KOMESAR 
XXIX U. DIVIZIJE NOV 

JUGOSLAVIJE 
Dana 17-1 1945 g. 

Trebinje 

POLITIČKIM KOMESARIMA BRIGADA XXIX NOU 
DIVIZIJE 

POLITIČKOM KOMESARU BRIGADE NARODNE ODBRANE 
i 1 TENKOVSKE BRIGADE 

POLITIČKOM KOMESARU ART. DIV. XXIX DIV. 

Dragi drugovi, 

Desilo se niz karakterističnih događaja na političkom i 
vojničkom polju, a to su za nas novosti jer ih nijesmo pretresli 
pošto se nijesu ispoljile u onom periodu kada smo održali pro-
šireno Savjetovanje2 na kome je većina od vas učestvovala. 
Uvjeren sam da ste te novosti shvatili i osjetili slušajući -vijesti 
i komentare štampe i radio-stanica. 

1 Original (pisan na mašini, ćirilicom) u Arhivu VII, reg. br. 2—4/4r 
k. 1147 I. 

1 U izveštaju sekretara divizijskog komiteta 29. NOU divizije od 
17. januara 1945. Pokrajinskom komitetu KPJ za Bosnu i Hercegovinu o 
stanju i radu partijske organizacije se navodi, između ostalog, da je 
25. decembra 1944. održano partijsko savetovanje te divizije, kojemu su 
prethodila partijska savetovanja po brigadama (vidi dok. br. 57). 



Nova i zamašna ofanziva Crvene armije3 počela je i na 
onim frontovima gdje je već duže trajalo zatišje i ta se ofanziva 
razvija sa punim uspjesima sovjetskih ratnika i sa novim i da-
l j im proširivanjem i produblj ivanjem klinova u Hitlerovu 
jazbinu, tako da se mogu nazrijeti velike a vjerovatno i konačne 
t r i jumfalne pobjede moćne Crvene armije nad raspadajućom 
Hitlerovom banditskom vojskom. Ti uspjesi su otčupali i po-
slednjeg Hitlerovog satelita Mađarsku. 

Njemačke protivofanzive nijesu mogle postići zamišljene 
uspjehe, Već su na putu potpunih neuspjeha, što ne znači da 
neće biti eventualnih samrtničkih trzaja, naravno mnogo ma-
njeg obima i dejstva. To zbog toga što je izrazitija široka aktiv-
nost na Istočnom frontu i zato što su Saveznice prebrodile teš-
koće koje su ih zadesile jer su ih Njemci donekle iznenadili. 

Takav položaj na glavnim frontovima približno je slom fa-
šizma i povoljno je uticao na suzbijanje poslovanja reakcije 
koja se, osjećajući blizinu svoje propasti, vrlo žilavo i još uvijek 
povezano, donekle i organizovano, kao i uvijek bezočno i drsko, 
batrga da bi produžila sebi život koristeći izvjesne nesuglasice 
po sitnim pitanjima Saveznika. Mi smo to i ranije osjećali a i 
predvidjeli na onom Savjetovanju pa nas nije iznenadilo što se 
poslovanje reakcije osjeća u rešavanju pi tanja koja se tiču ne-
posredno nas u Jugoslaviji. Kroz ove tri i po godine smo dobro 
osjetili rad povezane reakcije. Za nas to nije naročita novost, 
ali novost je izjava Petra II Karađorđevića.4 To je događaj koji 
interesuje sve narode koji vole slobodu i demokratiju, koje se 
tiče i naših saveznika Engleske, Sovjetskog Saveza i Amerike. 
Ta izjava se najviše tiče naroda Jugoslavije, jer je u znaku 
drskog udara na narodno jedinstvo, na jedinstvo Narodno-oslo-
bodilačkog pokreta, na tekovine narodno-oslobodilačke borbe. 

Izjava kral ja Petra svakako da nije proizvod njegovog sa-
mostalnog odlučivanja, nesumnjivo da je iza svega toga okup-
ljena reakcija koja je iskoristila kral jevu volju i tako ostvarila 
novi udar na narode Jugoslavije. Iza te izjave jasno se vide iz-
dajnici naših naroda koji su iz emigracije već dosta jada zadali 
našim narodima, koji su ogrezli u izdajničkoj raboti povezujući 
se, pomažući, podržavajući Dražu Mihailovića, Nedića, Mačeka, 
Rupnika i ostale izdajnike i sluge okupatora u Jugoslaviji. Ti isti 
reakcionari, oličeni u Puriću, Petru Zivkoviću, raznim mini-
strima izbjegličkih izdajničkih vlada od Subašića i najperf idni-

3 Verovatno se odnosi na ofanzivu u prvoj polovini januara 1945. 
s mostobrana na r. Visli sa desne obale r. Nareva (severno od Varšave) 
u pravcu istočne Pruske, kao i u Cehoslovačkoj i Mađarskoj (vidi »Oslo-
bodilački rat«, 2. knj., str. 547). 

4 Misli se na njegovu izjavu od 11. januara 1945, u kojoj se izjasnio 
protiv sporazuma Tito—Subašić od 2. novembra 1944 (vidi »Oslobodilački 
rat«, 2. knj., str. 540—544). 



jim podlim izrodima braći Kneževićima, koristili su i koriste 
ugodan život u emigraciji pa su bili a i sada su najupornij i u 
širenju laži i kleveta na narodno-oslobodilački pokret, veliča-
jući njihove saradnike — već poznate narodne izrode, zlikovce 
i sluge okupatora u zemlji. Nesumnjivo da se svi ti izdajnici u 
inostranstvu povezuju i oslanjaju na reakcionarne grupe i re-
akcionarna shvatanja u ostalim zemljama, nažalost i u savez-
ničkoj Engleskoj i Americi. Na čelu svega toga poslovanja, či-
tavog toga protivnarodnog rabotanja stavio se Petar II, onaj 
isti kral j u čije se ime i pod čijom se f irmom odvijala sva ona 
sramna igra koja je dovela do onako bezočne izdaje i zavađanja 
naših naroda. 

Sporazum Tito — Subašić bio je u znaku privlačenja svega 
antifašistički raspoloženog na poziciju narodno-oslobodilačke 
borbe — značio je jačanje i učvršćavanje Antifašističke koali-
cije. Ne složiti se sa tim sporazumom znači onemogućavati n a -
stojanje za učvršćavanje antihitlerovskog bloka — znači oteža-
vanje borbe naroda Jugoslavije, znači usporavanje oslobođenja 
naše zemlje — usporavanje pobjeda nad Hitlerom. Dakle, Petar 
Karađorđević, stavljajući se na čelo povezane reakcije time što 
je dao onakvu izjavu koja zamjera sadržaju sporazuma jer je on 
fakat demokratski i jedini mogući pravilni izlaz na korist na -
roda Jugoslavije, došao je u položaj koji ni je niti može biti u 
duhu težnji i interesa naroda Jugoslavije — tačnije rečeno s ta -
vio se je u položaj kojim hoće da razbije već ostvareno narodno 
jedinstvo, izjasnio se da je protivan politici ispoljenoj u pome-
nutom sporazumu. No stav kral ja Petra nas mnogo ne izne-
nađuje. Ali da ne bi t a j stav imao onih rezultata koje nastoje 
postići kral j Petar i njegovi savjetnici moramo biti toliko ener-
gični, odlučni i pametni u našem političkom radu da izjava 
najviše košta onoga ko ju je dao. Da bi to ostvarili postavićemo 
stvari na sledeći način. 

a. — Dobro ćemo pratiti emisije Radio-Beograd, »Slo-
bodne Jugoslavije« i onih radio-stanica čiji su komentari u duhu 
linije narodno-oslobodilačke borbe. Prateći te emisije kao i vi-
jesti »TANJUGA« koje vam redovno šaljemo moći ćemo pra-
vilno ocijeniti čemu vodi stav kral ja Petra i kakav stav treba 
da zauzmu politički rukovodioci. 

b. — Ne treba prećutkivati stvari iz bojazni da ih ne mo-
žemo objasniti. Postupak po iznesenome pod a. daje nam toliko 
gradiva iz koga se svi politički rukovodioci mogu osposobiti da 
pravilno i pravovremeno tumače sva pi tanja pa i ovo koje je 
sada iskrslo a koje najdirektni je zadire u tekovine ove trogo-
dišnje borbe i u njen k ra jn j i ishod. Time ćemo postići da naši 
borci pravilno shvate situaciju i dobiju u odlučnosti pri po-
stavl janju i razmatranju vrlo važnih i delikatnih političkih p i -



tanja i da se mnogo više zalažu za očuvanje tekovina za koje 
daju svoju krv. 

v. — Sve ovo ćemo objašnjavati kroz odvajanje kralja 
Petra i njegove politike od politike Saveznika jer podrška koju 
kral j Petar ima u izvjesnim krugovima među Saveznicima ne 
znači da je podrška svih Saveznika uopšte niti svakoga Savez-
nika posebno. 

g. — Na ovom pitanju treba ustalasati mase naših boraca 
i sve one mase sa kojima vojska dolazi u dodir, jer ćemo jedino 
tako uspjeti da ostvarimo ono što treba a to je da izjava košta 
najviše onoga ko ju je dao. 

d. — Nepravilno se je osloniti samo na nužne političke 
sastanke i konferencije na kojima će rukovodioci biti inicija-
tori parola i oštre osude ovakve politike kralja Petra. Najviša 
će korist biti ako tako pripremimo stvar da odozdo od boraca 
poniknu parole koje će biti izraz oštre i energične riješenosti 
za borbu i sprečavanje svih pokušaja za zloupotrebom naše ši-
rokogrudosti — izraz borbe protiv pokušaja reakcije da nas 
razjedini i ome te u ostvarivanju ciljeva NO borbe. 

đ. — Najzgodnija forma za postizavanje potrebnog efekta 
bila bi održavanje mitinga u našim jedinicama. Praktično bi to 
moglo i ovako izgledati: bataljon koji je na bivaku spontano 
izvede manifestacioni zbor na kome će govoriti borci i niži r u -
kovodioci. Govori treba da budu kratki, jezgroviti, konkretno 
vezani za poslovanje kral ja Petra, nabrajajući sve one momente 
iz njegovog rada koji najbol je govore o protivnarodnoj raboti 
njega i njegove monarhije. Ako su bataljoni na položajima ovo 
sprovesti kroz čete ili djelove četa. U jedinicama koje se nalaze 
onamo gdje su smješteni radio-aparati, stvar se može povezati 
sa radio-emisijama da zbor ispadne upravo zaključak i rezime 
emisija Radio-Beograda. Jednom riječi, tako izvesti stvar da 
kroz te mitinge, odnosno manifestacione sastanke izazovemo 
oštro negodovanje na ovako bezočni nasr taj na naše jedinstvo. 
Razumljivo je da će se komesari založiti da sve ovo izvedu uz 
puni sporazum i na j tešnju saradnju sa organizacijama na te-
renu (u sporazumu sa organizacijama fronta u prvom redu). 

e. — Ne treba stvar postaviti tako da samo politički ko-
mesari i njihovi pomoćnici budu inicijatori, učesnici i vidni ru -
kovodioci ovakvih zborova. Sto ne znači da će komesari ćutati i 
da neće prihvatiti pa i bacati parole. Parole koje treba bacati 
mogle bi se kretati u ovom smislu: 

— Dolje razbijači jedinstva naroda Jugoslavije; 
— Živio Sovjetski Savez, Engleska i Amerika; 
— Dolje izbjeglička reakcija; 
— Živio Maršal Jugoslavije drug Tito; 
— Živio Nacionalni komitet; 



— Dolje fašistički provokatori; 
— Živio AVNOJ; 
— Dolje pomagači fašizma; 
— Živjela herojska N.O. Armija Jugoslavije; 
— Sve za f ront — sve za pobjedu; 
— Živjelo oružano bratstvo balkanskih naroda protiv fa-

šizma i njegovih pomagača; 
— Živio NOF; 
— Svi u borbu za uništenje hitlerovskih pomagača! Kao i 

one koje se sretaju u našoj štampi i radio-emisijama. Ne moraju 
se pisati parole protivu Kralja, ali ne treba sprečavati borce da 
do mile volje viču protivu Kral ja i ovakvog njegova postupka. 

Dragi drugovi, težište ovoga pisma je izjava kral ja Petra. 
To ne znači da ćemo sve drugo poslovanje u političkom uzdiza-
n ju naše vojske svesti na na jman ju mjeru . Naprotiv, mi ćemo 
ovom pitanju pridati potrebnu važnost, ne ispuštajući, već obra-
đujući i sva ona koja su obuhvaćena i podvučena na onom Par-
tiskom savjetovanju. Zapravo, ovakvim postavljanjem ćemo na j -
bolje uspjeti da učvrstimo naš položaj i da pravilno ne samo 
orijentišemo naše borce već i da ih čvršće vežemo za liniju 
narodno-oslobodilačke borbe. 

Na ovom pitanju će se svakako ispoljiti poslovanje onih 
kojima je simpatičan stav Petra II. Zašto je važno da rukovo-
dioci pravovremeno predvide tu mogućnost i da intervenišu u 
svakom takvom slučaju. Nije isključeno da će biti i dobrona-
mjernih drugova koji će se navesti na tendenciozno poveziva-
n je i prikazivanje naše situacije sa situacijom u Grčkoj5 te će, 
možda intimno, plašiti se da ne dođe do nekog sukoba, do nekog 
cijepanja, do gubl jenja čvrstine našeg pokreta. To će biti slučaj 
kod onih koji nijesu shvatili značaj sporazuma postignutog iz-
među Tita i Šubašića još u l jetu prošle godine.6 Ako pametno 
budemo postavili stvari možemo izvojevati punu pobjedu jer 
sam fakat sporazuma ostvario nam je ne samo jak oslonac u 
demokratskim masama svijeta nego i prilično čvrstu podršku 
u vladama savezničkih zemalja i cijepanje, naravno na korist 
NO pokreta, među emigrantima tako da većina Jugoslovena koji 
su pošteno živjeli u inostranstvu su prišli i čvršto stali na pozi-
cije NO pokreta, tako da su šanse kral ja Petra mnogo slabije 
nego su to bile pri je sklapanja sporazuma ili nego bi bilo da do 
sporazuma nije došlo. 

5 Vidi dok. br. 3, objašnjenje br. 7. 
6 Reč je o sporazumu od 16. juna 1945 (opširnije o tome vidi »Oslo-

bodilački rat«, 2. knj., str. 331—344; »Peti kongres KPJ«, izdanje »Kul-
tura«, Beograd, 1948, str. 130—140; »Nova Jugoslavija« — zbirka članaka 
za 1944, str. 98—100). 



Osim toga, naš vojnički položaj u Jugoslaviji, zatim doga-
đaj i u prvom redu na Balkanu (Bugarska, Grčka, Mađarska) i 
nagoviješteni sastanci velikih državnika,7 kao [i] uzburkanost 
antifašističkih masa Engleske i Amerike su stvari koje nam do-
zvoljavaju da budemo potpuni optimisti. Optimisti kojima sve 
te stvari idu u prilog i koji ih pametno upotrebl javaju u svome 
radu da bi bilo sve još bolje — da bi se izvojevale nove i pot-
punije pobjede. 

Pravilnom propagandom i političkim radom možemo ove 
događaje iskoristiti da još bolje povežemo i osposobimo sve naše 
borce da njihov bratski zagrl jaj bude što čvršći, da njihovo ko-
račanje bude što jače, da naša sloboda bude što pri je izvojevana 
— da naša sreća bude što potpunija u novoj demokratskoj, fe-
derativnoj Jugoslaviji, u novoj zajednici naroda Jugoslavije, 
inspirisanoj i rukovođenoj od našeg proslavljenog Maršala, si-
gurnoga vođe, narodnog heroja druga Tita! 

Uz drugarski pozdrav, 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politički komesar 
potpukovnik 

Vukašin Mićunović 

PS. 
Ovaj dopis proradite sa štabovima brigada i političkim rukovo-
diocima bataljona a usmeno ga prenesite na Vaše jedinice i niže 
rukovodioce. Pr i jem potvrdite radiogramom, a istim putem oba-
vijestite koliko ste učinili da ga sprovedete u život. (Ova po-
slednja napomena o izvještaju o radu ne odnosi se na Tenkovsku 
brigadu i brigadu Narodne odbrane).8 

7 Misli se na Krimsku konferenciju (vidi »Borbu« od 11. i 13. fe-
bruara 1945). 

8 Prva tenkovska brigada i 3. brigada (hercegovačka) narodne od-
brane nisu formacijski pripadale 29. NOU diviziji. 

16 Zbornik, tom IX, knj. 8 2 4 1 



BR. 56 

PISMO POLITIČKOG KOMESARA 29. NOU DIVIZIJE OD 
17. JANUARA 1945. POLITIČKIM KOMESARIMA POTCI-
NJENIH BRIGADA O NEDOSTACIMA U RADU I O BUDU-

ĆIM VOJNO-POLITICKIM ZADACIMA1 

POLITIČKI KOMESAR 
XXIX U. DIVIZIJE NOV 

JUGOSLAVIJE 
Dana 17-1-1945 g. 

Trebinje 

POLITIČKIM KOMESARIMA BRIGADE OVE DIVIZIJE 

Dragi drugovi, 

Istom poštom dobićete dopis o političkim događajima koji 
zaslužuju našu pažnju.2 U ovom pismu namjeravam vam ukazati 
na neke stvari koje su karakteristične za Diviziju kao cjelinu. 
One nijesu karakteristične za sve naše brigade jer se sve stvari 
ne dešavaju u svim brigadama. No, neće biti na odmet da ih, 
svima vama, u ovom obliku iznesem. 

Primio sam vaše izvještaje. Najviše bih zamjerki dao ono-
me iz X brigade jer je donekle površan i u glavnom nepotpun. O 
onome iz XII neću govoriti ništa pošto ga nijesam ni dobio. Mno-
go bi mi koristilo kad bi izvještaji sadržali više detalja iz vašeg 
političkog rada jer bih tako mogao imati potpuniji pregled vaše 
djelatnosti i snalažljivosti u postavljanju i r ješavanju izvjesnih 
pojava, problema i t.d. Karakteristično je da između izvještaja 
(mislim onih koje redovno podnosite) nema tako reći nikakvog 
pismenog odnosa, tako da ne mogu imati .češći i potpuniji uvid 
u vašu snalažljivost. To me čudi tim više što znam da brigada 
kao živi organizam na određenom terenu, znači opet u jednom 
živom organizmu, svakako svaki dan preživljava izvjesne no-
vosti na koje vi reagujete — donosite određene stavove. A ako 
bi se, eto, po tim stvarima, više konsultovali, više bi mi koristili 
a v je ru jem da ni vama ne bi smetalo. U vašim izvještajima se 
nijesu ispoljile neke stvari i ja ću vam ih zato nabaciti. 

Izgleda mi da se ne unosite potpuno u poslovanje vaših 
otsjeka (intendantura, sanitet itd.). 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 9/8,. 
k. 1152/11. 

* Odnosi se na pismo političkog komesara 29. NOU divizije od 17. 
januara 1945. o nekim aktuelnim međunarodnim i unutrašnjim političkim 
događajima (vidi dok. br. 55). 



Te pojave se mogu i objasniti. Ne mogu vam se ni ja po-
hvaliti da sam uspio da mi ne promakne ni jedna stvar pri po-
slovanju otsjeka. Ali ne razumijem kako se desilo da intendan-
ture X i XII još uvijek nijesu podnijele tražene izvještaje in-
tendanturi ove Divizije. Da bi vam moje čuđenje bilo razumlj i-
vije poći ću malo detal jni je u analizu rada intendanata. 

Intendant X brigade je ostavio 1000 kgr. kukuruzna brašna 
u nekoj privatnoj kući blizu Čapljine a da o tome nije izvijestio 
nikoga od vojnih i civilnih vlasti — pretpostavljam da o tome 
ni komesar X brigade nije znao jer ne v jeru jem da bi, u ovakvim 
ekonomskim uslovima, mogao dozvoliti da se tolika količina 

« hrane ošteti. Isti intendant hoće na nama nesvojstven način da 
dobije veću količinu hrane za vojsku, pa podnosi brojno s tanje 
brigade mnogo više nego što je (pripisao je oko 400 boraca, u 
Dubravama je htio da neko goveče uračuna u 60 a ono imalo 
80 kg.). Neću pominjati postupak intendanta u Čapljini, pošto 
dostavljam dopis gradskog odbora po kome će komesar X briga-
de dati pismeno izjašnjenje i poslati ga meni, naravno, vraća-
jući mi akt navedenog odbora. 

Intendant XII brigade takođe još nije poslav traženi iz-
vješ ta j i spisak osoblja, da ne pominjem njegov nesvjesni po-
stupak sa novcem koji mu je tražila intendantura Divizije. In-
tendant XIII brigade dozvoljava da se seljacima oduzima opre-
ma koju oni šalju sa konjima, ili dozvoljava da mu prilikom 
transporta usput se prospe 500 kg. sijena, da ne pominjem činje-
nicu da ta j intendant vrši ekonomske kazne iako to nema pravo. 

Intendant XIV brigade dozvoljava da mu brigada iz Gor-
njeg Nevesinjskog Polja pođe bez i jednog obroka rezervne 
hrane. 

Dešava se i još takvih stvari o kojima načelnik Intendan-
ture redovno skreće pažnju, ali to ostane bez potrebnog efekta. 
Tu zamjeram i komesarima brigada jer ne treba da dozvole ove 
propuste, pošto su odgovorni i za poslovanje svojih intendanata. 
Zato će svi komesari brigada u kojima se dešavaju navedeni ne-
dostaci uzeti na strogu odgovornost intendante i o postupku 
izvijestiti komesara Divizije. A komesar Divizije će, poslije 
ovoga pisma, smatrati odgovornim lično komesara brigada za 
sve nepravilne postupke u službi snabdijevanja. Pošto ima 
smetnji (u tom poslu) zbog postupka pozadinskih vlasti, to će 
komesari brigada obavijestiti o svakom takvom slučaju ako ga 
ne budu mogli na terenu riješiti. Sto se tiče poslovanja saniteta 
mislim da se ni tu komesari potpuno ne unose. Interesuje me 
dokle će bolnice da budu mjesta gdje će se razvijati i završavati 
nepravilni odnosi između drugova i drugarica. Ne smijemo do-
zvoliti da odgovor na to pi tanje bude: dotle dok drugarice budu 

16' 24? 



u sanitetu. Takav odgovor je proizvod stava koji, možda i pot-
svjesno, provejava našim shvatanjem. Mislim da ćete se složiti 
sa mnom kad kažem da od ponašanja rukovodioca zavisi izgled 
naših jedinica. Zato smatram da je obaveza sviju vas da poduz-
mete sve mjere radi vaspitavanja potčinjenih vam rukovodi-
oca da bi se ponašali onako kako to dolikuje rukovodiocima Ti-
tove Armije. To nećete samo metodom tehničkog sprečavanja 
i zabrane dodira drugova i drugarica, niti pak metodom kažnja-
vanja. Ako budete samo te metode primenjivali, onda će se naši 
mladi rukovodioci razviti u dobre švercere — l jude koji će 
dobro sakrivati, ali, ne i likvidirati nezdrave odnose. Zato je 
nužno razviti metodu ubjeđivanja, vaspitavanja, učenja naših 
rukovodioca novom moralu — moralu Titovog rukovodioca. 

Izgleda mi da još uvijek nijesu potrefl jeni pravilni odnosi 
sa punomoćnicima OZN-e, u tome se treba striktno pridržavati 
stava donešenog na sastanku pomoćnika političkih komesara. 
Za sve političke nepravilnosti koje se dešavaju u našim briga-
dama odgovorni su u prvom redu politički rukovodioci. Zato oni 
ne smiju dozvoliti dešavanje tih nepravilnosti pa makar one 
bile inspirisane i od punomoćnika OZN-e. 

Karakteristični su neki predloži za odlikovanja. Predloži 
XII brigade, kojih ima oko 50, u čitavom tom broju sadrže svega 
nekoliko polit-rukovodioca, što je svakako gruba greška. Vidite 
li, drugovi, da V.Š. predlaže, i te koliko, političkih rukovodi-
oca. Oni predlažu i političke komesare, i rukovodioce i članove 
polit-odjela, i političke radnike sa terena. Kod ove brigade de-
silo se obrnuto. Ne bi mi to toliko zapelo za oko da ne vidjeh 
karakteristike štaba XIV brigade za drugove upućene u Gar-
dijsku brigadu. 

Zanimljivo je da je većini od onih kojima je zapisano da 
su manje borbeni zapisano da mogu biti politički rukovodioci. 
Povezujući ove dvije, na izgled, sitne stvari, dobijam utisak o 
nepravilnom ocjenjivanju i shvatanju uloge i značaja političkih 
rukovodioca. S jedne strane i nepravilnom forsiranju i odvaja-
n ju vojničkih rukovodioca. Greška je utoliko veća što se kod 
naših nepri jatel ja i poluprijatelja osjeća smišljena linija na od-
va jan je političkih komesara. Još i zbog toga što se kod nekih 
oficira osjeća crta »ja sam vojnik, on je političar«. Stvar se 
drukčije postavlja: Mi ne možemo biti dobri vojnici ako nijesmo 
i dobri političari. Moć našeg rukovodstva jeste u tome što je u 
n jemu tako čvrsto povezana, upravo objedinjena dobra i voj-
nička i politička snalažljivost. Zato ćemo u našim predlozima za 
odlikovanja rukovoditi se time ko kako odlikovanje zaslužuje. 

Što se tiče odlikovanja koja Štab div. dodjel juje, nepra-
vilno se osloniti samo na stare borce. Treba obuhvatiti i one 
sigurne mlađe borce koji su se istakli i svojim ponašanjem za-



služiti da budu odlikovani. Naravno, ne treba odlikovati onoga 
za koga postoji bojazan da će napraviti zloupotrebu prema oda-
tom mu priznanju. 

Zamjerio bih još načinu političkog rada kroz naše briga-
de. Dobijam utisak, da politički rukovodioci nijesu dobili toliko 
sigurnosti da mogu pravovremeno intervenisati u svim poli-
tičkim događajima. Kao da ima onoga da se čeka na direktivu. 
To nam smeta jer takav stav omogućava nepri jatel ju da do-
bije u vremenu i uspije servirati masama izvjesni politički stav. 
Stoga je nužno da naši politički rukovodioci budu što smjeliji u 
objašnjavanju događaja. Da se neće pogriješiti garancija je u 
tome što je osnovna linija NO borbe toliko jasna da se ne može 
mnogo sa n je skrenuti. 

Danas se mnogo vodi računa o vojnizaciji naših jedinica. 
Zato je obaveza sviju nas da što više uradimo na ostvarivanju 
toga plana. Naravno da, ostvarajući t a j zadatak, ostvarujemo i 
obavezu visoke budnosti u svim našim jedinicama. Ako se toga 
držimo, razumljivo je da se neće desiti da štab brigade izgubi 
telefonsku šifru. 

Dragi drugovi, 
To bi bile glavne primjedbe o kojima vam napisah ovo ne-

koliko riječi. Vjeru jem da ste i vi zapisali mnoge od ovih stvari 
i da zapažate još i druge o kojima vam ovom prilikom ne pisah. 
Sve bih zaključio ovom formulacijom: politički rukovodioci se 
moraju do maksimuma angažovati ne samo u političkom radu 
nego i u kontroli i pomaganju čitavog života svoje jedinice. Tako 
moramo postaviti stvari jer to od nas traži stanje i udarnost naše 
Divizije, jer to od nas traži situacija u Jugoslaviji koja je odraz 
situacije u svijetu. 

Ne zaboravite još i to da je istekao 15-ti januar, što znači 
da je protekao rok amnestije. Naši postupci moraju po svojoj 
energičnosti biti takvi da se osjeti da ni je baš isto da li je neko 
došao pri je ili poslije toga roka. To ne znači da ćemo ubijati sve 
što se javi i što uhvatimo poslije 15-toga januara — to znači da 
neće oni koji poslije toga roka dođu na koji bilo način onako 
jednostavno ići u brigade. Dakle, svi oni koji se ili uhvate ili 
sami jave našim jedinicama poslije ovoga roka moraju se pro-
vesti kroz OZN-u koja će, dajući svoje mišljenje, omogućiti 
pravilan postupak prema njima. Svaki slučaj biće ispitan pa će 
se prema n jemu odmjeriti odgovarajući stav. Na ta j stav će sva-
kako uticati okolnosti pod kojima je dotični živio i djelovao do 
dolaska u naše redove i pod kojima je okolnostima došao u naše 
redove. Svakako da će većina od nj ih biti svrstana pri je u r ad -
ne logore nego u udarne bataljone. 



Vi nas uvijek obavještavajte o svakom slučaju predlažući 
svoje mišl jenje o rešenju i mi ćemo uvijek javiti o daljem 
postupku. 

Uz drugarski pozdrav 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politički komesar 
potpukovnik 

Vukašin Mićunović 

BR. 57 
IZVEŠTAJ SEKRETARA DIVIZIJSKOG KOMITETA 29. NOU 
DIVIZIJE OD 17. JANUARA 1945. POKRAJINSKOM KOMI-
TETU KPJ ZA BOSNU I HERCEGOVINU O STANJU I RADU 

PARTIJSKE ORGANIZACIJE U DIVIZIJI1 

POKRAJINSKOM KOMITETU KOMUNISTIČKE PARTIJE 
JUGOSLAVIJE ZA B.H. 

Izvještaj o radu i stanju partijske organizacije XXIX Her. di-
vizije 

U ovome izvještaju iznosim najglavni je momente iz razvi-
tka parti jske organizacije u poslednja četiri mjeseca, iznoseći 
glavna pi tanja i probleme, koji se postavljaju naročito danas 
pred part i jsku organizaciju u diviziji. 
I. Opšti izgledi divizije: Naša XXIX Divizija od avgusta 
mjeseca nalazi se u sastavu od X, XI, XII, XIII, XIV Her. udar-
ne brigade. Sredinom mjeseca oktobra 1944. god. formiran je 
artilerijski divizion od četiri bateri je topova. 

Borbe koje su jedinice divizije vodile kroz poslednja če-
tiri mjeseca2 bile su vrlo uspješne, a što se ogleda u likvidaciji 
četničkih bandi u Hercegovini i njihovog jakog i najvažnijeg 

1 Original (pisan na mašini, ćirilicom) u Arhivu VII, reg. br. 3—1/4, 
k. 1147 I. 

2 Jedinice 29. udarne divizije su od septembra 1944. vodile stalne 
borbe protiv nemačkih, ustaško-domobranskih i četničkih jedinica na te-
ritoriji Hercegovine, Boke Kotorske i južne Dalmacije i oslobodile niz 
mesta: 6. septembra Gacko, 2. oktobra Bileću, 6. oktobra Trebinje, 18. ok-
tobra Dubrovnik i 28. oktobra Herceg-Novi (opširnije o tome vidi »Oslo-
bodilački rat«, 2. knj., str. 388—397, 441—445 i 523—524). 



uporišta Bileće. Daljnim borbama oslobodila je znatan dio teri-
torije u Hercegovini osim tri sreza (Mostar, Nevesinje, Konjic). 
U ovim borbama isticala se borbenost kako boraca tako i ruko-
vodilaca, sa dovoljno umješnosti i iskustva u likvidaciji jače 
utvrđenih mjesta i zauzimanju gradova. Tim postignutim uspje-
sima pružili su se uslovi jačeg priliva novih boraca u diviziju. 
Novi borci mobilisani su većim dijelom iz redova četnika, a oslo-
bađanjem zapadne i Južne Hercegovine [mobilisano je] nešto 
Muslimana i Hrvata. Ukupno je mobilisano 5500 boraca. 

Vojno-političkim uspjesima u Hercegovini, oslobađanjem 
teritorije, uspostavljanjem i učvršćivanjem NO vlasti, iziskivalo 
je potrebu iskusnijih rukovodilaca koji su mahom odašiljani iz 
naše divizije. Izvjestan broj rukovodilaca upućen je za Srbiju 
i VS. 

Dok je u početku novih uslova (zauzimanjem gradova i na-
glim prilivom novih boraca) života i borbe naše divizije bio pro-
blem pljačke, slabe discipline i nedrugarskog odnosa, prišlo se 
je rešavanju novih problema koji su se uočavali: odlaskom starih 
iskusnih rukovodicala osjećalo se da se divizija razvodnila u pri-
ličnoj mjeri, nedovoljna snalažljivost i nedostatak iskustva kod 
mladih rukovodilaca da obuhvate nove borce jakim vojno-poli-
tičkim radom dovodilo je do opadanja borbenosti, budnosti 
(potcjenjivanja nepri jatel ja u držanju izvjesnih položaja, suzbi-
j an ja nepri jatel jske propagande), discipline a što je proisteklo 
u izvjesnoj mjer i i od zanošenja uspjesima koje je divizija imala. 
Kao najvažnij i problemi koji još postoje u diviziji jesu dezerter-
stva, problem bratstva i jedinstva, koji su se naročito odrazili 
u XI i XIII brigadi. Uzrok tome je bio slab politički nivo boraca, 
nedovoljan rad na ubjeđivanju i o tklanjanju tih nedostataka 
koji se ispoljavaju. 

Postojeći problemi uspješno se rešavaju energičnim mje-
rama, pravilnijim shvatanjem i stavom rukovodilaca i boraca i 
jakim vojno-političkim radom o potrebi discipline, o shvatanju 
linije i problematike narodno-oslobodilačke borbe. 

XXIX Her. divizija broji oko osam hiljada boraca. Par t i j -
ska organizacija u diviziji broji oko hiljadu članova KPJ, 160 
kandidata, 1200 članova SKOJ-a. Upućeno van divizije članova 
KPJ 171, poginulo 64. Upućeno članova SKOJ-a van divizije 
184, dok je poginulo 98. 

Po socijalnom sastavu članovi part i je većinom su seljaci, 
dok je manj i broj radnika i intelektualaca. 
II. Organizaciono: Part i jska organizacija u našoj diviziji imala 
je lijepih uspjeha, što se ogleda u rezultatima koje je postigla 
u Hercegovini i po broju rukovodioca koje je uputila van orga-
nizacije. Odlazak starih i iskusnih članova part i je partijska or-



ganizacija osjećala je gubeći čvrstinu u rukovođenju i elastič-
nost snalaženja. Nedostajala joj je preko potrebna budnost u 
izvjesnim situacijama da na vri jeme uoči probleme koji su se 
postavljali unutar parti jske organizacije (odgovornost, discipli-
na, familijarnost, neiskrenost, budnost), da na nj ih reaguje, kao 
i umješnost njihovog brzog rešavanja. Po svemu se vidi da par-
tijska organizacija ima slabosti, koje su svojstvene mladim or-
ganizacijama kao što je naša. 

Glavni i karakteristični nedostatci sastojali bi se u ovome: 
nedovoljna saživljenost sa partijom, nemanje dovoljno part i jno-
sti kod većine članova part i je ispoljava se na ta j način da za-
datci po pojedinim pitanjima izvršavaju se i sh vata ju ne u to-
likoj mjer i iz ubijeđenosti u potrebu, koliko zbog toga što je to 
direktiva partije. Ponekada izvjesne direktive ne prenose se 
pravilno i u potpunosti što većina članova part i je nema dovoljno 
iskustva i političko-teoretske izdignutosti. 

Neredovan partijski život ćelija i nedostatak zdrave kr i-
tike i samokritike u ćelijama dovodio je do toga da se kod ve-
ćine članova part i je nije osjećala odgovornost i disciplina a što 
se ogledalo i u labavom izvršavanju postavljenih zadataka. Taj 
nedostatak uslovio je i nedovoljno unošenje u probleme koji su 
iskrsavali, ne r ješavajući ih na vrijeme. Pored toga, problemi 
koji su se postavljali — nisu se podjednako unosili svi članovi 
part i je u njihovom rješavanju. To dolazi od toga što se članovi 
part i je odgovorni po pojedinim sektorima ograđuju samo na 
svoj sektor i ne osjećaju se odgovorni po ostalim sektorima. U 
više slučajeva dnevni red sastanaka ne sadrži red postojećih 
problema u jedinici, četi i bataljonu te njihovo r ješavanje često 
puta zakašnjava i nema efikasno dejstvo. U tome r ješavanju 
kod većine članova part i je nema još dovoljno snalažljivosti i 
umješnosti u donošenju konkretnih zaključaka, ne birajući for-
mu i način u otklanjanju istih. Još se uvijek ne shvataju pod-
jednako teoretski sastanci kao i radni. 

Navedeni nedostaci parti jske organizacije u većoj mjer i 
osjećaju se u XI, XIII i XIV brigadi, dok tih nedostataka ima 
još i u ostalim brigadama, koji se energično suzbijaju redovnim 
sastancima i uz svestranu pomoć starijih članova parti je. Izvje-
sna doza familijarnosti, neiskrenosti i stidljivosti u diskusiji i 
izražavanju svojih misli osjeća se kod mladih članova part i je 
uopšte, koji se još uvijek osjećaju i više odgovorni pred štabovi-
ma nego pred partijom. 

Politika kadrova i rad sa kandidatima imao je svojih šup-
ljina. To dolazi od toga što izvjestan broj članova part i je nema 
još dovoljno iskustva u procjeni ljudi i izdizanju na rukovodeća 
mjesta. Često puta kandidati koji su ulazili u part i ju nisu znali 
ko je par t i ja i koje su dužnosti člana parti je. U tome se ogleda-



vao površan rad i potcenjivanje vaspitavanja tih ljudi koji su se 
davali mladim i neiskusnim članovima te nijesu bili u stanju 
pripremiti kandidata o pravilnom shvatanju partije. 

Ovom pitanju parti jska organizacija prilazi danas ozbilj-
nije, kao i pi tanju pravilnijeg rada SKOJ-a i njegovog omasov-
l javanja, jer se pred partijskom organizacijom još uvijek po-
stavlja kao najveći problem njeno omasovljavanje. Članovi par-
tije još uvijek ne daju dovoljno pomoći parti jskoj organizaciji na 
terenu, ne koordinirajući u potpunosti rad oko snabdijevanja 
vojske i organizacije političkog rada koji se sprovodi na terenu. 

Teoretski rad: takođe još nema onoga poleta, interesovanja 
i sređenosti kao što je to bio slučaj ranije. Proradi partijskog 
materijala i sastancima još se uvijek ne poklanja puna važnost. 
Pored toga, ta j rad ukoliko je postojao tekao je neorganizovano, 
ne vodeći računa koji materi jal treba da se prorađuje, a koji se 
prorađivao — nije se sprovodila dovoljna kontrola znanja koje 
se postizalo. U poslednje vri jeme ta j se sektor počeo sređivati 
što se prišlo planskoj proradi parti jskog materi jala (»Razvitak 
društva« od Segala, članci koje je izdao Ob. komitet KPJ za Her-
cegovinu a koji sadrže članke: »Klasa proletarijata i part i ja pro-
letarijata« od Staljina, »Partija« od Staljina, »Organizacioni 
principi« iz II glave [Istorije] SKP/'b), »O kadrovima« od Dimi-
trova, »Organizaciono pitanje« od Tita, »Organizaciono pitanje« 
od Rankovića) uz svestranu pomoć članova part i je koji su zavr-
šili kurs pri Ob. komitetu. Po ovome sektoru partijski rukovodi-
oci i stariji članovi part i je teže unijeti više sistema da bi pro-
rada toga materijala pobudila više interesovanja kod ostalih 
članova partije, smatrajući to kao jedan od uslova otklanjanja 
nedostataka koji postoje u parti jskoj organizaciji. 

Vojno-politička rukovodstva: Rukovodstva štabova brigada 
i bataljona, sa izvjesnim pojedincima koji su ostali, podmlađena 
su. Rukovodstva štabova brigada sposobna su da rukovode svo-
jim jedinicama. 

U tom rukovođenju posjeduju dovoljno iskustva i snala-
žljivosti, dok kod štabova bataljona još nema dovoljno sigurno-
sti u pravilnom riješavanju izvjesnih stvari te im je potrebna 
pomoć starijih drugova-starijih štabova. Osjeća se nedostatak 
više drugarskih odnosa i zbližavanja između pojedinih štabova, 
naročito bataljona. kako u borbi tako i van borbe, dok je odnos 
štabova brigada i štaba divizije na visini. 

Veći je problem mlađih rukovodioca, komandira, pol. ko-
mesara četa, vodnika i polit, delegata, koji još uvijek nemaju 
dovoljno autoriteta među borcima jer i sami nijesu na visini na 
kojoj bi trebalo. Većina ovih rukovodioca stupila je u naše re-
dove pri je 5—8 mjeseci. Najmlađe rukovodstvo je u XIII i XIV 
brigadi. 



Ovo se pitanje riješava pojačanjem rada i angažovanjem 
u punoj mjeri rukovodioca štabova brigada i bataljona i pojača-
nim kursevima vojno-političkim, koji se održavaju pri štabu II 
U. Korpusa, štabu divizije, brigada i pri Obi. komitetu K. P. J. za 
Hercegovinu. Kroz te kurseve u posljednja 4 mjeseca prošlo je 
180 drugova, prosječno sa vrlo dobrim uspjehom, dok je sanitet-
ske i ekonomske kurseve završilo 110 drugova i drugarica. 
SKOJ: Dok se divizija ni je počela naglo omasovljavati, SKOJ je 
bio dovoljno čvrst predstavljajući se stvarno kao organizacija 
mladih komunista i kao borbeni i politički rukovodioc omladine. 
SKOJ skroz ovo vri jeme dao je oko 250 svojih članova u redove 
partije. 

Isto tako kao i parti jska organizacija tako je i SKOJ osje-
tio odlazak starih i iskusnih svojih članova van divizije i na 
druge dužnosti. Pored toga, veliki priliv omladine u redove di-
vizije, SKOJ se osjetio malobrojan da bi mogao obuhvatiti svu 
omladinu i postati njen stvarni rukovodioc. Ni sama parti jska 
organizacija tom naglom prelomu nije poklanjala osobitu pažnju 
prepuštajući sve mladim rukovodiocima SKOJ-a oko izdizanja 
SKOJ-evskih članova i omasovljavanja organizacije. Zato se da-
nas i postavlja pred SKOJ najveći problem, omasovljavanje n je-
gove organizacije. Za to omasovljavanje danas postoje uslovi, ali 
je potrebno otkloniti dosta krut kri teri j kod rukovodioca i čla-
nova SKOJ-a u pogledu pr imanja novih članova, kod kojih još 
uvijek vlada bojazan od dezerterstva koja su se pojavljivala pri 
formiranju divizije, a donekle i neiskustvo u odabiranju novih 
članova. Bilo se učvrstilo i mišl jenje da sa jednim omladincem 
treba raditi po dva mjeseca pa čak i 3, da bi postao skojevac. 

Usljed pomanjkanja čvrstine, discipline te nedovoljnog 
vaspitnog i političkog rada među omladinom, SKOJ-eva organi-
zacija nije imala dovoljno autoriteta ni popularnosti. 

SKOJ u našoj diviziji predstavlja se kao borbeni rukovo-
dioc, dok još uvijek ima nedostataka u kulturno-prosvjetnom i 
teoretsko-političkom sektoru, izdizanju svojih članova i radu 
među omladinom. Još se uvijek SKOJ-eva organizacija ne osje-
ća u dovoljnoj mjer i kao organizacija mladih komunista. To 
dolazi usljed slabog nivoa njegovih članova. 

Ove nedostatke uočilo se na SKOJ-evim savjetovanjima 
koja su održana krajem novembra 1944. godine u svim brigada-
ma divizije. Ista su mnogo doprinijela sređivanju organizacije, 
većem poletu i u znatnoj mjeri otklonila gore spomenute nedo-
statke. 

Da bi se pospješilo učvršćavanje i potpuno otklanjanje po-
stojećih nedostataka u organizaciji SKOJ-a, odlukom divizijskog 
komiteta prešlo se je širim sastancima teoretsko-političkim koji 



t ra ju 6—7 dana. Ovi sastanci pokazali su vrlo dobre rezultate i 
pobudili veliko interesovanje. Na tim sastancima prorađuju se 
teme: razvitak društva, organizaciono pi tanje SKOJ-a, proble-
matika N. O. borbe, uloga K. P. J. u N. O. borbi, BiH u Demo-
kratskoj i Federativnoj Jugosl.3 Njima rukovode SKOJ-evi ruko-
vodioci brigada i pomoćnici komesara brigada. Cilj je da kroz 
ove sastanke prođu svi skojevci u diviziji. 
Vojni sektor: Uviđajući da divizija kao borbena i udarna 
jedinica ni je na onoj visini kako je to bila ranije, parti jska orga-
nizacija poduzela je potrebne mjere u sprovođenju višeg stupnja 
vojnizacije naše divizije: otkloniti nebudnost, izdići vojnu disci-
plinu, koja je bila dosta slaba, obučiti borce u rukovanju oru-
žjem i većem iskustvu u borbi. Ti se problemi danas uočavaju 
u manjoj mjer i nego rani je i vojnički izgled jedinica napreduje 
što se naročito osjeća kod X i XII brigade, a i u ostalim briga-
dama ti nedostaci su na putu njihovog r ješavanja i otklanjanja. 
Još se uvijek ne osjeća u dovoljnoj mjer i energičan stav rukovo-
dioca u otklanjanju tih nedostataka, ne koristeći u potpunoj 
mjer i postojeća sredstva za učvršćavanje discipline i vojnizacije. 
U borbama dosadašnjim koje je naša divizija vodila jasno se 
očitovala nedovoljnost iskustva u uzimanju jačih i utvrđenih 
mjesta, u pravilnom iskorištavanju teškog oruđa (topovi, sarad-
n ja sa tenkovima), za čim parti jska organizacija danas najviše 
teži — da ta j nedostatak otkloni, jer on još uvijek postoji. 
Ob. služba: Iako su rukovodioci po ovom sektoru svi izmje-
njeni novim drugovima, ipak ta j sektor rada ni je popustio i 
mnogo se ne osjeća njihov odlazak. Budući da je rad organa 
obavještajne službe skopčan sa radom na samom terenu, par t i j -
ske ćelije nijesu pokazale snalažljivosti u redovnom partijskom 
životu tih drugova i njihovom izdizanju. Taj se nedostatak otkla-
nja i parti jske ćelije teže dati potrebnu pomoć tim drugovima. 
Još se uvijek ispoljava, a što se i rani je uočavalo, neiskorištava-
n je u potpunosti izviđačkih vodova i desetina. U više slučajeva 
ti su se vodovi i desetine upotrebljavali kao zaštita i čuvanje 
straže pri štabovima. Taj nedostatak se rešava i pristupilo se 
konkretnim zadacima i iskorištavanju tih jedinica u svrhu u 
koju su namjenjene. Više se pažnje poklanja i samom izdizanju 
tih jedinica u pogledu stručne spreme i opće naobrazbe. 

Politički sektor: Pod novim uslovima pod kojima se našla 
divizija u uslovima ofanzivnih akcija, odlaskom starijih ruko-
vodioca, a naglim prilivom novih boraca, čija je svijest bila vrlo 
niska, s tanje po ovom sektoru bilo je dosta slabo. Jasno se ispo-
ljavalo neiskustvo i nebudnost starijih boraca i rukovodioca da 

3 Reči »BiH u Demokratskoj i Federativnoj Jugosl.« dopisane su 
zelenim mastilom. 



novo ljudstvo energično obuhvata političkim radom i otklone 
njihovo pogrešno mišljenje i stavove u odnosu na političku situ-
aciju, naročito kod nas u zemlji (sporazum Tito-Subašić, prisu-
stvo Crvene armije, o jedinstvenoj vladi i t.d.), a tako i r i ješa-
vanju problema koji su se počeli pojavljivati (dezerterstvo, pl jač-
ka, neprijateljska propaganda, problem bratstva i jedinstva). U 
radu u tom pravcu javljala se izvjesna nesigurnost pri ubjeđi-
vanju od strane starijih boraca i mlađih rukovodioca koji nijesu 
bili u s tanju u dovoljnoj mjer i objasniti pojedine stavove. Tu je 
jasno dolazila do izražaja nedovoljna izdignu tost mlađih rukovo-
dioca. 

Pored toga, rad na izdizanju političke svijesti ni je imao 
sređenog plana, držeći se šablona, smatrajući da sa novim bor-
cima treba obrađivati isti materi jal koji se obrađivao pri je go-
dinu dana, a koji nije bio aktuelan za novu situaciju. 

Uočavanjem tih problema tom pitanju parti jska organiza-
cija je prišla mnogo ozbiljnije, postavljajući t a j rad planski, 
dajući više pomoći mladim rukovodiocima, obrađujući na jak tu-
elnije momente političke situacije i sprovodeći izučavanje pro-
blematike N. O. borbe preko prorade tekućeg materi jala naše 
štampe, Titovih članaka, kao i upoznavanja sa odlukama 
AVNOJ-a i ZAVNOBIH-a. Kroz ta j rad izdizanja svijesti posto-
jeći nedostaci u velikoj mjer i su otklonjeni, dok još uvijek kao 
problem postoji dezerterstvo i problem bratstva i jedinstva. Uz-
rok tome je što ni naši stari borci ni mnogi rukovodioci nijesu 
shvatili to pi tanje kao goruće. Novi borci koji su stupali u naše 
redove podcjenjivani su i neprihvatani drugarski. Pored toga, 
problem bratstva i jedinstva zapostavljao se ne gledajući ga kao 
opšti problem, naročito kod nas u Hercegovini. Ipak se to još 
dovoljno ne shvata od strane pojedinih boraca i pojedinih ruko-
vodilaca, pa tom problemu parti jska organizacija danas posve-
ćuje najveću pažnju. 

Kulturno-prosvjetni sektor: Za razliku od ostalih sektora rada, 
kulturno-prosvjetni rad u našim jedinicama vrlo je intenzivan. 
Dolaskom novih boraca, među kojima je bio izvjestan 
broj intelektualaca, u mnogome su se pojačala kul turna 
predavanja iz opšte nauke: istorije, geografije, nacionalne isto-
r i je naših naroda, o Sovjetskom Savezu i t.d., koja su pobudila 
veliko interesovanje i kod novih i kod starih boraca. Također su_ 
se pokazali uspjesi i na suzbijanju nepismenosti kod novih bo-
raca. Još je uvijek problem štampe u našoj diviziji, koja još nije 
dostigla onaj stepen koji bi mogla postići. Također se još uvijek 
osjeća nedostatak brigadnog i divizijskog lista, te šireg učešća u 
štampi, koja se razvija kod nas u Hercegovini. To dolazi od toga 
što kod većine drugova u tom pogledu nema dovoljno smjelosti.. 



Sanitet: Zahvaljujući stalnim kursevima koji se održavaju i 
radu u izdizanju sanitetskih kadrova, sanitet u našoj diviziji na 
priličnoj je visini i u potpunosti odgovara. Ove funkci je uglav-
nom vrše drugarice, težeći i teži se postepenom uvlačenju dru-
gova u ovu struku. 
Snabdijevanje: Ishrana vojske vrši se uglavnom preko N. O. 
vlasti i od naroda. Ta politika snabdijevanja je danas mnogo pra-
vilnija, jer je svijest intendantskog osoblja u mnogome izdig-
nutija. Ishrana se vrši po propisanoj tablici koja je ustanovljena 
i nailazi na razumijevanje od strane rukovodioca i boraca. Najvi-
še se oskudjeva u odjeći i obući zbog svakodnevnog priliva novih 
boraca koji su u većini slučajeva vrlo slabo odjeveni. 
Divizijski komitet: Iako su stari članovi komiteta zamije-
njeni novim i mlađim drugovima, rad komiteta se nije mnogo 
osjetio. U rešavanju mnogih problema mnogo su doprinjeli pri-
sustvo članova Oblasnog komiteta i polit, odjel divizije. Bio je 
nedostatak redovnijih sastanaka komiteta i pravovremenog re-
agovanja na probleme koji su se pojavljivali. Uzrok leži u tome 
što članovi divizijskog komiteta pa i sam sekretar nijesu imali 
uvijek pravilnog uvida u razvitak parti jske organizacije i pro-
bleme koji su se nametali u pojedinim jedinicama, te je inicija-
tiva tih sastanaka gotovo isključivo padala na polit, komesara 
divizije, koji je imao bolji pregled stanja parti jske organizacije. 
Zaključak: Po gore iznešenim činjenicama vidi se da naša 
parti jska organizacija ima nedostataka, ali uglavnom i pored 
njene mladosti ona je zdrava i ima dobrih uslova da postane 
čvršća, masovnija, jača i snažnija. 

Ove nedostatke i dobre osobine uočila su i part i jska savje-
tovanja koja su održata po svim brigadama i parti jsko savjeto-
vanje divizije 25/XII 1944. Očekivati je da će ta savjetovanja 
donijeti mnogo koristi jačem poletu u odstranjivanju postojećih 
problema. U sadanjem stanju part i jske organizacije postavljaju 
se ovi zadaci: 

1. — Cifra preko 1.000 parti jaca ni je dovoljna da obuhvati 
i čvrsto drži sadanji broj boraca naše divizije zbog velikog od-
laska starih — iskusnih rukovodioca, te se postavlja omasovlje-
nje, učvršćenje, kao i o tklanjanje svih postojećih nedostataka 
(nebudnost, neiskrenost, familijarnost, stidljivost).4 

a. — Nastojati sprovesti redovan partijski život članova 
part i je preko parti jskih sastanaka kako radnih tako i teoret-
skih, kroz koje izdići partijnost, part i jsku disciplinu i odgovor-

1 Reči u zagradi su dopisane zelenim mastilom, kao i potpis sekre-
tara Divizijskog komiteta. Pored toga, u dokumentu ima i drugih, manjih, 
ispravki teksta. 



nost. Na tim sastancima uvesti više kritike i samokritike koja je 
do sada nedostajala. 

b. — Pi tanju kandidata i politici kadrova posvetiti punu 
pažnju. 

c. — SKOJ-evoj organizaciji pružiti punu pomoć u otkla-
n jan ju sektaškog stava rukovodioca koji je kočio omasovljavanje 
njegove organizacije. Pomoći SKOJ da isti postane borbeni i 
politički rukovodioc cijele omladine u našoj vojsci. 

d. — Još više pojačati teoretski rad za izdizanje članova 
part i je i pri tom birati formu i način rada prema izdignutosti 
samih članova. 

e. — Vojnički izdignuti diviziju da ona zaista bude toliko 
jaka koliko je brojna, izdižući ujedno n jenu disciplinu i obučiti 
rukovodioce borbenoj vještini u novim uslovima osvajanja gra-
dova. 

f. — Problemima koji se uočavaju po pi tanju bratstva i 
jedinstva, dezerterstva te nepri jatel jske propagande posvetiti 
punu pažnju radeći uporno politički na izdizanju svijesti boraca. 

g. — Part i jskoj organizaciji na terenu pokloniti više pa-
žnje i dati joj pomoć, otklanjajući kruti stav kod pojedinih čla-
nova, koji još u tom smislu nemaju pravilnog shvatanja. 

Sekretar Komiteta XXIX div. 
Komunističke part i je Jugoslavi je 

Novak Franjo 
Trebinje 17. januara 1945. 
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MESECNI IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 4. UDARNE 
BRIGADE OD 17. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOME-
SARU 9. NOU DIVIZIJE NOVJ O STANJU NA TERENU I U 
JEDINICAMA I O POLITIČKOM I KULTURNO-PROSVET-

NOM RADU1 

K O M E S A R 
IV SPLITSKE UDARNE BRIGADE IX UDAR. DIVIZIJE 

17. januara 45. g. 
Položaj 

KOMESARU IX UDARNE DIVIZIJE N. O. V. JUGOSLAVIJE 

Dostavljam izvještaj političkog rada i s tanja od 17. decem-
bra 44. do 17. januara 45. godine. — 

Političko stanje sektora 
Na sektoru Čitluk gdje se nalazi naša brigada bila je pret-

hodno pri je nas X Hercegovačka brigada, koja sa svojim po-
malo netaktičkim postupkom u odnosu sa narodom nije ostavila 
najbolje utiske na ovaj narod. Teren ovaj na kojem se nalazimo 
ne bih mogao kazati da je 100% neprijateljski prema nama 
raspoložen, što svjedoči i dolazak nekolicine dobrovoljaca u našu 
brigadu iz ovog kraja . Ali svakako okupator i ustaška propa-
ganda ostavili su svoje velike tragove nad ovim narodom koji će 
trebati dugo lječiti. Ovi krajevi poznati su kao koljački, a i vrlo 
malo kuća iz kojih nema ustaša ili domobrana. Na ovom terenu 
mi do dolaska naše vojske nismo imali skoro nikakav vojnički ni 
politički uticaj, pošto naše jedinice nisu nikada dolazile na ovaj 
teren do otrag 2 mjeseca. Osjeća se veliko nepovjerenje prema 
Srbima i to nepovjerenje ne izlazi iz ustiju pojedinaca, nego ve-
ćine naroda. Nepri jatel j je ovdje bio vrlo aktivan u huškanju 
jednog naroda prema drugom ne samo kroz ovaj rat, nego se 
može kazati slobodno da su ovo i tragovi starih reakcionarnih 
klika stare Jugoslavije. Nije čudo što je ovaj narod vezan uz 
ustaše kada baš iz ovih krajeva ima mnogo boraca u ustaškim 
redovima, domobranima, miliciji, SS-ima i raznim drugim ne-
prijateljskim vojskama. Također i Maček ima izvjestan uticaj u 
ovom kraju, ako ne baš tako velik, ali nije ni do danas kod ovog 
naroda potpuno raskrinkan. Narod je prilično religiozan, te f r a -
tri koji se nalaze u ovdašnjem samostanu, nj ih dvanaestorica, 

1 Original (pisan na mašini, latinicom), u Arhivu VII, reg. br. 
12—1/7, k. 847 A. 



ustaški su raspoloženi, a obzirom na [to], kao što sam spomenuo, 
da je narod religiozan, imaju priličan uticaj na ustaške porodice. 
Dolazak Hercegovačke brigade sa one strane Neretve na ovaj 
teren — ustaše a i f ra t r i bacili su parolu da dolaze četnici, od 
čega je prilično veliki broj naroda a i onih koji nijesu bili krivi 
pobjegli u Mostar. Xercegovačka brigada iako je imala vrlo do-
bar stav u odnosu prema ovom narodu, s obzirom na njihova 
spaljena sela sa strane ustaša, ipak svaku i na jman ju sitnicu ili 
propust prema narodnoj imovini reklamirala je neprijateljska 
propaganda na račun srpstva. 

Dolazak naše brigade na ovaj teren narod je primio vrlo 
dobro, ali ne možda kao N. O. vojsku, već kao Hrvate, katolike 
koji smo došli da smjenimo hercegovačku kao srpsku brigadu. 
Za nas su također govorili da dolaze Dalmatinci koji ne v j e ru ju 
u Boga, koji ruše i pale crkve, a i ništa zajedničkog nemaju sa 
hrvatstvom. Međutim ove parole nijesu im palile, narod nas je 
dosta dobro primio, darivao sa hranom, duvanom i drugim. Nas 
su Dalmatince kovali a i ku ju dan-danas u nebesa kao Hrvate i 
katolike, a skoro svaki sa kime smo došli u razgovor potrudio se 
da nešto kaže protivu Srba. Mi smo pravovremeno shvatili t a j 
jaz kojeg su napravili protunarodni režimi između Srba i Hrvata 
te smo neprestano na svim konferencijama, a i u dodiru sa po-
jedincima isticali bratstvo i jedinstvo ne samo Srba i Hrvata 
nego i čitavog našeg naroda u borbi protiv zajedničkog nepri ja-
telja. Hercegovačke jedinice populariziramo na svakom koraku, 
naročito X, koja je zbilja najs tar i ja hercegovačka brigada, u ko-
joj su se svrstavali od njenog formiranja pa sve do danas n a j -
bolji hercegovački sinovi. Održali smo skoro po svim selima, 
gdje je smještena naša vojska, priredbe, gdje se svakom prili-
kom koristilo, pr i je same priredbe, da se narodu održi nekoliko 
riječi o političkim događajima kao i o našem N. O. Pokretu. Po-
red negativnih strana koje ovaj narod posjeduje u odnosu prema 
nama, kidajući nam telefonsku žicu, noseći nepri jatel ju u Mo-
star obavještenja i niz drugih postupaka, ipak ima jedna od 
pozitivnih strana, a to je što rado posjećuje naše priredbe i eko-
nomski pomaže našu vojsku, iako ustaše poručuju iz Mostara 
skoro svakog dana da će oni doći amo i da u vezi toga skrivaju 
hranu od N. O. Vojske. Narodno-oslobodilački odbori uglavnom 
su postavljeni dolaskom hercegovačkih jedinica na ovaj sektor, 
a ima odbornika i takovih koji su pucali prilikom dolaska her-
cegovačkih jedinica na ovaj teren. Uglavnom odbori su sastav-
ljeni od l judi koji su nađeni kod kuća bez obzira na njihovu pro-
šlost. Među ovim odbornicima našli smo i jednog potpredsjed-
nika Opštine Ljuti Dolac koji je bio u Pavelićevom tjelesnom 
zdrugu i pušten na odsustvo 2 godine zbog toga što je spriječio 
jednog rodoljuba da ubije Pavelića. Okružni N. O. u Ljubuškom 



skoro nikakovu podršku ne dava općinskim i ostalim odborima 
na ovom terenu. Mi smo dali za dužnost svim komesarima da 
tamo gdje su njihove jedinice razmještene moraju obavezno 
kako sa narodom politički raditi tako i pomagati N. O. Odbore, 
održavajući sa nj ima sastanke a uglavnom proučavajući II za-
sjedanje AVNOJ-a i III zasjedanje ZAVNOH-a. Iako su ovi 
odbori vrlo mladi i nepristrani našoj borbi 100%, ipak pomažu 
našu vojsku, s taraju se oko njene ishrane, mada ima izvjesnih 
zakašnjenja u pogledu nabavke hrane, ali ipak se nije desilo da 
nam vojska ni je imala za 2—3 dana unapred spremljenu hranu. 

Održali smo za narod 8 priredbi, ukupan broj prisutnih bio 
je oko 1000, većinom ženske omladine, uključivši tu i 3 konfe-
rencije. Također se često održavaju po našim bataljonima sijela 
sa narodom gdje se čitaju novine i radio-vijesti. Obzirom na to 
što smo već prilično dugo na ovom terenu, ta j rad ne bi mogao 
u potpunosti da zadovolji, za to ćemo kroz ovaj idući mjesec 
nastojati održati čim više konferencija sa narodom, a također i 
pružati pomoć N. O. Odborima. Mi ćemo početi da mobilišemo 
ova sela, te ćemo u tu svrhu morati ojačati politički rad sa 
narodom. Naša brigada koja se nalazila po Bosni a neko vri jeme i 
u Lici, gdje je narodna vlast dosta jaka, nije se osjećala potreba 
rada sa narodom koliko na ovom terenu, zato se prilično ovaj 
rad sa narodom bio olabavio. Obzirom na to što je došlo 4—5 
dobrovoljno u našu vojsku, smatram da ćemo uspjeti nekoga i 
mobilisati, koji ni je pobjegao u Mostar. 

Političko stanje brigade 
Sastav ljudstva naše brigade ostaje i dalje isti, bez pro-

mjene. Većinu boraca u brigadi sačinjavaju novomobilisani bor-
ci koji su došli iz domobrana, ustaša i drugih raznih nepri ja tel j -
skih vojska. Mane koje su donijeli iz domobranstva i druge razne 
vojske, one se još i danas protežu kod istih. Najvidlj ivi ja mana 
koju su donijeli iz domobranstva jeste dezerterstvo. U domo-
branstvu nije se kažnjavalo niti strogo postupalo zbog dezer-
terstva, pa su tu praksu u obilatoj mjer i i kod nas bili počeli 
primenjivati . Ovi borci na koje se odnosi dezerterstvo, ne bi 
mogli kazati, kao ni za ostale novomobilisane koji se nalaze u 
našoj jedinici, da nisu upoznati o našem pokretu a još manje da 
sumnja ju u uspjeh istoga. Ako se uzme u obzir da su to ljudi iz 
Imotske kraj ine nad kojima je stršilo Biokovo 3 godine, onda je 
van svake sumnje neobavještenost. To su uglavnom ljudi kojima 
je špekulacija za vri jeme Jugoslavije i NDH bilo osnovno zani-
manje. Moglo bi se nabrojit i nekoliko objektivnih razloga koji 
su uslovili priličan broj dezertera, a to je što naše pozadinske 
vlasti, kako vojničke tako i političke, kr i ju izvjesne ovakove de-
zertere, drugo što prolazeći sa brigadom kroz njihova sela, is tr-
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cale su pred njih žene i djeca, nagovarale ih, kako nije ovom ili 
onom bilo ništa što je došao kući. Bilo je tu još teškog maršo-
vanja, pokreta, iscrpljenosti i slično. Ali jedini glavni razlog 
svemu ovomu jest, što mi nismo kroz 2 mjeseca [uspjeli] da njih 
politički prokuhamo, ne koristeći današnju situaciju, ogromne 
uspjehe naše N. O. Vojske u posljednje vr i jeme kao i prisustvo-
Crvene armije u našoj zemlji. Odsustvo svakog političkog rada 
jeste uzrok svakog nereda u jedinici, pa smatram da je glavni 
uzrok dezerterstva baš odsustvo političkog rada. Pored odsud-
stva političkog rada, naši stari borci i rukovodioci dozvolili su 
da novodošli drugovi prave posebne grupe i grupice, odvajajući 
se posebno, a to sam najbolje primjetio na priredbi koju smo dali 
za III bataljon, što su jedni borci bili, svakako stari sa rukovo-
diocima, na jednoj strani, a novodošli drugovi na drugoj strani. 
Naši rukovodioci nisu pravilno iskoristili pozitivne strane disci-
pline novodošlih drugova koju su donijeli kao dar njemačke 
komande. Disciplina nije pr imjenj ivana pravilno i razumljiva 
stvar da su oni koristili sve te slabosti i propuste naših rukovo-
dioca koji su dozvolili preširok demokratizam u svojim jedini-
cama. Preširoki demokratizam i pomalo familijarnost pomalo je 
utjecala na novodošle borce. Primjetio sam dalje i to da na ba-
taljonskim konferencijama oštrije istupaju borci po pitanju 
dezerterstva, nego mnogi rukovodioci. Dezerterstvo u III bata-
ljonu tretirano je od pojedinih rukovodioca kao pomanjkan je 
nedostatka svjesti ili kao obična ljudska slabost, a ne kao svje-
sna izdaja koja direktno služi okupatoru a naročito domaćoj 
reakciji. Borci po pitanju dezerterstva vrlo oštro postùpaju, k r -
steći dezerterstvo otvorenom izdajom. Pored svega toga i oni koji 
su kažnjavani kao dezerteri olako je shvaćena kazna od mnogih 
rukovodioca koji nisu dovoljno kazne objašnjavali, takođe i sve 
svoje snage usredsredili u pravcu glavnog problema kao likvida-
ciju dezerterstva. 

Ovdje na ovom terenu od kako se nalazimo ipak smo uspje-
li u posljednjih dvadesetak dana da znatno izdignemo disciplinu,, 
kao i ojačali kulturno-prosvjetni rad i razbudili donekle politič-
ki, paralelno s time ojačali osjećaj odgovornosti kod rukovodi-
oca, tako da ovih posljednjih dvadeset dana od kako smo na 
ovom terenu dezertirali su svega dva druga i jedna drugarica, 
za koju ne znamo da li je dezertirala ili je negdje od bande 
stradala. 

Plan političkog rada komesara divizije za ovaj mjesec ni-
smo u potpunosti i sistematski proradili, ali ipak borci su upo-
znati sa osnovnim pitanjem II zasjedanja AVNOJ-a i III zasje-
danja ZAVNOH-a, kao i linijom NO pokreta. Prorađivalo se 
takođe »Borba naroda porobljene Jugoslavije« od Tita, odluke 
moskovske i teheranske konferencije kao i dnevna štampa. Plan 



političkog rada koji se prorađivao kroz ovaj mjesec nije se u 
svim jedinicama podjednako odvijao, a niti je bio svugdje podje-
dnako primjenjivan. U glavnom plan je uspio ukoliko su se 
pojedini rukovodioci zalagali i koliko su mu pažnje posvećivali. 
Obilazeći u vezi dvomjesečnog takmičenja sa komisijom naše 
jedinice u brigadi glede utvrđivanja rezultata takmičenja opa-
zili smo da u svakoj jedinici ima razlika. Neke jedinice uspjele 
su bolje disciplinu učvrstiti, druge su nešto bolje politički otsko-
čile, neke kulturno-prosvjetno, ili po higijeni itd. U glavnom je 
zapaženo da sve jedinice oživljavaju sektore rada i među sobom 
se takmiče u svim granama. 

Kod nas ima pojedinih boraca koji nisu još prečistili po t -
puno sa Mačekom, a takođe ima izvjestan broj koji se straše 
povratka kral ja Petra, stoga ćemo odluke donesene na II zasje-
danju AVNOJ-a o dolasku kral ja Petra da još malo proradimo, 
a takođe Mačeka raskrinkati kroz JNOF i sve one koji se okup-
l ja ju oko reakcionog vodstva HSS i na čelu kojem stoji sam 
Maček. 

Mnogi naši komesari četa, a da ne govorimo o vodnim 
delegatima, nisu u s tanju da održe referat po bilo kojoj temi, 
zato težimo k tome da komesari bataljona, a ne samo da težimo 
nego im je dato u zadatak da najpr i je prorade svaki materijal 
koji misle prorađivati sa borcima, na jpr i je sa komesarima četa i 
vodnim delegatima između sebe pa tek onda da oni održavaju 
referate sa četama i vodovima. Osjeća se potreba, i to prilično 
velika, za političko izdizanje naših vodnih delegata, te smo u tu 
svrhu unijeli posebnu rubriku u dnevnom raportu gdje komesari 
bataljona iznose svakodnevni rad sa vodnim delegatima. 

Ne bi se moglo kazati da naši politrukovodioci ne rade, oni 
se zalažu i muče, ali im mnogo toga nedostaje — oko organizi-
ranja samoga rada. Problema ima u svakoj jedinici te [ih] i oni 
sami uočavaju a također i r ješavaju, ali njihovo r ješavanje za-
visi opet kako i na koji način prilaze pojedini drugovi r j ešen ju 
tih problema. 

Komesar III bataljona Grubišić Milan vidi sve nedostatke, 
pravilno ih uočava, bar kako on kaže, ali u njegovom bataljonu 
ima najviše dezertera, a i kulturno-prosvjetni rad izostao je 
mnogo iza drugih jedinica. Ovaj drug smatra da je svoju dužnost 
prejahao i rukovoditi sa bataljonom izgleda za njega sitnica. Ja 
ipak smatram da bi ta j drug mogao odgovoriti dobro na dužnosti 
na kojoj se nalazi kada bi se istinski založio u radu. Na ove pro-
puste ja sam mu ukazao i mislim da će nastojati da ih popravi. 

Obzirom na opširnost izvještaja ovdje se neću dotaći d ru -
gih komesara, već ću o nj ima izvjestiti u drugom izvještaju. 
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Takmičenje2 je pomoglo našoj brigadi u pogledu učvršći-
vanja discipline, i dalo je polet svim sektorima rada. Ne bi se 
moglo kazati da je i posljednjeg našeg borca obuhvatilo takmi-
čenje. To je uglavnom ovisilo o rukovodiocima kako su populari-
zirali takmičenje. Mi smo našem najbol jem bataljonu odredili 
predati zastavu, a također i najbol joj prištabskoj jedinici, te je 
i ovo izazvalo prilično veliko raspoloženje među borce i rukovo-
dioce. Kao najbolj i bataljon kroz ovo dvomjesečno takmičenje 
izašao je naš IV bataljon a najbolja prištabska jedinica jeste naša 
Intendantura, koja je po svom udarničkom radu odskočila od 
ostalih jedinica. Našem IV bataljonu kao i Intendanturi predati 
ćemo ovih dana zastave na svečan način uz govor i priredbu, 
koju će priredbu dati naše prištabske jedinice toga dana. Ovo 
dvomjesečno takmičenje smatram da bi se moglo mnogo bolje 
iskoristiti pošto sam vidio da naši borci su bili prilično zaintere-
sovani. Mnoge stvari smo propustili u ovom takmičenju, jedno 
što nijesmo dobre strane, bilo to jedinica ili pojedinaca, dovoljno 
umjeli da reklamiramo. Ovo takmičenje dalo nam je iskustva za 
iduće takmičenje koje će vjerovatno usljediti,3 a također malo 
nam je i podstrek u radu. Zastave koje su dobile ove naše jedi-
nice kao znak priznanja udarničkoga rada, one su ustvari pre-
lazne do drugog takmičenja, koje će vjerovatno usljediti iz Kor-
pusa ili Divizije. 

Održali smo 13. ov. mj . političko savjetovanje sa svim 
političkim rukovodiocima ove brigade,4 na savjetovanju je bio 
sljedeći dnevni red: 

1.) Politička situacija, 
2.) Političko s tanje brigade, 
3.) Razno. 
Političku situaciju iznio je komesar divizije5 kako spolja-

šnju6 ističući kao najvidnij i zadatak čuvanje JNOF-e, a čuvanje 
JNOF-a kod nas čuvamo time JNOF7-u čitavog slobodoljubivog 
i naprednog čovječanstva. Diskusija se uglavnom razvijala po 
pi tanju Grčke, JNOF-e kao i o zabrani povratka kral ja Petra, 
naročito je podvlačeno pi tanje unutarnjeg stanja kao i o spoljnoj 
reakciji. 

1 Odnosi se na takmičenje od 1. novembra do 31. decembra 1944, 
koje je organizovao Glavni štab NOV i PO Hrvatske (vidi tom V, knj. 34, 
dok. br. 110). 

» Sledeće je međukorpusno takmičenje bilo od 20. januara do 20. 
marta 1945 (vidi Arhiv VII, reg. br. 2—6, k. 119/2). 

* Vidi dok. br. 34. 
5 Andro Kovačević 
* Omaška prilikom kucanja. Izostavljene su rei i: »tako i unu-

trašnju«. 
7 Omaška. Slovo »J« trebalo je izostaviti. 



Kroz izvještaje političkog stanja po jedinicama zapaženo 
je da politički rad ni je potpuno obrađen, a niti se prorađivalo 
sistematski, jer kada bi se bilo potpuno upoznalo borce sa odlu-
kama AVNOJ-a, onda bi bilo borcima jasno pi tanje kralja Pe-
tra, a i samog Mačeka. Također se je moglo zapaziti da se ni je 
dovoljno politički radilo sa narodom i N. O. vlastima. Također 
se je primjetilo i odsustvo kulturno-prosvjetnog rada koji bi 
imao da u jedinicama uljeva duh i raspoloženje, vedrinu i polet. 
Na koncu zaključeno je da bi se očuvalo od dezerterstva, kojeg 
sad momentalno nema, nužno je potrebno ojačati politički rad 
i to ne rad po šablonu, pridržavajući se samo političkih konfe-
rencija, već na svakom koraku, gdje se god pruži prilika, pa ma-
kar bilo i sa jednim borcem, neprestano politički raditi. Ojačati 
kulturno-prosvjetni rad, za koji politkomesari kao i vodni dele-
gati treba da se u potpunosti založe, pošto je on zbilja dio nj iho-
vog rada za koji mora da se svestrano zalažu, ne kao što je 
bilo do danas u praksi naših političkih rukovodioca da su na 
kulturno-prosvjetne odbore prebacivali težište rada, bez njihove 
pomoći i kontrole. Također je zaključeno da treba pojačati poli-
tički rad kako sa narodom tako i sa N.O.O odborima. Ovo savje-
tovanje smatram da je mnogo koristilo svim našim političkim 
rukovodiocima, jer su se mnoga pi tanja raščistila koja nisu bila 
jasna, dok s druge strane dalo mi je tako podstreka u dal jn jem 
radu. Kroz ovo već nekoliko dana osjeća se život politkomesara 
po jedinicama i smatram da bi ovakva savjetovanja trebalo u 
buduće sazivati, ukoliko to prilike dozvoljavaju, svako mjesec 
dana. 

Kulturno-prosvjetni rad 
Kulturno-prosvjetni rad u našoj brigadi u posljednje je 

vrijeme krenuo u glavnom u svim jedinicama dosta dobro. Iako 
su naše jedinice stalno na položaju, ipak pružile su nam se kroz 
ovo posljednje vri jeme dosta dobre mogućnosti za oživljavanje 
kulturno-prosvjetnog rada. Ako bismo išli govoriti o pojedinim 
problemima kulturno-prosvjetnog rada u prošlom mjesecu, mi-
slim da sam u izvještaju podvukao da je kulturno-prosvjetni rad 
jedan od najvećih problema ili bolje kazati jedan od sektora 
rada kojemu se na jman je pažnje posvećivalo. U prošlom mjesecu 
ja sam u izvještaju, kojeg sam dobio od komesara bataljona i 
samostalnih jedinica, podvukao da u našoj brigadi ima oko 68 
nepismenih, međutim da bi se ta nepismenost likvidirala jednoga 
smo dobroga druga izvukli iz jedinice, snabdjeli sa potrebnim 
materijalom teka, olovaka, te ga zadužili po analfabetskim teča-
jevima u brigadi, koji je imao zadatak obilaženje svih jedinica 
u brigadi u svrhu organizovanja anfalbetskih tečajeva. Njegovim 
obilaskom broj nepismenih, idući kod svakog borca posebno, 



porastao je od 68 na 107. Iz ovoga se može zaključiti da komesari 
nisu imali pravilan uvid nad nepismenim drugovima. Mi smo 
kroz ovaj mjesec uspjeli naučiti 16 boraca potpuno čitati i pisati. 
Sada imamo još devedeset jednog nepismenog, od toga 6 znadu 
sva slova čitati samo još nijesu naučili pisati. Pored toga, od 
ovih devedeset jedan koje tret iramo nepismenim, naučili su 
870 slova. Već ova 16 pišu pisma svojim kućama. Ne bih mogao 
reći o roku kada ćemo likvidirati nepismenost, ali da bi se ona 
čim prije likvidirala, mi smo raspisali takmičenje u svim jedi-
nicama naše brigade, kako za suzbijanje nepismenosti tako i za 
ostale sektore kulturno-prosvjetnog rada. Mi smo kroz ovaj mje-
sec održali 8 priredaba kako je napred naznačeno, koje su pri-
lično dobro uspjele obzirom na početak. Mi imamo u prištabskim 
jedinicama kulturno-prosvjetnu grupu koja preko dana radi svo-
je redovne poslove, oni uče skečeve, recitacije i pjesme. Ova 
grupa ima prilično dobre uslove za razvijanje, koja je davala 
kroz ovaj mjesec 4 priredbe i to jednu u općini Zitomislić, 2 u 
općini Čitluk, a jednu je priredbu održala za naš III bataljon 
koji se nalazio na odmoru. U nedelju se sprema ići u Ljubuški. 

Izdali smo do sada 2 broja brigadnog lista i spremamo sada 
materijal i za treći. Zidne novine se pišu po bataljonima, skoro 
svaka četa izdala je po 2 pr imjerka zidnih novina, a prištabske 
jedinice po 3 primjerka. Sada se spremaju bataljonski listovi, što 
će vjerovatno u toku ovog mjeseca izdati svaki bataljon svoj list 
a prištabske jedinice džepne novine. Kada izađu bataljonski li-
stovi, onda ćemo postaviti pred kulturno-prosvjetne odbore da 
izađu džepni listovi. Naše prištabske jedinice dale su 1 usmene 
novine koje su prilično uspjele, dok bataljoni nisu još pristupili 
davanju usmenih novina. 

Naš kulturno-prosvjetni rad kako sam gore već naglasio je 
u razvoju i poletu i mislim ovo takmičenje koje smo raspisali u 
vezi kulturnog rada da će znatno pomoći i dati mu novi polet. 
Problemi koji se postavljaju pred naš kulturno-prosvjetni rad 
jesu: 

a) likvidirati nepismenost, 
b) ojačati bataljonske horove, 
c) dopisništvo (organizacija bataljonskih listova i džepnih 

listova, 
d) pokrenuti usmene novine kroz brigadu. 

Sanitet 
Organizacija saniteta u našoj brigadi može se kazati da je 

dosta dobra kako kroz bataljone tako i u samoj ambulanti. Dru-
govi su svi u brigadi ošišani, pa i prema potrebi i obrijani. Veš 
se pere po mogućnosti iako je vri jeme za to prilično nepogodno. 
Ipak je r i jedak slučaj da se svaki borac ne promjeni u 15 dana. 



Svaki naš bataljon ima bure za parenje, a sada pravimo i za 
svaku prištabsku jedinicu po jedno manje bure. Sto se tiče pa-
renja tu nema određenih dana, u glavnom ne prođe 8 dana, a da 
se ne pare svi drugovi, a brigada se parila i po 3 puta u 8 dana 
obzirom na pojavu pjegavog tifusa koji se bio pojavio u našoj 
brigadi. Od pjegavog tifusa obolila su nam 4 druga, dok je 1 
obolio od trbušnog tifusa. Kako je prošlo više od 15 dana od 
oboljenja ovih drugova, smatram da smo epidemiju i širenje za-
razne bolesti lokalizovali. Naša ambulanta je dosta dobro sre-
đena u pogledu čistoće i opšte higijene. Svaki drug koji dođe u 
ambulantu okupa se toplom vodom, ošiša, obrije i ispari, tako 
da je zbilja pi tanje higijene na visini. Pri ambulanti nalazi se 
radni vod kao i bolnički vod. Bolnički vod nam služi za evaku-
aciju ranjenika. On je skoro formiran. 

Njega ranjenika i bolesnika je na zavidnoj visini a sama 
ishrana zadovoljava. 

Opšte zdravstveno stanje u brigadi zadovoljava. Težih obo-
l jenja nema. Jedino je bilo u poslednje vrijeme, obzirom na ve-
like marševe, dosta žuljeva, koji su se u glavnom od kada smo 
na ovom terenu izlječili. U brigadi je bilo malo svraba, što smo 
u posljednje vri jeme pristupili temeljitom liječenju i to na t a j 
način što smo iz I i IV bataljona pokupili sve bolesne drugove, 
smjestili u Ambulantu te nakon izlječenja vratili u jedinice, a 
sada se lječe borci II i III bataljona. Svrab smo u mnogome 
umanjil i u našoj brigadi, a težimo k tome da ga potpuno iskori-
jenimo. 

Intendantura 
Naša Intendantura organizovana je u 3 voda i to vozarski 

vod, radionički vod i jedan vod magazinera i l judi koji rade oko 
magazina. U glavnom organizacija rada je vrlo dobra. U našoj 
Intendanturi duh takmičenja je obuhvatio bio i drugove i d ru-
garice. Udarnički rad bio je na visini, pa je zato Intendantura i 
dobila kao najbolja prištabska jedinica zastavu takmičenja. Na-
ročito se istakla u tom takmičenju kod njih krojačka radionica, 
koja je napravila oko devet stotina šajkača od stare robe, a 
također krpila stara odjela. Intendant brigade Mate Restović 
kao i komesar Vozarske čete Jozo Grubić vrlo su agilni u svom 
radu i kao dobri organizatori. Drže red i disciplinu u Intendan-
turi na dosta dobroj visini. 

Bataljonske intendanture znatno su se popravile a što je 
prilično uslovila izmjena intendanata I i IV bataljona. U bata-
ljonskim intendanturama postoji priličan red kako u magazinima 
tako i u čistoći kuhinje koja je na dosta dobroj visini. 

Ishrana brigade kroz ovaj mjesec vršila se u glavnom sa 
terena preko N. O. Odbora. Moglo bi se kazati da hrana zadovo-



l java po količini, jedino kruh nije najbolji , a variva na ovom 
terenu nema. 

Odjeća i obuća obzirom na dolasku novih boraca je slaba i 
osjeća se prilična potreba vojničkih odjela. Ima dosta drugova 
bez šinjela, a također ima ih dosta i u civilnim odjelima. Tako 
da se osjeća potreba za 30—35% kompletnih odjela da bi mogli 
obući borce u toplu zimsku odjeću. 

Stanje obuće je dosta slabo. Ima 15—20% boraca kojima bi 
nužno trebale cipele. Oskudjevamo sa materi jalom za popravak 
cipela, te svakog dana broj bosih drugova postaje sve veći. Sta-
nje konja u brigadi znatno se popravilo dolaskom na ovu pro-
storiju, pošto su se konji prilično odmorili, a usto imaju i dobru 
hranu. Konji se u našoj brigadi dobro čuvaju, a naročito u inten-
danturi i IV bataljonu, dok u Bojnoj komori i Ambulanti n i je 
posvećena dovoljna pažnja konjima. 

Odnosi u Stabu brigade i štabovima bataljona 
U svim štabovima bataljona unutar štabova nema nikakvih 

razmimoilaženja. Vlada dosta dobro razumjevanje i drugarski 
odnos. Odnosi štabova bataljona jednih prema drugima je dosta 
dobar, mada su ostali štabovi l jubomorni malo na Stab IV bata-
ljona, koji ima čast da nosi zastavu priznanja za najbol je rezul-
tate postignute u takmičenju. Odnos štabova bataljona napram 
Stabu brigade je ispravan. Stab brigade uživa autoritet štabova 
bataljona. Odnos između drugova u Stabu brigade je dobar i 
isrpavan. Svi zadaci koji se postavljaju pred Stab brigade r j e -
šavaju se uzajamno bez ičije samovolje. Rad i dužnosti koji se 
pred istim postave zajednički se prodiskutuju, svak dobiva što 
mu je određeno da radi i stupa se na izvršenje zadataka. 

Opšte stanje brigade 
Maral i borbenost brigade je na priličnoj visini. Ljudstvo 

je dosta borbeno. Mnogi od boraca traže i čisto se zadovoljno 
osjećaju ukoliko osjete da se sprema neka akcija. Moglo bi se za 
pojedince kazati, a to u glavnom ukoliko ima starij ih ljudi, ože-
njenih, te misao na kuću utiče na nj ihovu borbenost, da nisu 
dovoljno borbeni. Osjećaj odgovornosti kod naših rukovodioca 
znatno se izdigao, samo još fali snalažljivosti u radu. Osjeća se 
potreba pomoći naročito vodnicima, vodnim delegatima i dese-
tarima. Pored toga osjeća se kod svih rukovodioca nedostatak 
vojno-političke izgradnje, a za najviše organizovanosti i takta u 
radu. Cesto se dešava da naši štabovi batal jona r ješavaju svi 
skupa jedan akt koji mirne duše može svaki od nj ih da rješi po 
prethodnom dogovoru sa ostalima. Tako da im pojedine stvari 
odnose mnogo uzajamnog vremena. Administracija se u brigadi 
sređuje. 



Odnos boraca i rukovodioca prema narodu bio je dosta 
dobar, tako da pojava krađe i pi jančenja nema. Jedini je bio 
jedan prestup kojeg je napravio jedan vodnik u odnosu naprama 
jednoj seljanki koja mu je služila kao vodič. Ista mu se podala 
da je pusti kući, kasnije se to uočilo što je ona ht je la to motivi-
sati kao slučaj nasilja, ah isto ne odgovara ni izdaleka istini. 
Ovdje je moral kod žena prilično nizak, te prema tome nije se 
to strašno ni odrazilo na narod. Druga vodnika Rančić Matu 
poslali smo Vojnome sudu radi gornjeg prestupa. 

Kroz ovaj mjesec bilo je nekoliko disciplinskih kazni izvr-
šeno na one borce koji su se samovoljno udaljavali od svoje je-
dinice ili su presjedili odsustvo. Još se 22 druga nalaze u bjeg-
stvu, koji se ni jesu još do danas vratili. 

Disciplina je u našoj brigadi na dosta dobrom stupnju i iz 
dana u dan se sve više jača i učvršćuje. Smatram da je brigada 
dosta čvrsta da izvrši svaki zadatak koji se postavi pred n ju u 
okviru njenih sredstava sa kojim raspolaže. 

Vjerovatno sam ja kroz ovaj izvještaj propustio izvjesnih 
stvari, a pojedine ne uočio, za to bih molio da mi se dadu izvjesni 
ispravci a tako i mišl jenje kako i na koji način da ostvarimo pro-
bleme koji se nameću pred brigadu. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politički komesar 
Jerko Paltrinjeri 



BR. 59 
MESECNI IZVEŠTAJ PROPAGANDNOG ODSEKA ŠTABA 
7. KORPUSA NOVJ OD 18. JANUARA 1945. PROPAGAND-
NOM ODELJENJU GLAVNOG ŠTABA NOV I PO SLOVE-
NIJE O PROPAGANDNOM RADU U JEDINICAMA KOR-

PUSA1 

STAB VII KORPUSA NOV I POJ 
PROPAGANDNI ODSEK 

Broj . . . Datum 
18. 1. 1945.2 

PROPAGANDNOM ODELJENJU GS NOV i POS 

Prdmet: mesečni 
izveštaj 

Organizacija 

U rukovodstvu odseka nema promena. Administator se ja-
vio na viši intendantski kurs, pa smo momentano bez njega. Me-
du dopisnicima je došlo do izvesnih promena. Cerne Srečko-Sašo 
javio se na viši intendantski tečaj i više se neće baviti dopisni-
štvom. Lasnika3 smo stavili na raspolaganje Komandi DVP4, gde 
se sada nalazi. Na njegovo mesto postavili smo novog dopisnika, 
Goličnika Franca, koji je do sada bio politički komesar čete ali 
je zbog povreda stalno otpušten iz vojskè. Na njegovu izričitu 
želju povukli smo ga među dopisnike. 

Dopisnici: 
1. Zorzut Miloš, koji je istovremeno referent za propa-

gandu u XV diviziji 
2. Tavčar Ivan 
3. Goličnik Franc 
4. Mihelič Ivan 
5. Šmicberger Đuro 
6. Deršek Rudi — Juš 
7. Moravec Jože — Makar 
8. Tomše Bogo 
1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu IZDG 

u Ljubljani, f. 88/III. U desnom uglu iznad naslova dopisano je mastilom: 
»St. 50 — 21.1.45«. 

8 Datum je dopisan mastilom. 
5 Stefan Lasnik 
4 Dolenjskog vojnog područja 



9. Arko Srećko 
10. Brezovar Milan (SHVPB)5 

Radi popunjavanja kulturno-prosvetne sekcije, zamolili 
smo GŠ za drugove Štera8 i Mileka,7 ali do danas još nismo pri-
mili odgovor. 

FG.8 Fijavž Dragicu, koja se momentano nalazi u bolnici, 
stavili smo na raspolaganje Personalnom odseku, pošto zbog 
svog ponašanja ne može ostati član FG. 

Vojna muzika.9 Personalnom odseku moralo se staviti na 
raspolaganje tri druga: dva što nisu odgovarala kao muzičari 
(Karat, Kovač) a Salomona zbog toga što je pored toga, svojim 
ponašanjem kvario ugled vojnoj muzici. Sva trojica su poslata u 
XVIII diviziju. Na njihova mesta povukli smo dva druga iz 
radničkog bataljona (Pisanski i Zajc).10 

U Tehniku smo dobili novu daktilografkinju (Gorkič Ani-
cu), tako da je sada osoblje popunjeno. 

Kulturno-prosvetni rad: 
Pojačali smo lični kontakt s jedinicama. Horovođa je po-

setio sve jedinice XVIII div. i Dolenjskog odreda. Rukovodilac 
sekcije i pom. šefa11 otišli su u obe divizije, gde su održali sa-
stanke sa referentima1 2 i političkim komesarima divizija.13 Na 
putu su upoznali foto-reportera s novim zadacima. 

Posle uspele akcije na Hinje14 raspoloženje boraca u jedi-
nicama XVIII divizije prilično se podiglo. Bez sumnje je borce 
prodrmalo i takmičenje sa XV, koje već pokazuje prve ruzulta-
te.15 Jedinice se sada donekle odmaraju, što se odražava u kul-
turno-prosvetnom radu. Zivnuli su prvenstveno pevački horovi, 
koji postoje u svim bataljonima, ponegde čak i u četama. X 

5 Slovensko-hrvaška vojna partizanska bolnica (Slovenačko-hrvat-
ska vojna partizanska bolnica). 

« Ciril Ster Ciro 
7 Franc Milek 
8 Frontno gledališče (vidi napomenu br. 20 uz dok. br. 1). 
9 Formirana augusta 1944. godine. 
"> Ivan Pisanski i Leopold Zajc 
11 Rukovodilac kulturno-prosvetne sekcije u to vreme bio je Oto 

Jugovec, a pomoćnik šefa Propagandnog odseka Štaba 7. korpusa NOVJ 
Dušan Savnik San. 

18 Referent za propagandu u 18. NO diviziji u to vreme bio je Boris 
Grabnar. 

" Politički komesar 15. NO divizije u to vreme bio je Janez Vipot-
nik. a 18. NO divizije Vinko Hafner. 

14 Vidi napomenu br. 9 uz dok. br. 23. 
15 Odnosi se na takmičenje koje je 18. NO divizija objavila 15. NO 

diviziji. Takmičenje je započeto 25. decembra 1944. i završeno 25. februara 
1945. Vidi plan takmičenja 18. NO divizije od 17. decembra 1944 (Arhiv 
IZDG u Ljubljani, f. 196/1—8) i dopis 18. NO divizije od 18. decembra 
1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 196/III). 



brigada16 nema nikog ko bi znao rukovoditi horovima. Pevaju 
većinom jednoglasno, a kružoci su im organizovani tako da neko 
odgovara za pevanje, drugi za zidne novine itd. U ostalim dvema 
brigadama17 postoje horovođe, koje imaju organizovan pevački 
hor samo u svojim dvema jedinicama. U divizijama imamo ne-
koliko drugova koji imaju volju za rad u horu ali im nedostaje 
teoretskog znanja. Pored toga nedostaju harmonike. Kružoci 
imaju još uvek uglavnom formalan značaj. Svaka jedinica po-
maže sebi na svoj način. Gde komesar nema razumevanja za 
kulturno-prosvetni rad pronađe nekoga i zaduži ga za mitinge. 
Tako su u mnogim jedinicama potajno ponovo postavljeni neke 
vrste kul turni radnici koji, međutim, pored ovog obavljaju i 
drugi rad. Jedinice XVIII [divizije] pr ipremaju mitinge i mar -
ljivo izdaju zidne novine. 

U XV [diviziji] je takmičenje prilično razdrmalo čitavu 
diviziju a i kulturno-prosvetni rad se popravio. Batalj oni Can-
karove [brigade] su posle skoro dvomesečnog prekida ponovo 
počeli izdavati zidne novine. Naime, za to vreme nalazili su se 
stalno u pokretima.18 Gupčeva,19 kao i Cankarova, imaju staru 
tradiciju, i svi stari partizani se osećaju dužnima da surađuju, 
pa makar prilike bile teške. Kako XV20 tako i XII brigada su se 
popravile. XII je postala takmičar sa starim brigadama i na 
vojničkom polju. 

Potrebe: Jedinicama je potreban materi jal za mitinge i 
zidne novine, pre svega pesme, skečevi i olovke. Obećane zbir-
ke pesama za recitacije, posle jednog meseca, još nema. Za teh-
nički materijal, koji smo mislili da poručimo preko Istarskog 
područja, nemamo sredstava. Između posla tih skečeva dva su 
praktično za našu vojsku neupotrebljiva zbog ograničene publi-
ke koja dolazi u obzir. 

Frontno gledališče: 
FG je dalo predstavu u Toplicama21 jedanput za brigadu 

NO,22 drugi put za civilno stanovništvo, zatim za prihvatnicu 
XV divizije, dva puta u Gupčevoj [brigadi], dva puta u SHVPB, 
jedanput za štab VII korpusa i prilikom podeljivanja odlikova-
n ja borcima brigade NO i relejnih stanica. 5. I u Crmošnjicama 
za arti leriju i radionice; 10. I za štab XV divizije; 11 za DVP 

18 »Ljubljanska« 
17 Odnosi se na 8. slovenačku NO brigadu »Fran Levstik« i 9. slo-

venačku NO brigadu. 
18 O delatnosti 5. slovenačke NOU brigade »Ivan Cankar« vidi 

njene dnevne izveštaje (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 189). 
19 Reč je o 4. slovenačkoj NOU brigadi »Matija Gubec«. 
:o To jest: 15. slovenačka NO brigada »Belokranjska«. 
51 Verovatno u Dolenjskim Toplicama. 
" Narodne odbrane 



i DO;23 12. I za Cankarevu [brigadu] u Zužemberku; 13. I za 
XII brigadu i DO. Sa članovima smo održali sastanak na kome 
smo sredili odnose koji su vladali između pojedinih članova, a 
koji su paralisali radinost pozorišta. Donesena je odluka da 
teatar započne sa dramskim tečajem i da pristupi sakupl janju i 
s tvaranju gradiva za nov program. 

Politički komesar drug Ocvirk24 je morao zbog živčane 
iscrpenosti u bolnicu i verovatno se više neće moći vratiti u po-
zorište, iako je njegov poziv vezan za pozorište. Drugarica Gla-
vina Slavka boluje od stomaka i otišla je na trodnevno odsustvo 
u Crnomelj. 

Vojna muzika: 
Vojna muzika je morala da se vrati u Gradac, jer u Sred-

njoj Vasi ni je mogla da vežba, zbog suviše malih prostorija. 
Ovih dana prirediće koncert za bolesnike u SHVPB i u Podze-
melju, i za Oficirsku školu u Metliki. U programu ima i Podofi-
cirsku školu i ostale bolnice. Priredila je koncert za Stab kor-
pusa, za odlikovane drugove u brigadi NO i za art i l jeri ju VII 
korpusa u Crnošnjicama. Drug kapelnik25 je jako marlj iv i pre 
svega je njegova zasluga što je muzika tako ozbiljan radan 
kolektiv. Međutim, stižu žalbe u pogledu komesara,26 koji je 
nedovoljno radan, tako da je opet zasluga kapelnika ukoliko 
uopšte šta radi. Kapelnik kaže da se pod njegovim pritiskom 
nešto popravio, ali da je za takve l jude zaista nedovoljno radan 
i nedovoljno ozbiljan. 

Foto-sekcija: 
Foto-reporter27 je u jedinici sakupio među borcima foto-

graf i je o borbama, borcima i komandantima od prvih naših borbi 
do danas. Sakupio je 268 fotografija. Glavnom štabu je poslao 
1 film, dva je poneo sa sobom drug Viršek,28 šef foto-sekcije GS, 
a tri će sam uručiti kada se bude javio u GS, čim završi posao 
u XV brigadi. Fotografije su iz svih brigada, sem iz Gupčeve. 

Tehnika: 
Odštampala je 50.259 stranica (70 različitih formulara, ra -

dio-vesti, takmičarski vesnik), izradila 1900 kuverata, 150 sve-
zaka i veći broj notesa. 

" Dolenjsko vojno područje i Dolenjski odred 
14 Vas ja Ocvirk 
25 Jože Brun 
s« Verovatno se odnosi na Vinka Savnika. 
17 Redakcija nije mogla saznati njegovo ime. 
18 Stane Viršek 



Odsek izdaje dnevno radio-vesti*9 i izdao je prvi broj ves-
nika međudivizijskog takmičenja.30 Izradili smo novu kartu j u -
goistočno bojišta,31 koja će za nekoliko dana biti poslata jedi-
nicama. Pomoćnik i rukovodilac kulturno-prosvetne sekcije odr-
žali su sastanak sa referentima i komesarima XVIII i XV div. 
na kome su sredili sve što je bilo predmet razgovora između 
drugarice načelnika32 i odseka. 

Na sastanku odseka došli smo do zaključka kako oživeti 
dopisivanje boraca i rukovodilaca. Stalan ličan pritisak ne može 
biti dovoljan, i stvarno se pokazao kao nedovoljan, naročito ako 
od toga što borci i rukovodioci pišu i šalju — jako malo čitaju 
u našim centralnim listovima. Iz tog razloga i 

1. pošto uopšte postoji suviše velika razlika između cen-
tralne štampe i sposobnosti boraca i većine rukovodilaca VII 
korpusa za pisanje; 

2. pošto među dopisima autori ne vide, skoro nikada, ob-
javljene svoje dopise; 

3. pošto naš časopis dođe do borca sa priličnim zakašnje-
njem; 

4. pošto bismo na ta j način dosta lakše postigli da što veći 
broj naših boraca sarađuje u zidnim f džepnim novinama, j e r 
bi najbolje stvari mi objavljivali, složili smo se da bi odgovara-
lo stvarnim potrebama naših jedinica — i da bi premostili i po-
punili šupljinu koja postoji samo između našeg korpusa i GS 
— ako bismo mogli da izdajemo neke vrste vesnik VII korpusa3* 
u kome bismo objavljivali: 

1. Pohvale jedinica, koje bi izricao štab korpusa, pretpo-
stavljene ili potčinjene jedinice; 

2. Dnevne vesti štaba VII korpusa; 
3. Odlikovanja, imena odlikovanih i dela zbog kojih su 

bili odlikovani, napredovanja itd.; 
4. Sve gradivo u vezi sa aktuelnim kampanjama i uputstvi-

ma političkog komesara; 
5. Kratke reportaže o borbama (naročito manjeg obima, 

patrolne sukobe, gde bi popularisali inicijativu boraca, naročito 
podoficira); 

" Vidi napomenu br. 11 uz dok. br. 40. 
30 Naslov toga vesnika glasi: »18. : 15.« (Osamnaesta perma P e t -

naestoj). Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 224, pod br. 3430. 
51 Očuvane karte istočnog bojišta, najčešće bez oznake izdavača, 

nalaze se u Arhivu IZDG u Ljubljani, NO tisk, f. D/XXVII. 
5S Verovatno se misli na načelnika Propagandnog odeljenja Glav-

nog štaba NOV i PO Slovenije Veru Savič (Hertu Has). 
ss počeli su da izdaju »Službeni list 7. korpusa NOV i POJ« (vidi 

»Bibliografiju 1941—1945«, str. 278, pod br. 3927). 



6. Bolje stvari i zidnih i džepnih novina za koje se ne može 
naći mesto u centralnim listovima, što bi oživelo i aktivisalo 
dopisovanje neprofesionalnih dopisnika i pomagalo vaspitavanju 
novog dopisničkog kadra; 

7. Popularisali bi međudivizijsko takmičenje i donosili 
kratke vesti i podatke; 

8. Pokušali bismo takode da se pobrinemo za dobru volju 
boraca sa šalama i anegdotama itd. 

U vezi s tim imali smo sastanak sa drugom političkim ko-
mesarom,34 koji je zamisao odobrio ali je rekao da nam je GŠ 
zabranio svako izdavanje i da je za to potrebna prethodna doz-
vola GŠ; on sam će o tome da razgovara sa drugom Kidričem.35 

Nadamo se da će drugarica načelnik sa svoje strane potkrepiti 
kod druga političkog komesara GŠ ovu našu zamisao. Vesnik (što 
se tiče naziva još se nismo složili) izlazio bi samostalno ili kao 
prilog radio-vestima. 

51 Politički komesar 7. korpusa NOV i POJ u to vreme bio je Janez 
Hribar, narodni heroj. Umro 23. oktobra 1967. u Ložu. 

55 Boris Kidrič, narodni heroj. Umro 11. aprila 1953. u Beogradu. 
Sahranjen je u Ljubljani u grobnici narondih heroja. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

V. d. načelnika, kapetan: 
Jezeršek Franc — Sokol 

V. d. šefa: 
Dušan Hreščak 

M. P. 
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PISMO POLITIČKOG KOMESARA 4. UDARNE BRIGADE 9. 
NOU DIVIZIJE OD 18. JANUARA POLITIČKIM KOMESA-
RIMA POTCINJENIH JEDINICA O NEDOSTACIMA MESEC-
NIH POLITIČKIH IZVESTAJA I O ZADACIMA U POLITI-

ČKOM I KULTURNO-PROSVETNOM RADU1 

K O M E S A R 
IV SPLITSKE UDARNE BRIGADE 

18. januara 45. 

KOMESARU I, II, III, IV i V BATALJONA 

Dragi drugovi, 

Primio sam vaše mjesečne izvještaje, na koje ću da vam 
dadnem moje mišljenje o njihovim propustima kako bi ubuduće 
bili čim potpuniji obzirom što treba, kako već znadete, po jedan 
primjerak slati u Diviziju. Ubuduće ćete mi dostavljati i po je-
dan primjerak izvještaja koje vi primate od vaših komesara če-
ta, vodnika Radnog voda i vodnika Pratećeg voda, što je ovom 
prilikom sam I bat. poslao. Pošto vaši izvještaji nemaju jedin-
stveni redosled bilo bi potrebno da ubuduće podnosite izvještaje 
po jednom redosledu radi jednoobraznosti i lakšeg pregleda sa-
mog izvještaja i to po sledećim tačkama: 

I. Političko stanje sektora, to jest onog mjesta ili prosto-
rije na kojem se bataljon kroz onaj mjesec za koji se podnosi 
izvještaj nalazio. U ovoj tački najvažnije je obuhvatiti poli-
tičko raspoloženje naroda, kakav je uopšte vladao odnos izme-
đu vojske i naroda. Komesar II bat. u svom izvještaju vrlo lije-
po je okarakterizirao narod sa kojim je bio u dodiru kroz ovaj 
mjesec. 

II. Političko stanje jedinice, to jest bataljona u kojemu 
treba okarakterizirati i analizirati političku svijest boraca. Dalje 
bi išlo pod istom tačkom plan političkog rada, kako i na koji na-
čin je prorađivan i kakvi su uspjesi bili u radu. Iz ove tačke 
treba da se jasno vidi nivo političke izgradnje bataljona, svi po-
litički problemi, kako se sa njima postupalo, kao i kakvi su usp-
jesi postignuti u tom pravcu. Kroz ovu tačku trebalo je u vašem 
izvještaju najviše da se govori o jednom najaktuelnijem prob-
lemu kojeg ste skoro svi izostavili, a to je pitanje dezerterstva. 
Analizu političke svijesti kod naših boraca jedino je komesar 
IV bat. drug Urlić približno okarakterisao. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
13—1/7, k. 847 A. 



III. Rad sa narodom. U ovoj tački treba se vidjeti tačno 
koliko je konferencija održano s narodom, broj prisutnih, dnevni 
red na konferenciji kao i uspjeh same konferencije. Ovdje sva-
kako treba napomenuti rad sa NOO. 

IV. Kadrovi. Kakav je kadar uopšte u bataljonu, vojnički 
a naročito politički, koliko se posvećuje izdizanju nižih ruko-
vodioca. 

V. Kulturno-prosvjetni rad. Po ovoj tački potrebno je obu-
hvatiti probleme koji se postavljaju pred kulturno-prosvjetnim 
radom, kao i što je učinjeno od strane kulturno-prosvjetnih od-
bora i komesara za ots t ranjenje istih problema. Svakako u izvje-
štaju treba podvući uspjehe rada, kao i na koji način su uspjesi 
postignuti. Uglavnom organizacija rada treba da se vidi. 

VI. Sanitet. Kroz ovu tačku treba obuhvatiti uglavnom hi-
gijenu u jedinici, zdravstveno stanje, kao i sanitetski kadar. Ne 
smije se zaboraviti u izvještaju podnijeti koliko su puta borci 
pareni, koliko je puta veš pran, da li su borci svi ošišani itd. 
Uglavnom ove izvještaje treba da vam podnesu referenti bata-
ljona. Svakako se ne smije izostaviti a da se ne govori o sanitet-
skom kadru, kao i o drugim promjenama. 

VII. Intendantura. Iz ove tačke mora se vidjeti jasno slika 
svakog radnog voda, bataljonske intendanture, da li intendant-
sko osoblje zadovoljava ili ne. Ne smije se izostaviti a da se ne 
govori o njezi koja se konjima pruža, kao i promjene koje na-
ilaze kod brojnog s tanja i zdravlja konja. 

VIII. Kakvi su odnosi u štabu bataljona, kao i štabova ba-
taljona prema četama, a i štaba bataljona sa ostalim štabovima 
bataljona. 

IX. Opšte s tanje u bataljonu. Ako se već govori o opštem 
stanju jedne jedinice, onda je potrebno iznijeti sve pozitivne i 
negativne strane jedne jedinice. Naročito njenu moralnu snagu, 
visinu discipline, čvrstinu jedinica kao i n jenu udarnu moć, 
posmatrano kroz vašu prizmu. 

Nekoliko pr imjedaba iz vaših izvještaja: 
I bataljon. 1) Nije održao ni jednu radnu konferenciju 

u okviru l judstva koje mu se nalazilo na odmaranju, te smatram 
ovo priličnim propustom. 2) Političkih konferencija je održano 
3, te bi se moglo reći da je ovo rekordni broj, i ukoliko su pra-
vilno teme sa borcima prorađivane mogli bi se očekivati i po-
voljni rezultati u pravilnom političkom razvi janju jedinica. 3) 
Komesari četa nijesu održavali konferencije sa narodom, a niti 
sa NOO što po malo liči na zaboravljanje masovnog političkog 
rada sa narodom. 4) Disciplina smatram da je u bataljonu bolja 
nego što je komesar iznio u svom izvještaju. Mi zbilja stvari ne 
smijemo uveličavati, nego ih iznositi onakove kakve jesu. 5) 

18 Zbornik, tom IX, knj. 8 273 



Stab bataljona treba više puta održati sastanke, jer preko istih 
može se najbolje upoznati s tanje svoje jedinice. 

II bataljon. 1) Komesar II bat. drug Mihanović imao je 
pravilan uvid po pitanju dezerterstva, pa ga je vjerovatno i me-
đu borcima pravilno objašnjavao. 2) Disciplinske kazne sa koj i -
ma su kažnjeni izvjesni borci II bataljona nisu se pravilno isko-
ristile. 

III bataljon. Komesar III bat. drug Grubišić održavao je 
redovne i vanredne sastanke sa svojim štabom bataljona, a ta-
kođe štab bataljona sa komandama četa održao je 8 sastanaka. 
Smatram da je trebao biti ovako aktivan i sa vodnim delegati-
ma, a naročito je trebao forsirati politički rad u bataljonu, ob-
zirom na veliki broj dezertera iz njegovog bataljona. Sma-
tram da bi se politički rukovodioci trebali mnogo da založe u III 
bataljonu oko kulturno-prosvjetnog rada. 

IV. bataljon. Komesar IV bat. drug Urlić je dosta dobro 
okarakterizirao i analizirao politički nivo svojih boraca. Pita-
n je dezerterstva nije istakao u izvještaju, mada je to još neri-
ješeni problem u našim jedinicama. Komesari IV bat. takođe 
nijesu bili aktivni u radu sa narodom. Također smatram da 
treba u IV. bat. posvetiti veću pažnju izdizanju vodnih delegata. 

Ovo su drugovi izvjesne primjedbe u odnosu na vaše iz-
vještaje, djelimično iznešene, a iz kojih proizlazi da se nije u 
svim našim bataljonima jednako razvijao opšti politički rad. 
Svakako trebate težiti da u idućem mjesecu ove nedostatke o t -
stranite, što će vam poslužiti na ojačanju i učvršćivanju je-
dinica. 

Kako sam već kazao, ovo su djelimični nedostaci po vašim 
jedinicama, ali pored nj ih imate nekoliko općenitih zajednič-
kih nedostataka, kako u podnošenju izvještaja tako i opšte u 
radu. Vaši izvještaji pružaju samo analizu rada, a ne vidi se u 
izvještajima uočavanje problema koji su postavljeni pred vašim 
jedinicama, koii treba da okarakterišu i vaš odnos prema istim. 
Nije dovoljno samo kazati održali smo toliko i toliko konferen-
cija ili učinili smo to i to, već je najvažnije vidjeti organizaciju i 
plan rada, na koji način se pristupalo ots t ranjenju pojedinih 
problema, a također mora se vidjeti u izvještajima i vaša uoča-
vanja današnjih problema kojih u svakoj jedinici ima, kao način 
i vaše mišljenje, što bi sve trebalo učiniti za ots t ranjenje istih. 

Politički rad kroz ovaj mjesec ni je bio na visini, jer se 
plan političkog rada ni u jednoj jedinici ni je proradio ni sa 
60°/o, što znači da politički rad nije bio uporan i intenzivan. Ne 
bi se moglo kazati da vi niste radili kao i da se niste i zalagali 
da politički izdignete vaše jedinice, ali smatram da je jedan 
od glavnih propusta u vašem radu što se mi svi l jutimo kako nas 
mnogo posla čeka, a vremena za obaviti istog nema dovoljno-



Zbilja onom koji ne zna da organizira rad, n jemu na jmanje 
vremena ostane za rad. Mi nismo uspjeli da politički dovoljno 
zainteresujemo naše borce da oni poslije političkih časova živo 
diskutuju o pojedinim političkim pitanjima. Političkom radu ni-
smo dali onaj polet gdje bi se kod boraca osjetio nat ječaj za što 
većom spoznajom opštepolitičkih pitanja. Ako hoćemo zbilja da 
nam politički rad bude na visini, onda toliko moramo biti upor-
ni u radu da samom radu dademo takav takt i takav polet, da 
borci i noću, kada spavaju, diskutuju o političkoj situaciji i 
opštepolitičkim problemima. 

O nat jecanju: nijedan komesar ni je istakao raspoloženje i 
s tanje bataljona u periodu ovog takmičenja. Ovo smatram pri-
lično velikim propustom, jer baš komesari moraju biti organi-
zatori i inspiratori udarničkog rada. Zahvaljujući baš vašoj ne-
dovoljnoj aktivnosti i zalaganju za udarnički rad, dvomjesečno 
takmičenje je prošlo, a da naši borci u brigadi nisu ni do danas 
bili zainteresovani oko takmičenja. Ovo takmičenje dalo nam je 
prilično bogato iskustvo kroz koje smo vidjeli mnoge naše pro-
puste, kao i slabosti naših jedinica, koje ne smiju dozvoliti da se 
na idućem takmičenju pojave. 

Rad sa vodnim delegatima, iako smo već nekoliko puta 
ukazivali o nužnoj potrebi izgrađivanja vodnih delegata kao n a j -
bolje naše rezerve. Pojedini komesari bataljona ne dostavljaju 
ni do danas u dnevnom raportu rad sa vodnim delegatima, iz 
čega se vidi da malu pažnju posvećuju uputstvima i direktivama 
koje dobijaju, a samim time odražava nepravilnu politiku kad-
rova, preko kojih pojedini naši drugovi svjesno prelaze nema-
jući još dovoljno punog osjećanja odgovornosti. Izdižući naše 
vodne delegate izdižemo automatski naše jedinice, a samim time 
dobij amo najbolju rezervu političkih rukovodioca. 

Ćudi me ako tačno znademo da jedan od najvećih proble-
ma u našim jedinicama a to je pi tanje dezerterstva. Jedino ko-
mesar II bat. sjetio se u svom izvještaju da sa nekoliko riječi 
napomene ovo tako aktuelno pitanje. Iz samih izvještaja se vidi 
da je vrlo malo konferencija održano po pitanju dezerterstva. 
Ako su neke i održane, onda se nije oštro po dezerterstvu uda-
rilo kao po izdaji, već se obično tumačilo kao nedostatak svijesti. 
Iako sad momentalno nemamo dezerterstva u našim jedinicama, 
a što ne možemo kazati da ih neće biti, stoga trebamo da na suz-
bi janju dezerterstva uložimo svu svoju energiju na polju sago-
r jevanja novodošlih drugova u našoj sredini. 

Kulturno-prosvjetni rad: o n jemu se također malo govo-
rilo u vašim izvještajima, iako bi kulturno-prosvjetni rad t re-
bao da dadne našim borcima najbolj i polet i vedrinu u svakida-
šnjem životu. Kulturno-prosvjetni rad u našoj brigadi je učinio 

18« 275 



samo jedan korak naprijed i smatram da bi ga čvrsto postavili 
na noge potrebno je veliko zalaganje svih političkih rukovodioca. 

Smatram da težište u kulturno-prosvjetnom radu treba da 
bude na što skorijem izlaženju bataljonskog lista, bataljonskih 
kao i četnih džepnih novina, da kulturno-prosvjetni odbori u 
bataljonu nauče po nekoliko skečeva kako bi mogli dati priredbe 
za sebe i za narod, da se usmene novine obavezno davaju u sva-
koj četi jedanput sedmično, a da, što je najglavnije i najvaž-
nije, kroz ovaj mjesec likvidiramo nepismenost. Tek onda 
ćemo moći kazati da smo nešto u kulturno-prosvjetnom radu 
učinili. 

Plan političkog rada nastavite isti do dolaska drugog pla-
na rada. Mačeka na svakom koraku raskrinkavati. Za kralja 
Petra sad se ima i previše argumenata za njegovo raskrinkava-
n je u vezi najnovije njegove izdaje koju je napravio našim na-
rodima ne priznajući naš AVNOJ.2 

Ovo su uglavnom moja zapažanja a i sugestije koje bih 
vam ht jeo dati u budućem radu. Razumljivo je da će ove suge-
stije vrijediti za vas onoliko koliko ih budete vi htjeli da shva-
tite, a ja ću to najbolje vidjeti kroz mjesec rada kako ste se od-
nosili prema navedenim propustima. Ja v je ru jem da vi sve ove 
propuste možete vrlo lako otkloniti i da nećete žaliti t ruda i 
napora da što bolje izdignete svoje jedinice, ulažući l jubav u 
radu koja će pozitivno utjecati i na vašem ličnom uzdizanju. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Komesar, major 
M. P. Jerko Pal tr injer i 

1 Odnosi se na izjavu kralja Petra od 11. januara 1945 (vidi »Oslo-
bodilački rat«, 2. knj., str. 540—542). 
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MESECNI IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 8. UDARNE 
BRIGADE OD 18. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 
20. NOU DIVIZIJE O OPŠTEM STANJU I POLITIČKOM I 

KULTURNO-PROSVETNOM RADU U BRIGADI1 

S T A B 
VIII DALM. U. BRIGADE 

Br 
Dne 18'I. 1945. g. 

POLITKOMESARU XX UDARNE DIVIZIJE NOVJ 

Dostavljam politkomesarski izvještaj od 15/XII. 1944. g. 
do 15. januara 1945. g. 

U proteklom mjesecu brigada je preživila nekoliko poli-
tičkih pitanja, t.j. problema koji su izbili kao odraz odlaska iz 
Dalmacije u Liku i to, kao prvo, napuštanje Dalmacije, drugo, 
promjena klime i treće, prilično teške borbe u Lici2 a naročito 
se je odrazio gubitak u žrtvama. Političko stanje u brigadi nije 
se u biti promijenilo, t.j. da je brigada preživljavala izvjesne 
krize koje su bile neprebrodive. Skoro cijela prva polovina ovo-
ga mjeseca bila je oko organizacionog sređivanja jedinica a či-
tav rad bio je usmjeren u tom pogledu, t.j. priprema boraca za 
odlazak van okvira iz Dalmacije. Ovo pitanje koje je bilo kao 
osnovni i glavni problem u političkom radu za ovaj period je sa 
priličnim nepovjerenjem gledano da će se povoljno riješiti, t .j . 
da će izbiti krupne posljedice prilikom pokreta iz Dalmacije, a 
to naročito u tome da će popustiti moral i borbenost jedinice a 
kao najglavnije masovnija pojava samovoljnog napuštanja bo-
raca iz jedinice s obzirom da je jedinica sastavljena većinom od 
novih boraca. U ri ješavanju ovoga problema angažovan je čitav 
komandni kadar kao i Part i jska organizacija da bi se ta j pro-
blem što uspješnije riješio. Čitav period prve polovine prošlog 
mjeseca protekao je u svakodnevnim održavanjima niza sasta-
naka i konferencija sa borcima i rukovodiocima. 

Odlazak iz Dalmacije u Liku osjetio se je na jedinici u 
tom pogledu što smo imali oko 40—50 dezertera, koji su do 
sada mahom svi vraćeni natrag u jedinicu, dok se dolaskom u 
Liku i borbama u Lici nije zapazila popustljivost jedinica u mo-
ralu i borbenosti i ako je nastalo izvjesnih promjena unutar je-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
2—1/10, k. 1029/11. 

2 Vidi dok. br. 29, objašnjenje 2. 



dinica, što je odraz prilično teške borbe a naročito gubl jenja 
priličnog broja rukovodioca i boraca. Dolazak jedinica u Liku 
kao i vođenje borbe — zapažaju se slijedeće stvari: popustlji-
vost discipline kod boraca, koja je prilično opala, a isto i od-
govornost kod nižih rukovodioca kao i udal j ivanje od rada po-
litičkih rukovodioca, iako je bilo izvjesne mogućnosti za rad, 
i to na pr. uočava se kod nižeg komandnog kadra u II i III ba-
taljonu gdje su komande četa počele da se udal javaju od boraca 
smatrajući sebe kao štabove. Ovo se vidno štetno odrazilo na je-
dinicu s tim što se dosta udaljio svakodnevni kontakt sa borcima 
u jedinici, tako na pr. iskrsle su izvjesne stvari i to naročito u 
lošem držanju pojedinih boraca prema narodu kao i pojavama 
izvjesnih krađa. Isto tako osjeća se površnost u radu komesara 
I i III bataljona, pomalo se osjećaju više vojnici nego politički 
rukovodioci, ne produbljujući stvari i ne zalagajući se da uđu 
u život jedinice, nego se oslanjaju na komesare četa i prepušta-
jući čitavi rad nj ima. 

Držanje boraca u borbama u ovom mjesecu, ne razlikujući 
ni nove ni stare, bilo je prilično dobro. Bilo je izvjesnih sluča-
jeva izvlačenja iz borbe kod pojedinaca kao i nekoliko slučaje-
va samoranjavanja, što ni je imalo masovniju pojavu. Isto tako 
izvjesni politički rukovodioci podbacili su u radu a isto tako 
i u borbi, izvlačeći se, a pojedinci su se i panički držali. Ispitiva-
jući ovu stvar konstatovala se je kod pomenutih težnja za očuva-
nje glave. Po ovome najoštr i je je postavljeno, a izvjesni su 
kažnjeni kao i dvojica smenjeni sa dužnosti. 

S obzirom na zimu i promjene vremenskih prilika (klime) 
pr imjećuje se kod boraca izvjesno mrtvilo, nevojničko držanje i 
to općenito kod sviju. Ovo dolazi kao posljedica loše odjeće a isto 
tako i neotpornosti prema zimi. 

U organizacionom pogledu napravljene su izvjesne promje-
ne, t.j. radi gubitka priličnog broja komandnog kadra (oko 10) 
došlo je do uzdizanja nižeg političkog kadra, kao vodnih dele-
gata za komesare četa i pom. komesara a isto tako i boraca za 
vodne delegate. Tako je uzdignuto oko 15 novih političkih ru -
kovodioca, tako da je sada i politički i parti jski kadar u jedini-
cama popunjen izuzev u V (talijanskom) bataljonu kao i u trima 
prištabskim četama gdje fale pomoćnici komesara četa a iste 
nisu ni pri je imali. 

Političko stanje jedinice sada je prilično sređeno i stoji 
neloše iako nije u onoj formi koja je bila pri je kretanja iz Dal-
macije. Naročito udarna moć je slabija s obzirom da smo imali 
oko 200 izbačenih iz stroja (više puškomitraljezaca i rukovodi-
oca). Razlika između bataljona, izuzev V (talij.) bataljon, nije 
velika. Razlika je u tome što II bataljon izostaje iza ostalih ba-
taljona kako u političkom tako i u vojničkom pogledu, dok IV 



bataljon koji je imao najviše borba i gubitaka je najsređenij i i 
to zahvaljujući većim dijelom radu komesara i pom. komesara 
bataljona a isto tako i čitavog štaba bataljona kao cjeline. V ba-
taljon nema naročitih promjena u stanju, nego onako kako je 
pre bilo navedeno u prošlom izvještaju, izuzev što su sprovedene 
izvjesne reorganizacije u komandnom kadru, ali se s tanje ni je 
naročito izmjenilo. Borbenost je ista, moral također. Još se is-
poljilo pravl jenje više prestupa kod naroda, kao nekoliko krup-
nijih krađa i slično. Stanje u ovom bataljonu će se izmjeniti tek 
na ta j način ako se prvo angažuje štab bataljona a drugo ako se 
izoluju pojedinci koji prave greške i nepopravljivi su, kao i da 
se odstrane oni koji su bili u fašistima i koji su iznemogli. Ovaj 
je broj priličan. Sam štab brigade nije gledao na ovaj bataljon 
kao na ostale druge batal j one a naročito u radu. U buduće za-
ključeno je više pažnje u općem sređivanju i podizanju ovoga 
bataljona (V talij.) pružajući pomoć od štaba brigade mnogo više 
nego do sada i to po konkretnim stvarima koje su najpotrebnije 
kao rad unutra bataljona, neograničenje samo na štab bataljona, 
podizanje rukovodioca od onih boraca koji su najodaniji , na j -
pošteniji i najbolj i borci. 

Harmonija u štabovima bataljona je dobra kao i odnos šta-
bova bataljona prema nižem komandnom kadru i borcima. 

Politički rad u jedinicama je u ovom proteklom mjesecu 
u prvoj polovini bio dobar, dok u drugoj polovini kako nije bilo 
dovoljno mogućnosti za rad tako i to komandni kadar nije se 
dovoljno zalagao. Rad se većinom odvijao u održavanju radnih 
(praktičnih) konferencija po pitanjima koja su izbijala u jedi-
nicama, kao na pr. pi tanje dezerterstva, borba van okvira Dal-
macije, disciplina, odnos prema narodu, izvršavanje naređenja 
(odgovornost), analiziranje akcija, isticanje boraca koji su se is-
takli u borbama, a teoretski rad u svima jedinicama su bile kao 
glavne teme »Bratstvo i jedinstvo naših naroda«, politička pita-
nja u okviru naše zemlje i to »Federativno uređenje«, Pi tanje 
izbora i s tvaranje zakonite vlade i kao značaj i zadatak formira-
n ja Jedinstvene fronte. Ovo gradivo nije se obradilo i tek je u 
početku rada, dok i dalje ostaje kao osnovni politički rad i poli-
tičko vaspitanje boraca, prorađivanjem iz najosnovnijih stvari, 
koje su borcima još nepoznate i to se naročito uočilo prilikom 
boravka u bataljonima postavljajući razna pi tanja vrlo jedno-
stavna i prosta na koje borci većinom nisu znali odgovoriti, tako 
da stvarno politički nivo boraca je vrlo nizak kao cjelina. Ovo 
zaiskiva svestrani rad u svakom pogledu i duljeg perioda. In-
teresovanje boraca je prilično, dok se njihovo interesovanje pre-
težno ograničuje na vojničku situaciju. Isto tako kod boraca pro-
budilo se prilično interesovanje po pitanju situacije u Grčkoj,3 

s Vidi dok. br. 3, objašnjenje 7. 



ne iz radoznalosti da bi doznali stvarnu istinu o događajima u 
Grčkoj, nego više iz toga razloga o miješanju saveznika u unu-
trašnja pi tanja grčkog naroda, misleći da bi se isto moglo pri-
mjeniti i prema nama. Po svima pitanjima te konferencije su 
bile živo popraćene sa diskusijom. 

Politički kadar, kao što sam naveo, popunjen je. Sposob-
nost političkih rukovodioca i njihov nivo, naročito novouzdignu-
tih, vrlo je nizak. Osjeća se potreba održavanja kurseva skoro 
sa svima rukovodiocima kada bi to bilo u mogućnosti. Kurs 
koji je održan pri ovome štabu prilično je uspio i imamo u vidu 
održavanje daljnj ih kurseva. Obzirom na nizak nivo nižih po-
litičkih rukovodioca uvedena je slijedeća praksa, t.j. održavanje 
svakodnevnih teoretskih sastanaka sa političkim rukovodioci-
ma sa strane pom. komesara i komesara bataljona, prorađiva-
jući onaj materijal koji je namijenjen za sve borce tako da bi 
se na ta j način što uspješnije odvijao politički rad. 

Kulturno-prosvetni rad u jedinicama vidno napreduje. Svi 
bataljoni izdavaju svoje bataljonske listove kao i brigadni. Isto 
tako i prištabske jedinice spremaju izdavanje svoga lista, dok 
V (talijanski) bataljon izdao je poslije priličnog truda, ali zbog 
tehničke nemogućnosti, u oskudici papira i cyklostila, nije još 
izašao kao i ostalih drugih bataljona koji su umnoženi u više 
primjeraka, nego u jedan ili dva primjerka. Zidne novine nisu 
redovito izlazile po četama a to zbog borba koje smo imali. Svaki 
bataljonski »Kulturno-prosvjetni odbor« sprema priredbu, tako 
da kad bi se pružila prilika odnosno mogućnost, svaki bataljon 
bi mogao da dade svoju priredbu, ne sa nekim naročito bogatim 
programom i boljom umjetnošću. Pi tanje nepismenosti jedan je 
od osnovnih problema i u kulturno-prosvetnom radu ostaje i 
dalje. Za ovaj mjesec naučilo se je n j ih oko 80 čitati i pisati, 
dok još i dalje ostaje još velik broj koji ne znaju čitati ni pisati. 

Stanje ambulante i saniteta uopće u ovim borbama je 
dosta dobro funkcionisalo ali s obzirom da smo imali nekoliko 
bolničarka izbačenih iz stroja bolnički kadar je prilično oslabio. 
Za popunu bolničkog kadra održavaju se stalno kursevi pri br i -
gadnoj ambulanti. Što se tiče brigadne ambulante nije najsre-
đenija iz toga razloga što sam referent saniteta nema dovoljno 
sposobnosti a komesar ambulante je drugarica koja ne može da 
objedini čitavi rad oko 160 ljudi, tako da njega oko bolesnika i 
ranjenika nije na visini. 

Organizacija intendantura i radnih vodova kao i ishrana 
boraca u ovom proteklom mjesecu nije bila na visini zbog poteš-
koća i udaljenosti snabdevanja. U vezi toga sama ishrana bila 
je prilično slaba, i to iz toga razloga što je bila neredovita i što 
je baš iz ovoga najviše ponukalo borce na samovoljno uzimanje 



kod pojedinaca izvjesnih stvari, i to većinom prilikom boravka 
u V. Popini. 

Odjeća i obuća boraca je slaba. U ovom pogledu osjeća se 
potreba poboljšanja kao i s obzirom na gubitak konja, koje bi 
trebalo mobilisati, nj ih oko 30—40. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar — major; 
M.P. Dragutin Crnogorac 

BR. 62 
IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 12. NOU DIVIZIJE OD 
19. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 6. KORPUSA 

NOVJ O POLITIČKOM RADU I STANJU U DIVIZIJI1 

ŠTAB XII. UDARNE DIVIZIJE 
NARODNO-OSLOBODILACKE VOJSKE 

JUGOSLAVIJE 
K. br. 64, dana 19.1 1945. god. 

Predmet: Dvadesetodnevni politički izvještaj. 

POLITKOMESARU VI. UDARNOG KORPUSA NOVJ 

I. OPĆI PREGLED 

Od prošlog izvještaja2 do danas naša Divizija ni je kao cje-
lina vršila nikakovih akcija niti imala većih borbi osim pojedine 
brigade i pojedini bataljoni. 

U vezi s tim rad cijele Divizije sveo se je na vojno i poli-
tičko učvršćivanje naših jedinica. Poslije pada komandanta Di-
vizije3 općenito s tanje u Diviziji bilo je popustilo i to naročito 
u Osječkoj brigadi. Uzroci toga leže u neuspjelim borbama koje 
je vodila Osječka brigada.4 Bilo je neophodno nužno odmor i 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 6—1/5, 
k. 883. 

s i 8 Redakcija nije mogla pronaći izvještaj koji je politički kome-
sar 12. divizije poslao u decembru 1944. godine. 

3 Narodni heroj Milan Stanivuković. Poginuo je u Levanjskoj Va-
roši 27. decembra 1944 (vidi tom V, knj. 36, dok. br. 108, knj. 37, dok. 
br. 35). 

4 O borbama Osječke NOU brigade u decembru 1944. vidi tom V,. 
knj. 36, dok. br. 5, 55, 100 i 108. 



sređivanje te Brigade a i cijele Divizije. Na tome se je radilo u 
proteklom periodu i rezultati nisu izostali. 

Intenzivnim vojnim i političkim radom uspjeli smo učvrs-
titi naše jedinice, srediti kadar i tako osposobiti vojsku za nove 
zadatke. Pred sve vojne rukovodioce postavljeno je najozbiljnije 
pi tanje ukopavanja i možemo reći da u tome imamo vidnih re-
zultata. Naše jedinice hoće da se ukopavaju i na svim položajima 
su ukopane. Sada je glavni zadatak naučiti borce i rukovodioce 
kako treba da se ukopa i u tome imamo vidnih rezultata. L ju-
bav za rov je razvijena kod naših ljudi. 

Iako smo imali u poslednje vri jeme osjetnih gubitaka u 
Osječkoj brigadi, ipak se ista Brigada sada oporavlja. Jedino 
što su zadaci i napori veliki, a brojno s tanje naših jedinica u od-
nosu na zadatke i front dosta malo.5 

Udarna snaga naše Divizije nije opala, ako gledamo Divi-
ziju kao cjelinu. Borci i rukovodioci koje mi danas imamo za-
ista su vrlo dobri i očvrsli. Svaki naš borac može da u na jkra -
ćem roku bude rukovodioc. Ovo što imamo čvrsto je i može se 
na njega osloniti. Ali ne smijemo zaboraviti na jednu činjenicu 
a to je da mi za današnji način rata nemamo oružja ni brojnog 
stanja. To se je ponovo pokazalo kod Češke brigade u poslednjim 
borbama.6 Sve dotle dok nisu naišli tenkovi za koje nemamo pro-
tukolskog oružja, nepri jatel j nije uspio da se probije. Pojava 
tenkova je djelovala na naše borce samo zato jer oni još nisu 
vidjeli tenk takove tonaže uništen. Kada bi imali dovoljno arti-
ljerije, v jeru jemo da bi naša Divizija mogla izvršiti svaki po-
stavljeni zadatak. 

Drugi jedan momenat koji također utiče na borce i ruko-
vodioce naše Divzije jeste velika raštrkanost, i veliki f ront koji 
mi držimo.7 Naši borci su navikli da d je lu ju povezano i imaju 
veliko povjerenje u svoju snagu. To je opravdani razlog, jer za-
daci koji nas očekuju mogu biti izvršeni uspješno ako je jedi-
nica kompletna. 

Naši l judi navikavaju se postepeno na rovovski frontalni 
rat. Poštuju rov i hoće da se bore za njega. 

U proteklom periodu dezerterstvo smo spriječili osim ne-
koliko pojedinačnih slučajeva. Ono je bilo posljedica nedovolj-
nog političkog rada i nedovoljne budnosti. Sem toga, u Osječkoj 

5 O brojnom stanju 12. NOU divizije 15. januara 1945. vidi tom V, 
knj. 37, dok. br. 114. 

' O borbama Cehoslovačke NO brigade »Jan Žiška« u januaru 1945. 
vidi tom V, knj. 37, dok. br. 119. 

7 Dvanaesta proleterska i 4. NOU brigada dejstvovale su tada sje-
verozapadno od Daruvara, a Osječka i Cehoslovačka NO brigada »Jan 
Žiška« na području Našica (vidi tom V, knj. 37, dok. br. 103 i 119; Arhiv 
VII, reg. br. 1—2, k. 119/7: depeše koje je Stab 6. korpusa u januaru 1945. 
poslao Glavnom štabu NOV i PO Hrvatske). 



brigadi dezertiralo je nekoliko ljudi koji su to dezerterstvo vje-
što spremali. 

U našim jedinicama još uvijek vlada ofanzivni duh. Ljudi 
su dobrog raspoloženja, naročito poslije likvidacije bosotinje. 

Naša Proleterska brigada nesumnjivo je najbolja naša jedi-
nica. Mi smo u n ju davali najbolje l jude i nismo se prevarili. 
Danas iz Proleterske brigade možemo da izvlačimo najpotrebnij i 
kadar za ostale jedinice. Ostale jedinice su podjednake, dok je 
Češka u poslednjim borbama naglo odskočila. Neosporno je či-
njenica da Cesi hoće da se tuku, ali im treba izmijeniti pomoć-
nika komesara Brigade, što ćemo mi u najskori je vri jeme učiniti. 

Naša Divizija ako se skoncentriše na jednom sektoru i ako 
joj se dodjeli nešto art i l jeri je s obzirom na nov način rata, mi 
smo spremni na izvršavanje pa i najtežih zadataka. 

II. POLITIČKI RAD I POLITIČKO STANJE 
U NAŠIM JEDINICAMA 

Sve stvari postavljene u našoj Diviziji, a koje sam naveo 
u prošlom izvještaju,8 sprovode se uspješno u djelo. Najbolje 
stvari idu u Proleterskoj brigadi i to zato jer se rukovodioci u 
toj Brigadi najviše lično zalažu i pravilno su shvatili nove di-
rektive u pogledu metoda rada. Osim toga, u n joj se nalazi n a j -
zdraviji elemenat i samim tim dobar izbor kadra. U ostalim bri-
gadama također se radi neumorno i rezultati su vidni. Naša IV. 
Brigada dolaskom novog komesara9 znatno se popravlja, jedino 
je poteškoća u tome što je ta Brigada vrlo dugo raštrkana i kon-
trola sa strane komesara Brigade je vrlo otežana. 

Najslabije s tanje je u Češkoj brigadi. Iako su ljudi pozi-
tivni, t j . borci, iako je omladina dobra, rukovodioci to dovoljno 
ne iskorištavaju. 

Naš politodjel daje dovoljno pomoći i pravilno ju daje. 
Kako je politodjel popunjen, pomoć našem kadru je znatno po-
većana i rad olakšan. Drugovi iz politodjela vrijedni su i puni 
poleta i inicijative. 

Sve direktive od vas i direktive date s naše strane sprovode 
se u djelo, ali ne dovoljno brzo usijed slabog kvaliteta nižih ru-
kovodilaca i usljed nedovoljno zalaganja viših. 

U našim jedinicama, pored svakodnevnog rada i proble-
ma koji su postavljeni u našoj Diviziji i koji se danomice r j e -
šavaju, pojavilo se je nekoliko novih stvari, a ima i stvari koje 
nisu još u potpunosti riješene. 

1.) Stanje u Grčkoj interesuje naše borce uveliko. Dnevna 
štampa koja obrađuje ta j problem čita se i razrađuje, ali još 

' U januaru 1945. dužnost političkog komesara 4. NOU brigade pri-
mio je Pero Kojadinović. 



uvjek borcima nije dovoljno jasna. Ima nekih boraca koji govore 
da će i nas tako »udesiti« kao Grke. To je u nekoliko i djelo 
neprijatel ja u našim redovima. Mi činimo sve da ta j problem 
pravilno riješimo i da borce upoznamo sa istim. 

2.) U našim jedinicama još uvijek ima ljudi koji šire pa-
rolu »Čuvaj glavu« i na osnovu te parole uglavnom pojedinci 
dezertiraju. Mi smo poduzeli sve mjere i učinićemo sve da tu 
parolu kao i djelovanje Mačeka razbijemo. 

3.) Stav kralja Petra prema sporazumu Tito—Subašić koji 
je ovih dana izašao na površinu također je aktuelan u našim je-
dinicama. Međutim to pi tanje ni je tako teško i mi ćemo ga us-
pješno riješiti. 

To su uglavnom stvari koje su se pojavile u našoj Divi-
ziji i koje će u najkraćem roku biti likvidirane. 

U poslednje vreme a naročito u Osječkoj brigadi pokazalo 
se je da su usmene novine vrlo dobra platforma ne samo za 
kulturno-prosvetni rad već i za političko djelovanje. Na usme-
nim novinama dolazi redovito do diskusije u kojoj, na pr imjer 
u Osječkoj brigadi, učestvuje oko 65% boraca. Kada je tome 
tako, nastojat ćemo da u buduće usmenim novinama posvetimo 
više pažnje. 

U poslednje vri jeme osjetila se je pojava birokratizma kod 
brigadnih rukovodioca. Na pr imjer komesar brigade održi sa-
stanak sa bataljonskim rukovodiocima i smatra da je na ta j na-
čin obavio svoju svetu dužnost, a kako su te njegove direktive 
sprovedene u djelo do kra ja to ga se mnogo ne tiče. Mi smo 
to pravovremeno uočili i energično lupili po tome i nadamo se 
da će se ta pojava u najkraćem roku likvidirati. 

Održano je u našoj diviziji, osim XII. Proleterske i Češke 
Brigade, 209 četnih i 10 bataljonskih sastanaka. 

Dnevna štampa kao i Divizijske novine izdaju se redovito. 

III. KULTURNO-PROSVETNI RAD 

Kulturno-prosvetni rad se poboljšao. Naši borci su manje 
više svi obuhvaćeni kulturno-prosvetnim radom. Postignuto je 
to, da naši borci učestvuju u kulturno-prosvetnom radu, ali još 
uvjek ne znaju kako treba raditi. Stavili smo u zadatak svim 
rukovodiocima, kao i ratnim dopisnicima, da nauče one l jude 
koji hoće da rade, kako treba raditi. 

Kulturno-prosvetni odbori postoje svuda i rado se pišu 
džepne i zidne novine. Pr i ređuju se usmene novine. Samo je 
Osječka udarna brigada u proteklih 20 dana održala 10 usme-
nih novina. 

Likvidacija nepismenosti je u toku. Nastojaćemo da na 
usmenim novinama damo po koje naučno predavanje. 



Komesari brigada još nisu pravilno shvatili važnost kul-
turno-prosvetnog rada. Na to im je skrenuta pažnja i oni su to 
uočili i pristupili poslu. 

IV. ISHRANA, ODJEĆA, OBUĆA I ZDRAVLJE BORACA 

Ishrana se vrši na kazanima i dobra je, jedino još uvjek 
nedostaje soli. Obuća i odjeća znatno se je popravila i potpuno 
bosih nemamo, ali sa slabom obućom ima. Isto tako ima još 
slabe odjeće, a naročito je velika potreba u šinjelima tim pri je 
jer su ljudi gotovo stalno u rovu. 

Zdravlje ljudstva je dobro sem nekoliko pojava pjegavca. 
Taj pjegavac je spriječen, a to je omogućilo parenje i udaljava-
nje sa sektora gdje je t i fus vladao, a to je Paučje i okolica. Mo-
mentalno ne prijeti nikakova opasnost od pjegavca, a nekih obo-
l jenja sem prehlade nema. 

V. FISKULTURA 

Sa fiskulturom se u našoj diviziji tek počelo. Od Vas je 
stigao jedan drug koji treba da istu organizuje, međutim, to je 
učinjeno samo u pomoćnim jedinicama Divizije, dok je u briga-
dama bilo nemoguće s obzirom na napor i umor vojske. 

Mi smo sa svoje strane učinili sve da se ista organizuje 
i da naiđe na razumjevanje i boraca i rukovodioca. Nadamo 
se da ćemo u tome uspjeti ukoliko se dotični drug ponovo vrati 
u jedinicu. 

VI. TAKMIČENJE 

U pogledu takmičenja u našoj Diviziji se radi.10 Plus je u 
tome što je ovo takmičenje zahvatilo borce koji su već bili obu-
hvaćeni prvobitnim takmičenjem.11 

v i i . RAD ŠTABOVA 

Naši štabovi ovakovi kakovi jesu sada u potpunosti zado-
voljavaju, jedino što u Češkoj brigadi stvar ne stoji najbolje s 
obzirom da pomoćnik politkomesara a i sam komesar ne zado-

10 Riječ je o međukorpusnom takmičenju koje je organizovano u 
okviru 3. armije NOVJ (vidi tom V, knj. 37, dok. br. 44). 

11 Odnosi se na međukorpusno takmičenje od 1. novembra do 31. 
decembra 1944, koje je organizovao Glavni štab NOV i PO Hrvatske 
(vidi tom V, knj. 34, dok. br. 110, str. 518; Arhiv VII, reg. br. 1/2—2, 
k. 119/7: depešu Štaba 6. korpusa upućenu 2. januara 1945. Glavnom štabu 
NOV i PO Hrvatske). 



voljavaju na dužnosti. Mi smo poduzeli sve a i predvidjeli smo 
ljude koji ih trebaju smjeniti. Imamo u vidu pomoćnika kome-
sara, dok komesara još nemamo u vidu. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar ppukovnik. 
Krajačić Josip 

BR. 63 
IZVEŠTAJ SEKRETARA PARTIJSKE ORGANIZACIJE 2, 
BRIGADE 1. HRVATSKE DIVIZIJE KNOJ OD 20. JANUARA 
1945. CENTRALNOM KOMITETU KPH O STANJU I RADU 

PARTIJSKE ORGANIZACIJE U BRIGADI1 

SEKRETAR 
PARTIJSKE ORGANIZACIJE 

II. BRIGADE NARODNE ODBRANE 
I. HRVATSKE DIVIZIJE KNOJ 

Broj 63/45 15/11 9452 

Dne 20 januara 1945.— 

I Z V J E Š T A J 
0 radu parti jske organizacije u II. Brigadi Narodne odbrane. 

Redovnim održavanjem kako teoretskih, a pogotovo radnih 
sastanaka i ukazivanjem na greške koje su činjene s obzirom 
na disciplinu i ponašanje članova Par t i je kako među borcima 
tako i među narodom postiglo se u zadnje vri jeme da ni je tako-
rekuć dolazilo do prestupaka koji bi škodili ugledu naše Part i je . 
Članovi Par t i je izvršavaju sve dobivene zadatke točno i savjes-
no i pr imjećuje se da oni osjećaju ne samo odgovornost pred 
svojim rukovodiocima nego također da osjećaju i odgovornost 
baš pred Parti jom, jer, kako sam već spomenuo, ukazivanjem 
na greške i isključivanjem iz Part i je onih koji su svojim radom 
1 svojim ponašanjem krnjil i ugled Par t i je postiglo se to da čla-
novi Parti je, iako je još uvijek njihova teoretska izgradnja vrlo 
niska, ne upadaju u veće greške koje bi mogle štetno djelovati 
na autoritet i popularnost Part i je . Teoretski sastanci održavaju 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 49/90—92. 

* Odnosi se na datum zavođenja dokumenta u Centralnom komi -
tetu KPH. 



se redovno tri do četiri puta, a u nekim bataljonima, kao n. pr. 
u III. Bataljonu i IV. Bataljonu, ti su se sastanci zadnjih mjesec 
dana održavali redovno svaki dan. Da bi se što pri je i što bolje 
osposobio partijski rukovodeći kadar, sav materijal proučavaju 
u prvom redu bataljonski biroi, a zatim se isti materi jal pro-
učava sa parti jskim jedinicama. Uslijed raštrkanosti nekih ba-
taljona, kao I., II. i V. Bataljona, zaduženi su drugovi u vodovi-
ma za rad sa članovima Parti je, t.j. u stvari u tim bataljonima 
momentalno smo osnovali ćelijska odjel jenja, jer ni je moguće da 
se cijela parti jska jedinica sastane na jednome mjestu. Isto kao 
što se teoretski sastanci održavaju po ćelijskim odeljenjima tako 
se isto održavaju i radni sastanci na kojima prisustvuju sekre-
tari dotičnih ćelija. Da bi se partijski kadar što bolje uzdigao 
stupio sam u vezu sa Oblasnim komitetom KPH,3 a tako isto i sa 
svima okružnim komitetima i sada se nalazi 6 drugova na sred-
njem partijskom kursu i 5 drugova na nižem partijskom kursu. 
Dva druga nalaze se na nižem partijskom kursu pri O.K. KPH 
Gradiška i 3 druga pri O.K. KPH Brod. Isto tako uspostavljena 
je veza i sa ostalim okružnim komitetima i drugovi su pristali 
da se pošalje po dva druga na kurs pri O.K. KPH Virovitica i 
O.K. KPH Našice, dok O.K. KPH Osijek ne održava niže par t i j -
ske kurseve te prema tome pri istom Komitetu nećemo moći 
poslati drugove na kurs. 

Nije se primjetilo da je u zadnje vri jeme dolazilo do nekog 
skretanja sa linije Parti je. Sto se tiče konspiracije drugovima je 
ukazano tokom radnih sastanaka na greške koje su činjene pro-
šlih mjeseci, t. j. kako sam već u zadnjem izvještaju izvjestio: 
da se u više četa znalo što se govori i što se radi na parti jskim 
sastancima. Drugovi su uvidjeli tu stvar, jer im je objašnjena 
konspirativnost naše Par t i je u vojsci i nije mi poznato da su se 
slični slučajevi dešavali zadnjih mjesec dana. Izbjeći to da se 
Part i ja potpuno zakonspiriše nije moguće, jer je većina boraca 
po četama partijski obuhvaćena i uvijek se zna kada dolazi do 
sastanaka parti jskih jedinica. Zadnjih mjesec dana proučavala 
se Parti ja. O Partij i , odnosno brošura »Partija« od Staljina već 
je proučavana na našim teoretskim sastancima ali borci nisu 
shvatili i vrlo malo su imali koristi od toga. Zato sam za prošli 
mjesec ponovno postavio pred bataljonske biroe, da se još je-
danput prouči »Partija« i to detaljno. Postiglo se to, da su čla-
novi Part i je upoznati sa organizacionim principima Part i je kao 
i sa uslovima kakova mora biti naša Part i ja kao predvodnik 
radničke klase. 

2.) Naročitih skretanja sa parti jske linije nije se primjetilo 
osim da još uvijek vlada nepovjerenje prema Saveznicima. Dru-

5 Reč je o Oblasnom komitetu za Slavoniju. 



govi, istina, smatra ju da je narod Engleske i Amerike na strani 
Narodno-oslobodilačkog pokreta ali prema vladama tih zemalja 
još uvijek se zauzima negativan stav i još uvijek se smatraju 
kao neprijatelj i Narodno-oslobodilačkog pokreta. Kako sam već 
u zadnjem izvještaju napomenuo, naročito je pobuna dignuta 
među članovima Part i je po pi tanju Grčke i padale su vrlo nez-
godne primjedbe na račun naših Saveznika, a osobito na račun 
predsjednika engleske vlade Cerčila, kojega se poslije događaja 
u Grčkoj smatra kao jednog od najglavnij ih reakcionera Engle-
ske. Stanje se malo popravilo poslije izjave kral ja Petra o spo-
razumu Tito—Subašić i poslije izjave engleske vlade o negodo-
vanju prema izjavi kral ja Petra.4 Zadaci postavljeni pred 
članove Par t i je sa strane rukovodstva izvršavali su se na vri jeme 
i točno a takoreći nije bilo slučajeva da član Par t i je ni je izvr-
šavao dobivene zadatke. 

3.) Naša parti jska organizacija dolazi u vezu sa narodom 
jedino preko svojih pojedinih članova, t.j. kada pojedini članovi 
borave na terenu i dolaze u doticaj sa narodom. Ne mogu kazati 
da su neki članovi Par t i je u našoj jedinici naročito poznati pred 
narodom, ali zato mogu reći da je naša jedinica u svakom slu-
čaju najpopularni ja jedinica u Slavoniji. Premda se pazilo na to 
da se ne oda kakovi se drugovi pr imaju u Brigadu Narodne 
odbrane, ipak je narodu poznato u svim krajevima Slavonije da 
se u našoj jedinici nalaze većinom komunisti. Sva ona mjesta 
koja su prijateljski raspoložena prema NOB vole našu Brigadu, 
dok jedino sela neprijateljski raspoložena prema NOB nisu sklo-
na našoj jedinici i boje se naših boraca. Popularnost naše Bri-
gade a tako i Komunističke part i je naročito je proširena među 
omladinom, a čak i u selima za koje možemo reći da su procen-
tualno neraspoložena prema NOB. Na sektorima I. i V. Bata-
ljona vršena je prisilna evakuacija naroda sa područja frontalnih 
linija. Sama evakuacija izazvala je prilično nezadovoljstvo među 
narodom i zato je pred part i jske organizacije tih bataljona po-
stavljeno da pravilno tumače narodu potrebu te evakuacije kao 
i korist koju oni dobivaju s tom evakuacijom. Mnogi su nasje-
dali raznim pričama koje su dolazile sa strane zabunkerisanih 
bjelogardejaca koji su širili vijesti da će svi evakuisani ići na 
prisilni rad u Sibir. Mi smo borce upoznali sa svime i učinili smo 
sve što je moguće da upoznamo i narod sa neistinitošću tih priča. 

4.) Sa SKOJ-evskom organizacijom radi se u glavnom kao 
i dosad, jedino što smo morali pristupiti reorganizaciji što se tiče 
teoretskih sastanaka. Uslijed velikoga broja članova Par t i je kao 

4 Odnsoi se na izjavu vlade Velike Britanije od 17. januara 1945, 
kojom se odbacuje predlog kralja Petra da svu zakonodavnu vlast u Ju-
goslaviji vrši izbeglička vlada u Londonu, kao uslov za priznanje spora-
zuma Tito—Subašić (vidi »Oslobodilački rat«, 2. knj., str. 540—542). 



i SKOJ-a nije bilo takorekući moguće više održavati zajedničke 
sastanke SKOJ-eve grupe i četnih ćelija uslijed pomanjkanja 
prostorija. Zbog toga smo prišli organizovanju SKOJ-evskih či-
talačkih grupa, a u koje grupe ulazi i po jedan najbistr i j i odno-
sno teoretski najbol je izgrađeni član Par t i je i koji članovima 
SKOJ-a pomaže u njihovoj teoretskoj izgradnji. Isto tako pri-
stupili smo i s lanju članova SKOJ-a na SKOJ-evske kurseve i 
sad se pri svakom okružnom komitetu SKOJ-a nalaze po 3 dru-
ga, izuzev Okružnog komiteta Osijek. Kako sam već naveo u 
zadnjim izvještajima, s kandidatima se radi na ta j način, da su 
pojedini drugovi zaduženi za rad s kandidatima i da sa nj ima 
posebno održavaju teoretske sastanke na kojima ih upoznavaju 
sa ciljevima Komunističke partije. 

5.) Pr imanjem novih boraca u našu Brigadu postavlja se i 
pi tanje još intenzivnijeg rada sa neobuhvaćenima, jer svi koji 
sada dolaze u našu jedinicu došli su većinom iz nepri jatel jske 
vojske pri je 4—5 mjeseci i često nisu uopće upoznati sa progra-
mom Komunističke partije. Ali to su sve mladi l judi i v je ru jem 
da će se sa intenzivnim radom uspjeti i od nj ih stvoriti dobre 
komuniste. Od zadnjeg izvještaja primljeno je u Par t i ju 93 nova 
druga, dok je iz drugih jedinica došlo 26 članova Part i je . Pre-
komandovano u druge jedinice odnosno otišlo na vojnu akade-
miju 6 članova Part i je , dok je 1 drug isključen iz Part i je . Isti 
drug je iz II. čete V. Bataljona. Imenovani je već jednom ka-
žnjen parti jskim ukorom, a sada je isključen zbog toga što je u 
napitom stanju nepotrebno pucao iz puškomi trai jeza i što je 
stupio u prepirku sa komandantom XVI. Vojvođanske divizije 
kada ga je isti opomenuo da ne puca. 

6.) Veza sa antifašističkim organizacijama bila je u glav-
nom dobra i drugovi se na terenu povezuju kako sa parti jskim 
organizacijama tako isto i sa antifašističkim organizacijama. Na-
ročito je dobra veza sa omladinom i davano je nekoliko zajed-
ničkih priredaba. I. Bataljon dao je u toku zadnjeg mjeseca 
dvije zajedničke priredbe u zajednici sa omladinom Pakraca i 
Daruvara. II. Bataljon dao je također dvije zajedničke priredbe 
i to sa omladinom Kutjeva i omladinom Orahovice. III. Bata-
ljon dao je jednu priredbu i to u Kutjevu, dok danas daje pri-
redbu u Požegi. IV. Bataljon dao je jednu priredbu i to u Požegi, 
V. Bataljon dao je dvije priredbe i to u P. Slatini i u Borovu. 

7.) Naročitih problema u parti jskoj organizaciji, tako i 
cjelokupnoj vojničkoj jedinici, za sada nema. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

S e k r e t a r : 
M. Jurić 

10 Zbornik, tom IX, knj. 8 289 



BR. 64 

IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 1. ARTILJERIJSKOG 
DIVIZIONA OD 20. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOME-
SARU 39. NOU DIVIZIJE O STANJU I POLITIČKOM, KUL-
TURNO-PROSVETNOM, PARTIJSKOM I OMLADINSKOM 

RADU U DIVIZIONU1 

STAB I. ART. DIVIZIONA 
39 DIVIZIJE 

5 KORPUSA NOVJ 
Br. si. 

Dn. 20-1 1945 g 

KOMESARU 39 DIVIZIJE 

Položaj 

Dostavljam Ti izvještaj o političkom, partiskom i omladin-
skom stanju i radu u ovom Divizionu. 

Kako se ovaj Divizion od svoje formacije2 (1-XII-44) na -
lazi većinom na okupu, to omogućava da se pravilno razvija vo j -
nički, politički, partiski i omladinski rad. 

Za vri jeme od formacije u mnogome se pošlo napred, kako 
vojnički tako i politički. Po vojničkom radu nastoji se da se kroz 
kurseve i obuku usposobe kako borci tako i rukovodioci, što se 
vidi da ima uspeha. 

Kako je ovaj Divizion sastavljen od ljudstva koje je do 
nedavno bilo u neprijateljskim redovima a i l judstva koje je 
došlo iz odreda, to nam dokazuje da je politički nivo istoga vrlo 
nizak, a što se naročito moglo vidjeti prvih dana formacije. U 
ovom periodu prošlo je ljudstvo (120) kroz ovaj Divizion naro-
čito iz odreda, koje je upućeno na kurseve, a na mesto istih 
došlo je drugo iz pozadinskih komandi. 

Politički rad se sprovodi od strane pol. delegata, komesara 
bat.[erija] i mene, a kako je u mogućnosti da se radi u isto vri-
jeme sa čitavim Divizionom, više radim zajednički sa istim (je-
dan put komesari bat. sa bateri jama uz više puta prisustvo moje, 
a drugi put (čas) ja sa čitavim Divizionom). Takvim radom za 
ovaj period pokazalo se da se politička svijest boraca i rukovo-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 3/8, 
k. 1267. 

1 Formiran je po naređenju Štaba 5. korpusa NOVJ od novembra 
1944 (vidi IV tom, knj. 30, dok. br. 132 i Arhiv VII, reg. br. 6—5, k. 461 
A i depeša Štaba 39. udarne divizije od 4. decembra 1944. Stabu 5. udarnog 
korpusa NOVJ). 



dioca uzdiže. Na političkim časovima prisustvuju borci rukovo-
dioci i nastavnici ovog Diviziona. U glavnom svi su borci, tako i 
rukovodioci, zainteresovani na političkim časovima a naročito na 
predavanjima čitavom Divizionu. Još se ni je tako uspjelo da po-
sle zavlada jaka, živa diskusija, premda se ona razvija. 

Ja sam održao sledeća predavanja bateri jama odnosno za-
jednički čitavom Divizionu. 

1 — O ratovima, vrsta ratova — gde sam se uglavnom 
osvrnuo na prošli I Sv. rat, njegovi uzroci — završetak — poli-
tika velesila i malih državica za vri jeme mira. Rusija u revolu-
ciji za vreme Sv. rata. Početak II (današnjeg) Sv. rata, njegov 
razvoj i namjera do danas u vezi istoga, o našoj Nar. osi. borbi. 

2 — O bratstvu i jedinstvu naših naroda, osvrćući se na j -
više na današnju Narodno-osl. borbu naših naroda kroz koju se 
kuje bratstvo i jedinstvo istih. Uz to prikazavši i prošlost naših 
naroda. 

3 — O politici vladaj ućih krugova stare Jugoslavije, t j . od 
Versaja do rata 1941 godine. 

4 — O političkim part i jama a naročito o Hrv. S.S. kako 
pod vodstvom braće Radića, zatim Mačeka i ostalih. To je pita-
nje bilo vrlo aktuelno, gde sam jasno prikazao'rad i borbu braće 
Radića kao i o reakcionarnom vodstvu Mačeka i ostalih. 

5 — Istoriski razvoj naše Narodno-oslobodilačke borbe, tu 
sam objašnjavao borbu našeg naroda kako protiv reakcionarnog 
vodstva naše zemlje (27 mar t 41) tako i borbu protiv okupatora 
od 1941 pa do danas. 

6 — O tekovinama naše borbe, t j . borbe naših naroda. O 
Nar.-osl. vojsci, AVNOJ-u, vjećima pojedinih zemalja, brat. i 
jedinstvu i ostalom što je naš narod izvojevao i ostvario u dana-
šnjoj borbi. 

Pored političkih — vaspitnih konferencija održavaju se 
redovno radne konf. na kojima se izlažu razni problemi i reša-
vaju. Politički materi jal koji se dobiva gotovo se sav prorađivao 
sa borcima i rukovodiocima. Kom.[esari] Bat.[erija] a naročito 
delegati rade i prorađuju isti sa borcima. 

Sto se tiče političkog kadra u ovom Divizionu može prilič-
no odgovoriti svojoj dužnosti. Pol. komesari baterija imaju i 
prilično znanja i prakse u radu ali i pored toga im se pomaže. 
Pol. delegati su većinom mlađi l judi i n j ima se daje veća pomoć 
od strane komesara i mene. Svako sedam dana održavam sastan-
ke sa pol. delegatima pomažući ih u njihovoj izgradnji i radu. 

Kulturno-prosvetni rad u ovom Divizionu prvo vrijeme 
nije tako bio razvijen, dočim sada je mnogo bolji. Po bateri jama 
su formirani i rade kul. odbori kao i Kulturni odbor Diviziona. 
Na svim sektorima nastoji se postići bolji uspeh. 
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Nepismenih sada u Divizionu ima 30 drugova a sa istim se 
radi i uči čitati i pisati. Oskudevamo za kul.-prosvetni materijal, 
nešto smo dobili od OK ekipe3 ali je teže savladiv za naše borce. 
Neki manj i komadi su naučeni, recitacije i pjesme a trebalo bi 
nam takvog materijala koji bi ipak u odnosu na slobodno vri-
jeme mogli naučiti. Horovi po bateri jama kao i u Divizionu su 
organizovani i svaki dan od 18,30 do 19,30 časova vježba se i uči 
pjevati naše narodne i borbene pjesme. Zidne novine u svakoj 
baterij i postoje kao i kod oba voda pri štabu, svako 7 dana mje-
n j a ju se, t j . drugi brojevi. Članke za iste pišu borci i rukovodioci, 
kao i članke kul.-političkog teksta iz naše štampe odnosno listo-
va. Pored takovih dopisa i članaka, novine su ispunjene sa ša-
lom, karikaturama i drugim. 

S obzirom da se nalazimo u gradu4 a postoji i mogućnost, 
to smo organizovali plesni tečaj na kome se uče svi borci i ruko-
vodioci (koji ne znaju i znaju a žele), isti se održava u našoj ka-
sarni uveče od 9 sati pa dalje. 

U glavnom kulturno-prosvetni rad je prilično zasada raz-
vijen a i tako organizovan što nastojimo da budu bolji rezultati. 

Higijenski uslov za smeštaj vojske i konja je vrlo dobar, 
vojska je smještena u zajedničkoj prostoriji gde prilično dobro 
vlada higijena. Pranje, kupanje, parenje je redovno, što ne 
dozvoljava da ima ušiju. U slučaju neke bolesti, zaraze, češe i 
ostalog odmah se liječi. 

Smještaj konja je vrlo dobar, konji se drže u čistoći, re-
dovno hranjenje, čišćenje i pojenje konja, gde se vodi stroga 
kontrola nad timarenjem oko istih. Sugavih konja ima 8 i skoro 
su izliječeni. 

Hrana za vojsku je dosta dobra, ukusna, imamo dobre ku-
hinje i kuvare. Ista se prima prema brojnome stanju od Kom. 
mjesta i područja kao i za konje. 

Iz gore izloženog može se vidjeti da je rad i s tanje u ovom 
divizionu zasada prilično i da se u tome nastoji i bolje da bude. 

Stanje partiske organizacije bilo bi sledeće. 
U formaciji Diviziona došli su drugovi članovi Par t i je iz 

drugih jedinica, gde su primil dužnosti u bater i jama i tako for-
mirane partiske jedinice po bater i jama odnosno i pri Stabu (u 
vodu za vezu i vodu pri intendanturi). U Divizionu postoji 5 
partiskih jedinica sa ukupno 32 člana, od kojih je na licu 26, a 6 
u rashodu. Drugovi članovi Par t i je su stari borci ali l judi sa 
slabijim teoretskim znanjem. 

3 Verovatno se odnosi na kulturnu ekipu Oblasnog komiteta KPJ 
za Bosansku krajinu. 

4 Divizion se u vreme pisanja izveštaja nalazio u Prijedoru, što je 
vidljivo iz sadržine izveštaja. 



Pom. polkomesari su mlađi ali ipak imaju prilično prak-
tičnog znanja u svome radu, što im se i pomaže. Sastanci se 
održavaju redovno kako radni tako i teoretski, kao i sastanci par. 
biroa. Partiskog materijala gotovo vrlo malo imamo, što bi 
rekao da bi nam trebalo osnovnog partiskog materijala kako bi 
ljudi mlađi mogli lakše savlađivati. Nastoji se da se kroz rad 
partiske organizacije prošire i da se ljudi uzdižu, a pošto su ljudi 
mlađi borci u NO.. Borbi, to nemam nego dva kandidata. 

Stanje i organizacija omladine. 
U ovom Divizionu imade 70 omladinaca, od kojih je 9 
SKOJ-evaca. SKOJ aktiv postoji u II bateriji kao i pri Štabu, 
dočim u ostalim bateri jama ne postoji. Na prošlom sastanku 
partiskog biroa pretresano je uglavnom pitanje organizacije 
omladine u našem Divizionu te smo zaključili da se odmah for-
miraju omladinski aktivi od najbolj ih omladinaca kako bi to 
ubuduće bili SKOJ-evski aktivi po baterijama. 

Omladinci (SKOJ-evci) iz Diviziona Sred. bos. divizije5 

raspisali su takmičenje koje smo i mi primili. Stavili smo prvo 
u zadatak da u našem Divizionu formiramo omladinske aktive i 
organizujemo rad sa omladinom te tako da poradimo po zaka-
zanim tačkama takmičenja. 

Kako u svakoj mlađoj jedinici tako i u našoj javl ja ju se 
svakidanji problemi a koje na vreme pretresamo i rešavamo, a 
pored sveg ostalog imajući na umu i u vidu sastav i karakter i-
stike ljudstva od kojeg je sastavljen ovaj Divizion, što između 
ostalog a i pored svega mora biti energičan politički rad. 

Uočavajući na vreme a i pravilno rešenje svih problema 
kao i sa pravilnim političkim, vojničkim i kul turnim radom 
uspjeće se postići zadovoljavajući uspjeh, t j . svijest, sposobnost 
naših boraca i rukovodioca dići će se na dovoljnu visinu. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

20-1-1945— M. P. Komesar: 
Pri jedor Jan.6 S. Radulović 

s Prilikom formiranja, u julu 1944, 53. NOU divizija nazvana je 
Srednjobosanskom (vidi tom IV, knj. 27, dok. br 124). 

* Janko. 
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IZVEŠTAJ SEKRETARA DIVIZIJSKOG KOMITETA 20. NOU 
DIVIZIJE OD 21. JANUARA 1945. CENTRALNOM KOMITETU 
KPH O VOJNO-POLITICKOM STANJU I RADU PARTIJSKE 

ORGANIZACIJE U DIVIZIJI1 

DIVIZIJSKI KOMITET 
XX. UDAR. DIVIZIJE NOVJ 

CENTRALNOM KOMITETU K. P. H. 

Dragi drugovi! 

Dostavljamo vam izvještaj o radu i s tanju parti jske orga-
nizacije za posljednji mjesec i pol dana. 

L ORGANIZACIONO STANJE: 

Organizaciono stanje naše parti jske organizacije je slije-
deće: VIII. brigada broji po spisku 153 člana, od toga 42 u ras-
hodu, dakle na licu 111 članova K.P., kandidata 43 po spisku, 
od kojih 10 u rashodu, SKOJ-evaca 230 po spisku, od toga 37 u 
rashodu. IX. brigada broji 169 čanova po spisku, od toga 46 u 
rashodu, na licu 123 člana K.P., kandidata po spisku 23, od toga 
3 u rashodu, SKOJ-evaca 126 po spisku, od toga 35 u rashodu. 
X. brigada broji 203 člana po spisku, od toga 71 u rashodu, da-
kle 132 člana K.P. na licu, kandidata 32 po spisku, od toga 10 u 
rashodu, SKOJ-evaca 124 po spisku, od toga 32 u rashodu. Je-
dinice pri štabu divizije broje 110 članova po spisku, od toga 5 
u rashodu, dakle na licu 105 članova K.P., kandidata 10, SKOJ-
-evaca 94 po spisku, od toga 8 u rashodu. Ukupno brojno stanje 
u čitavoj Diviziji jest slijedeće: 635 članova po spisku, 164 u 
rashodu, dakle 471 član K.P. na licu, kandidata 108 po spisku, 
od toga 23 u rashodu, dakle 85 na licu, SKOJ-evaca 609 po spi-
sku, od toga 102 u rashodu, na licu dakle 507. 

Kroz ovo vrijeme u brojnom stanju parti jske organizacije 
bile su slijedeće promjene: poginulo je 34 člana K.P., dok ih je 
74 ranjeno. Također primljeno 69 novih članova, dok ih je 15 
prekomandovano. Pored ovoga, izbačen je iz stroja veći broj 
SKOJ-evaca i kandidata, a prekomandovano je dosta SKOJ-eva-
ca (oko 70). 

Part i jska rukovodstva uglavnom su potpuna, osim što nam 
fali nekoliko sekretara ćelija koji se nalaze u bolnici. Također 

1 Kopija originala (pisana na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. 
br. 3—11/10, k. 1029/11. 



u svim jedinicama postoje četne ćelije, kao i SKOJ-evski aktivi, 
osim u petom, talijanskom, bataljonu osme brigade, gdje je for-
mirana samo jedna ćelija. 

Kroz ovo vri jeme partijska organizacija, pored osjetnih 
gubitaka koje je imala i pored toga što je izvjestan broj članova 
prekomandovan, uspjela je da napravi korak naprijed po pitanju 
omasovljenja. Naime, broj članova povećao se za dvadeset dru-
gova. Iz toga se vidi da se radilo na razbijanju sektaštva koje je 
ranije postojalo i da se taj problem postepeno rješava, premda 
još uvijek ne u potpunosti. Još uvijek ima u svim brigadama 
sektašenja, bilo u odnosu na pr imanje u K.P., ili po pi tanju 
kandidovanja novih drugova. U VIII. brigadi dosta se sektašilo 
po pr imanju novih članova u K.P., naročito iz SKOJ-a. Činjenica 
da je SKOJ u toj brigadi vrlo dobar i da su se SKOJ-evci u 
posljednjim borbama pokazali borbeni i hrabri, govori o tome da 
se moglo primiti u Par t i ju veći broj SKOJ-evaca. U IX. brigadi 
sektašilo se po pitanju kandidovanja novih drugova opravda-
vajući to da su u brigadi sve novi borci, premda ima izvjestan 
broj zaista novih, ali dovoljno provjerenih boraca. Zatim u X. 
brigadi nije bilo dovoljno smjelosti u pr imanju u SKOJ dobrih 
i povjerenih omladinaca. Pored sektašenja koje ni je još u pot-
punosti uklonjeno, uzrok je sporom omasovljivanju i to što je 
divizija sastavljena od novih boraca koji su došli ugalvnom iz 
neprijateljskih redova, a mi ih kroz kratko vrijeme, kroz jednu 
ili dvije borbe nismo mogli dovoljno provjeriti. Ovo sektaštvo 
koje još uvijek postoji dolazi uglavnom kao posljedica nedovolj-
nog masovnog rada sa borcima, nedovoljnog promatranja i po-
znavanja ljudi, u čemu se naši mladi komunisti ne snalaze u 
dovoljnoj mjeri. Taj rad uglavnom se svodi na rad partijskih 
rukovodioca i malog broja starijih i iskusnijih članova Parti je. 

Čvrstina parti jske organizacije dosta je dobra, osim izuzet-
nih slučajeva aljkavosti u radu i nediscipline. Premda je Par -
tija kao cjelina vrlo mlada, ipak su rijetki slučajevi nediscipline 
i neizvršavanja partijskih zadataka. Uglavnom vidi se kod sva-
kog člana Part i je želja i nastojanje da izvrši sve ono što od njega 
organizacija traži. Pored toga dešava se na pr. da se kadkada 
parti jske direktive ne sprovedu u život, ali to je uglavnom po-
sljedica nedovoljnog znanja i nesnalaženja u radu drugova. Kad 
se govori da je parti jska organizacija dosta čvrsta, misli se na 
cjelinu, što ima pojedinih slučajeva gdje su se neki članovi poka-
zali kao neodgovorni i kod kojih je na površinu izbila niska 
partijnost. Na pr imjer bilo je slučajeva da su pojedini članovi 
Part i je nastojali da se izvuku iz borbe u pojedinim teškim mo-
mentima. Ta pojava ispoljila se kod pojedinica u svim briga-
dama. U VIII. brigadi bilo je par slučajeva gdje su se neki 
sekretari ćelija kukavički držali u borbama. U X. brigadi ta 



pojava opazila se kod pojedinih komesara četa i vojnih rukovo-
dioca u I. i II. bataljonu. Dok kod IX. brigade česta je pojava 
nestalnosti parti jske organizacije, a i kolebljivosti kod izvjesnog 
broja članova, naročito u težim momentima (zadnje borbe u 
Lici pod vrlo teškim vremenskim uslovima2). Kod VIII. i IX. 
brigade to je uglavnom posljedica loše politike kadrova i nepra-
vilnog izdizanja rukovodioca, naročito partijskih, i nedovoljna 
pomoć istima da bi se osposobili u vršenju svoje dužnosti, k tome 
i nedovoljna energičnost u odnosu na ovakove propuste i nedo-
statke članova Parti je. Kod X. brigade osnovni razlog ovakvim 
pojavama jest gubitak partijskih rukovodioca za koje ni je bilo 
dovoljno dobre, a negdje nikakove zamjene. Iz tih razloga ni je 
bilo dovoljne kontrole, energičnosti i brzog r ješavanja takvih 
problema. Sporo uočavanje, sporo reagiranje i neenergični po-
stupci naročito su se zapazili u VIII. i IX. brigadi, dok su u X. 
zbog ovakovih pojava kažnjeni četvorica drugova i to dovojica 
sa opomenom, dvojica sa ukorom, a dvojica su zbog tih i sličnih 
nedostataka isključeni iz Part i je . 

Radni sastanci održavali su se redovito, osim izuzetaka 
kod nekih štapskih ćelija. Bilo je izvanrednih sastanaka po 
raznim pitanjima, a naročito u vezi akcija i borbi. Na tim sa-
stancima uglavnom su se pretresali i r ješavali problemi koji su 
izbijali u jedinicama. Na ta j način part i jska organizacija je u 
priličnoj mjer i rukovodila sa radom, borbom i životom jedinica. 
Ima jedan osnovni nedostatak u radu part i jske organizacije i to 
je što se na parti jskim sastancima i putem svagdašnjeg rada čla-
novi Par t i je ne uče na sve stvari i događaje gledati partijski, 
nego se često ograničavaju na čisto vojničko promatranje i r j e -
šavanje problema. Tako da se na sastancima više puta bave 
pitanjima kojima bi trebalo da se bave štabovi i komande četa, 
dok se pak s druge strane zaboravlja pi tanje izgradnje komu-
nista i njihov odgoj, naročito obzirom na to što našim mladim 
članovima Par t i je nedostaje širine i marksističkog gledanja na 
stvari i probleme. K tome u pojedinim ćelijama se osjeća po-
manjkan je kritičnosti i samokritičnosti. Eto takvi problemi često 
se zaboravljaju, premda su oni ranije predstavljali ozbiljne 
probleme, a i danas još uvijek postoje, iako u manjo j mjeri, koji 
su u priličnoj mjer i kočnica da parti jska organizacija u potpu-

2 Verovatno se odnosi na borbe jedinica 20. udarne divizije NOVJ 
u Lici, na komunikaciji Knin — Donji Lapac i na sektoru Srba, od 16. 
decembra 1944. do 20. januara 1945. Pored Srba. te jedinice su oslobodile 
Donju Suvaju, Dobro Selo, Doljane i neka druga mesta. Divizija je u tom 
periodu imala velike gubitke; samo u borbama od 16. decembra 1944. 
do 9. januara 1945. bilo je oko 1.000 poginulih, ranjenih i premrzlih bo-
raca i rukovodilaca (opširnije o tim borbama vidi tom V, knj. 37, dok. 
br. 30, 32, 76 i 127; Arhiv VII, reg. br. 1—3, k. 119/8, reg. br. 1—3, 2—3 i 
3—3, k. 1029, reg. br. 1—8, k. 1032). 



nosti i u svakoj situaciji bude potpuni i stvarni rukovodilac. Po 
ovim pitanjima osjeća se i slaba pomoć partijskih rukovodioca 
ostalom članstvu. 

Teoretski nivo partijskog članstva vrlo je nizak. Rad na 
tom sektoru još uvijek ne zadovoljava premda se napravio jedan 
korak napred. Naime, ranije nije bilo postavljeno sistematsko i 
plansko proučavanje parti jske literature, nego se sav teoretski 
rad svodio na čitanje svakdašnje štampe i direktivnog materi-
jala. Kroz ovo vri jeme ta j nedostatak se u potpunosti otklonio. 
Proučavaju se teme sa partijskih kurseva. Način i metod rada 
je pravilniji i korisniji. Posvećuje se veća pažnja da se materijal 
temeljito prouči, a ne samo pročita i zavedena je stroža partijska 
kontrola po tom pitanju. Nedostatak je bio u tome što se ruko-
vodioci kao i članovi Par t i je nisu snalazili u iskorišćavanju vre-
mena za ta j rad. Istina, mogućnosti su bile malene obzirom na 
to što je divizija bila većinom u borbama, ali nisu iskorištavane 
ni one mogućnosti koje su postojale. 

Rad sa kandidatima je pravilno postavljen, s n j ima se radi, 
ali ne u dovoljnoj mjeri . Taj rad se svodi većinom na parti jske 
rukovodioce i pojedine iskusnije članove Part i je . Uzrok tome 
jest nedovoljno znanje i iskustvo kod mlađih partijaca. Poslje-
dica toga jest sporo razvijanje kandidata, kao i sporo pr imanje u 
K.P., ili pak primanje, ali nedovoljno pripremljenih drugova. 
Sektaštva je bilo u izvjesnoj mjer i kod kandidovanja novih dru-
gova, a pored toga uzrok malog broja kandidata jest i to što su 
borci, kako sam već naznačio, većim djelom novodošli i nepro-
vjereni. 

SKOJ-evska organizacija po jedinicama dosta je čvrsta i 
dobro se snalazi u radu. Učestvuje prilično aktivno u r ješavanju 
svih problema i potpomaže rad na svim sektorima. Također je u 
borbi dobar oslonac rukovodiocima i služi kao pr imjer hrabrosti 
i požrtvovanosti. Rukovodstva SKOJ-a su dosta dobra i osjećaju 
se kao rukovodstva, što se vidi po tome što prilično samostalno 
rukovode sa organizacijom. Brigadni rukovodioci SKOJ-a dobro 
se snalaze, naročito u VIII. brigadi, gdje je SKOJ-evska organi-
zacija najjača i najbol je se razvije, dok u ostalim brigadama nije 
u dovoljnoj mjeri . Dosta se radi na teoretskom izdizanju, što je 
jedan od najosnovnijih problema SKOJ-evske organizacije. Rad 
sa neobuhvaćenom omladinom nije u svim brigadama jednak. 
U VIII. brigadi ta j rad je na priličnoj visini, dok u ostalima, a 
naročito u X. brigadi, dosta zaostaje. Uzrok tome jest sektaški 
stav prema novodošlim omladincima. Naročito se sektašilo po 
pitanju pr imanja u SKOJ u X. brigadi i posljedica toga bilo je 
kvantitativno slabljenje SKOJ-evske organizacije, čemu se u 



posljednje vri jeme u priličnoj mjeri, učinio kraj , premda još uvi-
jek ima pojava sektašenja. 

Pomoć Part i je SKOJ-u nije dovoljna, ona se ispoljava 
uglavnom preko onih partijaca koji rade unutar SKOJ-a. Par-
tijski rukovodioci, a s tim i skoro čitava parti jska organizacija 
nije u dovoljnoj mjeri shvatila SKOJ kao sektor partijskog rada 
čitave parti jske organizacije. Mnogi članovi Part i je ne poznaju 
s t rukturu SKOJ-evske organizacije i to jasno govori da ni pomoć 
SKOJ-u od strane Par t i je ne može biti dovoljno potpuna. 

II. VOJNO-POLITIČKO STANJE: 

U vojničkom pogledu na j osnovni je slabosti naših jedinica 
su u tome što borci i rukovodioci, a naročito niži, ne poznaju u 
dovoljnoj mjeri vještinu ratovanja. To se ispoljava naročito u 
frontalnim, defanzivnim borbama. U posljednjim borbama kod 
Knina3 i u Lici izgubljen je prilično veliki broj rukovodioca. 
Njihovo mjesto popunjeno je sa novim, mladim i nedovoljno 
iskusnim rukovodiocima, koji nemaju još dovoljno sposobnosti i 
rutine u rukovođenju jedinicom. Borci pored ostalih nedostataka 
ne znaju u dovoljnoj mjer i rukovati sa svojim oružjem. K tome 
nema dovoljne vojničke discipline, što je uglavnom posljedica 
prilično niskog autoriteta nižih rukovodioca, koji ne umiju da ga 
uzdignu, a sa strane Par t i je ne pruža im se dovoljna pomoć u 
tom pravcu. 

Borbenost kao i borbeni moral kod boraca nije loša, što se 
najbolje vidilo u posljednjim borbama u Lici, gdje su borci pod 
vrlo teškim vremenskim uslovima vodili punih desetak dana 
borbu i po nekoliko puta jurišali na iste položaje. Borbenost i 
moral nije u svim jedinicama jednak. To ovisi o samim rukovo-
diocima, njihovom rukovođenju sa jedinicama za vri jeme borbe. 

Političko stanje u diviziji nije zadovoljavajuće. Novi borci, 
koji su došli većinom iz neprijateljskih redova sa raznim politič-
kim mišljenjima i shvatanjima, ne znaju najosnovnije stvari. 

Politički kadar je mlad, neiskusan i na prilično niskom po-
litičkom nivou, što otežava r ješavanje svih političkih problema 
koji se pojavl juju. 

Kao najosnovniji problemi mogli bi se istaknuti slijedeći: 
Političko prevaspitanje boraca, i to počevši od najosnovnijih 
političkih pitanja. Zatim problem dezerterstva je još uvijek 
aktuelan i ozbiljan, premda se on uglavnom sveo na pi tanje 
boraca koji su došli za vri jeme posljednjih borbi u Lici. To su 
borci većinom sa Vrličko-drniškog sektora, t j . odande gdje mi 
nemamo jačih političkih uporišta na terenu, dok borci iz ostalih 
krajeva vrlo ri jetko dezertiraju. Na primjer, dezerterstvo boraca 

* O borbama kod Knina vidi dok. br. 3, objašnjenje 3. 



Sinjskog sektora skoro je u potpunosti likvidirano. Zatim je ak-
tuelan problem bratstva i jedinstva Srba i Hrvata, pošto sada u 
diviziji ima veći broj boraca koji su došli iz redova ustaša i 
četnika i koji imaju u sebi šovinizma, premda to ni je još izbilo 
na površinu. 

Sve ove probleme može se svesti uglavnom na jedan kao 
najosnovniji, a to je pi tanje izdizanja i osposobljavanja vojno-
-političkih rukovodioca. Da je to zaista tako vidi se najbolje po 
s tanju u IX. brigadi. U toj brigadi s tanje je najlošije pošto je tu 
i kadar kako vojnički tako i politički najnestabilniji . U nekim 
slučajevima to je posljedica lošeg izbora rukovodioca, ali kao 
najosnovnije jest nedovoljna pomoć sa strane viših rukovodioca 
nižim, kako u radu tako i u borbi. Zatim tu postoji familijarnost 
između viših i nižih rukovodioca. Sam komesar te brigade slabo 
se snalazi u radu i ne pruža dovoljnu pomoć nižim rukovodio-
cima, k tome nije dovoljno energičan, što dovodi do prilične fa-
milijarnosti u odnosu prema nižim rukovodiocima. Sve to u 
mnogome negativno dje luje na rad samog štaba brigade. 

Sve ove probleme kako vojničke tako i političke parti jska 
organizacija dosta dobro je uočila i pristupila njihovom r ješa-
vanju, ali je u radu bilo raznih propusta i nedostataka. Česta je 
pojava da se sporo i neenergično pristupalo r ješavanju ovih pro-
blema. Kao osnovni nedostatak bila je nesnalažljivost u radu pod 
uslovima borbi i pokreta. Tu ni je došao u dovoljnoj mjer i do 
izražaja masovni rad Par t i je i SKOJ-a koji je tada i pod takvim 
uslovima jedino moguć i plodan. Zatim je bilo i krivog načina 
r ješavanja raznih problema. Na primjer, u IX. brigadi pokušalo 
se rješiti pi tanje dezerterstva i napuštanja položaja putem stri-
je l janja nekolicine boraca, što se negativno odrazilo na cijelu 
brigadu. 

Za izdizanje nižih rukovodioca organizovani su podoficirski 
i kratki politički kursevi pri brigadama, što daje vrlo dobre re-
zultate. Pored pomoći nižim rukovodiocima u svagdašnjem kon-
kretnom radu, ovi kursevi će dosta doprinjeti bržem osposoblja-
vanju nižeg kadra, a stim lakšem i bržem r ješavanju svih pro-
blema. 

Na kulturno-prosvjetnom sektoru radilo se najviše na ot-
k lanjanju nepismenosti, pošto je to najosnovniji problem. Pored 
toga održavana su i kulturna predavanja. Brigadni i bataljonski 
listovi izlaze redovito, premda oni nisu na potrebitoj visini. Par -
tija i SKOJ dosta se zalažu na ovom sektoru rada, ali još nije 
dovoljno putem ovog rada sproveden u život i politički rad, što 
je neophodno potrebno. 

Rad na terenu ne dolazi u dovoljnoj mjer i do izražaja, 
premda na svakom sektoru gdje dođemo nastojimo da budemo 
u čvrstoj vezi sa pozadinskim organizacijama, a naročito sa par-



tijskom organizacijom na dotičnom terenu. Aktivne pomoći u 
r ješavanju i međusobnom ispomaganju pri r ješavanju svih za-
jedničkih problema nije bilo u dovoljnoj mjeri . 

Uz drugarski pozdrav 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Položaj, dne 21.1. 1945. god. Sekretar Divizijskog komiteta:4 

BR. 66 
MESECNI IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 10. BRIGA-
DE OD 21. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 20. 
NOU DIVIZIJE O STANJU I VOJNOM, POLITIČKOM I KUL-

TURNO-PROSVETNOM RADU U BRIGADI1 

POLITIČKI KOMESAR 
X. DALM. UDAR. BRIG. XX UDAR. DIV. 

Položaj, 21 januara 1945 god. 

P o l i t i č k o m k o m e s a r u 

XX. UDARNE DIVIZIJE N.O.V.J. 

Položaj 

1. Zadatak brigade kroz posljednji mjesec dana bio je 
ofenzivnog karaktera. Brigada je poslije borbi oko Knina2 uče-
stvovala u borbama na prostoriji Srba, Suvaje, Brotnje, Doljana 
i Dobrog Sela.3 Postavljeni zadatak u likvidiranju tih uporišta, 
naša brigada je izvršila. Prvih 20 dana proveli smo u borbama 
i marševima, dok posljednjih deset dana nalazi nam se brigada 
na odmoru. Uslijed toga politički rad kroz ovaj mjesec nije bio 
tako intenzivan. 

4 U to vreme sekretar je bio Đorđe Bonačić . 
1 Kopija originala (pisana na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. 

br. 4—1/10, k. 1029/11. 
2 O borbama za oslobođenje Knina vidi dok. br. 3, objašnjenje br 3. 
' Odnosi se na borbe jedinica 20. udarne divizije u drugoj polovini 

decembra 1944. i početkom januara 1945. Već 16. decembra je oslobođen 
Srb a 20. decembra Donja Suvaja (opširnije o tim borbama vidi dok. br. 
29, objašnjenje br 2; V tom, knj. 37, dok. br. 30; Arhiv VII, reg. br. 8—3, 
k. 26, reg. br. 1—3, k. 1029/1: operativni izveštaj Štaba 10. udarne brigade-
od 5. januara 1945. Stabu 20. udarne divizije NOVJ). 



2. Politički kadar u brigadi je sav popunjen, jedino nam 
fali 2 pomoćnika komesara čete i 1 komesar prateće čete. U bor-
bama u Lici imali smo dosta političkih rukovodioca izbačenih iz 
stroja (15 vodnih delegata i 4 komesara čete). Uslijed tih gubita-
ka popuna kadra bio je najveći problem. Taj problem smo uglav-
nom riješili. Izdigli smo mlađe rukovodioce i dobre borce koji 
imaju uslova za razvijanje. Neki rukovodioci su prilično sirovi 
i baš radi toga njihovo izdizanje jest jedan od najvažnijih za-
dataka. 

3. Odnos između štaba brigade i štabova bataljona jest do-
bar i pravilan. U odnosu između štabova bataljona i komandi 
četa otklonjena je familijarnost koja je postojala, a naročito u 
II. bataljonu. Na konferencijama sa svim rukovodiocima bata-
ljona postavljeno je podizanje discipline, na jpr i je među rukovo-
diocima, t j . starješinama, pa među borcima. Štetna pojava fami-
lijarnosti otklonjena je. 

Odnos boraca prema rukovodiocima nije još na dovoljnoj 
visini. Uzroci su tome, prvo, što kod boraca postoji još uvijek 
nešto nediscipline, drugo, što su rukovodioci mladi i ne uspije-
vaju postići dovoljno disciplinu. Na širokim konferencijama 
ukazano je na ovo i već imamo u tom pogledu vidnih rezultata. 

Uglavnom svi su nam rukovodioci novi, te nemaju još 
dovoljno iskustva i rut ine u radu, ali imaju volju za rad, što 
nam kaže da će izići dobri rukovodioci. 

4. Kroz protekli mjesec dana nije bilo nekog plana politič-
kog rada, baš uslijed pokreta i zadataka brigade. Posljednjih 15 
dana poslije borbi u Lici, brigada se sređivala uslijed priličnih 
gubitaka koje smo imali u borbama u Lici. Poslije borbi u Lici 
objašnjavalo se borcima značaj oslobođenja Like. Nema slobod-
ne Dalmacije bez slobodne Like — Hrvatske. 

Održano je 5 bataljonskih konferencija. Na tim konferen-
cijama raspravljalo se uglavnom o držanju boraca u akciji, isti-
calo se sve one koji su se dobro držali, istakli. O podizanju disci-
pline i o dezerterstvu. Politički komesari ne umiju još da ru -
kovode sa konferencijama. One nisu žive. Borci nisu zaintere-
sovani. Konferencije se slabo pripremaju i jednako kako 
referent, tako i borci, što je u mnogim slučajevima uzrok neži-
vosti i nezainteresovanosti. 

Povodom izjave kral ja Petri o sporazumu Subašić — Tito,4 

njegovog pokušaja da razbije jedinstvo i bratstvo naroda Jugo-
slavije, održani su 18 januara mitinzi po svim bataljonima. Mi-
tinzi su imali svečan karakter. Uspjeli su u potpunosti. Naši 
borci manifestirali su da jesu i da ostaju uz Tita. »Nećemo 
kralja, kral ja na sud!« — bile su parole. 

4 O izvjavi kralja Petra vidi dok. br. 60, objašnjenje br. 2. 



Iako se pitanje dezerterstva raspravljalo i postavljalo na j -
ozbiljnije, opet su se pojavili dezerteri. Od borbi u Lici do danas 
dezertiralo je iz naše brigade oko 80 boraca, samo su ti već 
uhvaćeni pri je nego su došli do Dalmacije. Među dezerterima 
ima čak rukovodioca, kao 2 desetara. Ovo je najbolnija pojava 
naše brigade. 

Moje je mišljenje da je jedan od najvažnij ih uzroka što 
nijesmo spriječili dezerterstvo, to što rukovodioci, naročito niži, 
ne vode dovoljno kontrolu nad borcima, što i naš politički rad i 
rad političkih rukovodioca sa borcima nije najbolji . Mi još ne 
poznamo naše borce. 

Osim tih preventivnih mjera treba poduzeti i energične 
represivne mjere. Vraćene dezertere kažnjavamo zatvorom i 
ostalim disciplinskim kaznama, ali i jednoga stri jel jati uslijed 
dezerterstva bilo bi dobro. 

5. 8 januara održana je konferencija sa komesarima i pom. 
komesara bataljona. Na konferenciji je konstatovano slijedeće: 

1. Politički komesari u akcijama nijesu pripremali ba ta -
ljone i čete za borbu. Nijesu borcima objasnili n jen značaj itd., 
pa čak postajali po malo i malodušni. 

2. Malo zainteresovani za problem dezerterstva. 
3. Malo pažnje posvećene podizanju nižih polit, rukovo-

dioca. 
4. Slaba politička svijest kod boraca i slabo zaintereso-

vanje. 
5. Mali politički rad, slab metod rada. 
Na osnovu ovih konstatacija postavljeni su i zadaci pred 

polit, rukovodioce. S obzirom na zadatke koji se postavljaju 
postavili smo plan rada za našu brigadu u vremenu od 18 janu-
ara do 20 februara. Taj plan obuhvaća: 

I. Teme koje treba obraditi sa borcima: 
a. Razvitak N.O. borbe. 
b. Uloga reakcije u razjedinjavanju naroda Jugoslavije. 
c. Bratstvo i jedinstvo naroda Jugoslavije. 
d. Slobodna, demokratska i federativna Jugoslavija. 
Na četnim konferencijama, osim ostalih problema koji će 

se pojavljivati u jedinici, postavljeno je da kroz ovaj mjesec 
dana damo sve od sebe da podignemo disciplinu na viši nivo, i 
drugo da spriječimo najbolniju pojavu u našoj brigadi a to je 
dezerterstvo. 

II. Baš uslijed toga što su naši politički rukovodioci pri-
lično slabo teorijski izdignuti, i to ih koči u radu, postavili smo 
slijedeći zadatak. U roku od mjesec dana obraditi će se slijedeće 
teme sa svim političkim rukovodiocima po bataljonima: 

a. Razvitak društva. 



b. O metodi rada političkih rukovodioca. 
c. »Nacionalno pitanje« od Staljina. 
d. Nacionalno pitanje Jugoslavije. 
Referenti će biti politički komesari ili pomoćnici komesara 

bataljona. Materijal za obradu gornjih tema, kako sa borcima, 
tkao i sa rukovodiocima, dat je bataljonima, a još se i umnaža. 
Osim toga u tom radu dobiće i punu pomoć od mene. U vezi iz-
dizan ja teorijskog znanja naših političkih rukovodioca, 17 janu-
ara otpočeo je [sa] radom politički kurs pri Stabu brigade. Kurs 
pohađaju 21 slušaoc. Sastav kursa je slijedeći: 2 komesara čete, 
2 pomoćnika komesara čete, 12 delegata i 5 boljih boraca koji 
imaju uslova da se razviju u polit, rukovodioce. 

Teme za kurs su slijedeće: 
a. Razvitak društva. 
b. Nacionalno pi tanje 
c. Nacionalno pi tanje Jugoslavije. 
d. Demokratska federativna Jugoslavija. 
e. Bratstvo i jedinstvo naroda Jugoslavije. 
f. Linija Komunističke part i je Jugoslavije. 
g. O metodi rada polit, komesara. 
h. O političkoj situaciji. 
Kurs napreduje vrlo dobro i v je ru jem da će dati odlične 

rezultate. 
6. Politički komesari bataljona odgovaraju prilično svojim 

dužnostima, jedino komesar I. bataljona nije do sada došao do 
izražaja. Prilično je krut, daleko od boraca i nesnalažljiv, a 
uslijed toga i slab mu je rad. 

Politički komesari čete i vodni delegati su uglavnom novi, 
mladi i neiskusni. Neiskustvo političkih rukovodioca, a novo 
ljudstvo politički nesvijesno, malo zainteresovano, sa mnogo ne-
jasnih pojmova, bezuvjetno su .. .5 

Zato smo postavili dva osnovna zadatka: 
I. Podizati političke rukovodioce na jedan viši polit, nivo i 
II. Uporan politički rad sa našim borcima. 

II. Kulturno-prosvjetni rad 
Kulturno-prosvjetni rad u brigadi je još uvijek slab. Kult.-

-prosv. odbori postoje i u mnogome su se izmjenili od zadnjih 
uslijed toga što su mnogi iz odbora izbačeni iz stroja. 

Zadaci pred kult.-prosv. odbore ostaju isti kao i prošlog 
puta, uslijed toga što se po tim pitanjima malo pošlo napred. 

Kroz ovaj mjesec dana održana je jedna priredba bata-
ljonska, izdato je 14 zidnih novina, održano 4 kult.-prosv. preda-

5 Tako je u kopiji originala. 



vanja i obuhvaćeno u radu sa nepismenima 195 boraca. Analfa-
betski tečajevi koji se održavaju po bataljonima napreduju 
dobro. 

7. Ishrana boraca je prilično uredna, iako smo imali velike 
borbe i marševa, ipak je ishrana bila redovita i tačna. Organiza-
cija intendanture je dobra i intendanti zadovoljavaju. 

Pridolaskom novih boraca osjeća se svakim danom sve više 
pomanjkanje odjeće i obuće. Mnogo boraca nemaju kape, to ne-
kako rješavamo radom naše radionice, ali u poslednje vri jeme 
pomanjkanje konca otežava rad. 

8. Rad saniteta je dobar. U ovim borbama, gdje je bilo 
mnogo ranjenih, evakuacija ranjenika i pogotovo nepokretnih 
bila je dobra i na vrijeme. Kolektivna higijena je na priličnoj 
visini. Ušiju još ima uza sve što se bataljoni redovito pare. 

9. Vojnički izgled boraca je loš, uslijed pomanjkanja voj-
ničke odjeće i opreme. Priliv novih boraca razvodnio je vojničko 
držanje kao cjeline. Nema još one vojničke čvrstine, discipline, 
vojničkog izgleda kojeg bi trebalo da bude. 

Borbenost starijih boraca je na visini, dok kod novih bo-
raca fali mnogo da bi se moglo kazati da su borbeni. Osjeća se 
kod naših boraca pomanjkanje borbenog iskustva i uslijed toga 
u borbama imamo mnogo izbačenih iz stroja. 

Odnos prema narodu je dobar. Naročito u Lici odnos pre-
ma NOO-u i narodu bio je dobar. Narodi Like stalno posjećuje 
naše borce i donosi darove. Ovakav doček naroda Like djelovao 
je na naše borce vrlo dobro. 

Moral naših boraca se je popravio. U posljednjim borbama 
u Lici moral kod boraca je bio popustio. Bilo je tu i objektivnih 
okolnosti, kao snijeg, zima, zamor, stalne borbe, ali osnovno je 
to da su i rukovodioci popuštali i kao takvi ni nijesu mogli dr-
žati moral jedinice. Već danas, poslije deset dana odmora, naši 
bataljoni bili bi spremni da izdrže zadatak koji bi se pred nj ih 
postavio. 

Novi priliv boraca bezuvjetno je da je razvodnio čvrsti 
moral naše jedinice, ali upornim radom i vojničkim i političkim 
uspjeti ćemo poboljšati s tanje brigade. 

Mnogo krupnih problema postavlja se pred našu brigadu. 
Novi i novi priliv boraca dolazi u brigadu, n j ih prokuhati, stvo-
riti od nj ih borce, to je najveći problem. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politički komesar, major:6 

* U to je vreme politički komesar 10. udarne brigade bio Vinko 
Maglica. 



BR. 67 

UPUTSTVO ŠTABA 6. KORPUSA NOVJ OD 22. JANUARA 
1945. SVIM ŠTABOVIMA POTClNJENIH JEDINICA O OR-
GANIZOVANJU MEĐUKORPUSNOG TAKMIČENJA NA 
VOJNIČKOM, POLITIČKOM I KULTURNO-PROSVETNOM 

SEKTORU1 

STAB VI UDARNOG KORPUSA 
NARODNO-OSLOBODILAČKE VOJSKE 

JUGOSLAVIJE 
K. Broj: 370 

Dana: 22/1, 1945. u sati 

STABU XII UDARNE DIVIZIJE 

Osim već poslanih vam uslova za nat jecanje unutar naših 
jedinica2 odnosno nat jecanje između našeg Korpusa te Vojvo-
đanskog korpusa, X Korpusa i VIII, dostavljam naknadno i slje-
deća pi tanja po kojima trebate nastojati da radite u toku na-
t jecanja najintenzivnije. 

U vezi opće postavljenog rada postavite u nat jecanju na-
ročito slijedeća pi tanja: 

1. — U kojoj će brigadi najveći broj nepismenih naučiti 
čitati i pisati. Organizirajući analfabetske tečajeve po četama 
odnosno bataljonima, zatim grupice te organizacijom da poje-
dinici budu zaduženi da nepismenog druga nauče čitati i pisati 
uveliko ćete doprinjeti riješen ju pi tanja nepismenosti, jednog 
teškog zla stare Jugoslavije. 

2. — Iz koje će brigade odnosno samostalne jedinice biti 
upućeno Propagandnom odjel jenju VI Korpusa više dopisa. Do 
sada je ovom pitanju dopisništva posvećeno nešto više pažnje 
nego što je to bilo prije. Međutim sve to još nije dosta. Masov-
nim slanjem dopisa konkretnih kao što je to već nekoliko puta 
postavio »Narodni vojnik« putem svojih članaka značiće mnogo 
za popularizaciju i isticanje jedinica, junačkih podviga i borbi, 
za istorijat jedinica i Narodno-oslobodilačke borbe, a istovre-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
10—1/5, k. 883A. 

8 Na predlog Štaba 6. korpusa NOVJ otpočelo je 1. januara 1945. 
međukorpusno takmičenje jedinica 6, 10. i 12. korpusa NOVJ. Na predlog 
Glavnog štaba NOV i PO Hrvatske od 16. januara 1945, Štab 6. korpusa 
je prihvatio i međukorpusno takmičenje koje je, na inicijativu Štaba 
8. udarnog korpusa, Glavni štab NOV i PO Hrvatske organizovao od 
20. januara do 20. marta 1945 (vidi dok. br. 54; Arhiv VII, reg. br. 2—6, 
k. 119/2: depeše Glavnog šaba NOV i PO Hrvatske od 1, 10. i 16. januara 
i depeše 6. korpusa NOVJ od 18. januara 1945). 

20 Zbornik, tom IX, knj. 8 



meno da ti dopisi budu pisani od mase boraca, onda će značiti I 
masovni rad na ovom polju. 

3. — U kojoj će brigadi izaći više bataljonskih i br igad-
nih listova te džepnih novina, i u kojoj će brigadi ti listovi biti 
najbolji . Ovde će se u ocjeni uzimati samo oni listovi i one 
džepne novine koje budu dostavljene Propagandnom odjel je-
n ju ovoga Štaba. A sve listove i džepne novine treba slati sa 
izvještajem o takmičenju, t j . svakog 3. i 18. Ovdje čine jedino 
izuzetak divizijske novine koje treba slati odmah po izlasku. 

U kojoj će brigadi odnosno bataljonima na kulturno-pro-
svjetnim programima biti najbolje zastupljena naša narodna i 
umjetnička književnost i poezija. Ovdje treba nastojati da umje-
tnost koju je narod u toku rata stvorio dođe do punog izražaja, a 
jednako tako i naša umjetnička književnost i poezija. 

4. — Koji će bataljon odnosno brigada održati više zbo-
rova i konferencija sa narodom. U izvještaju trebaće naznačiti 
u kojem selu ili mjestu održan je takav zbor i po prilici broj pr i -
sutnog naroda. Ovdje obzirom na mladost našeg četnog poli-
tičkog kadra ne smijete dozvoliti da politrukovodioci četa drže 
zborove i konferencije, već se za to moraju angažirati politko-
mesari brigada i politkomesari bataljona koji će pravovremeno 
proučiti problem kojeg t rebaju postaviti pred narod. 

5. — U kojem će se bataljonu odnosno brigadi održati 
više predavanja sa ciljem da se naši borci što bolje upoznaju o 
narodima Jugoslavije, o geografskom položaju, povjesti, politič-
kim, društvenim i kul turnim prilikama naše domovine, o k n j i -
ževnosti i umjetnosti naše zemlje itd. Naznačujući u izvještajima 
broj održanih predavanja treba naglasiti o čemu su ta predava-
nja bila, t j . koja je tema predavata i ko ju je predavao te kakav 
je interes bio naših boraca. 

6. — U kojem će bataljonu ili brigadi biti najveći broj 
nadnica koji je dat našem narodu obrađujući mu u slobodno vr i -
jeme polja, dižući škole, kulturno-prosvjetne domove itd. Jasno 
da ovo ne smije da ide na uštrb bilo operacija bilo izvršavanja 
naređenja, već u slobodnom vremenu a što će opet značiti n a j -
užu povezanosti naše pozadine sa borcima iz prve Unije i obratno.. 

U vezi političkog rada, uz sva po planu postavljena pi tanja 
kao i sva tekuća pitanja, natjecati će se naši bataljoni i b r i -
gade naročito po sljedećem: 

1. — Cementirati oružano bratstvo svih naroda Jugosla-
vije, a u detalje i naročito razraditi bratstvo i jedinstvo Srba i 
Hrvata kao i ravnopravnost Srba i Hrvata u federalnoj Hrvat-
skoj. To znači da treba dobro proraditi »Nacionalno pitanje« od 
druga Staljina, zatim sve članke u centralnoj našoj štampi gd je 
se govori o nacionalnom pitanju, zatim odluke II zas jedanja 
AVNOJ-a, te odluke II i III zasjedanja ZAVNOH-a. 



2. — Koji će bataljon najbol je proraditi knj igu od druga 
Tita »Borba«, u kojoj su prikupljeni svi članci i govori velikog 
stratega i vođe svih naroda naše zemlje druga Tita. 

3. — Koji će bataljon i brigada najbol je proraditi i to 
planski našu centralnu štampu »Borbu«, »Naprijed«, »Vjes-
nik« itd. 

4. — Koji će komesar brigade i divizije najbol je proraditi 
i proučiti materijalizam (služeći se li teraturom Lenjina, istorije 
VKP(b), Segala), zatim o kadrovima (služeći se referat ima Dimi-
trova, Crnoga3), zatim koji će komesar brigade i divizije bolje 
proraditi i proučiti o fašizmu (služeći se referatima od Dimitro-
va, te svim zapovj estima oslobodilačkog rata od maršala Sta-
ljina). Po ovoj posljednjoj temi, t j . po proučavanju fašizma t re-
ba ju se natjecati i svi politički komesari bataljona. 

Treći dio po kojem ćemo se takmičiti sa ostalim korpu-
sima i po kojem trebaju da se takmiče naše brigade i divizije jest 
o pi tanju vojničke izobrazbe koja treba da obuhvati sljedeće 
tačke: 

1. — Obuka pješadije: a) Vježbanje sa pješadijskim na -
oružanjem, t j . puškomitraljezom, teškim mitraljezom i bacačima 
sa ciljem što bolje organizacije pješadijske vatre, b) Pr iprema-
nje pješadije za sve vidove borbe, obraćajući naročitu pažnju 
prelazu iz napada u odbranu i par i ranju neprijateljskih kon-
tranapada. c) Obratiti naročitu pažnju temeljitom i sistematskom 
ukopavanju bez obzira da li će jedinica biti jedan sat ili 10 dana 
na tim položajima. Ukopavanje mora postati pravilo. Ukopa-
vanje znači dobiti bitku. Nad ukopavanjem i pravilnim postav-
l janjem oružja moraju biti svi rukovodioci od najnižih do n a j -
viših. 

2. — Koja će jedinica bolje obučiti artiljerce, poboljšati 
kvalitetu posluge podoficira i oficira, te koja će više osposobiti 
novih boraca i podoficira. 

3. — Koja će jedinica bolje organizirati jedinicu u duhu 
dobivenih uputa. 

4. — U kojoj će jedinici biti najbol je učvršćena discipli-
na. Disciplina mora postati željezna. Ona je zalog dobivene b i t -
ke, da će bitka biti dobivena. Formalna disciplina mora biti na 
najvišem stepenu. Disciplina u pogledu izvršavanja zadataka, t j . 
naređenja bilo koje prirode ta naređenja bila mora postati ne-
odstupni zakon. Rukovodioci i borci moraju sve učiniti, sve dati 
za izvršenje zadatka. Po ovom pi tanju treba naročito odgojiti 
naše kadrove. Ne može i ne smije biti da naređenje ne bude 
izvršeno i to odmah i u potpunosti. 

5 Sretena Zujovića. 
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5. — U kojoj će jedinici biti najbol ja saradnja svih ro-
dova oružja u borbi. Rezultati dobivenih bitaka najbol je će go-
voriti o ovoj saradnji. 

6. — Bataljoni, brigade i divizije natjecati će se u organi-
zaciji i funkcioniranju svojih štabova. To znači najveću pažnju i 
brigu posvetiti organizaciji svih otsjeka i odjel jenja uključu-
jući ovdje ekspeditivnost i administraciju. To znači tko će više 
održati radnih časova sa borcima i radnih časova sa oficirima. 
Tko će više održati sastanaka sa otsjecima i odjel jenjima. 

7. — U kojoj će brigadi biti najbol je organizirana vojno-
-obavještajna služba, što znači koja će brigada imati najviše iz-
viđačkih grupa i u kojoj će brigadi te grupe najviše zarobiti na 
neprijatel jskom terenu neprijateljskih oficira i neprijateljskih 
podoficira te neprijateljskih vojnika. U bataljonima i brigadama 
treba sprovesti takav duh da izviđači budu ponosni na svoj 
sektor rada i da nastane takmičenje među svim grupama koja 
će najbol je izvršiti dobivene zadatke svojih štabova. 

U vezi ovih pitanja dobićete formulare koje treba popunja-
vati redovito i isto kao i obrasce takmičenja. Ova dva formulara 
biti će, uz kontrolu i stalno provjeravanje viših štabova, mjerilo 
po kojem će se ocjenjivati. Za nat jecanje treba angažirati cio 
štab, popularizirati ga u najpuni jo j mjer i i koristiti u cijelosti 
propagandni otsjek te kulturno-prosvjetne odbore. 

Formulare dobićete u najskori je vrijeme. 
SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar, pukovnik: 
M. P. Otmar Kreačić 

Već sada voditi u dnevniku takmičenja podatke za sva gore 
pomenuta pitanja tako da već u izvještaju kojeg ćete uputiti 3. 
II. budu rezultati po svim ovim gore pomenutim pitanjima od 
15. I do 30. I o . g. 

STAB XII. UDARNE DIVIZIJE4 

NARODNO-OSLOBODILACKE VOJSKE 
JUGOSLAVIJE 

k. br. 100 Dana: 26/1 1945. god. 

Raspisano svima brigadama ove divizije. 
Politkomesar, ppukovnik:5 

Broj: 100/1945. g. 
Nat jecanje naših jedinica i 

u kulturno-prosvjetnom 
radu — upute. 

4 Tekst je dopisan mastilom na poleđini poslednje stranice doku-
menta. 

4 Politički komesar ove divizije bio je tada Josip Krajačić. 



BR. 68 

ORGANIZACIONI REFERAT SEKRETARA ORGANIZACIJE 
KPJ 13. UDARNE BRIGADE 39. NOU DIVIZIJE NA BRIGAD-
NOJ PARTIJSKOJ KONFERENCIJI OD 22. JANUARA 1945. 

GODINE1 

ORGANIZACIONI REFERAT SEKRETARA PARTISKE OR-
GANIZACIJE XIII. KR. BRIGADE NA I. PARTISKOM SA-

STANKU. 

Slavan je i trnovit put kojim je prošla i kojim prolazi ko-
munistička part i ja Jugoslavije. Od nekada malobrojčane, orga-
nizaciono razjedinjene, od raznih političkih režima proganjane 
organizacije, do part i je koja je danas osnovna poluga u izgradnji 
naše nove države Federativne Demokratske Jugoslavije. 

Ti ogromni zadatci kojih se je primila naša parti ja djela 
su komunista-besmrtnih junaka. 

U koncentracionim logorima, u »Glavnjači«, u Sremskoj 
MitroVici, pred policijom i na sudu, u Narodno-oslobodilačkoj 
borbi i na svakom mjestu visoko je stajalo zvanje člana parti je. 

Junačka smrt i »Dimitrovsko držanje« druga Đure Đako-
vića pred zagrebačkom policijom visoko je podigla zastavu naše 
partije, kada je gledajući smrti u oči rekao: »Ja jesam član 
Komunističke part i je Jugoslavije ali vi policiski psi nećete do-
znati od mene što nije u interesu mene i moje junačke partije«. 
Tako je junački umro Đuro Đaković prezirući smrt, tako su 
junački umirali i borile se niz i niz komunista prkoseći svojim 
držanjem klasnom neprijatel ju. 

Vrela krv članova naše part i je prolivala se tamo daleko od 
svoje domovine, daleko preko mora, po mirisnim poljima vi-
teške Spani je oko Gvadalahare i Madrida u borbi protiv fašistič-
kog imperijalizma koji se je još onda postepeno prikradao za 
osvajanje i porobljavanje svijeta. Naša junačka part i ja bila je 
stavljena van zakona od nenarodnih velikosrpskih režima, ko-
munistima je sudio zloglasni sud »za zaštitu države«. Bjesomuč-
na se je hajka dizala od raznih policiskih bandi »u lov na komu-
niste«, optuživajući i nazivajući ih »antidržavnim i protivnarod-
nim elementima«. 

Naša part i ja ostala je uvjek vjerna svojim načelima, ne 
odstupajući od borbe, vodila je borbu u raznim vidovima, ras-
krinkavala je zlikovačke planove nenarodnih režima, organizo-
vala demonstracije i š trajkove i dosledno se borila za nacional-
nu ravnopravnost svih naroda Jugoslavije. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
3/10, K. 1281. 



Naša part i ja je prošla ta j slavni trnoviti put zato što je 
bila part i ja klase, tijesno povezana s narodom — čvrsto zbi-
jenih redova, sastavljena od odanih do krajnosti članova, koji 
su bili uvjek spremni i na sve žrtve riješeni. Ona je mogla da 
stane na put svim preprekama i teškoćama zato što je bila na-
oružana najmoćnij im oružjem — naukom Marksa—Engelsa— 
Lenjina i Staljina. To dragocjeno oružje pomoglo je našoj par-
tiji da se snađe u svakoj situaciji, da zauzme pravilan stav po 
svim pitanjima tako da nije srljala ni desno ni levo, nego na 
čelu sa svojim velikim vođom drugom Titom i Centralnim ko-
mitetom KPJ pravilno i neustrašivo vodi naše narode iz pobjede 
u pobjedu. 27. mart, »buna našeg naroda protiv potpisivanja 
pakta sa fašističkim zlikovcima«, djelo je naše partije. Organi-
zacija Narodno-oslobodilačkog ustanka naroda Jugoslavije u 
borbi protiv okupatora u onakovoj haotičnoj situaciji besmrtno 
je djelo naše partije. Velike su zasluge naše part i je na stvara-
n ju bratstva i jedinstva naših naroda, na mudrom rukovođenju 
naše borbe u raznim vidovima protiv raznih neprijatelja. 

Formiranje NOV-a i NO Vlasti, s tvaranje AVNOJ-a i for-
miranje Nacionalnog komiteta kao i raskrinkavanje izbjegličke 
i domaće reakcije i izabiranje momenata za formiranje narod-
nih zemaljskih vijeća, jasno govore činjenice o dalekovidnosti 
i sposobnosti našeg mudrog vodstva. 

Niko tako nije uočio svoju moć i sposobnosti kao naša par-
tija, ona je uspjela da od zaostalih neprosvjećenih radnika i se-
ljaka organizuje, učvrsti i politički preporodi NOVJ, čedo naših 
naroda a djelo naše partije. 

U svim jedinicama Narodno-oslobodilačke vojske Jugosla-
vije kao i u našoj brigadi rukovodi, živi i organizuje rad naša 
partija. 

Naša brigada rukovođena od strane Komunističke part i je 
Jugoslavije izvojevala je velike uspjehe na svim poljima djela-
tnosti. Naša brigada postala je udarna jedinica, ci jenjena i omi-
ljena od našeg naroda, jer se je ista pokazala kao zaštitnik na-
rodnih interesa i njegove slobode. 

Partiska organizacija naše brigade razvila se je iz orga-
nizacije onog bataljona VII. Krajiške brigade koji je u IV. ne-
pri jatel jskoj ofanzivi ostao na Šatoru, od kojeg se je formirao 
odred a za tim brigada.2 

2 Odnosi se na 2. bataljon 7. krajiške udarne brigade. On se u 
četvrtoj neprijateljskoj ofanzivi izdvojio od te brigade i ostao na pl. Ša-
toru i u Bosanskoj krajini. Po naređenju Štaba 1. bosanskog korpusa 
NOVJ on je prvo bio pod komandom 4. krajiške brigade 5. NOU divi-
zije, da bi negde krajem aprila 1943, ušao u sastav novoformiranog Rib-
ničkog NOP odreda. Od ovog odreda je, naredbom Saba 2. bosanskog 



Partiska organizacija onda je brojila nepunih 80 članova 
part i je i SKOJ-a. Organizacija je bila organizaciono neučvršće-
na i neiskusna, nizak nivo svijesti kod članova part i je i slabo 
poznavanje ciljeva naše partije. Trebalo je mnogo napornog 
rada uložiti od strane komunista da se učvrsti, izgradi rukovod-
stvo i da se učvrsti i oformi brigada kao udarna jedinica. 

Elemenat ljudstva koji je sačinjavao jezgro brigade bio 
je do krajnosti odan i požrtvovan i zato su se sve teškoće mogle 
prebroditi uspješno. Ostali elemenat l judstva sa kojim se je 
stalno popunjavala brigada mobilisan je većinom iz krajeva koji 
su bili neprijateljski raspoloženi prema našem pokretu. U tom 
pogledu naša part i ja postigla je vidne rezultate, tako da je ve-
ćina od tih krajeva i naroda opredjelila se na stranu našeg po-
kreta. Mi komunisti danas tu čast imamo da [je] u našoj brigadi 
pored velikog broja boraca i dobar dio rukovodioca članova par-
tije na dužnostima komandira, komesara i komandanta. Nema 
sumnje da su to veliki uspjesi koje je postigla organizacija naše 
brigade. Proces borbe bio je težak a kad tome dodamo VI. i VII. 
neprijateljsku ofanzivu i ondašnje političko stanje boraca, samo 
po sebi je jasno da su komunisti i mali dio boraca iznijeli te-
ret u glavnom na svojim leđima u svim teškim situacijama. 

Naša organizacija pri izvršavanju svoga zamašnog zadatka 
imala je veliki broj gubitaka, tako da je od formiranja brigade 
do danas poginulo 52 člana partije, rukovodioca, komesara, ko-
mandira i komandanata. Organizacija SKOJ-a izgubila je iz svo-
jih redova 50 mladih komunista koji su položili svoje živote na 
polju časti. 

Naša organizacija se ponosi kada je u svojim redovima od-
gajila takve junake kao narodnog heroja pokojnog Nikolu Bo-
kona,3 Antoni ju Ivića,4 Radu Jovanića,5 Ninaru Đakovića8 i 
desetke drugih junaka, kojih danas nema među nama a čija će 
imena živjeti kod naših naroda dok je svijeta i vijeka. 

Kroz ovu partisku organizaciju, prema nepotpunim podat-
cima kojim raspolažemo, prošlo je do sada preko 700 članova 
partije. 

udarnog korpusa od 24. avgusta 1943, formirana 13. karaj iška brigada 
(vidi IV tom, knj. 11, dok. br. 59. 64, 83, 94, 96, 117 i 144, knj. 12, dok. 
br 8, knj. 16, dok. br. 70 i knj. 25, dok. br. 109). 

3 Poginuo 18. septembra 1944, prilikom napada na Banju Luku, kao 
zamenik komandanta 13. krajiške udarne brigade. 

4 Poginuo 12. avgusta 1944. u s. Barićima (kod Mrkonjić-Grada), u 
borbi protivu četnika, kao komandant Mrkonjićko-pljevskog NOP 
odreda. 

5 Poginuo u septembru 1943. na pi. Man jači, u borbi protivu ne-
mačkih jedinica, kao komandir čete Ribničkog NOP odreda. 

6 Redakcija nije mogla utvrditi datum njegove pogibije. 



Oko 80 članova part i je poslato je na razne dužnosti, veći-
nom za rukovodioce u drugim jedinicama naše divizije i u raz-
nim ustanovama. 

Partiska organizacija naše brigade danas broji 320 članova 
partije, 35 kandidata i oko 270 članova SKOJ-a. Socijalni sastav 
članova part i je i SKOJ-a 85°/'o seljaka, 12u/o radnika, ostalo in-
telektualaca. Nacionalni sastav je 95°/o Srba, ostali dio Hrvata i 
Muslimana. 

Opšte s tanje partiske organizacije u našoj brigadi izgleda 
ovako: Organizaciona čvrstina organizacije prilično dobra s ob-
zirom fna] svijest i na kulturno-politički nivo uopšte. Teoretski 
nivo uopšte uzevši na niskom stupnju poznavanja opštih pojmo-
va naše parti je. Karakteristična je činjenica da se nemarno od-
nosi rukovodstvo sa ličnom izgradnjom uopšte uzevši. 

Autoritet dobrog dijela članova part i je u očima boraca još 
ni iz daleka ne zadovoljava — bolje reći dosta je slab. Inicija-
tiva ograničena kod većine članova part i je i rukovodioca i slabo 
je razvijena uopšte. Odgovornost i budnost kao i snalažljivost u 
radu prema situaciji nedostaje rukovodstvu. Organizacija sa-
stavljena od zdravog elementa i ima sve uslove da se razvije u 
čvrstu organizaciju. Kod rukovodstva postoji zdrava ambicioz-
nost i borbeni ponos. Organizaciji kao cjelini nedostaje širine u 
radu, kao i učmalost i ćutljivost osjeća se u svim partiskim je-
dinicama. Familijarnost i nedovoljna kritičnost provlači se kroz 
čitavu organizaciju. 

Stanje organizacije SKOJ-a u brigadi: Rukovodstvo kao 
cjelina zadovoljava i osjeća se kod njega zdrava ambicioznost, 
polet u radu i odgovornost pred partijom. Organizaciji kao c je-
lini nedostaje širine u radu, nema onog živog mladalačkog ta-
lasanja i kulturni život slabo razvijen. . 

Organizacija je dosta začahurena, sa omladinom se radi 
vrlo malo a teoretski nivo ni iz daleka ne zadovoljava. 

STANJE PARTISKIH ORGANIZACIJA PO BATALJONIMA: 

U I. bataljonu organizacija je neosporno najčvršća. Bata-
ljonski komitet kao rukovodstvo dosta par t i jan i vrijedan, spo-
soban da uočava probleme i da ih pravilno rešava. Teoretski 
nivo komiteta nije dovoljan i n jemu je potrebna svakako u tom 
pogledu pomoć, a pred istim se postavlja u tom pogledu više 
napora da uloži. Opšta slabost komiteta kao i organizacije jeste 
zalaženje u famili jarne odnose i nerazumevanje kritike i samo-
kritike. Partiski rad kao i politički i kulturni razvijen je u pri-
ličnoj mjeri, ali po kvalitetu ne zadovoljava. Nedovoljno pr i-
premljen i slabo organizovan. Vojnički rad se odvija bez do-
voljno kontrole od strane rukovodioca. Kod vojničkih rukovo-



dioca osjeća se izvjesna nepartijnost i oholost. Komesarski kadar 
u ovom batalj onu nema rutine u radu, a naročito politdelegati,. 
koji usled odsustva naobrazbe nemaju autoriteta u svojim je-
dinicama. 

SKOJ-evska organizacija prilično razvijena, ali nije zata-
lasana i nema one omladinske živosti i rutine koje treba da po-
kreću omladinu i da joj daju elana u radu. 

Rad sa pozadinom u ovom bataljonu do sada je bio slab. 
Postupak prema narodu do sada se je pokazao korektan i služi 
za pr imjer ostalim bataljonima.' 

Stanje organizacije u II. bataljonu: 
Ova organizacija je brojčano najjača, komitet dosta spo-

soban da radi ali nedovoljno ozbiljan i površan [je] u radu. Or-
ganizacija dosta labava iako ima sve uslove da se organizaciono 
učvrsti, uzimajući u obzir zrelost komiteta kao cjeline i autori-
tet kojega uživa u čitavom bataljonu. Familijarnost, nedovoljna 
briga za postignuće odgovornosti provlači se u čitavoj organi-
zaciji. To potvrđuje kada zamjenik komandanta bataljona izdaje 
zadatak delegatu, kojeg nije izvršio, nego se naprotiv, što je 
žalosno, odnio špekulantski a ne komunistički. Kritika i samo-
kritika nije uopšte usvojena i shvaćena kao najbol je sregstvo za 
pravilan razvoj ljudi. Rad uopšte uzevši nije organizovan po 
planu i ne može se očekivati željenih rezultata. Rad sa kandidati-
ma kao sektor skoro i ne postoji i vrlo se malo uopšte sa nj ima 
radi iako je njihov broj malen. Političko stanje i kul turni rad u 
bataljonu na višem je s tupnju nego u ostalim bataljonima, a 
naročito kulturno-prosvetni rad. Vojničko stanje u bataljonu 
još ni iz daleka ne zadovoljava iako štab bataljona i sam koman-
dant naprežu sve od sebe da bataljon učvrste. Udarnost bataljo-
na i spremnost za borbu dosta dobro je razvijena kod boraca i 
kod rukovodioca. Kod većine vojnih rukovodioca nema vojničke 
budnosti a o tom svjedoči dezerterstvo 2 borca koji su odnijeli 
»šarac«. Dešavalo se je da organizacija ovog bataljona pravi 
ogromne prestupe prema narodu, gdje su članovi part i je pred-
njačili, radi čega je organizacija pretrpjela kritiku i uzimana na 
odgovornost. (Slučaj kod Skender Vakufa, uzimanje repe i ra-
kije). Organizacija SKOJ-a brojčano prilično razvijena, slabo 
organizaciono učvršćena i nije imala dovoljno pomoći od stra-
ne partije. Komitet SKOJ-a vrlo aktivan, a naročito sekretar 
komiteta koji se svestrano zalaže u radu. Ostali sektori u ovom 
bataljonu prilično zadovoljavaju. 

Stanje organizacije u III bataljonu: 
Organizacija slabo razvijena, začahurena, organizaciono do 

sada slabo učvršćena. Komitet kao cjelina nije se pokazao odgo-
voran za rad i opravdavao je raznim nemogućnostima nerad u 
bataljonu. U teoretskom pogledu nemarno se je odnosio a to je 



imalo posledica te je i teoretski rad po partiskim jedinicama bio 
slabo razvijen. U poslednje vri jeme osjeća[ju] se u čitavoj orga-
nizaciji izvjesni znaci napretka. Odgovornost članova part i je nije 
postignuta a za to svjedoči nemarno odnošenje komiteta prema 
članovima part i je koji prave razne prestupe, kao nepravilan 
postupak prema narodu. Slučaj intendanta bataljona koji je ot-
jerao bez ičijeg pitanja osmoro goveda iz sela kod Skender Va-
kufa i oportunističko držanje komiteta prema takvim ispadima 
jasno govore da još komitet nije shvatio svoju dužnost. Poli-
tički rad u bataljonu u poslednje vri jeme se aktivizirao ali nivo 
političkih rukovodioca još zaostaje. Kulturno-prosvjetni rad u 
ovom bataljonu sveo se na rad sa nepismenim a ostale grane tog 
vrlo važnog sektora zanemarene su. Vojnički sektor rada, i po-
red nastojanja štaba bataljona, komandanta i zamjenika koji 
daju od sebe dosta, ostao je nepotpun i nedovoljan. Slučaj da 
su kuriri III. bataljona prolazeći kroz sela pucali na pseto te se 
je desio nesretni slučaj da je žrtva tog pucanja bilo dijete u 
selu Pojezna. 

SKOJ-evska organizacija u ovom bataljonu slabo je razvi-
jena. Uopšte se radi sa omladinom malo i nema one mladalačke 
živosti kod omladine u bataljonu. Sanitetska služba i pored iz-
vjesnih slabosti je zastupljena donekle. Obavještajna služba i 
intendantura u bataljonu s obzirom na ostale bataljone zado-
voljava. 

Stanje organizacije IV. bataljona: 
Ova organizacija je najmlađa u našoj brigadi, ona je imala 

velikih rezultata u radu tako da je od najslabijeg elementa 
ljudi, većinom mobilisanih, uspjela oformiti i učvrstiti bataljon 
kao udarnu jedinicu. 

U poslednje vrijeme organizacija je mjesto toga što je t re-
bala da napreduje, nažalost nazadovala. Bataljonski komitet 
uopšte se nije udubljivao u goruća pi tanja koja su se postavlja-
la pred organizaciju i nehajno se odnosio prema svim slabosti-
ma u organizaciji i u bataljonu. Tako da danas organizacija IV. 
bataljona je prilično omlitavila i nije ona borbena organizacija 
koja je bila u stanju voditi bataljon u težim situacijama. Ruko-
vodstvo partisko dosta iskusno i sposobno da rukovodi organi-
zacijom i da pokreće rad u bataljonu ali se odnijelo sasvim 
nehajno. Političko rukovodstvo nepotpuno, mlado i neiskusno, 
nije moglo da razvije rad od kojeg bi bilo korisnog ploda, s ob-
zirom na aljkavost partiskog rukovodstva. Teoretski sastanci 
partiski vrlo se rijetko održavaju i površno se radilo što se pro-
rađivalo, opravdavajući ga nemanjem materijala. Na radnim sa-
stancima članstvo part i je ukupno uzevši nije sudjelovalo i od-
lučivalo o problemima jedinice, nego što je sekretar predložio 
to je aminovano i tako je ostalo. Neodgovornost koja je vladala 



u organizaciji vidi se iz toga kako se mjesec dana i po pripre-
malo dezerterstvo u bataljonu, a organizacija ravnodušno pro-
lazila iako je čak uočavala ko su organizatori dezerterstva. Po-
litički i kulturni rad, iako po broju ima dosta konferencija, uro-
dio je takvim rezultatima da se nesmetano pripremala grupa od 
20 ljudi da dezertira, od kojih je 8 dezertiralo. Znači prije su 
mogli borci tog bataljona povjerovati nekakvoj »famoznoj« am-
nestiji Pavelića nego svim održanim konferencijama naših po-
litičkih radnika. 

Po vojničkom sektoru i ostalim sektorima ni je potrebno 
mnogo govoriti jer svi ti sektori zavise od aktivnog rada orga-
nizacije. Iz gore navedenog parti jskoj organizaciji IV. bataljona 
treba da je jasno koliki se zadatci pred njom postavljaju, s obzi-
rom na pomoć koju će dobivati na iskustvu koje ima. Sve se to 
da izliječiti intenzivnim i sistematskim radom komunista. Po-
stupak ove organizacije prema narodu do sada nije bio na visini. 

S tanje u part i jskoj organizaciji prištabskih jedinica: 
S obzirom na mladost organizacije i mladost rukovodioca 

partiskih, ova organizacija se pravilno razvija. Partiskom ruko-
vodstvu nedostaje teoretske naobrazbe a u radu je neobično 
aktivno i posjeduje dovoljno odgovornosti. Političko rukovod-
stvo teško se snalazi usled pomanjkanja pismenosti ali ipak trudi 
se i nastoji za ličnom izgradnjom i za izgradnjom svojih jedinica. 
Osjeća se usled izvjesne sirovosti nesporazum između vojničkih i 
političkih rukovodioca. U pogledu teoretskog rada ovoj organi-
zaciji potrebna je pomoć od mene i komesara brigade. 

Vojnički sektor rada u ovim jedinicama nije zastupljen 
dovoljno i postavlja se pred vojničke rukovodioce štaba brigade 
da im sé ukaže pomoć. 

Organizacija SKOJ-a u ovim jedinicama je prilično razvi-
jena i agilna ali slabo izgrađena i nedovoljno organizaciono učvr-
šćena. Omladinski brigadni rukovodioc treba ovoj organizaciji 
više pomoći jer organizacije po bataljonima imaju iskusnije ru -
kovodstvo i rukovodioci bataljonski su se u bataljonima osamo-
stalili u radu. 

Partiska jedinica štaba brigade po mom mišl jenju zalaže se 
koliko može dati pomoći jedinicama, a tu ste vi koji kao komu-
nisti ćete pravilno ocjeniti rad ove jedinice koja svakako na sebe 
prima najviše odgovornosti. 

Obavještajna služba u našoj brigadi: 
Ova služba u našoj brigadi dosta je ograničena, nema 

dovoljno odgovornosti kod drugova koji odgovaraju po ovom 
vrlo važnom sektoru. Naročito se osjeća kod bataljonskih ob. 
oficira takvih propusta da su pojedinci donekle kompromitovali 
tu službu svojim postupcima u očima boraca i naroda. Dešavalo 
se takvih slučajeva da su se pojedini članovi te službe opijali 



(slučaj obavještajnog oficira III. bataljona u selu Vaganu kod 
Skendera). 

Sanitetska služba naše brigade kao i zdravstveno s tanje u-
opšte zastupljeno je prilično dobro. 

Intendantura kao pokretni aparat funkcioniše prilično do-
bro, postoji organizacija posla, ali se jedno zapaža: da se ne-
marno ti ekonomski radnici odnose prema narodu i prave češće 
puta prestup. Nedovoljna briga oko njege konja dovodi do toga 
da ukoliko se i dalje produži sa takvom brigadom oko stoke, ub r -
zo ćemo ostati bez konja, kojima se uopšte ne posvećuje pažnja. 
Isto tako zapaža se da u našim intendanturama i radnim vodovi-
ma nalazi se dobar dio boraca kojima se ne posvećuje brige u 
političkom pogledu, te je nepravilan postupak prema narodu od 
strane nj ih redovita pojava. 

Opšte uzevši posmatrano s tanje u brigadi: 
Da rukovodioci počev od komandi četa do štaba brigade 

nemarno se odnose za ličnom izgradnjom, što može dovesti do 
nepoželjnih posledica. Starij i rukovodioci ne podižu autoritet 
nižih rukovodioca članova partije, tako opada autoritet part i je u 
očima boraca. Našim štabovima i komandama nedostaje sve-
stranije naobrazbe i u tom pogledu izostaju, sa čim neposredno 
treba da se pozabavi. Još naši rukovodioci nisu shvatili ulogu 
koja im kao rukovodiocima pripada s tim što ne vode dovoljno 
računa o starešinskom pozivu. Još jedna vrlo loša osobina koja 
se provlači kod naših rukovodioca to je oholost i izvjesna rado-
znalost. 

U vezi ovakvog s tanja u našoj organizaciji a s obzirom na 
događaje u svijetu i u zemlji pred našu part i jsku organizaciju 
se postavlja: 

Da proširi i podigne svijest budnosti i odgovornosti u svo-
jim redovima na ta j način što će usvojiti i izučavati nauku na-
ših velikih učitelja Marksa, Engelsa, Lenjina i Staljina. 

Da se neumorno radi na podizanju teoretskog nivoa člano-
va part i je i SKOJ-a. Je r će sa tim moći najlakše riješiti sva 
pitanja koja stoje pred našom partiskom organizacijom. 

Da sve partiske organizacije bataljona, poglavito organi-
zacija IV. bataljona, učvrste svoje redove i prošire ih novim i 
svežim snagama. 

Da se razvije familijarstvo u našoj organizaciji i da se raz-
vije kritika i samokritika, na ta j način što će pojačati odgovor-
nost kod svih članova part i je i SKOJ-a, udarati nemilosrdno 
po svim greškama, propustima i nehajnostima. 

Da se razbija zid pomeđu sektora rada koji vlada u n a -
šim partiskim jedinicama, koji kod naših rukovodioca političkih 
a naročito vojničkih stvara neku vrstu ograđenosti te nema ko-
munističkog ispomaganja u sektorima rada. 



Pred našu organizaciju se postavlja da se prestane sa ne-
suglasicama između vojnih i političkih rukovodioca. Da se jed-
nom za uvjek svhati da smo svi prvo i prvo članovi part i je pa 
tek onda vojnički i politički rukovodioci. 

Da se dadne više ljubavi komunističke u radu sa kandida-
tima i u pomoć organizaciji SKOJ-a. 

Da se politički i kulturni nivo naših boraca iz dana u dan 
podiže svestranim intenzivnim sistematskim i planskim radom. 
Na taj način će se moći suzbijati dezerterstvo koje još uvijek 
ostaje problem u našoj brigadi. 

Da se na vri jeme obavještavaju naše jedinice o svim uspje-
sima i događajima koji se danas odigravaju u svijetu i u zemlji, 
da bi zatalasali naše jedinice i stvorili jednu radnu i živu atmo-
sferu u našoj brigadi. 

Da se dadne više pomoći Narodno-oslobodilačkim vlastima 
i našim organizacijama na terenu, preko političkih konferencija, 
davanja priredaba i pravilnim postupkom prema narodu. 

Da razvijemo dopisništvo u našoj brigadi i da šaljemo do-
pise našim listovima, jer u tome mnogo zaostajemo iza ostalih 
jedinica. 

Da Narodno-oslobodilačka fronta bude popularno objašnje-
na borcima i narodu kuda prolazimo. 

Da neumorno radimo na mobilizaciji novih snaga i da za-
dajemo sve žešće i žešće udarce po nepri jatel ju jer ćemo sa tim 
opravdati povjerenje koje nam je povjerila naša part i ja i naš 
narod. 

Sve ove zadatke, koji su neosporno veliki i dosta teški, naša 
organizacija je u s tanju savladati onom istom energijom kojom 
je izvojevala velike uspjehe, jer naša snaga leži u snazi naših 
naroda na čelu kojih se nalazi junačka part i ja sa svojim neustra-
šivim vođom, herojem Nove Jugoslavije drugom Titom. 

22. januar 1945. god. 



BR. 69 
IZVEŠTAJ PARTIJSKE ORGANIZACIJE 3. BRIGADE 1. HR-
VATSKE DIVIZIJE KNOJ OD 23. JANUARA 1945. OBLAS-
NOM KOMITETU KPH ZA ZAGREBAČKU OBLAST O VOJ-
NO-POLITICKOM STANJU U JEDINICAMA I O RADU OR-

GANIZACIJE1 

PARTIJSKA ORGANIZACIJA 
III. HRVATSKE BRIGADE 

KORPUSA NARODNE ODBRANE JUGOSLAVIJE 
Broj: 

Dne 23. januara 1945. 

Predmet: Parti jski izvještaj. 

OBLASNOM KOMITETU KPH ZA ZAGR. OBLAST 

Opće stanje u brigadi 
Prošla dva izvještaja,2 od kojih je jednoga pisao komesar 

brigade'' samim tim što sam se ja nalazio na višem parti jskom 
kursu, a drugi izvještaj pisao je drug Marijan Matančić, koji je 
mene zamjenjivao dok se nisam vratio sa kursa, pa prema tome 
ne znam da li su pisali izvještaj u potpunosti kako je trebalo, a 
ni vi, nakon što ste ga pročitali, niste stavili nikakovih pr imje-
daba, kako bi mogli ispraviti ono što nije u samom izvještaju 
dostajalo. Sadanje s tanje u brigadi uzevši općento može se reći 
da, iako ne u potpunosti, zadovoljava. Priliv novih boraca u 
našu brigadu, naročito u prošla dva mjeseca, znatno se je po-
većao, a naročito sa ljudima mobilisanim sa terena, većinom 
Međumurci. Iz operativnih jedinica sve manj i broj pristiže, a i 
izgledi su sami da će biti sve manji, s obzirom da operativne 
jedinice, iz kojih bi trebali dobiti ljude, iz dana u dan se nalaze 
u borbama, te prema tome i sami gubitci u tim jedinicama 
dosta su veliki. 

Borbeni moral u jedinicama zadovoljava. Iako jedinice ove 
brigade kao cjelina nisu učestvovala u nekim borbama da bi se 
njihov moral u borbenom pogledu ocijenio, ipak mržnja prema 
nepri jatel ju svakim je danom sve veća. III. Bataljon, koji je 

1 Kopija originala (pisana na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u 
Zagrebu, fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 49/85—88. 

1 Prvi izveštaj je pisan 20. oktobra 1944 (vidi Arhiv IHRP u Za-
grebu, fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 36/140—143), a drugi-
28. oktobra (isti Arhiv, a snimak u Arhivu VII, film 36/144—147). 

5 S. Todorić. Redakcija nije mogla utvrditi njegovo ime. 



učestvovao u borbi prilikom napada nepri jatel ja na Pitomaču,4 

pokazao se vrlo borben iako je bio u dosta teškoj situaciji samim 
tim što je bio opkoljen i bio primoran da se probija kroz obruč. 
Ovaj bataljon spasio je čitavu situaciju na tome sektoru. U ovoj 
borbi s nj ima su bili i Rusi,5 koji su se divili hrabrosti i borbe-
nosti istog bataljona i čestitali Štabu istog bataljona u njihovoj 
upornosti prilikom probijanja, a Stab bataljona je pohvaljen od 
Štaba brigade, o čemu ste već izvješteni. 

Disciplina o kojoj se radilo duže vremena da se učvrsti u 
jedinicama očituje se svakim danom sve čvršća. Više se ne de-
šavaju pojave kao što je to pri je bilo od strane boraca da otka-
zuju poslušnost svojim starješinama. Vojnički red i život svakim 
danom sve više napreduje. Danas više ne možemo vidjeti voj-
nika otrcanog, raskopčanog, neopasanog itd., pošto su i sami 
uslovi u tom pogledu povoljniji u pogledu dobivanja same spre-
me. Odgovornost kod boraca također se je povećala. Svaki voj-
nik postao je svjestan da njegovo oružje mora uvijek biti čisto 
i spremno da puca u neprijatelja. Vojni rukovodioci također su 
postali svjesni svoje dužnosti, što se vidi iz svakodnevnog nj i -
hovog rada i brige oko jedinica da ne bude od nepri jatel ja izne-
nađena. U vojničkom pogledu smatramo da smo ipak postigli 
ono što je trebalo kao najhi tni je postići, a to je učvrstiti jedini-
cu vojnički. 

Dezerterstva u posljednje vri jeme nije bilo. Bilo je po-
kušaja od trojice boraca, koje ne možemo navesti kao dezerter-
stvo ili izbjegavanje iz borbe, nego obratno, pošli bez pitanja 
svojih starješina i operativne jedinice u kojima bi, kako oni iz-
javl juju, rađe bili nego u ovim jedinicama. Na putu su uhvaćeni 
i poslije su se pokajali što su učinili i sada se opet nalaze u 
brigadi. Samovolji također smo stali na kraj . Pljačkaških pojava 
u niti jednoj od jedinica više se ne primjećuje. Slučajevi osipa-
nja također su nestali. 

Drugarstvo u jedinicama nije se razvilo do najvišeg stepe-
na, a naročito se to sada osjeća dolaskom sve većeg broja novih 
mobilisanih boraca u našu brigadu tako da stari borci gaje ne-
povjerenje prema onima koji nanovo stižu. Po ovome pitanju 
radi se svim silama da se likvidira to nepovjerenje i razdvo-
jenost jednih od drugih. Tačno je da ovi l judi koji su nanovo 

4 Jedinice 1. kozačke konjičke divizije i ustaško-domobranske snage 
su 13. decembra 1944. otpočele ofanzivne operacije protiv jedinica 10. kor-
pusa NOVJ na pravcu Koprivnica — Đurđevac — Pitomača i 25. decem-
bra ušle u Pitomaču. U tim borbama je učestvovao i 3. bataljon 3. brigade 
1. divizije KNOJ (vidi V tom, knj. 36, dok. br. 48, 63, 65, 69, 79, 85, 86, 111 
i 164 i knj. 37, dok. 2, 18 i 38). 

5 Verovatno se odnosi na artiljerijske jedinice Crvene armije koje 
su učestvovale u borbi na strani jedinica 10. korpusa NOVJ (vidi V tom, 
knj. 36, dok. br. 48, 63, 85, 86 i knj. 37, dok. br. 2, 18, 38). 



došli nisu prošli kroz sve poteškoće kao što su to stari borci, 
ipak ovakovi nazori od strane starih boraca mogli bi usloviti i 
štetnih posljedica. Ovo gunđanje od strane starih boraca prema 
novim naročito se osjeća u IV. Bataljonu u kome ima veći broj 
takovih drugova. U posljednjoj akciji koju je imao ovaj bataljon 
naročito je to došlo do izražaja i to jednom prilikom kada je 
jedna patrola išla u izviđanje neprijatelja, u kojoj je bio jedan 
stari borac a dvojica novih, te prilikom putovanja nepri ja tel j -
ska [patrola] ih je primjetila, otvorila na nj ih vatru, na koju je 
naša patrola također odgovorila vatrom, ali vatru je otvorio 
stari borac, mladić svojih 16 godina, pucao na nepri jatel ja do 
posljednjeg metka i junački poginuo. Ostala dvojica su se pre-
dali nepri jatel ju. Ovaj slučaj navodim radi toga da imate u vidu 
na koji način se pojavl juje nepovjerenje od strane starih bo-
raca prema novim. Ovdje je griješku napravio i sam komandir 
dotične čete, odnosno Štaba bataljona, koji je određivao samu 
patrolu i ni je odredio jedan broj starih i novih boraca. Štab 
brigade došao je do zaključka da bi trebalo ove nove borce raz-
bacati po čitavoj brigadi da bi se i dal je izbjegli takovi sluča-
jevi, jer su ovi novi, kao što sam napri jed naveo, bili većinom 
raspoređeni u IV. Bataljon, koji će nakon oslobođenja ovih kra-
jeva djelovati na sektoru iz kojega su ovi l judi mobilisani. 

II. Organizaciono stanje 
Broj partijskih ćelija u našoj brigadi u glavnom je isti 

kao što se to navodilo u prošlom izvještaju kojega sam slao. 
Smatram da nije potrebno da citiram iste u ovome izvještaju. 
Djelovanje parti jske organizacije u poslednje vri jeme osjeća se 
sve aktivnije. Svaki pa i na jmanj i problem kojega treba rije-
šiti u jedinici parti ja ga uočava i prilazi njegovom r ješenju. Sa-
stanci se održavaju redovito kada god za to postoji mogućnost, 
iznimno ako je jedinica na nekom zadatku i ako se part i jska će-
lija ne može da sastane redovno. Teoretskim sastancima na-
ročito se posvećuje pažnja, gdje se proučava predviđeni mate-
rijal u programu izrađenom za part i jske kurseve od strane Cen-
tralnog komiteta KPH, kojega smo dobili. Poteškoće u tome 
pogledu su što se nema dovoljni broj brošura i materijala koji 
je predviđen u samom programu. Sa Oblasnim komitetom za 
Zagrebačku oblast govorio sam u pogledu umnožavanja mate-
rijala, ali i kod nj ih je poteškoća u samom tome što nemaju do-
voljno papira da bi tehnika umnožila dovoljan broj materijala, 
koji bi udovoljio našim potrebama. Za sada se koristimo ma-
terijalom onoga koga imamo, tj . Osnovima lenjinizma, Istorija 
SKP-b, Razvitak društva i ostalo. 

Na poslednjim sastancima u svim part i jskim organizacija-
ma postavljeno je kao prvobitno pi tanje učvršćenja i omasovlje-



nje parti jske organizacije naše Brigade kao i ostalih vanpart i j -
skih organizacija sa novim ljudima. Ovo pitanje iskrslo je od 
tuda što smo uočili da u našoj brigadi ima priličan broj starih 
boraca, kojima nije tako reći posvećivana nikakova pažnja niti 
su bili obuhvaćeni u ma koju organizaciju. Rezultati ovoga rada 
već se osjećaju, naročito kod nekih partijskih organizacija, na-
ročito u I. i II. Bataljonu, u kojima su parti jske organizacije 
najmasovnije i po svom kvalitetu najbolje. Ove organizacije ovih 
dvaju bataljona imaju i najbolje partijsko rukovodstvo. Sekre-
tari ovih parti jskih ćelija odnosno bataljonskih biroa obojica su 
prošli niži partijski kurs pri Centralnom komitetu, koji su za-
jedno bili sa mnom na kursu i oni su iste teme razrađivali na 
nižem kao što smo mi na višem partijskom kursu. Vjeru jem da 
te oni kao takovi koji sad posjeduju dosta dobro teoretsko zna-
n je učiniti još više da parti jske organizacije krenu još više na-
prijed. Na kursu su bili jedni između najboljih slušaoca. Par-
tijska organizacija IV. Bataljona također je krenula u mnogome 
naprijed od kako je promjenjen sekretar bataljona i na n je-
govo mjesto došao drug Roje Božo, jedan od najbolj ih sekretara 
u našoj brigadi, i v je ru jem da će njegovim radom parti jska or-
ganizacija krenuti naprijed u svakom pogledu. Dotični drug pro-
šao je još ranije viši SKOJ-evski kurs, koji mu je dosta pomogao 
u teoretskom pogledu. Njegovo teoretsko znanje odgovara i vi-
šem rukovodiocu a ne samo sekretaru bataljona. Oblasni komitet 
tražio ga je za sekretara Divkoma u jednoj od divizija X. Kor-
pusa, što mi nismo mogli učiniti bez vašeg znanja a vi ste nam 
odgovorili da ostane u našoj brigadi i dalje. Sada se postavlja 
problem da se osigura čvrsto part. rukovodstvo u III. Bataljonu, 
u kojemu je sada parti jska organizacija ponajslabija. Bivši se-
kretar bataljona, pošto nije odgovarao toj dužnosti, smenjen je 
i postavljen za opunomoćenika OZN-e III. u našoj brigadi, a na 
njegovo mjesto metnuli smo jednoga druga sekretara četne će-
lije iz II. Bataljona da privremeno vrši dužnost sekretara dokle 
ne dođe drug Poturica Ivan sa višeg partijskog kursa i koga 
mislimo nakon njegovog dolaska postaviti za partijskog sekreta-
ra u tom bataljonu tako da bi na ta j način rješili pi tanje par-
tijskih rukovodioca bataljona u potpunosti. Kurs na kome se 
on nalazi završava najdal je za osam dana. Na ta j način sekretari 
bataljonskih biroa bi prošli svi parti jske kurseve i samim tim, 
kako je naprijed rečeno, partijsko rukovodstvo u bataljonima 
bilo bi riješeno. 

Poslije samog ovoga došli bi na red sekretari partijskih 
ćelija četa. Kako sam naprijed rekao o samim poteškoćama u 
dovoljnom broju materijala, koji bi se trebao razrađivati na 
parti jskim sastancima, i razgovoru sa oblasnim komitetom u 
pogledu održavanja kurseva, koji nisu još otpočeli iz razloga 
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što sam naprijed rekao i zbog same vojničke situacije na ovom 
terenu, još nismo slali niže rukovodioce na predviđene kurseve. 
Čim ovi otpočnu, početi ćemo sa slanjem na kurs pomoćnike 
odnosno sekretare četnih ćelija. Kurs pri Korpusu također ni je 
otpočeo a sve zbog toga što se jedinice operativne nalaze u ne-
prekidnim borbama i pokretu. Po ovome pitanju što bude uči-
njeno obavjestiti ću vas u slijedećem izvještaju. Ne gledajući na 
sve to mi ćemo se koristiti sa onim materi jalom kojega imamo 
i njega ćemo prorađivati na teoretskim sastancima. 

Nekih štetnih masovnih pojava unutar partijskih organi-
zacija u prošlom vremenu, kao što je to do sada bilo, nije se 
dešavalo, izuzev jedan slučaj i to je kod jednog sekretara par-
tijske ćelije 1. čete III. Bataljona, koji je javno spolno općio sa 
jednom ženskom tako da ga je zatekla jedna desetina koja je 
spavala u toj kući, gdje je bio njihov bataljon raspoređen. Part . 
biro nakon saznanja sazvao je sastanak i ostali članovi biroa 
donijeli su zaključak da ga se isključi iz partije, što je i učinjeno, 
a štab bataljona dao je prijedlog Štabu Brigade da ga se nared-
bom vojničkom skine sa položaja i pošalje iz naše jedinice u 
operativnu, što je također učinjeno. Jedan od vodnih delegata 
također je isključen iz par t i je zbog toga što je prilikom borbe 
u Pitomači pobjegao od svog voda i poslije kada su ga pitah 
zašto je bježao rekao je: »Mi smo opkoljeni i ja sam pošao da 
sačuvam glavu«. Part. organizacija također na svom sastanku 
zaključila je da takav ne može biti u part i j i i zato je isključen 
i sa naredbom Štaba bataljona smjenjen sa dužnosti na običnog 
borca. To su u glavnom nedostaci i pojave koje su se desile u 
prošlom mjesecu. Sadašnji pomoćnici komesara četa u svim 
bataljonima nakon smjenj ivanja mnogih koji nisu odgovarali 
smatram da će udovoljiti svojim dužnostima uz učešću i sve-
stranu pomoć partijskih sekretara bataljona. 

Part i jska disciplina unutar partijskih organizacija zbog 
nepravilnog shvaćanja iste prešla je u skrajnost. Ovdje ću u 
kratko navesti u čemu se to očituje. Ovo se očituje u tome što 
odnos između članova part i je običnih boraca i članova par t i je 
kao rukovodioca isti je na sastanku jedne parti jske ćelije kao i 
na službenom polju rada prilikom recimo nekog izvršenja za-
datka. 

Zbog toga krutog shvaćanja discipline onaj isti obični bo-
rac gleda svog komandira ih komesara i na parti jskom sastanku 
kao što ga je gledao kad mu je možda naređivao da izvrši neki 
zadatak. Ova pojava se zacarila u svim mozgovima partijskih 
organizacija i koja stvara odsustvo kritike i samokritike između 
samih članova part i je komunista. Na ovaj način pojedini ruko-
vodioci dolazeći na sastanke parti jske ćelije ne osjećaju se u 
potpunosti članovima partije, nego se osjećaju komandirima i 



komesarima, a čitava parti jska organizacija na ta j način da je 
sliku NOF-ovaca i vjerovatno zbog nedovoljnog razvijanja kri-
tike i samokritike u parti jskim organizacijama pojedini rukovo-
dioci, naročito vojni, u više slučajeva izbjegli su ispod parti jske 
kontrole i kritike. Ovu štetnu pojavu, nakon što smo je uočili i 
o n joj govorili kroz part i jske organizacije, u glavnom smo r i je-
šili iako ne u potpunosti i ta j kruti odnos na samim partijskim 
sastancima počeo je pomalo da iščezava, tako da ćemo težiti u 
dal jnjem radu da se znade što znači parti jska disciplina unutar 
part i je a što znači disciplina vojnička pri izvršavanju zadataka 
od strane boraca a postavljenih od starješina. Premda u suštini 
vojnička disciplina i part i jska su ravne jedna drugoj. Bilo je 
na pr. i takovih pojava koje su išle u drugu skrajnost. Ovo je 
bilo samo jedan slučaj na jednom sastanku u IV. Bataljonu, 
kada su jedan vodnik i komandir, kritikovani na part. sastanku, 
na kojem se ne gleda šta je on po činu, jer je on na part. sastan-
ku komunista, dobili dojam da su lišeni mogućnosti komando-
vanja i naređivanja, tako da su se prezali oštro narediti svojim 
potčinjenim da se izvrši neki zadatak. Toliko sam to naveo o 
samoj disciplini koja je bila uzela previše krutosti na partijskim 
sastancima. Kako sam rekao, ovo se svakim danom sve više 
otklanja. 

No i pored svega toga, parti jska organizacija je u mnogome 
krenula naprijed u prošla dva mjeseca dana i osjeća se da ru-
kovodi cjelokupnim radom unutar same brigade i svaki zadatak 
kojemu se pristupa teži se da bude kroz part i ju sproveden. 
Posljednja kampanja, samo jedan od primjera navodim, koja je 
sprovađana u pogledu sabirne akcije za našu štampu: vidi se 
koliko part i ja razumjeva kakovu ulogu odigrava naša štampa. 
Zatim kampanja za sabirnu akciju za postradale krajeve od 
strane okupatora; parti jska organizacija dala je sve od sebe da 
sakupi što više novaca, bilo međusobno u jedinici ili na terenu, 
za postradale krajeve. Ovu kampanju najbolje je sprovela par-
tijska organizacija I. Bataljona. Na pr. jedan drug je izjavio da 
će, ako treba, prodati svoju kravu samo da bi što više dao za 
postradale krajeve. 

Pomoć koju pruža parti jska organizacija SKOJ-evskoj u 
posljednje vri jeme sve je svestranija. Sekretari četnih SKOJ-
-evskih grupa članovi su parti jske ćelije četne a rukovodioci 
odnosno sekretari bataljonskih komiteta SKOJ-a su članovi Ba-
taljonskog part. biroa te na ta j način se pruža pomoć SKOJ-
-evskim organizacijama. No pored toga postavljeno je pred 
part. organiz. da se SKOJ-evskom radu i organizaciji pruža po-
moć na svakom mjestu a ne samo preko njenih rukovodioca. 
Skojevska organizacija naročito je krenula naprijed od kako je 
za sekretara brigadnog komiteta SKOJ-a postavljen drug Ptiček 
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Ivan. Naročito je pomagao SKOJ-evskoj organizaciji IV. Bata-
ljona, koja je bila jedan od najslabijih organizacija, tako da je 
SKOJ-evska organizacija omasovljena skoro duplo, čiji se broj 
popeo od 40 SKOJ-evaca na 70. Ovi su drugovi svi bili stariji 
borci, koji nisu do tada bili u organizacijama i naprosto bili 
zapostavljeni, kao što sam prije naveo u prošlom izlaganju u 
pogledu omasovljenja parti jskih organizacija. Budući da do 
sada ni je još održan sastanak brigadnog komiteta SKOJ-a od 
kako su izmjenjeni sekretari batal j onskih komiteta kao i brigad-
nog, to ćemo učiniti u najskori je vri jeme i postaviti pred SKOJ-
-evsku organizaciju one zadatke koji su najaktuelni j i u samoj 
SKOJ-evskoj organizaciji i njenom svakidašnjem radu. 

Naprijed sam govorio o krutom odnosu unutar parti jskih 
organizacija, sličan tome pojavio se i u SKOJ-evskim organiza-
cijama, na pr imjer na jednom sastanku SKOJ-evske organizaci-
je u jednoj četi drugovi su se sastali i čeka l i . . .6 

b r . 70 
- " — I 

i z v e š t a j š t a b a 7 . s l o v e n a č k e u d a r n e b r i g a d e 
» f r a n c e p r e š e r e n « o d 23. j a n u a r a 1945. p o l i t i č k o m 
k o m e s a r u 31. n o u d i v i z i j e o s t a n j u i p o l i t i č k o m 
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S T A B 
VII SNOUB »FRANCE PREŠEREN« 

Na položaju, 23. jan. 1945. 
Broj 20 

Predmet: 14-dnevni politički izveštaj 
od 8. do 22. januara 1945. 

S t a b u x x x i d i v i z i j e i x k o r p u s a n o v i p o j 
Političkom komesaru 

Poslednjih četrnaest dana se na političkim časovima prorađivalo 
sledeće: 

o novcu (valuti), 
Vojna odlikovanja u s s , 2 

6 Kraj dokumenta nedostaje. 
1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu IZDG 

u Ljubljani, f. 276/VI, a snimak u Arhivu VII, film 191/264—267. 
* Sovjetskom Savezu 



Narodna vlast, kako se kod nas sprovode izbori, 
Godišnjica AVNOJ-a, 
Situacija u Grčkoj, 
Briga o vojnim invalidima, 
Proglas 16-orice nemačkih generala, 
Opšta mobilizacija, 
Demokratske tekovine naše borbe 
Oduzimanje imovine nepri jatel ju i domaćim izdajnicima, 
Izjava kral ja Petra II. 
O taktici i strategiji ratovanja, 
Odnosi prema rukovodiocima, 
O maršalu Titu i general-majoru Dušanu Kvederu.3 

Za to smo raspolagali sledećom literaturom: Vestima, »Par-
tizanskim dnevnikom«,4 »Ljudskom pravicom«,5 »Našom voj-
skom«6 i cirkularom o izjavi kral ja Petra.7 

Borci su pokazali veliko interesovanje za vojničke uspehe 
Crvene armije. Naročito su diskutovali o novoj vojnoj ofanzivi 
koju je Crvena armija izvela u Poljskoj. Jako ih je taltođe inte-
resovalo grčko pitanje, o kome su se razvile opširne diskusije. U 
poslednje vreme bilo je dosta govora o izjavi kral ja Petra. Izjavu 
su borci primili sa ogorčenjem i kroz diskusije se pokazalo kakvo 
je njihovo pravo mišljenje. Na manifestacionom zboru za 
AVNOJ, održanom 21. o.m., kome je prisustvovalo oko 200 ljudi 
iz vojske i civila, svi su manifestirali za AVNOJ i demonstrirali 
protiv izjave kral ja Petra. Ovo bi bilo dokaz da drugovi bar u 
najopštij im crtama shvataju šta je AVNOJ i šta s druge strane 
znači, na pragu slobode, izjava kakvu je dao kralj . Ovaj manife-
stacioni miting uspeo je sto posto. 

Raspoloženje l judstva je vrlo dobro. Tome dosta doprinose 
saveznički avioni koji dovoze materi jal za našu vojsku. Petrova 
izjava bila je povod diskusijama i šalama među borcima. 

» Narodni heroj. Umro 12. marta 1966. u Beogradu. Sahranjen u 
Ljubljani. 

* Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 249, pod br. 3499. 
5 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, s'r. 626, pod br. 8553. 
0 Nastavak lista »Slovenski partizan vidi »Bibliografiju 1941—1945«, 

str. 277, pod br. 3925. 
7 Odnosi se na izjavu kralja Petra od 12. januara 1945 (vidi »Slo-

venski poročevalec« br. 2, god. V, od 19. januara 1945). U vezi s ovom 
izjavom, Pokrajinski odbor OF za Slovenačko primorje izdao je 15. ja-
nuara 1945, pod br. 1/45—10, okružnicu u kojoj poziva da se organizuje 
kampanja za popularizaciju AVNOJ-a i kampanja za narodno jedinstvo 
(Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 280 a/I i fond PK SKOJ-a, f. 4/VIII). Po-
sebnu okružnicu o tome izdao je 19. januara 1945. i Stab 31. NOU divizije. 
U njoj poziva borce da svojim manifestacijama za AVNOJ i Tita daju 
odgovor na kraljevu izjavu (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 276/11—9) 



Borbeni moral kod vojnika je dosta dobar. To su ispoljili 
u poslednjim akcijama u cilju snabdevanja hranom u Stražišču8 

i Bitnjama9 . Nisu ih ometali zu jan je automobila i raznorazni 
ispadi nepri jatel ja iz uporišta, niti zasede koje su bile postav-
ljene u Bitnjama, na koje smo naišli pre nego što smo stigli na 
mesto. Svoju borbenost pokazali su nadalje kada smo morali pod 
borbom pospremiti materi jal na sigurno mesto. U prvoj akciji 
bih su na mestu kako rukovodioci tako i borci, sve se razvijalo 
prema planu, dok se u drugoj akciji, u Bitnjama, kada je četa 
koja je trebalo prethodno da očisti teren pala u zasedu, niži ko-
kandni kadar nije snašao da bi doneo odlučnu komandu u tom 
momentu. Poteškoće u takvoj situaciji su s novim borcima, koji 
su većinom starijih godišta i nisu se još dovoljno navikli na bor-
bu. U poslednje vreme se dosta primećuje neprijateljstvo prema 
okupatoru, a još više prema domaćim izdajnicima. Povod tome 
dao je neki domobranski letak u kome ovi ismejavaju amne-
stiju.10 Kod većine boraca u brigadi pojavio se nekakav lokal-
patriotizam koji nam čini poteškoće, naročito kod prekomandi. 

Odnos između članova štaba brigade je besprekoran. U 
radu pomažemo i izlazimo u susret jedan drugome. Do nespora-
zuma ne dolazi. Odnos između članova štaba bataljona je takođe 
dobar i ne dolazi do svađi. Štabovi imaju s borcima dobre od-
nose koji se zasnivaju na disciplini i na vojničkom radu. Potči-
njeni štabovi kao i ostalo ljudstvo uvek dobivaju uputstva od 
štaba brigade. Rad smo kontrolisali svakog dana. Odnos boraca 
prema pretpostavljenima je dobar i ne gaje nikakvo nepovere-
nje prema njima. Komandant I batal jona je prvih dana posle 
preuzimanja dužnosti nekako čudnovato gledao na sve to, ali 
smo ga stalnom kritikom i uveravanjem ubedili da može saču-
vati, odnosno steći autoritet jedino sam. Pomoćnik političkog 
komesara istog bataljona bio je donekle uobražen, ali se u tom 
pogledu nešto popravio. Politički komesar istog bataljona je do 
neke mere odgovarao, ali ni je bio dovoljno energičan. Koman-
dant II bataljona je dobar, ali je nepopravljiv što se tiče njegove 
mrtve prirode. Politički komesar je otišao na tečaj i na njegovo 
mesto nameravamo postaviti političkog komesara čete iz I bata-
ljona. Pomoćnik političkog komesara istog bataljona ne odgovara 
svojoj funkcij i uprkos tome što je primio uputstva kako treba 

8 Brigada je tu akciju preduzela 10. januara 1945 (vidi mesečni 
izveštaj Operativnog odseka 7 slovenačke udarne brigade »France Pre-
šeren« br. 52/45 od 22. januara 1945. u Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 280 
a/III). 

» Akcija je preduzeta 12. januara 1945 u s. Zgornje Bitnje (vidi 
mesečni izveštaj Operativnog odseka 7. brigade »France Prešeren« br. 
52/45 od 22. januara 1945. u Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 280 a/III). 

10 Očuvani domobranski leci nalaze se u Arhivu IZDG u Ljubljani, 
kontralevolucionarni tisk, f. 25—29. 



raditi. Nepopravljiv je u tome što sam sebi pobija autoritet na-
vodeći: »nisam sposoban, potrebni su mi tečajevi«. Komandant 
III bataljona otišao je na tečaj i na njegovo mesto nameravamo 
postaviti komandira čete iz I bataljona. Politički komesar bata-
ljona je aktivan u svom radu, u priličnoj meri oslobodio se biro-
kratizma i svojim radom postiže dosta dobre uspehe. Pomoćnik 
političkog komesara istog bataljona pokazao se kao dobar i ima 
sve kvalitete dobrog rukovodioca, koje su se ispoljile u posljed-
nj im akcijama u Bitnjama. Također je dobar vojnik i ima dosta 
energije. Ostali četni rukovodioci većim delom odgovaraju. Ne-
popravljivi su samo izvesni, po stažu stariji rukovodioci, koji ne 
odgovaraju uprkos tome što smo ih prebacili iz jednog roda voj-
ske u drugi. Odnosi između starih partizana i novih boraca su 
dobri. Stariji partizani su svi rukovodioci i paze da su odnosi 
što bolji. 

Promena u čuvanju oružja primećuje se u pozitivnom smi-
slu, a u izvesnoj meri zbog straha pred kontrolom koja se češće 
obavlja. Prilikom kontrole smo naišli na neke vrste sabotaža u 
šaržerima za ovaj ili onaj mitraljez (našli smo drugu municiju). 
Zato smo izvršili pritisak na sve potčinjene da svaki rukovodilac 
ubuduće obavlja kontrolu. 

Civilno stanovništvo pokazuje u dodiru s našom vojskom 
još uvek dovoljno razumevanja iako tu i tamo dolazi do izvesnih 
sporova, kao npr. zbog drveta, slame, hrane itd., što su, među-
tim, sitnice. Ovi sporovi se brzo otklanjaju i ne dolazi do većih 
nesporazuma. Održavanjem mitinga, zborova kao i individual-
nim dodirom težimo da je veza sa civilnim stanovništvom što 
bolja. Intendanti i obaveštajci koji imaju često dodir sa civilnim 
stanovništvom pr imaju direktive kako se treba ponašati na kon-
ferencijama i na večernjim političkim časovima. Žalbe na nepra-
vilno ponašanje intendanata od strane civilnog stanovništva ni-
smo primili. Na sektoru na kome se momentano nalazimo na-
bavljaju hranu preko privrednih komisija.11 Prilikom prisilnih 
otkupa koje smo imali u Stražišču intendanti su postupali dosta 
ispravno, sem nekih pojedinaca koji su činili nepravilnosti. Kon-
kretno: drugovi iz Područja1 2 skidali su svetačke slike, što bez 
sumnje nije bilo u skladu s linijom naše borbe. U Bitnjama su 
morali nastupiti vojnički jer je narod tamo dosta belogardi-
stičan. U Bačni i Vinharj ima su ponovo ispoljili organizovanost 
i rad se razvijao prema planu. Kontrola nad intendantima obav-
lja se na taj način što preko patrola kao i lično ispitujemo i t ra-
žimo mišljenje ljudi. 

" Vidi napomenu br. 32 uz dok. br. 40. 
1J Odnosi se na Gorenjsko vojno područje. 



Sanitetski referent1 3 je pored uobičajenog dnevnog lekar-
skog rada izvršio sledeće: šest puta je on lično, ili njegov pomoć-
nik, otišao u batalj one da pregleda stanje l judstva i prekontro-
lisao bolničare i njihovu opremu. Održao je sa bolničarima dva 
sastanka na kojima se raspravljalo pre svega o greškama koje 
obično čine bolničari. Održao je dva predavanja, i to sanitetskom 
i pratećem vodu VII UB, na kojima se raspravljalo o žuljevima 
i smrzotinama. I borcima I bataljona održao je predavanje jed-
nakog sadržaja. Izradio je 5 kg maziva protiv svraba i poslao ga 
sa uputstvima u batalj one. Ljudstvo čitave brigade je u tom 
periodu ošurilo [svoju odeću], 

U cilju propagande na terenu proturili smo letke »Amne-
stija«14 u garnizonu Gorenja Vas i oko njega, u Stražišču, Bit-
n jama i Kranju . Francuske i nemačke letke koje smo dobili od 
štaba 9. korpusa, od propagandnog odseka,15 sa zadatkom da ih 
uputimo u uporište Selca, proturili smo na ta j način što je naš 
obaveštajni centar podelio primljene letke na tri dela, od kojih 
su jedan deo odneli u garnizon pioniri a drugi deo legalke, dok 
se jedan deo još nalazi u s. Zelezniki jer se zbog dolaska bele 
garde ne može u Selca. Leci su pouzdano došli u ruke nepri ja-
telja u garnizonu, jer su bili rastureni i u crkvi gde ima nepri-
jatel j svoju osmatračnicu. Sem ovih letaka podelili smo na 
terenu i svu suvišnu li teraturu, koja je u vojsci pročitana. Pri-
redili smo manifestacioni zbor u vezi s AVNOJ-em i tri mitinga, 
jedan u s. Železniki a dva u Leskovici. 

U toku ovih četrnaest dana mobilisali smo 67 drugova, i to 
u Stražišču, Bitnjama i Kropi. Dezertera smo imali 6. Jedan od 
njih, partizan 7 meseci, dobar borac iz III bataljona, molio je 
više puta za odsustvo, ali, pošto ga nije dobio, otišao je sam kući. 
Ostala petorica dezertirala su u uporište Besnica i izgleda da je 
dezertiranje bilo organizovano. Na sastancima smo tu stvar raz-
motrili i došli do zaključka da imenovani nisu bili gladni jer smo 
bili na sektoru Mohor.16 Pretpostavljene starešine nisu s nj ima 
postupale neumesno zbog čega možemo zaključiti da je banda 
bila organizovana. Svi su bili iz uporišta odvedeni dalje za Ne-
mačku. 

Organizovanih teoretskih sastanaka bilo je 15 a prouča-
vanje, koje se uvodi u večernjim časovima, ne evidentiramo. 
Proučavalo se o organizacionim i kadrovskim pitanjima naše 
partije, zatim »višak vrednosti« i »privredna kriza«. Uspeh rada 
je dobar ali još uvek nema dovoljno interesovanja za to. Okru-

13 Dr Ivan Hribernik Matjaž 
14 Vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, NO tisk, f. D/XVI. 
15 Očuvani leci na francuskom i nemačkom jeziku nalaze se u Ar-

hivu IZDG u Ljubljani, NO tisk, f. D/XVIII. 
16 Brdo, 2,5 km severoistočno od Selca. 



žnica o kulturno-prosvetnom radu17 prorađena je kako u k u l -
turno-prosvetnim odborima tako i u štabovima. Greške koje su 
ranije činjene sada su sigurno ispravljene. 

Pi tanje drugarica kod nas je na visini. Svake sedmice sa-
zove drugarica predsednik sve drugarice iz brigade na konferen-
ciju kojoj uvek prisustvuje jedan od članova štaba. Na ovim 
konferencijama se raspravlja o odnosima između drugova i dru-
garica i o poteškoćama koje se pojavl juju. Uzev u celini, druga-
rice su dobre radnice i u vezi s tim nema žalbi. Tu i tamo dolazi 
i do ljubavi, koja se u snegu i mrazu brzo ohladi, pošto sledi tome 
prekomanda jednog ili drugog. Upotrebljava se i metod ubeđi-
vanja da su takvi odnosi danas neumesni. Veći deo drugarica 
prihvata to s razumevanjem, dok ima pojedinih kojima je sve-
jedno. 

Kampanju za popularizaciju AVNOJ-a počeli smo odmah 
čim smo saznali za izjavu koju je dao kralj Petar a borci su 
je s ogorčenjem primili. Izdali smo uputstva i direktive svim 
štabovima da odmah temeljito prouče sastav i organizaciju 
AVNOJ-a, i to prenose na ostalo ljudstvo. U vezi s tim organi -
zovali smo manifestacioni zbor, o čemu smo već izvestili. 

U ovom vremenu je jedinica mobilisala 67 drugova 
u istom vremenu je dezertiralo 6 „ 
nestalo je 9 „ 
van brigade prekomandovano je 16 „ 
Izgubili smo: 5 italijanskih pušaka i 108 komada metaka, 

1 PM18 »Bredu« i 120 komada metaka, i englesku protivtenkov-
sku pušku. 

Imali smo 2 mrtva i 6 ranjenih drugova. 

17 Redakcija ne zna na koju se okružnicu odnosi jer ih ima više-
(vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 250/IV). 

18 puškomitraljez 
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Leskovec Kori 
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PROPRATNO PISMO POLITIČKOG KOMESARA 40. NO DI-
VIZIJE OD 24. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 
VIROVITIČKE NO BRIGADE UZ POŠILJKU KNJIGE »BOR-
BA ZA OSLOBOĐENJE JUGOSLAVIJE« OD JOSIPA BROZA 

TITA1 

S T A B X L DIVIZIJE 
N A R O D N O - O S L O B O D I L A C K E V O J S K E 

J U G O S L A V I J E 
Broj 93/1945 

Dana 24. I. 1945. g. 

POLIT. KOMESARU VIROVITIČKE BRIGADE 

Dostavljamo vam u prilogu 18 pr imjeraka knjige druga 
Tita »Borba za oslobođenje Jugoslavije«. Pojedine pr imjerke 
ove knjige treba razdijeliti komesarima bataljona i četa. 

U ovoj knjizi sabrani su svi članci koje je drug Tito u toku 
NOB-e napisao i većina govora koje je održao povodom značaj-
nih događaja u toku NOB. Upravo radi toga ova knjiga daje 
najtačniji uvid u razvitak borbe naših naroda za oslobođenje: u 
njoj su najvjerodostojnije izloženi ciljevi te nadčovječanske bor-
be, kao i najsnažnije i najdokumentovanije raskrinkani svi iz-
dajnici. 

Ova knjiga stoga treba da bude stalni pratioc i savjetoda-
vac svih polit, rukovodioca u njihovom nastojanju da pravilno 
jedinicama objasne razvoj i ciljeve NOB-e. Međutim, da bi se 
potpuno iskoristilo sve idejno bogatstvo, koje je kroz n ju izlo-
žio drug Tito, dužnost je svih polit, rukovodioca da potpuno sa-
vladaju n jen sadržaj, kao i da ga prenesu na sve sebi potčinjene 
rukovodioce. 

Stoga će polit, komesari brigada iskorištavajući sve vri je-
me stalno na sastancima sa komesarima bataljona prorađivati 
članak po članak iz knjige »Borba za oslobođenje Jugoslavije«. 
Naročito treba najsavjesnije proraditi najvažnije direktivne 
članke. 

Dosada je vrlo često za nedovoljan ili čak i nepravilan poli-
tički rad u jedinicama bilo kao izgovor navađano da nedostaje 
potreban materijal, što je često bilo i opravdano. No, sada nakon 
što će jedinice u dovoljnom broju pr imjeraka dobiti ovu knjigu 
druga Tita, ovaj izgovor postaje posve besmislen. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
52"/1, k. 1305. 



Materijal i to najizvorniji materijal, kojeg je lično napisao 
čovjek koji je za sve vrijeme borbe bio njen najviši rukovodioc 
i čijem mudrom rukovođenju neobično mnogo treba zahvaliti za 
veličanstveni uspjeh NOB-e, sada je pristupačan za svakog na-
šeg rukovodioca. Potrebno je samo truda da se ta j materijal 
svlada, a dužnost svakog rukovodioca je da uloži maksimum 
truda da bi savladao ovaj najvažnij i materijal iz istori je naše 
NOB-e. 

Knjige treba najsavjesni je čuvati. One su svojina jedinice 
koja ih je dobila i nijedan rukovodioc prilikom odlaska iz jedi-
nice ne smije da odnese ovu knjigu sa sobom. 

Na sastancima koji će se u jedinicama održavati kontroli-
raće viši rukovodioci koliko su niži uložili truda u savlađivanju 
materijala koji se nalazi u ovoj knjizi. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Polit, komesar—potpukovnik: 
M. P. I.ž Vondraček 

BR. 72 
IZVEŠTAJ SEKRETARA BIROA SKOJA 1. SLOVENAČKE 
UDARNE BRIGADE »TONE TOMSIC« OD 24. JANUARA 
1945. POLITODELU 14. NOU DIVIZIJE O STANJU I RADU 

SKOJA U BRIGADI1 

STAB 
I SNOUB »T. TOMŠIČ« 

BRIGADNI BIRO SKOJ-a 
Na položaju, 24.1 1945. 

Broj: 4 

POLITODELU XIV U. DIVIZIJE2 

IZVEŠTAJ O RADU I STANJU SKOJA U I SNOUB »T. TOMSIC« 
u v r e m e n u od 20. X I I 44. do 24. I 1945. 

Brigada je od 20. XII 44, kao i ranije, pa do Nove godine 
prolazila kroz najteže dane okupatorove ofanzive.® [Imala je] 

2 Ivan 
1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu IZDG 

u Ljubljani, f. 335/III. Original upućen Pokrajinskom komitetu SKOJ-a 
za Sloveniju nalazi se u Arhivu PK SKOJ-a za Sloveniju, f. 22/XIII. 

2 Taj naslov je dopisan mastilom. 
3 Vidi napomenu br. 2 uz dok. br. 1. 



duge pokrete i borbe i vojska je bila slabo hranjena. U čitavoj 
toj situaciji SKOJ-evci su pokazali [svest] i priličan broj ih je 
nestao u borbama ili su slati u razne patrole koje nisu uhvatile 
vezu sa brigadom koja je u međuvremenu krenula. Naročito 
mnogo ih se izgubilo na Velikoj Lašni4 (jurišni bataljon se čitav 
odvojio od brigade i do sada još nemamo vezu s njim).5 

U tom bataljonu je bilo 12 SKOJ-evaca. 
Da bih pisao o kakvim sastancima nema ni govora. Kako 

su se SKOJ-evci ponašali u ofanzivi takođe je teško reći. Već pre 
ofanzive nedovoljno se radilo s nj ima (sa SKOJ-evcima), pošto 
se brigada gotovo stalno nalazila u borbama (od 18. novembra, 
kada je započela ofanziva) pa je rad bio otežan. Isto tako je bio 
zapušten i politički rad sa ostalom vojskom. Takođe nisu posto-
jali pravilni odnosi nekih rukovodilaca prema vojsci, delimično 
gotovo svih nižih rukovodilaca, koji se nisu snašli, pa su vojsku 
suviše psovah i za svaku sitnicu vikali na [borce]. Jasno je pre-
ma tome da je bilo i nekoliko SKOJ-evaca koji su gunđali. Kao 
borci su se SKOJ-evci odlično držali, što nam svedoči broj 
poginulih SKOJ-evaca u svim borbama. Moral kod vojske je 
zaista jako opao, pre svega zbog stalnih borbi, slabe ishrane i 
odeće, a naročito zbog teškog nošenja i napornih pokreta. Bilo je 
mnogo gunđanja zbog odeće koju su nam poslali naši saveznici 
ali je nisu dobili borci, već razni l judi na terenu. Mi smo pobi-
jali to gunđanje na sve načine ali moramo priznati da je bio i 
priličan broj rukovodilaca, takođe starih partizana, koji su suvi-
še otvoreno i pred vojnicima kritikovali. Zato što su parti jska 
organizacija i SKOJ bili jako slabi, uvukao se u naše redove 
priličan broj takvih tipova koji su širili ovakve nezdrave vesti i 
potpirivali gunđanje. [Dakle, uzrok tome] što zajedno s par t i j -
skom organizacijom nismo mogli tući nezdrave pojave u brigadi 
leži u slabosti parti jske organizacije i SKOJ-a. Za vreme ofan-
zive je vojska bila često tako iznurena da su se neki vojnici 
sasvim zapustili, ostavili municiju ili slično. Takođe nije bilo do-
voljno kontrole od strane SKOJ-a, parti jske organizacije i dru-
gih rukovodilaca. Događale su se takođe bezobraznosti (kao 
krađa, upadi u civilne kuće), što je trebalo sprečiti s nekoliko 
smrtnih kazni. Izvesno vreme posle ofanzive je bilo zaista teško 

4 Verovatno se to desilo 26. decembra prilikom napada neprijatelja 
na Stab 4. operativne zone u Lašni. Tada se tamo nalazio i 1. bataljon 
1. slovenačke NOU brigade »Tone Tomšičs s kojim je izgubljena veza. 
Opširniji podaci o tome nisu pronađeni. Vidi depešu Štaba 4. operativne 
zone br. 2 od 27. decembra i br. 10 do 29. decembra 1944 (Arhiv IZDG u 
Ljubljani, knjiga depeša Glavnog štaba NOV i PO Slovenije, f. 46/1). 

5 Jurišni bataljon se nalazio u sastavu brigade kao njen 5. bata-
ljon. Prilikom ofanzive bio je lako razbijen (mnogo boraca je poginulo 
ili bilo ranjeno) da se više nije ni mogao prikupiti. (Podatke dao Franci 
Strle). 



držati vojnike ali se to ubrzo popravilo. Posle ofanzive je u čita-
voj brigadi ostalo oko 50 SKOJ-evaca. Čitavog ljudstva je bilo 
ukupno, posle ofanzive, 290. Čete su brojale tek 15 do 20 ljudi. 
Bili su to pre svega stari [ljudi], delimično sa ozebotinama, od 
kojih ih je priličan broj otišlo na bolovanje. Bilo je mnogo slu-
žbe. Sekretar SKOJ-a u I bataljonu Mlakar Dušan je čitavo 
vreme slabo radio i nije pokazao nikakvu inicijativu, davao je 
lažne izveštaje a zatim napustio jedinicu a da se ni je javio sekre-
taru SKOJ-a ili štabu bataljona i predao svoju dužnost. Otišao 
je nekuda na bolovanje, pošto sada ništa ne znamo o njemu. 

Posle ofanzive smo odmah započeli sa radom i sastancima. 
Bataljoni su imali otprilike: 

I bataljon 11 SKOJ-evaca 
III bataljon 8 • „ 
IV bataljon 14 
štab brigade 18 „ 
Sastanak brigadnog biroa nismo mogli da održimo. Imali 

smo nameru da ga održimo za Novu godinu i bili o njemu već 
obavešteni, ali pošto jedan od sekretara SKOJ-a obaveštenje ni je 
primio, a drugi dan je III bataljon otišao na svoju stranu i bio 
odvojen od brigade do 18. o.m., nije bilo prave veze.6 Za to 
vreme smo posao obavljali davanjem usmenih direktiva i kon-
trolom po bataljonima. Pre svega smo imali za glavni cilj akti-
visati što više omladine, pokrenuti kulturni rad i takmičenje [u 
rukovanju] oružjem. Pošto su čete bile brojčano male, i nisu 
svuda postojali aktivi, rad na tome bio je otežan. 8.145. pr ikl ju-
čen nam je bataljon Lackovog odreda koji je stigao kao zamena 
za II bataljon naše brigade.7 S tim bataljonom stigao je drug 

6 Treći bataljon se nalazio na Konjskom vrhu, kamo je otišao radi 
municije koju je trebalo da bace saveznički avioni. Pošto municija nije 
stigla, on se 10. januara 1945. vratio u sastav svoje brigade, koja se u 
to vreme nalazila na položajima na Ravnama. Vidi bojnu relaciju Štaba 
1. slovenačke udarne brigade »Tone Tomšič« za januar 1945, pisanu 6. av-
gusta 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 336/III) i druge dokumente. 

7 Bataljon odreda »Jože Lacko« koji je stigao u 1. slovenačku NOU 
brigadu »Tone Tomšič« brojao je 298 ljudi. Drugi bataljon 1. slovenačke 
NOU brigade »Tone Tomšič«, koji je otišao u Lackov odred i imao na-
vodno 780 ljudi, poslužio je kao jezgro za formiranje novog Lackovog 
odreda. O reorganizaciji ovog odreda, koja je prema nekim podacima izve-
dena 7. a prema drugima 8. decembra 1944. vidi podrobnije: izveštaje 
štaba Lackovog odreda od 8. i 18. decembra 1944. i januara (verovatno 
od 5-tog) 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 337 IV), izveštaj biroa SKOJ-a 
Lackovog odreda od 15. decembra 1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, PK 
SKOJ-a, f. 22/XIII), 15-dnevni ziveštaj Operativnog odseka Štaba 4. Ope-
rativne zone br. 1091 od 2. decembra 1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, 
f. 25/1), izveštaj Štaba 4. operativne zone od 4. decembra 1944 (Arhiv 
IZDG u Ljubljani, f 332/11) i njegove depeše od decembra 1944 (Arhiv 
IZDG u Ljubljani, f. 46/1). 



sekretar SOKJ-a Slibar Anton (Zvonko), koga smo postavili u 
naš I bataljon, u kome nije bilo sekretara SKOJ-a. Moral se 
odmah podigao. Ovaj bataljon je rasformiran i oiačana su ra-
nija dva bataljona naše brigade. Popunio se i broj rukovodilaca, 
služba se lakše obavljala. Kulturni kružoci, koji su upravo počeli 
da rade, priredili su nekoliko zabavnih večeri, organizovali zidne 
novine i dva mitinga za civile. Vojska je sada živnula i moral 
je već prilično porastao. Stigao je takođe 6. bataljon, koji je bio 
formiran od zelenaša i izgubljenih, i takođe bio raspoređen po 
bataljonima. Iz oba bataljona zajedno došlo je u brigadu 27 
SKOJ-avaca. 

Sada ima u brigadi 455 drugova i drugarica. Od ovih je 
organizovano u SKOJ — kao što se vidi iz sledećeg spiska: 

I bataljon 22 drug. organizovanih u SKOJ 17 neorganizovanih 
II bataljon 23 „ „ „ 18 „ 

» 15 „ „ „ 11 „ 
Stab brig. 30 „ ,, 3 " 
ukupno 90 „ „ „ 49 „ 

Sedam drugova je u poslednje vreme ubrojano u rashod, oni 
nisu uključeni u gornje brojeve. Dvanaest drugova je u među-
vremenu nanovo organizovano u SKOJ, odnosno primljeno u 
SKOJ. Jedan je bio primljen u KP. Jednog smo za to vreme 
isključili iz SKOJ-a zbog toga što je više puta krao. Skrenuta 
mu je bila pažnja na sastancima ali je uprkos tome nastavio to. 
Jedan je drug bio kažnjen na sastanku ukorom što je u štabu 
brigade ukrao šećer, svađao se zbog dežurstva i sličnih stvari. 
Podrobnije podatke poslaćemo naknadno. 

Sastanak brigadnog biroa održali smo 23. o.m. Sastanku je 
prisustvovao i pom. političkog komesara brigade.8 Dnevni red je 
bio sledeći: 

Pregled političke situacije. 
Izveštaj i sekretara. 
Oživljavanje takmičenja, pre svega kulturnog rada. 
Budući zadaci (mobilizacija, borba protiv zelenaša). 
Slučajnosti. Borba protiv pete kolone. 
Zaključci, plan takmičenja, o kome ćemo vas još naknadno 

izvestiti. 
Sastanci po četama se nisu dovoljno redovno odražavali. U 

brigadi postoji 11 radnih aktiva sa sekretarima. Tri aktiva nisu 
samostalna, nemaju sekretara. Poslednje dopise Pokrajinskog 
komiteta9 primili smo 15. decembra i odnose se na slanje ka rak -

8 Anton Golob. 
• Odnosi se na Pokrajinski pomitet SKOJ-a za Sloveniju. 



teristika za drugove koji će ići u vojnu akademiju i na vođenje 
kontrole kadrova.10 U pismima pišu da im to pošaljemo najka-
snije do 10. decembra. Pisma su tako reći već zakasnila, primili 
smo ih u najjačoj ofanzivi, tako da ih nismo mogli poslati karak-
teristike za drugove koji bi pošli na vojnu akademiju. Pošto se 
većina, koje smo sakupili, uz put izgubila, nismo mogli karakte-
ristike poslati ranije nego 17. I 45. Petog januara primili smo 
dva pisma od Oblasnog komiteta koja su pisana 2. XII 44, jedno 
[sadrži] naše nove parole a drugo napomene za cirkular o dru-
gom kongresu ZSM.11 

Politički nivo SKOJ-evaca i ostalog ljudstva je nešto bolji 
nego ranije. Časovi političke nastave održavaju se redovno, a 
isto tako politički, partijski i SKOJ-evski sastanci. Odnos SKOJ-
-evaca prema Crvenoj armiji je naročito dobar. Omladina želi 
da se uskoro sretne s njom. Ona mrzi belu gardu i one koji se 
sakrivaju od mobilizacije. Ne bi trebalo pisati o tome da s 
neprijatelj i naše vojske. Borci su spremni [na sve] i znaju da 
nas pravilno vodi drug Tito i da će nas voditi dalje, ali im još 
mnogo nedostaje. Mnogi ne znaju šta je to AVNOJ, NKOJ, ne 
interesu ju se za našu narodnu vlast, ali se mnogo više interesu ju 
za naše uspehe u postizanju skorog kra ja i uništenja fašizma. 
Biće ptrebno još dosta političkog rada da bi l judstvo dobilo za-
ista pravu predstavu o našoj borbi. SKOJ-evci pokazuju na sa-
stancima veliko interesovanje. Borbenost je opet donekle oja-
čala a delimično i disciplina. Ne pozdravlja se kako treba, dok 
se zadaci izvršavaju zadovoljavajuće. Pružanje pomoći komand-
nom kadru započelo je tek sada. Tek sada su započele vežbe sa 
oi-užjem, takmičenje, egzercir a pre svega upravl janje mitral je-
zom. Najviše se može to zapaziti u II bataljonu, gde se na sek-
toru takmičenja radi već duže vremena. Postigli smo razne 
uspehe, koje ćgmo objaviti u zidnim novinama i u posebnom 
izveštaju o takmičenju. Izveštaj o takmičenju poslaćemo vam uz 
sledeći izveštaj12 a sada šaljemo plan takmičenja. 

10 Dopis nije pronađen, ali postoje dve depeše Glavnog štaba NOV 
i PO Slovenije, od 23. decembra 1944. i od 4. januara 1945, u kojima se 
od 4. operativne zone traži da za vojnu akademiju pošalje 60 do 80 omla-
dinaca-članova SKOJ-a koji su traženi preko PK SKOJ-a za Sloveniju 
(vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 46/11). 

" Parole nisu pronađene. Pomenute napomene za cirkular o pri-
premama za Drugi kongres ZSM (Zveze slovenske mladine — Saveza 
slovenačke omladine) koje je Agitprop PK SKOJ-a za Sloveniju izdao 2. 
decembra 1944. pod br. 202, nalaze se zajedno sa cirkularom, bez datuma, 
u Arhivu IZDG u Ljubljani, PK SKOJ-a za Sloveniju, f. l/I. Promenuti 
cirkular se takode nalazi u Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 16/11. 

12 Izveštaj o takmičenju priključen je izveštaju sekretara brigadnog 
biroa SKOJ-a od 19. februara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, PK SKOJ-a 
za Sloveniju, f. 22/XIII). Odnosi se na pretkongresno takmičenje koje je 
započelo 1. decembra 1944. godine. 



PLAN TAKMIČENJA 

Pošto se situacija stalno menja i jedinice verovatno neće 
•ostati u sadašnjem rasporedu možda će nešto ojačati ili se sma-
njiti — odlučili smo da napravimo plan samo za 14 dana, a kada 
tih 14 dana proteče, napravićemo nov plan. Sadašnji plan tak-
mičenja: Održaće se sastanak svih batal j onskih aktiva i štaba 
brigade: 

I bataljon: nanovo će organizovati 8 [drugova] u SKOJ, pri-
premiti 4 članka za zidne novine, naučiće 4 druga 
da rukuju »Brenom« i »Šarcem«. 

II bataljon: 5 [drugova] organizovaće nanovo u SKOJ, pripre-
miti 4 članka za zidne novine, 6 drugova naučiće da 
rukuju »Brenom«, »Šarcem« i »Zbrojovkom«. 

III bataljon: 7 će nanovo organizovati u SKOJ, organizovaće 1 
džepne novine, 4 druga naučiće da ruku ju »Bre-
nom« i »Šarcem«. 

Stab brig.: 1 će organizovati u SKOJ, pripremiti 3 članka za 
zidne novine. 

Svaki bataljon i štab brigade organizovaće po jedno za-
bavno veče ili miting. Sve to treba da se izvrši u roku od 14 
dana. 

Karakteristike sekretara,13 kao i izveštaj o radu Agitpropa 
u našoj brigadi,14 poslaćemo vam naknadno. Dosadašnji omla-
dinski rad je, doduše, zadovoljavao, ali je potrebno da se još 
poboljša. Još uvek sam sàm za jedinice pri štabu, koje će se još 
povećati. Sada mi je već mnogo olakšan rad u tim jedinicama i 
imaću mnogo više mogućnosti da odlazim u batal j one. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Sekretar brigadnog biroa 
SKOJ-a: 

Strle Franci 

15 Karakteristike sekretara SKOJ-a priložene su izveštaju sekretara 
brigadnog biroa SKOJ-a od 17. aprila 1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, 
PK SKOJ-a za Sloveniju, f. 22/XIII). 

14 Izveštaj o radu Agitpropa od 19. decembra 1944. vidi u Arhivu 
IZDG u Ljubljani, PK SKOJ-a za Sloveniju, f. 22/XIII. 



BR. 73 

IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 4. BRIGADE 1. HR-
VATSKE DIVIZIJE KNOJ OD 25. JANUARA 1945. CENTRAL-
NOM KOMITETU KPH O STANJU I RADU PARTIJSKE OR-

GANIZACIJE U BRIGADI1 

POLIT. KOMESAR 
IV. HRVATSKE BRIGADE N. O. O 20/11 945" 

I. HRVATSKE DIVIZIJE 
KNOJ. 

25.1. 1945. 

Predmet: Polit, parti j . 
izvještaj . 

CENTRALNOM KOMITETU K.P. HRVATSKE. 

U periodu od mjesec dana, u ovoj brigadi bilo je izvjesnih 
promjena, a i nedostataka raznih vrsta, a kao najvažnija bila je 
posljednja afera u samome Stabu brigade. 

Kad govorimo o s tanju i radu Par t i je u brigadi, potrebno 
se je dotaknuti slijedećeg: 

Gledajući na kvalitetu naših članova K. P. može se konsta-
tovati da je parti jnost istih na priličnom nivou i da su oni pot-
puno razumili kakva mora da bude Par t i ja i kako ona radi (mi-
slim na cjelinu), ali uzimajući u obzir nedostatke koji su se u 
tom vremenu ispoljili, dolazimo do zaključka da još mnogi naši 
drugovi nisu postigli potreban nivo osjećaja odgovornosti pred 
samom Parti jom. 

Nepartijnost, koja se je ispoljila u samome Stabu, naj ja-
snije karakteriše odgoj naših partijaca, iako su možda ovog mo-
menta ostali bili neovisni o tome. Ne mislim time reći da su svi 
naši članovi K.P. gledali na stvar kao i pojedini članovi iz sredine 
našeg Štaba, ali se ipak ne smije osporavati to da je ovaj slučaj 
za nj ih bio sporedan. 

Slučaj sa komandantom Sevićem, gdje se je zajednički sa 
pomoć, polkomesara I. Bataljona opio i stvarao neki nered, bio 
je sto posto štetan, jer je isti pomoćnik, iako je bio part. rukovo-
dioc, gledao u istom komandantu jačeg partijca od sebe i mislio 
da ovo ne pretstavlja nikakav nedostatak jednog člana K. P. 
Jasno je da su o istom slučaju znali i ostali članovi K. P., što 
smo mi svakako onog momenta nastojali srediti. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 49/110—114. 

1 Verovatno se odnosi na datum zavođenja dokumenta u CK KPH. 

22 Zbornik, tom IX, knj. 8 3 3 7 



Poslednji slučaj sa pomoćnikom Sabljićem, te slučaj sa jed-
nim komandirom i polit, komesarom čete, koji su prisvojili jedan 
šinjel, a da o njemu nisu nikoga izvjestili, potpuno jasno ocrtava 
nedovoljnu partijnost naših članova K.P. bez obzira nato da su 
to pojave samo kod pojedinaca. 

Bilo bi pogrešno misliti da je od takvih nezdravih pojava 
obolila većina naših članova K.P., ali je potrebno na sve ovo 
gledati kao na nezdravo stanje naše Part i je , jer isti slučajevi 
štete cjeloj partijskoj organizaciji u brigadi. Ukratko rečeno nije 
se postiglo onaj zahtjevajući partijski osjećaj odgovornosti i 
čvrstina koja bi morala da bude naročito u našim jedinicama. 

U našem 1. Bataljonu, gdjfe smo gledali na Part i jsku orga-
nizaciju kao najbolju, desio se slučaj da su komandir i komesar 
čete prilikom prebacivanja spreme iz Korduna zadržali za sebe 
jedan šinjel, koga su poslije dali jednom civilu. Kad smo isti 
slučaj ispitali, komandir priznaje da je pogrešio, ali da nije to-
bože mislio na posljedice. Komesar se izgovara da je nasjeo istom 
komandiru i tako dozvolio da se to dogodi. Od jednog i drugog 
vidi se da nisu dorasli časnom mjestu koga su dobili, iako su već 
dugo u N.O.B. Dakako da je tome kriv najviše nedovoljan par t i j -
ski rad, ali je tako jedna općenita pojava da su u mnogo sluča-
jeva bolji članovi K.P. borci nego rukovodioci, t j . u pr imjernom 
držanju na naše zadatke. Mnogi naši rukovodioci rade i aktivni 
su, ali samo zato što su rukovodioci, ali ne gledajući na rad i 
zadatke iz perspektive člana Parti je. 

Za gore navedeni slučaj, uz kaznu koja ih je slijedila, isti 
će dobiti i parti jsku opomenu, a što će biti upotrebljeno kao po-
učni materi jal i za ostale članove K.P. 

Pomoćnik polit, komesara istog bataljona drug Vukov do-
bar je i aktivan, ali i on gleda na s tanje Par t i je u njegovom 
bataljonu kao veoma ružičasto i tako bi pomalo svi zajedno poči-
vali na staroj slavi, gledajući sebe kao najbol je i time dozvolili 
da ih preteknu događaji, što se je počelo i opažati. 

I niži partijski rukovodioci su dosta mladi i neskusni, pošto 
smo baš u istom bataljonu učinili izvjesne promjene part. ruko-
vodioca i postavili nove, koji nisu dovoljno izgrađeni, ali sama 
njihova čvrstina i dobra partijnost daje garanciju da će pravilno 
i dobro rukovoditi svojim organizacijama i držati ih u svojim 
rukama. 

Nekih ostalih problema u istom bataljonu se nije pojav-
ljivalo. 

U II. Bataljonu stanje se je mnogo popravilo, uzimajući u 
obzir nedostatke od kojih su patili do nedavno. Bataljon se je 
potpuno sredio i nije se pojavljivalo baš nikakvih problema, bilo 
kakvog karaktera, što se svakodnevno mora pripisati pojačanom 
radu Part i jske i Skojevske organizacije. 
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I tu su partijski rukovodioci prilično mladi i neiskusni, ali 
su veoma uporni u radu. Uopće kvaliteta partijaca je dobra i 
mnogo odskočili od ostalih drugova, kojima svagdje služe za 
primjer . 

III. Bataljon prilično je zaostao i po kvalitetu i po kvan-
titetu. Part i jska organizacija do nedavno može se reći da ni je 
ni postojala. Veoma mali broj članova, koji su postali članovi 
samo po svojoj borbenosti, nisu mogli da momentalno usišu sve 
one ostale, kojih je bilo svake vrste. 

Počam od partijskih rukovodioca pa sve do poslednjeg čla-
na Part i je bilo je isto stanje. »Mi smo komunisti, mi moramo da 
damo sve od sebe«, bila je njihova parola, a što da rade i kako da 
pomažu ostalim borcima, koji su se pokazali slabi, nisu znali, već 
je čak radi tog neznanja i nesnalaženja pojedinih parti jaca došlo 
i do šamaranja. Komandir jedne čete, koji se dušom i tijelom 
predao Partij i , prilikom jednog pokreta, gdje su mu se nekoji 
borci, čak i jedan delegat, pokazali neprimjerni i slabići, počeo je 
da šamara misleći da mu je to bila dužnost kao članu K.P., jer 
je bio pred n j im zadatak. Sličnih slučajeva bilo je više, koji su 
bili rukovođeni baš tim osjećajem odgovornosti i dužnosti na-
pram Partij i , ne tražeći drugi način rada i r ješavanja pojedinih 
pitanja. I familijarnost je počela pomalo da cveta. 

Dolaskom na ovaj teren odmah smo pristupili radu i sre-
đivanju istog bataljona odnosno part. i skojevskih organizacija, 
te se je kroz kratko vri jeme vidjelo uspjeha. 

Pomoćnika politkomesara bataljona druga Vrbanca upu-
tili smo na srednji part. kurs pri O.K3K.P.H. za Gorski Kotar, 
koji se kurs ovih dana završava, gdje se je isti drug, iako sa vrlo 
slabim predznanjem, čak i slabo savladanim našim jezikom, po-
kazao vrlo dobar. 

Na njegovo mjesto postavili smo druga Hinića, dotada-
šnjeg pomoć, polit, komesara čete, koji je također završio tada 
part. kurs i do danas pokazao se prilično aktivan u radu. Veoma 
je odan i požrtvovan, samo mu nedostaje još organizatorske spo-
sobnosti. Dolaskom iz kursa druga Vrbanca vratit ćemo ga u 
isti bataljon na dužnost, dok ćemo Hinića postaviti za v.d. po-
moćnika u IV. Bataljonu. 

Part i jska organizacija istog bataljona nešto se je pojačala 
brojčano a i prilično ušla u kolotečinu samog rada, ali je teo-
retsko-politička zrelost kod istog part. članstva veoma slaba. Po-
čeli smo da radimo baš na teoretsko-partijskom uzdizanju istih 
članova, ali to ide veoma sporo, pošto je većina drugova bila 
bez i minimuma tog znanja. 

3 Oblasnom komitetu 



Parti jska jedinica čete IV. Bataljona također se je broj-
čano podigla, a i aktivizirala i učvrstila, naročito na teoretskom 
uzdizanju. U istoj jedinici radi se mnogo, gdje se i očito vide 
uspjesi u radu. Jedino u toj jedinici može se reći da Part i ja 
rješava, rukovodi potpuno i čvrsto. 

Ovdje još ne postoji pomoć, komesara bataljona, ali je 
polit, komesar posvetio punu pažnju, a i pomoćnik komesara čete 
veoma je aktivan. 

Part. jedinice pri Štabu brigade nisu još postigle zadovolja-
vajuću aktivnost i čvrstinu, ali su svakako odskočile od ostalih 
jedinica s jedne strane zato što smo mi često puta posvetili više 
pažnje i direktno rukovodili sa njihovim sastancima i kontro-
lirali ih više u radu nego ostale, a s druge strane što su isti čla-
novi jedni od najboljih i tako mnogo lakše shvaćaju potrebe 
rada i zadataka. 

Teoretski su također najbolji, jer se, čim je za to moguć-
nost, često održavaju teoretski časovi i proučava part. materijal . 
Dolaskom nekih novih članova Part . organizacija se je pojačala 
i više se osjeća nego prije. Ovdje naročito prilično jaka kon-
spiracija sa strane članova K.P. 

Ni u ostalim jedinicama nije se pojavio neki slučaj parti-
ske nekonspiracije, koji bi bio eventualno štetan po jedinicu ili 
uopće liniju K.P. 

Što se tiče proučavanja marksističko-lenjinističke nauke i 
part. teoretskog uzdizanja uopće, Part . jedinica Štaba brigade 
vrlo malo radi. Ostali rad i zadaci s kojima se svakodnevno bo-
rimo prosto ne dozvoljavaju da pristupimo organizovanom teo-
retskom uzdizanju, koje bi nam svakako bilo potrebno. Nije 
s time rečeno da se ne uhvatimo često kakve brošurice ili bilo 
kakve l i terature i onako pojedinačno, kada ko dospije pročitati, 
ali organiziranom radu, naročito diskusiji, koja je još najkoris-
nija, nismo mnogo puta pristupili. Mislim da ćemo i ovo već 
jedan puta da započnemo i da poduzmemo mjere sopstvenog 
uzdizanja. 

Zadatke koje se postavi pred članove izvršavaju se i nema 
0 tome pogovaranja, ali više puta izbija neki nedostatak, gde-
kad od nesnalaženja, ali često puta i radi neodgovornosti ili ne-
marnosti. Tačno je da se pojedini drugovi samokritički osvrću 
na ovakve pojave i vide da su zgriješili, ali je to više puta ne-
opravdano iz razloga što su oni unapred pripremljeni za samo-
kritiku, a kod takvog eventualnog čina ne misle na posljedice. 

O sprovođenju parti jske linije, opet kod pojedinih članova, 
dalo bi se više govoriti. 

Mnogi od naših članova imaju još uvijek u glavi ono staro 
1 pogrešno. Oni misle, ako se podsmjehavaju djelima naših Sa-
veznika ili podcjenjuju njihov rad i držanje, da oni tek tada ispo-



l javaju pred očima svojih pretpostavljenih svoju partijnost. »Ja 
sam član Part i je i ja samo tako mogu da gledam na njih«, često 
govore naši pojedini drugovi. Mi smo po ovome udarili time što 
smo im prikazali da je svih članova K.P. isti cilj i gledište, te 
da o tome nema ni govora kako mi na to gledamo, ali da je naša 
dužnost pozdraviti ono što ide u interes N.O.B, i Part i je . 

Slučaj na sastanku ćelije pri Stabu: pojedini drugovi po-
stavili su mi primjedbu da im toliko govorim na pr. o čvrstom 
savezu nas i zapadnih Saveznika, iako se je u Grčkoj ispoljilo 
obratno, te da bi oni želili znati čisto naše gledište na sve to i 
da smatraju da ima izvjesnih razmimoilaženja kod nas. Može se 
čisto dobiti utisak da ne znaju liniju N.O.B., ali nije tačno, nego 
su potpuno nezadovoljni da smo mi tako bliski nj ima iako oni 
nisu komunisti ili da pravimo neke ustupke itd. 

Možda nije ovaj slučaj dovoljno jasno prikazan, ali sma-
tram da ćete razumeti što s time mislim da prikažem. 

Također se je ispoljilo jedno, a što je svakako štetno, da 
pojedini drugovi, koji i nisu možda u organizaciji, više puta vole 
diskutovati po pi tanju naših Saveznika općenito, a na što ruko-
vodioci, svakako članovi K.P., dovoljno ne reagiraju, ili uporno 
stoje da bi to objasnili, već se čisto zadovoljavaju tim postav-
l janjem sa strane boraca, koji svakako pogrešno misle, u vezi 
sa linijom N.O.B. 

Za ovo nije bilo nekog naročitog obima ili mnogo štet-
nog, ali da se to uporno ne razbija, prešlo bi se u veliku skraj -
nost skretanja. 

Veza naših part. organizacija sa pozadinskim nije još naro-
čita, ali velika je razlika napram unatrag neko vrijeme. Sada se 
često praksira: ukoliko ima nekih problema na terenu ili jedinici 
koji su u vezi vojske i pozadine, zajednički se r ješavaju. 

O popularnosti članova K.P. među narodom ne bi se imalo 
što da se govori. 

Narod gleda na naše jedinice odnosno borce ili rukovodioce 
sa punim povjerenjem i veoma su dobri odnosi, ali narod ne 
razlikuje člana K.P. od ostalog borca. Dakako da znade, a o 
čemu se više puta i govori »da su svi rukovodioci čl. K.P.«, te 
prema tome svakako očekuje više od rukovodioca, a za even-
tualne greške pojedinih rukovodioca također gleda i tumači ih 
sasma drukčije neko kod borca. 

Pomoć koja se sa strane Part . organizacije pruža SKOJ-u 
skoro je zadovoljavajuća, iako tu pomoć ne pružaju svi partijci, 
već samo pojedinci, pomoćnici ili politkomesari, dok kod jed-
nog komandira bilo bi nemoralno4 kad bi on vodio brigu o 
SKOJ-u, tako smatra ju pojedini naši vojni rukovodioci. 

* Verovatno treba: nenormalno. 



I po tome pitanju smo se pozabavili na sastancima Bat. 
biroa da bi se već jedan puta pravilno shvatila važnost skojev-
ske organizacije. 

Poslednjih smo dana formirali brigadni komitet SKOJ-a i 
dali upute za dal jnj i rad i svestranu pomoć ćemo bezuvjetno 
davati. 

Uglavnom gledajući na članove SKOJ-a vrlo malo ili ništa 
zaostaju iza članova K.P. i po radu i pr imjernim držanjem i spo-
sobnošću. 

Ne bi preterali kada bi rekli da je SKOJ-evska organiza-
cija kao cjelina dosegla nivo part. organizacije i po radu, a i po 
osjećaju odgovornosti i disciplini. 

Sa kandidatima se radi najviše na teoretskom uzdizanju, a 
i na radnim sastancima, kojima prisustvuju ponekoji čl. K.P., 
daje im se konkretne zadatke za rad kako bi se moglo ocjeniti 
njihovu zrelost za s tupanje u Part i ju . Uglavnom teoretski par-
tijski sastanci održavaju se sa svima zajedno. 

Organizaciono s tanje članova K.P., kandidata i skojevaca 
još uvijek ni je najbolje. Često vršimo izmjene pojedinih part . 
rukovodioca, pošto ima nekojih koji su išli na nove dužnosti; 
kao na pr.: u I Bataljonu dosadašnji pomoć, komesara I. čete 
poručnik Tomić primio je dužnost komandira čete, na kojoj će 
dužnosti mnogo bolje da odgovori. Na njegovo mjesto postavili 
smo jednog vodnika starog člana K.P. koji će mnogo više dati 
od sebe. Pomoćnik polit, komesara čete I. Bataljona Zrnić pri-
mio je dužnost polit, komesara 3. Bataljona, kao i Hinić, pomoć-
nik polit, komesara II. čete II. Bataljona, primio je dužnost po-
moć. polit, komesara IV. Bataljona i tako da često postavljamo 
nove drugove. 

Sa skojevskim rukovodiocima je ista stvar, naročito u I. 
Bataljonu, gdje stalno pojedini rukovodioci skojevskih organiza-
cija odskaču na veće vojničke ili političke dužnosti. 

Jedna i druga organizacija brojčano je porasla, što ćete 
vidjeti i iz dostavljenog socijal.-nacionalnog sastava: 

Uvidili smo da kao najvažnij i zadatak koji stoji pred nama 
jest pojačat Par t i ju ne samo brojčano nego i postignuti zaht je-
vajuću parti jnost kod naših drugova. Do sada sve to prilično 
klapa, ali ćemo uporno stajati na tome da svaki i posljednji član 
Part i je i SKOJ-a zdravo shvati svoju dužnost pred Part i jom i 
da na temelju toga uloži sve snage, kako bi zadaci koji nas če-
kaju ležali najviše na leđima naše Par t i je i SKOJ-a, odnosno 
svakog pojedinog člana. U prvom redu nastojimo da ojačamo 
partijski kadar, te težimo da svi prođu kroz kurseve koji se 
održavaju kod O.K.K.P.H. za Gorski Kotar i Oblasnog K.P.H za 
Istru. Također i na skojevske kurseve, koji se održavaju isto 
ovdje, šaljemo uvjek po nekoliko drugova. 



Rješenjem tog problema sa rukovodstvima postepeno ćemo 
rješavati i sa svim ostalim članstvom, t.j. raditi po mogućnosti 
čim više na njihovoj izgradnji. 

Sa svim novim naređenjima i uputama koje su stigle sa 
strane našeg Korpusa upoznati ćemo naše part. i skojevske or-
ganizacije kako bi u prvom redu one znale što moraju da čine, 
ako želimo da izvršimo iste zadatke. To smo već radili na sas tan-
ku Batalj. biroa III Bataljona i nasojati ćemo i na svim ostalim 
sastancima, pa i četnih ćelija. 

Skoro će se održati Parti jsko savjetovanje okruga Gorskog 
Kotara te ćemo uputiti pomoćnike polit, komesara bataljona na 
isto, kako bi vidili probleme i rad Par t i je na terenu a i u Vojsci 
i time mogli usmeriti rad u svojim jedinicama. Ja sam također 
pred video da bi mogli, bilo kako, sazvati Part i jsku konferenciju 
brigade, što bi bilo veoma korisno, ali ako ne bude drukčije 
moguće, održavati ćemo u bataljonima, svaki za sebe ili pak dva 
bataljona zajedno Tu bi kao najvažnije pretresli i dosadašnji 
rad Partije, a i dali smjernice za budući, naročito po najnovij im 
direktivama, vojničkog i političkog karaktera. 

Nekih naročitih partijskih problema, osim gore navedenih, 
nije se pojavljivalo, a sve sektore rada podržavaju parti jske i 
skojevske organizacije — bolje rečeno, rukovode. 

Iako imam priličan pregled nad radom Part i je i SKOJ-a 
kao i s tanjem uopće, verovatno da nisam u ovome izveštaju 
dovoljno slikovito prikazao sve potrebno i šta Vas možda inte-
resira, te molim da mi, ne možda sa nekom šemom, već sa par 
primjedaba pomognete u slanju idućih izvještaja, ukoliko je to 
potrebno. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Polit, komesar r 
F.5 Sirola 

5 Franjo 



BR. 74 

IZVJEŠTAJ ŠTABA 7. SLOVENAČKE UDARNE BRIGADE 
»FRANCE PREŠEREN« OD 25. JANUARA 1945. POLITIČKOM 
KOMESARU 31. NOU DIVIZIJE O PROPAGANDNOM I KUL-

TURNO-PROSVETNOM RADU U BRIGADI1 

STAB 
VII SNOUB »FRANCE PRESEREN < 

Na položaju, 25. jan. 1945. 
Broj 19 

Predmet - 14-dnevni izveštaj o 
kulturno-prosvetnom radu 

ŠTABU XXXI DIVIZIJE IX KORPUSA NOV I POJ 
Političkom komesaru 

Kulturno-prosvetni rad u našoj brigadi od 7. do 12. januara 
1945. bio je ovakav: 

1. Mitinzi: U to vreme priredili smo tri mitinga. Pošto su 
bili stalno pokreti ili akcije, nismo mogli priređivati mitinge. 
Mitinzi su održavani: jedan u Zeleznikima 15. o.m. u 20 časo-
va. Održali su ga II i III bataljon zajedno. Program je bio sledeći: 
Pozdrav zastavi; govor pomoćnika političkog komesara 2. čete 
II bataljona, druga Tepine,2 koji je izneo kratak pregled doga-
đaja na frontu, ulogu i zadatke KP [Slovenije] u našoj OF, o 
mobilizaciji, o pomoći i zajedničkom radu sa civilnim stanovni-
štvom. Sledeća tačka bila je recitacija »Naš narodni dom«; za-
tim pevački hor: »Na juriš« i »Zvonček«; živa slika »Kronanje u 
Zagrebu«; skeč »Bedak«;3 pevačka tačka »Krasni flot«; dva skeča 
»Možiček« i »Trebušr.ik«;4 drama u dve slike »Borba«;5 pevačka 
tačka »Je Stalin poklical« i »Na Gorenjskem«; živa slika »Ob 
tabornem ognju« i pozdrav zastavi. Sve tačke izvodili su drugovi 
iz oba bataljona zajedno. Posle programa bila je slobodna za-
bava sa plesom do 24 časa. Najbolja tačka mitinga bila je drama 
»Borba«, koja je bila prikazana bez greške i jako je podigla 
raspoloženje prisutnih, što se moglo zaključiti prema aplauzu. 

1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu IZDG 
u Ljubljani, f. 276/VI, a snimak u'Arhivu VII, film 191/212—213. 

* Janez Tepina 
3 Od Vladimira Suhadolskog (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 92, 

pod br. 1170). 
4 Ta dva skeča nisu pronađena. 
5 Napisao Sergej Vošnjak (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 586, 

pod br. 8123). 



Jako dobro su bile prikazane tačke: »Trebušnik« i »Bedak«, 
koje su izazvale mnogo smeha. Pesme su bile nešto lošije izve-
dene, dok su recitacije bile nepripremljene za pozornicu. Go-
vor je bio doduše pripremljen ali sadržajno slab. Miting je odr-
žan u znaku kampanje »Amnestije«6 ali tačke nisu bile u tu 
svrhu dovoljno povezane. Pošto je miting bio pripremljen na 
brzinu, nije postigao onaj efekt koji bi trebalo. Ipak se civilno 
stanovništvo povoljno izražavalo o uspehu mitinga. Glavna 
greška u priređivanju mitinga bila bi ta što na mitinge dolaze 
nedovoljno pripremljeni, naročito [nisu dobro pripremljene] re-
citacije, koje nikada dobro ne uspeju. Pošto se mitinci obično 
održavaju u seljačkim kućama, nedostaju dramske scene i ske-
čevi. Pošto imaju obično previše osoba i pripremljeni su za 
pozornicu, ne mogu se tu izvesti. Pevačke tačke postigle su 
priličan aplauz. Tom mitingu je prisustvovalo oko 100 civila i 
oko 40 drugova iz vojske. Dva mitinga smo priredili u selu 
Leskovici otprilike s jednakim programom. Ispoljile su se slične 
greške, ipak u manjo j meri. 

2. Zidne novine — džepne novine: Zidne novine postoje 
u svim bataljonima i članci se stalno obnavljaju, tako da su 
uvek zanimljive. Drugovi se takođe srazmerno interesuju za rad 
i šalju dopise. I bataljon je izdao jedan broj džepnih novina u 
četiri primerka. I II bataljon je izdao svoje džepne novine u pet 
primeraka. Sto se toga tiče treba još čvrsto prionuti za rad, treba 
davati podstreka drugovima i stalno ih terati. Mnogo više intere-
sovanje postoji za zidne novine. 

Naročito se sprovodila kampanja za narodno jedinstvo u 
vezi sa izjavom kral ja Petra.7 Stvar se najpr i je objasnila ruko-
vodiocima, koji su gradivo prenosili dal je na borce. Uspeh je za-
dovoljavajuć. 

3. P e v a n j e: Naročito dobrih pevačkih horova bataljoni 
nemaju. Ipak se u svim bataljonima srazmerno dosta peva i po-
stoji interesovanje za partizanske i narodne pesme. Kvalitet pe-
vanja je osrednji, ne možemo reći da je baš slab. Nota nemamo. 
Sada ćemo poslati dva druga na horovodski tečaj8 i stvari će se 
verovatno posle toga popraviti. Najviše se pevaju partizanske 
pesme. Prema izvještajima iz bataljona peva oko 20°/o drugova. 

II bataljon je priredio 3 kul turna časa, i to o značaju zid-
nih i džepnih novina i o značaju kulturnog rada uopšte. Bata-
ljon ima harmoniku. III bataljon je priredio jedno kulturno veče 
koje je bilo posvećeno Ivanu Cankaru i veoma je dobro uspelo. 
Bio je prisutan priličan broj boraca. Izvodili su se pre svega ra-

* Vidi napomenu br. 13 uz dok. br. 31. 
7 Vidi napomenu br. 7 uz dok. br. 70. 
" Vidi napomenu br. 21 uz dok. br. 1. 



dovi Cankara, tako da su se drugovi bar malo upoznali s tim 
velikim piscem. 

Kulturno-prosvetni odbor I bataljona održao je 3 sastanka 
i jedan zajedno sa referentom za propagandu XXXI divizije.* 
U II bataljonu se sastanci održavaju redovno svake nedelje i 
brojčano su jaki, pošto je u tom bataljonu, možemo reći, n a j -
veće interesovanje za kulturni rad. III bataljon je održao dva 
sastanka. Na svim sastancima su se u prvom redu prorađivali 
cirkulari o radu kulturno-prosvetnog odbora. 

Svu primljenu l i teraturu odmah smo podelili među jedi-
nice a nešto poslali preko obaveštajaca na teren. Civilno stanov-
ništvo naša li teratura jako interesuje a najviše »Partizanski 
dnevnik«10 i radio-vesti,11 jer svako sa interesovanjem prati do-
gađaje u svetu i brzo prodiranje našeg velikog saveznika Crvene 
armije. Bilo bi dobro kada bi opet uskoro primali više primeraka 
»Partizanskog dnevnika«, naime, sada je broj »Dnevnika« koje 
primamo znatno smanjen. 

Dramske sekcije rade uprkos svim poteškoćama. Posled-
njih četrnaest dana nalazimo se stalno na sektoru gde nema po-
zornice pa je rad u seljačkim kućama jako ometan. 

Interesovanje za nogomet je dosta veliko, naročito u III 
bataljonu, koji bi mogao da sastavi odličan tim, koji bi eventu-
alno zastupao i brigadu na takmičenju. 

Kulturno-prosvetni rad, uzev u celini, još dosta dobro us-
peva. Politički komesari su većim delom svesni značaja tog 
sektora rada u našoj vojsci. Povezanost sa parti jskom organi-
zacijom takođe zadovoljava, pošto se rad kul turnih odbora kon-
troliše i da ju se uputstva i po toj liniji. 

Ukoliko kulturno-prosvetni odbori ne rade sami od sebe,, 
čine to pod pritiskom, odnosno putem naređenja. Svakako rad 
povoljno napreduje. 

Kronika se vodi u svim bataljonima kao i u brigadi. Pre-
pisi se redovno šalju.12 

Samo II bataljon ima jednog nepismenog druga pa se u 
tom bataljonu održavaju analfabetski časovi. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

V. d. političkog komesara: 
Kirn Viktor 

Kirn 

V. d. Komandanta—poručnik: 
M. P. Leskovec Kori 

Kori 

9 Referent je bio Stane Keržič. 
10 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 249, pod br. 3499. 
11 Vidi napomenu br. 21 uz dok. br. 31. 
lä Vidi napomenu br. 31 uz dok. br. 31. 
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1ZVEŠTAJ POMOĆNIKA POLITIČKOG KOMESARA 12. SLO-
VENACKE BRIGADE OD 25. JANUARA 1945. SEKRETARU 
DIVIZIJSKOG KOMITETA 15. NO DIVIZIJE O RADU PAR-

TIJSKE ORGANIZACIJE U BRIGADI1 

STAB XII SNOUB* BRIGADE 
Pom. politkom. 

Položaj, dana 25. I 1945. 

PETNAESTODNEVNI IZVEŠTAJ KP XII SNOU BRIGADE 

1. 15 vojnih i političkih zadataka je KP pomogla sprovesti 
štabovima po parti jskoj liniji. 

2. 
a) 12 ćelija ima pravilno podeljen rad po sektorima. Ćelija 

štaba I bataljona je najbolja. 
b) 9 ćelija redovno održava sastanke na kojima pored vas-

pitnog partijskog rada razmatra i probleme jedinice. Najbolja je 
ćelija štaba brigade. 

c) 8 ćelija tačno sprovodi sve zaključke. Ćelija 2. čete II 
bataljona je najbolja. 

d) Bataljonski biro je u roku od 4 časa sproveo direktive 
prihvaćene na birou za sve članove part i je i SKOJ-a čitavog 
bataljona. Najbolji između bataljona je I bataljon. Najbrže spro-
vodi direktive ćelija 3. čete I bataljona. 

e) 12 ćelija dostavlja tačne i redovne izveštaje. Najtačnija 
je ćelija 3. čete III bataljona. 

f) KP je prenela 6 direktiva na SKOJ, koji ih je sproveo. 
g) U dva slučaja članovi part i je podigli su moral za vreme 

pokreta a jednom za vreme akcije. Najbolja je bila ćelija 2. 
čete I bataljona. 

h) Za vreme takmičenja3 primljeno je u KP 8 drugova, za 
kandidate 16 a u SKOJ niko. Imamo još 277 neaorganizovanih. 

1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu IZDG 
u Ljubljani, f. 188 a/I, a snimak u Arhivu VII, film 126/543. 

2 Vidi napomenu br. 2 uz dok. br. 40. 
3 Vidi napomenu br. 15 uz dok. br. 59. 
Istovremeno se održavalo omladinsko takmičenje pred Drugi kon-

gres ZSM (Zveze slovenske mladine — Saveza slovenačke omladine), koje 
je započelo 1. decembra 1944. i produženo sve do kongresa, za koji je bilo 
predviđeno da se održi najpre u januaru a zatim u februaru 1945, ali je 
održan tek posle oslobođenja, od 24. do 27. juna 1945. u Ljubljani. (Vidi 
dokument Glavnog odbora ZSM od decembra 1944. o pripremama za kon-
gres, o akciji za popularizaciju kongresa i o takmičenju, i druge doku-
mente o tome, a u Arhivu IZDG u Ljubljani, fond Pokrajinskog komiteta 
SKOJ-a za Sloveniju, f. l/I, 559/1 i vojni fond f. 16, 276a/I i 289). 



3. 
a) 6 ćelija redovno proučava uvodne članke. Najviše je 

proradila ćelija štaba brigade, i to 7 članaka i 2 brošure. 
b) 5 kružoka za proučavanje sastaje se redovno. Najbolji 

je u 3. četi III bataljona, koji je proradio 8 članaka i 3 brošure. 
c) 2 druga prijavila su se za ispit iz brošure »Otadžbinski 

rat Sovjetskog Saveza«.4 

S M R T F A Š I Z M U — S L O B O D A N A R O D U ! 

Pom. politkomesara — kapetan: 
Butara Jože 

BR. 76 
IZVEŠTAJ SEKRETARA DIVIZIJSKOG KOMITETA 13. NOU 
DIVIZIJE OD 27. JANUARA 1945. CENTRALNOM KOMITE-
TU KPH O STANJU I RADU PARTIJSKE ORGANIZACIJE 

U DIVIZIJI1 

DIVIZIJSKI KOMITET KPH 15/II 9452 
13. UDARNE DIVIZIJE NOVJ 
dne 27. januara 1945. god. 

CENTRALNOM KOMITETU K.P.H. 

ORGANIZACIONO STANJE K.P.: 

Organizaciono s tanje Par t i je 13. Udarne divizije jeste: 13 
bataljonskih biroa, 85 članova bataljonskih biroa, 68 četnih ćeli-
ja 17 ostalih ćelija, 17 štabskih ćelija, svega ukupno 102 par-
tijske ćelije. 

U našoj diviziji oficira i političkih komesara članova P a r -
tije ima 269, a podoficira 252. Partizana imamo 200, a žena 22 
člana. Svega ukupno članova Part i je je 743. 

Od 30. X. 1944. godine do 15. I. 1945. popeo se je broj čla-
nova Par t i je za 107 članova. 

* Originalni naslov glasi: »O veliki domovinski vojni Sovjetske 
zveze« (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 536, pod br. 7389). 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 48/585—587. 

* Datum zavođenja dokumenta u arhivi Centralnog komiteta KPH-



Brojno stanje SKOJ-evske organizacije odnosno članova 
SKOJ-a u našoj Diviziji je 692 a kandidata 113 druga. 

Od 30. X. 1944. do danas Divizijski komitet sav se je iz-
mjenio, u njega su ušli novi članovi sem politkomesara Divizi-
je.3 Također za ovo vri jeme promjenili su se dva sekretara i 
zbog toga rad Divizijskog komiteta smatramo da nije zadovoljio. 
Ušli su u njega novi ljudi, koji su trebali steći iskustvo u par-
tijskom radu, tako da nisu mogli dovoljno u praksi djelovati na 
bataljonske biroe, odnosno na parti jske organizacije. Postoji ga-
rancija, sa obzirom na novu formaciju, također na stečeno is-
kustvo i agilnost članova divizijskog komiteta, da će se rad 
bolje odvijati. 

U ovom međuvremenu, sa obzirom na brojno s tanje parti-
zana naše divizije, smatramo da se je partijska i SKOJ-evska 
organizacija prilično omasovila i u vezi toga na poslednjoj sjed-
nici Divizijskog komiteta donesli smo odluku: učvršćenje organi-
zacije kao i teorijske izgradnje. Dakle, to je najveći problem i 
najaktuelnij i unutar naše parti jske organizacije. U vezi toga na 
istoj sjednici donijeli smo odluku koja sadržava program i ma-
terijal kojega ima proučiti naša organizacija. Da bi se što bolje 
savladao program raspodjelili smo svakom članu Divizijskog 
komiteta određene teme koje će referisati pred part i jskim orga-
nizacijama, na pr. bataljona, a svi članovi bili bi na okupu. U tu 
svrhu dobili su zadatke i članovi bataljonskih biroa, koji će na 
isti način prići teorijskom uzdizanju partijskih organizacija. 
Osim toga, četne ćelije imaju vaspitne časove. Najvažniji za-
datak postavili smo pred parti jske organizacije — učvršćenje i 
teorijsko uzdizanje istih, i tako i SKOJ-evskih. 

Na poslednjem sastanku Divizijskog komiteta, koji se odr-
žao 15. I. 1945. godine, donjeli smo odluke: 

1.) Objasniti članstvu političke zadatke: a) potpuno oslo-
bođenje zemlje, b) obnova i izgradnja države. 

2.) Vojnički zadaci Par t i je u izgradnji vojske i kadra: a) 
vojna obuka, b) izdizanje kadrova, c) organizacija štabova i po-
moćne službe, d) ukloniti parolu »čuvanja glave«, e) ukloniti 
mogućnost pjegavog tifusa. 

3.) Organizacioni zadaci: a) prenositi direktive usmeno na 
parti jske ćelije i biroe, b) učvrstiti part i jsku i SKOJ-evsku or-
ganizaciju, c) obilaziti četne ćelije, davati im više pomoći. 

4.) Teorijski program: a) Lenjin: Imperijalizam, b) Dimi-
trov: O kadrovima, c) Segai: Ekonomski razvitak društva, d) 
Crni:4 Borimo se za boljševizaciju i čistoću KPJ , e) Dimitrov: 
Fašizam i radnička klasa, f) Staljinove dnevne zapo vesti u toku 

3 Politički komesar 13. divizije bio je Dura Matić. 
4 Sreten Zujović 



oslobodilačkog rata i g) Učenje o Partij i . Ovaj program imamo 
zadatak savladati od 15. januara do 15. marta ove godine. . 

6.) Administracija i čuvanje partijskog materijala: a) do-
staviti obrasce upitnika za kadrove, b) uvesti knjižice po bata-
ljonima. Ovi su zadaci donešeni na poslednjoj sjednici Divizij-
skog komiteta. U vezi ovih zadataka izdao je Divizijski komitet 
direktivni list5 u kome je uglavnom objašnjeno kako i na koji 
način zadatke sprovesti u život. 

PRORADA DIREKTIVA C.K. HRVATSKE: 

Na sastancima Divizijskog komiteta proradili smo direk-
tivni list C.K.0 izdan 22. novembra 1944. godine u vezi teorij-
skog uzdizanja članova Par t i je i organizovanje parti jskih kur-
seva. Drugi direktivni list od C.K. izdan u decembru 1944. godi-
ne,7 kojemu je priložen program za niže parti jske kurseve, i 
treći izdan 23. X. 1944. godine,8 koji sadržava pi tanje jedinstva, 
pi tanje preuzimanja vlasti i dotiče se ekonomskih problema. Ova 
pisma temeljito su proučena i sve potrebno nastoji se prenjet i 
na parti jske organizacije. 

OPCE STANJE U 13. DIVIZIJI : 

Po pi tanju opće situacije prodiskutovali smo stav kralja 
Petra prema JNOF-u, kao i napredovanje Crvene armije itd. 
Konstatovali smo da je naš stav prema svim dogodajima bio 
pravilan i da smo na vr i jeme reagirali na sva pi tanja i zato se 
kod nas nisu stvorili nikakovi problemi povodom zadnjih dogo-
đaja. U zadnje vrijeme, od kako je Petar Karađorđević dao iz-
javu protiv tekovina Narodno-oslobodilačke borbe, to izjašnje-
n je izašlo je na veliko reagiranje boraca, što se je pretvorilo u 
demonstraciju. Održali smo nekoliko, odnosno po svim našim 
jedinicama manifestaciono-demonstracijske zborove na kojima 
je učestvovao osim vojske i narod na onim terenima gdje smo 
se nalazili. 

Naša vojska po našem mišl jenju prilično je upoznata sa 
svjetskom situacijom, kao i situacijom u našoj zemlji, tako da 

5 Redakcija nije pronašla to direktivno pismo. 
9 Odnosi se na direktivno pismo CK KPH o političkoj izgradnji 

partijskog članstva i kadra i o zadacima u vezi s političkim i organizaci-
onim radom (original u Arhivu IHRP u Zagrebu, fond CK KPH, film 
41/278—279, a prepis originala u Arhivu VII, reg. br. 20—5, k. 1951). 

7 Reč je o direktivi centralnih komiteta KPJ i KPH iz decembra 
1944. o održavanju partijskih kurseva i o programu i metodu rada (vidi 
snimak originala u Arhivu VII, film 41/165—168, a original u Arhivu 
IHRP u Zagrebu, fond CK KPH i Arhiv VII, reg. br. 46—7, k. 408A). 

8 Odnosi se na direktivno pismo CK KPH od 23. oktobra 1944. o je-
dinstvu, preuzimanju vlasti i ekonomskim problemima (vidi Arhiv VII, 
reg. br. 5—4, k. 522). 



u poslednje vri jeme nema nekih naročitih ispada: dezerterstvo, 
parola »čuvanja glave« i slično. Naročito se u našim jedinicama 
odrazila i odražava se također situacija na istočnom bojištu kao 
i ispjesi naše N.O.V-e u zemlji i postoji garancija da smo u sta-
nju povesti našu vojsku što se tiče morala u najteže borbe. 

Po pitanju vojne izobrazbe u izdizanju kadrova zaintere-
sirao se kako Divizijski komitet tako i štab Divizije, pa i ostali 
niži štabovi. To smatram da je najveći problem u našoj Divi-
ziji. Komandni kadar u našim jedinicama je potpun kako voj-
nički tako i politički te postoji garancija da će se razviti uz 
aktivnu pomoć, što smo i uzeli u zadatak. Istrani su dobri borci. 
Ima već i priličan broj rukovodioca, od štaba bataljona pa do 
desetara. Ima ih dosta članova SKOJ-a, kao i članova Parti je. 
Problem Istrana kao i rukovodioca još uvjek ni je riješen, ali 
iz dana u dan se riješava. Uspjeli smo ih zainteresirati u potrebi 
postojanja rukovodioca tako da su se u zadnje vr i jeme počeli 
trsiti da nauče kako na kursevima tako i u jedinicama. 

Pitanje Istre i odnosa Istrana prema novoj federativnoj 
Jugoslaviji u našoj diviziji odvija se dosta povoljno. Iz sre-
dine boraca Istrana nema provokatora, koji bi agitovali protiv 
sajedinjenja Istre sa Hrvatskom. Ovo pitanje smatramo kao ri-
ješen problem. U vezi toga stalno postavljamo pred parti jsku 
organizaciju neumorno izdizanje Istrana na rukovodeća mjesta, 
širenje bratstva, kao i popularizaciju novog državnog uređenja. 

Poslednje borbe koje je vodila naša Divizija na terenu Like 
završile su se sa velikim uspjesima po nas, u kojima smo zajedno 
sa 35. Divizijom očistili nekoliko mjesta od neprijatelja.9 u tim 
borbama pokazali su se naši borci smioni kao i poletni. Za po-
stignute pobjede pohvaljeni smo kod Maršala TITA,10 a od 
Glavnog štaba Hrvatske dobili smo naziv udarna divizija.11 Sma-
tramo, od kako se nalazimo na sektoru Like, da se opće stanje 
u našoj diviziji znatno popravilo. 

RAD I VEZA SA POZADINSKIM ORGANIZACIJAMA: 

Rad i veza sa pozadinskim organizacijama nije onoliki ko-
liko bi to trebalo da bi mogli momentano riješavati pi tanja koja 
izniču na terenu, kao i u vojsci. Na sjednici Okružnog komite-

9 Od početka novembra pa do kraja 1944. jedinice 13. i 35. udarne 
divizije NOVJ, pored ostalih mesta, oslobodile su Lovinac, Sv. Rok, Gra-
čac i Korenicu (opširnije o tim borbama vidi »Oslobodilački rat«, 2. knj., 
str. 482—489; V tom, knj. 35, dok. br. 2, 30, 35, 45, 58, 60, 61 i 77, knj. 36, 
dok. br. 25, 31, 36, 43, 56, 58, 73, 87, 104, 109 i 111). 

10 Odnosi se na pohvalu od 14. decembra 1944 (vidi tom II, Bilten 
46—47, str. 563, i knj. 36, dok. br. 111, str. 545—546). 

11 Naredbom Glavnog štaba NOV i PO Hrvatske od 20. decembra 
1944. proglašene su 13. i 35. divizija za udarne (vidi tom V, knj. 36, dok. 
br. 111, str. 551). 

23 Zbornik, tom IX, knj. 8 353 



ta,12 od kako se nalazimo na teritoriju Like, nije učestvovao niti 
jedan član Divizijskog komiteta, odnosno oni nas nisu pozivali. 
Veze između ova dva komiteta, Divizijskog i Okružnog za Liku, 
postoje, ali samo pismenim putem. Kako mi nismo učestvovali na 
sastancima Okružnog komiteta tako pak i nj ih nismo pozivali na 
naše sjednice. Veza između partijskih ćelija vojske i ćelija u po-
zadini postoji, kao i između mjesnih odnosno općinskih komiteta 
sa bataljonskim biroima. Naši sekretari četnih ćelija odnosno čla-
nova biroa po mogućnosti odlaze na sastanke u pozadinskim or-
ganizacijama više nego što dolaze pretstavnici iz pozadine na 
naše sastanke i radi toga nismo u stanju riješavati jedinstveno 
i jednovremeno ispade, koji se dogode sa strane vojske naprama 
pozadini ili obratno. Okružni komitet za Liku u vezi toga izdao je 
direktivni list organizacijama na terenu za bolju saradnju sa 
vojskom, a također smo i mi sa naše strane djelovali i d je lu jemo 
na naše organizacije. 

Nekih naročitih ispada naprama narodu od kako se nala-
zimo u Lici, kao i narodnim vlastima sa strane vojske nije bilo, 
već što se je u poslednje vr i jeme pojavila sa strane vojske od-
nosno pojedinih vojnika krađa hrane seljacima. Prilikom odlaska 
naših jedinica iz Gorskog Kotara na sektor Like naša kampanja 
suzbijanja pljačke bila je dosta aktivna i dolaskom u Liku veće 
razdoblje nije se to pojavljivalo. Zbog toga naši rukovodioci 
smatrali su problem riješen, te u poslednje vrijeme, zbog ne-
redovitog sledovanja i lošeg, pljačka je naglo izbila. Mi sa naše 
strane kao i sa strane pozadinskih organizacija poduzeli smo 
mjere suzbijanja pljačke, te popularizacije naše vojske kod n a -
roda. Smatramo i stavili smo si u zadatak da ovo i ovakve po-
stupke zajedno i čim prije suzbijemo. 

Napomena: Kulturno-prosvjetni rad u našim jedinicama 
je po naredbi Vrhovnog štaba u reorganizaciji.13 O uspjesima 
kulturno-prosvjetnog rada javljati ćemo Vam poslije reorgani-
zacije istog. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Sekretar 
Lončar Dane 

" Reč je o okružnom komitetu KHP za Liku. 
11 Odnosi se na naredbu o organizaciji propagandnog i kulturno-

-prosvetnog rada u NOVJ (vidi tom II, Bilten 46—47, str. 559). 



BR. 77 

IZVEŠTAJ ŠTABA 3. SLOVENAČKE UDARNE BRIGADE 
»IVAN GRADNIK« OD 27. JANUARA 1945. POLITIČKOM 
KOMESARU 31. NOU DIVIZIJE O STANJU I POLITIČKOM 

RADU U BRIGADI1 

S T A B 
III SNOUB »IVAN GRADNIK« 

Na položaju, 27. I 1945. 

Predmet: 14-dnevni politički izveštaj 

ŠTABU XXXI DIVIZIJE IX KORPUSA NOV I POJ 
POLITIČKOM KOMESARU 

Politički rad u brigadi u ovo vreme zadovoljavao je. Poli-
tički časovi održani su svakog dana, sem kada su bile borbe. 
Časovi su održani po četama a materi ja koju su prorađivali na 
političkim časovima bila je na jpr i je prorađena sa politkomesa-
rima četa. U to vreme prorađivao se sledeći materi jal : 

Prema članku »Pri narodnem heroju Titu«2, iz časopisa 
»Naša vojska«3 [i članku] »Mi ustvarjamo novo Jugoslavijo ne 
pa stare versajske Jugoslavije.«4 

Iz »Ljudske pravice«5 članak »Sedemindvajseta obletnica 
velike oktobarske revolucije«,6 govor maršala Staljina na sednici 
Vrhovnega sovjeta. O oktobarskoj revoluciji, o Teheranskoj 
konferenciji i o sprovođenju zaključaka. 

Iz »Naše vojske«: »Narodi sveta u borbi proti fašizmu«7 i o 
teškoćama naše privrede. Proradio se govor Andrije Hebranga 

1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu IZDG 
u Ljubljani, f. 276/VI. 

! Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 277, pod br. 3925. 
3 Članak pod naslovom »Pri narodnem heroju maršalu Titu« ob-

javljen je u listu »Narodna vojska«, god. III, br. 20 od 14. decembra 1944. 
4 Članak pod naslovom »Mi ustvarjamo boljšo Jugoslavijo, kakor je 

bila versajska« zapravo je odgovor maršala Tita na sedam pitanja Hari-
sona, posebnog Rojterovog dopisnika za Balkan. Objavljen je u časopisu 
»Ljudska pravica«, god. V, br. 28 od 26. novembra 1944. 

5 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 626, pod br. 8553. 
6 Originalni naslov glasi: »27. obletnica velike oktoberske sociali-

stične revolucije«. To je referat predsednika Državnog odbora za odbranu 
SSSR-a, Staljina, koji je on podneo na svečanoj sednici Moskovskog so-
vjeta deputata radnog naroda i partijskih i javnih organizacija u Moskvi 
7. novembra 1944. Objavljen je u časopisu »Ljudska pravica«, god. V, 
br. 27 od 18. novembra 1944. 

7 Vidi »Našu vojsku«, god. III, br. 16 od 14. novembra 1944. 



na zboru trgovaca i gostioničara u Beogradu.8 Nadalje se prora-
đivalo: »Poglobimo delo za u t r jevanje naše demokracije«.9 Raz-
motrene su slabosti koje su se ispoljile u poslednjoj borbi. Ovde 
smo popularizirali CA10 i govorilo se o izjavi kral ja Petra II11 i 
popularizaciji AVNOJ-a. 

Sprovedena je kampanja za pr ikupl janje u »tiskovni sklad« 
za »Partizanski dnevnik.«12 Ova akcija sakupl janja je dobro 
uspela. 

Održali smo nekoliko satanaka sa rukovodiocima, i to: dva 
sastanka sa štabovima bataljona. Na prvom od njih izneseni su 
zadaci za predviđenu akciju a na drugom su razmotrene slabosti 
koje su se tom prilikom ispoljile. U štabovima bataljona održane 
su konferencije s komandama četa, koje su zatim [stvari o koji-
ma se razmatralo] prenele na niži komandni kadar. Posebno su 
održani sastanci s političkim kadrom. Na tim sastancima je iz-
neseno kako treba da rade i kakva je njihova dužnost. Pored 
toga, održavani su i vojni teoretski sastanci sa desetarima. 

Uprkos stalnim borbama i naporima, moral je kod ljudstva 
dosta dobar. Kada smo došli na ovaj sektor,13 borci su bili slabo 
obučeni i smešteni, te se nekoliko drugova samovoljno udaljilo 
od jedinice. Međutim, oni su se kasnije vratili, ali ne svi. Lokal-
patriotizam se za sada ne može primetiti. 

Drugovi koji su došli s terena izvrsno su se pokazali u po-
slednjoj akciji. 

Sto se tiče kadrova imamo nekoliko slobodnih mesta. Slo-
bodno je mesto političkog komesara III bataljona, koji je bio 
ranjen ali će se uskoro vratiti. Nadalje nam nedostaje politički 
komesar i pom. političkog komesara 2. čete III bataljona. Poli-
tički komesar je bio ranjen a pom. političkog komesara je pogi-
nuo. Do sada smo imali ta mesta slobodna. Međutim, za v.d. 
ćemo postaviti drugove koji su bili ranije rukovodioci na terenu. 
Vojni kadar je svuda popunjen i dobar. Slabiji je politički ka-
dar, koji je mlad i treba mu u njegovom radu pružati svestranu 
pomoć. Treba s nj im održati više sastanaka i prikazati mu način 
rada. Čitavom tom kadru nedostaje samoinicijative, osjećanja . 

8 Tadašnji poverenik za trgovinu i industriju Andrija Hebrang odr-
žao je svoj govor 3. decembra. Pod naslovom »O gospodarskih načelih 
nove Jugoslavije« objavljen je u časopisu »Ljudska pravica«, god. V, br. 
29 od 8. decembra 1944. Nalazi se takođe u Arhivu IZDG u Ljubljani, 
f. 223/III—5, umnožen na pisaćoj mašini. 

* Vidi »Ljudsku pravicu«, god. V, br. 30 od 16. decembra 1944. 
10 Crvenu armiju 
11 Vidi napomenu br. 7 uz dok. br. 70. 
11 U jedinicama je sprovedena akcija za prikupljanje dobrovoljnih 

priloga o novcu za list »Partizanski dnevnik« (vidi Arhiv IZDG u Lju-
bljani, f. 276/III—6). 

" O rasporedu i pokretima brigade »Ivan Gradnik« vidi njene 
dnevne izveštaje (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 226.V). 



odgovornosti i smelosti u komandovanju. Primećuje se da ru -
kovodioci ne idu dovoljno među vojnike. 

Interesovanje za političke časove je prilično. Najradi je 
diskutuju i s interesovanjem prate diskusije o izgradnji naše 
nove narodne vlasti i naše nove države. Odluku o amnestiji14 

borci u početku nisu shvatili, međutim, kad im se objasnilo da 
se u tome odražava naša snaga, oni su to prihvatili. Sto se tiče 
izjave koju je dao kralj Petar II, primili su je s velikim ogor-
čenjem. S obzirom na to primljeno je nekoliko rezolucija u ko-
jima osuđuju propalog kral ja i istovremeno izražavaju puno 
poverenje AVNOJ-u. 

Moramo da konstatujemo da je rad na kulturnom polju 
sasvim zamro. Održan je samo jedan miting koji je jako dobro 
ispao i bio takođe dobro posećen. Kulturnih večeri je bilo u to 
vreme veoma malo, zidnih novina u poslednjoj sedmici nije bilo, 
a pre akcije imala' je svaka četa svoje zidne novine. Za litera-
turu postoji prilično interesovanje. Suvišnu li teraturu, koja je 
već prorađena, dajemo civilnom stanovništvu, koje je na tom 
terenu dobiva jako malo. 

Odnosi sa štabovima bataljona, kao i u četama, prilično su 
dobri. Primećen je takođe priličan broj slabosti, među kojima je 
jedna o najznačajni j ih suviše velika familijarnost. Odnosi prema 
štabu brigade su dobri, radi se sporazumno i planski. 

Sto se tiče obuće, nedostaje nam u brigadi 40 pari cipela. 
U pogledu odeće i rubl ja s tanje se prilično popravilo pristiza-
n jem poslednje pošiljke, ali nam, uprkos tome, još prilično ne-
dostaju. 

Ishrana je u poslednje vreme bila dosta slaba. Prvo zbog 
slabog terena a drugo što se zbog borbi nije mogla poslati veća 
jedinica u Vipavu. I ova stvar je bila rešena, poslali smo jedan 
bataljon da nabavi hranu u Vipavi.15 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

V. d. političkog komesara: V. d. komandanta, kapetan: 
Tomšič Alojz Horvat Samoel 

L. Tomšič 

14 Vidi napomenu br. 13 uz dok. br. 31. 
15 Verovatno je to bio 1. bataljon. On je trebalo da krene u Vipavu 

uveče 25 januara 1945, s tim da se vrati sledećeg dana. Vidi depešu br. 47 
od 25. januara 1945. u knjizi depeša 31. NOU divizije, primljenu od 3. slo-
venačke NOU brigade »Ivan Gradnik« (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 
276/IV). 



b r . 78 

PISMO POLITIČKOG KOMESARA 42. VAZDUHOPLOVNE 
JURIŠNE DIVIZIJE NOVJ OD 28. JANUARA 1945. POLI-
TIČKIM KOMESARIMA POTClNJENIH PUKOVA O POLI-

TIČKOM RADU U JEDINICAMA1 

POLITIČKIM KOMESARIMA 421, 422 I 423 VAZDUHOPLOV-
NOG PUKA NOVJ 

Dragi drugovi, 
Obzirom na različitost političkog nivoa drugova, a na po-

trebu brzog izgrađivanja naših vazduhoplovnih jedinica, mi 
moramo konkretno prići pi tanjima koja su najosnovnija u stva-
ranju opšteg plana političkog rada. Politički rad u našoj diviziji 
ima dosta svojih specifičnosti. Promene koje su se desile u po-
slednje vreme u celoj našoj vojsci, a koje se u glavnom karak-
terišu naglim prilivom novoga ljudstva u jedinice, ocrtavaju se 
kod nas tim više što su vazduhoplovne jedinice po svome sastavu 
drukčije nego pešadiske i artiljeriske. Dalje, politički komesari 
po našim eskadrilama i pukovima nemaju iskustva u radu sa 
ovako organizovanim jedinicama, nego su pre kratkog vremena 
došli iz pešadiskih brigada u kojima je plan političkog rada iz-
gledao drukčije i gde su postojale ustaljene forme od ranije. 
Imajući pri tom u vidu činjenicu da u vazduhoplovstvu postoji 
najveći deo ljudstva koje nije dobrovoljno prišlo redovima NOV 
nego obuhvaćeno mobilizacijom, — glavni problemi su se već 
odmah pokazali. Ima mnogo drugova u našoj diviziji koji ne 
znaju jasno šta je to na pr. AVNOJ, kojima nije ubedljivo obja-
šnjena izdajnička uloga četnika, koji takođe ne gledaju pravilno 
oslobodilačku ulogu Crvene armije itd. 

Na osnovu toga. mi bismo morali pre svega konstatovati 
nekoliko glavnih činilaca, koji uslovljavaju glavne smernice po-
litičkog rada kod nas. 

1. — Politički rad mora pomoći da se u najkraćem vre-
menskom roku naša divizija vojnički oformi, organi-
zaciono sredi i izgradi u svakom pogledu, kako bi naš 
Vrhovni štab mogao s njom računati kao sa jedinicom 
koja može uspešno izvršavati ratne zadatke.2 Naši 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
30—1/8, k. 1466 I. 

2 Između vrhovnog komandanta NOV i POJ maršala Josipa Broza 
Tita i komandanta 3. ukrajinskog fronta Crvene armije maršala Fjodora 
Ivanoviča Tolbuhina 16. oktobra 1944. u Beloj Crkvi zaključen je spora-
zum o ustupanju 10. jurišne vazduhoplovne divizije i 236. lovačke vazdu-
hoplovne divizije Crvene armije radi dejstvovanja isključivo za potrebe 



borci nikada neće biti disciplinovani ako im se poli-
tički ne objasni potreba svesne discipline kao jednog 
od osnovnih elemenata čvrstine i udarnosti moderne 
regularne vojske. Naši piloti neće dati sve od sebe u 
borbi protiv neprijatel ja ako im politički ne bude ob-
jašnjeno šta su veliki ciljevi koje naši narodi hoće 
po svaku cenu da postignu i za što je proliveno toliko 
krvi kroz zadnje tri i po godine. Naši mehaničari, me-
teorolozi, oružari, vazdušni strelci i dr. neće uložiti 
maksimum truda da bi na kratkim kursevima što pre 
postali majstori u svome zvanju ako im se politički 
ne prošire vidici i ako ne znaju koliko je ratni i sta-
hanovski tempo rada doprineo Crvenoj armiji u po-
stizanju velikih pobeda. Ukratko, mi moramo politič-
kim radom izvršiti sve pripreme da se naša divizija 
izgradi u potpuno sređenu operativnu jedinicu čiji će 
stepen borbenosti biti ravan starim slavnim brigada-
ma, pobednicima sa Sutjeske, iz teških bitaka kroz 
Crnu Goru, Bosnu itd. U isto vreme svaki borac i ru -
kovodilac u diviziji morao bi se do krajnosti osećati 
odgovornim za dodeljenu mu dužnost i sve svoje za-
datke izvršavati onako kako to rade drugovi crveno-
armejci. 

2. — U našoj diviziji postoji veliki broj omladinaca koji 
su puni borbenosti, poleta i volje da postanu dobri 
vojnici naše narodno-oslobodilačke vojske. Oni su se 
sa oduševljenjem javljali u vazduhoplovstvo i njihovo 
bi raspoloženje trebalo tako kanalisati, da se uz pra-
vilan politički rad od njih stvore dobri borci, koji će 
se junački boriti, znajući zašto to čine. Nj ih ne spu-
tavaju političke predrasude i nisu podlegli nepri jatel j -
skoj propagandi, koja ih je za vreme okupacije bez-
uspešno pokušavala zatrovati i stvoriti od njih izdaj-
nike svojih naroda. No, u isto vreme ti omladinci nisu 

NOVJ i po naređenju Vrhovnog štaba NOV i POJ. Tom prilikom 
je ugovoreno da se formiraju i jugoslovenske vazduhoplovne jedi-
nice (eskadrile, pukovi i divizije), koje treba što pre osposobiti za 
borbena dejstva. Štabovi i ostali starešinski kadar vazduhoplovnih je-
dinica Crvene armije, kao i tehnički kadar, bili su instruktori u jugoslo-
venskim vazduhoplovnim štabovima i jedinicama tada formiranim — 11. 
vazduhoplovnoj diviziji i 42. jurišnoj vazduhoplovnoj diviziji NOVJ. Kra-
jem decembra 1944, i početkom januara 1945, na osnovu dogovora između 
naših vojnih vlasti i predstavnika Crvene armije, avioni, naoružanje i 
tehnička oprema 10. jurišne vazduhoplovne divizije Crvene armije pre-
dati su 42. jurišnoj vazduhoplovnoj diviziji NOVJ, a već u drugoj polovini 
januara dolazi i do prvih borbenih dejstava ove divizije. (Opširnije o to-
me vidi X tom, knj. 1, dok. br. 181, 204, 220, 230, 239 i 294; Arhiv VII, 
reg. br. 4/4, k. 1450 i reg. br. 39/3 i 45/3, k. 1454). 



imali prilike ni da upoznaju stavove narodno-oslobo-
dilačkog pokreta ni da im naš politički materijal do-
lazi do ruke. Zato se nj ima mora pokloniti puna 
pažnja, a pravilnim radom od nj ih se može za kratko 
vreme stvoriti dobar kadar narodnih boraca. Takođe, 
ako se u borbi i na učenju pokažu dobro, od nj ih će se 
moći izgrađivati i naši budući rukovodioci. 

3. — Kod nas ima izvestan broj (iako mali) i partizana, 
boraca iz pešadiskih jedinica, koji su dobrovoljno pri-
šli našoj vojsci pre više meseci pa čak i pre godinu ili 
više dana, i za to vreme prošli kroz borbe. Tim dru-
govima koji su privikli na iskreno drugarstvo koje 
vlada u partizanskim brigadama, a provereni su kroz 
borbe, moramo dati temelji tu političku naobrazbu i 
kao rezultat toga imaćemo vrlo dobre vojne i poli-
tičke rukovodioce, a takođe i dobre čuvare tekovina 
naše borbe posle rata. Takvim drugovima moći će se 
docnije mirno poveravati vlast u ruke jer će je oni 
najbol je znati ceniti i učvršćivati. Kod pr imanja no-
vih, mobilisanih boraca oni će svojim radom i drža-
n jem steći pun autoritet i biti pr imer na koji se svaki 
pošten čovek ugleda, a time će se sačuvati tradici-
onalan ugled partizana koji je stečen kroz velike bor-
be, teškoće i pobede. 

4. — Svi politkomesari moraju strogo voditi brigu o pre-
vaspitavanju ljudi sa izvesnim političkim stavovima 
iz vremena predratne Jugoslavije. Ima u našoj divi-
ziji i takvih drugova koji su učestvovali u političkom 
životu ranije, kao pripadnici ili pristalice raznih poli-
tičkih parti ja (demokratske, radikalne, zemljoradnič-
ke i dr.), oni se umeju udublj ivati u politička pitanja, 
no oni moraju imati pomoć naših politkomesara koji 
će znati pravilno prići svakom pi tanju i pomoći im u 
objašnjenjima. Politički komesari treba da imaju na 
umu da se ne može uopšte a naročito u radu sa takvim 
drugovima dozvoliti nikakva površnost ili fraziranje, 
nego jedino pametno tumačenje političke situacije na 
osnovu linije narodno-oslobodilačke borbe, oslobađa-
jući ih pogrešnih shvatanja od ranije. Takvim drugo-
vima ni dan danas nije jasna izdajnička uloga na pr. 
Mačeka i njegove klike, ili izdajničke grupe među 
jugoslovenskom emigracijom u Londonu. Organizova-
ne diskusije koje će voditi komesari, pošto su pret-
hodno upoznali pi tanje koje se objašnjava, dati će 
dobre rezultate jedino u tom slučaju ako komesari 



budu u svojim izlaganjima i argumentaciji jasni i 
precizni. Svako razmetanje rečima ili pak sklanjanje 
od odgovora doneli bi suprotne rezultate. 

5. — Mehaničari i ostali radnici, pripadnici klase koja je 
preko svoje Komunističke parti je Jugoslavije nosila 
bar jak narodno-oslobodilačke borbe i najviše dopri-
nela u izvojevanju pobede, moraju imati u jednom 
pravilnom i stalnom političkom vaspitanju mogućnost 
da se takođe dobro naoružaju političkim znanjem. 
Njih je okupacija od strane nemačkih fašista vrlo te-
ško pogodila, jer su fašisti zakleti neprijatel j i prava 
radničke klase. S druge strane, u dodiru sa crveno-
armejcima oni imaju mogućnost da se uspoznaju sa 
velikom bratskom Sovjetskom Rusijom, zemljom za-
dovoljnih radnika i seljaka. Prema tome, oni su pr i-
rodno vezani za našu borbu koja će sem pune slobode 
obezbediti u federativnoj Jugoslaviji i pravo svako-
me čoveku da osigura svoju srećnu budućnost. 

II 

Kada smo konstatovali glavne činjenice koje uslovljavaju 
politički rad u našoj diviziji, najbol je će biti ako se kao osnov 
bude tumačila problematika narodno-oslobodilačke borbe. U 
predavanjima koja će politički komesari održavati, treba obu-
hvatiti r a z v o j , c i l j e v e i t e k o v i n e naše borbe, u z stal-
n o praćenje r a z v o j a p o l i t i č k e s i t u a c i j e u zemlji i u 
ostalim evropskim državama. 

Razvoj narodno-oslobodilačke borbe može se dobro prika-
zati u tri dela, i to: 

a) Period od početka imperijalističkog porobljavanja ev-
ropskih naroda od strane nemačkog fašizma, pa preko 
događaja u našoj zemlji za vreme sklapanja »pakta« od 
strane vlade Cvetković — Maček, kroz narodne mani-
festacije 27 marta 1941 god., aprilsku izdaju i propast 
jugoslovenske vojske, — do početka s tvaranja partizan-
skih odreda, borbe 1941 godine, odstupanje partizana 
iz Srbije pod prvom velikom nemačkom ofanzivom i 
najzad s tvaranje prvih brigada, jedinica narodno-oslo-
bodilačke vojske. Materijal kojim se može služiti naći 
će se u raznim publikacijama Vrhovnog štaba, Komuni-
stičke par t i je Jugoslavije i brošurici druga Tita »Bor-
ba naroda porobljene Jugoslavije«. 

b) Period od s tvaranja Prve i Druge proleterske brigade, 
pa kroz sve daljne neprijateljske ofanzive, borbe u 



svim krajevima naše zemlje, — do konačnog susreta 
NOVJ sa Crvenom armijom u bitci za Beograd. 

c) NOVJ u sadejstvu s Crvenom armijom u pobedono-
snom pohodu za oslobođenje svih pokrajina Jugoslavije 
i u maršu na Berlin. Frontalni način ratovanja, upo-
treba svih rodova oružja, s tvaranje naše artil jerije, 
avijacije, motorizovanih jedinica itd. Paralelno s tim 
treba prikazati kako se je stvarala i naša narodna vlast, 
njen razvitak i rezultati. Naročito se osvrnuti na I i II 
zasedanje AVNOJ-a i s tvaranje Nacionalnog komiteta. 
Takođe podvući jasno ulogu narodnih izdajnika kroz 
čitavo vreme i to kako onih u zemlji (Nedić, Pavelić, 
Rupnik, Mihajlović, Maček) tako i onih u inostranstvu. 
Za ovo nam naročito dobro mogu koristiti svi brojevi 
časopisa »Nova Jugoslavija«, a nj ih imamo. 
Ciljevi narodno-oslobodilačkog pokreta, kao [i] teko-
vine, mogu se najbol je prikazati na osnovu odluka II 
zasedanja AVNOJ-a. Sve odluke treba t e m e l j i t o i 
p o j e d i n a č n o t u m a č i t i i učiti ih. Ne sme biti 
ni jednog borca koji ne bi sam znao sve odluke, pravil-
no ih razumeo i mogao odbraniti od neprijateljskih izo-
pačen] a. Tu će se verovatno ostaci velikosrpskog vaspi-
tanja kod ljudi susresti sa našim jedino pravilnim po-
stavl janjem i rešavanjem, na pr. nacionalnog pitanja, 
i dr. 

Obavezne političke časove moramo svakodnevno održavati. 
»Borba«, »Politika«, »Slobodna Vojvodina« treba da se stalno 
čitaju. Sve te listove, obzirom da smo blizu Beograda, primamo 
prilično redovno. Prema tome, ako budemo organizovali čitanje, 
moći će se stalno pratiti razvoj političke situacije kod nas kao i 
u svetu. Na demonstracijama naroda protiv Petra II u Novom 
Sadu, 14 januara ove godine, učestvovali su i borci jednog našeg 
puka, jer su se slučajno toga dana nalazili slobodni u gradu (na 
poseti izložbe dokumenata o zverstvima okupatora). To je znak 
da naše borce interesuju politički događaji i da oni žele da ak-
tivno učestvuju u narodnim manifestacijama. Dakle, mi moramo 
pomoći da se njihovo interesovanje pretvori u sistematsko uče-
nje linije naše borbe, bratstva i jedinstva naših naroda, itd. Ako 
to ne budemo činili, oni će međusobno sami diskutovati i možda 
će dolaziti do pogrešnih zaključaka. 

No, obavezni politički časovi u vreme raznih stručnih vaz-
duhoplovnih kurseva koje mi održavamo, ne smeju otrgnuti 
svakoga dana mnogo vremena od nastave. Prema tome dovoljno 
je ako se svaki dan radi u ćelom puku politički (na času) samo 
po jedan sat. Ali, zato se mogu u vremenu posle večere (kod se 



•svi borci odmaraju) organizovati diskusuje ili či tanje materijala 
po spavaonicama i trpezarijama, u isto vreme kad se obično radi 
na kulturno-prosvetnom polju) pišu članci za zidne novine, ve-
žbaju horske pesme i recitacije itd.). Takođe stalno treba da borci 
i rukovodioci sami pojedinačno čitaju poneku od brošura koje je 
izdala »Nova Jugoslavija«, Propagandno odeljenje Vrhovnog 
štaba, knjižara »Kultura«, »Borba« i dr. Po štabovima ili među 
oficirima treba brižljivo pripremiti predavanja i diskusije pa ih 
redovno održavati. U vremenu među sastancima treba svaki naš 
rukovodilac da sam čita po neku od brošura. Takođe na kon-
trolnim konferencijama treba po nekad organizovati takve 
diskusije po kojima će se videti koliko ko još treba da nauči, 
zatim ko pokazuje naročitog uspeha u učenju. Trebalo bi, ukrat-
ko, da svaki naš borac a naročito rukovodioci koji su tek posle 
oslobođenja Beograda došli u našu vojsku, u najkraćem roku 
prouče dobro liniju narodno-oslobodilačke borbe i pročitaju sve 
izdate časopise i brošure (koje imamo) a takođe i da stalno prate 
pisanje dnevne štampe. 

III 

Najzad evo nekoliko pitanja koja će svi naši politički ko-
mesari razraditi i proučiti, jer se odnose na njihovo vlastito 
osposobljavanje, a to je najvažniji uslov da ispunimo navedene 
zadatke u opštem planu političkog rada u našoj diviziji. 

1. — Uloga politkomesara u današnjoj borbi. 
2. — Ko može biti politički komesar NOVJ? 
3. — Kakav mora biti politički komesar NOVJ? 
4. — Politički komesar tumač i čuvar linije narodno-

-oslobodilačke borbe. 
5. — Politički komesar tumač i čuvar linije bratstva slo-

venskih naroda. 
6. — Politički komesar tumač i čuvar linije pobedono-

snog sovjetsko-anglo-američkog saveza. 
7. — Politički komesar najdosledniji borac za istinsku 

slobodu i ravnopravnost naših naroda. 
8. — Politički komesar političko-prosvetni učitelj i kul-

turni radnik. 
9. — Politički komesar najbolji drug i starešina. 

10. — Politički komesar tvorac i nosilac borbenog mora-
la i discipline, kao i masovnog junaštva kojim se 
odlikuje naša vojska. 

11. — Politički komesar vazduhoplovne jedinice član o-
perativnog štaba i poznavalac borbenih zadataka 



koji stoje pred jedinicom, kao i taktičke upotrebe 
avijacije. 

12. — Politički komesar najveća garancija za solidnu iz-
gradnju i unutarn ju sređenost naših novih vazdu-
hoplovnih eskadrila i pukova, koji se tek stvaraju. 

13. — Politički komesar najvredni j i radnik u prenošenju 
korisnih iskustava u borbenom i organizacionom 
pogledu iz Crvene armije u naše vazduhoplovstvo. 

Na osnovu ovog opšteg plana, politički komesari pukova 
će u skladu sa stvarnim prilikama stanja i rada po svojim jedi-
nicama, napraviti odmah plan političkog rada za sledećih 15 
dana, i poslati ga na uvid štabu divizije. 

S M R T F A Š I Z M U — S L O B O D A N A R O D U ! 

28. januara 1945. S drugarskim pozdravom 
politkomesar 42. vazd. divizije NOV Jugosl. 

LJ.S Momčilović 

® L j u b o m i r 



BR. 79 

IZVEŠTAJ POMOĆNIKA POLITIČKOG KOMESARA 1. 
UDARNE BRIGADE »BRACA RADIĆ« OD 28. JANUARA 
1945. DIVIZIJSKOM KOMITETU 32. NO DIVIZIJE O VOJNO-
-POLITICKOM STANJU U BRIGADI I O RADU PARTIJSKE 

ORGANIZACIJE1 

POMOĆNIK POLITKOMESARA 
UDARNE BRIGADE »BRACE RADIĆ« 

28.1. 1945. g. 

Predmet: Izvještaj za mjesec siječanj 1945., 
dostavlja se 

DIVIZIJSKOM KOMITETU K.P.H. XXXII. DIVIZIJE NOVJ. 

Dragi drugovi! 

Ovaj mjesec naša brigada vodila je borbe na sektoru Vi-
rovitica — Grubišno Polje,2 sa zadatkom odbrane mostobrana 
Virovitica — Barč. Kroz to vri jeme imala je osam većih borbi i 
nekoliko manjih. Na tom sektoru narod je u većini obuhvaćen 
u J.N.O.F. i voli našu vojsku. To se vidjelo na svakom koraku, 
naročito onda kada se vojska povukla, gotovo čitava sela bježala 
su pred nepri jatel jem i povlačila se zajedno sa vojskom. Borci, 
kao i rukovodioci, na ta j način više su se približili narodu, sa 
nj ime razgovarali, kovali čvrsto jedinstvo i bratstvo srpskog i 
hrvatskog naroda, jer su u tim krajevima pretežno Srbi. Ruko-
vodioci su dolazili u dodir sa pojedinim funkcionerima J.N.O.F., 
N.O.O. i partijskih organizacija, te se sa nj ima posavjetovali o 
momentalnim problemima u selima i potrebama naše vojske. 

POLITIČKO STANJE: 

Borci, a i veći dio rukovodioca, slabo su upućeni u političke 
događaje i momente u svijetu, pa i u našoj zemlji. Rad naših 
političkih i vojnih rukovodioca bio je u jedinici vrlo težak. Stal-
ni pokreti, položaji, borbe, i na snijegu i mrazu, i gubljenje 
samog političkog i vojnog kadra, otežavali su jedan aktivniji 
planski rad. Neki od boraca, zbog malog brojnog stanja, pošto 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 48/683—685. 

* Odnosi se na borbe jedinica 10. korpusa i 40. NOU divizije u ja-
nuaru 1945. protiv jedinica 1. i 2. kozačke konjičke divizije, domobranske 
1. pešadijske divizije i nekih drugih neprijateljskih snaga (opširnije o 
tim borbama vidi V tom, knj. 37, dok. br. 2, 11, 13, 18, 27, 56, 60, 63, 
95 i 130). 



čete broje oko 15—16 ljudi, morali su biti stalno u patroli, a 
drugi na položaju, iscrpljeni, neispavani, umorni od gaženja sni-
jega, znali su često spavati na snijegu, slabo obučeni, promrzli, 
zamoreni, što se vidjelo i kod rukovodioca, bili su nezaintereso-
vani za političke probleme u svijetu i kod nas. Citale su se radio 
vijeti, najviše interesovalo ih je napredovanje Crvene armije, 
borbe u Budimpešti, a kasnije, pobjedonosni marš prema Ber-
linu. Naši politički rukovodioci shvatili su ozbiljnost upornosti 
pri odbrani mostobrana ali tu svoju ozbiljnost nisu pravilno 
uskladili, uvjeravanjem i svojim političkim radom, podizanjem 
morala kod boraca, nego su postali kruti vojnici, naređivali i 
određivali, pištoljima tjerali na položaj. Bilo je slučajeva, da 
su čak psovali i grozili se borcima. Na ta j način politkomesari 
ustvari postali su pomoćnici komandanata i komandira i neshva-
ćanjem svoje dužnosti onemogućavali razvitak i rad naših vojnih 
rukovodioca. Umjesto da u takovim momentima budu oni ti 
kojima će se borci obraćati sa svojim poteškoćama, kao svojoj 
majci, i da bude onaj ta j koji će im u takovim časovima i mo-
mentima znati uliti puno povjerenja i morala za daljne poteško-
će, koje još predstoje pred njima. Bilo je takovih primjera, da 
su se borci obraćali našim komesarima i to onim komesarima koji 
[su] baš na ta j način znali r ješavati takove probleme. U posljed-
njih nekoliko dana vodimo manje borbe, imademo manje pokre-
ta, tako da smo iskoristili to vri jeme u sastanke, pa i četne i bata-
ljonske konferencije, na kojima se govorilo o kralju Petru, o 
novoj vladi, te sporazumu Tito-Subašić, o amnestiji, koju je 
Pavelić ponovno izdao, o situaciji u svijetu i kod nas. Opazilo 
se, da borce interesiraju sve te stvari, jer su, čitajući novine, 
sa nepovjerenjem pojedinci stavljali pi tanja o kral ju i o njego-
vom povratku. Borci su postavljali pi tanja o s tanju u zemlji i 
van zemlje. Tako je, na primjer, jedan borac pitao: »Zašto to, 
da se Engleska vojska borila protiv partizan u Grčkoj, a Englezi 
su naši saveznici?« Dragi jedan borac pitao je: »Zašto je Maček 
naš protivnik i narodni neprijatelj , a ne bori se s oružjem protiv 
nas?« Takova i nj ima slična pitania iskrsavala su na batal jon-
skoj konferenciji, na kojima se o tim stvarima živo diskutovalo, 
tako da su pojedini borci odgovarali borcu na pojedina pitanja, a 
na kra ju je kosemar brigade sam obrazložio ona pitanja koja su 
bila postavljena. Borci željno očekuju svakog dana radio vijesti, 
naročito u ono vrijeme kada su Rusi poduzeli veliku ofanzivu u 
Poljskoj, te vlada mišljenje, da bude Crvena armija pri je u 
Berlinu nego mi u Zagrebu. U samoj jedinici imade pak sluča-
jeva pojave špekulacije, a i čuvanje glava, kako su, na primjer, 
tokom ovih borbi trojica sami sebe ranili. Ista trojica rani je su 
surađivala sa ustašama i Belom gardom i bili suđeni na tri girodi-
ne] robije, i kao takovi poslani u našu jedinicu. Imade jedan 



slučaj, da jedan novomobiliziran nije htio Titovku ni odjelo, 
opravdajući time, da mu je u šeširu,3 dok se u samim borbama 
pokazao plašljiv i postoji vjerojatnoća, da bi se čak predao ne-
prijatelju. Takovih pojava nema više, ali prema takovim koji 
nose šešire i koji dolaze iz robije poduzeli smo najveću pažnju, 
a istovremeno zadužili pojedine drugove, da sa nj ima više poli-
tički rade. 

Borbenost boraca jeste u ovim borbama pokazala se da su 
odlučni, da se odupru i da tuku neprijatelja, pa bio on ustaša ili 
Čerkez, kada se zauzme položaj, bez naređenja komandnog osob-
lja borci se sa svojih položaja ne povlače. Bilo je slučaja da se 
pojedina četa pa i bataljon, pod pritiskom neprijatelja, povukao 
iako nisu dobili za to naređenje od strane štaba brigade. Takovi 
slučajevi redovito pojavl ju ju se onda, kada bataljon nije imao sa 
Štabom brigade telefonske veze i to onda, kada su pojedini ba-
taljoni bili na predstražarskim mjestima ili udaljeni sa glavnine. 
Citava brigada, kada je na okupu, njen je borbeni moral na 
visini. To se je vidjelo u borbama u Kalinovcu, Spišić Bukovici 
i drugdje. Samo ukopavanje na položaju vrši se po svim pravi-
lima fortifikacije, jer su borci shvatili važnost ukopavanja u 
frontalnim borbama. Još imade tu i tamo kod pojedinih boraca, 
a i rukovodioca diskusije: »Da li ćemo se ukopati slabije ako 
odlazimo dalje, ili ako ostanemo, da se ukopamo po svim pravi-
lima«. Ishrana same vojske jeste dobro organizovana i borci 
jedu tri puta na dan, kada su i noću i danju na položaju jedu i 
više puta na dan, a gdje je moguće, sakupi im se i rakija. Sama 
hrana prilično je jednolična, jer nema povrća. Bila je neko vri-
jeme nestašica soli, a sam kruh dolazi nam na položaj promrznut 
i dosta ga je malo. 

Samo zdravlje boraca prilično je dobro. Imade više sluča-
jeva prehlade, ali slučaja zaraznih bolesti nije se pojavilo. Jedi-
nica se dva puta ovaj mjesec šurila. Borci i rukovodioci, svi su 
se ošišali do gola i sprovedeno je br i jan je dlaka na svim djelo-
vima tjela, radi eventualne pojave pjegavog tifusa. Šišanje i 
br i janje sprovedeno je u roku od 48 sati, bez diskusije. 

Tokom ovoga mjeseca naši su gubitci sljedeći: 
Poginulo: Ranjeno: 

Oficiri J. 1 
Podoficira 4 29 
Politradnika 1 10 
Vojnika 12 76 

17 116 
5 Verovatno je izostavljena reč: ugodno. 



Osim tih poginuo je jedan komandant bataljona i jedan 
komandir čete, i u tim borbama bili su komandanti i komesari 
bataljona po nekoliko puta lakše ranjeni. Tako na pr. koman-
dant II. bataljona u Špišić Bukovici bio je ranjen dva puta 
istog dana, te se uopšte nisu javili brigadnoj ambulanti, nego su 
ostali u svome bataljonu na svojoj dužnosti i tamo se lječili. 

Od dezertiranih prošlog mjeseca oko 15. Ovaj mjesec de-
zertiralo je i nestalo 35. Pr imjećuje se, da od dezertiranih mnogi 
se vraćaju nazad, i kod preslušanja iz javl juju da su bili na od-
moru, jer više nisu mogli izdržati. 

KULTURNO-PROSVETNI RAD: 

Kulturno-prosvetni rad oživio je tek posljednjih par dana. 
Tako su izdane dvoje zidne novine a za brigadni list sakupljeno 

'kroz čitav mjesec oko 50 članaka. 

PARTIJSKA ORGANIZACIJA: 

Parti jska organizacija u našoj brigadi mnogo se izmjenila. 
tokom ovih borbi, tako da su sekretari ćelija gotovo svi novi, a i 
sekretari biroa. Jedan je poginuo, a jedan je ranjen, dok imade 
42 novoprimljenih i novopridošlih. Part i jska organizacija još 
uvjek nije sposobna da kao cjelina reagira i r ješava najosnovnije 
probleme, koji nastaju u vojsci. Naši su članovi mladi, novi i 
većina nj ih ne zna kako treba da komunista rukovodi u vojsci. 
Sami sastanci tokom ovoga mjeseca održavali su se slabo, direk-
tive su se sprovađale preko pojedinaca, dok posljednjih dana 
održane su bataljonske parti jske konferencije i sastanci po bata-
ljonskim biroima tako da je oživila organizacija, jer su drugovi 
dobili donekle sliku rada parti jske ćelije u četama i njenog 
djelovanja kao organizacije. Batalj. biroi prilično teško r ješa-
vaju samostalno stvari, te im je potrebna stalna pomoć, jer su 
sekretari biroa novouzdignuti u I. i II. bataljonu, a i ostali čla-
novi biroa isto tako su novi. Najvažnije sada u organizaciji jeste 
pobuditi kod nj ih jaču part i jsku odgovornost, volju za izvršenje 
zadataka, učvrstiti organizaciju, teoretski je uzdignuti. Part i jska 
organizacija tokom ovih borbi radila je na problemima koji su 
se pojavili u našoj jedinici i to: ukopavanje boraca po svim voj-
ničkim pravilima, čišćenje oružja, dezerterstva, potrebe disci-
pline i nov način ratovanja (frontalni rat). 

U samim ćelijama bile su stalne promjene, nije se l jude 
zadužilo po sektorima rada. 

Budući rad: stavili smo u zadatak održavanje redovitih 
part. obrazovanih i radnih sastanaka, jedan puta tjedno. Raditi 
sa l judima u grupicama i pojedinačno i to na radnom sastanku, 
konkretno zadužiti svakoga po njegovom sektoru rada, politički 
sektor, vojnički sektor, SKOJ i kult.-prosvetni rad. 



Na obrazovnom sastanku, pošto su svi članovi Par t i je mla-
di, proraditi šta znači biti član Par t i je i kakav treba biti član 
Partije. 

Sa biroima raditi iz »Naprijed« br. 82: »Organizacioni rad 
i provjeravanje zadataka«, dok sa ostalim borcima proraditi 
»Borba« broj 11: »Duša naroda«, »Borba« broj 10: »Za što sr-
dačniji savez sa Engleskom i Amerikom«, »Glas« broj 14 i 15: 
»Jedinstvo radničkih sindikata kao moćni faktor oslobodilačke 
borbe.« Zatim »Odlučan odgovor jugoslavenskog naroda razbi-
jačima bratstva i jedinstva«. 

Izvještavamo, da smo kaznili partijskom opomenom Mal-
tarić Dragutina, politkomesara 1. čete III. bataljona, radi svoje-
voljnog napuštanja položaja sa vodom, zatim smo kaznili Horvat 
Ivana, potporučnika, referenta za naoružanje brigade, strogim 
parti jskim ukorom, radi toga što je primio 4 i pol cigarete za 
svakog borca (za nj ih 17), dok je istima dao po tri kom. a ostalo 
zadržao sebi. 

Članova K.P. imademo 214. Na licu ih imade 115, dok je 
99 u rashodu, t j . u bolnici, a i kursevima. 

U toku ovog mjeseca poginulo je 5 članova K.P., a 12 u 
prekomandu. 

SKOJ-evska organizacija u ovim borbama pretrpjela je 
sljedeće gubitke: 27 ranjenih i 4 poginula, dok je u prekomandu 
otišlo 12, isključen 1 i nestala 3. Sam sekretar biroa, koji je bio 
Musić Mirko, poginuo je. Novi sekretar kojeg smo uzdigli, t j . 
Pandur Franjo, jeste ranjen, tako da momentalno nema sekre-
tara. Batalj. komiteti su novi i sam brigadni komitet SKOJ-a 
potpuno je novi. Sami sastanci, baš zbog gubitaka u rukovodi-
ocima SKOJ-a i pročelnika SKOJ-evih grupa, nisu se održavali 
redovito. Brigadni komitet SKOJ-a sastao se ovaj mjesec tri 
puta, isto tako u bataljonima komiteti sastali se po tri puta, dok 
se SKOJ-evske grupe na mjesec sastale po dva-tri puta. Na 
sastancima SKOJ-evske grupe raspravljali se problemi koji na-
s ta ju u našoj vojsci, i pomoć koju treba da pruži SKOJ-evska 
organizacija u r ješavanju tih problema. Održani su sastanci svih 
SKOJ-evaca u bataljonu, po jedan u svakom bataljonu. 

Budući rad, koji smo postavili pred SKOJ-evsku organiza-
ciju, jeste održavanje redovitih sastanka, proučavanje »Kakav 
treba da bude komsomolac« i redovno čitanje naše štampe i 
omasovljenje SKOJ-evske organizacije. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Pomoćnik politkomesara brigade: 
Ivane Emil 

24 Zbornik, tom IX, knj. 8 369 



BR. 80 

IZVEŠTAJ PROPAGANDNOG ODSEKA 6. BRIGADE (VOJ-
VOĐANSKE) 36. NOU DIVIZIJE OD 28. JANUARA 1945. 
STABU BRIGADE O POLITIČKOM I KULTURNO-PRO-

SVETNOM RADU U JEDINICAMA1 

PROPAGANDNI OTSEK 
VI.V.B. 
Broj 8 

28.1. 1945 

STABU VI VOJVOĐANSKE BRIGADE 

Prema naređenju Štaba, dostavljamo vam sledeći izveštaj 
0 petnaestodnevnom radu: 

Ovaj otsek je organizovao u svim bataljonima i prištabskim 
jedinicama četne i bataljonske kulturno-prosvetne odbore. Do-
stavio im plan rada i potrebna uputstva. Odgovorni drugovi za 
pojedine sekcije obišli su sve gore pomenute jedinice i dali kon-
kretne upute za rad. 

Pojedine sekcije za ovih poslednjih petnaest dana uradile 
su sledeće: 

POLITIČKA SEKCIJA: 

1. Održana su tri politička predavanja sa temom: »Rad 
velikosrpske reakcije od postanka Jugoslavije do kapitulacije«. 

2. Održane su jedne usmene novine na mađarskom jeziku 
u selu Vejti2 sa temama: »Razvitak narodnooslobodilačke borbe i 
demokratsko-federativna Jugoslavija«, »Politička situacija u 
svetu i Mađarskoj« i »Deklaracija mađarske narodne skupštine«, 
recitacije »Narodu« i »Na petrovačkoj cesti«. 

KULTURNO-PROSVETNA SEKCIJA: 

1. Formirana je biblioteka otseka i stvoren spisak knjiga. 
Bataljonske biblioteke su u formiranju. Propagandnu štampu 
koju smo dobili, raspodelili smo bataljonskim kulturno-prosvet-
nim odborima, koja se preko čitalačkih grupa proradila. 

2. Otsek sa prištabskim jedinicama održao je dve priredbe 
1 to: »Proslava dana Lenjinove smrti« i jednu priredbu za narod. 

' Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 10/4. 
k. 1246. 

2 Selo Vejta nije nađeno na karti 1:100.000. Verovatno se odnosi na 
selo Vajska (9 km istočno od Borova). 



3. Održana su dva kulturno-prosvetna predavanja sa te-
mama: »Sta je nauka« i »Socijalne bolesti«. Analfabetski teča-
jevi su počeli sa radom. Svim bataljonskim kulturno-prosvetnim 
odborima dostavljeno je praktično uputstvo šta treba raditi na 
analfabetskim tečajevima. 

4. Bataljonski list ni je izdat nijedan, dok su izdate dvoje 
zidnih novina. Dopisnik Tanjuga poslao je sedam dopisa: »Je-
dnogodišnji istorijat VI vojv. brigade« i šest crtica iz borbi naših 
jedinica. 

FOTO-SEKCIJA: 

Snimili smo jedan film na kome su snimljeni pojedini mo-
menti iz borbi naših jedinica. 

Pošto su ove borbe izbacile iz stroja pojedine članove kul-
turno-prosvetnih odbora bataljona, to smo prešli na reorganiza-
ciju i popunu. Popunu smo izvršili u I i V bataljonu. 

Bataljonski kulturno-prosvetni odbori do sada nisu mogli 
dati nikakve vidne rezultate u radu pošto su bili stalno u bor-
bama i na položajima. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Za propagandni otsek, 
M. Popov 
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BR. 81 

MESECNI IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 20. KRA-
JIŠKE UDARNE BRIGADE OD 28. JANUARA 1945. POLI-
TIČKOM KOMESARU 39. NOU DIVIZIJE O STANJU I PO-
LITIČKOM I KULTURNO-PROSVETNOM RADU U BRI-

GADI1 

POLITIČKI KOMESAR 
XX KNOU BRIGADE 

Pov. br 
28.1. 1945. god. 

Mjesečni politički ijve-
štaj o s tanju i radu od 
23. XII. 1944. do 23.1. 1945. 
dostavlja 

POLITIČKOM KOMESARU XXXIX DIVIZIJE 

Dostavljam ti izvještaj o s tanju i radu u vremenu od 
23. XII. 1944. g. do 23. I. 1945. g. 

Politički rad u toku ovog mjeseca odvijao se uglavnom 
po drugoj temi,2 a zbog velikih promjena u političkim događaji-
ma kao i u našem uočavanju pojedinih stvari koje [je] trebalo 
detal jni je razraditi, radilo se van tema postavljenih po progra-
mu. Van programa obrađivana su i pi tanje NOF-a3 kao i pi tanje 
federativnog uređenja naše zemlje. O NOF-u naši borci malo su 
znali, a i ono što su znali ni je bilo dovoljno da bi mogli da imaju 
jasnu sliku o toj organizaciji, da je vide onakvu kako je ona za-
mišljena i šta ona predstavlja. O federativnom uređenju naše 
zemlje kao o problemu koji je danas najaktuelni j i morali smo 
takođe da se pozabavimo, jer je ono bilo borcima nejasno. Pored 
te dve teme van političkog programa rađeno je i na tome da se 
niži politički rukovodioci osposobe u izlaganju političke situacije 
kao i u pravilnom donošenju zaključaka o novonastalim politič-
kim događajima na zajedničkim sastancima sa političkim kome-
sarima bataljona. 

Radne četne konferencije pokazale su da borci postavljaju 
mnogostrana pi tanja tražeći odgovore na njih, ali da u tim pita-
nj ima ima mnogo puta stvari koje oni obzirom na politički rad 
ne bi trebali postavljati, jer su ta pi tanja na široko objašnjena 
baš u materi jalu koji se obrađuje, pa ili ih oni nisu shvatili, ili 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
8—1/8, k. 1267. 

2 Redakcija nije pronašla plan političkih tema. 
* Narodnooslobodilačkog fronta. 



ih politički rukovodioci ne objašnjavaju dovoljno kada se ona 
na političkim konferencijama ponovo postavljaju. Mnoga od tih 
pitanja, kao na pr imjer pi tanje UNRE4, potpuno su objašnjena 
političkim rukovodiocima, ali ih izgleda oni nisu pravilno pre-
nosili na borce. 

Partijsko-politički i kulturno-prosvjetni rad išli su u rasko-
rak do sada, tako da se nije uskladilo sve troje u jednu svrhu, 
nego je mnogo puta politički rad obrađivao jednu temu u kojoj 
bi kulturno-prosvjetnim radom mogla da se pruži pomoć, ali to 
nije učinjeno. Kulturno-prosvjetni rad kao takav ni je pružao 
nikakvu pomoć političkom radu i skoro u svim slučajevima svo-
dio se na davanje priredbi čiji komadi su u većini slučajeva bez 
nekog političkog efekta kao pomoći političkoj temi koja se u 
tome momentu u toj jedinici razrađuje. 

Dosadašnji izvještaji političkih komesara bataljona nisu 
odgovarali, a ovoga su mjeseca naročito šturi tako da iz nj ih ne 
mogu da prikažu pravo stanje rada u brigadi, sem bataljona koje 
sam lično obilazio. Kod njih se osjeća neki šablon u podnošenju 
izvještaja, bez živoga gledanja na političke probleme, koje oni ne 
iznose u izvještaju, što znači da ih i ne uočavaju. 

Odjek novih političkih događaja i odraz nj ihov na naše 
borce u brigadi dostaviće u idućem izvještaju, kao i šta je uči-
njeno po komemoraciji Lenjinove smrti. 

POLITIČKI PROBLEMI 

Ljudstvo naše brigade, sastavljeno iz raznih nacionalnosti 
a i iz raznih jedinica, postaje novi problem koga mora da rešimo. 
Do sada smo kao problem postavljali pi tanje domobrana, ali se 
je to pi tanje već kristalizovalo i danas se ono ne postavlja više 
u onoj formi kao ranije jer sli l judi već donekle provjereni, ali 
se utoliko pi tanje novomobilisanih danas postavlja pred nas kao 
problem. Ne poznavajući ciljeve naše borbe kao niti liniju bra t -
stva oni čine ogromne greške, koje mi uočavamo ali i mnogo 
puta ne stignemo da ih na vreme ispravimo, tako da one postanu 
fatalne (slučaj u selu Buljuku5 gde je učinjena pljačka od strane 
jednog novomobilisanog a da se nije na vreme opazila. Četnički 
duh toga borca, izgrađen za vreme dok je bio sa njima, došao je 
do izražaja u ovome slučaju gde je pozvao civilno stanovništvo 
da ide sa n j im u pljačku toga muslimanskog sela, a da mu se 
pol.delegat nije suprotstavio niti pokušao da ga spreči u tome 
dokaz je da naši niži politički rukovodioci ne misle politički a s 

4 United Nations Relief and Rehabilitation Administration (Upra-
va Ujedinjenih nacija za pomoć i obnovu). 

5 To selo nije nađeno na geografskoj karti 1:100.000. 



druge strane da je ljudstvo koje nam dolazi iz okoline Ključ — 
Mrkonjić novi problem koga moramo da resimo. 

U I bataljonu, koji je bio daleko od nas, desili su se takođe 
izgredi po pi tanju pljačke. Taj je bataljon bio sam bez naše kon-
trole duže vremena i pošto mu je ostavljeno da sam radi po pita-
n ju svoga snabdjevanja, a i mi smo mu postavljali zadatke da 
nam nabavlja neke stvari, počeo je da čini ogromne greške po 
tom pitanju tako da smo morali da se zainteresujemo za to i da 
uložimo sve da bi se te greške otklonile. Smjenom njegovom sa 
toga terena nismo postigli mnogo ali smo ipak postigli to da 
nam on bude bliže i da, ukoliko bi se to ponovo pojavilo, brzo 
rešavamo i ispravljamo. Sa II bataljonom, koji je otišao na 
njihovo mjesto, porazgovarali smo o tome tako da se ne bi isto 
ponovilo i kod nih. 

U prošlome izvještaju6 naglasio sam da smo pred uzeli sve 
da bi vojne rukovodioce angažovali i za politički rad ali to do 
danas nismo uspjeli. Ne samo da nismo uspjeli da ih pokrenemo 
za ta j rad nego se pred nas postavlja novi problem a to je rad 
vojnih i političkih rukovodioca u svojoj najbližoj okolini, gde 
oni malo dejs tvuju i gde nema nikakvog rada baš sa onima koji 
su najbliži i koji bi trebali da se u najskori je vreme izgrade u 
rukovodioce. Isto tako vojnički rad nema neke širine, nego se u 
svim slučajevima svodi na neko upoznavanje sa oružjem, što 
danas nije dovoljno i ispuštaju se sve one stvari koje bi trebale 
da se rade sa borcima a koje su postavljene u programu rada, 
tako da sada moramo i to pi tanje da rešimo i da se vojni ruko-
vodioci založe za jedan širi vojnički rad, onakav kakav je po 
uputstvima i direktivama dobiven. 

U poslednje vreme na konkretnim slučajevima provjera-
vali smo odgovornost rukovodilaca pa se ustanovilo da i pored 
našeg zalaganja i ukazivanja ona nije dovoljna. U akciji na ne-
prijateljsko uporište Čekrk7 pokazalo se da vojni rukovodioci 
nisu osjetili svu odgovornost za postavljeni im zadatak te je zbog 
toga do nemilog slučaja došlo gdje su izranjavljeni naši borci od 
našega oružja, to toliko o odgovornosti u akciji. Hteo bih ovde da 
spomenem i o neodgovornosti po raznim pitanjima administra-
tivne prirode, na koja im mi ukazujemo ali za sada bez ikakvog 
uspjeha, tako da ćemo morati da pronađemo način kako da tu 

8 Redakcija nije mogla da pronađe taj izveštaj. 
7 Na području s. Dobrljina, a naročito kod utvrđenja Čekrka (ži-

čane železnice), od oktobra 1944, jedinice 20. krajiške NOU brigade če-
sto su se borile protiv delova samostalnog 7. lovačkog i 8. ustaško-do-
mobranskog djelatnog zdruga i delova 1. kozačke konjičke divizije (op-
širnije o tim borbama vidi IV tom, knj. 30, dok. br. 81 i 129, knj. 31, dok. 
104 i 109 i Arhiv VII, reg. br. 10—1, k. 1282). 



stvar riješimo, odnosno kako da kod naših rukovodioca stvorimo 
osjećanje odgovornosti za postavljene im zadatke. 

Problem dezerterstva još uvijek postoji, samo ne više ona-
kav kakvog sam naveo u prošlom izvještaju a razlog tomu je 
ta j što [smo] ozboljno prišli r i ješavanju toga problema, što smo 
vojnim i političkim rukovodiocima kao obavezno postavili upo-
znavanje l judstva i liječenje svega što se kod takovih moglo 
osjetiti kao negativno. 

Pi tanje kadra vojnog i političkog za sada je riješeno, ali 
još uvijek postoje neki drugovi kod nas u brigadi koje mi poku-
šavamo izvesti na pravi put, a ukoliko nam to ne bi uspjelo 
bićemo prisiljeni da vršimo smjenu o kojoj ćemo vas blagovre-
meno izvjestiti. 

Pi tanje takmičenja8 u brigadi koje smo postavili kao n a j -
prvi i najaktuelni j i problem nije se pravilno shvatilo. Mi nismo 
formirali komisije koje bi beležile upjehe u takmičenju, nego 
smo se zadovoljili time da štabovi bataljona odnosno komande 
četa budu ujedno i komisije, što se pokazalo kao nepravilno i 
nepraktično, a s druge strane nismo postigli širinu takmičenja, 
t.j. na nekim poljima postignuti su zavidni rezultati, dok su dru-
ga polja rada ostala van takmičenja, tako da rezultati ovog tro-
mjesečnog takmičenja neće biti na zavidnoj visini. 

KULTURNO-PROSVJETNI RAD 

Kulturno-prosvjetni rad po četama nastavlja se vrlo živo. 
Čete su se osposobile za davanje priredbi uz učešće svojih ho-
rova koji su organizovani i osposobljeni, pišu se članci za zidne 
novine i brigadni list, ali sve to sa velikim nedostatcima. Kao što 
sam napred naveo, kulturno-prosvjetni rad u vidu priredbi svo-
dio se je na davanje raznih skečeva koji nisu imali nikakvog 
političkog efekta niti su svojim prikazivanjem pomogli politič-
kom radu, nego se je sve to svodilo na šaljivi program za uve-
seljavanje boraca. Horovi po četama i bataljonima, u kojima 
ima vrlo dobrih glasova, nisu težili za učenjem naših borbenih 
pjesama, nego su se zadovoljavali sa običnim ar i jama koje idu 
sve na jedan kalup. U toku prošloga mjeseca i pored svih ovih 
nedostataka koje sam gore naveo održan je niz kulturnih pri-
redaba i večeri, a jedna od najboljih, koju je dao III bataljon, 

8 Prvo tromesečno udarničko takmičenje u jedinicama 5. udarnog 
korpusa NOVJ organizovano je povodom proslave godišnjice formiranja 
ovoga korpusa, održane 10. maja 1944. Takmičenje je raspisano u aprilu. 
Otada se svaka tri meseca organizuje novo takmičenje. Treće takmi-
čenje, o kome piše u dokumentu, bilo je od 1. novembra 1944. do 31. ja-
nuara 1945 (vidi IV tom, knj. 25, dok. br. 109; dok. br. 114 ove knjige 
i Arhiv VII, reg. br. 3—6, k. 1272). 



bila je u Podgradcima, koja je bila na zavidnoj visini (u tom 
bataljonu kulturni rad pošao je drugim putem nego u ostalim 
bataljonima). Analfabetski tečajevi rade i ogromna većina novo-
mobilisanih boraca naučila ie da čita i piše, ali takoreći svi novi 
koji nam dođu su nepismeni, tako da se broj nepismenih ne 
smanju je nego naprotiv povećava, sto pred naše analfabetske te-
čajeve se postavlja kao problem bržeg rešavanja toga pitanja. Do 
sada se nije planski radilo na učenju nepismenih, što smo sada 
pristupili jednom planskom učenju dijeleći sve nepismene na 
razrede. Taj se sistem pokazao kao mnogo bolji, jer od onog koji 
nauči da čita i piše stvaramo čovjeka koji to svoje znanje ste-
čeno u vojsci i usavršava. 

12. ov. mj . izdali smo drugi broj »Kozarskog Udarnika«, 
koji se u mnogome razlikuje od prvoga broja jer je potpuniji, 
ali još uvijek sa mnogo nedostataka. Poslali smo ga i propa-
gandnom otsjeku V Korpusa kao i uredništvima »Oslobođenja« 
i »Glasa« sa molbom da nas izvjeste o svim nedostatcima u 
njemu sa kritičkim osvrtom, tako da ćemo u III-em broju te 
nedostatake ispraviti. 

SANITET 

Akcija za suzbijanje pegavog tifusa, koga na ovome sek-
toru gdje se brigada nalazi ima dosta, uspjela je. Za sada se 
pojavilo samo nekoliko pojedinačnih slučajeva koji su lokalizo-
vani. 

Sanitetsko osoblje u našoj brigadi i pored sveg našeg na-
stojanja ni je do sada zadovoljilo postavljenim zadatcima. Refe-
renti bataljona, nedovoljno iskusni, nemaju organizatorskih spo-
sobnosti i zbog toga rad u veliko rami je. Savjetovanje sa sani-
tetskim osobljem imalo je rezultata, ali još uvijek ne toliko da 
bi za naš sanitet mogli da kažemo da pravilno funkcioniše. 

Pojava veneričnih bolesti još uvijek je problem koga ne 
možemo tako lako da riješimo zato što te bolesti ima i u po-
zadini. 

Naši rukovodioci vrlo se oportuno ponašaju baš prema to-
me pitanju. Tako na pr imjer štab II bataljona bez znanja štaba 
brigade i referenta saniteta šalje jednog borca svojoj kući na 
Gradiški sektor da bi se tamo izlečio od gonjenje, a sve to moti-
više time da se na tome sektoru preko veze mogu dobiti lijekovi 
za uspješno li ječenje te bolesti. Sve ovo čine oni ako im je neko-
liko puta ukazivano na štetnost takovih postupaka i na važnost 
pravilnog liječenja obolelih drugova. 

9 Izlazio kao list 20. krajiške NOU brigade. 



Brigadno kupatilo radi, a pri samom kupatilu stvoren je 
karantin za drugove obolele od češe, koji se takođe tamo liječe. 

ISHRANA 

U prošlom izvještaju naveo sam da se ishrana poboljšala 
kako u ljudskoj tako i u stočnoj hrani, međutim u poslednje 
vreme ponovo se postavlja kao problem stočna hrana, koje na 
ovom sektoru nema, a njen prevoz sa ostalih sektora uslijed vre-
menskih prilika znatno je otežan. 

Problem odjela i obuće i dalje je ostao isti, jer popunja-
vanjem naše brigade dobij amo stalno ljudstvo koje je golo i boso. 

Na kra ju hteo bih da ti spomenem jedan problem koji iz 
dana u dan postavljaju svi borci koji su došli u redove NO 
vojske 1941. g. a nisu dobili »Spomenice 1941«, pa bi bilo po-
trebno da nam zvanično javite kako po tome pi tanju stoji stvar 
i da li postoji mogućnost da nam se iste dostave ih, ako ne 
postoji mogućnost, kako ta j problem da riješimo. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politički komesar* 
Luka Rajić1* 

10 Pseudonim Jaše Rajtera. 



BR. 82 

IZVEŠTAJ ZAMENIKA POLITIČKOG KOMESARA 1. ODRE-
DA 13. NOU DIVIZIJE OD 29. JANUARA 1945. OKRUŽNOM 
KOMITETU KPH ZA GORSKI KOTAR O STANJU I RADU 

PARTIJSKE ORGANIZACIJE U ODREDU1 

ZAMJ. POLITKOMESAR A 
I. ODREDA 13. UD. DIVIZIJE NOVJ 

Broj 3/45 
Dne 29. januara 1945. g. 

Predmet: Parti jski izveštaj. 

OKRUŽNOM KOMITETU K. P. ZA GORSKI KOTAR 

POLITIČKA SITUACIJA: 

Borci i rukovodioci upoznati su sa političkom situacijom 
u našem Odredu dosta dobro, osobito od kada smo došli na ovaj 
teren, tako da su mnogo bolje upoznati sa svim političkim doga-
đajima kako u svijetu tako i kod nas, nego kad su bili u Dre-
žnici. Radi toga se je politička situacija poboljšala pošto, kako 
sam i već naglasio, borci sa istom su upoznati, veći broj boraca 
ide svaku večer slušati radio, pošto imaju naročito interesa. 

A) Vanjski vojno-politički događaji dobro se odražuju na 
političko stanje u vojsci. Naročito napredovanje Crvene armije2 

na svim frontovima gdje ona operiše, kao na pr imjer : u Rusiji, 
Poljskoj i Mađarskoj itd. 

Borcima nije bilo jasno reagiranje kral ja Petra na spora-
zum Tito — Subašić u prve momente, kako da se je moralo od-
mah prići tumačenju, kao što su i prvo borci osuđivali kral ja 
Petra, tako i sada još i više od kako je reagirao na sporazum 
Tito — Subašić. 

B) Razvitak unutarnj ih događaja i uspjesi naše NOV na 
borce i rukovodioce dobro se odrazuje. Osobito od kako je naša 
NOV uz veliku pomoć Crvene armije oslobodila skoro čitavu 
Srbiju i na oslobođenom teritoriju uspostavila narodnu vlast, 
NOO-e. Također oslobođenje Crna Gore, Dalmacije i većfeg] 
difjela] Like borcima je davalo dobar polet, jer u tom oslobođe-
nju vide jakost i moć naše NOV. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 48/590—593. 

2 Odnosi se na ofanzivu Crvene armije krajem 1944. i početkom 
1945 (vidi »Oslobodilački rat«, 2. knj., str. 505, 547—550). 



C) Politički rad sa borcima i rukovodiocima mnogo je bolji 
nego što je bio u Drežnici, radi toga što se na ovom terenu ima 
mogućnosti bolje. U prvom redu stambene su prilike daleko 
bolje nego u Drežnici, gde smo ranije bili. Politički rad teče po 
programu, kojeg smo dobili od 43. Divizije, ali uz ta j program 
borcima se tumače razni politički događaji koji nisu na primer 
jasni, kao što sam već i naveo reagiranje kral ja Petra na spora-
zum Tito — Subašić, što je bilo najaktuelnike pi tanje među bor-
cima. 

D) Zapaža se da je počela djelovati nepri jatel jska propa-
ganda u našim jedinicama, a što se je odrazilo u samo dezerter-
stvu i to samo kod Drežničara i Gornjaša. Još i danas, a naročito 
kod starijih boraca vlada parola čuvanja glave, te radi toga 
većinom napuštaju jedinice. U ovom međuvremenu od kada smo 
došli na teren Gorskog Kotara dezertiralo je 13 i to svi oni koji 
su već par puta napravili svinjari ju. Po njihovom odlasku mi 
smo odmah izvestili o tome Komandu mjesta Drežnica i Brinje 
da ih otpremi nazad u naše jedinice. Još do danas od tih nije se 
ni jedan povratio. Na ovom terenu nisam mogao da zapazim 
djelovanje nepri jatel jske propagande iako je ima tu i tamo po-
jedinačno. 

RAD POLITKOMESARA: 

Rad politkomesara Odreda počeo se pokretati osobito u 
poslednje vrijeme. Pomoć koju daje politikomesarima bataljona 
i četa počela je biti sve efikasnija. Njegova pomoć sastoji se u 
tome što odlazi u jedinice i pomaže politkomesarima bataljona u 
r ješavanju raznih političkih problema. 

Rad politkomesara bataljona počeo se isto popravljati, radi 
tog što su dobili mnogo bolju pomoć nego do sada. Politkomesar 
1. bataljona drug Lončar Dušan, iako je bio prvo vrlo slab, sada 
se je osjetio mnogo odgovorniji. Politkomesar 2. bataljona drug 
Skerl Božo vrlo je sposoban i agilan u radu, ali samo na momen-
te, dok su još vrlo loše strane kod njega što pri izvršenju zada-
taka koji se postave pred njega još unapred stvara nemogućnost. 
Politkomesari četa i delegati općenito nisu agilni u radu. Jedino 
do sada pokazao se je najagilniji politkomesar Božanić Luka, iako 
nema dovoljnog znanja, ali za istog se zalaže da ga dobije. Opće-
nito politrukovodiocima nedostaje znanja, radi tog ima sluča-
jeva da neke stvari čisto šablonski prenašaju na borce i nepra-
vilno, radi tog potrebna im je svestrana pomoć i kontrola. 

B) Odnos politrukovodioca prema borcima općenito ako 
uzmemo dobar je. Bilo je kod pojedinih politrukovodioca da su 
nastupali grubo prema borcima, čak se je desio slučaj da je 
politkomesar II. čete 2. bataljona ćušnuo borca, zašto je isti bio 



pozvan na odgovornost. U vezi tog slučaja udarilo se je po tome 
i odnos politrukovodioca kao i ostalih sada je dobar. 

ORGANIZACIONO STANJE: 
U Odredu su dva bataljonska biroa, a 9 partijskih ćelija. 
A) Bataljonski biro 1. bataljona kroz čitavo vreme od po-

slednjeg izveštaja nije bio potpun, radi toga što je sekretar I. 
čete bio u ambulanti, a i sada je, a njegovu dužnost vrši polit-
komesar čete. Rad samog biroa je nedovoljan radi toga što je 
vrlo slab sekretar. U vezi njegovih slabosti upoznao sam Vas u 
prošlom izveštaju. Jedino mogu da Vas upoznam sa ponovnim 
njegovim slabostima, koje su došle do izražaja 25. I. u borbi na 
Vratima. Drug sekretar, kad je njegova jedinica vodila borbu 
kod Fužina, nije vodio računa, kao rukovodioc, t j . nije pratio 
borbu, te je radi tog dobio iznenađenje u kojem se poslije nije 
mogao snaći. Tako da je s njegovom krivnjom i neodgovornošću 
propao jedan telefon, slika druga Tita i još neke sitne stvari, a 
što je najvažnije i njegova torbica sa part i jskim materi jalom 
pala je u ruke neprijatelja. 

U borbi koja se je vodila tog dana poginuo je jedan drug, 
koji nije trebao poginuti, također i četiri zarobljena koji su bili 
pod njegovom komandom. Radi njegovog slabog rukovođenja i 
kukavičluka dovelo je do tog da su gore pomenuti drugovi pali 
nepri jatel ju u ruke i da je jedan poginuo. Radi gore iznetih gre-
šaka bataljonski biro tog je druga kaznio sa ukorom. Sa vojničke 
strane biti će kažnjen i dan na raspolaganje Goranskom područ-
ju, pošto kao takav ne može ostati u jedinici jerbo je štetan. Za 
sekretara bataljonskog biroa na njegovo mjesto postavit ćemo 
druga Sirolu Franju, koji je bio na kursu pri O.K. za Gorski Ko-
tar. Pošto je drug bio ranjen u II. Odredu, a u istom je bio vrlo 
aktivan, nadam se da će zadovoljiti na dužnosti. Potrebno je i 
prvo bilo da je došao u sam Stab jedan Hrvat, pošto su do sada 
bili svi članovi Srbi, na što borci nisu imali dobrog gledišta. 

Bataljonski biro 2. bataljona nije potpun, pošto je sekretar 
I. čete Radan Kosanović ostao u Drežnici samovoljno, kad je 
Odred krenuo za Gorski Kotar, kako sam čuo, što nije provje-
reno, da se je nehotično ranio iz pištolja. Rukovodioc SKOJ-a, 
koji je ujedno i bio član bataljonskog biroa, promjenio se je, po-
što nije mogao u bataljonu izdržati napore usled slabog zdravlja 
i fizičke kondicije. Na njegovo mjesto došao je drug Rajačić Mi-
lan, koji ni je član K.P. ali ćemo nastojati da mu pomognemo 
tako da doraste da može biti u bataljonskom birou. 

Bataljonski biro je potpun pošto dužnost sekretara 2. čete 
vrši politkomesar čete. 

Djelovanje bataljonskog biroa 2. batal jona je dobro, a do-
sta se je popravilo od kako je došao za sekretara drug Sragal j 



Franjo. Drug Franjo vrlo je agilan u radu, teško mu je bilo u 
prve momente dok se nije upoznao sa radom u vojsci, ali već 
danas se je dobro snašao. Njegava borbenost ni je mogla doći 
do izražaja, pošto još nije bilo borbe od kako je u bataljon on 
došao, te Vam o njegovoj borbenosti ne mogu za sada ništa reći. 

B) Odgovornost, disciplina i samopožrtvovanost bataljon-
skog biroa 1. bataljona ni je na dovoljnoj visini i to kod pojedinih 
članova, kao na primer kod samog sekretara, o njegovim nedo-
stacima napred sam naveo, a vjerojatno da nema pravilnosti ni 
kod ostalih članova biroa. 

Odgovornost, disciplina i samopožrtvovanost bataljonskog 
biroa 2. bataljona je dosta dobra kao cjelina, jedino kod sekreta-
ra 2. čete je slaba samopožrtvovanost. 

Odgovornost, disciplina i samokritičnost part. jedinica još 
nije do sada na dovoljnoj visini, a nastojimo da kod istih to što 
prije postignemo. 

C) Porast part. jedinica za ovo vreme nije bio, tako da 
nismo ni jednog druga primili za člana K. P. 

D) Part . jedinice, odnosno organizacije održavaju redovito 
radne sastanke od kako smo došli na ovaj teren, dok ranije nisu 
se održavali redovito. Teoretske sastanke ne održavaju redovito, 
a u ovom međuvremenu vrlo se malo prorađivao partijski mate-
rijal. 

E) Kažnjeni u ovom međuvremenu su tri druga i to: za-
mjenik komesara 1. bataljona sa ukorom, zamjenik politkome-
sara II. čete 1. bataljona sa opomenom i komandant Odreda sa 
opomenom. Jednog druga izbacili smo iz K.P. radi toga što je 
samovoljno napustio svoju jedinicu, kao politkomesar čete. Ta-
kođer isto pokazao se je neiskren pri uzimanju podataka za 
kadrovike. Nalazio se je u četnicima, a nije hteo sam kazati 
dogod nisam ja provjerio, te nakon što sam ga pozvao on je pri-
znao. 

F) Part . organizacije povezuju se sa part. organizacijama 
na terenu, kao i sa SKOJ-evskim grupama, tako da zajednički 
r ješavaju probleme koji se uoče kako u vojsci tako i u pozadini. 

RAD SKOJ-a: 

A) U Odredu su organizovana dva bataljonska rukovod-
stva, tako da su obadva potpuna i broje po tri člana u svakom 
bataljonu. SKOJ-evskih grupa imade 5, svaka grupa ima svoje 
pročelnike. Bataljonska rukovodstva su vrlo mlada, tako da ne 
bi mogla samostalno raditi, a naročito je slabo rukovodstvo u 2. 
bataljonu, zato mu je potrebna što veća pomoć. Rukovodioc 
SKOJ-a u Odredu promjenio se je pošto je morao primiti novu 
dužnost. Njegovu dužnost primio je rukovodioc iz 1. bataljona 



drug Trbović Ilija, koji je isto vrlo mlad i neiskusan, a ima naro-
čitu volju za rad i ima uslova da se razvije u vrlo dobrog ruko-
vodioca. 

B) Part . organizacije pružaju pomoć SKOJ-evskim grupa-
ma, ali ne u dovoljnoj mjeri, pošto su i one vrlo mlade. Također 
isto i SKOJ-evske organizacije daju pomoć partiji , ta pomoć 
sastoji se u r ješavanju raznih problema. 

C) Bataljonska rukovodstva, SKOJ-evske grupe redovito 
održavaju radne sastanke u poslednje vr i jeme od kako smo došli 
na ovaj teren, pošto postoji mogućnost. Također održavaju se 
teoretski sastanci na kojim proučavaju određeni materijal. 

D) Bataljonska rukovodstva kao i SKOJ-evske grupe ne-
maju dovoljno samokritičnosti kod sebe, pošto ne znaju uočavati 
jedan kod drugog razne nedostatke. 

VOJNIČKI SEKTORI: 

A) Odnos komandnog kadra prema borcima kao cjeline 
je dobar, dok ima pojedinaca koji su imali nepravilan odnos i 
grubo nastupanje prema borcu. Dešavalo se je ranije da su 
rukovodioci šamarali borce, po tome se je energično postupilo i 
sada se opće ne dešava takvih ili sličnih slučajeva. Usled nedo-
voljnog iskustva rukovodioca desi se slučajeva da dođe do ne-
suglasice sa borcem pri izdavanju naređenja. 

B) Borbenost komandnog kadra počela se popravljati, ali 
ima pojedinaca kod kojih je borbenost slaba, kao na primer: kod 
zamjenika komesara 1. bataljona, koji je dao ostalim borcima 
podstreka da se kukavički ponašaju. 

C) Vojna izobrazba boraca počela se popinjati na viši ste-
pen, radi toga što se je uložio dosta dobar rad na vojničkom 
polju, osobito u poslednje vrijeme. Na ovom terenu u Gorskom 
Kotaru ima se mogućnosti da se radi na teoretskom polju kao 
što se to većinom radilo. Pomoć koju daje komandant i opera-
tivac do sada nije bila efikasna, od sada će biti efikasnija, pošto 
su vrlo mladi štabovi bataljona, kojima je potrebna svestrana 
pomoć, tako da bi oni mogli lakše prenašati na svoje potčinjene. 

Moral kod boraca i rukovodioca je dobar, disciplina je još 
uvijek vrlo slaba, premda se nastoji da se podigne koliko je 
moguće, još uvjek dešava se da vojnici ne pozdravljaju oficire i 
podoficire itd. iako se stalno na tome radi. 

KULTURNO-PROSVJETNI ODBORI: 

Kulturno-prosvjetni odbori su potpuni i to u četi pri Štabu 
i 2. bataljonu, dočim u 1. bataljonu nisu. Nepismenih drugova 
imade 6, sa kojima se vrlo malo radi, pošto su to većinom stari j i 



drugovi, pa već i teško pamte, a pored toga svega vrlo slabu 
volju imaju za rad. 

Novine redovito izlaze u 2. bataljonu i četi pri Stabu, dok 
u 1. bataljonu nisu još izašle za ovaj mjesec. 

Dopisništvo u Odredu dobro funkcioniše, šalju se dopisi 
omladini, dopisi iz borbe itd. Predavanje se održalo u četi pri 
Stabu Odreda. Pjevački horo vi postoje i to u 1. i 2. bataljonu 
ali su vrlo mali. 

Diletantske grupe postoje u svakom bataljonu, priredbu je 
davao 1. bataljon na Vratima i 2. bataljon u Homeru i četa pri 
Stabu sa 2. bataljonom KNOJ-a zajednički u Lokvama. Također 
isto svi iz oba bataljona kao i čete pri Stabu sudjelovali u kome-
moraciji 21. januara 1945. god.3 

INTENDANTURA: 

Intendantura Odreda dobro je organizirana, intendanti su 
vrlo sposobni i snalažljivi isto tako i u 1. bataljonu, dok u 2. 
bataljonu intendant je nemaran, te ga treba gurati na rad i s lab 
je organizator. 

Sastanci se održavaju ali ne redovito, knjige su ustrojene, 
ali se još ne vodi dovoljno kontrola nad spremom. Tako ima slu-
čajeva da borac proda robu, a da to ne vide starešine. Jedino je 
kr ivnja štabova bataljona, koji su vrlo malo do sada posvećivali 
pažnju intendantima, tj . nisu im dali dovoljno podrške. Odjeća 
je dobra za sada, jedino je vrlo mali broj šinjela u našim jedi-
nicama. 

Ishrana je vrlo slaba i jednolična, tako da nam je jedan 
drug umro od slabosti, a također imamo 6 boraca koji su vrlo 
slabi. Ishrana vojske se vrši preko K. NOO-a4 Fužine i Komande 
Goranskog područja. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Drugarski pozdrav:. 
Božo Jovanović 

5 Verovatno se odnosi na komemoraciju povodom dana Lenjinove 
smrti. 

1 Kotarskog narodnooslobodilačkog odbora. 
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POMOĆNIK POLITKOMESARA 
VIROVITIČKE BRIGADE 

Broj: 5/1945 
Dana 29/1. 1945 g. 

DIVIZIJSKOM KOMITETU XL. DIVIZIJE 

Podnašam redovni mjesečni izvještaj o radu Par t i je u Vi-
rovitičkoj brigadi. 

1) Političko stanje u Brigadi: 

Ovaj mjesec političkog rada svodio se je u glavnom upo-
znavanjem boraca sa s tanjem u pojedinim zemljama, naročito u 
Grčkoj i Poljskoj, kao i o tome da je Sovjetski Savez priznao 
Nacionalni komitet Poljske2 kao jedino predstavništvo poljskoga 
naroda. 

Najvažnije teme na kojima smo se zadržavali bile su o 
s tanju unutar naše zemlje, kako vojnički tako i politički, rad se 
svodio u glavnom u tome što se diskutovalo o formiranju jedin-
stvene vlade, podržavljenju imovine narodnih nepri jatel ja i na 
dokazivanju o reakcionarnoj raboti Mačeka, kao najvažnija dis-
kusija bila je uperena protiv Kralja,3 koji je u posljednje vr i-
jeme izjavio da se ne slaže sa sporazumom Tito — Subašić, ovo 
smo nastojali objasniti našim borcima, koji su tu izjavu osudili. 

Brzo nadiranje Crvene armije u istočnu Prusku daje mno-
go snage i poleta našim borcima koji vide da će naskoro biti k ra j 
njemačkom šafizmu. 

Poželjno bi bilo kada bi bilo moguće da dobivamo svaki 
drugi dan radio vješti, pošto se borci mnogo interesuju o novo-

1 Kopija originala (pisana na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. 
br. 13/5, k. 1305. Dokumenat je bez potpisa. Pomoćnik političkog kome-
sara Virovitičke NO brigade je u to vreme bio Fabijan Franjo. 

1 Privremena vlada Poljske je obrazovana 31. decembra 1944. u 
poljskom gradu Lublinu. Istoga dana ona je objavila deklaraciju o naj-
važnijim stavovima u vezi sa statutom nove Poljske i politikom koju 
namerava da sprovodi na unutrašnjem i međunarodnom planu (vidi 
»Politiku« od 1. januara i »Borbu« od 4. januara 1945). 

5 Odnosi se na izjavu kralja Petra od 11. januara 1945 (vidi dok. 
br. 55, objašnjenje br; 4). 



stima sa raznih bojišta, a također radio vješti sa interesovanjem 
čitaju. 

Tekuća štampa također redovito se proučava, to se moglo 
primjetit i najbol je na zadnjem savjetovanju [sa] SKOJ-em koje 
je održano u ovoj Brigadi, gdje se primjetilo da drugovi prate 
događaje u svijetu a tako i kod nas u našoj zemlji, a sve kroz 
tekuću štampu. Moral i izdržljivost boraca u našoj Brigadi je 
veoma dobra, to se moglo lako zaključiti po posljednjim bor-
bama i pokretima koje smo imali ovaj mjesec. Jedino poteškoće 
u tome što se naši borci nisu priučili a niti savladali promjenu 
partizanskog rata, to je poteškoća na koju sada nailazimo, to je 
problem u našoj Brigadi a na kojem Part i ja sada jaši, kako bi 
ga u najskorijem vremenu riješila.4 

Četničkih ili HSS-ovačkih tendenca ne osjeća se, a niti ih 
nemamo naročito potvrđuju činjenice da imade boraca koji se 
šta više boje da se ne bi povratio Kralj , naši borci su za repu-
bliku. 

2) Političko stanje na terenu: 
Ovaj mjesec naša Brigada kretala se po terenu veoma malo, 
iz razloga toga što se je većim djelom zadržavala na jednom 
mjestu i to van sela, tako reći u rovovima, prema tome ne mo-
žemo izneti s tanje na terenu, ali po onom terenu na kojem smo 
se zadržavali narod je veoma dobro raspoložen naspram NOB. 
Naročito narod osuđuje neprijatel ja poslije pljačke nad naro-
dom koju je izvršio prilikom povlačenja pred našim snagama. 

Što se tiče političkog rada na terenu sa naše strane bio je 
vrlo malen ili nikakav, pošto uslijed zadataka koji su bili postav-
ljeni pred našu Brigadu politički rad bio je onemogućen. Što se 
tiče pomoći sa strane antifašističkih organizacija, pomoći nismo 
imali, a niti smo isti ovaj mjesec trebali. Naša pomoć antifašistič-
kim organizacijama također nije bila nikakva. 

3) Organizaciono stanje: 
Brojno stanje parti jskih organizacija, socijalni i nacional-

ni sastav prilažemo po formularu.6 

U ovoj Brigadi postoje svi bataljonski biroi, koji su potpu-
njeni i kao takvi normalno funkcionišu. Svi biroi redovito se 
sastaju i oni vladaju sa radom u bataljonima. 

Svi biroi funkcionišu ispravno, a naročito se odlikuje se-
kretar I. bataljona, koji se ističe sa svojom sposobnošću i marl j i -
vošću, tako isto i sekretar III. bataljona, koji je također veoma 

4 Opširnije o tome vidi dok. br. 45. 
5 U Virovitičkoj NO brigadi je bilo 135 članova KP, organizovanih 

u 24 ćelije i 4 bataljonska biroa, i 23 kandidata (vidi Arhiv VII, reg. br. 
13—3/5, k. 1305). 

25 Zbornik, tom IX, knj. 8 385 



vrijedan i marljiv. Dok sekretar II. bataljona je naskoro postav-
ljen, novi, pošto je bivši bio ranjen i ranama podlego, novopo-
stavljeni sekretar jeste također veoma sposoban i vrijedan, samo 
se još nije dovoljno snašao na dužnosti, ali uz pomoć koja mu se 
pruža brzo će se uvesti u rad. Dok sekretar IV. bataljona jeste 
prilično sposoban, ali voli da uveličava stvari koje ga se pitaju, 
te na ta j način teško se dobiva prava slika bataljona, isti drug 
voli da pomalo hohštaplira, tako da u stvari rad u njegovom 
bataljonu jeste i najslabiji. 

Sto se tiče rada Part i ja rukovodi š n j ime i sastanci se redo-
vito održavaju, na kojima se r i ješavaju sva goruća pi tanja ba -
taljona. 

Štabovi bataljona također su potpunjeni i njihove ćelije 
također se redovito sastaju. Samo je jedno karakteristično da 
komandanti više se osjećaju kao komandanti nego komunisti, to 
je činjenica kod komandanta I. i II. bataljona, ali to nisu velike 
greške i n j ima je skrenuta pažnja na posljednjem sastanku ko-
jeg smo održali u Virovitici sa svim štabovima bataljona. Dok 
komandanti III. i IV. bataljona veoma se osjećaju odgovorni i 
disciplinovani a također se zaista osjećaju komunisti. 

Ostali članovi štaba također zreli su i veoma se dobro 
međusobno slažu, harmonija vlada kod svih štabova bataljona a 
također i kod samog štaba Brigade. 

Sastanci se također održavaju redovito i kod četnih ćelija, 
n j ih se također osposobilo da ćelija riješava one stvari koje is-
krsavaju svakodnevno pred četom, tako da se ne radi po šabloni. 

Teoretskoj izobrazbi nije se pristupilo ni do danas onako 
kako je to bilo postavljeno, a otežavalo je izobrazbi i sama borba 
i stalno su se jedinice nalazile na položaju. 

4) Kulturno-prosvjetni rad: 
Kulturno-prosvjetni rad u našoj Brigadi organiziran je na 

slijedeći način: po svim bataljonima postoje kulturno-prosvjetni 
odbori, tako isto i po četama, koji aktivno i plodonosno rade. 
Zidne novine u posljednje vri jeme nisu izlazile, ali se to također 
postavilo krvavo6 pred Par t i ju da ako se borci nalaze na polo-
žaju i u bunkerima potrebno je da svaka desetina ili vod pa i četa 
ima svoje zidne novine koje će biti izvješene u bunkeru, a koje 
će sadržavati članke o nat jecanju, o savlađivanju modernog rata 
koji stoji pred nama i na koji se mi moramo čim prije priviknuti . 
Džepne novine izlaze redovito u svim bataljonima, kao i u četi 
za vezu i bolničkoj četi, u pisanju članaka sarađuju manje više 
svi borci. 

• Smisao je: odlučno, čvrsto. 



Usmene novine također se održavaju u svim bataljonima, na 
usmene novine dolaze pojedine delegacije ostalih bataljona, tako 
da se i u tom pogledu razvija takmičenje. 

5) Vojnički rad: 
Po pi tanju vojničkog rada naša Part i ja još ni je postigla 

onaj nivo kod naših boraca koji zahtjeva frontalni rat, a koji je 
sada goruće pi tanje naše Brigade. Zato će u buduće naša Part i ja 
da sve sile uloži baš na taj sektor rada kako bi ga čim prije ot-
klonila. Poteškoća je i kod samih vojnih rukovodioca, kako kod 
nižih tako i kod viših, što se nisu privikli novom načinu rato-
vanja. 

Što se tiče discipline ona postoji u smislu tome da nema 
samovolje, i da se vrši pozdravljanje, da se ide u stroj, ali disci-
pline u izvršenju zadataka i točnosti kod samih starješina, toga 
još uvijek nema, tako da sama nedisciplina potiče izravno od na-
ših rukovodećih, misleći na niži rukovodeći kadar pa sve do 
samog štaba bataljona. No po tome je udareno i sve preduzeto 
da se ti nedostaci uklone, to je iznesao i sam komandant Korpusa 
na prošlom sastanku štabova brigada,7 a mi smo također prenesli 
i ukazali štabovima bataljona. U idućem mjesecu naša će Part i ja 
nemilosrdno da udari po tom pitanju. 

6) Rad SKOJ-a: 
U našoj Brigadi u SKOJ-u obuhvaćeno je 250 omladinaca. 

SKOJ je organiziran po četama a tako isto postoje bataljonski 
komiteti koji rukovode sa radom među omladinom. Sekre-
tari bataljonskih komiteta jesu članovi Part i je i kao takvi 
članovi bataljonskog biroa, prema tome sve one zadatke koje 
dobiva Part i ja izravno se daju i SKOJ-u. U ovoj Brigadi postoji 
rukovodioc SKOJ-a za cijelu Brigadu, koji t jesno sarađuje sa 
komesarom i pomoćnikom komesara Brigade, a od kojih dobiva 
pomoć i zadatke. 

Do sada Part i ja je mnogo davala pomoći SKOJ-u, ah je 
bilo i vidnih rezultata od SKOJ-a. 

Pošto se nisam mjesec dana nalazio u Brigadi, stoga ne bih 
imao više šta obuhvatiti, nego u idućem mjesecu iznesti ću op-
širnije. 

Uz naš borbeni 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

7 U prisustvu komandanta 6. udarnog korpusa NOVJ Veljka Ko-
vačevića, 24. januara 1945, održana je konferencija s komandantima i 
političkim komesarima svih brigada 40. divizije, povodom završetka ak-
cija na sektoru Pitomače (vidi V tom, knj. 37, dok. br. 130). 



BROJ PARTIJSKIH ORGA NIZACIJA I ČLANOVA K. P. 
U Virovitičkoj brigadi • ^ M j e s t c , i j c & u l j ( đ o 2 5 , . 4 J ) 



b r . 84 

i z i v e š t a j p o l i t i č k o g k o m e s a r a 2 . a r t i l j e r i j s k o g 
d i v i z i o n a o d 29. j a n u a r a 1945. p o l i t i č k o m k o m e -
s a r u 6 . u d a r n o g k o r p u s a n o v j o p o l i t i č k o m i 
k u l t u r n o - p r o s v e t n o m r a d u u d i v i z i o n u o d 15. d o 

30. j a n u a r a 1945. g o d i n e 1 

POLITKOMESAR II. ART. DIV. VI. KORPUSA 
N.O.V.J. 

Položaj, dne 29. siječnja 1945. god. 

Predmet: Politički izvještaj, 
dostavlja se 

POLITIČKOM KOMESARU VI. KORPUSA N.O.V.J. 

Položaj 

Politički izvještaj od 15. I. do 30. I. 1945. 

I. OBĆI PREGLED: 

Kretanje jedinica ovog diviziona: 16. I. 1945. god. divizion 
je krenuo iz s. Milkleuš za s. Drenovac, gdje je bio tokom noći 
preformiran. Iste noći divizion je krenuo za s. Hum preko Vo-
ćina, osim 3 odeljenja, t.j. 2 brdska topa i 1 haubica koji su otišli 
u sastav XII. udarne divizije. 

Zadaci ovog diviziona su bili da preostalo oružje, osim 3 
topa koji se nalaze na položaju, ostanu u s. Humu do dal jnjeg 
naređenja skupa sa Štabom diviziona. Ista odeljenja koja su oti-
šla na položaj još se nisu povratila u sastav ovog diviziona. 

Od 15. I. do 30. I. 45 nismo nikakvih naročitih direktiva 
dobili od Štaba art. brigade, a tako isto od Štaba VI. udarnog 
korpusa. 

Od političkog materijala proučavano je: »Bilteni VI. udar-
nog korpusa«, novine »Naprijed« br. 83 i 84, »Glas Slavonije«, 
II. zasjedanje AVNOJ-a i III. [zasjedanje] ZAVNOH-a, i drugi 
tekući materi jal i radio-vijesti, kojeg smo svakog dana kopirali 
preko radija. Sav prorađeni materi jal veoma dobro je uspjeo 
kod boraca i rukovodioca ovog diviziona. 

Borci i rukovodioci ovog diviziona dobro su oduševljeni i 
upoznati o ciljevima i načinu naše borbe, a naročito su odušev -
ljeni o bratskoj Crvenoj armiji i napredovanju iste, kao i Save-
znicima. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
3—1/14, k. 488. 



Zapažanje kod naroda prema Narodno-oslobodilačkoj bor-
bi, a naročito prema našoj vojsci je veoma dobro raspoloženo. 
Po selima kroz koja smo prolazili sa našim jedinicama nigdje 
nismo naišli na poteškoće kod narodno-oslobodilačkih odbora ni 
kod naroda, čak kod samog naroda jedinice ovog diviziona do-
bile su pohvalu. A tako isto odnos boraca prema narodu jest 
veoma dobar. Nisam naišao na poteškoće i slučajeve kakovih 
rovarenja, protiv N.O.B. 

II. POLITIČKI RAD: 

Politički rad: komesari ovog diviziona održali su sastanaka 
sa vojskom 15, delegati sa svojim odeljenjima 12, komesari sa 
delegatima 6, komesari sa štabovima 5, sa štabovima baterija, 
t.j. vojnih rukovodioca disciplinskih sastanaka 8. 

Dnevndi rad bio je: proučavanje materijala, t.j. »Bilteni VI. 
ud. korpusa«, novine »Naprijed« br. 83 i 84, »Glas Slavonije«, 
II. zasjedanje AVNOJ-a, III. ZAVNOH-a, radio-vijesti koje smo 
svakog dana kopirali preko radija, i drugi tekući materijal . 

Na sastancima dosta se dobro vodi diskusija. 
Politička svijest boraca kao i rukovodioca je dosta na vi-

sokom stepenu. Borci i rukovodioci interesiraju se za sve doga-
đaje kako kod nas tako i u svijetu, a naročito ih interesira napre-
dovanje Crvene armije i sporazum Tito — Subašić. 

Autoritet političkih rukovodioca kod boraca je dosta dobar. 
Borci poštivaju političke rukovodioce. Veći broj delegata sposo-
ban je samostalno održavati sastanke, a koji nisu još u prilici 
upoznati održavaju sastanke u prisustvu komesara. 

III. KULTURNO-PROSVJETNI RAD: 

Kulturno-prosvjetni rad: organizirani su kulturno-pro-
svjetni odbori u divizionu. Kulturno-prosvjetni rad raspoređen 
je po sektorima. Postoji organiziran: pjevački hor po baterijama, 
diletantske grupe. 

U divizionu ne postoji nepismenih, jedan je bio ali su po-
duzete mjere i već znade po nešto pisati. 

Dato je 9 kulturno-prosvjetnih priredaba i jedne usmene 
novine. 

Izdato je: džepnih novina 4 broja i zidnih novina 2 broja 
u vremenu posljednjih 15 dana. Stab diviziona je izdao 1 broj 
novina i 1 broj »Mi brđani». 

Vojni i politički rukovodioci imaju dobar odnos prema kul-
turno-prosvjetnom radu. 

Borci i rukovodioci većinom uče pjevati pjesme partizan-
skog duha. 



IV. MORAL I BORBENOST: 

Moral kod boraca, kao i kod rukovodioca u ovom divizionu 
jest na dosta visokom stepenu. Borci su oduševljeni kad čuju da 
će ići na položaj. Na vojnim i političkim sastancima borcima se 
govori kako mora da bude narodni borac svijestan i borben i 
uvijek na sastancima govori se o borbama u prošlim nepri ja tel j -
skim ofenzivama. 

Novi i stari borci podpuno su suglasni u svim odnosima kao 
da su svi jednog dana došli u N.O.V. Stari borci tumače borbe 
i preživljaje u neprijateljskim ofenzivama i opće partizanskim 
borbama. 

Predlažu se dva borca Brdske bateri je ovog diviziona za 
pohvalu i to: desetar — vođa odeljenja Pehar Nikola i borac-ni-
šandžija Kramarić Vlatko, koji su se istakli iznad svih boraca u 
pogledu održavanja rada i reda kod svojeg topa, vojničkog dr-
žanja i političke svijesti. 

V. DISCIPLINA: 

Disciplina kod boraca i rukovodioca je na dosta visokom 
stepenu. Borci sva naređenja koja dobiju od svojih predpostav-
lje nih izvršavaju u cijelosti i bez gunđanja. Rukovodioci, t.j. 
štabovi bateri ja izvršavaju u podpunosti dobivena naređenja od 
svojih predpostavljenih. Održavaju se po bater i jama vojno-disci-
plinski sastanci. 

Politički rukovodioci potpomažu vojnim rukovodiocima u 
njihovom radu. 

VI. ODJEĆA I OBUĆA: 

Odjeća i obuća u ovom divizionu nije najbolja, pošto u 
preformiranju ovog diviziona, t.j. 16. I. 45. u s. Drenovac do-
bili smo iz I. diviziona art. brigade jednu bateriju, koja je došla 
tako rekuć gola. Komesar istog diviziona skinuo je 35 šinjela sa 
boraca koji su dodjeljeni u ovaj divizion, tako da u istoj baterij i 
bilo je 3 četvrtine boraca bez šinjela. Tako u ovom divizionu 
ima oko 80 drugova bez šinjela. Pošto su nastali hladni dani, a 
mnogo drugova imade bez šinjela, te imademo velike poteškoće 
u radu. Od druge opreme nije tako loše, sa malim popravcima 
bi se dalo pomoći, naročito kod obuće. 

VII. ISHRANA: 

Ishrana se vrši po baterijama, t.j. po baterijskim kuhinja-
ma. Hrana se sli jeduje iz intendantskih slagališta u Voćinu. Hra-
na je dosta loša. Meso se ne sli jeduje redovito, soli opće nikako, 
a od drugih artikala nekad po nešto, to nam je pomoć što je 



vojska dobra sa narodom pa sam narod više puta na dobrovolj-
noj bazi donese. Red i čistoća kod kuhinja se dosta dobro održa-
va. Isto tako sumnjiva lica se ne puštaju u blizini gdje se kuha 
vojnička hrana. 

VIII. MRTVI I RANJENI: 

Mrtvih i ranjenih u ovih posljednjih 15 dana nismo imali, 

i x . RAD ŠTABA DIVIZIONA: 

Rad Štaba diviziona: održao sam 2 sastanka sa članovima 
štaba, na kojima smo raspravili o svim problemima i poteškoća-
ma u divizionu i na kojima smo podijelili rad po sektorima rada. 
Svaki pojedinac, t.j. član štaba osjeća se sposoban za vršenje 
svoje dužnosti, a na svakom slijedećem sastanku odgovara za 
svoj rad dobrih i loših strana. 

Sva dobivena naređenja izvršavaju se u cijelosti i spora-
zumu, ni jedna stvar nije se desila da bi jedan član bez nespora-
zuma nešto napravio. 

Ukoliko nije ovaj izvještaj u podpunosti ispunjen, molim 
da mi se pošalje novi formular, pošto ja sastavljam ovaj izvje-
štaj iz izvještaja kojeg sam imao kao komesar čete ili baterije, 
a većinom od rada koji se općenito radi u divizionu. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar, kapetan 
Josip Ganjin 



BR. 85 

IZVESTAJ POLITIČKOG KOMESARA 42. VAZDUHOPLOV-
NE JURIŠNE DIVIZIJE NOVJ OD 30. JANUARA 1945. CEN-
TRALNOM KOMITETU KPJ O STANJU I PARTIJSKO-PO-

LITICKOM RADU U DIVIZIJI1 

42 VAZD. DIVIZIJA 

CENTRALNOM KOMITETU KOMUNISTIČKE 
PARTIJE JUGOSLAVIJE 

Dragi drugovi, šaljem vam svoj prvi izveštaj: 
42 vazduhoplovna divizija NOVJ još nije u potpunosti for-

mirana,2 ali je izuzev letačkog osoblja popunjeno skoro sve 
ostalo ljudstvo. Brojno stanje čitave divizije iznosi sada 925 dru-
gova, dok bi za punu formaciju trebalo još najviše do 100 drugo-
va. Ovaj broj nije tačno utvrđen iz razloga što mi stvaramo 
diviziju po uzoru na Crvenu armiju, a u isto vreme vršimo iz-
vesne manje promene koje zahtevaju naše prilike i mogućnosti. 
Tako smo na pr. za razliku od ruske formacije izbacili jedan deo 
ljudi iz padobransko-desantne službe, koja nama nije potrebna. 
Takođe smo izvršili izvesne izmene u formaciji zbog toga što kod 
nas Part i ja nije legalna kao u Crvenoj armiji. 

S a s t a v l j u d s t v a j e vrlo raznolik. Veliki broj l judi j e 
mobilisan iz redova pilota, mehaničara, motorista, oružara i d ru-
gih stručnjaka, koji su radili u vazduhoplovstvu za vreme stare 
Jugoslavije, a za vreme okupacije bili potpuno pasivni ili pak 
radili po raznim preduzećima u službi okupatora. Nemamo ni 
deset procenata dobrovoljaca koji su pre oslobođenja Beograda 
prišli NOV i učestvovali u borbama. Takvi drugovi su u glav-
nom rukovodioci, ili ih mi stvaramo rukovodiocima. Oficiri su 
(izuzev nekolicine) svi došli u NOV tek po pozivu naših vlasti, a 
ima ih dobar broj takvih čije je držanje za vreme okupacije bilo 
vrlo sumnjivo. Politički rukovodioci su svi u radu mladi a u vaz-
duhoplovnim jedinicama, koje se u mnogo čemu razlikuju od 
pešadijskih, nemaju nikakvo iskustvo. 

U diviziji imamo: 
3 politkomesara puka, 
6 politkomesara eskadrila, 
1 političkog delegata u pokretnim radionicama. 
3 rukovodioca SKOJ-a u pukovima. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IRP Jugoslavije, 
reg. br. 22, fond CK KPJ. 

* O njenom formiranju vidi dok. br. 78, objašnjenje 2. 



Nedostaje nam još: 
3 pomoćnika politkomesara puka (ranga bat. rukovodi-

laca), 
3 politkomesara eskadrila (rand bat. rukovodilaca), 
1 politkomesar čete za vezu (dobar komesar čete), 
1 pomoćnik komesara čete za vezu, 
1 pomoćnik komesara divizije (sekr. div. komiteta KPJ), 
1 rukovodilac SKOJ-a u diviziji. 

P a r t i s k a o r g a n i z a c i j a postoji. Nju sačinjava: 
članova KPJ . . . . 2 5 
kandidata 5 

Članovi su organizovani u četiri ćelije i to po jedna u sva-
kom puku i jedna u štabu divizije. Iako po organizacionim prin-
cipima naše Par t i je nije pravilno, ipak smo morali u pukovima 
formirati ćelije, jer u eskadrilama ne možemo, zbog malog broja 
članova. Čim nam se bude organizacija proširila, organizovaćemo 
ćelije po eskadrilama (kao osnovnim jedinicama) a po pukovima 
— komitete. O ovome smo izvestili PK KPJ za Vojvodinu. 

Članovi Par t i je su svi kao takvi došli u diviziju a mi smo 
do sada svega tri druga kandidovali. Stepen izgrađenosti i par-
tij nosti članova je srednji obzirom na njihovu mladost, ali ima 
izgleda da će se oni moći podizati — nema ni jednoga koji se 
drži nedostojno. 

Proširenje i omasovljenje organizacije neće ići lako, ali 
ćemo ipak moći jedan izvestan broj dobrih čl. SKOJ-a primiti 
brzo u Part i ju. U planu je da u roku od tri meseca primimo u 
Par t i ju novih 25 članova, oko 30 kandidata i oko 50 čl. SKOJ-a. 

Diviziski komitet (prema direktivnom pismu CK KPJ od 
14 januara 1945 god.) nismo formirali, jer nemamo sekretara 
parti jske rukovodioce po pukovima a takođe ni rukovodioca 
SKOJ-a. Za sada rukovodim3 organizacijom ja sam, i stojim u 
neposrednoj vezi sa PK KPJ za Vojvodinu. 

S k o j e v s k a o r g a n i z a c i j a broji 3 7 članova koji s u 
obuhvaćeni aktivima. Za sada imamo u svakom puku po jednog 
druga koji privremeno vrši dužnost rukovodioca. O radu SKOJ-a 
ćemo poslati izveštaj CK SKOJ-a, a sada samo napominjem da 
je SKÖJ naročito aktivan i mora da na sebi ponese kulturno-pro-
svetni rad. 

P o l i t i č k i r a d do sada nismo mogli ostvariti na osno-
vu jedinstvenog plana. To je bilo iz razloga što su nam svakoga 
dana stizali novi drugovi, dalje što nismo imali političkih ruko-
vodilaca i materijala i najzad što je sva pažnja bila usmerena 
ka strurčnom osposobljavanju ljudi, da bi se u određenom krat-
kom roku mogli avioni primiti od Crvene armije. Najvažniji nam 

® Reč »rukovodim« dopisana je mastilom. 



je sada zadatak da bojevu gotovost divizije što pre dovedemo na 
visinu ostalih jedinica naše vojske. Ali sada kada je divizija sko-
ro kompletna, organizujemo politički rad planski, prema direk-
tivama koje smo dobili u zadnjem pismu Centralnog komiteta. 
U prilogu dostavljam pismo politkomesarima pukova u našoj di-
viziji — o političkom radu. 

Političkog materijala nemamo dovoljno, a naročito par-
tijskog, pa vas molimo da nam u tome pomognete. 

K u l t u r n o - p r o s v e t n i r a d smo otpočeli. Z a sada s e 
on ograničava na uvežbavanju horova, recitacija, kratkih pozo-
rišnih komada kao i pisanju zidnih novina. Pukovske listove smo 
počeli spremati ali ih još nismo mogli izdati, jer nemamo do-
voljno dobrih članaka. Novine (»Borba«, »Politika«, »Slobodna 
Vojvodina«) primamo dosta redovno i čita ih cela divizija. Do 
sada smo dali 2 kulturno-prosvetne priredbe u selu Laćarak, je-
dnu u Krnješevcima, jednu u Rumi i dve u Novom Sadu, na ko-
jima su prisustvovali borci i narod, a takođe smo održali i de-
setak samo za vojsku. 

Prema naređenju Vrhovnog štaba, naša divizija mora biti 
potpuno osposobljena za borbu samostalno do 15 marta ove go-
dine. Izuzev pilota koji se obučavaju direktno pod rukovodstvom 
Štaba vazduhoplovstva NOV, sve ostalo stručno ljudstvo mi 
ćemo moći obučiti, čak i pre određenog roka. U tu svrhu u čita-
voj diviziji forsirano radimo na kursevima mehaničara, oružara, 
motorista, vazdušnih strelaca, meteorologa, specijalista za in-
strumente, fotografa i dr. Nastavnici na kursevima su struč-
njaci iz Crvene armije a dosadašnji rezultati su bili vrlo dobri — 
a to je postignuto time što drugovi crvenoarmejci ulažu neobi-
čno mnogo volje i t ruda u nastavi, dok među našim drugovima 
ima mnogo kvalifikovanih radnika od ranije, a kod nestručnja-
ka — slušalaca kursa interesovanje je na dostojnoj visini. 

Do sada smo dobili 15 pilota (starih jugoslovenskih), koji 
lete na borbene zadatke. U prvim letovima koje su načinili, u 
sastavu ruskih jedinica, pokazali su se vrlo dobro. S n j ima mo-
ramo specijalno politički raditi, jer su skoro svi tek posle oslo-
bođenja došli u našu vojsku, a po samom karakteru rada letača 
uopšte poveravaju im se samostalni zadatci. Naši piloti su došli 
u pukove tek pre nedelju dana, i ne može se tvrditi da su oni 
najčvršće vezani za naš pokret. Diskusije o kral ju i njegovim 
nenarodnim postupcima piloti uopšte neće da vode, a kamoli 
da pravilno gledanje na situaciju prenose i na druge drugove. 
To znači da pilotima treba poklanjati mnogo više. pažnje nego 
ostalima, i mi smo to postavili sebi kao važan zadatak politič-
kog komesara. 

D i s c i p l i n a je na dosta visokom stepenu. Odnosi iz-
među boraca i oficira nisu pravilni. Stari jugoslavenski oficiri 



imaju mnogo loših navika u postupku prema borcima, pa se 
uvek na sastancima štabovima to pi tanje postavlja na dnevni 
red. Imali smo čak jedan slučaj da se dva bivša jugoslovenska 
oficira međusobno nisu slagala zbog nekih ličnih pitanja. Taj 
spor smo brzo raščistili na bazi principijelnih odnosa. 

Odnosi naših drugova prema crvenoarmejcima i obratno 
može se reći da su najbolji . Mi nastojimo da što više naučimo od 
njih, a oni nam neobično rado u svakom pogledu izlaze u su-
sret. Mislim da bi na kra ju određenog vremena za obuku naših 
vazduhoplovaca trebalo nagraditi ordenima sve crvenoarmejce 
koji su pokazali mnogo volje i rezultata u izgradnji naše divizije. 
Predlog za ta odlikovanja je načinio štab ruske divizije i poslao 
ga našem Vrhovnom štabu. 

Pošto je naša divizija još uvek u stvaranju, kao druge naše 
vazduhoplovne jedinice, to smo se međusobno povezali i naročito 
po komesarskoj liniji pomažemo jedni drugima. 

Z d r a v s t v e n o s t a n j e j e vrlo dobro — imali smo 
jedino zbog nedovoljne kontrole rukovodilaca tri slučaja obolje-
nja vojnika od veneričnih bolesti. Zbog toga smo poveli kampa-
nju u celoj diviziji. Inače vojska s tanuje po kućama, svi su d ru -
govi obučeni u vojničke uniforme, a obzirom da se nalazimo u 
Vojvodini hrana je sasvim dobra. 

Molim vas da nam što pre javite vaše primedbe na rad u 
ovoj diviziji. 

Prilog: pismo politkomesarima pukova ove divizije o po-
litičkom radu.4 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

S drugarskim pozdravom 
30 januara 1945 g. politkomesar 42. vazduhoplovne 

divizije 
LJ.3 Momčilović 

4 Odnosi se na pismo od 28. januara 1945. o planu i organizaciji 
političkog rada u jedinicama (vidi dok. br. 78). 

5 Ljubomir 



BR. 86 

IZVEŠTAJ SEKRETARA PARTIJSKOG BIROA PRI STABU 
4. UDARNOG KORPUSA NOVJ OD 30. JANUARA 1945. PO-
LITIČKOM KOMESARU KORPUSA O STANJU I RADU PAR-
TIJSKE ORGANAZACIJE U PRIŠTAPSKIM JEDINICAMA I 

USTANOVAMA1 

PARTIJSKI BIRO 
PRI STABU IV UD. KORPUSA 

N.O.V.J.-e 
Nne 30. I. 1945 

Izvještaj partijskog rada 
prištabskih jedinica 
IV Korpusa dostavlja se: 

18/11 945^ 

KOMESARU IV UDARNOG KORPUSA N.O.V.J.e 

RAD I ORGANIZACIONO STANJE U I HAUB. DIVIZIONU 

U divizionu imademo 31 člana K.P. koji sačinjavaju 5 par-
tijskih ćelija. Od prošlog mjeseca smo primili u part i ju 1 novog 
člana. 

Skojevaca imademo 25, koji su podjeljeni na 3 skojevske 
grupe, te imaju i svoj Skojevski biro. 

Kandidata imademo 8, koji su povezani na teoretskim sa-
stancima sa partijcima, a partijci su zaduženi sa pojedincima da 
rade sa njima, te na radnom sastanku referiše o radu sa istim. 

RAD ORGANIZACIJA U DIVIZIONU 

Parti jski biro se je ovog mjeseca sastao dva puta. Na tim 
sastancima smo razgovarali o političkoj situaciji te proradili 
uvodni članak iz lista »Naprijed«, koji je sekretarima postao 
jasan i mogli su da ga na svojim sastancima sa ćelijom dobro 
prorade. Dalje smo razgovarali o stanju i radu naše Par t i je te 
pojedinim našim partijcima. 

Ćelije prorađuju na teoretskim sastancima Historiju 
S.K.P—(b), o radu Part i je u vojsci, kako nastaje radnička revo-
lucionarna Par t i ja i dnevnu štampu. 

Skojevci prorađuju brošuru »Komsomolac« i dnevnu štam-
pu. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 49/786—790. 

1 Verovatno se odnosi na datum zavođenja dokumenta u Stabu 
4. udarnog korpusa NOVJ. 



Radni sastanci na ćelijskim sastancima teku najviše po pi-
tanju jedinica i rada pojedinog partijca. Svaki je partijac za-
dužen po svojem sektoru rada te na radnom sastanku isti referiše 
kako je radio i što je napravio. 

Kulturno-prosvjetni rad u divizionu se je dosta razvio, os-
novani su po bateri jama kulturno-prosvjetni odbori, koji su do 
sada bili likvidirali svu nepismenost u divizionu, a i prilivom 
novih boraca nepismenost se je povećala a sada su nastavili sa 
radom po nepismenosti. Usmene novine se zadnje vrijeme ne 
održavaju radi toga što imamo sada dosta drugova, a nemamo ni-
kakove prostorije za održavanje istih. 

Part i ja kao cjelina je dosta dobra u praktičnom radu, ali 
još uvek manjka teoretske izgradnje. Novi borci koji su došli iz 
Unske operativne grupe po jedinicama se osjećaju dobro, naši 
stari borci su k nj ima prišli i nema nikakve razlike između njih, 
do sada. Kada su isti putovali k nama trojica su pobjegla, isto 
tako su trojica pobjegla koji su došli iz 34 divizije, od kojih smo 
jednog uhvatili, a ostala dva izgleda da su pobjegli nepri jatel ju. 

RAD I ORGANIZACIONO STANJE U I PONTONIRSKOM 
BATALJONU 

U tom bataljonu imade 23 člana K.P. koji sačinjavaju 5 
partijskih ćelija. Kandidata imade 12, koji na teoretskim sastan-
cima rade zajedno sa partijcima. Skojevaca imade 18, koji [su] 
podjeljeni na 4 grupe. Skojevski biro sada ne postoji pošto su 
čete jako razbacane pa pročelnici ne dospjevaju na sastanke, 
nego su skojevske grupe povezane sa partijom, koja ih stalno 
kontroliše. 

RAD ORGANIZACIJA U BATALJONU 

Parti jski biro bataljona se je ovaj mjesec sastao 3 puta, a 
ćelije se sastaju redovito svaki t jedan 2 puta, jednom drže radni, 
a jednom teoretski sastanak. Na teoretskim sastancima prora-
đuju sledeći materi jal : »Naprijed«, »Nova Jugoslavija«, brošura 
o masovnom parti jskom radu, brošuru »Partija« i iz 8 glave »Os-
nova lenjinizma«. 

Sada su osnovali kratki kurs koji će t rajat i 10 dana, a na 
n jemu prisustvuju samo sekretari. Na tom kursu predaju slije-
deće teme: 1. Ekonomski razvitak društva, 2. Politička ekono-
mija, 3. Učenje o Part i j i i n jena ideologija, 4. Kako je Par t i ja 
organizirana i kakav mora biti njen član. 

Opće s tanje Part i je u tom bataljonu je sad dosta dobro, u 
štabskoj ćeliji su se raščistile sve stvari koje do sada nisu va-
ljale, isto tako i po četnim ćelijama, osim prve čete [gdje] ni je 



još na dovoljnoj visini, ali radi nerada sekretara sa ćelijom oni 
su ga smjenili i postavili su drugoga, koji će u radu sa ćelijom 
zadovoljiti. 

RAD I ORGANIZACIONO STANJE U I TENKOVSKOM 
BATALJONU 

U tom bataljonu imade 3 parti jske ćelije sa 25 članova, 4 
kandidata i 15 skojevaca. U ovome mjesecu su održali 8 sastana-
ka, 4 radna i četiri teoretska. Bataljonski biro se je sastao 2 puta. 
Na teoretskim sastancima su prorađivali »Marksizam i nacional-
no pitanje« i dnevnu štampu. 

U tom bataljonu nije još srijeđeno stanje, kod nj ih su se 
događale kojekakve pojave koje se kod jednog komuniste ne 
smiju nikako pojaviti, razlog je tome što se sa nj ima nije do-
voljno radilo niti im se je pružala dovoljna pomoć, što parti jci 
i sami izjavljuju. U štabu se po izvještaju sekretara, što ne mora 
biti tačno, nikako ne slažu, komesar mrzi pomoćnika komesara, 
isto tako su nesuglasice između komandanta i komesara. Sekre-
tar nije dovoljno objektivan i svaki puta drukčije govori, on je 
rekao da mora iz bataljona komesar i jedan komesar čete ili pak 
on jer da se s njima ne da nikako raditi i da kako god komesar 
kaže da onako mora da bude, to je sekretaru teško jer, kako 
izgleda, on bi htio da preuzme komandu i kako on reče tako 
bi trebalo da bude. Mi smo njemu rekli šta je njegova dužnost 
i kako mora da radi, a on odmah počinje da okreće i da ispravlja 
što je pri je govorio. Na našem sastanku je optuživao komesara 
bataljona i komesara čete tako da je izgledalo da su oni otvo-
reni saboteri, a on koliko radi da je previše. Kad sam ga drugi 
puta sastao, on je opet sasvim drukčije izjavljivao i rekao da 
on nije tako rekao na sastanku. Ja ću nastojati da tačno pro-
vjer im to s tanje u tom bataljonu i da vidim koji je krivac toga 
svega kod njih. 

RAD I ORGANIZACIONO STANJE U I AEROBAZI 

U toj bazi imade 12 članova, koji sačinjavaju 3 parti jske 
ćelije. Skojevaca imade 21, koji su podjeljeni u 3 skojevske gru-
pe, a povezani su sa Biroom Skoja baze. 

Sastanci se u jedinicama drže redovito svaki t jedan po dva 
sastanka, jedan teoretski, jedan radni. Na radnim sastancima 
ri ješavaju stvari koje se dešavaju u njihovoj jedinici, a na teo-
retskim prorađuju prvih 6 glava Historije S.K.P.(b) i svu dnev-
nu štampu. 



Kulturno-prosvjetni rad u toj jedinici je prilično razvijen 
i dosta rade, imaju džepne novine, zidne novine te svoj list, rade 
po nepismenosti i t.d. 

Rad Par t i je kao cjeline je dobar u praksi. Part i jci su sve 
mladi, svoje zadatke izvršavaju, samo što im fali teoretska izo-
brazba, jedino drug komesar I čete, drug Pjevač Svetozar, on je 
u radu dosta al jkav i nema volje za rad, on je mehaničar i htio 
bi da ide raditi u neku radionicu, on kaže da je n jemu već dosta 
komesarstva dvije godine. Izgleda da je pogođen što ne ide na-
pred, na to mu se je ukazivalo ali mu ništa ne pomaže. Komesar 
baze Dragan Studen je sada dobar i radi aktivno, ispustio je one 
svoje stare bolesti u diskusijama. 

RAD I ORGANIZACIONO STANJE U II AEROBAZI 

U toj bazi imade 2 parti jske ćelije sa 7 članova. Skojevaca 
imade 26, koji su podjeljeni na tri skojevske grupe, a povezani 
su [sa] O.K. Skoja V. Kladuša. Sastanke održavaju redovito 
radne i teroretske. Na radnim sastancima pretresaju stanje nj i -
hove jedinice i rad partijaca, a na teoretskim sastancima pro-
rađuju I3 6 glava Historije S.K.P.(b) i svu dnevnu štampu. 

Stanje u toj bazi je do sada bilo dosta slabo, naročito par-
tijski rad je bio zaostao, a ni je se pravilno ni radilo. Sada kada 
je došao na dužnost u tu bazu drug Mati ja, on je do sada dosta 
aktivan i radi, sredio je s tanje Par t i je i Skoja, isto tako cjele je-
dinice, te postavio sve na prvi kolosjek rada. Mislim da će se u 
toj bazi u najskori je vri jeme s tanje popraviti. 

RAD I ORGANIZACIONO STANJE U III AEROBAZI 

U toj bazi imade 24 člana K.P., koji su podjeljeni na 3 ćeli-
je. Skojevaca imade 30, koji su podjeljeni na 3 skojevske grupe, 
a kandidata imade 3, koji rade zajedno sa parti jom na teoret-
skim sastancima. 

Part i jske sastanke održavaju redovito svaki t jedan, isto 
tako i skojevske. Na teoretskim sastancima prorađuju part i j -
ci organizaciono pi tanje Partije, o ćeliji, te svu dnevnu štampu. 

Par t i ja kao cjelina u toj bazi je dosta dobra i nema nekih 
loših pojava kod njih. Dosadašnji sekretar drugarica Tabor Dra-
gica radila je dosta dobro i uspjela je da organizira i postavi na 
pravilne noge čitavi rad u toj bazi. Sada je primila dužnost dru-
garica Milka, u kojoj se vidi da ima volje za rad i da neće ta 
baza da zaostane. 

' To jest: prvih. 

26 Zbornik, tom IX, knj. 8 401 



RAD I ORGANIZACIONO STANJE U IV AEROBAZI 

U toj bazi imade 9 članova K.P., koji sačinjavaju 2 par-
tijske ćelije. Kandidata imade 4, koji su povezani na teoretskim 
sastancima sa partijcima. Skojevaca imaju 18, koji su podjeljeni 
na 3 skojevske grupe, a povezani su sa Skojevskim biroom koji 
je formiran od baza. 

Sastanke održavaju redovito, svaki t jedan održe jedan rad-
ni, jedan teoretski. Na teoretskim sastancima prorađuju: O pro-
leterskoj revoluciji, Razvitak ljudskog društva i brošuru »Sov-
jetska država — država novog tipa«. 

Na toj bazi nema nikakovih loših pojava, sve ide prilično 
dobro. Sada je u toj bazi primila dužnost drugarica Ljubica 
Broz, kojoj neće baš ići posao kako bi to trebalo, mada kaže da 
se nije dovoljno snašla među tim borcima ali da će nastojati da 
dade sve od sebe da ide dobro, da neće nikako dozvoliti da se 
dogodi što se je dogodilo u II bazi. 

RAD I ORGANIZACIONO STANJE U OMLADINSKOJ 
BRIGADI 

U toj brigadi imade 37 članova K.P., koji sačinjavaju 3 par-
tijske ćelije. Skojevaca imade 91 ali još ni je formiran Skojevski 
biro, isto tako nije formiran ni Parti jski biro. Sekretar te br i -
gade je dobio zadatak od našeg biroa da čim prije sredi part i jske 
organizacije te da formira biro i skojevski i partijski. Njihove će-
lije su previše glomazne, a čete nemaju ćelije. Parti jci nisu do-
voljno odgovorni svojoj Part i j i i nisu dovoljno disciplino vani. 
Tih 37 članova su najviše oficiri, t j . komesari i komandiri. 

Komesar, t j . sekretar kaže da on nikako nema dovoljno 
vremena da sredi parti jske organizacije, te da bi mu trebalo 
jednog dobrog pomoćnika koji bi sredio sve organizacije i po-
mogao n jemu u radu. Stabska ćelija održava redovito sastanke 
i svi su dobri partijci, nema nekih nesuglasica između nj ih . 

RAD I ORGANIZACIONO STANJE U CETI ZA VEZU 
PRI STABU KORPUSA 

U ovoj četi imade 2 ćelije sa 15 članova, jedna ćelija od 
radioničara a jedna četna. Skojevaca imade 22, koji su povezani 
sa biroom Skoja koji je formiran pri Štabu. 

Oni sastanke održavaju redovito. Na teoretskim sastanci-
ma prorađuju razvitak ljudskog društva i redovnu štampu. 

Stanje te ćelije je prilično, samo što još nema dovoljne 
kritičnosti i discipline, a sekretar nema dovoljno autoriteta kod 
svoga komandira i komesara, isti su na to opomenjeni i malo su 
se popravili u tom pogledu. 



RAD I ORGANIZACIONO STANJE U PRATEĆOJ CETI 
PRI STABU KORPUSA 

U toj četi imade jedna parti jska ćelija sa 7 članova K.P. 
Skojevaca imade 21, koji su povezani sa biroom koji je formiran 
pri Stabu. 

Oni održavaju sastanke redovito i radne i teoretske, na 
radnima pretresa[ju] s tanje njihove čete kao i donašaju za-
ključke o budućem radu, a na teoretskim sastancima prorađuju 
brošuru o masovnom parti jskom radu i dnevnu štampu. Od tih 
sastanaka imaju dosta malo koristi jer su u tom pogledu svi 
dosta slabi pa ne mogu da razjasne stvari koje ne razumiju. 
Part i jska disciplina je kod nj ih dosta slaba i sekretar još uvek 
nema dovoljno autoriteta, te sa ćelijom i dosta slabo radi, na što 
je već od našeg biroa opomenjen. 

RAD I ORGANIZACIONO STANJE U AUTO CETI 
PRI STABU 

U toj četi imade jedna parti jska ćelija sa 4 člana K.P. Kan-
didata imaju 4, koji rade zajedno sa partijcima na teoretskim 
sastancima. Skojevaca imaju 6, koji su povezani sa biroom pri 
Stabu. 

Ta ćelija je ovaj mjesec imala 4 radna sastanka, a teoret-
skih nije ni održavala radi toga što su članovi bili na putu. 

Stanje u toj četi je dobro i nema kod nj ih sada nikakvih 
problema koji bi bili možda štetni. 

RAD I ORGANIZACIONO STANJE U KORPUSNOJ GLAZBI 

U toj jedinici imade jedna parti jska ćelija sa 7 članova. 
Skojevaca imaju 5, koji su povezani sa Skojevskim biroom pri 
Stabu. 

U ovome mjesecu je ta ćelija održala 19 sastanaka, 6 rad-
nih i 13 teoretskih. Na teoretskim sastancima su prorađivali sli-
jedeći materi jal : »Seljačko pitanje« od Staljina, »Nacionalno pi-
tanje« od Staljina i štampu. 

Od prošlog mjeseca su primili u part i ju još 3 nova druga 
koji su do sada bili kandidati. Ta parti jska ćelija je do sada vrlo 
aktivna i dobro radi na svakome polju rada. Služi primjerom 
do sada. 

RAD I ORGANIZACIONO STANJE U KORPUSNOJ 
GLUMAČKOJ GRUPI 

U toj jedinici imade 1 parti jska ćelija sa 6 članova. Oni 
održavaju sastanke, ali ne baš redovito i na tim sastancima raz-
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govaraju nepotrebne stvari koje se nj ih niti na jman je ne tiču, 
ulaze u duboke diskusije gdje se ne mogu snaći i kako koji kaže 
tvrdi da je onako, svaki bi htio da ima pravo, najviše razgova-
ra ju gdje je koji bio, gdje je ovaj bio sa onom drugaricom, onaj 
sa onom itd., sa svime se bave, a sa problemima svoje jedinice 
na jmanje . Ja sam dobio zadatak da idem kod njih, ali još do 
sada nisam išao, jer su oni bili na putu. 

RAD I ORGANIZACIONO STANJE U RADNIČKOJ ĆELIJI 
PRI STABU KORPUSA 

U toj ćeliji imade 10 članova i pet kandidata. Kod tih dru-
gova je dosta slaba disciplina radi toga što se sa tim drugovima 
nije do sada radilo, ali rad zadnje vr i jeme koji se je sa nj ima 
poduzeo na nj ih će djelovati i oni će to postići u najkraće vri-
jeme. Oni redovito svaki t jedan održe po dva sastanka, 1 teo-
retski i jedan radni. Na radnim pretresaju njihova pi tanja o radu 
i budnosti, a na teoretskim prorađuju brošuru »Sovjetski Savez«, 
I dio. Oni su naročito zainteresovani na tim sastancima. Odr-
žavaju svoje kolektivne sastanke na kojima proučavaju dnevnu 
štampu. 

RAD PARTIJSKOG BIROA PRI STABU KORPUSA 

Biro se je sastao ovog mjeseca 2 puta, na tim sastancima 
smo radili po dnevnom redu. Diskusija po tački politička situ-
acija jo bila dosta živa, diskutovali smo o Grčkoj, Mađarskoj, 
Poljskoj, o svetskoj reakciji, o kliki oko Mačeka i namjerama 
Petra i klike, tu smo približno dobro postavljali stvari, o kojima 
sam ja uvek referisao drugu komesaru Jandriću4 da vidim 
jesmo li rešili dobro. 

Izvještaji koje su donašali drugovi sekretari bili su dosta 
iscrpni i iznijeli su sve nevaljale stvari koje se dešavaju kod 
njih. Tako da smo na temelju tih stvari sekretarima dali kon-
kretne zadatke o kojima nam na slijedećem sastanku referiše 
kako je izvršio. 

Zadatak koji sam dobio da se organizira od aerobaze Par-
tijski biro: ja sam sazvao drugove i formirali smo Biro, za sekre-
tara toga Biroa smo u dogovoru sa drugom Jandrićem postavili 
druga komesara II aerobaze Matiju.5 Dali smo mu sve upute ka-
ko će raditi. 

U ovome mjesecu je sam vrlo malo obilazio ćelije jer sam 
bio na položaju, a i zaostao mi je drugi rad u divizionu, zadnje 

4 Dušanu 
5 Markovića 



vrijeme u divizionu imade dosta posla sa reorganiziranjem bate-
r i je i pr imanjem novoga ljudstva za koje šaljemo podatke u 
Štab Korpusa. 

Naš Biro sada broji 15 drugova, koji predstavl jaju 4 ba-
taljonska biroa i jedan brigadni biro od Omladinske [brigade], 
deset partijskih ćelija i 217 članova Parti je. 

Part i jske biografije sam poslao za sve, samo još nisam od 
tenkovskog i pontonirskog bataljona. Ja sam bio dobio zadatak 
da to čim prije sakupim i da pošaljem, ali se to nije moglo jer 
drugovi sekretari nisu mogli tako brzo da prikupe podatke, jer 
su im partijci bili rastrešeni, a nije bilo dobro sastavljeno pa sam 
nekima morao i vratiti. Cim mi pošalju ova dva bataljona te po-
datke ja ću ih odmah ispraviti i poslati, već sam im nekoliko 
puta javio da to sastave i pošalju ali nemaju za to mogućnosti, 
jer nemaju mašina i čete su im jako rastrešene. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Sekretar: 
Rumenko Petrić 

BR. 87 

MESECNI IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA NOVOGRA-
DIŠKOG PODRUČJA OD 30. JANUARA 1945. POLITIČKOM 
KOMESARU 6. UDARNOG KORPUSA NOVJ I KORPUSNE 
VOJNE OBLASTI O VOJNO-POLITlCKOM STANJU I RADU 

U JEDINICAMA I NA TERENU1 

KOMANDA 
NOVOGRADISKOG PODRUČJA 
KORPUSNE VOJNE OBLASTI 

VI. KORPUSA NOV JUGOSLAVIJE 
Broj: 329 

Dana: 30/1. 1945. god. 

Predmet: Izvještaj polit, 
komesara za januar 1945. 

ŠTABU VI. KORPUSA NOVJ — ZA POLIT. KOMESARA 
KORPUSNOJ VOJNOJ OBLASTI VI. KORPUSA 

I. OPĆI PREGLED: 

Tokom ovog mjeseca radilo se još uvijek na presovanju 
sijena i slame i to uglavnom one koja je konfiskovana od na-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
4—1/14, k. 488. 



rodnih neprijatel ja. Također se sabiralo žito i ostale živežne na -
mirnice za našu vojsku. Stalno, možemo reći svakodnevno vršila 
se evakuacija živežnih namirnica iz Pakraca i Lipika, dublje u 
unutrašnjost našeg oslobođenog teritorija. Radi velikih potreba 
brašna za našu vojsku, angažovani su svi mlinovi da prvenstveno 
melju za vojsku da bi zadovoljili potrebe i stvorili potrebnu re-
zervu. Za vri jeme kampanje za sabiranje živežnih namirnica za 
našu vojsku neka sela sa sektora Komande mjesta Poljana nisu 
bila obuhvaćena u potpunosti jer se je nepri jatel j povratio u 
Poljanu, i pravio česte upade u našu poluoslobođenu teritoriju. 
Još do danas nije uspjelo se da se to izvrši u potpunosti jer su 
sada prilike na tom sektoru još nepovoljnije. Primili smo veće 
količine žita i ostalih živežnih namirnica od NOO-a, koje su oni 
preuzeli od naroda koji se evakuiše na siguran teritorij. 

Kako je na našem teritoriju kao i diljem čitave naše Sla-
vonije odpočela kampanja za sakupl janje hrane za pomoć pasiv-
nim krajevima, naša slagališta pružila NOO-ima svu moguću po-
moć da bi to što brže i bolje išlo. 

Početkom druge polovice ovoga mjeseca sagrađeno je 8 
(osam) pekarskih peći i sada se nastoji da se nabavi i najpotreb-
niji broj pekara koji će uz pomoć nekvalifikovanih radnika u 
datom momentu moći do maksimuma te pekare iskoristiti. Po-
stolarske i krojačke radionice rade kao i pr i je u glavnom samo 
popravke. Tokom ovog mjeseca formirane su nove radionice: 
sapunarska, četkarska i užarska. Sapunarska zabilježila je neke 
uspjehe pošto je izradila prilične količine brijačkog sapuna, na 
čemu smo do sada uvijek oskudjevali. 

U poslednje vrijeme, t j . zadnjih mjeseci neki drugovi koji 
su radili po ekonomiji bili su premješteni, a drugi otišli na 
kurseve, a nešto pri je toga naš oslobođeni teritorij se je znatno 
proširio, tako da je to za našu ekonomiju koja nije imala dobrih 
stručnjaka bilo preopterećenje. Općenito se može reći da ekono-
mija ili, bolje rečeno, njeno stručno rukovodstvo nema dovoljno 
sposobnosti a kamoli stručne spreme. Vrlo su slabo samoinicija-
tivni i ne znaju se snaći u svome poslu. Ta njihova nesnalažlji-
vost i nesmotrenost rađa kadkada i veće greške, kao napr. pomoć, 
rukovaoc jednog slagališta je bacio iz bunkera oko 200 kg. 
ječma u jarak iako se je t a j malo pokvareni ječam mogao još 
iskoristiti u druge svrhe a ujedno je i dekonspirisao bunker. Za-
to je predat vojnom sudu i kažnjen. Tako se je isto smrzla jedna 
veća količina krumpira u vagonu za vreme transportiranja. 

Saobraćaj: Pošto je zapao snijeg ceste nisu mogle biti 
popravljene, već samo čišćene od snijega ralicom. Isto tako je 
bilo i sa željezničkim prugama, koje su čišćene od snijega. No 
na nekim mjestima se je pruga unatoč ovakovih nepovoljnih 
prilika popravljala jer je to bilo potrebno. Na teritoriji našeg 



područja i u ovom mjesecu se je pojačala telefonska mreža. Po-
stavljeno je 15 km. telefonske linije i ukopčana 3 telefona. Cen-
trale rade prilična dobro. Međutim u poštama kao da je nastupi-
la neka dezorganizacija i one u poslednje vrijeme vrlo slabo 
funkcionišu. Konkretno, pošta od Komande područja do Koman-
de mjesta Lipik putu je ni manje ni više nego tri dana. 

Naš vozarski eskadron još uvijek ne raspolaže sa dovolj-
nim brojem konja pa prema tome ne može niti da zadovolji po-
trebe koje su svakim danom sve veće i veće, a time on koči 
pravilan razvitak rada u ekonomiji a isto tako i kod tehničkih 
radova. Raspolažemo sa dovoljnim brojem saonica a na konje 
se još bolje i više pazi nego prije. Kad četkarske radionice iz-
rade dovoljnu količinu četaka, onda će se konji moći još bolje 
držati u redu. 

Tehnički r a đ o v i: U glavnom su se radile kukuruza-
ne, nadzemni magacini za brašno, a također je napravljeno pe-
kara sa osam peći i to za vri jeme od 17 sati, još su napravljene 
i neke zgrade. 

U radu su se istakle neke radionice, kao napr. mehanička 
koja je pored drugih popravaka napravila i oko 5.000 ekserčića 
za cipele i 625 pari podkovica, te izradila dosta štambilja, sao-
nica itd. 

Tehnički radovi ne mogu da se razviju do one mjere do 
koje bi to moglo jer još uvijek nema dovoljno alata, a niti do-
brih s tručnjaka koji ne bi bili suvišni. Tehnička sekcija nastoji 
da što više pomogne narodu, pa je nastavila sa gradnjom novih 
kuća za narod u selu Donjim Rogoljima, a tako i sve naše radio-
nice koliko je god to moguće rade i za narod. 

B o l n i c e : U ovom mjesecu evakuirana su tri odeljenja i 
to: V.P.B2 VI/l.b.,c. i e, tako da sada imademo svega dva odelje-
n ja i to a. i d. U evakuaciji su se istakle bolničarke svojom ak-
tivnošću. Jedna poteškoća bila je sam transport ranjenika jer je 
teško naći dovoljan broj kola, a i česta, svaki puta drugačija 
naređenja koja su stizala od Sanitetskog odeljenja štaba Kor-
pusa izazvala su zabunu. 

A. Odeljenje je hirurško, dok je D. interno. U D. Odelje-
n ju ima drugova koji boluju od ratne histerije i oni su tamo 
prosto nesnosni, kad ih uhvate napadi polupaju sve što dohvate: 
prozore, krevete, jastuka itd. Vrlo su osjetljivi tako da je osoblje 
uvijek u nedoumici kako da se prema njima odnosi, jer oni go-
tovo uvijek reagiraju napadom. Taj slučaj se je još više kompli-
cirao jer je oko 12 zdravih drugova dobilo od tih histeriju. Zato 
bi trebalo nastojati da se ti drugovi što pri je evakuiraju nekuda 
dalje u pozadinu i gdje ne bi dolazili u doticaj sa vojskom. 

* Vojna partizanska bolnica 



Politički i kulturno-prosvjetni rad u A. Odeljenju je vrlo 
dobar, a u D. Odelenju je nemoguć, jer čim se tamo progovori 
nešto o ratu ili vojsci odmah drugovi koji su živčano bolesni 
počnu da viču, jurišaju itd. Sastanci sa ranjenicima održavaju 
se često a i među njima imade drugova koji imadu volje i smisla 
za politički rad, pa se uvijek nešto čita, priča itd. Bolnica je vrlo 
dobro snabdjevena sa štampom a mi smo im pribavili priličan 
broj knjiga tako da drugovi mogu korisno da upotrebe svoje 
slobodno vri jeme u čitanju, igranju šaha i drugih raznih igara. 
Drugovi su na vrijeme obaviješteni o najnovij im događajima, jer 
imaju radio a uprava svakodnevno štampa i radio izvještaj. 

Posluga ranjenika i bolesnika je dobra, drugovi su pot-
puno zadovoljni. Dosta dobro i savjesno vrše svoju dužnost. Me-
đu njima se naročito ističe Dr Karei Oberšlik. Ishrana je dobra 
ali bi mogla biti i bolja da intendant Bolnice vodi više o tome 
računa. Međutim pokazalo se je da ekonomija baš tamo gdje je 
trebala biti najbolja i najelastičnija, t j . u bolnicama da je za-
tajila. Društveni život u bolnicama je dobar, nema nekih trza-
vica, a isto tako se i ne primećuje nemoral. Odnosi između dru-
gova su dobri. 

Načelnik SOK-a s pri evakuaciji bolnica povukao je neke 
komesare a da o tome uopće nije izvijestio Komandu područja, 
radi čega se personalne stvari ne mogu nikada pravilno riješa-
vati, t j . podnašati pravilno listovi promjena, niti dostavljati po-
datci za kartoteku za njima. 

Pošto se je brojno stanje bolesnika i ranjenika svelo na mi-
nimum, a još kada odu i ovi živčani bolesnici, bolnice će se moći 
mnogo bolje uredite i napredovat će znatno na svakom polju 
rada. 

S tr až e: Naše straže su brojčano još oslabile jer smo ne-
što dali Okružnom NOO-u, a najbol je poslali u I. Gardijsku br i -
gadu. No i pored svega toga, osobito one koje su na dohvatu ne-
prijatelja, vrlo su dobre, disciplinovane, a borbenost je na veli-
koj visini. Osobito se ističe 1. i 2. četa part. straža a i 6. četa 
se je kroz ovaj mjesec očeličila i znatno popravila. 

Kontrola kretanja i pregledavanja propusnica i objava se 
je popravila i budnost straža je kod toga veća. Skoro svaki dan 
uhapse naše straže po nekoliko takovih koji nemaju propusnice. 

Privremeni propis za unutrašnju službu od Glavnog štaba 
NOV-e i POH-a4 se dobro proučava u našim stražama, svako-

3 Sanitetskog odeljenja Korpusa 
4 Redakcija nije mogla pronaći taj propis. Verovatno se odnosi na 

Naredbu vrhovnog komandanta NOV i POJ maršala Jugoslavije Josipa 
Broza Tita o disciplinskoj odgovornosti vojnih lica u NOVJ od 24. maja 
1944 (vidi Arhiv VII, reg. br. 1—1/5, k. 797). 



dnevno. Komandiri, komesari, delegati i vodnici nastoje da se 
straže sa tim propisom što bolje upoznaju. 

Prema naređenju Štaba VI. Korpusa mi smo uputili za 
operativne jedinice 50 pušaka mauzera, za koje još do sada ni-
smo dobili zamjenu iako je to traženo jer nemamo dovoljno 
oružja, a na naš sektor nepri jatel j često pravi upade. 

I. POLITIČKI RAD: 

U ovom mjesecu u našim jedinicama nije bilo tako većih 
promjena u l judstvu pa se je tako s tanje stabiliziralo, a para-
lelno sa time učvrstio i ojačao politički rad. Politički komesari 
pokazali su više umješnosti nego do sada, jer su bolje i više 
nego do sada iskoristili našu redovnu štampu. Politički sastanci 
održavaju se redovito u svim ustanovama i jedinicama, a u ne-
kima čak i više i češće. Jedino u slagalištu IV. ekonomskog sekto-
ra je politički rad bio nešto slabiji, radi velikog opterećenja po-
sla. Također bio je nešto slabiji rad u II. građevinskoj četi i to 
krivnjom polit, komesara, koji je smenjen, a na njegovo mjesto 
postavljen drugi i rad se odmah popravio, a to je baš i potrebno, 
jer u toj četi ima mnogo novih drugova, kojima još ni je poznata 
linija NOB, i koji se još [nisu] u potpunosti saživili sa Narodno-
-oslobodilačkim pokretom. Rezultati boljeg političkog rada sa 
tim drugovima svakako će udariti svoj biljeg i na njihov pro-
duktivni rad. 

Politički rad s tim novim drugovima nije baš tako ni jedno-
stavan jer među nj ima ima ih i poneki začaureni »Mačekovac«, 
koji bez sumnje kada mu je to moguće pokušava da dje luje na 
druge i da stavlja neka zakučasta pitanja. Međutim ovakovi se 
drže na uzdi i ne dopušta im se da dođu do izražaja. Većinom su 
to ljudi koji nisu bili politički orijentisani a ni verzirani o stvar-
nosti, sve do svojeg stupanja u partizane primali za gotovo i isti-
nito ono što su im govorili njihovi susjedi ili prijatelji . 

Uglavnom se tim drugovima objašnjavala politička situ-
acija u svijetu i kod nas — planovi međunarodne reakcije da 
uspostavi stare režime, da učini oslobođene zemlje ekonomski 
zavisnim, da uništi oslobodilačke pokrete, da pocijepa bratstvo 
i jedinstvo bratskih naroda pa da izazove građanski rat, da bi 
na osnovu toga imala moralno pravo da dođe praviti red, slučaj 
sa Grčkom i Poljskom, te formiranje jedinstvene vlade kod nas, 
kao i u najnovije vreme sa napadom kral ja Petra na sporazum 
Tito — Šubašić, Francusko-sovjetski sporazum. Svakom pri-
godom ukazivale su se drugovima sve nevaljalštine stare Jugo-
slavije. Popularisala se republika, a napadalo se na monarhiju. 

U ustanovama koje se nalaze u neposrednoj blizini podru-
čja počele su demonstracije proti kra l ju Petru i demonstranti su 
u povorci, pjevajući »Republikanku«, kličući Titu i bratstvu i je-



dinstvu naših naroda, izraž[avaj]ući svoje ogorčenje proti stavu 
kralja Petra i izbjegličke reakcije, prošli pored svih ustanova, 
otišli u sela Bobare i Donje Rogolje, gdje su se demonstrantima 
priključili i seljaci. Odatle su se povratili u Dom, gdje je održan 
jedan kraći miting, na kojemu je drugovima objašnjen sporazum 
Tito — Subašić, stav kral ja Petra, a naročito bratstvo i jedinstvo 
naših naroda, kao najveća tekovina NOV. Tom prilikom također 
je raskrinkana i reakcionarna klika oko Mačeka. 

Demonstracije su vrlo dobro izvedene, jer se uopće nije 
moglo primjeti t i da nisu spontane. Postignut je vrlo dobro i po-
željan efekat i stvoren je republikanski štimung kod mase, a u 
tom su baš prednjačili Srbi. 

Koncem prošloga mjeseca održan je u kulturno-prosvjet-
nom Domu kod Komande područja veliki miting najbolj ih akti-
vista za čitavo naše područje. Miting je bio mnogo posjećen, bile 
su zastupljene sve ustanove i jedinice. Redali su se govornici. 
Govorilo se o svemu, o uspjesima i nedostacima i načinu kako 
ćemo ih odkloniti. Pored rukovodioca govorili su i drugovi borci 
i radnici. Miting je bio zaista manifestacija naše pozadine i na 
n jem se moglo koješta naučiti. Objektivno i bez ikakvog pre t je -
r ivanja može se reći da je miting vrlo dobro uspio i da je disku-
sija po svakoj točci bila prilično živa. Taj miting ostavio je vrlo 
lijep utisak i na same prisutne i ulio još više poleta i energije za 
dal jnj i rad. Po završenim govorima odata je počast palim borci-
ma, a zatim su uzvikivane parole i masa je zapjevala »Republi-
kanku« a poslije toga nastalo je narodno veselje. Na mitingu 
pročitani su uspjesi rada pojedinih jedinica i pohvaljeni su na j -
bolji aktivisti. 

U najnovije vrijeme počelo se u našim ustanovama sa for-
miranjem sindikata. Mnogi drugovi bili su na velikom radničkom 
zboru u Pakracu i sa oduševljenjem su pozdravili s tvaranje sin-
dikalnih organizacija. U vezi sa Kotarskim komitetom KPH No-
va Gradiška počeli su se formirati prvi sindikati. Ta stvar je još 
u povojima, pa Vam za sada o tome ne bih mogao ništa konkret-
nijeg i tačnijeg reći. 

U svim našim ustanovama i jedinicama održavaju se ma-
sovni sastanci, na kojima se drugovi upoznavaju sa teškim polo-
žajem našeg naroda u pasivnim krajevima i njegovom junačkom 
i nepomirljivom borbom protiv okupatora, te o našoj dužnosti, 
da im pomognemo, povezana ta stvar sa bratstvom i jedinstvom. 
Neki drugovi su predložili da im se odkine od sljedovanja kroz 
izvjesno vreme 25 dkg. kruha, jer se i tako sve sl jedovanje ne 
troši i kruh se baca, odnosno pobatali, a u Dalmaciji i drugim 
krajevima spasio bi od sigurne smrti mnoge živote. Na to su 
svi drugovi ostali jednoglasno pristali. Također su odlučili, da 
od svojih ustiju odkinu i jednu večeru nedeljno, pa to sljedo-



van je koje će tom prilikom uštediti dadu za pomoć našoj braći 
u pasivnim krajevima. Na tim sastancima su polit, komesari ob-
jasnili drugovima poteškoće oko prevoza sveg žita što ga nam 
je poklonio Sovjetski Savez, kao i pomoći naših Saveznika uopće, 
koji će nam još više pomoći, kada vide do kojih se sve granica 
zalažemo jedni za druge it.d. 

Ovo je dokaz, da je politička svijest naših drugova na za-
dovoljavajućoj visini, a sam ta j njihov svijetli gest još će ih više 
politički obrazovati i ojačati bratstvo i jedinstvo naših naroda, 
jer onu večer kada neće večerati oni će suosjećati sa našim dru-
govima koji gladuju daleko od njih, a veže ih najviše — borba 
za istu stvar. Polit, komesarima sam dao u dužnost, da te večeri 
održe masovne sastanke koji će biti posvećeni bratstvu i jedin-
stvu naših naroda, a naročito Srba i Hrvata, na kojima t rebaju 
biti i konkretizirani i stvarni primjeri, kojih ima bezbroj. 

Materijal se pravilno raspodjeljuje, ali ga kadkada dođe 
premalo, a nekada opet previše, osobito »Glas Slavonije«. To sam 
već rešio sa Okružnim odborom JNOF-a. Višak naše štampe pre-
ko naših informativnih veza ubacujemo u uporišta. Bilo bi vrlo 
dobro, kada bi se redovito mogle dobivati novine »Politika« i 
»Borba«, jer su one kod naših drugova naišle na vrlo lijep pri-
jem. Time bi se ujedno i bolje pokrenuo sam politički rad. 

Uspostavili smo dobre polit, instruktore koji imaju volje i 
smisla za ta j posao i oni će mnogo doprinijeti u buduće, da se 
politički rad još više pokrene, a ujedno ćemo imati preko njih 
bolju kontrolu i pregled. 

Političko stanje u vojsci: 
Drugovi su oduševljeni velikom ofenzivom Crvene armije 

i pokazuju veliki interes za vijesti uopće, a naročito za vijesti 
sa Istočnog fronta. Drugovi uvijek gledaju na kartu i svaki dan 
mjere odstojanje od fronta do Berlina, nagađajući dan kada će 
tamo da stigne Crvena armija. 

Susret sa prvim crvenoarmejcima duboko se dojmio naših 
drugova. Svima su se svidjeli. Bili su zaista onakovi kako smo 
si ih zamišljali, — jednostavni ljudi, koji vole svoju zemlju i 
mrze okupatora iznad svega, a vole narod Jugoslavije i visoko 
cijene našu borbu. Najviše im se svidio njihov drugarski — bra t -
ski odnos prema nama i što nas ne smatraju samo za saveznike, 
već nas zovu braćom. Na licima jednih i drugih vidjela se istin-
ska radost. Naša vojska se nalazi u ugodnom iščekivanju većih 
formacija Crvene armije. Pazi se, da se pri tom ne krnj i ugled 
i ne omalovažavaju Engleska i Američka vojska. 

Inače političko s tanje je dobro. No uvijek se nađe po koji 
rovator, ali mi na to budno pazimo, te u saradnji sa OZN-om 



III. odašiljemo ovakove u operativne jedinice ili ih prekoman-
dujemo dalje iz ovog kraja, gdje imaju poznanstva. 

Još uvijek ima među starim borcima nesvjesnih drugova, 
koji još nisu pravilno shvatili liniju NOB i kako treba da se od-
nose prema drugovima koji su do nedavno bili u domobranstvu, 
pa kadkad, i ne misleći zlo. pogriješe. Oni su za to opomenuti 
i ukazane su im štetne posljedice ovakovog njihovog odnošenja 
prema tim drugovima. Nadam se da će se to već jednom potpuno 
likvidirati. 

Kadrovi: 
Vojnički kadar ne zadaje naročitih briga, jer ga imamo 

dovoljno. Politički kadar je sve do sada bio nepotpun, a ponešto 
i slab, ali sada se je podigao i potpunio. Politici kadrova i n j i -
hovom pravilnom uzdizanju i rasporedu posvjećuje se sve više 
pažnje, ali ni usprkos svemu tome [dogodi se] da po neki drug 
koji se uzdigne ne zadovolji u onoj mjer i koliko je predviđeno 
da bi mogao, ali to je i prirodno, ali se zato ne smije klonuti du-
hom, jer će ti drugovi uz bolju i solidniju pomoć sigurno imati 
uvjeta, da se razviju dobri rukovodioci. 

Najveću muku mučimo sa ekonomskim kadrom koji je pro-
sto zakazao i relativno se može reći tapkajući na jednom mjestu. 
Nesnalažljivi su, nesamoinicijativno i teško se snalaze u datoj 
situaciji, a posljedice tih njihovih nedostataka mogu biti za nas 
vrlo osjetljive. Redovito svakog mjeseca održavamo po jedno 
ekonomsko stručno savjetovanje, pretresamo njihov rad i dade-
mo im potrebna uputstva. Najveći nedostatak ta j što se nisu 
međusobno povezali i uspostavili najužu saradnju pa iz te glavne 
greške niče niz sitnih grešaka. Sa savjetovanjima se je ipak ne-
što postiglo, povećala se odgovornost i osnovne greške su uklo-
njene. Morati ćemo odmah da ekonomski kadar proberemo i za-
držimo ono što ima uslova za razvijanje po toj liniji, a drugo da 
isključimo iz ekonomije, a na njihova mjesta da postavimo dru-
ge, koji će više odgovarati. To nam je jedini put, da popravimo 
našu ekonomiju. Tipičan pr imjer nepravilne politike kadrova je 
intendant bolničar Dragan Sibinjčić, koji uopće nema uslova za 
opstanak u ekonomiji, a kamoli za da l jn je razvijanje. 

Isto tako je prilično teška stvar sa administrativnim kad-
rom koji je mlad, slab i malobrojan, a t a j problem se ne može 
brzinom riješiti. Potrebe za administrativnim kadrom u skoroj 
budućnosti još veće, pa smo zato izdali naređenje svim našim 
ustanovama, da uzmu vježbenike. 

O svojoj vlastitoj izgradnji neki rukovodioci nisu poveli 
dovoljno računa i zanemarili su redovno i detaljno proučavanje 
naše štampe, a traže da idu na kurseve. Na to sam im ja od-
govorio, da su život i borba najbolji kurs, a da se učiti mora 



uvijek, a ne samo onda kada je na kursu. Početkom idućeg mje-
seca uputiti ćemo jednu komisiju na teren, da ispita koliki je 
nivo njihove političke izgradnje, t j . boraca i radnika, a koliki 
kod rukovodioca, što će nam bez sumnje mnogo koristiti kod 
pravilnog rasporeda kadrova. 

Da bi stvorili dovoljan broj stručnog kadra koji će biti 
potreban našoj novoj državi nikada ne škrtarimo kada se upu-
ćuju drugovi na razne kurseve. U nekoliko mahova uputili smo 
čak i više nego što se je od nas tražilo. Također na parti jske kur -
seve upućujemo koliko god je moguće drugova. 

Sada se održava III. kurs part. straža koji radi dobro. Do 
sada smo ja i komandant održali svaki po jedno predavanje. Od 
prošloga kursa nismo imali bog zna kakove koristi, jer su poje-
dine čete, da se tako izrazim, shvatile za nužno zlo i uputile na 
kurs neke Talijane, koji i ne znaju dobro naš jezik i mi smo ih 
sa kursa odpremili u operativnu jedinicu. Inače se primjećuje, 
da drugovi koji su bili na tom kursu imaju više vojničko pona-
šanje i izgled nego ostali. Drugovi su marljivi, te prilično shva-
ćaju. 

Održano je 12 političkih, vojnih i stručnih savjetovanja. 
Također smo uspeli da sredimo i personalno pitanje, tako 

da imademo podatke za rukovodioce i one koji su unapređeni baš 
u poslednje vrijeme. Uvijek kopkamo i pronalazimo drugove 
koje treba unaprediti, te dostavljamo njihove predloge. Jedina 
veća poteškoća kod toga je, što kotarski NOO-i vrlo manjkavo 
dostavljaju podatke umrlih i poginulih itd. 

Kulturno-prosvjetni rad: 

U našem jedinicama i ustanovamama kulturno-prosvjetni 
rad je dobar. Održano je nekoliko manj ih priredaba, izdano 
manje novina nego u prošlom mjesecu. Razlog je tome, što 
je bilo više posla, a i hladnije, a mi ne raspolažemo dvoranama 
u kojima se loži. Izdano je 49 zidnih novina, 26 priredbi i odr-
žano 57 usmenih novina, a i nekoliko nepismenih naučilo je 
čitati i pisati. 

Čim prikupimo popis svih nepismenih sa našeg područja 
pozvati ćemo ih sve, ukoliko to bude moguće i održati jedan 
analfabetski tečaj, tako da bi jedanput likvidirali nepismenost. 

Ima nekolicina drugova koji donekle imaju volje i smisla 
za glumu, ali nažalost ne možemo ih sakupiti da budu zajedno, 
j e r posao to ne dopušta, onda bi kulturno-prosvjetni rad bio 
kvalitetno bolji. 



III. RAD SA NARODOM: 

Pomoć narodu: 
Shvaćajući teško s tanje u kom narod živi, mi hoćemo da 

mu pomognemo i tako olakšamo njegov težak položaj. Da bi se 
narod u stvarnosti uvjerio, da je naša vojska zaista narodna 
vojska i da se razlikuje od dosadašnjih vojski. Na ta j način će 
narod vidjeti da se za njega brine, da mu pomaže i pored ope-
rativnih jedinica i naša vojna pozadina. U Donjim Rogoljima se 
nastavlja i dalje sa izgradnjom kuća za narod. To zauzimanje 
Komande područja za izgradnju kuća narod je lijepo pozdravio. 
Također smo napravili i dali oko 60 pari drvenih cipela Okru-
žnom NOO-u, da razdijeli među narod i još se uvijek prave 
drvene cipele, koje ćemo dati Okružnom NOO-u za istu svrhu. 
Pr i je je u radionicama bilo sektašenje prema narodu, ali danas 
naše radionice nastoje, da mu što više izađu u susret i udovolje 
njegovim potrebama. Naše su pilane u toku mjeseca izrezale oko 
700 komada dasaka i 500 kom. letava. 

Političko stanje u narodu: 
Neprijatelj je prilično pojačao svoju propagandu na sek-

toru u kojem se češće puta zaletava. Pri svojim upadima na naš 
teritorij češće puta razbacuje letke preko kojih hoće da obmane 
naš narod, da je u Rusiji buna i da će Njemci na proljeće zavr-
šiti pobjedonosno ovaj rat. Inače se političko stanje među na -
rodom svagdje popravilo, jer je većina ljudi koji su podmuklo 
radili protiv NOB i bili rovatori u svojem selu mobilisani i od-
premljeni u svoju jedinicu, ili na neke pozadinske radove. 

S druge strane veliki uspjesi Crvene armije i naše NOV 
također su prilično utjecali na političko s tanje u narodu i mno-
gima su otvorili oči. Političko stanje u selima Jamarica, Koza-
rica, i Marino Selo nije se mnogo promjenilo, ali ipak se opaža 
da se nešto i tamo popravilo. 

Sav narod još nije upoznat sa stavom kral ja Petra prema 
sporazumu Tito — Subašić. S tim izdajničkim stavom kral ja 
Petra najbol je je upoznati narod u onim mjest ima gdje postoje 
neke civilne ili vojne vlasti. U Pakracu su također bile demon-
stracije protiv kralja. Dobro su izvedene i imale su dobar odjek 
među narodom i većinom demonstranti bili su Srbi. Na tim 
demonstracijama narod je odao oduška svojoj l jubavi prema 
NOB i iskazali svoje ogorčenje protiv izbjegličke reakcije na 
čelu sa kral jem. Kral j ne uživa simpatije kod naroda bučkog 
kra ja i našeg starog oslobođenog teritorija nikako, a ne voli ga 
niti narod sa novooslobođenog teritorija. 

U narodu je zavladala prilično velika zabrinutost u vezi sa 
evakuacijom izbjeglica iz Posavine. Kroz narod su se počele 



pronositi razne alarmantne vješti, pa je radi toga uplašen i za-
brinut. 

Političko stanje u Pakracu je dobro i narod je ušao u ko-
lotečinu i saživio se sa našom vlašću. U Lipiku se narod drži 
rezervisano i više povučeno nego dosada i ne učestvuje toliko 
na priredbama kao prije, razlog tome je is t jer ivanje nepoželjnih 
familija, koje su imale dosta velike rodbinske i pri jatel jske veze 
u Lipiku, a kod ist jerivanja narodu nije objašnjeno zašto se ti 
ljudi ist jerivaju. Narod se radi toga uplašio i očekuje da će se to 
is t jer ivanje nastaviti i dalje i svako u Lipiku čeka kada će doći 
red na njega, a da su oni što su već istjerani raskrinkani pred 
narodom, do ovoga ne bi došlo. 

Politički najbolj i deo naroda u Pakracu i Lipiku jeste 
omladina, koja je osjetila veliku razliku između naše borbe s 
jedne strane i ustaške NDH i stare Jugoslavije s druge strane. 
Omladina je zaista oduševljena s našom borbom, samo joj treba 
još više obratiti pažnje. Ima i kod nj ih izuzetaka. Tako je na 
pr imjer početkom ovog mjeseca pohapšena u Pakracu jedna 
grupa omladinaca koji su bili organizirani u vjerskim društvima 
radi njihovog protunarodnog rada. To su sve maloljetnici koji 
su pod ut jecajem drugih kovali razne avanturističke planove. 

Narod voli svoju vojsku, osobito narod oko Psunja. Lijep 
pr imjer su sela Bobare i Rogolji, koji imaju t jesne veze sa našom 
vojskom. Dolaze k nama na naše priredbe i zabave, pozivaju voj-
sku na svoje priredbe. U tom se osobito ističe njihova omladina. 

Odnosi sa NOO-ima: 
Dosad NOO-i nisu pružili onoliku pomoć vojsci, koliko su 

mogli i tu su negdje manje negdje više sektašili, ali se je to u 
posljednje vri jeme popravilo. Još ima nekih sitnih razmimoila-
ženja između Komande područja i NOO-a po ekonomskim pi-
tanjima, kao što je ishrana kursovaca, koji spadaju pod NOO 
(željeznički i blagajnički kurs u Lipiku), to je greška Okružnog 
NOO-a koji ni je vodio dovoljno brige o ishrani toga kursa, pa 
se je desilo da su kursovci ostali par puta bez jela, a onda su 
došli u Komandu mjesta Lipik da se žale i tuže. Komanda mje-
sta izišla im je u susret i dala im hranu premda to nije njihova 
dužnost. 

Inače su odnosi sa NOO-ima vrlo dobri. Povezani smo i 
postoji dobra saradnja. 

IV. RAD KOMANDE PODRUČJA I KOMANDI MJESTA: 

Sastanci Komande područja održavaju se redovito. Na n j i -
ma se ispravljaju razni nedostatci, pretresa se sav rad i stvara 
plan za novi rad. 



Referent ekonomije ima volje i smisla za svoj posao, samo 
mu nedostaje moć zapažanja. Greška mu je što se je ograničio na 
glavne, najvažnije i aktuelne stvari, a u sitnice nije zalazio, a ts 
na oko sitnice su vrlo važne stvari. Uložio je dosta truda da se 
uspješno sprovede kampanja i da stvori rezervu brašna itd., a 
kako se hrane svinje i sličnim stvarima nije obraćao pažnju. 
Također slabo, gotovo nikakvu kontrolu nije vodio nad eko-
nomijom u bolnici. 

Sefovi, referenti sekcija rade dobro, ali još uvijek imaju 
neke osnovne nedostatke, koje su u poslednje vri jeme uspjeli 
prilično da isprave, ali ne sasvim, kao na pr imjer slaba saradnja 
i sporazum između tehničke i saobraćajne sekcije, nedovoljna 
kontrola i pregled. 

Tehnička sekcija je kroz ovaj mjesec dana prilično napre-
dovala u svome radu i o tklanjanju ovih osnovnih nedostataka. 
Oni su u par navrata dokazali da su shvatih da je glavni dio 
posla praksa a ne sastanak. 

Novi zamjenik komandanta je ozbiljan drug, koji posjeduje 
dosta visok osjećaj odgovornosti, samo mu je ta j posao nepoznat, 
ali se vidi da se on interesira i da će ga brzo upoznati i savladati. 

Komanda mjesta Pakrac: 
Stanje komande mjesta je dobro, ali bi moglo biti i bolje. 

U posljednje vreme se osjetila neka labavost. Komandant je 
dobar i snalazi se. Komesar je dobar drug, ali ne isto tako i 
rukovodioc; malo je al jkav i olako shvaća svoju dužnost. Zamje-
nik komandanta ne uživa autoritet kod vojske', jer se je već 
većini zamjerio svojim ponašanjem. Najagilniji članovi u ko-
mandi jesu referent ekonomije i njegov zamjenik. 

Komanda mjesta Lipik: 
Sastav te komande je za sada dobar, jedino još uvijek ima-

ju muke sa zaostavštinom bivšeg komandanta i komesara, koji 
su toj komandi urušili autoritet i ukorijenili neku labavost u 
komandi, što se čak to i sad osjeća. Članovi komande su agilni 
i marlj ivi i nastoje da im rad što bolje uspjeva. 

Komanda mjesta Poljana: 
Ova komanda uvijek radi dobro. Članovi te komande ne-

maju neke naročite sposobnosti, ali su stvaraoci i kod nj ih je na 
prvom mjestu rad. Dobro znadu da kontroliraju i provjeravaju 
i u tome su dosljedni. Iako oni rade pod najtežim okolnostima, 
ipak je to najbolja komanda. 

Drugovi koji su stavljeni od Štaba Korpusa na raspolože-
nje, a koji su predviđeni za buduće komande mjesta nisu to 



pravilno shvatili i uložili su samo malo truda da se upoznaju 
sa radom komandi mjesta, sem kapetana Dobričić Pere. 

V. ISHRANA, ODJEĆA, OBUĆA I HIGIJENA: 

Ishrana je dobra i ne čuju se neki prigovori, sem onih ne-
opravdanih što je neslana. Kruh je također bolji nego što je bio 
unazad nekoliko mjeseci. 

Stanje obuće i odjeće nije još uvijek zadovoljavajuće, oso-
bito se osjeća pomanjkanje šinjela i veša. Od svake pošiljke robe 
koju smo dobili dali smo nešto i invalidima iako to nije bilo 
nj ima namjenjeno. Bilo bi potrebno kad bi se poslala izvjesna 
količina odijela specijalno samo za invalide, jer čuju se s j i j ihove 
strane prigovori, da sada kad više ne mogu da jur iša ju na bun-
kere neće nitko za n j ih da se brine. 

Higijena je prilično dobra, a bila bi još i bolja kad bi po-
jedinci bili svijesni značaja čistoće, a osobito sada kada prijeti 
opasnost od pjegavca. Većina drugova to ne shvaća i smatra za 
nedrugarstvo ako ga se šalje spavati u konačište za prolaznike. 
Bilo je par slučajeva pjegavca. Povodom toga drže se sastanci na 
kojima se objašnjava opasnost pjegavca i kontrolira se da li se 
drugovi redovito pare i drže čistoću. Drugovi se u dosta velikom 
broju kupaju iako je hladno. Najviše se kupaju u Lipiku i kod 
komande područja, dok zdravstvena stanica u Bjelajcima nema 
gotovo nikakav promet, jer se nalazi daleko po strani, pa ćemo 
je zato i zatvoriti. 

VI. MOBILIZACIJA: 

Ovog mjeseca je regrutacija i mobolizacija vršena djeli-
mično sa cjele teritorije po pojedinačnim pozivima, a u općinama 
Pakrac i Lipik po regrutnoj komisiji Komande područja. U glav-
nom su regrutovani mladići 1927. godišta, koji su upućeni u 
borbenu jedinicu. Pretrešeni su i NOO-i u Pakracu i Lipiku. 
Stariji su ostali u NOO-ima a mladi su mobilisani i upućeni u 
borbene jedinice u sporazumu sa predstavnikom Okružnog 
NOO-a. Tom prilikom postignuti su dobri rezultati ne samo 
vojnički, nego i politički, jer su se NOO-i očistili od porazita. U 
operativne jedinice upućen je 151 obveznik, a u pozadinske 140 
obveznika. 

VII. DRUŠTVENI ŽIVOT: 

Drugarstvo je relativno vrlo dobro, ali se nastoji da bude 
još i bolje i da se sve nesuglasice koje niknu između drugova 
odmah likvidiraju. Odnos boraca prema rukovodiocima i obr-
nuto je pravilan i nije bilo nikakvih pritužbi, ah to ne znači da 
ni je bilo skretanja i griješenja. 

27 Zbornik, tom IX, knj. 8 417 



Disciplina je dobra, ali može biti i bolja, a to se i nastoji. 
Osobito se popravila disciplina u ustanovama kod Komande po-
dručja. Bilo je 5 slučajeva disciplinske kazne i to većinom pro-
tiv aljkavosti i neodgovornosti. Uvijek pri je izricanja kazne se 
drugovima objasni i ukaže njihova griješka na lijep i pr imje-
ran način. 

VIII. NATJECANJE: 

Natjecanje je u nekim jedinicama bolje, a u nekima sla-
bije. U nat jecanju se osobito ističe čitava tehnička sekcija, oso-
bito mehanička radionica i prva bunkeraška četa. 

Sazvat ćemo opet zbor najboljih aktivista, da bi nat jecanje 
bolje pokrenuli, još više omasovili i da bi ga usmjerili i u pravcu 
pomoći narodu. 

IX. RAZNO: 

I ovaj mjesec je nepri jatel j vršio upade na našem terito-
ri ju na sektoru Komande mjesta Poljana i na Novogradiškom 
kotaru. Cilj mu je bio razbojstvo i pljačka. Dne 26. ov. mj . nepri-
jatelj je izvršio napad na bataljon »Matije Gubca« i jedan vod 
naše straže u Trnakovcu5 i iznenadio ih je jer su imali slabe 
straže. U isto vrijeme su izvršili napad na Stab Posavskog od-
reda, koga su i zapalili i pošli su prema našim ustanovama. Me-
đutim mi smo već bili formirali od radnika i radioničara jednu 
jedinicu, koja je uspjela da ih nakon 2 i pol sata borbe odbije i 
prot jera. Toga puta je informativna služba malo zatajila, jer je 
skoro u poslednjem momentu obavjestila da se nepri jatel j nalazi 
u neposrednoj blizini. Nepri jatel j namjerava da svakako napad-
ne Komandu područja i ustanove oko nje, a mi smo još i pr i je 
formirali štabove za rukovođenje borbom, evakuaciju i s nj ima 
održavamo sastanke kad se ukaže potreba, a isto tako i sa ruko-
vodiocima svih ustanova u Rašaškoj." Najveća nam je poteškoća 
što nemamo dovoljno oružja. 

Napravili smo štambilje, table i knjige za predviđene ko-
mande mjesta. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

M. P. Polit, komesar: 
V. Maletić 

5 Bataljon »Ma ti ja Gubec« Posavskog NOP odreda je vodio borbu 
protiv jedinica ustaško-domobranskog 4. gorskog zdruga koje su izvr-
šile upad u s. Trnakovac (kod Okučana). Bataljon je imao 1 mrtvog i 
4 ranjena, a neprijatelj 6 mrtvih i 7 ranjenih (vidi Arhiv VII, reg. br. 
12—4, k. 1610). 

6 Naselje s takvim imenom nije nađeno na karti 1:100 000. Postoji 
reka Rašaška (s pritokama Donjom, Srednjom i Gornjom Rašaškom), se-
veroistočno od Okučana. 



BR. 88 

i z i v e š t a j r e f e r e n t a z a p r o p a g a n d u 31. n o u d i v i -
z i j e o d 31. j a n u a r a 1945. p o l i t i č k o m k o m e s a r u d i -
v i z i j e o p r o p a g a n d n o m i k u l t u r n o - p r o s v e t n o m 

r a d u 1 " 

S T A B 
XXXI DIVIZIJE IX KORPUSA 

NOV I POJ 
Referent za propagandu 

Na položaju, dana 31. 1. 1945. 
Broj 16/45 

Predmet: 14-dnevni kul turno-
-prosvetni izveštaj 

POLITIČKOM KOMESARU XXXI2 DIVIZIJE 
drugu Istoku3 

STABU IX KORPUSA NOV I POJ 
propagandni odsek 

Glavni cilj kulturno-prosvetnog rada u našim jedinicama 
bio je popularizacija naše vlade NKOJ-a i AVNOJ-a i demon-
strativni odgovor bivšem kral ju Petru, .s obzirom na njegovu 
izjavu. U vezi s tim u svim našim jedinicama održani su sastanci 
i demonstracije. Naši borci su otvoreno izrazili odanost maršalu 
Titu, uzvikivali AVNOJ-u i osuđivali kralja, f iguru u rukama 
reakcije. Utisak, koji smo u vezi s tim dobili u našim jedinicama 
potvrđuje oduševljenje i odanost maršalu Titu i našoj vladi, a 
s druge strane ogorčenje zbog kraljeve izjave. Drugovi borci 
uputili -su brojne pozdrave i rezolucije odanosti. Taj momenat 
još nismo do kra ja iscrpli, te ćemo rad u tom smislu nastaviti. 

Popularizaciju boraca nastavljamo uzimajući u obzir uput-
stva koja smo primili od vas.4 Borci zaista suviše malo pišu o 
tome. Iako smo podvlačili da je to njihova dužnost, prepuštaju 
intervjue vašim vojnim dopisnicima, dok o sebi ne vole da pišu. 
Pokušaćemo sve da borce u tom pogledu što više aktiviramo. 
Napominjemo da ćemo dosadašnje opise heroja upotpuniti me-

1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu 
IZDG u Ljubljani, f. 276/VI, a snimak u Arhivu VII, film 191/216—218. 

1 Broj je dopisan mastilom. 
' Ivan Franko. 
4 O tome ima više uputstava. Vidi naredbu Propagandnog odseka 

9. korpusa NOVJ br. 768 od 11. decembra, dopis br. 811 od 18. decembra 
1944. i br. 110 od 27. januara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 250/IV). 



stom i godinom rođenja itd. Članci naših boraca su prilično kva-
litetni ali nam ih ne šalju uprks tome što im uvek skrećemo 
pažnju na to. 

S mitingom u Cerknom i raznim reportažama sproveli smo 
popularizaciju naše udarne čete, koja je zaista elitna jedinica i 
koja je, uprkos tome što je tek nedavno formirana,5 pokazala 
lepe uspehe i postala strah za švapske i izdajničke redove. Na 
mitingu smo izvodili upravo za tu priliku sastavljen skeč »Udar-
niki tolčejo«.6 Komandant divizije drug Matejka Evgen - Pemc7 

predao je najbolj im udarnicima odlikovanja. Gledaocima je pro-
čitana kratka reportaža za svakog odlikovanog posebno. 

Skijaško takmičenje u okviru XXXI divizije je vrlo dobro 
uspelo.8 Na kraju smo organizovali sportsku priredbu na kojoj 
su bile podeljene nagrade. Civilnom stanovništvu smo pokazali 
da, uprkos velikom opterećenju vojnim dužnostima, naša vojska 
još uvek nađe vremena i za sport. Pošto imamo u našim redovi-
ma i dva boksera — majstora, prikazali smo na ovoj priredbi i 
boks. Takođe smo u poslednje vreme posetili više bataljona u 
kojima smo održali kulturno-prosvetne sastanke. 

Rad kulturno-prosvetnog odbora se, u celini, uspešno raz-
vija. Jedino u Gradnikovoj brigadi,9 usled brojnih borbi i mno-
gih vojnih dužnosti, nešto je zaostao. Općenito su zidne novine 
dobro razvijene. Borci pišu u poslednje vreme naročito pesme, od 
kojih su neke zaista kvalitetne. Pošto smo naglašavali da zidne 
novine treba da budu povezane sa aktuelnim političkim događa-
jima, primetili smo na nj ima članke o popularizaciji AVNOJ-a i 
razne satire koje se odnose na kralja. (Takođe i crteže). Bilo je 
napisano 160 članaka za zidne i 70 za džepne novine. Iz toga se 
vidi da su zidne novine (po broju članaka) ostale na istom ste-
penu, dok su džepne novine napredovale. Na zidnim novinama 
nađemo i članke o popularizaciji naših boraca, koje nam, među-
tim, borci ne šalju jer navodno nisu dovoljno kvalitetni. Uskoro 
ćemo te članke sakupiti i poslati ih vama. Borci s najvećim inte-
resovanjem primaju vesti o nadiranju bratske Crvene armije. 
Pr imećuje se da se moral u našim jedinicama iz dana u dan 
podiže, i to uprkos studeni. Jako dobre članke za zidne novine 
pronašli smo u Prešernovoj brigadi10 (I bataljon) a najbolje 
džepne novine imao je bataljon za vezu kod štaba naše divizije. 

5 Na osnovu različitih dokumenata 31. NOU divizije može se za-
ključiti da je ta četa bila formirana između 11. i 16. decembra 1944 (vidi 
petnaestodnevni izveštaj Operativnog odseka 31. divizije od 26. decembra 
1944. i druge dokumente u Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 226/III). 

6 Taj skeč nije pronađen. 
7 Vidi napomenu br. 37 uz dok. br. 42. 
8 Vidi napomenu br. 12 uz dok. br. 46. 
9 To jest: 3. slovenačkoj NOU brigadi »Ivan Gradnik«. 
!<> Odnosno: 7. slovenačkoj NOU brigadi »France Prešeren«. 



M i t i n z i : 

U diviziji je održano 10 mitinga: Stab divizije je održao 2 
Gradnikova brigada 1 
Prešernova „ 3 
Vojkova11 „ 4 

Mitinzi još uvek nisu onakvi kakvi bi trebalo da budu. 
Borci i komesari doduše uzmu na znanje naša uputstva ali ih se 
ne pridržavaju. Pr ipremanje za mitinge još uvek nije dovoljno 
plansko. Programi se još uvek sastavljaju neposredno pre pri-
redbe. U poslednje vreme zapažamo nedostatak mitinga i pro-
slava preko kojih bi se sprovodile kampanje. Tako, na primer, 
nismo videli miting, niti proslavu u okviru popularizacije naše 
vlade. Najbolje mitinge ima Vojkova brigada. 

Kulturnih večeri je bilo 17. Na nj ima su dugovi razmatrali 
radove naših velikih ljudi. Pošto ćemo 8. februara slaviti u našim 
jedinicama godišnjicu smrti Franca Prešerna,12 umnožavamo 
njegovu biografiju i nekoliko njegovih dela.13 

P e v a n j e: 
Iako u svakom našem bataljonu ima više ili manje talento-

vanih pevača, tako da bi se svuda mogli organizovati dobri pe-
vački horovi, pevanje se u našim jedinicama suviše malo gaji. 
Poslužićemo se vašim pevačkim tečajem14 i na ta j način doći do 
tako potrebnih horovođa koji će naše borce naučiti nove parti-
zanske pesme. Iz vašeg kulturno-prosvetnog centra16 primili smo 
u poslednje vreme nekoliko nota, koje smo poslali svim našim 
jedinicama s napomenom da ih čuvaju ako ih momentano ne 
mogu ili ne znaju upotrebljavati . I pri štabu naše divizije orga-
nizovali smo kvalitetan pevački hor. 

11 To jest: 16. slovenačka NO brigada »Janko Premrl-Vojko«. 
12 Odlukom SNOS-a (Slovenskog narodnoosvobodilnog sveta — 

Slovenačkog narodnooslobodilačkog veća) od 1. februara 1945. proglašen 
je 8. februar, dan smrti slovenačkog pesnika Franca Prešern-a, za slo-
venački kulturni praznik (vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, civilni arhiv 
f. 472/1—2; »Slovenski poročevalec«, br. 4 od 3. februara 1945). 

" Nije pronađeno. 
14 Vidi napomenu br. 21 uz dok. br. 1. 
u pored Kulturno-prosvetne sekcije Propagandnog odseka 9. kor-

pusa NOVJ, zbog proširenja rada ove sekcije, formiran je, verovatno 
krajem novembra ili prvih dana decembra 1944. Kulturno-prosvetni 
centar, koji je obuhvatao tečaj za horovođe, muziku 9. korpusa i pozo-
rišnu grupu. Centrom je rukovodio Rudi Pešl. Sedište je bilo zajed-
ničko. (Vidi mesečni izveštaj Kulturno-prosvetnog centra 9. korpusa od 
4. decembra 1944. i mesečni izveštaj Propagandnog odseka 9. korpusa 
br. 830 od 30. decembra 1944. u Arhivu IZDG u Ljubljani f. 250/11). 



Našu muziku,16 koju je već prilično dobro uvežbao član 
našeg kulturno-prosvetnog centra, drug kapelnik Klemenčič,17 

poslali smo u Vipavsku dolinu gde će započeti svoj propagandni 
rad. 

K r u ž o c i z a o t k l a n j a n j e n e p i s m e n o s t i : 
Kružoci za otklanjanje nepismenosti dobro rade, iako još 

nisu razvijeni u svim našim jedinicama. Na ta j način drugovi će 
naučiti da pišu, što će im mnogo koristiti kasnije u životu. 

L i t e r a t u r a : 
Pošto ne dobijamo dovoljno literature, njena raspodela je 

jako otežana. Takođe nam nedostaje »Partizanski dnevnik«. Li-
teraturu delimo tačno prema vašim uputstvima,18 dakle, na 
osnovu njenog sadržaja. Takođe nam nedostaje letaka i plakata, 
koje u poslednje vreme niotkuda ne dobivamo i posedujemo sa-
mo to što sami napravimo. 

Organizovano pisanje bolesnicima postoji do sada samo u 
Gradnikovoj brigadi. Međutim, imamo u planu da razvijemo 
dopisivanje sa bolesnicima u svim našim jedinicama. 

T e h n i k a : 
Izradili smo dnevno 250 radio-vesti,19 ukupno oko 3564. 

Letaka i plakata izrađeno je 2900 a raznih formulara za potrebe 
naših jedinica 3520. 

S p o r t : 
4. II održaće se u diviziji ponovo skijaško takmičenje na 

kome će učestvovati i omladinci.20 Izradili smo i diplome, koje 
smo poklonili pobednicima. 

U poslednje vreme primili smo od vas dosta direktiva, koje 
do sada još nismo sproveli u život ali ćemo odmah pristupiti 
radu. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Načelnik štaba21 Referent za propagandu: 
Keržič Stane 

16 Vidi napomenu br. 2 uz dok. br. 46. 
17 Verovatno Karei Klemenčič. 
18 Vidi uputstva Propagandnog odseka 9. korpusa NOVJ br. 125 

od 27 januara i dopunu ključa za raspodelu literature br. 131 od 28. ja-
nuara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 250/IV). 

" Vidi napomenu br. 21 uz dok. br. 31. 
20 Takmičenje je održano u Cerknom, pod pokroviteljstvom ko-

mandanta 31. NO divizije Evgena Matejke. Reportaža o tome nalazi se 
u Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 91/1. 

21 Načelnik štaba u to vreme bio je Petelin Stanko Vojko. 



BR. 89 

MESEČNI IZVEŠTAJ ŠTABA 8. SLOVENACKE NO BRIGA-
DE »FRAN LEVSTIK« OD 31. JANUARA 1945. POLITIČKOM 
KOMESARU 18. DIVIZIJE NOVJ O STANJU I POLITIČKOM 

RADU1 

S T A B 
Vil i SNOB XVIII DIVIZIJE 

Položaj, 31. I 1945. 

DRUGU POLITKOMESARU XVIII DIVIZIJE 

Položaj 

POLITIČKI IZVEŠTAJ ZA VREME OD 1. I DO 31. I 1945. 

1. Problem u pogledu nedostatka političkog rada delimi-
čno je rešen već u ovom razdoblju pristizanjem novomobilisanih 
— aktivista OF. 
Brigada je primila 37 drugova, od kojih je 10 organizovanih 
članova KP. Svi organizovani drugovi pokazali su se kao jako 
dobri, borbeni i inicijativni, pa smo ih delimično već postavili na 
dužnosti nižih političkih rukovodilaca, a delom ćemo ih još po-
staviti. Sada nema problema za vojni kadar. Štab brigade, bilo 
komandant2 bilo operativni oficiri,3 održavaju s nj ima stručne 
časove iz vojne nastave. Takođe održavamo posebne vežbe za 
osposobljavanje nižeg kadra, vojne vežbe i časove nastave samo 
s njima. Što se tiče sposobnosti vodova za operacije, ne možemo 
govoriti o svim vodovima brigade, već samo o pojedinim. Vr-
šenje stražarske službe znatno se popravilo zbog velike kontrole. 
Patrolna služba se zbog nehatnosti pojedinih članova štabova 
bataljona, koji nisu dovoljno objasnili zadatke vođi patrole, [nije 
obavljala kako treba]. Dogodio se slučaj da patrola uopšte nije 
imala vodiča. 

2. Pri izboru kadrova zauzeli smo pravilan kriterij , t j . d r -
žali smo se principa: gledali smo na borbenost, odanost, inicija-
tivu i pošten odnos prema drugovima. U cilju podizanja kadrova 
održali smo mnogo vojnih i političkih sastanaka. Za osposoblja-
vanje političkih delegata radilo se s njima teoretski. Materijal 

1 Kopija originala (pisana na mašini, na slovenačkom jeziku) u 
Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 196/11, a snimak u Arhivu VII, film 
130/275—276. 

! Naredbom Štaba 7. korpusa NOVJ br. 971, 26. januara 1945. 
postavljen je za komandanta brigade Janez Subic. Pre toga je koman-
dant bio Jože Ožbolt. (Naredba o postavljenju nalazi se u Arhivu IZDG 
u Ljubljani, f. 124/11—2). 

® Operativni oficir 8. brigade bio je tada Vladimir Jaklič. 



za političke časove posredovali su im na sastancima politkome-
sari bataljona. 

3. Na razne kurseve šaljemo najbol je drugove. U nekoliko 
slučajeva desilo se da s kurseva nismo dobili natrag drugove. 
S obzirom na novu radio-stanicu veza bolje funkcioniše. 

4. Među borcima je porasla l jubav prema teškom oružju, 
naročito prema pijatima, otkako su drugovi upoznali njihovo 
dejstvo (Hinje).4 Naši komandanti su se oslobodili predrasude o 
nekorisnosti teškog oružja i ne šalju ga više komori. 

5. Moral i prekaljenost su na visini. U poslednjim borba-
ma (Sela5 — Vrh,6 rušenje mostova na Krki)7 borci su se uprkos 
nedovoljnom odmoru i hladnoći dobro održali. Nekom drugu čak 
su se smrzle ruke. 

6. Borbeni moral bio bi još na većem nivou kada bi voj-
ska bila dovoljno snabdevena, naročito šinjelima i cipelama. 

7. Znaci oportunizma, da pojedinci izbegavaju borbu, mo-
gli su se primetiti samo kod druga komesara II bataljona Ku-
šara Viktora, koji je s jednim ranjenikom otišao s položaja. 
Kaznili smo ga ukorom uz odgovarajuće obrazloženje. 

8. Odnos između komandnog kadra i boraca je prilikom 
vršenja dužnosti služben a inače drugarski. Ne može se prime-
titi bilo kakvo otuđivanje oficira od boraca. 

9. Rad kulturno-prosvetnih odbora naročito je živnuo u 
vreme takmičenja.8 Svaki bataljon izdavao je nedeljno po dvoje 
zidne novine u kojima pišu naši borci. Dva članka predata su za 
»Našu vojsku«.9 

10. Borce interesuje pre svega t renutna politička i vojna 
situacija. S nipodaštavanjem govore o kral jevoj izjavi10 i nerado 
slušaju da se kral j uopšte pominje. Svi su zadovoljni što litera-
tura u tako velikom broju stiže u brigade. Primili smo 130 kom. 
»Naše vojske«, 80 [kom.] »Ljudske pravice«,11 ruske časopise,12 

koje nam prema mogućnostima još šaljite jer imamo u brigadi 

4 Vidi napomenu br. 9 uz dok. br. 23. 
5 Sela pri Hinjah 
6 Vrh pri Hinjah 
7 Dvadeset sedmog januara 1945. srušeni su mostovi na Jami (pri 

Dvoru) i Šmihelu (pri Zužemberku). Vidi mesečni izveštaj Štaba 7. kor-
pusa NOVJ br. 1017 od 9. februara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, 
f. 21/IV). 

8 Vidi napomenu br. 15 uz rok. br. 59. 
' Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 277, pod br. 3925. 
10 Vidi napomenu br. 7 uz dok. br. 70. 
11 Vidi »Bibliografija 1941—1945«, str. 626 pod br. 8553. 
11 Verovatno se odnosi na ruske časopise koji su u Jugoslaviju 

stizali preko ruske misije pri Glavnom štabu NOV i PO Slovenije. 



oko 30 Rusa,13 radio-vesti svakog dana, karte frontova i skečeve 
»Srečanje« i »Birokrat«.14 

11. Rad SKOJ-a ne oseća se, pošto mu Part i ja ni je posve-
tila dovoljno pažnje. Brigadni sekretar SKOJ-a je jako nemaran 
i još sada omladina u brigadi nije sva organizovana. Pretkon-
gresno takmičenje još nije uzelo nikakvog maha u SKOJ-evci 
uopšte još nisu upoznali s tim takmičenjem.15 

12. Drugarice su većim delom otišle iz brigade.16 U brigadi 
imamo sada 5 drugarica koje su bolničarke a jedna je šifrant-
kinja. Odnos između drugova i drugarica zadovoljava. Ne može 
se primetiti nemoralan život. 

13. Zdravstveno s tanje je zbog slabe obuće i velike hlad-
noće loše. Svaki dan odlazi u bolnicu, u prošeku, po jedan drug 
zbog smrzotina ili jake angine. Vašljivost se jako proširila zbog 
nedostatka rubl ja i kazana za parenje odeće. 

14. Vojni raporti su uvedeni u svim jedinicama naše bri-
de. Svaki prekršaj se kažnjava, kako bi vaspitno uticao na dru-
gove. 

15. Što se tiče oficirske časti proradili smo na zboru ofi-
cira članak iz »Naše vojske« koji govori o tome.17 Oficiri paze 
na svoju čast. 

16. Odnos prema civilnom stanovništvu u Suhoj kraj ini 
ni je baš povoljan. S obzirom na iscrpljenost terena hrana je još 
dosta dobra. Borci na položajima su stalno primali dovoljne 
tople obroke. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Komandant, kap.: Politkomesar: 

15 Spisak Rusa 8. brigade »Fran Levstik« (bez datuma) nalazi se 
u Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 196/IV. 

14 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 3, pod br. 38, str. 87, pod 
br. 1099. 

15 Vidi napomenu br. 3 uz dok. br. 75. 
16 Vidi napomenu br. 30 uz dok. br. 40. 
17 Verovatno se odnosi na članak »O liku našeg oficira«, objavljen 

u listu »Naša vojska«, god. III, br. 19 od 7. decembra 1944. 



BR. 90 

iMESECNI IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 13. UDAR-
NE BRIGADE OD 31. JANUARA 1945. POLITIČKOM KOME-
SARU 39. NOU DIVIZIJE O STANJU I POLITIČKOM I KUL-

TURNO-PROSVETNOM RADU U BRIGADI1 

POLITKOMESAR 
XIII. KNOU BRIGADE 

31.1. 1945. godine 
Položaj 

Mjesečni politički 
izvještaj o stanju 
i radu .— 

POLITKOMESARU 39. DIVIZIJE V. KORPUSA NOVJ. 

U poslednji mjesec dana, političko s tanje i rad u brigadi se 
odvijao u glavnom u znaku takmičenja i u poboljšanju i poja-
čanju kulturnog rada. Osnovni zadaci i problemi koje sam iz-
nio u poslednjem izvještaju riješavani su sa uspjehom, dok poje-
dini problemi još nisu riješeni. 

Politički rad u brigadi odvijao se u glavnom na ta j način 
što su politkomesari četa i bataljona prorađivali sa borcima pod-
teme i teme iz plana političkog rada,2 prorađivali članke iz 
naših listova i tumačili političku situaciju kod nas i u svijetu. 

U I. i IV. bataljonu prorađuje se III. tema iz plana politič-
kog rada. koja je pri kraju, dok u III. i II. bataljonu prorađuje 
se IV. tema, koja je isto tako pri kraju. Članci iz »Oslobođenja«, 
»Glasa« i »Nove Jugoslavije« prorađivani su po četama onako 
kako su dolazili listovi. 

U vezi sa najnovij im događajima i njihovim objašnjava-
njem pred borcima napravljen je propust. Događaji u Grčkoj 
nisu odmah objašnjeni nego tek nakon 15—20 dana, dok pitanje 
kralja i monarhije još nije objašnjeno borcima. To se desilo radi 
toga što komesari četa, a u izvjesnoj mjer i i sami komesari bata-
ljona nisu znali da zauzmu pravilan stav odmah u vezi doga-
đaja u Grčkoj, dok pi tanje kralja i monarhije nametnulo se 
upravo onda kada su održavana bataljonska i brigadno savjeto-
vanje.3 Na samim savjetovanjima ta su pitanja dobro prodisku-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
9/8, k. 1267. 

2 Taj plan redakcija nije pronašla. 
' To savetovanje održano je 21. i 22. januara 1945 (vidi dok. br. 68 

i Arhiv VII, reg. br. 2—10. k. 1281). 



tovana i sada će se otpočeti sprovoditi kampanja po najnovij im 
političkim događajima. O najnovijoj ofanzivi Crvene armije 
borci su dosta dobro upoznati zahvaljujući tome što imamo 
radio-aparat i što izdajemo vijesti. 

U cilju uzdizanja našeg političkog kadra politkomesari ba-
taljona su u toku zadnjih mjesec dana održali po 5—7 teoretskih 
sastanaka sa politkomesarima četa i delegatima. Na tim sastan-
cima komesari bataljona su prorađivali uz propitivanje članke 
iz plana rada, koje su onda komesari četa prorađivali pred bor-
cima, kao i važnije članke iz listova. 

Proslava Nove godine i Božića nije izvršena po bataljonima 
onako kako je trebalo iako sam bio i pismeno i usmeno obavje-
stio komesare bataljona. Komesari bataljona nisu shvatili važ-
nost proslave i nisu je iskoristili. I na Novu godinu i na Božić 
komesari bataljona su održali govore pred svojim bataljonima o 
političkoj situaciji, dok je civila prisustvovalo vrlo malo (po 
30—50) u svakom bataljonu. Hrana je bila bolja i osjećalo se da 
je praznik, međutim naroda nije došlo jer se nisu rukovodioci 
dovoljno angažovali da sakupe narod. Kod I. i II. bataljona date 
su kul turne priredbe, dok kod III. i IV. nisu. 

Kod štaba brigade proslavljen je Božić uz govor o politič-
koj situaciji. Priredba je nakon toga data u školi i narod je slu-
šao radio. Prisustvovalo je pored vojske preko 100 civila. Pr i -
redbu su dale prištabske jedinice i ona je vrlo dobro uspjela. 

Komemoracija Lenjinu održana je, uz kratke govore o 
značaju Lenjina, pred vojskom u bataljonima kao i kod prištab-
skih jedinica. 

Odnos boraca prema narodu na ovom terenu u glavnom je 
dobar, što se vidi iz razgovora sa narodom, koji se hvali sa 
vojskom. Međutim napravile su se nekolike krupnije greške od 
strane pojedinaca i štetno su se odrazile. Ti su istupi: nemarom 
intendanta III. bataljona i namjernom greškom nekih boraca iz 
radnog voda, potjerana su goveda nekog civila sa bataljonskim 
govedima, od kojih se jedno nije vratilo vlasniku, nego se Ko-
manda mjesta Skender Vakuf primila da će nadoknaditi to 
goveče vlasniku; prilikom prolaza k ra j jedne kuće jedan borac 
iz patrole III. bataljona, htijući da pukne na psa koji je lajao 
na patrolu, ubio je jedno dijete koje je bilo u kući u Glogovcu; 
naša dva kuvara su sa nekom nepoštenom ženom u odsustvu 
članova štaba pravili ispade u samom štabu, i bila su nekolika 
slučaja uzimanja sijena za konje bez pitanja. To su krupne 
greške koje su načinili naši borci, inače sem toga nije bilo ispada. 

U vezi toga smo sve koji su greške počinili kaznili i šta-
bovima bataljona na sastanku skrenuli pažnju da će u buduće 
za takve stvari oni odgovarati. Komesari bataljona su održali u 
vezi toga konferencije u radnim vodovima, a štab brigade je 



poslao pismenu naredbu po kojoj se kažnjavaju oni koji su poči-
nili te stvari, da se naredba pročita pred strojem. 

Odnos prema NO vlastima u vezi nabavke hrane bio je 
pravilan i nije bilo nekih neprilika, a sama ishrana je bila vrlo 
dobra. Preko naših štabova uspjevali su članovi nekih komisija 
da sakupe priličnu količinu hrane za Krajinu, a dolazili su neki 
članovi okružnog odbora sa kojima smo se lako sporazumjeli za 
hranu. Inače naši intendanti brigadni, bataljonski su vrijedni 
drugovi i zadovoljavaju na svojoj dužnosti. Nedostatak im je 
što su neizgrađeni politički i nedovoljno pismeni. 

Pi tanje dezerterstva se u izvjesnoj mjer i pogoršalo. U toku 
mjeseca bilo je 17 dezertera, od kojeg broja su 4 od Mrkonjića i 
Ključa koji su pobjegli kućama, dok su ostali domobrani bivši, 
koji su pobjegli nepri jatel ju a koji su od Dervente, Doboja, Bi-
haća i iz Hrvatske. Većina ih je ponijela sa sobom oružje. 

U četvrtom bataljonu su pobjegla osmorica bivših domo-
brana, a organizovao ih je neki Dizdarević Jusuf. Za istog je 
štab bataljona znao da je haranger, ali nebudnosti njihovom 
poveo je uza sebe još 7-oricu. 

Sekretar štaba IV. bataljona, od koga su tražili proputnicu, 
obavjestio je svoj štab i dao mu spisak za koje je trebao da 
napiše proputnice te je tako otkrivena jedna grupa koja je htjela 
bježati iz naših redova. U grupi je bilo 14 bivših domobrana i 
svi su uhapšeni i sprovedeni u 53. diviziju. Sada čujemo da su 
od tih četvorica strijeljani. Svi sem dvojice su nama priznali da 
su htjeli predati se u Derventu nepri jatel ju. 

Naša vojna aktivnost na ovom sektoru bila je prosječna, 
ali samo rezultate u početku nismo postigli u dovoljnoj mjeri.4 

To dolazi otuda što same akcije i zasjede koje smo pravili na 
pruzi nisu bile dovoljno pripremljene. Bataljoni su u početku 
skoro svaku noć išli na zasjedu, ali se nije uspjevalo i radi ne-
iskustva, i radi nezgodnog terena i dobrog neprijateljskog osi-
guranja i brisanog prostora po snijegu, i radi slabog minerskog 
odeljenja. Međutim, u poslednje vrijeme, dok se teren, prilike 
i ostalo upoznalo, uspjeli smo srušiti i uništiti 4 voza.5 Naročito 
je uspjela poslednja akcija III. bataljona na voz, u kojoj je 

4 O aktivnosti u decembru 1944. i januaru 1945. vidi IV tom, 
knj. 31, dok. br. 31, 56, 84 i 109; Arhiv VII, reg. br 29—4, k. 1381. 

3 Brigada je januara 1945. dejstvovala zapadno od komunikacije 
Doboj — Derventa i na samoj komunikaciji imala je niz uspelih akcija. 
Tako je 8. januara na železničkoj stanici Bišnja digla u vazduh voz i 
uništila lokomotivu; 9. januara na pruzi Derventa—Doboj kod železničke 
stanice Kamen digla u vazduh voz, uništila lokomotivu i tri vagona; 
12. januara na istoj stranici napala voz, ubila 7 a ranila 10 neprijatelj-
skih vojnika i uništila lokomotivu, 3 vagona i 1 tenk. (Vidi Arhiv VII. 
reg. br. 11/1, k, 21A. Operativni izveštaj Štaba 5. udarnog korpusa od 
10. februara 1945. za januar upućen Vrhovnom štabu NOV i POJ). 



prema provjerenim podatcima ubijeno i ranjeno oko 110 nepri-
jateljskih vojnika i oficira i uništena lokomotiva sa 6 vagona. 

Aktivnost naša protiv četnika bila je dosta dobra. 
Disciplina kod boraca je dosta slaba kao i sama odgovor-

nost, što je jedan krupan problem. Štabovi bataljona kao cjelina 
dosta se nehajno odnose na propuste i direktive koje dolaze od 
štaba brigade ne sprovede se u djelo. 

Mobilizaciju u ovom kra ju nismo vršili i priliv l judstva u 
brigadu bio je mali. Jedino što je izvjestan broj četnika zarob-
ljenih i predatih dobrovoljno prišao u naše jedinice. 

Higijenske mjere u našoj brigadi su se popravile u zadnje 
vrijeme. Oboljenja su bila većinom prehlade, od kojih je bolo-
vao veći broj drugova. Bilo je do sada 8 slučajeva tifusa u toku 
zadnjih 2—3 mjeseca. U bolnici ima oko 30 bolesnika i ranjeni-
ka. Hrana kod bolesnika je bila jedno vri jeme slaba, dok nismo 
došli na ovaj sektor, ali je sada potpuno zadovoljavajuća. Sani-
tetski kadar je potpun. 

Glavna stvar oko koje su se bili angažovali politički ruko-
vodioci bila je aktivizacija takmičenja. U prvom mjesecu ovog 
tromjesečnog korpusnog takmičenja nije bilo u opšte kampanje 
oko organizacije takmičenja, jer nam je dopis za takmičenje 
stigao tek oko 10. decembra, nakon čega su formirane bataljon-
ske i brigadna komisija za takmičenje. U toku mjeseca decembra 
takmičenje takođe nije dovoljno oživilo. Međutim, u toku mje-
seca januara i nakon ponovnog sastanka brigadne i bataljonskih 
komisija za takmičenje, takmičenje je jako oživjelo. Naročito su 
dobri rezultati postignuti u kulturnom radu. Sada svakih 10—15 
dana izlaze zidne novine kod svih četa. Dopisništvo i pisanje 
članaka je vrlo često, tako da je svaki bataljon izdao batal jon-
ski list, a II. bataljon i brigadni list izdali su i drugi broj. Duh 
takmičenja se stvarno osjeća jako među svim borcima i osjeća se 
pojačanje političkog i vojnog i kulturnog rada zahvaljujući tak-
mičenju. Nakon završetka ovog mi ćemo nastaviti sa novim 
takmičenjem, jer su stvarno dobri uslovi. 

Osnovni zadaci koji bi se postavljali bili bi: 
Razjasniti najnovije događaje, a naročito pi tanje kralja i 

monarhije i naše državnosti. Isto tako potrebno je češće održa-
vati teoretske sastanke sa političkim rukovodiocima i završiti 
potpuno sve teme iz plana rada sa borcima. 

Odgovornost, budnost i konspiracija nisu dovoljne pa je i 
to jedan problem, kao i učvršćenje discipline. 

Ja sam u toku ovog mjeseca obišao tri bataljona i zadržao 
se u svakom po nekoliko dana i davao komesarima bataljona 
konkretne podatke. 

Politički kadar je sada upotpunjen. On je bio najslabiji u 
IV. bataljonu. Sada smo prebacili uču u I. bataljon za komesara, 



a Mirka Banjca u IV. bataljon. Komesar I. čete IV. bataljona 
nije mogao odgovoriti, a u III. četi istog bataljona nije bilo uop-
šte komesara. Radi toga ćemo poslati za komesara 1. čete IV. 
bataljona Rebca, a za komesara 3. čete IV. bataljona omladin-
skog rukovodioca II. bataljona druga Luku Pekeza. Na ta j način 
IV. bataljon, u kome je s tanje najslabije, dobiti će 2 druga koji 
će moći da odgovaraju vrlo dobro svojoj dužnosti i tako će se 
politički kadar poboljšati. Prištabske čete imaju komesare koji 
u glavnom odgovaraju. 

Od komesara bataljona sada najbol je radi i najbolje odgo-
vara komesar II. bataljona Vlado Banjac, a i komesar III. bata-
ljona Luka u znatnoj mjeri napreduje. Komesar Sime dosta je 
vrijedan, samo ima izvjesne nedostatke. Uopšte komesarski 
kadar je sada kod nas upotpunjen. To je bio u glavnom izvještaj 
za protekli mjesec dana. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar, 
Rajko P. Radetić 

BR. 91 
MESECNI IZVEŠTAJ PROPAGANDNOG ODELJENJA GLAV-
NOG ŠTABA NOV I PO SLOVENIJE OD 1. FEBRUARA 1945. 
PROPAGANDNOM ODELJENJU VRHOVNOG ŠTABA NOV 
I POJ O PROPAGANDNOM I KULTURNO-PROSVETNOM 

RADU1 

GLAVNI ŠTAB 
NOV I PO SLOVENIJE 

PROPAGANDNO ODELENJE 
1. februara 1945. 

Br 

VRHOVNI ŠTAB NOV I POJ 
Propagandno odeljenje 

Izveštaj za januar 1945. 

Tokom meseca januara je Propagandno odeljenje Glavnog 
štaba Slovenije bilo odsečeno od Propagandnog odseka IV opera-

' Kopija originala (pisana na mašini, na slovenačkom jeziku) u 
Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 88/1. 



tivne zone tako da je moglo da mu dà samo nekoliko smernica 
putem radio-telegrafa.2 Dopisi i izveštaji o radu nisu stizali. 
Zbog velikog snega trpeo je i kontakt sa IX korpusom. Dopisi, 
izveštaji i l i teratura stizali su s takvim zakašnjenjem da su zbog 
toga gubili na aktuelnosti. 

»Naša vojska«3 je tokom meseca januara izlazila re-
dovno. Obrađivala je najvažnija politička i vojna pitanja. Ose-
tan je bio nedostatak dopisa iz IV operativne zone i zakašnjenje 
dopisa iz IX korpusa. Dopisnici VII korpusa su pokazali velik 
napredak. Cetrnaestodnevno školovanje u našoj redakciji dalo 
je dobre rezultate. Sada se već nalaze kod nas na školovanju i 
dopisnici IX korpusa. Tim načinom rada se dopisnički kadar oči-
gledno popravlja. Za potrebe dopisnika preveli smo brošuru 
druga Kalinjina: »O nekaterih vprašanjih agitacije i propagan-
de«4 i poslali je svim dopisnicima. 

U IX korpusu je održana konferencija propagandnih rad-
nika na kojoj su se detaljno pretresla i pitanja dopisništva. 

Smatramo da u listu »Naša vojska« hraml je pre svega 
kulturna rubrika. Ona daleko zaostaje za naporima koji se u 
vojsci na tom području stvarno ulažu. 

U mesecu januaru izdali smo samo brošuru »O nekaterih 
vprašanjih agitacije i propagande«. Štamparska mašina je na-
ime bila zaposlena š tampanjem partizanske pesmarice a ciklo-
stilna tehnika radila je pre svega vojne stručne brošure. 

Štamparija već slaže brošuru »O junakih VII korpusa«.5 

U mesecu februaru će već biti u s tanju da izradi više brošura 
propagandnog značaja. 

VII korpus nije izdavao samostalne publikacije. Izradio je, 
međutim, tri karte istočnog fronta na ciklostilu.6 

IX korpus je, sem dnevnih radio-vesti,7 izdao i veći broj 
letaka nemačkim i francuskim vojnicima.8 

U kolportaži još postoje poteškoće. Sa IV zonom uopšte ne-
mamo kurirskih veza a i veze sa IX korpusom su zbog visokog 
snega bile (prekinute) 

5 Vidi depeše br. 76 i 77 od 31. januara 1945. u knjizi depeša 
Glavnog štaba NOV i PO Slovenije od 1. januara do 13. marta 1945 
(Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 46/11). 

s Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 277, pod br. 3925. 
4 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 33, pod br. 401. 
5 Naslov brošure je »Mi smo Titovi borci«, (vidi »Bibliografiju 

1941—1945«, str. 49, pod br. 610). 
* Očuvane karte istočnog fronta, najčešće bez oznake izdavača, 

nalaze se u Arhivu IZDG u Ljubljani, NO tisk, f. D/XXVII. 
7 »Radijske vesti«, koje je izdavao Propagandni odsek Štaba 9. 

korpusa NOVJ (bez oznake brojeva), umnožene na ciklostilu, očuvane 
su od 16. jula do 18. decembra 1944 i od 15. januara do 2. maja 1945 
(vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, NO tisk, f. P/376). 

8 Vidi napomenu br. 15 uz dok. br. 70. 



Da bi literaturu, u cilju preštampavanja, primali redovno 
bar štabovi i propagandni odseci, šaljemo im prve izvode kao 
pisma. Kolportaža u VII korpusu deluje potpuno u redu. 

U poslednje vreme se i veza sa IX korpusom popravila. 
Tehnika Glavnog štaba je u mesecu februaru montirala 

malu štamparsku mašinu s pogonom na nogu.9 Mašina će služiti 
pre svega za [štampanje] propagandnih brošura. Brošure s ma-
lim tiražom umnožavaće se i dalje na ciklostilu. 

Foto-sekcija. Uprkos velikoj krizi u pogledu čitavog foto-
-materijala, rad foto-sekcije jako je živnuo. Organizovali smo 
redovno dostavljanje filmova i kopija foto-sekciji Glavnog štaba. 

Od 14. do 24. januara održana je foto-izložba IV divizije10 

u Crno[melju], Izložbu su posetile sve jedinice koje su se na-
lazile u blizini i veliki broj civilnog stanovništva. 

Za Glavni štab Slovenije izradili smo album sa svim foto-
grafi jama koje [smo] primili od 20. oktobra 1944. pa dalje.11 Sve 
fotografije smo poslali i Vrhovnom štabu. 

Snimanje starih snimaka obavlja se stalno, ali pronalazimo 
malo slika iz vremena pre kapitulacije Italije. 

Kulturno-prosvetni rad. Da bismo olakšali rad kulturno-
-prosvetnim kružocima, izdali smo niz skečeva. Izdali smo pes-
maricu u velikom tiražu (20.000).12 U štampi se nalazi priručnik 
za mitinge prilikom godišnjice smrti Franca Prešerna13 i pes-
marica s notama.14 

Izvestan napredak pokazuju zidne i džepne novine. Ko-
načno smo ipak postigli da se pišu ali im u pogledu sadržaja još 
mnogo nedostaje. Sastavljamo brošuru od najbolj ih priloga iz 
zidnih novina kako bismo na ta j način probudili još veću l jubav 
prema njima.15 

Vojne muzike su učestvovale u svim priredbama, ma gde 
se one održavale (na terenu ili u vojsci), a priredile su takođe 
više samostalnih koncerata, pre svega za vojne jedinice. 

9 Vidi napomenu br. 4 uz dok. br. 1. 
10 Pogrešno. Treba: XIV divizije. Izložba je priređena u vreme 

održavanja konferencije žena-aktivista za Ljubljansku pokrajinu (vidi 
dok. br. 1). 

11 Album nije pronađen. Očuvane fotografije nalaze se u Muzeju 
ljudske revolucije u Ljubljani. 

12 Verovatno se odnosi na pesmaricu »Zapojmo« (vidi »Bibliogra-
fiju 1941—1945«, str. 65, pod br. 817). 

13 Odnosi se na priručnik pod naslovom: »Prešeren, glasnik naše 
borbe in naše svobode« (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 75, pod 
br. 942). 

14 Odnosi se na pesmaricu »Partizanska pesem« (vidi »Bibliogra-
fiju 1941—1945«, str. 65, pod br. 817). 

15 Redakcija nije mogla da ustanovi pod kojim je naslovom ta 
brošura izašla. 



Invalidski pevački hor10 je, osim koncerata koje je priredio 
u Crnomelju i u Radio-Osvobodilnoj fronti,17 bio na 8-dnevnoj 
turnej i u Oficirskoj školi,18 u dvema bolnicama u blizini i u 
Slovenačko-hrvatskoj vojnoj bolnici na Zumberku.19 O uspehu 
koje je tamo postigao najrečit i je kazuje topao članak u »Vijesni-
ku«, organu Jedinstvenog oslobodilačkog fronta za Pokuplje. 

Frontna pozorišta VII korpusa20 i IX korpusa su u ovom 
mesecu pre svega pri[premala]. Sekcije su tokom meseca ostva-
rile više originalnih radova. Primećena je bila naročito uvertira 
druga poručnika Bojana Adamiča za Prešernovu proslavu. Od 
tih radova poslaćemo vam sve čim iziđe a note tek kad ih pre-
pišemo. 

Na kra ju napominjemo da za sve novine koje dolaze od vas 
vlada veliko interesovanje. Mi ih možemo, što se tiče propagan-
de, izvrsno da iskoristimo. Iz Slovenačkog primorja nam javl ja-
ju da su se četnici za »Politiku«21 doslovno potukli. Molimo 
vas da organizujete što redovnije dostavljanje. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Načelnik odeljenja: 

18 Vidi napomenu br. 32 uz dok. br. 1. 
17 Vidi napomenu br. 9 uz dok. br. 1. 
18 Odnosi se na Oficirsku školu Glavnog štaba NOV i PO Slo-

venije. 
" O partizanskim bolnicama vidi knjigu dr Metoda Mikuža »Oris 

partizanske sanitete na Slovenskem«, zavod »Borec« v Ljubljani, 1967. 
20 Vidi napomenu br. 20 uz dok. br. 1. 
21 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 655, pod br. 8784. 

28 Zhornik, tom IX, knj. 8 433 
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MESEČNI IZVEŠTAJ SEKRETARA DIVIZIJSKOG KOMI-
TETA 7. NOU DIVIZIJE OD 1. FEBRUARA 1945. CENTRAL-
NOM KOMITETU KPH O STANJU I RADU PARTIJSKE 

ORGANIZACIJE1 

DIVIZIJSKI KOMITET KPH 
VII. UD. DIVIZIJE NOVJ 

1. februara 1945. 

Izvještaj za mjesec 
januar 1945. 

CENTRALNOM KOMITETU KP HRVATSKE 

Negdje. 

Dragi drugovi, 

Zajedno sa ovim izvještajem šaljemo vam brojno s tanje 
naše parti jske organizacije. U samom brojnom s tanju vidi se 
porast, a to je zbog toga usledilo što su prikupljeni detaljni po-
datci za i one članove naše part i je iz Il-ge brigade koja se ras-
formirala2 te što su ostali svi partijski rukovodioci poslali na 
vri jeme brojna stanja. 

U čitavoj organizaciji rad se odvija onako kako je to po-
stavljeno od samog komiteta. Nekih novih naročitih momenata 
sada ne bi bilo. 

Potrebno je u našoj parti j i da se svakodnevno pojačava od-
govornost i disciplina u izvršavanju postavljenih direktiva — 
postavljenih od strane part. rukovodstva ili postavljenih nare-
đenja od strane vojnih štabova. 

Treba se sada u našoj organizaciji sprovesti kontrola u iz-
vršavanju i sprovođenju u život postavljenih direktiva. 

Partijski rukovodioc u I-voj brigadi drug Lazić Dušan na 
svojoj dužnosti ne zadovoljava, a niti pokazuje crta da bi se od 
njega moglo da izgradi za dobrog partruka,3 jer je on neozbiljan 
i tu svoju neozbiljnost prenaša na druge i jer on imade vrlo 
nepravilno držanje prema sredini u kojoj radi i živi. Otima ini-
cijativu k-ta brigade i komesara da ne dođu do izražaja kao 
najodgovorniji za izvođenje operacija i vojnih zadataka. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 48/529—530. 

2 Vidi dok. br. 7, objašnjenje 4. 
® Partijskog rukovodioca 



Nameće se problem za tri parti jska rukovodioca, dva u 
brigadama i jedan u odredu. Taj problem popune kadra malo 
će biti teže riješiti, jer je iz naše jedinice part. kadar iscrpljen 
— nego ćemo biti prisiljeni da mlade drugove uzdignemo na ta 
mjesta pa da im se pomaže u radu i rukovođenju sa organi-
zacijom. 

Primjedba koja je pala na naš komitet da je pol. komesar 
imao inicijativu u svojim rukama, to nije samo od sada nego 
je to od ranije, dok je bio prvi partrukovodioc, jer je kod nas u 
praksi bilo postalo da pol. komesar referiše pol. situaciju, a da 
ostali članovi uzmu samo učešća u diskusiji. Taj osvrt na komi-
tet je pravilan i mi ćemo nastojati da to čim prije otklonimo 
kod našeg komiteta. 

Kod partijskog članstva kao i među masama [u] kojima 
djelujemo najviše diskutovalo se o zaplotnjačkom napadu Kralja 
na sporazum Tito — Subašić, kao i nastupanja Crvene armije 
kroz Poljsku i kroz pokrajine same Njemačke. Objašnjavat je 
taj pokušaj napada Kralja na naše tekovine i vojska je uzimala 
učešća u demonstracijama koje su vršene na našem sektoru gdje 
smo mi bili. Sama demonstracija bila je prvi puta bolje posje-
ćivana nego drugi puta. 

Kroz partiju i vojnike vodi se kampanja u izvršavanju 
vojnih zadataka, kao i njihovo brzo izvršavanje. Kampanja za 
takmičenje međukorpusno koje se sada vodi još nije dovoljno 
poprimila onaj karakter koji bi trebalo da poprimi, ali se radi 
na tome da to takmičenje zahvati masovno čitavu našu jedinicu. 

Budnost prema unutrašnjem neprijatelju koji hoće ma na 
koji način da podgriza naše redove treba još više da se pojača i 
zato se vodi kampanja u našoj jedinici. Iako se ta kampanja 
vodi, desio se slučaj u I-voj brigadi da je jedan borac podlegao 
od lijeka koji mu je bio dat od njihovog referenta saniteta. Ta 
je stvar još u ispitivanju, da se vidi zbog čega je podlegao. 

Borbenost čitave jedinice kao celine može se reći da je na 
priličnoj visini, iako je u ovom periodu bila II brigada podbacila 
u jednoj akciji, ali u posljednjim akcijama koje je imala to je 
s tanje popravila tako da sada izvršava u potpunosti postavljene 
zadatke. 

Part i jska organizacija pri štabu divizije održala je svoju 
konferenciju, jer je bila potrebna da se održi, zbog toga što 
ni je bilo dovoljno odgovornosti u akcijama na Kraj ini i što je 
pokazala jaku vidnost u sektašenju za omasovljavanje sebe iako 
je imala sve mogućnosti. Poslije te konferencije rad je krenuo 
i prišlo se rešavanju uočenih problema. 

U komitetu je normalno stanje i nema za sada nekih ne-
pravilnosti između pojedinih članova. 
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VII. UD. DIVIZIJE NOVJ 

1. februara 1945. 
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CENTRALNOM KOMITETU KP HRVATSKE 
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porast, a to je zbog toga usledilo što su prikupljeni detaljni po-
datci za i one članove naše part i je iz Il-ge brigade koja se ras-
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vršavanju i sprovođenju u život postavljenih direktiva. 

Partijski rukovodioc u I-voj brigadi drug Lazić Dušan na 
svojoj dužnosti ne zadovoljava, a niti pokazuje crta da bi se od 
njega moglo da izgradi za dobrog partruka,3 jer je on neozbiljan 
i tu svoju neozbiljnost prenaša na druge i jer on imade vrlo 
nepravilno držanje prema sredini u kojoj radi i živi. Otima ini-
cijativu k-ta brigade i komesara da ne dođu do izražaja kao 
najodgovorniji za izvođenje operacija i vojnih zadataka. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 48/529—530. 
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Nameće se problem za tri parti jska rukovodioca, dva u 
brigadama i jedan u odredu. Taj problem popune kadra malo 
će biti teže riješiti, jer je iz naše jedinice part. kadar iscrpljen 
— nego ćemo biti prisiljeni da mlade drugove uzdignemo na ta 
mjesta pa da im se pomaže u radu i rukovođenju sa organi-
zacijom. 

Pr imjedba koja je pala na naš komitet da je pol. komesar 
imao inicijativu u svojim rukama, to nije samo od sada nego 
je to od ranije, dok je bio prvi partrukovodioc, jer je kod nas u 
praksi bilo postalo da pol. komesar referiše pol. situaciju, a da 
ostali članovi uzmu samo učešća u diskusiji. Taj osvrt na komi-
tet je pravilan i mi ćemo nastojati da to čim pri je otklonimo 
kod našeg komiteta. 

Kod partijskog članstva kao i među masama [u] kojima 
djelujemo najviše diskutovalo se o zaplotnjačkom napadu Kralja 
na sporazum Tito — Subašić, kao i nastupanja Crvene armije 
kroz Poljsku i kroz pokrajine same Njemačke. Objašnjavat je 
ta j pokušaj napada Kral ja na naše tekovine i vojska je uzimala 
učešća u demonstracijama koje su vršene na našem sektoru gdje 
smo mi bili. Sama demonstracija bila je prvi puta bolje posje-
ćivana nego drugi puta. 

Kroz partiju i vojnike vodi se kampanja u izvršavanju 
vojnih zadataka, kao i njihovo brzo izvršavanje. Kampanja za 
takmičenje međukorpusno koje se sada vodi još nije dovoljno 
poprimila onaj karakter koji bi trebalo da poprimi, ali se radi 
na tome da to takmičenje zahvati masovno čitavu našu jedinicu. 

Budnost prema unutrašnjem neprijatelju koji hoće ma na 
koji način da podgriza naše redove treba još više da se pojača i 
zato se vodi kampanja u našoj jedinici. Iako se ta kampanja 
vodi, desio se slučaj u I-voj brigadi da je jedan borac podlegao 
od lijeka koji mu je bio dat od njihovog referenta saniteta. Ta 
je stvar još u ispitivanju, da se vidi zbog čega je podlegao. 

Borbenost čitave jedinice kao celine može se reći da je na 
priličnoj visini, iako je u ovom periodu bila II brigada podbacila 
u jednoj akciji, ali u posljednjim akcijama koje je imala to je 
s tanje popravila tako da sada izvršava u potpunosti postavljene 
zadatke. 

Part i jska organizacija pri štabu divizije održala je svoju 
konferenciju, jer je bila potrebna da se održi, zbog toga što 
nije bilo dovoljno odgovornosti u akcijama na Kraj ini i što je 
pokazala jaku vidnost u sektašenju za omasovljavanje sebe iako 
je imala sve mogućnosti. Poslije te konferencije rad je krenuo 
i prišlo se rešavanju uočenih problema. 

U komitetu je normalno stanje i nema za sada nekih ne-
pravilnosti između pojedinih članova. 
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BROJNO S T A N J E PARTIJSKIH ORGANIZACIJA 
u VII diviziji IV Korpusa 

Miesec februar Godina 1945 

Dne: 1. februara 1945 0 , Sekretar: 
Milutin Omazić 



Novom organizacionom postavkom u postavljanju pomoć-
nika pol. komesara u diviziji te s tvaranjem biroa u samom ko-
mitetu divizijskom ne može se nešto reći o novom načinu rada.4 

Dolazak mene kao sekretara u štab divizije ne mogu još 
da ocjene pravilno, ali smatram da će biti poteškoća zbog toga 
što sam ja čitavo vrijeme do sada bio potčinjeni drugovima medu 
kojima ću sada da radim, dok sa druge strane posmatrajući moje 
nije u paraleli sa njihovim. Kakav će biti odnos medu nama to 
ne mogu da ocjenim za ovaj put. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Uz drugarski pozdrav 
Sekretar komiteta 

Milutin Omazić 

BR. 93 

MESECNI IZVEŠTAJ DIVIZIJSKOG KOMITETA 12. NOU 
DIVIZIJE OD 1. FEBRUARA 1945. CENTRALNOM KOMITE-
TU KPH O STANJU I RADU PARTIJSKE ORGANIZACIJE1 

DIVIZIJSKI KOMITET 17 / IV 945 2 

XII. UDARNE DIVIZIJE NOVJ 
Dana 1. II 1945. god. 

CENTRALNOM KOMITETU K.P. ZA HRVATSKU 

Izvještaj za mjesec januar 1945. god. 

Političko stanje: U zadnji mjesec dana u Diviziji nisu se 
pojavljivali krupnij i politički problemi. Događaji u Grčkoj nisu 
bili u dosta slučajeva pravilno objašnjeni masi boraca, na pr.: 
neki rukovodioci objašnjavali su tako, da je uzrok za sadanje 
stanje u Grčkoj u slabosti Komunističke partije Grčke. S druge 
strane, ovo nepravilno i nedovoljno objašnjavanje koristili su 
mačekovski elementi podvlačeći da će se tako desiti kod nas i da 
je prema tome naša borba besmislena. Tek u zadnje vri jeme us-

4 Odnosi se na organizacione promene u vezi sa direktivnim pi-
smom Centralnog komiteta KPJ od 14. januara 1945 (vidi Arhiv IRPJ, 
reg. br. 15, fond CK KPJ). 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 48/565—567. 

1 Verovatno se odnosi na datum zavođenja u arhivi CK KPH. 



pjelo se pravilno i potpuno to pi tanje riješiti u cijeloj Diviziji. 
To je pitanje objašnjeno tako, da se borcima ukazalo da je za 
sadanje s tanje u Grčkoj kriva reakcija koja ide za učvršćiva-
njem svojih pozicija. Objašnjeno je to da se takav slučaj kod nas 
ne može desiti jer su neprijatel j i N.O. Pokreta razbijeni vojnički 
i politički. U vezi s time pojavljivala se sumnja i u čvrstinu an-
tifašističkog bloka, međutim i to je pi tanje objašnjeno riječima 
Staljina, da je antifašistički blok u svojoj suštini čvrst, a even-
tualne manje nesuglasice nastoji ukloniti. 

Izjava kral ja Petra protiv sporazuma Tito — Subašić 
osuđena je sa strane boraca. Saznavanje o masovnim demonstra-
cijama protiv kral ja učvrstilo je kod boraca uvjerenje da kral j 
nikako ne može doći, inače u našim jedinicama nalazi se veći dio 
Hrvata, a Srbi su većinom rukovodioci. 

S obzirom na stalan priliv novih boraca, koji su većinom 
Hrvati, pitanje Mačeka kao uvijek je aktuelno. U stvari on je 
kao ličnost raskrinkan, ali mačekovština nije raskrinkana, jer se 
pojavl juje među tim novim borcima u različitim oblicima, na 
pr imjer širenje vijesti da su neke naše čete pobjegle iz Divizije u 
bijelu gardu (IV. Brigada). Sire se parole da će biti opet kao 
što je bila stara Jugoslavija i t.d. Naročito ti elementi koji to 
šire su vješto prikriveni i na oko vrlo pozitivni, te naše partij-
ske organizacije nisu dosta puta mogle uočiti kao pojedinca. 
Najčešće puta naši drugovi gledah na takove stvari kao na iz-
jave nesvjesnih ljudi, dok ih se nije na to upozorilo. U Čehoslo-
vačkoj brigadi bio je prilično utjecajan stari reakcioner sa da-
ruvarskog kotara Častek Vinko, kojega su naše vlasti kao takvog 
uhapsile. I pored toga što su pojedini elementi njega svjesno po-
pularisali kao dobrog čovjeka i čemu su nasjedali i neki partijci 
i SKOJ-evci, uspjelo se istoga izdajnika raskrinkati u očima bo-
raca. Bilo je pokušaja, i to u većem opsegu u Čehoslovačkoj bri-
gadi, na razbijanju bratstva i jedinstva, i to konkretno što su 
izbacivane parole da se Česi moraju tući, dok su Srbi kod kuće 
i pl jačkaju češka sela. Mjere koje smo poduzeli bile su uspješne. 

Budući da je veći dio naše Divizije u zadnjih mjesec dana 
nalazio se na Našičkom i Brodskom okrugu, neprijatelj je uspio 
da preko žena utiče na dezertiranje kao i na ubacivanje koje-
kakovih mačekovskih parola. Bilo je slučajeva organiziranog 
dezerterstva, pa i među onim borcima koji su bili dobrim dje-
lom provjereni. Najveći dio tih ljudi kri je se oko svojih kuća 
pod izgovorom da se neće tući protiv nikoga, a drugi dio od njih 
je u pučkoj — ustaškoj fronti. Ova sela iz kojih se dešava de-
zerterstvo su poluoslobođena, zbog toga je otežano poduzimanje 
vojničkih mjera. Za sprečavanje dezerterstva poduzete su sli-
jedeće mjere : Upozorena je parti jska organizacija na veću bud-



nost naročito prema novodošlim i pojedincima. Pronalaženje 
mačekovštine u raznim formama i njezino izolovanje i podizanje 
čvršće vojničke discipline. Ovim mjerama dezerterstvo je sma-
njeno na minimum. 

Pitanje čuvanja glave pojavilo se u obliku samoranjavanja 
naročito u XII. Prolet, brigadi. Mjere do sada nisu poduzete 
nikakove, a na zadnjem sastanku Divkoma zaključeno je da se 
paralelno sa političkim radom poduzmu surove kazne (stre-
ljanje). 

Rad naših političkih rukovodioca nije imao dovoljno širine 
i svodio se na riješavanje sitnih problema, a po negde na konsta-
taciju tih problema. 

Organizaciono stanje: Broj svih članova part i je u našoj Di-
viziji iznosio 757. Prema tome part. organizacija porasla je od 
zadnjeg izvještaja3 za 50 članova. Part . organizacija u XII. Pro-
let. brigadi potpuno je zapostavila pi tanje svog omasovljenja, 
tako da je za ovih mjesec dana pala na 43 člana, dok je u ostalim 
brigadama prilično prebrođeno sektašenje. 

Part . organizacija posvetila je vrlo malo pažnje pi tanju 
kandidata i njihovom odgajanju. Broj kandidata iznosi 109. 
Mnoge parti jske ćelije nisu bile načisto s tim kako i na koji na-
čin pristupiti kandidatima i provjeravati . Part i jski sastanci u 
većini slučajeva nisu bih redoviti radi slabe odgovornosti part. 
rukovodioca. Odgovornost pred Partijom slabo je razvijena. 
Sami sastanci u mnogo slučajeva bili su općeniti i nekonkretni. 
Naše part. ćelije uočavaju probleme ali samostalno riješavati 
nisu u stanju, na pr. one uoče da »treba« ali često puta ne znaju 
na koji način. Pi tanju teoretske izgradnje u zadnje vri jeme part. 
organizacija je posvetila više pažnje ali ta se izgradnja svodila 
na proučavanje tekuće štampe. 

Part. biroi u većini slučajeva ne znaju što je njihov posao. 
Cesto se bave sitnicama, a često neodređenim stvarima. Pomoć 
Divizijskog komiteta part. biroima bila je nedovoljna. 

Divizijski komitet je popunjen novim članovima i u njega 
su ušli: drug Stevo Glumpak (Janko) kao sekretar part. organi-
zacije Osječke brigade, drug Delibašić Jovo (Delija) kao sekre-
tar partorganizacije pri Stabu Divizije, drug Dežmar Ljudevit 
(Zeljko), rukovodioc SKOJ-a u Diviziji, svi iz polit, odjela ove 
Divizije, te drug Slavko Pejak kao sekretar Divizijskog komiteta, 
do sada rukovodilac polit, odjela ove Divizije. Dosadašnji sekre-
tar Divkoma i sekretar part. organizacije Osječke brigade drug 
Franjo Sertić (Bjeli) pozvan je u Stab VI. Korpusa na novu 
dužnost. Pi tanje sekretara u Čehoslovačkoj brigadi ni je riješeno, 

' Odnosi se na izveštaj od 3. januara 1945 (vidi dok. br. 9). 



jer drug Strapač, koji je predviđen za sekretara, nalazi se na 
srednjem part. kursu. Dužnost vrši dosadašnji sekretar. 

Divkom u novom sastavu održao je svoj prvi sastanak na 
kome je proučio direktivno pismo C.K.K.P.J.,4 po čemu su do-
nešeni zaključci. Kao prvo i najvažnije zaključeno je: redoviti 
sastanci čitave organizacije, omasovljenje partije, jer za to po-
stoje svi uvjeti , razvijanje lične odgovornosti pred part i jom i 
teoretska izgradnja, koja za sada treba da se svede na upoznava-
nje mase članova sa organizacionom strukturom parti je, dok 
za part. rukovodioce postavljeno je proučavanje referata o kad-
rovima.5 U pogledu rada polit, rukovodioci zaključeno je da se 
prorade odluke AVNOJ-a i ZAVNOH-a i borcima objasni zna-
čaj tih odluka, zatim razlika između stare i nove Jugoslavije, uz 
ri ješenje svih tekućih političkih problema. 

Pristupilo se sređivanju štabske i ostalih ćelija pri Stabu 
Divizije prema novim direktivama C.K.K.P.J. Od ranjenih čla-
nova part i je koji odlaze u bolnice vrlo malen broj se vraća, po-
što ih zadržavaju u pozadini, a da o tome nas ne obavjeste. 

Vojnički i politički kadar u našoj Diviziji je potpun. 
Rad Štaba Divizije u ovo mjesec dana bio je uzak jer je 

nedostajao komandant.6 

SKOJ-evska organizacija u našoj Diviziji uočava probleme 
ali mnoge od nj ih nije znala pravilno riješiti. Pomoć partije u 
tom pogledu bila je slaba. Članovi part i je u većini slučajeva do-
laze na sastanke SKOJ-a sa zadatcima šta »treba« učiniti, a 
kako pojedinu stvar učiniti, oni nisu znali objasniti. SKOJ-evska 
organizacija u našoj Diviziji broji 666 članova. Broj neobuhvać-
ne omladine je oko 350, koja još nije bila u borbama. Sektašenje 
po pr imanju postoji jedino u XII. Prolet, brigadi premda postoje 
najbolji uslovi. SKOJ-evska rukovodstva su potpuna. 

Vojnički rad u čitavoj Diviziji je razvijen, kod čega su se 
naročito angažovali komandanti brigada, koji stalno obilaze je-
dinice i pomažu im. Komandant Čehoslovačke brigade poginuo 
je ovih dana1 uslijed nepotrebnog i neopreznog baratanja sa 
džonbulom. Ljubav za ukopavanje kod boraca je razvijena. Od-
govornost vojničkih rukovodioca, a naročito komandanata bri-

4 Reč je o pismu Centralnog komiteta KPJ od 14. januara 1945 
(vidi Arhiv IRPJ, reg. br. 15, fond CK RPJ). 

5 Verovatno se odnosi na referat Georgi Dimitrova o kadrovima. 
6 Komandant 12. NOU divizije Milan Stanivuković poginuo je 

27. decembra 1944 (vidi tom V, knj. 36, dok. br. 108, knj. 37, dok. br. 35). 
7 Ili je to greška ili je izveštaj kasnije pisan, jer se iz dokume-

nata vidi da je komandant Čehoslovačke brigade »Jan Žiška« Josip Ru-
žička, narodni heroj, poginuo 7. februara 1945. kod s. Kokočaka, blizu 
Orahovice (vidi Arhiv VII, reg. br. 1—2, k. 119/7; izvod iz knjige depeša 
Glavnom štabu NOV i PO Hrvatske o dejstvima 6. udarnog korpusa 
NOVJ u februaru 1945). 



gada se povećala pred partijom. Krupnij ih gubitaka uslijed voj-
ničkih nedostataka nije bilo. 

Kulturno-prosvjetni rad u našoj Diviziji oživio je utoliko 
da se povećao broj usmenih novina i davanja prosvjetno-poli-
tičkih priredaba u jedinicama. Partorganizacija ni je u tom pi-
t an ju u svim jedinicama prišla sa potrebnom ozbiljnošću. 

Polit, odjel Divizije, koji je u ovom mjesecu bio popunjen 
sa tri nova člana, dao je punu pomoć parti jskoj i SKOJ-evskoj 
organizaciji te političkim rukovodiocima i kao takav imao je 
najbolj i uvid u stanje u diviziji.8 

Uz drugarski pozdrav: 
SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Za Komitet: 
Franjo Sertić 

BR. 94 

IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA ARTILJERIJSKE 
PODOFICIRSKE ŠKOLE NOVJ U ĆUPRIJI OD 1. FEBRUA-
RA 1945. CENTRALNOM KOMITETU KPJ O PARTIJSKOM, 
POLITIČKOM I KULTURNO-PROSVETNOM RADU U ŠKOLU 

POLIT. KOMESAR 
P. OFICIRSKE ŠKOLE 

1-II-1945 god. 
Ćuprija 

CENTRALNOM KOMITETU KOMUNISTIČKE PARTIJE 
JUGOSLAVIJE 

Položaj 

Podnosim vam izveštaj o partijskom, političkom i kul tur-
no-prosvetnom radu za mesec januar. Takođe ću vas upoznati 
sa životom i radom ove škole. 

Naša parti jska ćelija broji pet članova. Svi su muškarci. 
Naš socijalni sastav je sledeći: dva intelektualca, dva đaka i je-
dan radnik. Part i jska ćelija ove škole održala je u toku ovog 

8 Izveštaj iste sadržine upućen je i Oblasnom komitetu KPH za 
Slavoniju (prepis izveštaja u Arhivu VII, reg. br. 11—5, k. 883 A). 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IRP Jugoslavije, 
reg. br. 26, fond CK KPJ. 



meseca četiri sastanka radnog karaktera. Na ovim sastancima, 
pored diskusije i političke situacije, raspravljali smo o s tanju 
u školi, naročito o nastavnicima, koji su većinom mobilisani 
bivši jugoslovenski oficiri neprijateljski raspoloženi prema našoj 
partiji i NO borbi. Najveću pažnju posvetili smo organizaciji 
SKOJ-a. U početku ova organizacija je brojala tri člana od 1250 
pitomaca. Sada u svakom odeljenju ima 5 do 10 članova, tako 
da ima u deset odeljenja 80 SKOJ-evaca; bateri ja I, II, III i 
Radne čete 25; ukupno 105 skojevaca. O radu Skoja referisaće 
vam rukovodioc Skoja! Nekih nezdravosti u part i jskoj ćeliji 
nema. Kažnjavanja nije bilo. 

II. 
Iako je radno vreme časovima ograničeno, ipak smo uspeli 

da četiri časa posvetimo političko-kulturno-prosvetnom radu. 
Održane su dvije konferencije koje su imale za cilj, da se pitomci 
upoznaju sa noj novijim događajima vojnim i političkim iz-
nutra i spolja. Naročito smo podvlačili provokatorski gest kra-
lja Petra i izbegličke reakcije oko njega. U vezi što boljeg i in-
tenzivnijeg rada, održavamo političke časove, odnosno tema ve-
ćinom iz problematike Narodno-oslobodilačke borbe i to: »Na-
rodno-oslobodilačka borba i njen razvitak«, »Postanak i politič-
ka istorija Jugoslavije«, »Naša narodno-oslobodilačka vlast«, 
»AVNOJ i Nacionalni komitet«, »Odluka sa drugog zasjedanja 
AVNOJ-a«, »Nacionalno pitanje u svetlosti N.O. borbe«, s ob-
zirom da je ljudstvo mobilisano, sa još nedovoljno jasnim poli-
tičkim perspektivama, to smo ove teme prilagođavali političkom 
nivou ljudstva. 

III. 
Kulturno-prosvetni rad se odvija u duhu izdatog plana. 

Formiran je propagandni otsek u kome su zastupljene sve sek-
cije. U toku ovoga meseca održao sam dva sastanka sa članovi-
ma propagandnog otseka. U prvoj polovini meseca januara ovaj 
otsek održao je jednu zabavu za građanstvo. Priredba je bila 
masovno posećena, mada program nije baš najbol je izveden. 
Planski je predviđeno da do petog ovog meseca budu gotove 
zidne novine kao i da se na dan 23 ovog meseca održi jedna pri-
redba sa predavanjem za pitomce u čast proslave godišnjice os-
nivanja Crvene armije. Održano je jedno predavanje iz naci-
nalne istorije — »O Slovenima«. U Radnoj četi, odeljenjima i 
školskim bateri jama postoje kulturno-prosvetni odbori. Ovi od-
bori su izdali po jedne zidne novine, koje još u dovoljnoj meri-' 

1 Nije jasno. Verovatno se misli da ne obiluje dobrim i raznovr-
snim člancima. 



dobrim i raznovrsnim člancima, mada u tom pogledu postoji 
takmičenje. Tri odeljenja dala po jedne usmene novine za školu 
koje su programski uspele. 

IV. 

Vojničko vaspitanje boraca odvija se po planu izdatom od 
strane Vrhovnog štaba. Sovjetski oficiri, instruktori, uveliko po-
mažu našim nastavnicima u radu prenoseći na n j ih bogato ste-
čeno iskustvo. Svake večeri održavaju se nastavne konferencije 
čitavog rukovodstva škole. Ove konferencije imaju za cilj da se 
iznesu greške učinjene u toku dana. Škola je podeljena na deset 
odeljenja, tako da svako odeljenje broji po sto pitomaca. U sa-
stav škole ulazi Radna četa i Školski divizion. Disciplina je na 
zavidnoj visini mada ne potiče iz svijesti, kako pitomaca, tako ni 
od stručnog osoblja. 

Druželjublje nije još u najbol joj meri razvijeno. Nastav-
nici imaju češće nepravilan stav prema pitomcima, još u početku 
naročito oštro udarili.3 Komandant je autoritativan i dobar or-
ganizator kao i dobar radnik, odan našoj borbi. 

V. 

a). U pogledu ishrane, škola ne stoji onako kako bi trebalo 
prema propisanoj tablici. S obzirom na snabdevanje hranom, če-
sto iz udaljenih krajeva, tako da hrana stiže sa zakašnjenjem. U 
zadnje vreme oseća se oskudica u stočnoj hrani. 

Ljudstvo je većinom slabo obučeno i odjeveno. U ovom po-
gledu učinili smo sve što možemo da se broj slabo obučenih i od-
jevenih svede na na jmanj i broj. 

b). Zdravstveno stanje u školi je prilično. Nekih zaraznih 
oboljenja nema. Kupanje, parenje, pranje veša vrši se jedanput 
nedeljno. Pitomci su obrijani i ošišani. Sanitetskog materijala 
nema dovoljno. Sanitetska služba je dobro organizovana. Lekari 
su zauzimljivi u svom radu, tako da poklanjaju puno pažnje 
našim bolesnim drugovima. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

KOMESAR ARTILERIJSKE 
PODOFICIRSKE ŠKOLE 

M. P. Radonjić Ratko 

5 Nije jasno. Verovatno su izostale reči: po čemu smo. 
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IZVEŠTAJ DIVIZIJSKOG KOMITETA KPH 12. NOU DIVI-
ZIJE OD 2. FEBRUARA 1945. OBLASNOM KOMITETU SKO-
JA ZA SLAVONIJU O RADU ORGANIZACIJE SKOJA U 

DIVIZIJI1 

DIVIZIJSKI KOMITET K.P.H. 
XII. UDARNE DIVIZIJE 
Dana 2. II. 1945. god. 

OBLASNOM KOMITETU SKOJ-a ZA SLAVONIJU 

Političko stanje: Omladinski rad u našoj Diviziji kretao se 
u r i ješavanju slijedećih problema. Krupnij ih političkih proble-
ma u našoj Diviziji nije bilo. SKOJ-evska organizacija pomogla 
je pri razbi janju krivog tumačenja o s tanju u Grčkoj, gdje se 
glavni teret za sadanje s tanje bio prebacio na K.P. Grčke, t j . na 
njezinu slabost, da nije uspjela čvrsto oko sebe [da] poveže sve 
narodne mase. U vezi s time se pojavilo pi tanje čvrstoće anti-
fašističkog bloka. I jedno i drugo pi tanje uspjeli smo u našoj 
Diviziji pravilno riješiti. Prvo kao uzrok za sadanje s tanje u 
Grčkoj da je kriva reakcija a drugo smo protumačili riječima 
Staljina, da je antifašistički blok u svojoj suštini čvrst i even-
tualne nesuglasice do kojih dode nastoji riješiti. 

Izjava kral ja Petra protiv sporazuma Tito — Subašić2 

osuđena je sa strane naših boraca, a naročito omladine koja je to 
svoje raspoloženje ispoljavala na svakom koraku a naročito na 
usmenim novinama, priredbama kao i u marševima kroz naša 
sela. 

S obzirom na priliv novih boraca koji su do sada bili sve 
stari ja godišta većim dijelom, tek u zadnje vri jeme dolazi veći 
dio omladine, pojavilo se opet pitanje Mačeka. Mačeka se uspje-
lo u našim jedinicama raskrinkati kao ličnost ali se mačekovšti-
na pojavl juje u različitim oblicima, tako na pr. da su neke naše 
čete dezertirale u bijelu gardu, kao i u parolama da će biti opet 
sve po starom kao u staroj Jugoslaviji. 

SKOJ-evska organizacija uočila je-to, ali je smatrala ne-
važnim, t j . kao izjavu nesvjesnih pojedinaca, tako da tome nije 
ni posvećivala pažnju. Ti l judi koji su to širili — često su naši 
SKOJ-evei o nj ima imali dobro mišljenje. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 48/568—569. 

! Odnosi se na izjavu od 11. januara 1945 (vidi dok. br. 55, obja-
šnjenje 4). 



U Cehoslovačkoj brigadi bio je prilično ut jecajan stari re-
akcioner Vinko Castek, koji je kao takav hapšen3 a kojega su 
pojedinci u toj Brigadi svjesno popularisali, držali su ga i neki 
SKOJ-evci za dobrog čovjeka. Pravilnim razjašnjenjem to je 
pi tanje riješeno i isti reakcioner raskrinkan. 

Također se u Cehoslovačkoj brigadi pojavilo pi tanje brat-
stva i jedinstva i to u većem opsegu, pri čemu su također na-
sjeli nesvjesno i neki SKOJ-evci ne videći u tome da je ugro-
žena time naša najdragocjenija tekovina. Reakcija je to bila 
spretno ubacila, na pr. da Česi i Hrvati nek se tuku a Srbi da su 
kod kuća i da pljačkaju češka sela. 

Neke SKOJ-evske jedinice tumačile su to da je Srba mno-
go izginulo i da ih treba čuvati. 

Pravilnim objašnjenjem i mjerama to je pi tanje danas 
riješeno. 

Zaključci sa zadnjeg sastanka Divkoma prenašaju se i na 
SKOJ-evsku organizaciju i to: pojačana budnost prema novomo-
bilisanim i pojedincima, pojačani rad s njima, pronalaženje for-
mi u kojima se pojavl juje mačekovština i njezino izolovanje, te 
pomoć pri podizanju čvrste vojničke discipline. Samo dezerter-
stvo mjerama koje smo do sada poduzeli palo je na minimum. 

Pi tanje čuvanja glave pojavilo se u novom obliku samo-
ranjavanja i to u XII. Prolet, brigadi. Mjere do sada nisu po-
duzete nikakove ali je zaključeno da SKAJ-evska organizacija 
dade punu pomoć u pojačanom političkom radu i u osudi nad 
istima za koje je predviđena surova kazna. 

Pomoć koju je SKOJ-evska organizacija dala polit, ruko-
vodiocima bila je u učešću u diskusiji na polit, sastancima i po-
jedinačnom objašnjavanju političkih pitanja. 

Organizaciono stanje: Brojno s tanje SKOJ-a u našoj Di-
viziji je 666. Broj neobuhvaćene omladine je oko 350 ali od koje 
dobar dio nije provjeren u. borbama. Prebrođeno je prilično sek-
tašenje po pr imanju u SKOJ, kri teri j za pr imanje još je uvijek 
oštar, tek u XII. Prolet, brigadi postoji preoštar kriterij , a gdje 
zapravo postoje najbolj i uslovi za omasovljenje SKOJ-evske or-
ganizacije. 

Sama SKOJ-evska organizacija je mlada, uočava proble-
me, ali radi mladosti rukovodioca ne zna ih pravilno riješiti. In-
teres za r i ješavanje postoji. Sastanci se održavaju neredovito, 
najviše radi nesnalaženja mladih rukovodioca. Teoretska izgrad-
nja se poboljšala, t j . veći dio SKOJ-evske organizacije upoznat 
je sa tekućom štampom. Na teoretske sastanke partijaca, kako 
je to zaključeno na sastanku Divkoma, SKOJ-evci većim dije-
lom nisu bili pozvani. 

3 Reči »takav hapšen« dopisane su mastilom. 



Proučena je brošura »O omladini«, a proučava se »Kakav 
treba da bude komsomolac«.4 

Bataljonski komiteti su vrlo mladi i bez pomoći nisu u sta-
n ju ništa zaključiti, oni uočavaju mnoge stvari vrlo dobro (Ce-
hoslovačka brigada), ali ih ne znaju pravilno riješiti. Cesto nisu 
rukovodioci omladine u svom bataljonu. 

Brigadni komiteti su prilično samostalni i aktivni, sekre-
tari vredni, uočavaju probleme ali su suviše uski. 

Pomoć part i je bila je slaba pošto drugovi partijci koji ve-
ćinom dolaze na SKOJ-evske sastanke donesu zadatke, što »tre-
ba«, ali ne znaju im pomoći na koji način. 

SKOJ-evska rukovodstva u cijeloj Diviziji su potpuna. 
Najveća aktivnost SKOJ-a ispoljava se u borbenosti koja 

je ujedno i mjerilo za pr imanje u SKOJ. 
Pripreme za kongrese5 odvijaju se sada uglavnom u bira-

n ju delegata, za koje postoji velik interes u svim našim jedinica-
ma. Pri samom biranju, koje se vrši na svečani način na bata-
1 jonskim usmenim novinama [koje] su u tom duhu podešene, 
sudjeluju svi borci. Borci oštro paze da dođu u obzir samo n a j -
bolji i dok su najbolji oni su delegati, tako da je razvijeno u 
tom smislu nat jecanje tko će nositi naziv delegata za prvi kon-
gres. 

Ljubav za ukopavanje kod nas je razvijena, u tome pred-
njači omladina. 

Kulturno-prosvjetni rad je oživio, uglavnom su pokretači 
omladinci, kao i uopće nat jecanja. To se vidi po broju članaka u 
našim džepnim i zidnim novinama, te učešću u našim kul tur -
nim priredbama kao i u herojstvima koje čini naša omladina u 
svakoj borbi. 

Brigadna savjetovanja koja smo pripremili u našim bri-
gadama ne možemo održati radi vojničke situacije kod nas. 

Uz drugarski pozdrav! 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Odgovoran za rad SKOJ-a 
u XII. Udarnoj diviziji: 

Zeljko6 

P.S. Sav omladinski propogandni materijal šaljite 
na prop-otsjek naše divizije. 

4 Od M. Kalinjina. 
5 Odnosi se na Prvi kongres Ujedinjenog saveza antifašističke 

omladine Hrvatske koji je održan po završetku rata. 
6 Ljudevit Dežmar 



BR. 96 

IZVEŠTAJ ŠTABA 43. NO DIVIZIJE OD 2. FEBRUARA 1945. 
POLITIČKOM KOMESARU 11. KORPUSA NOVJ O VOJNOM, 
POLITIČKOM I KULTURNO-PROSVETONM RADU U DI-

VIZIJI1 

Š T A B 
43. DIVIZIJE XI. KORPUSA NOV 

JUGOSLAVIJE 
Pov. br. 20 dne 2-II-1945 

Politkomesarski izvještaj. 

POLITKOMESARU XI. KORPUSA NOV JUGOSLAVIJE.— 

Aktivnost naših jedinica još uvijek ni je dovoljna. I. i III. 
brigada imale su nekoliko vrlo uspješnih akcija, dočim II. briga-
da, Primorsko-goranski odred i jedinice Grupe partizanskih od-
reda za Istru slabo su aktivni. U borbama koje smo vodili vidje-
lo se je da umješan, odlučan i smion starješina može izvesti vrlo 
uspješno i teže zadatke. Borci su pak pokazali da su spremni iz-
vršavati i dosta složene i teške borbene zadatke, samo ako ih 
vodi sigurna ruka i ako osjete svog starješinu u borbi. Od ele-
menta od kojeg je sastavljena naša divizija mogu se stvoriti je-
dinice koje će biti spremne izvršavati sve postavljene zadatke. 
Glavni razlog nedovoljne aktivnosti leži što štabovi ne znadu 
pronalaziti akcije i neodlučni su prilikom izbora akcija. Nemaju 
dovoljno snalažljivosti da uvedu borca u borbu i da u samoj 
borbi donašaju potrebne odluke kako bi za svoju jedinicu izvo-
jevali čim veću pobjedu nad neprijateljem. Štabovi bataljona 

.nisu dovoljno samoinicijativni i čekaju samo naređenja štaba 
brigada. Vrlo je malo bilo slučajeva da su štabovi bataljona is-
koristili momentalno nastalu situaciju na terenu i izvojevali za 
svoj bataljon pobjedu i potukli neprijatelja. I. i III. brigada da-
leko su ispred II. brigade. Štabu II. brigade nikako ne polazi za 
rukom da izvrši uspješnu akciju. Primorsko-goranski odred i 
Grupa partizanskih odreda za Istru nisu uopće posvetili pažnju 
izvođenju diverzantskih akcija za koje imade velikih mogućno-

/ sti. Sa strane štaba divizije nije bilo pak dovoljno upornosti da 
podređeni štabovi izvršavaju dobivene borbene zadatke i da kod 
nj ih razvije samoinicijativu. 

U borbama koje su vodile naše jedinice pokazalo se je niz 
nedostataka. Glavni je nedostatak skoro nikakva povezanost je-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
8—1/12, k. 1324 A. 



dinica sa komandnim mjestom i međusobno. Štabovi bataljona 
pa i brigade nemaju organizirano komandno mjesto i dosta često 
se dogodi da komandant i politkomesar ne znadu jedan za dru-
goga i pretvore se u običnog borca. Borce pa čak ni rukovodioce 
ne upoznava se dovoljno sa zadatkom ili sa nastalom situacijom 
ako nepri jatel j napada. Iz toga proizilazi nesigurnost i nedovolj-
na upornost kod držanja položaja ili kolebljivost kod prodora i 
gonjenja neprijatel ja a gonjenje nepri jatel ja pokretom uopće 
nema. Radi nepoznavanja zadatka događa se čak i to da naše 
jedinice međusobno otvore borbu. Jedan od vrlo krupnih taktič-
kih nedostataka u rukovođenju štabova brigada je što vrlo često 
čelno prema nepri jatel ju postave naj jače snage a krila drže sa 
vrlo slabim snagama, tako da nas vrlo lako nepri jatel j izmane-
vriše. Uočili smo to i nastojimo da sa štabovima dobro proučimo 
našu taktiku u odbrani i napadu. Nepri jatel j nam je sa iznena-
đenjima jedinica zadao vrlo osjetne udarce. Ovo je sigurno jedan 
od najozbiljnijih problema koji se pred nas postavljaju. Razlozi 
su nedovoljna budnost štabova i vrlo slaba kontrola straža i pat-
rola i neumješnost kod rasporeda jedinice. Cesto se događa da se 
čitavi bataljon smjesti u hrpu tako da ga nepri jatel j lako opkoli 
i napadne cijeli bataljon. Ne napravi se takav raspored da može 
četa četu braniti. Također komandanti ne mogu se priviknuti da 
redovito sa komandirima i vodnicima izviđaju teren i da na 
terenu unapred predvide zadatke za slučaj da nepri jatel j izne-
nadi neku jedinicu, inače vrlo često se događa da bataljoni ne 
znadu jedan za drugog. Putem konferencija i neprestanim ukazi-
vanjem na gornje nedostatke i stalnom kontrolom, kao i poma-
ganjem nižima da steknu potrebno vojničko znanje otkloniti 
ćemo ove krupne nedostatke naših rukovodioca. Donijeli smo 
odluku da trebamo po ovim nedostatcima održavati konferen-
cije sa cjelokupnim komandnim kadrom kako bi pospješili n j i -
hovo otklanjanje. 

Rad na vojničkoj izobrazbi boraca i rukovodioca ne daje 
zadovoljavajuće rezultate. Jedan od naših centralnih problema 
svakako je to, da naši vojnici nemaju ni minimum vojničke v je-
štine kod korištenja zemljišta, a naši rukovodioci nemaju rutine 
da bi mogli uvijek vojnički jedinicom nastupati ili odstupati. 
Zaštite svoje vatre pri nastupu koriste se malo a u odstupu sko-
ro nikako. Vojnici pak dosta slabo poznaju naoružanje tako da 
ne znadu cijeniti vrijednost svoga oružja. Niže starješine također 
vrlo slabo poznaju vrijednost automatskog oružja. Baš zbog sla-
bog poznavanja vještine ratovanja imademo velike i nepotrebne 
gubitke l judstva i oružja. Rad na vojničkoj izobrazbi u jedini-
cama se je šablonizirao — »radi se po planu« — tako glase svi 
izvještaji. Ovakav način rada po jedinicama potpuno je zanema-
rio izvlačenje iskustva iz proteklih borbi i učenje na vlastitim 



griješkama i iskustvu. Izvlačenju iskustva iz proteklih borbi 
trebamo u buduće posvetiti mnogo više pažnje. Sa formiranjem 
Dopunskog bataljona nadamo se postići kod svih novih boraca, 
pri je nego stupe u operativnu jedinicu, osnovno vojničko zna-
n je i da se nauče gađati. Gađanje moramo ponoviti i u jedini-
cama, jer pogodci su dosta slabi. Obuci specijalista posvećuje se 
prilična pažnja i rezultati su prilični. Na ovom polju napredu-
jemo. Sa naše strane potrebno je veće provjeravanje i kontrola 
rada na vojničkoj izobrazbi jedinica. U štabu divizije održavaju 
se redoviti vojnički teoretski časovi sa oficirima i podoficirima 
i polit, rukovodiocima. Međutim još nismo postigli da se oni odr-
žavaju u štabovima brigada i bataljona. Također moramo posve-
titi više pažnje drugovima koji svrše vojničke kurseve da u je-
dinici može produbljivati svoje znanje. Kod štaba divizije odr-
žavaju se redovito podoficirski kursevi koji prosječno pokazuju 
vrlo dobar uspjeh. U nastavi nedostaje što se manje pažnje po-
svećuje praktičnom radu i što se kursisti u svakodnevnom radu 
ne uče praktički komandovati i rukovoditi jedinicom. Također 
se održava izviđački kurs, kurs za vezu i posebni kurs za tele-
fonistkinje koga pohađaju same drugarice. Također se održava 
bolničarski kurs. Naša je ocjena da ovi kursevi pružaju veliku 
pomoć za učvršćivanje naših specijalnih jedinica i uspjeh na 
nj ima je zadovoljavajući. Također veliki broj drugova šaljemo 
na kurseve u Glavni štab Hrvatske i Stab Korpusa, tako da nam 
je i sa te strane pružena velika pomoć, da čim pri je podignemo 
vojničko znanje boraca i rukovodioca i učvrstimo našu diviziju. 
Svuda se pokazuje dobra volja da se to postigne i sigurni smo 
da ovo neće biti za nas tako ozbiljan problem. 

Moralno-političko stanje u jedinicama može se reći da je 
zadovoljavajuće i da svakim danom postaje čvršće. Može se tako-
đer reći da postoji moralno-političko jedinstvo kod naših boraca. 
Danas su svi naši borci prilično politički svijesni i znadu ciljeve 
svoje borbe kao i znadu od kolike su vrijednosti tekovine naše 
borbe za cijeli naš narod a i za nj ih same, zato spremni boriti 
se i položiti svoje živote. Na borbeni moral boraca uticali su 
mnogo i posljednji veliki uspjesi naše NOV i Crvene armije i 
uopće pobjede demokratskih snaga nad fašizmom i reakcijom. 
Kod Goranskog odreda je stanje lošije nego u brigadama. U jedi-
nicama u Istri uslijed stalne neprijateljske aktivnosti a naše pa-
sivnosti moral boraca kod jednog dijela se je pokolebao, dočim 
je jezgro dosta dobro. Kod boraca uspjeli smo razbiti parolu »o 
čuvanju glave«, pasivnost i čekanje oslobođenja od Crvene ar-
mije. Svijest da trebamo pojačati svoje napore i što pri je oslo-
boditi preostale dijelove naše domovine prihvaćena je od naših 
boraca. Ovaj problem ranije bio je vrlo ozbiljan i danas možemo 
reći da je dobro riješen. Dezerterstva ni je u poslednje vri jeme 
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bilo iz brigade. Problem dezerterstva postoji vrlo ozbiljan u I. 
odredu iz koga je posljednjih dana dezertiralo 15 boraca iz 
Drežnice i Gornjeg Kraja. Svi su ovi stari dezerteri koji su po 
deseti puta dezertirali. 

Borbenost općenito se može reći da je vrlo dobra i danas 
nije više problem. Borci su u s tanju da se redovito oduševlja-
vaju na borbu. U nekoliko navrata je 'pokazano da se borci pod 
komandom povlače kroz žicu u neprijateljska uporišta bez imalo 
panike ili kolebanja. Danas je redovita pojava da se borci drže 
vrlo dobro, dočim svaki neuspjeh može se pripisati rukovodioci-
ma koji se ponekad kolebaju. Borbena disciplina se sa podiza-
njem autoriteta kod rukovodioca i njihova umješnost podiže iz 
dana u dan. Sa pravilnim radom možemo postići dobre rezultate. 

Disciplina kod boraca je dobra kao i osjećaj odgovornosti. 
Starješine u disciplini ne služe borcima kao pr imjer i može se 
reći da kod usporedbe sa borcima su manje disciplinovani nego 
borci. Starješine od boraca traže disciplinu, dočim sebi dozvolja-
vaju labavost u odnosu prema starijima. Osjećaj odgovornosti 
nije razvijen u dovoljnoj mjeri . Imade kod starješina dosta 
oportunizma u izvršavanju zadataka. Vojnički rad dosta se teško 
postizava. Drugarstvo među borcima nije razvijeno, često se do-
gađa da ranjeni drug ili iznemogao ostane na položaju. Razvi-
janju drugarstva trebamo posvetiti veću pažnju. Kod nekoliko 
naših boraca postoji neka indiferentnost i otupelost prema opas-
nostima koje im pri jete labavim i nepravilnim vršenjem duž-
nosti. Posjeduju vrlo malo samoinicijativè i postaju automati i 
ovo je jedan razlog više što često naše jedinice budu iznenađene. 
Kaplarizam kod naših rukovodioca je još uvijek ozbiljan prob-
lem. Dapače pod zadnje vrijeme bilo je dosta grubih ispada pre-
ma borcima a u nekoliko slučajeva i tuče boraca. Razumije se da 
je ovakav postupak starješina izazvao revolt boraca koji su otvo-
reno p ro te s t i r a l i . . . Istina, ovo su samo osamljeni slučajevi i mi 
smo odmah vrlo oštro postupili i takve starješine pozivah na od-
govornost, kažnjavah i smjenjivali. 

Odnos vojske prema narodu i njegovoj imovini još uvijek 
je nepravilan. Razbijamo kod rukovodioca shvatanje da je ovo 
ili ono selo loše i neprijateljski raspoloženo prema našoj borbi 
i postavili smo pred sve rukovodioce i borce da samo o nama 
ovisi hoće li selo biti raspoloženo prema vojsci i pokretu uopće. 
Ako je držanje vojske pravilno i na mjestu onda i narod hoće 
da ju lijepo prima. Dakle mi treba da svako selo dobijemo za 
N.O.P. Međutim još ni danas nismo uspjeli riješiti problem kra-
đe i uništavanja narodne imovine . . . Poveli smo desetodnevnu 
kampanju protiv pljačke. Stavili smo u politički program pro-
radu deklaracije o osnovnim pravima i dužnostima građana Fe-
derativne Hrvatske, kao i deklaraciju G.S.H. i ZAVNOH-a o 
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načelima Narodno-oslobodilačkog pokreta. Osudili smo na stre-
l janje jednog pljačkaša radi pr imjera i tu presudu temeljito 
prorađujemo sa svim borcima. Pojačati ćemo kampanju da bi 
riješili ovaj toliko ozbiljan problem u našim jedinicama . . . 

Starješinama smo stavili u zadatak da posvete više pažnje 
brigi za borce, a griješke pojedinih boraca da r ješavaju unutar 
jedinice, a narodu da griješke boraca objasne na način koji neće 
krnj i t i dostojanstvo narodnog vojnika. Starješina mora biti po-
nosan na svog vojnika, a borci t rebaju otkloniti ovakva poniže-
nja i nedostojna djela. Po ovom pitanju imade već vidnih rezul-
tata. Uporedo sa r ješavanjem ovog problema znatno se je po-
boljšalo mišl jenje o našoj diviziji na ovom terenu. Brigade su 
kao cjeline dobro primane od naroda i ovaj odnos se svakim da-
nom popravlja. 

Briga za čuvanje spreme i oružja bila je vrlo loša. Borci su 
bih počeli prodavati i gubiti spremu, a starješine su se vrlo la-
bavo odnosile prema ovoj pojavi, čak je bilo slučajeva da je po 
neki desetar i vodnik a i jedan komesar prodavao spremu. Usli-
jed gubitaka spreme iz Perjasice nije bilo moguće odmah zavesti 
potrebnu kontrolu. Mi smo odmah počeli sa kampanjom pod pa-
rolom »čuvanje spreme«. Usporedo sa vođenjem kampanje pri-
stupili smo i oštrim mjerama kažnjavanja. Da bi spriječili pro-
daju spreme i korupciju rukovodioca Vojni sud osudio je jed-
nog vodnika koji je prodao nekoliko pari spreme na smrt i s tr i-
jel jan je pred brigadom. Proradu osude stavili smo pred sve je-
dinice kroz cijeli prošli mjesec. Naša je ocjena da smo sa ovom 
primjernom kaznom uspjeli i koristiti ćemo ju dalje u borbi pro-
tiv ovakvih pojava. Također smo obrazovali jednu kontrolnu 
komisiju za pregledanje zaduženih spiskova i time povećali osje-
ćaj odgovornosti kod rukovodioca. Štabovi i komande četa dobi-
li su zadatak da vrše redovite materi jalne smotre jedinica i kon-
trolišu s tanje spreme prema zaduženim spiskovima. Nekoji in-
tendanti koji su svojom aljkavošću prouzrokovali gubitak spre-
me kažnjeni su uz ostalo i na naknadu štete državi poslije oslo-
bođenja. Uspješno riješenje ovog problema traži od svih ruko-
vodioca savjesnost i odgovornost prema narodnoj imovini i stal-
nu i svakodnevnu kontrolu boraca. Teškoće su u tome što narod 
nasrće na vojnika da mu proda spremu, a imade mnogo sluča-
jeva krađe od strane civila. Nekoje civile također smo kaznili i 
izdali proglas na narod da će biti svako kažnjen tko kupi ili 
ukrade vojničku spremu. U ovome nam pomažu organizacije na 
terenu. Na ovaj način uspjeti ćemo dobrim dijelom riješiti ovaj 
problem. 

Radi nedovoljno razvijene l jubavi za oružje imademo mno-
go nepotrebnog gubljenja i upropašćavanja oružja, a nije rije-
dak slučaj da na položaju ne radi automatsko oruđe. Postavili 
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smo pred sve rukovodioce da razvi jaju kod boraca l jubav za 
oružje i da stalnom kontrolom i smotrama prisile borce da sva-
kodnevno čiste oružje. Razlog nepotrebnog gubljenja oružja u 
borbi uglavnom je u tome što se starješine ne osjećaju odgovorni 
i ne nastoje da oni sami ličnim primjerima spasavaju mitraljeze 
kad im mitraljesci poginu ili budu ranjeni . Bio je slučaj da je 
čak operativni oficir bataljona ostavio mitraljez na položaju i 
poginulog borca iako ga je mogao izvući. On nije osjećao svojom 
dužnošću da to učini. Starješine do sada nisu pozivani na odgo-
vornost za izgubljene mitraljeze iz njihovih jedinica i nisu za 
to kažnjavani. Ovo pitanje riješiti ćemo jedino tako ako budemo 
dosljedno sprovodili ovakav stav i bili uporni u tome. Pod svaku 
cijenu moramo spriječiti gubl jenje oružja, jer ono loše djeluje 
i na moral boraca i samih rukovodioca. Također smo postavili 
parolu »oružje u sigurne ruke« i prekontrolisati ćemo tko nosi 
automatsko oružje. 

U III. brigadi imali smo tri samoran javan ja... Signalizirali 
smo ovaj problem i nastojati ćemo da spriječimo daljne samo-
ranjavanje . Za jedan slučaj ustanovili smo da se je slučajno 
ranio radi neopreznosti i nevještog rukovanja oružjem. Svakako 
ovo govori da kod nekih boraca postoji tendencija izvlačenja iz 
borbe, a i ispoljava se djelovanje parole »o čuvanju glave« kod 
svih kukavelja. Ovo samoranjavanje osuđeno je od ogromne 
većine boraca, samo razni zabušanti imaju simpatije za nj ih i 
žale ih. U drugim jedinicama nije bilo pojava samoranjavanja. 

Kažnjavanje i zatvaranje boraca bilo se je uvrežilo kao 
jedini način i odgojna mjera . Borci su, naročito u I. brigadi, 
zatvarani radi sitnica i ostavljeni da leže u zatvoru desetak dana, 
a da im se uopće nije objašnjavalo zašto ih se tereti, a da i ne 
govorimo da ih se je linijom manjeg otpora u tome postizavalo 
suprotne rezultate. Dospjeti u zatvor to se je smatralo kao nor-
malna stvar. Mi smo ukazali drugovima da kažnjavanje dolazi 
kao poslednja mjera, kad više ništa drugo ne pomaže, a uvijek 
treba imati u vidu da kazna treba djelovati primjerno. Mnogo 
se griješi u načinu kako se drugu iznašaju njegovi nedostatci, 
često nekonkretno tako da drug ne može shvatiti i razumjeti svo-
ju griješku, a ponekad neiskreno se prilazi i nastoji nekako na 
zaobilazni način iznašaju griješke, što ne može dati pozitivne 
rezultate. A vrlo često ne uvjer i se druga u njegovu griješku, 
već se dozvoljava da on razmišlja kako je pravedan kažnjen i 
razumljivo osjeća nepravdu i tako ne nastoji da se popravi, već 
sve dublje pada u griješku. Po ovome postigli smo već prilične 
rezultate koji se ogledaju u sve pravilnijem odnosu boraca i 
rukovodioca. Zatvore po brigadama smo raspustili. Broj kažnja-
vanih i zatvaranih sveden je na minimum. 



U politici kadrova vidno se napreduje. Danas smo već 
uspjeli da planski uzdižemo ljude. Sav komandni kadar je popu-
njen. Sa političkim rukovodiocima momentalno teže popunja-
vamo upražnjena mjesta ali za kraće vrijeme imati ćemo do-
voljno sposobnog političkog kadra. Komandiri, vodnici i desetari 
brzo se uzdižu, dočim vrlo teško pronalazimo sposobne koman-
dante bataljona i na više. Razlog je u tome što naš komandni 
kadar nema dovoljno borbenog iskustva u rukovođenju a i voj-
ničku stručnu spremu imade malu, vojničku teoriju savlađuju 
tekar sada, malo je tko ranije služio vojsku. Politički rukovodioci 
vidno se razvijaju i brže napreduju od vojnih, ali se još uvijek 
malo osjećaju vojnici a kod rukovođenja u borbi ne osjećaju se. 
Poneki smatra da je njegova dužnost jedino držati politički čas 
a ne pripremati vojsku za borbu i voditi je zajedno sa koman-
dirom u borbi. Općenita ocjena našeg komandnog kadra može se 
uzeti kao dobra i imademo uslova da kroz kratko vri jeme uči-
nimo veliki korak naprijed. Pozitivno kod naših rukovodioca je 
što imadu veliku želju za učenjem i u tome vrlo su marljivi i 
uporni. Tako ćemo i po pi tanju teoretske izgradnje, bilo voj-
ničke ih političke, brzo krenuti napred. Sada se već rede događa 
da se izdiže neki rukovodioc samo zato da se popuni mjesto a 
bez obzira na njegovu sposobnost i provjerenost u borbi i ruko-
vođenju. Ranije je ovo bio glavni naš nedostatak u politici ka-
drova. Čišćenje nesposobnih, nedostojnih i slučajno izdignutih 
kadrova trajalo je sve do sada, zato se naš kadar nije ni mogao 
učvrstiti i osoliditi, već je bilo svakodnevnih degradiranja, smje-
nj ivanja i razmještanja, što je vrlo loše utjecalo na razvoj naših 
rukovodioca. Naš komandni kadar u cjelini može se reći borben 
i uvijek prednjači, naročito se ovo može reći za komande četa i 
na više, dočim vodnici, desetari i politdelegati nisu još svi pro-
vjereni kroz borbu. Pojačati rad na teoretskom izdizanju, pove-
sti kadrove i vojsku kroz borbu da se čeliči i stiče iskustvo, 
organizirati izvlačenje iskustva iz dosadašnjih borbi, zavesti 
stalnu i neprekidnu kontrolu rada nižih i pozivati na odgovor-
nost za neizvršene zadatke i tražiti njihovo izvršavanje do kra ja 
i time podići osjećaj odgovornosti. Nikome i nigdje ne gledati 
kroz prste. Pojačati pomoć nižima u savlađivanju njihovih du-
žnosti i zadataka a to postizavamo stalnom kontrolom rada nižih 
i putem konferencija po općim i konkretnim pitanjima. To su 
glavni zadaci u odgoju i izgradnji kadrova. 

Imade još niz slabosti u izdizanju i odgoju kadrova. Tako-
đer naši kadrovi imaju još vrlo mnogo nedostataka od kojih 
ćemo nekoje iznijeti. Još uvijek događa se da vodnici i delegati 
budu slučajno izdignuti i da štabovi bataljona i komande četa ni-
su prethodno ispitivah njihovu vrijednost i da ih poznaju, zato 
moramo pojačati kontrolu nad izdizanjem kadrova od desetara 



pa na više. Krupan je nedostatak u tome što se ne prati rad i 
držanje mlađeg rukovodioca u pokretu i borbi. Cesto puta šta-
bovi bataljona i čete znadu malo reći kako se drže njihovi ruko-
vodioci, oni uoče samo onoga koji napravi neki smjeliji podvig. 
Zato smo postavili da treba stalno bditi nad radom i držanjem 
u borbi ili van n je svakog našeg rukovodioca. Također se često 
kod nas događa da komandant i politkomesar imadu različito 
gledanje na jednog kadrovca, n.pr. jedan kaže da je kukavica a 
drugi da ga pozna kao junaka. Ovo pokazuje da se vrlo malo 
diskutuje o komandnom kadru. 

Vodnici i desetari još uvijek nemaju dovoljno autoriteta. 
Glavni razlog tome je nepravilan odnos prema njima, desetaru 
se ne dozvoljava da komanduje sa svojom desetinom, to čini 
komandir direktno mimo desetara. Ista je stvar i sa vodnicima, 
samo u blažoj mjeri. Polit, delegati se vrlo slabo osjećaju. Razlog 
je u tome ta j što kod nj ih nije razvijena dovoljno briga za borce. 
Njih borci osjete samo u naređivanju a ne da u nj ima vide svoje, 
koji vode računa o njima. Briga za borce je slabo razvijena kod 
svih rukovodioca a pogotovo kod polit, delegata. Zadnje vri jeme 
uspjevamo razviti brigu za borce kod rukovodioca, ali što je niži 
rukovodioc to ide teže. 

Briga za živote boraca kod starješina ni je dovoljno razvi-
jena. To dovodi do velikog gubl jenja l judi a s druge strane do 
nepovjerenja prema rukovodiocima. Nije rijedak slučaj da radi 
aljkavosti pojedinog rukovodioca izgine mnogo drugova ili pak 
da se ostavljaju na položaju patrole i razna osiguranja prosto 
osuđeni na propast. Jedan takav pr imjer je aljkavost i neodgo-
vornost kapetana Brozine i pomoćnika politkomesara I. brigade 
Rački Antona koji su prouzrokovala gubitak 32 druga i devet 
puškomitraljeza i da se vrlo malo osjećaju odgovorni za to. Mi 
uzimamo svaki konkretan slučaj na odgovornost i oštro kažnja-
vamo. Rački i Brozina predani su vojnom sudu koji ih je pri-
mjerno kaznio. Usporedo sa ovim vodimo putem konferencaja 
kampanju da razvijamo kod starješina osjećaj odgovornosti za 
živote boraca. 

Ponekad se ispolji kod naših rukovodioca nepovjerenje 
prema borcia i cijeloj jedinici, a dosta često ne znadu pravilno 
procjeni ti vrijednosti svog oružja. Ovo dovodi do kolebljivosti i 
neodlučnosti a ovo opet do nepotrebnih žrtava. 

Iako bi se moglo reći da parola »o čuvanju glave« ne po-
stoji kod naših boraca, imade samo pojedinaca koji su zatrovani 
ovom parolom. Međutim kod nekih rukovodioca se često osjeti 
izvlačenje iz borbe. To se ponajviše osjeti kod ljudi koji su 
ranije došli u borbu i koji su ranije bili dobri borci. Slučaj po-
ručnik [N. N.], za koga se sumnja da se je sam ranio, jasno 
govori da paroli »o čuvanju glave« nasjedaju poneki naši ruko-



vodioci. Trebamo spriječiti pod svaku cijenu ovako veliko nepo-
trebno gubl jenje ljudi u našoj diviziji da bi mogli potpunoma 
razbiti djelovanje parole »o čuvanju glave«. U našoj II. brigadi 
dolazi ponajviše uticaj ove parole, a to je opet zato jer jedinica 
nije vođena stalno u uspješne borbe, jer je uslov da razbijemo 
njezin uticaj u provođenju jedinica kroz borbu. To su dva bitna 
momenata da bi mogli razbiti djelovanje ove parole u našim 
jedinicama. 

Pomoć mlađima nije dovoljna i ne pruža se na način na 
koji bi postigli najviše uspjeha i mlađima predali svoje znanje 
i iskustvo. Ta pomoć ni je svakodnevna i konkretna, već se ogra-
ničava većinom na održavanje velikih konferencija gdje se stvari 
uglavnom dobro postave i objasne, ali nema dovoljno požrtvo-
vanog rada da se poslije održanih konferencija pomogne mla-
đemu na konkretnom r ješavanju zadaća i problema u jedinici, 
a s druge strane izostane i kontrola i provjeravanje izvršavanja 
postavljenih zadataka. Cesto puta se pred niže rukovodioce 
postavljaju veći i složeniji zadaci nego oni mogu riješiti, što do-
vodi kod mlađega do gubl jenja povjerenja u sebe. Kod nas se 
osjeća nedovoljna pomoć i kontrola rada u osnovnoj jedinici, t.j. 
četi. Općenito osjeća se tendenca da se pređe na održavanje ve-
likih konferencija i savjetovanja a da se zanemari sitni svako-
dnevni pionirski rad u jedinicama. Zato je naš zadatak da uskla-
dimo ova dva načina rada i pomoći mlađima i o uspjehu toga 
ovisi hoće li pomoć zaista biti dovoljna i korisna. Također smo 
uočili da naši rukovodioci donašaju nekonkretne zaključke na 
konferencijama, kao n.pr. zadaci za budući rad: 1.) Da svi voj-
nici postanu majstori svoga oružja, 2.) Pojačati teoretski rad sa 
rukovodiocima, 3.) Kroz borbenost ozdraviti s tanje u jedinicama 
itd. Razumije se da od ovakvih zaključak imade malo koristi, jer 
konkretno nisu pronađeni organizacioni oblici i ni je određeno 
što treba učiniti da se izvrše zadaci koji se pred mlađe postave, 
a mlađima je vrlo malo pomagano, jer se samo konstatira ono 
što ne valja i zato mlađi dobivaju kritiku a to je dobro, ali se 
vrlo malo pažnje posveti na tim konferencijama iznalaženju 
organizacionih oblika i načina da se svi dosadašnji nedostatci 
otklone. Cesto se čuju od naših mlađih: »Dobro je, moj dosada-
šnji rad ni je zadovoljio i zato sma dobio kritiku. To je i pošteno, 
ali treba da mi kažete kako trebam u buduće raditi i zašto treba 
da se uhvatim«. Nedostatci su još i u tome što se govori mnogo 
ali možda isključivo o griješkama i nedostatcima, pa si mlađi 
dolaze do zaključka, je li opće postoji nešto u njihovom radu 
što valja. Trebamo na konferencijama više iznašati one pr imjere 
najboljeg rada da bi preko nj ih ukazali kako valja raditi a s 
druge strane da bi ohrabrili mlađe i podigli im vjeru u sebe. 



Na konferencijama se vrlo često govori samo o budućim 
zadacima, a površno se prelazi preko toga kako su i do kolike 
mjere izvršeni raniji zadaci. Pa i radi toga se lako mogu konfe-
rencije izvoditi, jer stalno nagomilavaju nove zadatke a bez da 
se kontroliše izvršenje starih. Također na konferencijama često 
puta se samo postavljaju stvari odozgo a da se vrlo malo pažnje 
posvećuje izvještajima mlađih, a eventualnim njihovim pr i jed-
lozima za r i ješenje nekog pitanja treba posvetiti računa. Istina, 
ovakve konferencije traže dobro rukovođenje da se ne bi razvod-
nile. Dakle, u budućem radu rukovoditi ćemo se ovim zapaža-
njima, a dali smo direktivu svima da treba započeti svakodnevni 
pionirski rad u četama i kontroli rada u četi posvetiti veću a i 
najveću pažnju. 

Stavili smo u zadatak da političkim komesarima i delega-
tima dobro objasnimo kakva je njihova dužnost kod pr ipremanja 
akcija, u samoj akciji i šta treba da rade poslije akcije. Zapaža 
se da se oni nedovoljno angažuju po tim stvarima. Kod nekih je 
bilo mišl jenje da se rad političkih rukovodioca sastoji u održa-
vanju političkih časova, a nije im bio jasan značaj političkog 
rada i njihove dužnosti. Ovo nastojimo objasniti na konferenci-
jama polit, rukovodioca koje se održavaju po brigadama i sa 
konkretnim ukazijvanjem u samom radu i vršenju dužnosti. 
Svakako treba mnogo više angažirati politkomesare u pripre-
mama i vođenju akcija i da u akcijama daju borcima poleta i 
elana, kao i da budu zaista garancija da njihova jedinica izvr-
šava postavljene borbene zadatake. U radu i životu jedinica 
politkomesarski rad se dobro osjeća. Oportunizmu i padanju pod 
uticaj objektivnih poteškoća i vrlo često procjenj ivanju tih ob-
jektivnih poteškoća, da bi opravdali loše stanje u jedinici i 
neuspjeh u borbi ili samo djelimično i površno izvršavanje za-
dataka, naši rukovodioci su skloni. Ovo je ostalo od rani je kada 
smo došli u Gorski Kotar i kada smo se zbilja borili sa velikim 
poteškoćama. Razbijamo ovakav stav ali ga još nismo uspjeli 
razbiti. 

Još jedan nedostatak naših rukovodioca vidi se u tome što 
oni ne gledaju sasvim pravilno na izgradnju vojske i kako treba 
rješavati organizacione probleme i postaviti pomoć mlađima. 
Dok se posvećuje dosta vremena i pažnje da se svi nedostaci i 
griješke otklanjaju putem konferencija i ubjeđivanja, dok se 
premalo pažnje posvećuje da se uvede svakodnevna vojnička 
kontrola putem smotre jedinica i pojedinaca bilo u pogledu voj-
ničkog rada i discipline, bilo u pogledu materijalnih smotra 
sprema i oružja ili pak higijenskih smotra. Govorilo se je mnogo 
o nečistoći boraca a malo se koji rukovodioc isticao na tome da 
se redovito dva puta t jedno izvrši smotra čistoće tijela i veša. 
Od kako smo poveli ove smotre, usporedo sa stalnim ukaziva-



njem na nedostatke putem konferencija i mitinga, osjeća se v i -
dan napredak. 

Kursevima smo posvetili veliku pažnju. Danas kod štaba 
divizije održavamo slijedeća kurseve: podoficirski kurs koji t ra-
je 25 dana, viši i niži delegatski kurs, na viši pozivamo delegate, 
pomoćnike i komesare četa a na niži najbistr i je borce i ponekog 
desetara, uglavnom najbolje skojevce. Program nastave dosta-
vili smo ranije i po istom se i dalje radi u obadva kursa. Nadalje 
održava se stalni kurs za vezu i posebno ženski telefonski kurs. 
Bolničarska kursa održali smo već tri i dalje ih održavamo. Na 
ovim kursevima nalazi se stalno oko 17 drugova. Imademo na-
mjeru da sve borce provedemo kroz kurseve a starješine po ne-
koliko puta. Slušaoci na kursevima pokazuju veliku volju za 
učenje i vrlo su marljivi. Poteškoće su u tome što ne poznaju 
dobro jezik, zato smo unijeli dva puta t jedno poslije podne časo-
ve hrvatskog jezika, predavanja iz povijesti i geografije, t.j. 
časove opće naobrazbe. Također drže se večernji časovi iz hrvat-
skog jezika. Danas se već zapaža da vrlo mnogo nauče i dobro 
koriste u radu na samom kursu to stečeno znanje. Rezultati po-
stignutog uspjeha su zadovoljavajući. U jedinicama se opaža 
napredak od rada tih drugova kada se povrate. Putem sastanaka 
u jedinicama nastojimo da ti drugovi u jedinici nastave dalje 
učenje, istovremeno prenašajući to znanje na druge. Nastojimo 
da rad kurseva stalno unapređivamo da bi mogli dati čim više 
slušaocima. Imademo namjeru ovih dana organizirati u briga-
dama prosvjetne kurseve koje bi polazili bistriji borci i vodnici, 
desetari i delegati kojima će biti potrebno. Na ovome radu mi-
slimo angažovati sposobne školovane l jude i ako nađemo učitelje. 
Od ovih kurseva imati ćemo veliku korist i pomoć u radu na 
podizanju općeg političkog i kulturnog nivoa naših boraca. 

Rad štabova brigada po pi tanju unutarn je izgradnje i 
prosvjećivanja boraca je dobar i zadovoljava. Drugovi u štabo-
vima imadu znanja i umiju ga prenašati, nedostaje im temelji-
tost u radu i ne uživljavaju se dovoljno u probleme svojih jedi-
nica. Rad je još uvijek dosta površen i općenit. Treba im pomoći 
da to postignu i da više pažnje posvećuju »sitnicama« i da ih 
r ješavaju. Pomoć mlađima nije dovoljna. O načinu pomoći koju 
oni daju i o nedostatcima u tome govoreno je ranije. Jedan od 
glavnih nedostataka naših štabova brigada je u tome što nemaju 
sigurnosti i snalažljivosti u operacijama i nedostaje im i iskustva. 
Drugovi u štabovima, osim načelnika I. i III. brigade, zadovo-
l javaju prema svom dosadašnjem radu. Njihov glavni nedosta-
tak je po pi tanju umješnosti u komandovanju i snalažljivosti u 
borbi. Štabovi bataljona može se reći da uglavnom zadovoljavaju 
i imaju uslova da se brzo razviju u dobre štabove. Kada nam se 



drugovi vrate sa kurseva imati ćemo mogućnosti da ih pojačamo. 
Komande četa se svakodnevno poboljšavaju i kroz kratko vri-
jeme biti će prilično dobre. U organizacionom izvještaju izvije-
stili smo našu potrebu u komandnom kadru u štabovima brigada. 
Također smo podnijeli iscrpan izvještaj o radu i s tanju štaba 
grupe i jedinica u Istri i zadacima koji se t rebaju postaviti tamo 
pred drugove. 

Rad na političkoj izobrazbi boraca dao je dobre rezultate. 
Plan političkog rada za mjesec siječanj i veljaču dostavljamo 
vam na ocjenu. Predviđeno gradivo za siječanj prilično je pro-
rađeno i uspjeh je zadovoljavajući. No međutim interes za poli-
tička pitanja još uvijek je slab. Poslednji događaji u Grčkoj i 
izjava kral ja Petra našli su stvarno dosta odjeka u diskusiji po 
jedinicama. Uzrok ovakvog nedovoljnog interesa uglavnom je 
kod rukovodioca koji su svoj politički rad postavili veoma 
usko, t.j. uglavnom na proučavanju tema iz programa i na poli-
tičke časove, dok su borci sami nametali većinom takva pitanja. 
Tako na pr. odluka AVNOJ-a o amnestiji nije dovoljno iskori-
štena i popularisana u jedinicama. O amnestiji se je govorilo 
uglavnom među narodom ali t a j posao nisu shvatili kao dužnost 
svi borci da oni budu oni koji će prenijeti na narod, nego su to 
činili samo pojedini rukovodioci. Interes za spoljnopolitičku si-
tuaciju, a naročito za vojničku je masovno velik, jer je to u 
vezi sa najinteresantnij im pitanjem za borce, t.j. sa kra jem rata. 
Tu su mnogi niži rukovodioci također rad postavili tako da isko-
riste napredovanje Crvene armije kroz Mađarsku u r i ješavanju 
svojih unutarnj ih problema, govorili o tome da će naskoro doći 
Crvena armija i osloboditi Hrvatsku itd. Ovakav postupak jasno 
nam govori da ne podiže borbenost, ne priprema borce za borbe 
koje stoje pred nama, već borce pasivizira i stavlja ih u s tanje 
iščekivanja. Međutim kad je napredovanje u Srijemu privreme-
no zaostalo, odmah su se postavila pi tanja zašto se ne ide na-
pred itd. 

Velike poteškoće kod prorade političkog programa čini nam 
nisko teoretsko znanje naših komesara četa. Ovaj problem na-
stojimo riješiti češćim konferencijama na kojima se prorađuje 
materijal sa politrukovodiocima, kada svi rukovodioci prođu 
delegatski kurs, u tome će biti također veliki napredak. Prora-
đivanju štampe nije do sada posvećivana dovoljna pažnja. Uni-
jeli smo posebno obavezatno vri jeme za čitanje štampe. »Narod-
nog vojnika« borci vrlo rado čitaju i rado očekuju kad će doći 
novi broj. Nastojimo u našoj Tehnici štampati sav materi jal koji 
je predviđen u planu političkog rada. Sa materijalom jedinice 
ne oskudjevaju. Postigli smo da štabovi brigada i bataljona re-
dovito drže političko-prosvjetne sastanke na kojima čitaju di-
rektivne članke iz centralne štampe. Nastavci u »Narodnom 



vojniku« — Vještina ratovanja, Suvorov — prorađuju se u šta-
bovima i jedinicama. 

Takmičenje koje je počelo 20.1, usvojeno je od boraca 
i rukovodioca.2 Mi smo najboljoj jedinici obećali divizijsku po-
bjedničku zastavu. Mi se nadamo da će takmičenje u našoj divi-
ziji postići očekivane rezultate. O toku takmičenja i postignutim 
rezultatima štabovi brigada izdavati će »Bilten takmičenja« a 
naš štab izdavati će svakih 15 dana »Divizijski bilten takmiče-
nja«. O rezultatima takmičenja podnijeti ćemo koncem ovog 
mjeseca detaljan izvještaj. Već danas su rezultati dobri, a svako-
dnevno groznica takmičenja raste. Takmičenje je obuzelo šta-
bove i rukovodioce te je to garancija da će i uspjeti. 

Kampanja za razušivanje i borba protiv tifusa dale su 
dobre rezultate. Da bi postigli čim veći i neprekidni uspjeh na 
ovom polju štampali smo letke i plakate i organizovali održa-
van je predavanja po ovom važnom pitanju. Sanitet je sve jedi-
nice snabdio sa potrebnim partizanskim buradima za šurenje. 
Preko omladinskih radnih vodova organizirano je p ran je veša. 

Fizička kondicija naših boraca je vrlo slaba uslijed loše i 
nedovoljne ishrane. Pred naš štab postavlja se kao najozbiljniji 
i najteži problem ishrana jedinica. U Gorskom Kotaru nema 
hrane a dovoz iz Zumberka je vrlo težak i zahtjeva veće koli-
čine nafte do koje mi ne možemo doći. Zadnje vri jeme ne može-
mo više dobiti ni tamo hrane, te smo prisiljeni rekvirisati na 
terenu i s time naši organi vrlo često prave krupne prekršaje i 
nepravilnosti prema N.O.O. i narodnoj imovini. Po pi tanju 
ishrane imali smo dvije konferencije sa predstavnicima N.O.O. 
i polit, organizacija iz Gorskog Kotara i Hrvatskog Primorja i 
Istre i raspravili smo kako da pronađemo hranu i prehranimo 
vojsku. Napravili smo jedan zajednički plan, ali kako izgleda da 
neće Pr imorje ni Istra moći dati onu količinu hrane na koju su 
se obavezali, tako da će ta j problem kroz kratko vri jeme biti još 
teži. Vrlo dobro nam dođe hrana koju nam šalje G.S.H. da mo-
žemo prethraniti bolnice i oporavilište. Kad bi mogli poboljšati 
hranu, mogli bi kroz kratko vri jeme dobiti iz bolnica oko 200 
boraca koji su tamo radi loše ishrane. 

Kulturno-prosvjetni rad organizaciono je postavljen pre-
ma Naredbi V.Š.3 i do danas smo uspjeli organizirati propagan-
dne odsjeke u brigadama i diviziji. Trebalo bi još nekoliko ško-
lovanih ljudi, najviše trebamo učitelje, jer ovdje ih nema. Rad 
je prilično krenuo naprijed i možemo očekivati dobre rezultate. 

2 O tom međukorpusnom takmičenju, od 20. januara do 20. marta 
1945, vidi dok. br. 43 i 67. 

3 Odnosi se na Naredbu o organizaciji propagandnog i kulturno-
-prosvetnog rada u NOVJ od 13. decembra 1944 (vidi II tom, Bilten 
br. 46—47, str. 559). 



Koncem ovog mjeseca podnijeti ćemo vam detaljan izvještaj o 
ovome radu i postignutim uspjesima. 

Organizirali smo po jedinicama »Usmene novine« i do 
danas dobro napreduju i donašaju također dobre rezultate. 
Mnogo nam je pomogao članak u »Narodnom vojniku« — Kako 
treba organizirati usmene novine — i postupili smo po ovoj 
direktivi. 

O situaciji na terenu obavješteni ste preko izvještaja po-
lit. komesara područja. Ovdje u Gorskom kotaru vrlo je ozbi-
l jan problem Drežnica i Gornji Kraj . Dezertera imade u Drežnici 
prilično i narod ih pomaže. Osjeća se četnički uticaj na ove 
dezertere i preko nj ih na narod. U sporazumu sa pozadinskim 
organizacijama organizirali smo pojačani rad sa narodom, da 
se odvoji dezertere od naroda i potom nastojati ćemo ih pokupiti. 
Nadamo se da će bar jedan dio da se pohvata. Sve ove dezertere 
prebacivat ćemo za XIII. diviziju. 

O situaciji u Istri obavijestili smo vas telegrafskim putem 
i dalje ćemo vas redovno obavještavati. Povezanost vojske sa 
organizacijama i narodom postoji i dobra je i mi nastojimo da je 
svakodnevno produbimo. Štab divizije dnevno je u kontaktu sa 
O.N.O.O.4 a jedinicam dana je direktiva da se odmah povezuju 
na terenu. Zajednički mitinzi sa O.N.O.F.5 daju dobre rezultate. 
Narod dobro posjećuje kul turne priredbe vojske i usmene no-
vine. Na terenu se osjeća kod pojedinih odbora oportunistički 
stav po pitanju davanja pomoći vojsci, a kad vojska nema do-
voljno strpljivosti da drugove iz odbora pridobijemo za svoje 
mišljenje i tako nastaju sporovi, koji se nastoje pravilno riješiti. 
Okružni N.O.O. za Hrvatsko Pr imorje također ne pokazuje do-
voljno razumijevanja za ishranu vojske i vrlo malo daje, čak ni 
onoliko koliko bi lako mogao. Potrebe vojske im nisu jedan od 
glavnih zadataka. Nastoje da na ovaj ih onaj način odbiju da 
izvrše svoje obaveze. Mi smo to postavili pred drugove i oni su 
uočili stvar. Koliko će se uspjeti vidjeti ćemo. 

Mobilizacija novih boraca je najpreča zadaća. Naše jedi-
nice su brojčano dosta male i trebamo pojačati rad na tom polju. 
Izdali smo letak-poziv za mobilizaciju Istranima i kako izvješ-
ćuju drugovi biti će uspjeha, jer je nepri ja tel j počeo da hvata 
l jude i odvodi u Njemačku. Istra je jedini izvor novih snaga za 
našu diviziju i zato tamo i posvećujemo svu pažnju. Zadnjih 
dana dobili smo oko 150 novih boraca iz Istre. Napominjemo da 
iz Hrv. Pr imor ja mobilizacije uopće nema, mislimo da bi se 
ipak moglo i tamo nešto učiniti. 

4 Oblasnim narodnooslobodilačkim odborom (za Istru). 
5 Oblasnim narodnooslobodilačkim frontom 



Razbijanju neprijateljske propagande posvetiti ćemo u 
buduće veću pažnju i sa pojačanom našom propagandom učiniti 
da narod i vojska uvidi svu ništavnost i lažnost te propagande. 

O radu našeg štaba i ocjeni toga rada kao i ocjeni rada 
članova štabova brigada osvrnuti ćemo se u slijedećem izvje-
štaju. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Komandant potpukovnik: Politkomesar, potpukovnik: 
Savo Vukeljić Jožo Skočilić 

M. P. 

Prilozi:6 1.) Plan političkog rada za siječanj 1945. 
2.) Plan političkog rada za veljaču 1945. 

BR. 97 

MESECNI IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 11. UDAR-
NE BRIGADE OD 2. FEBRUARA 1945. POLITIČKOM KOME-
SARU 29. NOU DIVIZIJE O VOJNO-POLITICKOM STANJU 
I POLITIČKOM I KULTURNO-PROSVETNOM RADU U 

BRIGADI1 

POLITIČKI KOMESAR 
XI. HERC. UD. BRIG. NOV 

JUGOSLAVIJE 
Dana 2-II 1945. g. 

Umoljani 

POLITIČKOM KOMESARU XXIX. UDARNE DIVIZIJE NOV 
JUGOSLAVIJE 

Dostavljam vam izvještaj o stanju i radu ove brigade za 
mjesec januar 1945. g. 

U toku ovog mjeseca naša brigada bila je na prostoru Mi-
ljevina — Ustikolina, zatim prema Goraždu, a pri k ra ju mjeseca 
prebacila se na sektor Konjica i pred njom su stajali vojnički 

• Redakcija nije mogla da ih pronađe. 
1 Original (pisan na mašini, ćirilicom) u Arhivu VII, reg. br. 

19—2/5, k. 1150/11. 



zadaci: razbijanje četničkih bandi i milicije, onemogućavanje 
ma kakve njihove koncentracije i vršenje mobilizacije.2 

Ove svoje zadatke — mishm na razbijanje bandi, kao i u 
borbi protiv Švaba kod Goražda, brigada je izvršila u potpunosti 
sa minimalnim gubicima. 

U pogledu mobilizacije nije se mnogo učinilo, jer, speci-
jalno kod muslimanskog življa, vlada strah od naše vojske, što 
je proizvod ustaške propagande, kao i drugih reakcionarnih kli-
ka sarajevske čaršije, a zatim dobrim dijelom špekulantski duh 
da se ne ide u nikakvu vojsku i da se ne udaljava sa svoga te-
rena. Prema tome, broj novomobilisanih je vrlo mali. Kod toga 
ljudstva, koje je uglavnom silom mobilisano, osjeća se težnja da 
dezertira, što su to u priličnom broju odmah prvih dana i učinili. 
Uvidjevši da bi ti borci mogli dati od sebe izvjesnu pomoć for-
miranim narodno-oslobodilačkim odborima i komandi mjesta, a 
da ne bi bježali u neprijateljske redove, mi smo drugovima koji 
rade na terenu dali izvjestan broj pohvatanih milicionera. Na 
sektoru Konjica sva milicija pobjegla je bilo u Konjic ih Paza-
rić, bilo da se kri je po selima, koja mi ne kontrolišemo. Sada 
naš se rad u tom pogledu sastoji: da bi preko naših ljudi ovoga 
kraja uspjeli da se povrate svojim kućama i da se uspostavi na -
rodna vlast, kako bi kasnije sve sposobne mogli mobilisati. 

U pogledu rada po ostalim sektorima težilo se za što bo-
ljim i potpunijim izvršavanjem zadataka postavljenih na Divi-
zijskom savjetovanju,3 u Vašim pismima4 i naredbama štaba 
Divizije. 

I u ovom mjesecu glavni problem bilo je dezerterstvo, po-
red ostalih koji su se lakše odražavali na život i rad brigade. 
Jedan dio je dezertirao organizovano. Ovo dezerterstvo organi-
zovao je bivši četnički komandir, o kome su došle karakterist ike 
da je učestvovao u raznim nedjelima, kao pljački, paljevini i, 
izgleda, u ubistvu naših drugova. Za njega je znao i opunomo-
ćenik OZZN-e naše brigade. Zbog nedovoljne budnosti i kon-
trole isti je uspio da organizuje još 6 boraca i da sa nj ima po-
bjegne. 

2 Akcije 11. udarne brigade 29. udarne divizije NOVJ u januaru 
1945. pretežno su se svodile na čišćenje oslobođene teritorije od četnika 
i ustaško-domobranske milicije i na pokrete prema Konjicu radi pred-
viđenih ofanzivnih dejstava jedinica 29. udarne divizije i 8. udarnog 
korpusa NOVJ prema Mostaru i Nevesinju (opširnije o tome vidi Arhiv 
VII, reg. br. 2—6, k 1146/11, reg. br. 24—2, k. 1146/11 i reg. br. 4—5, 
k. 1146/11). 

3 Misli se na partijsko savetovanje u 29. udarnoj diviziji 25. de-
cembra 1944 (vidi dok. br. 57). 

4 Odnosi se, verovatno, na dva pisma političkog komesara 29. NOU 
divizije od 17. januara 1945 (vidi dok. br. 55 i 56). 



Ostali su dezertirali iz gore navedenih razloga, a to su 
obično bivši milicioneri. 

POLITIČKI SEKTOR: 

Teoretskog rada bilo je dosta kako po broju održanih 
konferencija tako i po broju teoretskih časova. Glavni rad 
bio je usretsređen na objašnjavanju Antihitlerovske koa-
licije, objašnjavajući njezinu čvrstinu, snagu i moć, a pri 
tom ukazujući na ciljeve i rad reakcije na razbijanju te 
Koalicije. U tom cilju čitani su članci iz pojedinih listova, 
kao na pr imjer : »Za što čvršće i srdačnije odnose Engle-
ske, Amerike i SSSR«5 i ostale članke koji govore o toj 
Koaliciji. Održavane su konferencije na kojima je u poli-
tičkoj situaciji naročito govoreno o čvrstini saveza, kao i o 
ogromnom teretu koji još uvjek snosi Sovjetski Savez. 
Pored objašnjavanja Antihitlerovske Koalicije specijalna 
se pažnja posvetila i ideji sveslovenske solidarnosti, kao 
značaju prisustva Crvene armije u našoj zemlji. Pravljena 
je jasna razlika između sveslovenske solidarnosti i ideje 
panslavizma. U tom cilju prorađen je članak iz »Nove Ju -
goslavije«: »Rusija i ideja sveslovenske solidarnosti«.6 

Pored ovoga težilo se da se što bolje borcima objasni i kon-
kretizuje formulacija o novoj, federativnoj, demokratskoj 
Jugoslaviji, kao i pi tanje federalne Bosne i Hercegovine. 
U tom cilju prorađene su Odluke I i II zasjedanja AV-
NOJ-a i ZAVNOBIH-a. Da bi se ocijenila razlika između 
nove i stare Jugoslavije i prikazala velika korist koju 
imaju narodi Jugoslavije u pogledu svoje slobode i nezavi-
snosti od federativne i demokratske Jugoslavije za razliku 
od stare protinarodne Jugoslavije, prorađen je članak: 
»Ustavnost i zakonitost stare i nove Jugoslavije«.7 Takođe 
se u tome radu objašnjavalo državnost federalne Bosne i 
Hercegovine, naročito ističući n jen položaj u predratnoj 
Jugoslaviji. Tu se bacilo naročito težište na učvršćivanju 
bratstva i jedinstva Srba, Hrvata i Muslimana i prorađi-
vani su članci: »O federainosti Bosne i Hercegovine, zatim 
»Bratstvo i jedinstvo — tekovina Narodno-oslobodilačke 
borbe«, »Stvarno jedinstvo i bratstvo na djelu«, kao i dru-
ge članke, koji o tome govore. 

s Verovatno se odnosi na članak »Za što čvršće i srdačnije odnose 
sa Engleskom i Amerikom«, objavljen u »Borbi« 24. novembra 1944. go-
dine. 

' U pitanju je članak Radovana Lalića koji je objavljen u Zbor-
niku odabranih članaka »Nova Jugoslavija« (1944, str. 101). 

7 Taj članak je napisao dr Ivan Ribar (vidi »Nova Jugoslaviju« 
za 1944, str. 127). 



Pored ovoga rada po najvažnij im pitanjima čitao se 
i drugi materijal, a naročito članci druga Tita. 

Govori Milovana Đilaca8 i Edvarda Kardelja9 prora-
đeni su najpr i je sa svim političkim rukovodiocima, a poslije 
sa borcima. U Dilasovom govoru naročito se govorilo o 
jedinstvu i bratstvu naroda Jugoslavije i istakli pogrešnost 
u nazivu narodno jedinstvo što je ukorjehjeno iz vremena 
stare Jugoslavije, koja je raznim dekretima i lažima nasto-
jala da stvori od naših naroda jedan narod. U Kardeljevom 
govoru naročito smo govorili o radu reakcije, o novim for-
mama njenog rada, o budnosti koju treba da imamo da bi 
očuvali tekovine naše borbe i reakciju dotukli ne samo 
vojnički već i politički. Zatim se govorilo o Makedoniji 
koja je za vri jeme stare Jugoslavije bila podvrgnuta 
is trebl jenju i oko koje su se otimali velikobugarski, veliko-
srpski, grčki velikoalbanski šovinisti. 

Po svima bataljonima prorađen je: Zahtjev Albanije 
da se prizna njena narodna vlada. S tim u vezi govorilo se 
o Narodno-oslobodilačkom pokretu Albanije, o njegovim 
tekovinama, kao i o pomoću, t j . albanskim jedinicama koje 
se bore sa našom vojskom za oslobođenje naše zemlje i s 
tim u vezi govoreno je o bratstvu balkanskih naroda. 

Da bi što bolje proradili gornja pi tanja održano je po 
svim bataljonima po dva sastanka komesara bataljona sa 
političkim rukovodiocima i po dvije bataljonske konferen-
cije. Takođe po svim četama održano je niz političkih ča-
sova. 

U 1. bataljonu održano je od 5—7 teoretskih časova. 
U 2. bataljonu održano je oko 5 konferencija, a u 3. i 4. ba-
taljonu od 4—5 konferencija. 

Pored ovih konferencija održavane su i radne konfe-
rencije na kojima su se raspravljala pojedina pi tanja koja 
bi iskrsla u životu pojedinih jedinica, a to su uglavnom: 
disciplina, drugarstvo, bratstvo i tome slično. 

Takođe je održana konferencija sa svima rukovodi-
ocima, odn. oficirima i podoficirima, gdje su upoznati sa 
naredbama štaba Divizije u vezi ophođenja, držanja i disci-
pline, koju mora da posjeduje svaki od njih, a kasnije sa 
potrebnim upoznati i borci. Održavane su konferencije po-
vodom dezerterstva. Na tim konferencijama čitane su pre-
8 U stvari je reč o predavanju »Naše narodno jedinstvo — osno-

vica naše snage«, održanom 30. decembra 1944. na Kolarčevom narod-
nom univerzitetu (»Borba« od 31. decembra 1944. g.). 

9 Odnosi se na govor Edvarda Kardelja na drugom zasedanju 
Antifašističke skupštine narodnog oslobođenja Makedonije, 30. decembra 
1944 (»Borba« od 3. januara 1945). 



sude vojnih sudova o kaznama boraca koji su dezertirali. 
Nijedan dezerter koga smo mi uhvatili nije ostao neka-
žnjen, već je ga naše sudsko vijeće osudilo izdajući pro-
pisnu presudu. Takođe na tim konferencijama čitane su i 
disciplinske kazne, koje su izricali komandant brigade i 
pojedini komandanti bataljona u vezi nekih disciplinskih 
prestupa. 

U vezi izjave Petra Karađorđevića o sporazumu Ti-
to-Šubašić održao sam sastanak sa političkim komesarima 
bataljona, gdje su prisustvovali i njihovi pomoćnici, kao i 
brigadni i bataljonski rukovodioci omladine. Na tome 
sastanku proradio sam i Vaša pisma u vezi novih političkih 
momenata,10 a sa komesarima i pismo11 u kome ste izložili 
pr imjedbe na naše izvještaje i uopšte nedostatke u našem 
radu. Na tom sastanku govorili smo i o ispravljanju gre-
šaka koje smo do tada počinili, kao i o novim metodama 
rada, a najviše smo se zadržali na s tvaranju plana kako da 
organizujemo bataljonske konferencije, koje treba da se 
pretvore spontano, a bez vidnog učešća rukovodioca u de-
monstracije protiv kralja, kao razbijača narodnog jedin-
stva i izdajnika naših naroda, a takođe i u manifestacije 
Titu, AVNOJ-u i uopšte tekovinama naše borbe. Pošto ni-
jesmo mogli koristiti radio, t j . slušanjem prenosa radio-
-stanice Beograda o demonstracijama protiv kral jeve iz-
jave širom naše zemlje, to smo pomoću omladinskih orga-
ni jaci ja u bataljonima organizovali bacanje parola, kao i 
borce koji su govorili o kral ju kao izdajniku i razbijaču. To 
je sve činjeno bilo preko čitanja vijesti, koje su govorile 
o izjavi kral ja Petra i demonstracijama protiv te izjave, 
bilo na konferencijama gdje se govorilo o političkoj situ-
aciji. Na ovakvim bataljonskim skupovima govorilo je po 
nekoliko boraca a takođe i po neki rukovodilac. Mnogi 
borci izjašnjavali su se sa po nekoliko rečenica o kral ju 
kao izdajniku. Bacanje parola prihvatali su svi borci, ali 
se mora primijeti t i da je bilo izvjesnih boraca koji te pa-
role nisu prihvatali od sveg srca, kao da je bilo neke boja-
znosti — ustručavanja. Ovi skupovi završavali su se obično 
pjesmama, koje su govorile protiv kralja. Također smo na 
tom sastanku odlučili da zajedno sa narodom održimo si-
jela, koja će se prilikom govora o političkoj situaciji pre-
tvoriti u demonstracije protiv kralja. Gdje smo dosad bili 
nije bilo organizovane narodne vlasti niti Narodno-oslobo-
dilačkog fronta. Pošto smo se kretali po terenu nepri ja tel j -

10 Vidi dok. br. 55. 
11 Vidi dok. br. 56. 
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ski raspoloženom, gdje su ispred nas borci bježali, ovi sku-
povi nisu bili posjećeni od velikog broja civila, a i što je 
bilo to su uglavnom bili starci i žene. U klicanju protiv 
kralja, kao i pjesmi od civila učestvovala je jedino ženska 
omladina. Svaki bataljon održao je po nekolike konferen-
cije sa seljacima sela u kojima su se smještali. Na tim 
sastancima govoreno je obično o političkoj situaciji, o sta-
roj i novoj Jugoslaviji, o sudbini onih koji ne učestvuju u 
Narodno-oslobodilačkom pokretu, naročito se osvrćući na 
Amnestiju i njeno obrazloženje. 

U našoj brigadi imamo nešto malo više od 20 druga-
rica. One obično vrše dužnosti bolničarki i referenata sani-
teta. One su, sem malog izuzetka, vrlo slabe političke svi-
jesti. One gotovo ništa ne mogu reći ni o ulozi žene u 
Narodno-oslobodilačkoj borbi, niti o onome šta žena dobiva 
u pogledu svojih prava u ovoj borbi, kao ni o položaju žene 
u bivšoj Jugoslaviji. Osjećala se potreba za jednim sastan-
kom svih drugarica iz brigade na kojem će se o svemu tome 
govoriti i postaviti izvesne zadatke kako za njihovo politič-
ko uzdizanje, tako i za njihov rad sa ženama na selu. Takav 
sam sastanak održao. Izabrali smo u svakom bataljonu po 
jednu najsposobniju drugaricu, koja će bar svako 10 dana 
održati po jedan teoretski sastanak, na kome će se čitati 
pojedini najaktuelnij i i najvažnij i članci iz ženskih časo-
pisa kao na pr imjer : »Zena danas«, »Hercegovka« itd. Od-
rediće se po jedna drugarica koja je dobro pismena da 
pokazuje čitati i pisati drugaricama koje ne znaju ili slabo 
znaju i pored uobičajenih časova koji se daju za nepismene 
po bataljonu. Takođe će odražavati i radne sastanke na 
kojima će raspravljati o svojim odnosima i životu među 
drugovima. Također će za bataljonske listove pisati članke 
u kojima će biti rubrika za žene. Takođe će u svim selima, 
gdje se nalaze, održavati sastanke sa drugaricama na selu 
ukazujući im ne samo u pogledu higijene, već i na našu 
borbu, kao i ulogu žene u našoj borbi, i tako će često puta 
uticati preko majki, sestara i žena na one koji se drže po 
strani naše borbe. Ove sastanke neće sazivati štabovi bata-
ljona preko patrola ili t. si., već će same drugarice okup-
ljati žene sa sela radeći i razgovarajući sa nj ima na jp re 
pojedinačno. Ni u kom slučaju ne smije žena dobiti utisak 
da mora iz straha od kazne doći na sastanak. 

U našoj omladinskoj četi, sa izviđačkim vodom, kur i -
rima, kao i sa osobljem u bolnici, bojnoj komori rad se 
odvija isto kao i po bataljonima — kako u pogledu mate-
rijala koji se prorađuje, tako i po problemima koji su 
opšti, tako isto i po problemima koji su za nj ih specifični. 



Po svemu gore izloženom vidi se da je bilo dosta 
održanih političkih i radnih konferencija, kao i lijep broj 
pročitanog materijala, ali ipak u pronalaženju novih me-
toda rada, kojim će se povećati interes boraca i koji će 
prema tome dati bolje rezultate — nije se mnogo učinilo. 
Još uvijek konferencije kako radne, tako i teoretske odvi-
ja ju se šablonski. Naročito bih zapazio da se ponekad 
pročita izvjestan materi jal sa slabim rezultatom. To zavisi 
ponekad od izbora članaka, a ponekad od načina objašnja-
vanja, kao i davanja rezimea povodom pročitanog članka i 
vršenja kontrole znanja. Umješnost u rukovođenju politič-
kom konferencijom, kao i izbor i objašnjavanje materijala 
koji se čita jesu glavni uslovi da bi se postigao dobar rezul-
tat. Niži politički rukovodioci su mladi pa im to i nedostaje, 
dok komesari bataljona ne unose se i ne zalažu se sve-
strano da bi im i u najsi tnij im stvarima pomogli i uputili. 
Cini mi se da se kod izvjesnih komesara osjeća neka zamo-
renost, ako ne i osjećaj da su već mnogo vremena na po-
ložaju komesara bataljona, što naročito važi za komesara 
1. bataljona. 

KULTURNO-PROSVETNI RAD: 

I u prošlim izvještajima naglašavao sam da je kul-
turno-prosvjetni rad slab. Navodio sam razloga, koji se 
uglavnom sastoje iz: nedovoljnog pridavanja važnosti ovo-
me radu, smatrajući ga sporednim i u malo težim pokre-
tima i borbama on potpuno zamre. Treba tome još dodati 
i mali broj boraca koji imaju smisla za taj rad, kao i slabo 
zalaganje političkih rukovodioca. Da bi se ta j rad pokre-
nuo i dao rezultate, za koje smatram da se u ovakvim 
okolnostima i sa ovakvim ljudstvom daju postići — po 
svim bataljonima rasporedili smo ravnomjerno drugove 
koji imaju smisla za ta j rad. Popunili smo sve kul turno-
-prosvjetne odbore četa i batlajona. Zatim smo odredili 
jednog druga koji će po postavljenim mu zadacima organi-
zovati kulturno-prosvjetni rad po svima bataljonima. On 
će urediti novine tehnički, zatim dotjerati i ispraviti članke 
i odborima davati sugestije o čemu da se piše. On će orga-
nizovati horove i s n j ima probati pjesme, koje su mu u 
zadacima naglašene. Organizovaće se časovi za nepismene, 
s tim što će se odabrati drugovi najspremnij i za ta j posao 
i što će im se dati plan rada i način rada. Pošto su skečevi 
prilično zastarjeli i otrcani, nastojimo da se po bataljonima 
pišu, koje bi mi kasnije dotjerali. 

Ipak u ovome mjesecu svaki je bataljon dao po 2—3 
priredbe sa prilično siromašnim programom. Pored toga što 
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se daju zastarjele stvari vidi se da nema uvježbanosti ni 
kod horova ni kod diletanata. Programi su monotoni i 
uglavnom uvijek isti. 

Kod likvidiranja nepismenosti, iako ima rada, ne da-
je dovoljno i očekivane rezultate. To dolazi zbog neumjes-
nosti onih koji rukovode na tim časovima, kao i slabim 
interesovanjem dobrog dijela novomobilisanih nepismenih 
boraca. I kul turna predavanja se drže i to obično iz geogra-
f i je i istorije. Za ova predavanja, kako sam to i ranije 
naglasio, nema sposobnih ljudi koji poznaju u tančine stva-
ri o kojima drže predavanja, te često ne može da zadovolji 
radoznalost boraca. 

Bataljonski listovi u toku ovog mjeseca nisu izašli. 
Samo su izašle džepne novine, koje se sastoje od po nekoli-
ko članaka koji uglavnom opisuju borbu ili neki pokret. 
Mali je broj boraca koji učestvuju u pisanju. Bataljonski 
listovi će uskoro da izađu, jer su već članci prikupljeni u 
priličnom broju. 

Vi ste nas obavijestili da će se tražiti izvjestan broj 
omladinaca za gimnaziju, a da će polagati pri jemni ispit. 
Mi smo odmah preduzeli da se svakodnevno održavaju ča-
sovi sa cijelom omladinskom četom. Pošto se ona nalazi 
kao obezbeđenje naše bolnice u Kalinoviku, to nam je 
omogućilo da svoju zamisao ostvarimo. Nađene su pogodne 
prostorije, a zatim i jedan drug koji ima sposobnosti da im 
predaje, dodajući tome i komesara čete. koji je inače gim-
nazijalac. Svaki dan i pri je i poslije podne omladinci uče 
po predviđenom planu. Predaju im se uglavnom: čitanje i 
pisanje, osnovne vrste računa, zemljopis, glavne događaje 
iz istorije, te i poneke stvari iz prirodopisa. Interesovanje 
omladinaca je vrlo veliko i u početku dalo dobre rezulta-
te, sem nekolicine omladinaca kod kojih se osjeća izvjesno 
ustručavanje i sramežljivost. To su obično oni koji su ne-
davno došli i nisu nikako išli u školu, a dosad su živjeli u 
zabačenim i zaostalim krajevima. 

SANITETSKA SLUŽBA: 

Zdravstveno stanje boraca u brigadi je dosta dobro. 
Od bolesti bilo je najviše svraba i bolesti od prehlade. Bio 
je jedan slučaj paratifusa i jedan slučaj upale pluća. Refe-
renti saniteta u priličnoj mjer i zadovoljavaju, sem referen-
ta 1. bataljona kod koje se pokazuje nedovoljno savjesnosti 
i marljivosti u svom poslovanju. Takođe ni n jen odnos u 
štabu nije dobar pored svih ukazivanja. Mislimo da bi je 
trebalo premjestiti , ako ne van brigade, ono ćemo je mi 
premjesti t i u neki drugi naš bataljon. Referenti su održali 



sa bolničarima od 2—3 sastanka, a takođe su se držala pre-
davanja po četama, kao na primjer: lična higijena boraca, 
smrzavanje, prva pomoć, svrab i liječenje svraba. Pare-
nje i pranje veša vrši se prilično redovno, ali usled slabog 
smještaja i nečistoće koja vlada po selima kuda smo pro-
lazili, kod boraca ipak ima uši. Šišanje pri glavi, t j . na 
nulu ne vrši se usled strahovite zime, koja vlada na terenu 
gdje smo mi, ali šišanje se vrši ostavljajući kosu do 2 centi-
metra. Nemamo dovoljan broj bolničarki. 3 bolničarke su 
vrlo aljkave u svome poslu i izazivaju kod boraca nego-
dovanje. 

Pri našoj bolnici održaje se bolnički kurs, koji posje-
ćuju 14 drugova i drugarica. Na ta j kurs poslati su oni koji 
su vršili dužnost bolničara, a nisu imali dovoljno sposobno-
sti, a ostatak posjećuju novi drugovi. Kurs se održava ka-
ko je to predviđeno u planu štaba Divizije. Komesar bolni-
ce održaje svakodnevno političke časove sa kursistima. Na 
ovom kursu predaje referent saniteta, l jekar naše bolnice, 
a takođe koristimo i l jekare hirurške ekipe. 

Naša bolnica sada je u Kalinoviku, jer usled snijega 
i velikog broja ranjenih i bolesnih, koji premašaju 30, ne-
moguće je da izvrši pokret sa nama. Uz štab brigade formi-
rano je previjalište. Naša bolnica je vrlo lijepo uređena. 
Postoje odeljenja za ranjenike, bolesne, kao i za teške slu-
čajeve. Pažnja l jekara i bolničkog osoblja je vrlo dobra. 
Pomoć bataljona bolnici, dok je to dozvoljavao snijeg, bila 
je dobra. 

Najveći nedostatak kod ishrane jeste u šećeru, koji 
nije mogao da stigne. U poslednje vrijeme, od kada smo 
mi izvršili pokret prema Konjicu, osjeća se oskudica i u 
ostalim namirnicama. 

SLUŽBA SNABDEVANJA: 

Ishrana vojske uglavnom se vršila putem rekvizicije, 
jer nije postojalo narodno-oslobodilačkog odbora i komandi 
mjesta. Na ovome terenu na kome se sada nalazimo ne pri-
držajemo se strogo tablice jer ova sela imaju dosta žita i 
mesa, a naša vojska nije dolazila nego u prolazu za vr i je-
me pete ofanzive. Također ni okupator nije pljačkao ova 
sela. Iako se ne pridržajemo propisane tablice, ipak se u 
ishrani i ne pre t jeruje . 

Intendanti vrše rekviziciju u saglasnosti sa ljudima 
koje zateknemo u selu. Sa intendantima obavezno idu ko-
misije u kojima uvijek ima po neki komesar čete. Tako 
u ovome periodu nije se dešavalo nekih naročitih grešaka. 



Ishrana vojske je dobra iako je hrana jednolična. Inten-
dantima dati su potrebni drugovi za vođenje knjiga i sada 
se može reći da svi intendanti vode knjige uredno i da 
nad nj ima vrše kontrolu i potpisuju ih politički komesari 
bataljona. To se ne bi još moglo reći za knjige ekonoma, ali 
ipak se pošlo ka tome da se ustroje propisane knjige i da se 
one uredno i na vr i jeme vode. Odjeća i obuća kod vojske 
nije baš najbolja, a naročito u šinjelima, cipelama i vešu. 

ODNOS PREMA NARODU: 

U toku ovoga mjeseca nije se moglo zapaziti nekih 
većih nedostataka u odnosu boraca prema narodu, već na-
protiv da je bilo mnogo više objašnjavanja, sastanaka i 
sijela i mnogo više volje i s t rpl jenja u objašnjavanju do-
gađaja. Ipak desilo se da je jedan borac uzeo neke sitne 
stvari, što je to odmah na licu mjesta povraćeno uz potreb-
no objašnjenje. Povodom ovog slučaja održane su konfe-
rencije i ukazalo se na štetnost ovakvih ispada, koji k rn je 
ugled naše vojske. Rukovodiocima skrenuta je pažnja na 
povećanje kontrole nad borcima. 

MORAL I BORBENOST: 

U poslednjim borbama sa četničkim bandama, mili-
cijom, a i sa Švabama, moral i borbenost bili su dobri, sem 
nekolika slučaja novomobilisanih kod kojih se osjeća i po-
java nezdrave vezanosti za teren. Uspjesi Crvene armije 
podižu moral i borbenost, gledajući u njenoj velikoj ofan-
zivi i brzini prodiranja skori slom fašizma. 

DISCIPLINA: 

U toku ovog mjeseca disciplina se pajačala. Naredba 
štaba Divizije, koja se odnosi na greške koje čine naši ofi-
ciri, podoficiri i borci, prorađena je sa oficirima i podne-
šena na potpis.12 Oficiri su potrebno prenijeli na podoficire 
i borce u cilju pojačavanja i učvršćavanja discipline, odr-
žane su potrebne konferencije. Ne možemo tvrditi da su 
se odstranile sve greške iznesene u naredbi štaba Divizije, 
ali za oficire moglo bi se tvrditi, osim za niže političke ru-
kovodioce, koji ne nose oznake svoga čina i položaja. Ta-
kođe se za njih ne može reći da se dovoljno unose u na-
redbe viših štabova. Najglavnije greške koje se pr imjećuju 
11 Odnosi se na raspis Štaba 29. udarne divizije od 26. januara 

1945. u vezi s obaveznim pridržavanjem naređenja Vrhovnog štaba 
NOV i POJ od marta 1944. o disciplinskoj odgovornosti vojnih lica (Ar-
hiv VII, reg. br. 5— l / k . 1147/1). 



jesu kod oficira u logoru raspojasanost, zatim nepredava-
n je raporta onako kako treba, a kod boraca nepropisno 
pozdravljanje, psovanje, nenošenje puške propisno, a kod 
izvjesnog broja novomobilisanih nošenje kapa domobran-
skih i t. si. 

Rukovodioci za izvjesne disciplinske prestupe izricah 
su kazne, kao na pr imjer : za nepravilno vršenje dužnosti, 
spavanje na straži i t.sl. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politički komesar, major 
Čedomir Mijović 

BR. 98 

IZVEŠTAJ POMOĆNIKA POLITIČKOG KOMESARA 3. BRI-
GADE »PAVLEK MIHOVIL MIŠKINA« OD 2. FEBRUARA 
1945. DIVIZIJSKOM KOMITETU 32. NO DIVIZIJE O POLI-
TIČKOM STANJU I PARTIJSKO-POLITICKOM RADU U 

BRIGADI1 

POMOĆNIK KOMESARA 
BRIGADE »PAVLEKA MIŠKINE« XXXII DIVIZIJE 

NOVJ 
K. br. 2/45 

Dne 2. februara 1945. godine. 

DIVIZIJSKOM KOMITETU XXXII DIVIZIJE N.O.V.J.— 

Dragi drugvi! 

Naša brigada za ovaj mjesec dana kretala se uglavnom na 
sektoru Bilogore. Kroz ovo vri jeme imali smo 5 borbi i to 3 u 
napadu a dvije u odbrani.2 U svim tim borbama, borci i rukovo-
dioci držali su se dobro sem drugog bataljona čiji štab nije za-
dovoljio, a naročito komandant, pošto je isti ranije bio komandir 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 48/686—688. 

2 Brigada je u januaru 1945. vodila borbe na Bilo-gori i u Po-
dravini, u sklopu dejstava jedinica 6, 10. i 12. korpusa NOVJ na virovi-
tičkom mostobranu, protiv jedinica 1. i 2. kozačke konjičke divizije i 
ustaško-domobranskih snaga (vidi V tom, knj. 37, dok. br. 27, 57, 60, 
94, 100, 103 i 109; Arhiv VII, reg. br. 9—2, k. 118 i reg. br. 9—4, k. 557). 



čete i postavljen za v.d. komandanta, ali pokazalo se je da još 
nije sposoban za istu dužnost, te smo istoga smenili. 

POLITIČKO STANJE 

Politička svijest kod naših boraca je na srednjoj visini. 
Prošli mjesec imali smo mnogo dezertera, dok ovaj mjesec imali 
smo svega oko 10 dezertera. Iako smo ovaj mjesec imali borbe 
i većinom na položaju dosta slabo obučeni a zima je bila dosta 
jaka. Iz toga vidimo da ovi borci koji se nalaze u našoj brigadi 
posjeduju političku svijest. Redovi brigada očistili su se od ko-
lebljivih i malodušnih tako da oni borci koji su ostali žele da se 
bore i ne odstupaju od položaja. Može se reći da naši rukovodioci 
još ne zadovoljavaju a naročito niži rukovodioci, pošto ne posje-
duju dovoljno znanja za iste dužnosti, budući smo veliki dio ru -
kovodioca izgubili u prošlim borbama a naročito u borbama u 
Podravini t.j. u decembru pr. godine.3 Na njihova mjesta mo-
rali smo postaviti borce koji još nisu, kao što smo rekli, sposobni 
za iste dužnosti pa im moramo pružiti što veću pomoć. Mi smo 
preduzeli sve, ukoliko imademo slobodnog vremena, da bi im 
pomogli da bi mogli zadovoljiti na svojim novim dužnostima. 
Pošto se isti drugovi ne osjećaju kao rukovodioci, to i nj ihov 
autoritet kod boraca je dosta slab. Naročito se to pr imjećuje u 
našem II bataljonu. Sve zadatke koji se postavljaju pred nj ih ne 
izvršavaju u potpunosti ili labavo tako da se radi toga događaju 
češća iznenađenja od strane neprijatelja. Tako nam se desio 
slučaj u Maloj Barni4 gdje je uslijed nepažnje rukovodioca II 
bataljona stradalo oko 16 drugova što poginulih a što ranjenih, 
i nešto zarobljenih. Također II bataljon je imao jednu četu is-
pred Velike Barne, dok smo se mi nalazili na položaju u Veli-
koj Barni, i sa istom četom nalazila se komanda čete kao i ađu-
tant bataljona, koji su svi bili u kući dok se je na položaju na-
lazio samo jedan vod s kojim je bio komesar čete, a kad je pr i -
mjetio neprijatelja, mjesto da pošalje obavijest po kuriru, on je 
napustio vod i otišao sam u komandu čete da izvjesti o događa-
ju. Međutim neprijatel j je izbio kod onoga voda i zarobio čitav 
vod sa dva puškomitraljeza. Izgleda da komesar da izbjegne 
borbi otišao u komandu čete. Istoga komesara kaznili smo i po-
stavili za borca. Također ćemo ga kazniti sa parti jskim ukorom. 

3 Odnosi se na borbe protiv delova nemačke 1. kozačke konjičke 
divizije i ustaško-domobranskih snaga u okolini Koprivnice i Virovitice 
(vidi V tom, knj. 36, dok. br. 48, 51, 63, 65, 68, 69, 71, 79. i knj. 37, dok. 
br. 2, 18 i 38). 

4 Verovatno še odnosi na borbu vođenu 17. januara 1945, kada je 
neprijatelj, iskoristivši maglu, napao položaje 3. brigade s boka i iz po-
zadine, podišavši kroz Obrovu šumu potokom Barna (vidi Arhiv VII. 
reg. br. 25—3, k. 557: izveštaj Štaba 10. korpusa od 3. februara 1945. 
Glavnom štabu NOV i PO Hrvatske i Štabu 3. armije NOVJ). 



Rad sa borcima ovoga mjeseca bio je dosta slab. Pošto ni-
smo mogli skupno sa bataljonima kao i sa četama raditi jer su 
se isti nalazili većinom na položaju gdje nije bilo mogućnosti da 
se rad razvija skupno, već se je radilo pojedinačno, i to se ve-
ćinom proučavala centralna štampa i to članci iz »Borbe«, »Na-
prijed« i dobri članci iz »Politike«, a ujedno se sa borcima ra-
dilo pokazujući im političku situaciju u svijetu i kod nas. Osim 
toga borcima je govoreno o disciplini i o sadašnjem našem fron-
talnom ratu, kako treba da se ukopavaju i t.d., da bi borci pra-
vilno shvatili bit narodno-oslobodilačke borbe. 

Disciplina u našoj brigadi popravila se je s obzirom na 
prošli mjesec. Kroz ovaj mjesec dana primili smo nešto odjeće i 
obuće tako da su borci sa te strane zadovoljni, samo se dosta 
žale da im je slaba hrana i jednostavna, a kruha dobiju malo i to 
je većinom smrznut. 

KULTURNO-PROSVJETNI RAD 

Po kulturno-prosvjetnom radu u brigadi radilo se vrlo 
malo. 

U bataljonima i četama ne postoje kulturno-prosvjetni od-
bori iako su bili pri je organizirani, ali je tokom ovih borbi mno-
gi od njih izbačen iz stroja pa su tako i sami odbori se razišli. 
Poduzeh smo mjere da se svi ti odbori nanovo postave te smo u 
tu svrhu popisali drugove koji bi odgovarah za ta j rad, te ćemo 
ih zadužiti po kulturno-prosvjetnom radu. Izdano je nekoliko 
primjeraka zidnih novina, dok džepne novine nisu izdavane ali 
imade materijala za iste. 

Nepismenih u našoj brigadi imade oko 8 i za podučavanje 
istih zaduženi su članovi SKOJ-a koji sa njima rade pojedinačno. 
Pjesma je dobro razvijena kod boraca. Usmene novine nismo 
održavali ovaj mjesec. 

PARTIJSKA ORGANIZACIJA 

Naša partijska organizacija još je dosta mlada tako da se u 
njoj nalaze 50% članova koji su ispod godinu dana članovi par -
tije, pa prema tome i njihova naobrazba dosta je na niskom ste-
penu. S obzirom na to da sami članovi ne raspolažu sa dovoljno 
znanja i iskustva, zadatci koji se postavljaju pred njih često 
nisu izvršavani u potpunosti. A u pomanjkanju vremena sa isti-
ma se ne održavaju obrazovani sastanci, a i koliko imade vre-
mena, naši pomoćnici komesara, t.j. sekretari ćelija nemaju ni 
sami dovoljno potrebnog znanja da bi ga mogli preneti na druge 
jer su to većinom novopostavljeni, dok su stari rukovodioci 
otišli na više dužnosti ili su izbačeni iz "stroja prilikom zadnjih 
borbi. Ali ipak usprkos svega toga naši članovi part i je odskaču 



od boraca u izvršavanju svojih zadataka. To se vidi iz toga da 
prilikom borbe drugovi sa svojom hrabrošću i ličnim zalaganjem 
daju pr imjer ostalim borcima. 

Broj članova naše part i je jest sada na licu 80 a broj kan-
didata je 11. Broj SKOJ-evaca jest 82. 

Radni sastanci sa članovima, po mogućnosti održavaju se 
redovito, t j . na istim sastancima pretresaju se najaktuelni ja pi-
tanja vojna i politička, kao i zadatci koji se nameću našoj orga-
nizaciji. Svi zadatci koji se postave pred organizaciju nastoji se 
da [se] isti riješe onako kako treba. Ukoliko neka ćelija ne izvrši 
postavljene zadatke, odmah se sazove izvanredni sastanak po 
tome. 

Kao što sam rekao da naši drugovi nemaju dovoljno zna-
nja, bilo bi potrebno da [sej istima pruži mogućnost, barem se-
kretarima ćelija, da prođu kroz srednji ili barem niži partijski 
kurs, gdje bi dobili potrebno znanje za dužnosti koje vrše. 

SKOJEVSKA ORGANIZACIJA 

Sto se tiče SKOJ-evske organizacije, to su većinom mladi 
drugovi koji su do pred kratko vreme većinom bili u nepri ja-
teljskoj vojsci i njihova politička svijest još je dosta slaba. A 
rukovodioci SKOJ-a isto su tako mladi pa nemaju dovoljno isku-
stva da drugovima pruže onu pomoć, a naša parti jska organiza-
cija nije dovoljno shvatila važnost samoga SKOJ-a iako se to 
na svakom sastanku uzima u dnevni red. Sekretar brigadnog 
komiteta SKOJ-a isto je mlad partizan ali drug imade prilično 
znanja, samo dovoljno se ne zalaže, i ne daje sve od sebe te ga 
treba stalno potsjećati na rad. Iako su mladi naši SKOJ-evci, 
oni se ipak osjećaju da su oni bolji od ostalih boraca, i vole istu 
organizaciju. 

ZAPAŽANJA NA TERENU 

Kako smo naglasili u uvodu, naša brigada kretala se za 
ovih mjesec dana na sektoru Bilogore, t j . po selima Peratovica, 
Mala i Velika Barna, Mala Dapčevica, Pavlovac i Brzaje. 

U selima u kojima smo se kretali i zadržavali nismo na-
išli na parti jske organizacije osim SKOJ-evske i A.F.2. i to u 
Maloj Barni, Velikoj Barni i Brzaji. Sa istim organizacijama 
održali smo sastanke a u selu Maloj Barni, gdje smo se duže za-
držali, održali smo i širi sastanak sa čitavim selom. Većina toga 
naroda jest privržena našem pokretu pa iako opljačkani od ne-
pri jatel ja ipak bi i ono malo što je ostalo podijelili sa partizani-
ma. Mjesne organizacije odmah se spremno stavljaju našoj voj-
sci na raspoloženje u svakom pogledu. 



Ali i pored većine naroda koja je uz naš pokret naišli smo 
na nepri jatel jsku organizaciju i to u selu Maloj Barni, koja je 
povezana sa Velikom Barnom, Grubišnim Poljem i Pavlovcem 
koliko se do sada moglo ustanoviti od lica koja su uhapšena. Po 
svojoj pripadnosti isti su članovi Mačekove organizacije i među 
nj ima imade i takovih koji su uspjeli da se uvuku u naše odbore. 
Na ta j način bili su upoznati sa našom organizacijom i izdavali 
je neprijatelju. Neprijatelj je iste držao u službi davajući im 
oveće sume novaca. Članovi te organizacije bile su većinom žene, 
i to Hrvatice i Mađarice. Tako je bilo da su čitave familije u Ma-
loj Barni bile u službi neprijatelja. Tako se desio slučaj da je 
jedna starija žena provela Čerkeze kroz šumu za leđa našem II 
bataljonu koji je bio na položaju ispred Male Barne i tom pri-
likom isti bataljon imao je 16 što poginulih, ranjenih i zaroblje-
nih. Cijela ta organizacija otkrivena je na ta j način što je jedna 
žena nagovarala naše borce da pređu u neprijateljske redove, i 
pričala im da nećemo niti mi pobjediti niti ustaše, pa zašto da 
sada zebu na toj zimi. Ista je stvar predata od strane naše OZNE 
OZNI broj II. U buduće obratiti ćemo veću pažnju kroz sela gdje 
ćemo se nalaziti. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Sekretar 
Gugo Josip 
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BR. 99 
PISMO POLITIČKOG KOMESARA 40. NOU DIVIZIJE OD 3. 
FEBRUARA 1945. POLITIČKIM KOMESARIMA POTCINJE-
NIH JEDINICA POVODOM PROGLAŠENJA DIVIZIJE ZA 

UDARNU1 

STAB XL. DIVIZIJE 
NARODNO-OSLOBODILAČKE VOJSKE 

JUGOSLAVIJE 
K. broj: 152 194 — 
Dana 3. II 1945. g. 

POLIT. KOMESARU VIROVITIČKE UD. BRIGADE 

Ovih dana naša je Divizija proglašena udarnom.-' Ovo ve-
liko priznanje kojim su nagrađeni naši dosadašnji vojno-politič-
ki uspjesi, svi napori i žrtve naših boraca i rukovodioca treba 
pravilno objasniti jedinicama. Svakom borcu i rukovodiocu tre-
ba da postane jasno da je svaki junački podvig pojedinog borca 
ili jedinice, svako umešno i smjelo komandovanje rukovodioca 
od desetara pa na više, sav pravilan rad svakog polit, rukovodi-
oca, koji je doprineo sređivanju jedinice i t ime njenom uspjehu, 
doprineo općim uspjesima i napretku Divizije zbog kojih je Di-
vizija dobila ovo visoko priznanje. 

Svi borci i rukovodioci, kao i sve jedinica treba da u ovom 
priznanju vide priznanje za svoje vlastite napore, žrtve i uspje-
he; oni u ovom priznanju treba da vide priznanje koje je dano 
i njima lično. Na taj će ga način dublje osjetiti, ono će sve po-
jedince povezati još čvršćim i dubljim vezama za jedinicu. Ono 
treba da razvije snažnije njihovu odgovornost prema jedinici 
čiji su oni dio. 

Naša Divizija kao cjelina proglašena je udarnom. Taj časni 
naziv dobijaju samo najbolje jedinice N O V . Prema tome (tako 
treba da polit, rukovodioci postave pred jedinicu) dužnost je sva-
kog pojedinca da svojim ličnim ponašanjem u borbi i u životu 
nikada ne okalja čast svoje udarne jedinice, čast pravog narod-
nog borca — čast udarnika. Jedinica je svojim kolektivnim na-
porom učinila da je i on kao pojedinac dobio ponosan naziv 
udarnika; stotine najboljih drugova dalo je svoju krv i živote da 
bi jedinica uspjela da što bolje riješi svoje zadatke. Zbog svega 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
16/5, k. 1305. 

s Vidi V tom, knj. 37, dok. br. 124: naredbu Glavnog štaba NOV 
i PO Hrvatske od 31. januara 1945. godine. 



toga svaki je pojedinac dužan da nastoji da njegovo ponašanje 
ne bude nikada nedostojno njegove junačke jedinice, njegove 
čete, bataljona, njegove brigade, XL. udarne divizije, da 
njegovo držanje ne bude nikada nedostojno slavom ovjenčane 
herojske NOV, i njenog vrhovnog komandanta maršala Tita. 

Pravilno iskoristiti ovo priznanje, koje je dobila divizija 
time što je proglašena udarnom, za poboljšanje općeg vojno-po-
litičkog stanja u svim jedinicama, za podizanje duha prodornosti 
i neustrašivosti, za rasplamsavanje neizrecive mržnje prema ne-
pri jatel ju i stalne želje za sukobom s njime, za sređivanje jedi-
nica, za podizanje i učvršćivanje njihove kolektivne svijesti, 
koja mora što brže i potpunije asimilirati sve novo pridošle dru-
gove, koji su došli i koji će doći, to treba da bude neposredni za-
datak svog vojno-političkog rukovodstva, a političkog naročito. 

U tu svrhu treba do kraja iscrpsti sve mogućnosti koje su 
na raspoloženju. Propagandni otsjeci, koje treba ne samo for-
malno formirati nego i osposobiti za rad svjestima, konkretnim 
zadacima, stalnom pomoći i kontstruktivnim nadzorom, treba 
odmah da otpočnu sa radom. Oni moraju u tom pravcu organi-
zirati svu svoju političku, kulturnu i vojnu djelatnost. 

Sva štampa neka se pod njihovim rukovodstvom upotri-
jebi za popularizaciju priznanja kojeg smo dobili time što je 
divizija postala udarna. U idućem broju džepnih novina i listo-
va treba dati prikaz života, rada i uspjeha jedinice čije su no-
vine, formiranja naše divizije do danas, kao i sjetiti se dru-
gova koji su u tom međuvremenu pali, a koji su svojim radom 
mnogo doprinjeli ojačanju i uspjesima svoje jedinice. 

Svu štampu treba staviti pod kontrolu Propagandnog ot-
sjeka. Stampa pod rukovodstvom Propagandnog otsjeka treba 
da postavi i traži r i ješenje za sve probleme, koji će pravilno ri-
ješeni osnažiti naše jedinice, pod parolom: Budimo majstori svog 
oružja, svladajmo sve nove uslove komandovanja, budimo svi od 
borca do komandanta propagatori ideja NOP-a i branioci slobo-
darskih težnji naših naroda. 

Pred vojne saradnike Prop. otsjeka neka štabovi postave 
odmah najvažnije vojne probleme, koji su se pojavili prelazom 
sa partizanskog načina ratovanja na frontalni rat. Po tim pita-
njima oni moraju izraditi referate, koje će držati na savjeto-
vanjima rukovodioca ili na sastancima jedinica. 

Promjenjeni uslovi ratovanja, koji ne dozvoljavaju onako 
česte sastanke većih jedinica (bataljona, brigada) kao ranije, ne 
smiju biti izgovor da se politički rad zapušta. Polit, komesari 
bataljona i četa mora ju da se priviknu na rad sa jedinicom na 
položaju, t rebaju stalno obilaziti položaje i u razgovoru sa gru-
picama boraca s nj ima politički raditi. 



Postavimo li ovako na najširu bazu svoj rad na objašnja-
vanju značaja proglašenja naše Divizije udarnom, puna svijest 
prodrijeti će u život svake desetine i svakog borca. Ovo će poja-
čati želju i nastojanje svih boraca i rukovodioca da se pokažu 
dostojni velikog priznanja, koje nam je svima dato, podstaknuti 
će ih da u idućim borbama ulože sve svoje snage i opravdaju po-
nosan naziv »udarni«. Nepri jatel j će osjetiti na svome mesu že-
ljeznu snagu naše »udarne Divizije«. 

A to je drugovi naš cilj. Ove dopise proradite sa svima šta-
bovima i komandnim kadrom i redovito nas izvještavajte o re-
zultatima. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar — potpukovnik: 
I. Vondraček 

M. P. 

Š T A B 
VIROVITIČKE UDARNE BRIGADE 

NARODNO-OSLOBODILAČKE VOJSKE 
J U G O S L A V I J E 

Br. K. 162, Dana: 12. II. 1945. g. 

Raspisano svima jedinicama 
Spis a.a. 

Sef kancelarije: 



BR. 100 
IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 27. NOU DIVIZIJE OD 
4. FEBRUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 3. UDAR-

NOG KORPUSA NOVJ O VOJNO-POLITICKOM RADU1 

POLITIČKI KOMESAR I Z V J E Š T A J 
XXVII. u . DIVIZIJE NOVJ z a j anuar 1945. 

4. II. 1945. g. 

POLITIČKOM KOMESARU III. KORPUSA NOVJ 

Divizija je u toku januara dejstvovala i boravila na prosto-
riji Zivinice — Birač — Srebrenica — Milan planina i do Zepe.2 

Divizija je glavninom bila uglavnom koncentrisana na pojedinim 
prostorijama, dok su dijelovi (jedna brigada) bili redovno od-
vojeni radi pojedinih zadataka. Na svim prostorijama izuzev 
Srebreničkog kra ja narod poznaje diviziju i dobro je primao 
naše jedinice. U Srebreničkom kraju narod je ustaški nastrojen 
i neprijateljski se držao najvećim dijelom prema nama. Na ovoj 
prostoriji naša XVI. Muslimanska brigada je dejstvovala i vo-
dila krvave borbe sa jačim ustaškim bandama, kojima je nani-
jela osjetne gubitke i uspjela da ih najvećim dijelom istjera 
(prema Rogatici) i vojnički razbije.3 Naš uticaj, koji je ranije bio 
prilično jak, za poslednjih deset mjeseci uglavnom je sasvim 
opao, izuzev opštine Fakovići, i to skoro isključivo kod Srba. Na 
ovoj prostoriji prošle godine su bih formirani odbori NO vlasti, 
koji su u međuvremenu potpuno iščezli, izuzev u opštini Fako-
vići, gdje je pojavom naših jedinica (brigade i Srebreničkog od-
reda) odmah otpočeo da radi, pored seoskih, i opštinski NO od-
bor. Brigada je na ovoj prostoriji boravila svega nedelju dana 
i za ovo vri jeme je uspjela da formira NO odbore u Srebrenici 
i u selu Osmače (veće selo). Međutim ovi odbori vjerovatno neće 
pravilno funkcionisati, pošto naših jedinica tamo nema a poli-
tički radnici na terenu ne mogu se kretati sami ovom prosto-
rijom. U okolini Bratunca (isto srez Srebrenica), obzirom na pri-
sustvo Srebreničkog odreda i komande mjesta, ima izgleda da 
će se prilike brže srediti i naš uticaj postoji u priličnoj mjeri . 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
8/1—6, k. 409. 

1 O dejstvima 27. udarne divizije u januaru 1945. vidi Arhiv VII, 
reg. br. 39—12, k. 272-A; reg. br. 4—22, k. 1111; reg. br. 23—5, k. 1258; 
»Oslobodilački rat«, 2. knj. str. 516—519). 

s Brigada je 11. i 12. januara 1945. zarobila ustašku posadu i za-
uzela Srebrenicu (vidi Arhiv VII, reg. br. 4—27, k. U l i i reg. br. 39—12, 
k. 272 A). 



U Bratuncu smo održali 19. I. veći zbor sa narodom (Srbi i mu-
slimani) i vojskom, sa priredbom koju je dala umjetnička ekipa. 
Na zboru je objašnjena situacija i posebno kral jev napad na 
sporazum Tito — Subašić. U Ljuboviji je također održan zbor 
sa priredbom na kome je govoreno o situaciji uglavnom kod 
nas — u Srbiji i o kraljevom napadu na sporazum. Na ovom 
zboru bilo je dosta omladine. 

Na prostoriji Milan planine i Romanije (prema Zepi), gdje 
su naše jedinice bile uglavnom angažovane čitavo vri jeme u bor-
bama na komunikaciji Sokolac — Vlasenica i manje sa četnici-
ma (crnogorskim),4 ima vrlo malo naroda čiji je veći broj sinova 
u našim jedinicama, koji su prilično raspoloženi prema našem 
pokretu, ali narodne vlasti ne funkcionišu, radi toga što su ug-
lavnom svi politički radnici i članovi NO odbora decembra pred 
navalom srbijanskih nedićevsko-četničkih bandi napustili ovaj 
kra j zajedno sa našim jedinicama i još se nisu povratili, jer ne 
mogu opstati radi četničkih grupa koje vrš l ja ju po ovoj pro-
storiji. 

U Birču postoje narodne vlasti u svakom selu i uglavnom 
funkcionišu. 

Nije bilo krupnijih grešaka u narodu. U Srebreničkom 
kraju, gdje je brigada išla da pored razbijanja ustaških bandi 
pribavlja za čitavu diviziju hranu, stoku za klanje i za vuču, sve 
je poslove uglavnom obavljala sama, jer je narod bježao i ispred 
nas t jerao u prvom redu stoku. Za sve stvari davane su pro-
pisne potvrde svugdje gdje je bilo naroda, dok za stoku koja je 
nađena po jarugama bez vlasnika nije izdavana potvrda, niti se 
moglo utvrditi pojedinačno kome pripada. 

Na organizaciji JNOF-a nije se osim u Bratuncu moglo 
uopšte raditi a u Bratuncu se pružala pomoć u ovom pogledu 
radnicima na terenu. 

STANJE U DIVIZIJI: 

Obzirom na teške borbe koje je divizija vodila decembra5 

i na dolazak većeg broja novih boraca iz Srbije, politički rad 
u diviziji temeljio se uglavnom na pr ihvatanju — vaspitavanju 

4 Petnaestog januara 1945, preko Višegrada, na prostoriju Zepča 
su se prebacili crnogorski četnici (oko 5000) sa Pavlom Đurišićem na 
čelu. Ova grupa je 24. januara krenula preko Han-Pijeska i sutradan 
potisla delove Kladanjskog NOP odreda i ušla u Kladanj. Napadom 
delova 27. divizije NOVJ i Tuzlanskog i Kladanjskog NOP odreda čet-
nici su odbačeni iz Kladnja prema Olovu, a posle toga su se povukli 
u dolinu r. Krivaje, u pravcu Zavidovića (vidi Arhiv VII, reg. br. 39—12, 
k. 272 A). 

5 Divizija je u decembru 1944. vodila teške borbe protiv jedinica 
nemačke borbene grupe »Graf« na komunikacijama Sokolac — Vlase-
nica i Vlasenica — Drinjača, kao i protiv četnika na komunikaciji Rogati-



ovih u duhu NO pokreta kao i jačanju političkog i kulturnog ra-
da sa borcima, koji je u decembru radi stalnih i teških borbi 
bio donekle zaostao. Također je naročita briga bila posvećena 
iznalaženju — odabiranju rukovodioca, naročito nižih, jer je u 
diviziji velik broj upražnjenih mjesta u komandama četa, vo-
dovima i desetinama. Osnov političkog rada kroz jedinice bio 
je: Borba porobljenih naroda Jugoslavije, tekovine NO borbe, 
naša pobjeda u Srbiji, upoznavanje boraca sa jedinstvenom NO 
Frontom i n jenim zadacima, kao i članci naše dnevne štampe 
(»Borba« i »Politika«), Skoro u svim jedinicama prorađen je go-
vor Edvarda Kardelja na drugom zasjedanju ASNOM-a.6 Sve 
jedinice su na posebnim konferencijama uglavnom pripremlje-
ne za pri jem novih boraca iz Srbije i l judstvo je prilično dobro 
pripremljeno, ali borbe i pokreti i u prvom redu loše smješta-
jne prilike kroz čitav mjesec januar nisu dozvolile da se ovi 
borci odmah i svestrano obuhvate vojničkim i političkim ra-
dom, da im se pruži najnužni je i vojničko i političko znanje, već 
su često puta nedovoljno ili skoro bez pripreme uvođeni u bor-
bu. U političkom podizanju ovih boraca dovoljno je pažnje po-
svećeno njihovom upoznavanju sa karakterom, razvojem i zna-
čajem NO vlasti. 

XVI. Muslimanska brigada: 
Politički rad u ovoj brigadi temeljio se na navedenim te-

mama, dodajući tome još članak: »Put Nove Jugoslavije« i »NO 
Fronta Istočne Bosne pred zadacima« (iz »Fronta Slobode«), Po-
vodom godišnjice Lenjinove smrti u svim jedinicama brigade 
održana su popularna predavanja sa priredbama. U brigadi je 
izvršena svečena predaja odlikovanja. Politički rad uglavnom je 
padao na bataljonske rukovodioce i štab brigade radi neiskustva 
i mladosti četnih političkih rukovodioca i dosta je učinjeno na 
prevaspitavanju novog ljudstva preko prilično uspjelih i ko-
motnih konferencija. 

Problemi u brigadi koji su riješavani sa dosta uspjeha bili 
su: Postići pravilan odnos između starih i novih boraca i da-
vanje novim borcima osnova političkog i vojničkog znanja; uzdići 
disciplinu i borbenu gotovost brigade, koja je bila dolaskom no-
vih, neiskusnih i nenaoružanih ljudi popustila, što je riješavano 
intenzivnim vojničkim radom i konferencijama; mladost i neis-
kusnost nižih a naročito političkih rukovodioca, što se riješavalo 

ca — Han Pijesak — Vlasenica i na prostoriji Tuzla — Kladanj (vidi IV 
tom, knj. 31, dok. br. 24, 34, 46, 47, 62, 76, 83, 91, 101, 108, 121, 123, 132, 136, 
146 i 147). 

6 Drugo zasedanje Antifašističkog sobranja narodnog oslobođenja 
Makedonije održano je 28. decembra 1944. u Skopju (vidi »Borbu« od 
3. januara 1945). 

31 Zbornik, tom IX, knj. 8 481 



redovnim i prilično pripremljenim časovima sa rukovodiocima 
kao i sa borcima koji imaju najviše perspektiva za uzdizanje; i 
kao poseban problem rešavano je pi tanje borbenosti novih bo-
raca koji su i nesnalažljivi i nedovoljno borbeni. Ovo je i dalje 
problem. 

Pi tanju dezerterstva posvećeno je također dovoljno pa-
žnje. Bilo je pojedinih slučajeva dezerterstva ali ne organizova-
nih i uglavnom ljudstvo iz bataljona Tuzlanskog odreda, koji 
je početkom januara poslat kao popuna brigadi, i manj i broj bo-
raca iz okoline Tuzle, od kojih se veća polovina poslije neko-
liko dana vratila u jedinice (bivši pripadnici legije i zelenog 
kadra). Iz bataljona Tuzlanskog odreda dezertiralo je oko 40 
boraca. 

U toku januara u brigadi je održano pet bataljonskih kon-
ferencija, 66 političkih časova, 48 četnih konferencija, 5 sast. 
[anaka] kult.7 prosvetnih odbora bataljona i 32 sastanka četnih 
kulturno-prosvetnih odbora. Najveći broj ovih časova i konfe-
rencija imali su bataljonski i brigadni rukovodioci. 

Borci su prilično blagovremeno obavještavani o vojnoj i 
političkoj situaciji, ali nije dovoljno pažnje posvećeno objašnja-
vanju velike ofanzive Crvene armije na Istočnom frontu.8 Pr i -
ličan broj novih boraca pokazuje dosta interesa za politički rad. 

Uglavnom se redovno održavaju sastanci komesara četa 
(ili pomoćnika komesara, pošto su često puta izvjesna mjesta 
upražnjena). Održana su i dva sastanka sa politkomesarima ba-
taljona. 

Rađeno je dosta na organizaciji i oživljavanju kulturno-
-prosvetnog života, ali ovaj rad još nije dovoljan, i tri-četiri pri-
redbe koje su date za narod i borce pokazuju da je ovaj rad 
na prilično niskom stupnju. Kroz bataljone su date po tri pri-
redbe — vesele večeri. 

U brigadi radi niži sanitetski kurs a po četama nedostaje 
sedam sanitet. Suzbijena je pojava pjegavog tifusa, koji se 
pojavio početkom januara. Sanitet je uglavnom dobro orga-
nizovan. 

Intendantski kadar je prilično oslabljen odlaskom većeg 
broja drugova na dužnosti izvan brigade ili na kurseve, ali ob-
zirom na obilnu pomoć — snabdjevanje iz intendanture korpusa 
i divizije, kao i radi toga što je brigada u Srebreničkom kra ju 
imala dovoljno stoke, ishrana je bila dobra i redovna. Intendant 
brigade ima dosta organizacionih sposobnosti i aktivan je, ali 
sklon greškama u narodu i teško radi bez povremene kontrole. 
U brigadi su održavani skoro redovni sastanci sa ekonomima i 
intendantima. 

7 Reč »sast.« dopisana mastilom. 
8 Vidi 2. knj. »Oslobodilački rat«, str. 547. 



Odlaskom brigadnog obavještajca ova služba će za izvjes-
no vrijeme vjerovatno trpiti a ni u bataljonima nema iskusnih 
obavještajaca. 

Brigada je uspjela da riješi sva upražnjena mjesta u ko-
mandama četa a u svim štabovima bataljona nema zamjenika 
komandanata bataljona koji su ili u bolnici, ranjeni, ili na kursu. 

U štabu brigade izvršena je izmjena utoliko što je dosadaš-
nj i komesar brigade postavljen za pomoćnika komesara divi-
zije, a na njegovo mjesto je postavljen dosadašnji pomoćnik ko-
mesara brigade drug Kazazović,9 koji će odgovoriti dužnosti. Za 
pomoćnika komesara brigade postavljen je najstari j i bataljonski 
rukovodioc drug Đonlagić.10 

Načelnik štaba brigade Milivoje Koprivica poginuo je u 
zadnjim borbama na cesti Sokolac — Han Pijesak. 

XIX. Birčanska brigada: 
U ovoj brigadi politički rad temeljio se na istom planu kao 

i u ostalim brigadama, s tim što je kroz jedinice prorađena tema: 
»O uzrocima ratova«. Također je kulturno-prosvetni rad bio 
nešto življi nego u XVI. brigadi. U bataljonima je održano osam 
predavanja iz geografije (o postanku zemlje, kontinentima, geo-
grafskom položaju Jugoslavije i o Balkanu). U ovom mjesecu 
zabilježen je i veći broj sastanaka sa komandama četa, koje su 
održavali uglavnom članovi štaba brigade, a sa ciljem da uz-
dignu više članove komandi četa i da što jasnije pred nj ih po-
stave sve zadatke. Ovih sastanaka bilo je po bataljonima tri — 
četiri. Sastanci sa politkomesarima (ili pomoćnicima) četa ta-
kođer su održavani u svakom bataljonu na jman je po tri pa i 
četiri puta. 

Iako su i komande četa i svi starij i borci pripremani za 
pri jem novog ljudstva bilo je kod izvjesnog manjeg broja nižih 
rukovodioca (političkih i vojničkih) izvjesne besperspektivnosti 
— nevjerovanja da se od novih boraca mogu stvoriti dobri borci, 
ali poslije intervencije od strane štaba brigade i sastancima sa 
nj ima odklonjena je ova bojazan. Inače pri jem novog ljudstva 
bio je uglavnom dobar. 

U brigadi je održano u toku mjeseca oko 40 konferencija, 
od kojih izvjestan broj sa nepotpunim četama radi toga što smje-
štaj nije dozvoljavao drugačije. Političkih časova održano je u 
brigadi oko 75, od kojih također izvjestan broj sa nepotpunim 
četama i ustanovama oko štaba brigade. Veći -broj ovih časova 
držali su rukovodioci iz bataljona, jer četni rukovodioci, kao ni 
u ostalim brigadama, nisu još u stanju da drže uspješne časove i 
konferencije. Na ovim sastancima i konferencijama uglavnom 

" Pre Ćamila Kazazovića politički komesar je bio Asim Hodžić. 
10 Ahmet 
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su pretresana sva pitanja iz života boraca, a novi borci su poka-
zali dosta interesa i prilično su živo učestvovali u diskusiji. Mno-
gi časovi i kenferencije su održavane po pitanjima koja su sami 
borci spontano postavljali na dnevni red. I ovaj se način poka-
zao vrlo pogodan za nove borce. Pismenost uglavnom svih bo-
raca u mnogom olakšava rad sa borcima (novim). 

U brigadi je početkom januara formiran četvrti bataljon, 
koji slabije stoji od ostalih bataljona, ali je u borbama pokazao 
prilično uspjeha. 

U brigadi ima prilično upražnjenih mjesta u komandama i 
štabovima. U čitavoj brigadi ima 23 ili 24 upražnjena mjesta, od 
kojih 12 mjesta politkomesara i pomoćnika politkomesara. 

Da bi se koliko - toliko riješio problem nižih političkih 
rukovodioca izdvojeno je iz svih jedinica 16 najboljih boraca sa 
izgledima na uzdizanje i sa nj ima se kod štaba brigade radi u 
vidu kratkog nižeg političkog kursa. 

Kroz borbe koje je brigada vodila pod teškim uslovima 
(hladnoća) na cesti Sokolac — Vlasenica novo ljudstvo, iako je 
uvođeno u borbe bez predhodne ozbiljnije pripreme (radi krat-
koće vremena), prilično je naučilo kroz ove borbe i već se sna-
laze dobrim dijelom. 

Već je uglavnom prestala pojava koja je do sada bila česta 
— simuliranje raznih bolesti radi izbjegavanja službe ili po-
vratka u Srbiju i disciplina je već na priličnoj visini. Najveći 
broj ovih boraca, kao uostalom ni u drugim brigadama, nije 
svjesno opredeljen za NO pokret. U ovoj brigadi bilo je pojave 
dezerterstva novih boraca dok su bili u kontaktu sa srbijanskim 
jedinicama i dok su im dolazili roditelji. Međutim svi su pohva-
tani i po vraćeni u jedinice uz potrebno objašnjenje na konferen-
cijama i izvjesne kazne (popravne mjere). Kod starijih boraca 
dezerterstva je bilo dok je brigada boravila u blizini Tuzle i to 
isključivo ljudstva iz okoline Tuzle i uglavnom pojedinačni slu-
čajevi. U brigadi je bilo nekoliko pojava samosmrzavanja kod 
novih boraca i po ovim slučajevima u svim jedinicama brigade 
održane su konferencije, objašnjavajući ovakve mjere i ukazu-
jući na posljedice — kazne koje ovakve pojave povlače sa 
sobom. 

Jedinice ove brigade održale su konferencije sa narodom u 
selima: Husino, Petrović, Dopasci, Grabovica, Kameniti Dolovi, 
Visočnik, Vrabačka. Jedinice ove brigade u Birču su slavile 
božić sa narodom. 

Na godišnjicu Lenjinove smrti također su održana preda-
vanja po jedinicama. 

Početkom januara pojavio se pjegavi t ifus u brigadi, ali ne 
u većoj mjer i a dobiven je u selima lijevo i desno od ceste 2i-



vinice — Kladanj, gdje su vodili borbu sa srbijanskim četnici-
ma i gdje su se zadržavali izvjesno vrijeme. Spriječeno je šire-
n je ove bolesti. Sanitet ove brigade pokazao je dosta uspjeha i 
dobro je organizovan. U brigadi radi niži sanitetski kurs sa 16 
slušalaca, koji treba da riješi pi tanje četnog saniteta. 

Intendantura je već dobro sređena i organizovana. Sa-
dašnji intendant koji je završio intendantski kurs u Tuzli po-
žrtvovan je i vri jedan a dobar organizator. Intendanti po bata-
ljonima osjetno slabiji, nisu dovoljno pismeni, ali uglavnom za-
dovoljavaju a imaju svi zamjenike. 

Ob. služba u ovoj brigadi nije na visini, jer još nemaju 
brigadnog obavještajca kao ni u dva bataljona. 

XX. brigada: 
Osnov političkog rada bio je kao i u ostalim brigadama, s 

tim što je u jedinicama prorađena i deklaracija ZAVNOBIH-a o 
pravima građana Bosne i Hercegovine,11 a govor Edvarda Kar-
delja na II. zasjedanju ASNOM-a nije u dva bataljona prorađen. 
Kroz brigadu je reorganizovan kulturno-prosvetni rad prema 
naredbi V.S. ali se još nisu mogli osjetiti vidni rezultati. 

Politički rad bio je nešto življi nego u ostalim brigadama, 
a tome je razlog to što su bataljonski rukovodioci u ovoj bri-
gadi stariji i iskusniji. i borci i rukovodioci su pripremani za 
pr i jem novog ljudstva, ali briga za nove borce ni je bila sve-
strana, što se odrazilo i u najvećem broju slučajeva smrzavanja, 
što su uslovile i teške okolnosti — velika hladnoća i slaba obuća. 
Tako je bilo više od 50 slučajeva smrzavanja, od kojeg izvjestan 
manj i broj vjerovatno namjerno. 

U brigadi je u toku januara održano oko 35 redovnih i van-
rednih radnih konferencija i oko 60 političkih časova. Prosvet-
nih predavanja osim u II. bataljonu ni je bilo, a u ovom bata-
ljonu održana su dva predavanja iz geografije (Balkan i Jugo-
slavija). 

U toku januara održan je samo jedan sastanak sa politko-
mesarima bataljona. Sa komesarima četa po bataljonima održa-
no je po tri ili četiri sastanka (po četiri u dva bataljona). 

Skoro je redovna pojava da se pri je svake akcije kao i po-
slije akcije drže konferencije po četama ili vodovima po pitanju 
dotične akcije (priprema akcije, propusti i greške u toku ak-
cije itd.). 

11 Od 30. juna do 1. jula 1944. u Sanskom Mostu je održano Drugo 
zasjedanje Zemaljskog antifašističkog vijeća narodnog oslobođenja Bo-
sne i Hercegovine, na kome je, pored niza odluka, usvojena i Deklara-
cija o pravima građana Bosne i Hercegovine (vidi Pregled istorije 
Saveza komunista Jugoslavije, IRPJ, 1963, str. 444—454). 



U brigadi postoji još izvjestan broj nepismenih ljudi, a 
na jmanje novodošlih. Na likvidaciji nepismenosti rađeno je kroz 
čitavo vrijeme, no ipak nije postignut vidniji rezultat. 

U I. bataljonu ove brigade rad je bio osjetno slabiji nego 
ranije, radi toga jer nije imao dugo politkomesara bataljona 
kao ni komesara četa, pa je radi toga budnost i kontrola nad 
ljudstvom popustila, čemu se može dobrim dijelom pripisati i 
iznenađenje koje je bataljon pretrpio kod ceste Sokolac — Vla-
senica (Tukovi),12 kojom je prilikom bataljon imao 10 mrtvih 
i 10 ranjenih, među kojima teže i komandant bataljona. 

I kod ove brigade i pored svih napora rukovodioca udar-
nost je oslabila dolaskom velikog broja novih nenaoružanih 
ljudi koji su uz to bili i nevješti. 

Iz brigade je jedan bataljon — četvrti ušao u sastav bri-
gade narodne odbrane za Istočnu Bosnu, a odmah po njegovom 
odlasku formiran je novi bataljon. 

U brigadi je prilično uspjeha postignuto ovog mjeseca na 
upoznavanju novih boraca iz Srbije sa istorijom i tekovinama 
naše borbe a dosta uspješno je objašnjavana i kraljeva izjava — 
napad na sporazum Tito — Subašić. 

Rada u narodu skoro nije bilo, jer je brigada dejstvovala 
uglavnom na prostoriji koja je popaljena i vrlo malo naseljena. 

Ob. služba u brigadi ne funkcioniše najbolje u prvom re-
du radi toga jer u tri bataljona nema obavještajaca. 

Intendantura u brigadi zadovoljila je radi toga što se bri-
gada snabdjevala iz divizijske intendanture. Ekonomski kadar 
je prilično mlad, politički nedovoljno uzdignut, no prilično po-
žrtvovan. 

Sanitet je u brigadi organizovan dobro, pokazao je dosta 
snalažljivosti i u borbama i u sprečavanju zaraznih bolesti tako 
da brigada nije zabilježila ni jedan slučaj tifusa ili neke druge 
zarazne bolesti. Smrzavanje nogu većeg broja boraca nije se 
moglo spriječiti (barem ne sasvim) radi toga jer redovno na j -
veći broj boraca nema čarapa a krpe od padobrana ne koriste 
mnogo. 

Radi političkog podizanja sanitetskog kadra u brigadi ras-
pisane su teme o NO borbi, tekovinama borbe, odlukama AV-
NOJ-a i ZAVNOBIH-a i ulozi žene u ovoj borbi i Novoj Jugo-
slaviji. 

I u ovoj brigadi postoji izvjestan broj upražnjenih mjesta 
u komandama četa kao i u štabovima bataljona. 

12 Dvadeseta (romanijska) brigada je od 16. do 20. januara 1945, 
vodila dvije borbe protiv ustaša na prostoriji s. Osmače. U prvoj borbi 
je nanela osetne gubitke neprijatelju, dok u drugoj borbi se desilo da 
je 1. bataljon bio iznenađen. (Vidi Arhiv VII, reg. br. 4—22, k. 1111). 



Dijelovi oko štaba divizije: 
Kulturno - umjetnička ekipa: broji oko 20 — 22 člana. Kod 

nj ih je politički rad najbolje organizovan i najživlji ali se os-
jetno osjeća odlazak dosadašnjeg političkog kao i umjetničkog 
rukovodioca. Sad grupom rukovode još mladi i neiskusni dru-
govi, ali ima izgleda da će se uzdići. U grupi ima stalno izvjes-
tan broj drugova i drugarica iz brigade koji se u grupi zadrža-
vaju izvjesno neodređeno vrijeme, dok se ne osposobe da mogu 
rukovoditi kulturno-prosvetnim radom po jedinicama. Grupa je 
dala jednu vrlo uspjelu priredbu u Ljuboviji kao i dvije (od 
kojih jedna manje uspjela) za narod i borce u Bratuncu. 

U Pratećoj četi oslabio je u zadnje vri jeme politički rad 
radi toga što smo izvukli veći broj drugova za razne dužnosti iz-
van čete — a najviše u dopunski bataljon, izviđačku četu i ostale 
ustanove. U četi redovno izrastaju prilično dobro niži i srednji 
rukovodioci. Sad su i komanda čete i komande vodova nepotpu-
ne (nema političkih delegata i pomoćnika političkog komesara). 

Izviđačka četa: — ima potpun rukovodeći kadar (vrlo do-
bru komandu čete) i politički rad je u n joj prilično živ i uspje-
šan. Udarnost čete je nešto opala popunom novim borcima iz 
Srbije. 

Ceta za vezu: — također je oslabljena radi toga jer smo 
uglavnom sve rukovodioce četne kao i vodne poslali na razne 
dužnosti izvan čete, pa se tek sada ponovo oživljava rad. U četi 
ima malo tehničara — stručnjaka. 

Najslabije se radi sa l judstvom u intendanturi iako po-
stoji politički delegat — a radi toga što ovo ljudstvo nikad ni je 
na okupu. 

U dopunskim bataljonima se radi intenzivno i politički i 
vojnički, ali politički rad nije mogao da se razgrana radi toga 
što nemamo drugova koji bi mogli da vrše dužnosti komesara 
četa — osim u jednoj, tako da čitav teret rada pada na politič-
kog komesara i pomoćnika politkomesara, koji teorijski dobro 
stoje. 

Politički i kulturno-prosvetni rad u dijelovima oko štaba 
divizije bio je vrlo dobro organizovan i živ na inicijativu dru-
gova i drugarica iz kul turne ekipe, tako da je skoro svake ne-
delje obavezno održavano po jedno aktuelno predavanje sa tu-
mačenjem situacije i diskusijom, ali je ovaj rad poremećen u 
zadnje vri jeme radi toga jer su svi ovi dijelovi oko nas bili od-
vojeni i rastureni a i radi toga što su mnoge izmjene izvršene u 
komandama. 

Politički rad u bolnici je uglavnom vrlo živ kao i kul-
turno-prosvetni, a imaju i diletantsku grupu (ujedno i horsku) 
koja je pokazala lijepe rezultate. Izdali su i dva broja džepnih 



novina prilično uspjelih. U bolnici rad teče neprekidno. Bolnica 
je inače vrlo dobro organizovana. 

U bolnici radi niži sanitetski kurs sa 19 slušaoca — sve 
drugarice. 

U čitavoj diviziji i dalje je najveći problem podizanje 
rukovodioca, prevaspitavanje novih boraca, naoružanje, koje se 
kroz borbu ne može nego samo djelimično riješiti, podizanje i 
učvršćivanje discipline (iako ovo nije nikad bio zabrinjavajući 
problem) i čuvanje ljudstva od bolesti, naročito od smrzavanja 
obzirom na veliku hladnoću koja nam je već priličan broj bo-
raca izbacila iz stroja. Kao poseban problem nameće se privika-
vanje i obuka ljudstva u frontalnim i pozicijskim borbama, na 
šta naše jedinice još nisu navikle. Također je problem odabira-
n je i osposobljavanje većeg broja drugova u razne druge stručne 
rodove vojske. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar, p.puk. 
Z.n Škerović 

BR. 101 

IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 38. NOU DIVIZIJE OD 
4. FEBRUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 3. UDARNOG 
KORPUSA NOVJ O BORBAMA NA SEKTORU ZVORNIK — 

DRINJACA1 

POLITIČKI KOMESAR S 1» 
4. II. 1945. 

POLITIČKOM KOMESARU E 1» 

Dostavljam moje utiske i zapažanja o borbama sa Nijem-
cima na sektoru Zvornik — Drinjača:4 

, s Zarija 
1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII. reg. br. 

9/1—6, k. 409. 
2 Trideset osme NOU divizije. 
5 Trećeg udarnog korpusa NOVJ 
* Odnosi se na borbe 38. udarne divizije od 27. januara do 3. fe -

bruara 1945. protiv jedinica nemačke 22. pešadijske divizije koje su se 
od Drinjače probijale prema Zvorniku u težnji da se spoje s njemačkim 
snagama u Bijeljini (vidi Arhiv VII, reg. br. 39—12, k. 272, reg. br. 33—11, 
k. 272 A, reg. br. 23—5, k. 1258 i »Oslobodilački rat«, 2. knj., str. 516—521. 



Naše brigade došle su na ovaj sektor poslije dugih marše-
va i trodnevnih borbi na sektoru Ozrena.5 Širih priprema za ove 
borbe nije bilo, radi toga što smo odmah po dolasku stupili u 
akcije. No ipak smo kratkim putem objasnili rukovodiocima i 
borcima značaj ovih akcija, značaj odbrane Zvornika, tako da 
smo ih za prvu akciju prilično pripremili. To se vidjelo iz od-
lučnosti i brzine u izvođenju prve akcije na Kostijerovo—Dri-
njača.6 Ofanzivni duh koji je prvog dana i prve borbe vladao 
kod naših boraca i rukovodioca, sistematski je opadao, radi vrlo 
teških stambenih prilika, stalnih borbi, slabog držanja susjed-
nih jedinica, kao i prosječno velikih gubitaka u rukovodstvu, a 
i boraca. No, ipak činjenica je, da je naša part i jska organizacija 
i naše rukovodstvo pokazalo u svim ovim borbama dovoljno 
upornosti i borbenosti. Isto tako činjenica je, da naša rukovod-
stva, naročito vojnička, nisu pokazala niti minimum snalažljivo-
sti, okretnosti, vještog manevra, brzine i tačnosti. Nepri jatel j je 
uspjevao drskim napadima, vještim manevrima, brzinom i tač-
nošću, iznenađenjem i odličnim rukovanjem oružjima da nas 
skoro uvijek odbaci. Naši vojni rukovodioci, ne samo da se nisu 
snašli u komandovanju, manevru, već nisu skoro nikad blago-
vremeno uočili neprijatelja, procjenili situaciju i donijeli pravo-
vremenu odluku. Nisu znali procjeniti namjeru nepri jatel ja i tak-
tiku njegovog ratovanja. Naši mitraljesci, većinom noviji borci, 
vrlo slabo upotrebl javaju svoje oružje, ne znaju osnovne ele-
mente borbene obuke automatskim oružje. Naši vojni rukovo-
dioci nisu uspjeli ostvariti jedinstvo komande preko nižih voj-
nih rukovodioca, nijesu organizovali dobru vezu, čak ni kurir-
sku, radi čega je dolazilo do toga da komandanti ili komandiri 
ne znaju po nekoliko sati gdje su im i šta im rade djelovi n j i -
hovih jedinica. Vojni dio štaba 17 brigade pokazao se vojnički 
nedorastao za borbu sa ovakvim neprijateljem, koji je uvijek 
uspijevao da parira namjere naših jedinica. Ovo se, naravno, 
prenjelo i na niže rukovodstvo. Pomoć štaba divizije ovom štabu 
bila je očigledna, tako da se i ovaj štab u zadnjim akcijama po-
kazao življi i uporniji. 

5 Divizija se od 1. do 23. januara 1945. nalazila u dolini r. Spreče, 
kao opšta rezerva, radi dejstvovanja protiv raznih neprijateljskih grupa, 
a posebno protiv grupe četnika na Ozren-planini i u Trebavi, gde su 
se, pored ostalih, nalazili i srbijanski četnici sa Dražom Mihailovićem. 
Divizija je 27. januara, po naređenju Štaba 2. armije NOVJ od 24. ja-
nuara, izvršila pokret ka prostoriji Drinjača — Liješanj i odmah stupila 
u borbu protiv jedinica nemačke 22. divizije (vidi Arhiv VII, reg. br. 
39—12, k. 272 A i reg. br. 23—5, k. 1258). 

6 Divizija je na tome sektoru vodila stalne i teške borbe od 27. 
januara pa do 3. februara 1945, a pojedini položaji su prelazili iz ruke 
u ruku više puta (opširnije o tome vidi Arhiv VII, reg. br. 23—5, 
k. 1258). 



Novo ljudstvo, politički nepripremljeno, vojnički neobuče-
no, bez borbenih tradicija, ušlo je u vrlo teške borbe, slabo se 
je držalo, što je rđavo uticalo i na naše stari je borce, pa i na ru-
kovodioce. Ima više slučajeva ran javanja ili pogibije naših ru-
kovodioca, gurajući ili ubacujući baš ove nove borce u borbu. 

Politički rukovodioci pokazali su dovoljno upornosti i dali 
su dovoljno pomoći vojnim rukovodiocima. Izuzetak su dva ko-
mesara bataljona u 21 brigadi (komesari III i IV bataljona), koji 
su se u ovim borbama vrlo malo angažovali, a naročito onda kad 
je njihova praktična pomoć bila nužna. 

Ishrana u ovim borbama bila je različita kod jedinica, radi 
različitog zauzimanja ekonomskih rukovodioca. 21 naša brigada 
hranjena je čitavo vrijeme dobro, zahvaljujući brzini i upornosti 
intendanta te brigade, koji je uputstva (i pismena i usmena) šta-
ba divizije u potpunosti primio. 17 brigada prva dva dana i po-
red naših uputstava nije organizovala brzi dotur hrane, nije se 
borcima hrana blagovremeno doturala na položaj. Cim je ovo 
primijećeno, ovaj intendant je pozvan na raport u Stab divizije 
i najoštr i je mu postavljeno pi tanje ishrane. Intendant 18 bri-
gade isto tako je u potpunosti podbacio, naročito u prebacivanju 
hrane od divizijske intendanture do svoje jedinice. Divizijska 
intendantura ovih dana radila je, i hrane je bilo, no, naši in-
tendanti napravili su niz grešaka. Ove greške nastupile su zato 
što organizacija unutar naših intendantura ni je stvarno spro-
vedena — samo je forma zadovoljena. Naši intendanti se ne po-
vezuju, jedan drugog ne kontrolišu, te je pi tanje odgovornosti 
kod nj ih vrlo nisko. Dugi boravak zadnje vr i jeme u gradu7 vrlo 
je štetno uticao na naše ekonomske rukovodioce, te su se ovih 
dana borbe vrlo slabo snašli u teškim uslovima organizacije eko-
nomske službe. Isto tako sretstva za prevoz i prenos kojim mi 
raspolažemo su vrlo mala, te je i to bila otežavajuća okolnost. 
Uglavnom borci su dobijali dovoljno hrane, no često puta ne-
redovno. 

Sanitetska služba u ovim borbama uglavnom je zadovoljila. 
Svi ranjeni drugovi su pravovremeno izvlačeni iz borbe, previ-
jeni' i evakuisani. Istina, poslije prve borbe ranjenici su direk-
tno dolazili u štab divizije, zato što je štab divizije bio blizu 
položaja i zato što su u toj borbi brigadne ambulante, a sa nj ima 
i referenti brigadnog saniteta, odnosno brigadni ljekari bih vrlo 
daleko od svojih jedinica. Na ovo im je odmah ukazano i u svim 
sledećim borbama sanitet je funkcionisao dobro. Ima nekoliko 

7 Posle operacija krajem decembra 1944. u dolini reke Spreče, na 
prostoriji Tuzle, kada je razbijena jača grupacija četnika pobeglih iz 
Srbije i drugih neprijateljskih snaga, jedinice 38. NOU divizije razme-
stile su se na prostoriji Tuzle u cilju odmora i sređivanja, gde su ostale 
sve do 23. januara 1945 (vidi Arhiv VII, reg. br. 39—12, k. 272 A). 



slučajeva da su lakše ranjeni drugovi ostali neprevijeni, lutali. 
Ovo su bili novi borci, koji iz kukavičluka nijesu tražili sanitet-
sku pomoć na licu mjesta. Ovakvih slučajeva u našoj diviziji 
zapazio sam dva do tri, dok u 25. diviziji ovo je bila redovna 
pojava. Naše drugarice — sanitet — sa više upornosti i odgovor-
nosti radile su u ovim danima borbe, dok su poneki ljekari i 
medicinari dosta olako svoju službu sh va tali. 

Naši gubici u ovim borbama bili su: 148 mrtvih, 315 ranje-
nih, 25 smrznutih, 12 nestalih. Od ovoga broja nižih i viših ruko-
vodioca poginulo je oko 40, ranjenih oko 100. Među poginulim 
imamo 2 komandanta bataljona, 1 komesara bataljona, 1 zamje-
nika komandanta bataljona i 1 načelnika štaba bataljona. 1 dru-
garica, ref. san. bat., ranjena.8 Komandant IV bataljona 17 
Majevičke brigade drug Osman Muharemović poginuo je kao i 
uvijek idući na čelu svog bataljona. Cesto je upozoravan, pa i 
pred akcijom da vodi računa o sebi u borbi, no neustrašivost 
n jemu je bila svojstvena. Komandant IV bataljona 21 brigade 
drug Ahmet skupa sa svojim zamjenikom u borbi na Dugim 
Njivama isto tako su poginuli u streljačkom stroju, gdje ih je 
neprijatel j vještim manevrom presjekao i nanio im osjetne gu-
bitke. Komesar IV bataljona 18 brigade drug Hasan Hanušić, 
isto tako poznat kao junak, poginuo je u jurišu na neprijateljske 
bunkere kod s. Dubnice. U ovim borbama poginulo je 7 koman-
dira četa, 3 politička komesara četa, 3 zamjenika komandira i 1 
pomoćnik komesara čete i velik broj vodnika i desetara. Tako 
isto toliki je broj ranjenih komandira i njihovih zamjenika, ko-
mesara i njihovih pomoćnika, vodnika i desetara. 

Ja smatram da su ovi gubici morah biti obzirom na mlade 
borce, nevješto rukovođenje jedinicama (i ostale okolnosti.)9 

U napadu 21 brigade na Dobre Vode njihov prvi bataljon 
je u najžešćoj borbi i u skoroj likvidaciji i razbi janju nepri ja-
telja dobio naređenje da se povlači baš u momentu kada je Ma-
jevička brigada vršila kontranapad sa Liplja prema Šabićima.10 

Ko je izdao naređenje ovome bataljonu da se povlači još ni je 
ispitano, no po ovom vodimo istragu, jer je tu sigurno u pitanju 
ili nečiji lični kukavičluk ili namjerna sabotaža. 

Štab divizije od prvog dana ozbiljno je shvatio zadatke na 
ovom sektoru i smatram da je se založio u dovoljnoj mjeri, kako 
po pitanju borbe i rukovođenja operacijama, tako i pomoći eko-
nomskim i sanitetskim rukovodstvima. Korišćenje izviđačkih 
četa i uopšte obavještajna služba je podbacila, što je dobrim 
dijelom naša krivica. Naše zapo vješti za izvođenje pojedinih na-

8 Dopisano na margini crnim mastilom. 
9 Reči u zagradi dopisane crnim mastilom. 
10 O tim borbama vidi u Arhivu VII, dokumenat reg. br. 23—5, 

k. 1258. 



pada i kontranapada bile su redovite, no, istina, često kratke i 
bez dovoljno direktiva, što je opet naš propust. Tako isto zbog 
neredovnih izvještaja štabova brigada, a naročito ob. službe, naš 
štab često puta nije imao potpuno jasno situaciju, naročito kod 
neprijatelja, te su i naše odluke bile brze, a možda i suviše 
smjele i nekonkretne. 

Za viši politički kurs uputio sam druga Miloša Ilića, se-
kretara Divkoma, i druga Radu Perića, političkog rukovodioca 
svih prištabskih dijelova. Njihove karakteristike prilažem. Uko-
liko bi u vašem pratećem bataljonu mogao neki drugi biti ko-
mandant bataljona, a po mogućnosti i jedan komesar bataljona 
bio bi nam nužan. Smatram, ukoliko to situacija dozvoli, da bi 
bilo vrlo dobro kad bi ova divizija makar i za kraće vri jeme do-
bila zadatak da ovlada i prečisti Trebavu i Posavinu. Ovo naro-
č i to] radi mobilizacije novih boraca, koji se vrlo lako i brzo 
prekal juju. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politički komesar 
potpukovnik, 

Mil.11 Pejanović 

" Milutin. 



b r . 102 

IZVEŠTAJ POMOĆNIKA POLITIČKOG KOMESARA BRIGA-
DE »MATIJA GUBEC« OD 4. FEBRUARA 1945. DIVIZIJSKOM 
KOMITETU 32. NO DIVIZIJE O POLITIČKOM STANJU I 

PARTIJSKO-POLITICKOM RADU U BRIGADI1 

POMOĆNIK KOMESARA 
BRIGADE »MATIJA GUBEC« 

XXXII. DIVIZIJE NOVJ 
4. februara 1945. 

Izvještaj za I. mjesec 1945. g. 

DIVIZIJSKOM KOMITETU XXXII. DIVIZIJE NOVJ. 

Dragi drugovi, 

Brigada je ovog kao i prošlog mjeseca imala zadatak, da 
brani mostobran Virovitica i tako se zadržavala na Bilogori ju-
žno od Virovitice.2 Imala je 15 pokreta i 10 borbi. 

POLITIČKO STANJE: 

U borbama koje smo vodili, Brigada je izgubila mnogo ru-
kovodioca, tako da su se ovi stalno mijenjali , pa je politički rad 
uslijed tih promjena a i uslijed prilika u kojima živimo, t.j. po-
kreta, borbi, ostajanja na položaju, bio slab, gotovo nikakav. 
U toku mjeseca u I. Bataljonu, počevši od komanda četa pa na 
niže, svi su rukovodioci izbačeni iz stroja, a na njihova mjesta 
postavljeni novi, jasno, sa manje potrebnog znanja i spreme. 
Slično s tanje je i u II. Bataljonu i III. Bataljonu. Moral boraca 
i pored tih okolnosti ipak je na priličnoj visini. Raspoloženje je 
dobro, ima pjesme, šale i veselja i onda kada je najteže. Novi 
borci koje dobivamo iz raznih pozadinskih ustanova kvare to 
raspoloženje svojim gunđanjem i svojim nezadovoljstvom, a 
koje potiče od tuda, što su oni morali doći u operativnu jedinicu. 
Ima među nj ima i špekulanata, a ima i takovih koji ne znaju 
zašto se bore. Osim teškog života mi im nismo ništa drugo pru-
žili, nismo podigli njihovu svijest, te nije čudo što se nađe i 
takovih koji zbog jačine nepri jatel ja na ovom sektoru ne v je ru ju 
u uspjeh Crvene armije i u skoro oslobođenje naše zemlje, pa su 
spremni na predaju neprijatelju, a čak i na dezerterstvo. To su 
pojedinci, dok za Brigadu kao cjelinu možemo reći, ima uslova 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 48/689. 

5 Vidi dok. br. 79, objašnjenje br. 2. 



da primi novo ljudstvo, da ga prožvaće i da postane jaka Briga-
da. U izboru novih rukovodioca ne postavljamo danas mnogo 
uslova. Svi oni nemaju dovoljno znanja za svoje dužnosti, no to 
nadoknađujemo pojačanim radom viših rukovodioca. 

Još jedna stvar kočila je politički rad, a to je da smo mi 
stalno očekivali da ćemo otići na nekakav odmor i dok su bata-
ljoni bili na položaju rad je ostavljen za onda kada dođemo u 
baze, kao što je to bilo nekada dok smo vodili partizanski rat. 
Konačno se uvidjelo da do takvih promjena neće skoro doći i 
danas nastojimo iskoristiti svako mjesto za čitanje štampe, koju 
dobivamo u većim količinama. 

U toku mjeseca imali smo poginulih — ranjenih 
Poginulih oficira Ranjenih oficira 
Podoficira Podoficira 
Politradnika Politradnika .3 

Kulturno-prosvjetni rad je u zadnje vri jeme potpuno za-
mro. Formiranjem prop. odjela kod Divizije i po brigadama na-
stojat ćemo da podignemo rad na tom polju. 

PARTIJSKA ORGANIZACIJA: 

Broj članova povećao se u odnosu na prošli mjesec za deset 
članova. Novih članova primljeno je 16, pridošlih iz drugih je-
dinica 6. Poginulih članova K.P. 5. Ranjenih članova K.P. 13. 
Prekomandovanih čl. K.P. 7. Za veće pojačanje K.P. nema sada 
mnogo izgleda, pošto većinu boraca sačinjavaju novi borci. Tako 
je naš I. Bataljon poslije borbe u G. Kovačici 13.1. 1945.4 ostao 
na 57 ljudi, dok danas broji 101 vojnika. Naći će se ipak pojedi-
naca koje ćemo moći primiti. Naši partijski rukovodioci još su 
vrlo tvrdi i nepokretni u pronalaženju novih članova, a isto 
tako i novih rukovodioca. 

Sastanci se nisu redovno održavali, a falilo je i partijskih 
rukovodioca. Tako II. Bataljon izveštava, da kroz čitav mjesec 
dana nije imao sekretara ćelija u dve čete. Pred kratko vri jeme 
ranjen je i pomoćnik komesara 3. čete, tako da je bataljon ostao 

® Brigada je u januaru 1945. imala 21 mrtvog i 110 ranjenih. 
Redakcija nije mogla utvrditi koliko od tog broja poginulih i ranjenih 
otpada na starešine (vidi Arhiv VII, reg. br. 2—9 i 9—9, k. 1194). 

4 Odnosi se na borbe jedinica 32. divizije NOVJ od 13. do 20. ja-
nuara 1945. na sektoru Grubišno Polje — Veliki Grđevac — Velika Pi-
sanica protiv delova 1. kozačke konjičke divizije i ustaško-domobran-
skih snaga. Prema depeši Štaba 10. korpusa NOVJ od 21. januara 1945, 
upućenoj Glavnom štabu NOV i PO Hrvatske, neprijatelj je noću 18/19. 
januara napustio s. M. Grdevac, G. Kovačicu, M. Barnu i južni deo 
s. Zrinske (opštinije o ovim borbama vidi tom V, knj. 37, dok. br. 60. 
94, 97, 100 i 103). 
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bez svih sekretara četnih ćelija. Jasno je da je i rad pod takvim 
uslovima bio slab, ili nikakav. Sada nastojimo, da sva mjesta 
popunjavamo odmah nakon gubitka, a u izboru smo mnogo širo-
kogrudniji i slobodniji nego do sada. 

Skojevska organizacija ima članova na licu 89. Rad sa 
SKOJ-em bio uslijed istih razloga kao rad sa Part i jom dosta 
slab. Stalne promjene rukovodioca znatno su otežale ta j rad. 

Uz drugarski pozdrav 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Za sekretara: 
Pol. komesar 
M.5 Jakopović 

BR. 103 

IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA UNSKE OPERATIVNE 
GRUPE OD 5. FEBRUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 
4. UDARNOG KORPUSA NOVJ O STANJU I RADU U JE-

DINICAMA1 

POLITKOMESAR 17/IV 9452 

UNSKE OPERATIVNE GRUPE 
Dne 5. februara 1945. god. 

POLITKOMESARU IV. UDARNOG KORPUSA NOV 
JUGOSLAVIJE 

Stanje u jedinicama se nešto izmenilo, u ovom vremen-
skom razdoblju, u II. brigadi u smjeru napretka, a naročito 
[nakon] poslednjeg odlaska na Pokuplje3 pa sada na Baniju, 
svaki odlazak naših jedinica na Baniju, Kordun i Pokuplje, t.j. 
na strani teren, uvijek se vrlo povoljno odrazi na naše jedinice, 
naše jedinice na tim terenima jačaju i ozdravljuju kada se na-

5 Milenko 
1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 

fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 49/791—794. 
* Verovatno se odnosi na datum zavođenja u štabu Korpusa. 
5 Po naređenju Štaba 4. udarnog korpusa NOVJ, 2. brigada Unske 

operativne grupe prebačena je na komunikaciju Zagreb — Sisak, gde je 
sadejstvovala s jedinicama 34. i 7. udarne divizije i krajem januara i po-
četkom februara 1945. napadala neprijateljska uporišta (vidi tom V, knj. 
37, dok. br. 80, 101; Arhiv VII, reg. br. 12—2, k. 1225). 

32 Zbornik, tom 7X. knj. 8 497 



laze na stranom sektoru, tada nema slučajeva dezerterstva iz 
jedinica. Ovo dolazi što narod prima naše borce dobro i što 
neprijateljska propaganda ne utječe i ne dolazi do naših boraca. 
Dok na našem terenu nepri jatel jska propaganda još je jaka, i 
nepri jatel j nastoji preko muslimanske reakcije da ubacuje sva-
kojake lažne vijesti preko ljudi i žena u selima u kojima se 
nalaze naši borci, a to d je lu je na naše borce koji još nisu poli-
tički sazreli. 

I. Brigada se nalazi stalno u poslednje vreme na istim 
položajima Ćoralići, Trstovac — Gata i Cavnik, samo stanje u 
brigadi je nešto popustilo u prvom i drugom bataljonu, dok u 
III. i IV. s tanje je dobro, a naročito u III. Ova brigada imala je 
teže borbe od II. brigade,4 u kojima je dobar dio nižeg rukovod-
stva izbačen iz stroja, što se je odrazilo i na samo stanje u bri-
gadi. Borba koja je vođena na Vagancu,5 a u kojoj je učestvo-
vala I. brigada, u kojoj nije bilo uspeha, također se nepovoljno 
odrazila na naše jedinice. Uspjeh na Izačiću je donekle opet vra-
tio borcima vjeru u svoju snagu, tako da neuspjeh na Vagancu 
se donekle bacio u zaborav.-

Stanje u I. bataljonu se malo pogoršalo slučajem pisma ko-
mandantu toga bataljona od Njemaca iz Ostrošca. Ovaj slučaj je 
prilično rasvijetljen i borci toga bataljona to osuđuju i počeli 
su gubiti povjerenje u tog komandanta. Mi smo ovoj stvari 
oprezno prišli, nije se moglo ništa ustanoviti da je on nj ima 
pisao, samo postoji mogućnost a to je: isti komandant se voli 
mnogo faliti kako je on junak, kako njega borci vole i da on 
sve može napraviti sa svojim bataljonom. To vjerovatno ovo je 
rekao pred nekim špijunom u selu Slapinki, a ovaj dojavio n je-
mačkim vlastima^ te su ovi pokušali da mu napišu pismo u vezi 
predaje. Sam komandant čim je dobio pismo odmah ga je dao 
komesaru da pročita, a poslije uputio u Štab brigade odnosno 
Grupe. Ovaj bataljon bio je kraće vreme u rezervi, međutim 
sada je stavljen na položaj. Mi i dalje ovu stvar pratimo i ispi-
tujemo te smo pojačali u tom smislu i našu budnost. 

Stanje u II. bataljonu iste brigade je popustilo usled gub-
l jenja političkog kadra iz ovog bataljona, sada smo popunili po-
litički kadar, ali je mlad te ne može dovoljno da se snađe da 
uočava probleme u svom bataljonu, a i sam politički rad je slab. 

Politički rad. U ovom mjesečnom periodu obišao sam oba-
dvije brigade, kao i ostale jedinice pri Stabu Grupe i održao 
sastanke sa komesarima bataljona obiju brigada kao i sa kome-
sarima jedinica pri Stabu. Dok sastanak sa komesarima brigada 

4 O borbama 1. brigade u januaru 1945. vidi V tom, knj. 37, dok. 
br. 16, 21, 28, 40 i 101. 

5 Opširnije o borbama za Vaganac, Celopek i Izačić vidi tom V, 
knj. 36, dok. br. 106 i 111, knj. 37, dok. br. 19, 21, 28, 121, 138 i 139. 



nisam održao pošto je komesar II. brigade već mjesec dana ot-
sutan iz jedinice i nalazi se u bolnici. 

Politički rad u jedinicama. U I. brigadi nije bio dovoljan iz 
razloga toga što je sam politički kadar mlad, skoro svi komesari 
bataljona nanovo postavljeni, te nemaju dovoljno iskustva u 
radu pa se nisu još snašli u radu, a ovo naročito u pokretu naših 
jedinica, kao i uočavanju problema u jedinicama te na vreme 
r i ješavanje istih. Sam politički rad u ovoj brigadi živnuo je tek 
početkom novog takmičenja od 20.1® Dok u II. brigadi, iako je 
otsutan komesar brigade, politički rad kroz ovaj mjesec bio je 
dosta živ a i mogućnosti su bile veće nego u I., a također i poli-
tički kadar u bataljonima je mnogo bolji. 

Politički rad u glavnom se odvija»preko radnih i politič-
kih konferencija, usmenih novina a predavanja, tekući materijal 
se redovno prorađivao iako u pojedinim bataljonima i četama sa 
nedovoljnim pripremama, što ima posledice, a to je nedovoljna 
korist za borce. Politički rad se odvija prema dobivenom planu 
o t akmičen ja uz malu nadopunu, gde mi i danas govorimo o po-
ložaju muslimana u bivšoj Jugoslaviji i NDH, te u sutrašnjoj 
federativnoj demokratskoj Jugoslaviji, mjesto odlaska ZAV-
NOHA govorimo o odlukama ZAVNOBIHA kao i o bratstvu i 
jedinstvu. Političkom kadru u jedinicama dala se direktiva u 
pogledu stava prema Kral ju a ujedno govoreno je i pred jedi-
nicama. Poslije izjave Kral ja preko radio Londona da ne pri-
znaje odluke AVNOJA i sporazum Tito — Šubašić. Mi smo pred 
borcima i narodom govorili o izjavi Kral ja te smo ga raskrinka-
vali na slijedeći način. Govoreći o sporazumu Tito — Šubašić, 
podvlačeći napore saveznika da dođe do sporazuma, ovde naro-
čito podvlačimo napore Engleske, tako da u očima boraca ne bi 
ostalo da Engleska daje podršku Kral ju. Govorimo o odlukama 
AVNOJA, kako je bilo za vreme monarhije, kakvu je ulogu 
Kral j odigrao za vri jeme četiri godine rata te o demonstracijama 
koje se nizaju poslije izjave Kral ja širom cijele Jugoslavije a 
naročito Srbije. Borci sami su prilično zainteresovani po pitanju 
Kralja, te zbog toga tako često znaju postaviti pi tanje hoće li 
se on povratiti. U glavnom kroz naše jedinice čuju se poklici 
uvijek »dolje Kralj , živio TITO, nećemo Kralja, hoćemo TITA«. 
Politička situacija kod nas i u svijetu koristi se i uvjek se iznosi 
pred naše jedinice. 

Povodom 22-ge godišnjice Lenjinove smrti u svim bataljo-
nima kao i u specijalnim četama održali su se pomeni i pročitali 
referati o Lenjinu, gde se je istakla uloga Lenjina, njegove za-
sluge, kao i rukovodstvo kroz tri revolucije u carskoj Rusiji. 

8 Odnosi se na međukorpusno takmičenje od 20. januara do 20. 
marta 1945 (vidi dok. br. 43. i 67). 
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Naročito u poslednje vri jeme posvetila se pažnja politič-
kom uzdizanju politdelegata i komesara preko vaspitnih sasta-
naka, na kojima se pripremaju za teme sa kojima t rebaju da 
izađu govoriti pred borce. Pokazalo se dosta dobro i mi ćemo u 
buduće ovako da praktikujemo. 

O političkom kadru. Komesar I. brigade: još i dalje kod 
njega se osjeća prilično mrtvilo i nedovoljna pomoć i kontrola 
komesarima bataljonima. Komesari bataljona u ovoj brigadi 
mladi, bez iskustva i znanja, jedino živi i poletni, uz dobru jaču 
pomoć i kontrolu mogli bi da zadovoljavaju. 

Komesar II. brigade već mjesec dana ne nalazi se u jedi-
nici, ali komesari bataljona u ovoj brigadi su sa više iskustva i 
znanja te se u mnogom i ne osjeća odsustvo komesara. Komesari 
četa i delegati u obje brigade su svi mahom novouzdignuti, bez 
znanja, jedino borbeni, odani, disciplinovani i radni, te tako 
nadopunjavaju svoje neznanje i neiskustvo. 

Kulturno-prosvjetni rad. Na ovom polju rada, naročito po-
slije novog takmičenja, osjetila se živahnost. Sada su formirani 
i počeli sa radom brigadni kulturno-prosvjetni odbori, koji su 
inicijatori i pokretači cijelog kulturno-prosvjetnog rada u bri-
gadi. Pri Stabu Grupe također je formiran Centralni kulturno-
-prosvjetni odbor sviju jedinica pri štabu, koji također daje 
smernice kulturno-prosvjetnim odborima sviju četa pri Stabu. 

Glavna oštrica kulturno-prosvjetnog rada je uperena na 
suzbijanju nepismenosti, u tom pogledu bataljoni bataljonima su 
najavili takmičenje a čete četama. U I. brigadi u ovom mjesecu 
naučilo je pisati oko 47 drugova, dok u drugoj brigadi oko 50, a 
u prištabskim jedinicama Grupe 32. Ima priličan broj koji znaju 
od 5 do 20 slova. Ima slučajeva gde su se borci naučili za 5 dana 
čitati i pisati. 

Svi bataljoni održavali su priredbe u selima gde su se 
nalazili, za narod i vojsku, kao na pr imjer u selima Gati, Buži-
mu, Pećigradu, Pjanićima, II. brigada u Ogulincu, Peščenici i t.d. 
Sve su priredbe date u glavnom zadovoljavajuće, vidi se da naši 
borci i za ovo imaju smisla a i dosta volje. 

Stampa. Svi bataljoni u ovom mjesecu izdali su po jedan 
bataljonski list, a isto su tako i čete izdale svoje džepne novine. 
Bataljonski listovi i četne džepne novine su prilične, u nj ima 
uzimaju u većim slučajevima učešća sami borci. Tehnika Štaba 
Grupe izdaje redovno vijesti Grupe, također i »Bratstvo«7 svih 
15—20 dana. Dopisnička služba u Grupi ide teže s obzirom da 
nema ljudi koji bi imah smisla za dopisništvo. Sama naša tehnika 
radi vrlo dobro, ali ima ih malo te i pored dobre volje ne mogu 

7 List Unske operativne grupe. 



da na sve stignu. Pokrenuti su brigadni listovi koji će verovatno 
brzo da izađu. 

U selu Pjanićima dali smo priredbu, u vezi godišnjice osnu-
tka Grupe, za narod i vojsku, na toj priredbi bilo je musliman-
skih žena i djevojaka od 30—40, priredba je imala vrlo fin pro-
gram tako da je narod sa oduševljenjem otišao sa priredbe i 
uvjek pitaju kada će opet biti druga priredba. 

Čitalačke grupe od ranije su formirane u našim jedinicama 
i one u mnogome pomažu rad politkomesara iako sam rad čita-
lačkih grupa nije još zadovoljavajući. 

Vojnički rad. U našim jedinicama u vojničkom pogledu 
dosta se šepa, do polovice ovog mjeseca vojnički rad u jedinica-
ma bio je dosta slab, poslednjih 10 dana vojnički rad se pojačao 
i radi se po dobivenom planu, a naročito nastoji se raditi sa voj-
nim komandnim kadrom. Kod jedinica pri Stabu Grupe radi se 
više s obzirom da su mogućnosti mnogo bolje za rad. 

Borbenost i disciplina. Borbenost naših boraca je prilična, 
a naročito poslije vojno-političke situacije u svijetu i velike 
ofanzive Crvene armije. Disciplina se također popravlja, samo 
još ne proizlazi iz svjesti boraca, nego onog ut jeranog duha disci-
pline kojeg su imali u neprijatel jskoj vojsci. Autoritet nižeg 
komandnog kadra postepeno raste, ali dosta sporo, mi smo u 
tom smislu poduzeli sve da bi autoritet nižeg komandnog kadra 
podigli na visiniu. Familijarnost u našim jedinicama postoji, a 
naročito kod nižeg komandnog kadra. 

Bratstvo. Bratstvo svakog dana se osjeća da je jače, a na-
ročito učestvovanjem naših jedinica u borbama sa jedinicama 
VII., VIII. i XXXIV. divizije, te našim odlaskom sa našeg sek-
tora na druge sektore. 

Odnos prema narodu i narodnoj vlasti se u mnogome po-
pravio, iako [se] i sad desi po koji propust od strane boraca ili 
rukovodioca. Naročito naši borci imaju pravilan odnos prema na-
rodima i narodnoj vlasti na drugim terenima. Politički komesari 
održavaju konferencije i sa narodom u svim selima gde se nala-
ze naše jedinice. 

Intendantura. Ishrana naših jedinica vrši se preko inten-
danture Grupe, koja dobiva hranu od Komande područja. Sama 
ishrana vrši se u svim našim jedinicama preko kazana, jedno 
vreme ishrana nije zadovoljavala usled promrzavanja krumpira 
i nedobivanja na vreme mesa u dovoljnoj količini, a i nemanja 
začina za hranu. Sto se tiče odjeće i obuće ona je popravljena 
iako još ima mali broj bez odjeće i obuće, intendantura naših je-
dinica još je na kolima, osim manjeg dijela koji je bačen na 
konje. U svim jedinicama imaju intendanti i ekonomi koji se 
nekako snalaze na svojim dužnostima a jedan dio od njih pro-



šao je kroz intendantske kurseve pri Stabu Korpusa, te su im 
ti kursevi mnogo pomogli. 

Radionice pri Grupi imadu sve, koje rade i donekle za-
dovoljavaju potrebama naših jedinica. Tim radionicama fali 
izvestan materi jal te zbog toga ne mogu potpuno da zadovolja-
vaju potrebama naše Grupe. 

Sanitet. Zdravstveno s tanje u jedinicama je dobro, nema 
pojava nekih naročitih bolesti, sem manj ih prehlada. Za spre-
čavanje tifusa poduzete su sve mjere. Sanitetska služba u Grupi 
je prilično organizovana iako još uvijek nema dovoljno ljudstva 
po toj službi zaduženog. 

Stanje u prihvatnoj bolnici se opet popravilo. U samoj bol-
nici vlada priličan red, jedino ishrana u prihvatnoj bolnici u 
poslednje vr i jeme je slabija, zbog toga što se dobiva sledovanje 
isto kao i za borce u jedinicama. 

Informativna služba. Informativna služba još slaba i ne 
daje rezultate kakve treba, iako pri Stabu Grupe formirana je 
izviđačka četa koja je dosta dobro sređena, još se ista pravilno 
ne iskorišćava. I jedini podatci koje mi dobivamo jesu preko iz-
viđačke čete i izviđačkih vodova u brigadama. Sam informativni 
oficir Grupe poletan je i hoće da radi ali mu manjka samo-
inicijativa i organizacione sposobnosti, uz bolju pomoć i kontro-
lu moći će da zadovolji. 

Dopunski bataljon. Ovaj bataljon nalazi se u Velikoj Kla-
duši, ima komandanta i komesara bataljona, sada na licu ima 
svegà 72 borca i to dobar dio tih boraca je nesposoban za opera-
tivnu jedinicu, usled fizičke slabosti i starosti, rad u ovom ba-
taljonu nije zadovoljavajući, rade po dobivenom vojnom i poli-
tičkom planu. 

Mobilizacija. Komotno se može reći da je mobilizacija pot-
puno stala, jer u poslednje vri jeme ne vrši se mobilizacija i u 
naše jedinice ne dolaze novo mobilisani. Samu mobilizaciju u 
selima oko neprijateljskih uporišta ometaju zelenaši8 koji su 
u poslednje vri jeme počeli da se aktiviziraju a naročito na sekto-
ru Otoka — Stijena — Bužim, gde naše jedinice ne kontrolišu. 
Zelenaške grupe koje krstare po tim terenima u glavnom pljač-
kaju, vode l jude i skupl jaju naše dezertere. U ovom mjesecu iz 
I. brigade bilo je 30 dezertera, dok iz II. 20, sve mahom borci sa 
sektora Stijena — Bužim. Zbog toga bilo bi neophodno potrebno 
da bi se nešto naše jedinice pojavilo na tom sektoru zbog razbi-
janja tih zelenaških grupa. 

Kursevi pri Štabu Grupe: Pri Stabu Grupe ima podoficir-
ska škola koja je do sada dala dosta dobre rezultate i sada u toj 
školi ima 30 slušaoca. Također održan je kurs za jurišne pionire, 

8 Verovatno se odnosi na muslimansku miliciju zeleni kadar. 



koji je završen a nije dao nikakove rezultate, nego naprotiv stvo-
rio dezertere. Nastavnik kojega ste Vi uputili da održava kurs, 
poslije održanog kursa, bez znanja ovog Štaba, pustio je kur -
siste svojim kućama, gde i danas neki od kursista nisu se vra-
tili u jedinice. 

O Štabovima. Stab Grupe dobio je novog načelnika9 koji 
na svojoj dužnosti zadovoljava, ima dosta vojničkog znanja, u-
nosi se u rad i probleme jedinica i udaran je. Komandant Gru-
pe10 kao i uvijek nezainteresovan a naročito u poslednje vri-
jeme počeo je i da koči sam rad u Grupi. Poslije održane okru-
žne konferencije, gde je istupio protiv narodne vlasti neumjesno, 
te gde su ga na toj konferenciji udarili i sam se kompromitovao, 
od tada je postao još nesnošljiviji. Po pitanju rasformiran ja 
Grupe,11 kroz vojsku i narod govori kako to nije dobro i t.d. te 
u najnovije vreme priča da pojedine partizanske jedinice pre-
laze na stranu četnika i da kolju muslimane. Ovo govori šapatom 
najbolj im svòjim pri jatel j ima. 

Štabovi brigada. U glavnom trude se da zadovolje iako 
ima tako još nedostataka kod samih njih. 

Problemi. Kao prvi problem u našim jedinicama jest ko-
mandant, s kojim bi trebao Stab Korpusa što pri je razgovarati 
i pred njega stvar postaviti kako treba. Drugi problem u našim 
jedinicama jest pi tanje napuštanja jedinica od strane boraca, te 
uzdizanje vojnog i političkog komandnog kadra, uzdizanje auto-
riteta nižem komandnom kadru i razbijanje familijarnosti u na-
šim jedinicama. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar: 
Bijedić S.12 

9 Sulejman Vaskarac 
10 Šakanović Halil 
11 Grupa je rasformirana u prvoj polovini februara 1945. Od njenog 

ljudstva je obrazovana 1. muslimanska NO brigada koja je ušla u sastav 
8. udarne divizije NOVJ (vidi Arhiv VII, reg. br. 1—2, k. 119/6 — depeša 
Štaba 4. korpusa od 29. januara 1945. Glavnom štabu NOV i PO Hrvatske, 
reg. br. 4/1—2, k. 814, reg. br. 17/1—2, k. 118). 

1! Šukrija 



b r . 104 
MESEČNI IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 17. UDAR-
NE BRIGADE OD 5. FEBRUARA 1945. POLITIČKOM KOME-
SARU 28. NOU DIVIZIJE O STANJU I RADU U JEDINICAMA 

I NA TERENU1 

S T A B B 2 ! 

Broj 34 
Dana 5. II. 1945. godine 

Mjesečni izvještaj polit, 
komesara. 

POLIT. KOMESARU V l s : 28 DIV.4 

Položaj. 

I. Opći pregled: 

Tokom mjeseca januara, jedinice naše Brigade nalazile su 
se na sektoru oko Bjeljine. Vodili smo nekoliko uspješnih borbi 
sa neprijateljem. 

Vrlo uspješna borba bila je borba koju je vodio III. bata-
ljon sa Nijemcima u Srednjem Dragaljevcu na cesti.5 Jedinice 
nisu pri je borbe dospjele urediti svoje položaje, jer je nepri ja-
telj već bio naišao, pa se u početku prilično zatezalo i izgledalo 
je da borba neće naročito uspješno završiti. Karakteristično u 
početku borbe bilo je to da neki rukovodioci nisu slali izvještaje 
u štab bataljona pored izričite napomene, ali nakon što je štab 
bataljona osigurao vezu sa jedinicama, sredio ih, izvršen je 
s ja jan juriš na neprijatel ja koji se nalazio na relativno vrlo do-
brom položaju. Premda su neki padali a neki ranjavani, poja-
čavao se elan u jurišu. Rezultat borbe je bio vrlo dobar i ne-
što još naročito nije [se] ni moglo tražiti, budući da nije vršen 
obuhvatni napad. Niži rukovodioci su se dobro držali, a isto 
tako i svi borci. Neki novi borci istakli su se junaštvom. Tako 

1 Original (pisan na mašini, ćirilicom) u Arhivu VII, reg. br. 3—1/5, 
k. 1136. 

1 Verovatno greška: 17. udarna brigada je imala šifru Vi, a ne Bi 
(vidi tom IV, knj. 31, dok. br. 82). 

» Šifra 28. NOU divizije (vidi tom IV, knj. 31, dok. br. 82). 
* Naknadno dopisano mastilom. 
5 Odnosi se na borbu od 15. januara 1945. protiv delova Borbene 

grupe »Skenderbeg« koji su se od Bijeljine kretali cestom ka Brčkom. 
U toj borbi, vođenoj ceo dan, neprijatelj je imao 117 mrtvih i 9 zaroblje-
nih. (Opširnije o tome vidi Arhiv VII, reg. br. 42—11, k. 272 A). 



jedan novi borac — mitraljezac odmah nakon što je previjen 
ponovno je uzeo mitraljez i pošao dalje u borbu. 

Plijen u toj borbi bio je naročito bogat različitim sitnica-
ma i drugom ratnom opremom. Primjetio sam da borci nisu po 
starom običaju prevrtali sve rance i tražili različite sitnice, već 
su sav plijen donosili na hrpu. Gledao sam borca koji je išao u 
čarapama i donio dva para cipela potpuno ispravnih. 

Poslije toga nekoliko dana II. bataljon je napadao četnike 
u Gornjoj i Donjoj Bukovici,6 gdje je nepri jatel j kasnije preuzeo 
inicijativu, i bataljon je zbog krutog rukovođenja pretrpio pri-
lične gubitke u l judstvu i oružju i morao se povući. Dok su 
neke jedinice pokazale elastičnost i smjelost u napadanju nepri-
jatelja, druge jedinice toga bataljona su podbacile. Osnovno leži 
u krutom shvaćanju naređenja sa strane štaba bataljona, i vrlo 
slabo izvještavanje štaba brigade, i naprotiv da je bilo solidne 
veze nakon uspješnog progonjenja neprijatel ja bataljon bi bio 
povučen, i ne bi bio izložen napadima neprijatel ja sa sviju stra-
na, što se je moglo očekivati zbog isturenog položaja bataljona. 

Nakon nekoliko dana na istome sektoru jedinice I. i IV. 
bataljona ostvarile su lijepu pobjedu nad neprijateljem. Tom 
prilikom došao je do izražaja koordinirani rad spomenutih ba-
taljona, koji su nastupali sa dva različita pravca. Uz relativno 
male gubitke razbijene su dvije kompanije Nijemaca i bataljon 
četnika, i zarobljeno prilično oružja. 

Pod kra j mjeseca jedinice IV. bataljona vodile su vrlo 
uspješnu borbu sa Nijemcima na cesti kod Velike Obarske.7 Ne-
pri jatel j je napadnut u koloni. Ova borba je bila vrlo uporna i 
naročito žestoka. Ispočetka je bilo malo oklijevanja kod boraca 
ali je kasnije izvršen snažan juriš, u kome je pobijeno mnogo 
neprijateljskih vojnika, zarobljena tri flaka i nekoliko puško-
mitraljeza. Kad se vidi konačni ishod borbe, pored velikog 
plijena i broja pobijenih neprijateljskih vojnika, bili su naši gu-
bitci relativno visoki. U analizi borbe konstatovano je da gu-
bitci nisu došli zbog neke naročite greške u rukovođenju bor-
be, već zbog upornosti neprijatelja, njegovog snažnog naoru-
žanja i čistog terena kojim su borci nastupali prema neprijatelju. 

U napadu na Bjeljinu8 nismo imali uspjeha. Jedinice su 
bile uporne da izvrše zadatak i to se pokazalo u nekoliko navrata. 

6 Te borbe su vođene 17, 18, 21. i 22. januara 1945 (vidi Arhiv VII, 
reg. br. 42—11, k. 272 A). 

7 Verovatno se odnosi na borbu od 25. januara 1945. protivjedinica 
Borbene grupe »Skenderbeg« koje su pokušavale da se iz Bijeljine pro-
biju cestom u pravcu Brezovog Polja. U toj borbi, koja je vođena ceo 
dan, ubijeno je preko 50 neprijateljskih vojnika. Brigada je imala 32 
mrtva i 53 ranjena borca. (Vidi Arhiv VII, reg. br. 42—11, k. 272 A). 

8 Po naređenju Vrhovnog štaba NOV i POJ, 17. i 28. NOU divizija 
su 27. januara 1945. napale Bijeljinu, koju su branile jedinice Borbene 



Karakteristika tih borbi je pouzdanje boraca i rukovodioca u 
svoju jedinicu u početku borbe, no kada izvrše prvi zadatak, a 
redovito je to bio snažan juriš, u kome su jedinice u svakom 
slučaju imale mnogo izbačenih iz stroja, i kao posljedica toga, 
dolazilo je popuštanje a zatim povlačenje. Jur iš se ponovi i opet 
ista stvar. 

Osobito dobro i borbeno su djelovali naši bacači. Naročito 
efikasna bila je priprema koncentrisanih teških bacača naše bri-
gade. Nakon salve od po 60 mina izbačenih u roku jedne mi-
nute u takova tri navrata izvršen je prodor na naj tvrđem mje-
stu. Bilo je mnogo ličnih junaštava prilikom borbi za nepri ja-
teljske bunkere kada su borci likvidirali nepri jatel ja u bunke-
rima. III. četa I. bataljona likvidirala je u svome jurišu preko 
20 bunkera i zatim odbila pet protivnapada nepri jatel ja na 
osvojenim položajima. Likvidaciju bunkera izvršili su sa svega 
5 izbačenih iz stroja, ali kada su se izvlačili sa osvojenih položaja 
prelazeći čistinu imali su velike gubitke. Tri mitraljesca, koji su 
novi borci, kada su bili ranjeni nisu htjeli pasti živi nepri jatel ju 
u ruke, već su se poubijali bombama. To je dokaz da među no-
vim borcima iz Srbije ima priličan broj l judi koji su vrlo uporni 
u borbi sa nepri jatel jem i znaju ga strašno mrziti. 

Nakon navedenih tr i ju uspješnih borbi sve jedinice stekle 
su iskustvo, a što je najvažnije dobile su pouzdanje u svoje vla-
stite snage. Vidno se osjetilo napredovanje čitave jedinice. Naši 
rukovodioci prilično su ovladali svojim jedinicama. 

Osjetni gubitci u borbi za Bjelj inu imaju, a vjerovatno će 
imati uticaj na jedinicu. Ovdje se pokazalo da smo svi osjetljivi 
na veće gubitke, da nakon dobijenih gubitaka nemamo upornosti 
i prodornosti. Nismo još obračunali sa partizanštinom, te kada se 
postavi zadatak kao što je bio zadatak kod Bjeljine ne umijemo 
da budemo uporni. Upornost pri izvršenju sličnih zadataka ni-
smo još postigli i to stoji pred našim rukovodiocima kao problem 
čijem r ješavanju moramo ozbiljno pristupiti. 

U borbama za Bjeljinu imali smo oko 200 ljudi izbačenih 
iz stroja, a neposredno pred tim nešto preko stotinu. Kakove će 
posljedice ti gubitci imati za jedinicu ne može se reći, ali mora 
se o tome Strogo voditi računa, jer je već u nekoliko navrata u 
našoj brigadi bilo momenata kada njena borbenost zbog takovih 
razloga opada. 

grupe »Skenderbeg« i ustaško-domobranske 12. divizije. Napad je, od 28. 
januara do 3. februara, nekoliko puta obnavljan, ali grad nije zauzet, zbog 
jakog otpora neprijatelja i zbog pogoršane situacije u rejonu Zvornika u 
koji su se probile jedinice nemačke 22. pešadijske divizije (vidi Arhiv VII, 
reg. br. 42—11, k. 272 A, reg. br. 13—2, k. 271, reg. br. 14—2, k. 271 i »Oslo-
bodilački rat «, 2. knj., str. 516—521). 



No pored svega toga, a to je osnovno, naše jedinice su se 
prilično okalile. 

II. Političko stanje i politički rad u jedinicama: 
U toku januara dezerterstvo se nije pojavilo. Isto tako po-

stupci prema narodu sa strane naših boraca dobri su i nije bilo 
nezgodnih pojava kao što je to bilo prošloga mjeseca. Da je to 
tako može se zahvaliti prvenstveno pojačanoj budnosti rukovo-
dioca i oštrim mjerama koje su preduzete, ali isto tako zna-
čajan faktor za uklanjanje loših postupaka prema narodu jeste 
sređivanje ishrane boraca. U prošlom mjesecu nismo još bili 
uspjeli srediti ishranu, pa su borci često puta bili gladni, a to 
je bilo u većini slučajeva povod za pljačku ili kakav drugi ne-
zgodan istup prema narodu. 

Uporedo sa vojničkim izdizanjem jedinice pojačala se dis-
ciplina i unutarnj i red. Nisam zapazio nekih naročitih karakte-
rističnih momenata po pi tanju disciplinskih prekršaja, no toga 
još uvijek ima. Raštrkanost jedinice prilikom boravka u kan-
tonmanu uvje tu je relativno slabiju disciplinu. 

Isto tako je značajno primjeti t i da novi borci iz Srbije 
umiju mrziti neprijatelja, a dokaz za to jeste slučaj kada su se 
tri mitraljesca-borca iz Srbije ubili bombama, kada nisu htjeli 
da padnu živi nepri jatel ju u ruke. Isto tako slušao sam mnoge 
borce kada idu iz borbe i strahovito se pri jete Švabi da će mu 
se osvetiti. Neki koji su u jurišu sa bliskog odstojanja ubili ne-
koliko Švaba vole mnogo da se hvale o tim svojim podvizima, 
pokazujući na ta j način da mu to upravo čini zadovoljstvo što je 
ubio neprijatelja. Odnosi između Srba i Hrvata u jedinici su sada 
sređeni jer su novi imali do sada prilike da vide svoje drugove 
Hrvate u borbi protiv zajedničkog neprijatelja. 

U toku januara vodili smo akciju za sakupljanje novca kao 
.pomoći za postradale krajeve naše zemlje. U toj akciji imali 
smo priličnog uspjeha, ali po organizaciji akcije i po količini 
sakupljenog novca za više od dva puta prednjači IV. bataljon, 
koji je sakupio 265.000.— dinara i kuna. U razgovoru sa nekim 
drugovima došli smo do zaključka da kod nekih novih boraca 
nije akcija pobudila potpuno razumjevanje, nije pobudila ona-
kovo razumjevanje kao kod naših starih boraca, ali oni su ipak 
davali takmičeći se ko će više dati, i da bi [se] tako moglo reći: 
eto, mi smo više novca dali, ili pak nisu htjeli reći ne kada su 
im rukovodioci objasnili. 

Istupi kral ja Petra II. imali su jak odjek u jedinicama.9 

Odmah nakon prvoga istupa kral ja Petra i napad na AVNOJ, 

' Odnosi se na kraljevu izjavu povodom sporazuma Tito—Subašić 
(vidi dok. br. 55, objašnjenje br. 4). 



održao sam, nakon borbe koju je vodio III. bataljon, pred čita-
vim bataljonom miting i napao politiku kral ja Petra. To je bilo 
odmah drugi dan nakon njegove izjave, kada još borci prethodno 
nisu bili upoznati sa time, kada sam govorio o kraljevom napadu 
na AVNOJ odmah su se čuli oštri povici »Dolje kralj« i klicalo 
se Titu. Kasnije je stigao i pisani materi jal po toj stvari, i za-
počela je široka kampanja raskrinkavanja kralja. Kampanja je 
uspjela, stariji borci su upravo našli neko olakšanje, jer su do 
sada dok kral j Petar II. nije bio dovoljno raskrinkan kod no-
vih boraca, pomalo zaobilazili i nisu direktno napadali kralja. 
Pojedine čete nakon održanih mitinga slale su delegacije u svo-
je štabove koje su donosile telegrame Titu i AVNOJ-u, i pitale 
ako je potrebno da mogu svi borci dati svoje potpise. 

Politički rad: Održao sam jedno široko savjetovanje poli-
tičkih komesara bataljona, komesara četa, te pomoćnika kome-
sara bataljona i pomoćnika komesara četa. Savjetovanje je odr-
žano 4. I. sa slijedećim dnevnim redom: 1. Politička situacija, 2. 
Stanje u brigadi i postupci boraca, 3. Politički rad, 4. Kulturno-
-prosvetni rad, 5. Razno. U političkoj situaciji prodiskutovali 
smo po svim pitanjima i nastojali razjasniti sve događaje. Pod 
točkom »Stanje u Brigadi« svaki komesar čete podnio je opširan 
izvještaj o svome radu u četi i radu svojih političkih delegata i 
o problemima na koje je naišao. Pod točkom »Politički rad te 
kulturno-prosvetni rad« date su potrebne direktive kako i na 
koji način da se intenzivno obavlja politički rad pod sadanjim 
uslovima. 

Da bi se pojačao politički i kulturno-prosvetni rad u je-
dinicama, i da bih ja imao pregled kako rade politički delegati, 
održao sam u svakom bataljonu posebno sastanke sa političkim 
delegatima i političkim komesarima četa u prisustvu političkih 
komesara bataljona. Zbog sadanjih prilika nisu se mogli odr-
žati redoviti četni sastanci, pa prema tome teret političkog rada 
pada na vodne sastanke, ali politički delegati nisu umjeli da u 
potpunosti izvrše postavljene zadatke jer im za to ne odgovara 
njihova politička sprema, a sa druge strane politički komesari 
četa nisu dovoljno ozbiljno shvatili da oni t rebaju upravo da 
budu nosioci i pokretači političkog rada na vodnim sastancima, 
niti su dovoljno izobrazbenih sastanaka održavali sa svojim po-
litičkim delegatima. 

U drugoj polovini mjeseca održao sam sastanak sa poli-
tičkim komesarima bataljona. Dnevni red je bio slijedeći: 1. Po-
litička situacija, 2. Nedostatci u političkom radu, 3. Organiza-
cija pozdrava i pomoći postradalim krajevima, 4. Godišnjica 
Lenjinove smrti, 5. Razno. Pod točkom »Politička situacija« ras-
pravljali smo uglavnom o događajima sa kral jem Petrom. Pod 
točkom »O ned ostatcima u političkom radu« onalizirali smo po-



litički rad u našim jedinicama i opće zapažanje je da su poli-
tički rukovodioci bili prilično spori, tako da su borci relativno 
kasno obavještavani o različitim događajima, a i nedovoljno 
jasno. Greška je u tome da mi nismo uklonili na neki drugi na-
čin nedostatak štampe i stenografisanih radio-izvještaja. Doni-
jet je zaključak da politički komesar brigade odmah nakon ne-
kog važnijeg događaja napravi raspis komesarima bataljona koji 
će to onda razraditi sa nižim političkim rukovodiocima i borci-
ma. Na osnovu toga zaključka napisao sam tri raspisa, koji su 
uglavnom bili gotovo doslovce uhvaćeni radio-izvještaji radio-
-stanice Beograd. Inače su borci redovito bili izvještavani preko 
radio-izvještaja o situaciji na frontovima, a da bi im bilo jasno 
gdje se vode pojedine operacije i gdje se nalaze pojedini gra-
dovi, naredio sam da svaki bataljon izradi primitivne karte sa 
ucrtanim važnijim gradovima i ri jekama. Pojedini bataljoni iz-
radili su takove karte za svaki vod, a što je još manjkalo izra-
dila je Tehnika Brigade. 

Govoreći općenito o političkom radu u brigadi, on ne za-
dovoljava. 

Rad u bataljonima: Politički rad u bataljonima odvijao 
se uglavnom na vodnim sastancima, a r jeđe na četnim sastanci-
ma. Bataljonskih sastanaka nije održavano. Razrađivala se štam-
pa. održavani su mitnzi povodom istupa kral ja Petra II., govore-
no je o Lenjinu povodom godišnjice njegove smrti, i razrađivani 
raspisi o političkoj situaciji. 

III. Kulturno-prosvetni rad: 
U prvoj polovini januara formiran je kulturno-prosvetni 

otsjek prema raspisu Vrhovnog štaba.10 Kulturno-prosvetni ot-
sjek još nije popunjen sa ratnim dopisnikom, i još nema naro-
čite koristi u radu. Isto tako po svim bataljonima obnovljeni su 
i popunjeni kulturno-prosvetni odbori u četama i bataljonima. 

U toku mjeseca čete su izdale svoje džepne novine, a II. 
četa I. bataljona opet je izdala tri broja novina i to četne novine, 
novine u stripu — »Pljačkaši« i četni sportski list »Sportista«. 
Izdavane su i zidne novine a povodom godišnjice Lenjinove 
smrti izrađene su zasebne zidne novine. Da bi se štampa popra-
vila i imali potrebnu korist za rad u jedinicama održani su sa-
stanci, na kojima se ukazalo kako i na koji način da se izra-
đuju novine. 

Rad sa diletantskim grupama i pjevačkim horovima nije 
zadovoljio. Glavni uzrok su česti pokreti i slabi uslovi rada. 

10 Misli se na Naredbu Vrhovnog komandanta NOV i POJ od 13. 
decembra 1944. o organizaciji propagandnog i kulturno-prosvetnog rada 
u NOVJ (vidi II tom. Bilten 46—47, str. 559). 



IV. Ishrana, odjeća, obuća i zdravlje boraca: 
U toku januara uspjeli smo prilično srediti ishranu. Ona 

je bila iz dana u dan sve bolje regulisana, tako da nam uglav-
nom nije manjkalo jela. Ponekad nije hieb stigao na vri jeme 
i to ne zbog toga što nije pravovremeno nabavljen u Srbiji nego 
zbog smetnji u transportu i teškoća zbog loših puteva, te velikih 
udaljenosti. Osim toga intendanture naših bataljona su se pri-
lično sredile i uspjevaju da jedan dio hrane sakupe na terenu 
gdje boravimo. Najbolje funkcioniše intendantura III. bataljona, 
oni ni jednom nisu bili u oskudici. 

Odjeća i obuća znatno se je popravila dobivenim odjelom 
i obućom, te zarobljenim materijalom. Ali premda nema pot-
puno bosih, obuća, isto tako i odjeća ne zadovoljava. Još uvijek 
ima veliki broj boraca koji imaju opanke. 

Zdravlje boraca je uglavnom dobro. Prehlade su česte. 
Bilo je tri slučaja koji su sumnjivi na pjegavi tifus. Dotični borci 
poslani su u Divizijsku ambulantu, ali odande nam nije javljeno 
kakova je konstatacija. 

V. Rad u narodu: 
Ogržao sam jednu konferenciju u Srednjem Magnojeviću. 

Na konferenciju je došao relativno mali broj seljaka. Isto tako 
još na tri mjesta pokušali smo sazvati konferenciju ali se na-
rod nije odazvao. Osnovni uzrok da seljaci neće da se odazivaju 
pozivu na konferenciju je pre tnja četnika da će svakog onoga ko 
pođe na konferenciju ubiti. Ukloniti tu bojazan seljaka nije lako 
tim više što mi budemo na tom sektoru pa onda opet odlazimo 
i opet se vraćamo, a četnici isto tako običavaju da nakon našeg 
odlaska dođu u selo. 

VI. O kadrovima: 
Postavljen je novi polit, komesar I. i III. bataljona. Osim 

toga, zbog izbacivanja iz stroja, postavljen je priličan broj ko-
mesara četa a većina pol. delegata koji se sada postavljaju su 
borci bomilisani u Srbiji. Izgradnja nižih političkih rukovodioca 
stalno i pojačano iskrsava kao ozbiljan problem. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Polit, komesar, major : 
Bosanac T. Krsto 
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REFERAT POMOĆNIKA POLITIČKOG KOMESARA 20. 
UDARNE BRIGADE 39. NOU DIVIZIJE NA BRIGADNOM 
PARTIJSKOM SAVETOVANJU OD 5. FEBRUARA 1945. O 
RAZVOJU PARTIJSKE ORGANIZACIJE, USPESIMA, NEDO-

STATCIMA I ZADACIMA1 

ORGANIZACIONI REFERAT 

Drugovi i drugarice, 

Cilj ovoga referata je da iznese kratak istorijat naše part. 
organizacije od formiranja ove brigade,2 promatrajući je u n je -
nom razvoju, njenom radu na r ješavanju problema koji su se 
postavili u jedinicama naše brigade, cilj je dalje u tome da vi-
dimo šta smo uspjeli, a šta nismo, da vidimo koji su to zadatci 
koji su se isprečili na našem putu, traže svoje r ješenje, da za-
tim zajednički donesemo zaključke i zadatke za budući rad. 

Nama je vrlo dobro poznato kako i od čega je formirana 
naša brigada. Formiranje naše brigade uslovili su vojno-politički 
momenti specijalno u našoj zemji, svakako vezano sa s tanjem 
izvan, a osim toga sposobnost odreda da prerastu u brigadu, u 
regularnu jedinicu naše oslobodilačke vojske. Kada kažemo spo-
sobnost odreda, onda mislimo i na to da je partorganizacija u 
tim odredima, koja je postojala svakako sa izvjesnim nedostat-
cima, ipak uspjela da riješi izvjesne probleme u svojim jedinica-
ma. Uz to ne smijemo zaboraviti da je r ješavanje tih problema 
odvijalo se svakako pod daleko drugim usi ovima nego danas. 

Gledajući na partorganizaciju naše brigade kao na cjelinu, 
n jen rad, mi smo postigli vidne rezultate. 

Pr i je svega začaurenost naše partorganizacije, njezin uski 
sitnopraktični rad, uspjeli smo da proširimo, a što je najvažnije 
uspjeli da ipak, koliko-toliko, rješimo i pitanje sektaštva u na-
šoj partorganizaciji, koje se bilo ukorjenilo. 

U formiranju brigade moglo se zapaziti da u jedinicama 
ima dosta veliki broj starijih boraca, prekaljenih u borbama, 
koji su spremni i život dati za Part i ju, a nisu bili članovi naše 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 4/5, 
k. 1283. 

2 Brigada je po naređenju Štaba 5. udarnog korpusa NOVJ od 1. 
oktobra 1944, formirana od Kozarske grupe NOP odreda. Formiranje je 
završeno 12. oktobra. (Opširnije o tome vidi IV tom, knj. 27, dok. br. 125, 
knj. 30, dok. br. 3 i 7; Arhiv VII, reg. br. 44/12, k. 459 A: pozdravni tele-
gram Štaba 20. krajiške NOU brigade od 12. oktobra 1944. upućen Stabu 
5. udarnog korpusa NOVJ). 



Partije. Sledeće cifre, koje pokazuju razliku brojnoga stanja 
naše partorganizacije, u formiranju brigade i danas, jasno go-
vore o tome da smo ta j problem shvatili i pristupili njegovom 
rješavanju. 

Naša partorganizacija u formiranju brigade brojala je 147 
članova Part i je . Danas ona broji 264. Dakle, naša se partorgani-
zacija povećala za 117 novih članova Part i je . Od tih 117, koliko 
ih je primljeno, 34 druga bili su članovi SKOJ-a. Naša skojevska 
organizacija, u isto vrijeme, zahvaljujući našoj Partiji , kao ini-
cijatoru u tome, povećala se za 130 novih članova. 

Formiranjem brigade mi smo se našli pred problemom 
sređivanja te jedinice dajući joj jedan vojnički izgled, pred 
problemom podizanja discipline i odgovornosti naših boraca i 
rukovodioca, specijalno nižih, pred problemom određivanja jed-
nog novog sistema u radu po svim sektorima da bi rad i rezul-
tati rada po tim sektorima, a koji su zastupljeni u našoj par t -
organizaciji, bili što veći, da bi se baš izvršilo ono što je gore re-
čeno. Ovo zadnje bilo je nužno tim pre, jer se brigada svakoga 
dana povećavala sa novim ljudstvom, koje je iz raznoraznih 
razloga bilo ili pod našim do tada manj im ili većim političkim 
uticajem, već prema tome odakle se mobiliše ili dobrovoljno 
javlja u vojsku, ili pod do tada nikakvim našim političkim uti-
cajem, nego naprotiv pod uticajem neprijatel ja. U ovom slučaju 
mislim na, specijalno, bivše domobrane, koji su, manje-više, sa 
sobom donijeli nešto strano našoj vojsci. Pril iv ovakvog l jud-
stva i u ovoj mjer i ne može govoriti da je bilo u odredima, te je 
u vezi sa tim jasno, a pogotovo kad se imaju u vidu i zadatci koji 
se postavljaju, ili će se u najskori je vr i jeme postaviti pred bri-
gadu, određivanje ovog novog sistema u radu postaje preka nuž-
nost i traži zalaganje čitave partorganizacije i ponaosob svakog 
člana Part i je za ovaj posao. Ovaj rad pod novim uslovima skop-
čan je i sa r ješavanjem dezerterstva u našoj brigadi. U dana-
šnjim uslovima trebalo je dakle izmjeniti dosadašnji šablon u 
radu. Naši članovi Par t i je morali su postati bolji agitatori li-
nije naše borbe, prema tome linije naše Part i je . Oni su sa više 
predanosti morali ulaziti u dušu ljudi otkrivajući njihove dobre 
i loše strane, da bi na taj način znali orijentisati svoj rad. 

Trebalo je da dođe do izražaja rad u manj im grupama, po-
jedinačan rad. 

Mogu reći da smo mi, podvlačim, i pored svih nedostataka, 
ipak polučili rezultate. 

Disciplina naših boraca, zahvaljujući radu članova Par t i je 
i čitave partorganizacije kao cjeline, u mnogom se povećala. Od-
govornost za rad naših rukovodioca, samosvjesna odgovornost, 
danas je veća nego prije. Naš politički rad danas je mnogo in-
tenzivniji nego prije. Rezultati tog političkog rada zaista su uro-



dili plodom u svim našim jedinicama, posebno slučaj III. bata-
ljona. Napominjem, drugovi, rezultate ovog političkog rada baš 
u III. bataljonu i uzimam njega za primjer, jer je [taj] bataljon 
u formiranju brigade bio, takoreći, među najslabijima. U njemu 
je bilo najviše novomobilisanih sa raznih terena, posebno bivših 
domobrana. 

Da smo mi na ovome polju polučili rezultate potvrda je i 
to, da je od formiranja brigade ukupno dezertiralo, što nepri ja-
telju, a što na slobodni teritorij, 65 boraca, dok se u isto vri je-
me brigada ravno udvostručila. 

Kulturno-prosvjetni rad u brigadi prilično, ne može se 
reći potpuno, potpomaže politički rad. I ovdje smo polučili re-
zultate, ako se osvrnemo unazad tri i po mjeseca. Svaka naša 
četa ima kulturni odbor, ima četni pjevački hor koji zna neko-
liko dobrih pjesama, ima diletantska grupa, koja zna dva do 
tri skeča itd., a po pi tanju nepismenosti veliki su uspjesi. Mo-
guće da bi uspjesi po pi tanju nepismenosti i uopšte po kulturno-
me radu bili veći da se je organizacija shvatila šire koristeći sve 
ljude, pa i novomobilisane u tom poslu. 

Vojnički izgledi jedinica i njihova vojnička sposobnost da-
nas je veća nego prije. Osjeća se to čim se dolazi u četu. Zna se 
u četi ko je desetar, ko vodnik itd., po onome kako poštuje bo-
rac desetara, desetar vodnika u izvršavanju naređenja a po for-
malnoj strani po vojničkim pozdravima i raportima. U vojničkoj 
izobrazbi također smo polučili rezultate. U ovim rezultatima biće 
govora u idućem referatu, ali je važno da napomenem da 85— 
—90% naših boraca zna rukovati sa oružjem sa kojim raspo-
laže. 

Higijena i sanitet u mnogom je bolje. Sprečili smo, osim 
nekoliko slučajeva, širenje tifusa u brigadi. Ipak organizaciono 
smo učvrstili sanitet iako tu i tamo fali sanitetskog kadra, iako 
do danas naši štabovi i komande ne daju najefikasniju pomoć 
tom osoblju. 

Jedno ipak bolno pitanje, ali koje se sa uspjehom rješava 
i prilazi se kraju, je pi tanje pokretnosti naše komore, kako ko-
more brigade, tako i komore po bataljonima. Ovaj problem ne 
smijemo nikad izgubiti iz vida i što brže treba da se riješi. 

Da bi naša partorganizacija mogla da pristupi r ješavanju 
onih pitanja o kojima sam maločas govorio, morala je, razu-
mljiva stvar, uspjeti da se dotadašnji šablon u radu naših par-
tjedinica i čitave partorganizacije likvidira i skine sa dnevnog 
reda. Koliko smo uspjeli likvidirati ovaj šablon u radu videćemo 
kasnije. 

U formiranju naše brigade, u tim prvim danima, pa i ne-
deljama obična je bila stvar da se, prvo, partijski sastanci ne 
održavaju redovno, što je i danas slučaj u nekim našim jedinica-

33 Zbornik, tom IX, knj. 8 513 



ma, svakako u manjoj mjeri, a drugo, da se na tim part i jskim 
sastancima uvijek postavlja jedan te isti dnevni red, baš po jed-
nom kalupu, a ostali članovi Parti je, mnogo ne misleći, pri-
maju ta j dnevni red kojeg predlaže sekretar jedinice. Danas su 
se u tom smislu pokazali pozitivni rezultati. Sada se partijski 
sastanci održavaju posebno onda kada se odredi vri jeme za pod-
nošenje izvještaja po sektorima, a u međuvremenu održavaju se 
part. sastanci po pojedinom problemu, koji se postavi u jedi-
nici, moguće sa jednom tačkom dnevnog reda. 

Odgovornost članova Par t i je pred Part i jom bila je mnogo 
slabija nego danas. To dolazi otuda što se drugovima, mladim 
komunistima, nije pravilno prilazilo, ukazujući na njihove nedo-
statke, što su partjedinice olako prelazile preko grešaka poje-
dinaca, [ne] pozivajući ih na odgovornost ukoliko bi se greške 
ponovile, i konačno što ti mladi članovi Parti je, radi slabog vas-
pitnog part. rada, nisu upoznati ni u najosnovnija part. pi tanja 
— ne znaju još šta je Part i ja . 

Na ovome poslu pokazali su se dobri rezultati. 
To je baš zato što mnoge jedinice, iako kod nekih i danas 

ima propusta, redovno održavaju part. sastanke, da članovi Pa r -
tije žive parti jskim životom, drugo, što se danas pojedincima i 
partjedinicama pruža bolja pomoć, a zatim što je vaspitni par t i j -
ski rad postavljen na drugoj osnovi, organizovaniji nego prije. 

Iako smo mi, drugovi, kako vidite, polučili dobre rezultate, 
zahvaljujući vama — članovima Parti je, sa tim rezultatima ne 
smijemo se zadovoljiti. 

Dva su momenta karakteristična momentalno za našu par t -
organizaciju: 

1. — Našim radom, o kojem sam gore govorio, naša se 
partorganizacija živnula, ona počinje da se budi, razbija neki 
prakticizam, počela je jedan problem koji se r ješava [da] veže sa 
uzrokom, da pronalazi te uzroke, pravilno pristupa njihovom 
r ješavanju razbijajući dosadašnji šablon u radu. 

2. — Razvijajući takav rad polučeni su rezultati, koje mi 
ne možemo negirati, ali je činjenica da se neke naše partorgani-
zacije znaju zanijeti tim uspjesima, uspavati na novim zadatci-
ma, jer smatra ju da su postigli dovoljne rezultate na podizanju 
svoje jedinice. Cesto puta ne shvataju da ti rezultati ne znače za 
nas odmor, nego jedno iskustvo na kojem se moramo pozabaviti, 
te prikupljajući nove snage da se ponovo sa još jačim elanom na 
posao krene. 

Zato sam baš gore i napomenuo, da se sa dosadašnjim re-
zultatima ne možemo i ne smijemo zadovoljiti, da su pred nama 
novi zadatci, da pored tih uspjeha, postignutih u radu, ima ne-
dostataka, koje mi moramo otkloniti. 



Rukovodeća uloga naše Part i je u našoj brigadi nije potpu-
no ostvarena. Dakle, vidite napominjem: rukovodeća uloga. To 
je širok pojam, jer da bi Part i ja ostvarila svoju rukovodeću ulo-
gu, ona mora raditi, živjeti sa problemima, ne dozvoliti ma šta 
da se pojavi što ne bi bilo partijskim putem rješeno. Svi ti, kao 
i mnogi drugi zadatci nalaze se pred našom Parti jom, pa ako 
se oni budu pravilno rješavali, rukovodeća uloga biće osigurana. 

Part i jske ćelije u mnogome još su nesposobne da kao cjeli-
na uoče jedan problem, da ga konkretnim davanjem zadataka 
članovima Par t i je odmah riješe. Još se uvijek preko mnogih pi-
tanja, koja na prvi pogled izgledaju sićušna, olako prelazi. Ili 
ako već jedan član Par t i je uoči jednu nepravilnu stvar, nema 
smjelosti i hrabrosti da je postavi, misleći da će pogrešiti i da 
ga l judi neće razumjeti, jer se boji da neće dati pravilno 
mišljenje. 

Naša partorganizacija u potpunosti nije shvatila problem 
dezerterstva. Ja sam rekao da mi to sa uspjehom rješavamo, 
ali nije se smjelo desiti kao u našem Prvom bataljonu, da sa ba-
cačem dezertira osam bandita. 

Jedna je stvar kod r ješavanja ovog problema: naši drugovi 
nisu do danas potpuno shvatili da svi l judi nisu jednaki pa pre-
ma tome da nisu, po svojim osobinama, niti po svome stavu pre-
ma nošoj borbi, jednaki ni svi novomobilisani, niti bivši domo-
brani, prvo, a drugo, da mnogi drugovi misle da se pitanje de-
zerterstva može riješiti samo kontrolom nekog odgovornog dru-
ga sa puškom o ramenu, špijanjem sumnjivog čovjeka, a ne 
pojačanim radom po svim sektorima koji su zastupljeni u našoj 
partorganizaciji i pravilnim, zgodnim prilaskom tom čovjeku. 
Ovdje je nužno skopčano, a to je u vezi sa prilaskom ljudima, i 
otkrivanje tipova, koji su zaista neprijatel j i naše borbe, koji će 
nam sad ih poslije naškoditi bilo u čemu. 

SKOJ-evci jedne čete, na svom brigadnom savjetovanju, 
iznose ovako: »U našoj četi bili su dvojica sumnjiva, mi smo 
znali da će pobjeći, pa smo javili komandi čete, a oni su nam 
odgovorili: »Neka pobjegnu, uhvatićemo ih kasnije.« 

Komanda te čete, dakle, nije razumjela te SKOJ-evce, ni je 
to iznešeno na parti jskom sastanku, da se poduzmu konkretne 
mjere, pa da ti tipovi ne pobjegnu, kao što se desilo. Vjeru jem 
da ovakvih stvari ima i u ostalim našim jedinicama i da se olako 
prelazi preko njih. 

Kritičnost i samokritičnost članova Partije, koje je mjer i -
lo naše partijnosti, naše parti jske svijesti, svi drugovi nisu pra-
vilno shvatili. 

Neki drugovi, iz nekog izvještačenog taktiziranja prema 
ljudima, nisu smjeh u krit ikovanju pojedinaca koji griješe. Napr. 
postavlja se pi tanje kažnjavanja jednoga druga u IV. bataljonu, 
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koji je nekoliko puta griješio, a članovi te parti jske ćelije nema-
ju hrabrosti da iznesu greške toga druga i da daju svoj pri jed-
log o kazni koju je on zaslužio. To uspjeva da riješi tek bata-
ljonski biro. 

Nisu svi članovi Part i je s tim naročito da smo mi na par-
tijskim sastancima svi jednaki, da se tu ne poznaju činovi i jav-
ne funkcije, da svaki član Par t i je ima pravo i da je to nužnost 
iznijeti greške svoga druga koji griješi, tražiti da se ti nedostaci 
isprave. Napr. jedan član Part i je-borac još nema toliko hra-
brosti da za greške kritiku je svog komandira ili komesara. 

Pi tanje nediscipline u izvršavanju zadataka još je uvijek 
problem. Neki su drugovi pitanje discipline na parti jskim sa-
stancima smiješno shvatili i misle da je osnovno da se na par t i j -
skim sastancima treba tražiti riječ, što je i nužno, ali da se treba 
složiti napr. sa onim što kaže sekretar jedinice i t.sl. a ne baš 
da je u našoj Part i j i dozvoljena i da se preporučuje borba mi-
šljenja, jer svi ljudi nemaju isto mišl jenje po jednoj stvari. Me-
đutim, kada čitava part. jedinica donese zaključak po nečemu, 
postave se zadatci, parti jska disciplina zahtjeva da se ti zadatci 
sprovedu u djelo, dakle, nije parti jska disciplina biti samo miran 
na partiskom sastanku, nego se part i jska disciplina ogleda i u 
izvršavanju partijskih zadataka. 

To je ono što mnogim našim drugovima nedostaje. 
Vaspitni partijski rad u zadnje je vri jeme pokrenut, radi 

se po određenom planu, ali svaka naša parti jska organizacija u 
brigadi nije podjednako, ozbiljno, prišla tom pitanju. Ne treba 
0 tome govoriti da nema pravilnog i uspješnog praktičnog rada 
sve dok nema teoretskog znanja, koje je uslov pravilnom prak-
tičnom radu. 

Prilične rezultate i po određenom sistemu toga vaspitnog 
rada polučila je partorganizacija našeg IV. bataljona. Ovi su se 
drugovi, izgleda, najviše založili za ta j rad, što ne znači da nisu 
1 ostali, ali ipak sa razlikom. 

Kod ovog vaspitnog rada pr imjećuje se da svi članovi Par-
tije ne pokazuju podjednako interesovanje. Kad se diskutuje 
po jednoj temi ne učestvuju svi u diskusiji. To je v»liki nedo-
statak, koji uporno treba otklanjati. Ovde se naročito osjeća da 
vojni rukovodioci, počevši od desetara, pa ako hoćeš, do koman-
danta bataljona, nerado diskutuju po jednoj temi, ne udubl ju ju 
se u to da shvate šta se želi da se kaže u dotičnom članku. Do-
bar vojni rukovodioc, kao i dobar komesar i, općenito, dobar 
komunista može biti onda, ako je pored ostaloga i teoretski 
potkovan. 

Nepotpuna je podjela nad okupatorom i domaćim izdajica-
ma samo na bojnom polju. Neki prikriveni reakcionarni tipovi 
nalaze se iza naših leđa, rovare u našoj pozadini, onemogućuju 



izgradnju naše zemlje itd. Potpuna pobeda nad nepri jatel jem 
biće onda, ako ga uz vojničke pobjede na bojnom polju pobjedi-
mo i uništimo i na moralno-političkom. Za ovu pobjedu treba 
znanja. Mi smo ti koji ga moramo imati. Zato je vaspitni rad 
tijesno skopčan sa praktičnim radom. Toga moramo biti svjesni, 
jer to od nas traži naša Par t i ja i naš narod. 

Rad sa kandidatima do nedavno nije pravilan. Dešavalo se 
je da se jednome drugu, koji se misli kandidovati, ne saopšti da 
je kandidat. Osim toga, rad s tim ljudima, budućim članovima 
Partije, još ni danas nije intenzivan i po jednom sistemu. 

Dešava se to, da svi članovi Par t i je jedne partjedinice ne 
znaju koji su kandidati u njihovoj četi. Razumljiva stvar da ta 
parti jska jedinica ne može donijeti jedan pravilan zaključak 
onda kada se postavi pi tanje pr imanja druga, jučerašnjeg kan-
didata. 

Još jedan veliki nedostatak kod nas je pi tanje pomoći 
SKOJ-u, tim mladim komunistima. Ni danas mnogi naši drugovi 
nisu to pravilno shvatih, ta j vrlo važni sektor rada u našoj Par-
tiji — omladinski sektor. Još mnogi drugovi ne vide u SKOJ-u 
onaj potpuni zid, na koji se oslanja naša Parti ja, onaj veliki re-
zervoar odakle naša Part i ja sa najvećom sigurnošću vrbuje no-
ve članove. 

Citava pomoć sastojala se sve do nedavna u tome što se-
kretar jedne jedinice prisustvuje sastanku aktiva i ništa više. 
Svi članovi Par t i je čak ne poznaju skojevce u svojoj četi. Pa 
kad ih ne poznaju, razumljiva stvar da im ne mogu niti pomoći. 

Osim toga, rad SKOJ-a nije bio usklađen sa parti jskim 
radom. Organizacija SKOJ-a rješavala je jedna pitanja, a par t -
organizacija druga. Ovaj dosadašnji nepravilan način rada u 
zadnje je vri jeme u mnogom ispravljen, ali treba voditi kurs 
neprekidno na tome da se ta suradnja naše Part i je i SKOJ-a što 
više probudi, da ona u praksi urodi plodom. 

Određen je napr. plan teoretskog rada SKOJ-a, u kome je 
predviđena prorada kroz bataljone odluka ZAVNOBIH-a, a što 
se isto treba da prorađuje i u našim četama. Zar tu neće biti 
usklađen politički rad sa vaspitmm radom SKOJ-evaca? Razum-
ljivo da hoće. Ali to sve skupa neće uroditi plodom, ako članovi 
Partije, posebno komesari i parti jski rukovodioci ne budu po-
magali. 

Najbolji dokaz da ni danas Par t i ja u našoj brigadi dovoljno 
ne pomaže ovu važnu organizaciju je i u tome, što je u nekim 
našim jedinicama partorganizacija brojčano jača nego skojevska 
iako omladinaca ima u brigadi daleko više nego starijih ljudi. 
Znači da se tim mladim ljudima nije dovoljno pomoglo da otklo-
ne nepravilan kriteri j prema omladincima, kao i u njihovom 
radu sa omladinom. 



Također je nedostatak u nekim našim jedinicama što se-
kretari aktiva nisu svi članovi Parti je, kao i to što su još uvijek 
sekretari bataljonskog biroa SKOJ-a ponegdje sekretari pri-
štabskih jedinica. Treba voditi kurs na tome da se ove stvari 
isprave, da sekretari aktiva uđu u Part i ju, što ne znači da treba 
preći u drugu krajnost. 

Napomenuo bih još jedno pitanje: naime, osjeća se, i po-
red svih ukazivanja, da se drugovi znaju specijalizirati po jed-
nom određenom sektoru. Kod nas nema ništa odvojeno, pa pre-
ma tome, ne može se po jednom sektoru raditi, a da se koliko-
-toliko ne nasjeca sektor. Dakle, specijalizacije ne treba i ne 
može da bude. Ovo se naročito osjeća, što baš ne smije da bude, 
u upotpunjavanju političkog i kulturno-prosvjetnog sektora. 
Kulturno-prosvjetni sektor treba da bude najuža pomoć poli-
tičkom, a biće onda ako se rad po tome sektoru pravilno orga-
nizuje, a oba ova rada treba da se upotpunju ju sa vojničkim 
radom. U kulturnom radu treba birati ono što je najaktuelnije, 
a što je u skladu sa političkim događajima i onim političkim 
materijalom koji se obrađuje. 

Ako shvatimo ove sve nedostatke, ako pojačamo naš rad 
na otklanjanju tih nedostataka, ako sa više volje i odgovornosti 
krenemo na posao, učinićemo najviše djelo našem narodu i na-
šoj Partiji , jer ćemo stvoriti brigadu kakva ona treba i mora 
da bude. 

5. februara 1945. Pomoćnik politkomesara XX brigade 
Izudin Caušević 
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STAB IV. UDARNOG KORPUSA 
NARODNO-OSLOBODILACKE VOJSKE 

JUGOSLAVIJE 
Broj 2 

6. II. 1945. 

POLITKOMESARU GLAVNOG ŠTABA NOV I PO HRVAT-
SKE I C.K.K.P.H-e2 

I. 

U prošlom mjesecu jedinice našeg Korpusa nisu imale 
pred sobom neke veće zadatke. Vojnička djelatnost naših jedi-
nica bila je mnogo manja nego u mjesecu decembru.3 Imali smo 
nekoliko uspješnih manjih akcija,4 kao i dva neuspjeha i to je-
dan [u napadu] na Zažinu, drugi kod Zumberačke brigade.5 

Uslovi za vojničko djelovanje u prošlom mjesecu bili su 
naročito slabi. Veliki snijeg ometao je kretanje jedinica i onemo-
gućavao da pristupimo nekim većim operacijama. 

Nakon akcije na Vaganac i Ličko Petrovo Selo6 izvršili 
smo dekoncentraciju naših snaga. VII. ud. divizija vratila se na 
Baniju, VIII. i Unska na svoje sektore. Prelaz na zimsko rato-
vanje prilično je bio težak. Unatoč ukazivanja i naređenja da se 
pri jeđe na partizanski način djelovanja sa manj im snagama, to 
se je teško postizavalo. Tek u drugoj polovini prošlog mjeseca 
imali smo izvjesnih uspjeha. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
3—1/11, k. 435A. 

1 Slova »CK KPH-e«, su dopisana crnim mastilom. 
8 O borbama tih jedinica u decembru vidi dok. br. 18, objašnjenje 

br. 3. 
* Vojna delatnost jedinica 4. udarnog korpusa u januaru 1945. 

uglavnom se ograničila na područje Pokuplja, na komunikaciju Kostaj-
nica — Dvor i na područje Bihaća (vidi V tom, knj. 37, dok. br. 19, 21, 
28, 40, 78, 101, 111, 132; Arhiv VII, reg. br. 12—1/2, k. 1225, reg. br. 2/2, 
k. 814 i reg. br. 27—2, k. 434). 

5 O neuspehu akcije kod s. Zažine i neuspehu Zumberačke brigade 
vidi tom V, knj. 37, dok. br. 80 i Arhiv VII, reg. br. 2/1—1, k. 47, reg. 
br. 6—2 i 27—2, k. 434 i reg. br. 12—2, k. 1225. 

« O akciji na Vaganac i Ličko Petrovo Selo vidi dok. br. 17 (obja-
šnjenje br. 10) i dok. br. 103 (objašnjenje br. 5). 



Vojnička aktivnost nepri jatel ja bila je u prošlom mjesecu 
veća nego prije. Neprijatelj je vršio niz manj ih ispada na naš 
oslobođeni teritorij. Pod kra j mjeseca pristupili smo akcijama 
na sektoru Sisak — Petrinja,7 koje se do sada dosta povoljno 
razvijaju. Neprijatelj je na ovom sektoru vrlo slab, tako da nam 
se pružaju mogućnosti za šire djelovanje. 

U borbama prošlog mjeseca upoznali smo našu 34. divi-
ziju i n jene vojničke nedostatke. Sa tom jedinicom mi do sada 
još nismo vodili neke dulje i upornije borbe. Zadnje akcije na 
sektoru Sisak — Petr inja postavile su pred tu diviziju zadatak 
upornih borbi, na koje ona nije bila naučena. Komandni kadar 
nema dovoljno upornosti kada je potrebno voditi borbu više da-
na, a ne završiti je u jednoj noći, kako su to oni do sada činili. 

Problemi koji su izašli na površinu kod te divizije nisu za 
nas novi i oni su vrlo slični onima koji su se ispoljili kod VIII. 
divizije u borbama za Vaganac. Pi tanje nedovoljne vojničke pri-
preme, neizvršavanje naređenja, podnošenje pogrešnih izvješta-
ja, sve to došlo je do izražaja i kod 34. divizije. Za razliku od 
8. divizije, ta jedinica imade vrlo dobar ljudski materijal, i bor-
benost boraca te divizije je na najvišem stupnju. To naročito 
važi za n jenu Seljinu8 i Karlovačku brigadu, dok za Zumberačku 
to ne bismo mogli reći. 

II. 

Nekih naročitih problema u prošlom mjesecu u našim je-
dinicama nije bilo. Oni koji su zapaženi bili su nam poznati i 
prije, osim nekih novih momenata koji su nikli u 8. diviziji. 

Rad nepri jatel ja je pojačan u svim našim jedinicama. To se 
naročito osjeća kod naše 8. i 34. divizije. U 8. diviziji četništvo 
još uvijek postoji kao problem kojeg treba rješiti . Pi tanje brat-
stva i jedinstva nije postalo dio svakidašnjeg rada svih naših 
rukovodioca u toj diviziji. Baš zato orfo i n i je na onom stupnju 
na kojem bi trebalo biti. Izvjesni četnički elementi, koji su u 
tu diviziju ušli nakon rasformiranja Kordunaškog odreda,9 d je-
lu ju unutar jedinica. Mi smo preduzeli mjere da se to pi tanje 
raščisti. Jedna od najvećih grešaka štaba divizije, kao i komand-
nog kadra divizije jeste ta, što nisu posvećivah pažnje l judima 

7 Na tom su se sektoru krajem januara 1945. borile jedinice 34. 
udarne divizije NOVJ i 2. brigada Unske operativne grupe (vidi Arhiv 
IHRP u Zagrebu, film 48/708—710 u Arhivu VII). 

8 Misli se na Udarnu brigadu »Franjo Ogulinac Seljo«. 
' Po naređenju Glavnog štaba NOV i PO Hrvatske od 11. juna 1944. 

rasformirani su Kordunaški i Plaščanski NOP odred, a njihovim ljud-
stvom je popunjena 8. udarna divizija (vidi tom V, knj. 28, dok. br. 106 
i Arhiv VII, reg. br. 5—6/8, k. 426A). 



koji su došli iz Kordunaškog odreda, iako im je na to bilo uka-
zivano. Odlaskom druga Sumonje iz te divizije,10 divizija je mno-
go izgubila. Taj problem od novog štaba divizije bio je potpuno 
zapostavljen, a i s naše strane trebalo je po tom pi tanju pružiti 
im veću pomoć. Inače borbenost i moral u diviziji kao cjelini je 
prilično dobar. Sigurno je da bi čišćenjem tih pročetničkih ele-
menata koji u diviziji postoje, situacija bila još bolja. 

Naša 34. divizija također osjeća u sebi u dobroj mjer i rad 
neprijatelja. Dok u 8. diviziji imademo problem četništva, brat-
stva i jedinstva, u 34. postoji problem mačekovštine i rada ne-
prijateljskih agenata. Zadnji slučaj koji se desio Zumberačkoj 
brigadi11 najbol je o tome govori. U toj brigadi već dosta dugo 
vremena stanje nije u redu, sve političke mjere koje smo po-
duzimali, kao i vojničke, smenjivanje komandnog kadra, nisu 
donijele željenih rezultata. Očito se je vidjelo da je tu po sri-
jedi rad neprijateljskih agenata. Bataljon Zumberačke brigade, 
koji je zarobljen od strane Nijemaca u Kupčini, bio je izdan i 
vojnički doveden u takav položaj da se nije mogao izvući. S dru-
ge pak strane kukavičluk komandanta brigade onemogućio je 
da se bataljonu pruži ona pomoć koju je trebalo pružiti i da se 
spasi što se spasti dade. Po našem mišljenju, mjere koje su na-
knadno preduzete u toj diviziji, u vezi sa čišćenjem nepri jatel j -
skih agenata, trebalo je preduzeti prije. 

Politički, rad neprijatel ja u toj diviziji neće biti teško 
raskrinkati, obzirom na posljedice koje je brigada pretrpjela od 
te izdaje. Borci i sami traže i žele da se s izdajnicima postupi 
najenergičnije. Čitavu stvar politički ćemo postaviti kao izdaju 
i kao izdajnike neprijateljske agente iz te divizije očistiti. Vje-
rujemo da će nakon tog čišćenja s tanje u diviziji, koja ima tako 
s ja jan ljudski materijal, sa tako dobrom borbenošću, biti mno-
go bolje. 

U našoj 7. diviziji situacija je dosta dobra. U zadnjim ak-
cijama borbenost je bila na visini, isto tako i moralno stanje. 
Pi tanje budnosti u vezi sa radom neprijatel ja i u toj diviziji 
nije onakovo kakovo bi trebalo biti, ali je ipak bolje. U novo-
formirane propagandne otsjeke ušlo im je mnogo ljudi za koje 
će trebati provjerit i njihovu odanost pokretu i borbi. U čita-
vom propagandnom aparatu imadu veliki broj Židova koji za ta j 
posao imaju sposobnosti, ali je nezgodno da se baš svi nalaze 
uglavnom na dužnostima i radu po pi tanju propagande u divi-

10 Miloš Sumonja je bio komandant 8. udarne divizije sve do kraja 
novembra 1944, kada je preuzeo dužnost komandanta 4. udarnog korpusa 
NOVJ (vidi dok. br. 17 u ovoj knjizi i tom V, knj. 36, dok. br. 83 i 107). 

11 U s. Kupčini (blizu Karlovca) 1. februara 1945. godine Nemci su 
uništili ili zarobili veći deo pripadnika 1. bataljona Zumberačke brigade 
(vidi Arhiv VII, reg. br. 2—1, k. 47, reg. br. 6—2 i reg. br. 27—2, k. 434). 



ziji. Mislimo da će tom pitanju trebati posvetiti pažnju, pri-
paziti na izbor ljudi koji ulaze u propagandne otsjeke divizije 
i brigada. 

Pi tanje bratstva i jedinstva u toj diviziji stoji bolje nego 
u 8. div. i komandni kadar te divizije, naročito komesarski, tom 
pitanju posvetio je mnogo veću pažnju. To se očituje i u tome 
što se za rukovodioce ne uzdižu samo Srbi nego i Hrvati i što 
kod predaja odlikovanja, odlikovanja dobivaju i Hrvati isto kao 
i Srbi prema svojim zaslugama, što pri je u toj diviziji nije bio 
slučaj. Stanje se, kako kažemo, po tom pitanju u toj diviziji 
mnogo popravio, tako da je i broj Hrvata — dezertera iz te di-
vizije u posljednje vri jeme mnogo manji . 

U Unskoj operativnoj grupi, naročito u brigadi koja je 
posljednje vri jeme boravila na sektoru 34. divizije,12 s tanje je 
dosta dobro. Dok u onoj koja je ostala na Krajini1 3 situacija je 
slabija. U tim jedinicama problem komandnog kadra i njegove 
političke sigurnosti i ispravnosti još uvijek nije potpuno riješen. 
Baš zato, kao i iz drugih razloga, bilo bi vrlo dobro da te jedini-
ce možemo što pri je uključiti u sastav 8. divizije. Samim time 
mnogo lakše bismo r ješavah problem komandnog kadra, kao i 
pitanje bratstva i jedinstva, koje je u 8. [diviziji] kao i u Unskoj 
grupi dosta aktuelno. Mislimo da neće biti nekih naročitih teš-
koća prilikom tog uključenja, jer borci uglavnom znadu, a isto 
tako i narod, da će Grupa biti uključena u 8. diviziju. Teškoće će 
jedino praviti dosadanji komandant Grupe14 i izvjestan broj ne-
kih rukovodioca koji su lično vezani za njega. Mislimo s tom 
stvari požuriti, jer sada je najpogodnija situacija da se to spro-
vede. 

U čitavom Korpusu broj dezertera u prošlom mjesecu ma-
nji je nego u pretprošlom, ali t a j problem još uvijek postoji 
iako se po tom pitanju stanje svaki dan popravlja. Redovna je 
pojava, naročito kod naše 8. divizije, da prilikom većih i težih 
borbi, kad jedinica trpi veće gubitke, broj dezertera raste a kad 
su borbe manje, a jedinica nema gubitaka, broj dezertera pada. 
U 34. diviziji situacija je po tom pi tanju malo drugačija. Na pr. 
Seljina brigada, unatoč gubicima koje je pretrpila kod Zažine, 
oko 180 izbačenih iz stroja, nije imala dezertera. To ujedno ja-
sno i govori kakva je čvrstina u toj jedinici, a i kakav je poli-
tički rada. 

U zadnjim političkim događajima naše su jedinice uzele 
učešća. U svim jedinicama borci su pratili sa najživlj im intere-
sovanjem demonstracije koje su vršene u cijeloj našoj zemlji 
protiv kraljeve izjave. Naša vojna pozadina uzela je također 

15 Odnosi se na 2. brigadu. 
" Reč je o 1. brigadi, koja je tada bila u Cazinskoj krajini. 
14 Halil Sakanović 



živog učešća u samim demonstracijama, jer je zato imala i više 
mogućnosti nego operativne jedinice. Tako na pr. komande pod-
ručja u Baniji, Kordunu, Pokuplju i Žumberku, preko političkih 
komesara, učestvovale su u organizaciji izvjesnih mitinga u vezi 
sa političkim događajima. 

III. 

Pi tanje podređenih nam štabova. 
O štabu 8. divizije mi smo s Vama razgovarali, ali obzi-

rom na propuste zadnjih dana potrebno je još nešto reći. Po-
sljednjih dana III. brigada 8. divizije pretrpela je nepotrebne 
gubitke koji su prilično teški, zbog kojih će ta jedinica sigurno 
imati posljedice. U borbama koje je ona vodila15 sudjelovao je 
i komandant divizije,16 koji je pri je nego što je krenuo na polo-
žaj bio opomenut od strane našeg štaba da pripazi na eventualni 
manevar kojeg bi nepri jatel j mogao na sektoru Plaški — Plavča 
— Draga izvesti. Unatoč toj opomeni, ta brigada, bila je baš tim 
manevrom kojeg smo mi predviđali izmanevrisana dva puta za 
redom i oba puta pretrpila gubitke. 

Obzarom na propuste kod Vaganca, a sada ponovljene kod 
Plaškog, ta j štab ne zadovoljava. Mislimo da je stvar u koman-
dantu i da se danas postavlja pi tanje može li on tom divizijom 
rukovoditi, a naročito u slučaju, ako će u sastav divizije ući i 
Unska operativna grupa. Mi smo njemu pružali pomoć, no me-
đutim izgleda da je to bez uspjeha. On prilično usko gleda na 
događaje i zadatke koji stoje pred nj im. Mislimo da će njegovo 
pitanje trebati riješiti što prije. Komesar17 je suviše zaokupljen 
stanjem same divizije i političkim radom, a da bi mogao, obzi-
rom na svoje sposobnosti, dati više nego što daje. Po našem 
mišljenju bilo bi dobro da se drugu Mihajlu omogući boravak u 
jednom višem štabu jedno izvjesno vrijeme, uzmimo kod nas, 
da stekne potrebnu širinu. 

Dosadašnji šef našeg operativnog otsjeka drug potpukov-
nik Joco Tarabić došao bi u obzir da komanduje tom divizijom. 
On je već prilično dugo na dužnosti šefa operativnog otsjeka 
našeg Korpusa, a bio je dosta dugo i načelnik 8. divizije. Mislimo 
da bi on bio bolji od Mihajla. 

Stab 34. divizije imade također nedostataka. Oni se očituju 
u izvjesnoj komotnosti koja kod štaba dolazi do izražaja. Mi smo 

15 Odnosi se na borbe koje je 3. brigada 8. udarne divizije vodila u 
rejonu Plaški — Plavča — Draga krajem januara 1945 (vidi V tom, knj. 
37, dok. br. 121; Arhiv VII, reg. br. 1/12—2, k. 119/6, reg. br. 27—2, k. 434). 

18 Mihajlo Vojanović 
17 Dušan Hrstić 



im pred kratko vrijeme na tu stvar ukazali i v jerujemo da će 
oni ta j nedostatak otkloniti. 

Štab 7. divizije dosta je dobar. Prilikom zadnjih akcija ko-
mandant1 8 se s ja jno držao. On imade vojnog znanja i organiza-
torskih sposobnosti. Specijalne službe u toj diviziji jesu najbolje, 
zahvaljujući njegovom nastojanju. I komesar19 se u zadnjim 
borbama bolje držao, više se angažovao i trudio nego prije. Po-
moćnika komesara divizije druga Omazića20 on nije primio kako 
treba. To se odražava u izvjesnom nepravilnom držanju i stavu, 
iako se Uroš dobro čuva da to pokaže. On je smatrao da je za 
pomoćnika komesara divizije trebao doći drug Knežević,21 kome-
sar III. brigade VII. divizije. 

U svim divizijama razgovarah smo sa štabovima o pitanju 
uvođenja funkcije pomoćnika komesara divizije. Naročito smo 
se dotakli života i odnosa u štabu i kakav on treba biti. Pomogli 
smo drugu Ilicu,22 Livadi23 i Omaziću da što bolje shvate svoju 
dužnost i koriste štabu kao cjelini. Mislimo da će uvođenje te 
funkcije u našim štabovima divizija biti od velike koristi. 

U našem štabu nema znatnijih promjena. Formirali smo 
artil jerijski otsjek kao i propagandni. U propagandnom otsjeku 
fali nam još dosta ljudi, obzirom na zadatke koji se pred njega 
postavljaju. U otsjek uzeli smo drugaricu Miru Skorupan iz 8. 
divizije. Pi tanje štampe najteže ćemo rješavati . 

Po pi tanju našeg načelnika24 mislimo da bi bilo nužno s nj i-
me porazgovarati pri je nego što donesemo konačnu odluku. O 
rezultatu toga izvjestićemo Vas usmeno,. 

Odnosi između komandanta i mene pravilni su i po tom 
pitanju nema nedostataka. 

Našu obavještajnu službu, koja je u posljednje vri jeme 
dala prilične rezultate, čistimo već mjesec dana od nepri ja tel j -
skih agenata, koji su uspjeh uvući se u razne punktove i sektore 
i nanijeti nam prilične štete. Čišćenje se uspješno sprovodi, tako 
da će kvalitet obavještajne službe biti bolji nego do sada. Te 
mjere preduzeli smo u dogovoru sa našom OZN-om već pri je 
mjesec dana, samo što su izvještaji koji su kod Vas stigli pri-
lično zakasnili sa materijalom koji je uglavnom već rješen ili u 
r ješavanju. Mislimo uopće po pitanju budnosti nad radom nepri-

18 Milan Pavlović 
" Uroš Krunić 
20 Milutina 
21 Milan 
22 Stevo Ilić je bio pomoćnik političkog komesara 8. udarne divi-

zije NOVJ.' 
23 Dušan Livada je bio pomoćnik političkog komesara 34. divizije 

NOVJ. 
24 Odnosi se na Pavia Jakšića, a reč je o njegovom odlasku na dru-

gu dužnost. 



jatel ja nužno bi bilo da nam naša OZNA pruži veću pomoć. U 
tom smislu mi smo sa drugovima i razgovarali i nadamo se da će 
od sada to pi tanje bolje stajati . 

IV. 

Po pitanju zadataka koji stoje pred nama, najvažni je je 
pitanje 8. divizije, njenih problema i fuzija sa Unskom operativ-
nom grupom.25 Za lakše r ješavanje tih pi tanja dobro bi došla 
divizijska parti jska konferencija, koja bi se i onako uskoro tre-
bala održati. U vezi s time ovih dana otići ću u 8. diviziju i zadr-
žati se jedno izvjesno vrijeme, da se bolje upoznamo sa tim pi-
tanjima. 

34. diviziji isto tako u političkom djelovanju moramo po-
svetiti najveću pažnju, obzirom na njezin politički značaj, kao 
jedine čisto hrvatske divizije koja se nalazi u sastavu našeg 
Korpusa. U vezi sa neposrednom blizinom Zagreba, ta je divi-
zija na stalnom udaru rada nepri jatel ja i njegove ob. službe. 
Baš zato politički rad u n joj moraćemo pojačati. 

U čitavom Korpusu vrši se nat jecanje po tačkama koje ste 
nam dostavili i ono daje već dosta dobre rezultate. Vodimo krat-
ku kampanju po pi tanju r ješavanja naređenja za otklanjanje 
svih nedostataka koji su po tom pitanju izbili. U svim jedini-
cama pristupamo organizaciji proslave rođendana Crvene armi-
je. Uputili smo komesarima uputstva u vezi s tom proslavom, 
da bi ona bila što uspešnija u svim divizijama i područjima. U 
uputima smo naglasili da se ona vrši u zajednici sa narodnom 
vlasti i parti jskim organizacijama na terenu. Obzirom na velike 
pobjede Crvene armije u svijetu, ta će proslava kod nas imati 
naročiti značaj i biti mnogo bolje organizovana nego prošlih 
godina. 

Po pi tanju vojnih zadataka, pred nama stoji mogućnost za 
likvidaciju Petrinjskog garnizona, koji je već 2 dana potpuno 
blokiran i otsječen od svih ostalih neprijateljskih uporišta. Sna-
ge u Sisku su prilično malene, tako da su uslovi za nas najpo-
voljniji. U tu svrhu mi bismo trebali izvršiti koncentraciju naših 
snaga, jer sada na tom sektoru nemamo dovoljan broj jedinica. 
Od materijala za tu akciju manjkalo bi nam još nešto mina i 
pješadijske municije mauzer. 

O ostalim problemima upoznati ste umesno i mislim da ih 
u ovom izvještaju ne trebamo ponavljati. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar, pukovnik 
M P. V. Holjevac 

" Vidi dok. br. 103, objašnjenje 11. 
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POLIT. KOMESAR VI. UDARNOG KORPUSA NOVJ. 

I . O P C I D I O 

Jedinice naše Divizije živile su u prošlom periodu isklju-
čivo pod uvjetima frontalnog ratovanja. Većinom na položajima, 
koje su same utvrdile, u stalnom bilo ofanzivnom ili defanziv-
nom kontaktu sa neprijateljem, pod uvjetima prilično jake zime. 
naše jedinice bile su prinuđene da se priviknu na život kakvim 
do sada nisu živele. Iako imade prilično gunđanja (naročito ga 
je bilo u početku) radi ovog novog oblika ratovanja, iako je u 
krvi naših rukovodioca i starijih boraca ostalo još dosta navika 
iz prošlosti, koje su štetne po današnjim uslovima, kao slabo osi-
guravanje, nepravilan stav prema ukopavanju, nedovoljna 
umješnost u komandovanju jedinicama rastegnutim na širokom 
frontu, i t.d., ipak se naši rukovodioci brzo privikavaju na nove 
prilike i u njima snalaze. Upotrijebili smo sav vojno-politički 
kadar u svrhu objašnjavanja karaktera novih oblika borbe, odr-
žavala su se po svim jedinicama vojna savjetovanja i dosta su 
uspješno objašnjeni našim rukovodiocima ti vojni problemi. 

Naša se Divizija u ovom periodu nalazila isprva na spoljnim 
sjeverozapadnim obranama mostobrana kod Virovitice i vodila 
neprekidne ofanzivno-defanzivne borbe sa neprijateljem, koji je 
iz pravca Koprivnica — Đurđevac — Pitomača nastojao da pro-
dre u Viroviticu i preko nje da se teritorijalno spoji sa neprija-

1 Original (pisan na maš in i , lat in icom) u A r h i v u VII, reg. br. 2—1/2. 
k. 1295. 



teljskim snagama u istočnoj Slavoniji.2 Iako u tim bojevima nisu 
postigle nekih vidnih teritorijalnih uspjeha, naše su jedinice 
uporno braneći svoje položaje pridonijele onemogućavanju ove 
neprijateljske namjere. 

Potom je jedinica prebačena na sektor V. Grđevac — Gru-
bišno Polje — Zdenci gdje se i danas nalazi.3 

U neprekidnim borbama imali smo veći broj izbačenih iz 
stroja. Medu ovima nalazi se i prilično rukovodioca. Tako su 
nam na pr. ranjena dva komesara bataljona i jedan je poginuo. 

II. POLITIČKI RAD I STANJE U JEDINICAMA 

Ovih dana su organizaciono oformljeni Propagandni otšjeci 
u Diviziji i brigadama. Držim da će oni pružiti veliku pomoć u 
političko-prosvjetnom, kao i kulturno-prosvjetnom radu s jedi-
nicama. Brinuli smo se da u prop. otsjeke uđu stvarno sposobni 
kadrovi, koje smo pažljivo odabrali. Pored toga, brinemo se da 
im stvorimo materi jalne uvjete za rad, na pr. nabavili smo prop. 
otsjeku u Diviziji radio-aparat, potrebne knjige, koje će im slu-
žiti kao priručnici za predavanja iz područja raznih nauka, kao 
fizike, kemije, astronomije, geografije i istorije. Pored toga, u 
zajednici sa šefom otsjeka majorom Milanovićem4 izrađen je 
početni plan za njihov rad, kojim su prop. otsjecima u svim gra-
nama rada postavljeni konkretni zadatci. Rad prop. otsjeka od-
vijati će se pod stalnom kontrolom, prema direktivama i uz 
pomoć polit, komesara. U tu su svrhu izdane komesarima bri-
gada detaljne upute. Namjeravamo naročito iskoristiti vojne 
sastanke tih otsjeka za vojno-teoretsku izgradnju naših rukovo-
dioca. 

Svakako da će biti potrebno neko vrijeme da se snađu ne 
samo drugovi koji rade na prop. otsjecima nego i sami polit. 

1 Jedinice nemačke 1. i 2. kozačke konjičke divizije, ustaško-domo-
branske 1. pešadijske divizije i Pavelićeve gardijske brigade su u januaru 
1945. preduzele ofanzivna dejstva na virovitičkom mostobranu i prodirale 
pravcima Koprivnica — Đurđevac — Pitomača i Bjelovar — Sandrovac 
— Turnašica — Vukosavljevica. U odbrani virovitičkog mostobrana uče-
stvovale su jedinice 10. korpusa NOV i 40. divizije, a kasnije i jedinice 
12. udarnog korpusa NOVJ i 12. udarne divizije. Krajem decembra 1944. 
na sektor Virovitice upućena je 18. NOU brigada, a do 5. januara 1945, 
po naređenju Štaba 3. armije NOVJ, stigle su tamo i ostale jedinice 40. 
divizije. (Opširnije o tim borbama vidi tom V, knj. 37, dok. br. 13, 18, 27, 
31, 34, 50, 56, 57, 60, 63, 95, 102, 103, 105, 119, 126, 129 i 131; i Arhiv VII, 
reg. br. 9—4, k. 557). 

' Jedinice 40. udarne divizije su vodile borbu na sektoru V. Grđe-
vac — Grubišno Polje — Zdenci u drugoj polovini januara i početkom 
februara 1945 (opširnije o tim borbama vidi V tom, knj. 37, dok. br. 95, 
97, 100, 103, 105 i 130; Arhiv VII, reg. br. 25—2, k. 1293). 

4 Vladimirom 
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POLIT. KOMESAR VI. UDARNOG KORPUSA NOVJ. 

I. OPCI DIO 

Jedinice naše Divizije živile su u prošlom periodu isklju-
čivo pod uvjetima frontaüiog ratovanja. Većinom na položajima, 
koje su same utvrdile, u stalnom bilo ofanzivnom ili defanziv-
nom kontaktu sa neprijateljem, pod uvjetima prilično jake zime. 
naše jedinice bile su prinuđene da se pri viknu na život kakvim 
do sada nisu živele. Iako imade prilično gunđanja (naročito ga 
je bilo u početku) radi ovog novog oblika ratovanja, iako je u 
krvi naših rukovodioca i starijih boraca ostalo još dosta navika 
iz prošlosti, koje su štetne po današnjim uslovima, kao slabo osi-
guravanje, nepravilan stav prema ukopavanju, nedovoljna 
umješnost u komandovanju jedinicama rastegnutim na širokom 
frontu, i t.d., ipak se naši rukovodioci brzo privikavaju na nove 
prilike i u njima snalaze. Upotrijebili smo sav vojno-politički 
kadar u svrhu objašnjavanja karaktera novih oblika borbe, odr-
žavala su se po svim jedinicama vojna savjetovanja i dosta su 
uspješno objašnjeni našim rukovodiocima ti vojni problemi. 

Naša se Divizija u ovom periodu nalazila isprva na spoljnim 
sjeverozapadnim obranama mostobrana kod Virovitice i vodila 
neprekidne ofanzivno-defanzivne borbe sa neprijateljem, koji je 
iz pravca Koprivnica — Đurđevac — Pitomača nastojao da pro-
dre u Viroviticu i preko nje da se teritorijalno spoji sa neprija-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 2—1/2, 
k. 1295. 



teljskim snagama u istočnoj Slavoniji.2 Iako u tim bojevima nisu 
postigle nekih vidnih teritorijalnih uspjeha, naše su jedinice 
uporno braneći svoje položaje pridonijele onemogućavanju ove 
neprijateljske namjere. 

Potom je jedinica prebačena na sektor V. Grđevac — Gru-
bišno Polje — Zdenci gdje se i danas nalazi.3 

U neprekidnim borbama imali smo veći broj izbačenih iz 
stroja. Među ovima nalazi se i prilično rukovodioca. Tako su 
nam na pr. ranjena dva komesara bataljona i jedan je poginuo. 

II. POLITIČKI RAD I STANJE U JEDINICAMA 

Ovih dana su organizaciono oformljeni Propagandni otšjeci 
u Diviziji i brigadama. Držim da će oni pružiti veliku pomoć u 
političko-prosvjetnom, kao i kulturno-prosvjetnom radu s jedi-
nicama. Brinuli smo se da u prop. otsjeke uđu stvarno sposobni 
kadrovi, koje smo pažljivo odabrali. Pored toga, brinemo se da 
im stvorimo materi jalne uvjete za rad, na pr. nabavili smo prop. 
otsjeku u Diviziji radio-aparat, potrebne knjige, koje će im slu-
žiti kao priručnici za predavanja iz područja raznih nauka, kao 
fizike, kemije, astronomije, geografije i istorije. Pored toga, u 
zajednici sa šefom otsjeka majorom Milanovićem4 izrađen je 
početni plan za njihov rad, kojim su prop. otsjecima u svim gra-
nama rada postavljeni konkretni zadatci. Rad prop. otsjeka od-
vijati će se pod stalnom kontrolom, prema direktivama i uz 
pomoć polit, komesara. U tu su svrhu izdane komesarima bri-
gada detaljne upute. Namjeravamo naročito iskoristiti vojne 
sastanke tih otsjeka za vojno-teoretsku izgradnju naših rukovo-
dioca. 

Svakako da će biti potrebno neko vri jeme da se snađu ne 
samo drugovi koji rade na prop. otsjecima nego i sami polit. 

s Jedinice nemačke 1. i 2. kozačke konjičke divizije, ustaško-domo-
branske 1. pešadijske divizije i Pavelićeve gardijske brigade su u januaru 
1945. preduzele ofanzivna dejstva na virovitičkom mostobranu i prodirale 
pravcima Koprivnica — Đurđevac — Pitomača i Bjelovar — Sandrovac 
— Turnašica — Vukosavljevica. U odbrani virovitičkog mostobrana uče-
stvovale su jedinice 10. korpusa NOV i 40. divizije, a kasnije i jedinice 
12. udarnog korpusa NOVJ i 12. udarne divizije. Krajem decembra 1944. 
na sektor Virovitice upućena je 18. NOU brigada, a do 5. januara 1945, 
po naređenju Štaba 3. armije NOVJ, stigle su tamo i ostale jedinice 40. 
divizije. (Opširnije o tim borbama vidi tom V, knj. 37, dok. br. 13, 18, 27, 
31, 34, 50, 56, 57, 60, 63, 95, 102, 103, 105, 119, 126, 129 i 131; i Arhiv VII, 
reg. br. 9—4, k. 557). 

3 Jedinice 40. udarne divizije su vodile borbu na sektoru V. Grđe-
vac — Grubišno Polje — Zdenci u drugoj polovini januara i početkom 
februara 1945 (opširnije o tim borbama vidi V tom, knj. 37, dok. br. 95, 
97, 100, 103, 105 i 130; Arhiv VII, reg. br. 25—2, k. 1293). 

4 Vladimirom 



komesari u korištenju svih mogućnosti koje prop. otsjeci pru-
žaju. 

Politički rad odvijao se u glavnom na objašnjavanju na j -
važnijih momenata današnje vojno-političke situacije u svijetu 
i zemlji. Borce se upoznavalo sa ogromnim uspjesima Crvene 
armije u ovoj poslednjoj ofazivi na Berlin. No pri tom se pazilo 
da se ne stvori nezdravo mišl jenje da će Crvena armija sama 
smrviti fašizam i da im ne treba ništa da činimo, jer će već sve 
Crvena armija učiniti. Borba naše Divizije na mostobranu pove-
zuje se sa općom borbom Crvene armije, jer mi svojim mada 
malim snagama štitimo ipak jedan njen važan bok i osiguravamo 
neznatan razvoj njene ofanzive u Mađarskoj. 

Kao najvažniji drugi momenat političkog rada bilo je ras-
krinkavanje kral ja Petra i čitave domaće reakcije povodom po-
slednje kral jeve izjave. Ova se je izjava tumačila kao pokušaj 
domaće rekacije na čelu sa kral jem da izigra tekovine naše 
NOB-e, da razbije jedinstveni front naših naroda, ospori AV-
NOJ-u pravo da predstavlja naše narode i na ta j način poništi 
sve najveće tekovine naše borbe, koje su izražene u njegovim 
odlukama, kao i da stavi u pi tanje zakonitost čitave iz borbe 
izrasle demokratske narodne vlasti. 

Objašnjeno je pri tom da kral ja u tom podupire svetska 
reakcija, ona ista koja u Grčkoj guši, iskorištavajući u tu zloči-
načku svrhu englesku vojsku, grčki narodno-oslobodilački po-
kret, dovodi u Belgiji na vlast reakcionarne izdajničke klike na-
suprot volje belgijskog naroda, podržava još uvijek izdajničku 
izbjegličku poljsku vladu, i ne dozvoljava talijanskom narodu 
da likvidira domaće fašiste. 

Borci su upoznati na kakvi je energičan otpor u svima na-
šim narodima naišla ova drska izjava kral ja Petra, i kako su 
je odlučno osudili naši narodi. Naše jedinice su se pridružile 
opštoj osudi kralja, one svuda po mjest ima kroz koja prolaze 
izbacuju parole protiv njega, p jevaju republikanske pjesme i 
izvikuju republikanske parole. 

Borcima se pored toga objašnjavao pravilan razvoj politič-
kih prilika u Bugarskoj. Kažnjavanje izdajnika reakcionara i 
veliko-bugarskih imperijalista — šovinista, koje danas nemilo-
srdno progoni bugarski narod, omogućiti će zbliženje između 
naših naroda i bugarskog naroda. Politički rad s jedinicima odvi-
jao se je u ovom periodu u glavnom preko pokretnih mitinga, 
koji su održavani u četama i bataljonima svih naših jedinica. 
Polit, rukovodioci su na tim mitinzima iznosili pred borce gore 
navedene političke probleme, a jedinice su potom na samim 
mitinzima i putem izbacivale parole Crvenoj armiji, drugu Sta-
ljinu, maršalima Konjevu i Zukovu, parole protiv kral ja i mo-



narhije a za druga Tita i republiku, klicale NKOJ-u i AVNOJ-u 
i NOV-i. 

Politički rukovodioci su svi popunjeni. Istina je da su to 
mladi rukovodioci, a naročito niži, ali drugih nemamo. 

Da bi se izgradio novi politički kadar i teoretski izdigli niži 
polit, rukovodioci, održavaju se pri štabovima brigada izobrazbe-
ni kursevi delegata, koji su do sada postigli prilično uspjeha. 
Neki drugovi koji su ranije svršili ovaj kurs postavljeni su već 
na dužnost polit, komesara četa. 

Stanje u jedinicama je dobro. Jedinice su kompaktne i 
čvrste.Otvorenih neprijatel jskih s t ru jan ja nema, no da imade 
pojedinaca koje nismo uspjeli još potpuno obuhvatiti, o tome 
nema sumnje. Sigurno je da u jedinicama postoji stanovit broj 
drugova koji su još uvijek pod jakim ut jecajem neprijatelja, koji 
su šovinistički raspoloženi i nemaju povjerenje u NOP. Oni mo-
mentalno ne rade ništa aktivno, ali se ipak mora računati sa 
njihovim unutarn j im raspoloženjem. Mnogi od nj ih su i krvnim 
vezama vezani uz okupatora. Ali broj je ovakvih pojedinaca ma-
len, prema velikoj većini novomobilisanih, koji se vrlo brzo 
saživljavaju sa životom naših jedinica, počimaju aktivno uče-
stvovati u njihovom političkom i kulturnom životu i razvijati se. 

Činjenica da je naša Divizija proglašena udarnom sigurno 
će mnogo pridonijeti daljem učvršćivanju prilika u jedinicama. 
Svim polit, komesarima dana je direktiva da ovo priznanje koje 
smo dobili iskoriste u prvom redu za podizanje duha borbenosti, 
udarničke prodornosti i pojačanje discipline. 

Borbenost jedinica je vrlo dobra. U svim dosadašnjim 
borbama jedinice su pokazale da je borbenost u nj ima na visini. 

Disciplina i odgovornost prema naređenjima je dobra. Na-
ređenja se izvršavaju. Ipak pojavilo se u nekoliko slučajeva 
pijanstvo, koje nagriza disciplinu i narušava ugled i čvrstinu 
jedinica. Po pi tanju suzbijanja te nezdrave pojave poduzete su 
najenergičnije mjere. Svim štabovima dano je naređenje da ne 
propuste nekažnjen ni jedan slučaj pijanstva, dok je polit, ko-
mesarima dana direktiva na koji način da sprovedu kampanju 
protiv pijanstva.3 Nećemo dati ovom poroku vremena da uhvati 
korijen. 

Moral jedinica je također dobar. Divizija se nalazi već više 
od mjesec dana u neprekidnim borbama bez odmora. Ako uz-
memo u obzir zimu i slabu odjeću i obuću, naročito ranije, ovo 
se osjeća na fizičkom i moralnom stanju i raspoloženju jedinica. 
Mislim da bi bio potreban kraći predah, da se jedinice srede, 

5 Odnosi se na pismo političkog komesara 40. divizije NOVJ od 3. 
februara 1945. povodom nepravilnog odnosa prema narodu i drugih nega-
tivnih pojava (vidi Arhiv VII, reg. br. 15/5, k. 1305). 
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popune, da se provedu najnužnije sanitarne mjere kao dezinfi-
ciranje i detaljno pranje i da se borci odmore. 

III . K U L T U R N O - P R O S V J E T N I R A D 

Novoformirani prop. otsjeci rukovoditi će u buduće pored 
ostalog i kulturno-prosvjetnim radom. U njihov smo sastav uveli 
nekoliko najagilnijih i najsposobnijih radnika na tom polju. Po-
red toga, osposobljavati će se uz njihovu pomoć KPO-i8 po če-
tama. Pred prop. otsjeke postavljeno je da razvi jaju sve grane 
kulturno-prosvjetnog života. 

Sva štampa stavljena je pod njihovo rukovodstvo i nadamo 
se na ovaj način podići opći nivo štampe u jedinicama, a ta-
kođer i sadržajnost našeg divizijskog lista. 

Pod novim uvjetima života bio je zapeo kulturno-prosvjet-
ni rad. Priredbe nisu mogle da se održavaju. Nije bilo ni moguć-
nosti, a ni prilike pošto smo se vrlo često nalazili u ravnim 
selima. Džepne novine izlaze i nadalje u većini jedinica, boreći 
se pri tom često sa vrlo velikim tehničkim poteškoćama. Divizij-
ski list ne može redovito da izlazi, pošto nemamo materi jala 
(matrice i boje). Pokušali smo na više mjesta pribaviti ali bez 
uspjeha. Možda bi se preko Armije nešto moglo nabaviti. Izmje-
nili smo dosadašnjeg ratnog dopisnika i postavili na tu dužnost 
jednog mlađeg i poletnijeg druga, što će sigurno uticati na po-
boljšanje dopisništva. 

U jedinicama je održano odnosno izdano: 
Usmenih Zidnih Džepnih 

n o v i n a 

Omladinska udarna brigada 9 12 43 
XVIII. udarna brigada — 12 31 
Virovitička udarna brigada — — 10 
Dijelovi pri štabu Divizije 3 4 2 

Ukupno 12 28 86 

IV. R A D N A T E R E N U 

Sa narodom na terenu nije se moglo mnogo raditi, jer to 
nisu dozvoljavale prilike. Jedinice su se nalazile na položajima 
a u većini sela u blizini f ronta nije bilo naroda. Održana je svega 
jedna vrlo uspjela javna priredba, zapravo mali muzički kon-
cert, koju su u Virovitici dali Dijelovi pri štabu Divizije. Pr i -

• kulturno-prosvetni odbori 



redba je davana pred dupke punom dvoranom Doma kulture i 
potpuno oduševila prisutne i sadržajem i izvedbom. 

U selima koja su rani je oslobođena narod je stvarno vrlo 
lijepo dočekivao naše jedinice. U nekim selima sa sjeverne stra-
ne Bilo Gore (Vukosavljevica — Turnašica) međutim vidljiv je 
podzemni rad neprijatel ja. Mačekovci i ustaški elementi udru-
ženo nastoje da potkopaju NOF tih sela. 

U selima oko Grubišnog Polja, koja predstavl jaju u naci-
onalnom pogledu konglomerat svih mogućih nacija, s tanje je 
prilično nezdravo, te vladaju povoljne prilike za veliko-srpski, 
veliko-hrvatski i češki šovinizam, pošto borbeno bratstvo stanov-
ništva tih sela nije učvršćeno. 

U većim mjestima malograđanski, sitnoburžoaski slojevi 
(trgovci, obrtnici i inteligencija) pri tajeno neprijateljski gledaju 
na naš pokret. 

Pi tanju najpravilnijeg odnosa prema narodu posvećuje se 
velika pažnja. Ne dozvoljavaju se drski i neodgovorni ispadi 
prema stanovništvu. U borbu za pravilan odnos prema narodu 
mobilisan je sav politički kadar i u tom sam pravcu izdao kon-
kretne direktive. 

V. ODJEĆA, OBUĆA, ISHRANA I ZDRAVLJE 

Stanje odjeće i obuće se poslednjim velikim pošiljkama u 
znatnoj mjer i popravilo, tako da golotinja i boso t inja nisu ni 
izdaleka tako goruće pi tanje kao pri je mjesec dana. No one se 
nisu još potpuno otklonile, ali ipak su jedinice mnogo bolje obu-
čene i obuvene nego ranije. 

Ishrana jedinica je dobra i po količini i po kvalitetu. Soli je 
također bilo dovoljno. Intendantura pri Diviziji i brigadama je 
sređena i obavlja pravilno svoj posao. 

Zdravlje boraca zadovoljava, osim prehlade i gripe nije 
bilo drugih oboljenja. Zarazne se bolesti nisu pojavile. Venerič-
nih oboljenja bilo je svega jedan slučaj gonoreje u Virovitičkoj 
brigadi. 

Novi referent saniteta poručnik Mate Bakota, dosadašnji 
referent Omladinske ud. brigade, snalazi se na svojoj dužnosti. 
On je vrlo marljiv, okretan i predan u radu. Također se save-
snošću i marljivošću odlikuje dr. Branko Poljugan, šef kirurške 
ekipe. 

VI. RAD ŠTABOVA 

Rad štaba Divizije je suglasan sem Bude, koji je nezado-
voljan zbog svog neunapređivanja, koji otvoreno ispoljava da 
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nema volje za ništa, kada su mnogi domobranski oficiri una-
pređeni, a on uvijek ima isti čin. 

Stab Omladinske ud. brigade: po izvještajima i po njiho-
vom radu vidi se da sarađuju i da se novi komandant dobro sna-
šao. To je naše zapažanje. 

Stab XVIII. ud. brigade. Pošto je to čitav štab novi, još 
nemamo uvida o njihovom kompaktnom radu, ali se vidi da ko-
mandant želi da ima glavnu i vodeći riječ. Komesar izgleda na 
prvi momenat da će zadovoljiti, jer se mnogo trudi da bi zaista 
odgovorio povjerenoj mu dužnosti. 

Stab Virovitičke brigade. U ovom štabu postoji saradnja, 
jer se novi komesar dobro snašao, tako da ta j štab odaje potpuno 
garanciju za dobar i konstruktivan rad, a i odgovorni su po svim 
dobivenim direktivama. 

VII. RAZNO 

Prelaznu zastavicu za najbol je uspjehe u prošlom mjesecu 
dobila je Omladinska ud. brigada.7 

Završila je sa radom još jedna klasa podoficirskih kurseva 
(pješadijski, kurs za vezu i intendantski). Svi kursevi pokazali su 
vrlo dobre rezultate, a naročito kurs za vezu. Promjenil i smo 
komesara kurseva, pošto je bio vrlo slab, radi čega je politički 
rad na kursu zaostajao, a za komesara kursa postavili smo dosa-
dašnjeg komesara dopunskom bataljona. 

Ovih dana smo momentalno smenili sa dužnosti referenta 
za vezu i referenta naoružanja u štabu Divizije. Razlog smenji-
vanju je što je referentu za vezu bilo više puta oštro postavljeno 
da veza mora da funkcioniše, jer zato ima mogućnosti. I pored 
toga što mu je na 3. II. o. g. bila pred akciju8 izdata na vri jeme 
zapovijest da uspostavi vezu, pored svih opomena i pored sve 
pomoći, veza je bila uspostavljena sa zakašnjenjem od čitavog 
sata. Onda smo ga smenili na licu i postavili njegovog pomoćnika 
poručnika Zoričića za vršioca dužnosti referenta za vezu, a njega 
som poslali za vodnika veze u Virovitičku brigadu. Ukoliko ima-
te spremnog referenta za vezu u Diviziji, molimo Vas da nam 
ga pošaljete. 

Sto se tiče referenta za naoružanje, pored svih svojih lič-
nih grešaka (voli se napiti, ogovarati viši štab) dobio je zadatak 

7 Odnosi se na međukorpusno takmičenje (vidi dok. br. 43—67). 
8 Trećeg februara 1945. kod s. Pavlovca, s. Hercegovca, s. Trnovi-

tice, s. Ladislave i s. Trnove (blizu Daruvara) jedinice 40. udarne divizije 
i 33. divizije NOVJ vodile su borbu protiv delova nemačke 1. kozačke 
konjičke divizije i ustaško-domobranskih jedinica i posle trodnevne borbe 
zauzele železničku stanicu Hercegovac — Trnovitica. (Vidi arhiv VII, reg. 
br. 8—1/2. k. 1208, reg. br. 1—2, k. 119/7 i reg. br. 25—2, k. 1293). 



da dostavi na položaj municiju, koja je bila neophodno potrebna 
i sa predviđenim rokom u kom ju je mogao dostaviti. On to 
međutim nije učinio i municija je stigla sa zakašnjenjem od 
čitava četiri sata. Stoga smo ga smjenili na licu mjesta i kaznili 
sa 30 dana zatvora, a poslije ćemo ga poslati na neku novu du-
žnost, po svoj prilici za borca. Na njegovo smo mjesto postavili 
dosadašnjeg referenta naoružanja XVIII. ud. brigade poručnika 
Aleksandra Mamuzića. 

Pošto mnogo oskudijevamo matricama i bojama za našu 
Tehniku, molimo Vas da nam to što brže dostavite, kako ne bi 
morali prekinuti sa izdavanjem naših divizijskih novina. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

M. P. Polit, komesar — potpukovnik: 
I. Vondraček 

BR. 108 

IZVEŠTAJ DIVIZIJSKOG KOMITETA 46. NO DIVIZIJE OD 
7. FEBRUARA 1945. POKRAJINSKOM KOMITETU KPJ ZA 
SRBIJU O ISTORIJATU I RADU PARTIJSKE ORGANIZA-

CIJE U DIVIZIJI1 

DIVIZISKI KOMITET KPJ 
46 DIVIZIJE 

Izveštaj o istori jatu i radu par-
tijske organizacije 46 divizije 
januara 1945 g. 

POKRAJINSKOM KOMITETU KPJ ZA SRBIJU 

Parti jska organizacija ove divizije iznikla je od parti jaca 
Pirotskog odreda, mladih brigada koje su nazivali I i II Surdu-
lička i I i II Vranjska. Ove brigade bile su ustvari gomile ljudi u 
kojima su radili pojedini partijci sa okruga pirotskog i vranjskog 
i iz partizanskih odreda. Od ove mase formirana je 46. divizija, 

1 Original (pisan na mašini, ćirilicom) u Arhivu Instituta za izuča-
vanje radničkog pokreta Srbije (dalje: IRP Srbije), reg. br. 599/45, fond 
PKS. 



sastavljena od tri brigade koje su dobile naziv 25, 26. i 27. Divi-
zija je formirana na terenu Vranja.2 

Zatečeno stanje partiske organizacije je 88 članova Part i je 
i 7 kandidata. Većina ovog partiskog članstva nije bila vezana u 
ćelije. Izuzetci su bile ćelije štabova brigada, koje su radile kao 
ćelije ali su neredovno održavani sastanci. Odgovornost i disci-
plina partiskog članstva bila je slaba. U radu su se teško snala-
zili, s obzirom na politički i teoretski nivo članstva i nedovolj-
nog praktičnog iskustva u radu. Rukovodioci, komunisti u šta-
bovima bataljona i komandama četa nisu dovoljno poznavali 
širinu svoga rada. Opšta je pojava bila da su komesari i pomoć-
nici bili l judi koji su delili hranu i vršili administrativne poslove. 
Materijala za proradu nisu imali izuzev poneke radio vesti, ili 
koji letak partiskog rukovodstva iz pozadine. Radne konferencije 
i predavanja politička nisu održavali, nisu poznavali širinu ko-
mesarskog rada kao ni u dovoljnoj meri liniju n.o. borbe, pa se 
često skretalo u levo a ponegde dolazilo i do oportunističkih 
stavova u odnosu na neprijatel ja. Staž parti jaca bio je većinom 
1 do 2 mes. ili 5 do 6 m., a u štabovima brigada najviše godinu 
i po dana. 

Skojevska organizacija u diviziji brojala je 61 člana, veći-
nom nepovezanih, bez aktiva. Omladinskog ni skojevskog mate-
rijala nisu imali. Bataljonska rukovodstva su postojala u 25 
brigadi, rukovodioci su poznavali zadatke i ciljeve SKOJ-a ali 
nisu umeli da organizuju rad. Pomoć Part i j i bila je slaba zbog 
neiskustva i neznanja većine partijaca. Jedan je bio »kandidat«, 
saopšteno mu je da je kandidat i tako je i ostalo, ništa se nije 
više s nj im radilo. 

Vojni kadar bio je mladog staža u NOV, sa puno partizan-
štine, nedovoljno iskusan, bez dovoljno autoriteta i pomoći Par -
tije i SKOJ-a. Sav se rad svodio na prebacivanje ljudi iz čete u 
četu. O kul turnom radu nije bilo ni pomena sem pojedine pesme, 
koja bi spontano potekla od boraca. Sanitet, intendantura, oba-
veštajni kadar bio je nepotpun i skučen u radu. Ovakvo je s tanje 
bilo do dolaska kadrova iz proleterskih i drugih jedinica, koje je 
poslao CK.3 

2 Divizija je formirana 20. septembra 1944. U njen sastav su ušle 23, 
24. i 25. srpska brigada, 2. vranjska i 1. i 2. surdulička brigada. Početkom 
oktobra su 23, 24. i 25. brigada preimenovane u 25, 26. i 27. srpsku bri-
gadu. Nešto kasnije su rasformirane 2. vranjska i 1. i 2. surdulička bri-
gada, a njihovo je ljudstvo ušlo u sastav 25, 26. i 27. srpske brigade. (Vidi 
tom I, knj. 11, dok. br. 175, knj. 12, dok. br. 15, 146 i 152, knj. 13, dok. 
br. 29 i 73 i knj. 14, dok. br. 23, 72 i 145). 

3 U 46. diviziju su, pored ostalih, došli: za njenog komandanta To-
mica Popović, za političkog komesara Milija Stanišić i za rukovodioca 
politodela Radoje Ljubičić (vidi Arhiv IRP Jugoslavije, reg. br. 6238, fond 
CK KPJ: izveštaj politodela 46. divizije NOVJ od 6. novembra 1944; tomi , 
knj. 11, dok. br. 175 i knj. 12, dok. br. 15, 146 i 152). 



Dolaskom iskusnijih komunista pristupa se proširenju par-
tiske organizacije, s tvaranju i povezivanju u ćelije, s tvaranju 
bataljonskih biroa. Članovi Part i je se upoznavaju sa programom 
i statutom Parti je, sa dužnostima komunista; govori se o disci-
plini, radu ćelije o dužnostima sekretara, o radu sa masama, o 
liniji borbe. Upoznavaju se komunisti sa širinom rada na raznim 
funkcijama, sa formama i načinima rada. Komesari, komandan-
ti, kulturni radnici, intendanti, obaveštajci, sanitetlije i omladin-
ski rukovodioci — komunisti na raznim funkci jama u vojsci bo-
lje se snalaze u svom poslu. Komesari su shvatih potrebu konfe-
rencija, predavanja, s tvaranje kulturnih odbora. Vojni rukovo-
dioci su shvatili potrebu obuke i savetovanja sa komandirima. 
Jednom reči, Par t i ja je počela da se snalazi u radu sa masama, 
mada i dalje sa dosta nedostataka, familijarnosti, nedovoljnog 
osećaja odgovornosti, otsustva discipline i nebudnosti. Part i ja ne 
reaguje blagovremeno na razne nedostatke tako da su se pravile 
greške i propusti zbog neizraslosti i neunošenja u posao. 

Osetio se rad parti jske organizacije u SKOJ-u. SKOJ, koji 
je bio sektaški postavljen, proširuje se, obuhvata svu borbenu 
omladinu, sprovodi vaspitni rad, povezuje se sa ostalom omla-
dinom i počinje potpomagati Part i ju . Tako je početkom no-
vembra 1944 g. SKOJ povezan aktivima, bataljonskim i brigad-
nim komitetima i broji 392 člana. Rad Part i je sa kandidatima je 
dosta slab, glavni rezervoar Par t i je bio je SKOJ, odakle se crpio 
kadar a kandidata je bilo svega 9. Od meseca septembra do no-
vembra partiska organizacija je porasla za 230 članova, tako da 
je na dan 6-XI-44 brojala 318 partijaca. 

Socijalni sastav: najviše seljaci, pa radnici a na jman je 
intelektualaca. 

U daljem svom razvoju divizija se popunjavala sa l jud-
stvom novim sa leskovačkog područja. Brigade su se povećale do 
2000 a poneka je i prebacila ovu cifru, prištabske jedinice oko 
divizije su narasle, nametala se potreba daljeg proširenja i uč-
vršćivanja partiske organizacije. Od novembra 1944 do februara 
1945 g. organizacije su se znatno proširile kao i što su stvorene 
nove kod prištabskih jedinica divizije. Konkretnije: 25 brigada 
danas ima 216 članova Parti je, koji rade u 24 ćelije što znači da 
svaka jedinica sem prištabskih (izviđački i radni vodovi) ima 
ćeliju. Rad ovih ćelija je živnuo, nije mrtav kao pre ali tačno 
je da još nemaju iskustva te još nisu rukovodeća sila. 

Kandidata u brigadi ima 27, ne poklanja im se dovoljna 
pažnja. 

Skojevska se organizacija takođe razvila; ona sada broji 
322 člana. Podeljeni su u 25 skojevskih aktiva sa bataljonskim 
i brigadnim komitetima. 



26 brigada po broju ljudstva je najveća ali partiska orga-
nizacija je najmalobrojnija, nedovoljno aktivna i učvršćena. U 
brigadi ima 121 član Part i je i razdeljeni su po 24 partiskih 
ćelija. Ne postoje još u četiri jedinice ćelije i to: u bojnoj komori 
2 bat., pratećoj četi trećeg bat., protivavionskoj i radnoj četi 
štaba brigade. 

Kandidata ima 36 i sa n j ima je slabo rađeno. SKOJ ima 25 
aktiva, 246 čl. 

27 brigada 160 članova Partije, 53 kandidata i 265 skoje-
vaca. Organizacije kako partiske tako i skojevske u poslednje 
vreme su aktivnije, više se unose u posao a to se vidi i iz posled-
nj ih akcija. Redovnije se održavaju sastanci. 

Ćelije štaba i prištab. jedinica divizije broje 24 člana Pa r -
tije i 82 skojevca u 8 aktiva. Najteže se u radu snalazi prištabska 
koja je sastavljena od drugova iz raznih jedinica i kurira. Sa-
stanci su neredovni. 

Ukupno u diviziji članova Par t i je ima 521, skojevaca 917 
i kandidata 126. 

Rezimirajući život i rad partiske organizacije od novem-
bra 44 g. do februara 45 g. i pored dosta uloženog rada izrasli-
jih komunista Par t i ja se još nije osamostalila kao rukovodeća 
sila. To nam najbolje govore sledeći slučajevi: 

1. Organizovana peta kolona u 4 batal jonu 27 brigade na 
Sv. Iliju kod Vranja. Trebalo je da padne nekoliko desetina 
glava dok su se pronašli narodni neprijatelj i . 

2. U isto vreme u pogledu dezerterstva Part i ja se ni je 
dovoljno snašla, mnogi su dezertirah kada je bilo poteškoća a da 
Parti ja, organizacija, svojim radom, kontrolom i ubeđenjem ni je 
mnogo popravila stvar. 

3. Slabost partiske organizacije 26 brig. gde su rukovodeći 
drugovi naseli četničko-šovinističkim elementima i premlaćivali, 
ubijali i pucah na Šiptare. 

4. Akcije 25. brig. kod Kosovske Mitrovice4 u kojima se 
nisu snašli štabovi 3 i 4 bat. — nisu izvršili naređenje štaba bri-
gade i otstupili su, kojom prilikom je palo 50 ranjenih i 28 m r t -
vih boraca. 

4 Oko 2.000 balista, pod komandom Adema Voće, iznenada je 26. ja-
nuara 1945. napalo položaje 3. bataljona na sektoru Trepće. U toku dana 
u borbu je ušao i 4. bataljon. Neprijatelj je oba bataljona primorao na 
povlačenje sve do blizu Kosovske Mitrovice. Tek kad su u borbu stupila 
dva bataljona Brigade narodne odbrane i neke jedinice 46. divizije NOVJ, 
prodor neprijatelja je u toku noći zaustavljen, a sutradan, 27. januara, 
neprijatelj je nateran na povlačenje i, zatim, razbijen, uz velike gubitke, 
tako da se sa Ademom Voćom povuklo samo 300 do 400 balista. (Opširnije 
o tome vidi Arhiv VII, reg. br. 9—9, k. 1341). 



5. Neodržavanje sastanka u partiskim organizacijama 2, 3,, 
4 bat. 26 brig. i 3 bat. 27 brig. Svi nam ovi slučajevi govore o 
mladosti, nesnalažljivosti, nedovoljnom praktičnom iskustvu, ne-
shvatanju veličine partiske discipline i osećaja odgovornosti kod 
vodećeg dela parti jaca . .. 

Po pi tanju otstupanja kod Kosovske Mitrovice5 vodi se 
partiska istraga. Akcije su nam pokazale i nedovoljnu obuče-
nost l judstva i komandnog kadra. 

Za nerad ovih bat. partiskih organizacija postavili smo da 
nas svakih sedam dana obaveštavaju o radu. Pomogli smo ih 
pri prvim izveštajima, s tanje se donekle popravilo. 

Pored svih ovih nedostataka u radu partiske organizacije 
bilo je i dobrih strana. Održani su razni kursevi: politički, voj-
nički, telegrafski, minobacački, bolnički i partiski. 

Radom naših drugova komunista kroz kurseve je prošlo 
sledeće: 

5 političkih kurseva pri brigadi, kroz koje je prošlo 150 drugova 
1 " diviziji " " " 40 
2 part-polit. " »» 1» »» »» 1» 60 
1 omladinski " brig. " " " 42 
2 oficirska " diviziji " " " 92 
2 podoficir. » l> »» H » 112 
2 minobacačka " »» »» »» »» »> 72 
2 telefonska pri diviziji, kroz koji je prošlo 58 drugova 

i 3 sanitetska " »> » i H » 90 

UKUPNO: 20 k u r s e v a >» »» »» » 716 

Kursevi su trajal i po 2 m., 1 m., 20 dana i politički pri 
brigadi 6 dana. Na političkim kursevima obuhvaćena je n. o. 
borba, razvoj i tekovine, stara Jugoslavija, uloga Parti je, a n t i -
fašističke organizacije. 

Na vojničkim: ratna služba, egzercir, strojevi, borbena 
obuka, fortifikacija, naoružanje, stražarska služba, čitanje ka-
rata i planova. 

Sanitetski kursevi su obuhvatili ukazivanje prve pomoći, 
zarazne bolesti, uporedo sa tim praktično se radilo u bolnici. 

Pored kurseva široko se radi sa masom boraca politički, 
vojnički, preko konferencija, predavanja i obuka. Održali smo 
predavanje i komemoraciju na dan smrti druga Lenjina. 

Sada rade dva vojnička i jedan politički kurs pri diviziji 
a kroz.nekoliko dana treba da otpočnu i kod brigada za delegate. 

Direktive CK kao i zapažanja druga Voje6 i Milinka7 pre-
neli smo na partiske organizacije i konkretizovali pojedine s tva-

5 Vidi objašnjenje br. 4. 
« Voja Kovačević je tada radio u Političkoj upravi NOVJ. 
7 Milinko Durović je tada radio u Političkoj upravi. 



ri prilagodivši ih našim prilikama. Bilo je neozbiljnih shvatanja 
OZN-e od strane pojedinih drugova iz štabova divizije i brigada 
kao i nabusitih stavova od strane opunomoćenika 27 brigade, ali 
smo sve to rešili na partiskim sastancima. Postavili smo pred 
skojevce i parti jce da moramo učiniti sve da bi se OZN-a osamo-
stalila, pomagati je u obaveštavanju itd. 

Održali smo brigadne partiske konferencije i izabrali de-
legate za zemaljsku konferenciju Srbije.8 Na organizacionim 
referatima je bila življa diskusija. Efekat konferencije je dobar. 

Mišljenja smo da bi dobro bilo da nam pošaljete nešto 
Marksističko-lenjmističke literature. Brošuru »Omladina« od 
Kalinjina nismo dobili, kao ni onu drugu o kosmomolu. Dobro 
bi bilo da nam drugovi iz KP SKOJ-a9 pošalju nešto. Sa terena 
Vranja i Pirota dolaze borcima pisma od familija, u kojima se 
žale na NO odbore pojedinih sela gde se ističe da se o nj ima 
ne vodi računa, šta više pojedini odbornici ih ismejavaju. Pisa-
ćemo o ovome konkretni je drugovima iz OK Vranje, Pirot. 

U pozadinu smo uputili 4 druga i to: tri druga za OB.K. 
Kosovo10 i 1 za OK Pirot. 

Diviziski komitet ima svega tri člana: komesar,11 ja i po-
moćnik komesara 27 brigade.12 Nekoliko drugova imamo na part. 
kursu u Beogradu, jedan od nj ih je rekao drugarici iz Politodela 
46 div. da su izgledi da će biti odredeni za teren. Ako imate 
dobro bi bilo da nam pošaljete nekog druga pomoćnika kome-
sara brigade i omladinskog rukovodioca u diviziji. 

U ovaj izveštaj obuhvatio sam pored promena u toku ovo 
nekoliko dana i istorijat razvoja partiske organizacije, s obzi-
rom na podatke koji će vam biti potrebni za partisku konfe-
renciju. 

S drugarskim pozdravom. 
SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

7 februara 1945 g. Za divizijski komitet, 
Veljko Ražnatović 

8 Osmog maja 1945. sazvana je Sesta pokrajinska konferencija KPJ 
za Srbiju. Ona je, na osnovu odluke Centralnog komiteta Komunističke 
partije Jugoslavije od juna 1944. o stvaranju Komunističke partije Srbije, 
pretvorena u Prvi osnivački kongres Komunističke partije Srbije, koji je 
zasedao od 8. do 12. maja 1945. (Opširnije o tome vidi »Peti kongres Ko-
munističke partije Jugoslavije«, str. 212, Kultura, Beograd, 1948). 

' Odnosi se na Pokrajinski komitet SKOJ-a za Srbiju. 
10 To jest: Oblasni komitet KPJ za Kosovo i Metohiju. 
11 Slobodan Čekić 
12 Redakcija nije mogla utvrditi ko je tada bo pomoćnik političkog 

komesara te brigade. 



BR. 109 

IZVEŠTAJ SEKRETARA PARTIJSKE ORGANIZACIJE 5. 
BRIGADE 1. DIVIZIJE (HRVATSKE) KNOJ OD 7. FEBRUA-
RA 1945. CENTRALNOM KOMITETU KPH O STANJU I RA-
DU PARTIJSKE ORGANIZACIJE I POLITIČKOM STANJU 

NA TERENU1 

SEKRETAR PARTIJSKE ORGANIZACIJE 
V HRVATSKE BRIGADE 

KORPUSA NARODNE ODBRANE 
JUGOSLAVIJE 

Br. str. pov. 1/45. 20/11 9452 

Dana 7. II 1945. 

CENTRALNOM KOMITETU KOM. PART. HRVATSKE. 

Dostavljam vam izveštaj o parti jskom radu u V. Hrvat-
skoj brigadi Korpusa narodne odbrane Jugoslavije za protekli 
period od 28. XII. 1944 pa do 7. II. 1945 godine. 

Organizaciono stanje: 
Brojno stanje parti jaca u Brigadi je: 422.— 
Brojno s tanje kandidata u Brigadi je: 83.— 
Brojno stanje skojevaca u brigadi je: 712.— 
Od zadnjeg izveštaj a do danas broj članova part i je se povećao 
za 69 čl., od ovoga je primljeno iz Skoja 35, iz kandidata 14 i iz 
raznih jedinica pridošlo u jedinicu 20 čl. K.P. 
Razlika za kandidate od zadnjeg izveštaja do danas je za 15 kan-
didiranih iz sopstvenih jedinica ove Brigade. 
Broj skojevaca od zadnjeg izveštaja do danas popeo se 63 člana 
više i to 50 iz jedinica ove Brigade, dok ih je 13 došlo iz raznih 
jedinica iz VIII Udar. korpusa. 
Organizaciono stanje Part i jske organizacije u Brigadi, to jest 
organizaciona s t ruktura od zadnjeg izveštaja do danas nije se ni 
malo izmjenila, sve organizacione forme ostale su iste, izuzetak 
pravi organizacija parti jska u V Bataljonu ove brigade, to pro-
ističe iz toga jer je najmlađi bataljon i ljudstvo u tom bataljonu 
nije prošlo kroz iskušenja onolika kolika su prošli ostali borci 
ove brigade, tako da ova nedovoljna regrutacija osporava brže 
omasovljenje part i jske organizacije. Ove realne poteškoće pro-
uzrokovale su da se ni do danas u parti jskoj organizaciji ovog 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 49/103—107). 

5 Verovatno datum zavođenja dokumenta u CK KPH. 



bataljona nisu sprovele organizacione forme kao u ostalim part. 
organizacijama ove brigade. Dočim budu stvoreni objektivni 
uslovi u ovoj part. organizaciji primjeniće se organizacione for-
me kao i u ostalim part. organizacijama brigade. 

Radni sastanci u čitavoj part. organizaciji brigade održavaju se 
redovito, no izuzetak pravi V bataljon a razlog je što je part. 
organiz. brojčano malena tako da osporava oformljenje ćeliskih 
odeljenja po vodovima i ćelijskog biroa u četi koji bi rukovodio 
kao centralno tijelo. Radi nemogućnosti sprovađanja ovakve or-
ganizacije članovi part i je pripadaju jednoj četnoj ćeliji za sve 
članove, velika razbacanost jedinice po terenu i svakog člana 
posebice onemogućava redovno vršenje radnih sastanaka. Ovo 
se najviše ispoljuje kod III čete koja se nalazi na otocima jer 
tehničke mogućnosti i nevri jeme ometaju redovno održavanje 
sastanaka. Radi specifičnih okolnosti nismo primjenili ovu for-
mu, to jest sastanci radni da se održavaju svakih 15 dana a čla-
novi parti jske organizacije da pripadaju part. organizacijama 
na terenu (to jest da prisustvuju na svim teoretskim i organiza-
cionim sastancima) i da žive doslednim životom partijaca. Ova 
promjena je izvršena pr imjenj ivajući organizacione forme na 
situaciju u kojoj pomenuta jedinica živi i radi. 

Teoretski sastanci se održavaju redovito a ukoliko dozvoljavaju 
prilike iskorištava se i slobodno vrijeme. Na teoretskim sastanci-
ma se proučavalo »Nacionalno pitanje«, »Položaj nove Jugosla-
vije« i djelomično se proradilo »O Partiji« (iz »Osnova lenji-
nizma«). Ovaj materijal je prorađivan s tim što se ponavljalo 
dosadašnji obrađeni materijal »O masovnom partijskom radu« i 
»Ekonomski razvitak društva.« Radi bolje korisnosti proučava-
nja materijala i specijalnih uslova materi jal se obrađuje na 
slijedeći način, s tim što se na sastanku odredi 1 drug čl. part i je 
koji je zadužen da na idućem sastanku održi referat po odre-
đenom pasusu na tom sastanku, pored ovoga i ostali čl. partije, 
svaki posebice, obradiva ju posebnu temu koja će se referirati 
na idućem sastanku. 

Ovakva primjena u radu najbolje je koristila do sada svakom 
članu part i je posebice i part i j i kao cjelini, sa ovakvom raspo-
djelom obavezuje se svakog člana da pobudi interesovanje kod 
sebe za nauku s tim da bi mogao na idućem sastanku življe 
učestvovati o raščišćenju pojedinih pojmova i osvajanju obrađi-
vane teme. Sa ovakvim načinom rada postignuti su vidni rezul-
tati koji se odražavaju na tumačenju svakog partijca posebice 
o proučavanju materijala kao i ličnom držanju kod članova par-
tije, to jest u parti j i u kontaktu sa borcima i građanstvom. Naj -
bolje savladali »Položaj nove Jugoslavije« i »O masovnom par-



tijskom radu«. Predavački način je mnogo koristio baš iz raz-
loga što su predavači upotrebljavali čim manje internacional-
nih riječi i tumačili pučkim načinom. 
Rad sa kandidatima se pojačao od zadnjeg izveštaja pa do danas 
tako da se pr ipremaju pred-dispozicije za pr imanje drugova koji 
su kandidirani u part i jsku organizaciju. Ovaj uspjeh je postao 
veći jer se vodi kontrola o radu i životu svakog pojedinca od 
strane članova koji su za to zaduženi a koji podnose računa pred 
parti jom o odgojnom djelovanju njega kao parti jca na kandi-
data koji mu je povjeren. Sa ovakvim intenzivnim odgajačkim 
djelovanjem postiglo se da ni jedna greška kod druga kandidata 
ne ostane nezapažena a kad se dogodi neki istup na njega se 
reaguje i nastoji da se u onakoj formi ne pojavi. Sa ovakvim 
individualnim radom pruža se direktna pomoć svakom drugu 
za ideološko vaspitanje, rezultati su vidni a to najbol je govori 
da smo za protekli period iz kandidata u parti ju dali 14 drugova. 
Bilo je raznih grešaka po vaspitanju kandidata, u pojedinim 
momentima partijci pojedinačno nisu se dovoljno založili da 
vaspitaju druga za koga su odgovorni, no u više mahova bili su 
aljkavi, zaboravni i nisu polagali ovakvom radu važnost, kod 
drugih dešavali su se propusti ovakve prirode što je sa kandi-
datima održavalo radne sastanke na kojima su davali izveštaje 
za protekli period od zadnjeg sastanka pa do redovnog sastanka 
koji se održava. (Slučaj u part i jskoj organizaciji u V bataljonu). 
Obilaskom jedinica, dočim je uočen ovakav nepravilan rad, data 
su uputstva na koji način treba odgajati drugove koji su kan-
didirani. 

Pomoć Skojevskoj organizaciji i omladini: 
Pomoć part i je Skojevskoj organizaciji obrazuje se na ovaj na-
čin što mnogo intenzivnije članovi part i je rade u Skoju, to jest 
budu prisutni pri održavanju radnih sastanaka i pomažu ih pri 
r i ješavanju pojedinih problema davajući sugestije na koji način 
treba ih rešavati, analizirajući čitav rad Skojevskog aktiva u 
vaspitanju omladine koja još ne pripada Skojevskoj organizaciji 
kao i samih skojevskih aktivista. Skojevska organizacija kao 
cjelina agresivno se podiže i vaspitava, no ima kod pojedinih 
rukovodioca u bataljonu propusta kao i kod čitave organizacije, 
to proističe iz toga što su se pojedini rukovodioci bataljona po-
birokratizirali ili su postali činovnici davajući naređenja iz kan-
celarije (primjer II bataljona, III bataljona). Na ovakvu aljkavost 
im se skrenula pažnja, tako ih se isto sugeriralo da treba spro-
vesti jaču kontrolu na samog sebe i tražiti od svakog skojevskog 
aktiviste tačnost sprovođenja direktiva kao i rezultate postignu-
tog rada za protekli period. Ostali rukovodioci Skoja u bataljonu 
su prosječni, od njih najviše odskaču rukovodioc Skoja I bata-



ljona Eterović Srećko, požrtvovan je, bistar, dobro sprovodi di-
rektive u život, prilično načitan, ima uslova za razvijanje. 
Brigadni rukovodioc Skoja je mlad, poletan, požrtvovan, bistar, 
dobro postavlja stvari, nedovoljno načitan, ima uslova za dalje 
razvijanje, u više mahova ispadne djet injast i nedovoljno je re-
prezentivan kao predstavnik Skoja u brigadi, treba mu rutine 
po organizacionom pitanju i teoretskog znanja, ima izgleda da 
će moći odgovoriti svojoj dužnosti. Brigadni komitet kao cjelina 
za sada ne odgovara. 
Pored ovakve pomoći parti jske organizacije kroz Skoj i indivi-
dualnim razgovorom i odgoj om odrazuje se na ovaj način, što 
članovi part i je prisustvuju na omladinskim konferencijama, re-
feratima političkim ili kul turnim davajući pr imjedbe i obrazlo-
ženja, pomažući se sa stečenim iskustvom i znanjem koga po-
sjeduje. 
Omasovljavanje Partije: 
U budućim danima našeg vaspitnog djelovanja postoji još viša 
mogućnost omasovljenja part i jske organizacije, kadrovska po-
litika do sada nije se vodila najpravilni je jer su s ja jni ljudi 
omladinci ostajali nezapaženi i nije im se polagalo dovoljno pa-
žnje na vlastitom uzdizanju i vaspitavanju istih, ove greške su 
uvidene i na njih ukazano i od kakve su štetnosti, također je i 
ukazano ko najviše odgovornost snosi u organizaciji, te je odgo-
vorna parti ja kao cjelina, svaki pojedinac a posebice za ovakav 
propust snosi odgovornost najviše kadrovik. Od zadnjeg izve-
štaja do ovog razdoblja vremena koje je bilo na raspolaganju u 
većini slučajeva kod čitave part. organizacije u brigadi pravilno 
se iskoristilo u vaspitavanju i obuci članova, tako da su po-
stignuti vidni rezultati bilo to po disciplini, po part i j nosti, spro-
vođenju partijskih direktiva, zalaganju i osvajanju nauke, tako 
da je part. organizacija vidno napredovala i udarila temelje za 
buduće agresivno podizanje, za sada nije bilo onakvih kardi-
nalnih propusta kao što su bili ranije, tako da je i ugled part. 
organizacije u samoj jedinici a tako i vani u građanstvu se iz-
digao na viši nivo. Budnost članova part i je još uvjek izostaje 
iza drugih vrlina partijca, to proističe iz toga jer našim člano-
vima manjka mnogo znanja da bi se budnost part i jska povećala 
i dostigla svoju razinu, no i ovaj sektor je u porastu i pomalo 
napreduje ali za sada ne može zadovoljiti. 

Partijnost: 
Kod svih članova part i je ni je dorasla ni izdaleka svoju razinu, 
događaju se razni propusti, nepriznavanje svojih grešaka na par-
tijskim sastancima, uljepšavanje, nepriznavanje pred partijskom 
organizacijom čiji je on član, ovo dolazi najviše kod vojnih ru-



kovodioca članova parti jske organizacije koji kroz svoj rukovo-
deći položaj gledaju na part i ju smatrajući da je part i ja podre-
đena njihovom komandovanju i da oni nemaju ništa zajedničkog 
sa part i jom .. .3 

0 kadru: 
Parti jsko rukovodstvo u brigadi kao cjelina za sada ne zadovo-
ljava. Od sviju sekretara part. organizacije po bataljonima na j -
bolje odgovara Primić Pero, po svojoj teoretskoj, općekultur-
noj i organizacionoj sposobnosti, dosadašnje greške koje su na-
vedene u prošlom izvještaju kod istog nisu se pojavljivale i ima 
izgleda da bi se mogo osloboditi od svojih dosadašnjih sklonosti, 
sa ovakvim upornim radom, zalaganjem i teoretskom sposob-
nošću može odgovoriti pozivu sekretara partorganizacije u ba-
taljonu. 
Ivica Knežević, sekretar parti jske organizacije u I bataljonu, 
uporan u radu, preduzimljiv, ima volju za rad, osjeća se odgo-
voran pred parti jskom organizacijom, dobivene parti jske direk-
tive nastoji da ih što bolje sprovede u život bez ikakvih grešaka 
1 na vrijeme, karaktera je čvrstog, do skrajnosti je odan radni-
čkoj klasi i partiji, nedostaje mu organizacionih sposobnosti, is-
kustva u radu, nema dovoljno snalažljivosti i nedostaje mu sa-
moinicijative ali ima uslova da postane dobar sekretar part. or-
ganizacije. 
Stanojević Ante i Luka Kristić, sekretari u IV i II bataljonu su: 
uporni u radu, preduzimljivi, imaju dovoljan osjećaj odgovor-
nosti pred partijom, kritiku primaju i samokritični su, dobrog 
su karaktera, odani su radničkom pokretu i partiji , dobivene 
parti jske direktive trude se da čim bolje sprovedu u život, da 
svojim radom nadoknađivaju teoretsko znanje i parti jsko isku-
stvo, organizacione sposobnosti im nedostaje, fali im oštrine, 
sporije se razvi jaju te će teško moći odgovoriti na dužnosti se-
kretara part. organizacije u bataljonu. Merčep Ivica, sekretar 
part. organizacije u V bataljonu, uporan, zalaže se u radu i na-
stoji da dobivene direktive sprovede čim bolje u život, nije 
čvrstog karaktera jer u više mahova zna stvari prikazati druk-
čije i prikrivati glavnog krivca kada je u pitanju on, nedovoljno 
sređen, sve brže radi od svog partijskog sektora, kritiku prima, 
nije dovoljno samokritičan, ljubi par t i ju i odan je pokretu, ne-
ma naročitih uslova za razvijanje, organizacione sposobnosti mu 
nedostaje, za sada se ne snalazi na svojoj dužnosti a niti ima 
izgleda da bi mogao zadovoljiti. 

Svi sekretari ćeliskih biroa u brigadi ne mogu zadovoljiti na 
svojoj dužnostima, 13 sekretara part. organizacije u četi ima 

5 Izostavljeni deo teksta, odnosi se na ocene pojedinih članova KPJ. 



uslova da će moći zadovoljiti, dok 4 bi mogli a 4 neće moći za-
dovoljiti na svojim dužnostima, disciplina, odanost partiji, za-
laganje u sprovađanju direktiva kao i l jubav prema parti j i kod 
većine je na zavidnoj visini, dok kod manjeg broja nedostaje, 
fali im organizacionih sposobnosti, budnosti, teoretske podkova-
nosti kao i opšte naobrazbe, volja za učenje je na priličnoj visini 
kod sviju i prilično savlađuju materijal, u ovome se ističu mlađi 
ljudi, dok ima izvjestan broj starijih koji se sporije uzdižu i neće 
moći zadovoljiti. Ovakvo stanje je i kod pročelnika ćelijskih 
odeljenja. Za izmjenu bataljonskih sekretara part i je moći ćemo 
se pokriti sa vlastitim snagama, dok kod sekretara ćelijskih biće 
teže riješiti t a j problem. Drugovi Brkanović Ante, Bošković Ni-
no, Bašić Mate i Ive Frane nalaze se na srednjem partijskom 
kursu pri Oblasnom komitetu KP za Dalmaciju. 

Kulturni rad: 
Organizaciona struktura kulturnih odbora u bataljonima i u če-
tama postoji, kod nekih su već postignuti značajniji uspjesi, dok 
kod drugih su manji . Zidne novine, bataljonski listovi, rad na 
uklanjanju nepismenosti i kul turna predavanja održavaju se po 
svim bataljonima, u V bataljonu osnovan je Nogometni tim i po-
stoje čitaonice po četama a negde i u vodovima. U čitavoj bri-
gadi kulturni rad je u progresivnom usponu, od sviju bataljona 
najviši rezultati su postignuti u V bataljonu. . 

Uzajamno podpomaganje part. organiz. u vojsci i na terenu 
U zadnjem razdoblju osjetila se prisnija suradnja između part. 
organizacije u vojsci i part. organizacije na terenu, tako da se 
r i ješavaju sa uzajamnim snagama part. organizacija iz vojske i 
sa terena pri riješavanju problema u organizaciji kao i sugla-
sivanje po izvjesnim pitanjima na terenu. To se može vidi ti iz 
toga što na sastancima bataljonskog biroa u I bataljonu i u IV 
bio je prisutan jedan član Okružnog komiteta Partije, a na sa-
stanku bataljonskog biroa V bataljona bio je prisutan jedan 
član Okružnog komiteta za Dubrovnik i Oblasnog komiteta KPH 
za Dalmaciju. Još nije dovoljno postignuta suradnja part. orga-
niz. u tome jer sekretari part . organizacija u četi a ni bataljona 
ni brigade nisu bili ni na jednom sastanku part. organizacije na 
terenu. 

Politička situacija: 
Na čitavom terenu Dalmacije gdje d je luje parti jska organizacija 
ove brigade, uzevši općenito stvari, s tanje u glavnom zadovo-
ljava, kod pojedinih bataljona političko s tanje na terenu je bolje 
i narod je većinom vezan za naš pokret i odan je istome, npr. 
ovakvo stanje je na terenu part. organizacije I i djelimično III 



bataljona, ovde se ne osjeća kod naroda tuđi politički u t jecaj 
i orijentiranost bilo to sa strane reakcionarnog vodstva HSS-a 
ili pak bivših nacionalnih Jugoslovenskih parti ja kroz koje bi se 
širila propaganda i u t jecaj četnika, Kralja i reakcionara okuplje-
nih oko njega. Izuzetak prave pojedinci koji su radi svojih in-
teresa vezani za ovu reakciju. 
Na terenu Dubrovnika, gdje d je lu je part. organizacija V 
bataljona, od zadnjeg izvještaja pa do danas stanje se nešto iz-
mjenilo, narod se po malo oslobađa zastrašenosti i prisnije se 
povezuje sa vojskom i pokretom tako da ut jecaj reakcije na 
tom terenu počima pomalo da blijedi, o tome najbolje govore 
letci koji su bačeni 2 i 3 — II uoči proslave u Dubrovniku po-
zivajući stanovništvo da ne učestvuje na toj proslavi koju pri-
ređuju komunisti, već da žale žrtve koje su nevine streljane od 
krvnika partizana. Ovi letci su kod većine stanovništva ostali 
neuvaženi i bez uspjeha jer narod nije ostao kod kuća opoziva-
jući se na letke, već je naprotiv izašao u mnogo jačem broju, od 
nekoliko hiljada, no što je to bio slučaj ranije i sa našom voj-
skom i vlastima slavio praznik. Još se osjeća u t jecaj od pojedi-
nih pripadnika ustaške politike, reakcionarne politike HSS-a i 
četnika, a to se najbol je odrazuje što je priličan broj građana 
pasivan a i manji dio reakcionaran prema pokretu NOP-a. 
Na sektoru Imotskog, kao što smo već naveli u poslednjem iz-
veštaj u, osjeća se u t jeca j ustaških bandita povezanih sa reakci-
jom HSS-a za koje je djelimično stanovništvo iz ovoga kra ja 
krvno vezano, za njihovo jače održavanje i prosperitet najviši 
im je oslonac Široki Brijeg i Mostar, odakle dobivaju direktive. 
Na sektoru Knin — Vrlika osjeća se četnički ut jecaj , a jači čet-
nički ut jecaj osjeća se oko Vrlike, Kosova polja, Pađena jer 
stanovništvo iz ovoga kra ja krvno je vezano sa tim bandama te 
ih i pomaže u tom pravcu. 

Na sektoru Obrovac, Kistanje s tanje od zadnjeg izvještaja pa do 
danas malo se je izmjenilo, kod stanovništva pomenutog kra ja 
ut jecaj na narod i povezanost istog sa politikom četnika najvi-
še se osjeća na padinama Velebita, po selima koja su vezana sa 
pomenutim masivom. 
Na ovim svim sektorima kao i na otocima osjeća se da struji 
religiozno-politički u t jecaj sa strane klera. 
Partijska organizacija uzevši na razmatranje političku situaciju 
diljem čitave Dalmacije dala je direktivu svim part. organizaci-
jama da budno prate razvoj ovakvog političkog djelovanja te 
da sa konkretnim činjenicama pobijaju političkog neprijatelja, 
isto tako su joj ukazane i greške koje su članovi part i je pravili, 
npr. u Dubrovniku javno napadanje žena radi šminke i nepravil-
nog postupka u odnosu na privatnu svojinu, s tim da članovi 

35 Zbornik, tom IX. knj. « 545 



part i je i part i ja kao cjelina promjene svoj nepravilni stav i pri-
lagode svoje djelovanje specifičnim okolnostima pojedinog kra ja 
a tako i držanje svakog člana posebice da bude korektno. 

Problemi: 
Pred parti jsku organizaciju u brigadi postavlja se kao najpr i -
marniji zadatak da se osamostale partijski rukovodioci za pra-
vilno vaspitavanje članova parti je. 
Čuvati čistoću parti jske organizacije od nepoćudnih elemenata 
za part i ju i stranih parti jskoj ideologiji, i čistiti part i jsku orga-
nizaciju od štetočinskih elemenata. 
Pojačati intenzivnost na proučavanju part i jske l i terature i na 
opštoj kulturnoj naobrazbi. 
Sprovesti višu kontrolu kod part i je i svakog člana posebice u 
svakodnevnom životu i radu. 

Sekretar Part . organizacije 
V Hrv. brig. narodne odbrane: 

Jovanović Blažo 



Fotokopija poslednje stranice dokumenta br. 109 



BR. 110 

i z i v e š t a j p o l i t i č k o g k o m e s a r a 3 . i s t a r s k e b r i -
g a d e o d 7 . f e b r u a r a 1945. p o l i t i č k o m k o m e s a r u 43. 
n o d i v i z i j e o p r o s l a v i g o d i š n j i c e f o r m i r a n j a 11. 

k o r p u s a n o v j 1 

Dana 2. II. o.g. održali smo proslavu godišnjice XI. Kor-
pusa NOVJ:i održavši miting sa čitavom Brigadom. Na istom 
smo mitingu po drugu pom. komesara4 prikazali historijat borbe 
našeg XI. Korpusa kao i njegovu značajnu ulogu u Narodno-os-
lobodilačkoj vojsci. Prikazali smo divne borbe 35. i 13. Divizije, 
koje su kao znak priznanja po GS i VŠ dobile naziv udarne, ka-
ko i mi moramo dati sve od sebe da [bi] istu čast uživala i naša 
Divizija. 

Drug komandant5 govorio je kakvi moramo biti, što mo-
ramo kroz ovo takmičenje postići na opšte vojničkom polju. 
Borbu i rad potcrtao kao najglavnij i nosilac čvrstine naših jedi-
nica. Borci su sa najvećim oduševljenjem slušali i dali obeća-
nja. Zatim sam ja govorio borcima i narodu koji je bio prisutan 
0 bratstvu i jedinstvu naroda Jugoslavije i pothvatima reakcije 
od početka pa do danas, jedinstvo i bratstvo potcrtao kao naš 
najveći uspeh bez kojega zapravo ne bi mogli postići ono što 
smo postigli. Kral ja Petra raskrinkavali smo zajedno sa svom 
reakcijom, tumačeći njihova protunarodna djela. Borci su kao 
1 narod vrlo energično udarali protiv kral ja i reakcije i povicima 
odavali spremnost na sve žrtve u cilju ostvarivanja naših ideala. 
Bile su ubacivane parole Titu, Nacionalnom komitetu, Federa-
tivnoj Jugoslaviji, AVNOJ-u, NOV, a osuđivalo se kral ja Petra 
i reakciju. Zatim još jednom upozorili smo naše borce na takmi-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
11—1/12, k. 1324 A. 

s Verovatno datum kada je politički komesar 43. divizije primio 
ovaj izveštaj. 

» Formiran je odlukom Vrhovnog štaba NOV i POJ od 1. januara 
1944. U njegov sastav su ušli 13. i 35. NO divizija i jedinice Operativnog 
štaba za Istru. Njegovo operativno područje je zahvatalo: Liku, Gorski 
kotar, Hrvatsko primorje i Istru (vidi tom II, Bilten 34—36, str. 376). 

* Jardas Dušan. 
5 Nikola Soko. 

POLITKOMESAR III. BRIGADE 
43. DIVIZIJE NOVJ 

7. ii. 1945. 

10. II. 9452 

Skočilić Josip 

p o l i t k o m e s a r u 43. d i v i z i j e n o v j 



čenjeu i prikazali važnost takmičenja, nakon čega su uz pjesmu 
i tvrda obećanja da će dati sve od sebe ispalili dve bacačke 
mine. Napokon bila je smotra čitave Brigade i na licu mjesta 
kontrolisani rezultati rada. I to na slijedeći način: 

Najpr i je je iz svakog bataljona izašla po jedna desetina sa 
desetarom koji je izvodio pješadijski egzercir, u kojemu je po-
bijedio II. bataljon. Poslije toga bilo je ras tavl janje i sastavlja-
n je pušaka i mitraljeza te je u ovome I. bataljon pobjedio za 8 
sekunda a mitraljeza za 15 sekunda. Zatim se ispitivalo iz raznih 
točaka polit, programa. Na ovakav način sistematski smo nat je-
rali borce na takmičenje. Groznica takmičenja zahvatila je ve-
ćinu boraca te su na licu mesta bataljon pred bataljonom go-
vorili kako moraju svi naučiti da bi na drugom mitingu bili bolji. 
Na ovaj način i prije toga davali smo povoda borcima za takmi-
čenje. Naposljetku izašli su svi oni koji nisu imali ispravne ti-
tovke, kod boraca se osjećalo kako jedan drugome govore: »Za-
što nisi sašio titovku, sad nam kvariš takmičenje.« Pošto smo 
već više puta izdali naređenje o šivenju činova, htjeli smo dà 
ovom prilikom vidimo koji je to najsavjesni je izvršio. U tom 
pogledu najispravniji je bio naš I. bataljon, dok je treći bataljon 
bio najzadnji . Prištabske jedinice također su pokazale svoje re-
zultate tovareći i istovareći teško oružje, rastavljajući ga i dati 
ga u dejstvo za sekunda 30. Ceta za vezu odgovarala je na s t ru-
čno postavljena pitanja. Konstatovali smo da smo na ovaj na-
čin uspjeli stvarno zainteresovati borce za takmičenja na svim 
poljima ali primjećeno je i to da bi groznica mogla preći u skraj -
nost i razbiti negodovanje jednog bataljona napram drugom, pa 
smo prema tome i dah potrebne savjete. Potanke rezultate po-
slat ćemo Ti u posebnom spisku po svim poljima. 

Nadam se da ćemo ovakvim sistematskim načinom uspiriti 
takmičenje u našoj Brigadi te da ćemo u potpunosti završiti sve 
zadatke koje se pred nas postavljaju u cilju da se parola koju 
smo pred sebe postavili, t j . da »zastava mora biti naša« ostvari 
u djelo. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar 
J.7 Deželjin 

6 Odnosi se na dvomesečno medukorpusno takmičenje (vidi dok. 
br. 43 i 67). 

7 Joško 



BR. I l i 

IZVESTAJ SEKRETARA DIVIZIJSKOG KOMITETA 40. NOU 
DIVIZIJE CENTRALNOM KOMITETU KPH O STANJU I 
RADU PARTIJSKE ORGANIZACIJE U DIVIZIJI U JANU-

ARU 1945. GODINE1 

DIVIZIJSKI KOMITET 17 / IV 945 2 

XL. UDARNE DIVIZIJE 

Predmet: Redovni mjesečni 
izvještaji.3 

CENTRALNOM KOMITETU KPH 

Dragi drugovi! 

U toku mjeseca januara djelovala je naša Divizija na sek-
toru Virovitica — Grubišno Polje, gdje je zajedno sa jedinica-
ma Crvene armije i ostalim jedinicama naše III. Armije brani-
la mostobran na desnoj obali Drave, koga je nepri jatel j nastojao, 
naročito prvih 20 dana, da zauzme, ma i pod cijenu najvećih žr-
tava.4 Nakon nekoliko većih i vrlo žestokih neprijateljskih na-
pada, koji su neuspjeli, inicijativa je pretežno u našim rukama. 
Ali niti mi nismo uspjeh da u to vrijeme, osim sačuvanog mo-
stobrana i prilično velikih gubitaka nanešenih neprijatelju, po-
stignemo neki značajniji i veći vojnički uspjeh, koji bi nam do-
nio znatnijih materijalnih koristi. Vođene borbe bile su vrlo in-
tenzivne i redovito sa velikim gubitcima. 

Ove borbe predstavl jaju za naše jedinice kao cjelinu pri-
lično velike zadatke, jer moramo savladati osnovne probleme 
frontalnih borbi, koje se sada pred nas nameću. Naši borci nisu 
u dovoljnoj mjer i vojnički izvježbani, i ne znaju kako treba da 
se tuku, ne koriste u dovoljnoj mjeri ukopavanje i svoje naoru-
žanje, koje "je često puta i jače nego neprijateljsko. Naš ko-
mandni kadar u priličnoj mjeri zadržava još uvijek niz stvari 
svojstvenih za partizansko ratovanje i teško uspjeva da ih od-
baci. Prije svega nije dovoljna vojnička odgovornost za izvr-
šenje zadataka, zatim opreznost, koja je sada neophodno po-
trebna. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 49/22—26. 

' Verovatno se odnosi na datum zavođenja dokumenta u CK KPH. 
' Izveštaj je bez datuma, ali iz sadržaja se može zaključiti da je 

pisan početkom februara. 
4 O borbama na sektoru Virovitica — Grubišno Polje u januaru 

1945. vidi dok. br 48, objašnjenje 3 i dok. br. 107, objašnjenje 2. 



Mi upravo svakodnevno dobivamo u jedinice mase novih 
boraca, ali ne domobrana kao ranije, koji su bili gotovo izvje-
žbani vojnici, nego su to pretežno l judi iz pozadine od kojih ve-
ćina uopće nije služila vojsku ili ako jest to je bilo već odavno 
i pod mirnodobskim uslovima. Imade veliki broj l judi u godi-
nama, prilično nezainteresovanih za sve, pa radi toga je potrebno 
uložiti mnogo truda da od nj ih učinimo dobre vojnike, koji će 
prestati da misle jedino na kuću. I komandni kadar je vrlo 
mlad, jer skoro u svakoj borbi veliki dio vojno-političkih ruko-
vodioca izbacuje se iz stroja, pa se redovito moramo popunja-
vati sa mlađima i sa starješinama i borcima. Po našem mišljenju 
razlog tako velikim gubitcima komandnog kadra je t a j što voj-
no-politički rukovodioci za vrijeme operacija zalažu se do mak-
simuma za izvršenje zadataka i tu prednjače svojom ličnom hra-
brosti, a u vrijeme odmora ili između dve borbe ne rade dovoljno 
na izgradnji i učvršćenju jedinica. 

Vojnički zadatci postavljeni pred našu Diviziju u najviše 
slučajeva su izvršavani. Borbenost jedinice kao cjeline dobra. 
Moral boraca i pored gubitaka i pored hladnoće i dugog držanja 
položaja nije opao, nego je zadovoljavajući. Imade, naročito kod 
novomobilisanih, slučajeva nedovoljne discipline, gunđanja, ne-
izvršavanja naređenja, ali ti slučajevi nisu tako česti, već se 
stvarno tiču pojedinaca. Jedinice su u borbi prilično uporne, 
ali prodornost nije na visini, i to se naročito odražava u vri-
jeme naših napada. Cesto naši rukovodioci i suviše kruto shva-
ćaju novi način ratovanja, ne traže mogućnost za samoinicijativ-
no djelovanje u okviru postavljenih zadataka i radi toga mnogi 
naši uspjesi ili mogućnosti ostaju nedovoljno iskorišteni. 

Od poslednjeg izvještaja5 pa do danas naša part. organi-
zacija u Diviziji imala je niz promjena, neke u vezi sa gubitcima 
koje smo pretrpjeli , a neke radi nove organizacije samog Divi-
zijskog komiteta, koja se provela prema direktivnom pismu CK 
KPJ. e Nakon odlaska iz Divizije druga Todora Milojevića, dota-
dašnjeg sekretara Divizijskog komiteta, dužnost sekretara Div. 
koma primio je drug Ernest Rački »Dabo«, sekretar part. orga-
nizacije u XVIII. ud. brigadi, a dužnost sekretara Omladinske 
ud. brigade (gdje je bio drug Todor) primio je drug Joco Man-
dić, ranije polit, komesar bataljona u istoj brigadi. Ali već na-
kon 15 dana, sredinom mjeseca januara poginuo je drug Dabo 
u Grubišnom Polju, kada je njegova brigada djelovala na tome 
terenu. Smatramo da je potrebno opširnije iznijeti njegovu 

5 Odnosi se na izveštaj od 1. januara, 1945 (vidi Arhiv IHRP u 
Zagrebu, fond CK KPH, snimak u Arhivu VII, film 48/784—786). 

• i ' Vidi Arhiv IRP Jugoslavije, reg. br. 15, fond CK KPJ. 



smrt. On je naišao na čerkesku7 zasjedu, vraćajući se iz jednog 
bataljona u štab brigade. Putem je bio obavješten da su se naše 
jedinice morale povući na ranije položaje radi premoći nepri ja-
telja, ali on u to nije povjerovao, već je naredio kurir ima da kre-
nu jednim putem, a on sam je krenuo drugim i tako stradao. 
Banda ga je mrtvoga odvukla sa sobom, hvaleći se pri tome kako 
je ubila »komesara XVIII. brigade«. Kod sebe u svojoj torbici 
imao je osim partijskog materijala i ličnih zapisa i jedan dio ar-
hive Divizijskog komiteta, medu kojima neke zapisnike sa sa-
stanaka, izvještaje i direktivna pisma CK KPJ, Vaša i Oblasnog 
komiteta za Slavoniju,8 dobivena u zadnje vrijeme. Ne možemo 
vam točno navesti koje su to bile direktive, jer neke od nj ih još 
nisu bile niti umnožene, a imao ih je on sam. 

U isto vrijeme, također prema direktivi CK,9 rasformiran 
je i naš Polit, odjel. Trojica drugova iz Polit, odjela postali su 
članovi novoformiranog Divizijskog komiteta, dok su dvojica 
i to: drug Zdravko Kolar i Vladimir Milanović postavljeni na 
dužnosti u novoformirane propagandne otsjeke. Kolar je postav-
ljen za načelnika Propagandnog odjel jenja štaba VI. ud. kor-
pusa a Milanović za šefa Propagandnog otsjeka naše Divizije. 

Konačno je naš Divizijski komitet reorganizovan i sastav-
ljen ovako: 

U sekretari jat su ušli Nenad Drakulić — Braco, ranije ru -
kovodioc Polit, odjela, kao sekretar, drug Vanjka Vondraček,10 

polit, komesar Divizije, zadužen po vojno-političkom radu i 
Branko Fistrić, ranij i član Polit, odjela, odgovoran za rad 
SKOJ-a. Ostali članovi su drugovi Joco Mandić,' sekretar Omla-
dinske ud. brigade, Đoko Mušicki, ranije član Polit, odjela, sada 
sekretar XVIII. ud. brigade, Franjo Fabijan, sekretar Viroviti-
čke brigade, i Vojo Milić, koji treba da bude sekretar part. ko-
miteta pri štabu Divizije, koji ćemo ovih dana formirati . Osim 
dvojice, Divizijski komitet je sastavljen od novih članova, tako 
da će i on sam trebati izvjesno vri jeme dok se snađe u r ješava-
n ju problema koji stoje pred našom part. organizacijom i dok 
postane stvarni rukovodioc u našoj Diviziji. O samim članovima 
poslati ćemo Vam njihove kadrovike, a u buduće ćemo Vas re-
dovito izvještavati o našem djelovanju. Ovako sastavljen Divi-
zijski komitet održao je svega jedan sastanak, na kome je pro-
rađeno direktivno pismo CK KPJ od 13 januara11 o.g., zatim 

7 Odnosi se na pripadnike jedinica nemačke 1. kozačke konjičke 
divizije. 

8 To jest: Centralnog komiteta KPH i Oblasnog komiteta KPH za 
Slavoniju. 

10 Ivan Vondraček Vanjka. 
11 Greška; pismo je od 14. januara (vidi obj. 5). 



Vaše, koje se odnosi na vođenje kadrovika,12 i nakon izvještaja 
i pretresanja stanja u jedinicama postavljeni su zadatci, o kojima 
ćemo nešto kasnije više navesti. 

I u part. jedinicama i u part. bataljonskim biroima bio je 
niz izmjena, radi gubitaka. Danas su u glavnom popunjeni svi 
bataljonski biroi, osim biroa I. bataljona XVIII. ud. brigade, ko-
me manjka ju dva člana, sekretara četa, koje ćemo u najskori je 
vrijeme nadomjestiti. 

Brojno stanje i nacionalni i socijalni sastav članova Par t i je 
dostavljeno u prilogu ovog izvještaja.13 U mjesecu januaru o.g. 
imali smo 18 mrtvih i 40 ranjenih članova Parti je, a u isto vr i-
jeme primljeno je u Partiju 52 nova člana. 

Obzirom na promjene u Div. komu i biroima, kao i na vo-
đenje borbe i zadatake, parti jski rad ni je bio pravilno organizo-
van, kako je to zamišljeno na prošlom sastanku. Radni sastanci 
održavali su se redovito, ah na nj ima ni je se dovoljno provjera-
valo i kontrolisalo rad pojedinaca članova ćelije, a u vrlo malom 
broju slučajeva na tim radnim sastancima nisu postavljani kon-
kretni zadatci pa prema tome i nije se mogao postići i povećati 
kvalitet članova Part i je i preko nj ih ostvariti stvarno rukovod-
stvo. U glavnom jedinice su registrirale na svojim sastancima 
pojedine vojno-političke probleme već nakon toga što ih je 
uočio komandni kadar i u svom rješavanju, ukoliko su to i radi-
le, znatno su zaostajale za vojno- političkim rukovodiocima. Iz 
toga i proizilazi i niz ostalih organizacionih slabosti naših člano-
va Partije, pa i čitave part. organizacije, a to su nedovoljna par-
tijska odgovornost i nedovoljno zalaganje u svakodnevnom, radu. 

Sa kandidatima se počelo intenzivnije raditi, pozivajući ih 
na ćelijske sastanke, ali je sam broj kandidata, prema broju 
članova Parti je, nesrazmerno malen i nezadovoljavajući. Morati 
ćemo u tom pravcu da uložimo mnogo više rada nego što se je to 
do sada činilo. Također i samom SKOJ-u nije part. organizacija 
posvećivala dovoljno pažnje, a niti pružala dovoljno pomoći, što 
naročito vrijedi za part. jedinice četa i part. bat. biroe Sam SKOJ 
dobro radi i često puta SKOJ-evci su u r ješavanju problema čete 
mnogo aktivniji i odlučniji nego li pojedine part. organizacije. 
SKOJ-evce smo naročito mobilizirali na pi tanju vojničkog izvr-
šavanja zadataka i u kulturno-prosvjetnom radu. Još uvijek 
imade prilično veliki broj omladinaca koji nisu organizaciono 
obuhvaćeni u SKOJ-u, iako po svojoj borbenosti i disciplini, pa 
i odanosti dorasli su da budu primljeni u SKOJ. I pored svih 
poteškoća SKOJ-evske organizacije su uspjele da prorade bro-

12 Redakcija nije pronašla to pismo CK KPH. Međutim, postoji 
pismo CK KPJ iz 1944. kojim se traži popunjavanje upitnika za sve 
kadrove (vidi Arhiv VII, reg. br. 14—4, k. 1978). 

13 Redakcija nije pronašla taj pregled. 



sure od Kalinjina »0 omladini« i »Kakav treba da bude komso-
molac«. Također je SKOJ održao nekoliko konferencija vaspit-
nog karaktera, na kojima su prisustvovali svi članovi SKOJ-a u 
jednoj brigadi, i gdje smo i mi sudjelovali i pomogli im u savla-
đivanju materijala i postavili pred nj ih zadatke, nakon razma-
tranja vojno-političke situacije u zemlji i inostranstvu, i vlasti-
tim jedinicama. 

Teoretski sastanci nisu se održavali u velikoj većini part. 
jedinica četa a također i biroa. Niti sam Div. kom. ni je tu nešto 
više učinio. Uz ostale razloge, koje smo ranije naveli, smatramo 
da je tu razlog ta j što naše jedinice nemaju niti materijala, a 
niti mogućnosti da prorađuju pojedine teme onako kako smo 
ranije zamislili. To je pokazala praksa, jer u rovovima nije se 
tako rekuć ništa učinilo za čisto parti jsku izgradnju. Mi smo 
na zadnjem sastanku odlučili da teoretski rad postavimo tako 
što će niz članova Div. Koma i polit, komesara brigada pripre-
miti po jednom određenom pitanju referat i onda ga držati pred 
svim članovima part., SKOJ-a i kandidatima u jednoj brigadi, 
kada ona bude na odmoru ili rezrevi. Vjerujemo da će ti referati 
i pravilno organizovana diskusija donijeti mnogo u savlađivanju 
barem najosnovnijih pi tanja marksizma-lenjinizma. Kao prve 
teme uzeli smo O nacionalnom i seljačkom pitanju, O kadrovima, 
Fašizam, O dijalektičkom materijalizmu (iz IV. glave Istori je 
SKP (b). 

Pred našim jedinicama, pa prema tome i pred našom part. 
organizacijom divizije stoje slijedeći vojno-politički zadatci: 

Vojnički osposobiti jedinice, borce i komandni kadar da 
mogu da savladaju u potpunosti novi način ratovanja, a u vezi 
s tim podići vojničku odgovornost i disciplinu u izvršavanju 
zadataka do maksimuma. Uložiti sve da vojnički obučimo novo-
mobilisane a pomoći komandnom kadru u njegovoj ličnoj teo-
retskoj izgradnji. 

Politički rad postaviti na druge temelje. Pr i je svega prići 
novim metodama rada sa borcima zamjenivši četne i bataljonske 
sastanke i konferencije sa individualnim radom i radom po gru-
pama, ali s tim da to ne spadne samo na najniže rukovodioce, ne-
go se tu založe i politički komesari četa i bataljona, a u izvesnoj 
mjeri i polit, komesari brigada. Do sada se je pred naše borce, 
iako u nedovoljnoj mjeri , iznašala najnovija vojno-politička si-
tuacija, ali to ni je dovoljno korišteno, da se baš na tome mobi-
liše jedinica za nove borbe. Nije se dovoljno sprovađala kampa-
nja po nekim političkim pitanjima, tako da ni rezultati nisu na 
visini. Upoznavali smo borce sa napredovanjem Crvene armije u 
Poljskoj, sa prilikama u Grčkoj, sa izdajničkim djelovanjem re-
akcije i kral ja Petra, ali to nije bilo dovoljno, tako da se često 
puta na part. sastancima čuje takav prikaz situacije i događaja, 



kakav je bio unazad dva, tri, pa čak i više mjeseci. Među novo-
mobilisanim imade niz ljudi čija je odanost NOB-i neprovjerena 
i nad kojima se vodi kontrola. Njihovo djelovanje je prilično 
prikriveno, jer su prilično uplašeni od OZN-e i vjeruju da je ona 
svagdje. Bez obzira na to mi ne predpostavljamo da je njihov 
rad potpuno razbijen i da oni ne žele da bilo na ovaj ili onaj 
način nanesu zabunu u naše redove. 

I kulturno-prosvjetni rad u međuvremenu razvijao se pod 
novim uslovima, tako da nije niti on dao dovoljno rezultata. U 
njemu se odražava jednostranost, jer ne obuhvaća sve sèktore 
rada i ne obuhvaća u dovoljnoj mjer i sve borce. Izgleda da se tu 
naročito pazi kod nižih rukovodioca na broj sastanaka, predava-
nja ili pojedinih izdanja džepnih i zidnih novina, a vrlo malo 
se pazi na njihov sadržaj'. To je pod uticajem takmičenja, koje 
je nepravilno shvaćeno, jer drugovi smatra ju da je važno postići 
broj i da se po njemu daju konačne ocjene i n jen položaj prema 
ostalima. To isto vrijedi i za sastanke po ostalim sektorima rada 
— vojno-političke. Nepismenosti se još uvijek ne posvećuje do-
voljno pažnje, a to isto vrijedi i za umjetničko-prosvjetni rad. 
jer je on obuhvatio svega nekolicinu boraca iz pojedinih bataljo-
na ili djelova kod štabova brigada ili divizije. 

Ovih dana pristupili smo organizaciji propagandnog otsje-
ka kod štaba Divizije i štabova brigada. Izboru kadra posvetilo 
se je dosta pažnje, jer ćemo preko tih otsjeka moći aktivizirati 
i pojačati u znatnoj mjer i i politički i kulturno-prosvjetni rad a 
donekle čak i vojnički. Pred propagandne otsjeke postavili smo 
niz konkretnih zadataka, i dali im materi jalne mogućnosti da 
ih savladaju. Vjerujemo da ćemo sada moći da podignemo kva-
litetu i našeg divizijskog lista, koji je do sada bio nedovoljan. 

Na terenu gdje dje lujemo dajemo obično i priredbe, poli-
tičkog ili prosvjetnog karaktera. Jedna od tih priredaba data u 
Virovitici bila je na visini, dok druge su imale niz manjkavosti, 
prouzrokovanih nedovoljnom pripremom i organizacijom, ih 
davanjem takovih komada koji su već odavno prestali da budu 
aktuelni, jer svojim sadržajem znatno zaostaju iza razvoja NOB-e 
a neki su čak i pogrešni, jer često puta izrugavaju i ismijavaju 
seljaka prikazujući ga kao glupana koji ništa ne zna. Mi smo 
naprosto zabranili da se ubuduće davaju takve stvari i sada 
kontroliramo svaku ma i na jman ju stvar pri je nego li se dade. 

Ovih dana naredbom GŠH proglašena je naša Divizija 
»udarnom«.14 Pravilnim radom i popularizacijom te naredbe, 
što smo postavili pred sve naše part. organizacije i vojno-poli-
tičke rukovodioce, moći ćemo da u znatnoj mjeri poboljšamo 
naš rad po svim sektorima i, što je najvažnije, da pojačamo je-

14 Divizija je proglašena udarnom 31. januara 1945 (vidi dok. br. 99). 



dinicu i mobilišemo sve borce za izvršenje postavljenih nam 
zadataka. 

Sa našim part. komitetima i organizacijama na terenu15 

nismo imali nikakvog kontakta, što naročito važi za sela sjeverno 
i južno od Bilogore. To je radi toga što se je u tim selima gdje 
smo mi boravili redovito vodila borba, a u nj ima je bilo vrlo 
malo naroda i skoro niti jedan politički radnik. Ne samo sada 
nego i inače kontakt među nama je vrlo slab ih skoro nikakav. 
Mi često puta i ne možemo pronaći pojedinog parti jca na tere-
nu, iako je on možda u selu, jer ga ne znamo, on se ne javlja, 
mada za nas snađu svi u selu. Narod u Podravini, sjeverno od 
Bilogore, Vukosavljevica, Turnašica, Bukovica18 i t.d. dočekivao 
nas je vrlo hladno, a negde čak i neprijateljski. Neprijateljski 
uticaj je u tim selima prilično jak tako da se desi slučajeva da 
otvoreno nagovaraju naše borce, naročito mlađe da bježe na stra-
nu neprijatelja i često puta u tome i uspjevaju. Bilo je oko de-
setak slučajeva dezerterstva na stranu neprijatelja pod tim 
uticajem. Mi smo preko drugova iz OZN-e III. naše divizije na-
stojali da ubacimo neke naše povjerlj ive omladince i da pro-
nađemo te nepri jatel jske agente. U tome smo imali i uspjeha. 
U selima južno od Bilogore, oko Grubišnog Polja, malograđanski 
slojevi, koji su nas ranije, pr i je nego smo mi došli u ta sela, u 
izvjesnoj mjer i pomagali i bili za nas, sada često puta negoduju 
protiv nas. To je razumljivo jer su oni osmatrali da će našim 
dolaskom i dalje moći nesmetano da t rguju i švercuju ili čak šta 
više da će im to još više biti omogućeno. To u pojačanoj mjer i 
vrijedi i za razne činovničiće, koji su sada lišeni materijalnih 
sredstava za život. Sjećajući se mnogo na prošlost s t rahuju pri 
pomisli da će u buduće morati raditi, a osobito ih tišti to što su se 
morali odreći niz svojih udobnosti u interesu NOB-e. Baš ti ljudi 
u tim mjestima sve više postaju nosioci otpora i neprijateljskog 
stava prema nama i sa nj ima ćemo imati vrlo mnogo posla. Mo-
žemo očekivati to da će oni osim do sada već poduzetih mjera 
pokušati da se još čvršće organizuju i da nas na ta j način do-
vedu u što teži materijalni položaj. 

U direktnom pismu CK KPJ po novoj organizaciji part i j -
skog rada kod štabova divizija, korpusa i t.d. stoji da treba da 
se organizuju partijski komiteti koji će rukovoditi partijskom 
organizacijom i n jenim radom svih ćelija uključujući tu i štab-
sku. Molimo Vas da nam razjasnite, jer nam je nejasno da li to 
vrijedi i za Partijsku ćeliju štaba Divizije, jer je ona preko svoja 
dva člana (polit, komesar i pomoćnik) vezana za Divizijski ko-
mitet, ili treba da Partijska jedinica štaba Divizije bude organi-

15 Riječi »na terenu« dopisane su mastilom, latinicom, 
i« Verovatno se odnosi na s. Špišić-Bukovicu, blizu Pitomače. 



zaciono povezana za taj Partijski komitet pri štabu — da bi 
znali da tako organizujemo i rad a i šam Partijski komitet.17 

Drugarski pozdrav 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Za sekretari jat Divizijskog komiteta: 
Nenad Drakulić 

Prilog: Pregled brojnog s tanja i 
nacionalno-soc. sastava 
Part i jske organizacije 
za mjesec januar.18 

BR. 112 

IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 3. NO BRIGADE »MI-
LAN ZECAR« OD 11. FEBRUARA 1945. POLITIČKOM KO-
MESARU OPERATIVNOG ŠTABA NOV I PO ZA KOSOVO 1 
METOHIJU O POLITIČKOM I KULTURNO-PROSVETNOM 

RADU NA TERENU1 

POLITIČKOM KOMESARU OPERATIVNOG ŠTABA NOV I 
PO ZA KOSMET 

Priština 

Izvještaj o radu i situaciji na terenu III Kosmetovske bri-
gade za poslednjih deset dana. 

U vezi nove situacije, a po naređenju Operativnog štaba 
za Kosmet, naš II bataljon uzeo je učešća u likvidaciji bandita-
-balista u Drenici.2 Bataljon je učestvovao .u nekoliko borbi i —————— + 

17 Redakcija nije pronašla odgovor CK KPH na postavljeno pitanje. 
Međutim, u depeši političkog komesara 6. udarnog korpusa od 26. januara 
1945, upućenoj političkom komesaru Glavnog štaba NOV i PO Hrvatske, 
govori se o formiranju partijskih komiteta koji će rukovoditi štapskom i 
svim ostalim ćelijama pri štabu. To potvrđuje i odgovor CK KPH od 
22. aprila 1945. Divizijskom komitetu 43. divizije NOVJ na isto pitanje 
(vidi, Arhiv VII, reg. br. 2—6, k. 119/2). 

18 Redakcija nije pronašla taj pregled. 
1 Kopija originala (pisana na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. 

br. 9/9, k. 1412. 
: U s. Gornjem Obrinju (kod Srbice) 7. februara 1945. razbijena je 

i, većim delom, uništena grupa od oko 400 balista (vidi Arhiv VII, reg. 
br. 9—3, k. 1341, reg. br. 13—1, k. 1341, reg. br. 11—3/5, k. 1412). 



imao je 2 mrtva i 10 ranjena, od kojih su 4 lako ranjena, dok 
su 6 teže. 

Mrtvi su sahranjeni, a ranjeni upućeni u bolnicu. Kako 
vojnički tako i politički rad u akciji tog bataljona vidio se pri-
likom izvođenja same akcije. Vojska je izvanredno istupila u 
borbi, kako pravoslavni tako i svi šiptarski borci. Dezertera nije 
bilo, kao ni takvih koji bi pravili istupe u momentu zauzimanja 
sela, kao na primer: pljačke, zlostavljanje onih koji nisu krivi, 
ubi janje takvih i t.d. 

Stab ove brigade odlučio je da pohvali ovaj bataljon, a na-
redbom svojom tražio da Stab II bataljona dostavi imena onih 
koji su se vojnički i politički najbolje držali, kao i imena mrtvih 
i ranjenih, koji će biti predloženi za odgovarajuće odlikovanje. 

U poslednje vri jeme politički rad u našoj brigadi dosta je 
skučen, jer se broj boraca popeo sa 1.600 na 2.900 boraca. Novo 
ljudstvo je 95% Šiptara, koji su sada mobilisani. Formiran je i 
V bataljon, te u rukovodiocima oskudevamo, a naročito u poli-
tičkim, jer su u poslednje vri jeme po potrebi službe premješte-
ni po drugim jedinicama, a neki upućeni na politički kurs, ali 
ipak ne treba shvatiti da je politički rad spao na minimum. 

S obzirom na novodošlo ljudstvo nijesmo se mogli tako 
striktno pridržavati rasporeda rada, odnosno političkih časova, 
kako sam dostavio prvi jem izvještajem, jer l judstvo nema os-
novno političko znanje, pa sam se osvrnuo na osnovne teme, koje 
po mom mišl jenju treba prethodno preći, i to više na usmena pre-
davanja, što ide otežano iz razloga što se mora na dva jezika 
objašnjavati, jer ih ima viši procenat koji ne razumiju srpski 
jezik. 

S obzirom da među ovim ljudstvom ima sigurno jedan dio 
koji je šovinistički nastrojen, kao i neprijateljski raspoložen pre-
ma našoj vojsci i borbi, što se po našim jedinicama nije tako 
vidno pokazalo, nastoji se na časovima prorada materi jala i to 
naročito na suzbijanje šovinizma, ističući one koji su radili na 
razbijanju jedinstva naroda za punih 20 i više godina kao i za 
četiri godine rata, koji su iz koristoljublja ili slavoljublja prišli 
uz okupatora ostavljajući svoj narod na milost i nemilost okupa-
toru i da kao takvi nemaju mjesta u novoj Jugoslaviji, nego će 
naprotiv biti izvedeni pred narodni sud. Pored toga govori se na 
časovima kako o potrebi sloge, jedinstva u vojsci između šiptar-
skog i crnogorskog življa po jedinicama na Kosmetu, tako i iz-
među vojske i naroda i da treba mi kao narodna vojska da do-
kumentiramo da smo zbilja prava narodno-oslobodilačka vojska, 
dalje upoznavanje sa životom u novoj federativnoj demokratskoj 
Jugoslaviji, kako radnika tako seljaka, naglašavajući da ne sa-
mo što će seljak koristiti plodove svoga rada, dajući samo pro-
gresivan porez, nego da će državni aparat starati da omogući i da 



poboljša standard radničkog i seljačkog života, tim što će radni-
ku dati u ruke: rudnike, fabrike, železnicu, saobraćaj, građevine 
i svu industriju, a seljaku zemlju sa svim sredstvima za obrađi-
vanje. Ovakva predavanja su naročito primljena i razvijaju na-
ročito interesovanje kod vojske. 

Dalje, pored pomenutih tema iz prvog izvještaja uzimaju 
se govori na političkim časovima: najnovija politička situacija, 
kao i pojedini članci iz listova Borba, Politika, Omladina i dr. 
Politički rad u I i II bataljonu do sada je zauzimao prvo mjesto, 
zato što kako štabovi bataljona tako i komande četa bile su 
upopunjene i imaju političke rukovodioce dobre tim što su po-
litički dobro stajali. Način sprovođenja političkog rada po bata-
ljonima je jedan isti. Za sada I, II, III i IV bataljon ima samo 
po jednog komesara, a peti novi bataljon, kome treba mnogo 
više posvetiti rada, a naročito političkog, ima komesara i pomoć-
nika. Komesari bataljona imaju dobar pregled ljudstva, to do-
lazi kroz čestu kontrolu i pomoć političkog rada komesarima če-
ta, jer komesari četa dosta slabo stoje političkom naobrazbom, te 
se na komesare četa kao i na pomoćnike ne može osloniti. 

Ali s obzirom na to, da smo u mjestu otvorili politički 
kurs koji će posjetiti dobar dio komesara i pomoćnika, to se 
nadam da će politički rad po četama u buduće mnogo bolje ići. 

Sa kulturno-prosvetnim radom slabo stojimo, jer nemamo 
dovoljno ljudstva koje raspolaže tim znanjem. Kulturno-pro-
svetni odbori po bataljonima postoje i rade, ali i pored svih na-
pora naših za što širi rad po toj liniji ipak ne funkcioniše u do-
voljnoj meri. Za sada kulturno-prosvetnog odbora rad sastoji se 
u tome, što postoji: hor, diletantska grupa, zidne novine, kao i 
bataljonski list u tri bataljona: I, II i III, koji sad treba da izi-
đe. Iako slabo, ali i po ovoj tački nijesmo sigurno zaostali mno-
go iza ostalih. 

Problem nepismenosti dosta se teško rešava, jer kao što 
sam telegrafski javio, nepismenih ima u brigadi 1640, u koje 
su uračunati i starij i koji već nekoliko dana posećuju analfa-
betski tečaj, kao i novo ljudstvo, koje je sada došlo, gdje su obi-
čno drugovi od 30 do 40 godina starosti. To mnogo otežava rad 
na suzbijanju nepismenosti, jer, kao stariji, ne shvataju po-
trebu učenja, a naročito na srpskom jeziku, zašto moramo upo-
trebiti mnogo rada pri je toga da bi ih ubjedili i dokazali po-
trebu istog. 

Za ovaj rad teško ide i sa nabavkom materijala, jer N.O. 
Odbori smatra ju to sporednom dužnošću u vojsci, te tim lako 
shvataju, a teško izlaze [u susret] našem traženju. Analfabetski 
tečajevi otvoreni su po bataljonima, a ukoliko je neka četa na 
terenu postavljeni su drugovi koji za to odgovaraju. 



Sto se tiče zdravstvenog i moralnog stanja kod vojske to 
je za sada na normalnoj visini, vrlo su ri jetki izuzetci, odnosno 
slučajevi, da se pojavilo neko negodovanje kod vojnika, i ako 
se je negdje pojavilo, posle ispitivanja od strane ovog štaba, do-
sada se uvjek pronašlo da ništa nije bilo organizovano, nego spo-
ntano, odnosno učinjene nesvjesne griješke, koje se sve rede de-
šavaju. Situacije što se tiče na terenu našeg dejstva do sada je 
bila vrlo povoljna, pri Stabu brigade formiran je izviđački vod, 
koji je redovno na terenu. Obaveštajna služba je dosta razvije-
na, kako po bataljonima, tako i po četama, tako da smo u stal-
nom kontaktu sa okolnim selima i opštinama, tako da preko oba-
veštajaca iz pomenutih mjesta dobivamo redovno izvještaje sa 
terena. 

Najudaljeni ja sela na našem rejonu takođe su udaljena i od 
ostalih brigada, te ta j narod (Srez podrimski i okolina) nijesu 
blisko povezani sa našom vojskom, te tim našu vojsku gledaju 
tuđom, jer je ta j teren ostao kao međuprostor svih brigada, tako 
da naša vojska ri jetko prolazi tuda. Narodno-oslobodilački od-
bori u Dakovici i okolini Đakovice vrlo su zadovoljni na našu 
vojsku, tim što ne čine nikakve izgrede, koji bi rušili uglèd 
N.O.B, ili autoritet N.O. Odbora. 

Jedini negativan slučaj je u Dečanima, kako naša vojska 
koja se nalazi u Dečanima, tako i narodno-oslobodilački odbori 
u Dečanima i okolini imaju loše mišl jenje o komandantu mjesta 
u Dečanima. Obavješteni smo da je skoro neki zlikovac sa sedam 
svoj i j eh drugova noćio u selu Gor. Luka, o čemu je jedan parti-
zan iz Komande mjesta obavjestio tog komandanta, dok ovaj 
nije ništa na osnovu toga preduzeo, te se tim u njega nema po-
verenja, zašta je želja i vojske i naroda da se imenovani ukloni 
sa dužnosti na kojoj se danas nalazi. O ovome vas uzgredno oba-
veštavam, jer je o tome posebnim aktom obavješten Operativni 
štab od strane obaveštajnog oficira ove brigade. Konferencije 
po gradu i selima kao i opštinama održavaju se, gdje redovno 
uzima učešća po jedan član Štaba brigade, a naročito jedan od 
komesara, a ukoliko nije od nas niko, komesar dotičnog bataljo-
na obavezno mora biti. Sto se tiče političkih i vojnih rukovodi-
oca po bataljonima, sposobnosti imaju dosta i svojim dužnostima 
dobro odgovaraju. Komande četa u tome dosta ramaju, ali je 
rukovodstvo pravilno raspodeljeno, tako da u svakoj četi ima 
bar po jedan dobar rukovorioc, kao i stalna pomoć od strane 
štabova bataljona i Štaba brigade. 

Sanitetska služba i rad po toj liniji za sada se popravio i 
funkcioniše vrlo dobro, jedino što se oskudeva u materi jalu 
saniteta. 

Rad kod intendanture je dosta skučen, jer radnici u inten-
danturi su većinom neiskusni toga rada, ali imaju puno volje 
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poboljša standard radničkog i seljačkog života, tim što će radni-
ku dati u ruke: rudnike, fabrike, železnicu, saobraćaj, građevine 
i svu industriju, a seljaku zemlju sa svim sredstvima za obrađi-
vanje. Ovakva predavanja su naročito primljena i razvijaju na-
ročito interesovanje kod vojske. 

Dalje, pored pomenutih tema iz prvog izvještaja uzimaju 
se govori na političkim časovima: najnovija politička situacija, 
kao i pojedini članci iz listova Borba, Politika, Omladina i dr. 
Politički rad u I i II bataljonu do sada je zauzimao prvo mjesto, 
zato što kako štabovi bataljona tako i komande četa bile su 
upopunjene i imaju političke rukovodioce dobre tim što su po-
litički dobro stajali. Način sprovođenja političkog rada po bata-
ljonima je jedan isti. Za sada I, II, III i IV bataljon ima samo 
po jednog komesara, a peti novi bataljon, kome treba mnogo 
više posvetiti rada, a naročito političkog, ima komesara i pomoć-
nika. Komesari bataljona imaju dobar pregled ljudstva, to do-
lazi kroz čestu kontrolu i pomoć političkog rada komesarima če-
ta, jer komesari četa dosta slabo stoje političkom naobrazbom, te 
se na komesare četa kao i na pomoćnike ne može osloniti. 

Ali s obzirom na to, da smo u mjestu otvorili politički 
kurs koji će posjetiti dobar dio komesara i pomoćnika, to se 
nadam da će politički rad po četama u buduće mnogo bolje ići. 

Sa kulturno-prosvetnim radom slabo stojimo, jer nemamo 
dovoljno l judstva koje raspolaže tim m a n j e m . Kulturno-pro-
svetni odbori po bataljonima postoje i rade, ali i pored svih na-
pora naših za što širi rad po toj liniji ipak ne funkcioniše u do-
voljnoj meri. Za sada kulturno-prosvetnog odbora rad sastoji se 
u tome, što postoji: hor, diletantska grupa, zidne novine, kao i 
bataljonski list u tri bataljona: I, II i III, koji sad treba da izi-
đe. Iako slabo, ali i po ovoj tački nijesmo sigurno zaostali mno-
go iza ostalih. 

Problem nepismenosti dosta se teško rešava, jer kao što 
sam telegrafski javio, nepismenih ima u brigadi 1640, u koje 
su uračunati i stariji koji već nekoliko dana posećuju analfa-
betski tečaj, kao i novo ljudstvo, koje je sada došlo, gdje su obi-
čno drugovi od 30 do 40 godina starosti. To mnogo otežava rad 
na suzbijanju nepismenosti, jer, kao stariji, ne shvataju po-
trebu učenja, a naročito na srpskom jeziku, zašto moramo upo-
trebiti mnogo rada pri je toga da bi ih ubjedili i dokazali po-
trebu istog. 

Za ovaj rad teško ide i sa nabavkom materijala, jer N.O. 
Odbori smatraju to sporednom dužnošću u vojsci, te tim lako 
shvataju, a teško izlaze [u susret] našem traženju. Analfabetski 
tečajevi otvoreni su po bataljonima, a ukoliko je neka četa na 
terenu postavljeni su drugovi koji za to odgovaraju. 



Sto se tiče zdravstvenog i moralnog stanja kod vojske to 
je za sada na normalnoj visini, vrlo su ri jetki izuzetci, odnosno 
slučajevi, da se pojavilo neko negodovanje kod vojnika, i ako 
se je negdje pojavilo, posle ispitivanja od strane ovog štaba, do-
sada se uvjek pronašlo da ništa nije bilo organizovano, nego spo-
ntano, odnosno učinjene nesvjesne griješke, koje se sve rede de-
šavaju. Situacije što se tiče na terenu našeg dejstva do sada je 
bila vrlo povoljna, pri Stabu brigade formiran je izviđački vod, 
koji je redovno na terenu. Obaveštajna služba je dosta razvije-
na, kako po bataljonima, tako i po četama, tako da smo u stal-
nom kontaktu sa okolnim selima i opštinama, tako da preko oba-
veštajaca iz pomenutih mjesta dobivamo redovno izvještaje sa 
terena. 

Najudal jeni ja sela na našem rejonu takođe su udaljena i od 
ostalih brigada, te ta j narod (Srez podrimski i okolina) nijesu 
blisko povezani sa našom vojskom, te tim našu vojsku gledaju 
tuđom, jer je ta j teren ostao kao međuprostor svih brigada, tako 
da naša vojska ri jetko prolazi tuda. Narodno-oslobodilački od-
bori u Dakovici i okolini Đakovice vrlo su zadovoljni na našu 
vojsku, tim što ne čine nikakve izgrede, koji bi rušili uglèd 
N.O.B, ili autoritet N.O. Odbora. 

Jedini negativan slučaj je u Dečanima, kako naša vojska 
koja se nalazi u Dečanima, tako i narodno-oslobodilački odbori 
u Dečanima i okolini imaju loše mišl jenje o komandantu mjesta 
u Dečanima. Obavješteni smo da je skoro neki zlikovac sa sedam 
svoj ijeh drugova noćio u selu Gor. Luka, o čemu je jedan parti-
zan iz Komande mjesta obavjestio tog komandanta, dok ovaj 
nije ništa na osnovu toga preduzeo, te se tim u njega nema po-
verenja, zašta je želja i vojske i naroda da se imenovani ukloni 
sa dužnosti na kojoj se danas nalazi. O ovome vas uzgredno oba-
veštavam, jer je o tome posebnim aktom obavješten Operativni 
štab od strane obaveštajnog oficira ove brigade. Konferencije 
po gradu i selima kao i opštinama održavaju se, gdje redovno 
uzima učešća po jedan član Štaba brigade, a naročito jedan od 
komesara, a ukoliko nije od nas niko, komesar dotičnog bataljo-
na obavezno mora biti. Sto se tiče političkih i vojnih rukovodi-
oca po bataljonima, sposobnosti imaju dosta i svojim dužnostima 
dobro odgovaraju. Komande četa u tome dosta ramaju, ali je 
rukovodstvo pravilno raspodeljeno, tako da u svakoj četi ima 
bar po jedan dobar rukovorioc, kao i stalna pomoć od strane 
štabova bataljona i Štaba brigade. 

Sanitetska služba i rad po toj liniji za sada se popravio i 
funkcioniše vrlo dobro, jedino što se oskudeva u materijalu 
saniteta. 

Rad kod intendanture je dosta skučen, jer radnici u inten-
danturi su većinom neiskusni toga rada, ali imaju puno volje 
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za rad i iz dana u dan prilično se razvijaju. Zamenik intendanta 
brigade po povratku sa kratkog intendantskog kursa, koji je po-
setio u Prištini, svake nedelje drži čas intendantima bataljona 
i njihovim pomoćnicima, koji ima prilično uspjeha. Što se tiče 
vojničkog rada u brigadi mislim da je zadovoljavajući, jer voj-
nih rukovodioca imamo spremnih, koji sa puno volje rade po 
rasporedu rada dobivenom od toga Štaba. Disciplina kod voj-
ske je na visokom stupnju do sada bila, zašto ovaj Štab nastoji 
da se ista i dalje sprovede na novodošlo ljudstvo. Pri podnoše-
n ju izvještaja principijelno sam kratak iznoseći samo zaključak 
uopšte o radu i s tanju u brigadi, ne shvatite da ako je izvještaj 
kratak, da je i rad njemu ravan. Pošto se situacija kod nas tako 
naglo ne menja, odgovorite posle koliko dana treba slati novi 
opširni izvještaj,, jer kao novi komesar u tome nijesam dobro 
upućen. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

11 februara 1945. god. Politički komesar, 
Đakovica 

BR. 113 

PREDLOG POMOĆNIKA POLITIČKOG KOMESARA GLAV-
NE VOJNE BOLNICE OD 12. FEBRUARA 1945. MESNOM 
KOMITETU KPJ ZA BEOGRAD O REORGANIZACIJI PAR-

TIJSKE ORGANIZACIJE1 

PREDLOG BUDUĆE ORGANIZACIJE U BOLNICI 

Glavna vojna bolnica NOV i POJ sa svojim odeljcima (u-
kupno 6 bolnica) ima preko 3.000 (tri hiljade) ranjenika, boles-
nika, lekara i osoblja. 

Na osnovu sadašnjeg stvarnog stanja, prilika i uslova pod 
kojima se razvija partijski rad u Glavnoj vojnoj bolnici NOVJ, 
smatramo da bi najbol je odgovaralo ovako postavljeno organi-
zaciono pitanje: 

1) Glavna vojna bolnica sačinjavala bi jedan sklop par t i j -
skih jedinica, koje bi imale svoj biro. Sekretari šest partijskih 
jedinica, koliko ih ima u krugu Glavne vojne bolnice, činili bi 
biro sa rukovodiocem SKOJ-a. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IRP Jugoslavije, 
reg. br. 31, fond CK KPJ. 



2) Pet odeljaka Glavne vojne bolnice: Gradska, BTO, kli-
nika Ignjatoavskog, klinike Kostića i Koena, Sanatorium Stanko-
vić, sačinjavali bi drugi sklop partijskih jedinica, koje bi takođe 
imale svoj biro. Sekretari četiri parti jske jedinice — koliko ih 
imaju pomenuti odeljci sada — sačinjavali bi ovaj biro, sa ru-
kovodiocima SKOJ-a. 

3) Bataljon Glavne vojne bolnice imao bi treći sklop par-
tijskih jedinica, koje bi isto imale svoj biro. Sekretari tri par-
tijske jedinice sa komesarom, pomoćnikom i rukovodiocem 
SKOJ-a imali bi bataljonski biro. 

4) Sekretari biroa sa komesarom i pomoćnikom i rukovo-
diocem SKOJ-a Glavne vojne bolnice činili bi komitet G.V.B.2 

NOV i POJ, koji bi bio najviši partijski forum bolnice, a koji 
bi bio povezan sa mesnim komitetom.3 

Ovakav raspored biroa i sklopa partijskih jedinica najbolje 
bi odgovarao stanju u bolnici. Podela na ovakva tri sklopa par-
tijskih jedinica odgovara i sadržaju rada i života, i sanitetskoj 
i administrativnoj organizaciji i podeli. Takav parti jski aparat 
u potpunosti bi se poklapao sa vojno-sanitetskom i administra-
tivnom organizacijom i dao bi mogućnosti da se razvija planski, 
sistematski i jedinstveni partijski rad u svim našim bolnicama 
koje sačinjavaju glavnu vojnu bolnicu NOV i POJ. 

Ovako postavljeno organizaciono pi tanje moralo bi se kroz 
izvesno vreme nešto dopuniti usled omasovljenja part i je i pove-
ćavanja broja partijskih jedinica, pred čime naša partijska or-
ganizacija neposredno stoji. 

Molimo da se ovo što pre reši, da bi mogli otpočeti buduću 
organizaciju. 

Šaljem ti ovaj dopis iz bolnice a ti pre nego što budeš raz-
govarao sa Sanitetskim otsekom porazmisli o ovom i dostavi mi 
tvoje mišljenje. 

! Glavne vojne bolnice. 
5 Odnosi se na Mesni komitet KPJ za Beograd. 
4 Božo. 
5 Popivoda. 
• Deo teksta koji je potpisao Mutap (Mutapović Dragoslav), tada-

šnji sekretar Mesnog komiteta KPJ za Beograd, dopisan je mastilom. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

12 febrara 1945 g. 
Beograd 

Druže Krsto,5 

Pom. pol. kom. 
B.4 Ivanović 

S pozdravom 
Mutap6 
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BR. 114. 

UPUTSTVO ŠTABA KORPUSA NARODNE ODBRANE JUGO-
SLAVIJE OD 13. FEBRUARA 1945. SVIM POTCINJENIM 
ŠTABOVIMA O FORMIRANJU PROPAGANDNIH ODSEKA U 

DIVIZIJAMA I BRIGADAMA KORPUSA1 

STAB 13 februara 1945 god.2 

KORPUSA NARODNE ODBRANE RonnrnJ 
JUGOSLAVIJE neuyruu 

Br. si. 
13/11 1945 

PROPAGANDNOM OTSEKU3 

Prema Naredbi o organizaciji propagandnog, kulturnog i 
prosvetnog rada NOVJ4 objavljenoj u biltenu br. 46—47 formi-
ra ju se kod štabova divizija i brigada propagandni otsjeci. Or-
ganizaciji, onako kako je navedena u biltenu treba, ukoliko to 
već nije učinjeno, pristupiti čim prije. 

Iz naredbe se vidi da je zadatak propagandnih otsjeka da 
organizuju i vode, pod nadzorom i po uputama komesara, kul-
turno-prosvetni rad, da budu glavna pomoć komesarima u poli-
tičko-prosvetnom radu i provođenju svih štampanja, mobiliza-
cije boraca za izvršenje određenih zadataka. Propagandni otsjeci 
su organi štabova preko kojih će se izvršavati spomenuti za-
datci. 

Ukoliko nema uslova da se propagandni otsjeci odmah for-
miraju u potpunosti, treba odmah odrediti tri do četiri druga 
koji će rukovoditi štampom, kulturnim vaspitanjem kao i po-
magati političko vaspitanje boraca. Za članove propagandnih 
otsjeka dolaze u obzir drugovi odani našem pokretu, a koji imaju 
dovoljno političko obrazovanje i potrebno znanje za određeni 
sektor rada. To mogu biti i mladi borci. Ukoliko se-ne formira 
odmah u potpunosti propagandni otsjek, treba ipak odmah pri-
stupiti pronalaženju drugova koji bi mogli čim prije popuniti 
propagandne otsjeke. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IRP Jugoslavije, 
reg. br. 65, prilog 1, fond NKOJ. 

2 Verovatno datum prijema ovog uputstva. 
3 Dokumenat je 18. aprila 1945. upućen povereniku narodne odbrane 

Jugoslavije sa dokumentima kasnijeg datuma (vidi tom IX, knj. 9, dok. 
br. 101, Objašnjenje 2). 

4 Odnosi se na naredbu Vrhovnog štaba NOV i POJ od 13. decem-
bra 1944 (vidi tom II, Bilten br. 46—47, str. 559). 



Propagandni otsjeci — sa kulturno-prosvetnim odborima 
pod njihovim rukovodstvom — treba da ostvare političko-pro-
svjetni i kulturno-prosvjetni plan postavljen od štabova, da 
omasove političko-prosvjetno-kulturni rad, razviju u život i po-
dignu kvalitet. Propagandni otsjeci su organi štabova, to znači da 
rade pod rukovodstvom štaba odnosno komesara, po njegovim 
direktivama i u sporazumu sa njim, razgranjujući i šireći rad, 
razvijajući pri tome inicijativu i dajući predloge za sve što bi 
po njihovom mišl jenju bilo korisno. 

Propagandni otsjeci pobrinuće se da u svim jedinicama 
budu organizovani čvrsti i sposobni kulturno-prosvjetni odbori 
koji će pokretati samostalno kulturno-prosvjetni rad u svojoj je-
dinici. Vodiće računa o tome da svi sposobni borci budu angažo-
vani u političko-prosvjetno-kulturnom radu. Držati redovno sa-
stanke sa odborima, tražiti od nj ih izvještaje i davati im uput-
stva — jednom riječju sprovesti čvrstu organizaciju toga rada. 

Političko-propagandni rad, koji se ostvaruje i kroz sve 
oblike rada propagadnog ots. i kult. odbora (štampu, predavanje, 
usmene novine, priredbe i drugo), ostvari će se posebno na t a j 
način što će propagandisti i kul.-prosv. radnici odilaziti u jedi-
nice, predavati i držati konferencije o temama određenim poli-
tičkim programom. Isto tako će oni prema direktivama mobilizi-
rati borce po svim pitanjima koja budu postavljena pred njih od 
strane štabova. Neće biti dobro da se članovi propag. otsjeka 
drže kruto razgraničenja rada po sektorima i svaki da se zani-
ma samo svojim sektorom (jedan za štampu, glumu, hor i t.d.). 
nego će svi propagandisti i kult.-prosv. radnici — kao što će to 
raditi drugi politički radnici — angažovati se za ostvarenje ce-
lokupnog političkog i kultur.-prosv. programa i uspjeh kampanja 
po svim pitanjima. Kad bude potreba, oni će se razići po jedini-
cama da održe predavanja i konferencije, angažujući za ta j rad 
članove kult.-prosv. odbora. 

Naša štampa u jedinicama treba da održava život jedinica, 
podiže političku prosvjećenost i kul turu boraca, pomaže ukla-
n jan ju nedostataka u izvršenju zadataka. Ne smije da bude 
kopija naše centralne štampe ni po sadržaju ni po formi, već tre-
ba da bude konkretna, da polazi od potreba jedinice i piše o pro-
blemima i pojavama u jedinici — vezujući to međutim sa proble-
mima cijele brigade i divizije, pi tanjima kra ja u kome se jedi-
nica nalazi kao i sa opštom političkom situacijom. Korisno će biti 
stvoriti redakciju listova (isto tako zidnih i usmenih novina) koja 
će odrediti — prema potrebama jedinice — teme o kojima treba 
pisati, zaduživati pisanjem tih članaka određene drugove, pre-
gledati sve članke uopšte i popravljati. Propag. otseci treba da 
imaju pregled nad svim listovima i zidnim novinama kao i nad 



usmenim novinama, da bi mogli ukazati na nedostatke i dati 
potrebne upute. 

Sto se tiče rada o kulturnom vaspitanju treba ga sprovo-
diti uglavnom onako kako je bio do sada sprovođen u našim 
jedinicama vodeći računa o tome da bude što masovniji, inten-
zivniji i po kvalitetu bolji. Najhitni j i zadatak je likvidacija nepi-
smenosti, poznavanje ćirilice i latinice, osnovnih stvari iz računa 
i pravopisa. Organiziranim tečajevima i pojedinačnim prouča-
vanjem treba najpre savladati ono pismo kojim se većina boraca 
više služi, a zatim ostalo. Pri prosvetnim predavanjima rukovo-
diti se time da ona služe i političkom prosvećivanju i prema to-
me birati sadržaj predavanja. Razvitak društva, Država i dr-
žavna organizacija, Staljinski ustav, Tekovine socijalističke iz-
gradnje u SSSR, Lenjin, Staljin, Geografija i historija, Kra j u 
kome jedinica živi i dr.). Razumije se, predavanja mogu biti i iz 
drugih oblasti ukoliko su od interesa za borce i n j ima pristu-
pačna. Propagand. otseci će se brinuti za materijal, predavača, 
a članovi otsjeka će i sami predavati. 

Propag. otsjeci će isto tako voditi brigu o nabavci, uče-
n ju i dobroj izvedbi pogodnih pozorišnih komada, horskih pje-
sama i recitacija. Članovi otsjeka poći će u jedinice, nalaziti spo-
sobne drugove za taj rad i sami pokazivati kako treba raditi. 
Prikupiće sav materijal koji se nalazi u jedinicama, da bi ga 
mogli umnožavati i slati jedinicama kojima je potreban. Vodiće 
brigu o organizaciji priredbe, sastavu programa i kvalitetu 
izvedbe. 

Propagandni otsjeci nastojaće da što pr i je organizuju čita-
onice i biblioteke za borce, organizuju čitalačke grupe, stvore 
foto-filmske sekcije, sportske sekcije, šahovske sekcije i dr. Oni 
će se brinuti za potrebnu li teraturu za politički rad, sakupljati 
je i po potrebi umnažati. Organiziraće učenje ruskoga jezika. 

Općenito je naš zadatak osposobljavanje jedinica za izvr-
šavanje zadataka i njihovo uzdizanje i učvršćivanje. U tu svrhu 
će propagandisti i kulturno-prosvetni radnici odilaziti u jedinice 
sa konkretnim zadatcima prema naređenjima komesara i održa-
vati sastanke i konferencije. 

Naš rad je u prvom redu namijenjen uzdizanju naših bo-
raca i neispravno je ako se n. pr. kulturno-prosv. delatnost ori-
jentiše u glavnom na davanje javnih priredbi. Treba organizirati 
za jedinice priredbe, kul turne večeri, usmene novine. Naravno, 
to ne znači da ne treba davati javnih priredaba, jer je jedan od 
naših zadataka i političko prosvećivanje naroda u kra ju u kome 
borave naše jedinice. Zato će naši propagandisti i kult.-prosv. 
radnici organizirati javne priredbe, kao i angažovati se u pre-
davanjima i konferencijama za narod i zbog toga razloga povezi-
vati se svuda sa pozadinskim antifašističkim organizacijama. Na 



priredbama treba, a to naročito na javnim, izlaziti sa dobro iza-
branim i dobro spremljenim programom. 

Propagandni otsjeci su organi i rade po direktivama kome-
sara. Zato moraju biti u stalnoj i t i jesnoj vezi sa komesarima. 
Kulturno-prasvjetnim odborima i nižim propagandnim organi-
ma davače naređenja za rad, kontrolirati ih, davati im uput-
stva, tražiti od nj ih redovne pismene izvještaje. Sami će slati 
pretpostavljenim organima redovne izvještaje, tražiti od n j ih 
objašnjenja i upute i uopšte biti s n j ima u stalnoj vezi. 

Da bi mogli vršiti pravilno svoj posao, propagand. organi 
t rebaju voditi računa o vlastitoj kul tur i : proučavati potrebne 
stvari, redovno se sastajati, dogovarati se o radu. Njihov rad ne 
smije da se odvija iz kancelarije. On treba da bude što više u 
jedinicama, četama i bataljonima. 

Ove upute imaju karakter općih direktiva i savjeta, a po 
pojedinim pi tanj ima organizacije i rada dobiće propagand. ot-
sjeci i naređenja kojih će se tačno pridržavati. 

Politkomesar, pukovnik 
M.P. Vlado Janjić 

BR. 115 

VANREDNI IZVEŠTAJ ŠTABA 3. SLOVENACKE UDARNE 
BRIGADE »IVAN GRADNIK« OD 13. FEBRUARA 1945. PO-

LITIČKOM KOMESARU 31. NOU DIVIZIJE1 

STAB 
III SNOUB »IVAN GRADNIK« 

Na položaju, 13. II 1945. 

Predmet: Vanredni izveštaj o 
političkom radu 

STABU XXXI DIVIZIJE IX KORPUSA NOV I POJ 
političkom komesaru 

Od poslednje konferencije, koja je održana u selu Oglarji,2 

uz prisustvo političkog komesara divizije,3 pa do danas politički 
rad se prilično podigao. Za to vreme održali smo: 

1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu IZDG 
u Ljubljani, £. 276/VI. 

2 Pogrešno, treba: Voglarji. 
3 Narodni heroj Evgen Matej ka Perne (vidi napomenu br. 37 uz dok. 

br. 42). 



Dana 1. II 1945. sastanak sa štabovima bataljona na kome 
smo razmatrali sledeće: zadatke brigade, o akcijama, mobiliza-
ciji, o odnosu boraca prema civilnom stanovništvu i o kul turno-
-prostevnom radu. 

Dana 2. II 1945. sastanak s političkim kadrom III bataljona. 
Na tom sastanku smo razmatrali: o oživljavanju političkog i par-
tijskog rada, slabostima u samom radu, smernicama za dalji rad 
i tešnjoj povezanosti između vojnih i političkih rukovodilaca i 
[održali] sastanak kulturno-prosvetnog odbora. 

Daria 4. II 1945. sastanak sa štabom I bataljona. Rasprav-
ljali smo o njihovim glavnim slabostima, o sadašnjem i budućem 
radu i kako štab treba da bude povezan s vojskom. 

Dana 5. II 1945. sastanak sa svim rukovodećim kadrom II 
bataljona. Raspravljali smo o oživljavanju partijskog, političkog 
i vojnog rada. Kako viši rukovodioci treba da pomažu desetari-
ma. Usledila je kritika samog rada, kako treba izvesti mobili-
zaciju i da ne smemo zanemariti kulturno-prosvetni rad. 

Dana 5. II 1945. sastanak aktiva komunista u II bataljonu 
pre akcije na četničko uporište Kostanjevicu.4 

Dana 6. II 1945. sastanak aktiva komunista u II bataljonu: kri-
tika same akcije i novi zadaci. 

U jedinici je održano: 
5 sastanaka sa rukovodiocima. Na tim sastancima raspra-

vljalo se o vojno-političkom radu, o podizanju autoriteta nižih 
rukovodilaca, o samoinicijativi i o zadacima koji su postavljeni 
pred našu brigadu. 

7 sastanaka s političkim kadrom na kojima su date smer-
nice za politički rad, kritika samog rada i [govorilo se] o oživlja-
vanju kulturno-prosvetnog rada. 

6 sastanaka aktiva komunista. Glavni zadaci o kojima se 
raspravljalo na tim sastancima bili su popularizacija AVNOJ-a, 
pr ikupl janje rezolucija u tom duhu, predviđene akcije i [kri-
tika] posle izvršenja akcija. 

Politički časovi održavani su po četama i vodovima jer su 
borci bili stalno na položajima i u borbama. Gradivo za ove po-
litičke časove crpeno je iz tekuće li terature i aktuelnih pi tanja 
koja se javl ja ju u jedinicam.5 

4 Napad na Kostanjevicu preduzet je noću 7/8. februara 1945. Čet-
nici su, posle borbe od pola časa, napustili Kostanjevicu i pobegli prav-
cem Opatje Selo — Lokvica — Nova Vas. Vidi izveštaj Štaba 31. NOU 
divizije od 18. februara 1945. o aktivnosti Gradnikove brigade na sektoru 
Vipava — Kras, mesečni izveštaj Operativnog odseka 31. divizije br. 78/45 
od 22. februara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 277/1) i izveštaje Ope-
rativnog odseka Štaba 3. slovenačke udarne brigade »Ivan Gradnik« od 
7. i 11. februara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 226/IV). 

5 O svim gore navedenim temama postoji u Arhivu IZDG u Ljub-
ljani niz cirkulara, dopisa i direktiva koje su izdale pojedini štabovi. 



Kulturno-prosvetni rad. Za to vreme imali smo 7 mitinga, 
od kojih dva u okviru brigade a ostale po bataljonima. Govori 
na tim mitinzima bili su orijentisani na naše tekovine, na preda-
nost AVNOJ-u, na mobilizaciju. Na svim tim mitnzima napisane 
su rezolucije predstavništvu AVNOJ-a, koje su borci i narod s 
radošću potpisivali. Priređeno je takođe više kulturnih večeri, 
koje su sve održane u duhu AVNOJ-ske kampanje. 

Uprkos stalnim borbama i pokretima primećeno je, kako 
kod rukovodilaca tako i kod boraca, prilično interesovanje za 
rad na političkom i kulturno-prosvetnom polju. Jedino još ni je 
postignut željeni uspeh i oživljavanje dopisivanja, koje ćemo na 
svaki način u što kraćem vremenu podići. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

V. d. političkog komesara: V. d. komandanta, kapetan: 
Tomšič Lojze Horvat Samoel 

L. Tomšič Samo 

BR. 116 

IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 43. NO DIVIZIJE OD 
14. FEBRUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 11. KOR-
PUSA NOVJ O PROTESTNIM MITINZIMA I DEMONSTRA-
CIJAMA VOJSKE I NARODA GORSKOG KOTARA POVO-
DOM IZJAVE KRALJA PETRA II KARAĐORĐEVICA OD 11. 

JANUARA 1945. GODINE1 

S T A B 
43. DIVIZIJE XI. KORPUSA NOV 

J U G O S L A V I J E 
br. 561, dne 14-11-1945 

POLITKOMESARU XI. KORPUSA NOVJ. 

Odgovor Gorskog Kotara na izjavu kral ja Petra. 
Povodom izjave kralja Petra2 o nepriznanju AVNOJ-a kao 

zakonodavnu vlast spontane demonstracije naroda cijele Srbije 
prenesene su i na Gorski Kotar. Hrvatski i srpski narod Gorskog 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
13—1/12, k. 1324 A. 

5 Odnosi se na izjavu od 11. januara 1945 (vidi dok. br. 55, obja-
šnjenje 4). 



Kotara listom se digao da protestira protiv te izjave, jer je na-
rod shvatio da ta izjava znači otvoren napadaj na najveće te-
kovine Narodno-oslobodilačke borbe. Narod Gorskog Kotara je 
demonstracijama rekao svoju riječ protiv kral ja izdajnika. U 
isto vreme one su bile odraz duboke mržnje i nepremostivog 
jaza između svih onih koji danas u konačnoj fazi domovinskog 
rata žele razbiti jedinstvo našega naroda. Skoro u svim mjestima 
i većim selima Gorskog Kotara održani su od 15. siječnja pa 
dalje protestni zborovi i mitinzi na kojima se iznio narodu, u 
pravom svijetu, ogavni postupak kralja. Poslije protestnih zbo-
rova i mitinga narod je izašao na ulice i priredio velike demon-
stracije. Tu je narod pokazao veliku mržnju prema kral ju iz-
dajniku i svoju veliku l jubav prema našem velikom vođi marša-
lu Jugoslavije Josipu Brozu — Titu. Na svim demonstracijama 
padali su povici: »Dolje kralj!«, »Smrt izdajicama!«, »Na sud 
sa narodnim zločincima!«, »Hoćemo Tita — nećemo kralja!«, 
^Nećemo staro — hoćemo novo!«, »Smrt kra l ju Petru!«, »Pred 
narodni sud sa kral jem Petrom!«, »Na sud kral j izdajnik!«, »Kra-
lja ne trebamo!«, »Dolje razbijači narodnog jedinstva!«, »Živio 
Tito i narod!«, »Dolje kral j i reakcija!«, »Nećemo povratka na 
staro!«, »Živio AVNOJ!«, »Hoćemo priznanje Nacionalnog komi-
teta!«, »Živio Maršal Tito vođa naroda Jugoslavije«. Dalje iz-
vikivale su se parole Crvenoj armiji, Staljinu, Saveznicima, je-
dinstvu, ZAVNOH-u, vojsci, JNOF-u itd. 

U Delnicama učestvovalo je na demonstracijama oko 2.000 
ljudi. U ime JNOF-a govorio je dr. Tauzani, omladine — dru-
garica DANA, članica okružnog odbora USAOH-a U ime Ko-
tarskog NOO-a Delnice govorio je drug Geferger. Istoga dana 
omladina je u Delnicama imala sastanak prigodom pretstojećih 
izbora u Gorskom Kotaru. Sam sastanak se pretvorio u demon-
straciju protiv kral ja na ta j način što je omladina izašla na uli-
ce Delnica, a n joj se priključilo i ostalo stanovništvo mjesta. 

Naročito su uspjele demonstracije u Vrbovskom, koje su 
održane 15. siječnja. Na nj ima je bilo oko 500 ljudi a bila je ta-
kođer i vojska, t j . borci iz I.Brigade »Vladimira Gortana« .Na 
demonstracijama nošeni su i transparenti sa parolama i velika 
lijepa slika maršala Tita kao i karikatura kral ja Petra. Najpr i je 
u »Domu kulture« održan protestni zbor na kojemu je govorio 
pretsjednik Kotarskog NOO-a za Vrbovsko drug Mamula, pret-
stavnik JNOF-a i pretstavnik vojske — politkomesar mitra-
ljeske čete III. Omladinskog udarnog bataljona I. Brigade. Po-
slije protestnog zbora narod i vojska otišli su na ulice da daju 
odraza svom bjesu prema kral ju izdajniku. 

U Mrkoplju su također održane demonstracije na kojima 
je aktivno učešće uzela vojska. Na protestnom mitingu i samim 
demonstracijama bilo je oko 250 ljudi iz Mrkoplja i ostalih za-



selaka. Govorio je Horačić Ivan, pretstavnik JNOF-a, pretsjed-
nik NOO za Mrkopalj i pomoćnik politkomesara artiljerijskog 
diviziona drug Josip Marčelja. 

U Skradu učestvovalo je na demonstracijama oko 500 ljudi 
a govorio je pretstavnik JNOF-a, NOO i vojske. Kao pretstavnik 
vojske govorio je drug Mane Marković. Najpr i je je bio održan 
protestni zbor, koji se kasnije pretvorio u velike demonstracije 
protiv kral ja i svih narodnih izdajnika. 

U Lokvama je bilo oko 200 demonstranata a govorio je 
drug Vale u ime Kotarskog JNOF-a i politkomesara II. bata-
ljona Narodune odbrane kao i neki drugi iz Okružnog NOO-a 
za Hrvatsko Primorje, koji su se toga dana u Lokvama nalazili. 
Na demonstracijama su bili također i borci iz I. Primorsko-go-
ranskog partizanskog odreda. 

U demonstracijama protiv kral ja Petra u Srpskim Mora-
vicama bilo je preko 1.200 ljudi. Najpr i je je održan veliki pro-
testni zbor, a poslije je narod Srpskih Moravica i susjednih sela 
demonstrirao i izišao na ulicu sa ispisanim transparentima. Na 
demonstracijama je govorila drugarica Vučković Ana, članica 
Kotarskog JNOF-a za Vrbovsko, i drug Vučković Lazo, član Op-
ćinskog NOO za Srpske Moravice. 

U Brod Moravicama demonstracije protiv kral ja održane 
su 17. siječnja a prisustvovalo je preko 400 demonstranata. Do-
šao je i narod iz okolnih sela sa zastavama. Na demonstracijama 
je ispred naroda govorio drug Franjo Grgurić i drug Gašljević, 
član Općinskog NOO-a za Brod Moravice. 

U Brodu na Kupi održane su demonstracije protiv kral ja 
19. siječnja. Na n j ima je bilo oko 300 ljudi iz samoga mjesta i iz 
sela općine Brod na Kupi. Povorke naroda kretarle su iz raz-
nih sela iste općine i svi zajednički prošli kroz samo mjesto de-
menostrirajući protiv kralja. Poslije povorke bio je protestni 
zbor na kome je govorio drug Abramović, član Kotarskog NOO 
za Delnice i politkomesar Komande mjesta Delnice. Na demon-
stracijama i zboru prisustvovali su također i borci koji se na-
laze na vojnom kursu. Iako je bilo kišno vreme demonstracije 
su dobro uspele. 

U Ravnoj Gori je održan protestni miting na kojem je 
govorio drug Branko Vukelić, član okružnog NOO-a. Poslije su 
bile demonstracije na kojima je bilo oko 300 ljudi, a omladina 
je nosila transparente na kojima je bila izražena njihova na-
rodna volja. 

U Gerovu je bilo oko 400 demonstranata. Najpr i je je bio 
protestni zbor u »Domu kulture« a poslije su bile demonstra-
cije na kojima su se nosili transparenti kroz čitavo selo. Na 
zboru je govorio između ostalih drug Jakov Gašparac, član 
NOO-a za Čabar. 



U samom Čabru bilo je oko 600 demonstranata a govo-
rili su pretstavnici JNOF-a Kris Juro, KNOO-a Janko Cvjetan 
i vojske. U kotaru Čabar bilo je preko 2.000 ljudi koji su de-
monstrirali protiv kraljeve izjave. 

U kotar Fužine narod je također u velikom broju demon-
strirao protiv izjave kralja Petra. 

U svim demonstracijama sudjelovala je i vojska ističući se 
naročito svojim klicanjem svojem vrhovnom komandantu mar-
šalu Jugoslavije Josipu Brozu — Titu, AVNOJ-u, hrvatskoj 
Istri, vojsci, JNOF-u. Isto tako borci su svojim poklicima iska-
lili svoj bjes i veliku mržnju na samoga kral ja i sve razbijače 
narodnog jedinstva. 

M. P. Politkomesar, potpukovnik: 
Joža Skočilić 

b r . 117 
m e s e c i n t i z v e š t a j p o l i t i č k o g k o m e s a r a 8 . u d a r n e 
b r i g a d e o d 14. f e b r u a r a 1945. p o l i t i č k o m k o m e -
s a r u 20. n o u d i v i z i j e o v o j n o - p o l i t i c k o m s t a n j u 

i k u l t u r n o - p r o s v e t n o m r a d u u b r i g a d i 1 

S T A B 
VIII DALMATINSKE UDARNE BRIGADE 

Br. 132/45 
Dne 1411 1945. g. 

OPLITKOMESARU XX UDARNE DIVIZIJE 

Dostavljam izvještaj od 15 januara do 15 februara 1945. 
god. 

U ovome međuvremenu kroz mjesec dana ima izvjesnih 
promjena u jedinicama kako pozitivnih tako i negativnih. 

Brigada ni je bila na okupu, s tim što su dva bataljona 
ostala i dalje u Lici na zatvaranju pravaca a ostali drugi dijelovi 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
7—1/10, k. 1029/11. 



i prištabske jedinice krenuli su u Dalmaciju,-' te prema tome 
rad nije bio objedinjen nego podvojen. U ovome periodu poli-
tičko stanje u jedinicama u izvjesnim pogledima se je promje-
nilo, kao na pr. gledajući sa negativne strane dugi pokret iz 
Like u Dalmaciju kao i nekoliko pokreta prilikom boravka u 
Dalmaciji, u vezi čega se je osjetio zamor kod boraca, nestabil-
nost jedinica, iako se to vidno ne primjećuje. Također kao 
posljedica dolaska ponovo nartag iz Like izbio je problem ko-
jega smo već unapred predvideli a to je pi tanje otsustva iz 
kojega se izrodilo dezerterstvo, ne u većoj mjeri, ali ipak oko 
20 boraca samovoljno je napustilo jedinicu a isti se još nisu do 
danas povratili. Ne isključujemo da još neće biti po koji slučaj 
iako smo poduzeli sve mjere predostrožnosti, a to bi se moglo 
naročito ispoljiti ako bi krenuli opet u Liku. Kod bataljona koji 
se nalaze u Lici, gledajući objektivne poteškoće a naročito u 
pogledu rada, s tanje je ipak zadovoljavajuće iako ima razlike 
između ona dva bataljona koji se nalaze u Lici, t.j. III bataljon 
vidno otskače u svakom pogledu od IV bataljona. Razlog je pri-
lično lošfiji] kadar IV bataljona od III bataljona, s tim što je 
III bataljon uspio pravilno da objasni borcima dal jn je ostaja-
nje u Lici kao nužno potrebno te na ta j način to pi tanje kod 
ovoga bataljona nije bilo aktuelno. U IV bataljonu nije se do-
voljno uspjelo da se isto pravilno objasni borcima te je na ta j 
način došlo do proturivanja izvjesnih parola unutar bataljona 
a odraz toga je da su 4 borca dezertirala sa puškomitraljezom. 

U vezi dolaska novih boraca, a koji su pretežno Srbi koji 
su pri je bili u četničkim redovima, na jedinicu se ni je osjetilo 
koliko se do sada može konstatovati. Isto tako smatramo baš u 
vezi dolaska ovih novih boraca po pi tanju bratstva i jedinstva 
da smo ta j problem do sada uspjeli da riješimo te na ta j način 
ne predviđa se neki problem u tom pogledu kao ozbiljan iako 
se po istom i dalje radi kao o prvostepenom. 

S obzirom da je naša brigada u toku ovoga mjeseca do-
bila oko 70 boraca koji su prisilno kažnjeni na rad ili na ro-
biju, njihovim boravkom u jedinici nema sumnje da stvaraju 
izvjesne poteškoće iako se na njih budno pazi, neprimjetlj ivo, 

! U vezi s naređenjem Štaba 8. udarnog korpusa NOVJ od 30. ja-
nuara 1945. potčinjenim jedinicama o koncentraciji glavnine ovoga kor-
pusa u rejonu Imotskog i obuhvatnom dejstvu preko Širokog Brijega i 
Ljubuškog u pravcu Mostara, Štab 20. NOU divizije je naredio sledeći 
raspored jedinica ove divizije: dva bataljona 8. NOU brigade držala su 
položaje prema neprijatelju na odseku Doljani — Neteka (blizu D. Lapca) 
a ostali bataljoni su prebačeni u rejon Knina; 9. NOU brigada (bez jed-
nog bataljona koji je ostao na sektoru Mazini) premeštena je iz Gračaca 
u Orahovac; 10. NOU brigada je premeštena u Zadar. (Opširnije o tome 
vidi tom V, knj. 37, dok. br. 118 i 127 i Arhiv VII, reg. br. 10—3, k. 1029/1). 



ali inače od istih ima izvjesni broj koji su se potpuno preori-
jentisali.3 

Sto se tiče discipline općenito u svim jedinicama ona se je 
vidno poboljšala kako kod boraca tako isto i kod rukovodioca, 
iako ima izvjesnih razlika između bataljona, t.j. V bataljon i 
prištabske jedinice zaostaju iza drugih batal jona a isto tako ne-
znatno i IV bataljon. 

Moral kod boraca kao i borbenost zadovoljava. Ne da je 
momentalno, nego već dulje vremena ni je se osjetilo ni na j -
manje popuštanje. 

U svim bataljonima došlo je do niz promjena u pogledu 
komandnog kadra, t.j. rukovodili smo se s tim, s obzirom na 
odlazak većeg broja vojno-političkih rukovodioca na kurs, po-
punjavajući njihova mjesta. U ovom pogledu u pojedinim ba-
taljonima uspjeli smo u potpunosti, tako na pr. I i II bataljon 
ima potpun komandni kadar niži iako ima veći broj na kur-
sevima. Dok su ovi na kursu zamjena za druge slušaoce na do-
idući kurs a u III i IV bataljonu kadar je u potpunosti popunjen 
računajući one koji su otsutni na kursu. Težimo i tome da i u 
ovim bataljonima primjenimo isto kao i kod ova druga 3 ba-
taljona. U ovima bataljonima neće se u potpunosti uspjeti ali 
formalno hoće. Općenito politički kadar u brigadi uključujući i 
kursiste je popunjen. Izvjesnih poteškoća ni je bilo, nego samo 
takove poteškoće što se i dal je osjeća kod pojedinih političkih 
rukovodioca nedovoljna smjelost za uzdizanje mladih boraca, 
a to naročito se opaža u III bataljonu a ponešto i u IV bataljonu. 

Kao posebno cd drugih jedinica je V (talijanski) bataljon 
koji se u biti razlikuje, iz objektivnih razloga se ne može mje -
riti drugim bataljonima u napredovanju iako je isti u ovome 
mjesecu i pored pokreta i poteškoća se u biti promjenio. Naj-
glavnije je to što se je stabilizirao kadar a gledajući izbor kadra 
sada je prilično čvrst, imaju volje za rad, a sa strane štaba 
brigade pruža im se pomoć više nego ostalim bataljonima. Na-
predak ovoga bataljona ogleda se u tome što je disciplina daleko 
bolja nego što je bila prije, drukčije gledanje na našu borbu, 
njihovo učestvovanje u itsoj a odraz je boljeg i pravilnijeg 
rada. Bilo bi bezuvjetno potrebno odstraniti priličan broj boraca 
iz ovoga bataljona koji su fizički slabi i iznemogli te radi toga 
stvaraju poteškoću u svakom pokretu, te dolazi do izostajanja 
iz jedinice. I dalje štab ovoga bataljona, izuzev komesara koji 
je Italijan, pravi niz grešaka koje su često puta neumjesne i 
neopravdane a ponavljaju se i pored toga što su već sva tri 
člana štaba kažnjeni, izuzev komesara. Tako na pr. pom. kome-

3 Verovatno se radi o pripadnicima raznih kvislinških formacija 
koji su zarobljeni, a kasnije raspoređeni po jedinicama 20. NOU divizije. 



sara bataljona prilikom našeg dolaska u Drniš napustio je ba-
taljon i dok je bataljon vršio pokret za Zadar otišao je u Split 
gdje se je zadržao 4 dana. U vezi ovoga isto je uzeto na razma-
t ran je koje će se dostaviti tom Stabu kao predlog za kaznu. 

Stanje političkog kadra u jedinicama gledajući na njihov 
nivo i zalaganje je zadovoljavajuće iako je odnosni kadar mlad 
i nedovoljno iskusan. Naročito borci koji su uzdignuti za vodne 
delegate pa čak za komesare i pom. komesara četa — pojedini 
su bih u neprijateljskim redovima i tek nedavno pristupili na-
šem pokretu. Kod istih kao prvo što se uočava je zdrava ambi-
cija, pravilno gledanje na stvar, volja za učenje i slično. Nema 
sumnje da kod pojedinih ima uslova za vrlo dobro dal jn je raz-
vijanje, samo im je potrebna svestrana pomoć koja im se pruža 
preko svakodnevnih sastanaka. Upražnjena su mjesta komesara 
II i III bataljona. Komesar II bataljona je otišao na raspolože-
nje tom Stabu a komesar III bataljona je otišao na li ječenje s 
obzirom da je isti bio ranjen na Kninu u ruku a svojom ne-
pažnjom nije ruku izliječio pa se je s tanje pogoršalo. Bez sum-
nje je da će se njihovo otsustvo osjetiti. 

Politički rad u jedinicama u toku ovoga mjeseca bio je 
bez promjenjenog plana ah na drugi način i drugom metodom 
se je radilo, što je uslovilo ne preporod ali ipak dalekovidniji 
napredak nego što je do sada bio u političkom uzdizanju bo-
raca. Do sada politički rad bio je većinom suhoparan i šablonski, 
bez mi jenjanja metoda i načina i kao takav nije davao baš na j -
povoljnije rezultate. U ovom mjesecu pr imjenjen je drugi način 
rada, t.j. učenje boraca najpr i je poznavajući sa svim najosnov-
nijim pitanjima predviđenih tema koje su aktuelne i postavljene 
gledajući na nivo boraca. Rad se odvijao potpuno školski. Svaka 
tema ili predavanje bila je prethodno prorađena sa svima po-
litičkim rukovodiocima i tek onda prenošena na borce, kao te-
meljito obrađena, te nakon toga postavljanje pi tanja boraca iz 
samog predmeta sa kojim se je radilo. Na ovaj način osjetilo se 
je vidno interesovanje boraca i volja za učenje kao i veoma 
pažljivo slušanje prilikom održavanja političkih časova. Pojedini 
borci koji su otskakali isticani su za pr imjer na konferencijama 
i slično. Više puta dolazilo je kod pojedinih boraca da su čak i 
po noći spontano diskutovali po raznim pitanjima o kojima već 
uče. Bez sumnje, ovakav rad stvorio je prekretnicu kako kod 
boraca a naročito kod rukovodioca. Ovakvim načinom rada se 
je uspjelo, ali je isti tek u začetku i za kratko vr i jeme promjene 
koje su nastale pozitivno su se odrazile. Postoje razlike i u 
ovom pogledu između bataljona. Na pr. II i III bataljon otska-
ču, dok I i IV bataljon kao i prištabske jedinice zaostaju. 



U vezi takmičenja4 koje je raspisano a svrha i karakter takmi-
čenja je svestrano uzdizanje jedinica na svima poljima. S ob-
zirom na zakašnjenje takmičenja, t.j. na tekst kada je raspisan, 
t.j. kada je isti došao u jedinicu, još nije uhvaćen dovoljan za-
mah u svim jedinicama. Inače su vršene pripreme za takmiče-
nje pri je nego je stigao tekst. Koliko se do sada može konstato-
vati, takmičenje će mnogo doprinjeti u svakom pogledu. Život 
u jedinicama u duhu takmičenja u II i III bataljonu već je u 
zamahu, dok kod ostalih ovih drugih jedinica tek je u začetku. 

Kao glavno u političkom radu jest gradivo predviđeno u 
takmičenju i pi tanje izbora za J.N.O.F. U vezi ovoga svako-
dnevno se održavaju konferencije. Ukoliko budu mogućnosti 
povoljne barem za izvjesno vri jeme rezultati će biti zadovo-
ljavajući. 

Kulturno-prosvetni rad: u jedinicama se osjeća vidan 
napredak. U toku ovoga mjeseca svi bataljoni osposobili su se 
da su u s tanju da dadu manje primedbe a neki su i već dali, t.j. 
oni gori koji se nalaze u Lici. Isto tako zidne novine izlaze po svi-
ma četama. Kao najglavnija smjernica čitavog kulturno-pro-
svetnog rada jest likvidacija nepismenosti, koji je broj još pri-
lično velik. Izgledi su, gledajući koliko se u ovom mjesecu na-
predovalo, da će, ukoliko dozvoli mogućnost, zaključno do za-
vršetka takmičenja naučiti se 90% boraca čitati i pisati od da-
našnjih nepismenih. Također je po bataljonima održano više 
poučnih stručnih predavanja kao i nekoliko zabavnih večeri sa 
usmenim novinama. Kao posljedica tehničke strane, ne iz toga 
razloga što nisu u s tanju da bataljoni izdavaju redovito svoje 
bataljonske listove nego zbog oskudice papira u punoj mjeri, 
nisu izašli listvi za ovaj mjesec. Uzrok neizlaženja brig. lista 
je isti. 

Zdravstveno stanje ii jedinicama nije najpovoljnije. Kod 
onih bataljona koji se nalaze u Lici ima više slučajeva svraba 
kao i prehlade. Isto tako i kod ovih bataljona, t.j. jedinica koje 
se nalaze u Dalmaciji ima više slučajeva teže prehlade a naro-
čito u italijanskom bataljonu. 

Bolničko osoblje je nestabilno. Kursevi koji su održavani 
pri brigadnoj ambulanti, a slušaoci su bili muškarci, kao poslje-
dica nedovoljne kontrole Štaba brigade nisu dali poželjne re-
zultate u stručnom osposobljavanju i na ta j način nije popunjen 
bolnički kadar u svim jedinicama. 

U vezi boravka u Lici kao i pokreta za Dalmaciju, a obzi-
rom na lošu ishranu stoke, došlo je do g'ubitaka većeg broja 
konja a koje nikako ne možemo nadoknaditi. Ovi preostali 
konji su nesposobni za tovarenje te na ta j način ovaj problem 

4 Odnosi se na međukorpusno takmičenje (vidi dok. br. 43 i 67). 



je veoma aktuelan, te je brigada uopće nesposobna za pokret 
ukoliko računa na konje. Dal jnje perspektive za ishranu konja 
su loše. 

Odjeća i obuća je nezadovoljavajuća. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar — major : 
M. P. Dragutin Crnogorac 

BR. 118 

MESECNI IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 10. UDAR-
NE BRIGADE OD 14. FEBRUARA 1945. POLITIČKOM KO-
MESARU 20. NOU DIVIZIJE O STANJU I POLITIČKOM I 

KULTURNO-PROSVETNOM RADU U BRIGADI1 

POLIT-KOMESAR 
X. D. U. BRIGADE 
Položaj 14. II. 1945. 

POLIT. — KOMESARU XX UDARNE DIVIZIJE N.O.V.J. 

Položaj 

Kroz posljednji mjesec dana brigada nije bila u borbi, ali 
zato je izvršila dug marš: Zrmanja — Knin — Sinj — Split — 
Šibenik — Zadar, gdje smo se smjestili.2 Marš je bio prilično 
naporan. Na sektoru između Knina i Vrlike u velikoj vijavici 
imah smo izbačenih iz stroja 126, od toga 46 mrtvih uslijed 
smrzavanja. Gotovo sve konje smo izgubili. 

Uslijed dugih marševa, a naročito poslije katastrofe u 
snijegu i vijavici kod Vrlike, politički rad ni je bio na visini. 

Politički kadar u brigadi je sav popunjen. Pomanjkanje 
rukovodioca, a naročito nižih, t j . vodnih delegata, rješili smo 
izdizanjem novih ljudi, dobrih boraca, koji imaju sve uslove 
za razvoj. 

Danas u brigadi gotovo čitavo niže rukovodstvo je novo, 
sa vrlo malo iskustva u radu, a i sa vrlo malo znanja. Njihovo 
izdizanje je jedan od najvećih problema. Oni pokazuju volju za 
rad, što je garancija da se mogu razviti u dobre rukovodioce. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
9—1/10, k. 1029—11. 

* Vidi dok. br. 117, objašnjenje 2. 

37 Zbornik, tom IX, knj. 8 



Odnos boraca prema rukovodiocima se u mnogome izdigao. 
Nedisciplina kao pojava danas ne postoji. Naši rukovodioci za-
laganjem uspjeli su podići disciplinu na jedan viši nivo. Ima još 
izvjesnih pojava nediscipline, ali ona je sada pojava pojedina-
ca, ali i to se liječi. 

Kroz protekli mjesec dana u političkom radu postojao je 
plan rada. Plan rada koji je postavljen za ovaj mjesec dana nije 
se još završio, upravo polovinu plana je pređeno. Uzrok tome 
su bili veliki pokreti. Sada kad je brigada skoncentrisana na 
jednom mjestu biti će mogućnosti da čitav plan sprovedemo u 
život (plan rada za onaj prošli mjesec dana sadrži prošli iz-
vještaj).3 

Teme koje su se obradile po bataljonima kroz prošli m je -
sec dana bile su: 

a) Razvitak N.O. borbe 
b) Uloga reakcije u razjedinjavanju naroda Jugoslavije 
c) Bratstvo i jedinstvo naroda Jugoslavije. 
Teme nisu najbolje uspjele. Razlog je ta j što polkomesari 

nisu uspjeli dovoljno zainteresovati borce, a ni sami nijesu pri-
premili obradu teme ni odozgo ni odozdo. 

Na sastanku svih političkih rukovodioca raspravljalo se 
je baš pitanje metode rada i kako prevaspitati nove borce. Kako 
raditi to je najvažnije pi tanje u našem radu. Sve veći priliv 
novih boraca traži od nas najraznovrsnije metode rada, traži od 
sviju nas vehke sposobnosti u prilaženju k borcima. 

Na sastanku je zaključeno da treba sprovesti sitan svako-
dnevni rad, koji treba da obuhvati sve rukovodioce i sve borce. 
Treba, osim skupnog rada, praktikovati pojedinačni rad. Treba 
da nove borce gledamo bez podcjenjivanja i težiti tome da ih 
stara sredina primi, prevaspita što pri je i što bolje. 

Težiti tome da se borce najpr i je zainteresuje za jednu te-
mu, pa onda da se predaje a to ćemo uspjeti jedino ako teme ne 
bude vodio sam komesar, nego part i ja i SKOJ i kandidati. 

Politička lutr i ja kroz dosadašnje teme se je praktikovala i 
dala je dobre rezultate. 

Sami politički komesari četa nemaju još dovoljno znanja, 
te i sami treba da uče. 

Baš i radi toga što naši politički rukovodioci su na vrlo 
niskom teorijskom nivou, postavili smo plan rada za mjesec 
dana za rad s njima. Prve dvije teme, t j . »Razvitak društva« i 
»O metodi rada političkih rukovodioca« obrađene su sa prili-
čno dobrim uspjehom. 

Održano je 31 četna konferencija i 4 bataljonske. Na n j i -
ma se je raspravljalo 2 osnovna problema koja tangiraju čitavu 

3 Odnosi se na izveštaj od 21. januara 1945 (vidi dok. br. 66). 



brigadu, a to je pi tanje discipline i pi tanje dezerterstva. U tim 
pitanjima u mnogome se je uspjelo. Disciplina se svaki dan sve 
više izdiže. Iako se čitava brigada nalazi prvi put u kasarni. Ži-
vot je sređen i disciplina na visini. Čistoći, redu u kasarni po-
svećuje se puna pažnja. 

I u pi tanju dezerterstva pošli smo naprijed. Iako smo bili 
u Sinju par dana i odlazak iz Sinja, iz čitave brigade zaostalo je 
15 drugova. Kada se uzme procenat dezerterstva u pri jašnj im 
pokretima, onda vidimo da je dezerterstvo u brigadi u opada-
nju, da se ta loša i slaba pojava liječi. 

Jedna slabost političkih rukovodioca jest i ta što se te-
kuća štampa slabo iskorišćava. Radi toga, a da bi se sva tekuća 
štampa što bolje iskoristila, organizovali smo po bataljonima i 
čitaonice. Svaki bataljon ima svoju čitaonicu. Na ovaj nedosta-
tak ukazano je. 

Prvi politički kurs pri brigadi završio je sa dosta dobrim 
rezultatima. Zalaganja je bilo dovoljno. Od 20 slušaoca samo 
dvojica su slabo savladali materijal . Drugi kurs počinje 15. fe-
bruara sa istim planom i programom. Na ovom kursu biti će 22 
slušaoca. (Od toga 1 pom. komesara čete, 10 delegata i 11 bo-
raca.) 

Politički komesari odgovaraju prilično svojim dužnostima 
(bataljona). Dva komesara bataljona su na kursu, te će i to dje-
lovati na politički rad. Politički komesar III. bataljona Koceić 
Petar, iako je već stari komesar, nema dovoljno sistema ni me-
tode u radu, dok komesar I. bataljona Rogulj prilično nesnala-
žljiv i krut i to koči u radu. 

Polit, komesari četa i delegati su uglavnom novi i neiskusni 
rukovodioci. Preko kurseva i radom sa rukovodiocima ovaj pro-
blem ćemo riješiti jer drugovi imaju volju za rad. 

U vezi takmičenja4 postavljeno je da ovo takmičenje ne 
smije da bude takmičenje radi bodova, nego pravo i zdravo 
takmičenje u kome će se takmičiti i pojedinci i cjelina. Postav-
ljeno je da kroz ovo takmičenje ne smije opadati duh takmi-
čenja nego stalno rasti. Duh takmičenja mora da zahvati svakog 
našeg borca i rukovodioca. Popularisati takmičenje i dati sve 
da u takmičenju izvršimo sve postavljene zadatke. 

Kulturno-prosvjetni rad. 
Po naređenju V.S. u brigadama treba da se osnuje propa-

gandni otsjek.5 Mi smo već prešli organizovanju tog otsjeka. Za 
4 Odnosi se na međukorpusno takmičenje (vidi dok. br. 43 i 67) 
5 Reč je o naredbi Vrhovnog štaba NOV i POJ o organizaciji pro-

pagandnog i kulturno-prosvetnog rada u NOVJ od 13. decembra 1944 
(vidi II tom, Bilten 46—47, str. 559). 
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šefa otsjeka postavljen je Curin Ivo. Sve sekcije nisu još oform-
ljene, a i nemaju svoje šefove. U najkraćem roku oformićemo 
ovaj otsjek. 

Kulturno-prosvjetni odbori po bataljonima postoje, ali oni 
su još uvijek slabi, nijesu aktivni onoliko koliko bi to trebalo 
da bude, iako su se makli sa mrtve tačke kroz ovaj mjesec dana. 

U ovom periodu izdato je 46 zidnih novina, 1 brigadni list 
»Udarna Brigada«, date su 4 bataljonske priredbe. 230 nepisme-
nih obuhvaćeno je analfabetskim tečajevima. 37 ih je naučilo 
da piše i čita. Održano je pet kulturnih predavanja po bataljo-
nima. 

Problem nepismenih u našoj brigadi je još uvijek velik. 
Srbi uče ćirilicu, a Hrvati latinicu. Svi nepismeni su obuhva-
ćeni, kroz mjesec dana rada ima uslova da će svi da nauče či-
tati i pisati. Ovom problemu posvećeno je najviše pažnje. 

Iako je zidnih novina izdato dosta, ipak one su ovoga puta 
zadovoljile u kvantiteti, dok je kvalitet dosta slab. Još ima kod 
nekih komesara neshvaćanja kako da se pišu zidne novine. 

Predavanja koja su se održavala obuhvatila su geograf-
ski smješta j Jugoslavije i o Slavenima. 

Horovi i diletantske grupe postoje u bataljonima. Sada 
se priprema jedna brigadna priredba. 

Rad s narodom još uvijek zaostaje, premda se je ovaj rad 
shvatio. Sada kada se brigada nalazi u kasarni otežan je rad 
s narodom pošto nema tešnjeg kontakta. 

Ishrana boraca je sređena i dobra, dok pomanjkanje od-
jeće svakim danom se sve više osjeća uslijed pridolaska no-
vih boraca. 

Zdravstveno stanje brigade je dobro. Pojave pjegavca ne-
ma više. Po dolasku iz Like imali smo svega 9 slučajeva pjegavca. 

Svrab se je gotovo potpuno izliječio. Kolektivna higijena 
je na visini. Čistoći u kasarni posvećena je puna pažnja. 

Vojnički izgled boraca je osrednji, usled pomanjkanja od-
jeće. Priliv novih boraca razvodnio je vojničko držanje kao cje-
line. Nema još one vojničke čvrstine, discipline i vojničkog iz-
gleda, kojeg bi trebalo da. bude, iako se je u ovom pogledu po-
šlo naprijed. 

U ovom dvomjesečnom takmičenju rješi t ćemo i ovaj pro-
blem upornim radom. 

Moral, kao opće s tanje u brigadi u mnogome se je popra-
vilo. Danas je brigada spremna da krene i da izvrši zadatak koji 
bi joj se postavio. 



Izdići naše rukovodioce i naše borce, prevaspitati nove 
borce, poboljšati metod rada, »takmičiti se udarnički« jesu pro-
blemi koji se postavljaju pred nas. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Polit-komesar major 
Maglica Vinko 

BR. 119 

IZVEŠTAJ VRŠIOCA DUŽNOSTI POLITIČKOG KOMESARA 
12. UDARNE BRIGADE OD 14. FEBRUARA 1945. POLITIČ-
KOM KOMESARU 29. NOU DIVIZIJE O VOJNO-POLITIC-
KOM STANJU I POLITIČKOM I KULTURNO-PROSVETNOM 

RADU OD 1. DO 14. FEBRUARA1 

KOMESAR XII UDARNE BRIGADE 
NOV JUGOSLAVIJE 

14 februara 1945 
Dobro Selo 

POLITIČKOM KOMESARU XXIX UDARNE DIVIZIJE 
NOV JUGOSLAVIJE 

Izvještaj o radu i s tanju u brigadi od 1 do 14-11-1945 

Upravo na početku ovog mjeseca brigada je dobila pri-
lično težak zadatak, t j . da ponovo oslobodi Čapljinu, koju je 
nepri jatel j preoteo od naših snaga.2 U izvršavanju ovoga za-
datka mogla se vidjeti udarnost, izdržljivost, upornost i bor-
benost brigade kao cjeline, te snalažljivost rukovodilaca kako 
političkih, tako i vojničkih. Iako je preko 80 boraca i rukovo-
dilaca zbog smrzavanja bilo izbačeno iz stroja, to nimalo ni je 

1 Original (pisan na mašini, ćirlicom) u Arhivu VII, reg. br. 9/4, 
k. 1147. 

2 Dvadeset sedmog januara 1945, posle trodnevne borbe, delovi 369. 
legionarske divizije iz Širokog Brijega i Mostara, potisli su 4. dalmatin-
sku brigadu 9. NOU divizije i zauzeli Ljubuški, Metković i Čapljinu. Po 
naređenju Štaba 29. NOU divizije, 12. brigada je, posle upornih trodnev-
nih borbi, uz podršku jedinica 1. tenkovske brigade NOVJ. 3. februara 
1945. ponovo oslobodila Čapljinu (vidi Arhiv VII, reg. br. 40—12, k. 272 A, 
reg. br. 27-2, k. 1146 II, reg. br. 3—1, k. 1146 II, reg. br. 1—4, k. 1164 II, 
reg. br. 19—2, k. 1146 II, reg. br. 26—2. k. 1146 II i reg. br. 31—2, 
k. 1146 II). 



omelo da se zadatak izvrši u potpunosti. Rad na osposobljavanju 
nižih rukovodilaca i uzdizanju političke svijesti kod boraca po-
kazao je vrlo dobre rezultate. Naročito su se pokazali štabovi 
bataljona kao dozreli, inicijativni i sposobni za samostalno ru-
kovođenje, ne čekajući pomoć od strane brigadnih rukovodilaca. 
Nema sumnje da je na pojačanje borbenosti kod boraca uticalo 
i to što su izašli iz snijega i oslobodili se one nepokretnosti koja 
je bila u Nevesinju. Dok smo bili u Nevesinju dešavalo se i to 
da se poneki sam sobom rani, ali od kad smo ovamo to se ne 
dešava. 

Mislio sam, kad smo došli na teri toriju Čapljine i L ju-
buškog, da će biti bar koji dezerter između onih koji su nedavno 
mobilisani sa ovoga područja, ali se to ni je desilo. Naravno da 
to treba zahvaliti povoljnoj političkoj situaciji, ali i neprekid-
nom i pravilnom političkom radu nižih političkih rukovodilaca. 
IJ poslednje vri jeme ništa više ne utiče na borbenost kod bo-
raca kao sadejstvo art i l jeri je sa pješadijom. Ne bih se čudio da 
je bilo kakvih prestupa u pogledu odnosa sa narodom, od kada 
smo stigli na ovu teritoriju, gdje narod potpuno neprijateljski 
raspoložen prema nama i našoj borbi. Svi borci i rukovodioci 
uviđaju neprijateljsko držanje stanovništva prema njima, ali 
ne prave nikakvih prestupa. Neću kazati da ni je bilo manjih 
pojava pljačke po kućama gdje ni jesu nalazili nikoga od ukuća-
na, ali je to spriječeno. Ako se uporedi držanje naših boraca sa 
držanjem boraca XIX i IX divizije, opaža se ogromna razlika. 
Kod vojske iz pomenutih jedinica moglo se primjetit i kako po 
selima pucaju na kokoši kao ono nekad Talijani i da pljačkaju 
sve na što naiđu. Ovakve postupke naši borci osuđuju i moglo 
se pr imj etiti kako govore, da su oni svesni toga da je narod 
ovoga kra ja neprijateljski raspoložen prema nama, ali treba 
uvijek čuvati ugled NOV. 

Moral je na visini. Nije nikome ni na k ra j pameti do sada 
da pomisli na to šta ćemo raditi kad oslobodimo Hercegovinu, 
da li ćemo ići dalje ili ne. Zbližavanje starijih boraca sa novo-
mobilisanim, a naročito sa onima iz Zapadne Hercegovine sve 
se više učvršćava. Nema među njima nikakvih prepiranja niti 
podvajanja, što se ranije iako u vrlo maloj mjer i moglo zapaziti. 
Nepoželjan slučaj koji se desio za ovo vri jeme u brigadi bilo je 
to da je komesar prvog bataljona ošamario jednog komesara 
tenkovske čete, zato što je ovaj tenkista govorio pred vojskom, 
premda istinito, da su naši u Čapljini izgubili 4 tenka. Za ovo 
je kažnjen part. ukorom. Kod ostalih rukovodilaca nije bilo 
prestupa. Kod vodnih delegata zapazilo se da u poslednjim ak-
cijama nijesu bili u s tanju da dovoljno utiču na vojsku u pogle-
du držanja prema narodu. 



U prorađivanju tekućeg materijala naročito je pažnja skre-
nuta na govor Druga TITA3 i članak S. Mitrovića.4 Po svim ba-
taljonima održana je bar po jedna politička konferencija. Mr-
žnja prema kral ju Petru kao inicijatoru u borbi protiv narodnog 
jedinstva osjeća se u velikoj mjeri. Nije bilo dovoljno vremena 
za proradu materijala, ali se ipak težilo da se što temelji t i je pro-
rađuje ono što se smatra važnim. Politička svijest se postepe-
no uzdiže. 

KULTURNO-PROSVETNISEKTOR 

U poslednje vri jeme najveća pažnja skrenuta je na štampu. 
Četvrti bataljon izdao je bataljonski list. Također su i ostali ba-
taljoni spremili materi jal za š tampanje ali nemamo dovoljno 
papira pa sporo će ići izdavanje. Priredbi nije bilo zbog stalnih 
akcija. Nepismenih ima još u svim bataljonima, naročito onih 
koji su nanovo mobilisani. Predavanja se održavaju kad god za 
to ima vremena. Na kulturno-prosvjetnom polju još uvijek 
prednjači prvi bataljon. Velika je greška i to što još nije izašao 
ni brigadni list ali i o tome će se povesti računa. 

EKONOMSKI SEKTOR 

Od kada smo došli na ovu teri toriju ekonomski uslovi u 
mnogome su poboljšani. Snabdijevanje se vrši od naroda orga-
nizovano, gdje ima odbor preko njega a gdje nema onda di-
rektno od naroda. Tablica ne postoji. Vojska je sita i zadovoljna 
sa hranom. Intendant brigade, kao i intendanti bataljona is-
pravno vrše svoju dužnost. Mada se nalazimo među nepri jatel j -
ski raspoloženim stanovništvom, u pogledu oduzimanja hrane 
ne prave se greške. Od narodnih neprijatelja, kao i iz kuća koje 
nađemo prazne uzima se skoro sva hrana i ono što je potrebno 
za vojsku. Odjeća i obuća je prilično slaba, ali je klima dobra 
pa se borci ne tuže da im je studeno. Stočne hrane ima isto tako 
u dovoljnoj mjeri. 

SANITETSKI SEKTOR 

Po četama i bataljonima postoje bolničarke, koje daju od 
sebe koliko mogu. Za stručno osposobljavanje sanit. osoblja, kao 
i za podizanje njihova autoriteta, još uvijek se skreće pažnja 
političkim rukovodiocima. Može se konstatovati da se ipak ide 
napred, jer referenti saniteta po bataljonima mogu skoro svi da 
održavaju manja predavanja iz higijene. 

* Odnosi se na govor održan na mitingu žena Srbije 29. januara 
1945. u Beogradu (vidi »Politiku« od 29. januara 1945. godine). 

4 Reč je o članku »Današnji zadaci političkih radnika u našoj voj-
sci« (vidi »Borbu« od 30. januara 1945). 



U ovome periodu vremena najviše je bolesnika od smrzavanja 
pojedinih dijelova tijela, naročito od onoga marša iz Nevesinja 
do Čapljine. Zaraznih bolesti n i je se pojavlj ivalo. O higijeni se 
vodi računa naročito od kad smo na sektoru Mostara, zbog p je-
gavca. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

V. d. politkomesara, 
Petar Mišević 

BR. 120 

IZVESTAJ POLITIČKOG KOMESARA 2. ISTARSKE BRIGA-
DE OD 14. FEBRUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 43. 
NO DIVIZIJE O VOJNOM, POLITIČKOM I KULTURNO-PRO-

SVETNOM RADU U BRIGADI1 

POLITKOMESAR 20 II 45 2 

II. BRIGADE 43 DIV. Skočilić Josip 
Broj 14. II. 1945. ^ 

POLITKOMESARU 43. DIVIZIJE XI. Korpusa NOVJ. 

U toku prošlog mjeseca brigada je izvršila pokret u sektor 
Bosiljevo—Zdihovo. Nepr i ja te l j je povremeno ispadao iz gar -
nizona Ogulin—Generalski Stol—Lešće i Stative. Iz garnizona 
Ogulin nepr i ja te l j je upao sa namje rom potiskivanja naših sna-
ga a u cilju osiguranja 392. p ješadi jske »Plave divizije« u pravcu 
Karlovca. Nepr i ja te l j iz garnizona Donje Stat ive i Lešća ispadao 
je većinom u cilju pljačke. Jaču borbu vodio je naš I. bata l jon 
sa nepr i ja te l jem u Bosiljevu. Neki k rupni j i nedostaci u ovoj 
borbi nisu zapaženi. Nadal je vođena je bora sa nepr i ja te l jem iz 
Ogulina pril ikom prodora u Vrbovsko.3 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
12—1/12, k. 1324 A. 

1 Verovatno datum prijema dokumenta od strane političkog kome-
sara divizije. 

3 Krajem januara 1945. jedinice nemačke 392. legionarske divizije 
i ustaše iz Ogulina i Generalskog Stola, u jačini oko 1200 vojnika, izvršile 
su ispad do Bosiljeva i Vrbovskog radi odbacivanja jedinica 43. NO 
divizije od komunikacije i radi pljačke (vidi Arhiv VII, reg. br. 39—2, 
k. 573, reg. br. 10—1/2, k. 573, reg br. 1—2, k 119/10; V tom, knj. 37, dok. 
br. 68). 



Neprijatelj je tada uspio da izmanevriše naše snage te je 
tako uspio da ih potisne i da se povuče uz relativno male gu-
bitke. Glavni nedostaci naših rukovodioca bili su, što se je na 
mjestima kruto držao položaj, a da se nije mislilo na manevar, 
tojest da se nepri jatel ja udari tamo gdje je najslabiji . Zbog tih 
nedostataka došlo je do žrtava kod nas. 

Neprijatelj je u toku ovog mjeseca ispao sa jačim sna-
gama iz pravca Bosiljevo—Netretić4 u cilju opkoljavanja i uni-
štenja naših pojedinih jedinica i u cilju probi janja na olsobo-
deni teritorij Slovenije. Neprijatel ju je već u početku njegovih 
namjera bio razbijen plan, pošto su se jedinice koje su bile 
opkoljene vješto izvukle iz obruča. 

Iako je nepri jatel j ovog puta nastupao sa jakim snagama, 
imalo se mogućnosti da mu se nanesu osjetljivi gubitci, razlog 
što se i ovog puta nepri jatel j izvukao uz male gubitke leži u 
tom, što naši rukovodioci ni ovdje nisu imali ideje manevra. 

U razmatranju zadnjih borbi uočeno je da štabovi bataljona 
ne misle na manevar i kombinacije u borbi, već se kruto drži 
položaja i tok borbe u većini slučajeva prepušta se slučaju, što 
je uzrok neuspjeha u borbi i razlog za nepotrebne žrtve. 

Nadalje pri je izvođenja samih akcija rukovodioci nisu 
upoznati sa idejom zadatka, što je razlog polovičnog uspjeha 
pojedine jedinice u borbi. 

U proteklim borbama komandovanje jedinicama nije došlo 
potpuno do izražaja. Primjećeno je da komandanti ne daju 
naređenja svojim komandama četa, što znači, da još nisu osamo-
staljeni, a kao posledica oduzimanje inicijative nižim rukovo-
diocima u borbi. 

Između važnih uslova za postignuće uspjeha u borbi zapa-
ženo je, da se automatskim oruđima ne posvećuje dovoljna 
pažnja, tojest u borbi se ne misli na plan vatre. Ima izgleda da 
će se i ovaj krupni nedostatak ukloniti, a do sada je bila dosta 
česta pojava, jer ta brigada nije prešla kroz ozbiljne borbe. 

Nadalje kao problem u svim do sada vođenim borbama bio 
je ostavljanje ranjenika na položaju, gubljenje oružja i spreme 
i rasipavanje ljudi, odnosno nevođenje računa o borcima. Po svim 
tim problemima održane su konferencije sa štabovima bata-
ljona, komandama četa, te ima izgleda da su oni već djelimično 
otklonjeni. 

Na sektoru na kojem se sada brigada nalazi vođeno je 
nekoliko ofanzivnih i def anzi vnih borbi u kojima su postiguti 

4 Početkom februara 1945. godine 2. NO brigada rokirala se sa 
sektora Bosiljevo na sektor Stative — Ozalj (kod Karlovca), s tim što je 
jedan bataljon ostao na sektoru Bosiljeva (vidi Arhiv VII, reg. br. 10—1/2, 
k. 573). 



zadovoljavajući uspjesi. Zapaženo je da su u ovim borbama neki 
od gore navedenih nedostataka otklonjeni. 

Opći kao i borbeni moral bio je u svim borbama na visini 
a pogotovo u borbama koje su jedinice brigade vodile u sektoru 
Hrašća, gdje su borci pokazali visoki borbeni moral. 

U borbama se istakao I. i III. bataljon 15. ovog mjeseca 
kad je nepri jatel j sa jakim snagama držao položaj na jednoj 
dominantnoj koti iznad Malog Erjavca. Po primljenom nare-
đenju borci tih bataljona jurnuli su prema nepri jatel ju, iste-
rali ga sa kote i nastavili sa gonjenjem do garnizona Ozlja. O 
ovom uspjehu borci u čitavoj brigadi vole da pričaju, a poslužio 
je za podignuće borbenog morala u našim jedinicama. 

U zadnje vri jeme se osjeća da se politička svijest boraca 
digla na dostojnu visinu, zahvaljujući uspjesima u proteklim 
borbama kao i nedostacima na koje se poslije svake borbe skreće 
pažnja kako se ovi ne bi više ponovili. 

Pojava pljačke nije u našoj brigadi zabrinjavajući problem 
ali je ipak bilo nekoliko slučajeva, gdje su borci po dolasku uzeli 
nešto kruha i krumpira. Energičnim mjerama uspjeti ćemo da 
taj problem potpuno likvidiramo. 

U toku od 1. prošlog mjeseca pa do danas dezertiralo je iz 
naše brigade 11 boraca, uglavnom domobrani, koji su došli iz 
garnizona Pokuplje. Nije još utsanovljeno koliko je od nj ih 
dezertiralo neprijat l ju, ali se računa svakako veći dio. U vršenju 
svojih vojničkih dužnosti dotični su pokazivali dovoljno volje, 
discipline i spremnosti da izvrše postavljena im naređenja do 
onda dok je brigada bila u Gorskom Kotaru, međutim čim su 
jedinice brigade došle u napornij i i teži položaj oni su se od tog 
izmakli. 

Odnos komandnog kadra prema borcima i obrnuto bio je 
uglavnom ispravan, nedrugarskog ponašanja, tučnjave boraca i 
grubog držanja sa strane rukovodioca za sada više nije problem. 
Opaža se još uvijek da naši rukovodioci nemaju dovoljno ljubavi 
prema borcima, a drugarstvo je još slabo razvijeno. Postoje 
svi uslovi da se osjećaj drugarstva a koji je u protivnom često 
kočnica rada podigne na dostojnu visinu. 

U proteklom periodu održano je više konferencija sa šta-
bovima bataljona kao i sa komandama četa, a po već napome-
nutim nedostacima također je održana konferencija sa politru-
kovodiocima brigade na kojoj se raspravljalo o uočenim nedo-
stacima kao i držanju politrukovodioca u borbi te dati novi za-
datci za rad. 

5 U brigadama su, u vezi s naredbom Vrhovnog štaba NOV i POJ 
od 13. decembra 1944, formirani propagandni odseci (vidi II tom, Bilten 
br. 46—47, str. 559). 



U brigadi je formiran propagandni odjel.5 Njegov rad do 
sada se malo osjeća u brigadi, jer drugovi koji su zaduženi po 
pojedinim sekcijama općeg propagandnog rada u brigadi ne za-
dovoljavaju na povjerenim im dužnostima. Sam šef propagand-
nog otsjeka ni je se još snašao u radu u kojem je neenergičan. 
Uspjesi pojedinih akcija u brigadi vrlo se slabo propagiraju i 
popularišu. Po kulturno-prosvjetnom radu učinjen je korak na-
prijed. Borci sve više dobivaju volje za pisanje članaka, a sami 
Članci po svojoj kvaliteti su bolji. Počelo se sa održavanjem 
prosvjetnog kursa u brigadi. Nastavnica na ovom kursu po-
kazuje dovoljno umješnosti u radu. Bataljonske škole još nisu 
formirane, teškoća leži u tome što I. i III. bataljon nema svojih 
pročelnika K P O-a® a koji bi se ujedno koristili kod održavanja 
bataljonskih škola. Također još ni je početo sa održavanjem 
usmenih novina iako su već nekoliko puta pripremane. Aktivno 
se radi na suzbijanju nepismenosti i razvoju dopisničke službe 
u brigadi. Nisu još organizovane diletantske grupe, pošto nam 
nedostaje prikladnog materijala. 

Vojna obuka provodi se u jedinicama prema planu, samo 
je izvođenje nastave neredovito. Plan se izvodi tako što pojedini 
članovi štaba batal jna prouče predviđene tačke plana sa ko-
mandnim kadrom četa koji to kasnije prenaša na borce. Izvođe-
nje obuke po predviđenom planu vrši se neredovito zbog skoro 
svakodnevnog uznemiravanja i vođenja borbe sa neprijateljem. 

Stručno izdizanje još nije na svom mjestu, zatim se dešava 
da specijalne jedinice ne udovoljavaju potrebama brigade. Ula-
že se sve da se stručnom izdizanju posveti maksimalna pažnja. 

Plan političkog rada također se provađa u život, nedostaje 
u tom radu sistema za čim lakše izdizanje boraca. Plan politič-
kog rada za ovaj mjesec nije potpuno savladan, već se na poli-
tičkim časovima uzimaju pojedini članci iz naše tekuće štampe. 
Borci pokazuju dovoljno volje i razumjevanja za učenje, samo 
još je uvijek slučaj da ne zalaze živo u diskusiju. 

ORGANIZACIONE PROMJENE: 

8. II. 45. otišao je na viši oficirski kurs komandant brigade 
kapetan drug Ribarić Danilo te je dužnost primio načelnik 
Štaba drug Ignatije Jaić (privremeno). 

18. I. 45. javio se na dužnost propagandnog otsjeka u bri-
gadi drug Jardas Dušan. 

I. bataljon: 5. II. 45. povratio se sa kursa ađutant bataljo-
na drug Bančić Ivan, koji za sada zadovoljava u radu. 

Dovoljno je poletan i odgovoran za svoj rad. 

' Kulturno-prosvetnih odbora 



II. bataljon: U ovom štabu nalaze se samo komandant i 
komesar, a kojima bi bila potrebna apsolutna pomoć pošto se 
gube u radu. Postavljene zadatke štaba brigade ta j štab ne iz-
vršava redovito. Dogodilo se da je bataljon 11. ovog mj. bio bez 
veze čitav dan sa štabom brigade iako je toga dana bataljon 
vodio borbu. Zbog tog propusta komandant i komesar tog ba-
taljona kažnjeni su pismenom opomenom. Ta greška morala 
bi za sobom povući teže posljedice, ali je štab bridage uzeo kao 
olakšavajuću okolnost to, što se još tom štabu ni je nikad slično 
dogodilo. 

III. bataljon: Za v.d. politkomesara batal jona postavljen 
je drug Prekal j Anđelo koji se je povratio sa kursa. On se još 
do sada ni je snašao u radu i neodlučan je u donošenju odluka. 
Na ukazane mu greške rado ispravlja tako da ima izgleda da će 
se razviti u dobrog politrukovodioca. 

Štabovi bataljona kao i komande četa za sada zadovolja-
vaju. 

Sanitetska služba u brigadi vrlo je slabo organizovana, 
a referent saniteta al jkav je u radu a za rad je neodgovoran, 
tako je prilikom zadnjih borbi otišao daleko od jedinica bez na-
ređenja štaba. Prilikom pokreta brigade u sektor Hrašća drug 
referent ostao je ležati ne vodeći brigu ni o čemu. Zbog svih 
tih propusta drugu je referentu ukazano već mnogo puta na 
njegove greške, međutim on nj ih slabo uklanja. Stručna spo-
sobnost je dosta slaba, a organizatorski duh također je slabo 
razvijen te bi to bili uglavnom razlozi svih njegovih nedostata-
ka. Da bi se s tanje po sanitetskoj službi u brigadi popravilo tre-
balo bi ukoliko se ovaj referent ne smijeni dati jednog pomoćni-
ka. Zbog tih nedostataka koji su gore navedeni događa se da 
se ranjeni borci ostavljaju na položajima kao što je to bio slučaj 
u prošlim borbama. 

Intendantura: U brigadi je organizovana, ali ona još ne 
daje dovoljno rezultata i ne udovoljava potpuno potrebama bri-
gade, u organizatorskom smislu. Postoje svi uslovi da se i tu 
popravi stanje. Intendant brigade marl j iv je u radu i pokazuje 
mnogo volje za ta j rad, ali mu nedostaje upornosti u o tklanjanju 
zapaženih grešaka. 

Informativna služba sa izviđačkim djelovima organizova-
na je u brigadi, samo ona daje slabih rezultata. Vojno ob. oficir 
do sada je svoj rad rukovodio preko telefona, a na tu grešku 
skrenuta mu je pažnja. Od sada redovno dobiva danomice kon-
kretne zadatke od ovog štaba. 

Raspoloženje naroda prema našoj borbi je dobro na ovom 
sektoru. Narod daje mnogo od sebe da bi se zadovoljilo potreba-
ma naše vojske, a spreman je i na žrtve. Ima međutim sela od 
kojih je priličan broj u redovima domobrana i ustaša, ali se 



ipak ne zapaža neraspoloženja naroda prema nama. Narod je i 
ovdje spreman da pomogne materi jalno našu vojsku. Pr imje-
ćuje se da je politički rad dosta slab. Mitinzi se vrlo ri jetko 
održavaju. Mi smo na ovom sektoru pokrenuli i ovo pi tanje 
političkog rada među masama, preko usmenih novina i mi-
tinga. Veza između nas i političkih organizacija je dobra. Na-
rodno-oslobodilački odbori neiskusni su i neupućeni u svoj 
rad, ali narod ih ipak poštuje i drži za pravu narodnu vlast. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar, major : M. P. Načesnik Štaba, kapetan: 
Nikola Pavletić S. o. 

BR. 121 

MESECNI IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 5. UDARNE 
BRIGADE OD 15. FEBRUARA 1945. POLITIČKOM KOME-
SARU 19. NOU DIVIZIJE O VOJNOM, POLITIČKOM I KUL-

TURNO-PROSVETNOM RADU U BRIGADI1 

POLITKOMESAR V. UD. BRIGADE 
XIX. UD. DIVIZIJE NOV JUGOSLAVIJE 

15. II. 1945. g. 
br. 88/45 

POLITKOMESARU XIX. UD. DIVIZIJE NOVJ 

Dostavlja se mjesečni politički izvještaj za vri jeme od 
15.1, do 15. II. 1945. god. 

Brigada je djelovala na prostoru Benkovca, Knina, Ob-
rovca i Gračaca.2 Na sektoru od Benkovca, Obrovca i Crnopca 
imade neprijatel jskih banda, ostataka četnika i ustaša, isti se 
kr i ju po špiljama ili kod seljaka. Na predjelu Medviđa i Zegara 
drže pod svojim ut jecajem veći broj seljaka, isti ih većinom kri-

1 Original (pisan na mašini, ćirilicom) u Arhivu VII, reg. br. 7— 
1/13, k. 1012. 

2 i » Po naređenju Štaba 8. udarnog korpusa NOVJ od 30. januara 
1945, dve brigade 19. NOU divizije izvšile su pokret pravcem Zadar—Ši-
benik—Split—Vrgorac radi učešća u operacijama za oslobođenje zapadne 
Hercegovine i Mostara; 5. brigada ove divizije je ostala u severnoj Dal-
maciji, a zatim, po naređenju Štaba 8. udarnog korpusa, došla u Herce-
govinu (vidi V tom, knj. 37, dok. br. 118; Arhiv VII, reg. br. 40—12, k. 
272a i reg. br. 1—2, k. 119/8). 



ju iz straha od istih. U Krupi i Golubiću Krupska četa ne do-
zvoljava da dođe do izražaja četnički teror. Sve neprijateljske 
bande dobro su povezane između sebe. Da je brigada ostala još 
nekoliko dana u Obrovcu mi bi poduzeli akciju čišćenja. 

Dolaskom saveznika na aerodrome,3 neprijateljska pro-
paganda, koja je i pre bila jaka na ovome sektoru, u veliko je 
oživjela. Imade raznih parola: »Englezi su oćerali XIX divi-
ziju«, »dovešće kral ja Petra«, »došlo ih je 8.000, proćeraće par-
tizane i uzeti sve«, »u Zadru su puštili zatvorenike, a pr imaju 
dezertere«. Ove parole su počele prodirati u jedinicu ali smo mi 
na vreme intervenisali. Dok u pozadini ni je ništa poduzeto. Iz-
gleda da su se ljudi odvojili od naroda, ne osjeća se ratni tempo 
rada. Mi smo poduzeli da se po grupama objašnjava narodu si-
tuacija u kojoj se nalazimo. Ja sam išao u Kotarski povodom 
ovoga da organizujemo rad u narodu, međutim s njihove strane 
nije usledilo ništa. U Atlagića Kuli održato je više grupnih sa-
stanaka sa narodom i jedan širi sastanak sa omladinom, posle 
čega se omladina osjetila aktivnija, dva omladinca su dobro-
voljno došla u vojsku a omladinke su posle prale veš vojsci. Na 
sektoru Knina stanje je mnogo bolje, u Pađenima se bilo uspje-
lo da se pokrene omladina u kolo i za pomoć vojsci. U Zagroviću 
je s tanje najbolje, omladina je aktivna, a i stari j i su pristupačni. 
Svaki bataljon je održao dva tri sastanka sa narodom a davate 
su i priredbe, ja sam govorio tri puta. 

U štabu brigade osjeća se vidna promjena, uspjeli smo 
da rasporedimo rad, da radi svak svoj posao, zaposlili smo sve 
oficire u štabu brigade, tako da su komandant4 i komesar orga-
nizatori rada, načelnika5 nijesmo uspjeli još učiniti odgovornim 
iako se malo popravio. Sada se poslovi urednije otpravljaju, a 
svi imamo više vremena za učenje. Oficiri koji rade u štabu 
osjećaju se zadovoljniji i odgovorniji. Stab brigade pre zbog 
slabije raspodjele rada, razdvojenosti jedinica, nije imao do-
voljan pregled i uvid u rad jedinice. Sada imamo potpuni pre-
gled jedinica i rukovodstvo sa cjelokupnim radom u jedinici. 
Obilazimo stalno jedinice, te smo pomagali kako u političkom 
tako i u vojničkom radu. Radi takmičenja6 svi smo išli u jedini-

' Prema depeši koju je vrhovni komandant NOV i POJ maršal 
Jugoslavije Josip Broz Tito 29. januara 1945. uputio Glavnom štabu NOV 
i PO Hrvatske, očito je da je sa saveznicima zaključen sporazum o ustu-
panju avionske baze kod Zadra i pirvremene pomorske baze kod Splita. 
Saveznicima je odobreno da u bazi kod Zadra drže oko 600 ljudi-avijatičara 
i tehničkog osoblja. Glavnom štabu NOV i PO Hrvatske je naređeno da 
tu bazu vojnički obezbedi i da joj pruži pomoć u radnoj snazi (vidi Ar-
hiv VII, reg. br. 1/17—2, k. 119/4 i reg. br. 20—2, k. 25 A). 

4 Ante Gvardiol 
5 Petar Klicov 
' Odnosi se na međukorpusno takmičenje (vidi dok. br. 43 i 67). 



ce da organizujemo takmičenje, u svrhu čega smo održali sa-
stanke sa komandnim kadrom. Od pojedinaca najviše se aktivi-
zirao kapetan Cvijanović od kada je postao zamj. komandanta, 
gdje god je išao sa voljom i uspjehom je svršavao sve poslove, 
kod njega ima još jednostranog gledanja na pojedine stvari, ne 
traži uzroke sa više strana, zbog čega i jednostrano rješava, 
zbog čega se može desiti da nešto nije potpuno pravilno. Po-
moćnik komesara7 vredan je u radu, ali nema odvažnosti da 
svuda energično nastupi, što je njegova karakterna osobina, što 
on nastoji otkloniti. Ađutant poručnik Radaković snalazi se u 
radu, ima volje za rad, ali se još po malo osjeća tuđ, što ćemo 
nastojati da otklonimo od njega. Kapetan Marić Petar sada se 
nalazi na dužnosti u štabu, sa voljom izvršava zadatke i uči kad 
je slobodan, malo je nezadovoljan što ima neodređenu dužnost, 
osjeća da mu treba više znanja i t rudi se da postigne, inače 
nema nezdravih ambicija, mislimo da bi mogao vršiti i dužnost 
zamj. komandanta. 

Priliv novih boraca u brigadu je obustavljen, kao što je 
poznato mobilisani su najraznovrsnije prošlosti, koja nije ni 
malo čista, imade ih 50 koji se ne mogu nikako pomiriti sa da-
našnjim stanjem, ali retko koji to jasnije izražava. Neko njihovo 
djelovanje ne može da se razvije iako imade po neki pokušaj 
da propagandom ili nagovaranjem na dezerterstvo izazovu u 
jedinici nered. Novomobilisane uspjeli smo čvrsto da uklopimo 
u naše jedinice, obimnim vojničkim i političkim radom uspjelo 
se da se prevaspitaju, tako da se sada u glavnom svi osjećaju 
vezani za jedinicu, prema istima je uvjek bio dobar odnos od 
strane rukovodioca. U radu smo prepričavanjem borbi i uspjeha 
naše brigade nastojali da oživimo sve borbe koje je brigada vo-
dila, da borci vide sve naše uspjehe i napore, kako bi i oni iz 
toga crpili moralnu snagu i v jeru u jedinicu. Proslavu godišnji-
ce proboja obruča Turovca8 proslavili smo sa svima jedinicama 
zajedno u Benkovcu, a III. bataljon je sam proslavio, otpjevano 
je nekoliko pjesama, i održati su govori u kojima su iznijete 
naše borbe, i sadašnji naši zadaci. Uspjeh smo da se borci osje-
ćaju ponosni što su borci V. brigade. 

Iako je brigada sve više u svome učvršćenju, imali smo u 
toku mjeseca 50 dezertera, po našem mišljenju razlog dezer-
terstvu je neizvjesnost koja se u brigadi pojavila odlaskom di-
vizije,9 te nepri jatel jska propaganda, a u IV. bataljonu Peraj ić 

7 Dane Berović 
8 Verovatno se odnosi na napad delova nemačke 1. brdske divizije 

92. motorizovanog puka i četničkih snaga, 3. februara 1944, na jedinice 
19. NO divizije i 13. dalmatinske brigade 9. NOU divizije u Bukovici. 
Prodirući iz Kistanja, Benkovca, Obrovca i s linije Gračac—Otrić, ne-
prijatelj je, u trodnevnim borbama, okružio ojačanu 19. diviziju na pro-



iz Polače, bivši ustaša, koji je danas mačekovac, organizovao je 
ovo dezerterstvo, iz njegove čete otišlo je 11, da je rukovodstvo 
čete bilo agilnije ovo se ne bi dogodilo, po istome se još vodi 
postupak. Dezertere je teško pokupiti, a prema našem mišl jenju 
prema nj ima se i blago postupa, mislimo da bi vojni sudovi t re-
bali da budu oštriji. U pozadini bi trebalo kazniti oštro svaku 
ustanovu ili pojedinca koji zadrže dezertera. U bataljonima je 
u glavnom budnost dobra izuzev nekih izuzetaka, uspjelo se na 
više mjesta otkriti organizaciju dezerterstva i spriječiti na vre-
me izvođenjem pred stroj i kažnjavanjem. 

U II. bataljonu se bile pojavile međusobne krađe, krivce 
se uspjelo uhvatiti pa se sada, nakon njihovog kažnjavanja i go-
vora borcima povodom ovoga, krađa više ne događa. 

U brigadi se osjeća iscrpljenost, zbog slabih smještajnih 
prilika, velike hladnoće i rada u Velebitu. Na borce je dobro 
uticalo dobijanje kafe, što je izazvalo veće raspoloženje i polet, 
neke jedinice u dva tri dana ušparaju malo brašna, pa na treći 
dan dadu izjutra malo hleba sa kafom, a po neki borac zašpara 
hleba od ručka i večere, govori se u jedinici: kad bi se još malo 
povećalo sledovanje hleba, onda bi dobro bilo. 

Vojnici su zainteresovani za rad, kako za vojničke tako i 
za političke časove, osjeća se malo da je tempo rada prećeran 
da se ne može izdržati, a ovo potječe i od nižeg komandnog 
kadra, koji ni je naučio da radi u tolikoj mjer i i da se opet sa 
nj im održavaju posebni časovi. Kod boraca svuda vlada intere-
sovanje za narodno-oslobodilačke odbore, imade ih koje su od-
bori mobilisali pa ih zbog toga, odnosno pojedine odbornike ne 
vole, govoreći da nepravo rade i da su služili neprijatelju, a sa-
da su odbornici. Imade i dobar broj starih boraca koji su ne-
zadovoljni sastavom odbora u svome selu, govoreći da su to 
zabušanti, slabići ili neprijateljski raspoloženi, o ovome oni po-
stavl jaju pitanja, koja su i meni postavljali, ali sam slabo us-
pio iako sam nastojao da pravilno objasnim, vidio sam da neki 
ni jesu zadovoljni. 

Možemo reći da su svi borci protivu monarhije, što se odra-
zilo na demonstracijama,10 kao i u razgovoru sa borcima. Na po-
litičkim časovima kad se pomene izdaja, ili kralj , padaju povici 
»dolje monarhija«, »smrt kralju«. Kako su demonstracije bile 
organizovane u mome odsustvu, to je kapetan Cvijanović bio 
obavjestio da može vojska da učestvuje i da viče protiv svih, 
t j . kral ja i vlade, tako su počeli padati povici »dolje izdajnička 

storiji s. Lipač, s. Kučević, s. Krupa i s. Duboki Dol, odakle se ona, uz 
teške borbe, 5. februara, preko komunikacije Otrić—Gračac, probila u 
Liku (vidi tom V, knj. 24, dok. br. 20 i 32). 

10 Odnosi se na demonstracije organizovane povodom izjave kralja 
Petra od 11. januara 1945. godine. 



vlada u Londonu«, što je nezgodno djelovalo, pa smo odmah 
objasnili nepravilnost rukovodiocima da se prekinulo. Opazili 
smo da su svi jedva dočekali da se izviču, da slobodno mogu 
da govore, zbog čega su bili skloni skretanju. Kolika je mržnja 
prema kral ju vidi se i po tome što jedan borac kaže »kad bi se 
kral j vratio u zemlju, ja bih pobacao bombe u naš najviši štab 
pa da ni ja onda ne živim«. 

Mi smo u jedinicama poduzeli življi politički rad u vezi 
sa događajima, da bi paralisali nepri jatel jsku propagandu, koja 
nastoji da prodre u jedinicu. Uglavnom uspjevamo da borcima 
pravilno objasnimo događaje, pa da oni vide lažnost nepri ja-
teljske propagande. Borce interesuju svi događaji, postavljaju 
pi tanja u vezi s Grčkom, Poljskom, Italijom i sporazumom o je-
dinstvenoj vladi, itd. 

U jedinicama je sve skoncentrisano na proradu političkog 
plana rada. Sada se obrađuje bratstvo i jedinstvo naroda Jugo-
slavije, za ovu temu ja sam sastavio šemu, po kojoj treba da 
se održi predavanje, a nekolika predavanja održao sam i ja. U 
predavanju smo objasnili postupak nacije, razvoj nacija kod 
nas, kako se pre gledalo na nacionalno pitanje, pravilno postav-
l jan je nac. pi tanja od strane ruskih boljševika, stara Jugosla-
vija i ravnopravnost naroda u njoj, politika razjedinjavanja i 
borbe za slobodu, okupacija i s tanje danas. Kad se proradi sav 
materijal održaćemo diskusiju. Pre smo proradili »Oslobodilački 
ratovi«, odluke AVNOJ-a i ZAVNOH-a, i sve važnije članke iz 
»Borbe« i »Naprijed« i ostalih novina. 

U jedinicama svuda organizovano takmičenje, svuda se 
osjeća takmičarski duh, takmiče se međusobno vodovi i čete, 
borci i rukovodioci zainteresovali su se da takmičenje uspije, 
kako bi u borbama bolje izvršavali zadatke. Osjeća se da je rad 
u jedinici dosta jednostran, osjeća se potreba za sportom, i raz-
novrsnijim kulturno-prosvjetnim radom, još ni jesmo uspjeh da 
pokrenemo sport ujedinici, što ćemo sada nastojati. 

U brigadi se još nije uspjelo, iako se stalno ide napred, 
da se potpuno uvede vojnički red i saživjelost, da se postigne 
u svemu potpuna tačnost i odgovornost u radu. Da se u jedini-
cama svuda uspostavi potpuni red. Komande vodova se sve više 
osamostavljavaju u rukovođenju sa svojim vodovima, oni su 
već odgovorni za rad voda, iako imade kod dosta rukovodioca 
labavosti. 

U brigadi smo uspjeli da nam sav kadar prođe kurseve 
pri brigadi ili diviziji, te da se na ta j način poveća njegov kva-
litet, počinjemo da izdižemo i rezervnog kadra, i rukovodioca, 
koji bi prema današnjem kri teri ju mogli uzeti i veće položaje, 
iako bi se i za ove trebali osposobljavati. Kad ne bi trebalo da-
vati drugim jedinicama, mi bi izgradili dobar kadar, a stvorili 

38 Zbornik, tom IX, knj. 8 



bi i rezervu, kojom bi popunjavali u slučaju gubitaka. Inače mi 
smo spremni ako treba dati za druge jedinice rukovodioca, t j . 
ako one slabije stoje. Do sada je bio problem niži komandni ka-
dar, a sada je postao problem i viši komandni kadar, komande 
čete, a naročito štabovi t rebaju više sposobnosti i vojničkog 
znanja da bi mogli da rukovode sa uspjehom sa jedinicama. 

Veliki napredak jedinice je u tome što smo uspjeli da ospo-
sobimo politički kadar, da može da radi sa svojom jedinicom, 
delegate se je u usporedbi sa s tanjem pre dva mjeseca uspjelo 
osamostaliti u radu, sa nj ima se održavaju časovi i prorađuje 
materijal koji oni t rebaju da prorađuju sa borcima. Na kursevi-
ma se postiglo da ljudi dobiju veću volju za učenje, da steknu 
povjerenje u sebe i da se slobodnije izražavaju. Svojim radom 
delegati su podigli svoj autoritet. Komesari naši izuzev trojice 
dobro su se uzdigli i mogu da odgovore na sadašnjoj dužnosti, 
po neki se može izdići. Ima komesara koji su sa teornim znanjem 
pristigli komesare bataljona. Komesari bataljona zabavljeni or-
ganizacijom rada i osposobljavanjem političkog kadra zaposta-
vili su izdizanje sebe, izuzetak čini p. komesar I. bataljona No-
vaković i komesar III. bat. Vještica. Postavili smo pred ko-
mesare da više uče, što ćemo i kontrolisati. 

U štabu I. bataljona nije bilo dovoljno harmonije, na sa-
stanku smo uočili da je to zbog slabog znanja komesara, nije 
pravilno primao pomoć pomoćnika komesara, koji ima više zna-
n ja i iskustva, a ovaj mu je pomoć u dosta gruboj formi davao, 
ovaj štab odlaskom kapetana Pavkovića i bolešću zamj. koman-
danta mnogo je oslabio, pružena im je pomoć da se ovo otkloni. 
Inače u bataljonu se osjeća vojnički red i držanje, da u tome 
pogledu predstavlja naš najsolidniji bataljon. 

Stab II. bataljona je najbolji, komesar Marčetić dobro se 
snalazi u radu, mlad je i ima volje za rad. Radinost je u cjelom 
bataljonu dobra, t rude se da izgrade jedinicu, ovo nam je na j -
solidniji bataljon u svemu. 

III. bataljon je odvojen od nas, što mnogo šteti za učvr-
šćivanje discipline. Ni sam štab nije dovoljno energičan u ovo-
me, u ovome bataljonu još uvijek ima tragova onoga staroga, 
nedisciplinovanosti, inače bataljon izgleda najživlji. Poteškoće 
su da se komandni kadar priuči potpunoj disciplini, pribjegava 
se i kaznama. Inače u bataljonu se osjeća veliki polet. Stab ba-
taljona nema dovoljno radinosti. 

IV. bataljon. Ovaj štab nikako još ni je uspio da učvrsti 
jedinicu, da u n joj vlada potpuni red i živost kao u drugim ba-
taljonima, tako i ovoga puta najviše bilo dezertera. Nije se us-
pjelo da se disciplinu je kadar kao u drugim bataljonima. Stab 
bataljona nije pokazao energije. Komandant Majstorović je do-
sta miran, a komesar Stanisavljević se često mješao u vojničke 



stvari, što je sužavalo inicijativu vojnih rukovodioca i kočilo po-
litički rad. Sada dužnost vrši Marko Potkonjak koji je pre vr-
šio dužnost pomoćnika, on je mlad i prilično miran, te još ne 
može da zadovolji, mislimo Čanka kad se vrati sa kursa dati 
za komesara bat. Bogdan Dukić je sada pomoćnik komesara, on 
je unio malo živosti u štab. 

Prateća četa brigade imade najbolje i najs tar i je borce. U 
njoj se osjeća radinost i odgovornost, vlada dobro drugarstvo, 
ali zbog ovoga nema dovoljno vojničke discipline i držanja, osje-
ća se malo kao 1942. kad su bili dobrovoljci, nemanje hrabrosti 
kod rukovodioca da traže disciplinu, komesar Stević radi dobro 
i ima sposobnosti, ova će četa izgubiti i dobar rezervni kadar. 

Ceta za vezu dobro stoji stručno, ali nema tačnosti u ispu-
n javanju obaveza, inače se u radu trude, politički rad dobro teče, 
v.d. komesara Hrnjak ne može najbolje da se snalazi. 

Inžinjerska i izviđačka novoformirana jedinica još nijesu 
dovoljno učvršćene, politički rad u n j ima nije uzeo razmjer kao 
u ostalim jedinicama. 

Kulturno-prosvjetni rad: 
U brigadi je formiran propagandni otsjek, u otsjek su ušli 

komesar IV. bataljona kapetan Stanisavljević kao šef, pomoćnik 
komesara V. bataljona Gaćeša za političku propagandu. Za 
kult.-prosv. rad Guberina Rade, za štampu Tešija Boris. 

Prva dvojica nerado su primili sadašnju dužnost, otsjek 
nije još preuzeo rad na sebe koji bi trebao, nedostaje im inici-
jative i sredstva, trebala bi nam jedna pisaća mašina. Nejasan 
nam je rad četnih odbora, jer je poznato da dosadašnji odbori 
nijesu odgovorili u svome radu. 

U bataljonima se formiraju diletantske grupe, III. bata-
ljon je dao priredbu, jedinice pri štabu brigade takođe, dok se 
u ostalim jedinicama priprema, poteškoća je naučiti pjesme da 
svi drugovi jednako pjevaju. 

Do sada smo uspjeli 70 drugova da naučimo čitati i pisati. 
U brigadi ima još 150 nepismenih, od kojih je polovica naučila 
pola slova, bilo bi nam za svaku četu potrebno makar jedan 
bukvar ćirilicom, jedan latinicom, 50 i jednih i drugih trebalo 
bi nam, primili smo do sada 8 komada. Sa nepismenima se radi 
grupno i pojedinačno. 

Džepne novine izlaze u svim četama, osjeća se da ima bo-
raca koji dosta dobro pišu. IV. bataljon izdaje najbol je džepne 
novine. U I. bataljonu osjeća se skretanje, što je naturio ko-
mesar I. čete Matotović Milisav ili Crnogorac kako ga zovu, on 
ima prilično znanja, ali se nije saživio sa linijom, pa skreće u 
Ijevo, komesar mu je podlegao, odnosno ne uočava. On stalno 
radi sa jedinicom, borci iz njegove čete, kad se govori, viču, 
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»živio komunizam«, kad sam ja pokušao da im objasnim po-
grešku prekidali su me sa »živio komunizam«, sve dok im nije-
sam uspio potpuno objasniti. Brigada izdaje svoje novine. 

Molimo da nam divizijski propagandni otsjek pruži di-
rektnu ličnu pomoć. 

Sanitet: 
Brigadni referent saniteta nije najaktivnij i , mi mu stalno 

dajemo zadatke, dok Košta Priča nije premješten bio je bolji 
red. Zdravstveno stanje u brigadi se pogoršava zbog slabe odje-
će, svakodnevno se borci jav l ja ju za ljekarsku. Imade ih u I. i 
II. [bataljonu] koji su i promrzli, mnogi prehlađeni se zadrža-
va ju u jedinici, u brigadi imamo trideset boraca koji su nespo-
sobni za brigadu i predstavl jaju suvišan teret, da se mora ju 
voziti u kolima, što zauzimlje druge borce, brigadna ambulanta 
imade bolesnika koji se sami ne mogu kretati , sve ovo smanju je 
pokretnost jedinice. Pri brigadi se održavaju bolnički kursevi, 
ljudi koji su na kursevima dosta teško pamte. Svuda se kopaju 
nužnici, samo se nije uspjelo sve borce priviknuti da u nj ima 
vrše nuždu. Brigadna burad idu u jedinicu, radi raskužavanja, 
poteškoća je nedostatak veša. Fali zavoja. 

Intendantura: 
Intendantura brigade dobro funkcioniše, svi se poslovi na 

vreme otpravljaju, imade se još poteškoća u knjigovodstvu, ali 
se i to rješava. Intendantski kadar je dobar, potrebni su poje-
dincima kursevi. Knjige zadužne spreme nijesu uredno vođene, 
pregledom subotom posle podne postići će se da se knjige re-
dovno vode. 

Odjeća i obuća je sada postala ozbiljan problem, mnoge 
su se cipele toliko razdrle da se ne mogu krpati. Imamo 300 bo-
raca kojima je odmah potrebna odjeća i obuća, zbog odjeće če-
sto trpi rad, najveći je nedostatak u obuci, trebalo bi nam ma-
kar volovske kože, da se prave opanci.11 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar — major 
V.12 Maričić 

m. p: 

11 U dokumentu su na više mesta vršene ispravke crvenim masti-
lom, ćirilicom. Pošto se komesar potpisao crvenim mastilom, verovatno 
je on i vršio te ispravke. 

15 Vlado 
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IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 5. PREKOMORSKE 
NO BRIGADE OD 15. FEBRUARA 1945. POLITIČKOM KO-
MESARU 20. NOU UDARNE DIVIZIJE O MORALNO-POLI-
TlCKOM STANJU I POLITIČKOM I KULTURNO-PROSVET-

NOM RADU U BRIGADI1 

POLITKOMESAR 
V. PREKOMORSKE BRIGADE 

15. II. 1945. 

POLITKOMESARU XX. UDARNE DIVIZIJE NOVJ 

Položaj 

Politički izveštaj od 15. januara do 15. februara 1945. g. 

Vojnički sektor: Kako je ova Brigada tek pred kratko vri-
jeme formirana,2 to se je u glavnom na vojničkom sektoru ra-
dilo oko organizacije jedinica, popunjavanja istih komandnim 
kadrom, kojega se je izabralo među drugovima koji su se poka-
zali kao najmarl j ivi j i i najsvesniji u našoj Brigadi. Stari ko-
mandni kadar popunjen je sa rukovodiocima koje je ustupila 
našoj Brigadi III. Prekomorska brigada. Tako sastavljeni ko-
mandni kadar i štabovi bataljona pristupili su sa puno volje i 
razumevanja izradi plana rada za pojedine jedinice. Svaka je-
dinica ima svoj plan rada po kojemu se radi kako na vojničkom 
tako i na stručnom izgrađivanju ne samo boraca, već naročito 
nižeg komandnog kadra, kako bi se to što bolje pripremili za 
uspešno vođenje borbi koje stoje pred nama. 

Dakako rad pojedinih jedinica nije na potpunoj visini, 
razlog tome je pomanjkanje političke svesti, jer to su sve još 
mladi drugovi, koji su došli iz raznih neprijateljskih vojski, ta-
ko da im nije još potpuno jasan način ophođenja i vojničke 
svesne discipline, tako da rade neke male istupe pojedinci. 
Sve nedostatke koji su se pojavljivali, uklanjali su tako, da su 
se sazivale konferencije sa komandnim kadrom i sve te nedo-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 10— 
1/10, k. 1029 II. 

2 Brigada je početkom januara 1945. formirana od Slovenaca koji 
su došli iz Italije i od kadra iz prekomorske brigade 26. NOU divizije 
(opširnije o tome vidi tom V, knj. 37, dok. br. 41; Arhiv VII, reg. br. 
1/6—2, k. 119': depeša Vrhovnog štaba NOV i POJ od 9. januara 1945. 
Glavnom štabu NOV i PO Hrvatske, reg. br. 1—2, k. 119/8: depeša Šta-
ba 8. korpusa NOVJ od 1. i 26. februara 1945). 



statke pretresavali su u svim štabovima i komandama te su se 
ti nedostaci i greške iznašali pred ljudstvo na četnim i bata-
ljonskim konferencijama. 

Za izgradnju vodnika i desetara organizovan je niži pod-
oficirski kurs pri štabu Brigade, koji do sada pokazuje vidnog 
uspjeha. Sav ovaj rad na vojničkoj izgradnji mogu reći da je 
na priličnoj visini. Moral boraca i vojnička disciplina također, 
tako da je već oko 80% boraca spremno za borbu. 

Politički sektor: Kako je naša Brigada tek formirana i po-
punjena sa novim borcima, koji još nisu bili nikada upoznati 
sa Narodnim oslobodilačkim pokretom, jer su se nalazili pod 
neprijateljskim vojskama, to se je pristupilo sa sistematskim 
radom i na izgradnji boraca na političkom polju. 

Najveći problem je bio u pomanjkanju nižeg političkog 
kadra, koji još i danas postoji. Opaža se također velik nedostatak 
navedenog kadra, koji nije dovoljno teoretski izgrađen. Za sve 
ove nedostatke poduzelo se je da komesari bataljona i četa na 
svojim sastancima izgrađivaju pojedine teme i vaspitavaju i tek 
onda da ih tumače borcima, to se vrši redovito dva puta u 
t jednu. 

Na političkoj izgradnji samih boraca radilo se je sistemat-
ski, čemu su pomogli i sami borci, koji su poznali i shvatili 
dužnost, koja leži u tome, da pomognu kod vaspitavanja i po-
litičkog dizanja nivoa boraca. 

Pored glavnih tema koje smo uzimali za prorađivanje, t.j. 
II. Zasedanje AVNOJ-a, Ustavnost i zakonitost stare i nove 
Jugoslavije, Borba naroda zasužnjene3 Jugoslavije, Izdajnička 
vlada u Londonu, Slovenački narod u borbi, Tito: Nacionalno 
pitanje u Jugoslaviji, prorađivah su se razni članci iz novina i 
brošura, koji se slažu sa ovim temama. 

Borci na političkim časovima mogu reći da živo surađuju 
i pokazuju veliki interes, postavljaju razna pi tanja o kojima 
onda sami razvi jaju diskusiju. Pojedini drugovi neće da se za-
lažu u diskusiji koja nastaje nakon postavljenih pi tanja po sa-
mim borcima. 

Borce naročito interesuje politička situacija u Jugoslaviji 
i u svetu, što se naročito predaje na političkim časovima. 

Za uzdizanje omladine organiziran je pri štabu Brigade 
niži SKOJ-evski kurs, dok je također predviđen i niži politički 
kurs pri štabu Brigade, tako da bi imali što bolje izgrađen 
politički kadar. 

Politička svijest naše Brigade i samih boraca je iz dana u 
dan sve veća, tako da mogu da kažem, da je na priličnoj visini. 

' porobljene 



Kulturno-prosvjetni rad: 
Za kulturno-prosvetni rad u ovo kratko vr i jeme i o sa-

moj organizaciji bataljona i četa mogu reći, da je na priličnoj 
visini, samo što su pojedini odbori premalo samoinicijativni jer 
nisu imali dovoljno pomoći od propagandnog otseka. Posljedica 
toga bila je, što prop. otsjek nije bio sasvim popunjen dovolj-
nim brojem članova. Zbog toga poduzete su mjere, da se prop. 
otsjek popuni, što se je i učinilo. Do sada se je u bataljonima 
prilično razvio kulturno-prosvetni rad, davale su se razne pri-
redbe i predavanja. Nekoje jedinice pokazale su veliko razu-
mevanje za kulturno-prosvetni rad, tako da su izdani nekoliko 
džepnih novina, bataljon izdao je bataljonske zidne novine, koji 
redovito izlaze svakih 15 dana. Novine su dobro opremljene kako 
člancima, tako i crtežima, u kojim pišu borci sami. Isto tako sva-
ka četa izdaje t jedne zidne novine, koje su također, na vrlo li-
jepoj visini. O samom kulturno-prosvetnom radu organizovan 
Brigadni t jedni vjesnik u kojem se priprema za razne nove bro-
šure, izrađeno je 240 izvoda raznih propagandnih publikacija, 
200 izvoda partizanskih pjesama, 12 portreta maršala TITA, 5 
portreta maršala Staljina, 60 parola u raznom formatu i u raz-
noj umetničkoj izradi, 16 umjetničkih karikatura itd. U glav-
nom se sada priprema za umjetničku izradu i u samom kul tur-
no-prosvetnom radu za izložbu. Predavanja su bila po svim je-
dinicama vrlo često i predavale su se razne teme, koje su za-
sijecale u povijest, zemljopis, biologiju, i o raznim drugim hi-
s.toriskim temama. Sva ta predavanja jako su povoljno djelova-
la na borce, koji su sva ta predavanja sa puno pažnje i diskusije 
pratili. 

Nepismenost: Nepismenost u našoj Brigadi ne postoji. 
Priredbe: Održalo se je više bataljonskih priredaba, koje 

su također dobro uspele. Isto su se održavale priredbe o Matiji 
Gubcu, o kojem su isto pripremane već priredbe po bataljonima 
u ovoj sedmici. U okviru proslave godišnjice Crvene armije, 
vrše se pripreme za priredbu. 

Pjevanje: U svim bataljonima i četama postoje pjevački 
horovi, isto tako i kod prištabskih jedinica i u samom kulturno-
-prosvetnom otsjeku koji je na priličnoj visini. 

Sport: Uslijed tehničkih poteškoća, nije se mogao da raz-
vije sport, ima se u vidu da se i ta grana razvije. U težnji je 
prosvetno-kulturnog otsjeka da se ta j rad što više raširi među 
borce i da se usko poveže sa sportskim radom. 

Problem i teškoće u samom kulturno-propagandnom ot-
sjeku pri štabu Brigade je u velikom pomanjkanju tehničkog 
materijala. 



Rad po jedinicama: Stab Brigade vrši redovito sastanke, 
na kojima se raspravlja o greškama i nedostacima i gde se do-
naša plan rada Brigade. Sada se štab najviše bavi uređenjem 
nove formcije jedinica, pa je u glavnom završeno. Ima poteško-
ća u tome, što nemamo novog oružja, koje pripada po novoj for-
maciji. Isto tako nemamo na raspoloženju dovoljno stoke, od-
nosno prevoznih sredstava, da bi se moglo u potpunosti formi-
rati Brigadu po novoj formaciji. 

Drugarstvo i razumijevanje u samom štabu Brigade je do-
bro, drugovi se zanimaju i sa voljom rade posao, koji im se 
postavlja. 

I. Bataljon: Stab Bataljona u glavnom je popunjen i odgo-
vara dužnosti. Manjka mu operativni oficir, isto tako pri svim 
bataljonima. Zalaže se za uzdizanje jedinica i Bataljon se vaspi-
tava po svim sektorima rada. Odnosi kod štaba Brigade ne može 
se reći da nisu dobri, ali kadkada malo neiskreni. Do sada se je 
prilično pokazao aktivan u svom radu. 

Politički rad: II. Zasedanje AVNOJ-a, Slovenački narod 
u borbi, Izdajnička vlada u Londonu, Politička situacija u Jugo-
slaviji i u svijetu, Slovenački narod u borbi, i razni članci iz 
brošura, koji se slažu sa tim temama. Sastanaka po tim tema-
ma bilo je sa komesarima četa 8, bilo je 10 bataljonskih poli-
tičkih časova, sa četama se vrši redovito svaki dan, isto tako če-
tne i bataljonske omladinske konference, gde se prorađuju razni 
članci iz novina i o samoj organizaciji, da se što bolje obuhvati 
omladina. Na političkim časovima borce vrlo interesuje, po sa-
mom završetku se razvije među nj ima diskusija i zadovoljstvo 
sa raznim parolama. 

Kulturno-prosvetni rad: Zidne novine bataljonske prome-
nile su se dva puta, članci su bili dobri i u borbenom duhu. Ba-
taljonski list još nije izašao, tek je spreman za buduću sedmicu. 
U svim tim člancima pišu borci sami i prikazuju o njihovom 
t rp l jen ju pod okupatorom. Kulturno-prosvetnih predavanja bilo 
je 30 satova i to o biologiji, o postanku i razvoju života, o ra-
dioaktivnosti, o dolasku Slovenaca, o tuđim izrazima u slovena-
čkom jeziku; zanimanje i uspjeh je bio zadovoljavajuć. Vršilo 
se je u okviru bataljona 11, a u četama 19 predavanja. Priredbe 
su bile 2 bataljonske, bataljonski pjevački hor i četni postoji 
na dobroj visini. Analfabetski tečaj u kojem je 10 drugova, koji 
su dovršili u dobrom uspehu kurs u slovenačkim gramatičkim 
pravilima. Bataljonske konferencije kulturno-prosvetne bile su 
2, isto tako četne. Obravnavalo4 se je o organizaciji kul turno-
-prosvetnih odbora i njihov rad. Bataljon je mlad, te je rad tek 
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u razvoju. Ima u manjku tehničkog materijala. Bilo bi poželjno 
da bi se što bolje radilo više planski. 

II. Bataljon: Stab bataljona je popunjen, odgovara dužno-
sti, zalaže se za uzdizanje jedinica, i bataljon se vaspitava po 
svim sektorima rada. Odnosi do štaba5 brigade ne može se reći 
da nisu dobri, ali koji put malo neozbiljni u svom radu, stalno 
im se ukazuje [na] greške i nedostatke samom štabu, svakim da-
nom se ispravljaju, tako da mogu reći da od strane štaba brigade 
dobijaju dovoljno pomoći. Politički rad. Pregled koji je bio 
prorađen pred komesarima po četama na konferenciji, zatim 
bataljonska konferencija: Ribarov članak »Ustavnost i zakoni-
tost stare i nove Jugoslavije«, II. Zasedanje i Titov govor. Sve 
te teme su se prorađivale na bataljonskom času, a po četama re-
dovito svaki dan. Po tim temama bilo je sastanaka sa komesa-
rima četa 15, i Izdajnička vlada u Londonu, Slovenački narod u 
borbi, Tito: Nacionalno pi tanje u Jugoslaviji, i razni drugi član-
ci iz novina. Politička svijest samih boraca još nije na visini, jer 
nemaju dovoljno svijesti o samom nivou boraca. Najviše inte-
resuje borce o političkoj situaciji Jugoslavije i u svijetu, što se 
i prorađuje na političkim časovima. Bile su 2 omladinske kon-
ferencije na kojima se je mnogo postiglo o političkoj svijesti 
boraca, učestvovali masovno u diskusiji tako da mogu reći da se 
je mnogo izboljšalo. Kulturno-prosvetni rad. Odbor organizovan. 
tako isto po četama, što se ih mora gurati na posao jer još nisu 
sasvim uišli u sam rad, jer su vrlo mladi odbori. Organizovane 
su bataljonske zidne novine, koje su na priličnoj visini, isto tako 
i četne zidne novine, koje se redovito menja ju svake sedmice. U 
novine pišu sami borci koji imaju dovoljne pomoći od odbora. 
Organizovan je bataljonski pjevački hor sa 30 drugova, koji je 
na dobroj visini. Po četama ne postoje pjevački horovi, ali je 
množično8 p jevanje koje izdižu drugovi. Predavanja bilo je 4 
bataljonskih i 15 četnih predavanja, na kojima se je govorilo 
iz zemljopisa, istorije, slovenačke književnosti, ekonomije, o 
istoriji Matije Gubca. Borce je vrlo interesovalo i često puta su 
ulazili u diskusiju. Priredbe bile su 2 bataljonske, koje su bile 
na priličnoj visini za vojnike i civile. Pripréma se za ovu sedmi-
cu i za proslavu Crvene armije priredba. Nepismenost kod ovog 
bataljona ne postoji. 

III. Bataljon: Stab bataljona popunjen, odgovara dužnosti, 
političko rukovodstvo u bataljonu nije sasvim popunjeno, ali 
odgovara dužnosti, zalaže se u radu, i vide se rezultati. Odnosi 
između štaba brigade mogu reći da su dobri. Odnosi između šta-
ba bataljona i četa su dobri. U samom štabu radi se sve planski. 

5 prema štabu 
8 masovno 



Politički sektor rada: II. Zasedanje AVNOJ-a, Borba naroda za-
sužnjene Jugoslavije, Tito: Nacionalno pi tanje u Jugoslaviji, 
Ustavnost i zakonitost stare i nove Jugoslavije, i razni članci iz 
novina. Politička situacija. Po tim temama bilo je 7 sastanaka 
komesara četa i 9 bataljonskih političkih časova, a četni su se 
vršili redovito svaki dan. Borci imadu dobro zanimanje, razni 
članci iz novina prorađuju se na omladinskim konferencijama, 
bila su 3, a četna 4. Kulturno-prosvetni rad. Formiranje k.p. 
odbora u bataljonu i četama, koji je prilično dobar. Izašle su 
četne zidne novine, koje se često menja ju . Organizovane su isto 
tako bataljonske zidne novine, koje izlaze 3 puta mesečno. Član-
ci su na priličnoj visini. Predavanja se održavaju o opštem go-
spodarstvu u Jugoslaviji, higijeni i zdravlju, o Dalmaciji, o isto-
riji Slovenaca, iz kozmografije, o istoriji slovenačkog naroda 
do X. stoljeća, i raznih drugih predavanja bilo je 8 bataljon-
skih i 22 četnih predavanja, na kojima su borci učestvovah pri-
lično dobro. Nepismenost u ovom bataljonu ne postoji. Organi-
zovan je pjevački hor bataljona, isto tako po svim četama. Isti 
su na priličnoj visini. Priredbe: Bile su 2 bataljonske priredbe, 
koje nisu bile na najvišoj visini. Pr iprema se za ovu sedmicu 
priredba, isto tako priprema se priredba za proslavu Crvene 
armije. 

IV. Bataljon: Stab bataljona popunjen i odgovara dužno-
sti. Zalaže se za uzdizanje jedinica i bataljon se vaspitava po 
svim sektorima rada. Odnosi do štaba brigade su dobri. Poli-
tički sektor: Ustavnost i zakonitost stare i nove Jugoslavije, o 
II. Zasedanju AVNOJ-a, po tim temama bilo je sastanaka sa 
komesarima četa 5, i 12 četnih konferencija i 8 bataljonskih 
političkih časova, na kojim se uvidelo, da je ovaj bataljon n a j -
bolje politički svijestan i borben. Bile su 3 omladinske konfe-
rence bataljona i četa, na kojim su masovno prisustvovali disku-
siji. Borci na političkim časovima mogu reći da živo surađuju 
i pokazuju veliki interes, postavljaju se razna pi tanja o kojima 
onda sami razvi jaju diskusiju. Kulturno-prosvetni rad: Postoje 
bataljonske zidne novine koje su se menjale 2 puta, isto tako 
postoje četne zidne novine, koje često puta izlaze, te su na pri-
ličnoj visini. Organizovan je pjevački hor bataljona, koji je na 
priličnoj visini. Četni pjevački horo vi do sada ne postoje, a mno-
žično pjevanje je dobro. Predavanja: Bilo je 5 predavanja u 
kojima se je govorilo o slovenačkoj istoriji, o zemljopisu Dalma-
cije, o opštem gospodarstvu u Jugoslaviji i o istoriji svijeta, na 
kojima se je dobro pokazalo. Priredbe: Bile su 2 bataljonske 
priredbe u kojim su bili pozvani i civili. Priprema se za ovu 
sednicu priredba i za proslavu Crvene armije. Nepismenost: u 
ovom bataljonu ne postoji. 



Prištabske jedinice: U glavnom sve prištabske jedinice sto-
je dobro. Radi se na formaciji i izučavanju novih formacija. U 
svim prištabskim jedinicama u glavnom je nedostatak kadra, 
koji nije ispopunjen. A ostali kadar koji je postavljen ne od-
govara svojoj dužnosti. Naročito se opaža u Ceti za vezu i u 
raznim prištabskim djelovima. Politički rad u prištabskim je-
dinicama odvija se po planu: Ustavnost i zakonitost stare i nove 
Jugoslavije, II. Zasedanje AVNOJ-a, a pored toga prorađuju se 
i druge teme, naročito u Pratećoj četi. Isto tako prorađivalo se 
razne članke iz novina. Zanimanje boraca je dosta dobro. Kul-
turno-prosvetni rad: U glavnom po svim prištabskim jedinicama 
postoje zidne novine, koje redovito izlaze. Cianci su na priličnoj 
visini. Isto tako postoje pjevački horovi. Priredbe: bile su dve, 
koje nisu bile baš toliko dobre. Predavanja: bilo je 5 i to o eko-
nomiji, o istoriji Dalmacije. Nepismenost ne postoji. Za sve pri-
štabske jedinice mogu reći da nisu još na priličnoj visini, radi 
manjka političkog kadra. Ali imamo u vidu, da u kraće vreme 
dobimo politički kadar. 

Rad intendanture: Bio je od početka vrlo slab, dok nismo 
dobili odgovarajući kadar. Uglavnom mogu reći da se inten-
dantura u samom knjigovodstvu i prehrani dosta popravila. Na-
ročito se opaža7 kod intendanture u prevoznim sredstvima i ko-
njima, do sada imamo samo 2 konja za intendanturu. 

Sanitet: Po svim bataljonima i četama i prištabskim dje-
lovima su postavljeni referenti i bolničari. Za sve ove bolničare 
i referente vode se redoviti sastanci o proučavanju u borbi i o 
samoj dužnosti kao sanitet. Naročito se opaža manjak sanitet-
skog materijala. Isto tako je organizovan bolničarski vod pri 
ambulanti brigade. U glavnom mogu kazati da sanitet dobro 
radi. 

Disciplina u brigadi je dobra. Dešavaju se ipak razni pre-
stupci, koji se kažnjavaju i na konferencama kri t ikuju. 

Moral boraca u brigadi je dobar, čistoća dobra, uši su se 
pojavile i to smo odmah okrenuli da to sprečimo, odjeća je do-
bra kod svih boraca i imaju svi vojnička odijela. Hrana je dosta 
skromna. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar,8 

M. P. 

7 oskudeva 
8 Potpis nečitak. Redakcija nije mogla saznati ko je tada bio poli-

tički komesar ove brigade. 
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MESECNI IZVEŠTAJ ŠTABA 6. UDARNE BRIGADE OD 16. 
FEBRUARA 1945. ŠTABU 19. NOU DIVIZIJE O VOJNOM. 
POLITIČKOM I KULTURNO-PROSVETNOM RADU U BRI-

GADI I O PRILIKAMA NA TERENU1 

S T A B 
VI. U. BRIGADE XIX. DIV. 

16-11-1945. god. 

ŠTABU XIX. UD. DIVIZIJE 

VOJNO-POLITICKA SITUACIJA: 

U proteklom mjesecu brigada se većim djelom nalazila na 
odmaranju, t.j. pripremanju za borbu, dok se posljednjih 15 
dana nalazila u maršu i borbi.2 Nepri jatel j sa kojim smo vodili 
borbu bio je iz sastava Vražje div.3 i Njemačke div.4 i Hrvatske 
div.5 O tome neprijatelju mogli bi da kažemo slijedeće: Nep. 
vojska koja je bila na sektoru Mostara bila je veoma dobre bor-
benosti, veoma su uporni i imaju sve vojničke vrline. Pored 

• toga što ginu ne napuštaju ni jedan položaj dok ih se potpuno 
ne razbije. Iz ovoga sijedi da pored svih zadatih udaraca fašis-
tima nije smanjena borbenost, ili kvalitet vojske. Dapače može 
se reći da im je borbenost porasla, koja proističe sada iz bo-
jazni osvete, i odgovornosti. Iz toga proizlazi da se naše jedini-
ce moraju i dalje pripremati za borbu sa veoma ozbiljnim ne-
prijateljem. Kod istog se osjeća da u momentu kad im se raz-
bije komanda, nastane vrlo brzo rasulo, ali dok ima organizi-
ranu komandu predstavlja ozbiljnog neprijatelja. Predaje se 
samo onda kad vidi neizbježnu smrt, to naročito važi za Njemce 
i legijaše, dok su ustaše dosta slabiji. 

Što se tiče političkog stanja na terenu bilo bi sljedeće: na 
sektoru Zadra narod ne gaji simpatije prema N.O.P., razlog je 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
3—1/11, k. 1019 I. 

1 Brigada se na široj pros.toriji Zadra odmarala sve do naređenja 
štaba 8. udarnog korpusa NOVJ od 30. januara 1945, kada je 19. divizija 
(bez 5. brigade) izvršila pokret pravcem Zadar—Šibenik—Split—Vrgorac, 
a od 1. februara je učestvovala u borbama za oslobođenje zapadne Her-
cegovine i Mostara (koji je oslobođen 14. februara). Brigada se zatim, 
nakon završetka mostarske operacije vratila na teritoriju severne Dal-
macije (opširnije o tome vidi dok. br. 3 i 141; V tom, knj. 37, dok. br. 
118; Arhiv VII, reg. br. 1—2, k. 119/8 i reg. br. 40—12, k. 272 A). 

* To jest: nemačke 369. legionarske divizije. 
' Odnosi se na 181. pešadijsku diviziju. 
3 Reč je o ustaško-domobranskoj 9. brdskoj diviziji. 



što je taj narod za vreme fašizma tu živio korupcijom, i on tu 
nije osjetio tegobe fašizma, dok je naprotiv politikom fašizma 
narod tu osjećao ugodan život pod fašizmom. Doista ta j narod 
teško i polagano uviđa što se krilo iza toga i čemu je to dovodilo. 
Ali ipak djelovanjem naše propagande ta j se narod sve više veže 
uz N.O.P. Najglavniji je još problem privrede, narod u izvjesnoj 
mjeri s t rahuje od ekonomskih posljedica. Sto se tiče sektora na 
kojem smo nedavno stigli, t.j. na okrugu Mostara situacija je 
sljedeća: Narod koji je ovde većinom se bavi stočarstvom i sa-
đenjem duvana, na tom radu za vreme Jug.[oslavije] prilično je 
mizerno živio, to je iskorišteno od fašističke Njemačke za stva-
ranje kvislinške N.D.H., kojoj je politici od hrvatskog življa 
nasjeo baš ovaj narod. I u toj propagandi za 5 god. duboko je 
zaglibio, i t a j narod izgubio iz vida pravi pojam hrvatskog pi-
tanja. Danas ta j narod osjećajući se kriv za zlodjela ustaša pada 
u još bezizlazniji položaj i u još veća razbojstva. Oni zaista ne 
znaju pravi pojam i sliku N.O.P. To se očituje prigodom 
našeg dolaska na ovaj teren. Narod je sasma drugačije zamišljao 
naš pokret i iznenadilo ih je naše držanje, iako smo im na ne-
kim mjest ima oduzimah imovinu, jer su oni očekivali da ćemo 
im oduzimati i živote. Kod naroda se vidi da se isti može ve-
zati brzo uz N.O.P. naročito djelovanjem jedinice sastavljene iz 
hrvatskog življa. Tu se vidi da je ovdje glavni problem jedinstvo 
Srba i Hrvata. I na ovom treba uskladiti rad na pol. polju. Sto 
se tiče samog grada Mostara situacija je sasma drugčija, narod 
je oduševljen N.O.P. i u samom postoje naše org.[anizacije], to 
je i razumljivo u jednom industriskom gradu. Jedino što se 
može zapaziti da im nije dovoljno jasan naš pokret, i to pitanje 
nove Jugoslavije, u kojoj misle da nije dovoljna sloboda svih 
nacija u Jug. To se primjetilo za vreme manifestacija, ulaskom 
naše vojske, gdje su bile izvješene samo jugoslovenske zastave. 
Ovo se pi tanje može vrlo brzo da rješi našim pravilnim pol.fiti-
čkim] djelovanjem. 

RAD ŠTABA BRIGADE: 

Od posljednjeg izvještaja brigada je bila na pripremanju 
za borbu, u maršu i u samoj bitci za Mostar. Stab je to vreme 
posvetio radu na r ješavanju problema koji su bili kočnica izvr-
šenju zadataka, sprovođenju nove formacije u djelo, i vojno-po-
litičkom uzdizanju jedinice, i osposobljavanju pomoćnih jedini-
ca, što nije i potpuno postignuto. U tome je zauzimljivost svih 
čl. štaba bila dobra, izuzev što je tom radu ometalo bolesno sta-
nje pojedinih čl. Suglasnost u samom štabu je dobra, a također 
i ekspeditivnost, izuzev što nije dovoljna kod svih čl. zasebno. 
Odnos i harmonija u štabu je dobra. Problemi se uočavaju na 



zajedničkim sastancima, i r ješava se zajednički. Jedino što se 
primjetilo u posljednjem radu da odsustvom načelnika koji je 
bio bolestan osjećalo se pomanjkanje, također i izmjena ađutan-
ta imala je posljedica, t.j. ner ješavanje na vreme svih tražnja, 
iz razloga što se još novi ađutant nije upoznao sa radom. 

OPĆE S T A N J E J E D I N I C E : 

Kako je brigada posljednjih mjesec dana bila na pripre-
mama, maršu i borbi, to je u tom smislu brigada preživljavala 
i razne momente. U periodu priprema najveća se pažnja posve-
tila uzdizanju kadra, a također i vojno-pol. uzdizanju jedinice. 
Ovo je u priličnoj mjeri i postignuto, najveći nedostatak bio je 
u uzdizanju pomoćnih jedinica, koje se nisu za to vreme do-
voljno izdigle. Za vreme marša posvetila se najveća pažnja pra-
vilnom izvođenju usiljenog marša, u čemu se dosta dobro uspje-
lo. U istom momentu morala se posvetiti velika pažnja spreča-
vanju dezerterstva, koje je u tom momentu iskrslo iz razloga od-
va janja brigade iz sj. Dalmacije. Zahval jujući strogo poduzetim 
vojničkim mjerama sprečilo se masovno dezerterstvo. Ali do-
laskom na sektor Hercegovine, kada smo predpostavljali da ne 
postoji više mogućnosti za dezerterstvo, tada se desilo nekoliko 
slučajeva masovnog dezerterstva. Koje je bilo produkt rovarenja 
nep. elemenata i oportunističkog stava i špekulacije. 

U borbi najvažnij i su momenti bili sljedeći, da je brigada 
krenula u borbu sa dosta oduševljenja, i u dobrom stanju. Kod 
prvih neuspjeha može se reći da je malo moralno s tanje po-
pustilo. Ali ipak poučeni iskustvom, i pr imjenju juć i nove taktič-
ke poteze, uspjelo se da se ubaci u borbu gro jedinica, i da do-
biju zanos u borbi, i tada se uspjelo nepri ja tel ja slomiti, i polu-
čiti uspjeh. U takvim pozicijama nisu se mnogo razlikovali novi 
borci od starih. U tom maršu i borbi prema narodu u prvom 
momentu stav nije bio najbolji . Pojedinci su uzimali i pljačkali 
neke stvari, kao vino, duvan, meso i t.d. A i na narod se na-
padalo grubo, i neki su borci upotrebljavali ta j narod za noše-
n je munici je i stvari. Drugom r ječ ju bilo je pojava pljačke, n.p. 
Omčikus Jovan oduzeo civilu sat, Lalić biciklu, nekoliko vojnika 
iz IV. bat. uzimali su iz civilne bolnice mast i šećer. Komandir 
Zutić skidao odjelo, šinjel, sat sa zarobljenih oficira, tako rekuć 
na cesti. Da ni je ta pljačka došla u većem stepenu razlog je i 
borba koja je t rajala cijeli dan, a potom odmah odlazak iz gra-
da, i poduzimanje mjera kazne i opominjanje. 

Sada operativna sposobnost brigade je dobra, mnogo bolja 
nego pri je iz razloga što je i kom.[andni] kadar prekaljen, i ušo 
ponovo u borbu u kojoj ni je bio dulje vremena, a osim toga i 
što je masa boraca prekaljena koji još nisu učestvovali u borbi. 
A i time što je stečeno i veliko iskustvo. 



Moral boraca je sada dobar, to je produkt velikih pobjeda 
u svijetu i kod nas, i pobjede same naše brigade, i dosta dobri 
ekonomski uslovi života. 

Politička svjest kod boraca ni je još velika, ali ipak ide 
svakog dana na bolje. Pr imjećuje se da se pol. svjest brže raz-
vija, t.j. mnogo brže se razvija u maršovanju kroz oslobođeni 
teritorij, i postizavanju većih voj. pobjeda, to sve efikasno d je-
lu je na pol. razvoj jedinice i tada mnogo manj i pol. rad dava 
veće rezultate. Pored svega ovoga ima dosta boraca koji teško 
shvaćaju i nije im poznata linija N.O.B, iako su dul je vremena 
u borbi. Možda je i u dobroj mjer i razlog tome što naši pol. ru-
kovodioci ne znaju da na prilagođen način objasne borcima iz-
vjesne stvari. Na ovo se ukazuje ali ovaj sistem pol. rada se 
prilično ukorjenio i teško se razbija. Sada se nastoji da se borce 
izazove i da se slobodno izražavaju na svim konferencijama i 
časovima. Konstatuje se da stvarno postoji interesovanje kod 
boraca o događajima u svjetu i kod nas. Mnogi izvjesne stvari 
razumiju ali veoma se teško izražavaju. 

Disciplina u jedinici je prilična, ali još uvjek ni je zadovo-
ljavajuća, sada se ona postizava u izvjesnoj mjer i i putem voj. 
čvrste organizacije i odgovornošću. 

Sto se tiče političkog kadra, stvar stoji ovako: isti je po-
punjen i prilično je dobar. Niži pol. kadar je prilično slab, fali 
mu teoretske spreme, doista sada ih je dosta završilo kurs i u 
njihovom kvalitetu to se vidno osjeća. U toku ove borbe izbačen 
je iz stroja jedan pom. komesara bat., dva komesara četa, jedan 
pom. i 4 delegata. Od toga je poginuo pom. kom. bat. i jedan 
pol. delegat. Ostalih promjena u toku ovog mjeseca nije bilo, 
sada postoje potrebe nekih izmjena. I to za komesara bat. da 
postavimo Blaževića, i još neka postavljanja za popunu u ko-
mandama četa. Ostalih promjena nema. 

RAD PO BATALJONIMA: 

Za prorađivanje pol. plana rada ovaj mjesec nije bilo 
mnogo uslova, naročito posljednjih 15 dana, i pored toga plan 
rada se provodio u život. I planski rad pokazao je dobrih re-
zultata, jedino što se zapazilo da sprovađanje plana rada u život 
nije bilo sistematski, t.j. ni je prilagođen sam rad, na onaj na-
čin koji bi borci najlakše prihvatili, tu u prvom redu dolazi na-
čin samog izlaganja stvari. Plan rada nije prođen koliko bi t re-
bao biti, iz razloga što je to otišlo na uštrb borbe i marša. Za 
vreme marša i borbi prorađivala se dnevna štampa, a kad nije 
bilo ni to moguće čitale su se vješti, one su se čitale i u samoj 
borbi, koje su primane od Div.[izije] a i od tehnike brigade. I. 



tema je prorađena i započeta je druga.8 najbolj i su rezultati u 
II. i IV. bat., gdje su i bolji komesari bat. 

KULTURNO-PROSVETNI RAD: 

Kulturno-prosvjetni rad u prvu polovicu mjeseca imao je 
velikih rezultata, dok je polovica mjeseca zadnja u tome dosta 
zaostala, iz razloga borbe i marša. U svim bataljonima je orga-
niziran rad i odbori. Bolje rezultate pokazao je I. i IV. bat., koji 
imaju dobre šefove prop. otsjeka. Džepne i zidne novine izašle 
su po svim bat., kvantitet im je sve veći i veći, a kvalitet još 
nije dobar. Nepismenih prošlog mjeseca bilo je 170, nadošlo je 
nepismenih kroz posljednjih mj . dana oko 31, znači svega skupa 
bilo bi nep. 201, od toga je za ovaj mjesec naučilo pisati i čitati 
96 drugova, tako da sada ima nepismenih 105 drugova. Osim 
toga ima oko 42 druga polupismena. Da ni je ovaj rad bio još 
efikasniji razlog je i tehničke poteškoće i kasnije marš i pokret. 

Pjevački horovi postoje, i organizirani su u svim bat. i 
četama, još za sada nisu na višem stepenu kvaliteta. Što i uslov-
ljava kulturni nivo boraca. 

Diletantski rad imao je dobrih rezultata, u tom se veoma 
dobro rad razvijao, tako da su svi bataljoni davali stalno pri-
redbe, pa čak i sa obilnim programom. Što se tiče kvaliteta, t.j. 
umjetničkog izvođenja, to još ni je na visini, u selima je dosta 
dobro. 

AGITACIONI PROPAGANDNI RAD: 

Ovaj rad za prvih 15 dana bio je dobar, održalo se više 
zborova sa narodom na sektoru Zadra, t.j. u Bokanjcu, Diklu, 
Ninu, Ražancu i t.d. ovi zborovi su pokazali priličnih rezultata. 
Osim toga održavah su se sastanci na ovom sektoru sa N.O.O. 
i ostalim organizacijama. Na sektoru [na] kojem se sada nalazi-
mo nije se mnogo učinilo jer nisu ni postojali uslovi, djelovalo 
se pojedinačno na narod i nastojanjem da se odnosimo pravilno, 
što je pokazalo dobrih rezultata. 

INTENDANTURA I SANITET: 

Ovdje se može napomenuti da je ova grana naše jed. dobro 
zadovoljila, novo org.fanizaciono] s tanje je prilično praktično. 
Jedina poteškoća bila je u tome što nismo imali dovoljno tovar-
nih grla, koja su nam bila ostala u Zadru. Tu smo poteškoću 
brzo rješili. Ishrana je bila redovita za cjelo vreme i zadovo-
ljavajuća. 

6 Odnosi se na teme: »Oslobodilački rat i položaj nove Jugoslavije« 
i »Naša regularna vojska i zadaci« (vidi dok. br. 45). 



Sanitet također reorganiziran po novoj formaciji pokazao 
se veoma praktičan. Ranjenici su se iznosili organizirano. Je -
dino što može da se napomene da i novi doktor i referent nisu 
još privikli borbi. U ovoj borbi došla je do izražaja prilična spo-
sobnost četnih bolničara. Bilo je poteškoća u brzom prebaciva-
n ju ranjenika do Hirurške ekipe radi pomanjkanja vozila. 

Odjeća i obuća sada je veoma slaba, borci su većinom bosi, 
a dobrim djelom i goli. Sada ima 60% golih i bosih drugova i 
u tome nam mnogo ometa razvoj jedinice. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar major 
Nekić Kazimir 

BR. 124 

PISMO POLITIČKOG KOMESARA 22. BRIGADE (KOSMAJ-
SKE) 6. PROLETERSKE DIVIZIJE OD 17. FEBRUARA 1945. 
POLITIČKIM KOMESARIMA POTCINJENIH JEDINICA O 
POLITIČKOM RADU SA BORCIMA I NlZlM STARESINAMA1 

STAB 
KOSMAJSKE BRIGADE ! 

Br. Si. 
17 februara 1945 

POLITKOMESARIMA BATALJONA I—IV I KOMESARIMA 
SVIH SAMOSTALNIH JEDINICA.— 

Dragi drugovi, 

Današnja povoljna politička situacija u svetu, i povoljna 
vojnička situacija na svim frontovima, stvorila je opšte raspo-

1 Original (pisan na mašini, ćirilicom) u Arhivu VII, reg. br. 25/4, 
k. 803. 

2 Kosmajska brigada je formirana u drugoj polovini septembra 
1944. od boraca Kosmajskog i Posavsko-tamnavskog NOP odreda. Briga-
da kasnije dobija naziv: 22. srpska NO brigada. Od 8. oktobra ona se na-
lazi u sastavu 6. proleterske divizije. Rasformirana je 7. marta 1945. u 
s. Halaševcu (kod Sida); dva bataljona su pripadala 21. NOU diviziji, a 
ostalo ljudstvo je raspoređeno u jedincama 6. proleterske divizije (opšir-
nije o tome vidi I tom, knj. 13. dok. br. 152 i 153, knj. 18, dok. br. 97. 
i knj. 20, dok. br. 171, objašnjenje 2). 

39 Zbornik, tom IX, knj. 8 



loženje i polet kod naših boraca za rad i borbu. Ovakvo raspo-
loženje i polet treba iskoristiti za intenzivan rad na svim po-
ljima, kako bi lakše savladali velike zadatke koji stoje pred 
nama. 

Uz najvažnije događaje u svetu danas dolazi i istoriski 
važan politički događaj, t j . poslednja t rojna konferencija tro-
jice velikih državnika,3 sa rezultatima koj[ima] treba upoznati 
sve naše borce i objasniti im važnost iste za nas i za opšti raz-
voj događaja u svetu. Za ovo koristiti svakodnevnu našu štam-
pu. Listovi naše štampe, koje svakodnevno dobijamo, pređu se 
površno i ne obrade se detaljno sa borcima, obično se pročitaju 
izveštaji sa frontova i list se zabaci. Treba obratiti naročitu 
pažnju listovima »Borbe« gde se svakodnevno nalaze neki di-
rektivni poučni članci, namenjeni od strane Par t i je najšir im 
narodnim masama, ove članke običavati svakodnevno da se o-
brade sa borcima, tako da ćemo se upoznati sa stavom Par t i je 
danas prema svim događajima i sa najvažni j im zadacima koji 
danas stoje pred vojskom i pozadinom. 

Politička izgradnja naših nižih rukovodioca dosta je niska, 
treba nj ima pružiti što veću pomoć, i obratiti pažnju njihovom 
vlastitom uzdizanju i pravilnom razvijanju. Potrebno je s n j i -
ma održavati posebne teoretske časove, gde mogu doći oni bor-
ci koji se najbol je razvijaju i koji imaju smisla da kroz neko 
izvesno vreme postanu delegati. Ovaj rad predvideti u vreme 
kada ne bude išao na štetu rada sa borcima. 

Omladinski mitinzi održani u I, III i IV bataljonu u mno-
gome su pomogli političkom radu, stvorili među borcima opšte 
popularisanje Sovjetskog Saveza i Crvene armije i upoznali ih 
sa veličinom današnje ofanzive. Borci su na mitinzima izrazili 
svoj stav i mišl jenje prema kral ju i monarhiji , tako da je stvo-
reno u tim jedinicama opšte antimonarhisko raspoloženje. Ova-
kve mitinge treba da održe sve jedinice s t ime što će prethodno 
pripremiti ih preko omladine, kako bi efekat istih bio što veći. 

U našim jedinicama stalno se ponavljaju pojedinačni slu-
čajevi dezerterstva i samoranjavanja, znači da je po tome malo 
porađeno, nije se o tome dovoljno govorilo na radnim konferen-
cijama, niti se je pravilno raskrinkavalo samoranjavanje i de-
zerterstvo među borcima. Ovakve slučajeve treba stalno pred-
viđati i putem radnih konferencija nastojati ih prethodno spre-
čiti. Same radne konferencije po našim četama nisu postavljene 
kako treba, a niti su borci upoznati sa ulogom istih, već su one 
obično krute i nikad ne donesu željene rezultate. Komesari četa 
održavaju ih zato da se održe, a ne da im konferencije pomognu 

* Odnosi se na Krimsku konferenciju (vidi »Borbu« od 11, 13. i 15. 
februara 1945). 



u radu. Radne konferencije treba organizovati na pravilan na-
čin, upoznati borce sa istima i istom onda one će imati dobrog 
efekta i služiće pravoj svojoj ulozi. 

Stav, rad i bliskost naših nižih političkih rukovodioca još 
se ne oseća da je pravilan, iako smo u poslednje vreme pristu-
pili upoznavanju i ukazivanju kako treba da se učini. Svaki 
možda birokratski stav političkih rukovodioca ne donosi dobrih 
uspeha u radu, a niti dotični može s takvim stavom steći dobar 
autoritet. Da bi ovo otklonili kod pojedinih naših političkih ru-
kovodioca, treba im ukazati, i pristupiti obaveznoj kontroli, od 
čega ćemo imati mnogo uspeha a i sami rad biće mnogo inten-
zivniji. 

U poslednje vreme pristupili smo tome da ponovimo plan 
političkog rada sa borcima, kojega moramo detaljno preći i sa 
nj ime što bolje upoznati naše borce. O načinu rada govorili smo 
ranije, treba samo pristupiti obradi političkih tema. 

Sa gornjim pismom upoznati sve vaše političke rukovodi-
oce, kako bi u buduće osetili se bolji rezultati od našeg rada. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Uz drugarski pozdrav 
M. P. Politkomesar, 

Ljuština Stevo 

39* 611 



b r . 125 
IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA GORANSKOG POD-
RUČJA OD 18. FEBRUARA 1945. POLITIČKIM KOMESARI-
MA 11. KORPUSA NOVJ, VOJNE OBLASTI 11. KORPUSA I 
43. NO DIVIZIJE O MORALNO-POLITICKOM STANJU I 

KULTURNO-PROSVETNOM RADU1 

K O M A N D A 
GORANSKOG PODRUČJA 

Broj: 260/45 
18. februara 1945. g. 

Izvještaj polit, ko-
mesara dostavlja 

POLIT. KOMESARU XI. KORPUSA NOVJ, VOJNOJ OBLA-
STI XI. KORPUSA NOVJ, POLIT. KOMESARU 43. DIVIZIJE 

Pojačanim planskim političkim radom u toku ovog mjeseca 
političko s tanje u našim komandama i četama prilično se je po-
pravilo. Politički nivo kod rukovodioca, naročito kod komesara 
mjesta, dosta je dobar, dok je kod nižih političkih rukovodioca 
prilično slab. To su sve većinom mladi rukovodioci, nepravilno 
izdizani i to najviše radi neophodnih potreba, pa se sa nj ima 
mora raditi kao sa borcima, a nijesu sposobni da sami uče dru-
gog. Ništa ni je bolje u pogledu političkog znanja ni kod voj-
ničkih nižih rukovodioca. Kod nj ih prevladava mišljenje da t re-
ba samo vojnički da se izdižu, a političko izdizanje da im nije 
potrebno. Inače, općenito se zapaža volja kod boraca i interes 
za učenje, ali im se, uslijed dosta slabog rukovodstva i mnogih 
dužnosti koje moraju izvršavati, malo daje, a i općenito teže 
uče. Takmičenje, koje je u poslednje vri jeme naročito pokrenulo 
kako političko tako i vojničko djelovanje naših boraca i jedinica, 
učinilo je u izvjesnoj mjeri prekretnicu u dosadašnjem radu, te 
se može konstatovati da rad može biti bolji i jači unatoč svih 
brojnih teškoća. Mnogo je u tome pomoglo slanje polit, delega-
ta i komesara četa na kurseve, koji se održavaju kod Štaba 43. 
divizije.3 

Disciplina još uvijek ni je na visini, ali i u tom pogledu 
postignuti su rezultati, naročito se u tom pogledu popravilo 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
17—2/12, k. 1324 A. 

- Verovatno datum kada je politički komesar 43. divizije primio 
ovaj izveštaj. 

3 O kursevima pri Štabu 43. NO divizije vidi dok. br. 96. 

25. II. 45 
Skočilić Josip-' 



stanje kod nižeg rukovodstva. Partizanština se još uvijek osjeća, 
ali se to svakodnevnim teoretskim časovima i praktičnim vježba-
ma nastoji otkloniti. U vojnom izdizanju i učvršćenju discipline 
poteškoća je ta, što su rukovodioci svi mladi, većina ih nije slu-
žila nikakovu vojsku, te im nedostaje vojničkog znanja. Teže 
se snalaze, što se naročito opaža kod egzercira i ra tne službe. 
Tu se također pruža puna pomoć, održavaju se posebni teoret-
ski sastanci, a praktične vježbe sa komandnim kadrom, kako bi 
oni to lakše prenjeli na vojsku. Kod same vojske osjeća se volja 
za rad, ali ih ima dosta koji su slabo obuveni i obučeni, pa se 
obzirom na vremenske prilike ne mogu postići željeni uspjesi. 

U poštama i centralama stanje se popravlja, ali disciplina, 
odgovornost i osjećaj dužnosti nije još uvijek na željenoj visini 
te još uvijek ima nepravilnosti. Održavaju se redovne konfe-
rencije sa upravnicima pošta i centrala, a osim toga i posebni 
časovi u svakoj pošti. 

Rad u radionicama je dosta dobar. Kapacitet zadovoljava, 
osobito ako se uzme u obzir vrlo slaba ishrana. Politički rad u 
radionicama pokrenut je i u poslednje vri jeme daje mnogo bolje 
rezultate nego ranije. Osnovani su kulturno-prosvjetni odbori i 
redovito se održavaju 2—3 sastanka nedeljno. 

Kulturno-prosvjetni rad pojačan je u svim jedinicama i 
ustanovama, te su tokom takmičenja pokazati lijepi rezultati. 
U komandama i četama kulturno-prosvjetni odbori agilnije ra-
de, izdaju se džepne i zidne novine, osnovani su pjevački zbo-
rovi i diletantske grupe, te osoblje pojedinih komandi sudjeluje 
na mjesnim priredbama u programima. 

Stanje u bolnici XI-5 u političkom i kulturno-prosvjetnom 
radu prilično se popravilo. Odnos uprave prema osoblju i istih 
prema bolesnicima i ranjenicima je dobar, te se u poslednje vri-
jeme ne nailazi na neke poteškoće i nepravilnosti. Stanje pre-
hrane je dosta loše i ono zadaje najviše teškoća, pošto se svi 
bolesnici žale da im je hrana rijetka i količina mala. 

Odnos komandi mjesta i straža prema N.O.O.-ima i obrat-
no dosta je dobar, ali se ipak nailazi na nepravilnosti i nespora-
zume kod jednih i drugih, osobito u pogledu korišćenja pre-
voznih sredstava. Odnos Komande Područja prema Okružnom 
N.O.O.-u je zadovoljavajući, te se svi problemi nastoje riješiti u 
saglasnosti. 

Zadaci: Podići na najviši stepen vojničku disciplinu i od-
govornost kod boraca i rukovodioca, pružiti podršku u radu po-
litičkim rukovodiocima, pojačati takmičenje i razviti udarnički 
rad. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 
Polit, komesar, kapetan 

M. P. Ljubo Türk 
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MESEČNI IZVEŠTAJ PROPAGANDNOG ODSEKA 7. KOR-
PUSA NOVJ OD 19. FEBRUARA 1945. PROPAGANDNOM 
ODELJENJU GLAVNOG ŠTABA NOV I PO SLOVENIJE O 
PROPAGANDNOM I KULTURNO-PROSVETNOM RADU U 

KORPUSU1 

STAB VII KORPUSA NOV I POJ 
PROPAGANDNI ODSEK 
Broj Datum 

19. II 1945.2 

Predmet: Mesečni 
izveštaj 

GLAVNOM STABU NOV I PO SLOVENIJE 
Propagandno odeljenje 

Da bi konkretizovali propagandni i kulturno-prosvetni rad 
u brigadama, šaljemo u ovom izveštaju detal jne podatke o po-
trebama naše propagande i o kritici koju su u pogledu naše 
štampe i kulturnog rada izrazili pojedini rukovodioci i borci u 
našim operativnim jedinicama. 

1. Časopisi i ostala litratura 
Interesovanje za našu literaturu: Među našim borcima po-

stoji najveće interesovanje za Radio-vesti,3 a od listova za »No-
vice«4 i »Našu vojsku«. Rukovodioci teško očekuju »Ljudsku 
pravicu«. Za »Slovenski poročevalec« ne postoji nigde naročito 
interesovanje. 

U sanitetskom vodu XVIII divizije, u kome su većinom 
seljaci, naišli smo prilikom naše posete na druga koji je čitao 
»Slovensko domobranstvo«.5 On kaže da tek kad čita domobran-

1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu IZDG 
u Ljubljani, f. 88/111. U desnom uglu iznad naslova dopisano je ma-
stilom: »St. 130—22. 2.45*. 

2 Dopisano mastilom. 
3 Vidi napomenu br. 12 uz dok. br. 40. 
' Verovatno se odnosi na glasilo Osvobodilne fronte za Dolenjsko 

in Notranjsko (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 646, pod br. 8721). 
5 Taj ilustrovani list izdavao je Stab slovenskega domobranstva 

(oddelek VI. Urejuje poročnik dr. Stanko Kociper). Izlazio je svakih 14 
dana. Očuvani su sledeći brojevi: god. I, br. 1 od 3. VIII, 2 od 17. VII, 
3 od 31. VIII, 4 od 14. IX, 5 od 28. IX, 6 od 12. X, 7 od 26.X, 8 od 
16. XI, 9 od 13. XI, 10 od 14. XII i 11 od 28. XII 1944, zatim brojevi: 12, 
13, 14, 15, 16, 17 bez datuma i od 3. V 1945. bez broja. (Vidi Arhiv 
IZDG u Ljubljani, kontrarevolucionarni tisk, 1942—1945. f. 6). 



ske i partizanske časopise može prosuditi pravilan položaj u sve-
tu (!). Nadalje kaže da jako mnogo čita naše časopise, dok ih 
drugi drugovi ne čitaju. Drug je mišl jenja da bi trebalo naše 
časopise učiniti privlačnima jer tek tada bi ih čitali i ostali dru-
govi. Da bi časopisi bili privlačni trebalo bi da više pišu o odli-
kovanima, o pohvalama, o novom oružju, o novom uređenju bu-
duće države i o ustrojstvu i organizaciji privrede na oslobođenoj 
teritoriji. »Naš seljak«, kaže pomenuti drug, »biće za pokret 
samo ako vidi da je privreda tamo pravilno organizovana«. Za 
politiku se seljak ne interesu je. Na stranu s politikom! Časo-
pis »Novice« trebalo bi da bude list pisan zaista samo za ne-
uke ljude. »Novice« bi trebalo da donose sve zanimljivosti iz 
drugih časopisa jednostavno i sa objašnjenjima. Veći deo ljudi 
ne poznaje skraćenice, zato bi trebalo uvek da budu tumačene. 
Časopise poznaju i otprilike znaju zašto ovoliki različiti časopi-
si. U ovom vodu malo čitaju brošure. 

Inženjersko-tehnički bataljon XVIII divizije. Od časopisa 
borci najviše vole »Našu vojsku« i »Ljudsku pravicu«. »Novi-
ce« im se sviđaju zbog njihove jednostavnosti. Od članaka na j -
više vole da čitaju o budućem uređenju države i o Crvenoj 
armiji . U poslednjem broju »Naše vojske« je svakako pročitao 
»V Velikem Liplju«, »Odmev moskovskih topov« i »Iz Beogra-
da«. Iz »Novica« se svako seća članka »Kaj nam prinaša Titova 
Jugoslavija«. Treba naglasiti da postoji među minerima 90% 
rudara koji veoma planski prorađuju i koriste l i teraturu. Sve, 
međutim, detaljno prorade na političkim časovima i sastancima. 
Članke treba mnogo objašnjavati, za što su niži rukovodioci go-
tovo nedovoljno izgrađeni. Ipak treba više objašnjenja kod voj-
nih nego političkih uvodnika. Mišljenja su da bi bilo dobro u 
časopisima objavljivati zagonetke, kako bi pomoću nj ih svako 
mogao mnogo da nauči i da se zabavi. Dobro bi bilo i više do-
pisa sa oslobođene teritorije — kako se organizuje nova država. 
To interesu je svakoga. Nadalje, o saradnji sa Crvenom armijom, 
o njihovoj borbi i radu u pozadini; šta je s vojnim zarobljenici-
ma koje zarobi naša vojska (da li zaista pomažu kod obnove 
naše države?). Zele biografije značainih ljudi: druga Tita, Kar-
delja, Kidriča itd. S velikim zadovoljstvom bi borci prihvatili 
sličnu brošuru kao što je »Ima ih bezbroj«.6 Možda bi bilo od ko-
risti izdati brošuru u kojoj bi bile objavljene interesantne re-
portaže iz naših listova. 

Politički komesar XII brigade? Borci teško očekuju i uvek 
se raspituju kada će opet doći »Naša vojska«. Naročito, među-
tim, interesuju borce »Novice«, pošto pišu tako jednostavno i 

6 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 25, pod br. 295. 
7 Stefan Gebert 



razumljivo, dok su ostali listovi za borce nedovoljno razumljivi 
i treba im ih tumačiti. Između listova im se skoro najviše do-
pada »Naša vojska«, pošto su u njoj članci iz samih borbi i iznose 
njihov život. Kod svih naših listova oseća se nedostatak vesti o 
svetskim događajima, kako političkim tako i vojnim, a takođe 
i sa domaćih bojišta. Borci žele više pripovedne članke. Brošure 
čitaju pre svega rukovodioci. 

2. četa II bataljona i Prateća četa XII brigade. Od svih 
časopisa najviše vole da čitaju »Novice«, pošto pišu jednostavno 
i lako razumljivo. U listu »Naša vojska« najviše vole da čitaju 
»Pregled vojnih događaja«, rado čitaju rubriku »Naši heroji« i 
vesti iz Štajerske i Slovenačkog primorja. Primorci slabo čitaju 
i ne trude se da poprave svoje znanje iz slovenačkog jezika. 

Načelnik štaba VIII brigade.8 Rado čita »Ljudsku pravi-
cu«. Sviđa mu se, jer treba u nekoliko razmišljati, inače je 
mišljenja da je »Ljudska pravica« pre svega namenjena rukovo-
diocima a »Naša vojska« borcima. O člancima general-majora 
Kvedera9 kaže da su odlični i već odavna potrebni. »Slovenski 
poročevalec« ne voli da čita, niti mu se sviđa oblik. U »Našoj 
vojsci« ga interesuju feljtoni. I saveti na poslednjoj strani su 
jako korisni (o upotrebi mitraljeza). Hteo bi da nešto napišemo 
o upotrebi engleske puške ali sam neće da pošalje pi tanje ured-
ništvu. Takođe bi želeo da pročita nešto o upotrebi »istraži-
vača mina«. 

Četa teškog naoružanja VII brigade. Sa čitanjem li terature 
stoji prilično loše. Borce interesuju pre svega vesti od kuće 
(Slov. primorje), vesti sa fronta, interesantni članci o vojnim 
zločincima (Roatta,10 Orlando)11 i dopisi. Od čitave l i terature 
najviše ih interesuju Radio-vesti. Govor maršala Tita dobro 
shvaćaju jer govori o tome šta hoće reakcija.12 Borci ove čete 
imali su jako malo vremena, tako da »Našu vojsku« br. 4 uopšte 
još nisu pročitali (!). Nalazili su se stalno u borbama i pokretima. 
Politički komesar kaže da borci ne pokazuju nikakvo intere-
sovanje za čitanje. 

8 To jest: 8. slovenačke NO brigade »Fran Levstik«. Načelnik šta-
ba ove brigade u to vreme bio je Antun Hitejc. 

9 Dušan Kveder, narodni heroj. 
10 General Mario Roata (Roatta) bio je komandant italijanske 2. 

armije do sredine decembra 1943. Njeno sedište je bilo u Sušaku. 
11 Tadeo (Taddeo) Orlando je bio komandant italijanske pešadij-

ske divizije »Granatijeri di Sardenja«, iz sastava 11. armijskog korpusa, 
od njenog dolaska u Sloveniju, 15. maja 1941. do 15. septembra 1942. 
kada je ona priključena 5. armijskom korpusu. Sedište ove divizije bilo 
je u Ljubljani. 

" Verovatno se odnosi na govor maršala Tita na antifašističkom 
mitingu srpskih žena u Beogradu 23. januara 1945. Govor je objavljen 
(vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 559, pod br. 7757). 



3. četa III bataljona VIII brigade. Za čitanje l i terature ne-
maju dovoljno vremena. Najviše vole da čitaju ako ima nekih 
novosti iz rodnog kraja . Najviše čitaju »Našu vojsku« i »Ljud-
sku pravicu«. Takođe ih interesuju dopisi u listovima. Stajerci 
bi čitah samo vesti iz rodnih krajeva »Bilo bi dobro«, kažu, »naći 
u listovima i nešto zabavno!«. 

Drug Štefančič13 iz VIII brigade. Naši borci ne očekuju 
novine sa suviše velikom radošću jer su pisane suviše teško i 
dosadno. Jako im se svideo Titov govor zbog jednostavnosti i 
uprošćenosti. Kada stigne časopis, borac ga najpre okrene i pro-
čita zadnju stranicu jer je za njega interesantno to šta je novo, 
kako žive ljudi u drugim krajevima, šta rade sa zločincima i 
slične stvari. Načelne članke izbegavaju jer su im suviše teški 
i nerazumljivi. U štabu III bataljona su mišljenja da bi Propa-
gandni odsek trebalo da izdaje nekakav ilustrovani nedeljni 
list koji bi donosio reportaže iz borbi i zadovoljio pojedince jer 
bi im pružao nešto zabave i humora. Vojska bi htela da se ra-
zonodi ali joj to niko ne pruža. 

Štab XV brigade.14 Najviše ih u svim listovima interesuje 
pregled vojne i političke situacije. Zeleli bi da vide u listovima 
skice koje bi plastično prikazivale pokrete Crvene armije. Ze-
leli bi (oper. oficir)15 da »Naša vojska« podržava kampanje kao 
što je »Manja potrošnja municije« itd. Takođe vole da pregle-
davaju rubriku »Naši heroji«. Zamenik komesara16 je mišljenja 
da treba objaviti pozive kao: »Drugovi, pomozite drugovima iz 
Slovenačkih primorja pri čitanju!« i »Čitajte nepismenima!« 

1. četa II bataljona XV brigade. Ovde je »Naša vojska« ja-
ko popularna. Borce najviše interesuje političko uređenje nove 
Jugoslavije a zatim pregled događaja. U četi sve rado čitaju. U 
»Našoj vojsci« rado čitaju poslednju stranicu. Interesuju ih ta-
kođe pi tanja i odgovori. Komesaru čete sviđale bi se kratke 
novele — feljtoni, možda čak u nastavku. Neki mladi kurir je 
stavio napomenu da najviše voli da čita [rubriku] »Naši heroji« 
i da od svih listova najviše voli »Našu vojsku«. Čim stigne neki 
od časopisa u četu, politički komesar ga podeli i svi ga čitaju. 

2. četa II bataljona XV brigade. Ovde su mišl jenja da su 
»Novice« odličan list. »Novice« pišu prisno — praktično. Sa za-
dovoljstvom su čitah »Od Volge do Odre«. U »Našoj vojsci« su 
rado pročitali članak »V Moskvi grmijo topovi«. Drugovi iz Slo-
venačkog primorja ne shvataju sve slovenačke reči. »Našu voj-
sku« su neki sa interesovanjem čitali u bunkerima na položaju. 
Neka grupa prolistavala je list »Slovensko domobranstvo«. Ko-

" Verovatnc radio-telegrafista Angelo Štefančič. 
14 To jest: 15. slovenačke NO brigade »Belokranjske«. 
15 Jožef Kogej Rasto 
" Vekoslav Robič 



mesar je mišljenja, a i drugi kažu, da rado gledaju slike (!). I 
naši listovi trebalo bi da donose slike. U listovima traže članke 
koji govore o obnovi zemlje i kako će se raditi posle rata (se-
ljačko pitanje). 

2. Mitinzi 
Općenito su mitinzi u jedinicama slabo pripremljeni, pe-

vanje je više ili manje slabo a skečevi samo impro vizo vani. Svu-
da dolazi do izražaja nedostatak materijala. Mitinga koji bi imali 
jednoobrazan program do sada još ni je bilo. 

Inžinjersko-tehnički bataljon XVIII divizije. U bataljonu 
već dugo nisu imali mitinga. Sada se pr ipremaju za mitinge na 
kome će takođe davati skeč »Srečanje«.17 Za miting se dogovore 
na sastanku kulturno-prosvetnih kružoka. Posle svakog mitinga 
borci žele ples, ipak na miting gledaju vrlo kritički i ne zado-
voljavaju se svačim. 

Ceta teškog naoružanja VIII brigade. Otkako su meseca 
oktobra otišli sa Bloka18 nisu imali mitinga. Uzrok tome su stal-
ni pokreti i nesređene prilike, kao i nedostatak prostorije u Su-
hoj krajini . 

U 3. četi III bat. VIII brigade kul turni kružok ne postoji. 
Borci čak ne znaju zašto bi im trebali. Neki su mišl jenja da je to 
nešto za vezu sa civilima. (!) Zale se da nemaju odgovarajući 
materijal za priredbe. Zeleli bi šale. (Potreba za razonodom). 
Već su prepisali skeč »Štirje bratje«1 9 a takođe bi hteli nešto 
zgodnih recitacija. Do sada se time nisu bavili jer nije bilo vre-
mena. (Jedinice XVIII divizije nalaze se sada na novom sek-
toru).20 

Politički komesar XII brigade kaže da brigada ne prire-
đu je mnogo jer to malokad dopušta vreme, odnosno teren. Za 
zaista dobar miting treba uložiti mnogo vremena i t ruda da 
uspe. Po svim bataljonima se pr ipremaju skečevi koje je izdalo 
Propagandno odeljenje Glavnog štaba21 i već su ih naučili. — 

17 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 87. pod br. 1099. 
18 To jest: Velikih Bloka. 
19 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 94, pod br. 1197. 
20 Jedinice 18. NO divizije su noću 9/10. februara 1945. zamenile 

položaje sa 15. NO divizijom prešavši sa sektora Suhe krajine na sektor 
Novog Mesta. Vidi zapovest Štaba 7. korpusa NOVJ br. 1015 od 9. fe-
bruara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 154/III i 193/11), zapovest Štaba 
15. NO divizije br. 60 od 9. februara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 
188 III), mesečni izveštaj Štaba 15. NO divizije br. 84 od 25. februara 
1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 188/11) i mesečni izveštaj Štaba 7. 
korpusa NOVJ br. 1063 od 1. marta 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 
21/IV i 150'II). 

51 Odnosi se na pozorišne komade u zbirci ^Partizanski oder« koju 
je izdalo Propagandno odeljenje Glavnog štaba NOV i PO Slovenije 
(Tehnika Glavnog štaba, 1944—1945, format 8°). To su: br. 1 (Župan Vi-



S mitinzima u Suhoj kraj ini ići će jako teško. Nema se i nema 
vremena, stalno su na položajima a takođe nema odgovarajućih 
prostorija. 

2. četa III bat. XV brigade. Uglavnom se na mitinzima 
peva i recituje. Na poslednjem mitingu prikazali su takođe skeč 
»Kurirji«.22 (Materija je jednostavna: komandant bataljona od-
lazi radi poslova, a kuriri se za to vreme šegače dok ih ne iz-
nenadi povratak komandanta). Skeč su napisali borci sami na 
osnovu sećanja. (Potreba za zabavnom razonodom). 

Kapetan Kobilica23 iz XV brigade misli da kod skečeva su-
više gledamo na sadržaj, na neko moralno jezgro u stilu Slom-
šekovih24 basni, a borac želi pre svega da se smeje, zato je impro-
vizovani i lakrdijaški skeč »Kurirji« postizao velike uspehe. 

Drug Štefančič iz VIII brigade kaže o skečevima koji su 
stigli iz Glavnog štaba da ne odgovaraju životu i suviše su uda-
ljeni od prilika koje vladaju u vojsci. Borci mole za kratke ko-
made u jednom činu, živahnog i aktuelnog sadržaja. 

Prešernove proslave25 održane su u jedinicama, uglavnom 
s materijalom koji je poslao naš odsek (pozdravni govor i izbor 
pesama), pošto je brošura Glavnog štaba26 stigla suviše kasno i u 
nedovoljnom broju. Nekim jedinicama i štabovima divizija je 
Prešernovu proslavu priredilo Frontno gledališče (vidi izveštaj 
Frontnóg gledališča).27 Pošto je kul turni nivo u našoj vojsci pri-
lično nizak, borci nisu mnogo poneli s tih proslava. Navodimo 
primer: II bat. XV brigade je priredio proslavu u čast Prešerna 
u Vinjoj Vasi sa sledećim programom: Govor (prema našem cir-
kularu upućenom kulturno-prosvetnim kružocima), »Hej Sla-
veni«, »Hej brigade«, »Oj ta vojaški boben«, »Na juriš«,. . . . 
recitovali su nekoliko Prešernovih pesama i dobili Gregorčiče-
vu28 »Soči« (!). Na kra ju su otpevali još nekoliko narodnih: 
>Vrtec ogradila bodem«, »Pri farni cerkvici«, na violinu i har-
moniku su odsvirali splet narodnih melodija. U VIII brigadi su 
priredili Prešernovu proslavu u Velikom Lipju. Program je bio 

tomil: »Tri zaostale ure«, 1944); br. 2 (Župan Vitomil: »Punt«, 1944); br. 3 
(Tiran Jože: »Od Prešerna do danes«, 1944); br. 4 (Matej Bor: »Raztr-
ganci«); br. 5 (skeč »Birokrat«, januar 1945); br. 6 (»Stirje bratje«, januar 
1945); br. 7 (»Srečanje«, januar 1945); br. 7 (Ljubevšin—Mašistov: 
-Paška«, februar 1945); br. 4 (Tiran Jože: »Partizanske pesmi«, 1944). 
U »Bibliografiji 1941—1945« nalaze se pod imenom autora ili pod na-
slovom. 

22 Taj skeč, kucan na pisaćoj mašini, nalazi se u Arhivu IZDG u 
Ljubljani, fond PK SKOJ-a za Sloveniju, f. 30/VI. 

83 Rudolf Kobilica 
24 Odnosi se na slovenačkog pisca Antona Martina Slomšeka. 
" Vidi napomenu br. 12 uz dok. br. 88. 
26 Vidi napomenu br. 13 uz dok. br. 91. 
27 Taj izveštaj nije pronađen. 
28 Odnosi se na slovenačkog pesnika Simona Gregorčiča. 



ovaj: Govor političkog komesara bataljona, recitovali su neko-
liko Prešernovih pesama, zatim su otpevali »Hej Slaveni«, »Hej 
brigade« i »Nabrusimo kose«. Posle toga progovorio je o Pre-
šernu nekoliko reči i politički komesar brigade.29 Ko je i šta 
je radio Prešern — borci u ovoj brigadi nešto znaju. 

3. Pevanje 
Po jedinicama nije razvijeno masovno pevanje, sem do-

nekle u Gupčevoj, Cankarevoj i XV brigadi (u ovoj su imali 
horovođu Debevca30 koji je poginuo), i to pre svega zbog toga 
što nedostaju uvežbane horo vođe i što borci nisu imali pesma-
rica. Uglavnom su po jedinicama bili organizovani pevački ho-
ro vi, najčešće bataljonski. Nova pesmarica31 je među borcima 
izazvala veliko oduševljenje i neverovatno podigla volju za pe-
vanje. U bataljonu dolazi jedna pesmarica u prošeku na 4 čoveka. 

U VIII brigadi je pevanje nešto više razvijeno samo u III 
bataljonu. Tu imaju druga Stefančiča (radio-telegrafista) koji 
ima volju i sposobnosti da rukovodi pevanjem, ali ga njegova 
funkci ja mnogo ometa u tome. U četi teškog naoružanja vežba-
ju sada dve narodne pesme. Od partizanskih znaju »Hej bri-
gade«, »Stoji na gori partizan«, »Kosec koso brusi«. U 3. četi 
III bataljona do sada (na položajima u Suhoj krajini) pevanje 
nije bilo suviše razvijeno. Otkako su stigli na nove položaje već 
su održali jednu vežbu iz pevanja. Podstreka im je verovatno 
dala »Pesmarica«, kojoj se raduju . U brigadu je stigla »Pesma-
rica« koja je, međutim, bez nota. Što se tiče starih pesama još 
nekako ide, ali veliku većinu pesama borci ne znaju da pevaju, 
jer su pesme nove, a i borci su novi. U inžinjerskom bataljonu 
XVIII divizije horovi se zaista bave pevanjem. Horovima niko 
ne rukovodi, nego se peva onako prisno, kao kod kuće. Sa 
»Pesmaricom« smo im izašli u susret, ipak tekstove, koji su de-
hmično ispravljeni, rado ne menja ju , iako shvataju smisao 
promena. 

U jurišnom bataljonu XVII divizije imaju pored horova i 
poseban ruski pevački hor (10—12 drugova Rusa). 

U X, XII, XV i drugim brigadama je pevanje otprilike 
na istoj visini. Svuda su potrebne stručne snage koje bi pomogle 
u pevanju. U X brigadi je drug Karat Ivan — rani je je bio u 
našoj muzici,32 — koji je sposoban da rukovodi pevanjem, ali to 
ne može da obavlja van čete kojoj pripada. 

=» Rado Trošt Murko 
•w Verovatno Jože Debevc. 
11 Možda se odnosi na pesmaricu »Zapojmo« (vidi »Bibliografiju 

1941—1945«. str. 113, pod br. 1421) ili na »Pesmaricu« 15. slovenačke NO 
brigade »Belokranjske« (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 67,. pod 
br. 845). 

,5 Vidi dok. br. 59. 



4. Zidne novine 
Najjača tradicija pisanja zidnih novina postoji u Gupčevoj 

i Cankarevoj brigadi. U drugim jedinicama pišu zidne novine 
prema naređenju jer se posebna potreba i inicijativa nigde ne 
može primetiti među borcima. Kvalitet zidnih novina je opće-
nito nizak te se u nj ima u velikoj većini piše na opisan način 
0 događajima u dotičnoj jedinici — pohod, dolazak na nove po-
ložaje, dolazak u partizane, borbe, sećanja iz internacije. Retki 
su prilozi o takmičenju.33 Svuda će, međutim, zidne novine 
u najkraćem vremenu prestati da izlaze jer nedostaje papira. 

5. Džepne novine 
Po kvalitetu su džepne novine lošije od zidnih; name-

njene su internom kruženju. U nekim jedinicama pišu u nj ih 
šale i slabe doskočice (Gupčeva), a u nekima zidne novine uopšte 
ne poznaju (npr. u VIII). U inžinjerijskom bataljonu, na primer, 
bolje članke iz džepnih novina prepišu i obese na zidne novine. 
U 1. četi II bataljona XV brigade pišu neki borci prigodne pesme. 
1 za džepne novine važi isto u pogledu papira. 

6. Kulturno-prosvetni časovi i kružoci 
Kulturno-prosvetnih časova kao takvih nema! Politički ru-

kovodioci su zadovoljni ako imaju toliko vremena da mogu odr-
žati prosečan politički čas. Tu i tamo se u brigadama još pro-
nađe drug koji bi donekle bio sposoban rukovoditi kulturno-
-prosvetnim časovima ali nema materijala! Brošure koje izdaje 
SNOS (do sada su izašle tri)34 borci nisu dobili. I komesari ih 
nemaju. 

Sa kulturno-prosvetnim kružocima postoje u jedinicama 
prilične poteškoće. Uglavnom postoje svuda, dosta se redovno 
sastaju, dogovaraju se takođe u pogledu mitinga i zidnih novina, 
ali nigde ne razvi jaju veću aktivnost. Većinom su u tim kru-
žocima rukovodioci. U X brigadi su u poslednjim borbama po-
ginuli, odnosno bili ranjeni skoro svi članovi kulturno-prosvet-
nih kružoka, tako da sada postoji pi tanje gde pronaći nove, spo-
sobne i aktivne drugove. 

M Vidi napomenu br. 15 uz dok. br. 59. 
M Možda se odnosi na brošure koje je izdalo predsedništvo Sloven-

skega narodnoosvobodilnega sveta pod naslovom »I. zasedanje SNOS-a«, 
i to: br. 1) »Sklepi in odloki« (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 513, pod 
br. 7061—7065); br. 3) Kidrič Boris: »O graditvi narodne oblasti in slo-
venske državnosti v okviru Federativne Jugoslavije« (vidi »Bibliografi-
ju 1941—1945«, str. 403, pod br. 5574—5580); br. 4) Brecelj dr Marjan: »O 
gospodarskih, finančnih in zdravstvenih problemih, nalogah ter ukrepih« 
(vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 320, pod br. 4435). Pod brojem 2 nije 
pronađena brošura koju je izdalo Predsedništvo SNOS-a. 



U XII brigadi su aktuelno pi tanje aktivnosti kulturno-pro-
svetnih kružoka rešili na ta j način da u brigadnom kulturno-
-prosvetnom odboru surađuju komandant brigade35 i svi ko-
mandanti bataljona, i da ovi do neke mere rukovode pevanjem 
i drugim kulturno-prosvetnim radom. Za svoj rad odgovaraju 
po vojnoj liniji (!). Dogodilo se čak da su komandanti bataljona 
u svojim raportima izveštavali komandanta brigade kako rade 
kulturno-prosvetni kružoci. 

U IV brigadi »M. G.« je rad kulturno-prosvetnih kružoka 
jako opao. Uzrok su stalni pokreti, borci su na položaju i u voj-
nim i ekonomskim akcijama. Sav rad ovih kružoka počiva na 
zidnim novinama. Mnogi drugovi pišu, ali tako jednostavno da 
moraju sekretari i administratori članke ispravljati skoro u ce-
lini (odatle bolji kvalitet). 

I u svim drugim jedinicama se vidi da je ljudstvo preopte-
rećeno radom. Događa se da čak vodnik i politički delegati od-
laze na stražu a kod kuće ostaju samo retki drugovi (u nekoj 
četi XII brigade samo 3). 

U Dolenjskom odredu vojna služba iziskuje tolike napore 
da borci nemaju vremena za bilo kakav kulturno-prosvetni rad. 
Nisu bili u s tanju ni da organizuju proslavu u čast Prešerna! Ta-
kođe nisu već dugo imali miting. (U Toplicama36 su pripremali 
manju stvar ali još pre nego što je došlo do izvođenja prebacili 
su se na nove položaje u Kočevsku). Sada pr ipremaju skeč 
»Stirje bratje«, koji će prikazati kada za to bude prilika. 

7. Dopisivanje 
Pokrenuli smo akciju da naši rukovodioci, bilo vojni bilo 

politički, budu dopisnici naših časopisa. Ipak se svi nekako boje 
da pišu jer imaju slaba iskustva; sve što su poslali nije bilo 
nigde objavljeno. Svi se ne osećaju sposobni za ovaj rad. Među-
tim, još smo daleko od toga da bi borci nešto napisali, najviše 
što smognu je to da napišu za zidne novine. 

U Gupčevoj brigadi mnogi žele da pišu, ali pošto članci 
nisu objavljeni, borci kažu da se ne isplati pisanje za časopise! 

Takođe smo pokrenuli dopisivanje s ranjenim drugovima u 
bolnicama. Negde se to već izvodi, a drugi kažu da nemaju pa-
pira i da ne znaju kuda da pišu, jer pošta sa bolnicama nije re-
gulisana i nikada ne znaju gde se ko od drugova nalazi. (Do-
bro bi bilo da se bolnicama daju neki brojevi s kojima bi bih 
upoznati bar referenti saniteta!) 

ss Vid Jerič 
'6 Odnosi se na Dolenjske Toplice. 



8. Takmičenje 
U nekim jedinicama su borci shvatili takmičenje ozbiljno 

ali skoro nigde nisu pokazali posebnu inicijativu. 
U pogledu takmičenja značajna su neka mišl jenja koja smo 

primili od boraca Gupčeve brigade (koja je pobedila u posled-
n jem takmičenju ! !)37 da je stalno ovo takmičenje, . . . da 
je već sve skupa šablonizirano .. . . , nedostaje životnih snaga...., 
pr imećuje se zamor. Otkako je brigada dobila odeću, s tanje se 
nešto popravilo. 

9. Frontno gledališče38 

FG je od 1. II do 19. II o.g. dalo 9 predstava. Nekim jedini-
cama (Stab VII korpusa, zaštitni bataljon XV divizije, IX bri-
gada) prikazivali su program za proslavu Prešerna na osnovu 
brošure Propagandnog odeljenja GS. Na ostalim predstavama 
davali su tri skeča: «Bedak»,39 »Birokrat«, »Stirje brat je«. 

Kod skečeva smo primetili da drugovi skeč »Birokrat« 
dobro shvaćaju i da uvek izaziva živu diskusiju među gledaoci-
ma. Kada su prisutni intendanti, postanu predmet različitih 
opaski. Skeč »Stirje bratje« izaziva kod gledalaca mnogo smeha 
na račun kukavica. Općenito primećujemo želju za skečevima 
koji razonodu ju, koji su živahni i zabavni. Sa uspehom FG pri-
kazuje i skeč »Bedak« (iz 4 sovjetska komada u jednom činu), 
koji svojom poentom izaziva opšte odobravanje i smeh. 

Ti skečevi su, međutim, pisani tako da traže od glumaca 
mnogo napora. Sve zavisi samo od glumaca jer je tekst prilično 
suvoparan. Naše FG žeh takođe nešto ozbiljno, dramsko i više 
pozorišno. 

Prešernovu proslavu je FG prikazalo kao reportažu, što ju 
je učinilo privlačnijom. Primetili smo da su borci pratili govor, 
i ono što se prikazivalo, s interesovanjem i napetošću, ah se 
ipak na kra ju kod mnogih primetilo da nisu shvatili. 

10. Dopisnici 
Dobili smo novog dopisnika druga Pavlia Milu, koji je do 

sada bio zamenik političkog komesara u jurišnom bataljonu XV 
divizije. Drug Brezovar Milan se još uvek nalazi u bolnici. Drug 
Arko40 ne obavlja dobro svoju službu pa ga ne možemo staviti na 

37 O proglašenju 4. slovenačke NOU brigade »Matija Gubec« kao 
pobednika u takmičenju vidi dokument Ocenjevalne komisije 7. korpusa 
NOVJ od 17. januara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 188/11). 

38 Vidi napomenu br. 20 uz dok. br. 1. 
3" Od Vladimira Suhadoljskog (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 

92, pod br.1170). 
40 Srečko Arko 



raspolaganje Personalnom odseku. Na drugove Tomšea41 i Tav-
čara42 dobro utiče »kurs« u vašem Propagandnom odeljenju. 
Drug Džuro43 priprema materi jal za brošuru o našim radionica-
ma44 koju ćemo izdati prilikom izložbe naših radionica. 

Vašoj želji da prikupimo podatke o kulturnoTprosvetnom 
radu u našim jedinicama, u poslednjoj godini, ne možemo izaći 
u susret, jer ne raspolažemo nikakvim podacima o tome i jer 
su skoro svi drugovi koji su se time bavili danas već na drugim 
dužnostima. Mislimo da bismo na osnovu vašeg arhiva mogli 
najlakše prikupiti ove podatke. 

Učinili smo sve da što bolje sredimo ras turanje li terature. 
Međutim, stalno konstatujemo grešku koja se zasniva na nedo-
voljnoj savesnosti naših kurira! Kurirska veza između našeg 
štaba i divizija je regulisana, slabija je između divizija i briga-
da, i bataljona (naročito u XV diviziji). Na sve neispravnosti 
skrenuli smo pažnju našim odsecima za vezu. 

Na završetku našeg izveštaj a dobili smo dopis druga Tav-
čara iz Cankareve brigade,45 koji prilažemo jer prikazuje kako 
tumače našu l i teraturu u Cankarevoj brigadi. 

41 Bogo Tomše 
42 Ivan Tavčar 
43 Šmicberger 
44 Odnosi se na brošuru »Naše vojaške delavnice« (vidi »Biblio-

grafiju 1941—1945«, str. 56, pod br. 696). 
45 Redakcija nije pronašla taj dokumenat. 
48 Ivan Jezeršek 
47 Dušan 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

II pomoć, načelnika štaba 
kapetan 
Sokol48 

V. d. šefa odseka: 
D.47 Hreščak 

M. P. 



BR. 127 

IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 20. NOU DIVIZIJE OD 
19. FEBRUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 8. UDAR-
NOG KORPUSA NOVJ O MORALNO-POLITICKOM STANJU 
I POLITIČKOM I KULTURNO-PROSVETNOM RADU U DI-

VIZIJI1 

S T A B 
XX. UDARNE DIVIZIJE NOVJ 

Dne 19. II. 1945. g. 

P O L I T I Č K I I Z V J E Š T A J 

Prošli mjesec nisam mogao poslati izvještaj, pošto baš u 
momentu kada sam ga trebao slati, divizija se nalazila više dana 
u pokretu,2 te nisam imao tačan pregled nad jedinicama a iz-
vješ ta j politkomesara IX. U. brigade Vicka Grgina morao sam 
vratiti, jer isti nije davao tačnu sliku svoje jedinice. 

Pošto je prošlo skoro 2 mjeseca od mog zadnjeg izvje-
štaja,3 a kroz to vri jeme divizija je mjenja la svoj sektor, to ću 
moj izvještaj podjeliti u 2 djela i to: na prilike i rad u Lici i 
zadnje vri jeme na sređivanju u Dalmaciji. 

Prilike u Lici kroz decembar 1944. godine i januar 1945. g. 
bile su dosta teške za jedinice naše divizije. 

Divizija sastavljena od elementa koji ne podnosi jaču 
zimu, te slaba odjeća i obuća, slabe stambene prilike, zatim bor-
ba sa nepri jatel jem više dana, kao i veći gubici koje smo imali, 
bilo je u priličnoj mjer i zamorilo jedinice i borce, te je momen-
talno djelovalo na raspoloženje jedinica. Slabe mogućnosti 
snabdijevanja također su dosta utjecale, pošto smo se morali 
snabdijevati iz Dalmacije, te hrana nije bila dovoljna ni re-
dovna, pa je bilo i izvjesnog osipanja, a naročito iz Vrličkog 
odreda i novomobilisanih od 4 do 5 dana, ali preduzetim mjera-
ma i političkim radom uspjelo se otkloniti dal jn je osipanje. 
Uslijed slabih vremena u snjegu propao je mnogi prevozni ma-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 11— 
1/10, k. 1029 II. 

! Po naređenju Štaba 8. udarnog korpusa NOVJ od 30. januara 
1945, većina jedinica 20. NOU divizije krenula je iz Like u severnu 
Dalmaciju da bi pose!a neke garnizone iz kojih je glavnina snaga ovog 
korpusa otišla radi novih borbenih zadataka vezanih za oslobođenje za-
padne Hercegovine i Mostara (opširnije o ovom pokretu i novom razmeš-
taju Divizije vidi tom V, knj. 37, dok. br. 118 i 127; Arhiv VII, reg. br. 
10—3, k. 1029 I i reg. br. 40—12. k. 272 A). 

' Odnosi se na izveštaj od 25. decembra 1945 (vidi tom V, knj. 36, 
dok. br. 94). 

40 Zbornik, tom IX, knj. 8 



terijal i prevozna sredstva, kao i veliki broj konja, koji su u 
masama ginuli, tako kroz ta j period i do dolaska u Dalmaciju 
izgubili smo oko 40°/» konja, što sada predstavlja jedan od 
važnijih problema za našu diviziju, koja obzirom na svoju ve-
ličinu postala je nepokretljiva. 

Postignuti uspjesi nad neprijatel jem, kao [i] držanje i l ju -
bav naroda Like prema našim borcima povoljno je djelovalo na 
moral boraca. Ovo brat imljenje kao i odnosi boraca i naroda 
u mnogome je doprinjelo učvršćavanju jedinstva i bratstva iz-
među Srba i Hrvata. 

Također, odnosi vojske i pozadinskih vlasti bili su vrlo 
srdačni i uzajamni, jedino V. bataljon VIII. Udarne brigade 
(talijanski)4 vrlo često pravio je razne ispade i griješke. 

U operacijama koje je vodila tada divizija i obzirom na 
okolnosti pod kojima je živila, moglo se je zapaziti da je kod 
nekih nižih rukovodioca bio popustio borbeni moral, radi poli-
tičke zaostalosti, te su mnogi radi toga bili smjenjeni i kažnjeni. 
Također pokazali su se izvjesni nedostaci u nespremnosti naših 
jedinica u vojničkom pogledu, nedovoljna izobrazba boraca po-
jedinačno i desetično. To se naročito osjetilo kod onih koji nisu 
ranije služili nikakovu vojsku. Također niže vojničko rukovod-
stvo ima nedovoljnog iskustva kao i slabog teoretskog znanja, 
obzirom na nove uvjete i načine vođenja rata, pošto većina nj ih 
je izdignuta u samim tim borbama. 

U posljednje vri jeme nastoji se osobito vojničkim kurse-
vima: podoficirskim (koje pohađa oko 22 podoficira) pri briga-
dama i oficirskim kursom (kojeg pohađa oko 80 slušalaca) pri 
diviziji, kao i teoretskim časovima vojnih rukovodioca, da im 
se da izvjesno znanje, kako bi sa istim dopunili svoje dosada-
šnje iskustvo. 

Stanje u jedinicama, koje se u posljednje vri jeme nalaze 
na sređivanju, u mnogome se popravilo. Osjeća se život i rad na 
svim poljima: vojničkom, političkom, kulturno-prosvjetnom i 
vaspitnom. Radi se stalno na vojničkom izdizanju jedinica, usa-
vršavanju discipline i vojničkog izgleda, čemu je mnogo pot-
pomoglo baš boravljenje boraca u kasarnama, te se nastoji da 
se zavede pravi kasarnski život. 

Uvjeti života i rad u svim jedinicama u diviziji za sada 
nisu isti, jer se divizija jednim djelom još uvijek nalazi u Lici, 
kao na pr imjer 2 bataljona VIII. Udarne brigade i jedan bata-
ljon IX. Udarne brigade, te prilike pod kojima ove jedinice žive 
su mnogo teže. Također i ostale jedinice VIII. Udarne brigade, 

4 Bataljon je formiran od Italijana koji su dobrovoljno prešli na 
stranu jedinica NOVJ posle kapitulacije Italije 9. septembra 1943 (vidi 
tom V, knj. 20, dok. br. 51, knj. 36, dok. br. 94). 



koje su stalno bile u pokretu i sada smještene na sektoru gdje 
imaju vrlo malo mogućnosti za rad, dok čitava X. Udarna bri-
gada i 3 bataljona IX. U. brigade kao i ostale jedinice imaju 
dosta uslova i provedeno vri jeme koriste u radu i sređivanju 
jedinica. 

Politička svijest naših boraca postepeno se popravlja, osim 
kod novodošlih i kažnjenih, iako se je već uspijelo ponekog od 
nj ih prevaspftati. Ali uza sve to politička svijest ni je na naroči-
toj visini a jedan od glavnih razloga jest taj , što socijalni sastav 
ove divizije uglavnom sačinjavaju seljaci koji u kulturnom po-
gledu dosta zaostaju te teško pamte i uče (na političkim časovi-
ma i pojedinačno). Zbog toga je naš rad ustremljen najviše na 
uzdizanje boraca kulturno i vaspitno. 

Većina boraca je upoznata sa svim novim političkim mo-
mentima: s tvaranjem jedinstvene vlade, sporazum Tito — Su-
bašić, izdajnički rad kral ja i odnos prema njemu, kojeg svi 
borci najoštri je osuđuju. 

U prošlomjesečnim planovima rada za pojedine jedinice, 
koje sam dao pojedinim komesarima usmeno ili pismeno, radi 
izvjesnih specifičnosti u pojedinim jedinicama, postignuti su 
prilični rezultati i to: u VIII. i X. Udarnoj brigadi više, dok u 
IX. Udarnoj brigadi, zbog slabog zalaganja samog komesara te 
brigade Grgina, rezultati su mnogo slabiji. Glavne teme koje su 
se ukazivale bile su slijedeće: »Odluke II. Zasjedanja AVNOJ-a« 
i »III. Zasjedanje ZAVNOH-a«, »Razvitak NOB«, »Razvitak 
NOV«, »Bratstvo i jedinstvo Srba i Hrvata«, »Položaj Srba u 
novoj federalnoj Hrvatskoj«, »Položaj federalne Hrvatske u no-
voj federalnoj Jugoslaviji« itd. Također prorađivan je razni po-
litički propagandni materi jal iz »Borbe«, »Naprijed«, »Politi-
ke« itd. 

Novi politički plan rada za idućih mjesec dana, koji je 
predviđen na sastanku sa komesarima brigada je slijedeći: 

1. Politički rad sa takmičenjem vršiti u vezi priprema 
skorih izbora za S. i G.N.O.O.,5 proraditi o J.F.6 i što su N.O.O. 
Opaža se veliki interes kod svih boraca za izbore.7 

2. Dal jnje razvijanje bratstva i jedinstva Srba i Hrvata i 
razbijanje nepovjerenja. 

5 To jest: seoske i gradske narodnooslobodilačke odbore. 
6 Jedinstvenoj fronti 
7 Prema dopisu Oblasnog odbora Jedinstvene narodnooslobodilač-

ke fronte Dalmacije, br. 13 od 5. februara 1945, upućenom Štabu 19. 
udarne divizije NOVJ, u Dalmaciji su vršene pripreme za izbore seos-
kih, mesnih i gradskih narodnooslobodilačkih odbora. U izborima trebalo 
je da učestvuju borci i rukovodioci jedinica lociranih na teritoriji Dal-
macije (opširnije o tome vidi dok. br. 146 i Arhiv Muzeja NO Zagreba, 
reg. br. 9/436 i 9/437-^143). 



3. Obrada Krimske konferencije. 
4. Raskrinkavanje izdajničke politike Mačekove klike i 

Krnjevića, materi jal iz »Nove Jugoslavije«. 
5. Sprovodenje u život takmičenja na svim poljima rada: 

vojno-političkom, kulturnom i vaspitnom. Takmičenje se je 
ovog puta pravilno shvatilo i može dati lijepih rezultata, koji 
se već odrazuju u radu obrazovanjem komisija u svim jedini-
cama, koje objavl juju rezultate i popularišu ih. Ipak postoji 
nedostatak u pogledu takmičenja u našoj diviziji, a ta j je, što je 
takmičenje uslijed općih prilika zakasnilo, te je duh takmiče-
n ja ovladao u jedinicama tek zadnjih 15 dana. 

Formiranje propagandnog otsjeka u diviziji i ostvariva-
nje rada njegovih sekcija u sadašnjim prilikama, u mnogome će 
podignuti kulturni i vaspitni život u našim jedinicama. U divi-
ziji ta j rad se je prilično sredio i nastoji se svim silama da se isti 
podigne i u ostalim našim jedinicama, gdje se u VIII. i X. bri-
gadi znatno osjeća, a djelomično se je popravio i u IX. brigadi. 

Jedan od glavnih nedostataka koji se je ranije odrazio u 
našoj diviziji, bio je zaostalost u kulturno-prosvjetnom radu, dok 
u posljednje vri jeme osjeća se znatna živost na tom polju u 
svim jedinicama. Jedno od bolnih pi tanja ove divizije jest ne-
pismenost, koja iznosi poprečno oko 40°/» nepismenih i 15—20% 
polupismenih. U tu svrhu (za suzbijanje nepismenosti) stvorene 
su škole u svim brigadama, a u bataljonima tečajevi, osim u ba-
taljonima koji se nalaze na položaju u Lici, gdje se ta j rad od-
vija pojedinačno. Ovaj način rada pokazao je do sada vidne re-
zultate, tako da je u VIII. brigadi naučilo čitati i pisati dobro 
80 boraca, a 70 nešto slabije, dok u X. brigadi uči 230 svih ne-
pismenih boraca čitati i pisati te će kroz mjesec dana svi biti 
pismeni, a 37 ih je već naučilo. U IX. brigadi, kod tri bataljona 
u Dalmaciji uče u školama svi nepismeni, a u bataljonima u Lici 
uči se pojedinačno, negdje latinica a negdje ćirilica. Mislim da 
će kroz kratko vrijeme, pod ovim uslovima, i ovo pi tanje biti 
rješeno. 

U posljednje vri jeme dosta se radi na davanju priredaba 
za vojsku i narod, kako bi se ljudstvo što više zainteresovalo i 
rad na ovom polju podigao. Pri diviziji, novoformirana dile-
tantska grupa i glazba dale su dvije priredbe za jedinice, koje su 
dobro uspjele. Takoder, VIII. brigada dala je do sada 3 pri-
redbe u Dalmaciji za narod i vojsku i 4 u Lici a IX. brigada ta-
kođer je izvela nekoliko manj ih priredaba za narod i vojsku. U 
X. Udarnoj brigadi davalo se je 4 bataljonske priredbe za borce 
svoje brigade. 

Učešće boraca u raznim listovima i zidnim novinama sve 
više poprima masovniji karakter, osobito otkada je priličan broj 
nepismenih naučio čitati i pisati, premda njihova tehnička stra-



na do sada nije još na visini. Bataljonski listovi po brigadama su 
nešto bolji, ali radi nestašice papira i materijala ovi listovi nisu 
mogli na vri jeme izlaziti, dok brigadni listovi daju izgled da će 
se štampa u diviziji razviti na viši stepen. 

Zadnjih par dana omogućili smo našim borcima da gledaju 
2 ruska ratna filma, koji su na nj ih ostavili dobar utisak i po-
budili interes kod istih. 

Duh takmičenja osjeća se prilično na svim poljima rada, 
a osobito interesovanje osjeća se kod mlađih boraca u pogledu 
športskih utakmica. 

Do sada X. i VIII. Udarna brigada izdale su po 2 broja 
brigadnih listova a IX. Udarna brigada izdala je 3 broja koji 
su prilično uspjeli. 

U najskori je vri jeme izići će i divizijski list. 
U zadnjih 40 dana u X. Udarnoj brigadi izašlo je 46 zid-

nih novina, a nešto manje u VIII. i IX. brigadi i prištapskim 
jedinicama. 

Također, vidni rezultati na ovom polju osjećaju se i dava-
njem kulturnih predavanja, koja se vrlo često održavaju u svim 
brigadama kao i prištapskim jedinicama divizije. 

Pod sadašnjim prilikama i kroz kratko vri jeme kada pro-
pagandni otsjeci i odbori uzmu više zamaha u radu na ovom po-
lju, kulturno-prosvjetni rad će u mnogome napredovati u svim 
jedinicama divizije. 

Niži politički i vojni kadar, uključivši štabove bataljona, 
usijed borbi kroz nekoliko mjeseci, stalno se je mjen jao i bilo 
je mnogo izbačenih iz stroja, pa smo bili prisiljeni da na brzinu 
popunjavamo prazna mjesta, tako da su u nekim jedinicama 
izdizani ljudi koji nisu bili dovoljno isprobani, te isti kada su 
izbile teže situacije, kao za vri jeme borbi u Lici, pojedinci se 
od njih nisu snašli i podbacili su. Radi kukavičluka smjenjen je 
komesar IV. bataljona IX. brigade. 

Osnovna slabost našeg kadra jest teoretska i kul turna za-
ostalost, koja se odražava i kod političkih rukovodioca, što im 
mnogo smeta u radu i njihovom dal jn jem razvijanju, te baš 
iz toga proizilazi ona njihova nesnalažljivost u težim situacija-
ma a u nekim situacijama i izvlačenje pojedinaca iz borbi, kao 
i nedovoljan rad i kontrola nad borcima. 

Da bi se pomoglo u teoretskom izdizanju i vaspitanju 
kadra, naročito političkog, prišlo se je održavanju raznih kurse-
va i stručnih časova: vojnih, političkih, omladinskih, jer to je 
jedan od najuspješnij ih načina izdizanja raznih kadrova. 

U jedinicama u kojima se je ranije vodila pravilna politi-
ka izdizanja kadrova, gdje su u tu svrhu birani zaslužni i ispro-
bani drugovi (kao u VIII. i X. udarnoj brigadi), to u tim jedini-
cama ne pretstvalja problem, dok u IX. brigadi, gdje se od sa-



mog početka posvećivala vrlo slaba pažnja izboru kadra, danas 
ta jedinica dosta trpi od toga, jer još uvijek u toj brigadi vlada 
sektaški stav, što ju još više čini nestabilnijom, premda je 
ljudstvo dobro i jednako kao i u ostalim brigadama. 

Politički kadar popunjen je u svim jedinicama, jedino ne-
dostaje u VIII. brigadi jedan politkomesar bataljona, kojeg ćemo 
naknadno poslati sa kursa, i nekoliko delegata u IX. brigadi kao 
i 2 zamjenika komesara četa, koji će se moći popuniti iz X. udar-
ne brigade. Poslije završenih kurseva imaćemo i nekoliko poli-
tičkih rukovodioca u rezervi. 

Politkomesari VIII. i X. brigade zadovoljavaju na svojim 
dužnostima, premda imaju svojih izvjesnih nedostataka, dok 
raniji politkomesar IX. udarne brigade Grgin Vicko nije za-
dovoljavao, iako mu je često ukazivana pomoć. Novi komesar ove 
brigade8 ima veliku volju za rad i marl j iv je, te se nadam da će 
na ovoj dužnosti moći odgovoriti. 

Saradnja i jedinstvo u štabovima brigada je dobro, nije 
se do sada pojavljivalo nikakvih pitanja, osim ranije famili-
jarnosti koja je bila u štabu IX. brigade. 

U vezi izdizanja političkog kadra pri brigadama, održa-
vaju se političko-vaspitni kursevi, koji će t ra jat i 20 dana za 
borce, delegate i neke komesare četa (oko 22 slušaoca), a omla-
dinski kursevi pri brigadama također će t ra ja t i 20 dana (20—25 
slušalaca). Pri štabu VIII. i X. udarne brigade već su prvi ova-
ko vi kursevi završeni i otpočelo se je sa drugim, dok kod IX. 
udarne brigade i art i l jeri je prvi su još u toku, a drugi se pred-
viđaju. 

Pri štabu divizije započeo je sa radom I. partijski kurs 
(32 slušaoca), zatim oficirski kurs (sa 85 slušaoca), jedan omla-
dinski kurs završilo je prošli mjesec 45 slušalaca a ovih dana za-
počeo je novi sa 52 slušaoca. 

Jedan dio l judstva odlazio je na razne kurseve van divi-
zije. Rad kurseva dao je vidnih rezultata u izdizanju raznih 
kadrova, naročito političkih, koji su dobili9 u širini političkog 
shvatanja, što im je u mnogome omogućilo lakše snalaženje u 
radu i pomoglo otklanjanju raznih grješaka, koje je bilo najpo-
trebnije našim nižim političkim kadrovima. 

U VIII. udarnoj brigadi i pored neprestanih pokreta, mje-
n jan ja terena i rascjepkanosti brigade (2 bataljona su im u Li-
ci), što znatno otežava pravilan rad u brigadi, ipak se to nije na 
brigadu štetno odrazilo: ni je bilo mnogo osipanja i brigada u 
pokretljivosti prilično je uspjela. U ovoj brigadi masovni i poje-
dinačni rad najbol je je postavljen i daje dobre rezultate. Jedi-

8 Ante Palaveršić 
• Reči »koji su dobili« napisane su mašinom, latinicom. 



nica se sve više sređuje i stabilizira, te su mnoge rani je nepra-
vilnosti u odnosu štabova bataljona prema štabu brigade ot-
klonjene. 

Stab brigade kao cjelina dosta je agilan i r ješavaju stvari 
na vrijeme. Politkomesar brigade Crnogorac10 marl j iv je, upo-
ran i osjeća se odgovornim, politički se ne može mnogo razvi-
jati. Pomoćnik komesara Gabelić,11 koji se dobro snalazi na duž-
nosti, zalaže se u radu, dobro uspijeva rad organizirati, premda 
ponekad voli da optimistički prikaže stvar. Komandant Purišić 
u radu je marl j iv i popravlja se, može se razviti u dobrog ru -
kovodioca ako mu se na vri jeme bude pružila pomoć. Načelnik 
štaba Bazdan nema uslova za razvijanje. 

IX. Udarna brigada. Stanje u ovoj brigadi opet nije sta-
bilno. Premda je brigada poslije uspjeha na Vrlici i Kninu12 bila 
stabilizovana i u poletu, štab brigade i štabovi bataljona nisu to 
umjeli koristiti u Lici i njezino s tanje je bilo promjenljivo, te 
brigada nije bila pravilno rješila izvjesna pi tanja kao: izbor i 
popuna nižeg komandnog kadra, organizacija rada, odnos prema 
novodošlim borcima i snalaženje u težim situacijama. 

Privremeni uspjesi bili su zanjeli štab brigade i štabove 
bataljona te se rad kao i odgovornost u brigadi bio prilično 
uspavao .. .13 Odlaskom politkomesara Grgina, te pravilnim 
ukazivanjem na griješke i nedostatke u ovoj brigadi, s tanje se 
je znatno popravilo. Osjeća se živost u radu premda brigada još 
do sada nije dostigla nivo drugih jedinica. Novi politkomesar 
ove brigade Palaveršić ima volje za rad i ima pravilne odnose. 
Pomoćnik politkomesara Kalogjera14 vrlo je aktivan i marl j iv 
ali ne posjeduje dovoljno iskustva. Komandant brigade Pezelj15 

vrlo je dobar iako mu je potrebno stručne i teoretske spreme. 
Pravilnim izdizanjem kadrova i podizanjem odgovornosti 

kod istih, brigada ima uslova da bude jednaka ostalim brigada-
ma u diviziji. 

X. Udarna brigada. U borbama u Lici ova brigada imala 
je osjetljivih gubitaka u ljudstvu i kadru, što momentalno ni je 
ostalo bez odražaja. Nakon par dana odmora stanje se je sredilo 
i kadar popunio. Na putu Knin—Sinj jedinica je opet od s t ra-
hovitog nevremena nastradala, gdje je imala osjetljivih gubi-
taka (40 mrtvih od mraza i oko 200 promrzlih, te oko 75% iz-

10 Dragutin 
11 Andro 
11 Odnosi se na oslobođenje Vrlike i Knina (vidi o tome dok. br. 

3, objašnjenje 2. i 3). 
1S Izostavljeni deo teksta odnosi se na kadrovske ocene pojedinih 

rukovodilaca. 
14 Franjo 
15 Vlado 



gubljenih konja). Nakon par dana odmora s tanje se ponovo sre-
dilo. Sav kadar popunjen je iz brigade, te je brigada dala dosta 
kadra i za jedinice pri diviziji. 

Duh takmičenja prilično se osjeća u ovoj brigadi gdje se 
masovni i pojedinačni rad na vojničkom i kulturno-prosvjet-
nom polju znatno popravio, te zavođenjem discipline i kasarn-
skog života jedinice sve više dobivaju pravi vojnički izgled. 

Politkomesar brigade Maglica,16 po svom političkom zna-
n ju i iskustvu, mogao bi više dati od sebe, iako se trudi ni je 
dovoljno aktivan. U radu je površan i ponekad neozbiljno shvati 
izvjesne zadatke. Zadnjem izvještaju poklonio je sasvim malo 
pažnje, te mu je isti suhoparan i previše kratak. 

Najbolji član štaba je pomoćnik politkomesara brigade 
drug Bonačić.17 Marljiv je i ima iskustva u radu, dobro izdiže 
kadar i pravilno postavlja stvari. Komandant Knezović18 ima 
vojničkog iskustva i znanja, ali ponekad je malo preoštar i za-
boravan. Jedinstvo i slaganje u štabu brigade kao i štabovima 
bataljona je na visini. Svi štabovi bataljona zadovoljavaju na 
svojim dužnostima, osim komandanta i komesara I. bataljona 
koji su došli iz odreda, te ne zadovoljavaju i nema izgleda da 
će moći zadovoljiti. 

V. prekomorska brigada. Ova brigada je momentalno u 
našem sastavu,19 te prema dobivenim direktivama nastojimo da 
im potpomažemo u radu. Jedinica je nova i neisprobana u bor-
bama i težim situacijama. Ljudstvo je većinom bilo u tal i jan-
skoj i njemačkoj vojsci, a jedan dio je došao iz kraljevske vojske 
iz Kaira. Ima svega 50—60 rukovodioca koji su starij i borci i 
pokazuju dosta volje za rad. Na naše kurseve primili smo i 40 
—50 drugova iz njihovih jedinica. 

Arti l jeri ja. Okupljanjem sviju art i l jeri jskih jedinica u 
zadnje vri jeme u mnogome je pojačao rad kod istih na svim 
poljima, koji se odvija planski, te se osjeća vidna razlika a na-
ročito kod novih jedinica. Ljudstvo se preko kurseva osposoblja-
va stručno a izdiže vojničkim i političkim radom. Kulturni rad 
i život napreduje i prilično je sređen. 

Vojni i politički kadar je popunjen osim komesara brd-
skog diviziona i komandanta protukolskog diviziona. 

14 Vinko 
17 Dorđe 
18 Luka 
19 Peta prekomorska brigada, pretežno sastavljena od Slovenaca 

koji su došli iz Italije, privremeno se nalazila u sastavu 20. NOU divizije 
po odluci Vrhovnog štaba NOV i POJ (vidi tom V, knj. 37, dok. br. 41, 
Arhiv VII, reg. br. 1/6—2, k. 119/4: depeša Vrhovnog štaba NOV i POJ 
od 9. januara 1945. Glavnom štabu NOV i PO Hrvatske, reg. br. 1—2, 
k. 119/8: depeše Štaba 8. udarnog korpusa NOVJ od 1. i 26. februara 1945). 



Artil jeri jske jedinice divizije imaju sve uslove da se iz-
dignu i da pokažu veći napredak u svim granama. 

Organizacija štaba divizije i prištapskih jedinica je sre-
đena po novom formacijskom stanju. Politički i kul turni rad se 
odvija nešto bolje nego ranije. Rad sa oficirima u štabu divizije 
znatno se je popravio; održavaju se česti sastanci i večernji 
časovi. 

Odnosi članova štaba i oficira u štabu su pravilni. 
Odnosi u štabu divizije sa ranij im komandantom2 0 i izme-

đu ostalih članova štaba su bili drugarski i principijelni, nije 
bilo nikakvih nerazumjevanja, također i sa dolaskom novog ko-
mandanta2 1 odnosi se nisu promjenili. 

Rad i organizacija ostalih organa štaba: Sanitet i bolnica 
su dosta dobro funkcionisali do sada i pored manj ih nedostataka, 
koji su otstranjeni — bitnih promjena nema. 

Rad u intendanturi, obzirom na razvitak divizije, u po-
sljednje, vr i jeme ne može da zadovolji. Jedna veća kočnica pra-
vilnog funkcionisanja rada jesu nedovoljna transportna sred-
stva kao i mali broj stručnog osoblja, koje bi trebalo pojačati 
(intendanata), radi čega izbijaju manj i nedostaci u radu i koji 
se nastoje otkloniti. 

Ostali djelovi oko štaba divizije pravilno funkcionišu i 
nije bilo nekih naročitih promjena. 

Napomena: Raniji Vrlički odred, prema naređenju tog 
štaba, ušao je u sastav dopunskog bataljona Korpusa. 

S M R T F A Š I Z M U — S L O B O D A N A R O D U ! 

M. P. Politkomesar:. 
p. pukovnik: 

Bilobrk22 

2 0 Odnosi se na Miloša Uzelca . 
2 1 Reč je o B o g d a n u Pecot iću . 
22 Mate 
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REFERAT POMOĆNIKA POLITIČKOG KOMESARA 21. NOU 
DIVIZIJE 1. ARMIJE NOVJ OD 20. FEBRUARA 1945. O OR-
GANIZACIONOM STANJU I ZADACIMA PARTIJSKE ORGA-

NIZACIJE U DIVIZIJI1 

ORGANIZACIONO STANJE I ZADACI PARTISKE ORGANI-
ZACIJE 21 DIVIZIJE2 

I. 

Posle zauzimanja Beograda, prelaskom na frontalne borbe 
u Sremu,3 primajući veliki broj novomobilisanih boraca, izmenili 
su se uslovi života, rada i borbi. Tim izmenjenim uslovima treba-
lo je prilagoditi nov način rada i rukovođenja. Osposobiti jedini-
ce za uspešno izvođenje zadataka, stvoriti od svakog borca voj-
nika Narodno-oslobodilačke vojske, to je bio osnovni zadatak 
naše organizacije. 

U ostvarivanju ovog zadatka bilo je mnogo teškoća a orga-
nizacija po iskustvu svojih članova bila je vrlo mlada. Pored 
prevaspitanja novih boraca trebalo je osposobiti stare borce i 
rukovodioce za rukovođenje pod ovim uslovima. Stalne borbe 
koje smo vodili, slaba odjeća i obuća po zimskom vremenu, po-
litička neprosvećenost boraca, veliki broj nepismenih otežavali 
su u znatnoj meri. Odlazak II Proleterske brigade iz našeg sa-
stava4 i dolazak XXXI brigade, formiranje artileriske brigade 
i velikog broja prištabskih'jedinica, zahtevao je nove kadrove 
koje organizacija nije imala te su oni upotpunjavani sa l judima 
koji nisu mogli da odgovore, a istog maha pred nj ima su stajali 
vrlo teški i odgovorni zadaci te je i to otežavalo pravilan raz-
voj organizacije. 

1 Original (pisan na mašini, ćirilicom) u Arhivu IRP Jugoslavije, 
reg br. 36, fond CK KPJ. 

2 Kako se iz samog dokumenta vidi, referat je održan 20. februara 
1945. na divizijskoj partijskoj konferenciji 21. NOU divizije. 

3 Dvadeset prva NOU divizija je učestvovala u oslobađanju Beo-
grada i u borbama na sremskom frontu u sklopu operacija koje su vodi-
le jedinice 1. proleterskog korpusa (opširnije o tim borbama vidi I tom, 
knj. 10, dok. br. 7, 23, 41, 77, 98, 99, 102, 119, 130, 151 i 170, knj. 13, dok. 
br. 188, knj. 14, dok. br. 133 i knj. 18, dok. br. 5, 59, 66 i 90). 

4 Po odluci Vrhovnog štaba NOV i POJ, 2. proleterska brigada je 
17. decembra 1944. izašla iz sastava 21. NOU divizije i otišla u sastav 
2. proleterske divizije (vidi I tom, knj. 10, dok. br. 151, str. 537—539; 
knj. 15, dok. br. 200 i 204). Brigada je, po odluci Vrhovnog štaba NOV i 
POJ, ušla u sastav 21. NOU divizije krajem avgusta 1944 (vidi I tom, 
knj. 11, dok. br. 42). 



No naročito dok je bila II Proleterska brigada organizacija 
je imala vidnih rezultata. Ona je u potpunosti izmenila sliku 
divizije od pre Beograda. Vojnička disciplina podilga se na mno-
go veći stepen (iako je često morala biti naturena), porastao je 
autoritet i odgovornost starešine, osposobljen veliki broj bo-
raca za rukovanje oružjem i uklonjen čitav niz ostataka iz par-
tizanskog rata. Takmičenje koje je naša organizacija sprovela 
u novembru mesecu, dalo je dobrih rezultata kako na vojničkom 
tako na političkom i kulturno-prosvetnom polju. Većina boraca 
shvatila je ciljeve i tekovine Narodno-oslobodilačke borbe. Or-
ganizacija se kroz takmičenje u mnogome očvrsla a vojno-poli-
tička spremnost divizije podigla se na veći stepen. 

Veće rezultate toga rada umanjio je veliki broj problema 
koji su iznutra otežavali pravilan rad organizaciji. Osnovni ne-
dostatak koji je uslovio i mnoge druge je nedovoljan rad par-
tijskih ćelija. 

Part i jske ćelije nisu držale redovne part i jske sastanke, 
ima primera da prođe mesec dana a da parti jska ćelija ne održi 
nijedan sastanak. Na sastanku se teško sastavlja dnevni red, 
teško se diskutuje, ne zna se šta treba govoriti a šta ne, partijci 
se krute na sastanku, te na svim sastancima vlada stegnuta at-
mosfera koja čini da sastanci prolaze bez živosti, bez suprot-
nih mišljenja kroz diskusiju, bez zaključaka i zadataka. U četnim 
ćelijama, sektori rada su gotovo izumrli preko kojih ćelija ru-
kovodi. Partiska direktiva se ne razrađuje, po n jo j se ne disku-
tuje, zato se i ona ne sprovodi dosledno u život, no često ostaje 
na papiru. Ne vrši se analiza rada niti se donosi plan budućeg 
rada, više se rukovodi i radi po funkcij i no po zadacima koje od-
redi ćelija. Sekretari se ne udubl ju ju dovoljno u razvoj part i-
jaca i probleme ćelija, te ukoliko se i sastaju ćelije, to se radi 
šablonski radi reda. Na sastanku nema kontrole i pozivanja na 
odgovornost članova Parti je, naročito ukoliko se to odnosi na 
rukovodioce, te su ćelije na ta j način gotovo izgubile rukovodeću 
ulogu u četi. 

Stabske ćelije su još rede održavale sastanke. Partijci čla-
novi štaba nisu osećali odgovornost pred svojom ćelijom, no 
samo pred predpostavljenim štabom, zato je i ova odgovornost 
bila besadržajna i formalna pa se u mnogim momentima gubila. 
Ove ćelije su postale neradne kancelariske i za part i jce članove 
štaba nije bila važna parti jska direktiva, njena analiza i spro-
vođenje — »jer su oni sve to znali«. U štabskim ćelijama sede 
najbolji komunisti i mesto da one budu nasioci rada i primer 
ostalim, one su ostale ćelije vukle nazad sa neradom i famil i jar-
nošću, što je dovelo do birokratizacije rukovodioca, labavosti 
u radu i t.d. 



Prištabske ćelije se nisu osjećale kao rukovodioci rada svo-
jih jedinica. Kod njih nije bilo dovoljno budnosti i odgovornosti 
i često su bile prejahivane od raznih intelektualaca i ljudi koji 
su izbegavali front, te je to uslovilo javašluk i neodgovornost 
kod svih prištabskih jedinica. 

Bataljonski biroi nisu bili prava partiska rukovodstva u 
bataljonu. Članovi biroa su se više osjećali sekretarima ćelija no 
rukovodioci u okviru bataljona. Kod nj ih je bilo familijarnosti i 
nedovoljnog zalaganja u spro voden ju partiskih direktiva u po-
moć partiskim ćelijama. Nisu poznavali s tanje svojih organi-
zacija, uočavah probleme i pronalazili način da ih otklone. Sek-
tori rada su i ovde bili formalni, biro nije bio u s tanju da kon-
troliše rad ćelija, da ih pomaže u određivanju zadataka i uoča-
vanju problema. Biroi su održavah vrlo retke sastanke, teško 
su se usuđivali da kr i t ikuju štab bataljona, vrlo malo su po-
svetili pažnje svom uzdizanju te su se kao parti jsko rukovodstvo 
vrlo malo osećali. 

Divizijski komitet kao partisko rukovodstvo divizije odr-
žavao je redovne sastanke na kojima je donekle uviđao proble-
me i postavljao ih pred organizacijom, ali uvek nedovoljno ener-
gično, da se to svelo samo na postavljanje a ne i dosledno rešenje 
uočenog pitanja. On je više ličio na neko savetodavno telo no 
na pravo partisko rukovodstvo. Članovi Diviziskog komiteta 
nisu gledali potrebe van svoje organizacije pa su često u svo-
jim organizacijama bili nosioci izvesnih crta familijarnosti. On 
ni je dovoljno kontrolisao i pomagao rad bataljonskih biroa i će-
lija, nije poznavao svoje organizacije u dovoljnoj meri te je 
u celini vrlo malo rukovodio i kao celovito rukovodstvo nije se 
mogao osetiti. Diviziski komitet u početku ni je bio toliko uzdig-
nut da može kritikovati štab divizije i tu ćeliju, što je pored 
njihovih nedostataka uslovilo površan i neodgovoran rad tih 
članova i dovelo do njihovih smenjivanja i oštrih partijskih 
kazni. Part i jske ćelije i bataljonski biroi nisu se obraćah Di-
viziskom komitetu za pomoć, niti je on nj ih uzimao na odgovor-
nost, te je veza između Divizijskog komiteta i partiskih ćelija 
bila vrlo slaba, te je stoga i autoritet Diviziskog komiteta bio 
mali. 

U našoj organizaciji od ćelije pa do Diviziskog komiteta 
bila je naročito izražena pojava familijarnosti. Ona se naročito 
ogledala kod starih boraca iz Toplice i Jablanice, kod rukovodi-
oca štabskih ćelija. Greške i nedostaci pojedinih drugova nisu 
posmatrani sa partiskog stanovišta, no sa ličnog i prijateljskog: 
»Nemoj ti mene, neću ni ja tebe«. Ovo je isključivalo svaku 
zdravu kritiku i umanjilo odgovornost i part i jnost članova Par -
tije. Na sastancima nisu gledani nedostaci u radu, greške poje-
dinaca, problemi i t.d., no se više gledalo da se stvari ulepša-



vaju i opravdaju. Ovo je u izvesnim ćelijama dovelo i do oportu-
nizma da se ne može raditi, da su organizacije i suviše mlade za 
rešavanje ovakvih zadataka, da je ljudstvo nezainteresovano 
i t .d . 

Part i jske ćelije su grubo sektašile u odnosu na masu no-
vih boraca koji su svakog dana kroz borbu dokazivali odanost 
stvari naroda i Part i je . Na ta j način su se odvojile od mase bo-
raca koji su živeli bez i mimo uticaja partijskih ćelija. Ovo je 
dovelo do nepravilnog odnosa i velike podvojenosti između bo-
raca i rukovodioca. Rukovodioci su birokratski rukovodili iz 
kancelarije, činovnički polazili na rad bez toplog komunističkog 
prilaženja l judima i pravilnog rada sa njima. Birokratskim od-
nosom i radom rukovodioci su izolovali sebe od boraca koji nisu 
smeli da im priđu i da traže rešenje za mnoga pitanja. Tako su 
borci ostali usamljeni i tražili izlaz iz situacije u kojoj su se 
nalazili. 

Rad sa kandidatima je bio formalan, bez toga da se ob-
jasni važnost kandidacije i da se kandidatima određuju zadaci 
od partiske ćelije. Broj kandidata bio je mali a rad sa njima ne-
dovoljan. 

Skojevska organizacija je isto tako imala sektaški odnos 
prema velikom broju omladinaca, sa oštrim kri teri j umom za 
pr imanje u svoju organizaciju. Veliki broj hrabrih i disciplino-
vanih omladinaca ostao je po strani, dok se SKOJ bio skoro za-
čaurio i po broju članova izjednačio sa Parti jom. Posle saveto-
vanja brigadnih komiteta SKOJ-a novembra 1944 g. uviđen je 
ovaj problem te je posle toga aktivnost i zalaganje skojevaca u 
mnogome potpomoglo rešenje zadataka partiske organizacije. 
Sastanci skojevskih aktiva i komiteta bili su življi i sadržajniji , 
oni su održavali leteće sastanke i često puta uočavali probleme 
bolje od partiske organizacije. Part i jska organizacija je vrlo ma-
lo dala pomoći skojevskoj organizaciji u smislu što bržeg i bo-
ljeg prevaspitavanja omladinaca i njihovog pripremanja za 
Part i ju. 

Rad na teoretskom uzdizanju bio je zapostavljen. Gotovo 
nijedna parti jska ćelija nije uvidela važnost ovoga rada niti pre-
duzela mere da se održavaju redovni teoretski sastanci, da čla-
novi Par t i je sami uče i diskutuju, te je tako ideološki nivo par-
tiske organizacije opao i gotovo se spustio na nivo boraca. Ona 
isto tako nije živela političkim životom, nije vršena parti jska 
analiza događaja, te su se po mnogim pitanjima članovi part i je 
spustili na nivo boraca a mnoge neprijateljske defetističke pa-
role su nailazile na diskusiju među borcima, pa čak i u organi-
zaciji. U ovom pogledu budnost parti jske organizacije bila je 
vrlo mala pa su razni elementi mogli da rovare i slabe borbenu 
gotovost jedinica a da parti jske organizacije na to ne reaguju. 



Slučajevi dezerterstva i samoranjavanja postali su ozbiljan po-
litički problem a da organizacije nisu na vreme pronašle uzroke 
i nosioce tih problema, niti preduzele mere da ih u potpunosti 
otklone. Primer: s t rel janje dvojice drugova koje je osudio Vojni 
ratni sud zbog samoranjavanja kao izdajnike naše borbe, koje 
niko neće da strelja dok se ne mobiliše SKOJ, a drugog ličnom 
intervencijom, kršeći odluku Vojnog ratnog suda, vraćajući na 
ponovni postupak. Zaboravljena je politička borba sa nepri ja-
teljem koji pod novim uslovima traži nove forme borbe, naša 
organizacija je prestala gotovo biti politička organizacija, no vi-
še usko-praktična, da naši članovi Par t i je treba da budu samo 
dobri mitraljesci i primerni borci a ne i dobri političari. Stoga 
je i odnos prema narodu bio vojnički— profesionalan a ne bli-
zak komunistički kao što je to bilo u starim jedinicama. Pravil-
nim radom i odnosom sa narodom, kada svi komunisti agituju 
i objašnjavaju narodu liniju naše borbe, mi smo više tukli ne-
pri jatel ja nego na vojničkom polju. U povezivanju sa partiskim 
organizacijama na terenu, sa masovnim organizacijama narodne 
vlasti i dizanju njihovog autoriteta nije bilo dovoljno elastično-
sti niti pokušaja od strane naše organizacije. Bilo je i slučajeva 
grubih grešaka u odnosu na narodnu vlast i narodnu imovinu. 
Još uvek se ne shvaća dovoljno značaj podizanja autoriteta naše 
vlasti za koju mi dajemo živote i koju ćemo pomagati i izgra-
đivati i kada bude okupator isteran iz naše zemlje. 

II. 

Svi ovi organizacioni nedostaci i problemi umanjil i su voj-
no-političku spremnost naše divizije, čitav rad je išao površno, 
rukovodilo se bez dovoljno udublj ivanja i plana. Ove slabosti su 
dovele i do vojničkih neuspeha, velikog gubl jenja kadrova i bo-
raca. Došlo je do nepoverenja rukovodioca u borce i obratno do 
nepoverenja u svoje oružje i svoju snagu. Borci su bili bez po-
litičkih perspektiva tako da su bili česti slučajevi dezerterstva i 
samoranjavanja a panika je bila ozbiljan protivnik u borbi. 
Familijarnost u komandovanju isključivala je pravu vojničku 
disciplinu kao stub komandovanja. Rukovodioci su svaljivah 
odgovornost na borce i na objektivne okolnosti. Posle akcije na 
Komletince 3 januara 1945. g.,5 kada je naša organizacija imala 
osetne gubitke u kadrovima, Diviziski komitet je preduzeo ener-

5 Tada su u Sremu delovi nemačkog 34. armijskog korpusa napali 
položaje 21. NOU divizije, zauzeli selo Nijemce (kod Sida), odbacili tu 
diviziju na levu obalu r. Bosuta i izbili na liniju Komletinci—s. Orolik— 
s. Berak. Gubici neprijatelja: više stotina izbačenih iz stroja vojnika i 
starešina; gubici 21. NOU divizije: 182 mrtva, 308 ranjenih i 315 nestalih 
(opširnije o tome vidi I tom, knj. 18, dok. br. 5 i 59). 



gične mere u cilju što bržeg održavanja i osposobljavanja jedi-
nica za dalje izvođenje zadataka. Partiska organizacija je teme-
ljito pretresla rad svih članova Part i je — donela niz kazni i dala 
predlog za rasformiranje XXI brigade zbog nedostataka kadrova 
kao i smenjivanje štaba divizije. Partiskim kaznama su kažnje-
ni svi članovi Diviziskog komiteta. Prilikom pretresa rada čla-
nova Par t i je i donošenja kazni oštro je podvučeno pi tanje fa-
milijarnosti i n jene štetnosti. Mnogi članovi su bili pred isklju-
čenjem. a da im se pre nisu ukazivale greške niti su dobijali 
pomoć da ih isprave, te je familijarnost nanela mnogo štete na-
šoj organizaciji a borba protiv n je kao ozbiljnog skretanja u 
Part i j i bio je zadatak i dužnost svakog člana Part i je . Diviziski 
komitet je uz pomoć komesara Armije druga Plavog6 stvorio 
plan rada i odredio najvažnije zadatke koje je organizacija t re-
bala da ostvari. Direktivno pismo od Centralnog komiteta7 je 
neocenjivo potpomoglo našu organizaciju za što brže ozdravlje-
n je i preodoljevanje gore pomenutog problema. 

Rezultati koje smo mi od tog vremena do sada postigli su 
sledeći: 

Sektaštvo je u part i jskoj i skojevskoj organizaciji potpuno 
likvidirano. Posle direktivnog pisma Centralnog komiteta samo 
u organizaciji V brigade primljeno je 100 novih članova i 77 
kandidata. Više od pola boraca naše divizije organizovano je u 
Par t i ju ili SKOJ.8 Uvidela se nepravilnost mišljenja da kadro-
va nema, no da se kadrovi s tvaraju radom, da je naša organiza-
cija najbolja škola za prevaspitavanje ljudi, da iz n j e svakoga 
dana niču novi rukovodioci. Omasovljavanjem partiska organi-
zacija je u mnogome očvrsla i osvežila se. Nastao je mnogo veći 
polet u radu. 

Povećavanje odgovornosti članova Part i je osetilo se u znat-
noj meri. Part i jska organizacija bila je u s tanju da proveri sve 
svoje članove i da im dodeli dužnosti koje mogu da vrše. Tako 
je u mnogome ispravljen nepravilan raspored kadrova, t.j. da su 
zbog birokratskog rukovođenja mnogi drugovi raspoređivani na 
funkci jama za koje [ne] maj u sposobnosti, dok bi na nekoj 
drugoj funkcij i mnogo bolje zadovoljili. Redovnim parti jskim 
životom i obrađivanjem zadataka članova Partije, pravilnom kri-
tikom u velikoj meri otklonjena je familijarnost. Odnos između 

6 Mijalka Todorovića 
7 Odnosi se na Pismo CK KPJ od 14. januara 1945 (vidi Arhiv 

IRP Jugoslavije, reg. br. 15, fond CK KPJ). 
8 Dvadesetog februara 1945. u partijskoj organizaciji 21. NOU di-

vizije je bilo 1338 članova KPJ i 296 kandidata, raspoređenih u 108 
partijskih ćelija. U skojevskoj organizaciji je bilo 2.575 članova, raspore-
đenih u 193 aktiva. Tada je u toj diviziji bilo ukupno 6.917 boraca i sta-
rešina (vidi Arhiv IRP Jugoslavije, reg. br. 36, fond CK KPJ: Pregled 
brojnog stanja partijske i skojevske organizacije). 



boraca i rukovodioca se znatno popravio i doveden je u sklad. 
Divizijski komitet je organizovao niži parti jski kurs koji su po-
sećivali 37 članova Parti je. Na kursu su postignuti vrlo dobri 
rezultati. 

Politički rad je u mnogome napredovao. Ovaj rad sada vi-
še nije šablonski i birokratski, no se sa mnogo više udublj ivanja 
i plana prilazi novim borcima, koji su dobili jasnije političke 
perspektive. Kulturno-prosvetni rad je izvršio veliki prelom i 
postigao osetne rezultate. Propagandni organi koji su se pre 
potcenjivali, sada su dobili svoje pravo mesto i na putu su da 
odgovore svojim zadacima. 

Vojnički sektor, kome su u ovoj situaciji bili podređeni svi 
ostali da bi što pre jedinicu osposobili u vojničkom pogledu, 
organizovao je niže vojničke kurseve po brigadama i u diviziji. 
Borci su upoznali svoje oružje i stekli poverenje u njega, ruko-
vodioci su proširili svoje znanje tako da je u ovom pogledu di-
vizija napravila vidan korak napred. 

Iskustvo koje smo do sada stekli kao i to da smo priličan 
broj problema resili i postigli osetne rezultate dalo je velikog 
zamaha našoj organizaciji. Naša organizacija je dala garancije 
da će .ostvariti i u buduće zadatke, u prvom redu one koje pred 
n ju bude postavila parti jska konferencija. Kao najvažnij i zada-
tak koji se nameće sada part i jskoj organizaciji je podizanje kva-
liteta organizacije i članova Parti je. U našu organizaciju je stu-
pio veliki broj novih članova a pošto je ideološki nivo starih čla-
nova vrlo nizak, to se ovo pi tanje postavlja u svoj svojoj oštri-
ni. Naši članovi Par t i je ne znaju osnovne stvari nauke marksiz-
ma-lenjinizma, mnogima nije poznat program i ciljevi naše Par -
tije, linije naše Partije, metod borbe i t.d. Sve partiske ćelije i 
bataljonski biroi t rebaju napraviti prelom po pi tanju teoretske 
izgradnje. Pi tanja prorađivanja našeg partiskog organa »Borbe«, 
koga smo mi do sada nekoliko puta postavljali, mora na ovoj 
konferenciji biti rešeno. Na ta j način partijci će živeti političkim 
životom, dobij ati direktna uputstva za svoj rad i odgovor na sva 
politička i parti jska pi tanja i t.d. Part i jci t rebaju sami da uče 
da sami sebe izgrađuju jer je teorija naše Par t i je naše najubo-
jitije oružje. Po svim nejasnim pitanjima part i jske ćelije su du-
žne da traže pomoć i objašnjenje. Sem toga potrebna je stalna 
i neprekidna pomoć viših rukovodioca. Ova pomoć i kontrola od 
strane viših rukovodioca ne sme se postaviti kao »tutorisanje 
partijskih ćelija«, da se parti jci plaše kontrole, no je treba tako 
postaviti da oni sami traže tu pomoć i da baš na tom sastanku 
uzimaju najživljeg učešća u diskusiji a ne da im delegat pre-
duzme ulogu sekretara, očita lekciju, no da nj ih nauči kako tre-
ba diskutovati i rešavati stvari. Part i jski rukovodioci mora ju 
upoznati sve svoje članove Parti je, sve kandidate, stalno ih ima-



ti na uvid, davati im zadatke preko part i jske ćelije i pomagati 
im da te zadatke izvrše. Part i jski će rukovodioci na ta j način 
moći uvideti probleme svoje organizacije, da bi ih na vreme po-
stavili i mobilisali Par t i ju za rešenje. Sekretari parti jskih ćeli-
ja [i] članovi bataljonskih biroa su po stažu vrlo mladi partijci, 
većina je stupila u Par t i ju 1944 godine, po svojim kvalitetima 
oni odgovaraju svojim funkci jama ali njihovo iskustvo u radu 
zahteva stalnu i neprekidnu pomoć. Divizijski komitet ima u 
planu i dalje nastavl janje kratkih partiskih kurseva u cilju bržeg 
osposobljavanja sekretara ćelije. Bataljonski biroi pored redov-
nih sastanaka dužni su naročitu pažnju obratiti svom ličnom 
uzdizanju, da bi na ta j način mogli u potpunosti odgovoriti svom 
zadatku. Sekretar bataljonskog biroa kao i komesar bataljona 
ne sme zapasti u pogrešku da rukovodi iz štaba, da im ometaju 
kancelariski poslovi, već moraju držati stalan kontakt sa parti-
skim ćelijama. Ovo se odnosi i na rukovodioce u okviru brigade 
i divizije. Jačanjem i podizanjem bataljonskog biroa kroz prak-
tičan rad, teorijsku izgradnju i stalnu pomoć u mnogome ćemo 
rešiti pi tanje uzdizanja kvaliteta part i jske ćelije. Brigadni ru-
kovodioci moraju sići u čete i tamo raditi. Oni t rebaju nemi-
losrdno udarati po birokratizmu, postati najomiljenij i l judi i du-
ša organizacije. 

Formiranjem prištabskog komiteta9 u mnogome je rešeno 
pi tanje nerada i neodgovornosti članova prištabskih ćelija. Ove 
ćelije t rebaju osetiti rukovodstvo svog komiteta i zajedničkim 
radom energično likvidirati javašluk i neodgovornost. Ovde se 
naročito postavlja pi tanje budnosti i kontrole članova Par t i je — 
da prištabske jedinice ne budu zaklon raznim škepulantskim 
elementima koji bi hteli odatle da rovare izbegavajući front. 

Divizijski komitet, pored svakodnevne kontrole i pomoći 
[i] najvećeg zalaganja svojih članova, treba da posveti pažnju 
ličnom uzdizanju pošto su svi članovi od skoro u komitetu. Na 
ta j će način Diviziski komitet postati stvarno rukovodstvo i na 
vreme rešavati sve probleme koji se u radu budu sretali. 

U pogledu partiskog života i rada i teoretske izgradnje, po-
red uspeha koje smo do sada postigli, sve partiske ćelije i ruko-
vodstva t rebaju brzo otkloniti nedostatke svog rada, izvršiti vi-
dan prelom sa ove konferencije i osposobiti svoju organizaciju 
za rešenje svih zadataka koje Par t i ja pred nas bude postavila . 

O političkom radu sa novim borcima, pohtičkom stanju i 
zadacima naše organizacije govoreno je u prvom referatu. Ovaj 
rad se ne može više postaviti kao prije, u n jemu ne sme biti 

» Na osnovu direktivnog pisma CK KPJ od 14. januara 1945, u 
štabovima divizija se formiraju komiteti KPJ za rukovođenje partijskim 
ćelijama prištabskih jedinica (vidi Arhiv IRP Jugoslavije, reg. br. 15, 
fond CK KPJ). 

41 Zbornik, tom IX, knj. 8 



šablona, već mora biti živ i neposredan, blizak masi novih vojni-
ka. Svi naši borci t reba ju biti svesni cil jeva i tekovina naše bor-
be, t reba ih uvesti u politički život i objasnit i im sve novije poli-
tičke momente, tako da ni jedan ne sme da prođe nezapažen od 
naše organizacije. U tom smislu par t iska organizacija je dužna 
ukazati na jveću pomoć propagandnim organima, jer će nam oni 
u mnogome potpomoći da ostvarimo ovaj zadatak i stvorimo živ 
i veseo život u jedinicama. Sa ove konferenci je mi možemo reći 
da ćemo od svih boraca koji se danas nalaze u diviziji stvoriti 
svesne borce NOV. Zato je potrebno stvorit i živ politički život, 
što je drugi osnovni zadatak naše organizacije. 

Najodlučni je l ikvidiranje zaostataka part izanšt ine i fami-
lijarnosti, uzdizanje na stepen savremene jedinice, to je naš 
treći osnovni zadatak. Gvozdena vojnička disciplina, bez koje 
se ne može ni koraka napred, mora da bude sprovođena od ko-
munista. Stoga odgovornost, uz surove kazne, potrebna je u 
ovom ra tu i komunisti u tom pogledu t r eba ju biti pr imer. Po-
dizanje autor i te ta starešina naročito nižih — vodnika i desetara, 
osposobljavanje našeg komandnog kadra je neophodan uslov za 
vojničke uspehe, koji su u isto vreme i politički uspesi. 

Par t iska organizacija u svom radu i razvi tku dokazala je da 
ima dovoljno snage da ostvari sve zadatke. Zato je potreban 
najveći samopregor i zalaganje svih komunista. Raditi i učiti 
se — učiti i boriti se, to t reba da bude s talna lozinka u našem 
budućem radu. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 
20 februar 1945. g. POMOĆNIK POLIT. KOMESARA 

21 DIVIZIJE 
Stanoje Brajović 

Brojno s tan je organizacije Komunist ičke par t i je XXI di-
vizije: 

Članova Par t i j e 1338 Kandidata 296 
Od toga u rashodu 240 
Socijalni sastav: 

Radnika 285 
Sel jaka 607 
Intelektual . 206 

U par t i j skoj organizaciji ima 108 ćelija, 16 biroa i Pri 
štabski komitet . 

Po br igadama (na licu) 
IV brigada 278 članova i 90 kandidata 
V 332 H 122 

XXXI 257 41 
Art i l jer iska „ 64 JJ 22 
Pr iš tabske jedinice 167 » 21 



Brojno s tanje skojevske organizacije: 
2575 članova, u rashodu 437, na licu 2138, aktiva 193. 
Veliki broj parti jaca nalazi se u rashodu po bolnicama, jer 

se nisu vraćali po ozdravljenju u svoju jedinicu. Tamo se na-
laze naši najbolj i komunisti. Mi smo nekoliko puta pokušavali 
da to njihovo pi tanje rešimo, jer su to obično rukovodioci, ali 
sve mere koje je organizacija preduzela do danas su ostale bez-
uspešne. Ovo se pi tanje i danas postavlja kao važno, jer bi 
njihovim dolaskom rešili pi tanje rukovodioca i mnoge druge 
probleme. 

Brojno s tanje l judstva u diviziji: 6917. 

20. II. 1945. g.10 

BR. 129 
MESECNI IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 1. TENKOV-
SKE BRIGADE OD 20. FEBRUARA 1945. POLITIČKOM KO-
MESARU 8. UDARNOG KORPUSA NOVJ O POLITIČKOM I 

KULTURNO-PROSVETNOM RADU1 

POLITKOMESAR 
I. TENKOVSKE BRIGADE NOVJ 

Br. 95. 
20-11-1945. g. 

Dostavlja politički izveštaj 
za vreme od 20-I-do 
20-11-1945 g. 

ŠTABU VIII. UDARNOG KORPUSA NOVJ 
(za druga politkomesara) 

I. Unutar tog vremenskog perioda brigada je bila podelje-
na u sjevernu i južnu grupu,2 a svaka grupa radila je više m a n j e 

10 Datum je dopisan mastilom. 
1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 14— 

1/2, k. 531. 
s Naredbom Vrhovnog štaba NOV i POJ od 5. novembra 1944, je-

dan deo 1. tenkovske brigade (severna tenkovska grupa) stavljen je pod 
komandu 8. udarnog korpusa NOVJ, a drugi deo (južna tenkovska grupa), 
privremeno, pod komandu 2. udarnog korpusa NOVJ. Pre toga je 1. 
tenkovska brigada, kao celina, bila u sastavu 26. NOU divizije (vidi V 
tom, knj. 36, dok. br. 98; Arhiv VII, reg. br. 12—2, k. 923). 



samostalno zbog velike udaljenosti, zimskog vremena i različi-
tih zadataka koji su se t renutno postavljali pred jednu i drugu 
grupu. Južna grupa je bila pocjepkana, njezini djelovi u Fojnici 
nalazili su se potpuno otsječeni zbog snežnih nameta. Sjeverna 
grupa učestvovala je u borbama za Široki Brijeg i Mostar, gde su 
borci ponovo pokazali hrabrost i požrtvovanost. Južna grupa je 
učestvovala u borbama za Nevesinje,3 ali ju je sneg mnogo ome-
tao. U južnoj grupi se je osjećala potištenost, naročito u štabovi-
ma bataljona, jer taj deo brigade nije došao do pravog izražaja. 
U jedinicama je dobro stanje, prestupi man je prirode su bili 
ograničeni na pojedince. Borbenost i moral su na visini. Priliv 
novih boraca bio je malen i brzo su se utopili u sredini. Među-
sobni odnosi se veoma drugarski. Rukovodioci uživaju auto-
ritet i borci izvršavaju bez dal jnjeg njihova naređenja. 

II. Brojno stanje čitave brigade iznosi 1546 boraca. Od 
toga je po nacionalnoj pripadnosti 324 Srba, 368 Hrvata, 566 
Slovenaca, 192 Crnogorca, 32 Muslimana i 64 pripadnika osta-
lih nacija. Socijalni sastav brigade izgleda ovako: 702 radnika. 
562 seljaka, 129 intelektualaca, 20 vojnih lica, 71 obrtnika i 62-
namještenika i đaka. 

III. Politički rad. Jer su jedinice živile pod različitim uslo-
vima, različito se je u nj ima odvijao i politički rad, ali općenito 
se može kazati da se je dobro koristilo vreme, da se je ulagalo 
mnogo truda, da je vladalo među borcima veliko interesovanje 
za političko uzdizanje. Po nekojim jedinicama se je moglo čak 
primetiti da preveliko angažovanje za politički rad ide na štetu 
vojničkog rada i da novi kadrovi koji niču iz boraca više vole 
da se izgrađuju i uzdižu kao politički, a man je kao vojnički ru-
kovodioci. U toku prošlog mjeseca sve jedinice su održale ko-
memoracije povodom 21 godišnjice smrti Lenjina, kao i pro-
testne mitinge povodom izjave Petra II. Karađorđevića, od ko-
jih su bili nekoji održani zajedno sa narodom, na pr. u Fojnici. 
u Stocu, i spontano uspjeli. Politički rad se odvijao po planu, 
ali ipak ga se sve jedinice nisu pridržavale. 

U I. bataljonu se je dosta radilo i borci vole da uče i disku-
tuju, ali rad teče ustaloženo i postoji man je živosti i poleta. 

II. bataljon je prvu polovinu tog perioda proveo na od-
moru i udvostručio politički rad da nadoknadi vreme provedeno 
ranije u borbama. Rad je bio veoma živ i poletan, što se je odra-
zilo na svim poljima i dalo lijepe uspjehe. 

III. bataljon je bio podjeljen između sjeverne i južne gru-
pe, što je mnogo otežavalo rad. Politički rukovodioci nemaju ta-

5 Opširnije o tim borbama vidi »Oslobodilački rat«, 2. knj. str. 523— 
529; tom V, knj. 37, dok. br. 118, 166 i 167; Arhiv VII, reg. br. 40—12, k. 
272A, reg. br. 24—2, k. 323, reg. br. 11—12/2, k. 323 i reg. br. 19—2. 
k. 323. 



kvog iskustva i znanja kao u prva dva bataljona i dosta su sku-
čeni u radu, isto tako im fali polet i sistematičnost u radu. 

IV. bataljon se veoma lijepo razvija, iako je bio isto tako 
podeljen i čak najviše pocjepkan. Rukovodioci su srazmerno 
mladi, ali se mnogo trude i uspjeli su uneti u jedinice živ i pole-
tan rad na osnovu međusobnog takmičenja između vodova i 
četa. 

U mehaničkoj radioni je ljudstvo sastavljeno mahom iz 
radnika i to većim delom kvalifikovanih radnika, koji ispo-
l javaju visoku političku svijest koja se odražava u velikoj po-
žrtvovnosti i vrijednosti u radu. Politički rukovodioci nemaju 
mnogo iskustva, ali su omiljeni među drugovima radi svoje oda-
nosti radničkoj stvari. Treba im pomoći da se teoretski uzdignu 
i oslobode u radu. 

U prištabskim jedinicama je postojala izvesna famili jar-
nost koja je štetila radu i disciplini. Zato je bilo izmenjeno do-
nekle rukovodstvo, što se je dobro pokazalo. Sada stanje ni je 
loše. 

IV. Kulturno-prosvetni rad. Kulturno-prosvetni odbori 
postoje po svim četama i bataljonima i rade dobro. Nepismenih 
u brigadi nema. Kada bi se neki našao među novomobilisanim 
naučio bi pisati i čitati za 3 do 4 sedmice. Po svim jedinicama 
postavljeno je učenje ćirilice i latnice i do sada je obadvoje na-
učilo više od pola boraca u brigadi. U mnogim jedinicama po-
stavljeno je međusobno učenje srpskohrvatskog i slovenačkog 
jezika. Pjevački horovi postoje po svim četama i bataljonima. 
Štampa je veoma obilata u brigadi. Svaka jedinica, čak vodovi 
pri štabu, izdavaju, pored dva do tri broja zidnih novina mje-
sečno, još svoje listove bataljonske, četne, džepne a pored to-
ga još omladinske listove. Učestvovanje je u listovima masovno. 
Drugovi vole da pišu političke članke, u kojima ponavljaju 
članke iz naše političke štampe, a ako se upuštaju u samostalno 
pisanje često puta pogriješe. Zidne novine su općenito i sa teh-
ničke i sa sadržajne strane bolje od listova. Javne priredbe, koje 
davaju jedinice često u mestima gde borave, više puta nisu po 
odabiranju materi jala na onoj visini na kojoj bi morale biti. 

U poslednje vri jeme je formiran u brigadi propagandni ot-
sjek koji je tek počeo raditi. 

V. Spa jan jem brigade4 uklonjene su mnoge poteškoće i 
prepreke u radu, mnogi politički rukovodioci su rasterećeni 
ostalih dužnosti, što će sigurno izazvati novi polet u radu. Citava 

4 Do ponovnog spajanja došlo je nakon oslobođenja Mostara, od-
nosno polovinom februara 1945 (vidi Arhiv VII, reg. br. 40—12, k. 272A i 
reg. br. 1/29—2. k. 119/4). 



brigada, borci i rukovodioci su oduševljeno pozdravili tu od-
luku V.S. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar ppukovnik, 
France Hočevar 

b r . 130 
IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA ARTILJERIJSKE BRI-
GADE 8. UDARNOG KORPUSA NOVJ OD 20. FEBRUARA 
1945. POLITIČKOM KOMESARU OVOGA KORPUSA O VOJ-
NOM, POLITIČKOM I KULTURNO-PROSVETNOM RADU1 

POLITKOMESAR 
ART. BRIGADE VIII. UD. KORPUSA 

Broj: 145 
Dana 20. II. 1945 g. 

Izvještaj politkomesara! 

POLITKOMESARU VIII. UD. KORPUSA, 

Položaj. 

Jedinice ove brigade- gotovo kroz cijelo vrijeme, osim 
malo vri jemena u Liki, nalazile su sè u glavnom u borbama, za 
oslobođenje mjesta u Liki,3 a zatim na Mostaru.4 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
15—1/2, k. 531. 

: Krajem decembra 1944. i početkom januara 1945. od Artiljerijske 
grupe je formirana Artiljerijska brigada 8. udarnog korpusa NOVJ, a 1. 
i 2. divizion su podeljeni po divizionima ove brigade i divizionima divizi-
ja ovoga korpusa (vidi tom V, knj. 37, dok. br. 41, 89 i 134). 

» U decembru 1944. i u januaru 1945. artiljerijske jedinice su sa-
dejstvovale u Lici s jedinicama 11. korpusa NOVJ (13. i 35. divizijom) 
u borbama kod Gračaca, 8. udarnom divizijom 4. korpusa NOVJ u bor-
bama na području Ličkog Petrovog Sela, Prijeboja i Vaganca i 20. udar-
nom divizijom 8. udarnog korpusa NOVJ na pravcu Donja Suvaja—Brot-
nja—Dobro Selo—Gornji Lapac (opširnije o tome vidi V tom, knj. 36. 
dok. br. 102 i knj. 37, dok. br. 41, 66, 89 i 134). 

4 Odnosi se na učešće Artiljerijske brigade u mostarskoj operaciji 
(opširnije o tome vidi V tom, knj. 37, dok. br. 118 i Arhiv VII, reg. br. 
1—2, k. 119/8 i reg. br. 40—12, k. 272 A). 



IV. brdski divizion, koji je do nedavno pripadao ovoj bri-
gadi, otišao je u sastav svoje divizije.3 U sjev. Dalmaciji, u Ki-
stanjima nalazi se novoformirani II haubički divizion. 

Ova brigada broji sada 3 diviziona, od kojih su 2 pokretna, 
jer imaju sredstva za to, a od trećeg je pokretna samo jedna ba-
terija, koja je sudjelovala u oslobođenju Mostara. 

Stručna sposobnost naših jedinica je prilično dobra, što se 
to i pokazalo u svim dosadašnjim akcijama. Vojni kadar je u 
glavnom skovan kroz narodno-oslobodilačku borbu i daje vrlo 
dobrih rezultata s obzirom da su ti drugovi bili polupismeni, ali 
zahvaljujući njihovoj odanosti i velikoj volji, uspjeh su da po-
stanu dobri majstori svojih oruđa. Onaj kadar koji je došao iz 
bivše jugoslovenske vojske razmješten je tako, da skoro u svakoj 
bateriji i divizionu ima po jedan, koji će teoretskim znanjem 
u popunjavati njihovo znanje. Takav način razmještaja vojnih 
kadrova nametnuo se kao potreba, jer se događalo prvo: da u 
pojedinim jedinicama gdje su bili vojni rukovodioci samo oni 
koji su stekli nešto artilerijskog znanja kroz narodno-oslobodi-
lačku borbu, na raznim kraćim artilerijskim kursevima, poka-
zalo se nedostatnim i to je kočilo dal jnj i razvitak vojnih kadrova 
u tim jedinicama. Sada teče pravilan razvitak vojnog kadra; 
drugo, što bivši jugoslovenski oficiri nisu bih priviknuti na naš 
način odgajanja ljudi, već su zadržavah onaj stari način pristu-
panja ljudima, i zbog toga bili tuđi našem vojniku. To je nega-
tivno uticalo na odnos vojnika i oficira; osim toga ti vojni ru-
kovodioci nadmetali bi se svojim znanjem spram političkim ru-
kovodiocima, koji su posjedovah manje artil jerijskog znanja 
nego oni i to je dovodilo do nesuglasica u komandama baterija. 
Ali mješanjem oficira koji su stekli znanje kroz narodno-oslobo-
dilačku vojsku došlo je do toga da se ugled polit, rukovodioca, 
ovo se odnosi na baterije, uzdigao jer su stari borci — oficiri 
pravilno postavljali dužnosti polit, rukovodioca i to je uticalo 
da su bivši jugoslovenski oficiri pomalo mjenjal i svoj stav i za-
uzeli pravilno držanje prema političkim rukovodiocima. To je 
sada u glavnom izlječeno sa dosta uspjeha osim nekih malih po-
jedinačnih slučajeva. To je proizlazilo još iz toga što su naši 
polit, rukovodioci mladi, neiskusni, ne bi znali pravilno podesiti 
svoj stav. Ovakvo r ješenje dalo je pozitivnih rezultata i svakim 
danom se popravlja. Sada komande baterija u stvari se osjećaju 
već kao rukovodioci — kolektivni a ne pojedinačni. 

Sto se tiče štabova diviziona kod njih je dobar odnos; iz-
među članova diviziona i štaba art i l jeri jske brigade isto tako. 
Kod III. brdskog diviziona postojale su izvjesne nesuglasice, gdje 
je politkomesar nastojao da bude glavna ličnost u štabu i na ta j 

5 Taj divizion je sadejstvovao prvo s 13. divizijom a potom s 35. 
divizijom 11. korpusa NOVJ (vidi V tom, knj. 37, dok. br. 134). 



način potcjenjivao i sputavao inicijativu vojnih rukovodioca. 
Ovaj nedostatak otklonjen je time što se je na nj ukazalo i sta-
n je se popravlja. 

Onaj nedostatak naših jedinica, koji je bio ranije za vri-
jeme akcija, a to je da nisu umjeli uspješno tući nepri jatel ja 
kad je bio u protivnapadu, u povlačenju, sada je otklonjen. Na-
še jedinice uspješno su izvršile skoro sve postavljene zadatke, a 
u Liki i na Mostaru osujetili dosta neprijatel jskih napada i pot-
puno ih razbili. Dokazali su, da su sposobni tući nepri jatel ja 
kako na unapred određene ciljeve, tako i u pokretu. 

Da bi se izbjegla slaba veza, koia je do sada postojala iz-
među pešadije i artilerije, za vri jeme akcije, šalje se jednog 
vodnog oficira sa grupom izviđača skupa sa pešadijom odakle se 
dobivaju upute za tučenje neprijatelja. Na ovaj način veza se 
pokazala dosta dobra. Naročito vezi je posvećena pažnja i ona 
se popravlja svakim danom a još nije postigla potreban stepen. 

Vojno-politički rad koji se pri je odvijao povremeno, a to 
je bilo zbog nesnalažljivosti rukovodioca, sada se vrši svaki 
dan po planu. 

Pri štabovima diviziona postoje t rupne škole za podoficire 
i oficire gdje popunjavaju svoje teoretsko znanje. Oni posjeduju 
dosta praktičnog iskustva, samo nemaju dovoljno teoretskog 
znanja. Ovaj način se pokazao vrlo dobar. Osim toga pri divi-
zionima kao i u brigadi postoji radio-signalni kurs. Ali ovi si-
gnalni kursevi ne mogu izbaciti dovoljan broj l judi uslijed n j i -
hovog pomanjkanja . 

Disciplina u našim jedinicama se popravlja. Dobro stoji u 
I. haubičkom i III. brdskom, dok u II. haubičkom, gdje ima veći 
broj novomobilisanih, stoji slabije. Nastoji se da se preko peša-
dijskih egzercira i upornim političkim radom postigne potrebna 
disciplina. Isto tako i kod prištabskog l judstva disciplina se po-
pravlja, naročito od onda, od kad se je formirala štabska bate-
r i ja i organizirala se u jedinicu. 

Da bi se popravio politički rad u našim jedinicama, a koji 
je bio zaostao iza vojnog rada, potrebno je bilo da se sprovede 
planski rad, koji je sada sproveden u svim našim jedinicama. Da 
bi se pomoglo političkim radnicima u njihovom radu i da bi se 
naučili raditi potrebno je bilo stalno biti u jedinicama, kontro-
lisati ih, ispitivati i savjetovati ih i na ta j način pomoći im u 
radu. Što naši polit, rukovodioci ne znadu još raditi, što su bili 
neiskusni i što im nije ukazivana veća pomoć, sve je to uticalo 
na njihov politički rad i na vaspitanje naših boraca. Baš iz tih 
razloga proizlazilo je to da je vojnički rad, gdje su se vojnički 
rukovodioci više zauzeli za posao i što su se polit, rukovodioci 
više bavili sporednim pitanjima, više razvio i nadkrilio poli-
tički rad. 



Trebalo je ukazati to političkim rukovodiocima i pomoći im 
više u radu. Onakvim načinom rada dogodilo bi se to, da bi po-
lit. rukovodioci prestali biti polit, rukovodioci. Eto, to je pri je-
tilo našim političkim rukovodiocima i trebalo je na vri jeme to 
razbiti. U tu svrhu održani su sastanci polit, rukovodioca i n j i -
hovih pomoćnika po divizionima, gdje se ukazalo na štetnost 
takvog rada i postavio pravilan način rada. Nastojalo se je, da 
bi se održala konferencija polit, rukovodioca cjele brigade, ali 
se nije mogla održati, jer su divizioni bili udaljeni daleko, je-
dan Preboj — Korenica, drugi Gračac, treći Kistanje, a osim 
toga vremenske nepogode ometale su čak i vezu za dulje vri-
jemena do pojedinih diviziona. Na konferencijama po divizioni-
ma postavljen je planski rad, svakidašnji sitni rad, uočavanje 
važnih problema i pojedinačno ih rješavati. Baš zbog toga što 
bi se masa problema rješavala skupa događalo se često, da se 
važniji problemi propuste, a da se pozabave sitnicama. 

Ove i nj ima slične konferencije prouzrokovale su pobolj-
šavanje političkog rada, gdje su polit, rukovodioci predanije 
pristupili političkom radu. Osjeća se sada u divizionima pobolj-
šanje političkog rada ali još nedovoljno. 

Da bi se više pomoglo polit, rukovodiocima u njihovom 
radu, potrebno je bilo da se održi jedan kratki politički kurs 
pri ovom štabu. Glavni zadatak ovog kursa koji se sada održava 
je taj, da dade osnovne pojmove polit, rukovodiocima po najvaž-
nijim pitanjima o narodnoj vlasti, jedinstvenom frontu itd. Za-
paženo je da oni o tome ne znaju a to je danas najpotrebnije. 
Ovaj politički kurs daće im osnovno znanje koje će oni kasnije 
popunjavati. Teme na ovom kursu su sljedeće: 

1) Razvitak radničkog pokreta (a. opće, b. u Rusiji i stva-
ranje partije). 

2) Organizaciono pitanje parti je (a. teorija, b. s t ruktura 
partije). 

3) Linija naše partije. 
4) Nacionalno pi tanje (a. opće, b. u Jugoslaviji). 
5) Razvitak narodno-oslobodilačkog pokreta (drugo zasje-

danje AVNOJ-a i III. zasjedanje ZAVNOH-a). 
6) O narodno-oslobodilačkoj vlasti (a. N.O.O., b. Jedinstve-

ni front, c. Vojska i pozadinske vlasti). 
7) SKOJ, USAOH i AFZ. 

Ovaj kurs je počeo 7. II. a t rajaće do 3. III. Na kursu ima 24 
slušaoca, većinom politdelegata i politkomesara baterija. Do 
sada su se slušaoci pokazali dosta zainteresovani, ali im nedo-
staje dosta predznanja, što će ga kroz ovaj kurs dobiti. Nedo-
statak kursa je u tome što se nije predvidelo da ne znadu eko-
nomski razvitak društva, što se je pretpostavljalo da znadu, i 
to je otežavalo pojedine teme, a naročito prvu, koju smo stoga 



morali produžiti nekoliko dana više. Stoga smo uz prvu temu 
obradili i ekonomski razvitak društva. Po završetku ovoga kursa 
neće se prestati, već nastaviti sa drugim, samo s tim što će se 
kao prvo predavanje uzeti ekonomski razvitak društva i na-
dopuniti ostale manjkavosti ovog kursa. I na ta j način omogućit 
ćemo boljem razvijanju polit, rukovodioca. 

Osim toga održavaju se pojedina predavanja sa kursa i 
po divizionima, koja se održe pred polit, rukovodiocima, člano-
vima part i je i SKOJ-a. Način učenja na tim političkim časovima 
je isti kao i na kursu. Posle toga svaka bateri ja sa svim l jud-
stvom to prorađuje u obliku političkog časa, a nakon toga sli-
jedi ispitivanje i diskusija. Takav način rada vrši se kod I. i II. 
haubičkog jer su bliže kursu a uskoro će otpočeti i kod III. brd-
skog. Za sada je najvažnije da se obradi nacionalno pitanje, gdje 
se treba u glavnom zadržati na pitanju u Jugoslaviji, zatim raz-
vitak narodno-oslobodilačkog pokreta, s tvaranje jedinstvenog 
fronta i narodno-oslobodilačkog odbora. Ovaj način rada poka-
zuje se vrlo praktičnim i omogućava polit, rukovodiocima da 
uče, razmišljaju i tumače. 

Zapaženo je, da polit, rukovodioci nedovoljno proučavaju 
našu štampu, a isto tako i borci, pa su im mnogi događaji nejasni. 
Stoga se obavezno zadužilo polit, rukovodioce na proučavanje 
naše štampe, a da bi im se proučavanje lakše i bolje omogućilo, 
a i uslijed toga što svaka bateri ja ne može dobiti potrebnu lite-
raturu, poduzelo se to, da se svi važniji članci iz naše štampe 
umnože i da se dadu bateri jama na proučavanje, koje će se 
kontrolisati i ispitivati. Ovi članci su skupljeni u pojedinim 
sveskama koje veže isti smisao, tako da čine jednu cjelinu i na 
taj način polit, rukovodioci moći će da prate i uoče važnost po-
jedinih članaka u našoj štampi. Prilažem 3 sveske koje su do 
sad izašle, a koje budu izlazile isto tako ću poslati. 

Dobivši nov plan rada koji je postavljen za međukorpusno 
takmičenje® a koji se podudara sa našim prošlim planom, to smo 
nastavili onaj plan. Povodom takmičenja održane su konferenci-
je. Poduzeta je kampanja po divizionima i to takmičenje osjetno 
je uticalo na život u jedinicama. 

Za vri jeme dok su naše jedinice boravile u Liki nisu se 
događale veće greške. Bilo je pojedinačnih slabih ispada sa stra-
ne boraca i to od onih koji su novomobilisani a to bi bilo gun-
đanje na hranu, zimu, ali je to bilo ugušivano sa strane samih 
boraca. Ponašanje sa narodom bilo je dobro i tu nije bilo pre-
kršaja. Ostavili su dobar utisak na narod. Lika je očvrsnula naše 
borce za koje je prije bila bauk i u koju su s negodovanjem išli. 

* Odnosi se na takmičenje koje je organizovao Glavni štab NOV 
i PO Hrvatske u vremenu od 20. januara do 20. marta 1945 (vidi dok. 
43 i 67). 



Baš za vri jeme boravka u Liki pokazali su borci veliku istraj-
nost, naročito I. haubičkog diviziona koji su sve od Udbine do 
vrha Velebita vukli na konopce topove i kamione. Uprkos toga 
što su imah 20 smrznutih drugova, moral i borbenost ostala je 
kod njih na visini. Vjeru jem da bi sa isto toliko elana išli na 
s jever kao i na jug, a to dokazuju ovi i nj ima slični slučajevi, 
koji su se događah za vri jeme kad se je išlo na Pri jeboj i Babin 
Potok. Međutim to ipak ne dokazuje veliku visinu političke 
svijesti. Ali samo pravilnim radom može se postići i mora se 
postići, za to ima dosta uslova. 

Veliki priliv novomobilisanih drugova postavlja pred nas 
ozbiljno pi tanje kojem treba pristupiti, brzom i oštrom rješenju. 
To je najvažnij i problem za II. haubički divizion, a djelomično i 
za ostale divizione naše brigade. Događa se to, da se k novo-
mobilisanim borcima pristupa nepravilno, omalovažava ih se, 
odnos starijih boraca i njih bio je netrpeljiv, ali i to se pomalo 
lječi. 

Kulturno-prosvjetni rad počeo je dobro da se razvija. Bilo 
je vremena kada je zamirao. Nije bio stalan, dok sada svaki dan 
se kulturno radi bilo po kojim sektorima rada. Postoje kulturno-
-prosvjetni odbori po divizionima i isto tako po baterijama. Bilo 
je najteže naučiti ove odbore da rade, da se osjete rukovodioci 
kulturno-prosvjetnog rada u svojoj jedinici. Međutim češćim sa-
stancima i ukazivanjem na vlastite nedostatke članova odbora 
koji su bili ljeni i koji se nisu osjećali dovoljno odgovornim, po-
krenuo se i ta j sektor rada. Po organizacionom pitanju kul tur-
no-prosvjetnih odbora izvršena je promjena i u odbore su ušli 
ljudi koji imaju više smisla i volje za ta j rad. Organizovan je pri 
štabu brigade propagandni otsjek sa svojim sekcijama, koji je 
počeo raditi, ali još ne može da razvije pun rad jer nije upopu-
njen. Nastojat ćemo ga popuniti što prije. 

Kulturni odbori kod nas imaju naročita posla a pogotovo 
po pitanju nepismenosti. Nepismenost nam je velika zapreka, 
j e r imamo ih veliki broj. Sada u brigadi ima 58 potpuno nepi-
smenih, 81 polupismen a 150 ne znaju ćirilicu. To su većina 
novomobilisanih, a sada nam dolazi još 250 i vjerojatno je da 
će i tu biti koji nepismeni. Sa nepismenima se radi tako da se 
sakupe svi i svaki dan uče 1 do 2 sata. Tako se radi kad ima mo-
gućnosti da se sakupe svi skupa, a kad nema — pojedinačno. 

Svaka bateri ja izdaje zidne novine, a one nisu još zrcalo 
života u jedinici. Ima dosta usiljenih članaka, suhoparnih pri-
kaza, mnogi se bave još apstraktnim pitanjima, npr. napadom 
fašizma na Jugoslaviju i nj ima sličnim, a ne zadiru u sam život i 
probleme svoje jedinice. Svi divizioni nisu do sada izdali svoj 
list, a sada se i to pokrenulo. Uskoro će brigada izdati svoj list 
koji će biti napola stručni. 



Svaki artilerac mora da zna matematiku, ta parola kruži 
po jedinicama i da bi borci naučili matematiku uče se četiri os-
novne računske radnje i osnovni pojmovi trigonometrije. To se 
uči na isti način kao i nepismeni. 

U cilju što jačeg i pravilnijeg kulturno-prosvjetnog rada 
održat će se konferencija sa svim kulturno-prosvjetnim odbori-
ma gdje će [se] analizirati dosadašnji rad, uspjesi, neuspjesi i ne-
dostaci, i na kojoj će dati nove smjernice za kulturno-prosvet-
ni rad. 

Stalnim posjećivanjem, ukazivanjem pomoći jedinicama po 
svim sektorima rada, većim zalaganjem i upornošću, pokrenut 
će se sav rad u artileriji ka većem i boljem rezultatu. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar, major 
M. P. (Zenić V. Nikica) 

Zienić V. Nikica 
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IZVEŠTAJ SEKRETARA PARTIJSKE ORGANIZACIJE 3. 
BRIGADE NARODNE ODBRANE OD 21. FEBRUARA 1945. 
CENTRALNOM KOMITETU KPH I POLITIČKOM KOME-
SARU 1. DIVIZIJE (HRVATSKE) KNOJ O STANJU I RADU 

PARTIJSKE ORGANIZACIJE1 

KORPUS NARODNE ODBRANE 
J U G O S L A V I J E 

S T A B 
III. HRVATSKE BRIGADE 

dne 21. februara 1945. 
K. broj: — 8 - / 4 5 . 

Predmet: mjesečni partijski 
izvještaj — dostavlja 

Izvještaji2 

POLITKOMESARU I. HRVATSKE DIVIZIJE K.N.O.J. 

Opće stanje: u brigadi3 

Jedinice ove brigade kroz prošlih mjesec dana djelovale 
su u glavnom na sektoru Moslavine, t.j. Čazma i okolina. Akcije 
koje su izvođene po našim jedinicama protiv neprijateljskih ele-
menata kroz ovaj mjesec izvedene su u glavnom uspješno. Na 
ovim zadatcima najviše je bio angažovan bivši I. bataljon, koji 
je sada izišao iz formacijskog sastava naše brigade i ušao u za-
grebačku brigadu,4 kao i drugi bataljon, sadanji I. u našoj bri-
gadi. Svi ovi zadatci izvršeni su sa uspjehom. Borci su se pri 
izvršenju ovih zadataka dobro pokazali i svako naređenje do-
biveno od svoga predpostavljenog starješine u glavnom je iz-
vršeno onako kako treba i bez pogovora, te samim time se može 
vidjeti da disciplina u našim jedinicama svakim danom postaje 
sve čvršća. 

Odnos između boraca i starješina, bilo u privatnom ili slu-
žbenom životu, može se reći da je dosta dobar. Odnosi između 
samih rukovodioca nisu još na zavidnoj visini u pojedinostima, 
ali uzeto općenito, dobri su. Još pojedini, odnosno komandiri 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 49/118—121. Uz ovaj izveš-
taj nalazi se i propratni akt. 

ä Dopisano mastilom. 
3 Reči »u brigadi« dopisane su mastilom. 
4 Početkom februara 1945. u Moslavini je formirana Zagrebačka 

brigada narodne odbrane. U njen sastav su ušli 1. i 2. bataljon 2. hrvat-
ske brigade narodne odbrane i po jedan bataljon iz sastava 1, 3. i 5. hrvat-
ske brigade narodne odbrane (vidi Arhiv VII. reg. br. 23—15, k. 222). 



odjel jenja ne shvaćaju svoj dobiveni zadatak ozbiljno i da ga 
treba izvršiti čim prije, taKo aa se u pojedinim slučajevima 
upuštaju sa svojim nadležnim t.j. komandirima vodova u neku 
vrstu aiskusije o izdatom naređenju. S obzirom da su ovi dru-
govi nanovo postavljeni kao komandiri vodova prema raspisu 
Korpusa Narodne odbrane5 u pogledu formacija brigada Narod-
ne odbrane, te kao takovi još ne shvaćaju bit starješine i njegove 
dužnosti. Odnosi između viših starješina, t.j. komanda četa i 
štabova bataljona su na zavidnoj visini kao i između štabova 
bataljona i Štaba brigade. Svako naređenje koje dobiju štabovi 
bataljona od Štaba brigade kao i komande četa od bataljona 
prihvaća se sa punim razumjevanjem i smatra se obaveznim i 
ako bi tu i tamo pojedinac možda iz nedovoljne snalažljivosti u 
brzini r ješavanja s nekim zadatkom zakasnio. 

U prošlom mjesecu dezerterstvo u jedinicama ove brigade 
nije se pojavljivalo, kao što sam to naveo i u prošlom izvješta-
ju" da nije niti u prošlom mjesecu pojavljivalo se, što znači da 
stanje u samoj brigadi postaje svakim danom sve bolje, s obzi-
rom da se pre pojavljivalo raznih pojava, koje su dovodile borce 
do kazni, premještanja u operativne jedinice i si., dok je sada 
to iščezlo. U predprošlom izvještaju naveo sam da se u našem 
IV. bataljonu pojavila netrpeljivost od strane starij ih boraca 
nasprama novim, ali od kada smo izvršili premješ tanje novih 
boraca po cijeloj brigadi ova pojava je nestala. 

Pojave koje se održavaju u našim jedinicama jesu da kod 
pojedinih boraca vapi čežnja za brzim svršetkom rata a posli-
je rata odilazak kući. Ovo naročito pojavl juje se u našem III. 
bataljonu kao i II. Drugi pak govore da bi ostali u jedinicama 
Narodne odbrane ako bi ona jedinica u kojoj se oni nalaze nala-
zila se na sektoru odakle su oni. Ovaj, ako bi ga tako mogli na-
zvati, lokalni patriotizam osjeća se kod Zagoraca. Po ovim po-
javama poduzete su već mjere, i ako one ne predstavl jaju još 
neku širu ili masovni ju pojavu, da se preko političkoga rada 
ubjedi l jude u štetnost i nepravilnost kao i posljedice takvih 
težnji, što se već i osjeća da je već pojedincima ovo izbito iz gla-
ve. Nadamo se da ćemo ovo pi tanje rješiti. 

Pljačkaških pojava od strane naših jedinica na sektoru 
na kome su kroz ovih mjesec dana djelovale ni je se pojavljivalo, 
čak šta više narod je uvjek bio zadovoljan sa našim jedinicama, 
a osim toga nije nikada došlo do nekih nepravilnih odnosa iz-
među vojske i naroda niti u nekom drugom smislu. 

5 Redakcija nije pronašla taj raspis. Možda se misli na naredbu 
Nacionalnog komiteta oslobođenja Jugoslavije povereniku narodne od-
brane od 15. avgusta 1944. o organizaciji Korpusa narodne odbrane i nje-
govim zadacima (vidi Arhiv VII, reg. br. 4—1, k. 222). 

• Vidi dok. br. 69. 
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Političko stanje u jedinicama nije još, kao što se to iz 
prednjeg izlaganja vidi, na zavidnoj visini i napred navedene 
pojave koje su iskrsle jesu problem političkog karaktera kojega 
treba rješiti. Ogromna većina naših boraca u glavnom je sprem-
na da izdrži sve ono što se pred njih postavi, što se bude zahtje-
valo i poslije samoga rata, te prema tome i to je garancija da će 
nekolicina ovih malodušnika pretopiti se među našim jedinica-
ma. Borci se u glavnom interesuju za svaki politički momenat, 
bilo u našoj zemlji ili u inostranstvu. Momentalno što interesuje 
borce jeste pi tanje oformljenja nove vlade, njenog karaktera 
kakav će ona imati, pi tanje namjesništva i pi tanje njegovog sa-
stava.7 Politiku i izjavu kralja, t.j. napad na sporazum TITO — 
— Subašić, borci naših jedinica svi do jednoga su osudili i u 
potpunosti su je razumjeli, nakon što im je objašnjeno.8 Osudu 
izjave kral ja Petra najviše su ispoljili borci III. bataljona. 

Politički rukovodioci u bataljonima još su na malom ste-
penu teoretske izgradnje, izuzev pojedinih komesara bataljona 
koji su prilično teoretski uzdignuti, kao što je komesar II. ba-
taljona i komesar IV. bat. Komesar I. bataljona kao i III. bat. 
su ponajslabiji komesari kojima treba više pomoći. Pomoć do-
bivaju od komesara brigade redovito a budući da imaju dobre 
pomoćnike komesara i na ta j način dobivaju svestrani ju i sva-
kodnevnu pomoć od njih, te je to garancija da će moći odgovo-
riti njihovim dužnostima. Političkim komesarima četa, bez raz-
like svima, potrebna je svestranija pomoć u svakodnevnom radu, 
budući da još ni jedan nema podpune samostalnosti u radu, ali 
ipak odgovaraju sadanjoj dužnosti uz pomoć komesara bataljona. 
Delegatima je potrebna naročita pomoć a naročito vodnim dele-
gatima u III. i IV. bataljonu, a da bi vodni delegati postali sa-
mostalni potrebna im je veća teoretska izgradnja, jer imajući 
u vidu da će danas sutra pojedini vodovi biti samostalne jedini-
ce te od tuda proističe problem uzdizanja i političke izgradnje 
istih. Po ovome pi tanju smo već poduzeli mjere tako da će se u 
buduće sa delegatima održavati češći sastanci, proučavati ma-
terijal itd. 

Ovo što je rečeno za političke rukovodioce u glavnom bi 
se moglo reći za vojne rukovodioce, t.j. i nižim vojnim rukovo-
diocima potrebna je isto takva pomoć u vojničkom smislu kao 
i ovima u političkom s obzirom da će niže jedinice u bliskoj bu-
dućnosti postati samostalne u svakodnevnom radu pri izvršava-

7 Reč je o pripremama za obrazovanje Privremene narodne vlade 
Demokratske Federativne Jugoslavije i Kraljevskog namesništva, a u 
vezi sa sporazumom Tito—Šubašić od 2. novembra 1944 (vidi »Oslobo-
dilački rat«, 2. knj., str. 544). 

8 Odnosi se na izjavu kralja Petra od 11. januara 1945 (vidi dok. 
br. 55, objašnjenje br. 4). 

42 Zbornik, tom IX, knj. 8 



nju postavljenih zadataka. I ovo pi tanje uzeto je u obzir i na-
stoji se da se iskoriste sve postojeće mogućnosti dok su jedinice 
još na okupu, iako ne podpuno, da se, koliko je to moguće, ospo-
sobe. Ovom pitanju pomoći će i sami kurs koji se održava pri 
ovoj brigadi. 

II. Organizaciono stanje 
Odlaskom I. bataljona iz naše brigade u Zagrebačku briga-

du nastale su izvjesne promjene i u organizacionom pogledu. 
Ovaj bataljon najviše je brojio partijskog članstva, te prema to-
me članstvo u našoj brigadi se je smanjilo, prema tome i broj 
partijskih ćelija. Pr i je su pojedini bataljoni brojali po četiri čete, 
a sada je formacijski sastav od tri čete, izuzev IV. bataljona koji 
je za sada sastavljen od dve čete. Sada u brigadi postoji 21 part. 
ćelija, što četnih, bataljonskih, prištabskih ćelija bataljona, pri-
štabskih ćelija Štaba brigade, zaključno s ćelijama Štaba bri-
gade, sa ukupnim brojem članstva (vidi nacionalni i socijalni 
sastav). Sastanci part. ćelija se održavaju uvijek redovito kada 
za to postoje mogućnosti. Kroz ovaj mjesec part i jske ćelije I.. 
i I. bat. nisu održavale redovno sastanke pošto su se jedinice na-
lazile razbacane po terenu izvršavajući zadatke. U predprošlom 
izvještaju naveo sam da se u parti jske ćelije bila uvrežila ona 
kruta vojnička disciplina, dok se sada ista ne pr imjećuje u ono-
likom obliku koliko to pre. Ovo smo rješili na ta j način što smo 
kroz sve part i jske ćelije pretresli ovo pi tanje i rastumačili što 
znači vojnička disciplina i odnos pri izvršavanju zadataka i što 
znači parti jska disciplina i odnos na sastancima ćelija. Ovo pi-
tanje su part. ćelije shvatile i svakim danom ona krutost nestaje. 
Sada što se pr imjećuje na radnim sastancima part. ćelija jeste 
to da većinom part. ćelije pri raspravl janju o problemima u jedi-
nicama tapkaju na jednom mjestu, gube se u moru sitnica i sa-
mim time izbjegavaju onaj glavni problem koga t rebaju da se 
pridržavaju i kada bi njega rješile onda bi samim tim bili r j e -
šeni i oni sitni svakodnevni iskrsli problemi, točnije rečeno ne 
znaju razlikovati glavno od sporednog. Na pr imjer na jednom 
part. sastanku raspravlja se pojedine sitne stvari koje su danas 
s obzirom na porast naše vojske, n jen značaj i n jenu visinu po-
stale vojničkom obavezom, t.j. obavezom svakog vojnika da 
mora izvršavati ono sve što mu se nalaže, a pojedine part. orga-
nizacije zadržavaju se oko toga kako treba da se nosi sanduk 
od municije, da se p. mitraljez redovito mjen j a i si., dakle da 
vide da je potrebno pojačati svakodnevni rad i l jude ubjediti 
putem predavanja na političkim časovima u nužnost takovih 
stvari, što znači da se ovo može postići i na jednom vojničkom 
sastanku, konferenciji itd., dok je dužnost part. organizacije da 
ulazi u ostale krupnije probleme i zadatke koji stoje pred njom 



kao cjelinom. Na ovaj način part. organizacije ne mogu postići 
onaj značaj i ulogu koja im pripada dok se ne oslobode ovoga 
tapkanja a s druge strane oni ljudi koji nanovo dolaze u par-
ti ju ne mogu steći ono mišljenje o part i j i koje t rebaju da steknu 
i samim tim vidi da se uvijek tapče na jednom i s t im sami sa-
stanci postaju dosadni. Ovo je sada jedno od pi tanja u unutar 
partijskom smislu koje treba da riješimo, a po ovome već su po-
duzete svestrane mjere. 

Teoretski sastanci održavaju se redovito a kad za to po-
stoje mogućnosti održavaju se i češće. Do sada na svim sastan-
cima teoretskim kod svih parti jskih organizacija proučavalo se 
Razvitak društva, koji je najbol je savladan u part. organizaci-
jama III. i I. bataljona. Materijal se proučava kolektivno i poje-
dinačno. Za proučavanje smo sada nadalje predvideli Historiju 
SKP-b. U ovome radu nailazi se na prilične poteškoće samim 
time kada se vidi da su parti jske organizacije većinom regruto-
vane od seljačkih elemenata, te sama ta činjenica ne daje takovu 
garanciju brzog uzdizanja part. članstva općenito, a s druge 
strane pojedini part. rukovodioci, naročito sekretari četnih će-
lija pa i bataljona su ljudi iz seljačkih masa. Od tuda sporost 
težeg shvaćanja a ukoliko i shvaća pojedine stvari teže ih iz-
ražava. 

Disciplina kod članova part i je postaje svakim danom za-
dovoljavajuća samim tim što članovi part i je izvršavaju doslov-
no svako naređenje koje se pred nj ih postavi ukoliko su ruko-
vodioci, ako su borci podpomažu ličnim primjerom izvršenje 
svakoga zadatka. U I. bataljonu kod članova ovo je razvijeno u 
najvećoj mjer i a to se moglo vidjeti iz posljednjih zadataka koje 
su izvršavali, a osim toga i odnos prema organima pojedinih 
povjereništava i opunomoćeništva OZN-e, koji su bili podpuno 
zadovoljni sa svakim postupkom naših boraca. Part i jski rukovo-
dioci u bataljonima, izuzev IV. bataljona, bi u podpunosti odgo-
varali svojim dužnostima, pošto su ova sva trojica prošli više 
part. kurseve i samim tim posjeduju veću teoretsku sposobnost. 
Sekretarima četnih ćelija potrebna je svestranija pomoć, ali se 
nadamo da ćemo ovo pi tanje rješiti samim tim što će biti omo-
gućeno svim part. rukovodiocima da prvenstveno oni prođu 
kurseve a poslije bi došli u obzir i oni drugovi koji nisu na 
rukovodećim mjest ima a imaju uslov za razvitak i na ta j bi na-
čin uzdizali l jude i uvijek imali rezervu u part. kadru i omogu-
ćili pravilnu politiku istih. Na sadanjem srednjem partijskom 
kursu nalaze se četiri druga, od kojih su dvojica iz I. bataljona, 
koji je otišao iz sastava naše brigade. 

Nekih nedostataka i sličnih pojava kod part. i obće ruko-
vodioca kao komunista, kao što sam to navodio u predprošlom 
izvještaju, u glavnom nije bilo, samim tim što smo uklonili sa 



rukovodećeg mjesta sve ono što nije davalo garanciju da će od-
govoriti svojoj dužnosti koja mu pripada. 

Saradnja između part. organizacija u našoj brigadi, kao i 
partiskih organizacija na terenu svakim je danom sve bolja. Se-
kretari bataljona uvijek su u dodiru sa onom organizacijom na 
čijem se terenu nalaze i s n j ima r ješavaju sva pi tanja koja se 
tiču jednih i drugih. Održavaju se mitinzi, sastanci sa omladinom 
itd. Odnosi Štaba brigade nasprama organima OZN-e u glavnom 
su usklađeni i ne nastaje neko pi tanje kao problem kojega ne 
bismo međusobno rješili. 

Politička situacija na ovome terenu ni je onakova kakova 
bi mogla biti. Narod u pojedinim mjest ima nije još podpuno 
shvatio bit i smisao karaktera naše borbe, a ima ih i takovih koji 
je razumiju ali je neće da razumiju. Ovo naročito se osjeća u 
pojedinim selima kao što su Stefanije i pojedina još mjesta gdje 
je još narod fanatično vjerski zaglupljen i popovska politika ima 
svoj dubok korjen među narodom ovoga mjesta, a naročito među 
starij im življem. Pop u Štefaniju, koji je sa svojim radom i poli-
tikom otvoreni neprijatel j naše borbe s tim što zabranju je djeci 
pionirima pjevanje partizanskih pjesama i odilaženje na sastan-
ke, tako da jednom prilikom kada je sazivan miting u ovome 
mjestu nije nitko od omladine došao na sastanak a poslije kada 
smo ih pitali zašto ne dolaze, govorili su da im prijeti pop da 
će biti isključeni iz škole ako budu posjećivali sastanke sa par-
tizanima. 

Izgledi za dal jn je omasovljenje part. organizacije nisu kao 
što su bili pre pošto su, kao što sam to i u prošlom izvještaju na-
veo, skoro svi stariji borci obuhvaćeni u organizacije S.K.O.J., 
kandidate itd. tako da sada part i jsku organizaciju ćemo pojača-
vati iz redova SKOJ-a, a SKOJ-evsku organizaciju i njeno po-
jačavanje će ići sporije pošto sada nemamo starih boraca nego 
onih koji su kasnije došli u vojsku i s kojima treba još mnogo 
rada. SKOJ-evska organizacija krenula je prilično napred i sva-
kim danom postaje sve aktivnija u svakom pogledu rada i za-
interesirana za svaki posao, a naročito od kada part. organizacija 
pruža veću pomoć SKOJ-u. SKOJ-evska organizacija u II. ba-
taljonu osjeća se najživljom organizacijom. Kao pr imjer na-
vodim to da je ona samostalno pokrenula SKOJ-evski list u ko-
jem opisuje ulogu SKOJ-evske organizacije, n jene zadaće i sli-
čno. Ovo ni je predviđeno od viših SKOJ-evskih foruma u po-
gledu izdavanja listova a niti od naše strane, nego samoinicija-
tivno, i skrenuta im je pažnja da više u buduće ne izdavaju ta-
kove listove, a naveo sam pr imjera radi da se vidi koliko je 
SKOJ-evska organizacija zainteresirana u svom radu. 

Zadatci koji stoje [pred] part. organizacijom naše brigade 
u glavnom se vide iz prednjeg izlaganja a to su: osposobiti part. 



organizaciju da bude stvarni rukovodioc i da u svome radu uoča-
va uvijek glavne probleme, t.j. da izbjegava uskogrudnost i 
sitničarenje. Osposobiti part. rukovodioce i rukovodioce uopće 
da koliko je moguće postanu samostalni i da bi kao takovi od-
govorili sutrašnjim zadatcima koji se pred njih postavljaju. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Uz drugarski pozdrav. 
Sekretar: 

S. Sunajko 

BR. 132 

IZVEŠTAJ PROPAGANDNOG ODSEKA 43. NO DIVIZIJE OD 
22. FEBRUARA 1945. PROPAGANDNOM ODELJENJU 11. 
KORPUSA NOVJ O PROSLAVI GODIŠNJICE FORMIRANJA 

KORPUSA1 

PROPAGANDNI ODSJEK Kopija 
43. DIVIZIJE NOVJ 

Broj: SI. dne 22. II. 45 g. 

STABU XI. KORPUSA 
(Propagandnom odjeljenju) 

Proslava godišnjice osnivanja XI. Korpusa održala se je po 
svim mjest ima Gorskog Kotara, gdje se nalaze jedinice naše di-
vizije i jedinice vojnih vlasti. Sve su proslave održane uz sa-
radnju JNOF-a i ostalih pozadinskih organizacija. 

Proslava godišnjice ni je se održala 31. I. uslijed situacije 
koja je tada bila na terenu naše divizije, t j . radi nadiranja ne-
prijateljskih snaga, već se je održala negdje jedan dan kasnije, 
a negdje i dva dana. No naše jedinice toga dana, t j . 31. siječnja 
proslavile su godišnjicu u borbi s neprijateljem, nanoseći mu 
osjetljive gubitke. 

Na proslavama, koje su održane nakon naglašenog dana ili 
dva kasnije, prisustvovao je i narod Gorskog Kotara i na ta j 
način manifestiralo se je također jedinstvo fronta i pozadine — 
došla je do izražaja velika simpatija naroda prema svojoj vojsci 
i prema svome XI. Korpusu. 

1 Kopija originala (pisana na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. 
br. 21—1/12, k. 1324A. 



Na svim proslavama došlo je do izražaja oružano bratstvo 
i jedinstvo hrvatskog i srpskog naroda. To se je naročito istaklo 
na proslavi u Drežnici, gdje su borci Hrvati iz Istre uz srpski na-
rod drežničkih sela zajedničkom proslavom manifestirali to oru-
žano jedinstvo i bratstvo — tim više, što je baš ta brigada koja se 
nalazi na ovom sektoru skoro svakodnevno vodila borbe protiv 
ustaša, braneći srpski narod od nasr taja krvnika. Također je na 
proslavama došlo do demonstracija protiv kral ja Petra Kara-
đorđevića i svih razbijača narodnog jedinstva i ispoljila se je 
jedinstvenost snaga fronta i pozadine i jaka volja za čuvanje 
stečenih tekovina ovom borbom. Isto tako na proslavi je došlo 
do izražaja borbeno jedinstvo hrvatskog naroda ovoga puta i 
Gorskog Kotara i talijanske manj ine iz Istre (boraca IV. tal. 
bataljona I. brigade). Uzvici boraca Talijana iz Istre »Mi hoćemo 
i borimo se za Jugoslaviju Tita!« dali su ovoga puta najbolj i od-
govor talijanskoj kao i međunarodnoj reakciji u pogledu Istre. 

Proslava godišnjice Korpusa održana je u slijedećim mje-
stima: Fužine, Lokve, Ravna Gora, Mrkopalj, Sunger, Plešce, 
Dobra, Vrbovsko, Čabar, Prezid, Drežnica, Brod na Kupi, Brod 
Moravice, Skrad, Srpske Moravice, Gerovo, Bosiljevo i u ne-
kim selima Karlovačkog područja gdje se nalazila tada jedna 
naša brigada, te u Delnicama. Na sve proslave u ovim mjest ima 
došao je i narod, također i iz okolnih sela. U Delnicama bilo je 
prisutno oko 600 civila bez vojske. Sva mjesta, a naročito gdje 
su se održavale proslave godišnjice Korpusa, bila su ispisana 
prigodnim parolama: »Živio XI. Korpus — Zivila XIII. Udarna 
divizija — Zivila 43. Divizija — Zivila 35. Udarna divizija — 
Zivila NOV — Zivili rukovodioci XI. Korpusa« itd. Na svim 
proslavama održani su prigodni govori, na kojima su pretstavnici 
vojske iznijeli historijat razvitka našeg Korpusa, njegov veliki 
značaj za ove krajeve i za Istru u današnjoj fazi domovinskog 
rata. Istakli su se i njegovi veliki uspjesi i kao najveći oslobo-
đenje Gračaca i pohvala Korpusa sa strane Vrhovnog koman-
danta maršala Tita,- uz proglašenje XIII. i XXXV. divizije udar-
nom,3 te rezultati XI. Korpusa u međukorpusnom nat jecanju. 
Pretstavnici vojske bili su burno pozdravljeni uz poklike vojsci, 
našem Korpusu, godišnjici našeg Korpusa, divizijama našeg Kor-
pusa, Maršalu Titu, jedinstvu fronta i pozadine itd. Pretstavnici 
JNOF-a iznijeli su napore pozadine u pomoći vojsci i naglasili 
pomoć koju pružaju 43. diviziji i cjelovito našem Korpusu. 

Za Gorski Kotar je ta proslava imala još jedan značaj. 
Narod Gorskog Kotara nalazio se baš pred izborima za svoju 

2 Odnosi se na pohvalu od 14. decembra 1944 (vidi II tom, Bilten 
br. 46—47, str. 563—564). 

s Vidi naredbu Glavnog štaba NOV i PO Hrvatske od 20. decem-
bra 1944 (V tom, knj. 36, dok. br. 111, str. 551). 



narodnu vlast. U svim se govorima isticalo i dotaklo važnost iz-
bora za naš narod isto kao i za našu vojsku. 

Na svim proslavama poslije svečanih govora održale su se 
priredbe u kojima su sudjelovali kako borci isto tako i omladina 
pozadine, a u Brodu na Kupi sudjelovala je svojim programom 
i kazališna družina. Obi. NOO-a za (s t ru »Otokar Keršovani«. U 
programima bile su zastupane prigodne recitacije, horske reci-
tacije, igrokazi i p jevanje borbenih pjesama. Pjesme su pjevali 
pjevački zborovi naših jedinica i zborovi omladine. Poslije tog 
zabavnog dijela razvile su se igranke, gdje je došlo do izražaja 
i narodno kolo s p jevanjem »Druže Tito, ljubičice bijela, pozdra-
vlja te omladina cijela . . . « Istrani, Gorani i Goranke, Hrvati i 
Srbi uz pjesmu Titu i ostale naše borbene pjesme najbolje su 
dali odraz svoga veselja, što zajednički slave proslavu godišnji-
ce osnutka svoga Korpusa, svoje Narodnooslobodilačke vojske. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Vidio : M. P. Sef propotsjeka: 
Joža Skočilić A. Kargačin 

BR. 133 

MESECNI IZVESTAJ POLITIČKOG KOMESARA 14. BRI-
GADE OD 23. FEBRUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 
19. NOU DIVIZIJE O VOJNO-POLITICKOJ SITUACIJI I PO-
LITIČKOM I KULTURNO-PROSVETNOM RADU U BRIGADI1 

S T A B 
XIV BUKOVACKE BRIGADE XIX UDARNE DIVIZIJE 

23 februara 1945 g. 

Predmet: 
Mjesečni izvještaj polit, komesara 

POLITKOMESARU XIX UDARNE DIVIZIJE 

Naprama prošlome mjesecu ovaj je sušta suprotnost. Za-
pravo moglo bi se govoriti o dvama periodima: do polaska sa pro-
storije Biograd — Pakoštane — Pirovac — Tijesno — Vodice 
na Mostar, i drugi poslije polaska označen marševanjem do Mo-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 1— 
1/14, k. 1020 I. 



stara, borbom za Mostar i opet marševanjem poslije oslobađa-
nja Mostara u nove rejone.2 Dok je prvi period u cijelosti pri-
rodan nastavak na rad prošlog mjeseca, i o kome se ne bi imalo 
nešto naročito nova (osebujnog) kazati, dotle drugi period je 
daleko značajniji, pun događaja koje donosi marševanje i borba 
i što je najvažnije ne marševanje poput ranij ih i ne borba po-
put ranijih. 

U razmaku od 20 siječnja do 31 siječnja od značajnijih ra-
dova unutar Brigade treba spomenuti Konferenciju komesar-
skog kadra Brigade održanu 26. t .mj. povodom obrade politič-
kog plana postavljenog od komesara Divizije koji je već bio u 
toku prorađivan ja.3 Težište sastanka je bilo na tome da se vidi 
kako su komesari postavili preda se r ješenje ovog zadatka, koli-
ko su se izbjegle ranije griješke i nedostaci (apstraktnost, ne-
sređenost, nesnalaženje u izboru tema i si.), zatim da se kroz 
slobodnu diskusiju iskristalizuje jedan sistem u načinu obrađi-
vanja tema i njihovog prenašanja na borce i dal je kao najvažnije 
da se prodiskutuje prva tema »Oslobodilački rat i položaj Nove 
Jugoslavije«, odnosno osvijetli postavljanjem pitanja i njihovim 
objašnjavanjem sa one strane koja im je samima nedovoljno 
jasna, ili koja pitanja najčešće postavljaju borci. Sa te s trane 
konferencija je bila zaista plodna. Utvrdilo se otprilike da se sa 
jedinicama prorađuje tema po tema i to tako da se najpr i je obra-
di sa kadrom (komesarima četa i delegatima), zatim da se kroz 
određeni period, recimo osam dana, obrađuje sa borcima po je-
dinicama i da se na koncu pripremi diskusija sa jednim kra-
ćim uvodnim referatom (za čitavu jedinicu, po mogućnosti i či-
tav bataljon). Po pitanju same teme pokazalo se da se još uvijek 
stoji na najdonjoj stepenici, t.j. uzimanja problema izdvojito 
od cjeline i t raženje da se dade konačno i određeno mišl jenje za 
stvari koje su tek u razvoju, kao događaji u Grčkoj i bojazan da 
se i kod nas ne desi slična stvar. Sa svoje strane najviše sam na-
stojao razbiti takvo gledanje, zatim pokazati svezu između te-
ma koje su bile određene kao materi jal za obradu »Oslobodilač-
kog rata i položaja Nove Jugoslavije«, napose na obradi članaka 

1 Posle oslobođenja Knina, 4. decembra 1944, jedinice 14. brigade 
19. udarne divizije NOVJ su razmeštene na toj prostoriji radi odmora, 
sređivanja i popune. Tu su ostale sve do naređenja Štaba 8. udarnog 
korpusa NOVJ od 30. januara 1945, kada je 19. divizija (bez 5. udarne 
brigade) izvršila pokret pravcem Zadar—Šibenik—Split—Vrgorac radi 
učešća u mostarskoj operaciji. Nakon završetka ove operacije jedinice 
19. divizije su se vratile u severnu Dalmaciju radi odmaranja, sređivanja 
i popune (opširnije o tome vidi dok. br. 2 i 209; V tom, knj. 37, dok. br. 
118, 166 i 167; Arhiv VII, reg. br. 1—2, k. 119/8 i reg. br. 40—12, k. 272A). 

3 Odnosi se na plan političkog rada od 13. januara 1945 (vidi 
dok. br. 45). 



»Moralno-politički poraz fašizma« i »Historijsko mjesto .. .«.4 

Kao što je poznato, par dana kasnije postavljeni plan je mije-
n jan uslijed novopostavljenog plana po komesaru Korpusa,5 a u 
vezi novog medukorpusnog takmičenja,6 ali nadošli pokreti i 
borbe koji su bili učestani i skoro neprekidni do danas su nas 
skoro sasvim spriječili u njegovom spro vođen ju. 

Druga perioda proteklog mjeseca (kako sam ja to pokušao 
nazvati) datira od onog dana kad je izdano naređenje za pokret7 

i t ra je do danas. Mišljenja sam da je najzahvalnije iznijeti te-
meljitu analizu razvoja zbivanja kroz ovu periodu jer će se iz 
n je ujedno dobiti i najbolj i izvještaj (uvid u Brigadu) za ovaj 
mjesec. 

Sto je pokazalo marševanje Brigade od Pirovca do Mo-
stara? 

Marševanje brigade do na prostoriju Ljuti Dolac — Pod-
gorje — Sretnica, odakle se pošlo u borbu za Mostar, zaista bilo 
je vrlo loše i slabo izvedeno. Netačno bi bilo tražiti uzroke is-
ključivo izvan Brigade, u uslovima prevoznih sredstava, dotu-
ra ishrane; ili pak samo u umoru boraca. Tačno je da u prvome 
redu sam Stab Brigade od početka ni je dovoljno zašao u pitanje 
predstojećeg marša, da se nije dovoljno unio u predviđanje ne-
predviđenih momenata, koji redovito nastupaju; što nije svakom 
pojedinom članu štaba određena konkretna dužnost (zadatak) po 
kojoj će da bude odgovoran i da se takorekuć pod cijenu glave 
stara da je ispuni. Tačno je da smo kao Stab Brigade dozvolili 
da nam se desi da u jednoj skoro od najkrit ičnij ih situacija u 
tom prvom maršu, a to je prelaz preko Biokova, dozvolimo (i-
ako sasvim nenamjerno) da Brigada ostane bez ijednog od nas. 
Hitnost situacije je zahtijevala da se Brigada čim prije prebaci 
i žurilo se sa jedinicama tako da su komore izostale. Neredovita 
ishrana učinila je svoje (uz marševanje), borci su se iscrpli. Još 

1 To jest: »Historijsko mjesto Nove Jugoslavije« (vidi dok. br. 45. 
5 Komesar je tada bio Boško Siljegović. 
* Iz izveštaja politčkog komesara 19. NOU divizije od 27. februara 

1945. političkom komesaru 8. udarnog korpusa NOVJ se vidi da je štab 
te divizije 13. januara 1945. dostavio jedinicama, kao plan političkog 
rada, ove tri teme: »Oslobodilački rat i položaj Narodnooslobodilačke 
vojske Jugoslavije«, »Naša regularna vojska i zadaci« i »Federalna Sr-
bija u federativnoj Jugoslaviji«. Međutim, na konferenciji sa štabovima 
divizija od 24. januara, Štab 8. udarnog korpusa je postavio nov plan 
političkog rada, u vezi sa dvomesečnim međukorpusnim takmičenjem 
(od 20. januara do 20. marta 1945), koje je organizovao Glavni štab NOV 
i PO Hrvatske (opširnije o tome vidi dok. br. 45 i 141; Arhiv VII, reg. 
br. 2—6, k. 119/2: depeše političkog komesara Glavnog štaba NOV i PO 
Hrvatske od 1, 8, 10. i 16. januara 1945. i depeše političkog komesara 8. 
udarnog korpusa NOVJ od 6, 8. i 10. januara 1945). 

7 Odnosi se na naređenje Štaba 8. udarnog korpusa NOVJ od 30_ 
januara 1945 (vidi tom V, knj. 37, dok. br. 118). 



jedan propust Štaba što na kraćem sastanku sa komandantom 
Divizije8 u Makarskoj nije ovome predočio stanje jedinica, pi-
tanje ishrane i predložio da Brigada pođe do mjesta Tučepi gdje 
da se spremi večera i za nekoliko sati Brigada odmori, pa da se 
zorom (ili prije) krene. Time bi postigli to da ne bi bili toliko 
izostali. Naša intendantura pokazala se u ovim danima da je 
nedorasla zadatku osiguranja ljudske i stočne hrane za toliki 
broj l judstva i stoke a na jednom tako, osobito prema našim ra-
nijim kretanjima, zamašnom maršu. Naša intendantura, koju 
smo ocjenjivali vrlo dobrom i koja je zadovoljavala dok Brigada 
nije vršila veća kretanja i dok je sjedila u toku više od mjesec 
dana na mjestu, trebala je veću našu pomoć a ta je izostala. Kao 
jedino opravdanje za sebe, premda ne u težnji opravdavanja ili 
izgovaranja, mogu navesti da je i za nas ovoliki marš bio nešto 
nova i neiskusnog, a broj u jedinici još i veći nego ranije. Pu-
tovalo se i auto-kolonama i željeznicom i brodovima i sve je to 
za nas bilo novo. Također se pokazalo da smo precijenili svoje 
štabove bataljona, a sami su se pokazali i nedovoljno snalažljivi. 
Da ne navodim druge, spomenuću ovaj pr imjer : kad se krenulo 
uz Biokovo, već je vojska bila izgladnjela, nekoliko (više od de-
set) nisu mogli dalje; uto je naišao kamion sa hranom koji je u-
pućen da stigne pješadiju, umjesto da ga zaustave, oni ga pro-
puste. Nesreća je htjela da se isti t a j kamion posred Biokova 
pokvari i s jutradan prolazeći mimo njega opet ne uzeše dovolj-
no hrane sa sobom, sašli su na drugu stranu, v jerujući da će na-
ići neki kamion koji će im sanijeti preostalu hranu, što se uglav-
nom nije dogodilo. Za to vri jeme smo ja i načelnik štaba bili u 
Makarskoj (radi dočeka jedinica koje su izostale) a komandant 
i pomoćnik koji pođoše naprijed radi konaka i Kozicu trokolicom 
i uslijed snijega ne mogoše natrag. Ovakav marš besumnje je 
doprinio da smo samo tom prilikom imali stotinu izgubljenih 
momentalno iz Brigade (33 iznemogla i 67 dezertera). To je d je-
lovalo da smo bili prisiljeni streljati trojicu koji su pokušali de-
zerterstvo a koji su od ranije već imali na duši nekoliko dezer-
terstava. Još između već ovoliko nabrojanih momenata ima je-
dan skoro i nevažan da se spomene, ali ću ga ipak spomenuti 
jer nam je i on doprinio povećanju zbrke za marševanje, a i jer 
sam lično ja kroz to ispao najviše naivan. Naime, u Šibeniku 
na željezničkoj stanici prišao mi je major Simo Dubajić i tražio 
od mene da se smjesta uputim do Štaba XIX Divizije da im po-
nesem poruku od Korpusa9 kako su nam dati na raspolaganje 
svi brodovi IV obalskog sektora i plus tome auto-kolona Korpu-
sa u Makarskoj koja će u nekoliko navrata prebaciti čitavu našu 

8 Komandant je bio Stanko Parmač. 
9 Reč je o 8. udarnom korpusu NOVJ. 



Diviziju do prostorije Vrgovac — Ljubuški. Tim povodom uputio 
sam k Vama bivšeg adutanta, a pošto sam u Splitu dobio preko 
telefona obavijest da je put preko Biokova zakrčen, uvijek raču-
najući na tu auto-kolonu, poznavajući tamošnji teren, predložio 
sam svome Stabu da se ne iskrcavamo u Makarskoj, nego u Baš-
ka—Vodu, odakle će biti jednostavnije prebacivanje preko Za-
dvar ja za Vrgorac (kamionima). Time smo izgubili na putu svo-
jih 12 km, što i nije toliko strašno koliko pitanje težeg materi-
jala, a i pi tanje samog tempa u pokretu. Kao prirodna nadoveza 
ovakvom početku pratile su nas sve do same borbe kojekakve 
sitnice i neugodnosti, kojih smo se ipak uspješno rješili, kao 
slab marševski poredak i disciplina, zakašnjavanje ishrane, izo-
s ta janja pojedinih boraca i si. Sve u svemu, iz ovoga marša na-
učili smo da ne ostavljamo više nikad predaleko intendanturu, 
da šaljemo konačare, da više vodimo paske nad štabovima bata-
ljona, da se sami više udubljavamo oko pokreta, da budemo više 
sa jedinicama i uopće da sa više plana prilazimo izvršavanju za-
povjesti Štaba Divizije, a napose uvijek kad je to moguće odr-
žati sa komandnim kadrom kraći sastanak i još jedno: redovito 
pisati marševske i druge zapovjesti (jer u nizu nedostataka toga 
puta nismo pisah niti zapovjest). 

Sto je pokazala borba za Vardu, kotu 262 i prilaze do je-
zera k Miljkovićima?10 

Iako u stvari na Mostaru nismo postigli uspjeh, nije na-
stala nikakva demoralizacija. Besumnje je za nas bio najteži u-
darac kad nam je bio ranjen komandant,11 a isto tako kad su u 
malom razmaku vremena od njega i pomoćnika poginuli ko-
mandant i pomoćnik II. bat. Sa kadrom koji nam je već ranije 
bio izbačen bili smo osjetno pogođeni. Ipak sa malim predahom 
jedinice su bile opet spremne za borbu. Sama uvodna borba k 
Vardi nije bila valjana. Mi smo puna tri dana samo odgonetah 
raspored neprijateljskih snaga i tražili najlakše branjeni prilaz 
od strane neprijatelja. Mnogo se je upotrebljavala arti l jerijska 
vatra a da nije korišćena. Bilo je i mnogo neodlučnosti kod šta-
bova bataljona a da i ne govorimo kod komandi četa. Osobito 
su slabe noćne borbe, gdje vrlo lako dolazi do rasi javanja i iz-
vlačenja. Za sve vri jeme borbe bila je slaba (vrlo slaba) djelat-

10 Neprijatelj je s posebnom upornošću i žestinom branio položaje 
na liniji s. Kebeljevača—s. Miljkovići—s. Varda — k. 331—k. 262—Jese-
nice—Radoč, s obzirom na njihov značaj za odbranu Mostara. Ove polo-
žaje on je posebno utvrđivao (bunkeri, bodljikava žica). Borbe na njima 
su počele 7. februara i trajale do 11. februara 1945, kada su jedinice 14. 
brigade zauzele Vardu. U tim borbama ova je brigada imala veće gu-
bitke (opširnije o tome vidi Arhiv VII, reg. br. 40—12, k. 272A; Opera-
cijski izveštaj Štaba 8. korpusa od 25. februara 1945. Vrhovnom štabu 
NOV i POJ). 

11 Ilija Repac 



nost pušaka, borbu je vodilo uglavnom automatsko oružje. Pri-
likom prilaženja na jurišno odstojanje i uopće privlačenja na 
položaje većina boraca vukla je svoje ruksake natrpane koje-
kakovim tricama, pa i napljačkanim stvarima i tako sebe onespo-
sobljavali za lako vršenje pokreta, prebacivanja, juriša i ostalo. 
Ceta za vezu djelovala je vrlo dobro, tako da je i posebnom 
naredbom pohvaljena. Isto tako vrlo dobro je funkcionisao sa-
nitet, gdje su bolničari u većini sa velikim marom i požrtvov-
nošću pružali pomoć ranjenicima. Od svih ranjenih putem su 
podlegli trojica koji su zaista zadobili smrtne rane. Četa pra-
tećeg oružja sa svojim odjel jenj ima vrlo dobro funkcioniše. J e -
dino komandir opetovano se razboljeva za vri jeme akcije, što 
nije po njega ni na jmanje zgodno. Intendantura je djelovala da-
leko bolje nego za vri jeme marša, ali još uvijek ne dobro. Po-
kazuje se da joj fali dovoljno osjećaja odgovornosti, vojničke 
disciplinovanosti, nije stizala na vrijeme. Ubojna komora je za-
dovoljavala potrebe, premda kao po običaju većina tereta je 
pala na samoga rukovaoca. 

Sve u svemu, i ove borbe opetovano pokazuju da niži pa i 
viši komandni kadar ne znaju držati povjereno im ljudstvo, da-
vati im potrebiti razmještaj , davati razmješta j oružju i voditi 
stalnu pasku nad njima. Jednom riječju, borba je pokazala da se 
prošli mjesec dana i više nije dovoljno koristio, da se borci nisu 
navikli na disciplinu uopšte, da bi prihvatili disciplinu u borbi. 
Ipak kao i dosada pokazalo se da onamo gdje ima neko da po-
vede uvijek ima s nj ime dovoljno boraca. Kroz ovo vri jeme bilo 
je podosta slučajeva da se je pljačkalo pojedinačno i skupno po 
kućama koje su bile napuštene. Tu su naviku ponijeli i ovamo 
sa sobom i osjeća se tu i tamo poneka krađa; sa svoje strane či-
nimo sve da joj što pre stanemo na kraj . Uglavnom pokazalo 
se vrlo dobrim pa i neophodno potrebnim stalno bdjeti nad šta-
bovima bataljona i podstrekavati ih na njihove dužnosti. Jasno 
je da ćemo voditi računa da ne kočimo njihovu samoinicijativu. 

Poslije završenih borbi za Mostar pošlo se usiljenim mar-
žom u gonjenje za neprijateljem. I ovom prilikom ponovile su 
se mnoge slabe pojave od ranije. Došle su nam kao opomena i 
poziv da zaista više ne dozvolimo njihovo pojavlj ivanje (opet u 
vezi intendanture). Danas v.d. intendanta Brigade pošao je na 
kurs, zamjen ju je ga njegov zamjenik, koji je velikom voljom 
prišao radu, samo izbija pomalo nezdrava crta: sad kad ja ra-
dim vidjećete kako to ide, jednako kao da je on mogao i rani je 
bolje, ali ni je htio da se drugome pripišu zasluge. Cak navodi 
da je on htio da radi, ali da je bio kočen. Ovo ćemo provjeriti . 

Marševanje od Širokog Brijega do Makarske je pokazalo 
da kad pripremimo put, otprilike onako kako sam gore naveo 
izvlačeći pouke od već opisivanog marševanja, stvar ide sasma 



drugačije. Ipak ću i ovdje podvući što možda i nije bitno za jed-
no dobro organizovano i pripremljeno marševanje ili pokretanje 
uopće, a to da je ovo marševanje unatrag poslije pobjede, da 
na Biokovu nije bilo snijega, da su kamioni sa hranom stizali na 
vrijeme, a isto tako i sa teškim oružjem. Naravno, bez obzira 
na sve to, ovaj mjesec dana u svakom pogledu je mjesec velike 
škole za našu XIV brigadu. 

Iako po vremenu u koje pada bi trebalo o ovome pisati u 
slijedećem izvještaju, navešću ovdje ukratko kako je tekla da-
našnja proslava dana Crvene armije, koji dan smo mi iskoristili 
za smotru Brigade, izvršenje zakletve onih koji se još nisu za-
kleli u našoj vojsci, zatim za podjelu ordena i medalja onima koji 
su od rani je bili predviđeni. Dan je bio pogodan, raspoloženje 
boraca je bilo svečano. Svečanost je bila uvećana novim odje-
lima i novom obućom koju je dobilo nekoliko stotina boraca. Još 
se samo osjeća veliki nedostatak u opasačima i kapama. Kape će-
mo u najkraćem roku namiriti, samo opasači su problem. Defile 
je izveden ne loše. Najslabije je marševao II bataljon, ostali, što 
vele Bukovčanci, »doprilike«. Kako je bila popravljena hrana, 
a većina nabavila vina, to se zaista Brigada osvježila. 

Kroz ovaj mjesec bilo je nekoliko pojedinačnih vrlo loših 
ispada, kao za vri jeme borbe gdje je jedan borac unio u dva na-
vrata paniku, prenoseći da je tobože komesar brigade naredio 
povlačenje, a drugi put isti borac je razbio kolonu [boraca] koji 
su nosili ranjenike povikom »eto Njemaca!«. Nad istim se vrši 
paska. Također je bilo nekoliko slučajeva opijanja, a toga je bilo 
i onda kada su se izgladnjeli borci umorni napili pa ih i manje 
količine alkohola omamile. Na samome položaju za većinu se 
može kazati da nisu kukavice, samo, jer je slab osnovni kadar, 
s t radaju i ne postižemo uspjehe. 

Naš najhi tni j i zadatak jeste stalnim pozivanjem štabova 
bataljona nukati ove da izdižu svakodnevnim ukazivanjem os-
novni kadar. Ovo skoro da dje luje kao fraza, ali to sam najbolje 
sam osjetio u poslednjem marševanju kad sam obilazeći po ne-
koliko puta čitavu kolonu, po nekoliko puta morao i članovima 
štabova bataljona ukazivati jednu te istu stvar po pi tanju mar -
ševske discipline, kad bih vidio da ostaju opetovano ravnodušni, 
recimo naprimjer : do njega ide borac zaogrnut ćebetom po gla-
vi, ili izvan stroja, a on niti reaguje. Tako mi se desilo da sam 
kroz ovo nekoliko dana jednom te istom komandantu bataljona 
(III b.) na jpr i je rekao »tvoj bataljon maršuje najslabije« i da 
sam mu opet danas imao priliku reći, što je i zaslužio, »tvoj 
bataljon je najbol je izvršio pozdrav i defile«. 

Daljni zadatak je po pi tanju obrade političkog plana po-
stavljenog od polit, komesara našeg Korpusa. 



Sto se tiče kadra i vojničkog i političkog ima znatnih 
promjena, ali, jer sve to nije još staloženo, a i jer ih ima pri-
lično novih, neću se sa nj ima ovdje posebno baviti, već ću ta j rad 
ostaviti za idući izvještaj. 

I sam primjećujem da je ovaj izvještaj više vojničke na-
ravi ali to dolazi kao posljedica zaista neposrednih zbivanja na 
bazi pokreta i borbe, a to i jest ono mjesto gdje se polaže ispit. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Polit, komesar-major : 
M. P. Žiki Bulat 

P. S. 
U onom dijelu gdje se govori o marševanju od Pirovca do 

Vrgorca ispušteno je iznašanje o prolazu kroz Split, a to zbog 
toga jer sam već dostavio opširan izvještaj o tome.13 

BR. 134 

ŠESTONEDELJNI IZVESTAJ ŠTABA 15. NO DIVIZIJE OD 
24. FEBRUARA 1945. POLITIČKIM KOMESARIMA 7. KOR-
PUSA NOVJ I GLAVNOG ŠTABA NOV I PO SLOVENIJE 

O STANJU I POLITIČKOM RADU U DIVIZIJI1 

S T A B 
XV DIVIZIJE NOV I POJ 

Položaj, 24. II 45. 

POLITIČKOM KOMESARU GL. ŠTABA SLOVENIJE 
POLITIČKOM KOMESARU VII KORPUSA NOV I POJ 

Sestonedeljni politički izveštaj 

U vremenu od 7. januara do 22. februara naše jedinice 
nalazile su se naizmenično na sektoru Novo Mesto — Gorjanci 
i na sektoru Zežemberk — Suha krajina. IV brigada »Matija 
Gubec« bila je u međuvremenu u Hrvatskoj, kamo je otišla po 

11 U dokumentu su vršene neke manje ispravke crnim mastilom 
(kao što je i potpis političkog komesara). 

15 Redakcija nije pronašla taj izveštaj. 
1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu IZDG 

u Ljubljani, f. 188 a/I, a snimak u Arhivu VII, film 126/553—556. 



materijal.2 IV, V i XII brigada napadale su naizmenično gar-
nizon Stranska Vas pri Zužemberku.3 

Naša divizija je rešila pi tanje izbora kadrova. Na ruko-
vodećim mestima nalaze se najbolji partizani. Ukoliko postoji 
negde neka greška, ona se, pre ili kasnije, ispravi i dotični se 
smenjuje sa svog položaja. Na kurseve šaljemo takođe dobre 
ljude. Priznanje za to smo primili od komandanta podoficirske 
škole VII korpusa potpukovnika Duleta4 i instruktora majora 
Colariča.5 Oni su obojica izjavili da naši kadrovi pravilno shva-
ćaju slanje ljudi na kurseve. 

Iz podoficirske škole donesu drugovi dosta [znanja]. Po-
doficiri, vodnici i desetari su sposobni u kratkom vremenu preu-
zeti čete i dobro se razvijaju. Nešto drugačije je s političkim 
delegatima. Gradivo koje delegati obrađuju na kursu dobro 
savlađuju i znaju ga prenositi dalje, ali s novim gradivom imaju 
poteškoće. Na primer, politički komesar čete da ovakvom polit-
delegatu članak iz dnevnog časopisa sa zadatkom da ga objasni. 
Ukoliko članak govori o stvarima koje su obrađivali na tečaju, 
delegat će znati to dobro da objasni, a ukoliko članak nije iz 
te građe, neće mnogo dati od sebe. Pomoć im pružaju politički 
komesari četa što češćim održavanjem sastanaka i teoretskih 
časova. 

Općenito se oseća velik nedostatak vojničkog a naročito 
političkog kadra. Podizanje kadrova razvija se suviše brzo. Po-
jedinac se još ni je dovoljno ustalio u četi a već ide u bataljon. 

U tom periodu uputili smo pitomce za vojnu akademiju. 
Broj l judi koje ste tražili za akademiju bio je, s obzirom na 
želje, suviše mali. Jako veliki broj mladih momaka prijavio se 
za vojnu akademiju kada su saznali za raspis. Uputili smo na j -
bolje, a prednost smo dali starim partizanima, pratiocima i ku-
ririma. 

8 Brigada je krenula u Hrvatsku 14. a vratila se u sastav svoje di-
vizije 19. januara 1945. Vidi Zapovest Štaba 15. divizije br. 22 od 14. 
januara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 188/III), relaciju Operativnog 
odseka Štaba 15. divizije br. 21 od 22. januara 1945 (Arhiv IZDG u Lju-
bljani, f. 21/IV) i depeše 7. korpusa od 14, 19. i 20. januara 1945 (Arhiv 
IZDG u Ljubljani, f. 44/1). 

1 Napad na Stransku Vas započeo je noću 27/28. januara 1945. i 
trajao, sa izvesnim prekidima, sve do 17. februara. Napadale su naiz-
menično jedinice 15. i 18. NO divizije. O tome vidi dokumente: 7. korpusa 
NOVJ (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 21/IV, 150/11, 154/11, 191/11 i 193/11), 
18. NO divizije (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 191/III), 15. NO divizije (Ar-
hiv IZDG u Ljubljani, f. 188/11 i III), 4. i 5. slovenačke udarne brigade 
(Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 189/III), 12. slovenačke NO brigade (Arhiv 
IZDG u Ljubljani, f. 190 II), 8. slovenačke NO brigade »Fran Levstik« 
(Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 196/1) i knjigu depeša u f. 44/1). 

4 Dušan Svara 
5 Lojze Colarič 



Za podizanje samopouzdanja, za podizanje autoriteta po-
doficira, pozvali smo u diviziju deset najbolj ih podoficira — 
vodnika, za koje smo priredili zajedničku večeru sa članovima 
užeg štaba divizije i šefovima odseka u diviziji. Na toj večeri 
razvila se, posle pozdravnog govora koji je održao zamenik 
komandanta divizije,6 živa diskusija o svim mogućim stvarima. 
Posle večere održana je proslava, na kojoj je politički komesar 
divizije pročitao stručni referat o podizanju samopouzdanja i 
autoriteta podoficira, a komandant divizije7 odlikovao je sve 
pozvane vodnike medaljom ili ordenom za hrabrost. Zatim je 
proslava nastavljena prema programu koji je pripremio pro-
pagandni referent. Sledećeg jutra vodnici su se vratili u svoje 
jedinice. Ovom večerom postignut je priličan uspeh, partizani 
su pričali o proslavi a podoficiri su udvostručili svoj rad. 

Za vaspitavanje podoficira jako nam koriste brošure koje 
primamo, naročito »Starešina in podrejeni«,8 koju s uspehom 
čitaju i na teoretskim sastancima obrađuju rukovodioci. 

Za pomoćnike političkih komesara četa organizovani su 
kratki kursevi (od četiri dana), kojima je u XV brigadi ruko-
vodio drug Marko,9 major iz Glavnog štaba, zajedno sa člano-
vima bivšeg politodela XV divizije Marušom i Ančkom,10 dok 
su ga u IV i V brigadi održale same Maruša i Ančka, a u XII 
brigadi održavaju ga sada. U XV brigadi ovaj kurs ni je suviše 
uspeo. Partizani, i pomoćnici su se nekako bojali da sarađuju, 
nisu učestovali u diskusijama, dok je u IV i V brigadi jako dobro 
uspeo. XV brigada ima takođe na jman je izgrađene sekretare 
ćelija, zato kurs nije postigao uspeh koji smo želeli. 

Sto se tiče manevarske sposobnosti i brzine pri zauzimanju 
položaja, naše su brigade u borbama u Suhoj kraj ini dokazale 
da su već mnogo postigle. Kada je nepri ja tel j ispao na Smuku, 
dva bataljona XII brigade stigla su u rekordnom vremenu na 
položaje, tako da su partizani bili svi znojavi." Takođe su se 

* Verovatno se odnosi na Aleksandra Vojnovića, koji je na tu duž-
nost postavljen naredbom Štaba 7. korpusa NOVJ od 11. februara 1945 
(vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 164/1). Pre njega je zamenik komandan-
ta bio Janez Hribar. 

7 Milan Tornine, koji je za vršioca dužnosti komandanta 15. NO 
divizije postavljen naredbom Glavnog štaba NOV i PO Slovenije br. 
472 od 12. oktobra 1944 (vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 188/11). 

8 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 91, pod br. 1157 i 1158. 
9 Bogomir Peršič 
10 Ljudmila Saje Kreše i Ana Hafner 
11 Ispad je izvršen 19. februara 1945. Vidi mesečne izveštaje: 7. 

korpusa NOVJ, br. 1063 od 1. marta 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 
21/IV i 150/11), 15. NO divizije, br. 84 od 25. februara 1945 (Arhiv IZDG 
u Ljubljani, f. 188 II), 5. slovenačke NOU brigade »Ivan Cankar«, od 21. 
februara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 189 a/III) i 12. slovenačke NO 
brigade, od 20. februara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 190/11). 



istakle XV i Cankareva brigada, koje su gonile nepri jatel ja od 
Smuke sve do Male gore kod Kočevja, tamo napale nepri ja-
teljevu kolonu i zadale joj teške gubitke, tako da je ostavila 
na bojištu još pet mrtvih koje nije mogla odvući. 

Borbeni moral naših jedinica je dobar. Na položajima 
Smuke se takođe popravila borbenost XV brigade, koja je učes-
tvovala u opkoljavanju neprijatel ja kod Zvirča 12 Bataljoni su 
tamo energično pritisnuli na položaje neprijatelja, tako da se 
ovaj pustio u bekstvo, što je sve naše borce nateralo za nj im. 
Jurišali su i potukli veliki broj neprijatelja, zaplerili oružje, 
municiju i spremu, tri živa zarobili itd. Partizani XV brigade 
bili su posle ove akcije zadovoljni i govorili su da je XV brigada 
sada pokazala da ipak nešto vredi. Posle toga smo na sastanku 
štabova bataljona skrenuli pažnju svim rukovodiocima kako 
dragocena stvar je visoki borbeni moral koji postoji u njihovoj 
jedinici i da ta j moral treba sada čuvati i još ga podizati. Stab 
divizije je, s obzirom na uspeh naših jedinica, izdao pohvalu 
u kojoj je naročito naglašena XV brigada.15 

Veliko zadovoljstvo se osetilo među partizanima sada, ka-
da smo im podelili svakome oo pet cigareta, koje već jako dugo 
nisu primili. 

Kod komandanta I bataljona V brigade druga Hrena, koji 
je svojevremeno bio komandam XIV brigade, zapazili smo već 
više puta oportunizam i izbegavanje borbi. Uprkos stalnim opo-
menama, uvek se vraćao na staro. Međutim, u borbi kod Zvirča 
povukao se, bez naređenja, s važne kote, koja je zatvarala ne-
pri jatel ju povratak u izlazni garnizon. Time je onemogućio lik-
vidaciju opkoljenog neprijatelja, koji bi u slučaju da je Hren, 
prema naredbi, držao položaje sa svojim bataljonom, bio potpuno 
uništen. Zbog toga i zbog drugih grešaka, koje je Hren počinio 
u Cankarevoj brigadi, bio je izveden pred sud kao saboter. 

Kulturno-prosvetni odbori po brigadama su formirani, ali 
ne mogu raditi intenzivno zbog preopterećenosti boraca. Položaji 
koje sada držimo traže, na primer, da imamo na nj ima stalno 
šest bataljona. Uprkos tome udvostručilo se dopisivanje parti-
zana za zidne i džepne novine, koje ima svaki bataljon. I po 
kvalitetu se ove novine popravljaju. 

11 Vidi operativni dnevnik Štaba 15. slovenačke NO brigade »Be-
lokranjske« pod 21. februarom 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 190 
a/III) i mesečni izveštaj Štaba 5. slovenačke udarne brigade »Ivan Can-
kar<', br. 68/45 od 19. marta 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 189 a/III). 

" Vidi dnevnu zapovest Štaba 15. NO divizije od 22. februara 
1945. kojom se pohvaljuju 15. slovenačka NO brigada »Belokranjska«, 
Dolenjski NOP odred i 5. slovenačka udarna brigada »Ivan Cankar« 
(Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 188/III). 

43 Zbornik, tom IX, knj. 8 



Da bi se podigla politička izgradnja mi smo. u takmičenju 
između XV i XVIII divizije, u plan takmičenja umetnuli i po-
litičku izgradnju.14 To takmičenje je u diviziji uzelo takav za-
mah kakav takmičenje traži Pojedinci su svesni toga da se ne 
damo XVIII [diviziji]. Međutim, to je dovelo i do izvesnog sek-
tašenja, koje nema i ne može imati štetnih posledica na same 
odnose obeju divizija. Part i jska organizacija je lakođe raspisala 
proučavanje Staljinove knjige »O domovinski vojni«,15 u vezi 
s kojom će članovi parti je polagati ispite, za koje se prijavio 
priličan broj članova partije. Neke ćelije su samoinicijativno 
proširile plan takmičenja i na proučavanje drugih materijala, 
iz kojih imaju takođe nameru da polažu ispite. 

Na političkoj liniji, pored vojnog vaspitanja, preduzeta je 
kampanja za korištenje oružjem, upotrebu nišana, upotrebu 
teškog oružja, koja se pokazala kao dobra i postigli smo uspehe.16 

Naš operativni odsek nastaviće plansku izgradnju vojnika u 
osnovnim pitanjima. Pored same kampanje, na političkoj liniji 
smo takođe proveravali koliko su naši politički rukovodioci spo-
sobni preneti i temeljito sprovesti neku direktivu, i to o isprav-
nom vojničkom pozdravljanju i raport iranju, koje još nije do-
bro. Ova kampanja još traje, do zaključno 25. II.17" 

Prilikom kontrole pojedinih političkih komesara bataljona 
konstatovali smo da ima nekoliko nj ih koji ništa ili veoma malo 
poznaju svoj kadar. Takav je, npr., komesar J bataljona XII 
brigade, koji ne poznaje ni svoje četne komande a kamoli vod-
nike, delegate ili desetare. Isto se desilo sa dva komesara u XV 
brigadi. Međutim, uzev u celini, komandanti još mnogo manje 
poznaju svoj kadar. Takođe smo konstatovali da neki komesari 
bataljona (u XV brigadi) ne poznaju ni najosnovnije političke 
stvari, da ne znaju šta je AVNOJ, koje predsednik AVNOJ-a 
i zamenjuju maršala Tita i dr Ribara.18 To ukazuje na kra jnu 
nehajnost i sabotažu direktiva koje daje politički komesar bri-
gade i parti jska organizacija. S obzirom na to održavaće se s 
komesarima bataljona što češće teoretski sastanci o našoj po-
litičkoj abecedi. 

Literatura koja dolazi u naše jedinice zaista je postala 
svojina naših partizana. Mnogo je čitaju i ponekad se čak ras-
pituju kako to da još nije stigla. U novinama najviše vole opisi-

14 Vidi napomenu br. 15 uz dok. br. 59. 
15 Originalni naslov glasi: »O veliki domovinski vojni Sovjetske 

zveze« (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 536, pod br. 7389). 
U vezi s tim, Stab 15. NO divizije izdao je 7. novembra 1944. po-

seban cirkular pod br. 6994 (vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 188/III). 
17 Vidi direktive Štaba 15. NO divizije od 17. januara i 18. febru-

ara 1945 (arhiv IZDG u Ljubljani, f. 188/III). 
18 Dr Ivan Ribar. Umro je 2. februara 1968. u Zagrebu. 



vanje borbi i stručne stvari kao što su: određivanje razdaljine 
za upotrebu nišana itd. Sama parti jska organizacija još ne zna 
iskoristiti članke u »Ljudskoj pravici« kao direktivne članke. 
To pokušavamo ostvariti. 

Organizacija SKOJ-a je bila kod nas jako slaba. Niko nije 
vodio računa o njoj . Clan pclitodela, odgovoran za SKOJ, ni je 
učinio [ništa], nije radio ono što bi morao. 19 To se sada ispoljilo. 
Mnogo brigadnih i bataljonskih sekretara otišlo je na kurseve, 
u akademiju, nekoliko ih je bilo ranjeno, a niko ni je postavio 
druge. Novi sekretar SKOJ-a divizije20 imao je sada posla samo 
s time da postavi kadar. Pored toga se i broj SKOJ-evaca u 
mestu osetno smanjio. Mnogo ih je u bolnici a novih ljudi nema, 
tako da je starost već u prošeku dosta viša nego što je bila. Sto se 
tiče pružanja pomoći SKOJ-u, nude je pomoćnici političkih ko-
mesara, dok sami komesari manje. Zbog nesređenog kadrov-
skog pitanja je i sama aktivnost SKOJ-a opala. Primetili smo 
da se partizani — omladinci brane od funkcije sekretara 
SKOJ-a, da više vole političke a još više vojničke funkcije. To 
isto se primećuje i kod već postavljenih sekretara. Uzrok će biti 
u činovima i rangovima, koje sekretari ne dobijaju. Neki su to 
i priznali. 

Dezertiran ja se ne pojavl ju ju uprkos jako napornom radu 
i brojnim dužnostima. 

Zdravstveno s tanje je dobro. Ljudi koji su bili poslati u 
bolnice zbog smrzotina i prehlada vraćaju se. Pre odlaska na 
nove položaje21 sva divizija je bila parena tako da zasad nema 
velike vašljivosti. Ali će se ona uskoro pojaviti jer na tom 
mestu nema mogućnosti, a ni vremena, da se partizani čiste. 
U pogledu higijene postoje poteškoće jer nema vode, sneg ta-
kođe nestaje a bunari su zaraženi ili prazni. 

XVIII divizija nam je ostavila na tim položajima očajno 
stanje. Sva sela su bila upravo zatrpana đubretom, crevima, 
kožom, iznutricama, sve je ležalo popreko. Na položajima kod 
Primoža pronašli smo preko dvadesetak poginulih koje nisu 
sahranili. Sela su sada očišćena a topl jenje snega svakog dana 
otkriva nešto novo. Mrtvi su bili takođe sahranjeni.22 

19 U politodelu je za rad organizacije Saveza komunističke omla-
dine Jugoslavije odgovarao sekretar divizijskog komiteta SKOJ-a. U to 
vreme tu dužnost je u 15. NO diviziji imao Lojze Soštarič Peter, koji 
je naredbom Glavnog štaba NOV i PO Slovenije br. 566 od 24. februara 
1945. premešten za sekretara SKOJ-a u 30. NO diviziju (vidi Arhiv 
IZDG u Ljubljani, f. 124/IV—8). 

20 Alojz Erbežnik 
!1 Vidi napomenu br. 20 uz dok. br. 126. 
22 O tim pojavama vidi dopise 15. NO divizije od 8. i 12. januara 

1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 188/11 i III). 



Štabovi brigada znaju pametno upotrebljavati pohvale. 
Odlikovanja su bila masovno podeljena svima koji su to zaslu-
žili. U čitavoj diviziji je odlikovano medaljom za hrabrost 280 
boraca a ordenom za hrabrost 154 borca. Imamo još da podelimo 
185 ordena za hrabrost, koje, međutim, još nismo primili. 

Neke partizane koji stalno gunđaju uspeli smo podići od-
likovanjima tako da su opet postali radni i dobri. 

Odnos civilnog stanovništva u Suhoj kraj ini se popravlja. 
Hinje ih je opametilo23 i više ne oda ju onoliko. Dokaza imamo 
u tome što nepri jatel j za vreme ovih akcija nije znao koliko nas 
ima i koje su jedinice. 

U pogledu snabdevanja životnim namirnicama pojavl ju ju 
se greške i poteškoće. Jedinice doduše još nisu bile gladne ali 
snabdevanje postaje sve teže. Intendanti su prepušteni samima 
sebi, niko im ne daje podatke. Ljudi ih već prepoznaju iz da-
leka kada dolaze s vrećama. Zene ih počnu da psuju, brane se 
da pokažu svoje zalihe. Intendanti zatim silom upadaju u ham-
bare, dolaze na ta j način u konflikt, koji dovede, doduše retko 
a ipak ponekad, do tučnjave. Tako se kod divizijskih sudova 
redaju tužbe i prijave. Bilo je i nekoliko slučajeva kada inten-
danti nisu pravilno postupali, onako kako im je bilo naređeno. 
Davali su potvrde za man je materi jala nego što su ga uzeli ili 
uopšte nisu dali potvrdu. Sve optužene smo saslušali. Za svaku 
učinjenu grešku poslaćemo dotičnog intendanta na kurs, jer se 
toga najviše boje. Od novomeškog okružnog komiteta bio je kod 
nas neki drug, koji je došao da porazgovaramo o tome kako bi 
u svaku našu brigadu došao aktivista s terena, kome bi vojska 
omogućila politički rad a on bi davao podatke za snabdevanje 
hranom. Na ta j način biće nepravilnosti uklonjene. Pi tanje is-
hrane postaće u najskori je vreme priličan problem. 

25 Zbog neprijateljske delatnosti stanovništva i zbog opasnosti da 
se neprijatelj ponovo ne učvrsti u Hinjama, jedinice 18. NO divizije su 
11. i 12. januara 1945. iselile stanovništvo, izvršile rekviziciju i uništile 
sve važne zgrade. Vidi depeše 7. korpusa NOVJ upućene Glavnom štabu 
NOV i PO Slovenije 9, 11. i 12. januara 1945. (Knjiga depeša u Arhivu 
IZDG u Ljubljani, f. 44/1). 
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IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 3. ISTARSKE BRIGA-
DE OD 24. FEBRUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 43. 
NO DIVIZIJE O STANJU I POLITIČKOM I KULTURNO-

-PROSVETNOM RADU U BRIGADI1 

Izveštaj o političkom i. 
općem stanju naše brigade 

POLIT. KOMESARU 43. DIVIZIJE NOVJ 

Ako pogledamo našu brigadu kao borbenu jedinicu ona je 
vrlo dobra te je razmjerno prema brojnom stanju moguće izvr-
šiti svaki zadatak. Borbenost kod naših boraca i rukovodioca je 
odlična ali dolaskom novih boraca u našu brigadu iznikli su po-
iedinci koji su dosta plašljivi i skloni napustiti za vr i jeme borbe 
prve redove. To se najbol je vidjelo u poslednjoj akciji na vrhu 
Kapele3 gdje su vojnici stari kao i rukovodioci na zapovijest za 
juriš odmah skočili ko jedan na žicu a ovi novaci su ostali. Raz-
log tome je što isti još nisu prošli kroz vatreno krštenje. Jedna 
strana naših boraca što u više navrata negativno d je lu je na našu 
brigadu a to je prevelika ravnodušnost naprama svim opasno-
stima, što ga čini neopreznim [na] svakom mjestu, bio on ispred 
neprijateljskog bunkera ili na straži ili na patroli. Oni su dosta 
ravnodušni i na žrtve koje se oko njega zbivaju. Prema mrtvim 
drugovima nema dovoljno ljubavi te su ga skloni i na položaju 
ostaviti. Ranjene drugove rado izvuku iz svake vatre do iza li-
nije ali ne zauzimaju se dovoljno da ga iznesu na mjesto našeg 
odlaska. Mi do danas još uvijek nismo uspjeh kod svih naših bo-
raca stvoriti to da su oni pravi majstori svog oružja i majstori 
ratovanja. Ima dosta drugova koji još uvijek ne znaju dovoljno 
koristiti oružje kao i zaklone i prebacivanje, a kad počnu pu-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 
23—1712, k. 1324 A. 

! Odnosi se na datum prijema dokumenta od strane političkog ko-
mesara divizije. 

1 Odnosi se na neuspeo napad 3. brigade na neprijateljski garni-
zon vrh Kapele od 20. februara 1944, koji su branili delovi 19. ustaške 
bojne i nemačke 392. legionarske divizije. Neprijatelj je imao 48 mrtvih 
i 31 ranjenog, a 3. brigada 10 mrtvih i 17 ranjenih (opširnije o tome vidi 
Arhiv VII, reg. br. 1—2, k. 119/10). 

POLIT. KOMESAR III. BRIGADE 
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cati stvarno se vidi da vole ratovati i vatra ih često zanaša. Iz 
gore navedenih nedostataka a odlične borbenosti u borbi pro-
ističe da mi još uvijek imademo u akcijama više gubitaka nego 
što bi to bilo potrebno. Naši drugovi dobri su borci ali još uvijek 
nisu postali pravi vojnici, pogotovo u borbi. Disciplina kod na-
ših boraca je dobra i on rado izvrši svaki zadatak koji mu se po-
stavi. Borbeni moral je na visini te borci traže akcije i veselo idu 
na njih. Sto se tiče borbenosti kod boraca ona je najbolja kod 
našeg 3. bataljona, jer je isti bataljon imao više prilika u borbi 
sukobiti se prsa o prsa i borbama razbijati neprijatel ja, kao što 
je to bio slučaj u Kamenici4 gdje su borci jurnuli u same kuće 
u kojima su bile ustaše i tukli se bombama, noževima i kunda-
cima. Kod našeg 1. bataljona val borbenosti zahvatio je također 
veći dio boraca ali ipak jedan dio još zaostaje za borbenošću bo-
raca 3. bataljona. Ima izgleda da će se kroz borbe i pod pritis-
kom samih dobrih boraca, koji vrlo rado među sobom se kritiku-
ju, slabo držanje pojedinih boraca brzo ispraviti. Nakon pos-
ljedne akcije na Kapeli volja za borbu postala je još veća. Naš 
2. bataljon nije imao prilike kroz ovaj mjesec dana doći u veći 
okršaj sa neprijateljem, jedino u zasjedi dočekivao istoga, te o 
n jemu ne možem reći ono što o prvom i trećem bataljonu, ali 
pošto su borci borbeno raspoloženi, moje je mišl jenje da isti ni-
šta ne zaostaju za drugima, jedino ga ruše nedostaci komandnog 
kadra kao što je to slučaj bio i u sadašnjoj akciji prigodom po-
stavljanja zasjede na Zrnićima5, gdje su dozvolili bandi da im 
se sa jačom snagom približi u neposredno odstojanje. Kod naših 
boraca još uvijek se nije razvila l jubav za plijenom a niti da 
dovedu živog neprijatelja, što čini da mi nismo imali plijena niti 
živih zarobljenih vojnika iako je to bilo moguće. Takvi slučaj 
bio je u borbi na Jelićima kod Jezerana, gdje su ostavili mrtve 
ustaše i prolazili prokraj nj ih a nisu im uzeli nikakvih stvari od 
njih. Zatim konkretni slučaj u Kamenici, gdje su ušli u sobu u 
koju su pri je toga bombama poubijali bandu, našavši među nji-
ma jednog ranjenog podoficira, dotukli ga nožem i pustili a da 
nisu skinuli niti opasača sa njega. One dvije tri puške koje su 
zaplijenili to donijeli samo rukovodioci. Na ove propuste mi smo 
im ukazivali te su se na akciji u Kapeli zbilja zalagali da uhvate 
plijen, te se nadam u buduće da ćemo moći konkretnije doka-
zati i pozitivnije rezultate borbe. Dosta su nesamoinicijativni, 

* Treći bataljon 3. brigade je 16. februara 1945. upao u neprijatelj-
ski garnizon Kamenicu i bombama likvidirao neprijateljsku posadu u 
jednoj kući (vidi Arhiv VII, reg. br. 1—2, k. 119/10). 

5 Od 31. januara do 20. februara 1945. na sektoru Brinje—Jezerane 
—Drežnica, jedinice 3. brigade su vodile više uzastopnih borbi protiv 
neprijateljskih snaga (opširnije o tome vidi Arhiv VII. reg. br. 1—2, k. 
119/4 i reg. br. 1—2, k. 119/10). 



npr. ako mu se reče dovući govedo, on će ga dovuć, ako mu se 
drugi puta kaže treba i puške uhvatiti a da mu se pri tom ne 
spomene govedo, on će govedo pustiti. Oni još uvijek nisu postali 
elastični, već su kao automati koji se potpuno puste u ruko-
vodstvo svojih rukovodioca u najskra jni j im sitnicama. Ovo sve 
napred nalaže da naši rukovodioci budu zbilja čvrsti, samoini-
cijativni i poduzetni, te zato komandni kadar postao sada jedan 
od najgorućih problema, jer zbog odlaska pojedinih rukovodioca 
u prekomandu za art i l jeri ju kao i nevraćanja svih drugova sa 
kursa ostala su nam mnoga mjesta nepopunjena. Prisiljeni smo 
da postavimo nove a da isti ne mogu dati sigurnosti. Dosadašnji 
naš komandni kadar bio je zadovoljavajući. 

1. bataljon, štab bataljona: Komandant Rosina Ivan vrlo 
je dobar i požrtvovan te dosada daje prilično pomoći svojem ko-
mandnom kadru održavanjem redovitih svakodnevnih sastana-
ka, osim kada smo na akciji, ali onda daje na položaju punu po-
moć u samoj borbi. Polit, komesar Franković Anton radio je do-
bro i daje lijepu pomoć potčinjenima preko svakodnevnih sasta-
naka polit, rukovodioca, zatim izravnim djelovanjem na borce 
prigodom kada polit, komesari četa prenašaju na borce. Isti je 
drug sada upućen na srednje partijski kurs a na njegovo mjesto 
postavili smo da vrši dužnost drug Mohorović Maksan, koji je 
sada došao iz kursa, ali njegova mlitavost ne obećava potpunu 
sigurnost da bi isti zadovoljio na tom položaju. Dati ćemo mu 
punu podršku te ćemo Te o njegovom razvitku obavještavati. 
Drug pomoć.[nik] kao drug dobar je ali kao rukovodilac nesna-
lažljiv, nepouzdan i nema dovoljno energije za rukovanje orga-
nizacijom a još manje preko n je riješavati probleme, u borbi 
izgleda da je nesiguran ali nije rečeno da isti drug neće nakon 
izvjesnog vremena zadovoljiti. Ađutant tog bataljona ima pro-
zebene noge te kroz ovaj mjesec ni je dao nikakvu pomoć ba-
taljonu. 

Komande četa u ovom bataljonu bile su prilične ali sada 
su iz ovih komanda otišli dva pomoćnika na kurs a 1 komesar 
ranjen. Iste komande četa postale su vrlo hrabre kao i cijeli ko-
mandni kadar ovog bataljona te je to najveća garancija da će se 
ovaj bataljon lijepo razvijati, jer isti drugovi imaju dosta volje 
a i osjećaj odgovornosti. 

2. bataljon: štab ovog bataljona nije popunjen, manjka i 
komandant, bez kojega su već skoro mjesec i pol dana. To mno-
go dje luje na ovaj štab jer nemaju jedne čvrste ruke koja time 
rukovodi. Ađutant Uljanić Franjo dobar je borac i praktički ru-
kovodioc u borbi ali nije u stanju rukovoditi sveopćim životom 
i razvojem jednog bataljona, jer nema dovoljno teoretskih zna-
n ja a niti se ne snalazi u r i ješavanju i uočavanju problema. Isti 
se osjeća potčinjen od komesara bataljona koji zbog svoje teo-



retske sposobnosti moguće i nehotice nadjašio ostale a on sam 
po vojničkom pitanju oslanja se na ađutanta, ne vodi svestranu 
brigu o sveopćem uzdizanju bataljona. Što se tiče političkog isti 
je dobar i daje prilične pomoći političkim rukovodiocima na re-
dovnim sastancima. Pom. komesara ovog bataljona dosta je ne-
snalažljiv te ne rukovodi organizacijom a izgleda da je u borbi 
nesiguran, te prema tome ovaj štab kao cjelina bez komandanta 
neće moći udovoljiti. 

3. bataljon: štab ovog bataljona kao cjelina udovoljava i 
da je prilične pomoći komandnom kadru, ali još uvijek koman-
dant tog bataljona nosilac je sveopćeg rada a tako isto i nosilac 
najvećeg autoriteta u bataljonu te se to može vidjeti i kod samih 
boraca koji u akciju sa mnogo više želje i sigurnosti idu kada sa 
nj ima ide komandant. Razlog tome je ta j što su borci odlazeći 
s komandantom na zadatak uvijek uspjeli, dok je bio slučaj da 
s ostalim članovima štaba nisu.. Ađutant Iskra6 sad je nanovo 
došao, ima znanja ali ga sa visokoga na borce prenaša, te je ma-
lo i umišljen u svojoj sposobnosti, te potc jenjuje ostale drugove, 
dok je u borbi pokazao se vrlo slab. Detal jni je crte o istome ne 
mogu dati jer ga još dobro ne poznam. Komesar ovog bataljona 
hrabar je i ima volje za rad te je dosta uporan ali ne raspolaže 
sa dovoljnim znanjem. Pom. komesara je više politički rukovo-
dio nego parti jski jer ni u ovom bataljonu part i ja ne rukovodi. 

Komande četa ovog bataljona su bile prilične ali preko-
mandovane i one su ostale bez 1 komesara, 1 komandira i 2 po-
moćnika kao i zamj. komandira. Tako da se pred nas postavilo 
i ovom bataljonu metnuti - sasma novi komandni kadar. 

Opći rad štabova bataljona sastoji se u tome što svako-
dnevnim sastancima (osim kada su u akciji) skupl ja ju komandni 
kadar te š n j ime prorađuju teme a zatim u njihovom prisustvu 
isti prenašaju na borce, tako isto rade i politički rukovodioci. 

Komanda prateće čete ostala je također bez komandira, 
koji je otišao u art i l jeri jsku brigadu, kao i pomoćnik komesara 
čete, tako da je ostao zamj. komandira kojega smo postavili za v. 
d. komandira a za komesara Crnjol Danila, koji se do sada na-
lazio u 3. bataljonu, naprama Vašem naređenju o postavljanju 
komesara Račkog, koji je do tad bio u četi, u 1 pešadijsku jedi-
nicu. Sama prateća četa prilično se razvijala ali stručna sposob-
nost boraca još uvijek nije dostigla ono što bi morala, pogotovo 
jurišni pioniri. 

Komanda čete za vezu također je sada ostala bez pom. ko-
mesara koji je otišao na fiskulturni kurs a komesar Maršanić 
Razmo nakon što ozdravi biti će premješten u 1 od pešadijskih 
četa. Isti se komesar u ovoj četi pokazao dosta marl j iv te se 
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komanda čete kao cjelina prilično snalazila a i sam komandir 
počeo odstranjivati svoje negativne strane. Da četa za vezu nije 
napredovala ne možemo reći ali još uvijek nije postigla ono što 
bi morala, pogotovo smo imali češćih zastoja na samoj radiosta-
nici. Rad ove komande čete je priličan te se nadam da će po-
punom komande ove čete rad se dobro razvijati. Komandni ka-
dar postao je jedan od najvećih problema u našoj brigadi, te 
nemamo pozitivnih izvora za nanovo postaviti kadrove, takve 
kadrove koji bi mogli udovoljiti, ali ćemo zaprijeti sve sile da si 
ponovno postavimo i odgojimo nove kadrove. Stab brigade je sa-
da potpun, te se dobro slažemo. Sto se tiče rada ovoga štaba on je 
dobar kao cjelina, održavaju se češće izvanredne konferencije 
štabova kao i sastanci pri je i poslije akcije. Dva puta sedmično 
održavaju se sastanci sa polit, rukovodiocima brigade, gdje se 
analizuje s tanje jedinica a zatim politički rad rukovodioca, po-
stavlja se primjedbe i direktive za budući način proučavanja 
političog plana. Zatim se prouči tema političkog plana. Ali ne 
možemo reći da rad pojedinaca članova brigade ne bi mogao 
biti bolji, pogotovu što se tiče davanja izravne vojničke pomoći. 
Načelnik štaba7 zauzet je administracijom i još uvijek isti ne 
daje vojničke pomoći izravno komandnom kadru. Moje mišl jenje 
da bi i kontrola druga komandanta8 na davanju pomoći komand-
nom kadru mogla biti veća. Pom. komesara9 je nanovo došao 
te se još uvijek ni je dovoljno snašao i saživio u r i ješavanju 
problema koji iskrsavaju kao i očvršćivanju organizacije u na-
šoj brigadi, koja je vrlo slaba, ali drug ima volje te ima izgleda 
da će potpuno udovoljiti u svom sektoru rada. Moj rad 
vidi se iz već gore navedenog, osim toga što održavam svake 
sedmice sastanak sa referentima saniteta i ostalim, zatim obi-
lazim bataljone i dajem izravnu pomoć komesarima čete kao i 
vodim kontrolu i diskutiram sa borcima, zatim, kako će se moći 
dolje vidjeti, održavaju se češći sastanci, mitinzi sa narodom i 
vojskom itd. Nastojati ćemo da si naš štab od sada dade još više 
pomoći po svim pitanjima naše urigade jer ima izgleda da ćemo 
mi to moći te se nadam da će ovaj naš štab moći potpuno udo-
voljiti. 

POLITIČKO STANJE BRIGADE 

Politička situacija u brigadi je odlična kao i politički mo-
ral te nema nikakvih političkih loših pojava. Situacija u svijetu 
i kod nas borcima je dosta poznata te borci vrlo energično uda-
ra ju protiv kral ja a sa najvećom simpatijom prate našu politiku 

7 Redakcija nije mogla utvrditi ko je tada bio načelnik štaba 
brigade. 

8 Nikola Šoko 
' Dušan Jardas 



kao i razvoj Crvene armije, naše Vojske i Saveznika. Pojave de-
zerterstva je bilo 1 slučaj iz naše brigade. Politički plan rada 
prorađuje se a rezultati vidjet će se u pregledu takmičenja. Po-
litička svijest naših boraca je prilična, što smo uspjeli teme-
ljitim proučavanjem političkog plana na način kako je već gore 
navedeno. Program je shvatilo oko 80°/o boraca. Neprijateljske 
parole koje se ovdje češće ubacuju nemaju djelovanja na borce. 
Drugarstvo je u našoj brigadi prilično, što se vidi po tome što 
jedan drugome rado i bez prigovora smjenj iva ju rance, pomažu 
u maršu itd. Jedino jedna vrlo loša pojava koju još uvijek nismo 
uspjeli sasma suzbiti a to je pojava krađe, protiv koje smo po-
duzeli sve moguće mjere. Također naši pojedini borci skloni su 
da upadom u neprijateljski ganizon opljačkaju pojedine sitnice 
koje su mu od vlastite potrebe a da pri tome ostavlja ono što bi 
bilo od opće i velike koristi. 

Kulturno-prosvjetni rad u našoj brigadi prilično se razvija 
i razgranan je po svim sektorima. Osnovani su pjevački horovi 
po bataljonima kao i pri Stabu brigade, diletantske grupe, radi 
se sa nepismenima, održavaju se kul turna predavanja, pišu se 
parole itd. Koje rezultate šaljemo u kulturno-prosvejtnom pre-
gledu. Ali čitav ta j rad pokreće se odozgo naime nismo još uvi-
jek uspjeli stvar pokrenuti odozdo, t j . kulturno-prosvjetni od-
bori po četama još uvijek nisu postavili rukovodioci i podstre-
kači kulturno-prosvjetnog rada. Naše džepne novine bile su u 
više navrata mjerilo političkog nivoa. Priredbe koje smo davali 
prilično su uspjele i prilično su posjećivane kao i imale lijepog 
djelovanja. 

Intendantura. U posljednje vri jeme dobili smo u našu in-
tendanturu dva nova člana te prema tome našu intendanturu 
sačinjavaju 4 člana i 2 magazionera. Naša intendantura još 
uvijek se ne snalazi i nije samoinicijativna u dobavljanju hrane 
kao i o njezinom prevozu na određeno mjesto. Odgovornost in-
tendanta Branka Lipovca nije nikakva kao i ostalih članova in-
tendanture. Uz svu pomoć još uvijek nismo uspjeli pobuditi od-
govornost i upornost u radu naših intendanata. Njihova al jka-
vost i nesnalažljivost urodila je time da su naši borci tri puta 
ostali bez slijedovanja te je sam ovaj štab bio prisiljen djelovati 
na organizaciju u cilju da nam vojska ne bi bila gladna. Po ba-
taljonima organizirani su radni vodovi koje sačinjavaju inten-
dant, pomoćnik, kuhari, postolari i šnajderi . Sami intendanti 
bataljona nisu loši te ima izgleda da bi isti uz veću pomoć in-
tendanture brigade potpuno udovoljili. Kod intendanture bri-
gade imademo radionicu sa krojačima i postolarima ali isti do 
danas nisu dali onoliko koliko bi moglo. Hrana naših boraca u 
posljednje vri jeme vrlo je loša. Mi smo sa naše strane preko 
organizacija poduzeli sve mjere ali isti nam nisu mogli izaći u 



susret zbog pasivnosti ovog terena i zbog toga što se isti boje 
i tražiti što od naroda. U akcijama koje smo vodili bilo je zapli-
jenjeno češće po nekoliko goveda te nam je to bilo jedino što 
je moglo podržati i onako slabu fizičku snagu naših boraca. 

Sanitet. Sto se tiče saniteta on je organiziran, dokle god 
ima ranjenih noga po bataljonima dotle se ne može reći da je 
on potpuno zadovoljio. Referent saniteta je čovjek prilično živ 
i agilan te ima i stručne sposobnosti, dok njegov zamjenik je 
vrlo mrtav i nesnalažljiv. Higijeničarka se drži samo ambulante, 
dok ne obilazi bataljone i ne gleda kolika čistoća vlada u nj ima. 
U posljednje vri jeme zbog slabosti izbacili smo iz stroja oko 10 
boraca. Bilo je i pojave t ifusa kod civila ali uspjeli smo sprečiti 
njegov prelazak na naše borce. Čistoća po našim jedinicama je 
dobra i vrše se češće šurenja. Referenti saniteta po bataljonima 
nisu najbolj i ali l judi su koji obećavaju dati više od sebe, uz 
pomoć referenta saniteta brigade udovoljavaju. Dok bolničari 
četa su dosta slabi i nemaju nikakva autoriteta. 

Z D R A V S T V E N O I FIZIČKO S T A N J E N A Š I H B O R A C A 

Zbog malog brojnog stanja naše brigade a prevelikih duž-
nosti boraca po patrolama, te zatim češći napadi, veliki marševi 
a ovakva slaba ishrana znatno je oslabila fizičku kondiciju na-
ših boraca. Po Vašem naređenju o smanj ivanju automatskog 
oružja znatno smo olakšah našim borcima i ovo oružje koje 
imamo bolje će se koristiti. Imademo oko 10 boraca u brigadi 
koji imaju kraste na nogama a oko 4 — 5 ih je koji su svrabljivi. 
Inače drugih bolesti do sada nema. 

Veza sa terenom i pohtičko stanje na terenu. 
Kako je već bilo javljeno, politička situacija na terenu 

bila je vrlo zamršena i odnos naprama vojske nepravedan. Pu-
tem sastanaka sa pozadinskim organizacijama, opć.-seoskim, 
kotarskim NOO-ima, JNOF, partijom, SKOJ-em kao i mitin-
zima uspjeli smo stvar dovesti na bolje ali još uvijek nije kako 
bi trebalo. Dezerteri koji su se bili prijavili da će biti u našoj 
jedinici, od nj ih 8 šestorica su nakon par dana ponovo otišli i 
još nam uspjeli ukrasti 3 šmajsera. Otkrili smo također i 1 dru-
garicu koja je ovdje zapravo služila kao inspirator četničke pro-
pagande' i po svim izgledima imala sa bandom izravne veze. Ista 
je znala s kojom namjerom su dezerteri došh u naše jedinice. 
Razni elementi koji su nasjeli četničkoj propagandi pokušavali 
su ubacivati svoje parole i demoraldum i u naše jedinice ali im 
to nije uspjelo. Narod je osudio stav dezertera na sastancima i 
mitinzima ali isti imaju punu podršku od lokalpatriotista i šovi-
nista Drežnice. Isti imaju svoje frakci je čak i u raznim organi-



zacijama kao SKOJ-u, četi Kom. mjesta itd. Formiranjem ovog 
novog bataljona na ovom terenu i pravilnom ali energičnom 
politikom i stavom vjerovatno da će uspjeti stvar potpuno ozdra-
viti. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar major : 
M. P. Joško Deželjin 

BR. 136 
IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 7. NOU DIVIZIJE OD 
25. FEBRUARA 1945. CENTRALNOM KOMITETU KPH O 

STANJU I POLITIČKOM RADU U DIVIZIJI1 

S T A B 
VII. UDARNE DIVIZIJE IV. KORPUSA N.O.V. 

J U G O S L A V I J E 
A. Br. 122/45. 

Dne 25. II. 1945. 194 

Politički izveštaj za mjesec februar 1945. god. 

CENTRALNOM KOMITETU K. P. HRVATSKE4 

U ovom mjesecu provedene su u život u našoj diviziji dvije 
nove organizacione mjere. Postavljen je pomoćnik komesara di-
vizijei1, formirali smo propagandni od jeo*. Ove novosti u orga-
nizaciji rada u našoj vojsci pokazale su odmah svoju praktičku 
svrhu. 

S obzirom na vojno-političko s tanje u svijetu i na sektoru 
gdje d je luje naša jedinica, nema nikakovih naročitosti. Naš bo-
ravak od mjesec dana na graničnim djelovima slobodne terito-

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 48/532—533. 

* Iz dokumenta se vidi da je izveštaj istovremeno dostavljen i 
Stabu 4. udarnog korpusa NOVJ. 

5 Za pomoćnika političkog komesara 7. NOU divizije postavljen je 
Milutin Omazić (vidi dok. br. 106. 

* Verovatno se odnosi na propagandni odsek koji je formiran u 
vezi s naredbom Vrhovnog komandanta NOV i POJ o organizaciji pro-
pagandnog i kulturno-prosvetnog rada u NOVJ od 13. decembra 1944 
(vidi II tom, Bilten 46—47, str. 559). 



r i je imao je priličnih rezultata u učvršćivanju tekovina naše 
borbe među masama. Paralelno sa ofanzivnim operacijama Sa-
veznika, a naročito Crvene armije, mi smo na ovome sektoru 
težili biti vojnički aktivni. Rezultati čisto političke naravi u 
vezi sa Krimskom konferencijom omogućili su nam rad u učvrš-
ćivanju linije u našem pokretu. Poslije sastanka na Krimu nije 
teško uvjeri t i koliko snage leži u čvrstini Saveznika po svim 
pitanjima, bilo da treba uvjeri t i one koji nisu sigurni u to, ili 
razbiti špekulaciju kod pojedinaca. U unutrašnjoj politici mi 
smo nastojali naročito svakom učiniti jasnim da je Jugoslavija 
poslije ove Krimske konferencije uspješno završlia svoju poli-
tičku borbu u vanjskom svijetu. Stvaranjem jedinstvene vlade 
naš pokret postigao je željene uspiehe sa kojih će moći lakše i 
snažnije krenuti u pravcu izgradnje naše mlade države. 

U. ovom mjesecu proslavili smo najvažniji datum u istoriji 
stvaranja Crvene armije. Njen dan osnutka proslavili smo u 
zajednici sa pozadinom. Onako kako smo zamislili stvar, može-
mo reći da smo skoro i izveli. Dali smo naročitu važnost pripre-
mi za proslavu toga dana. Po svim linijama rada nastojali smo 
masu boraca obuhvatiti, kako bi kao cjelina na sam dan spon-
tano izrazili silu oduševljenja koje mora našu vojsku i narod 
obuzimati prilikom slavljenja važnih datuma iz istorije sovjet-
skih naroda. Znali smo da bez vojničkog uspjeha neće biti puno 
slavljenja. Na našem sektoru je teže pronaći pogodan moment 
za uspješnu borbu. No, pored svega aktivizirali su se naši šta-
bovi dovoljno. Izbor akcje bio je dobar. Rezultati su postignuti. 
To je upravo bila najbolja priprema za proslavu ovog dana. 
Samu uspješnu akciju iskoristili smo dovoljno politički na ta j 
način što smo na sam rođendan Crvene armije odlikovah na j -
bolje borce, što smo pred jedinicama i narodom pročitah poh-
valnu naredbu. Samo slavljenje rođendana Crvene armije isto 
tako politički smo iskoristili, naime proslavili smo ga na liniji 
našeg pokreta. Pred jedinicama smo postavili da koristeći ove 
uspjehe vrše pripremu po svim pitanjima da bismo u idućim 
zadacima bili u stanju sposobnosti za polučivanje novih uspjeha. 
Toliko i općenito o tim stvarima. 

U našem štabu posao je dobro organizovan. Mogli bismo 
reći da nema ni po jednoj grani naročitih problema. Osjećamo 
da u pogledu organizacije koju smo do sada svladah imamo 
dosta vremena za kontrolni rad, za neposrednu pomoć. Naime 
po svim sektorima postoje planovi i sistemi rada te poslije pot-
rebnih sastanaka i najvažnij ih koje držimo i pazeći na vrijeme, 
mi odlazimo u jedinice i tu na licu mjesta gdje su problemi 
pomažemo. Akcije su najbolja škola. One daju najviše materi-
jala za obradu, zato i održavamo često savjetovanja. Naš sav rad 
nastojim postaviti u izgradnji što čvršće jedinice. 



Obično pred svaku akciju, bilo u napadu na naseljeno 
mjesto ili pred ma kakvu drugu, uveli smo kao obavezu da se 
izvedu probe. To je pokazalo svoj dobar rezultat. To traži po-
treba da komandante bataljona osposobimo. Naši su komandanti 
bataljona dobri, imaju svi uslove, ali oni nisu još u s tanju da 
izvedu koordinaciju rada arti l jerije, pješadije i slično. 

Po Vašoj depeši za Ruse postupićemo.5 Pr imjećuje se da 
bi neki od nj ih želeli ostati kod nas. To moti višu time kako su 
oženjeni. Izgleda da ti pojedinci nemaju baš najbol ju volju 
da se vrate u svoju zemlju. Sa Italijanima6 radimo. Nastojimo 
da kod njih omilimo Parti ju. Postoje uslovi da neki postanu 
članovi Parti je. Literaturu koju dobij amo na itali janskom jeziku 
uz prisustvo našeg šefa propagandnog odjela prorađuju kružoci. 
Oni rade prema svojim sposobnostima, bilo u vezi kod raznih 
oruđa itd. Sa Jevrejima7 u poslednje vr i jeme nema naročitih 
poteškoća. 

Takmičenje po posljednjem planu koji smo dobili preko 
Vas od Glavnog štaba Hrvatske izvodimo. Mi smo Vas o tome 
planu izvj estili. Sada smo zahvatili nešto papira i štampa će 
moći u tom pogledu pismenom propagandom mnogo pomoći. 

U vezi sa posljednjom Vašom odlukom da primim novu 
dužnost,8 preko Vašeg štaba i lično nastojaćemo da uvedemo 
u posao nove drugove i da na ta j način ne bude nikakvog zastoja 
u radu i životu jedinice. 

Mislimo da u jedinici ne postoji ništa sem potreba da se u 
njoj produži rad po sistemu. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar, potpukovnik: 
M. P. Uroš Krunić 

5 Odnosi se na građane Sovjetskog Saveza koji su se nalazili u 
jedinicama NOVJ i koje je trebalo staviti na raspolaganje Crvenoj ar-
miji (vidi V tom, knj. 36. dok. br. 111, str. 544; Arhiv VII, reg. br. 1—13, 
k. 488). 

6 Odnosi se na Italijane koji su se posle kapitulacije Italije 9. 
septembra 1943. priključili jedinicama 4. udarnog korpusa NOVJ. 

7 Reč je o Jevrejima koji su posle oslobođenja koncentracionih lo-
gora na otocima Jadrana stupili u Diviziju. 

8 Uroš Krunić je naredbom Glavnog štaba NOV i PO Hrvatske od 
24. februara 1945. postavljen za zamenika komandanta 4. udarnog korpu-
sa (vidi Arhiv VII, reg. br. 5—2, k. 436). 



BR. 137 

MESEČNI IZVEŠTAJ SEKRETARA DIVIZIJSKOG KOMITE-
TA 43. NO DIVIZIJE OD 25. FEBRUARA 1945. CENTRALNOM 
KOMITETU KPH O STANJU I RADU PARTIJSKE ORGANI-

ZACIJE U DIVIZIJI1 

DIVIZIJSKI KOMITET K. P. H. 
43. DIVIZIJE XI. KORPUSA 

NOV JUGOSLAVIJE 
Dne 25. veljače 1945. g. 

CENTRALNOM KOMITETU KOMUNISTIČKE PARTIJE 

Hrvatske 

Naša parti jska organizacija kroz ovaj mjesec dana broj-
čano se ojačala i prilično se organizaciono sredila. Part i jski ka-
dar također smo prilično ustalili. Što se tiče sekretara biroa, 
skoro svi su prošli kroz kurs, koji se održava pri štabu Korpusa. 
Sekretari četnih ćelija prošli su do sada uglavnom kroz polit, 
delegatski kurs pri štabu divizije a sada i nj ih kao i komesare 
šaljemo na kurs pri štabu Korpusa. Osim toga šaljemo po dva 
druga na kurs kod Okružnog komiteta za Gorski Kotar i po ne-
koliko skojevaca na kurs, kojeg održava Oblasni komitet 
SKOJ-a za Istru. Pri štabu divizije održavamo jedan kurs u 
vidu polit, delegatskog kursa, na kojeg uglavnom dolaze ruko-
vodioci četnih grupa i najbolj i borci — skojevci. Na polit, dele-
gatskim kursevima održavaju se časovi hrvatskog jezika. Kroz 
sve ove kurseve prošlo je do sada nekoliko stotina rukovodioca 
i boraca i mnogo su doprinesli oživljavanju političkog, prosvjet-
nog i kulturnog života naših jedinica a kroz to i jačanju i učvrš-
ćenju Part i jske organizacije. Part i jska se organizacija počela 
prilično osjećati u r ješavanju problema u jedinicama, mada ima 
još niz slabosti. 

Osnovna slabost naše parti jske organizacije leži u tome što 
uslijed niske teoretske izgradnje i malog praktičnog iskustva 
često ne vidi problema ili ukoliko ga uoči podcjeni ga i naravno 
da ne prilazi njihovom r ješavanju svim snagama. Na primjer, 
kod nas pored niza ostalih problema postoji još uvijek jedan 
od najvažnijih: čuvanje boraca u borbi i van borbe. Mnogi naši 
rukovodioci opravdavaju često nepotrebne gubitke time, što je 
borac bio neoprezan na straži ili patroli, ili je došao sa puškom 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 49/55—56. 



preko leđa do neprijateljskog položaja i bio iznenađen te nas-
tradao. Ne vide da je razlog slabo rukovođenje, te ga od tuda 
početi rješavati. 

Počeli smo sa održavanjem parti jskih konferecija po ba-
taljonima. Na ovim se konferencijama uglavnom postavljaju 
dve točke i to: politička situacija i organizaciono pitanje. Osim 
toga prakt ikujemo na 15 dana održati sastanak sa sekretarima 
ćelija u bataljonu samo po organizacionom pitanju. Kada za-
vršimo konferencije po bataljonima nastojati ćemo održati i 
brigadne, što će za sada biti teže, jer su brigade stalno na po-
ložajima. 

Kod nas se nameće potreba organizacije nižeg partijskog 
kursa radi toga, što su skoro svi partijski i politički rukovodioci 
prošli polit, delegatski, kao i radi dobivanja predznanja za 
srednji. 

Rad na teoretskoj izgradnji putem prosvjetnih sastanaka 
pokrenuo se i osjeća se priličan napredak. 

Sa Skojevskom organizacijom je skoro isti proces kao i sa 
Partijskom. Od našeg zadnjeg sastanka Part i jska je organiza-
cija za ovaj mjesec izvršila direktivu po pi tanju brojčanog ja-
čanja SKOJ-a a isto tako i uložila je mnogo više t ruda oko 
odgoja SKOJ-evaca. Skojevci dolaze redovito na prosvjetne 
sastanke parti jskih jedinica i uglavnom dobro su zainteresirani. 
Rukovodeći kadar SKOJ-a prilično se ustalio i moći ćemo za 
kratko vri jeme da izdignemo domaće drugove za brigadne ru -
kovodioce. 

Opće stanje u diviziji znatno se popravlja iz dana u dan 
a naročito na političkom, kulturnom i prosvjetnom polju. 

Organizacijom propagandnih otsjeka, u čemu smo mi pri-
lično uspjeli, ovaj je rad uzeo dobrog maha u našim jedinicama. 
Sve brigade izdaju svoje listove, bataljoni i čete džepne i zidne 
novine. U ovim listovima i novinama borci uzimaju dobrog 
učešća. Divizijske novine izlaze svakih pet dana i na priličnoj 
su visini. Po jedinicama pod rukovodstvom propagandnih ots-
jeka održavaju se razna predavanja u vidu usmenih novina. 
Osim toga pr i ređuju se priredbe za vojsku i narod, na kojima 
učestvuju pozadinske organizacije zajedno sa vojskom. Program 
političkog rada u odnosu na poteškoće u jeziku savladava se 
dosta dobro. Osim kurseva koje smo napred naznačili održavaju 
se po brigadama u cilju učenja hrvatskog jezika i sticanja općeg 
znanja kursevi pod rukovodstvom učitelja. U diviziji održavamo 
kurs za fizkulturu. 

Općenito se može reći za diviziju da je u poletu. Borbenost 
ne izostaje, ali uslijed slabog rukovođenja iskrsavaju razni pro-
blemi kao rasipavanje i gubl jenje boraca, ostavljanje ranjenika 



Fotokopija poslednje stranice dokumenta br. 137 



na položaju, gubljenje oružja i slično. Ne bi se za naše rukovo-
dioce općenito više moglo reći da su mladi, da nemaju znanja 
i praktičnog iskusta, ma da im i toga neodstaje. Činjenica je da 
kod njih nije razvijen osjećaj odgovornosti i drugarstva te da 
u mnogo slučajeva hladnokrvno prelaze preko mnogih nedosta-
taka, kao da se to njih ne tiče. 

Ovi se nedostaci otklanjaju i već se osjeća uspjeh iako ne 
u svim jedinicama. 

U Istri se do sada situacija nije mnogo izmjenila u odnosu 
na neprijatelja. Njegove snage su iste a djelovanje naših jedi-
nica i organizacija ipak je nešto bolje. Kroz ovaj mjesec dana 
došlo je oko 400 novomobilisanih a ima izgleda da će idući mje -
sec biti više. Mi smo bili organizirali masovno pisanje pisama 
Dreko boraca, koja su odlično dolje djelovala i mnogi dezerteri 
su se ili povratili ili uključili u jedinice, koje su dolje. Narod se 
nije ništa pokolebao, čak se može reći da je čvršći 

Odnos između štaba divizije i Oblasnog Komiteta2 je do-
bar, isto tako O.K. za Gorski Kotar i za Hrv. Primorje. 

Pošto drug Krajnović Milan dolazi na poziv P.K. SKOJ-a 
gore, on će vas još potanje moći upoznati sa stanjem kod nas. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

S e k r e t a r : 
Andrija Tus 

P.S. Vaše pismo od 21. I. 1945. g.3 primili smo preko Obi. Ko-
miteta. Vjerujemo da ste ga i nama direktno poslali ali se si-
gurno izgubilo. Pismo C.K.K.P.J.4 po pitanju rada pomoćnika 
polit, komesara divizije nismo primili. Kadrovske obrasce sre-

s Reč je o Oblasnom komitetu KPH za Istru. 
s Centralni komitet KPH je 18. januara 1945. svim divizijskim 

komitetima poslao depešu sledeće sadržine: »Za koji dan izdaće Vrhovni 
komandant naredbu o uvođenju i postavljanju pomoćnika komesara di-
vizije (vidi tom II, Bilten VS-a- str. 401), pošto će pomoćnik komesara 
divizije istovremeno biti i sekretar divizijskog komiteta, oslobođen svih 
drugih štabskih poslova. To je potrebno blagovremeno predvideti dru-
gove koji mogu odgovoriti toj funkciji. Sem sekretara u komitet ulaze 
komesar divizije i jedan drug po omladinskoj liniji, čije je mesto u pro-
pagandnom otseku divizije, ali će raditi isključivo po omladinskoj liniji, 
zatim svi pomoćnici komesara pešadijskih i artiljerijskih brigada. Prva 
trojica čine sekretarijat komiteta, a ostali su članovi istog. Pomoćnik 
komesara mora biti politički jači i dobar partijac. Posle ove reorganiza-
cije, politodjeli neće postojati. U tom smislu izdao je CK KPJ cirkular, 
koji će vam stići verovatno sa zakašnjenjem. Dajte nam odmah radiogra-
mom predloge sekretara komiteta« (vidi Arhiv VII, reg.br. 2—6, k. 
119/2: depeša od 18. januara 1945). 

4 Odnosi se na direktivno pismo Centralnog komiteta KPJ od 
14. januara 1945 (vidi Arhiv IRPJ, reg. br. 15, fond CK KPJ). 



đujemo i za kratko vrijeme ćemo ih poslati. »Naprijed« kao i 
ostalu centralnu štampu primamo neredovito i sa velikim zakaš-
njenjem. Bilo bi poželjno da nam se šalje ista preko Štaba XI. 
Korpusa jer imamo s nj im redovitu vezu sa našim kuririma. 

BR. 138 

IZVEŠTAJ SEKRETARA PARTIJSKE ORGANIZACIJE 2UM-
BERACKE NO BRIGADE OD 25. FEBRUARA 1945. SEKRE-
TARU DIVIZIJSKOG KOMITETA KPH 34. NO DIVIZIJE O 

PARTIJSKO-POLITICKOM RADU U BRIGADI' 

SEKRETAR 
ZUMBERAČKE BRIGADE 

Dn. 25. II. 1945. god. 

SEKRETARU XXXIV DIVIZIJE 

Predmet partijskog izvještaja 
za mjesec veljaču. 

1. POLITIČKA SITUACIJA 

Politička situacija u svjetu zadnje vreme bila je dosta po-
voljna i krunisana sa uspjesima Crvene armije na frontu a na-
ročito veleofanzive na samu Njemačku. Najveći politički do-
gađaj u svjetu jest održavanje Krimske konferencije, koja je 
skrenula na sebe svu svjetsku pažnju. Na Krimskoj konferenciji 
zadan je smrtonosni udarac svjetskoj reakciji koja se zalagala 
da spasi njemački fašizam kao svoju udarnu snagu, te da rat 
što više odulje. Tu je još jednom dokazano jedinstvo Antihitle-
rovske koalicije i svih rodoljubivih snaga cjelog svjeta koje 
su još jednom za uvjek dokazale svjetskoj reakciji da ih niko 
neće zaustaviti ni omesti da zajedničkim snagama ne unište 
njemački fašizam. Još jednom dokazana je nadmoć novog druš-
tva nad gnjilim reakcionarno kapitalističkim društvenim uređe-
njem, koje gubi u propadajućem fašizmu svoje obadvije šake. 
Jedinstvenom genijalnošću r ješavana su sva pi tanja u pogledu 
oslobođenja Evrope, uspostave demokratske vlasti u svim oslo-
bođenim zemljama, okupacije i kontrole nad njemačkim terito-
ri jem i t.d. 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu IHRP u Zagrebu, 
fond CK KPH, a snimak u Arhivu VII, film 48/714—719. 



Kako je jednostavno rješeno nekada zamršeno i tako 
komplicirano pitanje Poljske. Svakako da je to omogućilo pot-
puno oslobođenje Poljske po Crvenoj armiji, jer su time svjet-
skoj reakciji i poljskim nacional-fašistima oduzete sve moguć-
nosti unutarnjeg rovarenja — pokušaja uzimanja pozicija u 
svoje ruke. 

Politička situacija u našoj zemlji odvija se također po 
Krimskoj konferenciji, zamršenost koja je bila nastala u našoj 
zemlji sa izjavom kral ja razbistrena je sa sporazumom Tito — 
Šubašić, koji je bio i pri je prihvaćen a na Krimskoj konferen-
ciji još jednom potvrđen, samo što su naši saveznici na konfe-
renciji postavili pred Tita i Šubašića da što prije t a j sporazum 
provedu u djelo. Proširenjem AVNOJ-a, koje bi trebalo uslje-
diti ulaskom nekompromitovanih članova posljednje jugosla-
venske skupštine, nisu reakciji učinjeni neki ustupci, već na-
protiv to je s ja jan odgovor na prigovor sporazuma. Ratifikaci-
jom odluka AVNOJ-a po ustavotvornoj skupštini preduhitreni 
su svi protivnici nove demokratske federativne Jugoslavije. To 
su pi tanje čuvali u rezervi da ga u najtežim momentima ure-
đenja nove države ubace u našu sredinu. Mi se ne bojimo dati 
te zakone na odobrenje onoj skupštini kojoj smo mi povjerili 
donašanje ustava. 

Svi ovi politički događaji imali su u brigadi jakog odjeka. 
Naročito pitanje okupacije Njemačke, kontrole nad njezinim 
teritorijom, pitanje Poljske, te naše zemlje, koje ih je naročito 
zainteresiralo. Uvjek su nekako više se interesirali za pi tanje 
u svjetu, dok se sada više interesuju za pi tanje u našoj zemlji. 
Kod prvih se postavlja direktno pi tanje o nama, o našoj zemlji, 
dok druge imaju indirektni, naoko nevidljiv uticaj. Sve se te 
povoljne momente iskorištava, tumačeći drugovima nepresta-
nim tumačenjem na časovima i izvan nj ih služeći se pritom 
neprestanim prorađivanjem materijala o najnovij im događaji-
ma, održavanjem referata, prenašanjem važnosti uspjeha na 
nas i našu borbu. Diskusijom smo se služili kao najbolj im 
oružjem. 

Takva povoljna politička situacija odrazila se na borcima 
naročito što su brzo prebrodili krizu koja je vladala u brigadi 
poslije onog poraza brigade u Kupčini,2 isti slučaj se dosta ko-
mentarisao po cijeloj brigadi kao i slučaj ofanzive na Zumbe-
rak.:i Borcima su se oba slučaja pravilno objasnila i zaista su 
ti slučajevi djelovali pozitivno na brigadu. Bilo je par slučajeva 

; Odnosi se na uništenje 1. bataljona Zumberačke NO brigade 1. 
februara 1945 (vidi dok. br. 106, objašnjenje 11). 

3 Brigada je u Zumberku provela od 23. decembra 1944. do 13. 
januara 1945, kada se, pod pritiskom neprijateljskih snaga, povukla na 
Pokuplje (vidi Arhiv VII, reg. br. 1—3, k. 1228). 



dezerterstva i mislim da na taj slučaj nije djelovala politička 
situacija, već njihova nesvjest kojoj je uzrok neaktivan rad u 
brigadi koji je bio ranije. Pošto su to sve prisilno mobilisani 
i dosta stari drugovi. 

2. ORGANIZACIONO STANJE 

Organizaciono stanje se je mnogo promjenilo sa dolaskom 
Samoborsko—jaskanskog Odreda u našu brigadu i sa s tradanjem 
našeg prvog bataljona i zasada ne mogu dati naročitu sliku 
njenih promjena pošto mi je pri je s tanje nepoznato, već ovako 
kako sada jeste. 
Brojno stanje brigade po spisku 989 

na licu 587 
u rashodu 413, isti rashod jeste u bolni-

ci, na kursevima i u dezerterstvu. Od toga ima sljedeći broj 
članova koji su obuhvaćeni u Part i jskoj organizaciji: 

članova K.P. po spisku 150 
na licu 122 

u rashodu 28 
kandidata po svisku 22 

na licu 17 
u rashodu 5 

članova SKOJ-a po spisku 149 
na licu 123 

u rashodu 26 

Sam rad Part i jske organizacije je dosta slab i neplanski, 
vidi se iz tog što u većini naših članova ima mnogo neodgovor-
nosti i to im se izgleda duboko usadilo u njihov svakdanji rad, 
ljenost se također bila usadila u naše organizacije, koliko sam 
to ja mogao zapaziti, evo jednog primjera: sekretar ćelije u in-
žinjerskoj četi, videći da treba neumorno raditi i zaista otresti 
se onog pospanja, dolazi se meni žaliti da on sada ne može 
biti pomoćnik komesara pošto treba mnogo raditi a da on za 
istu dužnost nije sposoban. Slika čitavog pri jašnjeg rada ni je 
mi poznata ali izgleda da se zaista slabo radilo, primalo se u 
Part i ju mlade članove a nije im se pomagalo da ih se što pri je 
vaspita i usposobi te se je tako i razvodnila Part i jska organi-
zacija u našoj brigadi, te je i moglo doći do neodgovornosti, 
ljenosti i nebudnosti same Part i jske organizacije. Naročito se 
to vidi kod uzdizanja kadrova. Uzdizali su se mladi l judi i nije 
ih se pravilno poznavalo niti uzdiglo, a kasnije naročito pomo-
glo u radu. Samo stanje u Part , organizaciji se sada znatno po-
pravlja, to se osjetilo na svim poljima. 



Problemi kojima se bavila naša Part, organizacija od kako 
sam ja došao u brigadu bili su sljedeći. Otklanjanje neodgovor-
nosti, pravilno tumačiti drugovima slučaj koji se je dogodio u 
Kupčini, te uz veselje i pjesmu ne dozvoliti borcima da misle 
mnogo o ovom slučaju, kako bi on što pozitivnije djelovao na 
našu brigadu, i povećao mržnju spram nepri jatel ja koja je do-
sada bila vrlo mala. Sređivanje jedinica, uvođenje jednog plan-
skog rada na svim poljima a naročito na vojničkom polju. U 
tom radu dosada smo imali vidnih uspjeha. 

Održana su 2 radna sastanka sa svim sekretarima ćelija, 
kao i tri prosvjetna na kojima smo radili »O Partiji«, te su oni 
kasnije uz moju kontrolu i pomoć prenosili na sve članove i 
kandidate kao i na bolje skojevce. Narednim sastancima su se 
pretresala gore spomenuta pi tanja i u vezi njih postavljali za-
daci. Od kako sam ja u brigadi parti jske organizacije žive par-
tijskim životom, to jest redovito se sastaju i r ješavaju sve pro-
bleme u svojim jedinicama. Na sastancima bataljonskog biroa 
sam bio u svim bataljonima kao i na sastancima ćelija samo-
stalnih četa, dok na četnim ćelijama nisam još bio, utisci koje 
su na mene ostavili ti sastanci bili su dosta dobri, drugovi su 
sami zapažali svoje greške i stvarali odluke, dosta samokritički 
se odnosili, sami su govorili o slabostima njihove organizacije. 

Pomoćnici komesara bataljona su dosta dobri i marljivi, 
nemaju toliko znanja kao ni iskustva pošto su to sve mladi 
drugovi i malo na tim dužnostima, dok volju imaju veliku, takva 
je stvar i sa pomoćnicima četa, kod nj ih se u većini opazila još 
veća volja za rad. Kada sam ja došao, naš I bataljon nije imao 
pomoćnika, te smo u vašoj saglasnosti postavili druga Miloh-
nića Josipa, koji je i pr i je vršio tu dužnost u Samoborskom od-
redu, dosada isti drug jako zadovoljava na svojoj dužnosti. Za 
bolji rad i organizaciju formirao sam dve nove ćelije, I u izvi-
đačkom vodu i drugu u prop. odsjeku, dok sam ćeliju u bolnič-
kom vodu rasformirao zbog organizacionog stanja u n joj i priš-
tabske ćelije te sam pripojio sve u jednu, a kada se pojača 
brojno stanje, tada ćemo opet prema prilikama i urediti tu 
stvar. 

Rad SKOJ-ke organizacije u našoj brigadi nije zadovolja-
vajući. Unatoč dobrom sekretaru brigadnog komiteta i njego-
vom aktivnom radu i brojčanoj snazi SKOJ-ske organizacije 
nije SKOJ pružao pomoć Part i jskoj organizaciji koju je trebao, 
pošto je bio i slabo organizaciono učvršćen i postavljen. U mno-
gim jedinicama nije bilo pročelnika četnih aktiva, dok u našem 
I batalj onu nije opće bio organiziran SKOJ i niti ga se naravno 
nije ni osjetilo bilo u čemu. 

Jedna osnovna greška koja leži u dosadašnjem radu naše 
Part, organizacije kao i SKOJ-evske što nisu bili t jesno pove-



zani i zajednički rješavali sve probleme koji su se nalazili u 
našim jedinicama kao i izvan njih. 

Parti jska organizacija nije pružala dovoljnu pomoć svojoj 
rezervi, već radila razdvojeno. A niti drugovi rukovodioci 
SKOJ-a iz bataljona nisu je ni tražili, premda su neki i članovi 
bat. biroa. To su slabosti naše SKOJ-e organizacije koje su bile 
u glavnom prije mog dolaska u brigadu a koje sam ja zapazio. 
Svi ovi gore navedeni problemi su u većini r ješeni i za sada 
SKOJ-a organizacija mnogo se popravlja, zasada je dobro sre-
đena. U svim četama i bataljonima formirani su aktivi koji rade 
dosta dobro. Postavljeni su svi rukovodioci SKOJ-a, sa nj ima 
su održana već dva sastanka, na kojima su se upoznali opširnije 
sa svojim dužnostima. Od tada se rad Part i jske i SKOJ-e or-
ganizacije u našoj brigadi odvija jedinstveno i to sve se moglo 
osjetiti u našem današnjem radu a naročito se to osjetilo u I 
bataljonu. Drug Viktor, sekretar SKOJ-a brigade, dosta je do-
bar i marl j iv kao i uporan u svom radu, njegova pomoć cjelo-
kupnoj SKOJ-evskoj organizaciji je dosta velika, ja mu isto 
kod toga pomažem i zajednički r ješavamo sva pi tanja i sve 
direktive koje dolaze od viših foruma. 

Sadanje s tanje u jedinici SKOJ-e organizacije ne zado-
voljava u potpunosti a ima izgleda da će unapred biti sve bolje. 

3. POLITICKO-PROSVJETNI RAD 

Rad [na] političkom polju u našoj bigadi nije bio na vi-
sini. Duh takmičenja na političkom polju nije postojao ni kod 
boraca ni kod rukovodioca. Neki naročiti sistematski rad u 
našim jedinicama, unapred predviđen u našim jedinicama, ne 
može se ni govoriti. Naročito u tom je zaostao naš I bataljon, 
koji je formiran od Samoborsko—jaskanskog odreda. Vidi loseda 
ta j bataljon prije dolaska u našu brigadu po svim izgledima 
nije u opće ništa politički radio. Dolaskom nas u štab brigade 
nastoji se da [se] svi dosadan ji nedostaci otklone i da se poli-
tički rad stavi na prave temelje. Te smo u vezi toga otpočeli sa 
planskim radom kao što je pri je bio u brigadi po metodu i 
programu koji je predviđen sa s t rane. Štaba Divizije. Rad je 
potekao na bolje i krenuo napred, ali još uvjek ne zadovoljava. 
Jedan razlog slabog političkog rada jest što neki politički ruko-
vodioci labavo shvaćaju svoju dužnost i ne osjećaju se odgo-
vorni, vrlo se drže mrtvo i hladno, kao komesar I bataljona 
Karlo Babić, te komesar III bataljona Nemćić Vjekoslav, isti 
drugovi su opomenuti i sa strane štaba kao i na parti jskim sas-
tancima biroa kao i štabskih ćelija. 

I tema političkog programa prorađena je i održane su 
završne konferencije po svim bataljonima. Uspjeh je bio na j -



bolji u III bataljonu, u I bataljonu je bio najslabiji pošto je 
najkasnije počeo da prorađuje temu. Može se reći da je tema 
savladana 30°/» zadovoljavajuće. Dok drugi postotak posjeduje 
polovično, a jedan malo znanja. 

Političkog znanja fali naročito našim vojnim rukovodio-
cima, koje se ispoljilo na jednoj konferenciji u 2. bataljonu 
gdje je drug zamienik komandira čete postavljao pi tanje zašto 
se Jugoslavija ne bi zvala Hrvatska i zašto ne bi Srbi potpali 
pod Hrvatsku. 

Održana su dva sastanka sa političkim rukovodiocima, 1 
sa delegatima, 1 sa komesarima četa i bataljona. Po bataljonima 
su također održani sastanci sa političkim rukovodiocima. U I 
bataljonu politički rad kao i sav ostali počeo se odvijati, do-
sada se zapaža uspjeh. Kod samostalnih četa jest rad najslabiji 
u inžinjerskoj četi. Komesar iste čete je vrlo mlad i neiskusan 
te nema dovoljno znanja, ali posjeduje dosta volje i ima izgleda 
da se razvije za dobrog rukovodioca. Ostali politički kadar je 
vrlo mlad a naročito niži, nije mu se pružila dovoljna pomoć, te 
zbog toga nije ni mogao naročito zadovoljavati, kod svih nj ih 
postoji velika volja. Pravu sliku o svim političkim rukovodio-
cima ne mogu ti još dati pošto nisam još dovoljno upoznao sve 
drugove. 

Osim prorađivanja samo tema prorađivala se i tekuća 
štampa, »Naprijed«, »Narodni vojnik« kao i sav ostali dobiveni 
materijal. 

4. VOJNIČKI RAD 

Vojnički rad u našim jedinicama odvija se po planu od 
kako smo došli mi u ovaj štab. Pri jašanji rad nije nam dobro 
poznat ali se vidi iz života i ovog rada da je vojnički rad bio 
vrlo slab. Prvih dana kako se uveo planski rad videlo se da ni 
sami štabovi bataljona nisu shvatili važnost toga rada te su kao 
i borci osjećali nemoguće i preteško za borce, tako da se pred 
njih konkretno postavilo i dao im se raspored rada koji je sa 
njima prorađen u štabu brigade. Kasnije se vidi da nisu oni 
tako radili pošto su izlazili nespremni na predavanje svojim 
nižim rukovodiocima, i nisu se držali onog pravila vojničkog 
rada. Sto se tiče same spremnosti naših štabova a naročito ko-
mandanata dosada sam mogao zapaziti da su dosta sposobni kao 
vojnici u teoriji, dok iskustva iz težih borbi nemaju. Ova moja 
zapažanja su ista i sa strane ostalih članova i drugovima je uka-
zano na nedostatke i propuste te se i po tom pitanju nešto pok-
renulo. Za sada imamo sve vojne kao i političke rukovodioce. 
Naš vojnički komandni kadar zasada je dosta dobar, kakav će 
biti u borbi to ćemo još vidjeti. Sa strane Part i jske organizacije 



smo poduzeli sve da naši drugovi što pri je savladaju ovaj pro-
gram vojničkog rada koji se sada radi u brigadi i da oni kod 
toga prednjače. Taj naš dosadašnji vojnički rad koliko god je 
bio u prve dane težak za naše borce i rukovodioce toliko im je 
sada postao blizak da ga zaista vole, evo jednog primjera: poslije 
svake kratke pauze nastanu šale, pjesma, igra, šale male, ga-
n ja ju se sa remenjem i t.d. 

Borbeni moral drugova je dosta dobar, ova četa koja je 
bila u zasjedi u Kupincu prilikom izvlačenja sjena tukla se sve 
poslije podne sa Švabama i nije odstupila. Drugovi svi traže 
akciju i nama nije pravo što niste nas pustili da mi raskarikamo 
Odru, ali ništa zato, vi ćete nama već nešto naći dobroga. 

5. KULTURNO-PROSVJETNI RAD 

Kulturno-prosvjetni rad u brigadi je dosta dobar. Formi-
ran je Prop. odsjek, kao i svi bataljonski i četni odbori. Članovi 
prop. odsjeka su vrlo marljivi i imaju volje za rad kao i znanja. 
Bataljonski odbori su dobro formirani i dosta dobro rade, sami 
komesari pojedinih bataljona kao i samostalnih četa ne pružaju 
dovoljne pomoći K.P.O.4 kao i samom radu, oni ga smatraju 
tako kao da moraju, dok kod toga i ne dadu volje za rad kao i 
same ljubavi za to, zbog takvih stvari su isti drugovi opomenuti, 
sa parti jske strane se poduzelo dosta da se to što prije otkloni. 

Za mjesec veljaču izdani su svi brojevi četnih listova kao 
i 1 bataljonski list, dok ova dva druga imaju sve spremljeno a 
ne mogu da izdaju dok ne dobe papira. Uče se pjesme kao i 
neki skečevi te se iste već davalo na priredbama. Prop. odsjek 
izdaje radio vješti kada god ima mogućnosti i materijala. 

Kulturno-prosvjetni rad se najbolje odvija u 1 bataljonu, 
unatoč toga što je on bio najzaostaliji. Tamo se drugovi zaista 
takmiče i hoće da nadoknade sve ovo što su ih drugi pretekli, 
tu se osjeća potpuna pomoć sa strane Part, organizacije a na-
ročito komesara bataljona. 

Usmenih novina u mjesec dana dato je 8, od toga I bata-
ljon 1, II i III bat. po 2, specijalne čete 3. Rezultat je bio dobar. 
One su zaista bile osnovane na dobrovoljnoj bazi i bile su dobro 
posjećene. 

Predavanja su imale sve jedinice po jedno, i to iz geog-
raf i je i o Matiji Gubcu. Prvi bataljon nije imao predavanja 
pošto je kasnije i formirao K.P.O. Nepismenih u brigadi ima 
43. Organizirana je Brigadna centralna škola koja se pohađa 
redovito. Od 43 nepismena jedna polovina je naučila sva slova, 
dok druga polovina nešto slabije, prva polovina već dobro piše 
slova kao i same rječi, dok druga polovina uči slova. 

4 kulturno-prosvetnim odborima 



Članak za »Narodni vojnik« poslan je jedan, dok za di-
vizijske vješti 22. Dan proslave Crvene armije proslavila je bri-
gada dosta dobro, na usmenim novinama po bataljonima, mi-
tingu u Pisarovini, kao i sutradan kada je primala brigada 
odlikovanje, održan je svečani govor, kojeg je održao komesar 
brigade, te se podjelila odlikovanja, a nakon toga veselje i igra. 

Cjeli kulturno-prosvjetni rad kao i važnost njegovu nisu 
još pravo shvatili naši politički rukovodioci, evo par pr imjera: 
ne odnose se dobro spram prop. odsjeka, već ih se zapostavlja, 
kod samog rada ne znaju dobro organizirati, već to rade na 
brzinu, te im slabo ispadne. Na prošlom mitingu u Pisarovini 
nisu ni otvorili miting sa pozdravnim (predhodnim) govorom, 
za referat o Crvenoj armiji nisu se spremali, već na brzinu, te 
se je isti morao čitati. Sve je to baš lako shvaćanje i prouzročilo 
iste posljedice. Sa strane Part, organizacije smo konkretno pos-
tavili pred sve ćelije i biroe kako treba da se odnose spram 
K.P.R.5 i prop. odsjeka i kako da ih pomažu u radu ukazujući 
im na važnost istog rada. 

6. RAD SA NARODOM 

Odnos naših boraca spram naroda ovog kra ja dosta je do-
bar. Bio je i jedan pr imjer lošeg postupka, gde je jedan drug 
kuhar II bataljona trgao plot unatoč opomene od iste drugarice, 
ja sam se isto našao u toj blizini te sam stvar odmah raščistio, 
i ukazao na štetnost toga. Za vreme kada se naša brigada na-
lazila na sektoru Peščenica i Vukojevac, Lekenik odnosi boraca 
i naroda bili su dosta dobri i prijazni. Imali smo ukupno 10 mi-
tinga sa narodom kao i jedne usmene novine na kojima je pri-
sustvovao i narod. Na svim tim zborovima ukupno je prisu-
stvovalo 1500 ljudi. Najveći posjet bio je u Lekeniku. Na tim 
mitinzima bilo je i govora koje je održao komesar Brigade, ko-
mesari bataljona a na jednom i šef Prop. odsjeka. Predmet go-
vora je bio politički događaji u svijetu kao i kod nas (izjava 
kralja). 

Pomoć narodu prošli mjesec je bila samo u radnoj snazi 
koju su dali naši borci te najviše u nabavljanju drva. Svega 
dato je 60 radnih dana. Nekih nesporazuma između civilnih 
vlasti i naše vojske nije bilo. Sve probleme koji su se postav-
ljali pred nas rješavali smo i sa njihovim znanjem i sporazumom. 

7. HIGIJENA 

Higijena zasada nije baš zadovoljavajuća. Samo šurenje 
je otežano pošto imamo samo dva kotla za šurenje te nam je 

5 kulturno-prosvetnog rada 



s time otežan rad na iskuhavanju odjela (raskuživanju). Veš se 
pere sada redovito kada se za to ima mogućnosti. Drugovi se 
peru svako jutfo, tjelovježba se također vrši svako jutro. Bolesti 
većih nije bilo, jedan slučaj t ifusa od kojeg je obolio sam refe-
rent saniteta brigade, tri oboljenja mekanog čankira, istog su 
drugovi dobili u Peščenici gdje ima dosta zaraze. Lakših perio-
dičnih oboljenja ima svaki dan 3—4 druga, isti se drugovi lječe 
u brigadi. 

8. INTENDANTURA 

Intendantsko osoblje imamo sve i ono donekle zadovoljava. 
Najvažniji je problem odjeće u hlačama kao i u bluzama. Ima 
mnogo drugova koji su sasma podprani, a također ih ima mnogo 
koji su u civilnim odjelima. Obuća je dosta dobra. Pi tanje is-
hrane je dosta veliki problem, količina hrane koja se dobije iz 
Divizije nije dovoljna za brigadu a više puta i dosta slabe kva-
litete. Borci su to jako osjetili pošto na sektoru [na] kojem su 
p rüe bili hrana je bila mnogo bolja. Baš i jedan dio uzroka leži 
u ishrani da su nam dezertirali 13 drugova iz Draganića od kako 
smo došli na ovaj teren. 

9. RAD BATALJONSKIH BIROA 

Sam rad bataljonskih biroa je bio dosta slab i neredovit 
rad, sada je i to nešto bolje. Nisu se redovito sastajali, a kada 
su se i sastali nisu rješavali pitanja koja su bila aktuelna za 
samu jedinicu, već su se bavili kojekakvim sitnim stvarima a 
glavne probleme su propustili. Istina da takvi bataljonski biroi 
nisu mogli rukovoditi cijelim radom i životom u jedinici i pravo-
vremeno reagirati na sve događaje. Sada se ipak osjetilo, a ne 
u dovoljnoj mjeri, da su bataljonski biroi postali organizatori 
i pokretači cjelog rada u jedinici. Sami članovi se osjećaju mno-
go više odgovorniji nego prije. 

Sada oni zaista rade kao bataljonski biroi, kao jedna 
cjelina. 

10. RAD ŠTABOVA 

Rad štabova bataljona još ne zadovoljava, ali je mnogo 
bolji nego prije. Oni su naučili bili da rade bez plana i bez 
kontrole od svojih pretpostavljenih te su se zato bili i uspavali. 
Štabovi bataljona održavaju sastanke sa komandnim kadrom 
bataljona, pri čemu ih i mi pomažemo. Naređenja se donekle 
dobro izvršavaju. Bilo je pojedinih slučajeva da se ne završe u 
potpunosti, zato su bili pozvani na odgovornost u Štab brigade 
i tamo im je ukazano na štetnost neizvršenja naređenja. Dosada 
se nije opet ponovilo takvih slučajeva a ukoliko bude mi ćemo 



po njima lupiti. Neke familijarnosti u štabovima nema kao ni 
kod samih četa. Odnosi u samim štabovima su dosta dobri. 

Rad Štaba Brigade zasada je srednji, a kada se upoznamo 
bolje sa jedinicama i sa svojim radom biti će i bolji. Pomoć 
koju dajemo nižim štabovima je dosta dobra. Pomaže im se na 
svakom koraku, održavaju se sastanci sa štabovima, kao i sa 
komesarima i pomoćnicima napose, te se ide i u jedinice za 
vreme rada stalno i pruža im se pomoć na licu mjesta. Odnosi 
spram nižim štabovima su nam dobri pa ja mislim i sa višim 
također da su dobri. 

Odnosi u našem štabu između nas su jako fini, službeni 
i drugarski. Sada nam je potpun cjeli Stab Brigade. 

Kritički osvrt 

Samo stanje u brigadi kao i Part i jskoj organizaciji za sada 
bi zadovoljavalo, i znatno se popravilo od kako je bilo kada smo 
mi došli i svakog dana se popravlja, to se zapaža. Jedini na j -
veći problem koji jeste sad u Brigadi jest potući se i malo brojno 
stanje, nekih naročitih problema u brigadi nema. 

Parti jska organizacija Brigade počela se učvršćivati i os-
jećati na svakom koraku, pošto je oživio i rad. 

Ovaj moj izvještaj je prvi te neće možda obuhvatiti sve 
probleme koje treba, te mi ti na njega odgovori (kritički se 
osvrni) te v je ru jem da će drugi biti mnogo bolji. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Uz drugarski pozdrav. 
Sekretar Zumberačke 

brigade 
Mate Mihić 



b r . 139 
DODATNI IZVEŠTAJ PROPAGANDNOG ODSEKA 7. KOR-
PUSA NOVJ OD 26. FEBRUARA 1945. PROPAGANDNOM 
ODELJENJU GLAVNOG ŠTABA NOV I PO SLOVENIJE O 
PROPAGANDNOM I KULTURNO-PROSVETNOM RADU U 

KORPUSU1 

ŠTAB VII KORPUSA NOV i POJ 
PROPAGANDNI ODSEK 

Broj Datum 

26. II 1945-' 

GLAVNOM ŠTABU NOV I PO SLOVENIJE 

PROPAGANDNO ODELJENJE 

Predmet: Dodatni izveštaj 
za mesec februar 

Izveštaj u koji smo poslali pre nekoliko dana J dodajemo i 
ovaj koji treba da pokaže stanje i potrebe propagande i kul tur-
no-prosvetnih kružoka. 

Politički komesar bataljona Brodnik Fran j iz VIII brigade4 

kaže da borci doduše rado čitaju l i teraturu ali je ne očekuju 
sa suviše velikom žudnjom. Naročito se interesuju za »Novice«.5 

On se interesuje za uvodne članke jer ima od njih koristi. Bor-
cima se, međutim, sviđaju feljtoni koje sada donose naši listovi. 
Za linijske članke nisu potrebna velika tumačenja jer ih borci 
shvataju. Borci uglavnom poznaju naše novine. »Novice« i »Naša 
vojska« su za borce najprihvatlj ivij i , više su povezani sa živo-
tom od ostalih časopisa. Dulje, naročito načelne članke, borci 
nekako izbegavaju. Naročito ih interesuju članci o našem vaz-
duhoplovstvu, o životu u Beogradu . .. Što se tiče pevanja, borci 

1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu 
IZDG u Ljubljani, f. 88/111. 

1 Dopisano mastilom. 
» Vidi dok. br. 126. 
4 Politički komesar 1. bataljona 8. slovenačke NO brigade »Fran 

Levstik«. Postavljen je na ovu dužnost 29. decembra 1944 (vidi Arhiv 
IZDG u Ljubljani, f. 196/1—9a). 

5 Verovatno se odnosi na glasilo Osvobodilne fronte za Dolenj-
sko i Notranjsko (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str 646, pod br. 8721). 



u njegovom bataljonu najviše vole da pevaju narodne pesme, 
općenito pevaju više za razonodu. Pevačkim horom rukovodi 
komesar bataljona. — Zidne novine u bataljonu imaju, ali ne 
izlaze redovno jer nedostaje papira. Za zidne novine pišu ve-
ćinom rukovodioci i SKOJ-evci, ipak članci nisu na posebnoj 
visini. Naš dopisnik Arko6 kaže da se takmičenja sete samo u 
štabovima, i to tek tada kada treba poslati izveštaj. 

Drug Grabnar,7 referent za propagandu u XVIII diviziji, 
javlja iz X SNOB — Ljubljanske: u svim bataljonima su or-
ganizovane zidne novine.8 Takode imaju pevačke horove, tako 
da je svaki bataljon sposoban prirediti miting. Počeće sa kul-
turno-prosvetnim časovima i sa tečajevima za nepismene. 

Kulturno-prosvetni rad u italijanskoj brigadi (XXIV bri-
gadi »Fontanot«.9 

Kulturno-prosvetni rad u ovoj brigadi je na jako visokom 
stupnju. U brigadi ima mnogo intelektualaca, studenata, činov-
nika i čak profesora. Ovi imaju mnogo volje za kulturno-pros-
vetni rad. Brigada ima svoj brigadni list (štampa se u Crnome-
Iju) »Gioventù in Lotta«,10 u kome sarađuju pre svega SKOJ-
-evci. List izlazi svakih 15 dana. Uređuje ga poseban urednički 
odbor u brigadi: Comitato di redazione del Giornale »Gioventù in 
lotta«. Iz brigade šalju mnogo dopisa i u »II Giornale partigia-
no«.11 Tu je skoro većina članaka iz brigade »Fontanot«, iako 
je list pre svega namenjen italijanskom stanovništvu u Slove-
načkom primorju. U brigadi rado čitaju tršćanski ilegalni list 
»II nostro avvenire«,12 kamo takođe šalju svoje priloge. 

Svaki bataljon ima svoje zidne novine (giornale murale), 
koje menja ju redovno svakih 15 dana. Svaki bataljon ima ta-
kođe svoj pevački hor a najbolji pevači sačinjavaju brigadni 
pevački hor. 

Mitinge pr i ređuju pre svega na Pristavi, u Podgradu i na 
Mihovcu. Mitinge posećuje i civilno stanovništvo, iako u ma-
njem broju jer ne razumeju program. 

Organizacija u bataljonima brigade »Fontanot«: Kul tur-
no-prosvetni bataljon sačinjavaju: dirigente, relatore stampa i 

6 Srećko Arko 
7 Boris Grabnar 
8 U Arhivu IZDG u Ljubljani, NO tisk, očuvane su samo jedne 

zidne novine iz 10. slovenačke NO brigade »Ljubljanske« iz 1944 (vidi 
»Bibliografiju 1941—1945«, str. 280, pod br. 3960). 

• Vidi napomenu br. 13 uz dok. br. 1. 
10 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 181, pod br. 2472. 
11 List pod tim naslovom nije pronađen. Možda se odnosi na »II 

Corriere partigiano« (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 140, pod br.1774). 
Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 643, pod br. 8692. 



diretore responsabile del giornale murale.13 Sekretari SKOJ-a 
aktivno pomažu. 

Pevanje u bataljonima je jako prošireno: stalno priređuju 
i sastavljaju nove tekstove koje pevaju na naše partizanske me-
lodije. Takođe su priredili himnu »Naprej zastave slave« i pe-
vaju je pre i posle razvijanja zastave: 

In alto la bandiera 
orniamola d' allor, 
avanti nuova schiera 
la chiamo con valor. 

Avanti, andiamo 
incontro l 'avvenir, 
con Tito Trieste 
vogliamo liberar! 

Imaju i svoju brigadnu himnu, koju je napisao drug Turi. 
U brigadi žele violine jer se među nj ima nalaze dva profesora 
muzike — violinska virtuoza! 

Fotografije o formiranju brigade »Fontanot« su dobili i 
razgledali ih s velikim interesovanjem. Izložbu fotografija pos-
lali smo takođe brigadama čiji se sektor graniči sa »Fontanot«.14 

Belokranjski odred 
U kulturrio-prosvetne kružoke su uvučeni pre svega borci 

koji su pokazali interesovanje za ta j rad. Borci sa zadovoljstvom 
pišu članke za zidne novine. Rad je nešto otežan zbog toga što 
ima mnogo drugova iz Slovenačkog primorja koji teško savla-
davaju književni slovenački jezik. 

Pesmarica15 je stigla ali u nedovoljnom broju. Potrebno je 
da se u BO pošalje još nekoliko pesmarica. Borci, naime, poka-
zuju veliko interesovanje za pevanje. U odredu postoje takođe 
srpski i ruski pevački hor. 

8. februara je održana Prešernova proslava16 u svim jedi-
nicama odreda. Stab je priredio proslavu u Suhoru na kojoj je 
učestvovalo i preko 80 civila. Uspeh je bio dobar. Novine stižu 
redovno i u dovoljnom broju, samo bi trebalo više »Novica«. 

" To jest: dirigent, referent za štampu i odgovorni urednik za 
zidne novine. 

14 Vidi napomenu br. 13 uz dok. br. 1. 
15 Možda se odnosi na pesmaricu »Zapojmo« (vidi »Bibliografiju 

1941—1945«, str. 113, pod br. 1421). Postoji, međutim, i »Pesmarica« koju 
je izdao Propagandni odsek 15. slovenačke NO brigade »Belokranjske« 
(vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 87, pod br. 845) ali je ona verotano 
izašla mnogo ranije. 

16 Vidi napomenu br. 12 uz dok. br. 88. 



Dolenjsko vojno područje 
Borci i rukovodioci prihvataju novine s velikim intereso-

vanjem. Najviše čitaju članke koji opisuju našu borbu, nadalje 
feljtone iz borbi CA17 i popularno pisane članke o privrednim 
i političkim pitanjima. List koji najviše vole su »Novice«. I »Na-
ša vojska« uživa velike simpatije. Zapaža se da je proučavanje 
uvodnika više otežano u manj im jedinicama jer nedostaje spo-
sobnih snaga. Najlakše shvataju članke u »Novicama« jer su 
pisani jednostavno. Brošuru »Starešina in podrejeni«18 su u DVP 
primili s velikim zadovoljstvom. 

Mitanzi su redi a i na nj ima nastupaju pre svega rukovo-
dioci. To pre svega zbog toga što je l judstvo suviše zaposleno. 
Postalo je nekako samo po sebi razumljivo da se svaki miting 
zaključi igrankom. (!) 

Što se tiče pevanja postoji za njega veliko interesovanje, 
nedostaje, međutim, stručnih snaga koje bi pevanjem rukovo-
vodile. 

Zidne novine su prilično izgubile u kvalitetu zbog posled-
njih velikih pokreta. Članke pišu pre svega rukovodioci. 

Džepnih novina nema! 
Kulturnih i prosvetnih časova nije bilo! Ni rukovodioci ne 

znaju za pravu razliku između nj ih i političkih časova. 
Prešernova proslava. Kulturno-prosvetni kružok priredio 

je Prešernovu proslavu. Govor je bio sastavljen na osnovu 
članka u »Novicama«19 i cirkulara našeg odseka. Recitovali su 
nekoliko Prešernovih pesama. Proslava je održana na stari 
način podizanjem i spuštanjem zastave u jednoj privrednoj 
zgradi u Meniškoj Vasi. Okolo su visile slike Staljina, Tita, 
Churchila [Čerčila] i Roosevelta [Ruzvelta] i stihovi iz Prešerno-
vih pesama. 

Notranjsko vojno područje 
Literatura stiže u dovoljnom broju. Komandama mesta je 

poručeno da šalju l i teraturu u krajeve koje kontroliše okupator. 
Takođe su sastavili letak »Todtovec premisli«20 (nama ga nisu 
poslali na uvid) i poslali ga među radnike organizacije Todt 
[Tot]21 koja gradi utvrđenu liniju. 

Kulturno-prosvetni časovi se ne razlikuju od političkih! 
17 Crvene armije 
18 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 91, pod br. 1157 i 1158. 

Odnosi se na članak pod naslovom »Prost naj bo Slovencev 
dom«, objavljen u listu »Novice«, god. I, br. 5 od 7. februara 1945. 

20 Nije pronađen. 
21 Organizacija za gradnju utvrđenja i komunikacija. 

45 Zbornik, tom IX, knj. 8 



Meseca februara održali smo tri mitinga i više zabavnih 
večeri. 

Organizovano je 5 zidnih novina i 4 pevačka hora. Dru-
govi veoma rado posećuju vežbe iz pevanja. 

Podoficirska škola 
U školi dobro rade kulturno-prosvetni odbori. Na prosvet-

nim večerima pitomci su upoznavani sa opštim kulturnim pro-
blemima i sa osnovama našeg pravopisa. 

Prešernova proslava održana je sa zadovoljavajućim us-
pehom. Pored govora date su i neke Prešernove pesme. Pevački 
hor je odlično otpevao neke pesme. Za instruktore su u školi za-
počeli tečaj ruskog jezika. 

Časopise dobivaju u školi redovno. Pitomcima se najviše 
sviđaju »Novice«. 

Dopunski bataljon 
U dopunskom bataljonu pr imaju l i teraturu redovno a za-

tim je daju civilnom stanovništvu. 
Održali su 4 mitinga. Priredili su takođe proslavu u čast 

Prešernu. Prikazali su skeč »Stirje bra t je < i »Zadnji dnevi Hit-
lerjevega Beograda«.22 I Čehovljevi komadi u jednom činu 
»Snubač« i »Medved« postigli su mnogo uspeha. Na Prešer-
novoj proslavi održan je govor i otpevane su dve komponovane 
Prešernove pesme, recitovana tri soneta ~ Zdravijica<-, »Uvod h 
Krstu pri Savici« i Kosmačeva23 horska recitacija »Prešernov 
rod«, koja je žela mnogo priznanja. 

Vežbi s pevačkim horom, koji broji 8 članova, bilo je 8. 
(Uzrok je odlazak drugova u operativne jedinice). U bataljonu 
imaju troje zidne novine. 

Bolnice 
Osoblje i ranjenici bolničkih blokova, i stanica, nestrplj ivo 

očekuju novine, naročito »Našu vojsku« i »SI. poročevalca«.24 

Sigurno je da za nj ih nisu svi članci podjednako zanimljivi jer 
za vreme oporavka još uvek žive u sećanju na svoje jedinice. 
Često posle čitanja [rubrike] »O našim herojima« iz »Naše voj-
ske« slede jako lepi razgovori, što sigurno pozitivno utiče na 
podstrekavanje svesne borbenosti. Isto tako su za nj ih zanim-
ljivi članci, odnosno feljtoni o crvenoarmejcima. Za primer na-

il Verovatno se odnosi na »Zadnje ure Hitlerjevega Beograda« od 
Franca Preisa, izašle u priručniku za mitinge »Naša beseda«, II deo 
(vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 54, pod br. 678; Arhiv IZDG u Lju-
bljani, f. 441/III — pisano na mašini). 

" France Kosmač 
54 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 673, pod br. 8951. 



vodimo dva članka i njihove ocene: članci iz »Naše vojske« »O 
Prokriškinu, sovjetskem letalskem heroju« i »137 zračnih he-
rojev« bili su mnogo bolje prihvaćeni nego članak »Graditelji 
sovjetskih letal«. Dakle, svi članci više vezani za život prihva-
ćeni su bolje i time postižu svoj propagandni cilj. Naše novine 
mogle bi takođe donositi više članaka iz oslobođenih krajeva 
Srbije, Dalmacije itd. i o životu u tim krajevima. 

Linijski članci su ionako uglavnom namenjeni političkim 
rukovodiocima. Borci nisu toliko politički izgrađeni da bi sami 
pronašli njihovu suštinu i smernice za svoj rad. Isto važi i za 
naše političke brošure, čiji je stil u najviše slučajeva za borce 
suviše težak i mogu ga shvatiti samo uz dobar komentar, što je 
i shvatljivo. 

Od velikog značaja u bolnicama su kul turne priredbe. 
Priredbe su česte i dobro pripremljene. Komesar uprave25 i drug 
Jelko26 su mišl jenja da se ne polaže dovoljno pažnje izboru ma-
terijala, kako komada tako i deklamacija. Brošure za priredbe 
dolaze suviše retko. O kvalitetu pojedinih komada kao i o cilju 
koji je trebalo da postignu dosta je teško govoriti. Npr. »Stirje 
bratje« siguno nemaju takav političko-propagandni sadržaj koji 
bi nam mogao poslužiti za odgoj i nadoknadio potrebnu dina-
miku scene u bar opštu li terarnu vrednost o kojoj tamo nema ni 
govora. (Sam zaplet i rasplet nisu logični već se gube u smeš-
nom preterivanju koje se zaključuje nelogičnim krajem). Ovaj 
bi komad mogao da služi za razonodu, ali bi ga morali izvesti 
humoristi a njegova suština ležala bi na mimici a ne na sadržaju. 
(To je mišl jenje druga političkog komesara i druga Jelka). 

Pevanje je manje razvijeno, odnosno ne može se govoriti 
o stalnim horovima zbog promena ranjenika. Uglavnom je to 
prigodno pevanje. Poslednja Pesmarica samo delimično odgo-
vara svojoj nameri. Sigurno bi se dala mnogo uspelije upotre-
biti ako bi bila opremljena melodijama. I pri izboru pesama 
previdelo se dosta kvalitetnih pesama koje su po melodiji i re-
čima originalno partizanske. 

Zidne novine služe kao pomoć političkim kampanjama. 
Zidne novine su ogledalo stanica. Borci rado pišu za zidne no-
vine ali nedostaje papira. (Zidne novine iz bolnica slaćemo va-
šem odeljenju čim ih primimo). 

Kulturni časovi su vrlo česti. Ti časovi služe za kulturno 
vaspitanje. (Poznavanje kulturnih vođa, pesnika, pisaca). 

Prosvetni časovi su u bolnicama namenjeni svojoj suštini 
(privreda, istorija slovenačkih i drugih slavenskih naroda, po-
moć analfabetama). Interesovanje za ovaj rad je dosta veliko. 

" Janez Nedog 
M Goršič 



Nužno treba pripremiti odgovarajuća predavanja iz istorije, 
geografije itd. 

U pogledu dopisivanja, u bolnicama su preduzete takve 
mere da će ranjenici na jpre slati svoja pisma u jedinice. Biće 
potrebno učiniti sve da iz jedinica odgovaraju. 

Izveštaj o proslavama 27. godišnjice Crvene armije 

Stab XV divizije 
U predvečerje praznika gorele su iznad kantonmana di-

vizije dve vatre. Na praznik posle podne održana je proslava 
ispred štaba divizije. Prisustvovali su članovi štaba, štapske je-
dinice i jurišni vod. Program: Himne, zatim govor poručnika 
dr Tivadara27 o razvoju CA, o pobedama CA kod Pskova i Narve 
do danas. Prikazao je današnjeg sovjetskog vojnika i čvrstu vezu 
CA sa pozadinom. S te proslave poslali su potpukovniku Bogo-
molovu28 pozdravni telegram. Zatim je muški hor otpevao 
»Krasnaja armija«. Drug Košir29 je recitovao: »Pozdravljena 
RA«, a muški hor je dodao: »Slovan na p lan«. . . ! ! 

XV SNOB30 

23. II brigada se nalazila na položajima. U predvečerje 
su zapalili dve vatre koje su se videle čak u Kočevju. Proslava 
se održala 24. II posle podne u crkvi (!!!) koju su svu išarali na-
pisima: »Zivela Crvena armija, Ziveo Staljin«... Na gotovo sru-
šen oltar (!!!) postavili su sliku maršala Staljina i svojetsku za-
stavu — a sve naokolo okitili su smrčkom. Bila je prisutna 
gotovo čitava brigada. Program: Sovjetska himna, govor poli-
tičkog komesara brigade31 i poslata je telegrafska čestitka pot-
pukovniku Bogomolovu. Recitovali odnosno čitali su »Rdeče-
armejcu«, Prešernovu »Zdravljicu«, Cankarevo »Veliko jutro«, 
»Srečanje« iz brošure »Z RA naprej«.32 Hor je otpevao »Na ju-
riš« i »Hej Slaveni«. Proslava je održana na Smuki. 

IV SNOUB MG33 

23. II nalazila se čitava brigada na položajima. Prave pro-
slave u brigadi ili bataljonima nije bilo. Politički rukovodioci su 

27 Dr Jože Tivadar 
28 Boris Nikolajevič Bogomolov, šef sovjetske vojne misije pri 

Glavnom štabu NOV i PO Slovenije. 
29 Verovatno Nikolaj Košir. 
30 To jest: 15. slovenačka NO brigada »Belokranjska«. 
S1 U to vreme je vršilac dužnosti komesara brigade bio Avgust 

Durjava. 
32 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 587, pod br. 8145—8147. 
33 To jest: 4. slovenačka NOU brigada »Matija Gubec«. 



na položaju objasnili borcima razvoj CA. Borci su bili odušev-
ljeni. Na položaju su zapalili dve vatre, koje su se videle da-
leko naokolo. 

V34 i XII brigada nisu još do danas poslale nikakav izveštaj. 

Štab XVIII divizije 
Minerski bataljon pobrinuo se za vatre na obližnjim uzvi-

šenjima. Program proslave sadržavao je i komad »Zadnja noč«,35 

koji je režirao referent Grabnar. Na kra ju dolaze na binu crve-
noarmejci koji pevaju »Kar bil je sen, postalo je resnica. . .« 
Tom prilikom je takođe odlikovano 10 oficira štaba divizije. 

X brigada 
22. II zapalili su 3 vatre koje su se videle i iz nepri jatel j -

skog uporišta. 23. II bio je za vojsku pravi praznik: borci su se 
čistili, zbor je bio tek u osam. 

I bataljon je pripremio svečanost sa sledećim programom: 
»Naprej . . .« , govor, čitanje »27-pomlad RA«, himna SSSR, re-
citacija »Rdečearmejcem«, slovenačka i ruska narodna pesma. 
Posle svečanosti su borci položili vence na grob palim drugo-
vima. Prisustvovalo je civilno stanovništvo. 

II bataljon je bio u akciji. 
III bataljon. Na ju ta rn jem zboru borcima je objašnjen 

značaj dana. Izašle su dvoje zidne novine. Preduzete su akcije 
pisanja parola. Na svim političkim i vojnim časovima je bio 
naglašen značaj CA. 

Jedinice brigade imale su miting u Podgradu. Program: 
Himna SS, razvijanje zastave, horska recitacija (?), ruske na-
rodne pesme, »Po dolinah in po gorah«, recitacija »Rdečear-
mejcem«, kratak skeč »Ujeti domobranec«36, »Katjuša«, govor 
načelnika štaba37 o uspesima CA, »Hej Slaveni« . . . 

Iz VIII i IX brigade do sada još nema izveštaja. 

Dolenjski odred 
Posle četvorodnevnih borbi proslava je održana ispred 

postrojenog bataljona i štaba. Govorio je politički komesar od-
reda38. Borci su sa interesovanjem pratili govor i izbacivali pa-
role. Takođe su otpevali nekoliko pesama. Komesar je na kra ju 
skrenuo pažnju borcima da se ugledaju na crvenoarmejce. 

54 To jest: 5. slovenačka NOU brigada »Ivan Cankar«. 
35 Izašla u brošuri »Rdeča armada 1918—1945« (vidi »Bibliografiju 

1941—1945«, str. 82, pod br. 1020). 
34 Nije pronađen. 
" Jože Mekinda 
58 Franc Arko 



Dolenjsko vojno područje 
Gotovo sve jedinice DVP zapalile su u predvečerje vatre. 

Najveća je zapaljena na južnoj strani Ljubena i videla se 
čak u Novom Mestu. Akcije pisanja parola preduzete su u Top-
licama i na Zg. Riglju. Veći broj akcija pisanja parola sprečio 
je upad neprijatelja. Proslava je održana vani u Meniškoj Vasi. 
U neposrednoj blizini vodile su se borbe. Program: Razvijanje 
zastave, pozdravno pismo šefu sovjetske misije kod GS, govor 
komandanta39 o značaju CA, »Hej Slaveni«, »Rdečearmejcem«, 
»V boj za rodni dom«, govor pom. političkog komesara,40 korač-
nica Vorošilova, »Letalska«, pismo ranjenicima DVP. Na pro-
slavi je učestvovalo i civilno stanovništvo. 

Praznik CA svečano je proslavila i komanda mesta Novo 
Mesto. I kazenski bataljon je priredio lepu proslavu. III rad-
nički bataljon održao je proslavu u Crmošnjicama zajedno sa 
art i l jeri jom VII korpusa. Radionice Stare Zage proslavile su uz 
saradnju ekonomista SCVPB.41 Sa svih proslava poslali su po-
zdravne telegrame potpukovniku Bogomolovu. 

Dopunski bataljon 
22. februara postavili su ukrašeno drveće sa daskama s 

napisima. Izloge su okitili slikama maršala Staljina. U predve-
čerje su zapaljene dve vatre. Kod jedne od tih vatri skupili su 
se rukovodioci i borci, pevali su partizanske i narodne pesme, 
uzvikivali Staljinu i CA. 23. februara priredili su proslavu na 
kojoj su učestvovali i civili. Program: Himna, svečani govor, 
recitacija »Maršalu Staljinu«, govor o crvenoarmejcima, reci-
tacija »Rdečearmejcem«, »Rdeča armada prihaja« . . . Potpukov-
niku Bogomolovu poslat je pozdravni telegram sa potpisima 
svih boraca. 

Bolnice 
Izveštaj jednoga od blokova koji je priredio proslavu i za 

civilno stanovništvo. Program: Himna SS, referat o CA, »27-
-pomlad Rdeče armade«, Župančič:42 »Tja bomo našli pot« hor-
ska recitacija »Agonije v barakah«, odlomak iz romana »Nepo-
korjeni«, recitacija »Poet«, živa slika »Partizanski plašč«, re-
citacija »Staljinu«, recitacija »Rdečearmejcem«, »Hej Sloveni«. 

Proslava u VII korpusu 
Proslava je održana 23. februara uveče u sah u Toplica-

ma.43 Sala je bila nabijena. Prisutni su bili članovi štaba, za-
39 Ivan Slapnik Blisk 
40 Janez Zalar Tavčar 
41 Slovenske centralne vojne partizanske bolnice 
45 Slovenački pesnik Oton Zupančič. 
45 Reč je o Dolenjskim Toplicama. 



štitni bataljon i jedinice kod štaba korpusa, predstavnici divizija 
i obližnjih brigada, civilno stanovništvo. Program: Otvaranje, 
naša i sovjetska himna, svečani govor potpukovnika Maj cena44 

o Crvenoj armiji, hor zaštitnog bataljona otpevao je »Sovjetski 
domovini«, članovi Frontnog gledališča su uz odgovarajući pred-
govor i zaključak čitali četiri primera herojstva crvenoarmejaca 
(»Ima ih bezbroj«),45 muzika VII korpusa odsvirala je »Od Urala 
do Balkana«, posle čega je pročitana reportaža Apih: »Rdeča 
armada prihaja«.46 

Apihovu »Rdeča armada prihaja« su pripremili članovi 
Frontnega gledališča, pevao je pevački hor članova odseka i re-
citativni hor drugarica. Muzičke tačke i umetke izvodila je mu-
zika VII korpusa. 

Čitava proslava održana je veoma svečano. Prilikom sce-
ne kada se javl ja ju crvenonarmejci i naši borci sa zastavama, 
čitava masa je ustala i stojećki slušala do kraja. Bilo je očigled-
no da je scena na sve delovala. Aplauzu na svršetku gotovo nije 
bilo kraja. Svi koji su prisustvovali proslavi mišl jenja su da je 
proslava odlično uspela. Civili kažu da takve predstave u Top-
licama još nisu videli. 

Predlog za poboljšanje kulturno-prosvetnih časova 
Primetili smo da je gotovo nemoguće, raspoloživim sna-

gama i sredstvima, podići značaj i smisao kulturno-prosvetnih 
časova, zato predlažemo da se formira posebna putujuća grupa 
od 3—4 druga, dobrih govornika, koji dobro poznaju sve kul tur-
ne probleme i kul turnu istoriju, kao i muziku, koja bi putovala 
od brigade do brigade i održavala tamo kulturno-prosvetne ča-
sove i u jedno pružala pomoć u organizaciji. 

Dopisnici 
Odlaskom druga Goličnika47 u bazu u Dalmaciji48 i druga 

Šimcbergera49 na sud izgubili smo dva dobra dopisnika koje će-
mo teško nadoknaditi. Drug Pavlin50 želi da ide u vojnu akade-
miju. 

44 Dušan Majcen Nedeljko 
45 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 25, pod br. 295. 
4« Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 313, pod br. 4365 i 4366. 
47 Franc Goličnik 
48 Reč je o bazi Glavnog štaba NOV i PO Slovenije koja se nala-

zila u Dalmaciji, a koja je stvorena po naredbi GS Slovenije br. 26 od 22. 
februara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 18/1). Za komandanta baze 
postavljen je potpukovnik Stane Potočar, za političkog komesara potpu-
kovnik Dragomir Benčič (narodni heroj, umro 22. juna 1967. u Zagrebu, 
a sahranjen u Ljubljani), za zamenika komandanta potpukovnik Tone 
Vidmar, a za zamenika političkog komesara major Bogomir Peršič. Štab 
baze bio je u Biogradu na moru. 

48 Duro 
50 Mile 



Poteškoće u radu 
Naš odsek izdaje svakog dana » Radio-vesti«51 ali raspolaže 

za svoj rad veoma lošim aparatima, kojima gotovo ne može uh-
vatiti emisije RSJ52 koje su za nas sigurno najznačajnije. 

Pošto je odsek predao svoju pisaću mašinu Prop. odelenju 
GŠ, znatno trpi rad tehnike, jer se odsek služi njenim maši-
nama. Tehnika je u poslednje vreme suviše zaposlena izdavan-
njem službenih listova i naredbi o imenovanju. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

II pom. načel. štaba—kapetan: V. d. šefa odseka: 
Sokol5* D. Hreščak 

M. P. 

BR. 140 
IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 43. NO DIVIZIJE OD 
26. FEBRUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 11. KOR-
PUSA NOVJ O VOJNO-POLITICKOM STANJU U JEDINI-
CAMA I NA TERENU I O VOJNOM I POLITIČKOM RADU 

U DIVIZIJI1 

ŠTAB 
43. DIVIZIJE XI. KORPUSA N. O. V. 

J U G O S L A V I J E 
br. 654 dne 26. II. 1945 

Politkomesarski izvještaj 

POLITKOMESARU XI KORPUSA NOV JUGOSLAVIJE 

Odluke Krimske konferencije2 pr imljene su u našoj divi-
ziji kao pobjeda politike učvršćivanja saveza antihitlerovske 

51 Vidi napomenu br. 12 uz dok. br. 40. 
5! Radija »Slobodna Jugoslavija« 
55 Ivan Jezeršek 
1 Kopija originala (pisana na mašini, latinicom) u Arhivu VII, 

reg. br. 27—1/12, k. 1324A. 
1 U Jalti (na Krimu, u SSSR-u) od 4. do 11. februara 1945. održana 

je konferencija predsednika vlade Velike Britanije, Sjedinjenih Ame-
ričkih Država i SSSR-a. Na njoj su donete odluke o usklađivanju daljih 
operacija protiv nacističke Nemačke i postignut je sporazum o okupacio-
nim zonama u Nemačkoj, o naknadi štete i o drugim pitanjima. Konferen-
cija je posebno preporučila da se što pre sprovede u delo sporazum 
Tito—Šubašić (vidi »Borbu« od 11, 13. i 15. februara 1945). 



koalicije i kao garancije brzom i uspješnom završteku rata. Od-
luke koje se odnose na Jugoslaviju pokazale su da ćemo mi zau-
zeti dostojno mjesto među narodima Evrope i svijeta i da velike 
žrtve i patnje našeg naroda urodile su bogatim plodom. Pobjeda 
sporazuma Tito—Subašić pozdravljena je od strane svih naših 
boraca. Svi naši borci nepokolebljivo v je ru ju u mudru i daleko-
vidnu politiku našeg vođe druga Tita. Borci su također upoznati 
da dr Subašić ne pretstavlja neku političku snagu u našoj zem-
lji, već da je i sam sporazum diktirala vanjska politička situa-
cija i način kako da naša narodna vlada postigne legalitet i 
priznanje velikih savezničkih država. Zapaženo je da mi ovdje 
nismo u dovoljnoj mjer i koristili pobjedu politike sporazuma u 
borbi protiv reakcionarnih elemenata i da nismo poduzeli sve 
kako bi kolebljive mase istrgli ispod njihovog uticaja i privukli 
ih u pokret, odnosno u vojsku. Tu ćemo morati pojačati naš rad 
kako bi zbilja svaki vojnik bio i dobar agitator i propagator me-
đu narodom kuda se kreće i bori naša vojska. 

Poslije napada Engleza na grčke partizane3 osjeća se kod 
naših boraca nepovjerenje prema zapadnim saveznicima. Do-
nekle smo objasnili značaj proširenja i produbljenja politike 
saveza u antihitlerovskom bloku kako za uspješno završenje 
rata, tako i za pobjedu politike mira poslije rata. To borci i ra-
zumiju prilično. Također im je jasno da međunarodni reakcio-
narni krugovi koji su bili pomagači naših izdajica svih vrsti i 
boja i koji su sabotirali i kočili našu borbu unutra i povezujući 
se sa okupatorom vodili ogorčene bitke ne bi li uništili našu 
NOV, s druge strane nastojali su da pod svaku cijenu naš pokret 
ocrne pred vanjskim svijetom. Uticaj međunarodne reakcije na 
zvanične krugove u Engleskoj i Americi tumače se kao razlog 
akcije Engleza protiv grčkih partizana. Veliko oduševljenje iza-
ziva kod naših boraca nesebična borba Crvene armije i politika 
SSSR-a prema narodima u zemljama koje je ona oslobodila. Pad 
Budimpešte4 dobro smo iskoristili kod boraca i naroda, borci u 
tome vide mogućnost za našu NOV da uspješno dokrajči bitku 
oko uništenja okupatorskih snaga u zemlji i to se je pravilno od-
razilo na podizanje borbenosti i ofanzivnog elana kod naših bo-
raca i rukovodioca. Svima je jasno da što se pri je bacimo svim 
snagama na okupatora i uništimo ga, da ćemo pri je osloboditi 
preostali dio naše domovine. Borci v je ru ju u snagu naše NOV 
i njezinu sposobnost da to učini. Dakle, napredovanje Crvene 
armije nije bacilo naše borce u stav iščekivanja, kako je to bio 
slučaj jesenas, već im zbilja daje podstrek na nove napore i pod-

* O događajima u Grčkoj vidi dok. br. 3, objašnjenje br. 7. 
4 Budimpeštu su jedinice Crvene armije 3. ukrajinskog fronta oslo-

bodile 13. februara 1945 (vidi »Oslobodilački rat«, 2. knj., str. 547—550)_ 



vige da čim prije uništimo neprijatel ja. Obzirom na rad i maki-
nacije prikrivenih neprijatel ja naše borbe i njihovo uvlačenje 
u janjeću kožu da bi iznutra rovarili, postigli smo također pri-
ličnu budnost i kod boraca i kod rukovodioca, a također vojska 
sve te momente signalizira i prenaša na narod. Vojska vrši pri-
lično dobar uticaj na narodne mase u tom pogledu. Ali imade 
još slučajeva da u pojedinim selima neprijateljski uticaj je to-
liko jak da ga reakcionarni elementi prenose na vojnike. Takvi 
slučaj je bio u Lenjskom (Vrbovsko) i Gomirju gdje nam je ne-
koliko drugova dezertiralo zahvaljujući baš tom uticaju. Izgrad-
nja i obnova naše domovine u oslobođenim krajevima daje na-
šim borcima povjerenje u narodnu snagu, da ćemo biti u s tanju 
stvoriti i organizirati u čim moguće kraćem roku bolji i ljepši 
život i budućnost našem napaćenom narodu. To je značajno što 
borci u tome vide svoju snagu po pi tanju izgradnje i obnove 
zemlje već sada, a kada se oslobodi cijela zemlja učiniti ćemo 
nova herojstva na polju izgradnje kako to činimo danas u borbi 
za oslobođenje domovine. 

Proslava godišnjice Crvene armije izvršena je na najsve-
čaniji način po svim mjestima gdje se nalazi naša vojska.-De-
talj an izvještaj o proslavi poslali smo depešom. Učinak te pro-
slave je dobar. Borci su se upoznali sa postankom i razvitkom 
Crvene vojske, [sa] današnj[im] snag[ama] i veličin[om] kao i 
zaslug[ama] Crvene armije za narode SSSR-a i sve ostale na-
rode svijeta, a naročito njene zasluge za naše narode. Ta veli-
čina i snaga je dominirala na proslavama i odrazila se i e i u srca 
boraca. Kod boraca izazvalo je ponos što se bore uz bok te slav-
ne vojske i dati će im još više podstreka da boreći se do konač-
nog uništenja fašizma steknu još veće povjerenje Crvene ar-
mije i sovjetskih ljudi i t ime još više podignu ugled naroda 
Jugoslavije kod bratskih nam sovjetskih naroda. Mišljenja smo 
da je proslava uspjela i da je dala željene rezultate. Naroda je 
bilo mnogo prisutno na proslavama jer su bile organizirane u 
sporazumu sa JNOF i istupah su frontovci kao govornici. 

O stanju na terenu Gorskog Kotara, a naročito u Drežnici 
podnijeli smo ranije jedan izvještaj,5 gdje smo se osvrnuli na 
dezertere kao na vrlo važan problem ovog kra ja i na rabotu 
reakcije da razjedini naš narod, a pogotovo razorni rad reakcije 
po pitanju razbijanja bratstva Srba i Hrvata. Iz toga izvještaja 
može se konkretno vidjeti razlozi takvog stanja na tom terenu 
prema našoj ocjeni i sve moguće smicalice i parole reakcije ko-
jima nastoji da odvoji srpski narod od Pokreta a vojsku od po-
zadine. Ovdje imademo još napomenuti da se dezerteri u Drež-
nici i po koji u Gornjem Kraju nastoje povezati sa grupom 

5 Redakcija nije pronašla taj izveštaj. 



četnika Jose Jeremića preko Kapele. Bilo je slučajeva da se je-
dan odbornik iz Tomića, četnika koji je k nama pobjegao iz 
Primorja, povezao preko Zrnića dalje i također se događa da 
razni četnički elementi u tom kra ju nagovaraju naše drugove na 
dezerterstvo. Također je bio slučaj da su nam se predavali poje-
dini dezerteri i poslije ponovno dezertirali i ukrali nam do danas 
5 (pet) šmajsera iz naših jedinica. Ta nam činjenica najočitije 
govori da se ta banda povezuje i organizuje. Dakle, ta opasnost 
se ne može podcjeniti. Nastojimo da pomoću stalnog i upornog 
provađanja mjera o kojima smo ranije izvjestili ovo pitanje po-
zitivno riješimo. Do danas nije bilo zadovoljavajućih rezultata. 
Zadatak da se narodne mase odvoje od uticaja dezertera je pri-
lično izvršen. Raspoloženje naroda je svakim danom bolje. Na-
stojati ćemo da sada dok je još zima i snijeg da pohvatamo de-
zertere. Stav naprama nj ima mora biti energičan i nepopustljiv. 

U Pr imorju nikako da se pokrene mobilizacija iako imade 
još veliki broj l judstva za mobilisati i uvući u vojsku. Sa drugo-
vima iz organizacija smo razgovarali, ali oni vole da zastupaju 
stav da sve ono što je još dolje su oportunistički nastrojeni ele-
menti i da se ne može ništa i zbilja od mobilizacije nema ništa. 
Također po pitanju ishrane malo pomoći dolazi sa njihove stra-
ne. Mi smo to postavili pred nj ih i izgleda da će se pokrenuti. 
Stanje na terenu Pr imorja je dobro. Narod se je i poslije četničke 
pljačke, paleža i ubijstva još više očeličio. Rad ustaša i reakcije 
svodi se da prikažu naš pokret komunističkim i da odvoje koleb-
ljive i neopredeljene mase od nas i da svojom pomirljivom poli-
tikom i pomoći siromašnim pasiviziraju one kolebljive elemente 
koji se još drže po strani i da ih odvuku u Todt ili njemačku 
vojsku. Uvlače se u naše organizacije i razbijaju ih iznutra tako, 
da je bilo dosta hapšenja po primorskim mjest ima a naročito 
na Sušaku. 

Situacija u Istri se popravlja i može se reći da ćemo ubrzo 
imati i vidljivih rezultata. Novomobilisani dolaze u manjim gru-
pama. Prebacivanje novomobilisanih je teško i zato mobilizacija 
i zapinje. Predloženo je da se uspostavi veza sa Dalmacijom 
čamcima i da bi tim putem za koji ima mogućnosti prebacili 
priličan broj l judstva iz okolice Pule i stručnih radnika iz same 
Pule. II. Pomorski obalski sektor javlja da za sada nije moguće 
takvu vezu uspostaviti i održavati je. Ako bi bilo moguće ju 
uspostaviti trebalo bi je svakako, jer bi uspjeli sprovesti mnogo 
veću mobilizaciju. Narod stoji čvrsto uz nas. U posljednjim ne-
prijateljskim ofanzivama i terorom kojeg je nepri ja tel j vršio 
narod se očeličio i naučio raditi pod ovim uslovima. 

Uspjesi Crvene armije i naše NOV prodrli su do naroda 
i on je oduševljen i podnoseći pa tn je terora počinje da izbija iz 
njega ona iskonska mržnja prema porobljivaču i pasivnost išče-



kivanja pomalo iščezava i počeo se ponovno sve odlučnije suprot-
stavljati pljački, teroru i ubijstvima koje vrši okupator. Teror 
okupatora izaziva mržnju kod njega a ne više strah i bespomoć-
nost. Uspjeli smo u Istri popularizirati našu NOV i preko n j e 
našu 43. diviziju. Danas već imade masu pojava da dobrovoljno 
odlaze u diviziju i borci raznih organizacija i jedinica u Istri — 
osjeća se da vole svoju diviziju. Ovaj osjećaj smo razvili pomoću 
organizacija koje su pravilno postavile stvari i putem pisama 
koje su pisali borci pojedinačno ili kolektivno u Istru i o stanju 
i uspjesima divizije. Također naše divizijske novine su dosta 
popularne u Istri. Danas već možemo reći da više ni je Gorski 
Kotar, Lika strašilo za Istrane. Oni sada odlaze u te krajeve i 
zavolili su ih. Uspjeli smo i kod boraca a također i kod naroda 
da se razvije duh jugoslovenskog patriotizma. Svi su upoznati 
sa bogatstvom Jugoslavije i vide da će Istra srećno mnogo bol je 
živjeti pripojena matici Hrvatskoj nego je ikada ranije živjela. 
Bez Hrvatske i Jugoslavije Istri nema života. Pred četiri mje-
seca ovo je bio jedan od teških naših problema, a danas se može 
reći da smo ga uglavnom rješili. 

Reakcija nastoji svim snagama da zadrži narod pod ut i -
caj em svoje i okupatorove propagande i da tako spriječi našu 
mobilizaciju, kao i da izazove dezerterstvo u našim jedinicama. 
To je cilj njihove rabote. Vrlo su aktivni i stalno razbacivaju 
letke, koje smo vam dostavili. Nepri jatel j baca nove letke »Rat 
je gotov, zašto se borite?«, «Deset zapovjedi za partizane«. Upu-
ćuje apele ženama i majkama neka čuvaju svoju djecu, neka 
ih ne puste da odlaze u partizane, jer će poginuti. Osjeća se da 
popovi postaju sve više nosioci te rabote i priličan broj popova 
postaju sve otvoreniji i izrazitiji nepri jatel j i pokreta i bacaju se 
otvoreno u ruke njemačkog okupatora. Vrlo dobro je došlo n j i -
hovo raskrinkavanje putem naše štampe (»Glas Istre« i drugi 
lokalni listovi), a putem mitinga narodu se objašnjava nj ihov 
razorni rad, konkretizirajući pojedine slučaje i ističući pojedin-
ca. Ovdje imade uspjeha. Narod u Istri donekle je upoznat sa 
događajima u svijetu iako nedovoljno. Radi se na terenu prilič-
no da se to postigne, tako da izdaju vijesti od strane Okružnog 
odbora JNOF-a za Pulu i Rijeku, a također veza za prebacivanje 
štampe u Istru svakodnevno se popravlja, tako da danas prilične 
količine centralne štampe dospije do naroda i organizacija u Ist-
ri. Uspjelo je preko mitinga i štampe prikazati kral ja kao raz-
bijača jedinstva i kao izdajnika. Narod neće ni da čuje o kralju, 
već se čuje na svakom koraku »Hoćemo Tita««. Naša propa-
ganda i u Istri počela se probijati do neprijateljskih vojnika, 
koji sve češće pojedinačno prelaze na našu stranu. Nepri jatel j 
nastoji da među ovim prebjeglim ubaci svoje špijune, zato je 
potrebna velika budnost. 



Naše organizacije u Istri danas su mnogo čvršće nego su 
bile pred par mjeseci, jer su se kroz sve moguće teškoće i te-
rore očeličile, a što je najglavnije naučile su raditi pod novim 
uslovima tako da i sa te strane možemo sa povjerenjem gledati 
u popravljanje prilika u Istri. Također i vojno-pozadinske usta-
nove, područja i komande mjesta su se učvrstile i danas može-
mo reći da se i kod nj ih dosta s tanje popravilo, te i otuda se 
može očekivati veliki doprinos popravl janju stanja. Mi smo uo-
čili da s tanje nećemo moći popraviti ako paralelno ne pojačamo 
aktivnost naših četica i udarnih grupa po cijeloj Istri. Dali smo 
si u zadatak da pojačamo aktivnost. U vezi s time da jedinice u 
Istri pojačamo sa komandnim kadrom iz divizije i dalje ćemo 
nastojati da damo čim više drugova rukovodioca koji će uspjeti 
da tuku nepri jatel ja svuda, da mobilišu nove snage za diviziju 
i da se jačaju čete i bataljoni. Zadnji puta smo javili da diver-
zantskim akcijama nije uopće posvećena pažnja i tu smo podu-
zeli da formiramo minerske grupe i diverzante te da ih raspo-
redimo na komunikaciju Pula—Trst, Rijeka—Trst i da na tim 
komunikacijama razviju čim veću moguću aktivnost. Popraviti 
s tanje u Istri može se jedino ako paralelno sa masovnim politič-
kim radom razvijemo veliku aktivnost da neprijatel ja tučemo 
posvuda, da ga time nat jeramo u garnizone i pasiviziramo, mo-
ramo mu vojnički i politički izbiti inicijativu iz ruku. Narod 
traži akcije i voljan je pomoći vojsci u borbi. Omladina već da-
nas imade sjajnih akcija. 

Zadnje vri jeme nastojali smo ispoljiti veću aktivnost. Sa 
III. brigadom napadali smo nepri jatel ja na Kapeli i oko Jezera-
na, II. brigadu prebacili smo oko Karlovca da tamo iznenada 
lupimo neprijatel ja kada bude izlazio iz ganizona. U tim borba-
ma nanijeli smo nepri jatel ju prilične gubitke, ali smo i mi pre-
trpjeli velike gubitke. Ovdje smo uočili da naši rukovodioci ne 
posvećuju dovoljno pažnje pr ipremanju akcija i ne studiraju 
situacije te da bi izabrali ovaj pravac glavnog udarca gdje je 
neprijatel j najslabiji i gdje mu možemo uz male naše gubitke 
nanijeti osjetljivi udarac. Vidi se kod nas da rukovodioci ne 
vode dovoljno računa o životima boraca i svojom aljkavošću i 
neznanjem prouzroče nepotrebne gubitke. Mi smo postavili 
pred sebe kao važan zadatak da spriječimo nepotrebne gubitke 
ljudstva, jer to može vrlo štetno djelovati na moral boraca. Kad 
bi se ovako produžilo, teren za parolu »o čuvanju glave« bio bi 
vrlo plodan. Uz pravilno objašnjenje i ubjeđenje starješina da 
nisu potrebne tolike naše žrtve i da im konkretno mi iz štaba 
divizije više pomognemo u pravilnom rukovođenju jedinicom, 
kao i da se pojača rad na vojničkom osposobljavanju i podiza-
n ju stručnog znanja kod starješina, moći ćemo riješiti vrlo-oz-
biljan problem. Aktivnost jedinica moramo pojačati, pogotovo 



moramo nastojati da čeličimo jedinice u zasjedama i manj im 
diverzantskim akcijama dok se stvore mogućnosti za veće ak-
cije. Naročito trebamo nastojati da aktiviziramo Primorsko-go-
ranski odred i grupu odreda za Istru, kao i da područja također 
aktiviziramo. Aktivizacija jedinica još uvijek je glavni naš za-
datak. 

Moralno-političko stanje u jedinicama, borbenost i bor-
beni duh je dobar. Nedostatci u borbi i radu u jedinicama o ko-
jima smo ranije izvjestili se otklanjaju. Održali smo konferen-
cije sa komandnim kadrom, politkomesarima i posebno po šta-
bovima i rezultati se pokazuju. Međutim još nismo potpunoma 
uspjeli spriječiti tuču vojnika. . . 

Talijanski bataljon »Pino Budicin« nikako da se učvrsti 
kao ostali bataljoni. Brojčano je slab, jer je mnogo njihovih bo-
raca po bolnicama. Stab bataljona također je slab i slabo pomaže 
u izdizanju mladih rukovodioca. Od strane štaba brigade mu je 
pak posvećivana premala pažnja, jer drugovi neznaju talijanski. 
Odlučili smo da pokupimo sve Talijane po ostalim jedinicama i 
pozadini i brojčano pojačamo. Do sada još uvijek nismo postigli 
da pojačamo borbenost tog bataljona. Odlučili smo da mu po-
svetimo punu pažnju i da ga pojačamo i sa rukovodiocima i bor-
cima Hrvatima, da se očvrsne. 

Rad na vojničkoj izobrazbi ne daje željene rezultate, koje 
bi trebalo dati obzirom na vri jeme utrošeno i pažnju koja mu 
se posvećuje. Uzrok jedan je tome što teoretski časovi ne daju 
borcima potrebno znanje, jer su komandiri još uvijek teoretski 
slabi, a i ono što borci nauče ne potkrepl juje se sa konkretnim 
primjerima iz borbe ili rada jedinice, a niti se ponovljene griješ-
ke strogo i uporno otklanjaju. Nedovoljno se pažnje posvećuje 
izvlačenju iskustva iz dosadašnjeg rada iz nastave, ne uočavaju 
se nedostatci u metodi rada kod nastave i ne podvlači se dobar 
rad nekog rukovodioca u nastavi i radu sa jedinicom. Još uvi-
jek šablonizam iz tog rada nije otklonjen. 

Politički rad odvija se u duhu takmičenja i prema posla-
tom programu. Rezultati političkog rada osjećaju se u tome što 
svakim danom borci uzimaju više učešća u diskusiji. Danas naši 
borci pravilno gledaju na potrebu svijesne i željezne discipline 
u vojsci i osjeća se da su zavoleli disciplinu. Na razne parole 
reakcije pravilno reagiraju i da ju uvijek dobar odgovor. Zadnje 
vri jeme svega su dezertirali dva druga iz Istre i oni su pali pod 
uticaj neprijateljske propagande — da je Istra slobodna, da su 
Nijemci otišli. Kroz politički rad nastojimo da razbijemo ostat-
ke istarskog lokalpatriotizma i da se duh jugoslovenskog patrio-
tizma razvije do maksimuma. 

U političkom radu sa borcima organiziramo »čitalačke 
grupe« i rad je počeo biti življi i sagurno je da ćemo postići 



bolje rezultate. Zapaža se da politkomesari ne koriste dovoljno 
štampu za prorađivanje programa političkog rada. Rad je još 
uvijek dosta krut i ne daje željene rezultate. Komesare treba 
naučiti da povezuju materijal kod proradivanja i da drže refe-
rate. Ispitivanje je također još uvijek kruto i uokvireno u par 
glavnih pitanja na koje borce nauče odgovarati napamet. Mate-
rijal koji je predviđen za politkomesare umnožen je i prora-
đuje se izim »Imperijalizma«, koga ćemo gledati također pre-
pisati. Članke iz »Borbe« koje smo dobili smo i umnožili i prora-
đivaju se, te članke smo dostavili i područjima prema pismu po-
litkoma Korpusa. Materijal koji je predviđen u programu takmi-
čenja proraditi će i savladati velika većina naših boraca i 
postignuti će se zadovoljavajući rezultati. 

Ocjena rada štabova brigada i bataljona dana je u opće-
vojno-organizacionom izvještaju. Još uvijek naši štabovi ne daju 
dovoljno pomoći mlađima po pi tanju r ješavanja konkretnih pi-
tanja. A također pomoć bi trebala biti direktnija i samim bor-
cima. Također našim drugovima nedostaje načelnost u radu i 
vole površno rješavati stvari. 

Problemi koji stoje pred nama jesu: 
— Razviti kod starješina samoinicijativu po pitanju 

pronalaženja dobrih akcija i po pitanju vojničke i po-
litičke izobrazbe boraca. 

— Spriječiti nepotrebne gubitke. 
— Pojačati kontrolu nad vojničkom izobrazbom prven-

stveno da bi se vojnici i starješine naučili ratovati. 
— Razviti osjećaj drugarstva kod starješina prema bor-

cima i sprečiti mal t re t i ranje boraca. 
— Pojačati rad na mobilizaciji i popuniti jedinice. 
— Angažirati sve snage da poboljšamo ishranu jedinica; 

problem ishrane je naš težak problem. 
Takmičenje se razvija dobro i da je rezultate zadovolja-

vajuće. 
Podnijeli smo depešom izvještaj a pismeni prilažemo. 
O organizaciji Propagandnog otsjeka šaljemo posebni iz-

vještaj , kao i izvještaj o političkom i kulturno-prosvjetnom radu 
u jedinicama i radu Propagandnog otsjeka Divizije. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

M. P. Politkomesar, potpukovnik: 
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IZVEŠTAJ POLITIČKOG KOMESARA 19. NOU DIVIZIJE OD 
27. FEBRUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 8. UDAR-
NOG KORPUSA NOVJ O VOJNO-POLITICKOM STANJU I 

RADU U DIVIZIJI1 

STAB 
XIX UDARNE DIVIZIJE NOV JUGOSLAVIJE 

K. br. 9 
27. II. 45. g. 

POLITIČKOM KOMESARU VIII UD. KORPUSA NOVJ 

U kninskoj operaciji2 naša je divizija izgubila dobar broj 
rukovodioca i brojčano je opala. Po završenoj operaciji raspo-
red naše divizije na sektoru Zadar—Benkovac bio je povoljan 
za rad i sređivanje. Pred nas su se odmah postavili zadaci: sre-
đivanje jedinica i popuna, osposobljavanje kadra, mobilicazija, 
te prihvat boraca i postavljanje plana političkog rada, koji je 
za vrijeme borbe bio prestao, odnosno sveo se na djelimično 
prorađivan je štampe i čitanje vijesti. 

Od vremena razmještaja divizije pa do 28. I. 1945. g. kad 
je divizija krenula za Mostar, mi smo uglavnom uspjeli da po-
punimo diviziju (mobilizacijom preostalog l judstva u Sjevernoj 
Dalmaciji — divizija je primila preko 3500 novih boraca), da 
sredimo i postavimo sav kadar i da pomoću političkih i vojničkih 
kurseva kao i raznih drugih, donekle teoretskih uzdignemo 
kadar. 

Konferencija komesara u diviziji koja je održana 4. I. 
1945. g., postavila je osim drugih zadataka i to, da se mora pri-
stupiti orgnizovanijem i sa više plana političkom radu. 13. I. 
1945. g. postavljen je od Štaba divizije plan političkog rada sa 
tri teme i to: »Oslobodilački rat i položaj NOV Jugoslavije«, 
»Naša regularna vojska i zadaci« i »Federalna Srbija u federa-
tivnoj Jugoslaviji«.3 Plan rada je pismeno dostavljen komesa-
rima brigada i ukratko razrađen. Prodiskutovan je na sastanku 
sa komesarima brigada. Od postavljenih tema, uspjelo se pro-
raditi samo prvu temu i to u svim jedinicama. Druga tema je 
obrađena sa komesarima bataljona. Teme su prorađivane na j -
pri je sa komesarskim kadrom, a zatim su komesari bataljona, 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 19— 
1/2, k. 531. 

2 Vidi dok. br. 3, objašnjenje 3. 
» Vidi dok. br. 45. 



a pred nekim bataljonima i komesari brigada, podnijele referat 
pred borcima. Tema je u glavnom savladana dobro. 24. I. 1945. g. 
na konferenciji štabova divizije, Stab Korpusa je postavio novi 
plan političkog rada i tačke za takmičenje. U vezi sa ovim Stab 
divizije je 26. I. 1945. g. održao sastanak sa štabovima brigada, 
gdje je razrađena organizacija takmičenja i postavljen plan po-
litičkog rada od Korpusa.4 

U samom početku, kada se pristupilo sprovođenju plana 
i razrade tačaka iz takmičenja, naša je divizija krenula na odre-
đeni joj zadatak.5 V brigada je ostala na istoj prostoriji i ona je 
i dalje mogla zgodno koristiti vri jeme za intenzivan rad i vojno-
-političko učvršćivanje jedinica. Ona je uglavnom uspjela da 
novoprimljeno ljudstvo zadrži i učvrsti u jedinici pomoću sa-
stanaka i kurseva koje je održavala; uzdigla je teoretski niži 
politički kadar, osamostalila se i uopšte izdigla je potreban broj 
kadra. Ona je rad nastavila planski i u duhu takmičenja. Iz po-
litičkog plana rada proradila je prvu temu i iz Titove knjige 
članak »Borba naroda porobljene Jugoslavije«. Te su teme pro-
rađivane na jpr i je sa komesarskim kadrom, a zatim sa borcima. 

Kod VI i XIV brigade, arti l jerijskog diviziona i ostalih 
prištapskih jedinica, koje su bile u pokretu i u borbi oko Mo-
stara, nije ostvaren plan političkog rada. 

Na putu iz Zadra do Splita i od Splita do Ljubuškog is-
krslo je niz nedostataka i slabosti, koje se nisu uočile u vremenu 
kada su brigade bile u Sjevernoj Dalmaciji. Nedostajalo je do-
voljne organizacije u prebacivanju i bilo je dosta nesnalaženja. 
Slučaj u »banskoj palati« pokazao je, da je naročito u XIV bri-
gadi bilo nedovoljno zalaganja, a i slaba kontrola od strane ru-
kovodioca. Naime, desilo se, da su se pojedini rukovodioci u 
nekim jedinicama prilično udaljili od boraca. 

U borbama za Mostar, neosporan uspjeh je u tom što smo 
uspjeli uvesti u borbu 30% naših boraca, koji uopšte nisu učes-
tvovali do tada u borbama. Pokazala se upornost, izdržljivost u 
borbama od nekoliko dana. Novi borci držali su se vrlo dobro. 
Bilo je i masovnog isticanja. Isto tako osjetio se i napredak u 
sadejstvu sa teškim oružjem, mada ne još potpuno. Jedinstvo 
vojske iz raznih rodova u ovoj akciji je bilo mnogo bolje nego 
u prethodnima. Kao nedostatci osjetilo se neobučenost boraca, 
radi čega smo uglavnom i trpili gubitke. Uočilo se, da i naši 
štabovi dosta teško savladavaju i rukovode sa velikim jedini-

4 Verovatno se odnosi na plan rada vezan za međukorpusno tak-
mičenje (vidi dok. br. 43 i 67). 

5 Odnosi se na učešće u Mostarskoj operaciji (vidi dok. br. 117, 
objašnjenje br. 2 i 9, dok. br. 119, objašnjenje 2 i dok br. 129, objaš-
njenje 2). 
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čama koje sada imaju. Bilo je i nedovoljnog zalaganja kod po-
litičkih rukovodioca. 

Za uočene nedostatke u pokretu i operacijama, mi smo 
odmah poduzeli izvjesne mjere. U Vrgorcu održali smo sastanak 
sa štabom XIV brigade i proanalizirali gornje nedostatke, pro-
našli uzroke, prokritikovali i u oštroj formi postavili pred njih. 
U Ljubuškom opet smo održali sastanak sa štabom VI i XIV 
brigade pred operacijom na Mostar, i tu smo skrenuli pažnju 
VI brigadi na' nedostatke, koji su se dogodili u XIV brigadi. 
Za vri jeme borbi članovi štaba divizije obilazili su štabove bri-
gade, borce i štabove na položajima. 

I pored gubitaka u kadru, borbe oko Mostara nisu oslabile 
ove dvije brigade, jer smo za kratko vr i jeme nadomjestili sav 
kadar. 

Političko djelovanje u pokretu i u mostarskoj operaciji 
svodilo se isključivo na čitanje vijesti, popularisanje mostarske 
operacije i u postupku sa narodom. Plan političkog rada kome-
sara Korpusa, kako je to već navedeno, sem u V brigadi, n i je 
sprovađan. Kontrola takmičenja i održavanja takmičarskog du-
ha, kao i tehničke strane takmičenja, također u ove dvije briga-
de, nije mnogo učinjeno. Pored pokreta i borbi, da je bilo više 
snalažljivosti i upornosti, mogli su se postići bolji rezultati. 

Sa prostorije Širokog Brijega VI i XIV brigada i art. di-
vizion krenuli su u Makarsku. Marš je izvršen pješice. On je 
organiziran vrlo dobro i kontrola od strane štaba divizije i š ta-
bova brigada je bila velika i zalaganje je bilo također dobro. 
Iskustvo koje smo imali pred polazak za Mostar, koristilo nam 
je. Također i prebacivanje iz Makarske u Sjevernu Dalmaciju 
je išlo daleko organizovanije i bez poteškoća. 

Odmor od 2 dana u Makarskoj iskoristili smo za sređiva-
n je i popunu kadra. 27-godišnjica Crvene armije je proslavlje-
na i to: VI brigada u Tučepima, XIV brigada u Baškoj Vodi, 
art. divizion, štab divizije i prištabske jedinice u Makarskoj, V 
brigada sa tri bataljona u Benkovcu, a jedan bataljon u Kninu 
sa prištabskim dijelovima VIII Korpusa. Na ta j dan izvršena 
je smotra brigada (VI i XIV). Podeljena raspoloživa odlikova-
n ja i u XIV brigadi izvršena zakletva novih boraca. U VI br i-
gadi pročitana je Naredba o pohvali boraca koji su se istakli 
u borbama oko Mostara. Također smo podjelili brigadama robu, 
koju smo dobili. Svi ti momenti iskorišćeni su dobro i djelo-
vali su za učvršćenje jedinica. 

U vezi sa nedostatcima koji su iskrsli u operacijama oko 
Mostara i pokreta od Zadra do Ljubuškog, prenijeli smo V bri-
gadi sva iskustva jednim dopisom i upozorili ih, da se ne bi 
nj ima dešavali takvi propusti. Također smo im depešama da-



vali upute i direktive za rad. Naročito smo im podvukli pi tanje 
borbene i ra tne obuke. 

Za vri jeme pokreta bilo je i odasipanja iz jedinica (oko 
90 iz obe brigade). Većina od tih je pohvatana na putu i povra-
ćena u jedinicu. U VI brigadi bilo je i organizovanih slučajeva. 
Sa jednim desetarom i vodnim delegatom dezertiralo je 12 bo-
raca. Isti su odmah uhvaćeni i povraćeni u jedinicu. Poslije ispi-
t ivanja Vojni sud je osudio na smrt desetara i jednog borca, 
koji su u glavnom bili organizatori. S t re l janje je izvršeno pred 
čitavom brigadom (u Knežpolju kra j Širokog Brijega). Ti su 
u glavnom iz Bukovice (Bilišani i Muškovci). Ovdje se također 
očitovala slaba budnost. Ta komanda čete je kažnjena ukorom, 
a štab bataljona je oštro kritikovan. Strel janje pred čitavom 
brigadom dobro je odjeknulo na ostale borce. Sud se rukovodio 
i donio je takvu odluku radi toga što je svaki borac koji je tada 
dezertirao, rani je na jman je 2—3 puta dezertirao kad smo bili 
u Bukovici. 

Izvlačeći zaključke smatramo, da je pokret i odvajanje 
sa terena Sjeverne Dalmacije, kao i borbe oko Mostara mnogo 
pomagao nama u otklanjanju mnogih nedostataka, koji se ne 
bi tako brzo otklonili boravkom u Sjevernoj Dalmaciji. Sada po 
povratku u Sievernu Dalmaciju s tanje u diviziji je zadovolja-
vajuće. Kadar je popunjen. 

Vrijeme koje nam sada stoji na raspoloženju iskoristićemo 
za proradu političkog plana rada, koji je zaostao. Također ćemo 
i p i tanje takmičenja sa tehničke strane srediti. 

U našoj diviziji su formirani prop. otsjeci, odnosno po-
stavljeni su šefovi prop. otsjeka, dok ostale sekcije nisu dovolj-
no popunjene. Tu nailazimo na poteškoće, jer nemamo dovolj-
no ljudi koji bi odgovarali po tim sektorima. Osjeća se velika 
potreba osposobljavanja propagandnog otsjeka, a naročito n je-
gova pomoć na kulturno-prosvjetnom polju. 

Za vanjski izgled naših jedinica, potrebno bi bilo da nam 
se dodjeli još odjeće i obuće i pored onog što smo dobili u Ma-
karskoj. 

Težnja je bila da se u izveštaj u ukratko prikaže s tanje 
divizije poslije završene kninske operacije, zadaci koji su tada 
stajali pred nama, što se uspjelo u periodu odmaranja i sređi-
vanja, nedostatke u pokretu i borbama oko Mostara i politički 
rad i djelovanje za to vrijeme. O političkoj situaciji na terenu 
nije se pisalo radi toga, što se nismo zadržali na jednom sekto-
ru. Komesar V brigade dotakao se ukratko situacije u Sjever-
noj Dalmaciji poslije našeg napuštanja i djelovanja nepri ja-
teljske propagande. Iz izveštaja komesara brigade koji se prila-



že bićete potanje upoznati sa problemima koji su iskrsavali i 
kako su rješavani. 

Molimo Vas za primedbu na izveštaj e. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politički komesar-p.pukovnik: 
M. P. Petar Babić 

BR. 142 

MESEČNI IZVEŠTAJ ŠTABA 31. NO DIVIZIJE OD 27. FE-
BRUARA 1945. POLITIČKOM KOMESARU 9. KORPUSA 

NOVJ O STANJU I POLITIČKOM RADU U DIVIZIJI1 

S T A B 
XXXI DIVIZIJE IX KORPUSA 

NOV I POJ 
Na položaju, 27. febr. 1945. 

Broj 216 

Predmet: politički izveštaj 
za mesec februar 

Štabu IX KORPUSA NOV I POJ 
Političkom komesaru 

Meseca februara su se u našim jedinicama na političkim 
časovima obrađivale sledeće teme: 

VII SNOUB »France Prešeren«: »Očistimo svojo domovi-
no« (članak general-majora D. Kvedera),2 »Samoinicijativa po-
veljevanja«3 iz »Naše vojske«, »Izjava kral ja Petra — AVNOJ-
-ska kampanja«, »Narodna zaščita«, »Slovenske meje«, »Razlika 
med našo in drugo demokracijo«, O odhodu tovarišic iz vojske, 
Titov govor »Vloga žena v narodnoosvobodilni borbi«, »Podpora 
naše NOV drugim osvobodilnim gibanjem«, »O strumnosti in 
disciplini«, »Zadružništov danes in nekdaj«, »Sindikati«, »Na-

1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu IZDG 
u Ljubljani, f. 276/VI, a snimak u Arhivu VII, film 191/290—292. 

* Članak Dušana Kvedera »Oslobodite in očistite svojo domovino« 
objavljen je u listu »Naša vojska«, god. III, br. 21 od 21. decembra 1944 
(vidi takođe »Bibliografiju 1941—1945«, str. 43, pod br. 530). 

s Verovatno se odnosi na članak »Iniciativa v poveljevanju«, ob-
javljen u listu »Naša vojska«, god. IV, br. 1 od 4. januara 1945. 



rodnoosvobodilno gibanje Albanije« (iz »Part, dnevnika«),4 »Pe-
gasti legar«, »Praznik Rdeče armade«,3 »Grško vprašanje«, »O 
Staljinu i Titu«, »Kaznovanje zločincev«, »Nemški fašizem in 
Rdeča armada«, »Bolgarija — njena politika nekdaj in danes«, 
»Krimska konferenca«,6 »Tekmovanje«.7 

XVI SNOB »Janko Premrl — Vojko«: »Z Rdečo armado 
naprej« (po brošuri),8 »Dve vojski dva značaja«,9 »Titov govor«, 
»Zgodovinsko mesto nove Jugoslavije«,10 »O zborovanju slo-
venskih žena aktivistk OF«, Sovražnik ne spi«,11 »Naše gospo-
darstvo«, »Pot nove Jugoslavije,«12 »Kaj pomeni krimska kon-
ferenca za nas«,13 »O danjašnj i glavni nalogi zaledja«,14 »O Rde-
či armadi«, »O zadrugah — sindikatih«, »O našem bodočem go-
spodarstvu«. 

Inženjerski bataljon: »O pomenu AVNOJ-a«, »O mladin-
ski organizaciji in njenih nalogah«, »O tekmovanju«, »O izjavi 
kralja Petra«, »O izgradnji narodne oblasti«, »O demonstraci-
jah proti kral ju Petru v Beogradu«, »Dve vojski, dva značaja 
in dva namena«, »Pot nove Jugoslavije«, »O osvoboditvi Beo-
grada«, »Nastanek AVNOJ-a in sklepi II zasedanja«,15 »Razvoj 
narodno-osvobodilne borbe«,16 »Zgodovinsko mesto nove Jugo-
slavije«, »O Rdeči armadi«, »Krimska konferenca«, »O oblet-
nici in zmagah Rdeče armade«, »Naša prehrana in UNRA«,17 

4 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 249, pod br. 3499. O pomenu-
tim temama ima u ovom i u drugim partizanskim časopisima više člana-
ka pod različitim naslovima. 

5 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 488, pod br. 6733. 
6 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 412, pod br. 5693, str. 413, 

pod br. 5694. 
7 O toj temi ima u partizanskoj štampi više članaka. Pod naslo-

vom »Tekmovanje« objavljen je članak u listu »Naša vojska«, god. III, 
br. 2 od 12. oktobra 1944. 

8 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 587, pod br. 8145, 8146, str. 
588, pod br. 8147. 

5 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 36, pod br. 442—445. 
10 Pod tim naslovom objavljen je članak Edvarda Kardelja u časo-

pisu »Ljudska pravica«, god. V, br. 31 od 28. decembra 1944. i u listu 
-Partizanski dnevnik«, god U, br. 341 od 23. decembra 1944. 

11 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 87, pod br. 1094. 
15 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 35, pod br. 420, str. 399, 

pod br. 5541. 
13 Članak objavljen u listu »Partizanski dnevnik«, god. III, br. 45 

od 22. februara 1945. 
14 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 34, pod br. 418. 
15 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 34, pod br. 409 i 410, str. 

395, pod br. 5448—5454, str. 513, pod br. 7059 i 7060. 
14 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 101, pod br. 1278 i 1279, 

str. 567, pod br. 7873—7884. 
17 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 446, pod br. 6192. 



»O sporazumu Subašič—Tito«,18 »O čuvanju literature«, »Od-
nos vojske do civilnega prebivalstva«, »Odnos do italijanskih 
partizanov«, »Govor maršala Tita v Beogradu«, »O sodelovanju 
tovarišic v NOV in njihovem odhodu iz vojske«, »O svetovni 
politični situaciji«, »O mladini in predkongresnem tekmova-
nju«. 

II bataljon za veze: »Dve vojski, dva značaja«, »O izjavi 
kral ja Petra«, »Sovjetska država — država novega tipa«,19 

»Delavska konferenca«, »Krimska konferenca«, »Govor mar-
šala Tita v Beogradu«, «O narodni oblasti«, obrađivani su zatim 
članci iz naših novina, kao iz »Ljudske pravice«, »Naše vojske«, 
»Slovenskog poročevalca« i »Partizanskog dnevnika i Radijske 
vesti. Pošto su čete ovog bataljona pridodate brigadama, zajed-
nički politički rad u tom bataljonu je otežan pa su politički ča-
sovi održavani po četama. 

Zaštitni bataljon: »Izjava kra ja Petra i AVNOJ-ska kam-
panja«, »Popularizacija naše narodne oblasti — AVNOJ-a, 
NKOJ-a i maršala Tita«, »Naši NOO in OF odbori«, »O pozna-
vanju ciljev in pomenu naše borbe«, »Zgodovinsko mesto nove 
Jugoslavije«, »Sovražnik ne spi«, »Kako ispolniti vrzeli«,20 »Go-
vor maršala Tita«, »Iniciativa v poveljevanju«, »O odhodu to-
varišic iz vojske«, »Dve vojski, dva značaja in dva namena«, 
»O graditvi naše narodne oblasti«, Krimska konferenca«, »Zbo-
rovanje delavskih sindikatov«, »Ureditev plač na osvobojenem 
ozemlju«, »O pegavici«, »O dolžnosti OF in NO odborov«, »O 
poznavanju ciljev in pomenu naše borbe« itd. 

Udarna četa: »O disciplini in zavestni borbi«, »O imperia-
listični in domovinski vojni«, »O konspiraciji«, Rdeča armada«, 
»Izjava kral ja Petra in AVNOJ-ska kampanja«, »Sklepi krim-
ske konference«,21 »Kakšen mora biti vojak in o gornjačih«. 

Prateća četa: »O AVNOJ-u«, »O izjavi kral ja Petra«, »Go-
vor maršala Tita«, »O narodnoj oblasti«, »Razlika med bivšo ju-
goslovansko in našo vojsko«, »O grškem vprašanju«, »Gospodar-
sko vprašanje in ureditev po vojni«, »Krimska konferenca«, »O 
Rdeči armadi«, «O odhodu tovarišic iz vojske« itd. 

Divizijska pokretna bolnica: »O odpustu tovarišic iz voj-
ske«, »O Grčiji«, »Prodiranje Rdeče armade«, »O naši narodni 
oblasti in n jenem delu«, »Izjava kral ja Petra«, »AVNOJ-ska 
kampanja«, «O delu maršala Tita v 4-letni borbi«, »Govor 
maršala Tita na mitingu AFZ Srbije«, »Sklepi krimske konfe-
rence«, »O gospodarstvu«, »Dve vojski«, dva značaja in dva 

18 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 7136 i 7137. 
Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 587, pod br. 8139. 

20 Članak objavljen u listu »Ljudska pravica«, god. V, br. 31 od 
28. decembra 1944. 

11 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 513, pod br. 7066. 



namena«, »O graditvi naše narodne oblasti«, »O II kongresu 
ZSM«22 i dr. 

U gornjem izveštaju pored III SNOUB »Ivan Gradnik« ni-
je obuhvaćen dopunski bataljon, i to zbog toga što od njih još 
nismo primili izveštaje. Čim ih primimo, poslaćemo ih odmah.23 

Kao što se iz gore navedenog vidi, u nekim jedinicama 
radilo se više a u drugima manje, ovisno od toga u kakvom se 
položaju jedinica nalazila i koliko su politički rukovodioci u je-
dinicama bili aktivni. Na jmanje se u tom pogledu radilo u udar-
noj četi, i to zbog toga što je imala veoma mnogo pokreta i što 
su kao udarnici mislili da im političko vaspitanje ni je potrebno. 
Posledice su se pokazale prilikom napornih marševa, kada je 
u četi došlo do izvesnog raspadanja. Kod toga i mi sami sno-
simo krivicu jer smo tu »udarnost« u četi gradili na raznim po-
pularizacijama i privilegij ama a ne na savesti.24 Sada kada ova 
četa ima bolji politički kadar opet se podigla. 

Aktivi komunista sazivani su po jedinicama u vezi s 
AVNOJ-skom kampanjom (tada je sazvan i divizijski), takmi-
čenjem, pegavim tifusom i odlaskom drugarica iz vojske. U vezi 
s takmičenjem sazvan je i divizijski aktiv, na kome se rasprav-
ljalo o takmičenju i odnosu prema Italijanima. Koliko smo za-
pazili, [sastanci] aktiva u VII i XVI brigadi pokazali su rezul-
tate, naročito se to primetilo prilikom borbi koje je vodila VII 
brigada kod Gorenje Vasi.25 Tada su borci jako dobro održali 
svoje položaje, stalno — kroz čitav dan uzvikivali su maršalu 
Titu a protiv kral ja Petra. Slabost [sastanaka] aktiva je u tome 
što su nedovoljno pripremljeni i uzimaju sve suviše olako. De-
silo se, na primer, da u nekim jedinicama [sastanci] aktiva uop-
šte nisu održani, već se odmah prešlo na četu, kako bi se stvar 
što pre završila. 

U političkom radu naših političkih komesara primećuje se 
slabost da ne znaju, s jedne strane, prilagoditi političke časove 
željama i interesima boraca, a s druge strane, razvoju događa-

" Odnosi se na Drugi kongres Zveze slovenske mladine (vidi »Par-
tizanski dnevnik«, god. II, br. 327, od 9. decembra 1944. 

23 Vidi dok. br. 115. 
Mesečni politički izveštaj Dopunskog bataljona 31. NO divizije 

od 28. februara 1945. nalazi se u Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 276 a/II. 
14 O radu Udarne čete vidi njen politički izveštaj od 27. februara 

1945. u Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 276a'II. 
15 O borbama 7. slovenačke NOU brigade »France Prešeren« i 16. 

slovenačke NO brigade »Janko Premrl-Vojko« kod Gornje Vasi vidi 
mesečni izveštaj Operativnog odseka 31. NO divizije br. 78/45 od 22. 
februara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, i. 277/1), mesečni izveštaj Ope-
rativnog odseka 7. slovenačke brigade »France Prešeren« br. 121 od 19. 
februara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 280 a/III) i mesečni izveštaj 
Operativnog odseka 16. slovenačke brigade »Janko Premrl-Vojko« od 
18. februara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 282 a/II). 



ja. Tako se dešava da su pojedini politički časovi tako daleko 
od interesovanja partizana i potreba razvoja kao zemlja od ne-
ba. Ova slabost u najvećoj meri proizlazi iz toga što politički 
komesari, naročito niži, ne prate budno razvoj događaja, ne-
pravilno se odnose prema literaturi, ne znaju da čitaju novine 
i ostalu [literaturu] kako bi iz toga izvukli zadatke. O čemu i 
kako treba govoriti na političkim časovima govorili smo opšir-
no na konferenciji političkih komesara koja se održavala po-
si ednj ih dana. Sto se tiče l i terature tražili smo da se ona briž-
ljivo čuva, da se kontroliše, i to od brigade do čete, i da se sva-
kih 15 dana šalje izveštaj. Druga slabost koja se pr imećuje u 
čitavom našem radu, kod naših rukovodilaca, jeste sitničarstvo 
u koje zapada većina naših rukovodilaca. S obzirom na to što 
ponekad ima zaista mnogo posla, potreba i zadataka, naši ruko-
vodioci gube smisao za to šta je najvažnije i u svom radu gube 
se u sitnicama. I to pi tanje smo opširno razmatrali na posled-
njoj konferenciji i podvukli, pored ostalih, zadataka koji su za 
nas danas najvažniji . 

Kao treću grešku, odnosno slabost, naveli bismo nezain-
teresovanost koju naši politički komesari ispoljavaju prema 
SKOJ-u, prema omladini uopšte. Dok se naši politički kome-
sari još nekako interesuju za pi tanja part i jske organizacije, dot-
le su smatrali da je pi tanje SKOJ-a nekako isključiva stvar sek-
retara SKOJ-evskih organizacija te se zato nisu skoro ništa ili 
veoma malo interesovali. Tako je bila omladina, iz koje bi se 
moglo najviše učiniti, najviše zanemarena. Protiv toga predu-
zeli smo odlučnu kampanju, a na sastanku komiteta doneli smo 
zaključak da se pi tanje SKOJ-a obavezno postavi na dnevni red 
u svim ćelijama. 

U vezi takmičenja održali smo sastanak divizijskog aktiva 
komunista i doneli zaključak da se u vezi s t im svuda održe 
sastanci aktiva. Održana je takođe konferencija s političkim 
komesarima i sastanak komiteta. VII brigada najavila je takmi-
čenje XVI brigadi. Isto je po brigadama, bataljonima, četama, 
vodovima i desetinama. Cak se i borci takmiče između sebe. 

Aktivi komunista sastali su se i povodom [pojave] pegavog 
tifusa. Sanitetski referenti održavaju o tome predavanja po je-
dinicama, a sve jedinice vode računa o tome da se što češće 
pare. Možemo reći da je kampanja u vezi s AVNOJ-om potpu-
no uspela. Borci osuđuju postupak kral ja Petra i to ispoljavaju 
svuda, kako u borbi tako u kantonmanu.26 Kada se govorilo o 
odlasku drugarica iz vojske, ni je bilo nekih posebnih problema. 
Neke su shvatile pri je a neke kasnije. Neke odlaze rado a neke 
malo teže.27 

54 Vidi napomenu br. 7 uz dok.br. 70. 
" Vidi napomenu br. 30 uz dok. br. 40. 



Kulturno-prosvetni rad još uvek ne zauzima ono mesto 
koje bi morao. To zbog toga što je, prvo, nedovoljno masovan, 
a drugo, što se često smatra kao neka apstraktna stvar koja ne-
ma dovoljno zajedničkog s vojskom. 

Najviše drugova je dezertiralo iz VII SNOUB »France 
Prešeren«, i to 12 u ovom mesecu. Iz III SNOUB su dezertirala 
2, iz XVI SNOB nije niko dezertirao. Uzrok tome je u najviše 
slučajeva ta j o kome smo govorili na konferenciji u štabu kor-
pusa. Ovom prilikom treba da podvučemo da su se naročito do-
bro pokazali drugovi koji su došli iz JBO28 i da u nekim jedini-
cama služe kao primer ostalima, da su jako veseli što su došli 
u brigadu, pošto imaju ovde sasvim drukčije uslove života i ve-
ću perspektivu razvoja. 

U to vreme smo mnogo radili na izgrađivanju kadrova. 
Uvodili smo nekakve večernje tečajeve na kojima komandni ka-
kar četa i bataljona prorađuje literaturu, bez obzira na to da 
li je vojnog ili političkog karaktera. Delimično smo u tome 
uspeli, a delimično ne, i to zbog toga što se treba na svakom ko-
raku boriti sa starim »partizanskim shvatanjem« odbacivanja 
svake teorije i stim da se »ne može«. Vrlo dobre rezultate je 
pokazao prvi tečaj u podoficirskoj školi.29 Iz svih jedinica pri-
mamo izveštaj e da su pitomci na tom tečaju mnogo dobili. 

U to vreme održali smo jednu konferenciju s političkim 
komesarima brigada, na kojoj smo razmatrali probleme rada u 
jedinicama, i jednu konferenciju sa svim poltičkim komesarima 
jedinica kod štaba divizije. 

28 Iz Jeseniško-bohinjskog NOP odreda, koji je zbog neaktivnosti 
reorganizovan, 195 drugova je prešlo u jedince 31. NO divizije. Vidi me-
sečni izveštaj Štaba 9. korpusa NOVJ br. 1 od 1. februara 1945 i mesečni 
izveštaj Operativnog odseka 9. korpusa NOVJ br. 189 od 28. februara 
1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 22/11). 

Podoficirska škola 31. NO divizije formirana je prvi put novem-
bra 1943 (vidi Zbornik, tom VI, knj. 9, dok. br. 66 i 152). Naredbom Ode-
ljenja za kadrove Glavnog štaba NOV i PO Slovenije od 10. maja i od-
seka za kadrove 9. korpusa NOVJ od 19. maja 1944 (Arhiv IZDG u 
Ljubljani, f. 109/III i 249/1—3) ove se škole ukidaju 1. juna 1944. Među-
tim, Podoficirska škola 31. NO divizije, u svom izveštaju od 26. januara 
1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 276/11), javlja da je, prema usmenoj 
direktivi komandanta korpusa, otvorena podoficirska škola koju posećuje 
35 desetara i vodnika. Kurs traje 10 dana. Pošto je naredbom štaba 9. 
korpusa NOVJ br. 165 od 16. februara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 
276/11) ponovo formirana Podoficirska škola pri ovom štabu, podoficirske 
škole u divizijama opet se ukidaju. Detaljnije o tome vidi i druge do-
kumente u pomenutim fasciklima. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politkomesar : 
Franko Ivan-Iztok 

Iztok 

Komandant-major : 
.Matejka Evgen-Pemc 

(odsutan) 



b r . 143 
MESEČNI IZVEŠTAJ ŠTABA 7. SLOVENAČKE UDARNE 
BRIGADE »FRANCE PREŠEREN« OD 27. FEBRUARA 1945. 
POLITIČKOM KOMESARU 31. NO DIVIZIJE O PROPA-
GANDNOM I KULTURNO-PROSVETNOM RADU U BRI-

GADI1 

S T A B 
VII SNOUB »FRANCE PREŠEREN. 
Na položaju, dana 27. febr. 1945. 

Broj: 73 

Predmet: Mesečni izveštaj o kulturno-prosvetnom radu 

ŠTABU XXXI DIVIZIJE IX KORPUSA NOV I POJ 
Političkom komesaru 

Poslednji mesec je rad na kulturno-prosvetnom polju ne-
koliko trpeo zbog toga što se vojska nalazila bilo u pokretima 
ili u akcijama ili u stanju pripremnosti na položajima.2 Uprkos 
tome rad nije ostao na mrtvoj tački, već se radilo sledeće: 

1. Mitinzi: II bataljon je održao tri mitinga i to jedan 
1. o.m. u Kropi, drugi 13. o.m. u Trebiji i treći u Ledinama 24. 
o.m. Svi ovi mitinzi su veoma dobro uspeli. Program mitinga, 
održanih za to vreme, bio je u duhu Prešernove proslave,3 

AVNOJ-ske kampanje, izjave kral ja Petra4 i proslave praznika 
Crvene armije. O proslavi godišnjice smrti, kao i o proslavi 23. 
februara5 već smo javili u posebnim izveštaj ima. Proslavu praz-
nika Crvene armije, međutim, još nisu održale sve jedinice sa-
mostalno jer nisu imale priliku za to. Brigadna proslava održa-
na je 24. o.m. u selu Ledine. Govori na mitinzima, kao i ostali 
program, odgovarali su kra ju i prilikama. Civilno stanovništvo 
s naročitim oduševljenjem prima dramske tačke, zato su se 
naši kulturno-prosvetni odbori potrudili da mu u tom pogledu 
izađu u susret i naučili nekoliko komada. I tačke pevanja su 
uvek prihvaćene s oduševljenjem. 

1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu 
IZDG u Ljubljani, f. 276/VI, a snimak u Arhivu VII, film 191/230—231. 

* O pokretima i akcijama 7. slovenačke udarne brigade »France 
Prešeren« u februaru vidi mesečne izveštaje njenog Operativnog odseka: 
br. 121/45 od 19. februara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 280a'III) i 
br. 174/45 od 20. marta 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 277/11). 

s Povodom godišnjice smrti Franca Prešerna (vidi napomenu br. 
12 uz dok. br. 88 i napomenu 12 uz dok. br. 145. 

4 Vidi napomenu br. 7 uz dok. br. 70. 
5 Dan formiranja Crvene armije. 
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2. Zidne novine: Sve jedinice, to jest: čete, bataljoni i od-
seci kod štaba brigade imaju svaki svoje zidne novine. U po-
četku je trebalo vršiti priličan pritisak na borce radi dopisivanja, 
dok to sada skoro ni je potrebno. Svako već sam od sebe napiše 
svoj prilog i vodi računa o tome da ne zaostaje, jer vlada opšte 
interesovanje za zidne novine. Za praznik Crvene armije su sve 
jedinice izdale posebne zidne novine sa dopisima o Crvenoj 
armiji, koje ćemo vam naknadno poslati. Zidne novine su ta-
kođe opremljene crtežima koji su jako uspeli. Izvesno vreme su 
pisali samo rukovodioci a sada su i borci stekli hrabrost i volju. 
Uprkos tome ni izdaleka još ni je učinjeno sve u pogledu zidnih 
novina. One još uvek nisu ogledalo jedinice, što bi trebalo da 
budu. Međutim, s uspehom smo zidne novine upotrebili za na j -
različitije akcije, kao npr. čišćenje vaški — akcija protiv pega-
vog tifusa, prl javštine itd. 

U I bataljonu je izašao 2. broj lista »Glas mladih«,6 t j . gla-
silo SKOJ-a. Bataljon je takođe izdao 4. broj džepnih novina 
i u tom pogledu je najtačniji . U izdavanju ovih novina sudelo-
valo je 9 drugova, što doduše u procentima nije mnogo, ali do 
sada nije sudelovalo ni toliko. II bataljon ima za izlazak svojih 
novina sve pripremljeno ali ih još ni je izdao. 

3. Pevanje: U I bataljonu peva 9 drugova i interesovanje 
za pevanje se dosta povećalo. Ovaj pevački hor je naučio više 
novih pesama, koje su prevedene na slovenački jezik. Pevački 
hor je imao četiri vežbe iz pevanja i naučio nove pesme: »Od 
Urala do Triglava«, »Naj čuje zemlja in nebo« i Prešernovu 
»Luna sije«. Sudelovao je u proslavi praznika Crvene armije. 
Prema izveštajima III bataljona, pevanje u tom bataljonu je na 
nižem stepenu. Pevača doduše ne nedostaje ali je neophodan 
horovođa, i to ne samo za ovaj već i za sve ostale bataljone. Na 
kursu za horovođe7 imamo sada dva druga iz brigade i možda 
će se s tanje popraviti kada se ova dvojica vrate. Drugovi do-
duše pevaju ali je kvalitet pevanja slab. 

Kulturni časovi su održavani po svim jedinicama. Na nji-
ma se podvlačila hitna potreba za prosvetnim radom i u našoj 
vojsci. Priredili smo više zabavnih večeri. I bataljon je povo-
dom proslave godišnjice Prešerna priredio takvo veče u selu 
Voljaka. Veče je vrlo dobro uspelo. U III bataljonu je glavna 
tema za kul turne časove bilo predavanje o Crvenoj armiji. 

Literaturu, t j . brošure i redovne dnevne listove primamo 
u redu. Vojska, kao i civilno stanovništvo s nest rpl jenjem oče-

" Glasilo 1. bataljona 7. slovenačke udarne brigade »France Pre-
šern« pod tim naslovom nije pronađeno. Možda se odnosi na glasilo 
Zveze slovenske mladine za Primorsko in Gorenjsko sa istim naslovom, 
koje su možda razmnožili (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 615, pod 
br. 8460, ili str. 183, pod br. 2498). 

7 Vidi napomenu br. 2 uz dok br. 1. 



kuju naročito vesti, koje uvek donose samo najbolje izveštaje i 
dobre vesti. Literaturu bez koje možemo biti u vojsci šaljemo 
odmah na teren. I svu pročitanu l i teraturu šaljemo naknadno 
civilnom stanovništvu. Ono je i tada prima s oduševljenjem, 
iako je možda već donekle zastarela. 

Jedinice ne raspolažu instrumentima, sem harmonikom u 
I i II bataljonu. 

Dramske sekcije su aktivne, iako je njihov rad jako ote-
žan. Obično se događa da određeni komad pripreme i tada je 
jedan ili drugi drug koji bi trebalo da sudje luje prekomando-
van. Uprkos tome su pripremili nekoliko komada, koje sasvim 
dobro izvode. I bataljon je pripremio komad »Zadnji dnevi 
Hitlerjevega Beograda«8 i dramu »Mati«.9 U tom bataljonu je 
naročito agilan drug Vendling.10 

Nepismenost se u svim jedinicama otklanja. I bataljon 
ima jednog nepismenog druga koji je već prilično naučio, ali se 
rad s n j im nastavlja. I III bataljon ima nekoliko nepismenih 
drugova, ali se otklanjanje nepismenosti ovde još ni je shvatilo 
dovoljno ozbiljno, što treba na svaki način ukloniti. 

Kulturno-prosvetni odbori, kako brigadni tako i bataljon-
ski, redovno se sastaju. Stab brigade izdao je cirkular o formi-
ranju kružoka za proučavanje i podređene jedinice treba da do 
28. o.m. podnesu izveštaje [o tome] našem štabu. 

Na sastancima tih odbora prorade se svi cirkulari i direk-
tive koje primimo od pretpostavljenih foruma. Rad na tom po-
lju vezan je i za parti jsku organizaciju, pošto se određeni zak-
ljučci u vezi s tim radom prihvataju i na sastancima ćelija. 
Pojedini politički komesari (koji su doduše retki) još uvek ne-
maju pravilan stav prema kulturno-prosvetnom radu i nisu 
svesni ogromnog značaja tog rada. 

Pošto je rad na kulturno-prosvetnom polju ovaj mesec 
unekoliko zastao, iz već pomenutih razloga, pokušaćemo sve to 
nadoknaditi. Prionućemo ozbiljno na posao. Rad u osnovi ni je 
trpeo jer smo, uprkos svemu, radili onoliko koliko se najviše 
moglo. 

s Vidi napomenu br. 22 uz dok br. 139. 
• Autor je Mile Klopčič (vidi »Bibliografiju« 1941—1945«. str. 405. 

pod br. 5598 i 5599). 
10 Ivo Vendling 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politički komesar: 
Kirn Viktor 
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Komandant-ma j or : 
Leskovec Kori 
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BR. 144 

m e s e c n i i z v e š t a j š t a b a 7 . s l o v e n a c k e u d a r n e 
b r i g a d e » f r a n c e p r e š e r e n « o d 27. f e b r u a r a 1945. 
p o l i t i č k o m k o m e s a r u 31. n o d i v i z i j e o s t a n j u i 

p o l i t i č k o m r a d u u b r i g a d i 1 

S T A B 
VII SNOUB »FRANCA PRESERNA« 

Na položaju, 27. febr. 1945. 
Broj 74 

Predmet: Mesečni politički 
izveštaj 

STABU XXXI DIVIZIJE IX KORPUSA NOV I POJ 

Političkom komesaru 

U poslednjem mesecu se na političkom polju prorađivalo 
sledeće: 

»Očistimo svojo domovino« (članak general-majora D. 
Kvedera) ;2 

»Samoinicijativa poveljevanja« (iz lista »Naša vojska«);3 

Izjava kral ja Petra — AVNOJ-ska kampanja;4 

Narodna zaštita; 
Slovenačke granice; 
Razlika između naše i druge demokratije; 
O odlasku drugarica iz vojske; 
Titov govor — uloga žena u narodnooslobodilačkoj borbi;5 

Podrška naše NOV drugim oslobodilačkim pokretima; 
Ò odsečnosti i disciplini; 
Zadrugarstvo danas i nekada; 
Sindikati; 
Narodnooslobodilački pokret Albanije (iz »Partizanskog 

dnevnika«); 
Pegavi tifus: 

1 Orignal (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu 
IZDG u Ljubljani, f. 276/VT, a snimak u Arhivu VII, film 191/293—296. 

2 Originalni naslov glasi: »Osvobodite in očistite svojo domovino«. 
Objavljen je u listu »Naša vojska«, god. III, br. 21 od 21. decembra 1944 
(vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 43, pod br. 530). 

3 Članak »Inciativa v poveljevanju« objavljen je u »Našoj voj-
sci« za god. IV, br. 1 od 4. januara 1945. 

* Vidi napomenu br. 7 uz dok. br. 70. 
5 Odnosi se na govor maršala Tita na velikom mitingu srpskih 

žena u Beogradu 28. januara 1945. 



Praznik Crvene armije;6 

Grčko pitanje; 
O Stalj inu i Titu; 
Kažnjavanje sločinaca; 
Nemački fašizam i Crvena armija; 
Bugarska — njena politika nekada i danas; 
Krimska konferencija; 
Takmičenje;7 

Konferencija neprijatel ja u Selškoj i Poljanskoj dolini — 
predviđena ofanziva, priprema ljudstva za ofanzivu.8 

Za političke časove i kampanje imali smo u to vreme na 
raspolaganju sledeće gradivo i brošure: »Dve vojski, dva zna-
čaja, dva namena«,9 Titov govor«,10 »Pot nove Jugosalvije«,11 

cirkular o borbi protiv pegavog tifusa, novine »Naša vojska«, 
»Partizanski dnevnik« i »Ljudska pravica«. 

Tokom ovog meseca sprovodile su se sledeće kampanje: 
za AVNOJ, protiv pegavog tifusa i za takmičenje. U duhu kam-
panje za AVNOJ poslato je više rezolucija. Borci su se istakli 
i u borbama oko Selške doline, Gorenje Vasi i Idrije.12 U svim 
borbama su klicali dajući sebi oduška. S obzirom na to možemo 
da tvrdimo da su borci u ogromnoj većini shvatili šta hoće kra l j 
Petar svojom izjavom, shvatili su da je naša vlast ona za koju 
smo se borili i koju ćemo po svaku cenu zadržati. Za borbu 
protiv pegavog tifusa preduzeli smo sledeće: održani su aktivi 

~ komunista na kojima su doneti zaključci da se svake nedelje 
menja rublje, da se za svaki dan odredi borcima vreme za lič-
nu higijenu, da se promeni slama na ležištima kada jedinica 
stigne na nove položaje, ukoliko se rani je tamo nalazila neka 
druga jedinica, i da sanitet što češće organizuje kazane za pare-
nje. Sanitetski referent i njegov pomoćnik su lično održali pre-
davanja u svim četama i tom prilikom aktivirali sve bolničare 
koji su sposobni držati predavanja o toj temi. 

8 Reč je o 23. februaru, danu formiranja Crvene armije. 
7 Vidi napomenu br. 5 uz dok. br. 145. 
* Vidi mesečni izveštaj Operativnog odseka Štaba 9. korpusa NOVJ 

br. 189 od 28. februara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 22/11) i mesečni 
izveštaj Obaveštajnog odseka Glavnog štaba NOV i PO Slovenije br. 
660/11/45 od 1. marta 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 2911 i 52/1). 

• Od Borisa Kidriča (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 36 i 37r 
pod br. 442 i 445). 

" Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 559, pod br. 7756. 
11 Od Edvarda Kardelja (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 35, 

pod br. 420, str. 399, pod br. 5514). 
18 O borbama 7. slovenačke NOU brigade »France Prešeren« u me-

secu februaru vidi mesečne izveštaje njenog Operativnog odseka: br. 121 
od 19. februara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 280a/III) i br. 174/45. 
od 20. marta 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 277/11). 



Na političkim časovima [ta] predavanja [o higijeni] pod r -
žali su politički komesari. I na položajima i u kantonmanu se 
mnogo diskutovalo o tome. Borcima je sasvim jasno odakle do-
lazi opasnost bolesti i kako se od n j e treba čuvati. 

Za takmičenje i akciju o tome takođe je održan aktiv ko-
munista, na kome su, na osnovu plana, prihvaćeni određeni zak-
ljučci. Bataljoni su već najavili takmičenje između sebe. Bri-
gada je XVI SNOB »J.P. Vojka« najavila takmičenje. Cete su 
već shvatile smisao takmičenja i počele međusobno plemenito 
da se takmiče. To se naročito ispoljilo u I bataljonu. 

Prešernova proslava13 je održana u svim jedinicama jed-
nostavno ali srdačno, prema tome kako je dopuštalo vreme. O 
izvođenju ove proslave smo već javili. Takođe je sprovedena 
akcija za Narodnu zaštitu, koja je podržana na političkim ča-
sovima. O njoj smo već javili vašem štabu u posebnom izve-
štaju.14 

O prazniku Crvene armije govorilo se na političkim časo-
vima i na položajima. Potvrda da su borci shvatili šta danas 
znači Crvena armija su brojni članci u zidnim novinama, kao 
i dopisi koje smo poslali propagandnom odseku IX korpusa. Ži-
vo ih je interesovao postanak Crvene armije i n jen razvoj. Svi 
se dive tome da armija kao što je Crvena armija može izvoditi 
tako snažnu ofanzivu i da se u tako kratkom vremenu uzdigla. 

Borci su, uzev u celini, dobro shvatili ove akcije. Disku-
sije su bile žive, i to naročito na položaju, kada su se radovali 
svom radu, pokrivenim bunkerima koje su sagradili za odbranu 
protiv okupatora. U diskusijama su naročito pokazali intereso-
vanje drugovi iz Jeseniško-bohinjskog odreda.15 

Među borcima se pokazalo posebno interesovanje za pi-
tanje kral ja Petra II, protiv koga nisu istupili samo na mitin-
zima i političkim časovima već i aktivnošću u samim borbama, 
poklicima i akcijama. Iako je nepri jatel j napadao velikim sna-
gama, borci su izdržali i t ime pokazali kakav stav žele prema 
neprijatelju, žele ga uništavati na svakom koraku. Takođe ih 
je interesovao ishod Krimske konferencije i njeni zaključci. 
Ova im danas još nije sasvim jasna jer nije bilo pravog vreme-
na da im se to objasni. Diskutovali su o n joj sve moguće, a po-
jedinci su se već radovali kakvi se zaključci opet biti doneseni. 
Govorili su: Zaključci Moskovske i Teheranske konferencije su 
sprovedeni i zato se možemo sto posto nadati da će se sprovesti 
i zaključci Krimske konferencije. Time su stekli poverenje u sa-
veznike, naročito u Sovjetski Savez, od koga dolaze tako veliki 

15 Vidi napomenu br. 12 uz dok. br. 88. 
14 Izveštaj potiče od 12. februara 1945. Nalazi se u Arhivu IZDG u 

Ljubljani, f. 280/IV—3. 
15 Vidi napomenu br. 28 uz dok. br. 142. 



uspesi i tako odlučujuće reči. Još im nije sasvim jasna naša 
demokrati ja i razlika od ostalih. Takođe im još ni je sasvim 
jasna aktivnost protivfašističkih snaga u savezničkom bloku, 
naročito se dvoume u iskrenost Engleza. U pogledu konkretnog 
upoznavanja boraca sa izgradnjom naše vlasti još nismo po-
stigli dovoljan uspeh. Štabovi nisu posvećivali dovoljno pažnje 
našim nižim narodnooslobodilačkim odborima, nisu borce upo-
znali s nj ima. 

Borbeni moral l judstva je vrlo dobar, na prilično viso-
kom nivou, naročito u I bataljonu. To su pokazali u poslednjim 
borbama. Rukovodioci I bataljona su ta j moral već iskoristili 
za juriš, upravo u borbi na Gori postigli su uspeh.16 U II bata-
ljonu se takođe u tom pogledu s tanje dosta popravilo. Život u 
bataljonu je postao živahan. U vezi s t im vredi pomenu ti to 
da borci koji su došli iz Jeseniško-bohinjskog odreda služe kao 
primer svima ostalima. Više se kod njih ne primećuje onaj lo-
kalpatriotizam koji se ispoljio prvih dana i koji smo očekivali. 
Tome je u velikoj meri pomogao aktiv komunista koji smo sa-
zvali s ciljem da se posveti dovoljno pažnje tim ljudima. Iako 
su borci stalno na položajima, raspoloženje je dobro. Na to na-
ročito utiče dobar položaj na frontovima i aktiviranje rukovo-
dilaca u tom pogledu. Dobra hrana, odnosno dovoljno hrane 
koju borci imaju takođe doprinosi tome. Zato smo mobilisali 
intendanturu koja je morala biti aktivna da borci nisu bili glad-
ni. Pored toga, održani su brojni sastanci svih intendanata i 
ekonoma, kojima je prisustvovao član štaba brigade ili bata-
ljona. Mnogo se radilo i na političkom vaspitanju intendanata. 
Posebnu aktivnost je u tome pokazao intendant II bataljona,17 

koji je samoinicijativno sazivao teoretske sastanke. Odnos izme-
đu intendanata i civilnog stanovništva je dobar i nije dolazilo 
do većih grešaka. Međutim, baš poslednji dan, primetili smo da 
pojedini intendanti žele da budu u svom, da se tako izrazimo, 
»detektivskom« poslu suviše aktivni. Vrše premetačine kod be-
logardističkih porodica. Od privrednih komisija ili terenskih 
organizacija dobijaju podatke o skrivenim bunkerima punim ra-
zličite robe, koju zatim oduzmu. To se dogodilo na Gori, kod 
nekog zemljoradnika, kod koga su, između ostalog, pronašli pi-
rinač raspadnute italijanske vojske, i na Zirovskom Vrhu, gde 
su pronašli bunker (bivših) jugoslovenskih uniformi, koje su sve 
pokupili. 

16 Bataljon je na položaje na Gori stigao 23. februara i vodio 
borbe 24. i 25. februara 1945. Vidi mesečni izveštaj Operativnog odseka 
Štaba 7. slovenačke NOU brigade »France Prešeren« br. 174/45 od 20. 
marta 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 277/11). 

17 Rcdakcija nije mogla saznati ko je tada bio intendant tog 
bataljona. 



Odnosi između rukovodilaca i boraca su pravilni, među-
tim, primećuje se nekakav nesporazum u štabu I bataljona, kao 
i u komandi 2. čete istog bataljona. Niko nije svestan toga da 
je član part i je — komunista, svako gleda sa stanovišta koman-
danta, političkog komesara ili pomoćnika političkog komesara. 
Uzrok tome je, s jedne strane, nedovoljna saradnja između njih, 
komandant je suviše uzvišen a politički komesar, kao nov, još 
se ni je dovoljno upoznao sa svojim radom. Takođe se nisu znali 
odmah orijentisati i sazvati sastanak ćelije da bi se stvar na 
tom sastanku rešila. Odnosi u štabu II i III bataljona kao i u 
štabu brigade su pravilni i ne dolazi do svađi. Između starih 
partizana i novomobilisanih su drugarski, ne primećuje se ni-
kakva zavist. Kod starih partizana se, međutim, primećuju 
jzvesne slabosti, nedostaje im avangardizma i vaspitanja. 

Otkada su jedinice naoružane tako dobrim oružjem u koje 
borci imaju poverenje, ispoljilo se veće osećanje odgovornosti 
za čuvanje oružja. Borci ga rado čiste. Primećeno je da su bor-
ci počeli nekako potcenjivati italijansko oružje. Pojedini mi-
traljesci su plakali kada nisu dobili »Bren« i morali ponovo pri-
hvatiti »Bredu«. 

Brigada je tokom poslednjeg meseca bila u najbolj im od-
nosima sa civilnim stanovništvom. Sarađivali su i na mitinzi-
ma, kulturnim večerima i u dva slučaja na političkim časovima. 
Tu i tamo dolazi do manjih nesporazuma u pogledu kuhanja, 
upotrebe drva, slame, oruđa itd., koji se rešavaju na miran na-
čin sa gazdom, tako da. ne trpi ugled vojske i da civili nemaju 
štete. Među civilno stanovništvo, naročito u blizini garnizona, a 
i u samim garnizonima, proturili smo mnogo letaka koje je po-
slala Pokrajinska tehnika.18 Takođe smo proturili ostalu lite-
ra turu i časopise koje su borci već pročitali. Partizani i civili s 
interesovanjem čitaju »Partizanski dnevnik«, ali žele da bi po-
red ostalog donosio i [članke] o životu i aktivnosti partizanskih 
jedinica u Koruškoj. Sa ostalim časopisima su vrlo zadovoljni 
i vlada opšta radost kada ih prime. 

18 Pokrajinskom tehnikom KPS za Gorenjsku nazivao se u to 
vreme organizacioni centar svih tehnika i štamparija u Gorenjskoj s 
leve i s desne strane Save, sem štamparija u kamniškom okrugu, koje 
su od juna 1944. spadale direktno pod centralnu tehniku KPS u Do-
lenjskoj (sa sedištem u Starim Zagama, a od oktobra u Crmošnjicama). 
Centar je formiran u proleće 1944. i imao je svoje sedište u Davči. 
Njegove najpoznatije i najznačajnije štamparije bile su »Julija«, »Do-
nas« i »Trilof«. Detaljnije o štamparijama i tehnikama u Gorenjskoj vidi 
članke Jožeta Krala. »Ilegalne tiskarne grafičnega oddelka »B« Po-
krajinske tehnike KPS za Gorenjsko« i Tiskarna »Donas«, Letopis Mu-
zeja narodne osvoboditve v Ljubljani, knjige I i II, 1957 i 1958, kao i 
članak »Delež grafičnih delavcev pri razvoju slovenskih ilegalnih in 
partizanskih tiskam v letih 1940—1945«, objavljen u knjizi »Stoletnica 
grafične organizacije na Slovenskem«, Ljubljana, 1968. 

47 Zbornik, tom IX. knj. 8 



U tom razdoblju imali smo 7 dezertera. Trojica od njih su 
otišla u nepri jatel j evo uporište, gde su se prijavili. Na jednog od 
njih uticala je kazna koju mu je izrekao vojni sud zbog toga što 
je prouzrokovao, odnosno skrivio gubitak protivtenkovske pu-
ške i što je pustio zarobljenog belogardistu. Oduzeta mu je fun-
kcija vodnika i bio je osuđen na godinu dana prisilnog rada uz 
gubitak vojnih počasti za period od dve godine. Za ostalu dvo-
jicu smatra se da su bili banditi i da su dezertirali sračunato. 
Jedan od nj ih bio je bolestan i uvek je zaostajao na pokretima. 
Za vreme boravka na položajima Hlavče Njive i Gorenje Brdo 
on je zaostao kada se jedinica morala zbog jakog pritiksa po-
vući. Za to vreme mu je više puta skrenuta pažnja na to, ali 
je on, uprkos tome, zaostao u jednom selu do kojeg nepri jatel j 
nije stigao. Odatle je nestao u nepoznatom pravcu. Drug je bio 
politički neizgrađen i zaključuje se da je dezertirao zbog toga 
što je bio nesposoban za pokrete. Za trojicu drugova ne znamo 
kuda su otišli. 

Članovi štabova bataljona obavljaju svoj rad dobro. Štab 
I bataljona bio bi čitav dobar, ali imaju tu slabost da se ne 
osećaju članovima partije, već kao rukovodioci. Štab II bata-
ljona ima sve uslove da postane dobar štab, ali je komandant, 
kao stari partizan, suviše mrtav i nepopravljiv u pojedinim 
stvarima. Štab III bataljona bio bi takođe dobar, ali je koman-
dant, takođe stari partizan, suviše blag i u određenim pogledi-
ma tako reći pobija autoritet samom sebi. Niži rukovodioci su 
se u poslednje vreme dosta popravili i izgleda da će uz isti odgoj 
koji su imali do sada postati dobri rukovodioci. 

Ovaj mesec je u brigadi održano 24 teoretska sastanka 
na kojima se uglavnom obrađivala tekuća literatura, odnosno 
značajniji članci iz novina i brošura kao: »Dve vojski, dva zna-
čaja in dva namena«, »Pomoćne organizacije OF«, »Narodna 
zaštita« itd. 

Za to vreme je jedinica mobilisala 3 druga, 
dezertiralo je 7 drugova, 
nedostaje 1 drug, 
prekomandovano iz brigade 60 drugova, 

izgubili smo 7 pušaka i 450 kom. municije, tešku »Bredu«, 
imali smo 3 mrtva i 2 ranjena. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politički komesar: 
Kirn Viktor 

Kirn 

Komandant-ma jor : 
Leskovec Kori 

Kori 
M. P. 
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MESECNI IZVEŠTAJ PROPAGANDNOG ODSEKA 9. KOR-
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Broj: 214 

Predmet: Mesečni radni izveštaj 

GLAVNOM ŠTABU NOV I POJ2 

Propagandno odeljenie 

Ovih dana je proteklo otprilike pola godine (nekoliko dana 
više) otkako su u Propagandnom odseku IX korpusa izvršene 
organizacione promene, kako u rukovodstvu odseka tako i među 
članovima institucija i u radu. s Zato nam se čini umesno da 
unekoliko okarakterišemo čitav polugodišnji period i time na 
jedan način objasnimo razloge što se rad u celini razvijao ne-
kako više organizaciono nego sadržajno. Treba naglasiti da je 
odsek prošlog avgusta imao svega skupa samo nekoliko članova, 
da ni ovi članovi nisu imali tačno određene sektore svog rada, 
da odsek nije imao nijedne tehnike. Zato je bilo neophodno 
odsek organizovati u smislu potreba naše vojske i njenog za-
dovoljavanja.4 Sva naša prva aktivnost orijentisala se upravo 
na organizaciju te smo zbog nedostatka kadra sporo napredovali, 
ipak smo konačno organizovali prilično širok aparat koji u odre-
đenim institucijama odgovara njihovoj funkciji . Sada se, me-
đutim, pred nas postavio zadatak ta j aparat upotpuniti a rad 
svih nas pravilno orijentisati i upravljat i njime. Upravo sada. 

1 Original (pisan na mašini, na slovenačkom jeziku) u Arhivu 
IZDG u Ljubljani, f. 89/1. U gornjem desnom uglu iznad naslova dopi-
sano je mastilom: »Stev. 200 — 18. III 1945«. 

s Pogrešno, treba Glavnom štabu NOV i POS. » 
3 O tim organizacionim promenama vidi izveštaje Propagandnog 

odseka Štaba 9. korpusa NOVJ od 20. avgusta i 4. septembra 1944 (Ar-
hiv IZDG u Ljubljani, f. 250/11). Ove promene su vezane za opštu 
reorganizaciju propagande u jedinicama NOV i PO Slovenije (vidi na-
pomenu br. 17 uz dok. br. 1). 

4 Vidi formaciju Propagandnog odseka Štaba 9. korpusa NOVJ od 
8. septembra 1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 250 IV). 



u okviru novog takmičenja,5 postavili smo sebi nekakvu osnov-
nu parolu: Naš rad vredi onoliko, koliko koristi vojsci. U tom 
geslu izražava se onda sva ostala aktivnost i pravac našeg rada. 
Dobro znamo da je naš kontakt sa nepotvorenim životom vojske 
još nekako slab, suviše slab, i to u priličnoj meri zbog toga što 
smo imali najveće poteškoće sa organizacijom samog odseka. 
Upravo poslednjeg meseca pristupali smo sistematskom vaspi-
tavanju našeg kadra i pravilno orijentisanoj tendenciji rada. 
To izražavaju konferencije koje smo održali sa personalom na-
šeg odseka u početku meseca. Nadalje, cirkulari koje smo slali 
našim dopisnicima itd.6 Konferencija propagandnog kadra ima-
la je nameru da, na osnovu referata i diskusija o funkciji, me-
stu i ulozi propagandiste u našoj NOV, podigne naš kadar iz 
ponekad suviše birokratskog gledanja na dužnosti. Na samoj 
konferenciji došli smo zapravo do zaključka kako je ona bila 
nužna, jer se pokazalo da se u mnogo čemu pokušao uvući me-
đu nas profesionalizam, i sav naš rad izgledao bi kao da je cilj 
samome sebi. Na konferenciji samoj uspelo se, međutim, radu 
stvarno postaviti nove, bolje osnove. Konkretno, doneli smo od-
luku, npr., da i naša glumačka grupa ide u vojsku,7 da naša 
foto-sekcija, po uzoru vaše izložbe: sahrane komandanta Sta-
neta Rozmana,* priredi izložbe itd. Osobito su bili prihvaćeni 
zaključci u pogledu tešnje saradnje s jedinicama, s obzirom na 
kulturno-prosvetnu delatnost boraca. Prvi konkretni uspeh kon-
ferencije bili su sastanci sa oba politička komesara divizije i 
komesarom artiljerije,9 a zatim, pošto ni je bio moguć direktan 
dodir, pismena veza s političkim komesarima brigada. Naro-
čito smo u dosta tesnim odnosima sa Prešernovom brigadom.10 

Celokupan rad odseka obavlja se sada prema gore pomenutoj 
paroli i ubeđeni smo da će se rad u tom pravcu podizati. 

5 Odnosi se na dvomesečno takmičenje koje je 30. NO divizija 
objavila 31. NOU diviziji. Takmičenje je započelo 23. februara 1945, na 
godišnjicu formiranja Crvene armije, i u njemu su uzele učešća sve 
jedinice 9. korpusa NOVJ. Vidi uputstva Štaba 9. korpusa NOVJ od 12. i 
13. februara 1945 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 250/11) i njegovu dnev-
nu zapovest od 29. aprila 1945. o rezultatima tog takmičenja (Arhiv 
IZDG u Ljubljani, f. 25/11). 

« Vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 250/IV. 
' Od formiranja, početkom 1944, Stab 9. korpusa je imao dve po-

zorišne grupe, koje su se 28. oktobra 1944. spojile u jednu. Detaljnije o 
formiranju, razvoju, reorganizaciji i radu pozorišnih grupa vidi izveštaj 
Propagandnog odseka Štaba 9. korpusa NOVJ od 22. novembra 1944 (Ar-
hiv IZDG u Ljubljani, f. 250/11). 

8 Franc Rozman, narodni heroj. Vidi napomenu br. 10 uz dok. br. 1. 
• Politički komesar 30. NO divizije u to vreme bio je Edo Klemen-

čič, a 31. NO divizije Ivan Franko, a komesar artiljerije Emil Volk 
Skrjanac. 

10 To jest: 7. SNOUB »Franca Prešerna«. 



Bez sumnje su za poboljšanje našeg rada, odnosno orijen-
tisanje rada, nastupili i drugi odlučujući faktori. Prvi je još 
tešnja veza sa politkomesarijatom našeg štaba, u mnogo čemu 
tako reći zajednički rad, a drugi faktor su redovni razgovori 
s vašim odeljenjem. Stvarno nam je do poslednjeg časa jako 
nedostajala kritika. Činilo nam se da smo u svojoj samostalno-
sti bili gotovo suviše osamljeni. Zato vas ovim putem molimo 
da nas o svojim konstatacijama u pogledu našeg rada i dalje 
obaveštavate i šaljete kritiku. 

Osnovni zadaci na osnovu kojih smo razvijali svoju ak-
tivnost bili su sledeći: 

1. Praznik slovenačke kulture 8. februar.11 Proslave smo 
pripremili u svim jedinicama12 i jedinice su nam o tome poslale 
izveštaje. Međutim, uopšte uzev, moglo se primetiti da kampa-
n ja za izvođenje proslave nije zahvatila dovoljno u širinu ni 
vojsku ni teren. Pojam kul ture je našim borcima, kao i kultur-
no-prosvetnim odborima, još dosta tuđ. Rado učestvuju sa re-
citacijama, pevanjem i skečevima, međutim, ne osećaju ono 
oplemenjivanje koje kultura daje čoveku. Zato smo u poslednje 
vreme počeli u velikoj meri isticati pojedine članke naših bora-
ca, koje nam šalju u dosta velikom broju. Posvetili smo svu bri-
gu tome da dobri članci budu objavljeni u »Partizanskom dnev-
niku«, što smo i uspeli. U poslednje vreme je bilo objavljeno već 
šest članaka naših boraca s različitim temama. Nadalje, poslali 
smo u naše jedinice i uputstva o' tome kako zamišljamo pisanje 
boraca jer smo uglavnom primali članke načelnog sadržaja. 

2. Proslava 27. godišnjice formiranja Crvene armije. Mo-
žemo reći da smo proslavu što se tiče organizacije, u svim na-
šim jedinicama dobro pripremili. Svuda smo poslali uputstva za 
praznovanje, I : t mobilisali sve naše dopisnike da kampanju te-
meljito sprovedu, pomažu štabovima i o uspesima nas ekspedi-
tivno izveste. Proslave su stvarno zahvatile sve borce, manife-
stacije su se svuda razvile na veoma spontan način. U proslava-
ma je uzelo učešća i civilno stanovništvo koje je, naročito u ne-
potpuno oslobođenim predelima, spontano prilazilo manifesta-
cijama vojske. Proslave same započele su pal jenjem vatri u pre-
dvečerje, a sutradan su održani mitinzi i akademije. Od jedinica 
je u celini izvela najbolju proslavu XXXI divizija, koja je pri-

" Vidi napomenu br. 12 uz dok. br. 88. 
14 Povodom toga praznika Propagandni odsek Štaba 9. korpusa 

NOVJ izdao je 2. februara 1945. posebna uputstva (vidi Arhiv IZDG u 
Ljubljani, f. 250 IV i 292 b/I). 

15 Uputstva Propagandnog odseka Štaba 9. korpusa NOVJ od 18. 
februara 1945. i dodatak ovim uputstvima, istog datuma, nalaze se u 
Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 250TV. 



redila skup s paradom i posLepodnevnu akademiju.14 A od bri-
gada 18. SNOUB,15 koja je takođe priredila proslavu i akade-
miju u Cepovanu. Podrobne izveštaje o toku proslava u našim 
jedinicama prilažemo.10 U centru oslobođene teritorije,17 među-
tim, naš odsek je organizovao nekakav dan Crvene armije koji 
je započeo pal jenjem vatri u predvečerje. Na dan praznika, u 
deset časova pre podne, započeo je veliki skup s paradom u 
kojoj je, pored drugih, učestvovala i četa italijanske divizije,18 

arti l jeri ja IX korpusa i zaštitni bataljon IX korpusa. Paradom 
je rukovodio major drug Župane Aco. Zatim su održani svečani 
govori i čitane su rezolucije. Posle skupa je vojska otišla u mar-
šu, a gosti su se uputili na otvaranje izložbe fotografija: Borba 
Titovog Primorja za slobodu. 

Uveče istog dana priređena je svečana akademija u čast 
sovjetskoj vojnoj misiji,19 koja je prekrasno uspela. Prilažemo 
program celokupnog praznovanja.20 

Naš odsek je za praznik Crvene armije takođe izradio po-
sebne zidne novine pomoću kojih smo pokušali svakom našem 
borcu još više približiti Crvenu armiju.21 Zidne novine je odšta-
mpala štamparija »Slovenija«.22 Više primeraka poslato je i va-

14 Izveštaj 31. NO divizije od 2. marta 1945, br. 94, u kome se go-
vori o toj proslavi, nalazi se u Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 151/1. 

15 To jest: 18. slovenačka NOU brigada »Bazoviška«. 
" Priloženi su izveštaji Jeseniško-bohinjskog odreda od 23. fe-

bruara, Skofjeloškog odreda od 25. februara i 30. NO divizije od 23. 
februara 1945. Izveštaj 7. slovenačke NOU brigade »France Prešeren« od 
24. februara 1945. nalazi se u Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 280 a/I; iz-
veštaj 30. NO divizije o proslavi 18. slovenačke udarne brigade »Bazo-
viške« (Arhiv IZDG. f. 252/IV—3) i izveštaj 16. slovenačke udarne bri-
gade (Arhiv IZDG, f. 251/1—7). 

17 Verovatno u Cerknom. 
18 Odnosi se na diviziju »Garibaldi Natisone«, koja se nalazila u 

sastavu 9. korpusa NOVJ. 
" Sovjetsku vojnu misiju pri Stabu 9. korpusa NOVJ sačinjavali 

su pukovnik Ivan Petrovič Ribačenko i mladi lajtnant Sergej Mihajlo-
vič Leonidov, koji su se padobranom spustili na oslobođenu teritoriju 
7. korpusa NOVJ u noći 5 6. juna 1944. i narednih dana otišli u Slove-
načko primorje (vidi prilog izveštaj u oficira za vezu sa savezničkim mi-
sijama u glavnom štabu NOV i PO Slovenije od 25. juna 1944. i izveštaj 
ovog oficira od 31. jula 1944. u Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 18 III). Tre-
ći član je bio kapetan Fjodor Lugovski, koji je na oslobođenu teritoriju 
u Dolenjskoj stigao verovatno u toku avgusta 1944 (vidi izveštaj oficira 
za vezu od 1. septembra 1944. u Arhivu IZDG u Ljubljani, f. 18/111). 

M Redakcija nije pronašla taj program. 
!1 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 280, pod brojem 3958. 
!i Partizanska štamparija »Slovenija« formirana je sredinom 1944. 

u jaruzi zvanoj Studenec, ispod kraja označenog na karti nazivom: Na 
Ogalcah, blizu sela Vojsko, u Slovenačkom primorju. Tu su sagrađene tri 
velike barake s malom električnom centralom, u kojima je živelo i radilo 
oko 50 ljudi. Štamparija je imala tri mašine: dva mala tigla (s pogonom 
na nogu) iz štamparija «Ančka 222« i »Doberdob« i novu brzoštamparsku 



šem odseku. Najbolje zidne novine u jedinicama za ovu priliku 
pripremila je XXX divizija, poslaćemo vam ih uskoro.23 

Opšta ocena proslava u pogledu organizacije bila bi dobra, 
ali bi se kod vojske i naroda mogla postići još veća dinamičnost. 

3. Raskrinkavanje četnika na našem sektoru24 je važan ali 
težak i delikatan zadatak. Nešto gradiva o n j ima već smo po-
slali dalje; ipak, tamo gde se nalaze, četnici sada ne čine zločine, 
naprotiv — traže simpatije kod stanovništva. Pomažu ljudima u 
obradi zemlje, žele da se, pod geslom: Za kral ja i otadžbinu, po-
kažu kao narodna vojska koja se bori za veliku Jugoslaviju. U 

mašinu, koja je kupljena u Milanu i preko Padove, Gorice i Vogrskog 
prebačena na Trnovski gozd, odakle je prenesena u sedište. Štamparija 
je počela da radi 17. septembra 1944. Njen prvi rad bio je »Partizanski 
dnevnik« (br. 248, na četiri stranice), koji je ovde štampan do kraja 
rata. Pored toga, štampala je časopis »Ljudska pravica«, razne brošure, 
letke, formulare itd. Tehnički rukovodilac štamparije bio je grafičar 
Rado Cenčič Mitja. (Podatke za ovo objašnjenje dali Darja Ravnihar i 
Jože Krali). Podrobnije o ovoj štampariji vidi sledeće članke: Rado 
Cenčič: »Partizanska tiskarna »Slovenija« v kleščah sovražne ofanzive«. 
Mladina, 1947, br. 5; Franc Kimovec Žiga: »Prvič v »Sloveniji«, Parti-
zanski dnevnik, spominska izdaja 18. maj 1947. o tiskarni »Slovenija« 
»Nastanek in delo naše prve primorske tiskarne«, Slovenski poročeva-
lec, 12. maj 1945, št. 17; (Pogon Andrej) Ogarev: »Partizanska tiskarna 
»Slovenija« v Studencu«, Slovenski Jadran, Koper, 18. novembar 1955, 
št. 47; »Po bunkerjih s prvo tiskamo«, Partizan, Trst, 1. februar 1946, 
enkratna izdaja; Franc Rejec Vuk: »Tiskarna »Slovenija« v zadnji ofen-
zivi na 9. korpus«, Partizanski dnevnik, Okroglica, 5. September 1953 
(slavnostna številka); Mara Samsa: »Partizanska tiskarna »Slovenija« na 
Vogrskem — narodni muzej«, Ljudski tednik, Trst, 22. maj 1947, št. 68; 
»V nekdanji partizanski tiskarni »Sloveniji«, Slovenski Jadran. Koper, 
13. junij 1952, št. 52. 

" Te zidne novine nisu pronađene. 
u U toku januara i februara na teritoriji 9. korpusa NOVJ nala-

zile su se jedinice Ljotićevog Srpskog dobrovoljačkog korpusa, koji je 
imao pet pukova. On je krajem decembra i početkom januara stigao iz 
Hrvatske (preko Ljubljane) u Postojnu. Nemci su ga rasporedili duž 
pruge Logatec—Postojna—St. Peter (danas Pivka)—Rijeka. Komandant 
tog korpusa bio je general Košta Mušicki. Krajem marta i početkom apri-
la 1945.. korpus je učestvovao u ofanzivi protiv jedinica 9. korpusa NOVJ. 

Iz sektora Knina na sektor Rijeke stigla je, krajem decembra i 
početkom januara 1945, i četnička Dinarska divizija. Ona je u svom sa-
stavu imala 501. dalmatinski, 502. lički i 503. bosanski korpus. Ova di-
vizija je krajem februara i početkom marta 1945. prebačena sa pro-
storije Rijeka—Ilirska Bistrica u rejonu Krasa i Vipavske doline, sa 
štabom u Sempetru pri Gorici. Komandant Dinarske četničke divizije 
bio je vojvoda pop Momčilo Đujić. (Prema nemačkim izvorima na sektoru 
Ilirske Bistrice nalazili su se i četnici pod komandom Dobrosava Jev-
đevića). 

U Dolomitima je bilo i nekoliko manjih slovenačkih četničkih odre-
da: Dolenjski, Gorenjski, Primorski (odnosno Soški) i Notranjski čet-
nički odred. Oni su svi učestvovali u ofanzivi protiv 9. korpusa NOVJ. 

(Detaljnije o tome vidi knjigu: Stanko Petelin »Osvoboditev Slo-
venskega Primorja«, knjižnica NOV i POS 32, Nova Gorica 1965). 



čitavoj svojoj propagandi udaraju upravo u žicu jugoslovenstva 
i imaju nešto uspeha u krajevima koje kontroliše okupator. Pro-
pagandu protiv četnika razvičemo zbog toga na drugi način. 
Poslužićemo se zločinima, koje su četnici počinili po Srbiji u 
proteklim godinama naše borbe, a s druge strane, popularisaće-
mo sve primere iz kojih se jasno vidi da nije, i da ne može biti, 
nijedna druga vojska narodna sem NOV. Na sastanku sa pro-
pagandnom komisijom POOF25 došli smo do ubeđenja da bi bilo 
štetno raskrinkavati licemerstvo četničkog postupanja, koje se 
sada afirmiše u Slovenačkom primorju, jer bi time krajeve ko-
ji četnicima još nisu zaraženi upozorili na četnički problem. 

4. Sakupl janje gradiva o Koruškoj je stvarno teško jer ne-
mamo s tamošnjim jedinicama nikakvu vezu, odnosno dodira, 
ni privatnih. U tom smislu poslali smo vam jednu depešu i je-
dan članak. Još ćemo tražiti gradivo, nove veze i slaćemo 
vam ih. 

5. Popularizacija Titovog Slovenačkog primorja čini nam 
se, naročito u poslednje vreme, kao vanredno važan faktor. 
Zbog toga ćemo vam, baš s tog gledišta, slati, i već vam šalje-
mo, upravo sve što bi dolazilo u obzir da svet sazna istinu o to-
me da je Slovenačko pr imorje Titovo i samo Titovo. Težak po-
sao u vezi s tim imamo sa Beneškom Slovenijom. Tamošnji naši 
radnici, kojima rukovodi drug Preis Franci, ne odgovaraju još 
svojim zadacima i, uprkos cirkularima, objašnjenjima i razgo-
vorima, još je nisu pravilno obuhvatili. Svoj zadatak uzimaju 
isklj učivo žurnalistički. Kada se ukaže prva prilika, jedan od 
članova odseka otići će u Benešku Sloveniju da sredi stvari pro-
pagandnog centra kod Kobariškog vojnog područja. 

6. Takmičenje, koje su jedinice najavile jedna drugoj, obu-
hvatilo je i čitav naš aparat. Takmičarska komisija u štabu kor-
pusa je već sastavljena. Za čitavo vreme dok se takmičenje 
ocenjuje, komisija za takmičenje izdavače vesnik »V poslednji 
juriš«,26 čiji je urednik drug Tratnik Tone. S načinom kampa-
n je našeg takmičenja upoznaćete se detal jni je iz vesnika koji 
vam budemo slali. Vesnik će štampati š tamparija »Slovenija«. 
Prema prvim vestima koje smo primili iz jedinica, ovo će tak-
mičenje uspeti bolje nego ranije, pošto će biti angažovani svi 
rukovodioci u vojsci i pošto takmičenje neće biti stvar propa-
gandnih odseka, već uglavnom štabova, a propagandni radnici 
će ovo takmičenje celishodno potpomagati i pojačavati kampa-
nju . Kampanja je već prvih dana postigla takav uspeh da su u 
»Vojkovoj« brigadi čak borci najavili takmičenje između sebe. 

U osnovi sprovodimo kampanju takmičenja u tom smislu: 
da je takmičenje nezaključen period, da je takmičenje naš novi 

15 Pokrajinskog odbora Osvobodilne fronte. 
Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 294, pod brojem 4161. 



način rada. Ocenjivanje neka bude posebne vrste kampanja za-
to da bismo ta j novi način rada, bržeg i temeljiti jeg tempa, ost-
varili. Time želimo reći da ocenjivanje treba da bude najbolja 
kampanja za takmičenje uopšte. 

Pregled rada naših institucija pruža ovakvu sliku: 
Sekcija za štampu: Već u ranijem izveštaj u smo naznačili 

probleme koji su, na osnovu našeg proučavanja i razgovora s 
vašim odeljenjem, došli još više do izražaja u ovom mesecu. 
Sekcija je zbog toga prestala sa starom nraksom činovničkog 
biroa za pr imanje i slanje dopisa naših dopisnika. Citava njena 
briga bila je, s jedne strane, uložena u vaspitavanje dopisničkog 
kadra, a s druge strane, težila je za tim da, zbog nedostatka li-
terature i zbog velikog zadatka izgradnje naše vojske, pruža 
borcima političko i vojno vaspitanje izdavanjem manjih bro-
šura, koje donose važnije članke iz primljenih centralnih časo-
pisa, iz diktata Radio-Beograda i RSJ.27 Odgoj dopisnika obav-
l ja sekcija na ta j način što odmah ocenjuje rad dopisnika, na-
dalje, što dopise koji ne odgovaraju vraća, sa uputstvima, i što, 
prilikom značajnijih momenata, pi tanja koja su značajna za sve 
dopisnike rešava cirkularima. Svaka prilika kada dopisnici na-
vrate u sedište koristi se za sastanak. Dopisnici su učestvovali 
na konferenciji odseka početkom februara a sledećeg dana odr-
žali smo posebnu konferenciju s nj ima i s jednim od komesara 
brigada. Na obe ove konferencije raspravljali smo osobito o zna-
čaju i načinu sakupljanja gradiva o junacima, o ulozi dopisnika 
u jedinici pri pružanju pomoći u kulturno-prosvetnom radu, o 
aktivniranju boraca i o drugim problemima koji su se pojavili 
prilikom obilaženja jedinica od strane naših dopisnika, naročito 
o njihovom odnosu prema rukovodiocima i borcima. Postavili 
smo načelo da dopisnik mora biti stvarno naj tešnja veza između 
boraca i nas, odnosno sveta. Kada smo govorili o načinu pisanja 
našeg dopisnika, upotrebili smo Kalinjinovu brošuru »O neka-
terih vprašenjih agitacije in propagande«.28 Tu brošuru primio 
je svaki dopisnik. 

Kao što je pomenuto, izdavali smo brošure koje treba da 
koriste vojnoj i političkoj izgradnji vojske. Tako smo izdali: 
»Partizanske pogovore«,29 koji su zamišljeni i kao neke vrste 
čitanja, dalje, »Samoizobraževanje oficirjev«30 i »Pot nove Ju -
goslavije«.31 U štampi je zbirka »Sovražnik ne spi«32 i »Vzgoja 

17 Radio »Slobodna Jugoslavija« 
88 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 33, pod brojem 401. 
M Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 66, pod brojem 828. 
30 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 84, pod brojem 1049. 
31 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 35, pod brojem 420. 
32 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 87, pod brojem 1094. 



novincev«,33 koje zbog vanrednog nedostatka papira još nisu 
izašle. Cini nam se da je ovakav način rada sekcije za štampu 
celishodniji i više odgovara vremenu. 

Lep razvojni put pokazuje u poslednjem mesecu dopisiva-
n j e boraca, što smo već pomenuli u uvodu. Iz Prešernove briga-
de smo primili 15 članaka, koji, međutim, zbog nepravilnog i na-
čelnog pr ihvatanja posla ne odgovaraju za štampu. Primili smo 
takođe nekoliko dobrih članaka iz Bazoviške i Kosovelove bri-
gade.34 Najbolje članke poslali smo vama. Dopis komesara Petra 
iz 19. SNOB »Trnjevo Trnovo« pisan je tako jednostavno i ori-
ginalno da zaslužuje objavlj ivanje i u boljim novinama.35 Uko-
liko su članci boraca bili sadržajno dobro zasnovani, mi smo ih 
preradili, poslali i objavili u »Partizanskom dnevniku«. Kvali-
tet smo možda ponekad unekoliko prevideli, ipak je psihološki 
efekat bio dobar i dopisi od boraca dolaze sve češće, naročito 
sada kada su već neki videli svoje članke objavljene. Drugovi-
ma čije članke nismo mogli objaviti pisali smo direktno i save-
tovali im kako treba da pišu. Takođe smo pisali podsticajno 
svima koji su nam slali dopise. Praksa individualnog pismenog 
kontakta pokazala se kao dobra. 

Dopisnik TANJUG-a,36 koji se nalazi kod naše sekcije za 
štampu, skoro svakog dana, preko vašeg odeljenja, šalje za 
TANJUG depeše najrazličitijih sadržina. Težićemo za tim da 
i depeše poboljšamo i damo im bolje propagandno jezgro. 

To je sadašnji put naše sekcije za štampu i nadamo se da 
će se u najkraće vreme po svom sadržaju popraviti. 

Da istovremeno izvestimo o kolportaži i o radu tehnika. 
Literaturu u poslednje vreme još nismo redovito primah. Vaše 
sitne pošiljke bile su nam od velike koristi pa vas ovim putem 
molimo da nastavite ovakvo slanje. Time smo upotpunili svoj 
naučni arhiv a ostalo smo poslali našim dopisnicima sa zadat-
kom da čitaju novine kolektivno i jave o njihovom efektu. Je-
dinice same su nam javile, uzev uopšte, da, uprkos većem broju 
dopisa, l i teraturu neredovito primaju, a konkretno zaista ne zna-
ju ništa da kažu. Baš zbog toga smo našim dopisnicima ponovo 
poručili da novine, koje šaljemo u jednom primerku, čitaju ko-
lektivno. O svom radu kolportaža ni je imala jasnu predstavu i 
trebala je jaka intervencija da bismo stvari doveli u red tako 
da li teratura stvarno stigne tamo kamo je namenjena. Litera-

a Verovatno se odnosi na članak Ante Novaka »Politična vzgoja 
novincev« (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 451, pod brojem 6250 
i 6251). 

®4 To jest: 19. SNOB »Srečko Kosovel«. 
55 Dopis je očuvan i nalazi se u Arhivi IZDG u Ljubljani, f. 91/1— 

16. Napisao ga je Peter Pustotnik, politički komesar 3. bataljona 19. slo-
venačke NO brigade »Srečko Kosovel«. 

Milan Medvešček Drago 



tura se slala šablonski, mnogo puta su se pojedine adrese ma-
njih institucija ispuštale itd., pri slanju li terature ni je bilo do-
voljno ekspeditivnosti. Te greške smo već dugo otklanjali i ko-
načno došli do zaključka da je bila glavna greška u nedostatku 
radne snage. Dodelili smo kolportaži još jednog čoveka i sada 
koliko-toliko u redu funkcioniše. 

Tehnika »A« je dnevno izrađivala po 400 primeraka ra-
dio-vesti:i7 na 5 stranica. Pored toga, izradila je oko 4500 formu-
lara i preko 500 letaka na nemačkom jeziku. Slovenačke letke 
ciklostilna tehnika ne izrađuje jer je ovu vrstu letaka preuzela 
komisija za propagandu kod POOF. 

CVT DK »Tone«'58 je izradila u ovom mesecu sledeće pu-
blikacije: »Z Rdečo armado v zmago«,39 u 340 primeraka, kao 
priručnik za proslavu praznika CA; »Vojaški vestnik«40 br. 24, 
u 350 primeraka; »Samoizobraževanje oficirjev«, u 250 prime-
raka; novi tekst pesme »Zrtvam«,41 u 1000 primeraka; »Prog-
ram za proslavu RA in tedna slovenske kulture«, u 300 primera-
ka; »Gesla za proslavu RA«, u 35.000 primeraka. 

VT »Andrej« izradila je sledeće: »Pot nove Jugoslavije«, u 
154 primerka; »Popravke k lahkemu minometu«,42 u 702 pri-
merka; »Borbu« broj 1, u 327 primeraka; »Partizanske pogovo-
re«, u 360 primeraka; štampane obrasce. 

VT »Rudi« izradila je sledeće: Izdavala je redovno svoj 
dnevnik43 i podigla tiraž od 150 na 220 primeraka. Izdala je 32 
broja »Notizie«,44 »II discorso di Tito«, u 200 primeraka; »I tre-
dici«, u 200 primeraka; »Tednik«, 2 broja; 2 letka i razne štam-
pane obrasce. 

Tehnika »Andrej« je na kra ju meseca izdala još brošuru 
»Po Benečiji in Režiji«,45 koju je izradila već pre mesec dana 
ali iz š tampari je još ni je primila naslovnu stranu, zbog čega je 
stvar zastala. 

Nedostatak tehničkog materijala, naročito papira, velika 
je prepreka za uspešan rad naših tehnika. 

Kulturno-prosvetni centar.*1'' Rad našeg kulturno-prosvet-
nog centra uspešno napreduje, s jednim nedostatkom a to je 

" Vidi napomenu br. 7 uz dok. br. 91. 
r'8 Centralna vojna tehnika Devetog korpusa 
M Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 113, pod. br. 1414. 
40 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 300, pod br. 4225. 
41 Verovatno se odnosi na zbirku pesama Vladimira Pavšiča »Zrt-

vam svobode« (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 601, pod br. 8306. 
42 Nije pronađeno. Verovatno se odnosi na ispravke u brošuri 

»Lahki minomet« (vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 44, pod br. 534). 
45 Redakcija nije mogla da ustanovi na kakav se to dnevnik odnosi 

i pod kojim naslovom. 
44 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 235, pod br. 3882. 
45 Vidi »Bibliografiju 1941—1945«, str. 71, pod br. 892. 
4' Vidi napomenu br. 15, dok. br. 88. 



nedovoljna veza s jedinicama. S obzirom na veliku zaposlenost i 
nedostatak kadra, to pomanjkanje je koliko-toliko opravdano. 
Škola za horovođe47 postiže sve veće uspehe. Prvi tečaj je po-
sećivalo jedva 10 drugova iz vojske, drugi nešto više, a na treći 
tečaj stiglo je iz vojske 25 drugova i s terena 11. Svojim pro-
dukcijama i radom ranijih tečajeva škola za horovođe je stekla 
priznanje te vrste što svaka jedinica želi horo vođu koji je pose-
ćivao horovodski tečaj. Škola je dobila još jednog predavača, 
drugaricu Dragu Rogelj, koju je školi dodelio Pokrajinski od-
bor.48 Pored školskog hora, kod centra, odnosno u okolini, for-
mirani su još sledeći horovi: muški hor, mešoviti hor, 2 hora 
omladinki, 2 pionirska hora i 1 omladinski hor. Na tečaju uči 
harmoniku i nekoliko pionira. Tečaj je izdao dve pesme koje 
vam u prilogu šaljemo. Rad kulturno-prosvetne sekcije, koja se 
nalazi u sklopu centra, u poslednje vreme nije zadovoljavao po-
trebama, te je zbog toga poslove obavljala sekcija za štampu, 
odnosno rukovodstvo odseka. U sastavu »Naše besede«49 bila je 
pripremljena brošura »Z rdečo armado v zmago«. Kulturno-
-prosvetna sekcija je pripremila pregled pevačkih horova i kul-
turno-prosvetnih odbora u jedinicama, ali rad još ni je sasvim 
završila jer iz dve jedinice još ni je primila izveštaje. 

Vojna muzika je u poslednje vreme ponovo tehnički i 
umetnički napredovala. Priprema takođe već teže kompozicije, 
pripremila je »Andante« iz V simfonije Čajkovskog i Dvoržakov 
»Slavenski ples broj 8«. Pored toga, pripremljena je i napisana 
muzika za horsku recitaciju »V svobodne dni«. Muzika je nastu-
pala šest puta. 

Foto-sekcija je prošla svoju krizu. Amaterstvo je ustupilo 
mesto foto-propagandnoj službi. Sastavu naših dopisnika poku-
šavamo priključiti i naše foto-reportere, bar utoliko, da pišu re-
portaže uz svoje snimke. Prilikom izložbe na praznik CA bilo 
je izloženo preko 150 fotografija — snimljene razne scene iz bor-
bi, iz života i rada naše vojske i heroja. Foto-radionica je izra-
dila ovog meseca 4023 snimka različitih veličina, većinom iz 
serije dokumentarnih fotografija, maršala Tita i Staljina, ge-
nerala Rozmana i sekretara italijanske Par t i je Ercolija. 

Sekcija priprema zbirku serija za izložbu u jedinicama, po 
ugledu na vas, pa će ovih dana i vama poslati celokupnu seriju 
izloženih fotografija. Dobro je funkcionisala fotografska služba 

47 Vidi napomenu br. 21 uz dok. br. 1. 
48 Odnosi se na Pokrajinski narodnoosvobodilni odbor za Pri-

morsko. 
49 Verovatno se odnosi na priručnik za mitinge »Naša beseda« (vi-

di »Bibliografiju 1941—1945«, str. 54, pod br. 677 i 678). 



prilikom proslave CA, od koje imamo u izradi seriju od 45 sni-
maka. Ova serija biće uskoro izrađena.50 

Radio-sekcija nastavila je svoj rad kao što smo ga orga-
nizovali meseca januara. Glavni izvor vesti bio je Radio-Beo-
grad, dalje RSJ, Moskva i London. Potrebe su zahtevale da ti-
raž podignemo na 400 primeraka dnevno, koje šaljemo čitavoj 
vojsci, terenu i pozadinskim ustanovama. U poslednje vreme 
uspeli smo da uhvatimo i [emijise] ROF,51 koje do sada nismo 
čuli. Od nj ih hvatamo dnevne diktate ujutro, ali su smetnje u 
Morzeovim znacima, koje emituju na istoj talasnoj dužini, veo-
ma jake. Općenito, radio-sekcija je sekcija koja zapravo deluje 
naj tačni je i naj ispravni je. 

Pozorišna grupa PROD-a se u poslednje vreme ponovo 
popunila i sada broji već 23 člana. Njen je rad bolji nego ranije, 
neki problemi organizacionog karaktera rešeni su. Grupa je s 
uspehom saradivala na raznim skupovima i mnogo doprinela 
uspehu skupova. Bez daljeg je snažan argumenat za uspešan rad 
pozorišne grupe upravo činjenica da sada raspolažemo lepom, 
modernom salom, koja je tako reći nov dokaz partizanske ini-
cijative i aktivnosti. Prostorije sasvim srušene vojne kasarne, od 
koje je stajao samo još zid, postale su za tri nedelje sala, u ko-
joj može da prisustvuje predstavama 1400 ljudi, od kojih 400 
na sedištima. Pozornica je građena na potpuno modernim prin-
cipima, kulise su vrlo ukusno izrađene [na platnu] od padobra-
na. Dubina pozornice iznosi 8 metara a širina 10 metara. To 
je bez sumnje snažan argument da je propagandni efekat veći, 
ta narod je oduševljen već samom salom. Radove je izvršio 
Novgrad,52 u vanredno kratkom vremenu, a čitavim radom 
je rukovodio rukovodilac pozorišne grupe drug potporučnik Jo-
co,5:t uz podršku štaba korpusa i rukovodstva odseka. 

Pozorišna grupa je, dakle, u okviru raznih proslava, kon-
ferencija i drugih priredbi, dala na pozornici čitavu seriju novih 
komada i time pokazala svoj jednomesečni rad. Na svim svojim 
priredbama, naročito dramskim, pokazala je da je sposobna pri-
kazati i teže stvari. »Medved« od Cehova, »Razvalina življenja« 
od Finžgara,54 a i druge stvari, bili su prikazani tako da smo 
ubeđeni da bi grupa mogla s nj ima istupati i na drugim većim 

50 Sve očuvane fotografije iz jedinica 9. korpusa NOVJ nalaze se 
u Muzeju ljudske revolucije u Ljubljani. 

51 Radio Osvobodilne fronte (vidi napomenu br. 9 uz dok. br. 1). 
B Na osnovu naredbe (sa uputstvima i formacijom) Glavnog štaba 

NOV i PO Slovenije od 5. septembra 1944 (vidi Arhiv IZDG u Ljubljani, 
f. 302/1), 15. septembra je pri Vojnoj oblasti 9. korpusa NOVJ formirano 
preduzeće NOVGRAD. Za šefa je postavljen Avgustin Okroglič a za 
njegovog pomoćnika Alojz Prašelj Andrej. Vidi izveštaj Vojne oblasti 9. 
korpusa NOVJ od 3. oktobra 1944 (Arhiv IZDG u Ljubljani, f. 305/1). 

53 Danilo Türk 
5< Poznati slovenački pisac Franc Saleški Finžgar. 



pozornicama. Iz programa koji vam prilažemo vidi se či-
tav repertoar grupe. Grupa je, doduše, u čitavom mesecu dala 
8 predstava, od toga nešto za vojsku, nešto za teren. Ipak su voj-
ska i teren bili uvek zastupani u velikom broju. Grupa je prire-
dila proslavu u čast Prešerna, dalje, proslavu prve godišnjice 
pozorišne grupe same, proslavu CA i, konačno, kulturnu nede-
lju, koja se prilikom praznika slovenačke kulture5 5 nije još mogla 
da održi jer rad na sali to ni je dopuštao. 

Na konferenciji propagandnog odseka, početkom febru-
ara, rešavali smo problem poseta naše grupe vojsci. Konsta-
tovali smo, naime, da uprkos aktivnosti grupe vojska nema di-
rektno od grupe gotovo ništa, tu se misli: brigade. U vezi s tim 
došli smo do zaključka da treba prestati sa ovakvom praksom 
čim grupa postavi svoj celokupan program pred publiku. Baš 
ovih dana otići će, dakle, grupa u vojsku, ako usled drugih po-
treba ne padne drugojačija direktiva. U tom slučaju mi ćemo u 
grupi organizovati posebnu, manju grupu, pevačku i recitator-
sku, koju ćemo poslati na turneju. 

U vezi sa pozorišnom grupom izveštavamo još o kinu — 
filmskim predstavama, koje su pod upravom naše grupe, odno-
sno našeg pozorišta. Nedostaje nam filmova, pa se ovim putem 
ponovo obraćamo vašem odeljenju da nam pošalje bar najpo-
znatije ruske filmove. Svi nestrpljivo očekujemo te nove ruske 
filmove, naročito »Staljingrad«, »Mavrica« [»Duga«] itd. Nedo-
staje takođe uglja, koji za sad još nismo uspeli nabaviti. 

Kulturno-prosvetni rad u vojsci: Činjenica je da smo u tom 
pogledu, do pre kratkog vremena, imali s vojskom suviše slabe 
veze da bismo mogli govoriti o tome kako se razvija kulturno-
-prosvetni rad u vojsci. Ne može se baš reći da naš odsek ne bi 
bio zainteresovan time, ali prezaposlenost u drugim, možda više 
organizacionim, pogledima bila je ta koja nam je zastirala po-
gled u jedinice. Pošto nikako nismo mogli dopustiti da ova pre-
grada važi i dal je a, s druge strane, bilo je jasno da kulturno-
-prosvetna sekcija sama nikako ne bi mogla da zadovolji ta j 
zadatak, prihvatili smo se rešavanja tog problema zajedno sa 
sekcijom za štampu i samim rukovodstvom. Led je bio uskoro 
probijen. Politički komesari jedinica ubrzo su se odazvali, džep-
ne i zidne novine počele su da izlaze češće. Naročito pozamašan 
broj zidnih novina izdali su u XXXI diviziji i poslali ih takođe 
našem odseku. Mi ćemo ih poslati dalje, vama. Politički kome-
sari jedinica počeli su da nam šalju izveštaje, šalju nam dopise 
boraca, što smo već pomenuli i na drugim mestima. Svakako 
je bila najakt ivni ja Prešernova brigada, zatim Vojkova i Ba-
zoviška. Od kulturno-prosvetnih odbora su najispravnij im pu-

55 Odnosi se na godišnjicu smrti (8. februar) slovenačkog pesnika 
Franca Prešerna (vidi napomenu br. 12 uz dok. br. 88). 



tem pošli odbor i kružok pri štabu XXXI divizije. Odbor, koji 
je sastavljen od političkog komesara divizije, političkih kome-
sara brigada i propagandnog referenta, sastao se već jedanput 
na većoj konferenciji, na kojoj su bili postavljeni osnovni za-
daci odbora: političke komesare jedinica treba živo zaintereso-
vati za kulturno-prosvetni rad u vojsci, objasnio se zadatak 
kulturno-prosvetnih odbora i kružoka, rad kulturno-prosvet-
nih odbora mora imati temelji tu podršku parti jske organizacije. 
Kružok pri štabu divizije naročito je aktivan u pogledu izuča-
vanja programa i recitacija, dok je kružok pri štabu XXXI di-
vizije aktivniji u zidnim novinama. Politički komesari jedinica 
šalju nam izveštaje o kulturno-prosvetnom radu, ali su njihovi 
izveštaj i stvarno previše općeniti i ne pružaju nam još potpune 
slike rada kulturno-prosvetnih odbora. Rukovodstvo odseka je 
zato već napisalo cirkular svim jedinicama u tom smislu da 
nas izveštavaju detal jni je o radu odbora, o tome šta očekuju 
odbori od nas kao pomoć. Svakako se pokazuje poboljšanje u 
tome što u poslednje vreme sve više jača dopisivanje s pojedi-
nim jedinicama i što savetima uvek pomažemo kolektivu ili 
pojedincima. 

Opći pregled rada u poslednjem mesecu pokazuje uglav-
nom da naš rad dobiva stoj sadržaj, sadržaj u tome što smo sebi 
postavili kao radnu parolu: Naš rad vredi toliko koliko koristi 
našoj vojsci. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Načelnik štaba, potpukovnik: Sef odseka, potporučnik: 
Jakopič 

M. P. 

Prilozi: dva programa sa proslava, 
dve pesme »Hercegovka« i »Pesem slovenske mladine«, 
pet izveštaj a o proslavama praznika CA. 



BR. 146 

DOPIS ŠTABA 5. BRIGADE 19. NOU DIVIZIJE OD 28. FE-
BRUARA 1945. POTCINJENIM JEDINICAMA U KOJEM IH 
UPOZNAJE SA PISMOM OBLASNOG ODBORA JNOF DAL-
MACIJE POVODOM IZBORA ZA SEOSKE, MESNE I GRAD-

SKE NARODNOOSLOBODILACKE ODBORE1 

Š T A B 
V. UD. DALMAT. BRIGADE 

XIX. UD. DIVIZIJE NOVJ 
K. br. 107 

28. II. 1945 g. 

SVIM JEDINICAMA BRIGADE 

Štab XIX. ud. divizije NOVJ K. br. 7 od 19. II. tg. dosta-
vio je slijedeći dopis Oblasnog odbora Jedinstvene N. O. Fronte 
Dalmacije br. 13 od 5 februara 1945 god.: 

Dragi drugovi, 

Narod Dalmacije priprema se za izbore za seoske, mjesne 
i gradske NOO-e, pa će i na ovaj način dokazati da je spreman 
braniti tekovine narodno-oslobodilačke borbe i još jedanput po-
kazati pri jatel j ima i nepri jatel j ima Narodno-oslobodilačkog po-
kreta da nema povratka na staro, da neće velikosrpske ni ve-
likohrvatske režime, da neće Petra Karađorđevića, Mačeka ni 
kompanije, već Federalnu Hrvatsku u Titovoj Federativnoj 
Jugoslaviji. 

Pozadina i front učestvovao je i učestvuje u izgrađivanju 
i učvršćivanju narodne vlasti, a sutra, na izborima izabrati će 
najbol je l jude između sebe, preko kojih će ostvarivati svoju 
slobodnu volju, svoju demokratsku vlast. 

Naši su narodi u oslobodilačkom ratu sami iz vlastitih 
snaga stvorili moćnu vojsku, a isto tako i organe vlasti. Ratni 
ciljevi vojske i narodne vlasti potpuno su istovjetni, jer iz 
naroda izviru i sa n j ime tvore jednu cjelinu. Naročito preko 
svoje oslobodilačke vojske naši se narodi tako uvjerl j ivo izja-
šnjavaju za demokratsku federativnu zajednicu, koja počiva na 
NOO-ima, uništavajući fašističke okupatore i sve domaće izdaj-
nike. Naš VIII udarni korpus, čedo cijele Dalmacije, mnogo je 
doprinio da narod Dalmacije uspostavi i učvrsti organe svoje 

1 Original (pisan na mašini, latinicom) u Arhivu VII, reg. br. 2/9, 
k. 1017. 



vlasti, a evo sada i da potpuno slobodno glasuje na općim, jed-
nakim, neposrednim i ta jnim izborima za seoske, mjesne i 
gradske NOO-e. 

Sinovi Dalmacije u NOV-i rame uz rame sa ostalim brat-
skim jedinicama liju krv za svoju novu državu, svijesni da ona 
počiva na slobodnoj volji čitavog naroda, na narodnoj vlasti. 
Narodna vlast je, pod vrlo teškim ekonomskim prilikama u 
kojima se nalazi čitav narod Dalmacije, uspjela da snabdije 
svoju vojsku sa svim najnužnij im. Narod iz pozadine dao je 
svojem najbol jem i najsvijesnijem dijelu, svojoj vojsci, sve 
što je od njega tražila narodna vlast i daće ako ustreba i po-
s l jednju koru hljeba manifestujući jedinstvo sa frontom koji 
r ješava sudbinu čitavog naroda, uništavajući okupatora i n je-
gove sluge. Vojska i pozadina, politički čvrsto povezani u 
JNOF, treba da se u izborima za NOO-e još jednom manife-
stira aktivnim sudjelovanjem boraca VIII udarnog korpusa. 
Front će tako još jednom pokazati svoje jedinstvo sa pozadi-
nom i zajednički kroz JNOF odnijeti još jednu veliku pobjedu 
nad razbijačima narodnog jedinstva u zemlji i van nje, još 
jače učvrstiti i obezbijediti tekovine stečene u borbi. 

Sjedinjujući f ront sa pozadinom, u jedinicama treba iz r 
nijeti na političkim časovima značaj izbora i veličinu narodne 
vlasti, kao i uspjehe rada NOO-a na svim poljima društvene 
djelatnosti, osobito u ovo kratko vri jeme od oslobođenja, raz-
vijajući time kod vojnika još jaču l jubav za narodnu vlast, koja 
je plod zajedničkih žrtava cjelokupnog naroda. Bratstvo i je-
dinstvo naših naroda je najveća tekovina oslobodilačkog rata 
i garancija potpune pobjede. Učvršćujemo i proširujemo JNOF 
i na ovim političkim časovima i postignemo da svaki vojnik 
piše svojima kod kuće, rodbini ili pri jatelj ima pismo, ističući 
JNOF kao svenarodnu i jedinu političku organizaciju za vrijeme 
rata i u izgradnji opustošene domovine. Borci koji su iz sela 
u kojima ima Srba i Hrvata u pismima se naročito t rebaju 
osvrnuti na bratstvo i jedinstvo, kako bi potstakli svoje da Hr-
vati jednakom ljubavlju glasaju za kandidate Srba i obratno, 
jer će oni zajedničkim radom u narodnoj vlasti nesebično ra-
diti za dobro i sreću naših naroda. 

Molimo vas da svim borcima koji će se nalaziti u nepo-
srednoj blizini svog mjesta za vri jeme izbora omogućite da 
glasaju, ukoliko to ne ide na uštrb vojske i njenih zadataka. 

Sigurno je da veliki dio boraca iz operativnih jedinica 
neće moći glasati u svom selu, pa smo mišljenja da oni mogu 
glasati u svojim jedinicama (po bataljonima, brigadama). Pošto 
je tehnički nemoguće da u vaše jedinice pošaljemo kandidat-
ske liste iz pojedinih sela odakle su borci, stoga se oni neće 
moći ni izjasniti — glasovati za one l jude iz svog sela za koje 

48 Zbornik, tom IX, knj. 8 



bi oni želeli. Po našem mišl jenju oni bi trebali u svojoj jedi-
nici na tajni način putem izbora dati svoje povjerenje listi 
JNOF-e, kandidatima van JNOF-e, ili putem izbora dati svoie 
povjerenje listi JNOF-e, kandidatima van JNOF-e, ili pak da 
se ustegnu od glasanja. Svi oni koji formalno glasaju, a na li-
stiću kojeg su ubacili u žaru (kutiju, vreću i si.) se ne izjasne 
za koga glasaju, ako listić bude prazan, smatraće se apsti-
nentima. 

Treba nastojati da svojom slobodnom voljom borci listom 
glasaju za JNOF i da apstinenata ne bude. Svi glasovi iz jedi-
nica treba preko vašeg štaba da se dostave Oblasnom NOO-u 
Dalmacije. 

Glasajući u jedinici borci neće moći odlučiti izbor poje-
dinog čovjeka u selu, kao ni hoće li se izabrati kandidat te 
JNOF-e ili van nje, već glasovanje u jedinicama imaće mani-
festacioni karakter i cjelokupni broj glasova iz vojske pribro-
jiće se cjelokupnom broju glasova sa terena da bi se znalo ko-
liko je ukupno glasača glasalo za JNOF-u, a koliko protiv 
JNOF-e. 

Vojnici iz vojno-pozadinskih vlasti treba da se pobrinu da 
na vri jeme budu uvedeni u izborne spiskove tamo gdje se na 
dužnosti nalaze, kako bi mogli nesmetano glasati. Treba nasto-
jati da svi vojnici pri vojno-pozadinskim ustanovama glasaju 
i da se na dan izbora nađu ondje gdje su upisani u birački spi-
sak. Nijedan vojnik iz vojno-pozadinskih ustanova ne bi smio 
da bude spriječen bilo čime, pa da izborima ne pristupi. Izbori 
treba da budu pravi odraz snage N. O. Pokreta u Dalmaciji, a 
to će moći ako se svakome omogući glasanje, ako svako dade 
izborima pravi značaj. Mnogi drugovi iz vojske mogu, prema 
mogućnostima, aktivno sudjelovati i u predizbornoj kampanji 
na raznim konferencijama sa narodom, a u sporazumu sa ko-
tarskim ili okružnim odborima JNOF-e, te i na ovaj način pri-
donijeti većem uspjehu izbora. I ovom prigodom treba još jed-
nom podvući i objasniti karakter i ulogu NOO-a i značaj 
JNOF-e. 

Drugarski vas pozdravljamo 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Tajnik Predsjednik: 
Drago Gizdić s. r. M. P. P. Krce s. r. 

Prednj i prepis pisma Oblasnog odbora JNOF-e Dalmacije 
dostavlja vam se s time da s njegovim sadržajem upoznate sve 
borce i rukovodioce. 



Ukoliko ne bude moguće da i vojska glasa, a ono je po-
trebno da vojska bude ta koja će svojim pravilnim radom i 
shvatanjem zadataka JNOF-e dati pravac svojima kod kuće ili 
ma gdje na drugom mjestu, da se izaberu pravi narodni pred-
stavnici. Zato je potrebno da borci pišu pisma kući u kojima 
će iznositi svoje pravilno mišljenje i predloge. 

SMRT FAŠIZMU — SLOBODA NARODU! 

Politički komesar-major:2 Komandant-major: 
M. P. Ante Gvardiol 

s Politički komesar brigade bio je Vlado Maričić. 



REGISTAR LIČNIH IMENA 

A 
Adamič Bojan — 433 
Ambrožič Lado — 146 
Apih Milan — 149 
Aračić Nikola — 126 
Arko Franc — 709 
Arko Srećko — 267, 623, 703 
Aškerc Anton — 150 
Avšić Jaka — 9 

B 
Babić Karlo — 696 
Babić Petar — 21, 201, 204, 720, 724 
Bajić Luka — 64 
Bajić Nikola — 57 
Bakota Mate — 218, 231 
Bančić Ivan — 587 
Banjac Mirko — 430 
Banjac Vlado — 430 
Basraka Trivo — 63 
Bašić Mate — 544 
Benčić Dragomir — 711 
Berović Dane — 171, 591 
Bijedić Sukrija — 84, 497, 503 
Bilobrk Mate — 625, 633 
Bjelac Nikola — 47 
Bogomolov Nikolajević Boris — 708, 

710 
Bokan Nikola — 311 
Bonačić Đorđe — 142, 300, 632 
Borojević Slavko — 96, 97 
Borštnar Jože — 208 
Bosanac Krsto — 52, 119, 124, 504, 

510 
Bošković Nino — 544 
Božanić Luka — 379 
Božić Vlado — 57, 60 
Božović Slavko — 125, 130 
Brajović Stanoje — 642 
Brecelj dr. Marjan — 621 
Brecelj Tone — 11 

Brezovar Ivan — 267 
Brezović Milan — 623 
Brkanović Ante — 544 
Brkić Rade — 116 
Brodnik Franj — 702 
Broz Ljubica — 402 
Brun Jože — 269 
Bulat Ziki — 663, 670 
Butara Jože — 350 

C 

Cankar Ivan — 94, 347, 348, 708 
Čekić Slobodan — 538 
Colarič Lojze — 671 
Crnogorac Dragutin — 277, 281, 572. 

577, 631 
Crnjol Danilo — 680 
Cvetković Dragiša — 361 
Cvjetan Janko — 572 

C 

Castek Vinko — 438, 445 
Caušević Izudon — 65, 518 
Cenčič Rado Mitja — 743 
Cerčil Vinston — 288, 705 
Cerne Srečko Sašo — 266 

C 

Cirić Sima — 226 
Copić Branko — 25 
Cujić Đuro — 83 
Curin Ivo — 580 

D 
Damjanović Petar — 173 
Deak Ante — 125, 130 



Debevec Jože — 620 
Delibašić Jovo Delija — 439 
Deršek Rudi Juš — 266 
Deželjin Joško — 549, 550, 677, 684 
Dežmar Ljudevit 2eljko — 439, 446 
Dimitrov Georgi — 73, 235, 249, 307, 

351, 440 
Divjak Pero — 66, 72 
Dizdarević Haso — 185 
Dizdarević Jusuf — 428 
DM — vidi Mihailović Draža 
Dobričić Pero — 417 
Drakulić Nenad Braco — 553, 558 
Drezga Božidar — 128 
Dubajić Simo — 666 
Dukić Bogdan — 595 
Durjava Avgust — 708 

» 
Đaković Dura — 309 
Đaković Ninara — 311 
Đilas Milovan — 122, 464 
Đonlagić Ahmet — 483 
Đujić Momčilo — 82, 743 
Đuričić Blažo — 143, 145 
Durišić Pavle — 480 
Đurović Milinko — 537 

E 

Engels Fridrih — 310, 316 
Erbežnik Alojz — 675 
Ergelić Usref — 61 
Fterović Srećko — 542 

F 
Fijavž Dragica — 267 
Finžgar Saleški Franc — 749 
Fistrić Branko — 553 
Franko Ivan Iztok — 194, 206. 209. 

419, 729, 740 
Franković Anton — 679 
Franjo Fabijan — 384. 553 

G 

Gabelić Andro — 631 
Gabričević Martin — 74, 127 
Ganjin Josip — 390, 393 
Gašparac Jakov — 571 
Gebert Stefan — 182. 615 

Gizdić Drago — 172, 754 
Glavina Slavka — 269 
Glomazić Stanka — 65 
Glumpak Stevo Janko — 439 
Goličnik Franc — 266, 711 
Golob Anton — 334 
Gorkič Anica — 267 
Goršič Jelko — 707 
Govednik Anton — 101 
Grabnar Boris — 267, 703, 709 
Gregorčić Simon — 619 
Grgin Vicko — 625, 627, 630, 631 
Grgurić Dragutin — 169 
Grgurić Franjo — 571 
Grom Dušan — 180 
Grubić Jozo — 263 
Grubišić Milan — 259, 274 
Grubor Vlado — 108 
Gubec Matija — 601, 698 
Guberina Rade — 595 
Gugo Josip — 475 
Guvo Ivan — 74, 128 
Gvardiol Ante — 755, 590 

H 
Habzburški Oto — 202 
Hafner Ana — 672 
Hafner Vinko — 267 
Hanušić Hasan — 491 
Hebrang Andrija — 355, 356 
Hercegovac Adem — 136 
Herta Has — vidi Savić Vera 
Hitejc Antun — 616 
Hitler Adolf — 195, 196, 199, 202, 

203, 237, 238 
Hoćevar France — 53, 56, 643, 646 
Hodžić Asim — 483 
Holjevac Većeslav — 81. 85, 95, 98. 

519, 525 
Horačić Ivan — 571 
Horvat Ivan — 369 
Horvat Samoel Samo — 357, 569 
Hreščak Dušan — 624, 712 
Hribar Janez — 154, 271, 672 
Hribernik dr Ivan Matjaž — 154, 328 
Hrstić Dušan — 84. 85. 523 

I 
Ibrahimović Ahmet — 211 
Ilić Miloš — 212, 492 
Iskra Milan — 680 
Ivane Emil — 365, 369 
Ivanović Božo — 563 



Ivanović Fjodor Tolbuhin — 358 
Ive Frane — 544 
Ivić Antonije — 311 

J 

Jaić Ignjatije — 587 
Jakič Vladimir — 423 
Jakopović Milenko — 497 
Jakšić Pavle — 83, 84, 524 
Jandrić Dušan — 404 
Januarevič Višinski Andrej — 154. 

190 
Janjić Vlado — 567 
Jardas Dušan — 549. 587, 681 
Jeremić Joso — 715 
Jerič Vid — 622 
Jerković Mate — 198, 218 
Jevđević Dobrosav — 743 
Jezeršek Franc Sokol — 271, 712 
Jezeršek Ivan — 624 
Jovanić Rade — 311 
Jovanović Blažo — 546 
Jovanović Božo — 383 
Jovanović Cedo — 116 
Jugovec Oto — 267 
Jurčič Josip — 147 

K 

Kaćar Franc — 182 
Kadijević Veljko — 72, 75 
Kalinjin Mihail Ivanović — 40. 43. 

109, 229, 431, 446, 555, 745 
Kalođera Franjo — 631 
Kapetanović Hajro — 188 
Karađorđević Petar — 237—240, 259 

—261, 276, 284, 288, 301, 325, 329, 
347, 352, 356, 357, 362, 366, 378, 379, 
384, 385, 409, 410, 414, 419, 420, 426, 
429, 435, 438, 442, 444, 458, 465, 466, 
480, 486, 499, 507, 508, 522, 528, 545, 
549, 555, 569, 570—572, 583, 590, 592. 
593, 644, 657, 662, 681, 693, 716, 724 
—728, 730, 733—735, 743,752 

Karat Ivan — 620 
Kardelj Edvard — 170, 202, 464, 481, 

485, 615. 725, 734 
Kazazović Camil — 483 
Kereli Ivan — 169 
Keršovani Otokar — 663 
Keržič Stane — 150, 209, 348, 422 
Kidrič Boris — 179, 271, 615, 631. 734 
Kimovec Franc Žiga — 743 

Kirn Viktor — 150. 155, 329. 348, 732, 
738 

Klemenc Viljem — 167 
Klemenčič Edo — 740 
Klemenčič Karei — 422 
Klicov Petar — 590 
Klopčič Mile — 150, 732 
Knebl Franjo — 25, 85 
Knezović Luka — 632 
Knežević Ivica — 543 
Knežević Milan — 524 
Kobilica Rudolf — 619 
Koceić Ketar — 579 
Kogej Jozef Rasto — 617 
Kojadinović Pero — 283 
Kolar Zdravko — 28, 553 
Koncilija Janez — 192 
Koprivica Milivoje — 483 
Korać Dušan — 74 
Korakaš Mate — 47 
Korazija Ivan — 180 
Kosanović Radovan — 380 
Koselj Janko — 150 
Kosmač Franc 706 
Kostić Duško — 96 
Košir Nikolaj — 708 
Kovačević Andro — 260 
Kovačević Mišo — 76 
Kovačević Veljko — 215, 387 
Kovačević Vojo — 537 
Krajačić Josip — 42. 44, 156, 157, 281. 

286, 308 
Krajnović Milan — 691 
Kral Jože — 737, 743 
Kramarić Vlatko — 392 
Kranjc Franjo — 167 
Kreačić Otmar — 86, 198, 200. 308 
Krelj Simon Alojz — 146 
Kris Juro — 572 
Krstić Luka — 543 
Krunić Uroš — 84. 85, 524, 684, 686 
Kuhar dr Alojz — 191 
Kukić Ljuban — 57 
Kukić Milutin — 108 
Kulenović Hajro — 182. 188 
Kumić Mirko — 108 
Kušar Viktor — 424 
Kveder Dušan — 325, 616, 724, 733 

L 

Lalić Radovan — 463 
Lasnik Stefan — 226 
Lenjin Ilič Vladimir — 179, 235, 307, 

310, 316, 351, 383, 427, 481, 484. 499, 
508. 509. 537. 566. 644 



Leskovec Kori — 150, 155, 192, 329. 
346, 732, 738 

Lipovac Branko — 682 
Livada Dušan — 524 
Lončar Dane — 222, 224, 354 
Lončar Dušan — 379 
Lončarić Jovo — 169 
Lugovski Fjodor — 742 
Lukić Relja — 76, 77 

Lj 
Ljušlina Stevo — 609. 611 

M 

Maček dr Vlatko — 24, 45, 46, 55, 86, 
217, 232, 237, 255, 259, 261, 276. 284, 
291, 360—362, 366, 384, 404, 410. 438, 
444, 628, 752 

Maglica Vinko — 35, 300, 304, 577, 
581, 632 

Majcen Dušan Nedeljko — 711 
Maltarić Dragutin — 369 
Mamuzić Aleksandar — 533 
Mandić Joco — 30, 552, 553 
Mandić Vaso — 231, 233 
Marčelja Josip — 571 
Maričić Vlado — 589, 596, 755 
Marić Petar — 591 
Markić Grga — 128 
Marković Mane — 571 
Marković Matija — 404 
Marks Karl — 310, 316 
Maršanić Razmo — 680 
Maruša — vidi Saje Kreše Ljudmila 

— 104 
Masleša Veselin — 203 
Mašanović Božo — 118 
Matančić Marijan — 318 
Matejka Evgen Pemc — 194, 420, 

422, 567, 729 
Matić Đuro — 223, 351 
Matotović Milisav — 595 
Matulić Benko — 74, 127 
Medvešček Milan Drago — 746 
Mekinda Jože — 709 
Merčep Ivica — 543 
Mićunović Vukašin — 236, 241, 242. 

246 
Mihailović Dragoljub Draža — 86. 

119, 147, 210, 237, 362, 489 
Mihajlović Sergej Leonidov — 742 
Mihelić Ivan — 266 
Mihić Mate — 701 

Mijović Cedomir 461, 471 
Mikulić Ankica — 227 
Mikuž dr Metod — 433 
Milanović Vladimir — 527, 553 
Milatović Milan — 231 
Milčinski Fran — 148 
Milek Franc — 267 
Milić Vojo — 553 
Milohnić Josip — 695 
Milojević Todor — 28, 29, 32, 552 
Miljenović Desa — 97 
Miljković Joco — 83 
Mišević Petar — 584 
Mišić Viljem — 179 
Mlakar Dušan — 333 
Mohorović Maksan — 679 
Momčilović Ljubomir — 358, 364, 

394, 397 
Moravec Jože Makar — 266 
Muharemović Osman — 211, 491 
Musić Mirko — 369 
Mušicki Đoko — 553 
Mušicki Košta — 743 
Mutapović Dragoslav Mutap — 563 

N 
Nazor Vladimir — 25 
Nedić Milan — 237, 362 
Nedog Janez — 707 
Nekić Kazimir — 171, 609 
Nemčić Vjekoslav — 696 
Nešković dr Blagoje — 204 
Novak Ante — 189, 746 
Novak Franjo — 254 
Nušić Branislav — 94 

O 

Oberšlik dr Karei — 408 
Ocvirk Vasja — 269 
Ogarev Pogon Andrej — 743 
Okroglič Avgustin — 749 
Omazić Milutin — 41, 436, 437, 524, 

684 
Omčikus Jovan — 606 
Osi Vojko — 150, 206 
Ožbolt Jože — 423 

p 

Pahor Karei — 13 
Palaveršić Ante — 630, 631 
Paltrinjeri Jerko — 157—159, 161, 



255, 265, 272, 274 
Pandur Franjo — 369 
Papo dr Roza — 77 
Parmač Stanko — 666 
Paustovski Konstantin — 148 
Pavelić Ante — 256, 362, 366 
Pavelić Nikola — 584, 589 
Pavlin Mile — 623, 711 
Pavlović Dragan — 28 
Pavlović Milan — 524 
Pavšić Vladimir — 747 
Pecotić Bogdan — 633 
Pehar Nikola — 392 
Pejak Slavko — 439 
Pejanović Milutin — 488, 492 
Pekaz Luka — 430 
Perić Rade — 492 
Peršič Bogomir — 672, 711 
Peškir Mile — 136 
Pešl Rudi — 421 
Petek Jože — 10 
Petelin Stanko Vojko — 422, 743 
Petričević Branko — 77, 80 
Petrić Jakša — 92. 95 
Petrić Rumenko — 405 
Petrović Ivan Ribačenko — 742 
Pezelj Vlado — 631 
Pijade Moša — 235 
Pirnat Nikola — 13 
Pirnik Makso — 11 
Pisanski Ivan — 267 
Pjevač Svetozar — 401 
Plahuta Boris — 148 
Poljugan dr Branko — 531 
Popivoda Krsto — 563 
Popović Tomica — 534 
Potkonjak Marko — 595 
Potočar Stane — 711 
Potočnik dr Miha — 189 
Poturica Ivan — 321 
Prašelj Andrej Alojz — 749 
Preis Franc — 706, 744 
Prekalj Anđelo — 588 
Prešern Franc — 421, 432, 619, 620, 

622, 623, 705, 706, 708, 730, 731, 735, 
750 

Priča Košta — 596 
Ptiček Ivan — 323 
Pustotnik Petar — 746 

R 

Rački Anton — 454 
Rački Ernest Dabo — 28, 29, 552 
Radaković Stevo — 88 
Radelić Rajko — 426, 431 

Radonjić Ratko — 443 
Radović Slavko — 221 
Radulović Janko — 290, 293 
Rajačić Milan — 380 
Rajić Luka — vidi Rajter Jaša 
Rajter Jaša — 64, 372, 377 
Rančić Mate — 265 
Ranković Aleksandar — 249 
Ravnihar Darja — 743 
Ražnatović Veljko — 538 
Rejec Vuk Franc — 743 
Repac Ilija — 667 
Repac Radica — 171 
Restović Mate — 263 
Ribar dr Ivan — 122, 463, 601. 674 
Ribarić Danilo — 587 
Rizvanbegović Enver — 57 
Roata (Roatta) Mario — 616 
Robič Vekoslav — 617 
Rodić Pero — 117 
Rogelj Drago — 748 
Roje Božo — 321 
Rosandić Ante — 173 
Rosina Ivan — 679 
Rozman Franc Stane — 10, 740, 748 
Rupnik Leo — 237, 362 
Ruzvelt Franklin — 705 
Ružička Josip — 440 

S 

Saje Kreše Ljudmila — 104, 672 
Samsa Mara — 743 
Savić Vera (Herta Has) — 270 
Savnik Dušan San — 267 
Savnik Vinko — 269 
Selišnik Anton — 147 
Sertić Franjo — 49, 50, 439. 441 
Sibinjčić Dragan — 412 
Skočilić Josip — 461, 549, 569, 572, 

584, 612, 663, 677 
Skorupan Mira — 524 
Slapnik Ivan Blisk — 710 
Slomšek Martin Anton — 619 
Smolnik Franc — 191 
Staljin Visarionović Josip — 13, 19, 

149, 151, 179, 189, 203, 211, 220, 235, 
249, 287, 303, 306, 307, 310, 316, 346. 
351, 355, 403, 438, 444, 528, 566, 570, 
599, 674, 705, 708, 725, 734, 748 

Stanišić Milija — 534 
Stanivuković Milan — 49, 281, 440 
Stanojević Ante — 543 
Stojnić Velja — 203 
Strle Franci — 332, 335 
Studen Dragan — 401 



Stupar Vojo — 57 
Suhodoljski Vladimir — 147, 346 
Sulič Ivan Iztok — 167 

Š 

Sakanović Halil — 503, 522 
Segvić Zdenka — 173 
Sema Jože — 128 
Šiljak Hasan — 211 
Siljegović Boško — 35, 37, 172, 201, 

665 
Sirola Franjo — 337, 345, 380 
Škaljac Rade — 83 
Škarica Ksenija — 125, 130 
Skerl Božo — 379 
Skerović Zari ja — 488 
Skorić Milan — 219 
Skrabar Stane — 10 
Slibar Anton Zvonko — 334 
Smicberger Duro — 266, 624, 711 
Soko Nikola — 549, 681 
Soštarić Lojze Petar — 675 
Sragalj Franjo — 380 
Stefančič Angelo — 617, 619, 620 
Ster Ciril Ciro — 267 
Subašić Ivan — 45, 67, 70, 151, 162, 

189, 191, 237, 238, 240, 252, 284, 288, 
301, 366, 378, 379, 384, 391, 409, 410, 
414, 435, 438, 444, 465, 480, 486, 499, 
507, 627, 657, 693, 712, 713, 726 

Subić Janez — 423 
Sumonja Miloš — 84, 85, 521 
Svara Dušan — 671 

T 

Tabor Dragica — 401 
Tadeo (Taddeo) Orlando — 616 
Tarabić Joco — 523 
Tavčar Ivan — 266, 624 
Tavčar Zalar Janez — 710 
Tepina Janez — 346 
Tešija Boris — 595 
Tiran Jože — 619 
Tito Broz Josip — 10, 13, 45, 49, 67, 

70, 151, 152, 162, 189, 191, 197, 199, 
220, 226, 237—241, 244, 252, 258, 284, 
288, 301, 310, 317, 325, 330, 353, 355, 
358, 361, 366, 378—380, 384, 391, 408 
—410, 414, 419, 435. 438, 444. 464, 
465, 477, 480, 486, 499, 507, 508, 549, 
570, 572, 583, 590, 598. 599. 601, 602. 

615—617, 627, 657, 662, 663, 674, 693, 
705, 712, 713, 716, 721, 724—727, 
733, 734, 744, 748, 752 

Tivadar dr Jože — 708 
Todorović Mij alko Plavi — 639 
Tolbuhin — vidi Ivanović Fjodor 

Tolbuhin 
Tominac Milan — 676 
Tomše Bogo — 266, 636 
Tomšić Alojz — 357 
Tomčić Lojze — 569 
Tomšić Vida — 104 
Tratnik Tone — 149, 744 
Trbović Ilija — 382 
Trbović Milica — 169 
Trgo Fabijan — 128 
Turić Mirko — 16 
Türk Danilo — 749 
Türk Ljubo — 612, 613 
Tus Andrija — 691 

U 

Ujević Ivo — 219 
Uljanić Franjo — 679 
Uzelac Miloš — 683 

V 

Valenćič Edo — 101 
Vaškarac Sulejman — 503 
Vendling Ivo — 732 
Vidmar Tone — 711 
Vipotnik Janez — 107, 267, 670. 676 
Viršek Stane — 269 
Voće Adem — 536 
Vojanović Mihajlo — 523 
Vojnović Aleksandar — 672 
Vojnović Mihajlo — 83 
Vojvodić Đuko — 139 
Volk Emil — 740 
Vondraček Ivan Vanjka — 213, 219, 

330, 331, 476, 478, 526, 533, 553 
Vorošilov Kliment Efremovič — 710 
Vošnjak Sergej — 346 
Vraničar Martin — 101 
Vučković Ana — 571 
Vučković Lazo — 571 
Vukelić Branko — 571 
Vukelić Dušan — 108 
Vukeljić Savo — 461 



Vukosavljević Novo — 91, 92, 220, 
221 

Z 

Zajc Leopold — 267 
Zec Boško — 57 
Zenić Nikica — 646, 652 
Zorzut Miloš — 266 
Zrinjanin Rade — 84 
Župan Vitomil — 149, 618, 619 

Župane Aco — 742 
Zvitter (Cviter) dr Fran — 190 

2 
Zigić Rade — 125 
Zivković Petar — 237 
Zujović Sreten Crni — 235, 307, 351 
Zukov (maršal SSSR) — 528 
Zupančič Oton — 710 

P 



REGISTAR GEOGRAFSKIH NAZIVA 

A 

Afrika — 53 
Ajdovec (kod Novog Mesta) — 175 
Albanija — 201—203, 464, 725, 733 
Atina — 19 
Atlagić Kula (kod Zadra) — 590 
Austro-Ugarska — 26 

B 

Babin Potok (kod Korenice) — 651 
Babna Gora (kod Trebnja) — 176 
Bačka — 227 
Bačna (kod Kranja) — 327 
Badovinci (kod Bijeljine) — 119, 121, 

122 
Balatun (kod Bijeljine) — 119 
Balkan — 8, 202, 241, 355, 483, 485, 

711 
Banija — 81, 87, 497 
Banja Luka — 63, 311 
Baranja — 77, 199 
Barč (u Mađarskoj) — 213, 365 
Bari (u Italiji) — 93 
Bariči (kod Mrkonjić-Grada) — 311 
Baška Grapa (Dolomiti) — 193 
Baška Voda (kod Makarske) — 667, 

722 
Bela (u Koruškoj) — 7 
Bela Crkva — 358 
Bela krajina — 105, 180 
Belgija — 19, 62, 201, 208 
Benečija (kod Trebnja) — 7 
Beneška Slovenija — 744 
Benkovac — 19, 169, 171, 589, 591, 

720, 722 
Beograd — 271, 325, 356, 362, 363, 

394, 465, 538, 562, 563, 583, 615, 616, 
634, 635, 702, 706, 725, 732, 733 

Berak (kod Vukovara) — 638 
Berlin — 195, 366, 411, 528 
Bihać — 82, 132, 428, 519 

Bijeljina — 119, 120, 209, 488, 504 — 
506 

Bileća — 246, 247 
Bilišane (kod Benkovca) — 723 
Bilogora (pl.) — 471, 474, 493, 531, 557 
Biograd n/m — 169, 663, 711 
Biokovo (pl.) — 257, 665—667, 669 
Birač — 479, 480, 484 
Bišnja — 428 
Bitnje (kod Radovljice) — 326—328 
Bjelajci (kod Nove Gradiške) — 417 
Bjelovar — 527 
Bobare (kod Okučana) — 410, 415 
Boka kotorska — 246 
Borci (kod Konjica) — 228 
Borovo — 289 
Bosanska Dubica — 63 
Bosiljevo (kod Ogulina) — 584, 585, 

662 
Bosna — 119, 121—123, 211, 251, 257, 

359, 463. 485 
Bosut (r.) — 638 
Bratina (kod Karlovca) — 23 
Bratunac (kod Srebrenice) — 479, 

480, 487 
Brazilija — 202 
Brčko — 504 
Breška (kod N. Mesta) — 99 
Brezje (kod Trebnja) — 99 
Brezovica (kod Trebnja) — 106 
Brezovo Polje (kod Brčkog) — 119, 

505 
Brinje (kod Ogulina) — 379, 678 
Brod Moravice (kod Delnica) — 571, 

662 
Brod na Kupi (kod Delnica) — 571, 

662, 663 
Brotnja (kod D. Lapca) — 142, 300, 

646 
Brunik (kod Trbovlja) — 99 
Brzaja (kod Grubišnog Polja) — 474 
Budimpešta — 195, 215, 366, 713 
Bugarska — 124, 195. 196, 199, 200, 

202, 241, 528. 725, 734 



Buk (kod Slavonske Požege) — 161 
Bukanjac (kod Zadra) — 608 
Bukovica (G. i D., kod Bijeljine) — 

505 
Bukovica (predeo) — 591, 723 
Buljuka (s.) — 373 
Bužim (kod Bos. Krupe) — 185. 500, 

502 

C 

Cazin — 82, 83, 88 
Cazinska krajina — 82, 522 
Celje — 7 
Cerkno (kod Idrije) — 191, 192, 209, 

420, 422, 742 
Cirnik (V. i M., kod Trebnja) — 99 
Crna Gora — 359, 378 
Crnobarski salaš (kod Bijeljine) — 

119, 121, 123 
Crnopac — 589 
Crnjelovo (D. kod Bijeljine) — 119 

C 

Čabar (kod Delnica) — 572, 662 
Čapljina — 243, 581, 582, 584 
Catež (kod Trebnja) — 103 
Cavnik (kod Bihaća) — 498 
Čazma — 653 
Cehoslovaćka — 195, 237 
Čekrk — 374 
Celopek (kod Bihaća) — 83, 84, 498 
Cenkovo (kod Levanjske Varoši) — 

161, 163 
Cepovan (kod Gorice) — 167, 742 
Čitluk (kod Mostara) — 157, 159. 255, 

262 
Čitluk (kod Visokog) — 114 
Colopek (s. kod Zvornika) — 210 
Crmošnjice (kod Novog Mesta) — 

268, 296, 710, 737 
Crna (kod Mežica) — 8 
Crnomelj — 9, 10, 269, 432, 433, 703 
Cujića Krčevina (kod Korenice) — 

222 

C 

Coralići (kod Cazina) — 498 

D 

Dalmacija — 16, 35, 53, 73, 156, 169, 
170, 246, 277, 278, 301, 302, 378, 410, 
544. 545, 573, 576, 589, 602—604, 606, 

625—628, 647, 664, 707, 711, 715, 720. 
721—723, 752—754 

Danska — 201 
Daruvar — 289, 532 
Davča (kod Kranja) — 154, 737 
Debrecin (u Mađarskoj) — 77 
Dečani (kod Peći) — 561 
Delnice — 570, 662 
Derventa — 70, 428 
Diklo (kod Zadra) — 608 
Doboj — 70, 428 
Dobra (kod Delnica) — 662 
Dobra Voda (kod Zvornika) — 491 
Dobrljin (kod Bos. Novog) — 374 
Dobro Polje (kod Kalinovika) — 228 
Dobro Selo (kod D. Lapca) — 142, 

296, 300 
Dobro Selo (kod Gacka) — 581, 646 
Dolenjske Toplice — 268, 622, 710, 

711 
Dolenjsko — 614, 702, 737, 742 
Dolomiti — 193, 208, 743 
Doljani (kod G. Lapca) — 142, 296, 

300, 573 
Domžale — 8 
Donja Motičina (kod Našica) — 217 
Donja Suvaja (kod D. Lapca) — 296, 

646 
Donji Lapac — 296 
Donji Rogolji (kod Pakraca) — 407, 

410, 414, 415 
Dopasci (kod Tuzle) — 484 
Draga (kod Plaškog) — 523 
Dragaljevac (kod Bijeljine) — 51 
Draganići (kod Jastrebarskog) — 700 
Drava (r.) — 27, 79, 213, 551 
Drenica (kod Peći) — 558 
Drenovac (s. kod Podravske Slati-

ne) — 390, 391 
Drežnica (kod Ogulina) — 378—380, 

450, 460, 662, 714 
Drežnica (kod Tolmina) — 678, 683 
Drežnik (kod Plit. jezera) — 82, 132 
Drina (r.) — 119 
Drinjača — 209, 210, 480, 488, 489 
Drniš — 575 
Dubnica (kod Zvornika) — 491 
Duboki Dol (kod Gračaca) — 592 
Dubrovnik — 246, 544, 545 
Duge Njive (kod Drinjače) — 491 
Dvor (kod Zužemberga) — 11, 519 

Đ 

Đakovica — 561, 562 
Đakovo — 46, 49, 233 



Đurđenovac (kod Našica) — 28, 216 
Đurđevac (kod Jastrebarskog) — 213, 

319, 526, 527 

E 

Egipat — 53 
El Khatatba (kod Kaira) — 53 
Engleska — 24, 53, 62, 202, 232, 237— 

239, 241, 288, 366. 369, 411, 463. 499, 
712, 713 

Evropa — 152, 196, 199, 200, 202. 692. 
713 

F 

Fakovići (kod Ljubovije) — 479 
Feričanci (kod Našica) — 27, 217 
Finska — 195, 196, 202 
Fojnica (kod Nevesinja) — 644 
Francuska — 196, 201, 202 
Fužine (kod Delnice) — 146. 380, 572 

662 

G 

G. Kovačica (kod Grubišnog Polja) 
— 494 

Gabrijele (kod Trebnja) — 99 
Gacko — 246 
Gašinci (kod Đakova) — 46 
Gata (kod Cazina) — 498, 500 
Generalski Stol (kod Karlovca) — 

584 
Gerovo (kod Delnica) — 571, 662 
Glavatičevo (kod Konjica) — 228 
Glogovac (kod Prnjavora) — 427 
Gnjilavac (kod Cazina) — 38, 82 
Golubić (kod Obrovca) — 590 
Gomirje (kod Ogulina) — 714 
Goražde — 461, 462 
Gorenja Vas (kod Novog Mesta) — 

154, 155, 193, 328, 727, 734 
Gorenje Brdo (kod Kranja) — 738 
Gorenjsko (predeo) — 192. 208, 346, 

731, 737 
Gorica — 191, 743 
Gorjanci (pl.) — 98, 100, 102, 106, 670 
Gornja Luka (kod Peći) — 561 
Gornje Obrinje (kod Srbice) — 558 
Gornji Kraj (kod Ogulina) — 450, 

460, 714 
Gornji Lapac — 646 

Gorski kotar — 156, 168, 169, 222, 
345, 354. 378—380, 382, 456, 459, 460, 
549. 569, 570, 586, 661, 662, 687, 714. 
716 

Gotna Vas (kod Novog Mesta) — 101 
Grabovica (kod Doboja) — 484 
Gračac — 353, 591, 592 
Gračac — 573, 589, 591, 646, 649. 662 
Gračanica — 210 
Grad (kod Ogulina) — 82 
Gradac (kod Crnomelja) — 269 
Gradačac — 210 
Gravina (u Italiji) — 53 
Grčka — 19, 27, 39. 44, 45, 49, 62, 79, 

104, 122, 162, 165, 166, 170, 189—191, 
201, 202, 240, 241, 260, 279, 280, 283, 
284, 288, 325, 343, 366, 384, 404, 409, 
426, 437, 438, 444, 528, 555, 593, 664, 
713, 726, 734 

Grđevac (V. i M., kod Daruvara — 
494, 527 

Grič (kod Jastrebarskog) — 99 
Grm (kod Crnomelja) — 101 
Grmada (kod Trebnja) — 99 
Grubišno Polje (kod Daruvara) — 

29, 365, 475, 494, 527, 531, 551, 552, 
557 

Gvadalakara (u Spaniji) — 309-

H 
Halaševac (kod Sida) — 609 
Han-Pijesak — 480, 481. 483 
Hasan Breg (kod Jastrebarskog) — 

23 
Herceg-Novi — 246 
Hercegovac (kod Garešnice) — 532 
Hercegovina — 53, 160, 228, 246, 247, 

251, 252, 463, 485, 582, 589, 606, 625 
Hinje (kod Novog Mesta) — 100, 267, 

424, 676 
Hlavče Njive (kod Kranja) — 738 
Homer (kod Delnica) — 383 
Homoljac (kod T. Korenice) — 222 
Hotavlje (kod Skofje Loke) — 147, 

148 
Hrastje (kod Trebnja) — 99 
Hrašča (kod Gorice) — 586, 588 
Hrvatska — 197, 235, 301, 353, 428, 

450. 458, 627, 670, 671. 697, 716, 743, 
752 

Hrvatsko primorje — 459, 460, 549, 
715 

Hum (kod Podravske Slatine) — 390 
Husino (kod Tuzle) — 484 
Hvar (ostrvo) — 94, 95 



I 

Idrija — 734 
Ilirska Bistrica — 743 
Imotska krajina — 257 
Imotski — 545, 573 
Istra — 7, 62, 122, 353, 449, 458, 460, 

549, 572, 662, 687, 691, 715—718 
Italija — 53, 62, 73, 92—94, 122, 165, 

189, 196, 202, 432, 593, 597, 626, 632, 
686 

Izačić (kod Bihaća) — 83, 132, 498 

J 

Jablanica (predeo) — 636 
Jalta (SSSR) — 712 
Jama (pri Dvoru) — 424 
Jamarica (Hod Banove Jaruge) — 414 
Janja (kod Tuzle) — 209 
Jastrebarsko — 23 
Jelići (kod Brinja) — 678 
Jelisavac (kod Našica) — 161 
Jelsa (ostrvo) —. 94 
Jesenice (kod Mostara) — 667 
Jezerane (kod Brinja) — 678, 717 
Jezerce (kod T. Korenice) — 222 
Jošava (kod Đakova) — 216 
Jugoslavija — 19, 55, 79, 80, 122, 151, 

154, 159, 170, 189, 190, 195, 199, 201, 
220, 235, 237—239, 245, 251, 255, 257, 
258. 288, 291, 301—303, 305, 306, 310, 
317, 353, 355, 360, 361, 370, 394, 411, 
415, 424, 438, 440, 442, 444, 463, 464, 
466, 481, 483, 485, 486, 499, 537, 540, 
549, 559, 570, 578, 580. 593, 598, 600 
—603, 605, 608, 615, 617, 621, 628, 
649, 650, 662, 664, 665, 685, 693, 697, 
713, 714, 716, 720. 721, 725, 726, 734. 
743, 745, 747, 752 

K 

Kairo — 53, 632 
Kal (kod Zužemberka) — 99 
Kalinovac (kod Đurđevca) — 367 
Kalinovik — 228, 468, 469 
Kalupi (kod Visokog) — 114 
Kamen (kod Dobo ja) — 428 
Kamenica (kod Brinja) — 678 
Kameniti Dolovi — 484 
Kamnik — 7, 8, 737 
Kanada — 202 
Kapela — 82, 677, 678, 715, 717 
Karlovac — 22, 81, 717 

Kebeljevača (kod Mostara) — 667 
Kič-Canj (u Mađarskoj) — 77 
Kiseljak — 114 
Kistanja (kod Šibenika) — 545, 591, 

647, 649 
Kladanj — 480, 481, 484, 485 
Ključ — 374, 428 
Knežpolje (kod Lištice) — 723 
Knin — 17, 18, 54, 73, 169, 171, 296, 

298, 545, 573, 575, 577, 589, 590, 631, 
664, 722, 743 

Kočevje — 105, 673, 708 
Kočevski Rog — 13 
Kočevsko — 622 
Kokočak (kod Orahovice) — 440 
Komletinci (kod Vinkovaca) — 638 
Kondrić (kod Đakova) — 46 
Konjic — 114, 228, 247, 461, 469 
Konjski vrh (kod Soštanja) — 333 
Kopriva (kod Sežane) — 194 
Koprivnica — 213, 319, 472, 526, 527 
Koraj (kod Brčkog) — 119—121 
Kordun — 82, 111, 338, 497 
Korenica (sada Titova Korenica) — 

82, 353, 649 
Korenitka (kod Trebnja) — 176 
Koruška — 737, 744 
Kosmet — 559 
Kosovo — 558 
Kosovo (kod Knina) — 545 
Kosovska Mitrovica — 536, 537 
Kostajnica — 579 
Kostanjevci (sada Kostanjevci na 

Krki) — 107 
Kostanjevica (kod Gorice) — 568 
Kostij erovo (kod Zvornika) — 489 
Kozarica (kod Banove Jaruge) — 414 
Kozica (kod Makarske) — 666 
Kozjansko — 8 
Krajina — 87, 88, 132, 185, 310, 428, 

435 
Kranj — 328 
Kras — 568, 743 
Kreševo (kod Sarajeva) — 114 
Krim (u SSSR) — 685, 712 
Krivaja (r.) — 480 
Krka (r.) — 424 
Krnješevci (kod St. Pazove) — 396 
Kropa (kod Radovljice) — 154, 328, 

730 
Krupa (kod Gračaca) — 590, 592 
Krušni vrh (kod Trebnja) — 99, 103, 

176, 177, 181 
Kučević (kod Gračaca) — 592 
Kula-Grad (kod Zvornika) — 210 
Kupčina (kod Karlovca) — 23, 521, 

593, 695 



Kupčinsko polje (kod Karlovca) — 23 
Kupinec (kod Jastrebarskog) — 698 
Kutjevo (kod Slav. Požege) — 289 

L 

Laćarak (kod Rume) — 396 
Ladislava (kod Garešnice) — 532 
Ledine (kod Idrije) — 730 
Lekenik (kod V. Gorice) — 699 
Lenjsko — 714 
Leskovec (kod Krškog) — 99 
Leskovica (kod Skofje Loke) — 147, 

328, 347 
Lešće (kod Karlovca) — 584 
Levanjska Varoš (kod Đakova) — 46, 

49, 232, 233, 281 
Lička Jasenica — 82 
Ličko Petrovo Selo — 82, 83, 84, 519, 

646 
Liješanj (kod Zvornika) — 489 
Lika — 82, 83, 142, 156, 222, 223, 257, 

277, 278, 296, 298, 301, 302, 304, 353, 
354, 378, 549, 572, 573, 576, 580, 592. 
625, 628, 629, 631, 646, 650, 651 

Lipač (kod Gračaca) — 592 
Lipik — 406, 415, 417 
Liplje (kod Teslića) — 491 
Logatec — 743 
Lokve (kod Delnica) — 383, 571, 662 
Lokvica (kod Gorice) — 568 
London — 191, 288, 360, 593, 598, 600, 

601 
Lovinac (kod Gračaca) — 353 
Lublin (u Poljskoj) — 384 
Luža (kod Trebnja) — 99 

Lj 

Ljuben (pl.) — 710 
Ljubljana — 9, 271, 325, 349, 711, 737, 

743 
Ljubovija — 480, 487 
Ljubovo (kod Gospića) — 222 
Ljubuški — 256, 262, 573, 581, 582, 

667, 721, 722 
Ljuti Dolac (s. kod Mostara) — 256, 

665 

M 

Madrid (u Španiji) — 309 
Mađarska — 8, 77, 80, 195, 196, 202, 

237, 241, 270, 378, 404, 458, 528 
Majar (kod Đakova) — 46 

Makarska — 666—668. 722, 723 
Makedonija — 464 
Mala Barna (kod Daruvara) — 472, 

474, 475, 494 
Mala Dapčevica (kod Daruvara) — 

474 
Mala Gora (kod Kočevja) — 673 
Mali Erjavec (kod Karlovca) — 586 
Manjača (pl.) — 311 
Marino Selo (s. kod Banove Jaruge) 

— 414 
Martinšek (kod Skofje Loke) — 146 
Mazin (kod Gračaca) — 573 
Mečenčani (kod Kostajnice) — 39 
Medveđek (kod Trebnja) — 176 
Medviđa (kod Benkovca) — 589 
Meksiko — 202 
Meniška Vas (kod N. Mesta) — 705, 

710 
Metković — 581 
Metlika — 22, 81, 269 
Metohija — 558 
Mihovec (kod N. Mesta) — 703 
Mikleuš (kod Podravske Slatine) — 

390 
Milan (pl.) — 479, 480 
Milano (u Italiji) — 743 
Milinci (kod Levanjske Varoši) — 161 

—163 
Miljevina (kod Foče) — 461 
Miljkovići (kod Mostara) — 667 
Mlađevac (kod Zvornika) — 210 
Mohor — 328 
Moskva — 355, 617 
Moslavina — 39, 653 
Mostar — 159, 247, 256, 257, 462, 545, 

573, 581, 584, 589, 604, 605, 625, 664 
—647, 663—665, 667, 668, 720—723 

Motnik (kod Kamnika) — 8 
Mrkonjić-Grad — 311, 374, 428 
Mrkopalj (kod Delnica) — 570, 662 
Muškovci (kod Obrovca) — 723 

N 

Nabrđe (V. i M., kod Đakova) — 162 
Na Ogalcah — 742 
Nareva (u Poljskoj) — 237 
Narva (u SSSR) — 708 
Našice — 27, 28, 213, 217, 282 
NDH — 257, 415, 499, 605 
Nemačka — 197, 200—202, 328, 435, 

460, 605, 692, 693, 712 
Neretva (r.) — 256 
Neteka (kod D. Lapca) — 573 



Netretić (kod Karlovca) — 585 
Nevesinje — 228, 247, 462, 582, 584, 

644 
Nevesinjsko polje — 243 
Nijemci (kod Sida) — 638 
Nin (kod Zadra) — 608 
Norveška — 195, 201 
Notranjsko — 614, 702 
Nova Gradiška — 410 
Nova Vas (kod Gorice) — 568 
Novake (kod Kranja) — 167, 205 
Novi Sad — 362, 396 
Novo Mesto — 99, 618, 670, 710 
Novo Selo (kod Loznice) — 120 

O 

Občine (kod Trebnja) — 99—103, 176 
Obrova šuma — 472 
Obrovac (kod Benkovca) — 545, 589, 

590, 591 
Ogulin — 584 
Ogulinac (kod V. Gorice) — 500 
Oharsko (kod Bijeljine) — 119 
Olovo — 480 
Opatje Selo (kod Gorice) — 568 
Orahovac — 573 
Orahovica — 27, 289, 440 
Orolik (kod Sida) — 638 
Osmače (kod Vlasenice) — 479, 486 
Ostrožac (kod Cazina) — 82, 83, 132, 

498 
Otoka (kod Bos. Krupe) — 132, 502 
Otrić (kod Gračaca) — 591, 592 
Ozalj (kod Karlovca) — 585, 586 
Ozren (pl.) — 489 

P 

Padova (u Italiji) — 743 
Pađeni (kod Knina) — 171, 545, 590 
Pakoštane (kod Biograda n/m) —663 
Pakrac — 289, 406, 410, 414, 415, 417 
Paška Vas (kod Velen ja) — 8 
Paučje (kod Đakova) — 285 
Pavlovac (s. kod Daruvara) — 474, 

475, 532 
Pazarić (kod Sarajeva) — 462 
Pečuj — 78 
Pećigrad (kod Cazina) — 500 
Peratovica (kod Daruvara) — 474 
Perjasica (kod Vojnića) — 451 
Peščenica (kod V. Gorice) — 500, 699, 

700 
Pešta (vidi Budimpešta) — 

Petrinja — 520, 525 
Petrović (kod Tuzle) — 484 
Pirot — 533, 538 
Pirovac (kod Biograda n/m) — 663, 

665, 670 
Pisarovina (kod V. Gorice) — 699 
Pitomača (kod Đurđevaca) — 319, 

322, 387, 526, 527, 557 
Pjanići (kod Cazina) — 500, 501 
Planina — 13 
Plaški — 108, 523 
Plavča (kod Plaškog) — 523 
Plešce (kod Cabra) — 662 
Pleternica (kod Slav. Požege) — 161 
Podgorje (kod Mostara) — 665 
Podgrad — 703, 709 
Podgradci (kod Bos. Gradiške) — 376 
Podravina — 471, 557 
Podravska Slatina — 213, 289 
Podzemelj (kod Crnomelja) — 269 
Podzvizd (kod V. Kladuše) — 131 
Pohorje — 8 
Pojezna (kod Dervente) — 314 
Pokuplje — 23, 81, 433, 497, 519, 586, 

693 
Polača (kod Benkovca) — 592 
Poljana (kod Pakraca) — 406 
Poljane (sada Poljane nad Skofjo 

Loko) — 155, 193 
Poljanska dolina — 734 
Poljska — 122, 165, 189, 195, 196, 201, 

202, 325, 366, 378. 384, 404. 409, 435, 
555, 593, 693 

Posavina — 25, 414, 492 
Postoj na — 743 
Prezid (kod Delnica) — 662 
Prijeboj (kod Plit. jezera) — 82, 222, 

646, 649, 651 
Prijedor — 57, 292, 293 
Primorsko — 731 
Pristava — 703 
Priština — 91, 220, 558, 562 
Prnjavor — 120 
Pruska — 237, 384 
Pskov (u SSSR) — 708 
Psunj — 415 
Pula — 715—717 

R 

Radeče — 99 
Radoč (kod Mostara) — 667 
Ravna Gora (kod Delnica) — 571, 662, 

736 
Ravne — 333 
Ražanac (kod Zadra) — 608 
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Rečica (kod Karlovca) — 22 
Rijeka — 716, 717, 743 
Rogatica — 479, 480 
Romanija (pl.) — 480 
Ruma — 396 
Rumunija — 195, 196, 202 

S 

SAD — 24, 62, 202, 232, 237—239, 241, 
288, 369, 411, 463, 712, 713 

Sadilovac (kod Slunja) — 82 
Sadinja Vas (sada Sadinja Vas pri 

Dvoru) — 175 
Sanski Most — 485 
Sarajevo — 114, 228 
Sarajevsko polje — 228 
Sava (r.) — 737 
Savinja (r.) — 7, 8 
Sela — 424 
Selca — 328 
Selska dolina — 734 
Seona (kod Našica) — 28 
Sevnica (kod Krškog) — 99 
Sibir (u SSSR) — 288 
Sinj — 577, 579, 631 
Sisak — 22, 81, 497, 520, 525 
Skender Vakuf — 313, 314, 316 
Skopje — 481 
Skrad (kod Delnica) — 571, 662 
Slatina (kod Sanskog Mosta) — 136 
Slavonija — 27, 77, 78, 109, 194, 195, 

197, 219, 288, 406, 527 
Slavonska Požega — 289 
Slavonski Brod — 46 
Slovenačko primorje — 7, 12, 164, 

166, 180, 191, 194, 433, 616, 617, 703, 
704, 742—744 

Slovenija — 12, 97, 584, 616 
Smuka (kod Kočevja) — 672, 673, 708 
Soča (r.) — 146 
Sokolac — 480, 483, 484, 486 
Sombor — 78, 225 
Sovodenj (kod Skofje Loke) — 148, 

167 
Split — 21, 575, 577, 589, 590, 604, 664, 

667, 670, 721 
Spreča (r.) — 489, 490 
Srb (kod Knina) — 142, 296, 300 
Srbija — 199, 204, 210, 247, 361, 378, 

480, 481, 484, 486, 487, 490, 499, 506, 
507, 510, 569, 583, 665, 707, 720, 744 

Srebrenica — 479 
Srednja Vas — 269 
Srednje Brdo (kod Škofje Loke) — 

146 

Srednji Dragaljevac (kod Bijeljine) 
— 504 

Srednji Magnojević (kod Bijeljine) — 
510 

Srem — 458, 634, 638 
Sremska Mitrovica — 309 
Sretnica (kod Mostara) — 665 
Srpske Moravice (kod Ogulina) — 

— 571, 662 
SSSR — 24, 80, 123, 151, 189, 190, 191, 

199—202, 215, 232, 237, 238, 291, 324, 
350, 355, 361, 378, 384, 404, 411, 414, 
463, 499, 564, 610, 649, 686. 709, 710. 
712—714, 726, 735 

Staljingrad (u SSSR) — 105, 202 
Stapar (kod Sombora) — 225 
Stara Zaga (kod Novog Mesta) — 

710, 737 
Stari Sivac (kod Sombora) — 225 
Stari Trg (kod Crnomelja) -r- 103 
Stative (G. i D., kod Karlovca) — 

584, 585 
Stijena (kod Cazina) — 502 
Stranska Vas (kod Zužemberka) — 

671 
Stražberk (kod Trebnja) — 99 
Stražišče — 326—328 
Studenec — 742, 743 
Suha krajina — 425, 618—620. 670, 

672, 676 ' 
Suhor (kod Kočevja) — 704 
Suljin Han (kod Bijeljine) — 119, Ì20 
Sungeri (kod Delnica) — 662 
Sušak — 616, 715 
Sutjeska (r.) — 359 
Sutla (r.) — 8 
Suvaja (kod Ogulina) — 142. 300 
Sv. Rok (kod Gračaca) — 353 

Š 

Sabac — 77 
Sabići — 491 
Šator (pl.) — 310 
Sempeter pri Gorici — 743 
Šibenik — 577, 589, 604, 664, 665 
Sid — 624 
Široki Brijeg (sada Listića) — 545, 

573, 581, 644, 668, 722, 723 
Skofja Loka — 193 
Spanija — 309 
Spišić Bukovica (kod Virovitice) — 

367, 368 
Štajerska — 8, 105, 616 
Stefanije (kod Čazme) — 660 
St. Janž (danas Šentjanž) — 99—101 



St. Jernej (danas Sentjernej) — 107 
St. Peter (danas Pivka) — 743 
St. Vid (danas Sentvid pri Stični) — 

99 
Suhare (kod Bijeljine) — 119 

T 

Tijesno (kod Biograda n m) — 663 
Tomić (kod Ogulina) — 715 
Toplica (predeo) — 636 
Torža — 225 
Trebava (pl.) — 489, 492 
Trebija (kod Kranja) — 730 
Trebinje — 242, 246, 254 
Trepča — 536 
Triglav (pl.) — 731 
Trnava (kod Đakova) — 163 
Trnovitice — 532 
Trnovo (kod Daruvara) — 532 
Trnovo (kod Sarajeva) — 227, 228 
Trnovski gozd — 743 
Trojane (kod Trbovlja) — 8 
Trst — 9, 190, 191, 717 
Trstovac (kod Cazina) — 498 
Tršić (kod Zvornika) — 210 
Tržišče (kod Trebnja) — 100 
Tučepi (kod Makarske) — 666, 722 
Tuhinjska dolina (kod Kamnika) — 8 
Turija (kod Konjica) — 228 
Turnašica (kod Pitomače) — 527, 531, 

557 
Turovac (kod Gračaca) — 591 
Tuzla — 210, 212, 481, 482, 484, 485, 

490 

U 

Udbina — 651 
Umoljani (kod Konjica) — 461 
Ural — 711, 731 
Ustikolina (kod Foče) — 461 

V 

V. Obarska (kod Bijeljine) — 505 
V. Popina (kod Gračaca) — 281 
Vagan (kod Skender-Vakufa) — 316 
Vaganac (kod Plit. jezera) — 82—84, 

498, 519, 520, 523, 646 
Valenovac (kod Orahovice) — 28 
Varga (kod Mostara) — 637 
Varšava — 237 
Vejta — 370 
Velebit (pl.) — 545, 592, 651 

Velika Barna (s. kod Daruvara) — 
472, 474, 475 

Velika Britanija (vidi Engleska) 
Velika Kladuša — 502 
Velika Lašna (kod Kamnika) — 332 
Velika Pisanica (kod Bjelovara) — 

494 
Velike Loke — 106 
Veliko Lipje — 619 
Versaj (u Francuskoj) — 291 
Vinharje (kod Kranja) — 327 
Vinja Vas (kod N. Mesta) — 619 
Vipava (r.) — 357, 568 
Vipavska dolina — 166, 422, 743 
Virovitica — 27, 213, 216, 217, 365, 

472, 493, 526, 527, 530, 551, 556 
Vis (ostrvo) — 53, 73—75, 94, 126, 127 
Visla (r. u Poljskoj) — 237 
Visočnik — 484 
Visoko — 114 
Višegrad — 480 
Vlasenica — 480, 481, 484, 486 
Voćin (kod Podravske Slatine) — 

390, 392 
Vodice (kod Biograda n/m) — 663 
Voglarji (kod Gorice) — 567 
Vogrsko (kod Gorice) — 743 
Vojsko (kod Krškog) — 742 
Vojvodina — 78. 397 
Voljaka (danas Volaka kod Skofje 

Loke) — 147, 731 
Vrabačka — 484 
Vransko (kod Celja) — 8 
Vranje — 534, 536. 538 
Vrata (kod Delnica) — 380, 383 
Vratolomac (kod Zvornika) — 210 
Vrbovsko (kod Delnica) — 570, 584, 

662, 714 
Vrgorac (kod Metkovića) — 604, 664, 

667, 670, 722 
Vrh pri Hinjah — 424 
Vrhtrebnje — 100 
Vrlika (kod Knina) — 545, 577, 589, 

631' 
Vukojevac (kod V. Gorice) — 699 
Vukojevci (kod Našica) — 28, 217, 

699 
Vukosavljevica (kod Pitomače) — 

527, 531, 557 

Z 

Zabrđe (kod Bijeljine) — 121 
Zadar — 169. 573, 574, 577, 589, 590, 

604, 608, 664, 720—722 
Zadvarje (kod Makarske) — 667 



Zagoni (kod Bijeljine) — 51 
Zagorje — 121 
Zagreb — 22, 81, 150, 215, 346, 366, 

497, 525, 674, 711 
Zavidovići — 480 
Zdenci (kod Daruvara) — 527 
Zdenčina (kod Jastrebarskog) — 22 
Zdihovo (kod Vinice) — 584 
Zgornja Savinjska — 7, 8 
Zgornje Bitnje (kod Kranja) — 326 
Zmajevac (kod Zvornika) — 210 
Zrinska (kod Grubišnog Polja — 494 
Zrmanja (r.) — 577 
Zrnići (kod Brinja) — 678, 715 
Zvornik — 209, 210, 488, 489 ' 

2 

Zagrović (kod Knina) — 590 
Zažina (kod Petrinje) — 519, 522 
Zegar (kod Gračaca) — 589 
Zelezna kapla (u Koruškoj) — 7 
Zelezniki (kod Skofje Loke) — 328, 

346 
Zepa (kod Višegrada) — 479, 480 
Zepče — 480 
Zirovski Vrh — 736 
Zitomislići (kod Mostara) — 262 
Zi vince (kod Kladnja) — 479, 484 
Zumberak — 23, 459, 693 
Zužemberg — 11, 99, 100, 269, 670, 

671 
Zvirče (kod N. Mesta) — 100, 673 



REGISTAR VOJNIH JEDINICA 

Jedinice NOV i POJ 
Bataljoni 

— 1. kazenski Dolenjskog vojnog 
područja — 710 

— 1. pontonirski 4. korpusa NOV 
i POJ — 399, 405 

— 1. tenkovski bataljon 4. kor-
pusa NOV i POJ — 400, 405 

— 3. radnički Dolenjskog vojnog 
područja — 710 

— Auto bataljon 6. korpusa NOV 
i POJ — 200 

— Dopunski 31. divizije — 727 
— Dopunski 7. korpusa NOV i 

POJ — 710 
— Jurišni 17. divizije — 620 
— Inžinjerijsko-tehnički 18. divi-

zije — 615, 618, 620 
-— Inžinjerijski 19. divizije — 201 
— Inžinjerijski 31. divizije — 725 
— Zaštitni bataljon 9. korpusa 

NOV i POJ — 742 
Divizioni 

— 1. artiljerijski 7. divizije — 436 
— 1. artiljerijski 5. korpusa — 

290, 293 
— 2. artiljerijski 6. korpusa — 

390—393 
— artiljerijski 13. divizije — 234 
— artiljerijski 19 divizije — 201, 

721, 722 
— artiljerijski 29. divizije — 236, 
. 246 

— artiljerijski 43. divizije — 571 
— brdski 20. divizije — 632 
— PT 20. divizije — 632 

Odredi 
— 1. banijski — 87, 436 
— Belokranjski — 704 
— Biokovsko-neretvanski — 74 
— Diverzantski 7. korpusa NOV i 

POJ — 200 

— Dolenjski — 267, 269, 622. 673, 
709 

— Goranski — 449 
— Gradiško-lijevčanski — 57 
— Kozarski — 57 
— Karlovački — 22 
— Krajinski (muslimanski) Unske 

operativne grupe — 185, 187 
— Kladanjski — 480 
— Kosma jski — 609 
— Kordunaški — 520, 521 
— Jeseniško-bohinjski — 729, 735, 

736, 742 
— Južnohercegovački — 227 
— Mrkonjićko-pljevaljski — 311 
— Lackov (Pohorski) — 333 
— Plašćanski — 520 
— Pirotski — 533 
— Posavski — 200, 418 
— Posavsko-tamnavski — 609 
— Primorsko-goranski — 447, 571, 

718 
— Ribnički — 310, 311 
— Somborsko-jaskanski — 22—24, 

694—696 
— Srebrenički — 479 
— Skofjološki — 742 
— tenkovski 7. korpusa NOV i 

POJ — 105 
— Timarski — 57 
— Turopoljsko-posavski — 22 
— Tuzalnski — 480, 482 
— Vrlički — 625, 633 
— Zadarski — 171 

Pukovi 
— 421. vazduhoplovni — 358 
— 422. vazduhoplovni — 358 
— 423. vazduhoplovni — 358 

Brigade 
— 1. dalmatinska — 74, 75, 126— 

128 
— 1. gardijska — 244, 408 
— 1. muslimanska — 503 



— 1. proleterska — 115, 117, 361 
— 1. slovenačka »Tone Tomšič« — 

331—334, 336 
— 1. surdulička — 533, 534 
— 1. tenkovska NOVJ — 17, 53— 

56, 236, 241, 581, 643—645 
— 1. Unske operativne grupe — 

131—135, 182, 185—187, 498— 
500, 502, 522 

— 1. »Vasilj Gaćeša« — 38, 39 
— 1. »Vladimir Gortan« — 579 
— 1. vranjska — 533 
— 1-va 7. divizije — 82, 88, 434— 

436 
— 1-va 8. divizije — 82, 83 
— 1-va 13. divizije — 168, 169, 222 

—224 
— 1-va 43. divizije — 447, 454. 457, 

662 
— 1-va 1. hrvatske divizije 

KNOJ-a — 107, 108, 110—112 
— 1. slovenačka KNOJ-a — 268, 

269 
— 1. zagrebačka KNOJ-a — 653, 

658 
— 2. krajiška — 121 
— 2. »Ljubo Šercer« — 8 
— 2. proleterska — 361, 634. 635 
— 2. surdulička — 533, 534 
— 2. vranjska — 533, 534 
— 2. Unske operativne grupe — 

131, 132, 134, 135, 185, 187, 497— 
—500, 502, 520, 522 

— 2-ga 7. divizije — 37, 38, 40, 87, 
434—436 

— 2-ga 8. divizije — 82, 83 
— 2-ga 13. divizije — 234 
— 2-ga 43. divizije — 447, 455, 584 

—588, 717 
— 2-ga 1. hrvatske divizije 

KNOJ-a — 200, 286, 288, 289, 653 
— 3. kosovsko-metohijska »Milan 

Zečar« — 91, 92, 220, 221, 558— 
562 

— 3. istarska — 447, 452, 457, 549, 
550, 677, 678, 681—683, 717 

— 3. prekomorska — 75, 128, 129, 
597 

— 3. »Pavlek Mihovil Miškin« — 
471—474 

— 3. slovenačka »Ivan Gradnik« 
— 164—167, 188, 192—194. 207, 
208, 355—357, 420-422. 567— 
569, 727, 729 

— 3-ća 7. divizije — 37. 38, 82. 88. 
436, 524 

— 3-ća 8. divizije — 83, 523 

— 3-ća 13. divizije — 234 
— 3. hercegovačka KNOJ-a — 236, 

241 
— 3-ća 1. hrvatske divizije KNOJ-a 

— 318—324, 653, 654, 658, 660 
— 4. krajiška — 310 
— 4. slovenačka »Matija Gubec« 

— 98—102, 105, 107, 268, 269, 
493. 620—623, 670—672, 708 

— 4. splitska — 157—160, 255—257, 
259—265, 272, 275, 581 

— 4. srpska — 642 
— 4-ta 7. divizije — 37 
— 4-ta 12. divizije — 42—48, 50, 

282, 283, 438 
— 4-ta 1. hrvatske divizije KNOJ-a 

— 337, 338, 342, 343, 345 
— 5, dalmatinska — 17, 18, 20, 

• 21, 171—173, 201, 589—593, 595, 
604. 664, 721—723, 752 

— 5. prekomorska — 597—601, 603, 
632 

— 5. slovenačka »Ivan Cankar« — 
99—103, 176, 268, 269, 620, 621, 
624, 671—673, 709 

— 5. srpska — 642 
— 5-ta 1. hrvatske divizije KNOJ-a 

— 539, 540, 543, 544, 546 
— 6. proleterska — 76 
— 6. slovenačka »Slavko Slander« 

— 105 
— 6. vojvođanska — 370, 371 
— 6-ta 19. dvizije — 17, 18, 20, 21, 

171, 201, 604—607, 721—723 
— 7. krajiška — 113—118, 310 
— 7. slovenačka »Franc Prešeren« 

— 146. 148—151, 153—155, 189. 
192, 193, 207, 324, 326, 327, 329, 
346, 348. 420, 421, 616, 724, 727 
—740, 742, 746, 750 

— 8. slovenačka »Fran Levstik« — 
100, 268, 423—425, 616—621, 672, 
702, 704. 709 

— 8-ma 20. divizije — 137, 138, 
140. 141, 277, 279, 280, 294—297, 
299. 572—574, 576, 626—631 

— 9. dalmatinska — 138, 140, 141, 
294—297, 299, 573, 625—631 

— 9. slovenačka — 709 
— 10. dalmatinska — 35, 36, 139, 

141. 294—304, 573, 577, 579, 580, 
627—632 

— 10. Ljubljanska — 267, 620, 621, 
703, 709 

— 10. hercegovačka — 242—244, 
246. 251, 255, 256 



- 11. dalmatinska — 74, 75, 125, 
127, 128 

— 11. hercegovačka — 246—248, 
251, 461, 462, 466, 468, 469 

— 11. slovenačka — 105 
— 12. dalmatinska — 75, 128 
— 12. hercegovačka — 242—244, 

246, 247, 251, 581—583 
— 12. proleterska udarna — 42, 45 

—48, 50, 161, 162, 233, 282—284, 
439, 440, 445 

— 12. slovenačka (štajerska) — 
100, 102, 103, 105, 106, 174—178, 
180, 181, 268, 269, 349, 350, 615, 
616. 618, 620, 622. 671, 672, 674. 
709 

— 13. dalmatinska — 591 
— 13. hercegovačka — 243, 244, 

246, 248, 249, 251 
— 13. krajiška — 309, 311—316, 426 

—429 
— 13. »Mirko Bračić Loška« — 8 
— 14. dalmatinska — 17—21, 171— 

173, 201, 663—669, 721, 722 
— 14. omladinska 29. divizije — 

227—231, 243, 244, 246, 248, 249, 
252 

— 14. vojvođanska (1. slovačka) — 
80 

— 14. železničarska — 673 
— 15. vojvođanska »Sandor Pete-

fi« — 77, 78 
— 15. slovenačka (belokranjska) — 

99—101, 103, 106, 268, 269, 617, 
619, 620, 623, 671, 673, 674, 708 

— 16. muslimanska — 479—483 
— 16. omladinska »Jože Vlahović« 

— 26, 30, 31, 216—218, 530—532. 
552, 553, 556 

— 16. slovenačka »Janko Premrl 
Vojko« — 189, 191—193, 205, 207, 
208, 421, 725, 727—729, 735, 742. 
744, 750 
17. majevička — 210, 211, 489— 
491 
17. slavonska — 51, 119—121, 
123, 504—506, 508, 509 

— 18. istočnobosanska — 210, 211, 
490, 491 

— 18. slavonska — 27, 162 
— 18. slovenačka (bazoviška) — 

742, 746, 750 
— 18-ta 40. divizije — 216—219, 

527, 530, 532, 533, 552, 554, 556 
— 19. birčanska — 483, 485 
— 19. slovenačka »Srečko Koso-

vel« — 746 

— 19. srednjobosanska — 66—72 
— 20. krajiška — 56—59, 63, 64, 

372—377, 511—513, 515, 517, 518 
— 20. romanijska — 485, 486 
— 21. srpska — 639 
— 21. istočnobosanska — 210—212, 

490, 491 
— 21. slavonska — 121, 123 
— 23. srpska — 534 
— 24. italijanska »Fontanot« — 10, 

98, 99, 106, 703, 704 
— 24. srpska — 534 
— 25. srpska — 534—536, 538 
— 26. srpska — 534—538 
— 27. srpska — 534—538 
— Artiljerijska 6. korpusa — 200, 

231—233, 390 
— Artiljerijska 8. korpusa — 646 

—649, 651 
— Artiljerijska 21. divizije — 634, 

642 
— Artiljerijska 43. divizije — 480 
— »Braće Radić« — 365, 367—369 
— Cehoslovačka »Jan Žiška« — 42 

45, 46, 47, 49, 50, 282—285, 438 
—440, 445, 446 

— »Franjo Ogulinac Seljo« — 22— 
24, 520, 522 

— Karlovačka — 22—24, 520 
— Osječka — 42, 43, 45, 46, 48— 

50, 216, 233, 281, 282, 284, 439 
— Virovitička — 28, 216—218, 330, 

384—389, 476, 478. 530—532, 553, 
556 

— Zumberačka — 22—24. 85. 519 
—521, 692—701 

Divizije 
— 1. hrvatska KNOJ-a — 107, 112, 

286, 318, 319, 337, 539, 653 
— 2. proleterska — 634 
— 3. udarna — 78 
— 5. udarna — 14 
— 6. proleterska — 609 
— 7. udarna — 37, 81, 82, 84, 85, 

88, 95, 96, 434—437, 497, 501, 519, 
521, 522, 524, 684—686 

— 8. udarna — 81—85, 95, 96. 501, 
503, 519—523, 525, 646 

— 9. udarna — 17, 157—159, 173, 
255, 258, 260, 272, 581, 582, 591 

— 10. udarna — 113, 115, 116 
— 11. udarna — 85 
— 11. vazduhoplovna — 359 
— 12. udarna — 42—44, 46—50, 

86. 156. 161, 163. 194, 198. 200. 



214, 219, 233, 281—285, 305, 308, 
390, 437, 441, 444, 446, 527 

— 13. udarna — 168, 169, 222—234, 
350—353, 460. 549, 646, 647, 662 

— 14. udarna — 8, 10, 331, 432 
— 15. udarna — 98, 100, 101, 103, 

105, 106, 174, 267, 268, 270, 349, 
618, 623, 624, 670—676, 708 

— 16. udarna — 78, 195, 289 
— 17. udarna — 76, 620 
— 18. udarna — 105, 181, 182, 267, 

268, 270, 423, 614, 615, 618, 620, 
671, 674—676, 703, 709 

— 19. udarna — 16, 17, 19—21, 125, 
169—173, 201, 582, 589, 591, 593, 
604, 607, 627, 663—667, 720—723, 
752 

— 20. udarna — 17, 35—37, 137, 
139, 142, 277, 294, 296. 298. 300. 
572—574, 577, 597, 625, 626, 628— 
630, 632, 633, 646 

— 21. udarna — 609, 634, 638, 639, 
641—643 

— 25. udarna — 491 
— 26. udarna — 17, 72—75, 125--

127, 643 
— 27. udarna — 479—483, 487, 488 
— 28. udarna — 51, 119, 120, 504 
— 29. udarna — 159, 227—229, 236, 

241—247, 250—254, 461, 462, 464. 
469, 470, 581 

— 30. udarna — 675, 740, 742, 743 
— 31. udarna — 146, 149—151, 164, 

166, 188, 190, 193, 194, 205—208, 
324, 325, 346, 348, 355, 357, 419— 
422, 567, 568, 634, 724, 727, 729, 
730, 733, 740—742, 750, 751 

— 32. udarna — 365, 471. 493, 494 
— 33-ća — 532 
— 34. udarna — 22. 81, 85, 96, 97, 

399, 497, 501, 520—525, 662, 692, 
696, 700 

— 35. udarna — 353, 549, 646, 647 
— 36. udarna — 78, 195, 370 
— 38. udarna — 209, 211, 212, 488 

—492 
— 39. udarna — 56, 57, 63, 290, 309, 

312, 372, 378, 426, 511 
— 40. udarna — 26, 28—32, 86, 200. 

213—219, 330. 365, 384, 387. 476 
—478, 526—532, 551—553, 556, 
557 

— 42. vazduhoplovna jurišna — 
358—361, 363,'364, 394—397 

— 43-ća — 379, 447, 449, 451, 455, 
457, 459—461, 549, 569, 584, 612, 
661, 662. 677, 687, 688, 691, 712. 

716, 717 
— 46-ta — 533—538 
— 51-va — 80, 195 
— 53. udarna — 66, 293, 428 
— italijanska »Garibaldi« — 205, 

207, 742 
Grupe 

— Grupa partizanskih odreda za 
Istru — 447, 458, 718 

— Kozarska NOP odreda — 511 
— Unska operativna grupa — 81, 

82, 84, 96, 130, 131, 133, 135, 136, 
182, 185—188, 399, 497, 500—503, 
519, 522, 523, 525 

Korpusi 
— 1. bosanski — 310 
— 1. proleterski — 199, 634 
— 2. bosanski (udarni) — 310 
— 2. udarni — 250 
— 3. NOVJ — 19, 143, 209, 479, 482 

488 
— 4. udarni — 22, 24, 37, 81—85, 

95—98, 130, 132, 182, 398, 402. 
403, 405, 436, 497, 503, 519, 521, 
522, 524, 525, 646, 684, 686 

— 5. udarni — 57, 290, 375, 426, 
428, 511 

— 6. NOVJ — 27, 30, 43, 86, 156, 
162, 194—199, 213—215, 218, 231, 
232, 281, 282, 285, 305, 387. 390, 
391, 405, 407, 409, 416, 439, 440. 
471, 526, 558 

- 7. NOVJ — 7, 11, 16, 98—100. 
103, 105, 106, 174, 266, 268—271, 
423, 424, 431—433, 539, 614, 618. 
623, 670—672, 676. 702, 710, 711, 
742 

— 8. udarni — 17, 35, 36, 53, 92. 93, 
137, 169, 172, 201, 234, 260, 305, 
462, 573, 589, 597, 604, 625, 632, 
643, 646, 664—667. 669. 720—722, 
752, 753 
9. NOVJ — 9, 11, 82, 146, 149, 
151, 152, 164, 166, 180, 188, 189, 
205, 207. 208, 324, 328, 346, 355. 
419, 431—433, 567, 724, 729. 730, 
733—735. 739—744 

— 10. NOVJ — 27, 43, 194, 195, 198, 
213, 305, 319, 321, 365, 471. 472, 
494. 527 

— U. NOVJ — 82, 168, 234. 447, 
449, 549, 569, 584, 612, 646, 661— 
663, 687, 692, 712, 719 

— 12. udarni — 43, 194, 195. 198, 
305. 471, 527 



Armije NOVJ 
— 1-va — 195, 634, 639 
— 2-ga — 195, 489 
— 3-ća — 77, 195, 285, 472, 527, 551 

Operativni štabovi 
— za Kosovo i Metohiju — 91, 220, 

221, 558 
— za Istru — 549 
— Unske operativne grupe — 131, 

185 
— 6. i 11. slovenačke brigade — 

105 
Operativne zone 

— 4-ta — 7, 8. 9, 12, 332, 333, 335, 
430, 431 

Podoficirske škole 
— artiljerijska u Ćupriji — 441, 

443 
— 7. korpusa NOVJ — 13, 100, 706 
— 31. divizije — 729 

Oficirske škole 
— Glavnog štaba NOV i PO Slo-

venije — 13, 100, 269, 433 
— Tenkovska škola NOVJ — 53 

Komande mesta 
— Brinje — 379 
— Crnomelj — 180 
— Dečani — 561 
— Delnice — 571 
— Drežnik — 379 
— Lipik — 407, 415, 416 
— Novo Mesto — 710 
— Pakrac — 416 
— Poljana — 406. 416. 418 
— Skender-Vakuf — 427 
— Trebinje — 106 

Komande područja 
— Banijsko — 523 
— Dolenjsko — 266, 268, 705, 710 
— Goransko — 380, 383, 612, 613 
— Istarsko — 268 
— Kobariško — 744 
— Notranjsko — 705 
— Novogradiško — 405—410, 413— 

415, 417, 418 
— Pokupsko — 523 
— Zumberačko — 523 

Vojne oblasti 
— 6. korpusa NOVJ — 194, 200, 

405 
— 9. korpusa NOVJ — 749 
— 11. korpusa NOVJ — 612 

Pomorski obalski sektori 
— 2-gi — 715 
— 4-ti — 666 

Aerobaze 
— 1-va 4. udarnog korpusa NOVJ 

— 400 
— 2-ga 4. udarnog korpusa NOVJ 

— 401, 402 
— 3-ća 4. udarnog korpusa NOVJ 

— 401 
— 4-ta 4. udarnog korpusa NOVJ 

— 402 
Glavni štabovi NOV i PO 

— Hrvatske — 22, 24, 30, 35, 81, 
95, 97, 125, 222, 234, 260, 269, 
270, 271, 282, 285, 305, 353, 408, 
440, 449, 450, 459, 472, 476, 494, 
503, 519, 520, 549, 556, 558, 590, 
597, 632, 650, 662, 665, 686 

— Slovenije — 7—11, 13, 98, 105, 
165, 174, 177, 178, 180, 189, 267, 
332, 335, 424, 431, 432, 619, 670, 
672, 675, 676, 702, 708, 710, 711, 
729, 739, 742, 749 

Vrhovni štab NOV i POJ — 7, 15, 
53, 79, 95, 144, 169, 244, 247, 354, 
358, 361, 396, 397, 428, 432, 443, 459, 
470, 485, 505, 509, 549, 564, 579. 586. 
597, 632, 634, 643, 646, 667. 691 

Stab vazduhoplovstva NOVJ — 396 
Stab Mornarice NOVJ — 127 
Bolnice NOVJ 

— Bolnički centar br. 2 — 225 
— 8. udarnog korpusa — 92, 95 
— XI-5 — 613 
— 31. divizije — 726 
— Bolnica na Visu — 94 
— Glavna vojna NOV i POJ — 

562, 563 
— Slovenska centralna vojna par-

tizanska (SCVPB) — 710 
— Slovenačko-hrvatska vojna par-

tizanska (SHVPB) — 267—269, 
433 

Crvena armija — 12, 27, 45, 55, 79, 
104, 143. 190, 191, 195, 199, 202. 203, 
215—217, 219, 237, 252, 258, 325, 335, 
348, 356, 358, 359, 362, 364, 366, 378, 
384, 390, 391, 394—396, 411, 414, 420, 
427, 435, 442, 449, 458, 463, 470, 482, 
493, 501, 525, 528, 551, 555, 570, 601, 
602, 610, 615, 617, 669, 682, 685. 686, 
692, 693. 699, 705, 708—711, 713— 
715. 722, 730. 731, 734, 735, 740— 
742, 747—751 



Jedinice CA 
-— 10. jurišna vazduhoplovna divi-

zija — 358, 359 
— 233. divizija — 213 
— 236. lovačke vazduhoplovne di-

vizije — 358 
— 3. ukrajinski front — 199, 358, 

713 
Narodna bugarska vojska — 195, 199 

— 1. bugarska armija — 199 
Albanske NOV — 195 

Nemačke jedinice 
Borbene grupe 
— »Graf« — 480 
— »Skenderbeg« — 504—506 
— »Sajerlen« — 114 
Pukovi 
— 1. rezervni — 22 
— 24. grenadirski — 114 
— 92. motorizovani — 591 

Divizije 
— 1. kozačka konjička — 213, 319, 

365, 374, 471, 472, 494, 527, 532, 
553 

— 1. brdska — 209, 591 
— 2. kozačka konjička — 365, 471, 

527 
— 7. SS »Princ Eugen« — 119, 209 
— 11. vazduhoplovna pešadijska — 

119 
— 13. SS »Handžar« — 210 
— 22. pešadijska — 488, 489, 506 
— 41. tvrđavska — 114 
— 118. lovačka — 114 
— 181. pešadijska — 604 
— 369. legionarska »Vražja« — 

228, 229, 581, 604 
— 373. legionarska — 81, 82 
— 392. legionarska »Plava divizi-

ja« — 81, 82, 584, 677 
— policijska »Stefan« — 162, 233 
Korpusi 
— 34. armijski — 638 

Italijanske jedinice 
Divizije 
— pešadijska »Granatijeri di Sar-

denja« — 616 
Korpusi 
— 11. armijski — 616 
Armije 
— 2-ga — 616 

Ustaško-domobranske jedinice 
Bojne 
— 1-va 8. ustaškog zdruga — 82 
— 15. ustaška — 233 
— 19. ustaška — 677 
Zdrugovi 
— 1. ustaški stajaći — 114 
— 7. lovački — 81, 374 
— 8. ustaško-domobranski djelatni 

— 81, 374 
— Paveiićev tjelesni — 256 
Divizije 
— 1. domobranska pešadijska — 

365, 527 
— 7. hrvatska gorska — 122 
— 9. hrvatska gorska — 228, 604 
— 12. ustaško-domobranska — 506 

Četničke jedinice 
Odredi 
— Dolenjski — 743 
— Gorenjski — 743 
— Notranjski — 743 
— Primorski (Soški) — 743 
Brigade 
— Sarajevska — 114 
— Zenička — 114 
Divizije 
— Dinarska — 82, 132, 743 
Korpusi 
— 501. dalmatinski — 743 
— 502. lički — 743 
— 503. bosanski — 743 
— srpski dobrovoljački korpus 

(SDK) — 743 



R E G I S T A R 
PARTIJSKO-POLITICKIH ORGANIZACIJA I RUKOVOD-

STAVA 

Mesni komiteti KPJ za: 
— Beograd — 562, 563 

Sreski (kotarski) komiteti KPJ za: 
— Novu Gradišku — 410 
— Plaški — 108 

Okružni komiteti KPJ za: 
— Bačku — 227 
— Baniju — 110 
— Dubrovnik — 544 
— Gorski kotar — 341, 344, 378, 

380, 687, 691 
— Gradišku — 287 
— Kordun — 108, 110 
— Liku — 110, 353, 354 
— Našice — 231, 287 
— Novo Mesto — 676 
— Osijek — 287, 289 
— Slavonski Brod — 46, 287 
— Viroviticu — 287 
— Vranje — 538 

Okružni komiteti SKOJ-a za: 
— Veliku Kladušu — 401 

Oblasni komiteti KPJ za: 
— istočnu Bosnu — 209 
— Bosansku krajinu — 56, 57, 113, 

292 
Dalmaciju — 35, 172, 544 

— Hercegovinu — 228, 231, 249, 
250, 253 

— Hrvatsko primorje — 691 
— Istru — 344, 691 
— Kosovo i Metohiju — 538 
— Zagrebačku oblast — 318, 320, 

321 
— Slavoniju — 44, 46, 47, 216, 287, 

441, 553 

Oblasni komiteti SKOJ-a za: 
— Dalmaciju — 173 
— Hercegovinu — 228, 231 
— Istru — 687 
— Slavoniju — 444 

Pokrajinski komiteti KPJ za: 
— Bosnu i Hercegovinu — 228, 236, 

246 
— Srbiju — 533 
— Vojvodinu — 395 

Pokrajinski komiteti SKOJ-a za: 
— Sloveniju — 190, 331, 334, 335 
— Srbiju — 538 

Centralni komiteti KP: 
— Hrvatske — 26, 35, 37, 72, 74, 81, 

87,107,125,130, 170, 173, 178, 182, 
186, 294, 320, 321, 337, 350, 352, 
434. 437, 519, 551, 558. 653, 684, 
687, 691 

— Jugoslavije — 14, 16, 19, 74, 77, 
125, 169, 209, 212, 225, 227, 310, 
352, 395, 396, 437, 440, 441, 537, 
539, 552, 553, 557, 639, 641, 691 

— Slovenije — 104 
Centralni komitet SKOJ-a — 173 

* 

* * 

Politodeli divizija: 
— 7. udarne — 87, 88, 96 
— 8. udarne — 85 
— 12. udarne — 49, 283, 439, 441 
— 14. udarne — 331 
— 15. udarne — 104, 672, 675 
— 19. udarne — 21, 125, 169, 173 
— 26. udarne — 125, 129 
— 29. udarne — 228, 253 



— 39. udarne — 65 
— 40. — udarna — 29, 219, 553 
— 46-ta — 534, 538 
— Unska operativna grupa — 130, 

136, 186, 187 
Brigadni komiteti SKOJ-a: 

— 3. brigade 1. (hrvatske) divizije 
KNOJ-a — 323, 324 

— 4. brigade 1. (hrvatske) divizije 
KNOJ-a — 344 

— 11. brigade 26. divizije — 128 
— brigade »Braće Radić« — 369 

Divizijski komiteti SKOJ-a: 
— 15. slovenačke — 675 

Komitet Glavne vojne bolnice NOV 
i POJ — 563 

Partijski biroi: 
Bataljona: 
— 1. pontonirskog 4. udarnog kor-

pusa NOVJ — 399 
— 1. tenkovskog 4. udarnog kor-

pusa NOVJ — 400 
Prištapskih jedinica: 
— 4. udarnog korpusa NOVJ — 

398, 403—405 

Brigada: 
— Virovitičke — 28 
— Omladinske 4. udarnog korpusa 

NOVJ — 405 
Brigadni komitet SKOJ-a 1. slove-

načke brigade »Tone Tomšič« — 
331. 333—336 

Divizijski komiteti KPJ: 
— 5. udarne — 14, 16 
— 7. udarne — 37. 38, 41, 434, 

435, 437 
— 8. udarne — 84 
— 10. udarne — 117 
— 12. udarne — 44, 46—50. 437, 

439—441, 444, 445 
— 13. udarne — 350—354 
— 15. udarne — 104, 349 
— 19. udarne — 16—19, 21, 170 
— 20. udarne — 137, 142, 294, 300 
— 21. udarne — 636, 639—641 
— 26. udarne — 72, 73, 75, 125, 129 
— 29. udarne — 228, 231. 236, 246, 

250, 253, 254 
— 32. udarne — 365, 471, 493 
— 34. udarne — 692 
— 38. udarne — 209, 211, 212, 492 
— 39. udarne 57, 60 

— 40. udarne — 26, 28, 29, 32, 384, 
551—555, 558 

— 42. vazduhoplovne (jurišne) 
NOVJ — 395 

— 43-će — 558, 687 
— 46-te — 533, 538 
— Unske operativne grupe — 182, 

186—188 

* 
* * 

Propagandni odseci jedinica NOV i 
POJ: 

Brigada: 
— 1. tenkovske NOVJ — 645 
— 6-te 36. divizije — 370 
— 15. slovenačke (Belokranjske) — 

704 
— Zumberačke — 698 

Divizija : 
— 19. udarne — 596 
— 20. udarne — 36, 628 
— 32. udarne — 494 
— 40. udarne — 527, 553 
— 43-će — 661, 663. 719 
Korpusa: 
— 5. udarnog — 376 
— 6. NOVJ — 305, 306, 553 
— 7. NOVJ — 11, 104, 178, 266, 

267, 614, 702, 712 
— 9. NOVJ — 205, 328, 419, 421, 

422, 431, 735, 739—741 
— 11. NOVJ — 661 

Propagandna odelenja jedinica NOV 
i POJ: 

— Četvrte operativne zone — 430 
— Treće armije NOV i POJ — 79 
— Glavnog štaba NOV i PO Slove-

nije — 7—11, 149, 177, 179, 266, 
270, 430, 614, 618, 623, 702, 712, 
739, 745 746 

— Vrhovnog štaba NOV i POJ — 
7, 13, 363, 430 

* 
* * 

Narodnooslobodilački odbori (NOO): 
Opštinski za: 
— Brod Moravice — 571 
— Srpske Moravice — 571 



S reski (kotarski) za: 
— Delnice — 570, 571 
— Fužine — 383 
— Našice — 27 
— Vrbovsko — 570 
Okružni za: 
— Gorski kotar — 168 
— Hrvatsko primorje — 460, 571 
— Novu Gradišku — 408, 414, 415, 

417 
Oblasni za: 
— Dalmaciju — 745 
— Istru — 460, 663 
— Pokrajinski za Primorsko — 

748 
— Glavni za Srbiju — 204 

* 
* * 

Antifašistički front žena (AFZ) — 
10, 70, 80, 474, 649, 726 

Antifašističko veće narodnog oslobo-
đenja Jugoslavije (AVNOJ) — 24. 
39, 45, 49. 67, 80, 147, 160, 190, 204. 
220, 226, 235, 240, 252, 257—259, 
261, 276, 291, 306, 310, 325. 328, 329, 
335, 356, 357, 358, 362, 390, 391, 419, 
420, 440, 442, 463, 465, 486, 499, 507, 
508, 528, 529, 549, 568—570, 572, 
593, 598, 600, 602, 603, 627 649. 674, 
693, 724—728, 730, 733, 734 

Antifašističko sobranje narodnog os-
lobođenja Makedonije (ASNOM) — 
481, 485 

Drugi kongres Saveza slovenačke 
omladine — 335, 349, 727 

Hrvatska seljačka stranka (HSS) — 
259. 291, 545 

Komunistička partija Jugoslavije 
(KPJ) — 14, 17, 18, 20, 28, 29, 31, 
32, 41, 49, 50, 52, 58, 60—63, 65, 72 
—74, 78, 80, 84, 87, 88, 91, 95, 107— 
116, 123, 125—129, 131, 133—140, 
151, 169, 170—172, 182, 185—189, 
192, 201, 210—212, 225—227, 229, 
231, 232, 247, 251, 277, 286—289, 292. 
294, 295—299, 303, 309—317, 320— 
324, 328, 332, 334, 337, 338, 342—346, 
349, 350, 351—353, 361, 368, 369, 380 
—382, 385—389, 394, 395, 398, 399, 
401—403, 405, 423, 425. 434, 435, 
439. 440—442, 473, 474, 494, 497, 511, 
512, 514—518, 534—541, 543—546, 
554, 557, 610, 635, 637—642, 649, 650. 
659, 660, 680, 683, 686—688, 694— 
696, 698 

Krimska konferencija — 241, 610, 
628, 685, 692, 693, 712, 725, 726, 734, 
735 

Misije 
— Sovjetska vojna pri GS NOV i 

PO Slovenije — 708, 710 
— Sovjetska vojna pri štabu 9. 

korpusa NOVJ — 742 
— Sanitetska NOVJ — Bari — 93 

Moskovska konferencija — 735 
Nacionalni komitet oslobođenja Ju-

goslavije (NKOJ) — 80, 196, 239. 
310, 335, 362, 419, 442, 529, 549, 570, 

654, 726 
Narodnooslobodilački front (NOF) 

— 24, 28, 55, 63, 67. 70, 80, 122, 123, 
160, 168, 194, 196, 240, 259, 260, 279, 
323. 352, 365, 372, 411, 423, 433, 460, 
480, 481, 532, 570—572, 576, 627, 
649, 661, 662, 683, 714, 716, 752—755-

Osvobodilna fronta (OF) — 9, 13, 
181, 190, 325, 346, 433, 614, 702, 725, 
726, 738, 744. 747, 749 

OZNA — 59, 86, 116, 145, 200, 245, 
321, 411, 462, 475, 525, 557 

Partizanske štamparije — 737, 742— 
744, 747 

Partijsko savetovanje KPH za Dal-
maciju — 21 

Politička uprava NOVJ — 537 
Poljski nacionalni komitet — 203, 

384 
Prvi osnivački kongres Komunisti-

čke partije Srbije — 538 
Radio-stanice 

— Beograd — 162, 238, 239, 509, 
745, 749 

— Osvobodilne fronte (ROF) — 9, 
13, 433, 749 

— Slobodna Jugoslavija — 162, 
238, 712, 745, 748 

Savez komunističke omladine Jugo-
slavije (SKOJ) — 14, 20, 21, 31, 32, 
40, 41, 44, 48, 49, 52, 57, 64, 65, 73, 
80, 105, 110, 111, 116, 117, 125—129, 
133—135, 137—140, 147, 170, 173, 
178, 179, 186, 187, 210, 212, 225— 
227, 230—232, 247, 249—251, 254, 
288, 289, 293—295, 297—299, 311— 
317, 321, 323, 324, 331—336, 338, 343 
345, 349, 351, 353, 368, 369, 381, 382. 
385, 387, 394, 395, 400-^103, 425, 
439, 440—442, 444—446, 473, 474, 
497, 512, 515, 517, 518, 534—536, 541, 
542, 553—555, 562, 563, 578, 598, 



637—639, 643, 649, 650, 660, 675, 683, 
684, 687, 688, 694—696, 703, 728, 731 

Slovenačko narodnooslobodilačko ve-
će (SNOS) — 190, 421, 621 

Telegrafska agencija nove Jugosla-
vije (TANJUG) — 9, 238, 271, 746 

Teheranska konferencija — 203, 355, 
735 

Zemaljsko antifašističko vijeće na-
rodnog oslobođenja Hrvatske 

(ZAVNOH) — 24, 49, 160, 235, 257, 
258, 306, 390, 391, 440, 450, 458, 499, 
570, 593, 627, 649 

Zemaljsko antifašističko vijeće na-
rodnog oslobođenja Bosne i Her-
cegovine (ZAVNOBiH) — 67, 252, 
463, 485, 486, 499, 517 

Ujedinjeni savez antifašističke omla-
dine Jugoslavije (USAOJ) — 80, 
446. 649, 731 



S A D R Ž A J 
DOKUMENTA O PARTIJSKO-POLITlCKOJ DELATNOSTI U JEDINI-

C A M A NOV I PO JUGOSLAVIJE 
1. januar — 28. februar 1945. 

Strana 
Izveštaj Propagandnog odeljenja Glavnog štaba NOV i PO Slo-

venije od 1. januara 1945. Propagandnom odeljenju Vrhovnog 
štaba NOV i PO Jugoslavije za decembar 1944. godine — 7 

Izveštaj sekretara Divizijskog komiteta 5. NOU divizije od 1. ja-
nuara 1945. Centralnom komitetu KPJ o zaključcima sa sa-
stanka Divizijskog komiteta održanog 30. dećembra 1944. 
godine — — — — — — — — — — — — — 14 

Izveštaj sekretara Divizijskog komiteta 19. NOU divizije od 1. ja-
nuara 1945. Centralnom komitetu KPJ o stanju i radu par-
tijske organizacije u Diviziji — — — —1 —< — — — 16 

Izveštaj političkog komesara 34. NOU divizije od 1. januara 1945. 
političkom komesaru 4. udarnog korpusa NOVJ o radu i po-
litičkom stanju u jedinicama Divizije — — — — — 22 

Izveštaj Divizijskog komiteta 40. NO divizije od 1. januara 1945. 
Centralnom komitetu KPH o stanju i radu partijske organi-
zacije u decembru 1944. u Diviziji — — — — — — — 26 

Uputstvo političkog komesara 8. udarnog korpusa NOVJ od 2. ja-
nuara 1945. političkom komesaru 20. NOU divizije o pisanju 
brigadnih i divizijskih političkih izveštaja — — — — 35 

Izveštaj Divizijskog komiteta 7. NOU divizije od 2. januara 1945. 
Centralnom komitetu KPH o stanju i radu partijske organi-
zacije u Diviziji — — — — — — — — — — — 37 

Pismo političkog komesara 12. NOU divizije od 3. januara 1945. po-
litičkim komesarima i pomoćnicima političkih komesara 
potčinjenih brigada o saradnji u divizijskim novinama, orga-
nizovanju ratne dopisne službe, takmičenju i vojnom i po-
litičkom radu — — — — — — — — — — — 42 

Izveštaj Divizijskog komiteta 12. NOU divizije od 3. januara 1945. 
Oblasnom komitetu KPH za Slavoniju o radu partijske orga-
nizacije u decembru 1944. godine — — — — — — — 44 

Naređenje Štaba 17. udarne brigade 28. NOU divizije od 3. ja-
nuara 1945. štabovima potčinjenih jedinica da se održe ba-
taljonski, četni i vodni sastanci povodom nepravilnih postu-
paka boraca i starešina prema narodu i organima vlasti — 51 

Izveštaj političkog komesara 1. tenkovske brigade od 3. januara 
1945. političkom komesaru 8. udarnog korpusa NOVJ o voj-
no-političkom stanju i političkom i kulturno-prosvetnom ra-
du u Brigadi — — — — — — — — — — — — 53 

Mesečni izveštaj pomoćnika političkog komesara 20. krajiške bri-



gade 39. NOU divizije od 3. januara 1945. Oblasnom komi-
tetu KPJ za Bosansku krajinu o stanju i radu partijske orga-
nizacije u Brigadi — — — — — — — — — — 56 

Mesečni izveštaj političkog komesara 19. NO brigade od 3. januara 
1945. političkom komesaru 53. NOU divizije o moralno-po-
litičkom stanju i političkom i kulturno-prosvetnom radu 
u Brigadi — — — — — — — — — — — — 66 

Izveštaj sekretara Divizijskog komiteta 26. NOU divizije od 4. 
januara 1945. Centralnom komitetu KPH o stanju i radu par-
tijske organizacije u Diviziji — — — — — — — — 72 

Izveštaj političkog komesara 6. proleterske brigade od 4. januara 
1945. političkom komesaru 17. NOU divizije o politčkom radu 
u jedinicama Brigade — — — — — — — — — 76 

Izveštaj političkog komesara 3. armije NOVJ od 5. januara 1945. 
Centralnom komitetu KPJ o stanju i vojno-političkom i par-
tijskom radu u jedinicama — — — — — — — — 77 

Izveštaj političkog komesara 4. udarnog korpusa NOVJ od 5. ja-
nuara 1945. Centralnom komitetu KPH i političkom kome-
saru Glavnog štaba NOV i PO Hrvatske o borbama u de-
cembru 1944, moralno-političkim prilikama i političkom ra-
du u jedinicama Korpusa — — — — — — — — — 81 

Direktivno pismo političkog komesara 6. korpusa NOVJ od 5. ja-
nuara 1945. štabovima potčinjenih jedinica o pojavi dezer-
terstva i potrebi pojačanog političkog rada i veće budnosti 
u jedinicama — — — — — — — — — — — 86 

Mjesečni izveštaj rukovodioca Politodela 7. NOU divizije od 5. ja-
nuara 1945. Centralnom komitetu KPH o stanju i radu par-
tijske organizacije — — — — — — — — — — 87 

Izveštaj političkog komesara 3. brigade (kosovsko-metohijske) »Mi-
lan Zečar« od 5. januara 1945. političkom komesaru Opera-
tivnog štaba za Kosovo i Metohiju o rezultatima partijsko-
-političkog rada za period od 1. do 5. januara 1945. godine 91 

Izveštaj političkog komesara bolnice 8. udarnog korpusa NOVJ od 
5. januarà 1945. političkom komesaru Korpusa o moralno-
-političkom stanju i kulturno-prosvetnom radu u bolnici u 
decembru 1944. godine — — — — — — — — — 92 

Izveštaj političkog komesara 4. udarnog korpusa NOVJ od 6. ja-
nuara 1945. političkom komesaru Glavnog štaba NOV i PO 
Hrvatske o kulturno-prosvetnom radu u jedinicama Korpusa 95 

Sestonedeljni politički izveštaj Štaba 15. NO divizije od 6. ja-
nuara 1945. političkom komesaru 7. korpusa NOVJ — — 98 

Izveštaj pomoćnika političkog komesara 1. brigade 1 (hrvatske) 
divizije KNOJ od 6. januara 1945. Centralnom komitetu KPH 
o stanju i radu partijske organizacije u Brigadi — — — 107 

Izveštaj pomoćnika -političkog komesara 7. krajiške udarne bri-
gade 10. NOU divizije od 6. januara 1945. Oblasnom komi-
tetu KPJ za Bosansku krajinu o stanju i radu partijske orga-
nizacije u Brigadi — — — — — — — — — — 113 

Mesečni izveštaj političkog komesara 17. udarne brigade od 6. ja-
nuara 1945. političkom komesaru 28. NOU divizije o vojno-
-političkoj situaciji i političkom i kulturno-prosvetnom ra-
du u Brigadi — — — — —• — — — — — — 119 

Izveštaj Politodela 26. NOU divizije od 7. januara 1945. Centralnom 
komitetu KPJ o stanju i radu partijske organizacije i 
SKOJ-a u Diviziji — _ — — — — — 125 



Izveštaj rukovodioca Pol i todela U n s k e operat ivne grupe 4 . u d a r -
nog korpusa NOVJ od 8. januara 1945. Centra lnom komi te tu 
K o m u n i s t i č k e part i je H r v a t s k e o vojnom, po l i t i čkom i part i j -
s k o m radu — — — — — — — — — — — — 130 

Zapisnik sa sas tanka Div iz i j skog komite ta 20. N O U div iz i je 8. 
udarnog korpusa N O V J od 8. januara 1945. god ine — — 137 

P i smo pol i t ičkog komesara 3. korpusa NOVJ od 9. januara 1945. 
po l i t i čkom komesaru potč injenih jedinica o n o v i m v o j n o -
-po l i t i čk im zadac ima i vasp i tanju boraca — — — — — 143 

Cetrnaes todnevni izveštaj Štaba 7. s l o v e n a č k e br igade »France 
Prešeren« od 9. januara 1945. po l i t i čkom komesaru 31. N O U 
div iz i je o k u l t u r n o - p r o s v e t n o m radu u Brigadi — — — 146 

Izveštaj Š taba 7. s l o v e n a č k e br igade »France Prešeren« od 9. ja -
nuara 1945. po l i t i čkom k o m e s a r u 31. N O U div iz i je o s tanju 
i po l i t i čkom radu u Brigadi — — — — — — — — 151 

P i s m o pol i t ičkog komesara 12. N O U div iz i je od 10. januara 1945. 
s v i m potč in jen im jed in icama o učešću u kampanj i , za sa -
kup l janje pomoći u n o v c u za postradale k r a j e v e — — — 156 

P i s m o pol i t ičkog komesara 4. udarne br igade 9. N O U div iz i je NOVJ 
od 10. januara 1945. s v i m pol i t i čk im komesar ima po tč in je -
n ih jedinica o održavanju s a v e t o v a n j a pol i t ičkih rukovod i -
laca u Brigadi — — — — — — — — — — — 157 

P i smo pol i t ičkog komesara 4. br igade 9. N O U div iz i je od 10. j a -
nuara 1945. s v i m po l i t i čk im komesar ima potč injen ih jed in i -
ca o po l i t i čkom radu u narodu i o mobi l izac i j i — — — 159 

Izveštaj vrš ioca dužnost i pol i t ičkog komesara 12. pro le terske 
udarne br igade od 10. januara 1945. po l i t i čkom k o m e s a r u 
12. N O U div iz i je o s tanju i po l i t i čkom i k u l t u r n o - p r o s v e t -
n o m radu u ovo j Br igadi — — — — — — — — — 161 

Cetrnaes todnevni izveštaj Š taba 3. s l o v e n a č k e brigade »Ivan Grad-
nik« od 10. januara 1945. Stabu 31. N O U div iz i je o s tanju i 
po l i t i čkom radu u Brigadi — — — — — — — — 164 

Dopis Štaba 13. N O U div iz i je od 11. januara 1945. š tabov ima pot -
č injen ih brigada u vezi sa n a r e đ e n j e m Štaba 11. korpusa 
N O V J o sprovođenju izbora za organe v las t i na teritorij i 
Gorskog kotara — — — — — — — — — — — 168 

Izveštaj Pol i todela 19. N O U div iz i je od 11. januara 1945. Cen-
tra lnom komi te tu K P J o s tanju i vojnom, pol i t ičkom, ku l -
t u r n o - p r o s v e t n o m i part i j skom radu u Div iz i j i — — — 169 

Ses tonede l jn i i zveš taj Štaba 12. s l o v e n a č k e NO brigade od 11. j a -
nuara 1945. po l i t i čkom komesaru 7. korpusa N O V J o s tanju 
i po l i t i čkom radu u Brigadi — — — — — — — — 174 

Izveštaj sekretara Part i j skog komite ta U n s k e operat ivne grupe od 
12. januara 1945. Centra lnom komi te tu K P H o s tanju i radu 
part i j ske organizac i je u Grupi — — — — — — — 182 

Cetrnaes todnevn i i zveš taj Štaba 31. N O U div iz i je od 12. januara 
1945. po l i t i čkom komesaru 9. korpusa NOVJ o s t a n j u i pol i -
t i čkom radu u Diviz i j i — — — — — — — — — 188 

Uputs tvo Štaba 6. korpusa N O V J od 13 ianuara 1945. s v i m š tabo-
v i m a potč injen ih jedinica o organizovanju t a k m i č e n j a na 
vojn ičkom, po l i t i čkom i k u l t u r n o - p r o s v e t n o m sektoru — — 194 

P i smo Štaba 6. korpusa N O V J od 13. januara 1945. potč in jen im 
š t a b o v i m a o potrebi organizovanja pol i t ičkog rada sa' borci -
ma p o v o d o m dolaska jedinica d e m o k r a t s k e B u g a r s k e u J u -
gos lav i ju — — — — — — — — — — — — 199 
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Pismo političkog komesara 19. NOU divizije od 13. januara 1945. 
političkim komesarima potčinjenih jedinica u vezi s pla-
nom političkog rada za period od 10. januara do 10. februara 
1945. godine — — — — — — — — — — — 201 

Izveštaj referenta za propagandu 31. NOU divizije od 14. januara 
1945. Propagandnom odseku Štaba 9. korpusa NOVJ o pro-
pagandnom i kulturno-prosvetnom radu u Diviziji — — 205 

Izveštaj Divizijskog komiteta 38. NOU divizije 3. korpusa NOVJ 
od 14. januara 1945. Centralnom komitetu KPJ i Oblasnom 
komitetu KPJ za istočnu Bosnu o stanju i radu partijske 
organizacije u decembru 1944. godine — — — — — 209 

Izveštaj političkog komesara 40. NO divizije od 14. januara 1945. 
političkom komesaru 6. udarnog korpusa NOVJ o moralno-
-političkom stanju i vojnom, političkom i kulturno-pro-
svetnom radu u Diviziji za period od 20. decembra 1944. do 
10. januara 1945. godine — — — — — — — — — 213 

Izveštaj političkog komesara 3. brigade »Milan Zečar« od 14. ja-
nuara 1945. političkom komesaru Operativnog štaba za Ko-
sovo i Metohiju o rezultatima političkog i kulturno-prosvet-
nog rada — — — — — — — — — — — — — 220 

Pismo pomoćnika političkog komesara 1. udarne brigade 13. NOU 
divizije od 14. januara 1945. svim političkim komesarima 
potčinjenih jedinica o odnosu prema narodu i. njegovoj 
imovini — — — — — — — — — — — — — 222 

Izveštaj sekretara partijske organizacije Bolničkog centra br. 2 
od 14. januara 1945. Centralnom komitetu KPJ o radu ove 
organizacije — — — — — — — — — — — — 225 

Izveštaj pomoćnika političkog komesara 14. omladinske brigade 
29. NOU divizije od 16. januara 1945. Centralnom komitetu 
KPJ o stanju i radu partijske organizacije u Brigadi — 227 

Izveštaj pomoćnika političkog komesara Artiljerijske brigade 6. 
korpusa NOVJ od 16. januara 1945. sekretaru Okružnog ko-
miteta KPH za Našice i Stabu Korpusa o vojnom, političkom 
i partijskom radu u Brigadi — — — — — — — — 231 

Uputstvo političkog komesara 13. NOU divizije od 17. januara 
1945. političkim komesarima potčinjenih jedinica u vezi s 
planom za međukorpusno takmičenje u političkom i kultur-
no-prosvetnom radu — — — — —. — — — — — 234 

Pismo političkog komesara 29. NOU divizije od 17 januara 1945. 
političkim komesarima potčinjenih jedinica 1. tenkovske 
brigade i 3. brigade (hercegovačke) narodne odbrane povo-
dom nekih aktuelnih spoljnopolitičkih događaja — — — 236 

Pismo političkog komesara 29. NOU divizije od 17. januara 1945. 
političkim komesarima potčinjenih brigada o nedostacima u 
radu i o budućim vojno-političkim zadacima — — — — 242 

Izveštaj sekretara Divizijskog komiteta 29. NOU divizije od 17. ja-
nuara 1945. Pokrajinskom komitetu KPJ za Bosnu i Herce-
govinu o stanju i radu partijske organizacije u Diviziji — 246 

Mesečni izveštaj političkog komesara 4. udarne brigade od 17. ja-
nuara 1945. političkom komesaru 9. NOU divizije NOVJ o 
stanju na terenu i u jedinicama i o političkom i kuiturno-
-prosvetnom radu — — — — — — —• — — — 255 

Mesečni izveštaj Propagandnog odseka Štaba 7. korpusa NOVJ od 
18. januara 1945. Propagandnom odeljenju Glavnog štaba 
NOV i PO Slovenije o propagandnom radu u jedinicama 
Korpusa — — — — — — — — — — — — — 266 



Pismo političkog komesara 4. udarne brigade 9. NOU divizije od 
18. januara 1945. političkim komesarima potčinjenih jedinica 
o nedostacima mesečnih političkih izveštaja i o zadacima u 
političkom i kulturno-prosvetnom radu — — — — — 272 

Mesečni izveštaj političkog komesara 8. udarne brigade od 18. ja-
nuara 1945. političkom komesaru 20. NOU divizije o opštem 
stanju i političkom i kulturno-prosvetnom radu u Brigadi — 277 

Izveštaj političkog komesara 12. NOU divizije od 19. januara 1945. 
političkom komesaru 6. korpusa NOVJ o političkom radu i 
stanju u Diviziji - - — — — — — — — — — — 281 

Izveštaj sekretara partijske organizacije 2. brigade 1. hrvatske di-
vizije KNOJ od 20. januara 1945. Centralnom komitetu KPH 
0 stanju i radu partijske organizacije u Brigadi — — — 286 

Izveštaj političkog komesara 1. artiljerijskog diviziona od 20. ja-
nuara 1945. političkom komesaru 39. NOU divizije o stanju 
1 političkom, kulturno-prosvetnom, partijskom i omladin-
skom radu u Divizionu — — — — — — — — — 290 

Izveštaj sekretara Divizijskog komiteta 20. NOU divizije od 21. ja-
nuara 1945. Centralnom komitetu KPH o vojno-političkom 
stanju i radu partijske organizacije u Diviziji — — — — 294 

Mesečni izveštaj političkog komesara 10. brigade od 21. januara 
1945. političkom komesaru 20. NOU divizije o stanju i voj-
nom. političkom i kulturno-prosvetnom radu u Brigadi — 300 

Uputstvo Štaba 6. korpusa NOVJ od 22. januara 1945. svim šta-
bovima potčinjenih jedinica o organizovanju međukorpu-
snog takmičenja na vojničkom, političkom i kulturno-pro-
svetnom sektoru — — — — — — — — — 305 

Organizacioni referat sekretara organizacije KPJ 13. udarne bri-
gade 39. NOU divizije na brigadnoj partijskoj konferenciji 
od 22. januara 1945. godine — — — — — — — — 309 

Izveštaj partijske organizacije 3. brigade 1. hrvatske divizije 
KNOJ od 23. januara 1945. Oblasnom komitetu KPH za 
Zagrebačku oblast o vojno-političkom stanju u jedinicama 
i o radu organizacije — — — — — — — — — — 318 

Izveštaj Štaba 7. slovenačke udarne brigade »France Prešeren« od 
23. januara 1945. političkom komesaru 31. NOU divizije o 
stanju i političkom radu u Brigadi — — — — — — 324 

Propratno pismo političkog komesara 40. NO divizije od 24. janua-
ra 1945. političkom komesaru Virovitičke NO brigade uz po-
šiljku knjige »Borba za oslobođenje Jugoslavije« od Josipa 
Broza Tita _ _ _ _ _ _ _ _ _ — _ _ 330 

Izveštaj sekretara Biroa SKOJ-a 1. slovenačke udarne brigade 
»Tone Tomšič« od 24. januara 1945. Politodelu 14. NOU di-
vizije o stanju i radu ŠKOJ-a u Brigadi — — — — — 331 

Izveštaj političkog komesara 4. brigade 1. hrvatske divizije KNOJ 
od 25. januara 1945. Centralnom komitetu KPH o stanju i 
radu partijske organizacije u Brigadi — — — — — — 337 

Izveštaj Štaba 7. slovenačke udarne brigade »France Prešeren« od 
25. januara 1945. političkom komesaru 31. NOU divizije o 
propagandnom i kulturno-prosvetnom radu u Brigadi — — 346 

Izveštaj pomoćnika političkog komesara 12. slovenačke brigade od 
25. januara 1945. sekretaru Divizijskog komiteta 15. NO divi-
zije o radu partijske organizacije u Brigadi — — — — 349 

Izveštaj sekretara Divizijskog komiteta 13. NOU divizije od 27. 
januara 1945. Centralnom komitetu KPH o stanju i radu par-
tijske organizacije u Diviziji — — — — — — — — 350 



Izveštaj Štaba 3. slovenačke udarne brigade »Ivan Gradnik« od 
27. januara 1945. političkom komesaru 31. NOU divizije o 
stanju i političkom radu u Brigadi — — — — — — 355 

Pismo političkog komesara 42. vazduhoplovne jurišne divizije 
NOVJ od 28. januara 1945. političkim komesarima potčinje-
nih pukova o političkom radu u jedinicama — — — — 358 

Izveštaj pomoćnika političkog komesara 1. udarne brigade »Bra-
ća Radić« od 28. januara 1945. Divizijskom komitetu 32. NO 1 

divizije o vojno-političkom stanju u Brigadi i o radu par-
tijske organizacije — — — — — — — — — —- 365 

Izveštaj Propagandnog odseka 6. brigade (vojnođanske) 36. NOU 
divizije od 28. januara 1945. Štabu Brigade o političkom i 
kulturno-prosvetnom radu u jedinicama — — — — — 370 

Mesečni izveštaj političkog komesara 20. krajiške udarne brigade 
od 28. januara 1945. političkom komesaru 39. NOU divizije 
o stanju i političkom i kulturno-prosvetnom radu u Brigadi 372 

Izveštaj zamenika političkog komesara 1. odreda 13. NOU divizije 
od 29. januara 1945. Okružnom komitetu KPH za Gorski kotar 
o stanju i radu partijske organizacije u Odredu — — — 378 

Mesečni izveštaj pomoćnika komesara Virovitičke NO brigade od 
29. januara 1945. Divizijskom komitetu 40. NO divizije o 
stanju i radu partijske organizacije u Brigadi — — — — 384 

Izveštaj političkog komesara 2. artiljerijskog diviziona od 29. ja-
nuara 1945. političkom komesaru 6. udarnog korpusa NOVJ ' 
o političkom i kulturno-prosvetnom radu u Divizionu od 15. 
do 30. januara 1945. godine — — — — — — — — 390 

Izveštaj političkog komesara 42. vazduhoplovne jurišne divizije 
NOVJ od 30. januara 1945. Centralnom komitetu KPJ o sta-
nju i partijsko-političkom radu u Diviziji — — — — — 394 

Izveštaj sekretara Partijskog biroa pri Štabu 4. udarnog korpusa 
NOVJ od 30. januara 1945. političkom komesaru Korpusa o 
stanju i radu partijske organizacije u prištapskim jedinica-
ma i ustanovama — — — — — — — — — — 398 

Mesečni izveštaj političkog komesara Novogradiškog područja od 
30. januara 1945. političkom komesaru 6. udarnog korpusa 
NOVJ i korpusne Vojne oblasti o vojno-političkom stanju i 
radu u jedinicama i na terenu — — — — — — — 405 

Izveštaj referenta za propagandu 31. NOU divizije od 31. januara 
1945. političkom komesaru Divizije o propagandnom i kul-
turno-prosvetnom radu — — — — — — — — — 419 

Mesečni izveštaj Štaba 8. slovenačke NO brigade »Franc Levstik« 
od 31. januara 1945. političkom komesaru 18. divizije NOVJ 
o stanju i političkom radu — — — — — — — — 423 

Mesečni izveštaj političkog komesara 13. udarne brigade od 31. ja-
nuara 1945. političkom komesaru 39. NOU divizije o stanju i 
političkom i kulturno-prosvetnom radu u Brigadi — — — 426 

Mesečni izveštaj Propagandnog odeljenja Glavnog štaba NOV i PO 
Slovenije od 1. februara 1945. Propagandnom odeljenju Vr-
hovnog štaba NOV i POJ o propagandnom i kulturno-pro-
svetnom radu — — — — — — — — — — — 430 

Mesečni izveštaj sekretara Divizijskog komiteta 7. NOU divizije 
od 1. februara 1945. Centralnom komitetu KPH o stanju i 
radu partijske organizacije — — — — — — — — 434 

Mesečni izveštaj Divizijskog komiteta 12. NOU divizije od 1. fe-
bruara 1945. Centralnom komitetu KPH o stanju i radu 
partijske organizacije — — — — — — — — — 437 



Izveštaj političkog komesara Artiljerijske podoficirske škole NOVJ 
u Ćupriji od 1. februara 1945. Centralnom komitetu KPJ o 
partijskom, političkom i kulturno-prosvetnom radu u Školi 441 

Izveštaj Divizijskog komiteta KPH 12. NOU divizije od 2. februara 
1945. Oblasnom komitetu SKOJ-a za Slavoniju o radu orga-
nizacije SKOJ-a u Diviziji — — — — — — — — 444 

Izveštaj Štaba 43. NO divizije od 2. februara 1945. političkom ko-
mesaru 11. korpusa NOVJ o vojnom, političkom i kultur-
no-prosvetnom radu u Diviziji — — — — — — — 447 

Mesečni izveštaj političkog komesara 11. udarne brigade od 2. fe-
bruara 1945. političkom komesaru 29. NOU divizije o vojno-
-političkom stanju i političkom i kulturno-prosvetnom radu 
u Brigadi — — — — — — — — — — — — 461 

Izveštaj pomoćnika političkog komesara 3. brigade »Pavlek Mi-
hovil Miškina« od 2. februara 1945. Divizijskom komitetu 32. 
NO divizije o političkom stanju i partijsko-političkom ra-
du u Brigadi — — — — — — — — — — — — 471 

Pismo političkog komesara 40. NOU divizije od 3. februara 1945. 
političkim komesarima potčinjenih jedinica povodom progla-
šenja Divizije za udarnu — — — — — — — — — 476 

Izveštaj političkog komesara 27. NOU divizije od 4. februara 1945. 
političkom komesaru 3. udarnog korpusa NOVJ o vojno-po-
litičkom radu — — — — — — — — — — — 479 

Izveštaj političkog komesara 38. NOU divizije od 4. februara 1945. 
političkom komesaru 3. udarnog korpusa NOVJ o borbama 
na sektoru Zvornik — Drinjača — — — — — — — 488 

Izveštaj pomoćnika političkog komesara brigade »Matija Gubec« 
od 4. februara 1945. Divizijskom komitetu 32. NO divizije o 
političkom stanju i partijsko-političkom radu u Brigadi — 493 

Izveštaj političkog komesara Unske operativne grupe od 5. febru-
ara 1945. političkom komesaru 4. udarnog korpusa NOVJ o 
stanju i radu u jedinicama — — — — — — — — 497 

Mesečni izveštaj političkog komesara 17. udarne brigade od 5. fe-
bruara 1945. političkom komesaru 28. NOU divizije o stanju 
i radu u jedinicama i na terenu — — — — — — — 504 

Referat pomoćnika političkog komesara 20. udarne brigade 39. NOU 
divizije na brigadnom partijskom savetovanju od 5. februara 
1945. o razvoju partijske organizacije, uspesima, nedostaci-
ma i zadacima — — — — — — — — — — — 511 

Izveštaj političkog komesara 4. udarnog korpusa NOVJ od 6. fe-
bruara 1945. političkom komesaru Glavnog štaba NOV i PO 
za Hrvatsku o moralno-političkom stanju i političkom radu 
u jedinicama Korpusa — — — — — — — — — 519 

Izveštaj političkog komesara 40. NOU divizije od 6. februara 1945. 
političkom komesaru 6. udarnog korpusa NOVJ o vojnom, 
političkom i kulturno-prosvetnom radu od 10. do 31. januara 526 

Izveštaj Divizijskog komiteta 46. NO divizije od 7. februara 1945. 
Pokrajinskom komitetu KPJ za Srbiju o istorijatu i radu 
partijske organizacije u Diviziji — — — — — — — 533 

Izveštaj sekretara partijske organizacije 5. brigade 1. divizije 
(hrvatske) KNOJ od 7. februara 1945. Centralnom komitetu 
KPH o stanju i radu partijske organizacije i političkom 
stanju na terenu — — — — — — — — — — — 539 

Izveštaj političkog komesara 3. istarske brigade od 7. februara 
1945. političkom komesaru 42. NO divizije o proslavi godiš-
njice formiranja 11. korpusa NOVJ — — — — — — 549 



Izveštaj sekretara Divizijskog komiteta 40. NOU divizije Central-
nom komitetu KPH o stanju i radu partijske organizacije u 
Diviziji u januaru 1945. godine — — — — — — — 551 

Izveštaj političkog komesara 3. NO brigade »Milan Zečar« od 11. 
februara 1945. političkom komesaru Operativnog štaba NOV 
i PO za Kosovo i Metohiju o političkom i kulturno-pro-
svetnom radu na terenu — — — — — — — — — 558 

Predlog pomoćnika političkog komesara Glavne vojne bolnice od 
12. februara 1945. Mesnom komitetu KPJ za Beograd o re-
organizaciji partijske organizacije — — — — — — — 562 

Uputstvo Štaba Korpusa narodne odbrane Jugoslavije od 13. fe-
bruara 1945. svim potčinjenim štabovima o formiranju pro-
pagandnih odseka u divizijama i brigadama Korpusa — — 564 

Vanredni izveštaj Štaba 3. slovenačke udarne brigade »Ivan Grad-
nik« od 13. februara 1945. političkom komesaru 31. NOU 
divizije — — — — — — — — — — — — — 567 

Izveštaj političkog komesara 43. NO divizije od 14. februara 1945. 
političkom komesaru 11. korpusa NOVJ o protestnim mitin-
zima i demonstracijama vojske i .naroda Gorskog kotara 
povodom izjave kralja Petra II Karađorđevića od 11. janua-
ra 1945. godine — — — — — — — — — — — 569 

Mesečni izveštaj političkog komesara 8. udarne brigade od 14. fe-
bruara 1945. političkom komesaru 20. NOU divizije o voj-
no-političkom stanju i kulturno-prosvetnom radu u Brigadi 572 

Mesečni izveštaj političkog komesara 10. udarne brigade od 14. fe-
bruara 1945. političkom komesaru 20. NOU divizije o stanju 
i političkom i kulturno-prosvetnom radu u Brigadi — — 577 

Izveštaj vršioca dužnosti političkog komesara 12. udarne brigade 
od 14. februara 1945. političkom komesaru 29. NOU divizije 
o vojno-političkom stanju i političkom i kulturno-prosvet-
nom radu od 1. do 14. februara — — — — — — — 581 

Izveštaj političkog komesara 2. istarske brigade od 14. februara 
1945. političkom komesaru 43. NO divizije o vojnom, poli-
tičkom i kulturno-prosvetnom radu u Brigadi — — — — 584 

Mesečni izveštaj političkog komesara 5. udarne brigade od 15. fe-
bruara 1945. političkom komesaru 19. NOU divizije o voj-
nom, političkom i kulturno-prosvetnom radu u Brigadi — 58P 

Izveštaj političkog komesara 5. prekomorske NO brigade od 15. fe-
bruara 1945. političkom komesaru 20. NOU udarne divizije 
0 moralno-političkom stanju i političkom i kulturno-prosvet-
nom radu u Brigadi — — — — — — — — — — 59-

Mesečni izveštaj Štaba 6. udarne brigade od 16. februara 1945. 
Štabu 19. NOU divizije o vojnom, političkom i kulturno-
-prosvetnom radu u Brigadi i o prilikama na terenu — — 604 

Pismo političkog komesara 22. brigade (kosmajske) 6. proleterske 
divizije od 17. februara 1945. političkim komesarima potči-
njenih jedinica o političkom radu sa borcima i nižim sta-
rešinama — — — — — — — — — — — — — 609 

Izveštaj političkog komesara Goranskog područja od 18. februara 
1945. političkim komesarima 11. korpusa NOVJ, Vojne obla-
sti 11. korpusa i 43. NO divizije o moralno-političkom stanju 
1 kulturno-prosvetnom radu — — — — — — — — 61.2 

Mesečni izveštaj Propagandnog odseka 7. korpusa NOVJ od 19. fe-
bruara 1945. Propagandnom odeljenju Glavnog štaba NOV 
i PO Slovenije o propagandnom i kulturno-prosvetnom ra-
du u Korpusu — — — — — — — — — — — 614 



Izveštaj političkog komesara 20. NOU divizije od 19. februara 1945. 
političkom komesaru 8. udarnog korpusa NOVJ o moralno-
-političkom stanju i političkom i kulturno-prosvetnom ra-
du u Diviziji — — — — — — — — — — — — 625 

Referat pomoćnika političkog komesara 21. NOU divizije 1. armije 
NOVJ od 20. februara 1945. o organizacionom stanju i za-
dacima partijske organizacije u Diviziji — — — — — 634 

Mesečni izveštaj političkog komesara 1. tenkovske brigade od 20. 
februara 1945. političkom komesaru 8. udarnog korpusa 
NOVJ o političkom i kulturno-prosvetnom radu — — — 643 

Izveštaj političkog komesara Artiljerijske brigade 8. udarnog kor-
pusa NOVJ od 20. februara 1945. političkom komesaru ovo-
ga Korpusa o vojnom, političkom i kulturno-prosvetnom 
radu — — — — — — — — — — — — — — 646 

Izveštaj sekretara partijske organizacije 3. brigade narodne od-
brane od 21. februara 1945. Centralnom komitetu KPH i po-
litičkom komesaru 1. divizije (hrvatske) KNOJ o stanju i 
radu partijske organizacije — — — — — — — — 653 

Izveštaj Propagandnog odseka 43. NO divizije od 22. februara 1945. 
Propagandnom odeljenju 11. korpusa NOVJ o proslavi go-
dišnjice formiranja Korpusa — — — — — — — — 661 

Mesečni izveštaj političkog komesara 14. brigade od 23. februara 
1945. političkom komesaru 19. NOU divizije o vojno-poli-
tičkoj situaciji i političkom i pulturno-prosvetnom radu u 
Brigadi — — — — _ — — 663 

Sestonedeljni izveštaj Štaba 15. NO divizije od 24. februara 1945. 
političkim komesarima 7. korpusa NOVJ i Glavnog štaba 
NOV i PO Slovenije o stanju i političkom radu u Diviziji 670 

Izveštaj političkog komesara 3. istarske brigade od 24. februara 
1945. političkom komesaru 43. NO divizije o stanju i politič-
kom i kulturno-prosvetnom radu u Brigadi — — — — 677 

Izveštaj političkog komesara 7. NOU divizije od 25. februara 1945. 
Centralnom komitetu KPH o stanju i političkom radu u Di-
viziji — — — — — — — — — — — — — 684 

Mesečni izveštaj sekretara Divizijskog komiteta 43. NO divizije od 
25. februara 1945. Centralnom komitetu KPH o stanju i ra-
du partijske organizacije u Diviziji — — — — — — 687 

Izveštaj sekretara partijske organizacije Zumberačke NO brigade 
od 25. februara 1945. sekretaru Divizijskog komiteta KPH 
34. NO divizije o partijsko-političkom radu u Brigadi — — 692 

Dodatni izveštaj Propagandnog odseka 7. korpusa NOVJ od 26. 
februara 1945. Propagandnom odeljenju Glavnog štaba NOV 
i PO Slovenije o propagandnom i kulturno-prosvetnom ra-
du u Korpusu — — — — — — — — — — — 702 

Izveštaj političkog komesara 43. NO divizije od 26. februara 1945. 
političkom komesaru 11. korpusa NOVJ o vojno-političkom 
stanju u jedinicama i na terenu i o vojnom i političkom 
radu u Diviziji — — — — — — — — — — — 712 

Izveštaj političkog komesara 19. NOU divizije od 27. februara 1945. 
političkom komesaru 8. udarnog korpusa NOVJ o vojno-po-
litičkom stanju i radu u Diviziji — — — — — — — 720 

Mesečni izveštaj Štaba 31. NO divizije od 27. februara 1945. poli-
tičkom komesaru 9. korpusa NOVJ o stanju i političkom ra-
du u Diviziji — — — — — — — — — — — — 724 



Mesečni izveštaj Štaba 7. slovenačke udarne brigade »France Pre-
šeren« od 27. februara 1945. političkom komesaru 31. NO di-
vizije o propagandnom i kulturno-prosvetnom radu u Bri-
gadi — — _ _ _ _ _ _ _ — — — - - 730 

Mesečni izveštaj Štaba 7. slovenačke udarne brigade »France Pre-
šeren« od 27. februara 1945. političkom komesaru 31. NO di-
vizije o stanju i političkom radu u Brigadi — — — — 733 

Mesečni izveštaj Propagandnog odseka 9. korpusa NOVJ od 28. fe-
bruara 1945. Propagandnom odeljenju Glavnog štaba NOV 
i PO Slovenije o propagandnom i kulturno-prosvetnom ra-
du u Korpusu — — — — — — — — — — — 739 

Dopis Štaba 5. brigade 19. NOU divizije od 28. februara 1945. pot-
činjenim jedinicama u kojem ih upoznaje sa pismom Ob-
lasnog odbora JNOF Dalmacije povodom izbora za seoske, 
mesne i gradske narodnooslobodilačke odbore — — — 752 

REGISTAR _ _ _ _ _ — _ _ _ _ _ _ _ 757 
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I S P R A V K E 

Strana Red Stoji treba 

11 4. odozdo 15. februara 1945. orga- 15. februara 1945. 
nizacioni Organizacioni 

17 14. odozgo oformljena oformljenja 
22 17. odozgo natjecanja natjecanje 
48 8. odozgo pilot. polit. 
50 9. odozdo III Udarna proler. XII Udarna prolet. 

brigada brigada 
85 1. odozgo sta vri stvari 

119 17. odozdo IV tom, 1. knj. 31, IV tom, knj. 31, 
dok. br. 82 dok. br. 82 

143 4. odozgo u novim o novim 
(naslov) 

056 5. ocfozdo pozvalo pozvala 
221 18. odozdo odličan odlučan 
400 17. odozgo svakidašnjica svakidašnja 
240 4. odozdo 16. juna 1945. 16. juna 1944. 
261 23. odozgo dalo mi je dalo im je 
271 1. odozdo narondih narodnih 
295 21. odozgo povjerenih provjerenih 
304 20. odozdo Narodi Like Narod Like 
316 9. odozgo brigadom brigom 
316 8. odozdo razvije familijarnost razbije familijarnost 
322 17. odozdo uz učešću uz češću 
395 4. odozgo rand rang 
398 10. odozgo Nne Dne 
464 20. odozgo pomoću pomoći 
477 17. odozgo svjestima savjetima 
488 18. odozgo Ž. Skerović Z. Škerović 
510 5. odozdo bomilisani mobilisani 
516 5. odozgo naročito načisto 
532 8. odozgo vodeći vodeću 
532 23. odozgo dopunskom dopunskog 
557 22. odozdo osmatrali smatrali 
557 10. odozdo direktnom direktivnom 
571 10. odozgo i politkomesara i politkomesar 
658 18. odozgo ćelije I. i I. ćelije II. i I. 
663 6. odozgo družina. Obi. družina Obi. 
682 23. odozgo postavili postali 
700 12. odozgo podprani podrpani 

Zborn ik , tom I X , knjiga 8 . 


